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°۲۵تهران

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)67,270درهم امارات

0 (%0)28,900لير ترکيه

0 (%0)38,350يوان چين

0 (%0)198,450دلار کانادا

0 (%0)273,500فرانک سوئيس

0 (%0)3,350افغاني

0 (%0)3,800روبل روسيه

0 (%0)186,500دلار استراليا

0 (%0)246,990دلار

0 (%0)294,850يورو

0 (%0)345,060پوند انگليس
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تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)105,980,000سکه امامي

0 (%0)104,490,000سکه بهار آزادي

0 (%0)55,500,000نيم سکه

0 (%0)34,700,000ربع سکه

0 (%0)22,500,000سکه گرمي



 

1- خسارت نگاه سیاسی به مسائل اقتصادي - ایرنا

2- برجام اگر عایدي داشت ظریف ادعاي روحانی را انکار نمی کرد - فردا نیوز

3- نرخ بیکاري چگونه کاهش یافت؟ - آخرین خبر

4- 47 درصد از مطالبات بانک هاي خراسان شمالی مشکوك الوصول است - ایرنا

5- تیغ خشکسالی بر گلوي دامپروري کهگیلویه و بویراحمد - ایرنا

6- بازگشت 700 هزار نفر به بازار اشتغال - ایرنا

7- اقتصاد و مدیریت مصرف آب - رادیو گفت و گو

8- پرداخت 116 میلیارد ریال تسهیلات هم افزایی بنیاد برکت و علوي در خراسان شمالی - صندوق کارآفرینی امید

9- راه اندازي محیط و پارك طبیعت گردشگري عشایري در شهرستان گراش - باشگاه خبرنگاران جوان

10- خط حزب االله 297 / ساعت هاي بهشتی - شبستان

11- ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی - شبستان

12- اقتصاد و مدیریت مصرف آب - فصل اقتصاد

13- روستاي جهانی گیلان همچنان فخر می آفریند - ایرنا

14- رونمایی از ماشین آلات جدید معدنی در بیجار - خبرگزاري صدا و سیما

15- بارندگی در ایران یک سوم دنیا است/ در تامین آب شرب مشکلی نداریم/ تنها 5 درصد کل آب براي شرب مصرف می شود
- برنا نیوز

16- مهر اصالت یونسکو بر پیشانی پرچین نمد شهرکرد - ایسنا

17- عدلیه مردمی - روزنامه رسالت

18- مخالفت با طرح خانه مسافرها؛ در راستاي حمایت از هتلداران/ خانه مسافرهاي غیرمجاز باید کنترل و ساماندهی شود -
عصر هامون

19- مهم ترین چالش هاي 100 روز اول رئیسی چیست؟ - ایمنا

news_ -20" > اخبار ویژه شنبه 26 تیر - بصیرت

21- پشت میزنشینی موجب بی خبري از نیازهاي مردم می شود - روزنامه کائنات

22- طب سنتی ایرانی براي کمک به حفظ سلامت مردم جایگزین ندارد - روزنامه کائنات

23- تسهیلات ارزان قیمت راهکاري براي اشتغال زایی در کشور میباشد - روزنامه کائنات

24- کمیته آموزش در صنایع آذربایجان شرقی تشکیل شد - روزنامه کائنات

25- تقدیر وزیر آموزش و پرورش و رئیس کمیته امداد کشور از مدیرکل آموزش و پرورش مازندران - روزنامه کائنات

26- رتبه بندي بخشی از مطالبات معلمان را محقق می کند - 55 آنلاین

27- پاسخ همتی به جهانگیري - روزنامه ستاره صبح

28- ساخت 140 هزار واحد مسکونی براي محرومان - روزنامه ستاره صبح

29- 1447 نفر در دوره هاي مهارتی در زنجان شرکت کردند | خبرگزاري فارس - مناظره



30- دختران میخ و چکش - روزنامه همدلی

31- دختران میخ و چکش - روزنامه همدلی

32- قواي سه گانه فرصت را مغتنم بشمارند - روزنامه آرمان ملی

33- ثبت نام چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر از طریق سایت بانک رفاه کارگران - آبادان نیوز

34- مجوز رسمی مرکز مدیریت مهارت آموزي دانشگاه آزاد اسلامی تبریز دریافت شد - آنا

35- اقتصاد مقاومتی با حمایت از کارآفرینان محقق می شود - جوان آنلاین

36- اقتصاد مقاومتی با حمایت از کارآفرینان محقق می شود - جوان آنلاین

37- تداوم زندان زدایی سیاست رئیس جدید قضائیه - جوان آنلاین

38- خط حزب االله 297 | ساعت هاي بهشتی - دفتر رهبري

39- آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید - باشگاه خبرنگاران جوان

40- توسعه چالدران - خبرگزاري صدا و سیما

41- احداث شهرك خصوصی انرژي در قم - تابناك

42- صنایع فولاد به صورت شبکه اي موجب توسعه کشور شده است - شعار سال

43- دولت آینده میراث دار تورم و رکورد است - شعار سال

44- کشاورزي پیشران توسعه، تشکل محوري و فساد ستیزي - شعار سال

45- خروج نیروي فعال از بازار کار نتیجه تعمیق رکود اقتصادي است - روزنامه اخبار صنعت

46- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

47- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

48- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

49- رتبه کسب و کار ایران در جهان باید به زیر 25 برسد - فصل اقتصاد

50- عدم خود کفایی تولید لاستیک در کشور - روزنامه گسترش صمت

51- فراخوان استخدام "مرد و زن" در نیروي انتظامی استان البرز - کرج رسا

52- خط حزب االله 297 با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد - خبرگزاري فارس

53- جهش تجارت ایران و ارمنستان با احداث شهرك هاي صنعتی مشترك - اتاق بازرگانی ایران

54- رفع مشکل بیکاري و معیشت مردم کرمانشاه باید در اولویت مسئولان باشد - خبرگزاري مهر

55- انتظارات ایجاد شده از رییسی - روزنامه مستقل

56- قطع برق شهرك هاي صنعتی متوقف شد - شفا آنلاین

57- طب سنتی ایرانی، ظرفیتی بدون جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم - کارگر آنلاین

58- کنترل وزارت علوم روي ظرفیت دانشجویان دانشگاه هاي دولتی/ فردا مهلت ثبت نام ترم تابستانی در دانشگاه خوارزمی

پایان می یابد - باشگاه خبرنگاران جوان

59- پاسخ مدیر عامل فیلیمو به برخی حواشی سریال زخم کاري - شما نیوز

60- پاسخ مدیر عامل فیلیمو به برخی حواشی سریال زخم کاري - افکارنیوز

61- خبر رییس سازمان بورس درباره برنامه هاي جدید بازار سرمایه - روزنامه امتیاز



62- اخبار - روزنامه امتیاز

63- حمایت شهرداري منطقه 15 از کسب و کارهاي نوپا و محلی - شهر

64- طب سنتی ایرانی براي کمک به حفظ سلامت مردم جایگزین ندارد - روزنامه قدس

65- خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد - روزنامه قدس

66- سفر یک روزه نمایندگان مجلس به بشاگرد - خبرگزاري صدا و سیما

67- براساس آمار مرکز آمار ایران اعلام شد / نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد - روزنامه جهان اقتصاد

68- اهمیت برندسازي در صنایع دستی - روزنامه جهان اقتصاد

69- صداوسیما چشم پسرش را کور می کند، شک نکنید - برترین ها

70- سرمایه گذاري اقتصادي، موانع و چالش ها - عصر بازار

71- خاطرات پري محمد زاده نخستین زن راننده تریلی - شعار سال

72- 27 درصد تولید ناخالص ملی و 18 درصد اشتغال کشور در بخش روستایی است - شبکه ایران

73- بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شده است - پایگاه دولت

74- خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد - خبرگزاري مهر

75- گریز شبانه آمریکا، افغانستان را با چالش بزرگی روبه رو کرد/ایران، خواستار توافق صلح طالبان و کابل است - بسیج نیوز

76- سرمایه گذاري اقتصادي، موانع و چالش ها - فصل اقتصاد

77- طرح ممنوعیت خروج مدیران پس از اتمام مسئولیت در کمیسیون قضایی مجلس بررسی می شود - بولتن نیوز

78- خط حزب االله 297 | ساعت هاي بهشتی - میزان

79- نرخ بیکاري بهار 1400 به 8.8 درصد رسید - ایمنا

80- بیکاري در کشور تک رقمی شد! - گسترش صنعت معدن تجارت

81- افتتاح پروژه هاي تفریحی و فضاي سبز شهرداري/چرخ وسایل بازي بزرگ ترین شهربازي قم به حرکت درآمد - برنا نیوز

82- سرمایه گذاري اقتصادي، موانع و چالش ها - ایرنا

83- پرداخت 290 هزار میلیارد ریال تسهیلات به صنایع استان فارس توسط بانک صنعت و معدن - مستقل آنلاین

84- حمایت شهرداري منطقه 15 از کسب و کارهاي نوپا و محلی - آریا نیوز

85- نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد - روزنامه اعتماد

86- بازگشت نیمی از بیکار شدگان به کار /نر خ بیکاري بهار به 8.8 درصد رسید - خبرگزاري فارس

87- مرکز آمار: نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد - انتخاب

88- مشکلات جوانان از اشتغال تا ازدواج مورد توجه مسئولان قرار گیرد - خبرگزاري قرآن

89- 30 مسجد البرز میزبان اجراي طرح «طراوت» می شوند - خبرگزاري قرآن

90- معاون رئیس جمهور: بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شده است - جارستان

91- مدیر عامل بانک رفاه کارگران: توسعه پایدار در گرو بهره برداري مناسب است - آبادان نیوز

92- کمبود 600 هزار حلقه تایر رادیال باري و اتوبوسی - صبجانه پرس

93- تقدیر از بانک توسعه تعاون به عنوان یاور اشتغال - جامعه ایده آل

94- 27 درصد تولید ناخالص ملی و 18 درصد اشتغال کشور در بخش روستایی است - ایرنا



95- نمایندگان مجلس در خصوص اجراي طرح آزادسازي معادن غیرفعال چه می گویند: جهش بزرگ معدنی با اجراي طرح

آزادسازي معادن غیرفعال - روزنامه عصر اقتصاد

96- رتبه کسب و کار ایران در جهان باید به زیر 25 برسد - باشگاه خبرنگاران جوان

97- ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99 - آفتاب

98- جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99 - فصل اقتصاد

99- عضو کمیسیون صنایع مجلس: «تارا» خودروي مشتري پسند است - فصل اقتصاد

100- شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شوند - فصل اقتصاد

101- جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99- اخبار کار آفرینی و اشتغال &– اخبار اقتصادي تسنیم - تجهیز نیوز

102- جدال موحد با نماینده بهبهان بر سر مراعات حق مردم کهگیلویه و بویراحمد (+عکس) - بویر نیوز

103- مسؤولان در تامین نهاده هاي دامی عشایر اهتمام جدي داشته باشند/ در مسیر سرمایه گذاري مانع تراشی نشود -
خبرگزاري فارس

104- سقف وام ازدواج به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرد - دیار میرزا

105- اولویت دولت جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم باشد - شبستان

106- امام جمعه زنجان: مسلمانان هیچ گاه جنایات آمریکا را فراموش نمی کنند - تسنیم

107- برخی از مسئولان هنوز به غرب اعتماد دارند - تسنیم

108- جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99 - تسنیم

109- نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد - تسنیم

110- جزئیات طرح بزرگ پرداخت تسهیلات اشتغال زایی گل گهر براي شهروندان سیرجان و بردسیر اعلام شد - مستقل آنلاین

111- سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع و استانداري گیلان تفاهم نامه امضا کردند - روزنامه گیلان امروز

112- تزریق 3 هزار دوز واکسن به مددجویان و پرسنل بهزیستی استان کرمانشاه /براي ساماندهی 350 کودك کار نیاز به

حمایت خیرین داریم - فرتاك نیوز

113- بازدید مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از گروه صنعتی ایران خودرو - آنا

114- قصه هایی دربارهٔ گناه و توسعه - دیپلماسی ایرانی

115- پشت میزنشینی موجب بی خبري از نیازهاي مردم می شود - ایرنا

116- هشدار امام جمعه کرج در مورد برخی حرکات مشکوك و بده بستانها در روزهاي پایانی دولت - تسنیم

117- آیت االله دري نجف آبادي: ''اسلام اهل بیت(ع)'' اسلام ضد خشونت و تحجر آل سعود و داعش است - تسنیم

118- امام جمعه گیلان: در این 43 سال، شیعه تکیه گاه دنیا شده/ هشدار آل هاشم به هیئت هاي عزاداري - خبر فوري

119- صدور 558 پروانه بهره برداري صنایع در اصفهان - باشگاه خبرنگاران جوان

120- تدابیر گسترده اي براي ارتقاي خدمات شعب بانک توسعه تعاون اتخاذ شده است - جامعه ایده آل

121- اسامی نهایی پذیرفته شدگان آزمون استخدامی بانک توسعه تعاون اعلام گردید - جامعه ایده آل

122- تقوامنش:بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی در جامعه به خلق ارزش و ثروت کمک می کند - جامعه ایده آل

123- عضو کمیسیون صنایع مجلس: «تارا» خودروي مشتري پسند است - عصر بازار

124- اتخاذ تدابیر گسترده براي ارتقاي خدمات شعب بانک توسعه تعاون - آنا

125- پرداخت 10 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه هاي کوچک و متوسط - روزنامه جمله



126- شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین ضروي است - روزنامه جمله

127- سهم 41 درصدي ایران در تولید تایر خاورمیانه - روزنامه گسترش صمت

128- واکنش بسیار شدید همتی به جهانگیري + جزئیات - گسترش صنعت معدن تجارت

129- آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید - همشهري

130- اشتغال، مسکن و ازدواج؛ 3 دغدغه اصلی جوانان / مسؤولان جوانان را دریابند - رسا

131- نظرات برگزیده مخاطبین الف: تعهدات آمریکا تضمین اجرایی هم دارد؟/ رئیسی باید ایده جدیدي در سیاست خارجی

مطرح کند/ مسئولین ستاد اجرایی درباره واکسن برکت با مردم صادقانه رفتار کنند - الف

132- حضور سران برخی دولت ها در نشست منافقین نشان دهنده حمایت از جنایت است - ایرنا

133- امام جمعه اردبیل بر رفع موانع تولید تاکید کرد - ایرنا

134- اسماعیل فصیح؛ خاطره رُمان هاي پرفروش دهه هاي 60 و 70 - عصر ایران

135- 700 هزار ماسک، هدیه خیران به سیستان وبلوچستان - خبرگزاري صدا و سیما

136- سیگنال هاي مثبتی که سهامداران بورسی را امیدوار می کند - ارانیکو

137- سامانه جامع سازمان نظام مهندسی ایلام عملیاتی شد - اخبار علمی

138- امام جمعه کرمانشاه: شوراي نگهبان، حافظ انقلاب و دیده بان نظام است/ مسئولان جوان ها را فراموش نکنند - تسنیم

139- طرح ممنوعیت خروج مدیران پس از اتمام مسئولیت در کمیسیون قضایی مجلس بررسی می شود - صنایع نیوز

140- ایجاد گروه مهندسی نساجی در دانشگاه فردوسی مشهد - ایسنا

141- آشنایی با انواع اختلال شخصیت و درمان آن - فرادید

142- آیت االله فلاحتی: هشدار می دهم دستگاه هاي متولی در ساخت و سازها روستائیان را آزار ندهند - 8 دي خبر

143- شوراي نگهبان ضامن اسلامیت قوانین کشور است - خبرگزاري فارس

144- کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟ - روزنامه اعتماد

145- عضو کمیسیون صنایع مجلس: «تارا» خودروي مشتري پسند است - شما نیوز

146- قطع برق شهرك هاي صنعتی متوقف شد - خوزنا

147- دوران باروري از 30 سال به 15 سال کاهش یافته است/ با وضع قوانین نمی توان جمعیت را زیاد کرد - آنا

148- مسوولان در رسیدگی و حل مشکلات جوانان تلاش کنند - ایرنا

149- طب سنتی ایرانی، ظرفیتی بدون جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم - خبرگزاري صدا و سیما

150- دفاع نمایندگان مجلس از کیفیت خودرو تارا - گسترش صنعت معدن تجارت

151- نابسامانی ها در بازار مرغ اوج گرفت - خبر فوري

152- زنان آسیب دیده اجتماعی وام 100 میلیونی دریافت می کنند - روزنامه کرمان امروز

153- «تارا» خودروي مشتري پسند است - حزب االله نیوز

154- کرمانیان امسال به جشنواره کارآفرینان برتر ، رغبت نشان ندادند - روزنامه کرمان امروز

155- کرمانیان امسال به جشنواره کارآفرینان برتر ، رغبت نشان ندادند - روزنامه کرمان امروز

156- گزارش بازتاب خبري برگزاري سمپوزیوم - ماهنامه اقتصاد و بیمه

157- طرح ممنوعیت خروج مدیران پس از اتمام مسئولیت در کمیسیون قضایی مجلس بررسی می شود - خبرگزاري فارس



158- عضو کمیسیون صنایع مجلس: «تارا» خودروي مشتري پسند است - درآمد نیوز

159- پیشرانی بخش معدن با واگذاري معادن حبس شده به اهل فن - تفاهم آنلاین

160- استارت آپ ها ظرفیت سنجی و نیازسنجی دقیقی از جامعه توان یابان ندارند - آنا

161- 558 پروانه بهره برداري صنایع در اصفهان صادر شد - ایرنا

162- سیگنال هاي مثبتی که سهامداران بورسی را امیدوار می کند - آریا نیوز

163- نابسامانی ها در بازار مرغ اوج گرفت - ملیت

164- شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود - ارانیکو

165- پاسخ قاطع موحد به نماینده بهبهان /سد آبریز وارد فاز اجرایی خواهد شد - کبنا نیوز

166- پیش به سوي آشفتگی شدید در بازار مرغ - گسترش صنعت معدن تجارت

167- اولویت دولت جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم است - تهران نیوز

168- تشدید تنش بین نمایندگان بهبهان و کهگیلویه بر سد آبریز - خورنا

169- کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟ - حبیب خبر

170- گردشگري اولین چیزي است که از سبد مصرفی خانوار کنار می رود - روزنامه جمله

171- محدودیت هایی که فقط در حد حرف است! - روزنامه جمله

172- نرخ بیکاري 13.4 درصدي تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 - با اقتصاد

173- شبکه ملی آب، طرحی براي رفع مشکل آب استان ها - خبرگزاري صدا و سیما

174- طب سنتی ایرانی براي کمک به حفظ سلامت مردم جایگزین ندارد - ایمنا

175- حضور بانوان کردستان در پست هاي مهم مدیریتی - خبرگزاري صدا و سیما

176- 54 هزار تن چغندرقند به کارخانه قند شیروان تحویل داده شد - بورس 24

177- قطع برق صنایع چه عواقبی دارد؟ - اقتصاد آنلاین

178- آشنایی با مهارت هاي ارتباطی موثر در تسهیل و نهادینه سازي حجاب و عفاف کارساز است - دیار آفتاب

179- دولت آینده موانع ازدواج جوانان را رفع کند - خبرگزاري قرآن

180- ارائه بیش از چهار هزار مقاله و طرح پژوهشی از سوي اعضاي هیئت علمی دانشگاه شیراز - دانشجو

181- بررسی طرح ممنوعیت انتصاب مدیران چند تابعیتی در کمیسیون امنیت ملی - دانشجو

182- طرح «طراوت» در یزد کلید خورد - یزدي نیوز

183- بررسی نرخ رشد جمعیت و کاهش غیر منطقی آن - رسا

184- همدم" در کجاي پازل مشکلات جوانان قرار دارد؟ - رسا

185- حجاب را با زبان منطق تبلیغ کنیم - رسا

186- مسؤولان براي حل مشکلات مردم باید به صورت جهادي کار کنند - رسا

187- طلبه اي که 27 هزار سري جهیزیه ارزان به سراسر کشور ارسال کرده است - رسا

188- مهمترین اخبار اقتصادي پنجشنبه 24 تیرماه 1400 - رسا

189- درخواست امام جمعه اهواز از ستاد اجرایی فرمان امام براي حل مشکل آب خوزستان - رسا

190- کمبود 600 هزار حلقه لاستیک سنگین / سهم 41 درصدي ایران در تولید لاستیک در منطقه - شبکه ایران



191- معاینات پزشکی قبل از استخدام چقدر اهمیت دارد؟ / توجه به طب کار ضروري است - کارگر آنلاین

192- دستور کار کمیسیون هاي تخصصی مجلس/بررسی طرح ممنوعیت انتخاب و انتصاب مدیران چند تابعیتی در کمیسیون

امنیت ملی مجلس - آرا نیوز

193- کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟ - خبر اقتصادي

194- کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟ - ایسنا

195- شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود/ تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل

همکاري بین بخش هاي خصوصی دو کشور - شاتا

196- نتایج طرح آمارگیري نیروي کار بهار 1400 منتشر شد - بازار کار

197- استخدام نیروي انتظامی استان البرز در مقطع درجه داري - بازار کار

198- رنج گنج سلطانیه از کمبود زیرساخت هاي گردشگري - ایسنا

199- مزیت گردشگري نسبت به ساختمان سازي و خودروسازي - صبج زاگرس

200- تحول فرهنگی آموزشی بازار سرمایه، مأموریت جدید بورس است - آسا خبر

201- لشکر 1300 نفره دانشجویان قزوینی در میدان محرومیت زدایی/ گروه جوانان خیر 700 خانواده نیازمند را تحت پوشش

دارند - خبرگزاري فارس

202- کمبود 600 هزار حلقه لاستیک سنگین - قلمنا

203- طلاي سبز ایران در آستانه ورود به بازارهاي جهانی - قلمنا

204- بحران اشتغال دانش آموختگان تشدید شد - گسترش صنعت معدن تجارت

205- معاون رئیس جمهور: بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شده است - آفتاب

206- پرداخت تسهیلات به 1367 طرح روستایی در لرستان - روستا نیوز

207- مرکز ارتقاء شایستگی در دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر راه اندازي شد - بسیج نیوز

208- قطب هاي علمی مرجعیت لازم را براي توسعه کشور ندارند - شفا آنلاین

209- دانشگاه شهید بهشتی در توسعه فناوري،محصول و تامین بازار بصورت نظام مند حرکت کرده و به صنعت و بهره برداري

موثر وصل شده است - روزنامه جام جم

210- صعود دلار در معاملات خارجی - روزنامه جهان صنعت

211- ریل گذاري قشم در مسیر توسعه پایدار - شما و اقتصاد

212- صعود دلار در معاملات جهانی - ایران اکونومیست

213- اقدامات نظام بانکی در حمایت از محرومان - ایران اکونومیست

214- تدابیر گسترده اي براي ارتقاي خدمات شعب بانک توسعه تعاون اتخاذ شده است - ایران اکونومیست

215- فوري/ لاستیک سنگین کمیاب شد - گسترش صنعت معدن تجارت

216- اشتغالزایی در لنده با کشت 150هکتار گیاهان داروئی - باشگاه خبرنگاران جوان

217- ایجاد اشتغال براي فارغ التحصیلان دانشگاهی مستلزم تغییر جهت گیري هاي ایجاد اشتغال در استان است - باشگاه
خبرنگاران جوان

218- شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شوند - باشگاه خبرنگاران جوان

219- نابسامانی ها در بازار مرغ اوج گرفت &– خبرگزاري مهر | اخبار ایران و جهان - تجهیز نیوز



220- صعود دلار در معاملات خارجی - جوان آنلاین

221- سهم 130میلیارد تومانی مازندران از تسهیلات صندوق کارآفرینی امید - خبرگزاري صدا و سیما

222- بررسی طرح ممنوعیت انتصاب مدیران چند تابعیتی در کمیسیون امنیت - روزنامه اعتماد

223- شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود - فصل اقتصاد

224- وضعیت اشتغال در روستاها و مناطق عشایري استان بوشهر چگونه است؟ - تسنیم

225- شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود - ایلنا

226- احداث شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان - روزنامه قدس

227- دانشگاه در کنار آموزش به مهارت آموزي نیاز دارد - آنا

228- دوره هاي آموزش کسب و کار و دیجیتال مارکتینگ - اقتصاد آنلاین

229- شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود - خبرگزاري مهر

230- تلاش یک هفته اي مسئولان براي افزایش آمار ازدواج و حجاب - خبرگزاري قرآن

231- سقف وام ازدواج به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرد - شبستان

232- 30 مسجد یزد میزبان طرح «طراوت» می شوند - خبرگزاري قرآن

233- آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید - خبر آنلاین

234- آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید - الف

235- روایت شیرین مدارس همدل/ کمیته امداد از توزیع 14 هزار جهیزیه تا کمک 195 میلیارد تومانی خیرین - خبرگزاري
فارس

236- قطع برق صنایع چه عواقبی دارد؟/صنعتگرانی که با خاموشی دست و پنجه نرم می کنند - خبرگزاري فارس

237- پیش بینی بودجه 360 هزار میلیارد تومانی براي تسهیلات مسکن جوانان - 8 دي خبر

238- وام 100 میلیونی اشتغال براي زنان آسیب دیده اجتماعی - 8 دي خبر

239- 359 میلیارد تومان اعتبار تملک دارایی به پارس آباد اختصاص یافت - ایرنا

240- همتی جواب جهانگیري را داد: برکناري ام از ریاست بانک مرکزي بدون طی فرایند قانونی بود - تسنیم

241- آژیر فرونشست زمین، مدیریت منابع آب و خاك را زیر سوال برد/ چراغ خاموش مطالعات در پیشنگري به موقع

مخاطرات - دانا

242- قاضی زاده هاشمی : توسعه ایران در گرو تغییر نگاه مدل حکمرانی است - آفتاب

243- پیش بینی بودجه 360 هزار میلیارد تومانی براي تسهیلات مسکن جوانان - شهرآرا آنلاین

244- صعود دلار در معاملات خارجی - روزنامه اعتماد

245- کلیدي که هیچ قفلی را باز نکرد/ همه عالم مقصرند، غیر از روحانی! - آنا

246- معاینات پزشکی قبل از استخدام چقدر اهمیت دارد؟ / توجه به طب کار ضروري است - ایلنا

247- مرکز ارتقاء شایستگی در دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر راه اندازي شد - تسنیم

248- افزون بر 6 هزار فرصت شغلی در سبزوار هدف گذاري شد - ایرنا

249- کاهش نرخ سود بانکی زمینه ساز تورم جدید در اقتصاد / ادامه رشد نقدینگی در اقتصاد سمی - موج

250- سرخط مهمترین خبر هاي لرستان در شبانه روز گذشته - خبرگزاري صدا و سیما



 

خسارت نگاه سیاسی به مسائل اقتصادي

منبع: ایرناشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/04/26

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران می خوانیم: اقتصاد ایران با مشکلات بی شماري دست و پنجه نرم می کند که آثار آن
را در مسائل اجتماعی نیز می توان دید.

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران می خوانیم: اقتصاد
ایران با مشکلات بی شماري دست و پنجه نرم می کند که

 
آثار آن را در مسائل اجتماعی نیز می توان دید. 

روزنامه ایران شنبه 26 تیر در یادداشتی به قلم لطفعلی
بخشی عضو هیأت علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه،
نوشت: از جمله نمودهاي این شرایط را می توان از
معیشت، اشتغال، نرخ رشد اقتصادي و تجارت گرفته تا
مسأله اي مانند واکسیناسیون علیه بیماري کرونا ملاحظه
کرد، اما مسبب این مشکلات چه بوده است و تا چه زمانی

 
این عوامل شرایط موجود را تشدید خواهند کرد؟ 

عوامل متعددي در شکل گیري شرایط کنونی نقش دارند، اما مهم ترین دلیل، نگاه سیاسی به مسائل اقتصادي و مشکلات است؛
مسأله اي که هم در پیدایش وضع موجود مؤثر بوده و هم در تشدید شرایط. به عبارتی، نگاه سیاسی ما به مسائل جهانی و نادیده
گرفتن منافع اقتصادي و ملی منجر به این شده که کشورهاي صاحب نفوذ در جهان شدیدترین عکس العمل ها را در خلاف جهت
منافع ما انجام دهند، به طوري که اکنون معاون اول رئیس جمهوري اذعان می کند که «ما از خون فرزندان خود براي برخی کشورها

 
گذشتیم اما آنها ما را تنها گذاشتند. چین، هند و روسیه می گفتند منافع ملی مان اجازه نمی دهد علیه امریکا اقدام کنیم». 

این نشان می دهد که چقدر براي کشورها حراست از منافع ملی بر تمام مسائل اولویت دارد. به هر حال، این یک اصل در اغلب
کشورهاي جهان و بویژه کشورهاي توسعه یافته است که براي حداکثرسازي منافع ملی حتی گاهی اوقات برخلاف میل خود با
کشورهاي داراي نفوذ به مذاکره و پیشبرد اهداف می پردازند؛ مانند کره جنوبی و ژاپن که با چانه زنی با امریکا، موافقت آن را براي
پرداخت بدهی ایران به تجار و تولیدکنندگانشان، از محل پول هاي مسدود شده ایران جلب کردند، البته این موضوع به نادرستی به

 
عنوان آزادسازي پول هاي ایران مطرح شد؛ حال آنکه چنین نبود و فقط پرداخت بدهی شرکت هاي ژاپنی و کره جنوبی مطرح بود. 

بر این اساس، باید توجه شود که اولویت دهی به سیاست به جاي مسائل اقتصادي هزینه هایی دارد که اکثر کشورها از آن اجتناب می
کنند و ما نیز لازم است از آن خودداري کنیم. به عبارتی غالب مشکلات اقتصادي ایران از همین مسائل سیاسی نشأت می گیرد. بحث
دیگري که شرایط را بیش از پیش وخیم می کند سیاسی کاري در داخل کشور است. نگاه سیاسی و جناحی به مشکلات هم براي
دولت و هم براي ملت هزینه زا است. ایران اگر در مشکل و تنگناست؛ اگر بانک هاي جهانی با ایران کار نمی کنند؛ اگر نمی توانیم



فعالیت هاي اقتصادي را رونق ببخشیم و در تجارت عقب افتاده ایم،همگی به خاطر محدودیت هاي بین المللی است و نباید از آن به
عنوان یک ابزار در دعواهاي جناحی استفاده کرد که این مسأله نیز خسارت زاست و بدون هیچ فایده اي تنها عمق مشکلات را بیشتر

 
می کند. اما چگونه می توان از ادامه این خسارت گزاف به اقتصاد کشور جلوگیري کرد؟ 

راهکار در تغییر مواضع ما نسبت مسائل جهانی و اجماع داخلی روي اصل قرار گرفتن منافع ملی است. ما باید در روابط بین المللی نیز
منافع ملی را اولویت قرار بدهیم. کشورهایی می توانند از نظر سیاسی در جهان تأثیرگذار باشند که ابتدا از نظر اقتصادي موفق باشند.
لذا راهکار رهایی از مشکلات این است که مسیر را تغییر دهیم و منافع اقتصادي را اصل تمام سیاست هاي داخلی و خارجی قرار

 
دهیم و در داخل کشور نیز با همین رویکرد از تشدید خسارت هاي ناشی از نگاه سیاسی به مشکلات و معضلات اقتصادي بپرهیزیم. 

 
منبع: روزنامه ایران 

 
برچسب ها 

 
- کره جنوبی 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- چین 

 
- ایالات متحده آمریکا 

- روزنامه ایران



برجام اگر عایدي داشت ظریف ادعاي روحانی را انکار نمی کرد

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/04/26

برجام نه تنها دستاورد پایدار اقتصادي نداشت بلکه موجب شرطی سازي اقتصاد، باخت در حوزه دیپلماسی اقتصادي و تشدید
شکاف طبقاتی شد.

برجام نه تنها دستاورد پایدار اقتصادي نداشت بلکه موجب شرطی سازي اقتصاد، باخت در حوزه دیپلماسی اقتصادي و تشدید

 
شکاف طبقاتی شد. 

این تحلیل را روزنامه وطن امروز در ششمین سالگرد اعلام توافق
برجام منتشر کرده و می نویسد: برجام مثل یک مخدر، اقتصاد را

 
ضعیف و بی جان کرد. 

یکی از مسائل اقتصاد ایران در طول این سال ها که با آن مواجه
بوده، شرطی کردن تمام متغیرهاي اقتصادي بر اساس تحریم ها

است. تحریم به نوبه خود به دلیل ایجاد محدودیت هاي اقتصادي، تجاري و مالی موجب بروز مشکلات اقتصادي می شود اما اینکه
دولت از اصلاحات ساختاري اقتصاد غافل شود و به حل مسائل ریشه اي و نهادي اقتصاد نپردازد، ربطی به تحریم ندارد و نشان از نبود

 
عزم جدي در دولت براي توسعه اقتصادي کشور است. 

از طرف دیگر آمار میزان سرمایه گذاري خارجی در کشور نشان می دهد در دوران پسابرجام و پس از رفع تحریم ها میزان سرمایه
گذاري خارجی فاصله چشمگیري با میزان سرمایه گذاري خارجی در سال 2012 آن هم در اوج تحریم ها علیه کشور ندارد. در روز
هایی که بیشترین فشار هاي خارجی بر کشور بود و حتی سایه تحریم هاي شوراي امنیت - که دولت به برداشته شدن آنها مفتخر
است - بر کشور سنگینی می کرد، میزان سرمایه گذاري مستقیم خارجی بیشتر از دوران پسابرجام بوده است. جالب اینکه دولت در
ابتداي کار نوید گشایش اقتصادي به واسطه برجام را می داد اما پس از آنکه در عمل هیچ کدام از وعده ها عملی نشد، آقاي ظریف
ادعا می کرد هدف از برجام اصلا اقتصادي نبود. به جاست جمله معروف رئیس جمهور را که حتی مشکل آب آشامیدنی را هم به
مسئله مذاکرات گره زده بود، مرور کنیم. وي 17 خرداد 94 در مراسمی گفته بود: «اینکه می گوییم تحریم ظالمانه باید از بین برود،
بعضی ها چشم هاي شان را زیاد نچرخانند! تحریم هاي ظالمانه باید از بین برود تا سرمایه بیاید، تا مسئله محیط زیست حل شود، تا
اشتغال جوانان حل شود، تا صنعت جامعه حل شود، تا آب خوردن مردم حل شود، تا منابع آبی زیاد شود، تا بانک هاي ما احیا
شود...». نکته اي که از این سخنان رئیس جمهور برمی آید، افراط بیش از اندازه در بزرگنمایی برجام و پیوند تمام مشکلات کشور-

 
مشکلاتی که شاید اصلا حل آنها معطوف به مذاکره نباشد-به برجام است. 

این روزنامه با اشاره به تشدید شکاف طبقاتی در دولت روحانی می نویسد: در همین بازه زمانی شاهد افزایش ضریب جینی و افزایش
فاصله طبقاتی در کشور بودیم. آمارهاي مرکز آمار حاکی از آن است پس از برجام شاهد صعود ضریب جینی در کشور بودیم به طوري
که یک سال پیش از شروع مذاکرات هسته اي (94) ضریب جینی 38/51 بوده که در سال هاي 95 و 96 به ترتیب به 39 و 39/81



رسید. این روند ادامه پیدا کرد و در سال 97 به 40/93 رسید. به عبارت دیگر شاخص ضریب جینی در این فاصله 6/3 درصد رشد
کرده است./ کیهان



نرخ بیکاري چگونه کاهش یافت؟

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/04/26

 
نرخ بیکاري چگونه کاهش یافت؟ 

اعتماد/مرکز آمار ایران 23 تیر ماه در خصوص جمعیت فعال و بیکار
کشور گزارشی را با تیتر «در بهار 1400 حدود نیمی از شاغلین خارج
شده از بازار کار، به اشتغال بازگشتند» منتشر کرد که در این گزارش
اعلام شد در بهار1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و

بیشتر از نظر اقتصادي فعال بوده اند و در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن
است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 0.4 درصد افزایش یافته است. این آمار حاکی از آن است که در
مقایسه با فصل مشابه سال قبل، بیش از 499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. البته در
این گزارش آمده است؛ این میزان در فاصله بهار 1398 نسبت به بهار 1399 کاهشی معادل یک و نیم میلیون نفر داشته است. با این
وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در بهار امسال، همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار

 
1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار است. 

بر اساس گزارش مرکز آمار ایران جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در فصل بهار 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل
مشابه سال قبل 713 هزار نفر افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400،
بخش خدمات با 48,8 درصد بیشترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33,2 درصد

 
و کشاورزي با 17.9 درصد قرار دارند. 

با این همه یک نگرانی جدي پیرامون بازار کار کشور در سالیان اخیر عمیق تر شده است. در واقع شاخص هاي بازار کار پیرامون گروه
تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 نه تنها بهبود پیدا نکرده، بلکه بدتر شده است. اول اینکه در بهار 1400 نسبت به فصل
مشابه سال قبل، بیش از 499 هزار نفر به کل جمعیت فعال کشور از نظر اقتصادي افزوده شده است. با این همه در این بازه زمانی،
جمعیت فعال تحصیلکرده هاي دانشگاهی بالغ بر 430 هزار نفر کاهش یافته است. دوم اینکه نرخ بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی
در بهار 1400 معادل 13/4 درصد گزارش شده که در مقایسه با بهار 1399 تقریبا بدون تغییر است. با این همه تعداد بیکاران
تحصیلکرده دانشگاهی در این بازه زمانی بالغ بر 22 هزار نفر افزایش یافته است. این در حالی است نرخ بیکاري کل کشور در بهار
1400 معادل 8/8 درصد گزارش شده که نسبت به بهار 1399 معادل 1 درصد کاهش یافته است. علاوه بر این، بر خلاف تحصیلکرده
هاي دانشگاهی، تعداد کل بیکاران کشور در این بازه زمانی بالغ بر 213 هزار نفر کاهش یافته است. سوم اینکه سهم بیکاران
تحصیلکرده دانشگاهی از کل بیکاران کشور به شکل نگران کننده اي از 36 درصد در بهار 1399 به 3/ 40 درصد در بهار 1400

 
افزایش یافته است. چنانچه ملاحظه می گردد تحولات بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی همسو با بیکاري کل کشور نیست. 

 
میزان اشتغال تابعی از سرمایه گذاري است 

وحید شقاقی شهري اقتصاددان، بر این باور است که اشتغال در اقتصاد تابع سرمایه گذاري است و عملا در دهه نود سرمایه گذاري در
اقتصاد ایران منفی و رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص به منفی 5 درصد رسید. 



این اقتصاددان در ادامه به «اعتماد» گفت: عملا در دهه نود وارد شرایط فرسودگی در اقتصاد ایران شدیم و حتی رشد هزینه هاي
جبرانی ناشی از استهلاك از رشد سرمایه گذاري در کشور پیشی گرفت و براي اولین بار پدیده فرسودگی زیرساخت ها طی سه سال

 
گذشته در پنجاه سال گذشته بی سابقه بود. 

او با اشاره به اشاعه کرونا در کشور افزود: طی دو سال گذشته و از اسفند ماه سال نود و هشت این پدیده موجب تعطیلی بسیاري از
بنگاه هاي تولیدي و خدماتی شد و شیوع کرونا نیز در حوزه بیکاري تاثیر عمیقی بر اقتصاد ایران داشت زیرا اقتصاد ایران عمدتا بر
پایه سنت است و در اقتصاد سنتی بیشتر بازارها و خدمات سنتی محور هستند و شاهد آن بودیم که با آمدن کرونا میزان بیکاري در

 
کشور تشدید شد و عملا بنگاه هاي اقتصادي نیمه فعال و بنگاه هاي خدماتی نیز تا مدتی تعطیل شدند. 

 
کاهش ترس از کرونا 

 
تعداد شاغلین را افزایش داد 

شقاقی شهري تصریح کرد: باید پذیرفت که در سال جدید بسیاري از بنگاه هایی که به واسطه کرونا عملا فعالیت شان نیمه فعال و

 
متوقف شده بود جان مجددي گرفتند و فعالیت خود را آغاز کردند. 

او ادامه داد: یکی از دلایلی که می توان در مورد افزایش تعداد شاغلین در بهار 1400 نسبت به بهار سال گذشته مطرح کرد موضوع
ورود بنگاه هاي تولیدي به عرصه اقتصادي به واسطه کاهش شدت کرونا و برطرف شدن ترس و واهمه اي بود که در فضاي اقتصادي
حاکم بود و ما باید بپذیریم که در بهار 1399 ترس شدیدي بر خانوارهاي ایرانی وارد شد و حتی این ترس به گونه اي بود که مردم به
جز نیازهاي ضروري خود دست به خرید کالاي دیگري نمی زدند اما در بهار 1400 وضعیت تغییر کرد و امروز می بینیم که این قضیه
(ترس از کرونا) کمرنگ تر شده است و مردم حتی کالاهاي غیرضرور را هم تهیه می کنند و همین موضوع می تواند دلیلی بر آن باشد

 
که بنگاه هاي تولیدي مجدد فعال شده و تمام وقت کار کنند. 

او افزود: در مواردي نیز شاهد آن هستیم که حتی خریدهایی را که مردم به آینده موکول کرده بودند امروز خرید می کنند که این
موضوع می تواند بنگاه هاي تولیدي را تحریک کند اما باید گفت این شرایط گذراست و مساله اصلی این است که اشتغال پایدار
نیازمند سرمایه گذاري مستمر و پایدار است و آنچه در کشور ما به عنوان چالش خود را نشان داده این است که سرمایه گذاري در

 
ایران در دهه نود منفی بوده است. 

 
بازگشت به چرخه اقتصادي 

 
و افزایش صادرات 

این اقتصاددان خاطرنشان کرد: در حال حاضر دنیا در حال عبور از کرونا است و جامعه جهانی هم سعی می کند تا به شرایط عادي
گذشته برگردد که همین موضوع بر اقتصاد ایران تاثیرگذار بوده است زیرا بخشی از بنگاه هاي اقتصادي ما نیز صادرات محور بودند یا
به نحوي با کشورهاي منطقه و پیرامونی تبادلات اقتصادي و تجاري داشتند که همین موضوع باعث افزایش قیمت نفت و مشتقات

 
نفتی شده و باعث رونق منابع معدنی می شود و بازگشت به چرخه اقتصادي باعث افزایش صادرات به کشورهاي دیگر شده است. 

شقاقی شهري تصریح کرد: دو موضوع بازگشت اقتصاد جهانی به شرایط قبل از کرونا و کاهش ترس و واهمه خانوارها نسبت به شیوع
کرونا از جمله موضوعاتی که بر افزایش اشتغال جونان در بهار امسال تاثیرگذار بوده است. او ادامه داد: خوشبختانه تولیدکنندگان با
رویکرد صادرات محور یا تولیدات داخلی به شرایط پیش از کرونا بازگشته اند و تعدادي از بیکاران در مدت کرونا توانسته اند به بخش

 
هاي مختلف بازگردند. 

این اقتصاددان تصریح کرد: با توجه به اینکه بخش خدمات در همه دنیا بخشی کلیدي و پیشرو در هر اقتصادي است در ایران نیز
سهم بخش خدمات مانند خدمات بازرگانی، خدمات گردشگري و ... سهم بالایی در اقتصاد دارد و زمانی که اقتصاد منطقه اي و جهانی
به سمت شرایط پیش از کرونا در حال بازگشت است ما شاهد بهبود وضعیت خدمات گردشگري و بازرگانی و خدمات حمل و نقل و

 
دیگر بخش ها هستیم. 

او خاطرنشان کرد: طی یک سال و نیم گذشته خدمات گردشگري، هتلداري، بازرگانی و حمل ونقل متوقف شده بود و براي اینکه



اقتصاد به شرایط عادي برگردد یکی از بخش هایی که خود را با سرعت به شرایط قبل برگرداند بخش خدمات بود و دلیل آن هم این

 
است که بخش خدمات بسیار راحت تر از بخش هاي صنعت و کشاورزي به شرایط قبل بازمی گردند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



47 درصد از مطالبات بانک هاي خراسان شمالی مشکوك الوصول است

منبع: ایرناشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/04/26

بجنورد - ایرنا - دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي خراسان شمالی گفت: 2 هزارو 400 میلیارد ریال معادل 47 درصد از
مطالبات بانک هاي دولتی استان مشکوك الوصول است.

بجنورد - ایرنا - دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي خراسان
شمالی گفت: 2 هزارو 400 میلیارد ریال معادل 47 درصد

 
از مطالبات بانک هاي دولتی استان مشکوك الوصول است. 

علی اصغر هدایتی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: مجموع مطالبات بانک هاي دولتی خراسان
شمالی در پایان قبل چهار هزار و 598 میلیارد ریال بود که
در پایان بهار امسال با رشد 9.73 درصد به پنج هزار و 45

 
میلیارد ریال رسید. 

وي تصریح کرد: یک میلیارد و 599 میلیارد ریال معادل 32 درصد از مجموع این مطالبات سررسید گذشته و 2 هزار و 400 میلیارد

 
ریال معادل 47 درصد مطالبات مشکوك الوصول و مابقی نیز مطالبات معوق است. 

انواع مطالبات بانکی و طبقه بندي دارایی هاي بانک ها و موسسات اعتباري غیربانکی بر اساس بخشنامه بانک مرکزي داراي 2 نوع

 
جاري و غیرجاري است و مطالبات غیرجاري به سه دسته سررسید گذشته، معوق و مشکوك الوصول طبقه بندي می شود. 

سررسید گذشته؛ مطالباتی است که از تاریخ سررسید اصل و سود تسهیلات و یا تاریخ قطع پرداخت اقساط بیش از 2 ماه گذشته
است در مطالبات معوق؛ اصل و سود تسهیلاتی که بیش از 6 ماه و کمتر از 18 ماه گذشته و مطالبات مشکوك الوصول؛ تمامی اصل و
سود تسهیلاتی که بیش از 18 ماه از سررسید و یا از تاریخ قطع پرداخت اقساط آنها سپري شده و مشتري هنوز اقدام به بازپرداخت

 
بدهی خود نکرده است. 

دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي خراسان شمالی گفت: مطالبات بانک ها با توجه به نوع خدمات تخصصی که ارائه می دهند متفاوت
است به طور مثال بیشترین مطالبات بانک کشاورزي و مسکن به ترتیب در بخش هاي مربوطه و بیشترین مطالبات بانک ملی نیز در

 
بخش خدمات است. 

وي خاطرنشان کرد: افزایش میزان مطالبات غیرجاري نشان دهنده همکاري حداکثري بانک ها براي رونق تولید و حفظ و ایجاد

 
اشتغال بوده در حالی که پرداخت تسهیلات بدون اعتبارسنجی مناسب، افزایش مخاطرات خاص بانکی را در پی دارد. 

براساس آخرین گزارش دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي استان خراسان شمالی منابع این بانکها تا پایان سال 99 به دلیل ادغام پنج

 
بانک خصوصی در بانک سپه به 31 هزار میلیارد ریال رسید که در مقایسه با سال قبل از آن حدود 57 درصد بیشتر شد. 



براساس آمار؛ مصارف بانکهاي استان در سال 99 که در قالب تسهیلات بانکی در اختیار مردم و تولیدکنندگان قرارگرفت با رشد 58
درصدي به نسبت سال قبل از آن به 137 هزار 746 میلیارد ریال رسید به طوري که براساس این گزارش مطالبات معوقه این بانک ها
در سال 98 چهار هزار و 530 میلیارد ریال بود که با مدیریت مطالبات رقم آن در سال 99 نسبت به سال 98 افزایش نداشت، ضمن
اینکه حدود 50 درصد از این مطالبات غیر جاري و مشکوك الوصول است که دریافت این مطالبات براي بانکهاي هزینه هاي زیادي

 
دارد. 

 
کمیسیون هماهنگی بانک هاي دولتی خراسان شمالی از 13 بانک دولتی و خصولتی تشکیل شده است. 

 
برچسب ها 

 
- بجنورد 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- بانک کشاورزي 

 
- رونق تولید 

 
- خراسان شمالی 

- بانک مرکزي



تیغ خشکسالی بر گلوي دامپروري کهگیلویه و بویراحمد

منبع: ایرناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/04/26

گچساران- ایرنا - فقر مراتع به علت خشکسالی و گرانی نهاده هاي دامی حوزه دامپروري کهگیلویه و بویراحمد را به شدت
تحت تاثیر قرار داده ، طوري که بهره برداران بخصوص در بخش دامداري سنتی را ناچار به فروش دام هاي مولد خود کرده

است .

گچساران- ایرنا - فقر مراتع به علت خشکسالی و گرانی
نهاده هاي دامی حوزه دامپروري کهگیلویه و بویراحمد را به
شدت تحت تاثیر قرار داده ، طوري که بهره برداران
بخصوص در بخش دامداري سنتی را ناچار به فروش دام

 
هاي مولد خود کرده است . 

فعالان حوزه دامپروري کهگیلویه و بویراحمد که به شکل
سنتی و صنعتی 2 هزار و400 هزار راس دام سبک و
سنگین را پرورش می دهند امسال به دلیل کمبود علوفه
طبیعی و بالا بودن قیمت نهاده هاي دامی به شدت در

 
تنگنا قرار گرفته اند به طوري که بهره برداران ناچار به فروش دام هاي مولد خود شده اند. 

سالیانه 96هزار تن شیر و 16 هزار تن گوشت قرمز از سوي دامپروران کهگیلویه و بویراحمد تولید می شود که 35هزار تن شیر و
هشت هزار تن گوشت قرمز این میزان از سوي عشایر تولید می شود و آمار یاد شده نشان می دهد بخش قابل توجهی از محصولات

 
دامی استان به صورت سنتی تولید می شود. 

اگرچه دولت تلاش کرده است تا با توزیع نهاده هاي دامی به صورت یارانه اي به معیشت دامداران کمک کنند اما فعالان این عرصه

 
اعتقاد دارند میزان توزیع نهاده هاي دامی با نرخ دولتی کمتر از میزان نیاز دام هاي آنان است. 

 
هزارتوي موانع تولید 

یک از فعالان دامداري هاي سنتی کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به اینکه هرساله بخش قابل توجهی از علوفه مورد نیاز دام هاي عشایر
از طریق مراتع تامین می شد ، اظهارداشت: امسال خرید همه خوراك مورد نیاز دام ها به شدت درآمد عشایر را تحت تاثیر قرار داده

 
است. 

مراد اکبري تاکید کرد: افزایش نیاز به نهاده هاي دامی از سویی و گران شدن قیمت همه انواع نهاده هاي دامی در یک ساله گذشته

 
تاکنون به شدت سفره فعالان این عرصه در کهگیلویه و بویراحمد را کوچک کرده است. 



وي در پاسخ به این سئوال که توزیع نهاده هاي دامی از سوي دولت چقدر در کاهش این مشکلات اثربخش بوده است اظهار داشت:

 
توزیع نهاده هاي دامی به قیمت دولتی یکی از برنامه هاي حمایتی خوب دولت از دامداران است اما داراي اشکالاتی است. 

او تصریح کرد : در حالیکه به دلیل ارزان تر بودن جو بیشتر دامداران خواهان خرید این نهاده براي خوراك دام خود هستند اما بیشتر

 
نهاده هاي دامی عرضه شده از سوي دولت کنستانتره است. 

صاحب یک دامپروري صنعتی در گچساران با اشاره به اینکه هزینه هاي تامین نهاده هاي دامی،دستمزد کارگران و پرداخت اقساط راه
اندازي دامداري در شرایط کنونی براي او کمرشکن است ، گفت: ادامه حیات حوزه دام کهگیلویه و بویراحمد نیازمند حمایت جدي

 
دولت است. 

محمد حسن زاده عنوان کرد: براي نگهداري هر راس دام ماهانه بیش از 20 کیلوگرم نهاده مورد نیاز است که هزینه بر بودن تامین

 
نهاد براي دامپروري در این شرایط مقرون به صرفه نیست. 

وي با یادآوري اینکه منزل مسکونی خود را فروخته تا با اخذ تسهیلات بانکی ضمن نان آوري براي خانواده خود زمینه اشتغال چند

 
جوان تحصیل کرده فراهم شود ابراز داشت: دامپروري به عنوان یکی از ارکان اشتغال استان نیازمند حمایت جدي تر مسئولان است. 

 
راهکارها و چالش هاي دامپروري از دیدگاه مسئولان 

مدیرکل امور عشایري کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به وجود کارخانه تولید کنستانتره گفت: در صورت استقبال عشایر از مصرف نهاده

 
دامی کنستانتره بخش قابل توجهی از این مشکلات عشایر رفع می شود. 

فیض االله آذرفر افزود: با وجود فعالیت کارخانه خوراك دام استان واقع در منطقه دشت روم بویراحمد اما عشایر خواهان استفاده از
نهاده دامی جو هستند به همین دلیل نیاز است تا رسانه هاي ارتباط جمعی براي ترغیب دامپروران جهت استفاده از کنستانتره به

 
جاي جو تلاش کنند. 

به گفته آذرفر با وجود طرح دولت براي خرید تضمینی محصول جو از کشاورزان اما بیشتر بهره برداران به دلیل پایین بودن نرخ

 
تضمینی ترجیح می دهند محصولات خود را به دولت نفروشند. 

وي تصریح کرد: البته با این وجود در 2 ماه اخیر 2هزار و700 تن نهاده دامی با قیمت دولتی بین عشایر استان توزیع شده است که

 
700 تن آن جو بوده است. 

وي بیان کرد: هرکیلوگرم جو 2 هزار و200 تومان و کنستانتره نیز به نرخ 2 هزار و 800 تا سه هزار و 800 تومان براساس نوع و محل

 
بارگیري آن به دامداران عرضه می شود. 

مدیرکل امور عشایري کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به اینکه خشکسالی باعث خسارت به مراتع شده و دامداران ناچار به استفاده از

 
خوراك دام هستند تاکید کرد: افزایش سهمیه خوراك دام در استان ضروري است. 

آذرفر بیان کرد: خرید دام مازاد عشایر این استان با هدف حذف دلال و کاهش اثرات تنش آبی بر زندگی آنان از خدمات حمایتی در



 
حال اجراي استان است که افزون بر کمک به معیشت دامداران به کنترل قیمت محصولات دامی از جمله لبنیات کمک می کند. 

به گفته آذرفر استمهال تسهیلاتی که عشایر استان پیش از این دریافت کرده بودند به مدت یک سال از دیگر برنامه هاي کاهش

 
پیامدهاي تنش آبی بر معیشت عشایر است. 

وي عنوان کرد:سالیانه هشت هزار تن گوشت قرمز، 35 هزار تن شیر و400 تن پشم از سوي عشایر کهگیلویه و بویراحمد تولید می

 
شود. 

 
توزیع نهاده هاي دامی 

معاون امور دام و طیور جهاد کشاورزي کهگیلویه وبویراحمد گفت: در سال جاري 38 هزار تن انواع نهاده هاي دامی شامل کنجاله

 
سویا،ذرت، جو و کنستانتره بین شرکت هاي دام و طیور این استان توزیع شده است. 

علی عزیزي تعداد انبارهاي ذخیره نهادهاي دامی را سه واحد اعلام کرد و افزود: بیش از 700 تن کنجاله سویا و 2 هزار و 300 تن

 
ذرت در این انبارها ذخیره سازي شده است. 

 
عزیزي بیان کرد: یکهزار و 300 تن کنجاله سویا و 2 هزار تن ذرت خریداري شده و در حال ارسال به استان است. 

به گفته عزیزي توزیع نهاده هاي دامی به منظور حمایت از دامداران، تنظیم بازار، تثبیت قیمت نهاده هاي دامی و تامین علوفه در

 
مواقع بحران انجام می شود. 

 
عزیزي افزود: در استان چهار واحد تولید خوراك دام و طیور وجود دارد که ظرفیت واحد کنسانتره آن یکصد هزار تن در سال است. 

 
میزان تولید محصولات به روایت آمار 

معاون امور دام و طیور جهاد کشاورزي کهگیلویه وبویراحمد گفت: سالیانه 114 هزار تن محصول دامی شامل گوشت وشیر در استان

 
تولید می شود. 

علی عزیزي افزود: سالیانه 96 هزار تن شیر و 16هزار تن گوشت قرمز از سوي دامپروران صنعتی و سنتی کهگیلویه و بویراحمد تولید

 
و روانه بازارهاي مصرف می شود. 

 
وي بیان کرد: دامپروران استان 2 میلیون و 400 هزار راس دام سبک و سنگین در اختیار دارند. 

 
دیگر برنامه هاي حمایتی از دامپروران 

رئیس شرکت پشتیبانی امور دام کهگیلویه و بویراحمد گفت: خرید تضمینی دام زنده مازاد بر مصرف عشایر بهره برداران از برنامه هاي

 
در حال اجرا بمنظور کمک به دامپروري در استان است. 

محمد شفیع عزیزي افزود: قیمت هر کیلوگرم دام زنده از جمله بره 50 هزار تومان، بزغاله 45هزار تومان، میش 32هزار تومان و قوچ



 
42هزار تومان تعیین شده است. 

 
وي تصریح کرد: به ازاي هر کیلوگرم دام زنده افزون بر نرخ تعیین شده خوراك دام با قیمت یارانه اي به دامداران عرضه می شود. 

 
رئیس شرکت پشتیبانی امور دام استان عنوان کرد: تنها دام هایی که پلاکوبی شده و مورد تایید امور عشایر است خریداري می شود. 

عزیزي با اشاره به اینکه کشتارگاه دام یاسوج که براي خرید دام عشایر پیش بینی شده روزانه ظرفیت کشتار 200 راس دام را دارد
گفت: به همین دلیل نیاز است دامداران پس از هماهنگی با اتحادیه هاي دام یا امورعشایر و اخذ نوبت اقدام به انتقال دام هاي خود به

 
کشتارگاه یاسوج کنند. 

وي با بیان اینکه براي نخستین بار دام مازاد عشایر این استان خرید تضمینی می شود اضافه کرد: هزینه حمل و نقل نیز به دامداران

 
شهرستانی پرداخت می شود. 

وي افزود: عشایر کهگیلویه و بویراحمد در صورت تصمیم براي فروش می توانند دام مازاد خود را پلاك گذاري کنند و بعد از تایید

 
سلامت آنان از طرف دامپزشکی به کشتارگاه تحویل دهند. 

 
عزیزي بیان کرد: بهاي دام خریداري شده از سوي شرکت امور پشتیبانی دام به حساب فروشندگان دام ها واریز می شود. 

وي عنوان کرد: هدف از اجراي طرح خرید دام زنده مازاد عشایر کاهش اثرات خشکسالی، حذف دلالان، و حمایت از تولید کنندگان

 
استان است. 

عزیزي تاکید کرد: دام هاي خریداري شده پس از کشتار در بازار عرضه و گوشت مازاد نیز پس از بسته بندي در سردخانه ها ذخیره

 
سازي می شود تا به تدریج وارد بازار مصرف شود. 

 
عشایر کهگیلویه و بویراحمد بیش از یک میلیون رأس دام سبک و سنگین نگهداري می کنند. 

عشایر این استان همچنین 35 درصد صنایع دستی شامل 10 هزار مترمربع انواع گبه، جاجیم، قالی، گلیم و فرش این استان را تولید

 
می کند. 

 
12 درصد از جمعیت استان کهگیلویه و بویراحمد در قالب 11 هزار خانوار با جمعیتی معادل 70 هزار نفر عشایر هستند. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- کهگیلویه و بویراحمد 

 
- اختصاصی ایرنا 

- گچساران



بازگشت 700 هزار نفر به بازار اشتغال
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تهران- ایرنا- روزنامه ایران در گزارشی آورده است: با شیوع کرونا از زمستان سال 1398، نخستین آثار این همه گیري در
بازار کار کشور ازبهارسال گذشته، نمایان شد و درفصول بعد این آثار عمق بیشتري پیدا کرد. به گونه اي که تعداد شاغلان

کشور دربهار 99 نسبت به بهار 98 نزدیک به 1.5 میلیون نفر کاهش یافت.

تهران- ایرنا- روزنامه ایران در گزارشی آورده است: با شیوع
کرونا از زمستان سال 1398، نخستین آثار این همه گیري
در بازار کار کشور ازبهارسال گذشته، نمایان شد و درفصول
بعد این آثار عمق بیشتري پیدا کرد. به گونه اي که تعداد
شاغلان کشور دربهار 99 نسبت به بهار 98 نزدیک به 1.5

 
میلیون نفر کاهش یافت. 

روزنامه ایران شنبه 26 تیر در گزارشی وضعیت اشتغال
کشور را در 2 سال گذشته بررسی کرد و نوشت: اما تازه
ترین گزارش مرکزآمار ایران از شاخص هاي بازارکار

دربهارامسال نشان می دهد هرچند هنوز تا رسیدن به وضعیت قبل ازکرونا فاصله ها زیاد است، اما آثارمنفی کرونا بر بازار کار درحال

 
فروکش کردن است. 

در بهار امسال جمعیت 15 ساله و بیشتر با افزایش 614 هزار و 933 نفري نسبت به بهار سال گذشته به 62 میلیون و 797 هزار و
640 نفر رسید. این جمعیت درمقایسه با فصل قبل یعنی زمستان سال گذشته نیز حاکی از رشد 184 هزار و 788 نفري است، به

 
طوري که درزمستان 99 جمعیت 15 ساله و بیشتر 62 میلیون و 612 هزار و 852 نفر بود. 

 
تقویت نیم میلیونی مشارکت 

در بهار 1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیشتر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی درگروه شاغلان یا بیکاران
قرارگرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه درسال قبل (بهار1399)

 
0.4 درصد افزایش یافته است. 

این نتایج حاکی از آن است که درمقایسه با فصل مشابه سال قبل، بیش از 499 هزار نفر به جمعیت فعال ازنظر اقتصادي (شاغل و
بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله بهار 1398 نسبت به بهار 1399 کاهشی نزدیک به 2 میلیون نفر داشته است. با وجود
این، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در بهار امسال، همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار

 
1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار است. 

براین اساس درحالی که در بهارسال گذشته نرخ مشارکت اقتصادي 41 درصد بود، در زمستان این سال به 40.9 درصد کاهش یافت،



اما در بهارامسال با رسیدن به 41.4 درصد از نرخ مشارکت درفصل مشابه سال قبل نیز فراتر رفت. بدین ترتیب در بهار سال گذشته
25 میلیون و 467 هزار و 983 نفر در بازارکار ایران مشارکت داشتند که این رقم درآخرین فصل سال گذشته به 25 میلیون و 612
هزارو763 نفر رسید و در بهار امسال جمعیت مشارکت کننده در بازارکار به 25 میلیون و 967 هزارو498 نفر رسید. براین اساس، این

 
جمعیت درمقایسه با بهار99 برابر با 499 هزار و 515 نفر و نسبت به زمستان سال گذشته 354 هزارو 735 نفر افزایش یافته است. 

 
713 هزارنفر به شاغلان افزوده شد 

جمعیت شاغلان 15 ساله و بیشتر دراین فصل 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. طبق اطلاعات ارائه شده ازسوي مرکزآمار ایران نسبت اشتغال که در بهار و زمستان سال گذشته روي عدد 36.9
درصد ثابت مانده بود، در بهار امسال با رشد 8 دهم درصدي به 37.7 درصد رسید. از نظر جمعیت شاغل نیز شاهد رشد 713 هزار و
247 نفري در بهار امسال نسبت به فصل مشابه سال قبل و رشد 540 هزارو981 نفري درمقایسه با زمستان سال گذشته هستیم. در
بهار سال گذشته جمعیت شاغل کشور 22 میلیون و 962 هزار و 647 نفر بود که در زمستان این سال به 23 میلیون و 134 هزار و

 
913 نفر و در بهار امسال به 23 میلیون و 675 و 894 نفر افزایش یافته است. 

بدین ترتیب در حالی که تعداد شاغلان کشور در فاصله بهار98 تا بهار 99 بالغ بر یک میلیون و 499 هزارنفرکاهش یافته بود، با
بازگشت بیش از 713 هزارنفر به اشتغال، نزدیک به نیمی از افرادي که در نخستین سال شیوع کرونا شغل خود را ازدست داده بودند،

 
دوباره شاغل شده اند. 

 
افزایش شاغلان بخش صنعت و خدمات 

بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400، بخش خدمات با 48,8 درصد بیش ترین سهم اشتغال
را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33,2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد قرار دارند.در مجموع
بررسی تعداد شاغلان در سه بخش اقتصادي اصلی نشان دهنده رشد شاغلان دربخش صنعت و خدمات و کاهش دربخش کشاورزي
است. به طوري که شاغلان بخش صنعت از 7 میلیون و 290 هزارنفر بهارپارسال به 7 میلیون و 872 هزار نفر در بهار امسال رسیده
است. دربخش خدمات نیز این تعداد از 11 میلیون و و 404 هزار نفر در بهار 99 به 11 میلیون و 552 هزار نفر افزایش یافته است. اما

 
شاغلان بخش کشاورزي از 4 میلیون و 264 هزار نفر به 4 میلیون و 249 هزار نفر در این دو مقطع مورد بررسی رسیده است. 

 
کاهش 213 هزارنفري بیکاران 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند
تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه درسال قبل (بهار 1399)، یک درصد و نسبت به
زمستان سال گذشته 9 دهم درصد، کاهش یافته است.مقایسه جمعیت بیکار کشور در بهار امسال به بهارسال گذشته نشان دهنده
کاهش 213 هزارو732 نفري بیکاران است که این اختلاف در بهار امسال به زمستان سال گذشته به 186 هزار و 246 نفر می رسد.
در نخستین فصل سال 1399 جمعیت بیکاران کشور 2 میلیون و 505 هزارو 336نفر بود که این تعداد در زمستان سال گذشته به

 
2میلیون و 477 هزار و 850 نفر و در بهار امسال به 2میلیون و 291 هزارو604 نفر کاهش یافته است. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22,1 درصد از فعالان این گروه سنی دربهار 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 2.4 درصد کاهش یافته
است. تعداد بیکاران دراین رده سنی نیز در مقایسه با بهار سال گذشته 31 هزار و976 نفر و نسبت به زمستان سال گذشته 22 هزار و

 
124 نفر کاهش نشان می دهد. 



بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان می دهد که در بهار 1400، 15,6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی بیکار
بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1 درصد

 
کاهش یافته است. 

 
وضعیت اشتغال ناقص 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 1400، 9,8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل
اقتصادي (فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و…) کمتر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي انجام

 
کار اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلان 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیشتر در هفته کار کرده اند. 

 
تطبیق بازار کار با شرایط کرونایی 

مدیرکل دفترجمعیت، نیروي کار و سرشماري مرکزآمار ایران درگفت وگو با «ایران» درباره تحولات بازارکار ایران ازابتداي شیوع کرونا
گفت: با شیوع کرونا درکشور بازارکار بشدت ازاین همه گیري متأثر شد، به طوري که مقایسه آمار اشتغال در بهار سال 1398 یعنی

 
ابتداي همه گیري با بهار سال گذشته حاکی از کاهش نزدیک به یک و نیم میلیون نفر است. 

علی اکبرمحزون افزود: اما خوشبختانه در بهار امسال، تعداد شاغلان کشور بیش از 799 هزار نفر افزایش یافته است که نشان دهنده

 
بازگشت نیمی ازکسانی که شغل خود را ازدست داده بودن به اشتغال است. 

وي با اشاره به این که همچنان شاخص هاي بازارکار کشوربه شرایط قبل از کرونا نرسیده است، ادامه داد: درحالی که در بهار سال
1398 تعداد شاغلان کشور به بیش از 24 میلیون و 461 هزارنفر رسیده بود، در اثر اعمال قرنطینه، محدودیت ها و فشاراقتصادي
ناشی از کرونا، این تعداد در بهار سال گذشته به 22 میلیون و 962 هزارنفر رسید. اما این تعداد دربهارامسال به بیش از 23 میلیون و

 
675 هزارنفرافزایش یافته است که با وجود رشد درمقایسه با بهار سال گذشته، نسبت به پیش از کرونا فاصله زیادي دارد. 

این مقام مسئول در مرکز آمار ایران، تأکید کرد: بررسی وضعیت بازار کار ایران از بهار سال 1398 تا بهار امسال نشان می دهد که

 
فعالان این بازار به نوعی خود را با شرایط ایجاد شده، تطبیق داده اند. 

به گفته وي، با توجه به تداوم این بیماري، بسیاري از کسب و کارها با رعایت پروتکل هاي بهداشتی سعی کرده اند، فعال باشند.
مدیرکل دفترجمعیت، نیروي کار و سرشماري مرکزآمار ایران، اظهارکرد: درمیان بخش هاي سه گانه یعنی کشاورزي، صنعت و
خدمات، در بهار امسال شاهد افزایش تعداد شاغلان در دو بخش صنعت و خدمات هستیم و تنها دربخش کشاورزي اندکی از تعداد

 
شاغلان کمترشده است. 

محزون درپایان یادآورشد: در بهار امسال، تعداد شاغلان و کسانی که در جست وجوي کارهستند افزوده شده است و برهمین اساس،

 
نرخ مشارکت اقتصادي نیز از بهار سال گذشته بیشترشده است. 

وي درپاسخ به این پرسش که با تداوم شیوع کرونا و ورود به پیک پنجم آن، بازارکار ایران درفصل تابستان امسال چه تغییراتی خواهد
کرد؟ توضیح داد: هرچند پیش بینی شاخص هاي کار شدنی نیست، اما در مجموع می توان گفت که به دلیل تطبیق بازار با شرایط
کرونایی، بعید به نظر می رسد که شاهد تغییر ملموس باشیم. در واقع درسال گذشته کرونا بیشترین تأثیرخود را براین بازارگذاشت و

 
اکنون به سمت کاهش اخلال دربازارکارپیش می رویم. 

 
منبع: روزنامه ایران 



 
برچسب ها 

 
- مرکز آمار ایران 

 
- اشتغال زایی 

 
- نیروي کار 

- روزنامه ایران



اقتصاد و مدیریت مصرف آب

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/04/26

برنامه ضرب سکه با هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از مشاغل خانگی از شبکه رادیویی گفت وگو پخش می شود.

برنامه ضرب سکه با هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از

 
مشاغل خانگی از شبکه رادیویی گفت وگو پخش می شود. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، برنامه
ضرب سکه کاري از گروه تاریخ و فرهنگ رادیو گفت وگو با
هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از مشاغل خانگی با هدف
کمک به تحقق اقتصاد مقاومتی و پاسخ به سوالات

 
اقتصادي مخاطبان از این شبکه پخش می شود. 

این برنامه با محوریت طرح مباحث اقتصادي همچنین تحلیل و بررسی موضوعات مختلف اقتصادي با حضور کارشناسان، بیست و

 
ششم تیر با بررسی موضوع اقتصاد و مدیریت مصرف آب کسب و کارتقدیم مخاطبان می شود. 

دکتر هدایت فهمی(استاد دانشگاه و ریاست مرکز پژوهش آب وزارت علوم)، خانم مهندس فاطمه شفیعی(فعال محیط زیست و معاون
اداره کل مشارکتهاي اجتماعی وزارت ورزش و جوانان)، مهندس محمد ابراهیم رئیسی(پژوهشگر اقتصاد آب) و علی سید زاده(مدیرکل

 
روابط عمومی آبفاي کشور) از مهمانان امروز برنامه هستند. 

گفتنی است این برنامه شنبه ها ساعت 11:00 به مدت 60 دقیقه و به صورت زنده روي موج اف ام ردیف 103/5 مگاهرتز به روي

 
آنتن رادیو گفت وگو می رود. 

شبکه رادیویی گفت وگو از طریق گیرنده هاي دیجیتالی، رادیو نما، اپلیکیشن ایرانصدا و آدرس اینترنتی

 
www.radiogoftogoo.ir نیز قابل دریافت است. 

مخاطبان رادیو گفت وگو براي ارتباط با این برنامه و دیگر برنامه هاي این شبکه رادیویی می توانند با سامانه پیامکی 300001035 و
شماره تماس 27861035 در ارتباط باشند.



پرداخت 116 میلیارد ریال تسهیلات هم افزایی بنیاد برکت و
علوي در خراسان شمالی

پرداخت 116 میلیارد ریال تسهیلات هم افزایی بنیاد برکت و علوي در خراسان

شمالی

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/04/26

به گزارش روابط عمومی صندوق کارافرینی امید خراسان
شمالی نبی زاده با بیان این مطلب که درجهت رسالت اشتغال زایی و کمک بیشتر به تامین اشتغال هاي خرد و کوچک استان و در
قالب هم افزایی و انعقاد تفاهمنامه با بنیاد برکت تاکنون تعداد 253 طرح اشتغالزا با اعتباري بالغ بر 98430 میلیون ریال و همچنین
مبلغ 17950 میلیون ریال نیز در قالب تفاهمنامه با بنیاد علوي پرداخت شده است که این تفاهمنامه فقط در شهرستان مانه سملقان

 
اجرا شده 

و مورد حمایت صندوق کارافرینی امید خراسان شمالی قرار گرفته است افزود این هم افزایی موجب اشتغال و درآمد زایی براي305

 
نفر بصورت مستقیم شده است. 

ایشان با اعلام اینکه در طرحهاي ارسالی می بایست بازنگري صورت پذیرد افزود ، رسالت صندوق حمایت از کسب و کارهاي خرد و
کوچک ، دانش بنیان و نواورانه است و مشاغل و طرحهایی که توجیه اقتصادي نداشته باشند و یا موجب ایجاد تورم گردد در دامنه

 
حمایت صندوق قرار نخواهند گرفت. 

وي افزود با توجه به سامانه نظارتی صندوق کارافرینی امید (سحام) امکان بازدید آنلاین و مراحل بازرسی از محل اجراي طرحها امکان
پذیر است و به کمک این سامانه هرگونه انحراف از طرح به صفر میرسد.



راه اندازي محیط و پارك طبیعت گردشگري عشایري در شهرستان گراش

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/04/26

مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گراش از راه اندازي یک محیط و پارك گردشگري عشایري در این
شهرستان، خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، سید عفیف زندوي مسئول اداره میراث فرهنگی
شهرستان گراش اظهار کرد: یک محیط و پارك طبیعت
گردشگري عشایري با مساحتی بالغ بر 5 هزار مترمربع و با
حجم سرمایه گذاري 14 میلیارد ریال و بدون اخذ
تسهیلات دولتی موافقت اصولی خود را دریافت کرده است

 
و در حال راه اندازي است. 

مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان بیان کرد: با راه اندازي این طرح گردشگري براي 28 نفر اشتغال
زایی خواهد شد.



خط حزب االله 297 / ساعت هاي بهشتی

منبع: شبستانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/04/26

شماره دویست و نود و هفتم هفته نامه خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد.

شماره دویست و نود و هفتم هفته نامه خط حزب االله با

 
عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، شماره دویست و نود و
هفتم هفته نامه خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي

 
بهشتی» منتشر شد. 

این شماره خط حزب االله به مناسبت فرارسیدن روز عرفه نگاهی به فرصت معنوي این روز و بهره برداري از آن براساس بیانات رهبر

 
انقلاب داشته است. 

توصیه هاي اقتصادي رهبر انقلاب در فضاي رقابت هاي انتخاباتی 1400 از اهمیت قابل توجه و بسیار بالاي مسئله «اقتصاد و
معیشت» در نگاه ایشان حکایت میکند. به دلیل شرایط کشور به نظر میرسد که آحاد افراد جامعه نیز جنس مطالباتشان از دولت
سیزدهم اقتصادي است و از مسئولین توقع دارند در حوزه ي معیشت، اشتغال و تولید ملی اقدامات اساسی اي انجام شود. سخن هفته
خط حزب االله با تیتر "" به توان ایران اسلامی"" به تشریح بیانات رهبر انقلاب در چگونگی هموار شدن مسیر اقتصاد از مسیر نگاه به

 
ظرفیت هاي کشور پرداخته است. 

شماره این هفته ي خط حزب االله به روح مطهر شهید مدافع حرم، امید کریمی تقدیم می شود.



ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و

اقدامات تأمینی

منبع: شبستانشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/04/26

بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه
قضائیه در دستور کار این هفته اعضاي کمیسیون اجتماعی مجلس قرار دارد.

بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان
زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان
اداري قوه قضائیه در دستور کار این هفته اعضاي

 
کمیسیون اجتماعی مجلس قرار دارد. 

به گزارش خبرنگار پارلمانی خبرگزاري شبستان، اعضاي
کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی روزهاي شنبه، یکشنبه و دوشنبه (بیست و ششم، بیست و هفتم و بیست و هشتم تیرماه)
نشستهاي هفتگی خود را برگزار می کنند. بررسی طرح استفساریه تبصره (1) ماده 103 قانون مدیریت خدمات کشوري با حضور
نمایندگان سازمان اداري و استخدامی کشور، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه
هاي مرتبط، ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان
اداري قوه قضائیه با حضور نمایندگان قوه قضائیه، سازمان اداري و استخدامی کشور، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه ها و

 
سازمان هاي مرتبط از جمله دستورکارهاي این هفته کمیسیون اجتماعی مجلس است. 

جلسه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی گزارش کمیته تعاون در خصوص «طرح تاسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمرانی
شهرستانی و استانی» (ثبت 228) و «طرح اصلاح ماده 5 قانون تاسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی» (ثبت 332)با
حضور نمایندگان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط، دعوت از مدیرعامل
سازمان تامین اجتماعی و مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران به منظور ارائه گزارش در خصوص حذف دفترچه هاي کاغذي درمان و
نیز ارائه گزارش سازمان تامین اجتماعی در خصوص نحوه اجراي وجوه تخصیص داده شده در بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال
1400 کل کشور در خصوص بیمه هاي اجتماعی قالیبافان، بافندگان فرش، صیادان شمال و جنوب ا دیگر دستورکارهاي این هفته

 
کمیسیون اجتماعی مجلس است. 

بنابراین گزارش در دستورکار این هفته کمیسیون اجتماعی مجلس جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی در خصوص توانمندسازي زنان
سرپرست خانوار و بررسی و ارزیابی اقدامات بعمل آمده در راستاي اجراي تبصره 16 قانون بودجه 1400 کل کشور، جلسه کمیته
آسیب هاي اجتماعی به منظور بررسی و شناسایی الگوي مداخله و ارتقاي شاخص هاي پیشرفت منطقه اي در حوزه مسائل و آسیب
هاي اجتماعی با اولویت زنان و خانواده، جلسه فوق العاده کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی علل عدم اجراي کامل
قوانین حوزه ایثارگران به ویژه درخصوص اجراي فوق العاده هاي ایثارگري و تبدیل وضعیت فرزندان استخدامی ایثارگران، جلسه
کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار به منظور ادامه بررسی طرح بیمه کارگران ساختمانی با حضور نمایندگان وزارت راه و



شهرسازي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان تامین اجتماعی، سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور و سایر دستگاه هاي
مرتبط قرار دارد.



اقتصاد و مدیریت مصرف آب

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/04/26

فصل اقتصاد - برنامه ضرب سکه با هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از مشاغل خانگی از شبکه رادیویی گفت وگو پخش می
شود.

فصل اقتصاد - برنامه ضرب سکه با هدف بررسی کارآفرینی
و حمایت از مشاغل خانگی از شبکه رادیویی گفت وگو

 
پخش می شود. 

برنامه ضرب سکه کاري از گروه تاریخ و فرهنگ رادیو گفت
وگو با هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از مشاغل خانگی
با هدف کمک به تحقق اقتصاد مقاومتی و پاسخ به سوالات

 
اقتصادي مخاطبان از این شبکه پخش می شود. 

این برنامه با محوریت طرح مباحث اقتصادي همچنین تحلیل و بررسی موضوعات مختلف اقتصادي با حضور کارشناسان، بیست و

 
ششم تیر با بررسی موضوع اقتصاد و مدیریت مصرف آب کسب و کارتقدیم مخاطبان می شود. 

دکتر هدایت فهمی(استاد دانشگاه و ریاست مرکز پژوهش آب وزارت علوم)، خانم مهندس فاطمه شفیعی(فعال محیط زیست و معاون
اداره کل مشارکتهاي اجتماعی وزارت ورزش و جوانان)، مهندس محمد ابراهیم رئیسی(پژوهشگر اقتصاد آب) و علی سید زاده(مدیرکل

 
روابط عمومی آبفاي کشور) از مهمانان امروز برنامه هستند. 

گفتنی است این برنامه شنبه ها ساعت 11:00 به مدت 60 دقیقه و به صورت زنده روي موج اف ام ردیف 103/5 مگاهرتز به روي

 
آنتن رادیو گفت وگو می رود. 

شبکه رادیویی گفت وگو از طریق گیرنده هاي دیجیتالی، رادیو نما، اپلیکیشن ایرانصدا و آدرس اینترنتی

 
www.radiogoftogoo.ir نیز قابل دریافت است. 

مخاطبان رادیو گفت وگو براي ارتباط با این برنامه و دیگر برنامه هاي این شبکه رادیویی می توانند با سامانه پیامکی 300001035 و
شماره تماس 27861035 در ارتباط باشند.



روستاي جهانی گیلان همچنان فخر می آفریند

منبع: ایرناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/04/26

رشت - ایرنا - میان کوبش تار و پود رنگ قاسم آباد رودسر که در سال 98 از سوي شوراي جهانی صنایع دستی با عنوان
روستاي جهانی چادرشب بافی ثبت جهانی شد، همچنان آهنگ افتخار به گوش می رسد، نام شهره فخر جانعلی برگزیده

صنایع دستی کشور امروز آوازه اي دیگر براي این روستاي جهانی رقم زد.

 رشت - ایرنا - میان کوبش تار و پود رنگ قاسم آباد
رودسر که در سال 98 از سوي شوراي جهانی صنایع دستی با عنوان روستاي جهانی چادرشب بافی ثبت جهانی شد، همچنان آهنگ

 
افتخار به گوش می رسد، نام شهره فخر جانعلی برگزیده صنایع دستی کشور امروز آوازه اي دیگر براي این روستاي جهانی رقم زد. 

شهره فخر جانعلی به عنوان یکی از سه هنرمند کارآفرین صنایع دستی در کشور برگزیده شد؛ خبري که ایرنا گیلان را بر آن داشت تا

 
علت را از خود این جوان 35 ساله هنرمند چادر شب بافی ، که کارشناس ارشد حقوق عمومی نیز هست جویا شود. 

چندي پیش نیز خبر برتري کارآفرینی مادربزرگ گیلانی، ایرنا را برآن داشت تا از نزدیک صداي زنان و دختران این دهکده را در چله
کشی، میان نماهنگ کوبش تار و پود رنگ در برآوردن چادر شب هاي رنگ به رنگ و نقش در نقش شانه گل، قالی گل، گلیم گل،

 
سرو گل، چهل چراغ، طرح پرند، گلیم گل، بوته چرخ و طرح هاي دیگر از نزدیک بشنود. 

سرور عباس پور هنرمند پیشکسوت روستاي جهانی قاسم آباد که منتخب زنان کارآفرین روستایی کشور شده بود با خبرنگار ایرنا به
گفت و گو نشست و با قدرتی در کلام گفت: رنگ در رنگ بافتم و اصالت کهنِ هنرم را در گوشه، گوشه جهان به ثبت رساندم و براي

 
50 نفر خلق کار کردم. 

چادرشب بافی نوعی بافت پارچه محلی در طرح هاي دو هزار ساله است که از نخ هاي پنبه اي، پشم و ابریشمی خلق می شود - که
پیش تر ها بیشتر و امروز کمتر زنان در هنگام شالیکاري بر کمر خویش می بستند - در روزگار جدید این نوع پارچه با کاربردهاي

 
جدید چون رو تختی و رومیزي و مانند آن در جهیزیه دختران قرار می گیرد. 



 
 

روستاي قاسم آباد که اصالت، رنگ و قدمت چادرشب بافی اش پاي گردشگران خارجی را نیز به این دهکده - که پیش تر پوشاك
محلی آن آوازه جهانی داشت - باز کرده است، در تاریخ 11 تیر ماه سال 97 از سوي شوراي راهبردي انتخاب شهرها و روستاهاي ملی
به عنوان روستاي ملی چادر شب بافی ثبت و نامزد 2019 جمهوري اسلامی ایران براي ثبت جهانی شد و در بهمن ماه 98 با عنوان

 
روستاي جهانی چادرشب بافی از سوي شوراي جهانی صنایع دستی ( World Crafts Council) به ثبت جهانی رسید. 

و این بار شهره فخر جانعلی به پاس فعالیت هاي خودجوشش با همیاري جوانان روستا براي معرفی چادرشب بافی به عنوان یکی از

 
سه هنرمند کارآفرین صنایع دستی در کشور برگزیده و مورد تجلیل کشوري قرار گرفت . 

فخر جانعلی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا می گوید: در زمینه کارآفرینی اجتماعی فعالیت و نسل نو را تشویق کردم به داشته هایشان
فخر بورزند و براي ترغیب آنان به فعالیت در حوزه چادر شب بافی؛ کارگاه آموزشی ایجاد و در آن بر محتوا و قصه هاي چادرشب

 
تاکید کردم تا توریست ها ببیند و با طرح ها آشنا شوند حتی اگر خرید نداشته باشند . 

وي ادامه می دهد: پنج سال در حوزه قضا فعالیت می کردم اما دیدم فعالیت در دنیاي پر اصالت و پر از رنگ اجدادي ام برایم جذاب
تر و از سویی مانا تر است ؛جوانان روستا گرد هم آمدیم و تصمیم گرفتیم حال که چادرشب بافی می رود با رفتن بزرگانمان کم جان

 
شود بهتر است نسل نو را وارد فعالیت کنیم و آنان را با گذشته اصیلشان پیوند بزنیم. 

وي ادامه می دهد: ابتدا داشته هایمان را بررسی کردیم و دیدیم اصالت قاسم آباد به چادر شب بافی مشهور است، لذا تصمیم گرفتیم
ابتدا زباله هاي روستا را جمع آوري کنیم؛ بعد از آن شرو ع کردیم دیوارهاي روستا را با نشانه هاي کهن از چادرشب بافی طرح و نقش
بزنیم و این کار بازخورد خوبی داشت بطوریکه زنان مسن روستا بعد از این نقاشی ها می گفتند «ما را زنده کرده اید» و از خاطرات و

 
قصه هاي طرح هاي بافته هایشان برایمان می گفتند. 



 
 

فخر جانعلی می گوید: کارگاه آموزشی دایر و در آنجا گردشگران را میهمان قصه هاي طرح هاي چادرشب بافی می کردیم و کم کم

 
نسل جدید ترغیب شد؛ از هنر مادران کمک گرفتند و با همه ایده هاي نوینشان پا به این عرصه گذاشتند . 

وي توضیح می دهد: روستاي ما پر از داشته و قدمت اما فاقد شناسه بود و شروع کردیم به ارائه طرح هایی براي هویت بخشی به
اشیاء دور و برمان، و با پیاده سازي طرح هاي مختلف چادر شب بافی روي لباس هاي امروزي آغاز کردیم و کم کم این طرح را به
وسایل مورد استفاده چون کیف و دیگر وسایل بسط دادیم بطوریکه الان پارچه چادر شب را دیگر تنها بعنوان یک پارچه چهار خانه

 
نمی شناسند بلکه امروز چادرشب با طرح ها و قصه هایش جهانی می شود. 

وي می گوید: سپس اقدام به برگزاري بازارچه سنتی تنها براي عرضه محصولات روستاي قاسم آباد نمودیم که بازخورد بسیار خوبی
داشت؛ زباله کمتر تولید کردیم و محصولات را بدون پلاستیک می فروختیم و این فعالیت ها انجام شد و با توجه به سابقه چادرشب

 
بافی و ابریشم بافی روستا و به همت مسئولان قاسم آباد یکی از گزینه هاي جهانی شدن قرار گرفت و در نهایت ثبت جهانی شد. 

وي ادامه می دهد همه این فعالیت ها منجر شد که مردمان این روستا به داشته اجدادي شان افتخار کنند؛ پاچال ها را به نمایش
گذاشتند ؛ تولیداتشان را بر ایوان ها آویختند و خانه هایشان را به نمایشگاه چادرشب بافی تبدیل کردند؛ و ما هم به نسل نو می

 
آموختیم این هنر «نان پخته است» فرا گیرید و چون پیشینیان این سرزمین از این صنعت ارتزاق کنید. 

 



فخر می گوید: کرونا بازارچه ها، نمایشگاه ها و بازدیدهاي خانگی را منحل کرده است به همین خاطر از برخی هنرمندان خواستیم در
روستا فروشگاه بزنند و مهمان ها را مستقیم به فروشگاه ها معرفی می کنیم ؛ این فروشگاه ها توانسته اندکی به اقتصاد روستا کمک
کند اگر همت شود و یک مرکز خرید در روستا ایجاد شود که هنرمندان در آنجا فعالیت کنند به تقویت و توسعه اقتصادي این

 
روستاي جهانی کمک می کند. 

وي ادامه می دهد: الان هم دوره راهنماي گردشگري طبیعت را می گذرانم که اگر میهمانی آمد بتوانیم برایش وقت بگذرایم و اگر

 
گردشگري به هواي عنوان روستاي جهانی وارد قاسم آباد شود چهار نفر باشیم که بعنوان بلَُدِ محلی گردشگر را راهنمایی کنیم. 

 
 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی گیلان می گوید: گردشگري بعنوان یکی از راه هاي توسعه
اقتصادي بدون تکیه به منبع نفت است و امروز هنرهاي سنتی و صنایع دستی گیلان می تواند بعنوان عاملی براي توسعه بخشی در

 
حوزه گردشگري به یکی از گونه هاي تخصصی تبدیل شود. 

فرزاد رشیدي در گفت و گو با خبرنگار ایرنا ، با بیان اینکه چادرشب بافی «روستاي قاسم آباد رودسر» از جمله صنایع دستی گیلان به
عنوان یکی از 38 اثر جهانی کشور است، می افزاید: با ثبت جهانی روستاي قاسم آباد شاهد اتفاقات بسیار مطلوبی چون درآمدزایی و

 
اشتغال و نیز ایجاد نشاط اجتماعی براي مردم هستیم. 

وي با بیان اینکه توسعه و پیشرفت صنایع دستی و هنرهاي سنتی استان گیلان موجب حفظ هویت محلی و ارزآوري می شود، در
خصوص انتخاب شهره فخر جانعلی بعنوان کارآفرین منتخب کشور گفت: از این هنرمند استان در مراسم اختتامیه هفته صنایع دستی
ایران که به صورت ویدئو کنفرانس و به ریاست پویا محمودیان، معاون صنایع دستی و هنرهاي سنتی وزارت میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی در روزهاي اخیر برگزار شد ، به عنوان یکی از سه هنرمند برگزیده در سطح کشور تقدیر شد. 

شایان ذکر است، رویداد بین المللی هفته صنایع دستی ایران از 20 تا 26 خرداد 1400 براي نخستین بار در حوزه صنایع دستی و
هنرهاي سنتی با هدف معرفی رشته هاي صنایع دستی، روستاها و شهرهاي جهانی صنایع دستی در فضاي مجازي برگزار و مراسم

 
اختتامیه آن شانزدهم تیرماه انجام شد. 

31 اثر صنایع دستی و هنرهاي سنتی گیلان طی 10 سال اخیر مهر اصالت دریافت کرده اند؛ سال 92 حدود 700 هزار دلار صادرات
صنایع دستی از استان گیلان به خارج از مرزهاي کشور انجام شده است و این در حالیست که با ثبت جهانی چادرشب بافی جهش
بزرگی در صادرات این تولیدات اتفاق افتاد و صادرات صنایع دستی در سال 99 به 2 میلیون و 321 هزار دلار رسید و چادرشب بافی،

 
حصیر بافی و تولیدات چوبی بیشترین رقم صادرات صنایع دستی را به خود اختصاص دادند. 

برچسب ها 



 
- گردشگري 

 
- رودسر 

 
- اشتغال زایی 

- گیلان



رونمایی از ماشین آلات جدید معدنی در بیجار

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/04/26

در مراسمی از ماشین آلات جدید معدنی یکی از شرکت هاي معادن بیجار به ارزش 150 میلیارد تومان رونمایی شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیمامرکز کردستان، نماینده
مردم شهرستان بیجار در مجلس شوراي اسلامی در آئین
رونمایی از این ماشین آلان گفت: با توجه به طرح توسعه
فاز دوم کنسانتره این معدن این ماشین آلات نیاز اولیه در

 
پیشبرد اهداف است. 

علیرضا زندیان افزود: نمایندگان مجلس شوراي اسلامی
نگاه ویژه اي به شعار سال که از سوي مقام معظم رهبري به نام (تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها) نامگذاري شده است، داشته اند

 
و در بودجه 1400، 30 هزار میلیارد تومان براي زنجیره فولاد در نظر گرفته شده است. 

وي یادآور شد: در این واحد معدنی تولید کنسانتره 300 هزار تن کنسانتره تولید می شود که با توجه به طرح توسعه 500 هزار تن

 
نیز افزایش خواهد یافتو در مجموع به 800 هزار تن افزایش خواهد یافت. 

نماینده مردم شهرستان بیجار در مجلس شوراي اسلامی به گردش مالی 900 میلیارد تومانی فولاد در کشور اشاره کرد و ادامه داد:
این حجم از گردش مالی فولاد در شهرستان بیجار و بخش کرانی شهرستان با توجه به پتانسیل هاي زیاد تولید فولاد می تواند

 
اشتغال گسترده و آبادانی را در منطقه به دنبال داشته باشد. 

در ادامه جلسه اي نیز که با حضور مسئولین شهرستان و مدیران معادن شهرستان برگزار شد عملکرد معادن در آبادانی منطقه و
شهرستان مورد ارزیابی قرار گرفت.



بارندگی در ایران یک سوم دنیا است/ در تامین آب شرب مشکلی نداریم/ تنها

5 درصد کل آب براي شرب مصرف می شود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/04/26

کیومرث کلانتري درباره کمبودهاي آب شرب براي تامین انسانی گفت: آب براي جمعیت انسانی با کمبود مواجه نیست، چون
5 درصد کل آب کشور در زمینه شرب تامین و مابقی در زمینه صنعت و کشاورزي صرف می شود.

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان
حفاظت محیط زیست کشور: بارندگی در ایران یک سوم
دنیا است/ در تامین آب شرب مشکلی نداریم/ تنها 5 درصد
کل آب براي شرب مصرف می شود کیومرث کلانتري
درباره کمبودهاي آب شرب براي تامین انسانی گفت: آب
براي جمعیت انسانی با کمبود مواجه نیست، چون 5 درصد
کل آب کشور در زمینه شرب تامین و مابقی در زمینه

 
صنعت و کشاورزي صرف می شود. 

به گزارش برنا؛ تنش آبی بحران جدي محیط زیستی کشور محسوب می شود. در این شرایط لازم است تا تصمیم گیران امر بیش از
پیش نسبت به مدیریت منابع آبی و اعمال سیاست هاي در بخش کشاورزي، نیرو و ... توجه کرده و متناسب با شرایط و مطابق با علم
روز موارد لازم را در دستور کار قرار دهند. این در حالی است که هر ساله در کشور با کاهش بارندگی ها نسبت به سال قبل تر و از

 
دست رفتن منابع آبی مواجه هستیم. 

 
ایران از لحاظ آب و جنگل فقیر است 

کیومرث کلانتري، معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست کشور به خبرنگار برنا گفت: کم آبی براي
کشور ما تازگی ندارد. ایران از لحاظ آب و جنگل فقیر است. متوسط بارندگی ایران سالانه یک سوم دنیا است. این در حالی است که

 
به دلیل تهدیدهاي محیط زیستی ودماي بیابان هاي موجود سالانه بیش از 4 متر تبخیر داریم. 

او افزود: براي کشور ما کم آبی یک مقوله طبیعی است اما مهار آن سخت است. میزان بارندگی ها در برخی از سال ها شدت و حدت

 
پیدا می کند. وقتی میزان بارندگی کاهش پیدا می کند، برخی باور بر خشکسالی دارند در حالی که ایران کشوري کم آب است. 

 
آب بزرگترین چالش محیط زیست کشور است 

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست کشور تاکید کرد: آب بزرگترین چالش محیط زیست کشور
است. این مقوله در آینده هم شدت پیدا می کند چون کشور ما در حال توسعه است و این مسئله نیازمند اشتغال و سرمایه گذاري در

 
مصرف آب است. همچنین شاهد رشد جمعیت هستیم که اهمیت آب بیش از پیش نمودار می شود. 



 
آبرسانی براي گونه هاي حیات وحش 

کلانتري ادامه داد: آب یکی از مولفه هاي مهم محیط زیست است. آب در همه جا در دسترس نیست و بر اساس تجربیات، براي گونه
هاي حیات وحش در مناطق تحت مدیریت به وسیله آبشخورها و چشمه ها آبرسانی انجام می شود. سعی شده تا گونه هاي جانوري با

 
تشنگی مزمن مواجه نشوند. 

او افزود: گونه هاي حیات وحش در مناطق آزاد در معرض خطر و کم آبی جدي هستند و بسیاري از این ها به زیستگاه ها و پمپ هاي

 
آب و مزارع کشاورزي هجوم می آورند. 

کلانتري ادامه داد: طی سال جاري براي آب تدابیر لازم اندیشیده شده است. علوفه در استان هاي مرکزي کشور به اندازه کافی تهیه

 
شده و هم اکنون در برخی نقاط علوفه دستی پخش می کنیم. 

 
علوفه براي گونه هاي جانوري تامین شده است 

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست کشور اظهار کرد: اقدامات مناسب براي تامین علوفه حیات
وحش تامین شده است. هم اکنون در اصفهان، خراسان جنوبی، استان مرکزي و بخشی هایی که با کمبود علوفه مواجه بودند اعتبار
اختصاص داده شده و بخش نامه شده تا علوفه از محل منابع استانی به اندازه کافی تامین شود. بنابراین انبارهاي علوفه به اندازه کافی

 
تکمیل است و امیدواریم سازمان مدیریت بحران و سازمان برنامه و بودجه در تامین اعتبارات کمک کنند. 

 
مشکلی در تامین آب شرب نداریم/ تنها 5درصد کل آب در زمینه شرب صرف می شود 

او درباره کمبودهاي آب شرب براي تامین انسانی گفت: آب براي جمعیت انسانی با کمبود مواجه نیست، چون 5 درصد کل آب کشور
در زمینه شرب تامین و مابقی در زمینه صنعت و کشاورزي صرف می شود. امیدواریم بتوان در آینده مدیریت هاي مناسب در زمینه

 
مصرف آب را اعمال کرد. 

کلانتري با بیان اینکه آب را باید مدیریت کرد، افزود: منابع آب محدود و میزان مصرف هم مشخص است. مشکل آب شرب در کشور
نداریم. امیدواریم جهاد کشاورزي، وزارت نیرو کشت هاي کم آب بر را ایجاد کنند. آبیاري هاي کم فشار و مکانیزه را تشویق و حمایت

 
کنند. بازچرخانی آب را در اولویت اقدامات قرار بگیرد. 

 
محصولات آب بر در کدام مناطق کشت نشوند 

او با بیان اینکه آب بزرگترین چالش محیط زیست کشور است، تصریح کرد: آب باید بر اساس کنترل ها اندازه گیري و مشخص شود.
شاید یک محصول کشاورزي آب بر وارداتش به صرفه تر باشد به عنوان مثال اصفهان، چهارمحال بختیاري و دیگر مناطق براي برنج

 
کاري مناسب نیستند و چمن کاري هم در کشور ما توجیه اقتصادي ندارد. 

 
گونه هاي گیاهی و جانوري در معرض خطر نیستند 



معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست کشور درباره گونه هاي گیاهی و جانوري در معرض خطر به
دلیل کم آبی گفت: آماري در این زمینه نداریم. هرچند در مناطق تحت پوشش سازمان حفاظت مدیریت زیست گونه هاي گیاهی و
جانوري از لحاظ زیستگاهی وضعیت مناسبی دارند اما بی شک شاهد کم آبی هستیم و تاکنون گزارشی در این زمینه دریافت نشده

 
است. 

 
آب براي گونه هاي جانوري تامین شده است 

کلانتري درباره نارسایی هاي تنش هاي آبی و تاثیر آن در گونه هاي جانوري گفت: سال هاست شیر و ببر مازندران از چرخه خارج
شده اند. دیگر گونه هاي جانوري از وضعیت مناسب برخوردار هستند. یوزپلنگ در زیستگاه هاي کشور به شکل خانوادگی مشاهده می

 
شود. 

به گفته او چاه آب و آبشخورهاي فراوان براي حیوان در نظر گرفته شده است. در حال حاضر مشکلی در تامین آب و علوفه براي گونه

 
هاي در معرض انقراض جانوري نداریم. 

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست کشور افزود: تمامی حیوانات در زیستگاه ها، کویر، توران و

 
... از وضعیت مناسب برخوردار هستند و امیدواریم بی بارشی ها کاهش پیدا کند. 

 
کاهش 40درصدي بارش ها درکشور 

او با بیان اینکه امسال 40 درصد بارش ها نسبت به سال گذشته کاهش پیدا کرده است، تاکید کرد: این مقوله براي کشور ما طبیعی
است اما باید زیرساخت هاي مدیریت آب را اعمال کرد و در صورت نبود آب باید به سمت کشت محصولات کم آب بر حرکت کرد.



مهر اصالت یونسکو بر پیشانی پرچین نمد شهرکرد

منبع: ایسناشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/04/26

نمدمالی یکی از مشاغل مردم شهرکرد از دیرباز تاکنون بوده است، در حال حاضر تعدادي از هنرمندان فعال در این عرصه در
کوي نمدمالان این شهر در کارگاه هاي کوچک مشغول به کار هستند، شهرکرد در سال 1397 پس از پیگیري هاي فراوان به

عنوان شهر ملی نمد در کشور معرفی شد، همچنین نمد این استان داراي نشان یونسکو نیز ...

به گزارش ایسنا، نمدمالی یکی از مشاغل پرزحمت
محسوب می شود و هر کسی توانایی انجام این حرفه را
ندارد، بنابراین بسیاري از افراد جامعه حاضر نیستند وارد
این شغل شوند، بسیاري از کارگاه هاي نمدمالی قدیمی در
شهرکرد با فوت صاحب کارگاه به تعطیلی کشانده می شود،
زیرا هیچ کدام از افراد خانواده آن ها تمایل چندانی براي

 
ادامه این حرفه ندارند. 

نمدمالی این روزها با تغییر و تحولات زیادي مواجه شده
است، در برخی از کارگاه ها نمدمالی به شیوه هاي مرسوم
انجام نمی شود، در گذشته محصولات نمدي در زیرانداز،

کپنک چوپانی، زیرمنقلی، جلیقه خلاصه می شد، اما امروز هنرمندان این عرصه با خلاقیت و با استفاده از نمد محصولات متنوع
بسیاري از جمله کیف، کفش، عروسک، روکش صندلی خودرو، کفی کفش و ... تولید می کنند و عموما این محصولات نیز طرفداران

 
خاص خود را در سراسر کشور پیدا کرده است. 

شیوع ویروس کرونا تقریبا تمامی مشاغل حوزه صنایع دستی را تحت تاثیر تبعات خود قرار داد، هنرمندان فعال در عرصه نمدمالی نیز
از تبعات این ویروس در امان نبودند، تعطیلی صنعت گردشگري، برگزار نشدن نمایشگاه هاي صنایع دستی، تعطیلی بازار و ... ضربه

 
سنگینی به هنرمندان صنایع دستی وارد کرد. 

 
نمد تولیدي در چهارمحال و بختیاري از کیفیت بالایی برخوردار است 

فاطمه رحیمی یکی از فعالان حوزه تولید نمد در شهرکرد در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه از سال 87 وارد حیطه تولید نمد
شدم، اظهار کرد: از سال 89 به صورت انفرادي این حرفه را دنبال کردم، شهرکرد در کشور به نام شهر ملی نمد شناخته می شود، نمد

 
تولیدي در این شهر از کیفیت بسیار بالایی بالا در سطح کشور برخوردار است. 

وي افزود: زمانی که نمد تولیدي در چهارمحال و بختیاري در نمایشگاه هاي ملی و بین المللی عرضه و در معرض دید بازدیدکنندگان
قرار می گرفت، نمد تولیدي به علت کیفیت بالا مورد استقبال خریداران قرار می گرفت، نمدي تولیدي در برخی از استان ها بعد از

 
گذشت مدت زمان کوتاهی از استفاده از هم باز می شود، نمد تولیدي در شهرکرد داراي مهر اصالت یونسکو است. 



رحیمی با اشاره به اینکه نمدمالان با مشکلاتی در تامین مواد اولیه مواجه هستند، عنوان کرد: پشم یکی از ماده هاي اصلی براي تولید
نمد است، این پشم در استان تولید می شود، اما پشم مرینوس که داراي لطافت بیش تري نسبت به سایر پشم هاي تولیدي در داخل
است از خارج از کشور وارد می شود و قیمت هر کیلوگرم آن حدود 80 هزار تومان است، اگر این محصول بدون واسطه از خارج از

 
کشور وارد شود، قطعا قیمت تمام شده محصولات نمدي نیز کمتر خواهد شد. 

این فعال صنایع دستی در حوزه تولید نمد با اشاره به اینکه آموزش تولید محصولات نمدي توسط سازمان فنی و حرفه اي در حال
انجام است، گفت: معمولا حرفه آموزان در حوزه نمد بیش تر به بحث آموزش تولید محصولات نمدي به چشم پر کردن اوقات فراغت

 
نگاه می کنند و به عنوان شغل به آن نگاه نمی کنند، زیرا کار نمدمالی نیازمند زحمت فراوانی است. 

وي با بیان اینکه شیوع بیماري کرونا و تعطیلی نمایشگاه هاي عرضه صنایع دستی، فروش این محصولات را به شدت کاهش داد،
افزود: همچنین تعطیلی مراکز گردشگري و ممنوعیت سفرهاي نوروزي و تابستانه نیز بر بحث بازاریابی و فروش صنایع دستی به شدت

 
تاثیر داشت. 

رحیمی یادآور شد: به طور مثال یک هنرمند فعال در حوزه نمد در یک نمایشگاه 10 روزه به طور میانگین حدود 10 میلیون تومان

 
محصولات نمدي به فروش می رساند، اما در حال حاضر در یک هفته میزان فروش به 500 هزار تومان نیز نمی رسد. 

این فعال صنایع دستی در حوزه تولید نمد در پایان خاطرنشان کرد: معمولا مردم از فروش صنایع دستی به صورت حضوري استقبال
بیش تري می کنند، زیرا می توانند از نزدیک از کیفیت محصول تولیدي مطمئن شوند و خرید کنند، اما در حال حاضر مشتریان

 
قدیمی سفارشات خود را به صورت مجازي انجام می دهند. 

 
کمبود نیروي انسانی در بحث تولید نمد 

رستمی یکی از فعالان حوزه تولید نمد در چهارمحال و بختیاري که به تازگی وارد حرفه تولید نمد شده است در گفت وگو با ایسنا
اظهار کرد: پس از گذراندن دوره آموزش نمدمالی از حدود سه سال گذشته به صورت حرفه اي وارد حرفه تولید محصولات نمدي

 
شدم. 

وي افزود: نمدمالی در حال حاضر نسبت به گذشته بسیار متفاوت تر شده است، در گذشته به وسیله نمد محصولات محدودي تولید
می شد که در تمامی منازل امکان استفاده از این محصولات وجود نداشت، اما امروز هنرمندان فعال در حوزه نمد با خلاقیت

 
محصولات نمدي مختلفی را تولید می کنند که قابلیت استفاده در منازل مدرن و امروزي را نیز داشته باشد. 

رستمی تبلیغات در حوزه صنایع دستی به ویژه نمد را در بحث بازاریابی براي فروش محصولات بسیار موثر عنوان کرد و گفت: بسیاري
از مردم از خواص محصولات نمدي اطلاع کافی ندارند و نمی دانند این محصولات نمدي ارگانیک و طبی چه خواصی در پیشگیري از

 
بیماري ها دارند، بنابراین نیاز است این محصولات به شیوه هاي گوناگون به مردم معرفی شود. 

این هنرمند نمدمال ادامه داد: همچنین بحث کیفیت محصولات نمدي در بحث بازاریابی بسیار موثر است، زمانی که کیفیت محصول
بالا باشد مردم رغبت بیش تري براي خرید این محصولات پیدا می کنند، در گذشته به علت ریزش پشم و بوي نامطبوع نمد برخی از
افراد تمایل چندانی به استفاده از این محصولات نداشتند، اما اکنون با انجام برخی تغییرات بر روي نمد و فرآوري آن مشکل بوي



 
نامطبوع و ریزش پشم حل شده است. 

وي با اشاره به اینکه حمایت هاي مالی در شرایط فعلی براي ادامه فعالیت و توسعه کار هنرمندان حوزه صنایع دستی بسیار ضروري
است، بیان کرد: اگر دستگاه هاي دولتی تسهیلات مورد نیاز را در اختیار هنرمندان قرار دهند، می توانند به فعالیت خود ادامه دهند،
در این شرایط اگر حمایت مالی صورت نگیرد، هنرمند بدون سرمایه نمی تواند به کار خود ادامه دهد، در ایام کرونا هیچ تسهیلاتی به

 
فعالان حوزه نمد تعلق نگرفت. 

رستمی در ادامه با بیان اینکه تولید محصولات نمدي بسیار متنوع تر از گذشته شده است، یادآور شد: در حال حاضر با نمد
محصولاتی از جمله زیرانداز، لباس چوپانی، عرق گیر صندلی خودرو، پادري، کیف، کفش، کمربند طبی، کفی کفش و ... تولید می

 
شود. 

این فعال صنایع دستی در حوزه تولید نمد با اشاره به اینکه فروش محصولات نمدي در ایام شیوع کرونا حدود 80 درصد کاهش پیدا

 
کرده است، توضیح داد: محدودیت هاي کرونایی، نبود گردشگر و تعطیلی نمایشگاه هاي صنایع دستی در این کاهش تاثیرگذار بود. 

وي کمبود نیروي ماهر در حوزه تولید محصولات نمدي را از دیگر چالش هاي تولید نمد در چهارمحال و بختیاري عنوان کرد و گفت:
در حال حاضر برخی از کارگاه هاي نمدمالی با یک یا دو نفر اداره می شوند، اگر یکی از نیروها از کار انصراف دهد، این کارگاه تعطیل
می شود، معمولا به علت سختی کار بسیاري از فرزندان و نوادگان نمدمالان قدیمی تمایل چندانی براي ادامه راه پدر خود ندارند و با

 
فوت این نمدمال کارگاه او نیز تعطیل می شود. 

رستمی افزود: سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري می تواند با اجاره یکی از کارگاه هاي تولید نمد در استان، دوره
آموزشی براي آموزش نمدمالی برگزار کند تا از این طریق نیروي انسانی ماهر تربیت شود، متاسفانه دوره هاي آموزشی در این حوزه

 
زیاد نیست، در حال حاضر اگر نیروي توانمندي در این حوزه باشد، براي تولید در کارگاهم به کارگیري می کنم. 

این فعال صنایع دستی در حوزه تولید نمد گفت: می توان با خرید تجهیزات براي کارگاه تولید نمد، فراهم کردن امکاناتی نظیر تهویه
و همچنین تولید در یک فضاي استاندارد برخی از مشکلات و سختی هاي کار نمدمالی را کاهش داد تا افراد رغبت بیش تري براي

 
حضور در این کارگاه ها داشته باشند، اما تمامی این موضوعات نیازمند منابع مالی است. 

 
در حال حاضر 250 نفر به صورت مستقیم در حرفه نمدمالی در چهارمحال و بختیاري فعال هستند 

پیش از این مهرداد رئیسی معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري چهارمحال و بختیاري در گفت

 
وگو با ایسنا، اظهار کرد: نمد یکی از رشته هاي صنایع دستی در استان است که در عرصه تولید و اشتغال حرفی براي گفتن دارد. 

وي با بیان اینکه شهرکرد در سال 97 به عنوان شهر ملی نمد در کشور معرفی شد، افزود: در حال حاضر 250 نفر به طور مستقیم و
250 نفر نیز به صورت غیرمستقیم در این حرفه مشغول فعالیت هستند، معرفی شهرکرد به عنوان شهر ملی نمد یک ظرفیت براي

 
رونق در بخش اقتصادي و گردشگري است. 

رئیسی با اشاره به مشکلات کنونی نمدکاران شهرکردي، بیان کرد: گرانی مواداولیه یکی از مشکلات فعالان این حوزه است، معمولا
پشم تولیدي در چهارمحال و بختیاري به صورت خام از استان خارج می شود، این مسئله موجب کمبود و افزایش قیمت پشم شده



 
است و تاثیر مستقیمی بر روي روند تولید دارد. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري چهارمحال و بختیاري ادامه داد: در شرایط فعلی صادرات
مقدور نیست و فروش نمد در داخل کشور از طریق نمایشگاه هاي ملی به صورت محدود انجام می شود، این مسئله مشکلاتی را براي

 
نمدکاران به وجود آورده است. 

وي خاطرنشان کرد: دولت در راستاي حمایت از فعالان حوزه صنایع دستی که در ایام کرونا دچار آسیب شدند، تسهیلاتی را در نظر
گرفته است، همچنین اقساط تسهیلاتی که در گذشته دریافت کرده بودند امحال شد و براي پرداخت مالیات به این افراد زمان
اختصاص داده شد، تلاش شده است اجاره بهاي کارگاه هاي تولید نمد در استان که تحت مالیکت شهرداري است بخشوده یا با مبلغ

 
کمتري دریافت شود. 

رئیسی تاکید کرد: ایجاد ظرفیت جدید براي تولید و فروش نمد در شرایط فعلی کرونا امکانپذیر نیست، اما به دنبال تشکیل دبیرخانه

 
شهر ملی نمد با همکاري شهرداري هستیم تا فضاسازي محیطی و ایجاد المان هایی با موضوع نمد در سطح شهر شهرکرد انجام شود. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري چهارمحال و بختیاري در پایان گفت: پیگیري براي
نامگذاري شهرکرد به عنوان شهر بین المللی نمد نیز در دستور کار است، اما این موضوع نیازمند همکاري تمامی دستگاه هاي مرتبط

 
است. 

انتهاي پیام



عدلیه مردمی

عدلیه مردمی

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/04/26

وحید عظیم نیا «مردم» در جهان بینی امامین انقلاب که برآمده از مکتب اسلام است، از جایگاه ویژه اي برخوردار بوده و
مرور نمود اجتماعی ایشان بیانگر این مهم است. امام امت، «امت» را پشتوانه حکومت می دانند و می فرمایند «اگر یک ملتی

پشتوانه حکومت نباشد، این حکومت نمی تواند درست بشود؛ این نمی تواند برقرار ...

«مردم» در جهان بینی امامین انقلاب که برآمده از مکتب اسلام است، از جایگاه ویژه اي برخوردار بوده و مرور نمود اجتماعی
ایشان بیانگر این مهم است. امام امت، «امت» را پشتوانه حکومت می دانند و می فرمایند «اگر یک ملتی پشتوانه حکومت نباشد، این

 
حکومت نمی تواند درست بشود؛ این نمی تواند برقرار باشد.» 

 
وحید عظیم نیا 

«مردم» در جهان بینی امامین انقلاب که برآمده از مکتب اسلام است، از جایگاه ویژه اي برخوردار بوده و مرور نمود اجتماعی ایشان
بیانگر این مهم است. امام امت، «امت» را پشتوانه حکومت می دانند و می فرمایند «اگر یک ملتی پشتوانه حکومت نباشد، این
حکومت نمی تواند درست بشود؛ این نمی تواند برقرار باشد.» (صحیفه امام &– ج 11 &–ص 459). البته هم ایشان تأکیددارند «این
مملکت مال همه ماست ... مال اقلیت هاي مذهبی، مال مذهبیون ما، مال برادران اهل سنت ما. همه ما باهم هستیم.» (همان &– ج
6 ص 84). بنابراین نگاه و اعتقاد نظام اسلامی به «مردم» یک نگاه انتزاعی و شعاري نیست. به همین جهت است که رهبر حکیم
انقلاب اسلامی در حکم انتصاب حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه اي به ریاست دستگاه قضا، بعدازآنکه وي را «علاوه
بر صلاحیت هاي قانونی، برخوردار از تجربه گران بها و شناخت عمیق و سابقه درخشان در امر قضا» می دانند،  انتظار «ارتباط با متن

 
مردم و حضور در میان آنان» دارند که «داراي برکاتِ بسیار است.» 

 
 دوره تحول و تعالی 

دوره سکانداري محسنی اژه اي بر عدالت خانه نظام جمهوري اسلامی ایران، دوره «تحول و تعالی» نام گذاري شده و بناست همان
«سند تحول قضائی» البته با تسریع و توسعه مبناي کار باشد. خدمت رسانی به مردم در حوزه «احقاق حق» و «اجراي عدالت»
مأموریت اصلی دستگاه قضاست و براي انجام این مأموریت در همه ادوار و به ویژه در دوره جدید تأکید شده است که باید گوشی شنوا
توأم با حلم و بردباري در همه ارکان و اجزاي قوه قضائیه وجود داشته باشد و شنیدن گلایه ها، انتقادات، انتظارات، پیشنهادات و ایده
هاي جدید از زبان «آحاد مردم» به ویژه نخبگان مدنظر مسئولان قوه قضائیه در دوره جدید است. بدیهی است شنیدن نظر آحاد مردم
با نشستن پشت میز  دراتاق خنک مستقر در دل پایتخت محقق نمی شود و حتی فراتر از آن اگر میز  و اتاق هم خنک نباشد باز
تصمیم گیري براي نقاط مختلف ایران بزرگ از دفتر کار میسور نخواهد بود باید زحمت سفر به استان ها را به جان خرید تا رحمتی

 
براي مردم حاصل شود؛ همان کاري که سید ابراهیم کرد و از مردم «اعتماد» گرفت. 

 
 اولین سفر استانی دوره تحول و تعالی 

حال حجت الاسلام والمسلمین که یار و همراه سید ابراهیم رئیسی بود، در دوره «تحول و تعالی» درصدد استمرار «ارتباط با متن
مردم» است و حدود دو هفته پس از  انتصاب، اولین سفر استانی دوره تحول و تعالی عدلیه را آغاز کرد و روز پنج شنبه 24 تیر 1400
در رأس یک هیئت عالی رتبه قضائی وارد استان ایلام شد و در بدو ورود به استان از زندان ایلام بازدید کرد. در پایان این بازدید، طی
مراسمی 15 مددجو که به دلیل محکومیت مالی در زندان به سر می بردند، با کمک خیرین آزاد شدند.  همچنین رئیس زندان مرکزي
ایلام در جریان بازدید رئیس قوه قضائیه از این زندان گفت: فاز نخست زندان مرکزي ایلام در 7 هزار مترمربع در هفته قوه قضائیه
امسال به بهره برداري رسید. وي همچنین از اعطاي مرخصی به بیش از 4 هزار زندانی در سال گذشته خبر داد و گفت: درنتیجه
اجراي طرح پایش و غربالگري نیز، 168 مددجو با همکاري و تعامل قضات آزاد شدند. این مقام مسئول به آزادي 70 مددجو با کمک



خیرین از ابتداي سال تا امروز نیز اشاره کرد و گفت: با انجام پنج هزار مورد آزمایش تشخیص کرونا در سال گذشته و رعایت شیوه

 
نامه هاي بهداشتی، موفق شدیم از ابتلاي مددجویان این زندان به بیماري کرونا جلوگیري کنیم. 

 
 دیدار با قضات و کارکنان 

رئیس قوه قضائیه در ادامه سفر به استان ایلام در دیدار با قضات و کارکنان قضائی این استان گفت: مشکلات همکاران را می دانم،
مثل شما دادیاري و بازپرسی کردم، در دادگاه بدوي، تجدیدنظر و دیوان عالی بودم،کارمند، مدیر و قاضی بودم و متوجه مشکلات
هستم. دوره هاي مختلفی در طول این چهار دهه را دیدم و گرفتاري ها و کمبود ها را می دانم. قضات و کارمندان دادگستري؛ قبول
دارید مردم مشکل دارند؛ لذا تا جایی که ممکن است رفع مشکل کنید و مشکلی به آن ها اضافه نکنید. زودتر به پرونده ها رسیدگی

 
شود؛ به خصوص آن هایی که محروم ترند، پول وکیل و کارشناسی ندارند لازم است قاضی و کارمند ما بیشتر به این قشر توجه کند. 

محسنی اژه اي با تأکید بر لزوم تناسب صدور قرار با نوع اتهام اظهار داشت:اگر مقدور بود فرد یک شب یا چند ساعت در زندان نماند،
حتما در این زمینه اقدام شود؛ ممکن است براي ما عادي باشد، اما زندگی آن فرد تحت تأثیر قرار می گیرد. قرار به گونه اي باشد تا
حتی الامکان منجر به بازداشت نشود و بستري فراهم شود که در صورت بازداشت بتواند قرار را تأمین کند. قرار بازداشت موقت را تا
جایی که ضرورت ندارد، صادر نکنید. اگر فردا آن موجباتی که بر اساس آن قرار بازداشت موقت صادر شد، حل شد، براي آزادي فرد

 
اقدام کنید. 

رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: درصورتی که براي محکومین، امکان تعیین مجازات غیر حبس وجود دارد، حتما انجام دهید.
کسانی که امنیت و آرامش مردم را به هم می زنند، در مورد آن ها چاره اي نیست؛ اما در خصوص مواردي که ضرورت ندارد،

 
تجدیدنظر شود. 

محسنی اژه اي ادامه داد: تعدادي پرونده قصاص داریم که در مراحل گوناگون هستند؛از ظرفیت مردم،صاحبان نفوذ و صاحبان کلام
کمک بگیرید تا جایی که ممکن است از تقاضاي قصاص صرف نظر شود. اگر، ولی یا اولیاي دم در مرحله اول از قصاص صرف نظر
نکردند،باز تلاش کنید. فردي، چهار،پنج یا 10 سال در زندان است و حکم قصاص براي وي صادر شده است. چنانچه اولیاي دم بدون
عذر موجه هستند ماده 429تکلیف را روشن کرده و تضمین مناسب بگیرید و آزاد کنید. تضمین مناسب را قاضی می تواند تشخیص

 
دهد. 

رئیس قوه قضائیه در این جلسه، تأکید کرد: دادستان و رئیس کل دادگستري نسبت به پرونده هاي اجراي احکام نظارت مستمر و
مستقیم داشته باشند. اگر در قوه قضائیه لغزشی انجام شود گناه موردتوجه فرد، تنها نیست؛ بلکه مردم به همه دستگاه بدبین می

 
شوند. 

 
 حضور در شوراي تأمین استان 

رئیس قوه قضائیه همچنین در جریان سفر به استان ایلام در جلسه شوراي تأمین استان این استان شرکت کرد و با اشاره به گزارش
استاندار ایلام از وضع پروژه هاي اقتصادي و سرمایه اي نیمه تمام در این استان گفت: لازم است که مجموعه استان هر پروژه سرمایه
گذاري نیمه تمامی که می تواند نقش مؤثري در افزایش اشتغال و رفع مشکلات و رونق اقتصادي استان ایلام داشته باشد را احصاء
کرده و براي پیگیري در اختیار ما قرار دهد. ما با همه امکانات خود پیگیر رفع مشکلات این پروژه ها خواهیم بود و این امید نیز وجود

 
دارد که در دولت جدید این طرح ها به سرانجام برسد. 

رئیس قوه  قضائیه ضمن ابلاغ مأموریت به دادگستري کل استان ایلام براي حمایت از بنگاه هایی که به دلیل مشکلات بانکی به
تعطیلی کشیده شده اند، گفت: برخی مشکلات و مسائل  قضائی در موضوع سرمایه گذاري و واحدهاي اقتصادي فعال استان ایلام
وجود دارد. دستگاه  قضائی آماده است که هر مشکلی در این زمینه وجود داشته باشد را رفع کرده و براي رونق تولید تلاش کند.
دادگستري کل استان ایلام در رابطه با حمایت از بنگاه هایی که به دلیل مشکلات بانکی به تعطیلی کشیده شده اند، با بررسی و

 
شناسایی، نسبت به حل مشکلات آن ها اقدام کند 

رئیس قوه قضائیه همچنین در جلسه شوراي اداري استان ایلام تأکید کرد: مردم از قوه  قضائیه و دستگاه هاي اجرایی گله دارند که
کارهاي ما در ادارات فوري انجام نمی شود. پیچیدگی هاي کار اداري سبب شده براي یک کار کوچک گاهی اوقات باید هفته ها وقت
بگذارند. از رئیس کل دادگستري استان می خواهم در هر دادگستري یک نفر کارش این باشد که کسانی که مراجعه می کنند و کار



 
دارند و کارشان درست نشده کار این افراد را پیگیري کند. مردم از ما انتظار دارند و باید کارشان زود انجام شود. 

 
 جمع بندي سفر به ایلام 

رئیس قوه  قضائیه در نشست خبري پایان سفر یک روزه به استان ایلام گفت: بر اساس اولویت ها و مقدورات فعلی، با کمک سایر
دستگاه هاي ذي ربط 117 میلیارد تومان تخصیص داده شد که براي مدت مشخص تا ظرف امسال و دو سال آینده براي کارهاي
اولویت دار هزینه شود . مقرر شد با همکاري استانداري، سازمان بازرسی و سایر دستگاه ها  لیستی از کلیه بنگاه هاي اقتصادي  و
مراکز تولیدي که با مشکلاتی مواجه هستند و یا پروژه هایی که نیمه تمام باقی مانده اند تهیه شود و کارگروه هایی انتخاب شود تا با
کمک دولت پروژه هاي نیمه تمام، تمام شود.  در خصوص مواردي که مشکل آن ها، مربوط به خود قوه  قضائیه است دستور داده شد

 
تا هر چه سریع تر مشکلاتشان بررسی شود 

محسنی اژه اي اظهار داشت: در خصوص پرونده هاي کثیرالشاکی دستوراتی داده شد تا هر چه سریع تر تعیین تکلیف شوند. برخی از
عدم اجراي به موقع احکام گلایه داشتند که قرار شد به صورت ویژه موردبررسی قرار گیرد و اگر احیانا حکمی هست که صادر و قطعی

 
شده اما اجرا نشده بررسی شود که علت عدم اجرا چه بوده و اجرا شود 

رئیس قوه قضائیه گفت: مقامات عالی قوه  قضائیه ازجمله رئیس دیوان عالی کشور،دادستان کل کشور، معاون اول و تعدادي از
همکاران دیگر به مدت چهار تا پنج ساعت با مردم به صورت حضوري گفت وگو کردند و صحبت هاي آن ها را شنیدند.  در همین جا
ترتیبی داده شد که تقاضاها و نامه ها ثبت گردد و با آن ها تماس گرفته شود تا مشکلاتشان حل شود.با تعداد محدودي نیز خود بنده
دیدار کردم و مطالبشان را شنیدم. در حدي که ممکن بود دستور داده شد و در خصوص مابقی این درخواست ها قرار شد تا هفته

 
آینده پیگیري شود. 

 
 پیشگیري از تعطیلی 56 واحد تولیدي 

 رئیس کل دادگستري استان ایلام در دیدار رئیس قوه  قضائیه با قضات و کارکنان دادگستري ایلام، تأکید کرد: از تعطیلی 56 واحد
تولیدي در استان با ورود دستگاه  قضائی جلوگیري شده است. وي همچنین از اعاده بالغ بر 1500 هکتار از اراضی ملی و دولتی به
بیت المال و جلوگیري از تضییع 30 هزار میلیارد تومان از بیت المال، تثبیت مالکیت قریب به 130 هزار هکتار از اراضی ملی و صلح و

 
سازش در 14 پرونده قتل در سال گذشته خبر داد. 

نویسنده : وحید عظیم نیا |



مخالفت با طرح خانه مسافرها؛ در راستاي حمایت از هتلداران/ خانه

مسافرهاي غیرمجاز باید کنترل و ساماندهی شود

منبع: عصر هامونشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/04/26

در شرایطی که میزان حضور گردشگر بیشتر از زمان فعلی بود تلاش هایی براي ساخت هتل، مهمانپذیر و مسافرخانه در کنار
فعال کردن خانه هاي استیجاریی افزایش یافت اما امروز این اماکن با مشکل مواجه شده اند.

به گزارش عصرهامون به نقل از کُردتودي، آب و هواي معتدل و مطلوب به خصوص در فصول بهار و تابستان، طبیعت بکر، چشم
انداز هاي زیبا، فرهنگ غنی و مردمان خونگرم و آثار تاریخی متنوع که در جاي جاي این خطه کردستان یافت می شود، باعث شده
است تا سالانه گردشگران داخلی و خارجی بسیاري به این استان سفر کنند و به همین دلیل تلاش هایی براي ساخت هتل، مهمانپذیر

 
و مسافرخانه در کنار فعال کردن خانه هاي استیجاري افزایش یافت اما امروز این اماکن با مشکل مواجه هستند. 

تیمور خالدي مسوول روابط عمومی سازمان میراث فرهنگی کردستان در گفتگو با خبرنگار کردتودي عنوان داشت: خانه هاي
استیجاري قبل از شیوع ویروس کرونا در استان کردستان و در شهرستان هاي بانه، هورامان، و پالنگان راه اندازي شد که این امر بانی

 
مشکلات فراوانی در حوزه گردشگري استان بود. 

خالدي با اشاره به راه اندازي اقامتگاه بوم گردي به جاي خانه هاي استیجاري در سطح استان و شهرستان ها افزود: این مجوز در
راستاي معرفی ظرفیت هاي مناطق مختلف روستایی استان، آشنایی گردشگران با فرهنگ، آداب و رسوم، خوراك و صنایع دستی

 
بومی روستاها و افزایش اشتغال زایی جوامع محلی و جلوگیري از ضربه زدن به حوزه گردشگري صادر شد. 

 
 

مسئول روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان کردستان گفت: در استان کردستان 32 هتل در
سطح متوسط به بالا وجود دارد که جوابگوي ظرفیت اقامت گردشگري را دارد و دیگر نیازي به خانه استیجاري مسافر که اغلب شرایط

 
نامناسبی را دارند نخواهد بود. 

خالدي در ادامه عنوان داشت: در راستاي حمایت از هتل داران استان و ارتقا آن درصدد هستیم که با جلوگیري از فعالیت خانه هاي

 
استیجاري مسافر، گردشگران را به سوي هتل هاي استان که داراي مقررات و امکانات مناسبتر براي گردشگر است ترغیب کنیم. 

 
 

 
خانه مسافرهاي غیرمجاز باید کنترل و ساماندهی شود 

در ادامه زارعی معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار کردستان، با اشاره به اهمیت سرمایه گذاري هاي انجام شده در حوزه

 
گردشگري استان، بر ضرورت کنترل، نظارت و ساماندهی خانه مسافرهاي غیرمجاز، تاکید کرد. 

وي شناسایی و ساماندهی خانه مسافرهاي غیر مجاز و صدور مجوز براي آنها در چارچوب قوانین، مهم دانست و متذکر شد: نباید

 
کاري کنیم که هتل هاي استان ورشکست شوند. 

زارعی در ادامه با تاکید بر اینکه ارائه هر گونه خدمات در حوزه گردشگري نیاز به مجوز دارد بر ضرورت دقت و نظارت بر استاندارد و

 
بیمه خودرو و مسافر خودروهاي جابجایی گردشگران و همچنین سلامت و هوشیاري رانندگان، تاکید کرد. 

 
وي تصریح کرد: باید زمینه فعالیت براي بخش خصوص فراهم باشد و دولت در جایگاه نظارت قرار گیرد. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار، در خصوص ورود مسافر از مرز باشماق و سیرانبند به استان، گفت: این مسافران یا
گردشگر سلامت هستند یا گردشگران تفریحی و یا دانشجویان مشغول به تحصیل در دانشگاه هاي استان که لازم است نظارت و

 
کنترل دقیق روي آنها وجود داشته باشد. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي تاریخی، طبیعی و پزشکی استان، خاطرنشان کرد: کردستان باید مانند همه جاي دنیا، از حضور مسافران



 
منتفع شود. 

 
 

 
خانه مسافر غیرمجاز در شهرستان بانه پلمب شد 

در ادامه و در هین راستا رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی بانه از پلمب یک واحد خانه مسافر غیرمجاز و متخلف

 
در این شهرستان خبر داد. 

سعداله رحیمی خواە در این خصوص گفت: همزمان با وصول استشهادیه محلی مبنی بر ایجاد مزاحمت و سلب آسایش همسایه ها

 
توسط مالک واحد متخلف، پس از هماهنگی با اداره نظارت بر اماکن عمومی این واحد غیرمجاز پلمب شد. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان بانه افزود: پس از پلمب واحد متخلف پروندە آن براي طی مراحل

 
قانونی تحویل مراجع قضایی شهرستان شد. 

وي اظهار داشت: فعالیت خانه مسافر در شهربانه بصورت کامل ممنوع بودە و در صورت دریافت شکایت همشهریان یا مشاهده توسط
کارشناسان نظارت، این خانه ها براساس قوانین و مقررات جاري با همکاري ادارە نظارت بر اماکن عمومی پلمپ و پروندە متخلفین

 
براي اجراي قانون تحویل مراجع قضایی خواهد شد. 

انتهاي پیام/



مهم ترین چالش هاي 100 روز اول رئیسی چیست؟

منبع: ایمناشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/04/26

ابراهیم رئیسی پس از تحویل گرفتن پاستور از حسین روحانی، در صد روز اول دولت خود باید با چالش هایی دست و پنجه
نرم می کند که اگر بخواهد از پس مشکلات آینده کشور عبور کند باید به حل این چالش ها بپردازد.

 
مهم ترین چالش هاي 100 روز اول رئیسی چیست؟ 

ابراهیم رئیسی پس از تحویل گرفتن پاستور از حسین روحانی،
در صد روز اول دولت خود باید با چالش هایی دست و پنجه نرم
می کند که اگر بخواهد از پس مشکلات آینده کشور عبور کند

 
باید به حل این چالش ها بپردازد. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، دولت سیزدهم در حالی سکان مدیریت
کشور را بر عهده خواهد گرفت که کشور با چالش هاي متعددي
در عرصه داخلی و هم در عرصه هاي بین المللی دست به گریبان
است؛ با توجه به شرایط کشور به نظر می رسد ابر چالش هاي
پیش روي دولت سیزدهم، گسترش نرخ بیکاري، افزایش نرخ فرار

 
سرمایه از کشور و گسترش حجم نقدینگی خواهد بود. 

البته مصائب اقتصادي و اجتماعی را که تحریم هاي ظالمانه آمریکا و شیوع کرونا خسارات سنگینی که در طی سال هاي اخیر بر ایران

 
وارد شده را باید به فهرست بلند مشکلات و چالش هاي عمیق ابراهیم رئیسی افزود. 

رئیسی پیش از برگزاري انتخابات با بیان اینکه مشکل تورم با رونق تولید برطرف می شود، مدعی شد «آنچه مرا وادار به حضور در

 
عرصه انتخابات کرد وضعیت اقتصادي، شرایط بازار و رنج و مشکلات مردم بود.» 

بر همین اساس نبود مواد اولیه و تجهیزات ناکافی مشکلات متعددي را براي تولید کنندگان ایجاد کرده است؛ بر همین اساس رونق

 
تولید بدون رفع تحریم ها قطعاً به چالشی بزرگ براي ابراهیم رئیسی تبدیل خواهد شد. 

بدون شک و تردید یکی از مهمترین چالش هاي دولت سیزدهم که به زودي با آن روبه رو خواهد شد، تشکیل کابینه دولت خواهد
بود؛ زیرا علیرغم اینکه رئیسی بارها بر تشکیل دولتی مستقل تاکید کرده، اما قطعاً اصولگرایانی که هشت سال از قدرت دور مانده
بودند امروز منتظر کسب سهمیه در دولت هستند؛ بر همین اساس به نظر می رسد با توجه به فشارهاي جریان هاي سیاسی اصولگرا

 
به رئیس جمهور منتخب قطعاً ابتدایی ترین چالش ابراهیم رئیسی تشکیل کابینه مطلوب خواهد بود. 

با توجه به تغییر نگرش دولت سیزدهم نسبت به دولت قبلی در مباحث سیاست خارجی، به نظر می رسد مذاکرات وین و مباحث
مربوط به برجام نیز با چالش هاي متعددي در 100 روز اول دولت مواجه شود؛ زیرا اگر رئیسی بخواهد به وعده هاي انتخاباتی خود



 
عمل کند، ملزم به حضور فعال در عرصه مذاکرات بین المللی خواهد بود. 

ابراهیم رئیسی در مرداد ماه وارد پاستور می شود و از همان روز اول با چالش هایی روبه رو خواهد شد که از همین امروز باید براي
مواجهه با آنها آماده شود؛ بر همین اساس نیاز است تئوریسین هاي دولت با بررسی دقیق مشکلات و چالش هاي متعدد کشور، براي

 
حل آن راهکار مناسب پیشنهاد کنند. 

اکنون تحریم هاي بین المللی، بیماري کرونا، واکسیناسیون عمومی و کاهش فروش نفت در کنار یکدیگر باعث شده امکان جبران هر
اقدام اشتباه دولت آینده بسیار سخت و دور از ذهن باشد؛ به همین دلیل باید دید رئیسی در 100 روز اول دولت خود با چه چالش

 
هایی روبه رو خواهد شد؟ 

مهمترین چالش رئیسی حفظ تعادل بین عمل به شعارها و حفظ ایدئولوژي هاي سیاسی است محمود صادقی، فعال سیاسی اصلاح
طلب دراین باره به خبرنگار ایمنا می گوید: یکی از مهمترین چالش هاي ابراهیم رئیسی عملکرد متناسب وي با شعارهاي وي پیش از

 
برگزاري انتخابات است؛ زیرا در زمان تبلیغات انتخاباتی بارها تاکید کرد که توانایی حل مشکلات را با تکیه بر توان داخلی دارد. 

به گفته وي، در حال حاضر بسیاري از مشکلات ایران ناشی از تحریم هاي ظالمانه آمریکا بوده و بر همین اساس رئیسی براي حل
مشکلات کشور مجبور به حل منازعات بین المللی است. در مقابل ابراهیم رئیسی باید پاسخگوي انتظارات جریان حامی خود باشد؛

 
زیرا آنها انتظار تشکیل دولتی انقلابی و بدون سازش با غرب را دارند. 

به گفته این فعال سیاسی اصلاح طلب، انتظار رأي دهندگان ابراهیم رئیسی تشکیل دولتی انقلابی است که قصد تعامل با جوامع بین
المللی ندارد. به نظر می رسد مهمترین چالش رئیسی حفظ تعادل بین عمل به شعارها و حفظ ایدئولوژي هاي سیاسی باشد؛ زیرا قطعاً
رئیس دولت سیزدهم براي حل مشکلات اقتصادي، کرونا و.. نیازمند ارتباط بین المللی و عدول از دیدگاه هاي سیاسی جریان انقلابی

 
است. 

صادقی در ادامه می گوید که تشکیل کابینه دولت سیزدهم از دیگر چالش هاي مهم ابراهیم رئیسی خواهد بود. در حالی که وي بر

 
مستقل بودن دولت خود تاکید می کند، اما هنوز مراد رئیسی از دولت مستقل مشخص و آشکار نیست. 

به عقیده وي، باید توجه داشت که ابراهیم رئیسی در زمان انتخابات از سوي بسیاري جریان هاي اصولگرا مورد حمایت قرار گرفت؛
بنابراین اعمال فشار جریانات سیاسی که خود را مؤثر در پیروزي رئیسی می دانند براي سهم خواهی از کابینه، چالش هاي متعددي را

 
براي تشکیل کابینه دولت سیزدهم ایجاد خواهد کرد. 

فقدان برنامه مشخص براي حل مشکلات اقتصادي؛ چالش بعدي رئیسی این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید می کند که یکی از
مهمترین چالش هاي ابراهیم رئیسی عدم ارائه راهبرد و برنامه مشخص براي حل مشکلات کشور است؛ وي طی زمان تبلیغات
انتخاباتی تنها به مطرح کردن برخی شعارهاي کلی اعم از کاهش تورم، رفع موانع تولید و اشتغال زایی اکتفا کرد، در صورتی که این
شعارها نیازمند راهبردي مشخص است؛ بنابراین یکی از مهم ترین چالش ابراهیم رئیسی فقدان برنامه اي مشخص براي حل مشکلات

 
اقتصادي کشور است. 

صادقی خاطرنشان می کند: مبارزه با فساد و جلوگیري از گسترش آن قطعاً یکی چالش هاي مهم ابراهیم رئیسی خواهد بود؛ زیرا



دیدگاه رئیسی براي جلوگیري از فساد، مبارزه با معلول است، در صورتی که می بایست با علت فساد برخورد کرد و به صورت ریشه اي
با آن مقابله کرد. بنابراین یکی دیگر از مهمترین چالش هاي ابراهیم رئیسی مبارزه با ریشه هاي فساد در کشور خواهد بود.
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پایگاه بصیرت 

 
روزنامه کیهان 

 
حامی حقوق ملت ایران یا وکیل مدافع آمریکاي عهدشکن؟! 

تبرئه آمریکاي عهدشکن و انداختن توپ در زمین ایران، ظاهرا به یک ماموریت مشترك در میان مدعیان اعتدال و اصلاحات تبدیل

 
شده است. 

در حالی که آمریکا طرف ناقض برجام است و نمی پذیرد که تحریم هاي پسابرجامی را لغو کند و درباره عدم تکرار عهدشکنی تضمین
بدهد، آقاي روحانی روز چهارشنبه گذشته مدعی شد اگر مصوبه مجلس نبود، توافق با آمریکا به دست آمده بود، اما فرصت احیاي

 
برجام را از دولت گرفتند (!) این سخنان بلافاصله به تیتر مشترك رسانه هاي بیگانه تبدیل شد. 

دو روز پس از این سخنان، حسین مرعشی سخنگوي کارگزاران مدعی شده که مسئله در اختیار ایران است و این ایران است که باید

 
تکلیفش را روشن کند (!) 

او در گفتگو با خبرآنلاین اظهار داشت: مسئله اصلی غرب، مسئله برجام است، چون اولویت غرب، امنیت اروپا است از نظر غربی ها
امنیت اروپا به برجام گره خورده است هیچ اولویتی براي غرب مهم تر از احیاي برجام نیست، اولویت دوم اروپایی ها این است که آن
ها علاقه مندند ایران بیش از اندازه به چین وابسته و نزدیک نشود. به بیانی دیگر اروپایی ها تمایل دارند با ایران به عنوان کشور

 
پرجمعیت منطقه و داراي منابع انرژي همکاري کنند. 

او می افزاید: در واقع تکلیف غرب روشن است از این رو ایران باید تصمیم بگیرد. ایران می تواند آن توافق هایی که در زمان روحانی و
در وین انجام شده و آماده تایید نهایی است را قبول کند. می تواند با یک سري گفت وگوها، اصلاحات جزئی را دنبال کند. یا می تواند
سخت بگیرد و روي قانونی که چندان کارشناسی هم نبوده و توسط مجلس یازدهم تصویب شده بایستد. ممکن است ماه ها و یا حتی
سال ها طول بکشد تا دوباره توافق جدیدي شکل بگیرد. مسئله ایران و غرب در اختیار ایران است اگر ایران بخواهد با دنیا کار کند در
حال حاضر شرایط براي همکاري فراهم است. در عین حال اگر ایران تصمیم دیگري داشته باشد طبیعتا آقاي رئیس جمهور منتخب

 
باید مسئولیت هاي آن را بپذیرند. 

وي گفت: به هر حال دولت آقاي روحانی نتوانست موافقت آن کمیته تطبیق که از سوي رهبري تعیین شده باشند را جلب کند و از
آن عبور کند بنابراین از دولت آقاي روحانی گذشت. اینکه می گوییم از دولت آقاي روحانی گذشت بدین معنا که شش ماه از سال
1400 را از دست دادیم و نتوانستیم نفت بفروشیم، ارز مورد نیاز براي کالا هاي اساسی مان را تامین کنیم، نتوانستیم نیاز هاي بودجه

 
اي را تامین کنیم و این به معناي فشار بیشتر به مردم و اقتصاد کشور بود. 

مرعشی گفت: همان طور که گفتم شرایط آماده است دولت می تواند بر پایه گفتگو هایی که در دولت روحانی انجام شده است با

 
اصلاحات جزئی جلو ببرد و یا می تواند در این باره سخت گیري کند. 

اظهارات مرعشی در حالی است که اولا اروپا به مدت 3 سال به عنوان طفیلی آمریکا رفتار کرد و جز زمان سوزي و فریب دولت
روحانی، هیچ کار دیگري انجام نداد. حتی وعده هاي SPV و اینستکس نیز هیچ کدام عملی نشد. ثانیا در این شرایط، هیچ ربطی به
اروپا ندارد که ایران روابطش با چین و روسیه یا سایر کشور ها را به چه میزان توسعه می دهد؟ از آقاي مرعشی بعید است یک جا ادعا



کند «باید با دنیا کار کنیم» و جاي دیگر به اروپا حق بدهد که با وجود عهدشکنی و نقض، نسبت به توسعه همکاري در ایران با سایر
کشور ها نیز نگران باشد! جالب اینکه اروپا برخلاف ادعاي سخنگوي کارگزاران، تامین منابع انرژي (نفت و گاز) از ایران را به چه رقم

 
رسانده است. 

ثانیاً مرعشی ادعا می کند توافق در این حاصل شده و دولت جدید باید آن را به پایان برساند. اما نمی گوید این چه توافقی است که
در آن نه تحریم هاي اصلی (1500 تحریم پسابرجامی) لغو می شود، نه راستی آزمایی توسط ایران را می پذیرد و نه تضمینی ارائه می
شود که فرصت سوزي چند سال اخیر آمریکا و نقض پیمان و عدم انجام تعهدات، دوباره تکرار نشود؟! اگر چنین توافقی معتبر بود،
قطعاً افتخارش (!) به خود دولت آقاي روحانی می رسید و این در حالی است که آمریکایی ها نه تنها حداقل حقوق ایران را به رسمیت
نشناخته اند، بلکه از برجام به عنوان «توافق سابق» که باید (در زمینه تعهدات رو به پایان ایران) تمدید گردد و کاهش توانمندي هاي
دفاعی و منطقه اي ایران هم به آن اضافه شود، یاد می کنند. با این وصف جا دارد مراجع قضایی و امنیتی بررسی کنند که چرا

 
سخنگوي یک حزب وطنی، زیاده خواهی هاي آمریکاي غدار و عهدشکن را بزك می کند؟ 

ثالثاً توافق، نوشته روي کاغذ است. این مهم نیست که ممکن است چند سال دیگر طول بکشد تا یک توافق جدید حاصل شود. آنچه
مهم است، این است که توافق موجود چگونه توافقی بود که انجام تعهدات ایران را نقداً در همان دو ماه اول تضمین کرد، اما ناتوان از
مطالبه حقوق ایران بود و به راحتی زیرپا گذاشته شد. این چه توافقی است که با ادعاي لغو تحریم ها، امتیازات واگذار شده را توجیه

 
کرد، اما به دو برابر شدن تحریم ها ختم شد؟! 

نکته چهارم، درباره مصوبه مجلس و کمیته تطبیق است. این کمیته ناظر به تأمین حداقل حقوق ایران در برجام است. مصوبه مجلس
2 سال پس از خروج کامل آمریکا در برجام و به عنوان اهرم فشار ایران تصویب شد و همین بود که آمریکا را مجبور کرد پاي میز
مذاکره برگردد و گرنه غرب باور کرده بود که دولت روحانی همچنان منفعلانه نقض برجام را شماتت می کند. درست در همین دوره
مهم فروش نفت کاهش پیدا کرده است. مصوبه مجلس به خاطر، اما و اگر هاي دولت روحانی، 5 ماه معطل ماند و نهایتاً زیر نظر
شوراي عالی امنیت ملی به تصویب رسید؛ بنابراین لاف «کارشناسی نبودن» هم که آقاي مرعشی ادعا می کند با عنایت به نظارت و

 
جرح و تعدیل طرح مجلس در شوراي عالی امنیت ملی فاقد وجاهت است. 

مطابق آنچه گفته شد طرف ایرانی به مدت 3 سال (بلکه از آغاز اجراي ناقص برجام) تا می توانسته کوتاه آمده و در همین دوره
خسارت هاي دوگانه اقتصادي- هسته اي را متحمل شده است؛ بنابراین اکنون توپ در زمین آمریکاست که به حداقل تعهدات خود
عمل کند وگرنه در دوره دولت جدید ایران خواهد دید که ورق برگشته و کشورمان براي بی اثر کردن تحریم ها معطل وعده هاي
دروغین آمریکا نخواهد ماند. اکنون سؤال جدي در میان کارشناسان و مردم این است که چرا پیش از برجام، وضعیت اقتصادي به

 
مراتب بهتري داشتیم؟ 

 
رئیس ام آي 5: روسیه، چین و ایران در انگلیس جاسوسی می کنند 

 
رئیس سازمان اطلاعات داخلی انگلیس (MI5) نسبت به خطر جاسوسان روسی، چینی، و ایرانی هشدار داد 

به گزارش صداي آمریکا، کن مک کالوم، مدیرکل سازمان «ام آي5»، با اشاره به اینکه جاسوسان خارجی به دنبال سرقت فناوري، و
اختلاف افکنی، و حمله به زیرساخت ها هستند، به شهروندان انگلیس هشدار داد تهدید مأموران روسیه، چین، و ایران را جدي بگیرند.
به گزارش رویترز، پس از حملات یازدهم سپتامبر سال 2001، مقابله با تروریسم به مهم ترین اولویت سازمان هاي اطلاعاتی غربی
تبدیل شد و آن ها بخش عمده اي از توجه خود را به تهدید هاي شبه نظامیان داخلی و خارجی معطوف کردند. اما حالا با زیاده
خواهی روسیه پس از سقوط اتحاد جماهیر شوروي سابق، ظهور چین، و فعالیت هاي جاسوسی جسورانه ایران، سازمان هاي اطلاعات

 
کشور هاي غربی را وادار به بازگشت به روش هاي گذشته براي مقابله دائمی با جاسوسان کرده است. 

به گفته کن مک کالوم، نیرو هاي اطلاعاتی بریتانیا بیش از 10 هزار مورد از تماس هاي مخفیانه و با اهداف خرابکارانه جاسوسان

 
خارجی با شهروندان عادي را شناسایی کرده اند. به گفته او «برخی عوامل دشمن آماده اند براي ارتکاب به قتل به بریتانیا بیایند.» 

او در بخش هاي دیگري از سخنان خود در مقر «ام آي5» گفت: «بریتانیا باید به مرور همان آگاهی و مقاومت عمومی را که در برابر



 
تروریسم ایجاد شده بود، براي مقابله با تهدید دولت هاي خارجی گسترش دهد» 

مک کالوم با اشاره به اینکه بزرگ ترین کار همچنان مقابله با تروریسم است، در مورد خطرات ناشی از سوریه و افغانستان هشدار داد.

 
او با این حال گفت که باید به تهدیدات بازیگران حکومتی مانند روسیه، چین، و ایران نیز توجه شود. 

مقامات انگلیس می گویند که چین و روسیه به دنبال سرقت اطلاعات حساس تجاري، مالکیت معنوي، و همچنین دخالت در سیاست

 
داخلی، یا انتشار اطلاعات نادرست با اهدافی خاص هستند. 

 
اظهارات رئیس ام آي 5 در حالی است که رژیم انگلیس بیشترین سابقه جاسوسی و مداخلات مربوط به آن در دیگر کشور ها را دارد. 

 
برجام اگر عایدي داشت ظریف، ادعاي روحانی را انکار نمی کرد 

برجام نه تنها دستاورد پایدار اقتصادي نداشت بلکه موجب شرطی سازي اقتصاد، باخت در حوزه دیپلماسی اقتصادي و تشدید شکاف

 
طبقاتی شد. 

این تحلیل را روزنامه وطن امروز در ششمین سالگرد اعلام توافق برجام منتشر کرده و می نویسد: برجام مثل یک مخدر، اقتصاد را

 
ضعیف و بی جان کرد. 

یکی از مسائل اقتصاد ایران در طول این سال ها که با آن مواجه بوده، شرطی کردن تمام متغیر هاي اقتصادي بر اساس تحریم ها
است. تحریم به نوبه خود به دلیل ایجاد محدودیت هاي اقتصادي، تجاري و مالی موجب بروز مشکلات اقتصادي می شود، اما اینکه
دولت از اصلاحات ساختاري اقتصاد غافل شود و به حل مسائل ریشه اي و نهادي اقتصاد نپردازد، ربطی به تحریم ندارد و نشان از نبود

 
عزم جدي در دولت براي توسعه اقتصادي کشور است. 

از طرف دیگر آمار میزان سرمایه گذاري خارجی در کشور نشان می دهد در دوران پسابرجام و پس از رفع تحریم ها میزان سرمایه
گذاري خارجی فاصله چشمگیري با میزان سرمایه گذاري خارجی در سال 2012 آن هم در اوج تحریم ها علیه کشور ندارد. در روز
هایی که بیشترین فشار هاي خارجی بر کشور بود و حتی سایه تحریم هاي شوراي امنیت - که دولت به برداشته شدن آن ها مفتخر
است - بر کشور سنگینی می کرد، میزان سرمایه گذاري مستقیم خارجی بیشتر از دوران پسابرجام بوده است. جالب اینکه دولت در
ابتداي کار نوید گشایش اقتصادي به واسطه برجام را می داد، اما پس از آنکه در عمل هیچ کدام از وعده ها عملی نشد، آقاي ظریف
ادعا می کرد هدف از برجام اصلا اقتصادي نبود. به جاست جمله معروف رئیس جمهور را که حتی مشکل آب آشامیدنی را هم به
مسئله مذاکرات گره زده بود، مرور کنیم. وي 17 خرداد 94 در مراسمی گفته بود: «اینکه می گوییم تحریم ظالمانه باید از بین برود،
بعضی ها چشم هاي شان را زیاد نچرخانند! تحریم هاي ظالمانه باید از بین برود تا سرمایه بیاید، تا مسئله محیط زیست حل شود، تا
اشتغال جوانان حل شود، تا صنعت جامعه حل شود، تا آب خوردن مردم حل شود، تا منابع آبی زیاد شود، تا بانک هاي ما احیا
شود...». نکته اي که از این سخنان رئیس جمهور برمی آید، افراط بیش از اندازه در بزرگنمایی برجام و پیوند تمام مشکلات کشور-

 
مشکلاتی که شاید اصلا حل آن ها معطوف به مذاکره نباشد- 

 
به برجام است. 

این روزنامه با اشاره به تشدید شکاف طبقاتی در دولت روحانی می نویسد: در همین بازه زمانی شاهد افزایش ضریب جینی و افزایش
فاصله طبقاتی در کشور بودیم. آمار هاي مرکز آمار حاکی از آن است پس از برجام شاهد صعود ضریب جینی در کشور بودیم به
طوري که یک سال پیش از شروع مذاکرات هسته اي (94) ضریب جینی 38/51 بوده که در سال هاي 95 و 96 به ترتیب به 39 و
39/81 رسید. این روند ادامه پیدا کرد و در سال 97 به 40/93 رسید. به عبارت دیگر شاخص ضریب جینی در این فاصله 6/3 درصد

 
رشد کرده است. 

 
نفوذ در نهاد هاي انتصابی پیشنهاد یکی از افراطیون مجلس ششم 

 
یک عضو فراکسیون افراطیون در مجلس ششم می گوید اصلاح طلبان باید در نهاد هاي انتصابی نفوذ کنند. 



جلال جلالی زاده عضو فراکسیون مشارکت در مجلس ششم، درباره وضعیت اصلاح طلبان در روزنامه آرمان گفت: جریان اصلاحات از
طیف هاي مختلفی تشکیل شده است؛ از کسانی که بسیار نزدیک به جریان اصولگرا و جناح راست هستند تا کسانی که نزدیک به
جریان ملی مذهبی و نهضت آزادي اند. یعنی اصلاح طلبان میان این دو طیف قرار گرفتند پس به هر صورت این اختلاف افکار، اندیشه
و دیدگاه در میان اصلاح طلبان پدیده اي سلیقه اي بوده و چندان در خور اهمیت نیست. اما قطعا این فراز و نشیب و نوسانات فکري
و عقیدتی از لحاظ دیدگاه و موضع گیري در بین اصلاح طلبان موجب می شود که در برخی از موارد این اختلافات بروز کند و ما
شاهد اختلاف نظر و دیدگاه در بین اصلاح طلبان باشیم. من معتقدم جریان اصلاحات نیز مانند هر جریان دیگري قطعا در گذشت
زمان دچار انشعاب خواهد شد. یعنی کسانی که جریان اصلاحات را به خاطر اصلاحات می خواهند قطعا به مسیر خود ادامه می دهند
و کسانی که از اصلاحات به عنوان یک آبشخور و وسیله اي براي رسیدن به مقاصد و منافع خود استفاده می کنند اگر احساس کنند
که اصلاحات نمی تواند خواسته هاي آن ها را محقق کند قطعا راه خود را جدا خواهند کرد. از این رو به نظر من اصلاح طلبان نباید
هراس داشته باشند که برخی از افراد از این ها جدا شده و موضع گیري هایی می کنند که شاید برخلاف مرام و اندیشه هاي اصلاحات

 
باشد. معتقدم که جریان اصلاحات هر چه بیشتر به فکر تصفیه شدن و خلوص بیشتر باشد به نفع خود این جریان تمام خواهد شد. 

وي در ادامه می گوید: من معتقدم که شتر سواري دولا دولا نمی شود و اصلاح طلبان باید با مردم صادق باشند. یا رومی روم یا زنگی
زنگ؛ اصلاح طلبان یا باید با مسئولان باشند یا با مردم و نمی شود مردم را در هنگام سختی و دشواري رها کنند و فقط در زمان

 
انتخابات به فکر مردم باشند. 

جلالی زاده افزود: اولین کاري که اصلاح طلبان باید انجام دهند بازگشت به خویشتن و تغییر در وضعیت خودشان است. اصلاح طلبان
تا یک تحول عمیق و پویا در خودشان انجام ندهند نمی توانند در جامعه تغییري انجام دهند، اصلاح طلبان باید صادقانه به مردم
بگویند که تا کجا می توانند پیش بروند. آن ها باید به نوعی خودپردازي و تربیت افراد بپردازند که بتوانند در نهاد هاي انتصابی نیز
نفوذ کنند. چون به هر صورت کل قدرت در اختیار نهاد هاي انتخابی نیست. اصلاح طلبان اگر بتوانند در نهاد هاي انتصابی نفوذ کنند
می توانند زمینه را براي پیشرفت و توسعه فراهم کنند و الا اگر قرار باشد آن ها به انتخابات مجلس و ریاست جمهوري اکتفا کنند آن

 
هم با محدودیت هاي شوراي نگهبان این پروسه خیلی طولانی خواهد شد. 

 
روزنامه وطن امروز 

 
پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی درگذشت حجت الاسلام علی حکیمی 

رهبر حکیم انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت حجت الاسلام علی حکیمی، قرآن پژوه و از مؤلفان دایره المعارف الحیات را تسلیت

 
گفتند. متن پیام حضرت آیت االله العظمی خامنه اي به این شرح است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
خاندان محترم و معزز حکیمی 

درگذشت جناب حجت الاسلام آقاي حاج شیخ علی آقا حکیمی- رحمه االله علیه- را به خانواده مکرم و نیز به اخوان بزرگوار ایشان
تسلیت عرض می کنم. آن مرحوم همه عمر را با آزادگی و سلامت نفس و پرهیزکاري گذرانید و امید است اکنون در پناه رحمت و

 
رضوان الهی قرار گرفته است؛ ان شاءاالله. 

 
سیدعلی خامنه اي 

 
 23/4/1400

 
حضور سرزده رئیس جمهور منتخب در آسایشگاه جانبازان امام خمینی (ره) 

رئیس جمهور منتخب پیش از ظهر دیروز با حضور سرزده در آسایشگاه جانبازان امام خمینی (ره)، ضمن عیادت از جانبازان قطع



 
نخاع، با آنان دیدار و گفتگو کرد. 

در این دیدار صمیمی حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی با تاکید بر اینکه جانبازان در میدان جهاد و ایثار به ایفاي نقش اساسی
پرداخته و با جانبازي خود مدال افتخار و نمره قبولی گرفته اند، اظهار داشت: در دولت سیزدهم رسیدگی به امور ایثارگران، جانبازان و
خانواده عزیز ایشان را به طور ویژه در دستور کار خواهیم داشت. رئیسی خدمت به جانبازان را وظیفه همه مدیران و مسؤولان کشور
دانست و بر پیگیري مشکلات مطرح شده از سوي جانبازان از ابتداي شروع به کار دولت جدید تاکید کرد. رئیس جمهور منتخب در
گفتگو با کادر درمانی این آسایشگاه نیز، کار ایشان را سخت، مهم و اثرگذار توصیف کرد و افزود: شما به بهترین خلق خدا خدمت می

 
کنید و این تلاش ها نزد خدا اجر و ثواب بالایی دارد. 

 
جلیلی در واکنش به اظهارات روحانی: 

 
آقاي روحانی! مگر برجام را براي 2 سال نوشته بودید؟ 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در دیدار جمعی از اصحاب رسانه با اشاره به اظهارات روز چهارشنبه رئیس جمهور مبنی بر اینکه
برجام در سال هاي نخست پس از توافق، اثرگذار بوده و ترامپ آن را بهم زده است، گفت: سوال اول این است که مگر برجام براي 2

 
سال نوشته شده بود؟ اگر کشور را براي 2 سال می خواستید اداره کنید، پس درازمدت چه می شود؟ 

سعید جلیلی در ادامه اظهار داشت: گفتن این سخن که برجام 2 سال خوب بود، اما بعداً مشکل پیدا کرد مثل این است که کسی
بخواهد ازدواج کند و همه به او بگویند با این فرد که ویژگی هاي منفی دارد ازدواج نکن، و بعد که هشدار هاي آنان محقق شد، بگوید
2 سال اول خیلی زندگی خوبی داشتیم، اما بعدا همه چیز خراب شد. باید به او گفت مگر شما براي 2 سال ازدواج کرده بودید؟ جلیلی
ادامه داد: آقاي روحانی بگوید در همان 2 سالی که ایشان می گوید برجام خوب بوده، کدام بانک مرکزي کشور هاي اروپایی با ما کار

 
کرد؟ آقاي روحانی توضیح دهند کل سرمایه گذاري در آن 2 سال چقدر بوده است؟ 

وي افزود: کل سرمایه گذاري در کشور در سال هاي مدنظر آقاي روحانی، بسیار کمتر از سال هاي 90 تا 92 بوده که اوج تحریم ها را
تجربه کرده ایم. جلیلی در ادامه با اشاره به گزارش وزیر امور خارجه به مجلس درباره برجام گفت: نکاتی مطرح شده که دقیق نیست،
لذا مفصل به آن پاسخ داده خواهد شد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خطاب به رئیس جمهور گفت: شما که می گویید دیوانه

 
اي آمد همه چیز را بهم زده مگر سال 96 که گفتید به من رأي دهید تا بقیه تحریم ها را هم رفع کنم، همان دیوانه سر کار نبود؟ 

جلیلی خاطرنشان کرد: ایام انتخابات گفتم، چون مسؤول وضع موجود آقاي روحانی است، ایشان بیاید بحث کنیم تا جواب خیلی از

 
موضوعات روشن شود. 

 
چین: 

 
آمریکا سریع تر درباره رفع همه تحریم هاي ایران تصمیم گیري کند 

سخنگوي وزارت خارجه چین ضمن تاکید بر اهمیت برجام، از دولت آمریکا خواست به سرعت درباره رفع همه تحریم ها علیه ایران و

 
طرف هاي سوم به منظور احیاي این توافق تصمیم گیري کند. 

«ژائو لی جیان» در نشست خبري روز پنجشنبه درباره برجام اظهار داشت: 14 ژوئیه (24 تیر) ششمین سالگرد توافق برجام درباره
برنامه هسته اي ایران بود. برجام نتیجه 13 سال مذاکره دقیق، خروجی مهم دیپلماسی چندجانبه است که با قطعنامه 2231 شوراي

 
امنیت سازمان ملل مورد تایید قرار گرفت. 

دیپلمات چینی در ادامه تاکید کرد: تلاش هاي مشترك براي حفاظت و اجراي برجام در راستاي منافع مشترك جامعه جهانی است.
چین همیشه معتقد است اجراي کامل و موثر توافق تنها راه موثر براي حل مساله هسته اي ایران است و از این واقعیت که آمریکا به

 
دنبال بازگشت به برجام است، استقبال می کند. 

 
وي افزود: در این بین، طرف آمریکایی باید با انجام اقدامات مشخص براي جلب دوباره اعتماد جهانی، صداقت خود را نشان دهد. 



او در ادامه با اشاره به گفتگو هاي برجامی وین بیان داشت: مذاکرات بر سر از سرگیري تعهد به توافق، وارد مرحله نهایی شده است.

همه طرف ها اراده سیاسی خود را براي رسیدن به توافق نشان داده اند، اما همچنان برخی اختلافات وجود دارد که باید برطرف شود.
آمریکا باید تصمیم فوري خود درباره برداشتن همه تحریم هاي یکجانبه و غیرقانونی علیه ایران و طرف هاي سوم را اتخاذ کند. ایران

 
هم باید تعهدات خود را به طور کامل از سر بگیرد. 

 
روزنامه خراسان 

 
تحقیقات دانشگاه کمبریج نشان داد: 

 
ایران پنجمین قدرت بیت کوینی جهان 

بر اساس تحقیقات دانشگاه کمبریج، ایران در جایگاه پنجم تولید بیت کوین از نظر شاخص «هارش ریت» قرار دارد، چین، آمریکا،
قزاقستان و روسیه هم در جایگاه هاي بعدي قرار دارند. به گزارش فارس، به نقل از رویترز، تحقیقات دانشگاه کمبریج نشان می دهد
قدرت تولید بیت کوین چین در جهان بسیار افت کرده و حتی از افت اخیري که تحت نفوذ مسئولان این کشور در استخراج بیت
کوین صورت گرفت، پایین تر آمده است. بر اساس آمار هاي دانشگاه کمبریج، سهم این کشور از قدرت رایانه هاي وصل شده به شبکه
جهانی بیت کوین موسوم به «هارش ریت» در ماه آوریل به 46 درصد کاهش یافته این در حالی است که این رقم در سپتامبر 2019
به میزان 75.5 درصد بود. در همین مدت زمان، سهم آمریکا از قدرت رایانه هاي وصل شده به شبکه جهانی از 4 درصد به 16 درصد
افزایش یافته و به دومین کشور تولید کننده بیت کوین تبدیل شده است. پس از این دو کشور، قزاقستان با سهم 8 درصد قرار دارد و

 
روسیه و ایران هم که از تولید کنندگان عمده بیت کوین هستند در جایگاه هاي بعدي قرار دارند. 

 
قالیباف در بازدید از مرکز پایش صنعت برق اعلام کرد: 

 
فاصله 20 برابري برخورداري برخی افراد از یارانه انرژي 

رئیس مجلس در خصوص قیمت گذاري دستوري در صنعت برق و ناترازي خانوار ها در دسترسی به یارانه انرژي انتقاد کرد و خواستار
اصلاح روند ارائه یارانه بیشتر به خانوار هاي پرمصرف شد. به گزارش فارس، قالیباف روز گذشته از مرکز ملی شبکه راهبري شبکه برق
ایران و مرکز پایش صنعت برق کشور بازدید کرد و از نزدیک در جریان مسائل مرتبط با این حوزه قرار گرفت. قالیباف پس از بازدید با
اشاره به این که این روز ها مردم از موضوع قطعی برق ناراحت هستند و شاهد ناترازي در حوزه برق کشور هستیم، افزود: این ناترازي
در همه بخش ها وجود دارد و اشکالاتی را ایجاد می کند، به عنوان مثال در موضوع بودجه، بانک ها و صندوق هاي بازنشستگی شاهد
ناترازي هستیم و تا زمانی که این مسائل حل و فصل نشود، مشکلات وجود خواهد داشت. قالیباف اظهار کرد: باید تصمیمات شجاعانه
گرفته شود، به عنوان مثال موضوع قیمت گذاري یکی از این مسائل است. همه می دانیم اگر قیمت گذاري حل نشود و دستوري
بخواهیم اقدام کنیم همانند بازار نرخ ارز فرصت براي کسانی ایجاد می شود که دلالی می کنند و رانت می برند و حجم عظیم ثروت
کشور از دست می رود. رئیس قوه مقننه افزود: بهاي مصرف براي یک خانواده دو نفره همانند خانواده چند نفره محاسبه می شود، چرا
باید یک مدل برخورد شود؛ یارانه اي که در بخش انرژي داده می شود یک به 20 یا یک به 23 برابر است در حالی که برخی افراد

 
بیش از اندازه مصرف دارند، بنابراین با چنین شرایطی نمی توان از مردم توقع داشت و به ناترازي ها پایان داد. 

 
مدیر عامل بیمه ایران معین در پاسخ به خراسان مطرح کرد: 

 
رشد 33 درصدي پرتفوي بیمه اي با وجود کرونا 

بردبار- مدیر عامل بیمه ایران معین که به صورت تخصصی در مناطق آزاد و همچنین در برخی حوزه ها مثل درمان به صورت عمومی



فعال است، گفت: با وجود کرونا میزان سود خالص این شرکت از رقم 280 میلیارد تومان درسال 98 به رقم 371 میلیارد تومان در
سال 99 رسیده است که نشان از رشدي 33 درصدي دارد. «محمدي»، در نشستی خبري به صورت آنلاین با اشاره به این که
بیشترین تاثیر کرونا در پرتفوي درمان بوده است و این شرکت به صورت تخصصی در مناطق آزاد فعالیت دارد، گفت: مقاومت در برابر
کرونا در حالی است که سهم درمان در کل پرتفوي بیمه ایران معین 24 درصد است که رقمی نزدیک به سهم کل صنعت بیمه

 
(معادل 28 درصد) است. 

 
روزنامه ایران 

 
محرم اجازه نمی دهیم یک هیأت هم تعطیل شود 

خبر اول ا ینکه، حجت الاسلام محمد قمی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی در سیزدهمین همایش مدیران هیأت هاي محوري و
برگزیده کشور گفت: ما فقط براي لذت بردن به دنبال روضه نیستیم بلکه توفیق مسئولیت در این آستان را داریم و باید براي اینکه
پرچم برافراشته بماند هر کاري را انجام دهیم. به گزارش فارس، وي از پاداش تعظیم شعائر دینی یاد و اضافه کرد: محرم و صفر اسلام
را زنده نگه داشته است و تعظیم شعائر حسینی تعظیم شعائر االله است و هیچگاه همانند محرم نمی توان شعائر دینی را تعظیم کرد.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با تأکید بر اینکه ما به دنبال رفع تکلیف نیستیم بلکه به دنبال انجام تکلیف خود به درستی و با روحیه
مسئولیت پذیري هستیم، عنوان کرد: سال گذشته شاید تعدادي از هیأت ها تعطیل شد، اما امسال اجازه نمی دهیم یک هیأت هم
تعطیل شود و هر کاري می کنیم تا بستر برگزاري هیأت با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی فراهم شود. وي ادامه داد: سیدالشهدا (ع)
معدن حکمت است و ما هم منفعل نمی شویم و قانونمند هستیم، اما از تعظیم شعائر دینی کوتاه نمی آییم، امسال شرایط خاصی
است و همه چیز گردن هیأتی هاست و ما نمی توانیم بهانه اي براي کم کاري داشته باشیم. قمی با بیان اینکه امسال ایران را
سیاهپوش می کنیم، اظهار کرد: شهرداري و نهاد هاي حاکمیتی و همه باید براي سیدالشهدا بسیج شوند و هرچه بگویند مراعات می
کنیم، اما تعظیم شعائر را کمرنگ نمی کنیم، اگر اجازه دهند دسته عزا برپا می کنیم و در خیابان به سوگواري می پردازیم. وي با
تأکید بر اینکه بلندگو هاي مساجد، مدارس، دستگاه ها و سراسر کشور باید بلندگوي عزاي حسینی شود، عنوان کرد: امام حسینی ها

 
اگر حرف می زنند پاي حرفشان می ایستند و در مسیر حسین (ع) از هیچ تلاشی دریغ نمی کنند. 

 
علم الهدي: مجلس شر برجام را کَند 

دست آخر اینکه، امام جمعه مشهد گفت: ما از مجلس شوراي اسلامی تشکر می کنیم که با قانون مصوب خود، شر برجام را کند و ان
شاءاالله که نمایندگان مجلس پاي این قانون بایستند و موضع مسئولان دولت آینده در قبال برجام نیز باید عیناً مطابق این قانون
مجلس و آموزه هاي پیامبرگونه رهبري باشد. به گزارش ایسنا، آیت االله سید احمد علم الهدي در خطبه هاي عبادي-سیاسی نماز
جمعه مشهد در حرم مطهر رضوي (ع) با بیان اینکه برجام عامل بدبختی ما در چند سال گذشته بود، افزود: البته این بدین معنا
نیست که عزیزان مسئول ما در این دولت خیانت کرده اند، این عزیزان خدمت کردند و اجازه رهبري را داشتند. مسئولان ما دو
محاسبه کردند و بر این اساس گفتند اگر تحریم ها برداشته شود، مشکلات حل خواهد شد و دوم گفتند اگر ما از فناوري هسته اي
دست برداریم، مشکل امریکا با ما حل می شود و با این دو محاسبه غلط به میدان آمدند. مسئولان قصد خیانت نداشتند و می
خواستند خدمت کنند و خدمت را در این دو جهت دیدند. وي تأکید کرد: رفتار امریکا در قبال برجام جنایتی از امریکا و غرب بود
مانند همان جنایات آدم کشی در مسجد گوهرشاد و ایرانی کشی در کنار کعبه. مسئولان ما با قصد خدمت اقدام به مذاکره کردند و

 
رهبري نیز عملیات آنان را تأیید کردند و این افراد مورد تأیید رهبري بودند. فقط دو اشتباه از مسئولان ما سر زد. 

در همین ارتباط مجتبی ذوالنوري، نماینده اصولگراي قم در مجلس هم با بیان اینکه برجام توافق خوبی نبوده و ترمز ما بوده است،
درباره رویکرد دولت آینده به توافق هسته اي گفته است: قطعاً دولت آینده نمی گوید، چون برجام ناموفق بوده من برجام را رها



خواهم کرد. قطعاً نه سیاست نظام جمهوري اسلامی این است و نه دولت جدید این سیاست را خواهد داشت، بلکه دولت جدید اتفاقاً
مدعی ادامه برجام است. وي که پیش از این در مجلس دهم به همراه چند نفر دیگر از نمایندگان متن برجام را در صحن علنی آتش
زده، به میزان گفته: پیش بینی بنده این نیست که دولت سیزدهم مطلقاً زیر میز برجام بزند، دولت سیزدهم بسیار قوي تر از دولت
گذشته در استیفاي حق ملت عمل خواهد کرد. از سوي دیگر هم اگر طرف مقابل به دنبال حفظ برجام است باید هزینه آن را پرداخت

 
کند تا مشکلات اقتصادي مردم ما برطرف شود. 

 
روزنامه شرق 

 
خروج نیرو هاي آمریکایی از عراق 

دو مقام بلندپایه عراقی خبر دادند که هیئتی دولتی در عراق در حال انجام هماهنگی هاي لازم با سفارت آمریکا درباره تعیین موعد
برگزاري دور چهارم گفتگو هاي راهبردي عراق و آمریکاست که قرار است در اواخر ماه جاري میلادي در واشنگتن برگزار شود. به
گزارش العربی الجدید، این هماهنگی ها شامل تعیین موضوعات مورد بحث و تلاش براي رسیدن به توافقات اولیه درباره آن ها به ویژه
موضوع خروج نیرو هاي رزمی آمریکایی از عراق مربوط می شود. در آوریل گذشته دور سوم گفتگو هاي راهبردي عراق و آمریکا که
اولین آن ها پس از ریاست جمهوري جو بایدن بود، به صورت ویدئوکنفرانس به ریاست وزراي خارجه دو کشور برگزار شد. در این دور
از گفتگو ها توافق شد که نقش نیرو هاي ائتلاف کاملا حالت آموزشی و استشاري بگیرد و این نیرو ها هیچ گونه فعالیت رزمی در عراق
نداشته باشند. یک مقام بلندپایه در دفتر نخست وزیر عراق تأکید کرد که هنوز معلوم نیست ریاست این دور از گفتگو ها را خود
مصطفی الکاظمی بر عهده می گیرد یا مانند دو دوره قبل وزیر خارجه عراق به جاي او رئیس هیئت عراقی خواهد بود و افزود که
تصمیم گیري در این باره به مسائل سیاسی و امنیتی عراق مربوط می شود. این مقام گفت که هیئتی که در حال هماهنگی با سفارت
آمریکا درباره تدارکات برگزاري این نشست است شامل مقاماتی از وزارت خارجه و مشاور امنیت ملی و دفتر نخست وزیر و فرماندهی
ستاد عملیات عراق است. براساس این گزارش مصطفی الکاظمی به نیرو هاي سیاسی عراقی تعهد داده پیشرفتی بزرگ در پرونده
خروج نیرو هاي آمریکایی از عراق رخ دهد. این در حالی است که روز هاي گذشته و در پی حمله هوایی جنگنده هاي آمریکایی به
مواضع الحشد الشعبی در مرز عراق و سوریه، حملات راکتی و پهپادي علیه پایگاه هاي عراقی که نیرو هاي آمریکایی در آن حضور

 
دارند، تشدید شده است. 

 
برگزاري اولین انتخابات مجلس شورا ها در قطر 

با فرارسیدن ماه اکتبر، قطر خود را آماده برگزاري اولین انتخابات تاریخ خود براي انتخاب اعضاي مجلس شورا می کند. در ماه نوامبر
گذشته، امیر قطر در سخنانی در افتتاحیه نشست مجلس شوراي این کشور اعلام کرد که تصمیم دارد اولین انتخابات مجلس شورا را
در اکتبر 2021 برگزار کند. او این انتخابات را گام مهمی در تقویت سنت شورایی و به روز کردن روند قانون گذاري با مشارکت مردم
دانست. مجلس شوراي قطر دستگاه قانون گذاري این کشور است که کار آن بررسی مسائلی است که هیئت وزیران به آن ارجاع می
دهد و شامل لوایح قوانین و سیاست گذاري در مسائل سیاسی و اقتصادي و مدیریتی و تصویب بودجه می شود. پیش از این خالد بن
خلیفه، نخست وزیر قطر، تأکید کرده بود که دولت تدارکات لازم براي اجراي انتخابات را پیش گرفته است. او درباره نحوه برگزاري
انتخابات مجلس شوراي قطر تأکید کرد که کل کشور به 30 دایره انتخاباتی تقسیم شده و حضور همه طیف هاي ملت در مجلس در
نظر گرفته شده است. در نیمه ماه گذشته مجلس شوراي قطر که تاکنون انتصابی بود، لایحه پیشنهادي دولت براي نظام انتخاباتی را
تصویب کرد. این قانون به کارکنان دولتی اجازه نامزد شدن در مجلس را می دهد و آنان می توانند در کنار نمایندگی به مسئولیت
اداري خود با حقوق و مزایا ادامه دهد. وزرا و مقامات دستگاه قضائی و همه کارکنان نظامی و اعضاي شوراي شهر اجازه نامزدي در
انتخابات را ندارند. اختیارات مجلس شورا شامل تصویب قوانین، تصویب بودجه و نظارت بر عملکرد قوه مجریه است. مجلس شوراي



قطر 45 عضو دارد که 30 عضو آن با انتخابات و 15 عضو آن با نصب امیر قطر تعیین می شوند. نماینده مجلس باید حداقل 20 سال
داشته باشد و به خواندن و نوشتن زبان عربی مسلط باشد و تابعیت اصلی اش قطري باشد.



پشت میزنشینی موجب بی خبري از نیازهاي مردم می شود

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/04/26

نماینده مجلس: پشت میزنشینی موجب بی خبري از نیازهاي مردم می شود نایب رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها،
پشت میز نشستن مسوولان را عامل فاصله گرفتن و بی خبر ماندن از مسائل و نیازهاي مردم ارزیابی کرد و گفت: نباید به گزارش هاي

 
کارشناسان اکتفا کرد و لازم است فاصله با مردم را کم کنیم، اگر مسوولان کنار مردم زندگی کنند خیلی از مشکلات حل می شود. 

محمدحسن آصفري اولویت دولت سیزدهم را رفع مشکلات اقتصادي، تورم و گرانی ارزیابی و تحریم ها را عامل بخشی از مشکلات
اقتصادي کشور ارزیابی کرد و گفت: دولت جدید باید براي کمک به بخش تولید عزم خود را جزم کند و نقدینگی و سرمایه در گردش
مورد نیاز آنها را فراهم کند، زیرا اگر تولید رشد کند کنار آن صادرات و اشتغال آن نیز افزایش می یابد. یافتن بازارهاي صادراتی براي

 
فروش کالاهاي مازاد با کمک دیپلماسی اقتصادي از مواردي است که باید در اولویت دولت سیزدهم قرار گیرد. 

نماینده مردم اراك در مجلس شوراي اسلامی، خواستار توجه ویژه به فرهنگ در کشور شد و خاطرنشان کرد: از مشکلات و مسائل
فرهنگی کشور نباید غافل شویم زیرا در معرض تهاجم و ناتوي فرهنگی دشمنان قرار داریم. دشمنان قصد دارند مردم ما را از فرهنگ

 
اصیل ایرانی و اسلامی دور کنند تا بتوانند برنامه هاي سیاسی و اقتصادي خود را به راحتی در کشور پیاده کنند. 

وي یادآور شد: کابینه سیزدهم باید کارآمد، جهادي و انقلابی باشد و به جاي نشستن پشت میز وارد میدان عمل شود و مسائل و

 
مشکلات مردم را از نزدیک پیگیري کند. 

نایب رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها، پشت میز نشستن مسوولان کشور را عامل فاصله گرفتن و بی خبر ماندن آنها از
مسائل و نیازهاي مردم ارزیابی کرد و افزود: نباید به گزارش هاي کارشناسان اکتفا کنیم و لازم است فاصله با مردم را کم کنیم و
شخصا مسائل را از خود مردم بشنویم و از این طریق می توانیم آنها را بهتر درك کنیم. اگر مسوولان کنار مردم زندگی کنند خیلی از

 
مسائل و مشکلات خودبه خود حل می شود. 

آصفري خواستار انتخاب کابینه منسجم و خادم از سوي حجت الاسلام ابراهیم رییسی براي اداره امور کشور شد و گفت: افرادي
انتخاب شوند که داراي روحیه جهادي باشند و در کنار داشتن برنامه براي آینده، دنبال اجراي برنامه ها باشند و به سخنرانی و حرف

 
اکتفا نکنند. 

وي بر همکاري و تعامل مجلس یازدهم با دولت سیزدهم تاکید کرد و گفت: نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی آماده هستند
تا مشکلات حوزه هاي انتخابیه و مشکلات کشور را با نمایندگان دولت جدید در میان بگذارند و به دولت در جهت حل مشکلات

 
اقتصادي مردم کمک کنند. 

فرماندار پیشین اراك و تفرش خواستار آماده کردن لوایحی از سوي دولت جدید براي حل فوري برخی مشکلات اورژانسی اقتصاد

 
کشور شد و گفت: نیازمند اقدامات جدي و فوري براي حل مشکل تورم و بیکاري هستیم. 

آصفري، پرهیز از نگاه جناحی و حزبی در انتخاب افراد شایسته براي کابینه دولت جدید را ضرورت دانست و افزود: مجلس یازدهم به
کابینه کارآمد، جهادي، انقلابی و اهل کار و تلاش و برنامه راي می دهد و در طول زمان هم به مطالبه گري از دولت جدید براي

 
احقاق حقوق مردم ادامه خواهد داد. 

نایب رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها درباره شایعاتی مبنی بر حضور برخی نمایندگان مجلس یازدهم در دولت جدید نیز
گفت: نمایندگان مجلس را رها نکنند و لازم است محکم در مجلس به عنوان نماینده مردم مسائل کشور را دنبال کنند و به قولی که
به مردم داده اند وفادار باشند. هنوز سه سال از مجلس یازدهم مانده است و نمایندگان نباید اجازه دهند حوزه انتخابیه بدون نماینده

بماند و اگر واقعا علاقه مند به کمک به دولت جدید هستند در مجلس هم می توانند این هدف را تحقق بخشند.





طب سنتی ایرانی براي کمک به حفظ سلامت مردم جایگزین ندارد

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/04/26

مدیرکل طب ایرانی وزارت بهداشت: طب سنتی ایرانی براي کمک به حفظ سلامت مردم جایگزین ندارد مدیرکل دفتر طب
ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در سالروز تصویب سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی با تاکید بر ظرفیت
هاي غنی طب سنتی ایرانی، این سند را یکی از بهترین اسناد بالادستی کشور براي همگرایی بیشتر سازمان ها و نهادهاي مرتبط در

 
راستاي تحقق اهداف این حوزه دانست. 

نفیسه حسینی یکتا با بیان اینکه سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی، هشت سال پیش بر اساس پیشنهاد شوراي ستاد راهبري
اجراي نقشه جامع علمی کشور در شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، افزود: با توجه به رویکرد جهانی براي بهره
گیري از ظرفیت هاي طب سنتی و گیاهان دارویی در حوزه سلامت و پیشینه غنی ایران در این زمینه، ضرورت وجود سندي جامع به
منظور هدایت سازمان ها و نهادهاي تصمیم گیر مرتبط کشور براي حرکت در این راستا احساس می شد. وي اظهار داشت: سند ملی
گیاهان دارویی و طب سنتی با شرح چشم اندازها و سیاست هاي کلان و اهداف و راهبردها در دو حوزه گیاهان دارویی و طب سنتی،
اقدامات مورد نیاز براي تحقق اهداف مورد نظر را به تفکیک سازمان هاي مجري بیان کرده و نقشه راه آنها در این زمینه محسوب می
شود که اجرایی شدن این سند ملی پس از گذشت هشت سال از تاریخ تصویب آن، می تواند کشور را از اثرات مثبت توسعه طب
سنتی ایرانی در حوزه هاي مختلف، مانند بهداشت و درمان، اقتصاد و اشتغال، بهره مند سازد. حسینی یکتا ادامه داد: گسترش منطقی
و روشمند طب سنتی ایرانی به عنوان یک دانش بومی، با القاي خودباوري و ایفاي نقش خود در ارتقاي بهداشت و درمان به عنوان
یک حوزه پیشران و اثرگذاري مثبت بر بسیاري از شاخص هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي، می تواند نقشی مهم در الگوي پیشرفت
ایرانی اسلامی بازي کند. وي گفت: بحران کرونا که در سال هاي اخیر همه کشورها را تحت تاثیر خود قرار داده که تا به امروز هم
درمانی قطعی براي آن معرفی نشده است، تلنگري براي دست اندرکاران حوزه سلامت در سطح جهان بود تا از تمامی ظرفیت هاي
موجود در راستاي خدمت به مردم و کمک به درمان بیماران بهره گیرند. مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت اضافه
کرد: طب سنتی ایرانی با تاکیدي که بر اصلاح سبک زندگی دارد، ظرفیتی بدون جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم و
پیشگیري از بروز بیماري ها است و سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی یکی از بهترین اسناد بالادستی کشور براي همگرایی بیشتر

 
سازمان ها و نهادهاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه محسوب می شود. 

 
فوت بیش از 700 تاکسیران با کرونا در کشور 

مدیر عامل اتحادیه تاکسیرانیهاي شهري کشور گفت: از شروع شیوع ویروس کرونا تا کنون بالغ بر 10هزار نفر از رانندگان تاکسی به
این ویروس مبتلا شده اند و متاسفانه بیش از 700 راننده تاکسی فوت نمودند. مرتضی ضامنی ، گفت: براساس اعلام وزارت بهداشت،
سهم حمل و نقل عمومی در انتقال و توسعه چرخه کرونا ویروس بیش از 26 درصد می باشد، از این رو ستاد ملی مبارزه با کرونا
رانندگی حمل و نقل عمومی را از مشاغل در معرض خطر ابتلا به این ویروس شناسایی کرد و ضمن اعمال محدودیت هایی در این
حوزه از جمله کاهش تعداد مسافر و جداسازي کابین راننده، الزاماتی همچون استفاده مستمر از لوازم ایمنی و ضدعفونی مکرر ناوگان
را نیز تصویب و ابلاغ کرده است. وي افزود: علیرغم رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در این بخش، به علت تماس مستمر رانندگان با
مسافرین، شاهد افزایش ابتلاي فعالین این عرصه به کرونا و متاسفانه فوت روبه رشد شماري از رانندگان مبتلا هستیم. مدیر عامل
اتحادیه تاکسیرانیهاي شهري کشور ادامه داد: از ابتداي شیوع پاندمی کرونا در کشور، تا کنون بالغ بر 10 هزار نفر از رانندگان تاکسی
به ویروس کرونا مبتلا شده اند و از این تعداد متاسفانه بیش از 700 نفر فوت نموده اند. وي تاکید کرد: با تاکید بر حساسیت و



ضرورت ارائه خدمات توسط ناوگان تاکسیرانی در کشور و با هدف قطع زنجیره کرونا، بدنبال پیگیري هاي صورت گرفته، رانندگان
فعال در ناوگان حمل و نقل عمومی بر اساس اعلام وزارت بهداشت در اولویت سوم دریافت واکسن کرونا قرار گرفته اند، ولیکن با توجه
به روند صعودي ابتلاي رانندگان در موج پنجم کرونا و همچنین موافقت ریاست جمهور با آغاز واکسیناسیون رانندگان این حوزه، در
خواست ما از وزارت بهداشت و ستاد مقابله با بیماري کرونا، تسریع در اجراي طرح واکسیناسیون رانندگان از اوائل مردادماه می باشد.



تسهیلات ارزان قیمت راهکاري براي اشتغال زایی در کشور میباشد
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احمد راستینه: تسهیلات ارزان قیمت راهکاري براي اشتغال زایی در کشور میباشد شهرکرد- مصیبی دهکردي- نماینده مردم
شهرکرد، بن و سامان در مجلس گفت : براي اشتغال پایدار و اشتغال زایی در کشور باید به سرمایه گذاران طرح ها تسهیلات ارزان

 
قیمت داده شود زیرا یکی از بزرگترین موانع اشتغال، تسهیلات گران قیمت می باشد. 

به گزارش کائنات، احمد راستینه نماینده مردم شهرستان شهرکرد، بن و سامان در مجلس شوراي اسلامی گفت: در سال جاري
اعتبارات مناسبی براي حمایت از تولید محتوا در نظر گرفته شده، به طوري که در کمیسیون فرهنگی مجلس، افزایش اعتبارات این

 
حوزه به 2.5 درصد ارتقا پیدا کرده است. 

وي افزود: در سه حوزه فرهنگ، ورزش و جوانان و میراث فرهنگی تلاش هاي خوبی صورت گرفته است بطوریکه در سرفصل فرهنگ و
ارشاد اسلامی میزان اعتبارات از 1200 میلیارد تومان به 1350 میلیارد تومان افزایش پیدا کرده ودر زمینه صنایع دستی، میزان
اعتبارات از 535 میلیارد تومان به 635 میلیارد تومان افزایش یافته و در زمینه ورزش و جوانان نیز بالغ بر 1553 میلیارد تومان اعتبار
به سرفصل هاي این حوزه افزوده شده است.واعتبارات ورزش قهرمانی نیز از 58 میلیارد تومان به 108 میلیارد تومان ارتقا پیدا کرده

 
است. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی تصریح نمود که «طرح جمعیت و تعالی خانواده» شاه بیت کمیسیون فرهنگی مجلس
یازدهم است و یکی از مهمترین کارهاي مجلس در تنقیح قوانین در حوزه خانواده و جمعیت بوده که با برنامه هایی که در این طرح

 
پیش بینی و به تصویب رسیده است نتایج خوبی از آن حاصل می شود. 

وي با اشاره به شناسایی 2 میلیون و 500 هزار زوج نابارور در کشور افزود : براي نخستین بار طرح حمایت از درمان این زوج هاي

 
نابارور در کشور کلید خورده است که این موضوع در حمایت از فرزندآوري نقش مهمی نیز خواهد داشت. 

راستینه به موضوع اشتغال در استان پرداخت و گفت : مبلغ 32 هزار میلیارد تومان براي اشتغال پایدار در کشور در نظر گرفته شده
است، هر استان نیز که طرح هاي اشتغال زایی خود را ارائه داده است به سرمایه گذاران آن تسهیلات ارزان قیمت داده می شود، زیرا
یکی از بزرگترین موانع اشتغال، تسهیلات گران قیمت می باشد.و نیز کلنگ زنی شهرك تخصصی بادام با بیش از 25 واحد تولیدي،
بسته بندي و فرآوري و بزرگ ترین مجتمع گاو شیري کشور در قالب مجتمع دامی با اعتبار 400 میلیارد تومان با اشتغال زایی 200

 
نفر به صورت مستقیم و هزار نفر غیر مستقیم از جمله پروژه هاي اشتغال در استان محسوب می شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت مجلس موضوع فضاي مجازي را با اولویت حمایت از حقوق کاربران در دستور کار خود قرار داده
است و در این طرح تلاش شده که شخصیت هاي حقوقی، شبکه هاي اجتماعی داخلی و خارجی را در دستور کار خود قرار دهند و

 
شبکه ها و پیام رسان هاي خارجی ضوابط جمهوري اسلامی ایران را رعایت کنند. 

وي همچنین به دستاوردهاي سفر سال گذشته رییس مجلس شوراي اسلامی به استان اشاره کرد و گفت: اختصاص 398 میلیارد
تومان بودجه محرومیت زدایی، 670 میلیارد تومان اعتبار فاینانس براي رفع تنش آبی 219 روستاي استان و افزایش 400 میلیارد

تومانی اعتبار طرح هاي عمرانی استان از جمله راه آهن و طرح آبرسانی بن به بروجن از جمله این اقدامات بوده است.



کمیته آموزش در صنایع آذربایجان شرقی تشکیل شد
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مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد؛ کمیته آموزش در صنایع آذربایجان شرقی تشکیل شد آذربایجان شرقی - فلاح-

 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی گفت: براي نخستین بار کمیته آموزش در صنایع استان تشکیل شد. 

به گزارش خبرنگار ما در تبریز، حسین فتحی در نشست تخصصی کمیته آموزش در صنایع که با حضور مدیران کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، آموزش فنی و حرفه اي و سازمان صمت آذربایجان شرقی برگزار شد، با بیان ضرورت و نقش آموزش در ارتقاء سطح علمی
و مهارتی نیروي کار، اظهار کرد: در اجراي ماده 110 قانون کار و به منظور گسترش آموزشهاي فنی و حرفه اي و تامین نیروي انسانی

 
ماهر مورد نیاز واحدهاي تولیدي، صنعتی استان، کمیته آموزش در صنایع براي اولین بار در استان آذربایجان شرقی تشکیل شد. 

مدیرکل تعا ون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه این کمیته براي اولین بار در این استان تشکیل می شود، افزود:
کمیته آموزش در صنایع، قبلا بصورت کشوري در تهران انجام می شد که بعد از این صدور مجوز مرکز جوار کارگاه یا بین کارگاهی در

 
واحدهاي تولیدي، صنعتی در استان انجام خواهد گرفت. 

حسین فتحی با تاکید بر ضرورت مهارت آموزي و توانمندسازي نیروي کار، تصریح کرد: در آینده نزدیک مشکل اصلی واحدهاي

 
صنعتی کمبود نیروي انسانی نخواهد بود بلکه مشکل اساسی در مهارت نیروي انسانی خواهد بود. 

فتحی با اشاره به اهداف و ضرورت ایجاد مراکز جوار کارگاه و یا بین کارگاهی افزود: براي ارتقاء سطح مهارت کارگران و صیانت و
حفاظت از سرمایه هاي انسانی و مادي و نیز تثبیت اشتغال موجود و کاهش حوادث ناشی از کار ایجاد این مراکز یک ضرورت است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی با اشاره به حمایت هاي قانونی از کارفرمایانی که براي ایجاد نشاط و شادابی و
امکانات رفاهی و آموزشی براي کارگران اقدام می کنند، خاطرنشان کرد: کارفرمایانی که براي آموزش و خرید تجهیزات و خدمات

آموزشی و ورزشی براي کارگران مجموعه خود اقدام کنند از معافیت مالیاتی برخوردار خواهند شد.



تقدیر وزیر آموزش و پرورش و رئیس کمیته امداد کشور از مدیرکل آموزش و

پرورش مازندران
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در پی کسب رتبه نخست مازندران در طرح مدارس همدل صورت پذیرفت؛ تقدیر وزیر آموزش و پرورش و رئیس کمیته امداد
کشور از مدیرکل آموزش و پرورش مازندران صبح دیروز در آیین تجلیل از مدیران نیکوکار مدارس و رونمایی از نشان طرح ملی
مدارس همدل، توسط سید مرتضی بختیاري رئیس کمیته امداد کشور از علیرضا سعدي پور به دلیل کسب رتبه نخست آموزش و

 
پرورش مازندران در طرح مدارس همدل تقدیر شد. 

به گزارش کائنات به نقل از اداره اطلاع رسانی و روابط عمومی آموزش و پرورش مازندران؛ در راستاي اجراي منویات مقام معظم
رهبري، این طرح توسط کمیته امداد امام خمینی(ره) و با مشارکت مستقیم آموزش و پرورش با هدف تحقق اهداف سند تحول
بنیادین در برقراري عدالت آموزشی با محوریت جذب دانش آموزان مستعد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی و کمک به خانواده

 
هاي نیازمند اجرا شد تا گام مهمی در راستاي تحقق جامعه سالم برداشته شود. 

در اجراي این طرح که مربوط به پذیرش رایگان دانش آموزان با استعداد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی(ره) در مدارس غیر
دولتی و هیئت امنایی است، آموزش و پرورش مازندران در سال 1399 با پذیرش رایگان 612 نفر از دانش آموزان با استعداد تحت

 
پوشش کمیته امداد امام خمینی(ره) در مدارس غیردولتی و هیئت امنایی سطح استان، موفق به کسب رتبه نخست کشور شد. 

همچنین در این آیین یکی از مدیران موفق مدارس استان مازندران که با تحت پوشش قرار دادن 21 دانش آموز نیازمند در یکی از
مدارس غیر دولتی شهرستان ساري از بهترین مدیران نیکوکار سطح کشور شناخته شد، به ارائه طرح خود در زمینه صیانت از خانواده
و تلفیق تحصیل و اشتغال والدین پرداخته و گفت: تلاش در جهت رفع نقاط ضعف و قوت دانش آموزان از اصلی ترین اهداف مدرسه
غیردولتی ""کیمیاي علم ساري"" است. رقیه افتخاري منش با اشاره به دستاوردهاي مدرسه خود، افزود: بررسی مهارت هاي مادران
و تلاش در جهت ارتقاء مهارت و ایجاد کارآفرینی، دیدار خصوصی در منازل دانش آموزان و برطرف کردن موانع و تحکیم نقاط قوت،
هماهنگی با جهاد دانشگاهی و ورود خانواده ها به مشاغل خانگی، حضور خانواده هاي مستعد در برنامه سیماي مازندران، ارائه مشاوره
هاي حقوقی، تربیتی و خانوادگی براي دانش آموزان و مادران، و تهیه بسته هاي آموزشی و ملزومات جانبی از قبیل تبلت، پوشاك و ...

 
از جمله مهم ترین اقدامات بوده است . 

شایان ذکر است به گفته رئیس کمیته امداد کشور 3500 مدرسه در سراسر کشور با هدف ترویج فرهنگ خیر و احسان، و ارتقاء
دسترسی دانش آموزان به خدمات آموزشی با کیفیت در این طرح مشارکت کردند.



رتبه بندي بخشی از مطالبات معلمان را محقق می کند

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/04/26

حسین نوش آبادي اظهارداشت: طی روز هاي اخیر نام تعدادي از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی از جمله نام اینجانب به
عنوان مخالفان طرح رتبه بندي و افزایش حقوق معلمان با قصد تخریب، در فضاي مجازي منتشر شده که این امر که کاملا

بی اساس بوده و شدیدا تکذیب می شود.

حسین نوش آبادي اظهارداشت: طی روز هاي اخیر نام تعدادي از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی از جمله نام اینجانب به
عنوان مخالفان طرح رتبه بندي و افزایش حقوق معلمان با قصد تخریب، در فضاي مجازي منتشر شده که این امر که کاملا بی اساس

 
بوده و شدیدا تکذیب می شود. 

حسین نوش آبادي اظهارداشت: طی روز هاي اخیر نام تعدادي از
نمایندگان مجلس شوراي اسلامی از جمله نام اینجانب به عنوان
مخالفان طرح رتبه بندي و افزایش حقوق معلمان با قصد
تخریب، در فضاي مجازي منتشر شده که این امر که کاملا بی

 
اساس بوده و شدیدا تکذیب می شود. 

وي افزود: اینجانب نه تنها با طرح رتبه بندي و همترازي معلمان
با اعضاي هیات علمی و افزایش حقوق معلمان و جامعه فرهیخته

فرهنگیان کشور، مخالف نیستم، بلکه به عنوان کسی که بیش از یک دهه در کسوت معلمی، انجام وظیفه کرده ام، با طرح رتبه بندي

 
و افزایش حقوق معلمان عزیز موافق بوده و با جدیت از آن دفاع می کنم. 

نماینده مردم ورامین در مجلس گفت: قطعا با تصویب طرح رتبه بندي معلمان در صحن علنی مجلس در آینده نزدیک، بخشی از

 
مطالبات به حق معلمان شریف و زحمت کش کشور، محقق می شود. 

وي خاطرنشان کرد: 18 خرداد امسال، با 227 راي موافق، 4 راي مخالف و 3 راي ممتنع از 245 نماینده حاضر در جلسه علنی

 
مجلس شوراي اسلامی کلیات لایحه نظام رتبه بندي معلمان تصویب شد. 

بر اساس ماده یک این لایحه؛ به منظور استقرار نظام پرداخت ها براساس تخصص، شایستگی ها و عملکرد رقابتی معلمان، توسعه
مستمر و نظام مند صلاحیت هاي عمومی، تخصصی، حرفه اي و تربیتی و کیفیت عملکرد معلمان، تقویت انگیزه و رضایت مندي
شغلی و ارتقاي تعهد حرفه اي معلمان و تقویت هویت حرفه اي معلمان براساس سند تحول بنیادین آموزش و پرورش و نقشه جامع

 
علمی کشور، نظام رتبه بندي معلمان مطابق مواد این قانون تعیین و اجرا می شود. 



طبق ماده 2 لایحه در این قانون، اصطلاحاتی در معانی مشروح مربوط به کار می روند که در جزء یک تعریف از وزارت، وزارت آموزش
و پرورش است و در تعریف معلمان در جزء 2 ماده 2 مشمولان طرح طبقه بندي مشاغل معلمان کشور، شامل آموزگار، دبیر، هنرآموز،
مربی امور تربیتی، مشاور واحد آموزشی، مراقب سلامت، مدیر و معاون شاغل در واحد هاي آموزشی و تربیتی که صرفاً در مشاغل

 
مذکور در واحد هاي آموزشی و تربیتی اشتغال به خدمت دارند، می شوند. 

در جزء 3 در تعریف شایستگی منظور صفات، ویژگی ها و توانمندي هاي مورد نیاز براي توفیق در شغل یا عملکرد برتر شامل دانش،

 
نگرش و مهارت است. 

بر اساس جزء 4 در تعریف صلاحیت معلمی، مجموعه اي از شایستگی هاي ناظر بر جنبه هاي هویت فردي و حرفه اي (اخلاق و تعهد
حرفه اي، دانش تخصصی، دانش و مهارت هاي تربیتی) که معلم باید در جهت درك شایسته موقعیت خود و دیگران و عمل براي

 
بهبود مستمر آن کسب کند و برآیند صلاحیت هاي عمومی، تخصصی و حرفه اي است. 

طبق جزء 5 در تعریف صلاحیت عمومی (ویژگی هاي رفتاري) آمده است: مجموع هاي از شایستگی هاي ناظر بر صفات و ویژگی هاي
شخصیتی فرد، شامل باورها، نگرش ها، اعتقادات و رفتار مبتنی بر نظام ارزشی، فرهنگی و اخلاقی جامعه و نظام آموزش و پرورش
کشور که زمینه را براي انجام کار متعهدانه آماده و پایبندي فرد را به ارزش ها، قوانین و مقررات آشکار می سازد. این دسته از

 
صلاحیت ها مستقل از صلاحیت هاي عمومی بدو خدمت است و در طول خدمت مشمولین مورد سنجش قرار می گیرد. 

در جزء 6 در تعریف صلاحیت تخصصی ذکر شده است: مجموعه اي از شایستگی هاي مرتبط با تسلط بر فرآیند و برآیند دانش
تخصصی، (موضوع تدریس)، دانش تربیتی و سایر حوزه هاي دانشی مرتبط با یاددهی، یادگیري، دستاوردها، خلاقیت و نوآوري هاي
علمی مرتبط و توانایی تفکر علمی و انجام پژوهش در آن حیطه که فرد براي انجام مؤثر وظایف شغلی خود باید از آن ها برخوردار

 
باشد. 

بر اساس جزء 7 و تعریف صلاحیت حرفه اي، مجموعه اي از شایستگی هاي مرتبط با به کارگیري تلفیقی دانش، نگرش و مهارت هاي

 
تخصصی و تربیتی در موقعیت آموزشی و تربیتی است. 

در جزء 8 و تعریف تجربه گفته شده: توانمندي هایی که فرد در طول سال هاي خدمت و صرفاً در ارتباط با حرفه معلمی کسب کرده

 
است. 

بر اساس جزء 9 و تعریف نظام رتبه بندي معلمان آمده است: مجموعه اي از اصول، قواعد و فرایند هایی که به منظور کسب اهداف

 
مندرج در ماده (1) در چهارچوب این قانون طراحی و اجرا می شود. 

رتبه در این لایحه طبق جزء 10 ماده 2عبارت است از سطحی از تجربیات، ویژگی ها و صفات، شایستگی ها و عملکرد هاي فردي و

 
شغلی معلمان که بر مبناي نتایج ناشی از سنجش و ارزیابی تعیین می شود. 

در ماده 3 این لایحه آمده است: معلمان براساس تخصص، شایستگی ها و عملکرد رقابتی خود درتبه هاي یک تا پنج قرار می گیرند و

 
شرایط کسب، ارتقا، توقف و تنزل رتبه در آیین نامه اجرایی این قانون تعیین می شود. 

طبق ماده 4 ورود به فرآیند رتبه بندي معلمان با حداقل دو سال سابقه خدمت معلمی صورت گرفته و کسب رتبه هاي بالاتر مستلزم



 
حداقل شش سال توقف در هریک از رتبه ها و کسب سایر شرایط لازم تعیین شده در آیین نامه اجرایی این قانون خواهد بود. 

 
تبصره 1- حداقل سابقه خدمت معلمی براي کسب رتبه هاي (4) و (5) به ترتیب (20) و (26) سال است. 

تبصره 2- تخصیص رتبه هاي پنجگانه به نحوي خواهد بود که با اجراي نظام رتبه بندي معلمان و احراز شرایط براساس ماده (3)
همواره حداقل (30 درصد) از معلمان مشمول در رتبه (1)، حداقل (25 درصد) در رتبه (2)، حداکثر (20 درصد) در رتبه (3)، حداکثر

 
(15 درصد) در رتبه (4) و حداکثر (10درصد) در رتبه (5) قرار گیرند. 

بر اساس ماده 5 فرآیند رتبه بندي براي معلمانی که قبل از تصویب این قانون در استخدام آموزش و پرورش بوده اند و در واحد هاي
آموزشی اشتغال دارند، با حداقل (2) سال سابقه خدمت در یک دوره زمانی حداکثر (3) ساله بر مبناي اولویت امتیازات فضلی ناشی از
نمره آزمون دانش تخصصی - تربیتی و سایر حوزه هاي دانشی مرتبط با یاددهی - یادگیري (دانش حرفه اي)، سنوات تجربه معلمی و
مدرك تحصیلی انجام می شود. در صورت کسب حد نصاب (از سایر امتیازات) لازم برابر آیین نامه اجرایی بدواً در یکی از رتبه هاي

 
(1) تا (3) قرار می گیرند. 

تبصره- زمان توقف موضوع ماده (4) براي مشمولان این ماده که در تاریخ تصویب این قانون در واحد هاي آموزشی و تربیتی اشتغال

 
داشته و داراي حداقل (2) سال سابقه خدمت باشند، براي یک بار ارتقا به رتبه بالاتر، (4) سال تعیین می شود 

طبق ماده 6 نیز شایستگی هاي مرتبط با هریک از صلاحیت هاي عمومی، تخصصی و حرفه اي به تفکیک رتبه و مصادیق رفتاري و
معیار هاي عملکردي و شیوه ها و ابزار هاي سنجش و ارزیابی هریک از آن ها توسط وزارت تعیین و در شورایعالی آموزش و پرورش

 
تصویب می شود. 

در ماده 7 این لایحه آمده است: براي رتبه هاي موضوع این قانون، فوق العاده رتبه بندي در احکام کارگزینی معلمان تعیین می شود.
فوق العاده مذکور درصدي از مجموع حقوق ثابت و فوق العاده هاي مستمر آنان است که به طور میانگین (25درصد) بیشتر از
میانگین حقوق و فوق العاده هاي مستمر مشمولین قانون مدیریت خدمات کشوري در نظر گرفته می شود. این فوق العاده به صورت
مستمر و مشمول کسور بازنشستگی است. درصد هاي فوق العاده هریک از رتبه هاي موضوع این قانون در آیین نامه اجرایی تعیین

 
خواهد شد. 

تبصره - معلمانی که قبل از تصویب این قانون بازنشسته شده اند، مشمول این ماده نخواهند بود و مانند سایر کارمندان مشمول قانون

 
مدیریت خدمات کشوري، تابع احکام قانون مذکور خواهند بود. 

بر اساس ماده 8 معلمان شاغل در واحد هاي غیر آموزشی و غیر تربیتی و شاغلین در پست هاي اداري مصوب مشمول این قانون

 
نیستند. 

طبق ماده 9 نیز مراحل رتبه بندي از مرحله سنجش و ارزیابی صلاحیت هاي معلمی تا برقراري فوق العاده رتبه بندي متناسب با

 
اعتبارات پیش بینی شده در لوایح بودجه سنواتی اجرا خواهد شد. 

بر اساس ماده 10 آیین نامه اجرایی این قانون، شامل ساختار اجرایی، نظام سنجش و ارزیابی، شرایط و ویژگی هاي هر رتبه و نحوه



انجام کار و نظارت بر آن حداکثر ظرف سه ماه از تاریخ ابلاغ این قانون با پیشنهاد مشترك وزارت، سازمان برنامه و بودجه کشور و
سازمان اداري و استخدامی کشور به تصویب هیئت وزیران می رسد.



پاسخ همتی به جهانگیري

منبع: روزنامه ستاره صبحشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/04/26

اسحاق جهانگیري، معاون اول رییس جمهور در مراسم «تجلیل از یاوران اشتغال محرومین» که روز گذشته در بانک مرکزي
برگزار شد، گفت: بانک مرکزي یکی از نهادهایی است که نه یک روز، حتی یک ساعت و یک لحظه نمی تواند بدون مسئول باقی
بماند؛ چراکه هر تصمیمی در اینجا اتخاذ شود در همه شئونات کشور اثر می گذارد. در این زمینه، عبدالناصر همتی در صفحه شخصی
اینستاگرام خود در پاسخ به صحبت هاي معاون اول رئیس جمهور نوشت: معاون رئیس جمهور روز گذشته در سخنانی در بانک
مرکزي علت کنار گذاشتن اینجانب از ریاست بانک مرکزي را به خاطر آنچه که اشتغال بنده به کار دیگر بود، اعلام و گفتند: امروز
حجم ذخایر اسکناس ارزي اسکناس و طلاي بانک مرکزي در تاریخ بی سابقه است. "" هر چند بناي پاسخگویی را نداشتم، ولی براي
ثبت در حافظه تاریخی مردم و اصلاح امور در آینده مجبور به توضیحاتی در خصوص این بخش از اظهارات جناب آقاي جهانگیري
هستم.اینجانب در ایام انتخابات به کار دیگري مشغول نشدم، بلکه همانند رئیس محترم قوه قضائیه در رقابت انتخاباتی شرکت کردم و
براي مدتی کمتر از یک ماه و براساس ماده 19 قانون پولی و بانکی کشور تمام اختیارات رئیس کل را طی حکمی به قائم مقام تفویض
کردم و فلذا هیچ مشکلی در اداره بانک نبود. مانند سال 96 که جنابعالی معاون اول بودید و در انتخابات ریاست جمهوري شرکت

 
کردید، مگر اینکه به نظر شما مسئولیت بانک مرکزي مهم تر از معاونت اولی باشد که امري جداست. 

/http://www.setaresobh.ir/fa/main/77100 :لینک کوتاه



ساخت 140 هزار واحد مسکونی براي محرومان

منبع: روزنامه ستاره صبحشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/04/26

معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان و برنامه وبودجه بابیان اینکه بسیار خرسندم که در طول خدمتم شاهد شادمانی مردم در
افتتاح پروژه هاي بزرگ بوده ایم گفت: طی خدمت دولت تدبیر و امید بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شد و کلید 75
هزار واحد به آن ها سپرده شده است. محمدباقر نوبخت روز جمعه در آئین افتتاح مسجد صفی رشت اظهار داشت: سدهاي بزرگ و
خطوط راه آهن متعدد که از همدان تا تبریز و ارومیه و ازآنجا به سنندج در حال اتصال به شبکه سراسر ریلی هستند. علاوه بر این
خط ریلی چابهار به زاهدان و ازآنجا به خاش ازجمله پروژه هاي عظیمی بود زمینه اشتغال، توسعه و شادمانی مردم را به دنبال داشت.
وي گفت: تردید نکنید کارها از محضر خداوند پنهان نمی ماند؛ خیلی ها نمی بینند یا اگر می بینند از آن می گذرند یا انتقاد می
کنند زیرابه عمق کار التفات ندارند. وي بهره برداري از پروژه مرمت مسجد صفی رشد یا یکی از پروژه هاي هویتی مردم این دیار
دانست و ادامه داد: این بنا ازلحاظ تاریخی، دینی و اعتقادي براي مردم رشت از اهمیت بالایی برخوردار بوده و همواره تکمیل آن
دغدغه آن ها بود. نوبخت تأکید کرد: شاید مساجد دیگري هم در این شهر به نوعی نیاز به مساعدت دارند که حتماً براي این موضوع
برنامه ریزي می شود. وي بابیان اینکه نباید هیچ منتی بر سر مردم باشد افزود: هر اقدامی که صورت گرفت وظیفه مسئولان بوده و

 
اداي حق مردم بود. 

/http://www.setaresobh.ir/fa/main/77080 :لینک کوتاه



1447 نفر در دوره هاي مهارتی در زنجان شرکت کردند | خبرگزاري فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/04/26

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان زنجان گفت: یک هزار و 447 نفر در دوره هاي مهارتی برگزار شده در زنجان شرکت
داشتند.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان زنجان گفت: یک هزار و 447 نفر در دوره هاي مهارتی برگزار شده در زنجان شرکت

 
داشتند. 

محمدرضا انصاري امروز در گفت و گو با خبرنگار فارس در زنجان اظهار کرد: آموزش مهارتی راهی براي ایجاد اشتغال در بین جوانان

 
است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان زنجان با بیان اینکه با وجود شرایط کرونایی در سه ماهه نخست سال جاري یک هزار و 447
نفر در دوره هاي مهارتی شرکت داشتند، عنوان کرد: یک هزار و 140 نفر نیز با برگزاري آزمون موفق به کسب گواهی مهارت در سال

 
جاري شدند. 

وي با اشاره به اینکه عملکرد آموزش مهارتی بخش دولتی 5 هزار و 128 نفر دوره بوده است، اضافه کرد: این تعداد شال 530 هزار نفر

 
ساعت می شود. 

انصاري با اشاره به اینکه در سه ماهه نخست سال جاري 228 هزار و 694 عملکرد آموزش هاي مهارتی بخش غیر دولتی بوده است،

 
بیان کرد: 974 نفر دوره آموزشی در این بخش در سال 1400 ارائه شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان زنجان با بیان اینکه 175 آموزشگاه آزاد در استان زنجان دایر است، بیان کرد: از این تعداد

 
137 آموزشگاه ویژه بانوان، 7 آموزشگاه ویژه آقایان و 31 آموزشگاه به صورت مشترك است. 

وي اضافه کرد: در استان زنجان 12 مرکز آموزشی دولتی، 119 کارگاه ثابت شهري، 16 کارگاه جوار زنجان، 10 کارگاه جوار پادگان،

 
چهار کارگاه جوار و بین کارگاهی، 49 جوار روستا و عشایر، 14 کارگاه صنایع و صنوف فعال است. 

انتهاي پیام/73009/ق



دختران میخ و چکش

منبع: روزنامه همدلیشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/04/26

گفت وگوي همدلی با یک زن شیرازي کارآفرین دختران میخ و چکشهمدلی| مظاهر گودرزي- کسی که کتاب «چرا ملت ها
شکست می خورند؟» را خوانده باشد، می داند بزنگاه هاي تاریخی چقدر اهمیت دارند. وضعیت دو سویه اي که هم می توان در آن نور
پیروزي دید و هم تاریکی شکست، درست مانند شیوع ویروس کرونا، بزنگاهی که اگر یک سوي آن تماماً مرگ بود و هست، سوي
دیگرش می تواند شروع یک تغییر باشد. چیزي شبیه به کاري که «نکیسا زارع» انجام داد. دختري اهل شیراز، دانشجوي تحصیلات
تکمیلی علوم سیاسی که به قول خودش دائم در نشریه هاي دانشگاهی و انجام امور فرهنگی فعال بوده، اما آمدن یک ویروس جهانگیر
نه تنها جان او را تهدید کرد، بلکه با آغاز تعطیلی سراسري دانشگاه ها و لغو تمام برنامه هاي فرهنگی و دانشجویی فعالیت هاي او
دیگر مانند سابق نبود، با این وجود داشتن سري پر شور براي کسب تجربه هاي جدید، راهش را به سمت شغلی کشاند که در باورهاي

 
دیروز و بعضاً امروز یک شغل مردانه است. 

شغل هاي جنسیت زده! در این شغل قرار است چوب ها با عبور از تیغه هاي برنده دستگاه هاي برش، ضربه هاي چکش و نوازش
سمباده ها تبدیل به سازه هایی شوند که خالق آن ها را ما با نام «نجار» می شناسیم. نجارهایی که در حافظه تصویري مرسوم مردانی
هستند تنومند با مدادي پشت گوش که الوارهاي چوب را از یک سوي کارگاهی پر سروصدا به سوي دیگرِ آن می برند و با خط و
نشان هایی که به کمک مداد پشت گوش شان روي این چوب ها می زنند در فکر ساختن یک ایده جدید هستند، یک کمد یا میز و
هرآن چه که می شود با چوب طراحی کرد و ساخت. غافل از این که همین کارها را یک زن هم می تواند انجام دهد، طوري که
«نکیسا زارع» انجام داده است، وقتی که صفحه اینستاگرام کاريِ او را دیدم راستش براي خودم هم جالب بود که یک زن نجاري می
کند. نه این که آمادگی ذهنی نداشتم، اما نمونه عینی زن نجار ندیده بودم، براي همین تصمیم گرفتم براي روزنامه با او گفت وگو
کنم. از طریق فضاي مجازي با او ارتباط گرفتم و خودم را معرفی کردم. ایشان هم از این گفت وگو استقبال کردند اما هماهنگی وقت
مصاحبه با زنی که کارگاه نجاري دارد با وجود همه مشغله ها سخت بود. به هرشکل بعد از چندبار جابه جایی، قرارمان این شد که
ساعت هشت ونیم شب روز چهارشنبه(23تیر) موقعی که او از کارگاه به خانه برگشت باهم صحبت کنیم. ساعت که از هشت ونیم
گذشت چندین مرتبه، با تلفنی که از او داشتم تماس گرفتم، اما خاموش بود. در دایرکت اینستاگرام پیام دادم و گفتم «من سروقت با
شما تماس گرفتم اما تلفن تان خاموش است»، ناگهان کاشف به عمل آمد شماره تلفنی که داشتم اشتباهاً با یکی دو رقم جابه جایی
برایم ارسال شده بود. حالا فقط خدا می داند صاحب آن خط تلفنِ اشتباهی بعد از روشن کردن گوشی اش و دیدن حجم پیامک هاي
تماس هاي ناموفق از یک شماره ناشناس چه فکري می کند. به هرشکل بعد از گرفتن شماره تلفن صحیح حالا تماس برقرار شد.
بنابراین بلافاصله از نکیسا زارع پرسیدم؛ چه شد نجار شدید؟ زارع گفت: «بهمن 98 خودم و همسرم به کرونا مبتلا شدیم، آن روزها
اوایل شیوع کرونا بود و امکانات درمانی زیادي در بیمارستان ها وجود نداشت. بیماري ما هم خیلی شدید بود طوري که دوران نقاهت
سختی را در خانه سپري کردیم. من همیشه کتاب می خوانم اما از آن جایی که بیماري اذیتم می کرد امکان مطالعه کتاب نداشتم.
بنابراین بیشتر با فضاي مجازي و اینستاگرام خودم را سرگرم می کردم. تا آن موقع هم با این فضا بیگانه بودم و چندان استفاده اي از
آن نداشتم. اما وقتی که در آن جست وجوگري کردم ویدئوهایی از زنان خارجی دیدم که مشغول کار کردن با دستگاه هاي بزرگ
نجاري بودند. راستش برایم جالب بود که زن ها می توانند با این دستگاه هاي سنگین و خطرناك کار کنند و وسایلی بسازند که شاید

 
من تا آن موقع فکر می کردم که این فقط کار مردها است.» 

با خنده به او گفتم «پس کرونا براي شما سبب ساز خیر شد.» با این جمله من موافق بود و ادامه داد: «راستش اگرچه ما بهبود پیدا
کردیم ولیکن کرونا ادامه پیدا کرد، دانشگاه تعطیل شد و من نمی توانستم فعالیت هاي فرهنگی خودم در دانشگاه را ادامه دهم، از آن



جایی که دائم درحال انجام کاري هستم و دوست دارم خودم را به چالش بکشم به فکر همان ویدئوها و زنان نجار افتادم و با خودم
گفتم بد نیست اینجا یک کارگاه نجاري تاسیس کنم. با همسرم مشورت کردم و این ایده را با یکی از دوستانم به نام «لیلا رحیمی»
که الان با هم در کارگاه همکار هستیم درمیان گذاشتم. اطلاعات اولیه را کسب کردیم، محل کارگاه را انتخاب کردیم و بعد شروع
کردیم به تهیه دستگاه هایی که لازم داشتیم، آن موقع هنوز نجاري بلد نبودیم و تازه می خواستیم این حرفه را یاد بگیریم. معتقدم
ذهن انسان می تواند هرچیزي را یاد بگیرد. براي آموزش خودم برنامه ریزي کردم، یعنی من خودم نجاري یاد گرفتم، وقتی دستگاه
هاي نجاري را تهیه کردیم به قدري با چوب و دستگاه ها تمرین کردم که دست آخر یاد گرفتم چگونه باید با آن ها کارکنم. با برنامه

 
ریزي که داشتم کار را ادامه دادم و حالا هم خودم و هم همکارم لیلا هر دو کار نجاري را کامل یاد گرفته ایم.» 

موقعی که زارع داشت داستان نجار شدنش را شرح می داد به خودم گفتم حالا از این کار درآمد هم دارد؟ بنابراین همین سوال را
پرسیدم. جواب داد: «بله، امروز از نجاري درآمد خوبی داریم، کارگاه ما از ماه چهارم افتتاح خودش به سوددهی افتاد. جالب این که

 
همه مشتریان ما آنلاین هستند و ما سفارش حضوري نداریم و به کمک فضاي مجازي سفارش انجام کار دریافت می کنیم.» 

کارآفرینی براي زنان راستش در فکر این بودم که مبلغ دقیق درآمدش را بپرسم، به خودم گفتم شاید روزي تصمیم گرفتم در کنار
روزنامه نگاري کار دیگري داشته باشم و چه کاري جذاب تر از نجاري، اما نگرانی از این که بگوید شرمنده نمی توان بگویم چقدر
درآمد دارم که پاسخ منطقی اي هم بود، من را به سمت سوال بعدي کشاند، چند نفر در کارگاه شما مشغول به کار هستند؟ «به
صورت دائم من و لیلا در کارگاه هستیم و سفارش ها را انجام می دهیم اما مدتی بعد از آن که کار را یاد گرفتیم، ایده آموزش به
سرمان زد و گفتیم مهارتی را که بلد هستیم در اختیار بقیه هم بگذاریم. اتفاقا در روند آموزش چیزهاي جدید هم یاد گرفتم، الان
هنرجوهایی در کارگاه ما هستند که طی چهار ماه نجاري یاد می گیرند، امروز در کارگاه دخترهایی داریم که بعد از آموزش و

 
فراگرفتن مهارت نجاري مشتریان خودشان را دارند و براي انجام سفارش هاي شان از محیط کارگاه ما استفاده می کنند.» 

واکنش نجارهاي مرد اگرچه هنوز میزان درآمدشان از نجاري گوشه ذهنم بود، اما مجدد جلوي کنجکاوي ام را گرفتم و سراغ واکنش
ها رفتم. معمولاً این طور موقع ها گروهی همراه می شوند و گروهی پرچم مخالفت بلند می کنند که مگر یک زن نجار می شود! براي
همین از زارع پرسیدم در این مدت با چه واکنش هایی مواجه شده است؟ جواب داد: «موقعی که تصمیم گرفتم این کار را انجام دهم
خانواده ام همکاري کردند، همسرم همیشه مشوق من بوده و در این مورد هم مرا تشویق کرد، ایشان به زن به عنوان یک انسان
مستقل باور دارد همان طورکه یک مرد مستقل است. پدر و مادرم هم واکنش هاي حمایتی داشتند، ما در خانواده یک پسر و چهار
دختر هستیم و آن ها همیشه تلاش کردند به عنوان والدین فرزندان خودشان را مستقل تربیت کنند، بنابراین میان خانواده واکنش
منفی درخصوص تصمیمی که گرفتم وجود نداشت. اما در میان دوستان کسانی بودند که می گفتند بعد از این همه درس خواندن

 
رفتی در محیط کارگاهی کار می کنی، درحالی که درس خواندن هیچ تضادي با ایده اي که من داشتم ندارد.» 

سوالم را درباره هم صنفی ها تکرار کردم، پرسیدم سایر نجارها درباره شما چه گفتند، به هرصورت همه آن ها مرد بودند آیا یک
همکار زن نجار را پذیرفتند؟ «درباره نجارها باید بگم شرایط کمی تفاوت داشت. ببینید در برخی باورها براي زن ارزشی قائل نیستند،
یعنی زن را موجودي همیشه وابسته می دانند که حتماً باید مورد لطف قرار بگیرد تا بتواند از عهده خودش بربیاید. خب این قبیل
افراد در میان هم صنفی هاي من هم هستند که چنین نگاهی به زن دارند. موقعی که ما کار را شروع کردیم طبیعی بود که براي
چوب و ابزار خریدن به آقایان مراجعه می کردیم، چراکه تقریباً هیچ خانم چوب فروشی وجود ندارد. خوب گاهی مودبانه رفتار نمی
کردند، شاید براي آن ها زن یک موجود بیگانه در محل کار تصور می شود، بنابراین وقتی در این محیط ها وارد می شوي اول سعی
می کنند که نیشخند بزنند و مثلاً بگویند شما از نجاري چیزي نمی دانی، اما بعداً که دیدند که شما توانایی دارید این جا دو گروه می
شوند یک گروه از آن ها سعی می کنند بهتر رفتار کنند، اما یک گروهی هستند که با وجود آگاهی به توانایی هاي شما همچنان رفتار
خوبی ندارند. مثلاً بعضی هاي شان بودند که خواستند سر ما کلاه بگذارند، الان چوب مترمکعبی 10میلیون تومان است، چند روز قبل
دخترهاي کارگاه را فرستاده بودم چوب بخرند، یک آقایی چوب را متري 19میلیون با آن ها حساب کرده بود، وقتی از آن فروشنده
مرد پرسیدم چرا این طور رفتار کردي، سعی کرد توجیه کند، یعنی می خواهم بگویم آن ها فکر می کنند چون ما زن هستیم هیچ



آگاهی نسبت به این شغل نداریم و می خواهند چوب را گران تر بفروشند. اما باور کنید کیفیت وسایلی که ما با چوب می سازیم با
کیفیت کارهاي ترکیه برابري می کند با این وجود یکسري از آقایان نجار در صفحه مجازي ما ایرادات الکی می گیرند که بگویند ما

 
نتوانستیم چیزي را خوب بسازیم.» 

علم سیاست و زن نجار اگرچه گفت وگو کردن درباره زنان با یک دانش آموخته جامعه شناسی سیاسی که نجار هم هست، حتما ادامه
گفت وگو را به مفاهیم این رشته نزدیک می کند، زارع براي شرح این که چرا در جامعه ما به زن به عنوان یک انسان منفعل نگاه می
شود دست به دامان ایده جامعه پذیري شد، اگرچه او با پیام هایی که دریافت می کند معتقد است نسل جدیدي که دارد شکل می
گیرد نوید بخش پذیرش زن به عنوان یک سوژه مستقل است: «در یک روند جامعه پذیري مردها خودشان را قوي تر از زن ها می
دانند، این باور در نهادهاي مختلف دارد بازتولید می شود که شاید مهم ترین آن خانواده باشد. در این روند زنان به شکل بنیادي یاد
گرفتند که وابسته و ضعیف باشند و مردها یاد گرفتند که نیروي قوي و برتر هستند این خیلی خطرناك است. اما نکته اي که من الان
دارم آن را احساس می کنم این است که شرایط دارد تغییر می کند و می شود در ادامه به آینده امیدوار بود چراکه احساس می کنم
جامعه رشد کرده است. من درهمین صفحه مجازي که براي کار راه انداخته ام مشتري آقا و خانمی داشتم که گفتند ما کار شما را
دیدیم و براي این که از اقدام شما حمایت کنیم می خواهیم سفارش کار بدهیم. مشتري اي داشتم که می گفت می توانم این وسیله
را از تهران تهیه کنم، شاید با قیمت کمتر اما براي حمایت از شما می خواهم سفارش ساخت این محصول را بدهم چراکه دیده ام شما
می توانید کار را انجام دهید. بنابراین جامعه دارد درباره زنان آگاه می شود، این فضاي مجازي اگر هر چیز آن بد بوده سبب شده
سطح آگاهی مردم بالا برود. معتقدم نسل جوان جامعه دارد به آگاهی می رسد، این نسل جوان دارد در برابر این باور غلط که زن

 
ضعیف است شک می کند و بعد با جست وگري به باور دقیق تري از یک زن مستقل می رسد.» 

لزوم استقلال مالی براي زنان در طول گفت وگو عبارت «زن مستقل» را چندین بار از او شنیدم به همین دلیل از خانم زارع خواستم
بیشتر شرح دهد، مشخصاً درباره استقلال اقتصادي زنان از او پرسیدم و گفت: «استقلال مالی براي یک زن مهم است. از دلایلی که
زنان در زندگی شخصی خودشان به شرایط سخت تن می دهند این است که از حیث مالی مستقل نیستند، اگر یک زن استقلال مالی
داشته باشد خودش را در هر موقعیتی قرار نمی دهد. زنان در جامعه ما معمولاً مصرف کننده هستند، این مصرف کننده بودن سبب
شده کسی آن ها را باور نداشته باشد و مورد سوءاستفاده قرار بگیرند. زنان ممکن است به دلیل عدم استقلال مالی زیر بار فرزندآوري
یا دوستی هایی که شاید دوست نداشته باشند بروند، بخش زیادي از معضلات اجتماعی ما از این است که در خانه به دخترها یاد

 
ندادند که مستقل باشند و همیشه باید به عنوان یک مصرف کننده در خانه پدر یا همسرشان قرار بگیرند.» 

کودکان مهاجر غیرقانونی با حرف هاي او موافق بودم. این موافقت خودم را نسبت به چیزهایی که گفت ابراز کردم، اما دوست داشتم
ادامه صحبت هایمان به سمت یک ویژگی دیگر کارگاه نجاري «دختران شیراز» برود، جایی که در آن دختر و پسرهاي افغانستانی
مشغول درس خواندن هستند، در صفحه مجازي آن ها دیده بودم که دختران کارگاه به این بچه ها درس می دهند، براي همین از
وضعیت و چرایی حضور این کودکان افغانستانی در کارگاه نجاري پرسدم. زارع با توضیح این که انتشار تصاویر آموزش این بچه ها با
رضایت خودشان و خانواده هاي شان استف گفت: «این ها بچه هاي افغانستانی هستند که حضورشان در ایران غیرقانونی است، براي
همین نمی توانند مدرسه بروند. همیشه به این معتقد بودم اگرچه نمی شود دنیا را تغییر داد، اما اطراف خودمان را می توانیم تغییر
بدهیم. من روزي که این کارگاه را اطراف شیراز راه اندازي کردم، دیدم افغانستانی هاي زیادي اطراف کارگاه زندگی می کنند که اکثراً
هم وضعیت مالی مناسبی ندارند. من با یکی از این دخترهاي افغانستانی مهاجر دوست شدم و بعد متوجه شدم مدرسه نمی رود، یک
دختر ده ساله که وقتی علت مدرسه نرفتن او را جویا شدم گفت از آن جایی که غیرقانونی در ایران هستیم ما را در مدرسه ثبت نام
نمی کنند. حتی از این که بگوید مهاجر غیرقانونی هستند نگران بود، به هرصورت اعتماد کرد و گفت. وقتی متوجه شدم مهاجرهاي
غیرقانونی امکان درس خواندن در مدرسه را ندارند پیشنهاد دادم که از فردا بیاید تا همین داخل کارگاه به او درس بدهم، خواست که
از خانواده اش اجازه بگیرد. خانواده او فکر کرده بودند کسی قصد آزار و اذیتش را دارد، بنابراین ابتدا مخالفت کردند. براي شان شرایط



کارگاه را توضیح دادم، حتی در روزهاي اول براي این که خانواده او آسوده خیال شوند جلوي درب کارگاه با او خواندن و نوشتن
تمرین می کردم تا این که اعتمادشان جلب شد و حالا براي در امان بودن از گرماي زیاد داخل کارگاه کلاس درس مان را برگزار می
کنیم. ضمن این که الآن تعداد آن ها بیشتر شده است و سایر بچه هاي افغانستانی اطراف کارگاه براي درس خواندن به ما مراجعه می
کنند، البته ابزار آموزش ما اینجا کم است اما باز تلاش می کنیم. سعی می کنم به آن ها ارتباط اجتماعی یاد بدهم، درباره دنیا و
درباره افغانستان براي شان بگویم. خیلی مواقع هم آن ها با من درددل می کنند. این بچه ها روزهاي سختی را سپري کردند، همین
روزهاي اخیر که طالبان دارد در افغانستان پیشروي می کند با یکی از بچه هاي مهاجر افغانستانی صحبت می کردم و می گفت دل
مادرم خون است، خاله هایم در افغانستان هستند و مادرم دائم نگران آن ها هست. به هر صورت مهاجران افغانستانی در کشور ما
هستند، این خانواده ها به ایران پناه آوردند و ما باید به آن ها کمک کنیم. اگر خواندن و نوشتن به آن ها یاد ندهیم ممکن است
آسیب هایی را در آینده همراه داشته باشد، آسیب هایی که اگرچه متوجه آن ها است اما دارد در کشور ما رخ می دهد، اگر به این
مهاجرها توجه نشود در بلندمدت آسیب هاي این بی توجهی ها گریبان خودشان و کشور خودمان را می گیرد بنابراین باید به این

 
کودکان و خانواده آن ها توجه کنیم.» 

مجوزي که به نام زنان صادر نمی شود گفت وگوي من با دختر نجار به پایان رسیده بود، صحبت هاي او درباره تلاش براي آموزش به
کودکان افغانستانی من را یاد ایده هاي پوپري انداخت، کاهش آلام به جاي افزایش خشنودي، شاید ما نتوانیم انسان ها را خوشبخت و
خوشحال کنیم، اما ممکن است بتوانیم بخشی از آلام و دردهاي آن ها را کاهش دهیم، به هرصورت دختران نجار شیرازي دنبال این
بودند و امیدوار هستم موفق باشند، ضمن این که آن ها سعی کردند خودشان را در باورهاي غلط غل و =زنجیر نکنند، به شغل ها نگاه
مردانه -زنانه نداشته باشند تا تبدیل به یک نجار موفق شوند، اگرچه موانع قانونی در ایران اجازه نمی دهد آن ها بتوانند براي شغلی
که دارند به نام خودشان مجوز بگیرند، مثل نکیسا زارع که مجوز کارگاه نجاري اش به نام همسرش است، اما این زنان جلودار تغییر
هستند، شاید روزي قانون تغییر کرد که جواز کسب یک کارگاه نجاري، جوشکاري یا مکانیکی به نام زنان صادر شود. درحالی که
همچنان علاقه داشتم بپرسم درآمدشان از نجاري چقدر است، مجدد جلوي کنجکاوي خودم را گرفتم، خداحافظی کردم و گفت وگوي

ما به پایان رسید.



دختران میخ و چکش
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گفت وگوي همدلی با یک زن شیرازي کارآفرین دختران میخ و چکشهمدلی| مظاهر گودرزي- کسی که کتاب «چرا ملت ها
شکست می خورند؟» را خوانده باشد، می داند بزنگاه هاي تاریخی چقدر اهمیت دارند. وضعیت دو سویه اي که هم می توان در آن نور
پیروزي دید و هم تاریکی شکست، درست مانند شیوع ویروس کرونا، بزنگاهی که اگر یک سوي آن تماماً مرگ بود و هست، سوي
دیگرش می تواند شروع یک تغییر باشد. چیزي شبیه به کاري که «نکیسا زارع» انجام داد. دختري اهل شیراز، دانشجوي تحصیلات
تکمیلی علوم سیاسی که به قول خودش دائم در نشریه هاي دانشگاهی و انجام امور فرهنگی فعال بوده، اما آمدن یک ویروس جهانگیر
نه تنها جان او را تهدید کرد، بلکه با آغاز تعطیلی سراسري دانشگاه ها و لغو تمام برنامه هاي فرهنگی و دانشجویی فعالیت هاي او
دیگر مانند سابق نبود، با این وجود داشتن سري پر شور براي کسب تجربه هاي جدید، راهش را به سمت شغلی کشاند که در باورهاي

 
دیروز و بعضاً امروز یک شغل مردانه است. 

شغل هاي جنسیت زده! در این شغل قرار است چوب ها با عبور از تیغه هاي برنده دستگاه هاي برش، ضربه هاي چکش و نوازش
سمباده ها تبدیل به سازه هایی شوند که خالق آن ها را ما با نام «نجار» می شناسیم. نجارهایی که در حافظه تصویري مرسوم مردانی
هستند تنومند با مدادي پشت گوش که الوارهاي چوب را از یک سوي کارگاهی پر سروصدا به سوي دیگرِ آن می برند و با خط و
نشان هایی که به کمک مداد پشت گوش شان روي این چوب ها می زنند در فکر ساختن یک ایده جدید هستند، یک کمد یا میز و
هرآن چه که می شود با چوب طراحی کرد و ساخت. غافل از این که همین کارها را یک زن هم می تواند انجام دهد، طوري که
«نکیسا زارع» انجام داده است، وقتی که صفحه اینستاگرام کاريِ او را دیدم راستش براي خودم هم جالب بود که یک زن نجاري می
کند. نه این که آمادگی ذهنی نداشتم، اما نمونه عینی زن نجار ندیده بودم، براي همین تصمیم گرفتم براي روزنامه با او گفت وگو
کنم. از طریق فضاي مجازي با او ارتباط گرفتم و خودم را معرفی کردم. ایشان هم از این گفت وگو استقبال کردند اما هماهنگی وقت
مصاحبه با زنی که کارگاه نجاري دارد با وجود همه مشغله ها سخت بود. به هرشکل بعد از چندبار جابه جایی، قرارمان این شد که
ساعت هشت ونیم شب روز چهارشنبه(23تیر) موقعی که او از کارگاه به خانه برگشت باهم صحبت کنیم. ساعت که از هشت ونیم
گذشت چندین مرتبه، با تلفنی که از او داشتم تماس گرفتم، اما خاموش بود. در دایرکت اینستاگرام پیام دادم و گفتم «من سروقت با
شما تماس گرفتم اما تلفن تان خاموش است»، ناگهان کاشف به عمل آمد شماره تلفنی که داشتم اشتباهاً با یکی دو رقم جابه جایی
برایم ارسال شده بود. حالا فقط خدا می داند صاحب آن خط تلفنِ اشتباهی بعد از روشن کردن گوشی اش و دیدن حجم پیامک هاي
تماس هاي ناموفق از یک شماره ناشناس چه فکري می کند. به هرشکل بعد از گرفتن شماره تلفن صحیح حالا تماس برقرار شد.
بنابراین بلافاصله از نکیسا زارع پرسیدم؛ چه شد نجار شدید؟ زارع گفت: «بهمن 98 خودم و همسرم به کرونا مبتلا شدیم، آن روزها
اوایل شیوع کرونا بود و امکانات درمانی زیادي در بیمارستان ها وجود نداشت. بیماري ما هم خیلی شدید بود طوري که دوران نقاهت
سختی را در خانه سپري کردیم. من همیشه کتاب می خوانم اما از آن جایی که بیماري اذیتم می کرد امکان مطالعه کتاب نداشتم.
بنابراین بیشتر با فضاي مجازي و اینستاگرام خودم را سرگرم می کردم. تا آن موقع هم با این فضا بیگانه بودم و چندان استفاده اي از
آن نداشتم. اما وقتی که در آن جست وجوگري کردم ویدئوهایی از زنان خارجی دیدم که مشغول کار کردن با دستگاه هاي بزرگ
نجاري بودند. راستش برایم جالب بود که زن ها می توانند با این دستگاه هاي سنگین و خطرناك کار کنند و وسایلی بسازند که شاید

 
من تا آن موقع فکر می کردم که این فقط کار مردها است.» 

با خنده به او گفتم «پس کرونا براي شما سبب ساز خیر شد.» با این جمله من موافق بود و ادامه داد: «راستش اگرچه ما بهبود پیدا
کردیم ولیکن کرونا ادامه پیدا کرد، دانشگاه تعطیل شد و من نمی توانستم فعالیت هاي فرهنگی خودم در دانشگاه را ادامه دهم، از آن



جایی که دائم درحال انجام کاري هستم و دوست دارم خودم را به چالش بکشم به فکر همان ویدئوها و زنان نجار افتادم و با خودم
گفتم بد نیست اینجا یک کارگاه نجاري تاسیس کنم. با همسرم مشورت کردم و این ایده را با یکی از دوستانم به نام «لیلا رحیمی»
که الان با هم در کارگاه همکار هستیم درمیان گذاشتم. اطلاعات اولیه را کسب کردیم، محل کارگاه را انتخاب کردیم و بعد شروع
کردیم به تهیه دستگاه هایی که لازم داشتیم، آن موقع هنوز نجاري بلد نبودیم و تازه می خواستیم این حرفه را یاد بگیریم. معتقدم
ذهن انسان می تواند هرچیزي را یاد بگیرد. براي آموزش خودم برنامه ریزي کردم، یعنی من خودم نجاري یاد گرفتم، وقتی دستگاه
هاي نجاري را تهیه کردیم به قدري با چوب و دستگاه ها تمرین کردم که دست آخر یاد گرفتم چگونه باید با آن ها کارکنم. با برنامه

 
ریزي که داشتم کار را ادامه دادم و حالا هم خودم و هم همکارم لیلا هر دو کار نجاري را کامل یاد گرفته ایم.» 

موقعی که زارع داشت داستان نجار شدنش را شرح می داد به خودم گفتم حالا از این کار درآمد هم دارد؟ بنابراین همین سوال را
پرسیدم. جواب داد: «بله، امروز از نجاري درآمد خوبی داریم، کارگاه ما از ماه چهارم افتتاح خودش به سوددهی افتاد. جالب این که

 
همه مشتریان ما آنلاین هستند و ما سفارش حضوري نداریم و به کمک فضاي مجازي سفارش انجام کار دریافت می کنیم.» 

کارآفرینی براي زنان راستش در فکر این بودم که مبلغ دقیق درآمدش را بپرسم، به خودم گفتم شاید روزي تصمیم گرفتم در کنار
روزنامه نگاري کار دیگري داشته باشم و چه کاري جذاب تر از نجاري، اما نگرانی از این که بگوید شرمنده نمی توان بگویم چقدر
درآمد دارم که پاسخ منطقی اي هم بود، من را به سمت سوال بعدي کشاند، چند نفر در کارگاه شما مشغول به کار هستند؟ «به
صورت دائم من و لیلا در کارگاه هستیم و سفارش ها را انجام می دهیم اما مدتی بعد از آن که کار را یاد گرفتیم، ایده آموزش به
سرمان زد و گفتیم مهارتی را که بلد هستیم در اختیار بقیه هم بگذاریم. اتفاقا در روند آموزش چیزهاي جدید هم یاد گرفتم، الان
هنرجوهایی در کارگاه ما هستند که طی چهار ماه نجاري یاد می گیرند، امروز در کارگاه دخترهایی داریم که بعد از آموزش و

 
فراگرفتن مهارت نجاري مشتریان خودشان را دارند و براي انجام سفارش هاي شان از محیط کارگاه ما استفاده می کنند.» 

واکنش نجارهاي مرد اگرچه هنوز میزان درآمدشان از نجاري گوشه ذهنم بود، اما مجدد جلوي کنجکاوي ام را گرفتم و سراغ واکنش
ها رفتم. معمولاً این طور موقع ها گروهی همراه می شوند و گروهی پرچم مخالفت بلند می کنند که مگر یک زن نجار می شود! براي
همین از زارع پرسیدم در این مدت با چه واکنش هایی مواجه شده است؟ جواب داد: «موقعی که تصمیم گرفتم این کار را انجام دهم
خانواده ام همکاري کردند، همسرم همیشه مشوق من بوده و در این مورد هم مرا تشویق کرد، ایشان به زن به عنوان یک انسان
مستقل باور دارد همان طورکه یک مرد مستقل است. پدر و مادرم هم واکنش هاي حمایتی داشتند، ما در خانواده یک پسر و چهار
دختر هستیم و آن ها همیشه تلاش کردند به عنوان والدین فرزندان خودشان را مستقل تربیت کنند، بنابراین میان خانواده واکنش
منفی درخصوص تصمیمی که گرفتم وجود نداشت. اما در میان دوستان کسانی بودند که می گفتند بعد از این همه درس خواندن

 
رفتی در محیط کارگاهی کار می کنی، درحالی که درس خواندن هیچ تضادي با ایده اي که من داشتم ندارد.» 

سوالم را درباره هم صنفی ها تکرار کردم، پرسیدم سایر نجارها درباره شما چه گفتند، به هرصورت همه آن ها مرد بودند آیا یک
همکار زن نجار را پذیرفتند؟ «درباره نجارها باید بگم شرایط کمی تفاوت داشت. ببینید در برخی باورها براي زن ارزشی قائل نیستند،
یعنی زن را موجودي همیشه وابسته می دانند که حتماً باید مورد لطف قرار بگیرد تا بتواند از عهده خودش بربیاید. خب این قبیل
افراد در میان هم صنفی هاي من هم هستند که چنین نگاهی به زن دارند. موقعی که ما کار را شروع کردیم طبیعی بود که براي
چوب و ابزار خریدن به آقایان مراجعه می کردیم، چراکه تقریباً هیچ خانم چوب فروشی وجود ندارد. خوب گاهی مودبانه رفتار نمی
کردند، شاید براي آن ها زن یک موجود بیگانه در محل کار تصور می شود، بنابراین وقتی در این محیط ها وارد می شوي اول سعی
می کنند که نیشخند بزنند و مثلاً بگویند شما از نجاري چیزي نمی دانی، اما بعداً که دیدند که شما توانایی دارید این جا دو گروه می
شوند یک گروه از آن ها سعی می کنند بهتر رفتار کنند، اما یک گروهی هستند که با وجود آگاهی به توانایی هاي شما همچنان رفتار
خوبی ندارند. مثلاً بعضی هاي شان بودند که خواستند سر ما کلاه بگذارند، الان چوب مترمکعبی 10میلیون تومان است، چند روز قبل
دخترهاي کارگاه را فرستاده بودم چوب بخرند، یک آقایی چوب را متري 19میلیون با آن ها حساب کرده بود، وقتی از آن فروشنده
مرد پرسیدم چرا این طور رفتار کردي، سعی کرد توجیه کند، یعنی می خواهم بگویم آن ها فکر می کنند چون ما زن هستیم هیچ



آگاهی نسبت به این شغل نداریم و می خواهند چوب را گران تر بفروشند. اما باور کنید کیفیت وسایلی که ما با چوب می سازیم با
کیفیت کارهاي ترکیه برابري می کند با این وجود یکسري از آقایان نجار در صفحه مجازي ما ایرادات الکی می گیرند که بگویند ما

 
نتوانستیم چیزي را خوب بسازیم.» 

علم سیاست و زن نجار اگرچه گفت وگو کردن درباره زنان با یک دانش آموخته جامعه شناسی سیاسی که نجار هم هست، حتما ادامه
گفت وگو را به مفاهیم این رشته نزدیک می کند، زارع براي شرح این که چرا در جامعه ما به زن به عنوان یک انسان منفعل نگاه می
شود دست به دامان ایده جامعه پذیري شد، اگرچه او با پیام هایی که دریافت می کند معتقد است نسل جدیدي که دارد شکل می
گیرد نوید بخش پذیرش زن به عنوان یک سوژه مستقل است: «در یک روند جامعه پذیري مردها خودشان را قوي تر از زن ها می
دانند، این باور در نهادهاي مختلف دارد بازتولید می شود که شاید مهم ترین آن خانواده باشد. در این روند زنان به شکل بنیادي یاد
گرفتند که وابسته و ضعیف باشند و مردها یاد گرفتند که نیروي قوي و برتر هستند این خیلی خطرناك است. اما نکته اي که من الان
دارم آن را احساس می کنم این است که شرایط دارد تغییر می کند و می شود در ادامه به آینده امیدوار بود چراکه احساس می کنم
جامعه رشد کرده است. من درهمین صفحه مجازي که براي کار راه انداخته ام مشتري آقا و خانمی داشتم که گفتند ما کار شما را
دیدیم و براي این که از اقدام شما حمایت کنیم می خواهیم سفارش کار بدهیم. مشتري اي داشتم که می گفت می توانم این وسیله
را از تهران تهیه کنم، شاید با قیمت کمتر اما براي حمایت از شما می خواهم سفارش ساخت این محصول را بدهم چراکه دیده ام شما
می توانید کار را انجام دهید. بنابراین جامعه دارد درباره زنان آگاه می شود، این فضاي مجازي اگر هر چیز آن بد بوده سبب شده
سطح آگاهی مردم بالا برود. معتقدم نسل جوان جامعه دارد به آگاهی می رسد، این نسل جوان دارد در برابر این باور غلط که زن

 
ضعیف است شک می کند و بعد با جست وگري به باور دقیق تري از یک زن مستقل می رسد.» 

لزوم استقلال مالی براي زنان در طول گفت وگو عبارت «زن مستقل» را چندین بار از او شنیدم به همین دلیل از خانم زارع خواستم
بیشتر شرح دهد، مشخصاً درباره استقلال اقتصادي زنان از او پرسیدم و گفت: «استقلال مالی براي یک زن مهم است. از دلایلی که
زنان در زندگی شخصی خودشان به شرایط سخت تن می دهند این است که از حیث مالی مستقل نیستند، اگر یک زن استقلال مالی
داشته باشد خودش را در هر موقعیتی قرار نمی دهد. زنان در جامعه ما معمولاً مصرف کننده هستند، این مصرف کننده بودن سبب
شده کسی آن ها را باور نداشته باشد و مورد سوءاستفاده قرار بگیرند. زنان ممکن است به دلیل عدم استقلال مالی زیر بار فرزندآوري
یا دوستی هایی که شاید دوست نداشته باشند بروند، بخش زیادي از معضلات اجتماعی ما از این است که در خانه به دخترها یاد

 
ندادند که مستقل باشند و همیشه باید به عنوان یک مصرف کننده در خانه پدر یا همسرشان قرار بگیرند.» 

کودکان مهاجر غیرقانونی با حرف هاي او موافق بودم. این موافقت خودم را نسبت به چیزهایی که گفت ابراز کردم، اما دوست داشتم
ادامه صحبت هایمان به سمت یک ویژگی دیگر کارگاه نجاري «دختران شیراز» برود، جایی که در آن دختر و پسرهاي افغانستانی
مشغول درس خواندن هستند، در صفحه مجازي آن ها دیده بودم که دختران کارگاه به این بچه ها درس می دهند، براي همین از
وضعیت و چرایی حضور این کودکان افغانستانی در کارگاه نجاري پرسدم. زارع با توضیح این که انتشار تصاویر آموزش این بچه ها با
رضایت خودشان و خانواده هاي شان استف گفت: «این ها بچه هاي افغانستانی هستند که حضورشان در ایران غیرقانونی است، براي
همین نمی توانند مدرسه بروند. همیشه به این معتقد بودم اگرچه نمی شود دنیا را تغییر داد، اما اطراف خودمان را می توانیم تغییر
بدهیم. من روزي که این کارگاه را اطراف شیراز راه اندازي کردم، دیدم افغانستانی هاي زیادي اطراف کارگاه زندگی می کنند که اکثراً
هم وضعیت مالی مناسبی ندارند. من با یکی از این دخترهاي افغانستانی مهاجر دوست شدم و بعد متوجه شدم مدرسه نمی رود، یک
دختر ده ساله که وقتی علت مدرسه نرفتن او را جویا شدم گفت از آن جایی که غیرقانونی در ایران هستیم ما را در مدرسه ثبت نام
نمی کنند. حتی از این که بگوید مهاجر غیرقانونی هستند نگران بود، به هرصورت اعتماد کرد و گفت. وقتی متوجه شدم مهاجرهاي
غیرقانونی امکان درس خواندن در مدرسه را ندارند پیشنهاد دادم که از فردا بیاید تا همین داخل کارگاه به او درس بدهم، خواست که
از خانواده اش اجازه بگیرد. خانواده او فکر کرده بودند کسی قصد آزار و اذیتش را دارد، بنابراین ابتدا مخالفت کردند. براي شان شرایط



کارگاه را توضیح دادم، حتی در روزهاي اول براي این که خانواده او آسوده خیال شوند جلوي درب کارگاه با او خواندن و نوشتن
تمرین می کردم تا این که اعتمادشان جلب شد و حالا براي در امان بودن از گرماي زیاد داخل کارگاه کلاس درس مان را برگزار می
کنیم. ضمن این که الآن تعداد آن ها بیشتر شده است و سایر بچه هاي افغانستانی اطراف کارگاه براي درس خواندن به ما مراجعه می
کنند، البته ابزار آموزش ما اینجا کم است اما باز تلاش می کنیم. سعی می کنم به آن ها ارتباط اجتماعی یاد بدهم، درباره دنیا و
درباره افغانستان براي شان بگویم. خیلی مواقع هم آن ها با من درددل می کنند. این بچه ها روزهاي سختی را سپري کردند، همین
روزهاي اخیر که طالبان دارد در افغانستان پیشروي می کند با یکی از بچه هاي مهاجر افغانستانی صحبت می کردم و می گفت دل
مادرم خون است، خاله هایم در افغانستان هستند و مادرم دائم نگران آن ها هست. به هر صورت مهاجران افغانستانی در کشور ما
هستند، این خانواده ها به ایران پناه آوردند و ما باید به آن ها کمک کنیم. اگر خواندن و نوشتن به آن ها یاد ندهیم ممکن است
آسیب هایی را در آینده همراه داشته باشد، آسیب هایی که اگرچه متوجه آن ها است اما دارد در کشور ما رخ می دهد، اگر به این
مهاجرها توجه نشود در بلندمدت آسیب هاي این بی توجهی ها گریبان خودشان و کشور خودمان را می گیرد بنابراین باید به این

 
کودکان و خانواده آن ها توجه کنیم.» 

مجوزي که به نام زنان صادر نمی شود گفت وگوي من با دختر نجار به پایان رسیده بود، صحبت هاي او درباره تلاش براي آموزش به
کودکان افغانستانی من را یاد ایده هاي پوپري انداخت، کاهش آلام به جاي افزایش خشنودي، شاید ما نتوانیم انسان ها را خوشبخت و
خوشحال کنیم، اما ممکن است بتوانیم بخشی از آلام و دردهاي آن ها را کاهش دهیم، به هرصورت دختران نجار شیرازي دنبال این
بودند و امیدوار هستم موفق باشند، ضمن این که آن ها سعی کردند خودشان را در باورهاي غلط غل و =زنجیر نکنند، به شغل ها نگاه
مردانه -زنانه نداشته باشند تا تبدیل به یک نجار موفق شوند، اگرچه موانع قانونی در ایران اجازه نمی دهد آن ها بتوانند براي شغلی
که دارند به نام خودشان مجوز بگیرند، مثل نکیسا زارع که مجوز کارگاه نجاري اش به نام همسرش است، اما این زنان جلودار تغییر
هستند، شاید روزي قانون تغییر کرد که جواز کسب یک کارگاه نجاري، جوشکاري یا مکانیکی به نام زنان صادر شود. درحالی که
همچنان علاقه داشتم بپرسم درآمدشان از نجاري چقدر است، مجدد جلوي کنجکاوي خودم را گرفتم، خداحافظی کردم و گفت وگوي

ما به پایان رسید.



قواي سه گانه فرصت را مغتنم بشمارند
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محمدرضا خباز فعال سیاسی اصلاح طلب

محمدرضا خباز فعال سیاسی اصلاح طلب تماس دفتر سید ابراهیم رئیسی با برخی فعالان فی النفسه خوب است. به هر حال در
هر دو جناح سیاسی افراد لایقی وجود دارند که می توانند مورد نظرخواهی و مشورت رئیس جمهور قرار گیرند. این اقدام بسیار خوبی
بود که ضمن اینکه نوعی نشاط اجتماعی و اعتماد به وجود می آورد، نشان می دهد رئیس جمهور منتخب علاقه مند است دیدگاه
دیگرانی را که به وي راي نداده اند، در اداره کشور بداند. حداقل نتیجه این نظرخواهی این است که به آرامش کشور کمک می کند و
مانع اضطراب ها و تنش ها می شود، البته باید ببینیم رئیس جمهور منتخب، نیروهاي کابینه را هم براساس همان دیدگاه فراجناحی
می چیند و از افراد شایسته استفاده خواهد کرد یا نه. اگر بتواند بر همین روشی که داشته عمل کند، به نظر می رسد مشکلات کشور
زودتر حل شود. اولویت هاي دولت سیزدهم رفع مشکلات معیشتی مردم است، مردم منتظر اقدام دولت جدید براي رفع مشکلات
معیشتی هستند، اگر دولت درسال 1400 در اجراي تعهداتش موفق شود، طبیعتا ارتباط بین دولت، مردم و حاکمیت افزایش پیدا می
کند و ساختارهاي کشور را هم تقویت می کند. قبل از برگزاري انتخابات ریاست جمهوري، همه جریان ها بر مبناي نگاه سیاسی وارد
کارزار انتخابات شده اند، اما بعد از انتخابات باید نگاه هاي حزبی و سیاسی به نگاه حاکمیتی تغییر یابد. همه ما مدیون مردم هستیم.
بعد از اعلام نتایج انتخابات، بحث هاي قبل از انتخابات معنا ندارد، همه باید کمک کنند دولت براي تحقق وعده هایش موفق شود زیرا
موفقیت دولت، موفقیت مردم است. رفع مشکلات اقتصادي کشور تابع مولفه هاي متعدد است. پیشنهادم به دولت سیزدهم این است
که ساخت و ساز مسکن را در اولویت قرار دهد؛ چون به تبع رونق ساخت مسکن، حدود 120 صنعت وابسته رونق می گیرد. براي
اینکه کشور از حالت رکورد خارج شود باید ساخت مسکن در اولویت قرار گیرد و دولت با در اختیار گذاشتن زمین براي متقاضیان
مسکن، بانک هاي دولتی را موظف کند تسهیلات با سود کم در اختیار مردم قرار دهند. این دو اقدام می تواند تاثیر مثبتی در اقتصاد
داشته باشد. البته دولت براي تسریع در ساخت مسکن باید به استان ها اختیارات لازم را بدهند و استاندار در راس امور باشد، وام
مسکن را هر چه زودتر در اختیار مردم قرار دهند و با اجرایی شدن اقدامات، وعده دولت در سال اول عملیاتی می شود. تسریع در امر
واکسیناسیون کرونا از دیگر اقدامات مهم دولت است، تزریق واکسن کرونا موجب امید و دلگرمی در جامعه می شود، دولت آینده باید
به این موضوع توجه جدي کند. پیگیري مذاکرات برجامی براي بهبود وضعیت اقتصادي مهم ارزیابی می شود، در صورت به نتیجه
رسیدن مذاکرات برجامی نرخ دلار و ارز در کشور پایین می آید و به بهبود وضعیت معیشتی مردم و زیست بهتر کمک می کند. در
حال حاضر تعداد زیادي از شهرك هاي صنعتی تعطیل یا نیمه تعطیل هستند با آغاز فعالیت این کارخانجات، بخشی از کارگران
مشغول به کار شده و بخشی از مشکل اشتغال در کشور حل می شود. همکاري قوه قضائیه با دولت براي شروع فعالیت کارخانه هاي
تعطیل شده مهم است، بانک ها با کمک دستور قضایی واحدهاي تولیدي را که قادر به پرداخت تسهیلات خود نبوده اند، تعطیل کرده
و تحت تملک خود قرار داده اند. اکنون قوه قضائیه می تواند بانک ها را موظف کند این کارخانه ها را به صورت اجاره به شرط تملیک
به افراد بدهند یا استعلام عمومی کند تا دوباره به مدار تولید و اشتغال برگردند. اگر مسئولان مصالح و منافع ملی کشور را در نظر
بگیرند و نگاه هاي سیاسی و جناحی را کنار بگذارند این یکدستی می تواند تاثیرات مثبتی داشته باشد. از این جهت که قواي سه گانه
فرصت را مغتنم بشمارند؛ چون عمر مجلس و دولت به زودي پایان می پذیرد و باید بدون نگاه سیاسی به رفع مشکل مردم فکر کنند؛
وگرنه خود یکدست بودن ممکن است مضر باشد؛ چون احساس می کنند همه قدرت به دست یک جناح افتاده و نیازي به مشاوره با
نخبگان و مردم نیست. اگر اصولگرایان از این فرصت استفاده کنند موجبات سربلندي خود و همفکرانش را فراهم می کنند و این

ظرفیت، فرصت مغتنمی براي خدمت به خودشان و مردم است.





ثبت نام چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر از طریق سایت بانک رفاه کارگران

منبع: آبادان نیوزشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/04/26

به منظور ترویج فرهنگ کارآفرینی و معرفی الگو هاي موفق کارآفرینی، چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر توسط وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار می شود. 

به گزارش نبض بازار به نقل از روابط عمومی بانک رفاه کارگران،
علاقه مندان (افراد و شرکت هاي کارآفرین) به شرکت در
چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر می توانند براي کسب
اطلاعات بیشتر و همچنین ثبت نام، به سایت بانک رفاه کارگران

 
مراجعه کنند. 

بر اساس این گزارش، ثبت نام کارآفرینان در چهاردهمین

 
جشنواره کارآفرینان برتر از اول تیر ماه سال جاري آغاز شده و تا 10 مرداد ماه ادامه دارد. 

تفاوت مهم این دوره از جشنواره با سایر دوره ها، بخش گردشگري و صنایع دستی است که به عنوان یکی از بخش هاي تخصصی
جشنواره در کنار بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات اضافه و از همکاري وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در این

 
دوره استفاده شده است. 

در برنامه هاي امسال، مشکلات و چالش هاي کارآفرینان از ابعاد مختلف، شیوه هاي آموزش کارآفرینی، ضرورت وجود مشاوره هاي
مختلف مربوط به این حوزه، چالش هاي موجود در نهادهاي رسمی و غیررسمی، مراکز علمی و پژوهشی، دستگاه هاي دولتی اجرایی

 
و تصمیم سازي و ... مورد توجه قرار خواهد گرفت. 

گفتنی است، این جشنواره با هدف شناسایی و انتخاب افرادي که تلاش هاي آن ها توانسته است یا می تواند تحول قابل توجهی بر
صنعت پیرامون آن ها ایجاد کند، برگزار می شود.



مجوز رسمی مرکز مدیریت مهارت آموزي دانشگاه آزاد اسلامی تبریز دریافت

شد

منبع: آناشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/04/26

مجوز رسمی مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز توسط نماینده سازمان فنی و
حرفه اي به رئیس این دانشگاه اعطا شد.

مجوز رسمی مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز توسط نماینده سازمان فنی و حرفه

 
اي به رئیس این دانشگاه اعطا شد. 

 
 

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي خبرگزاري آنا از تبریز، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان آذربایجان شرقی در دومین شوراي
راهبري مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز با طرح شعار «هر دانشجو یک مهارت» با بیان
اینکه نگرش مسئولان ارشد دانشگاه آزاد اسلامی به وظایف دانشگاه عوض شده است، اظهار کرد: اکنون وظیفه دانشگاه دیگر آموزش

 
صرف نیست؛ بلکه دانشگاه در کنار آموزش به مهارت آموزي هم می پردازد. 

عزیز جوانپور ادامه داد: با این روند دانشجویان پس از فراغت از تحصیل علاوه بر اخذ مدرك دانشگاهی موفق به کسب مهارت شده و
گواهینامه هاي مهارتی را با مدرك دانشگاهی همراه دارند تا بتوانند علاوه بر اینکه خودشان صاحب شغل هستند در جامعه هم

 
اشتغال آفرینی کنند. 



 
جامعه و بازار کار به مهارت نیاز دارد  

مهدي ملائی رئیس شوراي راهبري مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی واحد تبریز و نماینده سازمان فنی وحرفه اي نیز به
مراجعه متعدد فارغ التحصیلان دانشگاهی به سازمان فنی وحرفه اي براي مهارت آموزي اشاره کرد و توضیح داد: جامعه و بازار کار
علاوه بر نیاز به تخصص و مدرك دانشگاهی در کنار آن به مهارت در آن رشته هم نیاز دارد تا فرد بتواند در رشته مورد علاقه کاربلد

 
شده و جذب بازار کار شود. 

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی و دبیر شوراي راهبري مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی واحد تبریز هم با استناد به
مطالبه گري فارغ التحصیلان به مهارت آموزي پس از فراغت از تحصیل، تشکیل این مرکز و وجود دانشکده مهارت و کارآفرینی

 
دانشگاه آزاد اسلامی را فرصتی ویژه براي توأم کردن مهارت در کنار تحصیل براي کل دانشجویان دانشگاه آزاد و دولتی دانست. 

حسین جعفرزاده به وجود طرح پویش که طرح کار در کنار تحصیل دانشجویان است، اشاره کرد و یادآور شد: این شورا می تواند براي

 
آماده سازي دانشجویان براي حضور در محیط واقعی کسب و کار نقش آفرینی خوبی ایجاد کند. 

 
 

در پایان این جلسه، مجوز رسمی مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی واحد تبریز که از طرف رضا اختیار وکالتی مدیرکل
سازمان فنی وحرفه اي استان آذربایجان شرقی صادر شده بود، توسط مهدي ملائی به عنوان نماینده این سازمان به عزیز جوانپور

 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز اعطا شد. 

به گزارش آنا، دومین شوراي راهبري مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی واحد تبریز با حضور عزیز جوانپور رئیس دانشگاه



 
آزاد اسلامی استان آذربایجان شرقی در محل دانشکده مهارت و کارآفرینی این دانشگاه تشکیل شد. 

انتهاي پیام/4103/4062/



اقتصاد مقاومتی با حمایت از کارآفرینان محقق می شود

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/04/25

اردبیل از جمله استان هایی است که از ظرفیت هاي منحصر به فردي برخوردار است. از منابع طبیعی و آب و هوایش گرفته
تا تولیدات صنعتی و محصولات کشاورزي و صنایع دستی که هر کدام وزنه اي در جهت ایجاد اشتغال براي جوانان این

منطقه به شمار می آیند. با این حال و به خاطر برخی بی توجهی ها هنوز نتوانسته از تمام ...

سرویس ایران جوان آنلاین: اردبیل از جمله استان هایی است که از ظرفیت هاي منحصر به فردي برخوردار است. از منابع
طبیعی و آب و هوایش گرفته تا تولیدات صنعتی و محصولات کشاورزي و صنایع دستی که هر کدام وزنه اي در جهت ایجاد اشتغال
براي جوانان این منطقه به شمار می آیند. با این حال و به خاطر برخی بی توجهی ها هنوز نتوانسته از تمام توانمندي هایش استفاده
کند. حالا بسیج سازندگی در نظر دارد با ورود به عرصه هاي مختلف و حمایت از کارآفرینان و در دستور قرار دادن بحث اقتصاد
مقاومتی و اشتغالزایی تحولی در این استان ایجاد کند. به همین بهانه به سراغ سرهنگ پاسدار علی پیرجاهد مسئول سازمان بسیج

 
سازندگی سپاه حضرت عباس (ع) رفتیم تا در گفت وگویی از اقدامات صورت گرفته و برنامه هاي این سازمان آگاه شویم. 

 
بسیج سازندگی چه برنامه هایی در جهت حمایت از کارآفرینان و تولید کنندگان اردبیل دارد؟ 

این یکی از مسئولیت هاي بسیج سازندگی است که با تمام توان براي حل مشکلات تولیدکنندگان و صاحبان مشاغل خانگی وارد
میدان شده و در کنار آنان باشد. کمک به بالا بردن سطح تولید و تحقق جهش تولید نیاز به برنامه و برداشتن گام هاي مناسبی دارد

 
که بسیج براي آن ها فکر هاي بزرگی دارد. 

تحقق شعار سال با همت همگانی و حمایت واقعی از تولیدکنندکان امکانپذیر است. تأکید ما این است که کادرسازي و تربیت نسل

 
جهادي براي آینده کشور مهم است و بدون تردید مهم ترین اصل در اقدامات جهادي، تلاش براي پرورش و تربیت این نیروهاست. 

در این میان باید به خواهران و بانوان جهادگر توجه ویژه اي داشت. مثلاً در عرصه تولید فرش، در اردبیل بانوان زیادي مشغول به
فعالیت هستند. پیشتازي زنان در این صنعت حرکتی مؤثر براي اشتغالزایی در حوزه زنان است. در یک کلام وقتی در مورد
تولیدکنندگانی که به حرکت هاي جهادي ایمان دارند صحبت می شود، در مورد جوانان و تربیت نسلی جهادي براي نقش آفرینی در

 
چالش ها صحبت می شود که از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

ناگفته نماند این سازمان در عرصه توانمندسازي و توسعه آموزش از آمادگی لازم برخوردار است و در راستاي اشتغالزایی و رونق تولید

 
از طرح هاي زودبازده و مشاغل خانگی حمایت می کند. 

 
براي مناطق محروم و روستاییان چه برنامه هایی دارید؟ 

توجه به هموطنان کم برخوردار و ضعیف و رسیدگی به وضع آن ها اولویت بسیج سازندگی در مناطق مختلف کشور است. در اردبیل
خدمات رسانی به مردم در مناطق محروم و روستایی در دستور کار این سازمان قرار گرفته و این مهم با محوریت گروه هاي جهادي
در حال انجام است. بر همین اساس چندي قبل 21 روستا در اردبیل به همت اکیپ دامپزشکی بسیج سازندگی از خدمات رایگان
دامپزشکی بهره مند شدند. سونوگرافی دام ها با دستگاه سونوگرافی پیشرفته جهت تشخیص آبستنی یا مشکلات تولید مثلی، ویزیت
دام هاي بیمار، نسخه پیچی، درمان دارویی رایگان و ارائه خدمات مشاوره اي در جهت افزایش سوددهی و کاهش هزینه هاي روستایی

 
از جمله خدمات ارائه شده است. 

 
در زمینه ارائه خدمات پزشکی به شهروندان نیز حرکتی داشته اید؟ 

اجراي طرح شهید رهنمون در سطح استان اردبیل مدت هاست که در دستور کار قرار دارد. هم اکنون ارائه خدمات رایگان پزشکی به
مردم در مناطق محروم در قالب این طرح ادامه دارد که با همکاري بسیج جامعه پزشکی و گروه هاي جهادي خدمات خوبی به مردم



 
ارائه شده است. 

 
در بحث عمرانی چه اقداماتی داشته اید؟ 

طی سال هاي اخیر بیش از 854 پروژه با اعتباري بالغ بر 37 میلیارد تومان در سطح استان آغاز و بخش اعظمی از آن به اتمام رسیده
که غالباً در حوزه کارآفرینی، انتقال آب کشاورزي، جاده سازي و ساخت خانه محروم است که این پروژه ها را در کنار مردم تکمیل

 
کردیم. 

همچنین 453 پروژه با اعتبار 24 میلیارد و 800 میلیون تومانی با رویکرد اشتغالزایی در دستور کار است که 142 پروژه آغاز به کار
کرده است. کمک به اشتغالزایی از جمله فعالیت هاي است که بسیج سازندگی ورود جدي به آن داشته، اما چون در بحث مشاغل
خانگی متولی خاصی براي پیگیر ها و رفع مشکلات وجود ندارد شاهد ریزش هستیم که باید مسئولان امر توجه کافی به این زمینه

 
داشته باشند. 

 
در انجام کار ها و پیشبرد برنامه ها با سازمان ها و نهاد هاي دیگر همکاري دارید؟ 

بله، با تفاهمنامه هایی که با ادارات مختلف داریم حدود 2 هزار و 500 مجوز صادر و به 200 نفر با اعتبار 2 میلیارد تومان تسهیلات
اعطا کرده ایم که با هم افزایی کمیته امداد استان به 180 نفر دیگر با اعتبار 7 میلیارد تومان وام هاي اشتغالزایی ارائه شده است. در

 
مجموع بیش از 2 هزار نفر در زمینه هاي مختلف آموزش دیده و وارد بازار کار و تولید شده اند. 

 
در جهت توجه و فعال کردن اقتصاد مقاومتی در استان چه کار هایی در اردبیل صورت گرفته است؟ 

اگر قرار است وارد مباحث اقتصادي و بخصوص اقتصاد مقاومتی شویم باید حتماً از امکانات موجود به شکل بهینه استفاده شود.

 
بخصوص استفاده از فضا هاي موجود بلااستفاده براي ایجاد کارگاه هاي تولیدي و اشتغالزا. 

همچنین نسبت به موضوع بازاریابی و فروش بهینه فرهنگ سازي کنیم. باید به تولیدات داخلی اطمینان و اعتماد داشته باشیم و این
اعتماد را در همه بخش ها ساري و جاري کنیم. متأسفانه باید بگویم این موضوع که بسیار هم مهم است نادیده گرفته شده و در
اردبیل اعتماد به تولید داخل مشاهده نمی شود. مثلاً پنیر لیقوان و عسل سهند در استان بسته بندي شده و به اسم استانی دیگر به
فروش می رسد و این در حالی است که باید به توان داخل باور داشته باشیم. الان در شرایطی هستیم که براي هر تغییر یا پیشرفتی

 
به یک عزم ملی نیاز است و اگر همه سازمان ها و نهاد ها و ادارات وارد میدان نشوند کاري پیش نمی رود. 

بسیج سازندگی سپاه حضرت عباس (ع) اردبیل براي حمایت از جوانانی که در خانواده هاي کم برخوردار حضور دارند کاري انجام داده

 
است؟ 

در راستاي فرهنگ سازي اعتماد به تولیدات داخلی و کمک به نوعروسان نیازمند، در عرض دو سال اخیر نزدیک به 2 هزار سري
جهیزیه آماده و به جوانانی که قصد تشکیل زندگی داشتند، اهدا شد. هر سري شامل 15 قلم اجناس ایرانی بود که سعی شده تمام
اقلام اولیه و اضطراري در این مجموعه قرار داشته باشد. براي سال جاري نیز برنامه هایی در همین راستا داریم که امیدواریم با حضور

و حمایت خیرین بتوانیم جوانان بیشتري تحت پوشش قرار دهیم تا به تشکیل زندگی بپردازند.



اقتصاد مقاومتی با حمایت از کارآفرینان محقق می شود

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/04/25

سرویس ایران جوان آنلاین: اردبیل از جمله استان هایی است که از ظرفیت هاي منحصر به فردي برخوردار است. از منابع
طبیعی و آب و هوایش گرفته تا تولیدات صنعتی و محصولات کشاورزي و صنایع دستی که هر کدام وزنه اي در جهت ایجاد اشتغال
براي جوانان این منطقه به شمار می آیند. با این حال و به خاطر برخی بی توجهی ها هنوز نتوانسته از تمام توانمندي هایش استفاده
کند. حالا بسیج سازندگی در نظر دارد با ورود به عرصه هاي مختلف و حمایت از کارآفرینان و در دستور قرار دادن بحث اقتصاد
مقاومتی و اشتغالزایی تحولی در این استان ایجاد کند. به همین بهانه به سراغ سرهنگ پاسدار علی پیرجاهد مسئول سازمان بسیج

 
سازندگی سپاه حضرت عباس (ع) رفتیم تا در گفت وگویی از اقدامات صورت گرفته و برنامه هاي این سازمان آگاه شویم. 

 
بسیج سازندگی چه برنامه هایی در جهت حمایت از کارآفرینان و تولید کنندگان اردبیل دارد؟ 

این یکی از مسئولیت هاي بسیج سازندگی است که با تمام توان براي حل مشکلات تولیدکنندگان و صاحبان مشاغل خانگی وارد
میدان شده و در کنار آنان باشد. کمک به بالا بردن سطح تولید و تحقق جهش تولید نیاز به برنامه و برداشتن گام هاي مناسبی دارد

 
که بسیج براي آن ها فکر هاي بزرگی دارد. 

تحقق شعار سال با همت همگانی و حمایت واقعی از تولیدکنندکان امکانپذیر است. تأکید ما این است که کادرسازي و تربیت نسل

 
جهادي براي آینده کشور مهم است و بدون تردید مهم ترین اصل در اقدامات جهادي، تلاش براي پرورش و تربیت این نیروهاست. 

در این میان باید به خواهران و بانوان جهادگر توجه ویژه اي داشت. مثلاً در عرصه تولید فرش، در اردبیل بانوان زیادي مشغول به
فعالیت هستند. پیشتازي زنان در این صنعت حرکتی مؤثر براي اشتغالزایی در حوزه زنان است. در یک کلام وقتی در مورد
تولیدکنندگانی که به حرکت هاي جهادي ایمان دارند صحبت می شود، در مورد جوانان و تربیت نسلی جهادي براي نقش آفرینی در

 
چالش ها صحبت می شود که از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

ناگفته نماند این سازمان در عرصه توانمندسازي و توسعه آموزش از آمادگی لازم برخوردار است و در راستاي اشتغالزایی و رونق تولید

 
از طرح هاي زودبازده و مشاغل خانگی حمایت می کند. 

 
براي مناطق محروم و روستاییان چه برنامه هایی دارید؟ 

توجه به هموطنان کم برخوردار و ضعیف و رسیدگی به وضع آن ها اولویت بسیج سازندگی در مناطق مختلف کشور است. در اردبیل
خدمات رسانی به مردم در مناطق محروم و روستایی در دستور کار این سازمان قرار گرفته و این مهم با محوریت گروه هاي جهادي
در حال انجام است. بر همین اساس چندي قبل 21 روستا در اردبیل به همت اکیپ دامپزشکی بسیج سازندگی از خدمات رایگان
دامپزشکی بهره مند شدند. سونوگرافی دام ها با دستگاه سونوگرافی پیشرفته جهت تشخیص آبستنی یا مشکلات تولید مثلی، ویزیت
دام هاي بیمار، نسخه پیچی، درمان دارویی رایگان و ارائه خدمات مشاوره اي در جهت افزایش سوددهی و کاهش هزینه هاي روستایی

 
از جمله خدمات ارائه شده است. 

 
در زمینه ارائه خدمات پزشکی به شهروندان نیز حرکتی داشته اید؟ 

اجراي طرح شهید رهنمون در سطح استان اردبیل مدت هاست که در دستور کار قرار دارد. هم اکنون ارائه خدمات رایگان پزشکی به
مردم در مناطق محروم در قالب این طرح ادامه دارد که با همکاري بسیج جامعه پزشکی و گروه هاي جهادي خدمات خوبی به مردم

 
ارائه شده است. 

 
در بحث عمرانی چه اقداماتی داشته اید؟ 



طی سال هاي اخیر بیش از 854 پروژه با اعتباري بالغ بر 37 میلیارد تومان در سطح استان آغاز و بخش اعظمی از آن به اتمام رسیده
که غالباً در حوزه کارآفرینی، انتقال آب کشاورزي، جاده سازي و ساخت خانه محروم است که این پروژه ها را در کنار مردم تکمیل

 
کردیم. 

همچنین 453 پروژه با اعتبار 24 میلیارد و 800 میلیون تومانی با رویکرد اشتغالزایی در دستور کار است که 142 پروژه آغاز به کار
کرده است. کمک به اشتغالزایی از جمله فعالیت هاي است که بسیج سازندگی ورود جدي به آن داشته، اما چون در بحث مشاغل
خانگی متولی خاصی براي پیگیر ها و رفع مشکلات وجود ندارد شاهد ریزش هستیم که باید مسئولان امر توجه کافی به این زمینه

 
داشته باشند. 

 
در انجام کار ها و پیشبرد برنامه ها با سازمان ها و نهاد هاي دیگر همکاري دارید؟ 

بله، با تفاهمنامه هایی که با ادارات مختلف داریم حدود 2 هزار و 500 مجوز صادر و به 200 نفر با اعتبار 2 میلیارد تومان تسهیلات
اعطا کرده ایم که با هم افزایی کمیته امداد استان به 180 نفر دیگر با اعتبار 7 میلیارد تومان وام هاي اشتغالزایی ارائه شده است. در

 
مجموع بیش از 2 هزار نفر در زمینه هاي مختلف آموزش دیده و وارد بازار کار و تولید شده اند. 

 
در جهت توجه و فعال کردن اقتصاد مقاومتی در استان چه کار هایی در اردبیل صورت گرفته است؟ 

اگر قرار است وارد مباحث اقتصادي و بخصوص اقتصاد مقاومتی شویم باید حتماً از امکانات موجود به شکل بهینه استفاده شود.

 
بخصوص استفاده از فضا هاي موجود بلااستفاده براي ایجاد کارگاه هاي تولیدي و اشتغالزا. 

همچنین نسبت به موضوع بازاریابی و فروش بهینه فرهنگ سازي کنیم. باید به تولیدات داخلی اطمینان و اعتماد داشته باشیم و این
اعتماد را در همه بخش ها ساري و جاري کنیم. متأسفانه باید بگویم این موضوع که بسیار هم مهم است نادیده گرفته شده و در
اردبیل اعتماد به تولید داخل مشاهده نمی شود. مثلاً پنیر لیقوان و عسل سهند در استان بسته بندي شده و به اسم استانی دیگر به
فروش می رسد و این در حالی است که باید به توان داخل باور داشته باشیم. الان در شرایطی هستیم که براي هر تغییر یا پیشرفتی

 
به یک عزم ملی نیاز است و اگر همه سازمان ها و نهاد ها و ادارات وارد میدان نشوند کاري پیش نمی رود. 

بسیج سازندگی سپاه حضرت عباس (ع) اردبیل براي حمایت از جوانانی که در خانواده هاي کم برخوردار حضور دارند کاري انجام داده

 
است؟ 

در راستاي فرهنگ سازي اعتماد به تولیدات داخلی و کمک به نوعروسان نیازمند، در عرض دو سال اخیر نزدیک به 2 هزار سري
جهیزیه آماده و به جوانانی که قصد تشکیل زندگی داشتند، اهدا شد. هر سري شامل 15 قلم اجناس ایرانی بود که سعی شده تمام
اقلام اولیه و اضطراري در این مجموعه قرار داشته باشد. براي سال جاري نیز برنامه هایی در همین راستا داریم که امیدواریم با حضور

و حمایت خیرین بتوانیم جوانان بیشتري تحت پوشش قرار دهیم تا به تشکیل زندگی بپردازند.



تداوم زندان زدایی سیاست رئیس جدید قضائیه

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/04/25

حجت الاسلام محسنی اژه اي در نخستین سفر استانی خود در مقام رئیس قوه قضائیه، روز پنج شنبه به ایلام رفت و ضمن
سرکشی از حوزه هاي قضایی و بررسی مشکلات موجود، در جلسه شوراي اداري، شوراي تأمین و نشست با قضات و کارکنان

استان ایلام شرکت کرد.

سرویس سیاسی جوان آنلاین: حجت الاسلام محسنی اژه اي در نخستین سفر استانی خود در مقام رئیس قوه قضائیه، روز پنج
شنبه به ایلام رفت و ضمن سرکشی از حوزه هاي قضایی و بررسی مشکلات موجود، در جلسه شوراي اداري، شوراي تأمین و نشست با

 
قضات و کارکنان استان ایلام شرکت کرد. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی قوه قضائیه، حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه اي در دیدار با قضات و کارکنان قضایی استان
ایلام، با اشاره به برکات خدمت به مردم و گره گشایی از مشکلات آنها، اظهار کرد: کسانی که امروز در استان ایلام از اختیارات و
امکاناتی برخوردارند، باید همه وسع خود را در جهت ارتقاي رفاه، امنیت و آرامش مردم این خطه به کار گیرند. محسنی اژه اي با
تأکید بر این نکته که هیچ کدام از مقامات و مسئولان نباید فرصت خدمت به مردم را از دست بدهند و از آن غافل شوند، گفت:
خدمت به مردم نعمت بزرگی است که خداوند متعال به مسئولان عنایت کرده است که باید به بهترین شکل ممکن از آن استفاده کرد.
رئیس قوه قضائیه بر ضرورت رفع مشکلات مردم در واحد هاي قضایی تأکید کرد و گفت: رسیدگی سریع و بادقت به پرونده هاي مردم
به ویژه اقشاري که محروم تر از سایرین هستند و پول وکیل و کارشناسی ندارند، باید در اولویت کار قضات و کارکنان قضایی باشد.
محسنی اژه اي با تأکید بر لزوم تناسب صدور قرار با نوع اتهام، گفت: باید تا آنجا که امکان دارد، از زندان رفتن آن دسته از افرادي که

 
می توان مانع از فرستادن آن ها به زندان شد، جلوگیري کرد. 

محسنی اژه اي با بیان اینکه قرار باید به گونه اي باشد تا حتی الامکان منجر به بازداشت فرد نشود، اظهار کرد: باید در صورت

 
بازداشت فرد، بستر براي تأمین قرار صادره مهیا باشد. 

رئیس قوه قضائیه ضمن توصیه به قضات براي صادر نکردن قرار بازداشت موقت تا آنجا که امکان دارد، گفت: اگر در فرداي روز صدور
قرار بازداشت موضوع حل شد، بلافاصله باید براي آزادي فرد بازداشت شده اقدام کرد. محسنی اژه اي همچنین با توصیه به قضات
استان ایلام براي صدور احکام مجازات جایگزین حبس، عنوان کرد: کسانی که امنیت و آرامش مردم را به هم می ریزند، باید به حبس

 
بروند، اما در خصوص مواردي که ضرورتی براي به زندان فرستادن افراد نیست، باید از این کار اجتناب شود. 

رئیس قوه قضائیه بر استفاده حداکثري از ظرفیت مردم، صاحبان نفوذ و صاحبان کلام براي گذشت اولیاي دم از تقاضاي قصاص تأکید

 
کرد و گفت: قصاص هر یک نفر در جامعه، مشکلات بسیاري را براي آینده فرزندان و خانواده او به وجود می آورد. 

 
ماده 429 قانون مجازات؛ گره گشاي قصاص 

محسنی اژه اي با بیان اینکه اگر ولی یا اولیاي دم در مرحله اول راضی به صرف نظر از قصاص نشدند، نباید ناامید شوند و باز هم باید
اقدام کنند، تصریح کرد: در خصوص محکومان به قصاصی که چهار، پنج یا 10 سال در زندان هستند، اما اولیاي دم نه حکم را اجرا
می کنند و نه رضایت می دهند، چنانچه اولیاي دم عذر موجهی ندارند، ماده 429 قانون مجازات اسلامی تکلیف را روشن کرده و
امکان اخذ تضمین مناسب و آزاد کردن این نوع از زندانیان محکوم به قصاص فراهم است، البته تشخیص تضمین مناسب با قاضی

 
است. 

رئیس قوه قضائیه ضمن توصیه به دادستان و رئیس کل دادگستري براي نظارت مستمر و مستقیم بر پرونده هاي اجراي احکام، گفت:
نباید شرایطی ایجاد شود که در نتیجه غفلت یک نفر، لکه اي کدر و تاریک در صفحه زلالی که مردم از قوه قضائیه انتظار دارند، دیده



 
شود. 

 
مردم نباید چوب بی برنامگی ها را بخورند 

رئیس قوه قضائیه همچنین در جلسه شوراي اداري استان ایلام گفت: پیچیدگی هاي کار اداري سبب شده است مردم براي یک کار
کوچک گاهی اوقات باید هفته ها وقت بگذارند، از رئیس کل دادگستري استان می خواهم در هر دادگستري یک نفر کارش این باشد

 
که کسانی که مراجعه می کنند و کار دارند و کارشان درست نشده کار این افراد را پیگیري کند. 

رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه مردم از ما انتظار دارند و باید کارشان زود انجام شود، تأکید کرد: بسیاري از ناهنجاري ها ریشه در
بیکاري دارد، پروژه اي 18، 17 سال طول کشیده است، اینگونه نمی شود. محسنی اژه اي با بیان اینکه انصاف نیست مردم از ناحیه
کسانی که برنامه ریزي یا نظارت صحیح نمی کنند تحت فشار باشند، گفت: بخش عمده اي از کنترل بازار و جلوگیري از گرانفروشی

 
به عهده تعزیرات است. 

رئیس دستگاه قضا افزود: دادستان کل کشور به سازمان تعزیرات کمک کند و چنانچه در این فضا کسی مرتکب جرم می شود، جنس

 
احتکار می کند یا جنسی را متقلبانه با قیمت بالاتر می فروشد، دادستان ها با این موارد برخورد کنند. 

رئیس قوه قضائیه دو مأموریت به معاون اول قوه قضائیه داد و گفت: دادخواست ایثارگران که در حال حاضر در دیوان عدالت اداري

 
است پیگیري کنید، اگر بررسی شده و نیاز به توضیح است توضیح دهید، اگر بررسی نشده پیگیري کنید. 

 
مأموریت به دادگستري کل استان ایلام 

حضور در شوراي تأمین استان ایلام و بررسی مهم ترین مسائل سیاسی و امنیتی انتظامی این استان از دیگر برنامه هاي محسنی اژه

 
اي در سفر به ایلام بود. 

رئیس قوه قضائیه مهم ترین مسئله استان ایلام را موضوع بیکاري و اولویت اصلی همه دستگاه ها در این استان را برنامه درازمدت

 
براي حل این مشکل عمده و مهم استان عنوان کرد. 

حجت الاسلام محسنی اژه اي با اشاره به گزارش استاندار ایلام از وضع پروژه هاي اقتصادي و سرمایه اي نیمه تمام در این استان،
تأکید کرد: لازم است مجموعه استان هر پروژه سرمایه گذاري نیمه تمامی را که می تواند نقش مؤثري در افزایش اشتغال و رفع

 
مشکلات و رونق اقتصادي استان ایلام داشته باشد احصا کرده و براي پیگیري در اختیار ما قرار دهد. 

رئیس قوه قضائیه افزود: ما با همه امکانات خود پیگیر رفع مشکلات این پروژه ها خواهیم بود و این امید نیز وجود دارد که در دولت

 
جدید این طرح ها به سرانجام برسد چراکه آیت االله رئیسی انگیزه لازم در این زمینه را دارد. 

محسنی اژه اي به وجود برخی مشکلات و مسائل قضایی در موضوع سرمایه گذاري و واحد هاي اقتصادي فعال استان ایلام نیز اشاره
کرد و افزود: دستگاه قضایی آماده است هر مشکلی در این زمینه وجود داشته باشد رفع و براي رونق تولید تلاش کند. بر همین اساس
رئیس قوه قضائیه دادگستري کل استان ایلام را مأمور کرد در رابطه با حمایت از بنگاه هایی که به دلیل مشکلات بانکی به تعطیلی

 
کشیده شده اند، با بررسی و شناسایی، نسبت به حل مشکلات آن ها اقدام کند. 

رئیس قوه قضائیه مسئله حاشیه نشینی را یکی دیگر از مسائل مهم استان عنوان کرد که می تواند تبعات جدي اجتماعی و قضایی به

 
دنبال داشته باشد. 

 
بازدید از زندان مرکزي ایلام 

غلامحسین محسنی اژه اي صبح پنج شنبه در جریان سفر به استان ایلام، با حضور در زندان مرکزي ایلام که در تیرماه سال جاري به

 
بهره برداري رسید، از بخش هاي مختلف این زندان بازدید و با مسئولان و زندانیان آن گفتگو کرد. 

در پایان بازدید حجت الاسلام محسنی اژه اي از زندان مرکزي ایلام، طی مراسمی 15 مددجو که به دلیل محکومیت مالی در زندان به

 
سر می بردند، با کمک خیرین آزاد شدند. 

 
تخصیص 117میلیارد تومان براي حل مشکلات قضایی ایلام 

بر اساس اولویت ها و مقدورات فعلی، با کمک سایر دستگاه هاي ذي ربط 117میلیارد تومان براي کار هاي اولویت دار در استان ایلام

 
تخصیص داده شد. 

حجت الاسلام محسنی اژه اي در نشست خبري پایان سفر به استان ایلام گفت: این سفر به دو منظور اتفاق افتاد؛ اولاً از سال 96



 
تاکنون به این استان سفري انجام نشده بود و ثانیاً به دلیل مشکلات استان، سزاوار است خدمت بیشتري به مردم ارائه دهیم. 

رئیس قوه قضائیه در ادامه اظهار داشت: بر اساس اولویت ها و مقدورات فعلی، با کمک سایر دستگاه هاي ذي ربط 117 میلیارد تومان

 
تخصیص داده شد که براي مدت مشخص طی امسال و دو سال آینده براي کار هاي اولویت دار هزینه شود. 

وي همچنین گفت: مقرر شد با همکاري استانداري، سازمان بازرسی و سایر دستگاه ها لیستی از تمامی بنگاه هاي اقتصادي و مراکز
تولیدي که با مشکلاتی مواجه هستند یا پروژه هایی که نیمه تمام باقی مانده اند، تهیه شود و کارگروه هایی انتخاب شود تا با کمک

 
دولت پروژه هاي نیمه تمام، تمام شود. 

محسنی اژه اي افزود: در خصوص مواردي که مشکل آن ها مربوط به خود قوه قضائیه است دستور داده شد هر چه سریع تر

 
مشکلاتشان بررسی شود. در خصوص پرونده هاي کثیرالشاکی دستوراتی داده شد تا هر چه سریع تر تعیین تکلیف شوند. 

رئیس قوه قضائیه اضافه کرد: برخی از عدم اجراي بموقع احکام گلایه داشتند که قرار شد به صورت ویژه مورد بررسی قرار گیرد و اگر

 
احیاناً حکمی هست که صادر و قطعی شده، اما اجرا نشده بررسی شود که علت عدم اجرا چه بوده و اجرا شود. 

وي اظهار داشت: مقامات عالی قوه قضائیه از جمله رئیس دیوان عالی کشور، دادستان کل کشور، معاون اول و تعدادي از همکاران
دیگر به مدت چهار تا پنج ساعت با مردم به صورت حضوري گفتگو کردند و صحبت هاي آن ها را شنیدند. در همین جا ترتیبی داده

شد که تقاضا ها و نامه ها ثبت و با آن ها تماس گرفته شود تا مشکلاتشان حل شود.



خط حزب االله 297 | ساعت هاي بهشتی

منبع: دفتر رهبريشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/04/25

شماره ي دویست و نود و هفتم هفته نامه ي خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد. این شماره ي خط
حزب االله به مناسبت فرارسیدن روز عرفه نگاهی به فرصت معنوي این روز و بهره برداري از آن براساس بیانات رهبر انقلاب

داشته است. توصیه هاي اقتصادي رهبر انقلاب در فضاي رقابتهاي انتخاباتی 1400 از اهمیت ...

 
 شماره ي دویست و نود و هفتم هفته نامه ي خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد. 

 این شماره ي خط حزب االله به مناسبت فرارسیدن روز عرفه نگاهی به فرصت معنوي این روز و بهره برداري از آن براساس بیانات

 
رهبر انقلاب داشته است. 

 توصیه هاي اقتصادي رهبر انقلاب در فضاي رقابتهاي انتخاباتی 1400 از اهمیت قابل توجه و بسیار بالاي مسئله ي «اقتصاد و
معیشت» در نگاه ایشان حکایت میکند. به دلیل شرایط کشور به نظر میرسد که آحاد افراد جامعه نیز جنس مطالباتشان از دولت
سیزدهم اقتصادي است و از مسئولین توقع دارند در حوزه ي معیشت، اشتغال و تولید ملی اقدامات اساسی اي انجام شود. سخن هفته
ي خط حزب االله با تیتر " به توان ایران اسلامی" به تشریح بیانات رهبر انقلاب در چگونگی هموار شدن مسیر اقتصاد از مسیر نگاه به

 
ظرفیت هاي کشور پرداخته است. 

 
 شماره ي این هفته ي خط حزب االله به روح مطهر شهید مدافع حرم امید کریمی تقدیم می شود. 



 
دریافت «خط حزب االله» نسخه ي مطالعه 



آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/04/25

25 تیر ماه، هشتاد و هشتمین سالروز تولد داود رشیدي است، هنرمندي که تا آخرین سال هاي زندگی اش همیشه مشغول
خواندن و ترجمه نمایشنامه هاي تازه بود.

به گزارش گروه وبگردي باشگاه خبرنگاران جوان،اوایل دهه
50 وقتی داود رشیدي متوجه شد رضا بابک، مرضیه
برومند، بهرام شاه محمدلو، سوسن فرخ نیا و علیرضا هدایی
بر اثر بعضی اختلاف نظرها کانون پرورش فکري را ترك
کرده اند، فکر کرد که این بچه هاي جوان نباید بیکار

 
بمانند. بنابراین آنان را زیر بال و پر خودش گرفت. 

او در آن زمان مدیریت گروه فیلم و سریال تلویزیون را بر عهده داشت و هیچ خوش نداشت چند جوان مستعد بیکار بمانند ، بخصوص
که در آن مقطع رضا بابک تازه پدر شده بود. این 5 جوان زیر نظر دان لافون، اولین گروه تئاتر کودك در کانون پرورش فکري کودکان
و نوجوانان را تشکیل داده بودند اما با وجود موفقیت هاي بسیار به دلیل بعضی مشکلات، بعد از حدود دو سال از همکاري با کانون

 
کناره گیري کردند. 

رشیدي دست این بچه هاي جوان را گرفت و با حضور آنان اولین گروه تئاتر کودك در تلویزیون را راه اندازي کرد. او که خود
سرپرست گروه تئاتر «امروز» بود، با حضور این جوانان، بخش کودك این گروه را راه اندازي کرد که نمایش هاي گوناگونی را به صورت

 
صحنه اي و نیز در قالب نمایش تلویزیونی کار کردند. 

 
داود رشیدي هم هنرمند بزرگی بود و هم در جایگاه مدیریت، همواره در اندیشه فرصت ایجاد اشتغال براي جوانان بود. 

و حالا همزمان با سالروز تولد او، احترام برومند، همسرش آرزو می کند تئاتر کشورمان سر و سامانی پیدا کند و شرایط کار و زندگی

 
براي جوانان فعال در این حوزه مساعدتر شود. 

پنجمین سالی است که خانواده داود رشیدي، سالروز تولد او را بدون حضور این هنرمند سپري می کنند. 5 سالی که به گفته احترام

 
برومند، زندگی مان دستخوش تغییرات بسیاري شده است. 

25 تیر ماه، هشتاد و هشتمین سالروز تولد داود رشیدي است. هنرمندي که تا آخرین سال هاي زندگی اش همیشه مشغول خواندن و
ترجمه نمایشنامه هاي تازه بود، نمایشنامه هایی که عموما پسرش فرهاد، از خارج از کشور برایش می فرستاد و رشیدي براي به

صحنه بردن اغلب آنها ایده هاي بسیار داشت. هرچند که زمانه و زندگی، اجازه اجراي بسیاري از آن نمایشنامه ها را به او نداد. 



 
اما او ویژگی دیگري هم داشت، نگرانی براي جوانان بویژه براي علاقه مندان جوان تئاتر در شهرهاي خارج از تهران. 

فعالان تئاتر خوب به یاد دارند سال 89 در جریان اختلافات میان جهاد دانشگاهی و دانشگاه تهران بر سر مالکیت تالار مولوي که
منجر به پلمب این تالار شد، داود رشیدي تنها هنرمند پیشکسوتی بود که در تحصن هنرمندان معترض به وضعیت تالار مولوي حضور

 
پیدا کرد و براي حل مشکل تالار مولوي با فرهاد رهبر، رییس وقت دانشگاه تهران به گفتگو نشست. 

و این چنین است که دوستداران داود رشیدي امروز و در وضعیتی که بسیاري از جوانان مشتاق تئاتري با سختی و مرارت بسیار
نمایش هایی را روي صحنه می برند، به یاد این هنرمند می افتند و هیچ بعید نیست ته ذهن شان به این فکر کنند «چه خوب شد که

 
رفت تا این روزهاي تلخ را نبیند!» 

احترام برومند هم که چون او دل نگران فعالان جوان تئاتر است، در سالروز تولد همسرش می گوید: همه گفتگوهایش را که زیر و رو
می کنم، در تمام مصاحبه هایش، نگرانی و دلشوره براي تئاتر و جوانان و بخصوص براي بچه هاي جوانی که خارج از تهران کار می
کنند، مشهود است که البته این نگرانی تنها ویژه آقاي رشیدي نبود بلکه دیگر هنرمندان پیشکسوت مان همچون آقاي نصیریان هم

 
این دلمشغولی را داشتند و دارند. همچنانکه هنرمندان نسل هاي بعد هم این دغدغه را داشته اند و دارند. 

این هنرمند ابراز تاسف می کند: این روزها تئاتر استان ها که هیچ، تئاتر تهران هم حال و روز خوشی ندارد و گویی کسی به فکر

 
نیست که این بچه هاي جوان چگونه روزگار می گذرانند. 

او با یادآوري عشق وصف ناپذیر داود رشیدي به تئاتر اضافه می کند: باور داشت تئاتر ما به جاي خیلی خوبی رسیده و هنرمندان
توانمند و جوانان مستعد بسیاري در آن فعال هستند. البته که کمبودها را می دانست و آرزو داشت شرایط براي اجراي تئاتر هموارتر و

 
زمینه براي فعالیت جوانان مشتاق تئاتر فراهم تر شود. 

برومند ادامه می دهد: در سالروز تولد آقاي رشیدي آرزو می کنم روزگار بهتري پیش روي بچه هاي تئاتري باشد. امیدوارم بچه هاي
سینمایی هم نسبت به تئاتري ها همدل تر شوند و به فکر اشتغال آنان باشند چراکه این روزها بسیاري از بچه هاي جوان تئاتر دست
شان به جایی بند نیست و بیکاري بدجوري آنان را در تنگنا قرار داده است. در این میان کسانی که شناخته شده تر بودند، در شبکه
نمایش خانگی یا سینما مشغول به کار هستند. هرچند مشخص نیست این فیلم هاي سینمایی که ساخته می شود، چگونه و چه

 
زمانی نمایش داده خواهد شد. با این همه، شرایط براي تئاتري ها سخت تر از اقشار دیگر است که امیدوارم سر و سامانی پیدا کند. 

داوود رشیدي زاده 25 تیر 1312 در تهران و کارگردان تئاتر و بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون و داراي نشان درجه یک فرهنگ و هنر

 
است. 

از جمله نمایش هایی که اجرا کرده می توان به «در انتظار گودو»، «ریچارد سوم»، «پیروزي در شیکاگو»، «منهاي دو»، «آقاي

 
اشمیت کیه؟ » و ... اشاره کرد. 

او در دوران پیش از انقلاب جزو هنرمندان آوانگارد تئاتر بود که با اجراي نمایشنامه «در انتظار گودو» نوشته ساموئل بکت، زمینه ساز
آشنایی جامعه تئاتر ایران با تئاتر ابزورد شد. از جمله فیلم هاي سینمایی که در آنها بازي کرده می توان به آثاري چون «کندو»، «فرار

 
از تله»، «کمال الملک»،«ملاقات با طوطی»،«خانه عنکبوت»، «گل هاي داودي»، «شیلات» و ... نام برد. 



او در مجموعه هاي تلویزیونی گوناگونی مانند «گرگ ها»، «هزار دستان»، «ولایت عشق»، «مختارنامه»، «آواي فاخته»، «گل

 
پامچال»، «عطر گل یاس»،«کلاه پهلوي» و ... نیز بازي کرده است. 

 
داود رشیدي 5 شهریور ماه سال 1395 درگذشت. 

منبع:ایسنا



توسعه چالدران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/04/25

مشکلات پیشرفت پروژه هاي مشارکتی دستگاههاي اجرایی و بنیاد علوي در چالدران بررسی شد .

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز آذربایجان غربی، آقاي شهریاري استاندار آذربایجان غربی از شناسایی ظرفیت هاي
جدید معدنی در چالدران خبر داد و گفت: بر اساس مطالعات انجام گرفته معادن بزرگی همچون مس و طلا در این شهرستان

 
شناسایی شده است که چشم اندازهاي روشن معدنی این شهرستان آینده درخشانی را براي منطقه فراهم خواهد کرد . 

حجت الاسلام محمد زاده امام جمعه چالدران نیز در این جلسه
خدمت به محرومین را نوعی عبادت برشمرد و گفت . مسئولین و
مدیران اجرایی باید از این فرصت بدست آمده در جهت خدمت

 
به مردم و رفع محرومیت تلاشهاي لازم را انجام دهند. 

آقاي علی پور نماینده مردم ماکو ، چالدران ، شوط و پلدشت در
مجلس شوراي اسلامی نیز در این جلسه با اشاره به اینکه سد

خاکی بابا احمد به مدت 5 سال است مورد بهره برداري قرار گرفته است افزود : نیمه تمام ماندن عملیات اجرایی آبیاري تحت فشار
پایین دست این سد باعث شده امکان استفاده از آب پشت این سد براي کشاورزان منطقه امکان پذیر نباشد که مساعدت مالی بنیاد

 
علوي در حل مشکل مالی این طرح بسیار موثر است . 

آقاي منصوري رئیس بنیاد علوي کشور نیز در این جلسه از اختصاص بیش از 75 میلیارد تومان براي اجراي پروژه هاي عمرانی و 35

 
میلیارد تومان اعتبار در بخش اشتغال به این شهرستان خبر داد . 

آقاي محمدزاده فرماندار چالدران نیز در این جلسه از افزایش 2 برابري اعتبارات عمرانی چالدران در سالجاري خبر داد وگفت : امسال
بیش از 44 میلیارد تومان اعتبار براي اجراي پروژه هاي عمرانی این شهرستان در شوراي برنامه ریزي استان مصوب شده است .



احداث شهرك خصوصی انرژي در قم

منبع: تابناكشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/04/25

 
احداث شهرك خصوصی انرژي در قم 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم بیان کرد: احداث شهرك تخصصی انرژي در قم نقش مهمی در جذب سرمایه گذاران علاقه

 
مند به فعالیت در این حوزه و به طور کلی رونق اقتصادي استان خواهد داشت. 

به گزارش تابناك قم، محمود سیجانی روز جمعه در گفت وگو، با
اشاره به کلنگ زنی نخستین شهرك خصوصی تخصصی انرژي
خورشیدي کشور در کیلومتر 20 جاده قم به تهران که چندروز
پیش با حضور مسئولان وزارت صنعت ، معدن و تجارت ،
استاندار قم و اعضاي ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان،
برگزار شد، افزود: استان قم به دلیل موقعیت جغرافیایی خاصی
که دارد، از ظرفیت ویژه اي براي تولید انرژي خورشیدي
برخوردار است و سرمایه گذاران بسیاري علاقه دارند تا از این

 
ظرفیت براي تولید ثروت استفاده کنند. 

وي با بیان این که استاندار قم و سایر مسئولان استان اهتمام ویژه اي به حمایت از سرمایه گذاران در این بخش دارند، افزود: تولید
انرژي خورشیدي می تواند نیاز بسیار از واحدهاي صنعتی استان به برق پایدار را تامین کند و به همین دلیل نقش زیادي در توسعه

 
بیش ازپیش فعالیت هاي بنگاه هاي اقتصادي در قم دارد. 

وي ادامه داد: با احداث این شهرك تخصصی انرژي در قم، زمینه تولید انرژي هاي پاك در سطح کشور بیش از گذشته فراهم خواهد

 
شد و در کنار آن موقعیت هاي متعددي براي فعالیت هاي اقتصادي و اشتغالزایی به وجود خواهد آمد. 

سیجانی گفت: توسعه فعالیت هاي اقتصادي تولید محور با نگاه به مسائل محیط زیستی همواره یکی از دغدغه هاي جدي مسئولان و

 
مردم قم بوده است که در همین رابطه احداث شهرك تخصصی انرژي در این استان می تواند پاسخ مناسبی به این دغدغه مهم باشد. 

وي بیان کرد: با ایجاد این شهرك تخصصی، زمینه حضور صنایع وابسته به تولید انرژي در قم به شکل مطلوب فراهم خواهد شد و این

 
استان به یکی از مهمترین قطب هاي تولید انرژي هاي پاك کشور تبدیل می شود که می تواند الگویی براي سایر استان ها باشد. 

شهرك صنعتی تخصصی انرژي خورشیدي و صنایع وابسته اولین شهرك تخصصی کشور در این حوزه است که توسط شرکت آینده
سازان سیاره سبز احداث می شود و محلی براي تولید دستگاه ها و قطعات مورد نیاز انرژي هاي خورشیدي و فعالیت کارخانه هاي
مکمل الکترونیک شامل کارخانه هاي تولید اینورتر، استراکچر ،شارژر و سایر صنایع وابسته خواهد بود که بر اساس پیش بینی هاي

 
صورت گرفته با بهره برداري از این شهرك براي بالغ بر 22 هزار تن شغل ایجاد خواهد شد. 



حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی قم فراتر از 73 هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاري
صورت گرفته در حدود 2 هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 60 هزار تنَ فرصت اشتغال ایجادشده است، قم
داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات - و فناوري اطلاعات و
ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آنها موقعیت ممتازي براي توسعه

سرمایه گذاري، تولید و اشتغال دارد.



صنایع فولاد به صورت شبکه اي موجب توسعه کشور شده است

منبع: شعار سالشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/04/25

شعار سال: بهرام سبحانی صبح پنجشنبه در نخستین کنگره "استان اصفهان و توسعه ملی، چالش ها و فرصت هاي پیش رو"
در کمیته صنعت و فناوري با موضوع نقش صنعت فولاد و صنایع وابسته به آن در اصفهان در توسعه ملی افزود: ذوب آهن

اصفهان در اوایل دهه 40 در اصفهان مستقر شد و استقرار این واحد فولادي عامل توسعه استان ...

شعار سال: بهرام سبحانی صبح پنجشنبه در نخستین کنگره "استان اصفهان و توسعه ملی، چالش ها و فرصت هاي پیش رو"
در کمیته صنعت و فناوري با موضوع نقش صنعت فولاد و صنایع وابسته به آن در اصفهان در توسعه ملی افزود: ذوب آهن اصفهان در

 
اوایل دهه 40 در اصفهان مستقر شد و استقرار این واحد فولادي عامل توسعه استان در آن زمان شد. 

وي با اشاره به اینکه نیروهاي فعال در ذوب آهن از کل کشور بودند بیان کرد: فولاد مبارکه نیز در دهه 60 مستقر شد و ایجاد شرکت
هاي پیمانکاري که بتواند صنایع فولادي را بچرخاند کار دشواري بود اما در نهایت ایجاد ذوب آهن و فولاد مبارکه نه تنها موجب

 
توسعه استان اصفهان بلکه عامل توسعه ملی شد. 

مدیرعامل سابق شرکت فولاد مبارکه اصفهان با بیان اینکه سنگ آهن مورد نیاز صنایع فولادي باید از معادن گل گهر و چادرملو

 
تامین می شد یادآور شد: این موضوع باعث ایجاد خطوط برق و راه آهن در اصفهان و مسیر انتقال مواد اولیه شد. 

وي اظهارداشت: همچنین نیروهاي نخبه و متخصصی در این صنایع فولادي تربیت شدند که اکنون در جاي جاي ایران در این عرصه

 
فعالیت دارند. 

سبحانی تاکید کرد: ایجاد فولاد مبارکه و ذوب آهن موجب تولد صنایع پایین دست و کارخانه هاي لوله سازي و پروفیل سازي شد و

 
نیز لوازم خانگی با مواد اولیه داخلی تولید شد. 

 
وي تصریح کرد: بنابراین علاوه بر ایجاد اشتغال و رونق منطقه اي شاهد تولید خوراك براي صنایع پایین دست هستیم. 

مشاور شرکت مادر تخصصی توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه با اشاره به اینکه استقرار صنایع فولادي در زمینه مسوولیت هاي
اجتماعی نیز موثر بوده است ادامه داد: خطوط لوله آب و شهرك هاي صنعتی مختلف مانند شهرك صنعتی اشُترجان، جی و سه راه

 
مبارکه نیز به دنبال ایجاد این صنایع شکل گرفت. 

وي به چالش هاي پیش روي صنایع فولادي اصفهان اشاره و خاطرنشان کرد: چالش اصلی این صنایع آب است که براي بازچرخانی

 
آب و صرفه جویی در مصرف آب سرمایه گذاري هاي سنگینی شده است. 

سبحانی به چالش برق و گاز صنایع فولادي اشاره کرد و گفت: صنایع فولادي در زمستان با محدودیت مصرف گاز و در تابستان با

 
محدودیت هاي برق مواجه هستند. 



وي افزود: تامین خوراك و مواد اولیه نیز چالش اصلی این 2 صنعت بزرگ هستند و در گذشته مواد اولیه از معادن کرمان تامین می

 
شد ولی امروز این معادن خودشان فولادساز شده اند. 

مدیرعامل سابق شرکت فولاد مبارکه اصفهان از محیط زیست به عنوان یکی دیگر از چالش هاي صنایع فولاد یاد و اضافه کرد: اگرچه
این 2 صنعت در اصفهان استانداردهاي زیست محیطی را رعایت می کنند اما تجمیع این دو در کنار سایر صنایع موجب آلودگی هواي

 
این منطقه شده است. 

نخستین کنگره "استان اصفهان و توسعه ملی، چالش ها و فرصت هاي پیش رو" سه شنبه گذشته در دانشگاه صنعتی اصفهان آغاز به

 
کار کرد و به مدت سه روز تا 24 تیر در دانشگاه صنعتی اصفهان در قالب حضوري و مجازي برگزار می شود. 

32 نشست تخصصی در محورهاي تاریخی، فرهنگی، اجتماعی، سلامت، صنعت و فناوري، گردشگري، توسعه علمی، مدیریت و اقتصاد،

 
هنر، معماري و شهرسازي، رسانه، کشاورزي، آب، محیط زیست، جوانان و ورزش در این رویداد برگزار خواهد شد. 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته ازپایگاه خبري تحلیلی معادن و صنایع معدنی ، تاریخ انتشار: 24 تیر 1400، کدخبر: ،
www.akhbaremadan.ir،57122



دولت آینده میراث دار تورم و رکورد است

منبع: شعار سالشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/04/25

شعار سال: نشانه هاي تازه اي در اقتصاد ایران و نظامات بازار هاي کشور در حال وقوع است که با بررسی تحلیلی آن ها می
توان تصویري از دورنماي احتمالی آینده به دست آورد. در این شرایط افکار عمومی تلاش می کند تا با پیگیري دیدگاه هاي

تحلیلی تصویري از احتمالاتی که مقابل اقتصاد ایران قرار دارد را به دست ...

شعار سال: نشانه هاي تازه اي در اقتصاد ایران و نظامات بازار هاي کشور در حال وقوع است که با بررسی تحلیلی آن ها می توان
تصویري از دورنماي احتمالی آینده به دست آورد. در این شرایط افکار عمومی تلاش می کند تا با پیگیري دیدگاه هاي تحلیلی
تصویري از احتمالاتی که مقابل اقتصاد ایران قرار دارد را به دست آورد. با توجه به متریال تحلیلی موجود احتمالات پیش روي نظامات

 
بازار ها اقتصاد ایران را بدین صورت می توان تحلیل کرد: 

نخست) اقتصاد ایران در شرایطی قرار گرفته است که قیمت کالا هاي عمومی و مصرفی مانند شکر و لبنیات و روغن و ... و محصولات
شرکت هاي بورسی نظیر شمش و تیر آهن و ورق و... روز به روز در حال افزایش است. همان طورکه در یادداشت هاي قبلی اشاره
شد، این بار تورم یک فوندانسیون قوي دارد و اتفاقی که در حال رخ دادن است این است که کف تورم در حال بالا آمدن است و این
یعنی تورم آینده بیش از این مقدار است. این بار ارز و طلا و بورس ثابت مانده اند و قیمت ها در بازار رشد می کند. البته به زودي
بازار هاي مالی و سرمایه گذاري نیز رشد قیمت ها را تجربه خواهند کرد. در شرایط فعلی اقتصاد ما دوباره وارد دوران رکود تورمی
شده است و عوامل و متغیر هاي اقتصادي یا آنقدر تغییر می کنند که قابل پیش بینی نیستند یا آنقدر ابهام دارند که نمی توانند
مبناي تصمیم گیري باشند. وقتی نگاهی به وعده هاي آقاي رییسی می اندازیم و نگاهی به وضعیت موجود اقتصاد کشور، مسیر هاي

 
احتمالی اقتصاد کشور در دولت آینده را می توان سناریو بندي کرد. 

دوم) فصل مشترك مجموعه این سناریو ها «تورم» است. در شرایط فعلی شاهد رکود تورمی هستیم. قیمت ها رشد می کند، اما
خبري از رشد تولید و رشد اقتصادي نیست و رشد قیمت ها اسمی است. براي علاج این اتفاق عده اي معتقدند اول باید تورم کاهش
یابد و سپس رکود از بین برود. عده اي هم تقدم و اولویت را به از بین بردن رکود می دهند. در شرایط فعلی که شاهد آزادسازي
قیمت برخی کالاها، رشد قیمت اقلام عمومی و احتمالا حذف ارز 4200 تومانی در دولت جدید خواهیم بود سخت است که باور کنیم
می توان تورم را کاهش داد. بهتر است نگاهی به حجم اوراق دولتی که در سال 1400 و 1401 سررسید می شوند داشته باشیم. اگر
فروش نامطمئن نفت و ابهام در اجرایی شدن برجام را در کنار کسري بودجه حدود 500 هزار میلیارد تومانی امسال و رشد
افسارگسیخته نقدینگی قرار دهیم، گارد تورمی اقتصاد در سال 1400 و 1401 هویدا خواهد شد بنابراین در دولت جدید از تورم،

 
گریزي نیست و دولت آینده تورم را به عنوان میراث دولت قبل تجربه خواهد کرد. 

سوم) باید توجه داشت، هر گونه تلاش براي کاهش تورم منجر به رکود بیشتر خواهد شد که خود منجر به سرکوب قیمتی در صنایع و
نابودي آن ها خواهد شد. ضمن اینکه عمل به وعده هاي اعلامی آقاي رییسی هم مستلزم در پیش گرفتن سیاست هاي انبساطی
است. دولت منتخب براي خانه دار کردن مردم یا باید مسکن ارزان بسازد و به وعده یک میلیون مسکن در سال عمل کند یا باید با
افزایش وام مسکن قدرت خرید مردم را افزایش دهد که هر دوي این سیاست ها منجر به ایجاد تورم می شود. حتی اگر دولت کاري



هم نکند تورم ساختاري موجود در اقتصاد کشور دست کم رکود
تورمی را بیشتر خواهد کرد. در صورتی که دولت دست روي
دست بگذارد و نقدینگی را به سمت بورس و تولید هدایت نکند و
فقط دلخوش به گرفتن مالیات از بازار مسکن و خودرو و... باشد
باید منتظر ورود نقدینگی به بازار کالایی و سفته بازي در کالا ها
باشیم. از روغن و شکر و برنج و... گرفته تا تیرآهن و شمش و...
که مجموعه این گزاره ها سفره هاي مردم را که طی سال هاي

 
گذشته آسیب پذیر شده، آسیب پذیر تر خواهد کرد. 

چهارم) در طرف دیگر هم باز پول از کشور خارج خواهد شد و بازار رمزارز را نشانه خواهد رفت. پیش بینی می کنیم که دولت به
دنبال کاهش تورم نخواهد رفت، چرا که اگر چنین کند، رکود عمیق تري را به اقتصاد تحمیل خواهد کرد، بلکه در نقطه عکس،
سیاست هایی که در پیش خواهد گرفت سیاست آزادسازي قیمت ها خواهد بود که با شتاب بیشتري دنبال خواهد شد. یارانه ها
خصوصا براي دهک هاي پایین افزایش خواهد یافت و در عوض قیمت کالا ها و خدمات و حامل هاي انرژي هم براي مردم و هم براي

 
صنایع، واقعی خواهد شد. 

پنجم) تا اینجاي کار شاهد یک شوك قیمتی در اقتصاد خواهیم بود که احتمالا با سیاست هاي مالیاتی شدید در بازار هاي مسکن و
خودرو و ارز و طلا تلاش خواهد شد تا سفته بازي در این بازار ها کنترل شود و نقدینگی به بخش تولید، اوراق دولتی و بورس هدایت
شود. در این بین بورس در صورتی می تواند نقدینگی را جذب کند که اعتماد به بازار برگردد در غیر این صورت بازار رمزارز، دلار و...
ممکن است نقدینگی را جذب کنند. سیاست تولید مسکن ارزان و رشد نرخ اشتغال نیاز به تزریق پول دارد که خودش محرك رشد
قیمت ها و رشد نقدینگی خواهد بود. به نظرم به طور قطع در اوایل دولت آینده سیاست حدف ارز 4200 اتفاق خواهد افتاد و به مرور

 
شاهد واقعی شدن قیمت ها خواهیم بود و در انتهاي این بازي شاهد حذف چند صفر از پول ملی خواهیم بود. 

ششم) همان طورکه اشاره شد دولت آینده میراث دار تورم است و حالا رکود هم به آن اضافه شده است. اولویت اقتصادي دولت بعدي
باید آزادسازي قیمت هاي دستوري صنایع، واقعی نمودن نرخ خوراك و حامل هاي انرژي و تنظیم بازار هاي سرمایه گذاري باشد.
بورس می تواند یکی از ابزار هاي کنترل تورم در زمان اجراي سیاست هاي دولت باشد. در غیر این صورت شاهد تعمیق رکود تورمی و

 
افزایش شکاف طبقاتی در جامعه خواهیم بود. 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از تعادل، تاریخ انتشار: 23 تیر 1400، کدخبر: 180358،
www.taadolnewspaper.ir



کشاورزي پیشران توسعه، تشکل محوري و فساد ستیزي

منبع: شعار سالشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/04/25

شعار سال:در کشور اینقدر علوم انسانی، روانشناختی، مدیریت و مفاهیم آنرا را با شبه علم در جلسات چندین ساعته و مثلا
دغدغه مند تکرار کردیم که ارزش مفاهیم و کلمات را از بین برده ایم. طبق نظر فلاسفه و دانشمندان علوم رفتاري براي ارایه

مفاهیم و پازل دانش شکل گرفته در ذهن باید از کلمات استفاده کنیم. اما ...

شعار سال:در کشور اینقدر علوم انسانی، روانشناختی، مدیریت و مفاهیم آنرا را با شبه علم در جلسات چندین ساعته و مثلا
دغدغه مند تکرار کردیم که ارزش مفاهیم و کلمات را از بین برده ایم. طبق نظر فلاسفه و دانشمندان علوم رفتاري براي ارایه مفاهیم
و پازل دانش شکل گرفته در ذهن باید از کلمات استفاده کنیم. اما متاسفانه براي از مدیران ارشد با گوش کردن چند مطلب شبه
علمی, خود را فیلسوف و دانشمند می دانند و دچار اعتماد به نفس کاذب می شوند. تحقیقات، کتب و مقالات روانشناسی و مدیریت
علمی، کاربردي، تجربه گرا، رفتارگرا و نیز رویکرد نوین (رجوع به سخنرانی آقاي دکتر مکري در 29 اردیبهشت 1400 در خصوص
چالش اعتماد نفس، اولین نشست به وقت خودشناسی )، تمام اینها را مردود دانسته و معتقد است تا زمانی که علم عمق نداشته باشد،
شخص مفاهیم را درك نکند و با تفکر انتقادي را سرلوحه کار خود قرار ندهد، نمی تواند مفاهیم جدید را بازآفرینی کند و خلاقیت را
جاري کند. لذا اگر خواهان کشور، سازمان، سیستم اجتماعی و یا وزارتخانه اي خودکفا، قدرتمند و فساد ستیز هستیم باید رویکرد
انتخاب و انتصاب ها را دانش محور نمود، چرا که فساد در گلوگاه ها اتفاق می افتد و شناسایی این گلوگاه ها فقط با درایت انتخاب و
انتصاب مدیران شایسته و جاري سازي سیستم فرایند محور قابل انجام است. در حال حاضر، دنیا کاملا شیشه اي شده و هر گونه
تحرکی در هر سیستمی اجتماعی(جامعه، وزارتخانه، سازمان و غیره) کاملا رصد می شود و چنانچه این شیشه و این آکواریوم کدر
باشد، تبعات و مشکلات اجتماعی، حقوقی و رفتاري را براي آن سیستم به ارمغان خواهد آورد. البته چنانچه معیارهایی براي سنجش
کدورت این آب ( محتوا و ارزیابی درونی سیستم اجتماعی در هر اندازه و ابعاد) و نیز ارزیابی بیرونی ( شیشه و نحوه تعامل با سیستم
ها، وزارتخانه و سازمان هاي مرتبط و متعامل) نداشته باشیم، می تواند باعث فساد، عدم شفافیت، رانت، فساد، بوجود آمدن طبقه یقه
طلایی( اشرافیت و رانتیسم)، شود. در این بین نقش تشکلها که سرمایه هنگفت معنوي و مادي را دارا هستند بسیار مهم است. این
تشکلها در واقع همان مردم هستند که می خواهند در سرنوشت و امور روزمره خود سهیم باشند و چنانچه بتواند با تکمیل سلسله
زنجیره فرمان ( اختیارات کافی و فرایند محور) آنان را وارد سیکل عملیات و امورات کسب و کار، تجارت،ساماندهی سفره مردم و رزق
و روزي جامعه نمود، دیگر مفسده اي را نخواهیم داشت و تمام زوایاي ناپنهان و پیچ و خم هاي امور روشن خواهند شد و دولت نیز به
راحتی وظایف حاکمیتی را در دست بگیرد و به ارزیابی هاي کلان پرداخته و در نهایت با سنجش پیامدها و ضریب نفوذ تک تک

 
شاخص ها به ارزشیابی و تنظیم روابط بپردازد. 

 
در انتها یاد فرمایشی منتصب به شهید گرانقدر دکتر چمران افتادم که ایشان پرسیدند: 

 
تعهد مهمتر است یا تخصص؟ 

 
وي در جواب گفتند: 

 
"تعهد بر تخصص اولویت دارد ؛ قبول. اما کسی که تخصص ندارد ولی عهده دار کاري می شود غیر متعهد و بی تقواست." 



بنابر این صنعت کشاورزي با مدیریت بهینه، انتخاب و انتصاب هاي درست و جاري نمودن فرایند و ایجاد سیستم فراگردي حتما می
تواند موتور حرکت صنایع، حمل و نقل، فرآوري، صنعت ساختمان و غیره باشد. کشاورزي به شرط داشتن اختیار و موارد مطروحه، می
تواند باعث حرکت هاي بزرگ اجتماعی بزرگ بشود و مولفه هاي ذیربط ( معیارهاي درونی ) را اصلاح کند به فاکتوري ( معیارهاي
بیرونی براي عرصه هاي دیگر ) نیرومند و لکوموتیوي براي اشتغال، آبادانی و خودکفایی کشور و تمام عرصه ها بخش ها و صنایع

 
تبدیل شود. امیدوارم این بار شاهد "دانشی شدن مدیریت" در کشور باشیم و زمان را در این برهه حساس تاریخی از دست ندهیم. 

 
ا کَفُورًا. ما راه را به او نشان دادیم خواه شاکر باشد و پذیرا گردد یا ناسپاس"  ا شَاکِرًا وَإمَِّ بِیلَ إمَِّ َّا هَدَینَْاهُ السَّ قرآن مجید می فرماید "إنِ

براي آبادانی و سربلندي کشور امیدوار بمانیم و البته برنامه ریزي و دانش را سرلوحه قرار دهیم. کارها را به دست تشکلها همان قشر
مردمی جامعه هدف بسپاریم، یقه آبی ها ( کارکنان و کارگران دانشی ) را وارد عرصه تولید کنیم. باز هم یادآور میشوم که مشکلات ما

 
ناشی از بی برنامگی و پایش آن است و الا در منابع کمبود نداریم. فقط باید فرصت ها را قدر بدانیم. 

 
اگر هر کس بپردازد به کارش 

 
جهان چرخد به خوبی در مدارش 

 
نویسنده : محمدرضا شیرزادي 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته ازپایگاه خبري اقتصاد سبز ، تاریخ انتشار:22 تیر 1400، کدخبر: 27745،
www.eghtesadsabzonline.ir



خروج نیروي فعال از بازار کار نتیجه تعمیق رکود اقتصادي است

منبع: روزنامه اخبار صنعتشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/04/25

خروج نیروي فعال از بازار کار نتیجه تعمیق رکود اقتصادي است

 
اقتصاددان و استاد دانشگاه در گفت و گو با "اخبار صنعت"؛ 

 
خروج نیروي فعال از بازار کار نتیجه تعمیق رکود اقتصادي است 

استاد اقتصاد گفت : سرمایه گذاري با مشارکت مردمی در تولید انرژي هاي تجدید پذیر می تواند جزئی از الگوي توسعه کشاورزي
روستایی محور باشد. با رونق تولید و افزایش شغل و رونق ساخت مسکن ارزان با واگذاري اجاره به شرط تملیک بزرگترین مانع ازدواج

 
بر طرف و نشاط ازدواج و جوانی جمعیت ایجاد می شود. 

به گزارش اخبار صنعت، کاهش جمعیت جویاي شغل از آن دست خبرهاي عجیبی است که دراقتصاد بحران زده ایران خبر از مسائل
عمیق تري می دهد که بحران بیکاري را در کشور تشدید کرده است. سال 99 که کرونا آثار و تبعات خود را در بخش هاي مختلف
اقتصادي بیشتر نشان داد و متاسفانه دولت نیز تدبیر چندانی براي حل این موضوع نداشت، تحریمها و کرونا دست به دست هم دادند
تا اقتصاد ایران را با بحران هاي دیگري رو به رو کنند که یکی از مهمترین آنها از دست دادن شغل و کار دربخش تولید و خدمات
است. عبدالمجید شیخی اقتصاددان و استاد دانشگاه درباره این موضوع چند نکته را با ارائه راهکار براي حل مسائل یاد شده در اقتصاد

 
به اخبار صنعت توضیح داده است. 

عبدالمجید شیخی اقتصاددان و استاد اقتصاد در گفت وگ گو با اخبار صنعت در خصوص خبر بیکاري 2 میلیون نفر در بخش تولید و
740 هزار نفردر بخش خدمات در سال 99 دلیل این موضوع را بیان کرد ودرباره آن گفت: شنیدن این خبر جاي تاسف دارد که به
دلیل شیوع بیماري کرونا و رکود اقتصادي متاسفانه در سال 99 نزدیک به 2 هزار نفر از بخش تولید و 740 هزار نفر در بخش خدمات

 
به عنوان نیروي کار خارج شده اند. 

وي در این باره خاطر نشان کرد: قطعا استفاده از نیروي جوان نخبه به عنوان نیروي کار نقش مهمی در توسعه و پیشرفت تولید به جا
می گذارد بنابراین خروج از بخش تولید به هیچ وجه مناسب اقتصاد نیست، ضمن اینکه خروج از بازار خدمات می تواند تحت تاثیر
گذاري کرونا برمسئله ازدحام باشد، زیرا بخش خدمات دربین سایر بخشها بیشتر مواجه و همراه با پدیده ازدحام است.در ازدحام

 
جمعیتی بیماري کرونا بیش از پیش منتشر می شود لذا می تواند جان و سلامت مردم را تحت تاثیر قرار دهد. 

شیخی در این باره خاطر نشان کرد: به هر حال بخش عمده اي از خروج 2 میلیون نفر از بازار کار را می توان به تعمیق رکود شدید در
اقتصاد نسبت داد، رکودي که می توان ناشی از افزایش هزینه هاي تمام شده تولید، ناشی از سیاست هاي ولنگاري واردات و همچنین

 
ناشی از تبعیض در اقتصاد و توزیع رانت اقتصادي به عده معدودي عنوان کرد 

کارشناس و تحلیلگر مسائل اقتصادي در این باره توضیح داد: بی عدالتی هاي ایجاد شده و توزیع رانت موجب شده تا نرخ اشتغال در
کشور کاهش بیابد و چون منابع مالی لازم به بخش تولید تزریق نشده، نرخ اشتغال نیز به دلیل نبود کار و شغل مناسب پایین آمده

 
است. لذا تولید کاهش یافته و در عوض با تزریق نقدینگی به بخش مجازي اقتصاد، بخش دلالی رونق بیشتري گرفته است. 

کارشناس مسائل اقتصادي دلیل کاهش آمار بیکاري را توضیح داد و گفت: بی تردید یکی از مهمترین مسائلی که اقتصاد ما را به
چالش کشیده هدایت نقدینگی به بخش دلالی است، با خارج شدن پول و منابع مالی از بخش تولید، منابع پولی از بخش حقیقی به
سمت فعالیت هاي مجازي و غیر واقعی در اقتصاد حرکت می کنند که این موضوع تولید را از بین می برد، با از دست رفتن تولید

 
مشخص است شغلی وجود ندارد لذا این مساله خود به خود منجر به کاهش نرخ اشتغال می شود. 

وي در این باره توضیح داد: متاسفانه در اقتصاد به شدت شاهد نابرابري هاي توزیع درآمد در کشور هستیم، آثار عجیب این موضوع



این است که با وجود نابرابري در توزیع درآمد و ثروت و رشد خارق العاده این نابرابري و تبعیض در دولت افساد طلبان حسن روحانی،
به طور مثال عمدتا» با خروج 100 تا 1000 نفر نیروي کار از بخش حقیقی به ازاي آن یک نفر دلال و رانت خوار به نیروي کار در
بخش مجازي افزایش یافته است، یعنی در این مساله مهم که به رشد تولید و اقتصاد ارتباط دارد، تناظر یک به صد تا هزار وجود دارد
چون عمده کسانی که در بخش مجازي فعال هستند عمدتا افراد ثروتمندي هستند که قدرت چانه زنی اقتصاد در دست آنها قرار دارد،

 
بنابراین این افراد هستند که با منابع مالی خود اهداف بازار و اقتصاد را به نفع تضمین سود خود و به ضرر جامعه رقم می زنند. 

شیخی درباره بازگشت نیروي انسانی فعال به بخش تولید در دولت آینده تاکید کرد: بی تردید دولت آیت االله دکتر رئیسی براي
بازگرداندن نیروي انسانی نخبه جوان به عرصه تولید در وهله اول باید تحول اداري را به عنوان یک اولویت در دستور کار قرار دهد.
آقاي رئیسی باید با روي کار آوردن مدیران جهادي و انقلابی در کل بدنه اداري کشور زمینه لازم براي رشد اقتصادي را با اتخاذ
تصمیمات و اقدامات به نفع منافع عمومی رقم بزند یعنی این اقدامات باید در کل هرم رخ بدهد نه اینکه فقط به راس هرم محدود

 
شود. 

استاد اقتصاد در این باره تصریح کرد: دولت دکتر رئیسی در وهله بعدي باید منابع پولی را به بخش حقیقی اقتصاد هدایت کند و
انسداد تزریق منابع پولی به بخش مجازي را نیز در اولویت قرار دهد. نظام بانکداري اسلامی باید پیاده شود و خلق اعتبار، که حکم
اکل مال به باطل است، ممنوع شود. پول اسلامی پایه طلا تعریف شود تا سد عظیمی در برابر نوسانات ارزش پول شود. با یک بسته
سیاستی:» رونق تولید داخلی و خروج کشور از منطقه دلار و یورو، کاهش تقاضاي ارزي با فراخوان عمومی و با کمک تقویت نظارت و
کنترل و مساعدت تشویقی متولیان بخش ها و تنبیهی دستگاه قضا سطح عمومی قیمت تثبیت و بعدا» با حذف محرکهاي تورمی،
تورم به زیر حتی 3 درصد هم خواهد رسید. همچنین جلوگیري از واردات بی رویه و جایگزینی تولید داخلی با هدف صادرات و
جلوگیري از قاچاق دو جانبه به و از کشور، رونق دادن به بخش مسکن و رونق دهی به بخش حقیقی اقتصاد و تولید، ایجاد قطب هاي
تولیدات کشاورزي،معدنی و روستایی محور همراه با ترغیب، تشویق و ترویج ساخت مسکن روستایی منطبق با الگوي زندگی کشاورزي
روستایی را اگر در صدر فعالیت هاي خود قرار دهد قطعا اقتصاد ایران زیر و رو می شود، یعنی شاهد تحول انفجاري بزرگی و یا
انفجاري تحول زا در اقتصاد کشور خواهیم بود. سرمایه گذاري با مشارکت مردمی در تولید انرژي هاي تجدید پذیر می تواند جزئی از
الگوي توسعه کشاورزي روستایی محور باشد. با رونق تولید و افزایش شغل و رونق ساخت مسکن ارزان با واگذاري اجاره به شرط

تملیک بزرگترین مانع ازدواج بر طرف و نشاط ازدواج و جوانی جمعیت ایجاد می شود.



اخبار
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اخبار

 
اخبار 

 
قطار مسکن مهر در ایستگاه پایانی 

با ساخت دو سوم مسکن مهر در دولت تدبیر و امید که معادل یک میلیون و 400 هزار واحد مسکونی است، اکنون فقط 50 هزار

 
واحد در مراحل پایانی ساخت قرار دارد که با تکمیل آنها در ماه هاي آتی، قطار مسکن مهر به ایستگاه پایانی می رسد. 

مسکن مهر که با هدف خانه دار شدن جمعیت میلیونی ثبت نام کنندگان آغاز شد و سه دوره ریاست جمهوري را به خود دید، حالا
دیگر قرار نیست به دولت بعدي انتقال داده شود و با تکمیل و تحویل بیش از دو سوم آن در دولت تدبیر و امید، پرونده آن براي

 
همیشه بسته خواهد شد. 

«محمد اسلامی» وزیر راه و شهرسازي در هفته اي که گذشت در مراسم افتتاح بخشی از مسکن ملی و مهر، در گزارشی که به رییس
جمهوري ارائه می داد، اعلام کرد که «مسکن مهر به دولت سیزدهم انتقال پیدا نخواهد کرد» موضوعی که اشاره به تلاش هشت ساله

 
دولت براي تکمیل این طرح داشت. 

حدود 13 سال پیش طرح مسکن مهر براي خانه دار شدن حدود 2 میلیون و 300 هزار نفر تصویب و ساخت واحدهاي مسکونی آغاز

 
شد، اما در نهایت با گذشت 4 سال از شروع پروژه فقط 770 هزار واحد آن در دولت دهم تحویل مردم داده شد. 

دولت یازدهم مجبور بود ضمن تکمیل وعده ساخت خانه هاي مهر براي واحدهاي تحویل داده شده نیز شرایط سکونت را فراهم کند.
به گفته رییس جمهوري بر همین اساس دولت یازدهم «مسوولیت سنگینی را بر دوش داشت تا تسهیلات مسکن را براي مردم فراهم

 
کند.» 

حسن روحانی چند روز پیش اعلام کرد: «وقتی کار دولت دوازدهم را شروع کردیم، تعهدي که دولت قبل انجام داده بود را ناچار

 
بودیم انجام دهیم که یک سوم آن تعهد انجام شده بود و دو سوم آن باقی ماند.» 

وي با اشاره به تعهد دولت براي ساخت 2 میلیون و سیصد هزار واحد مسکن مهر، اظهار کرد: «770 هزار واحد در دولت دهم تکمیل
شد که در بخش خدمات ناقص بود. کار بسیار سختی بود که بتوانیم در محله هاي مسکونی این تعهد را تکمیل کنیم و خدمات آن که

 
برق، گاز، جاده، مدرسه و سایر خدماتی که براي زندگی روزمره مردم نیاز است را به انجام برسانیم.» 

پیگیري خبرنگار اقتصادي ایرنا از جزییات پروژهاي مسکن مهر در محلات هدف حاکی از این است که دولت تدبیر و امید یک میلیون
و 400 هزار واحد مسکن مهر را در این دو سال تکمیل کرده و براي 770 هزار واحد مسکونی خدمات روبنایی و زیربنایی از قبیل برق،

 
آب، مدرسه، مسجد کلانتري و ... ساخته است. 

 
آن طور که مشخص است اکنون 100 هزار واحد مسکن مهر از کل تعهد 2 میلیون و 300 هزار واحد باقی مانده است. 

با تحویل 770 هزار واحد در دولت دهم و یک میلیون و 400 هزار واحد در دولت تدبیر و امید، تعداد باقی مانده مسکن مهر که در
مراحل پایانی کار است به حدود 100 هزار واحد می رسد و مدیریت پروژه به وزیر راه و شهرسازي قول داده است تا پایان شهریورماه

 
واحدهاي باقی مانده مسکن مهر تکمیل شود. 

از واحدهاي باقی مانده حدود 50 هزار واحد، مشکل حقوقی- قضایی دارد یا به عنوان مسکن مهر بدون متقاضی شناخته می شود و
50 هزار واحد مسکن مهر در مراحل پایانی ساخت قرار دارد که تا پایان شهریور 1400 تکمیل و به متقاضیان تحویل داده می شود.



 
این واحدها اکنون در مراحل ساخت نهایی و تمکیل خدمات روبنایی قرار دارند تا امکان سکونت در آنها فراهم شود. 

بر اساس اعلام وزارت راه و شهرسازي، مسکن مهر از دو محل تسهیلات بانکی و آورده مردم تأمین مالی شد که 57 هزار و 500
میلیارد تومان آن توسط بانک هاي عامل و همین رقم به عنوان آورده مردمی به پروژه ها تزریق شد و در مجموع 110 هزار میلیارد

 
تومان هزینه مسکن مهر بود که این رقم بدون محاسبه اراضی دولتی است که به صورت رایگان براي ساخت خانه هاي مهر لحاظ شد. 

 
بازار ارمنستان، فرصتی ویژه براي بنگاه هاي کوچک ایرانی 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بازار ارمنستان فرصتی ویژه براي بنگاه هاي کوچک و متوسط ایرانی به ویژه در عرصه

 
صنایع غذایی، لوازم خانگی و خشکبار است. 

«علی رسولیان» با اشاره به امضاي تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از
سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان در هفته جاري، افزود: ارمنستان جزو کشورهاي اتحادیه اوراسیا است که می تواند به عنوان مسیر

 
حمل و نقل کالاهاي ایرانی به روسیه و با توجه به تحریم ها، حتی به کشورهاي اروپایی مد نظر قرار گیرد. 

وي با تاکید بر لزوم استفاده از این فرصت، بیان داشت: از این مسیر می توان به صادرات کالا، عرضه فناوري ها و همچنین ماشین

 
آلات و خدمات فنی و مهندسی پرداخت. 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با اشاره به سفر سال گذشته خود به این کشور و دیدار با وزیر بازرگانی
ارمنستان، خاطرنشان کرد: در آن دیدار در خصوص مکان یابی، طراحی و ساخت شهرك هاي صنعتی در این کشور از سوي این

 
سازمان اعلام آمادگی شد. 

وي به تجربه مشابه ساخت شهرك صنعتی از سوي ایرانی ها در هرات افغانستان در سال هاي گذشته اشاره کرد و ادامه داد: این مهم
سبب شد تا سرمایه گذاري در این منطقه افغانستان به طور عمده مبتنی بر فناوري ایرانی باشد و نقش خوبی در توسعه صادرات

 
کشورمان داشته باشد. 

رسولیان همچنین به برگزاري نخستین نمایشگاه توانمندي هاي تولیدي و صنعتی ایران در ایروان در حدود دو ماه گذشته اشاره کرد
که با حضور قوي شرکت هاي ایرانی همراه شد و گفت: در آن نمایشگاه، تفاهم نامه اي براي توسعه تبادلات تجاري، توسعه همکاري

 
صنایع کوچک و اعلام نیازمندي هاي صنعتی از سوي طرف ارمنی تفاهم شد که در هفته جاري به امضا رسید. 

 
وي تاکید کرد: صنعت ارمنستان به شدت نیازمند صنعت کشورمان است و می توان از این مسیر منافع خوبی براي کشور تعریف کرد. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: باید از فرصت ها به موقع استفاده کرد زیرا در صورت استفاده نکردن به موقع از فرصت

 
ها، سایر کشورها و رقبا جایگزین ما در این کشور همسایه خواهند شد. 

وي ابراز امیدواري کرد: بتوان شرایط را براي حضور شرکت هاي ایرانی به ویژه بنگاه هاي کوچک و متوسط که توان رقابت دارند در

 
بازار این کشور فراهم کرد تا ضمن کسب بازار و حضوري دائمی در ارمنستان، به سایر بازارهاي جهانی از طریق این کشور ورود کرد. 

 
بازار ارمنستان، فرصتی ویژه براي بنگاه هاي کوچک ایرانی 

 
لزوم ارتقاي کیفی و استاندارد کالاهاي ایرانی 

در این زمینه، «حسن مرتجی» برگزارکننده نمایشگاه هاي بین المللی در کشورهاي عضو اتحادیه اوراسیا و CIS به خبرنگار اقتصادي
ایرنا گفت: امسال از نخستین نمایشگاه بین المللی ایران در ارمنستان که حدود یک ماه و نیم پیش برگزار شده بود، استقبال خوبی
شد و علاوه بر مسوولان اقتصادي این کشور، اتاق هاي بازرگانی ارمنستان، ایروان و سایر استان هاي این کشور، اتحادیه تجاري-

 
صنعتی و همچنین سندیکاي کارآفرینان و صاحبان صنایع این کشور در آن حضور یافتند. 

وي که یکی از برگزارکنندگان نمایشگاه محصولات ایرانی در ارمنستان بود، بیان داشت: تجارت ایران و ارمنستان از حدود 80 میلیون
دلار در سال هاي گذشته، اکنون به حدود 500 میلیون دلار افزایش یافته و توانایی دارد تا در رتبه بالاتري از تجارت با روسیه قرار

 
بگیرد. 

مرتجی، محصولات صنعت ساختمان از جمله سیمان، آجر، سنگ، کاشی، سرامیک، درب و پنجره، بالابر و آسانسور، همچنین
محصولات و تجهیزات کشاورزي و مواد غذایی، لوازم و تجهیزات نرم افزاري و سخت افزاري پزشکی، لوازم خانگی و پنل هاي



 
خورشیدي را از جمله محصولات ایرانی برشمرد که می توانند بازار خوبی در ارمنستان براي خود دست و پا کنند. 

وي با اشاره به اینکه تعرفه تجاري ارمنستان با کشورهایی مانند کانادا چهار درصد است، اظهار داشت: می توان از این شرایط براي

 
عرضه کالاهاي ایرانی به دیگر کشورها و حضور در بازار آمریکاي شمالی بهره برد. 

این فعال اقتصادي، مناقشه سیاسی و نظامی بین ارمنستان و جمهوري آذربایجان را یادآور شد که در پی آن واردات حدود 2 هزار و
250 قلم از کالاهاي ترکیه اي به این کشور تحریم شد و گفت: هرچند این مساله فرصتی مناسب براي تجار، بازرگانان و
تولیدکنندگان ایرانی است، اما ایرانی ها ابتدا باید با بهبود کیفی و کمی محصولات و تولیدات استاندارد، جایگاه خود را در تجارت

 
جهانی محکم کنند. 

پیشتر رییس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

«هرویک یاریجانیان» اظهار داشت: با راه اندازي منطقه آزاد «مقري» در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم

 
مبادلات دو کشور را افزایش داد. 

وي افزود: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک سال

 
تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقا دهد. 

 
برنامه راهبردي 5 ساله براي توسعه اکتشاف تدوین می شود 

 
رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: براي تمرکز بیشتر روي بخش اکتشاف، برنامه راهبردي 5 ساله تدوین می شود. 

به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، وجیه ا... جعفري در نشست کمیته راهبري اکتشاف ضمن بیان این مطلب گفت: اکتشاف یکی از
مباحث پایه اي در توسعه معدن و صنایع معدنی کشور، ایجاد اشتغال و تامین مواد اولیه براي صنایع معدنی است. به گفته وي، در

 
حال حاضر، بستر قانونی (وجود قانون معادن و آیین نامه ها) براي توسعه این بخش فراهم بوده و مهم، اجرا کردن آن است. 

رئیس هیات عامل ایمیدرو افزود: در این میان، سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی با محوریت تخصصی، مسئولیت نظارت بر
اجرا را دارد و ایمیدرو و شرکت هاي بزرگ نیز در تامین منابع، نقش ایفا کنند. علاوه بر این وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز جایگاه

 
حاکمیتی است. با این اقدام، علاوه بر افزایش بهره وري نهاد هاي ذیربط، شرکت هاي بزرگ از نتایج حاصله، منتفع خواهند شد. 

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه از جمله مسائل اساسی در بخش معدن، مشخص شدن میزان ذخایر مطمئن و قطعی، محل
ذخایر و چگونگی قابلیت دسترسی مواد معدنی است، تصریح کرد: اکنون اطلاعات اکتشافی وجود دارد اما بخشی از آن، وارد سایت

 
کاداستر نشده است. 

وي ادامه داد: اگر اطلاعات اکتشاف تجمیع و طبقه بندي شود، تکلیف نیز مشخص است و این فرآیند، در تصمیم گیري هاي کلان،

 
تاثیر زیادي خواهد داشت. 

جعفري با اشاره به اینکه در برنامه راهبري اکتشاف، تقویت بخش خصوصی باید جزو سیاست هاي توسعه اکتشاف باشد، گفت: بخش
خصوصی با توانمندي هایی از جمله تخصص نیروي انسانی و تامین تجهیزات، می تواند نقش قابل توجهی در برنامه اکتشاف داشته

 
باشد. 

وي افزود: طبق مصوبه اردیبهشت جاري، 500 میلیارد ریال از محل وجوه اداره شده به عنوان تسهیلات کم بهره به پیمانکاران حفاري

 
براي نوسازي دستگاه هاي حفاري از طریق صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی اعطا می شود. 

علی اصغر زاده، مدیر اکتشاف ایمیدرو در این نشست با اشاره به اقدامات صورت گرفته براي توسعه اکتشاف گفت: براي تسریع در روند
تولید، تجمیع و ارائه اطلاعات اکتشافی، همکاري هاي بین بخشی افزایش یافته و تاکنون جلسات مشترکی بین ایمیدرو با معاونت امور

 
معادن وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان زمین شناسی انجام شده است. 

وي ادامه داد: نتیجه این جلسات مشترك، انجام برنامه ریزي براي تولید اطلاعات پایه همچون ژئوفیزیک هوایی، تکمیل و توسعه
فعالیت هاي اکتشافی با استفاده از ظرفیت هاي سازمان زمین شناسی در مساحت 400 هزار کیلومتر مربع در قالب اولویت هاي

 
اکتشافی در زون هاي ساختاري- متالوژنیکی بود. 



اصغر زاده تصریح کرد: از دیگر اقدامات صورت گرفته، برگزاري جلسه توجیهی با سازمان برنامه و بودجه براي تامین اعتبار پروژه
مشترك و نیز تهیه پیش نویس توافقنامه سه جانبه معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان زمین شناسی و اکتشافات
معدنی و ایمیدرو همراه با برنامه یکساله و پنج ساله بود.بنا به این گزارش، این نشست ویدیو کنفرانسی با حضور مسئولان سازمان
زمین شناسی و اکتشافات معدنی، صنایع ملی مس، شرکت تهیه و تولید مواد معدنی، دفتر اکتشاف وزارت صنعت، معدن و تجارت،
صندوق بیمه سرمایه گذاري و فعالیت هاي معدنی، شرکت گل گهر و محمد آقاجانلو، معاون طرح هاي توسعه معدن و صنایع معدنی

 
ایمیدرو برگزار شد. 

 
در بازدید مدیران عامل راه آهن و ایران خودرو از شرکت تام مطرح شد 

 
نهایی شدن قرارداد برقی کردن قطار تهران- گرمسار به زودي 

 
مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران از نهایی شدن قرارداد برقی کردن قطار تهران- گرمسار در روزهاي آینده خبر داد. 

سعید رسولی در بازدید از شرکت تام ایران خودرو و نشست با مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو، با بیان این که تمام تلاش خود را
براي تسریع در امضاي قرارداد پروژه برقی کردن قطار تهران- گرمسار خواهیم کرد، گفت: نه تنها مشتاقیم که هرچه سریع تر تفاهم
نامه اخیر به قرارداد منجر شود بلکه علاقه مندیم که عملیات اجرایی این پروژه بزرگ نیز به زودي آغاز شود و براي این کار در حال

 
بررسی ظرفیت هاي قانونی و رفع موانع کاري و اجرایی هستیم. 

به گفته رسولی، برقی کردن قطار تهران- گرمسار عبور از یک سد بزرگ با یاري گرفتن از توان داخلی و شکستن تابوي وابستگی به

 
خارج در این زمینه است که تا پیش از این، ما را زمین گیر کرده بود. 

مدیرعامل راه آهن جمهوري اسلامی ایران پیشنهاد داد، کارگروه مشترکی براي بررسی و امکان سنجی همکاري تام ایران خودرو با راه

 
آهن در سایر حوزه ها غیر از موضوع این تفاهم نامه، تشکیل شود. 

رسولی تاکید کرد: امروزه مجموعه عظیمی مثل شرکت تام، آن قدر توانمند شده که توانسته پروژه هاي مهمی از جمله کمک به ایجاد
خط، تولید ریل، اجراي منوریل و تله کابین را اجرایی کند و باعث افتخار است که کارشناسان پر انرژي آن در اجراي پروژه هاي

 
داخلی، منتظر خارجی ها ننشستند و خودشان وارد میدان عمل شدند. 

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو نیز با بیان این که تام یکی از سرمایه هاي ارزشمند ایران خودرو است که در تنگناهاي مختلف به
یاري این شرکت شتافته، اذعان کرد: سرمایه اصلی این شرکت چیزي غیر از منابع انسانی آن نیست که در مواجهه با تمامی مسایل

 
مهندسی، ماهیتی منعطف و تطبیق پذیر دارند. 

فرشاد مقیمی ادامه داد: تام سرمایه اي ملی است و این شرکت در پروژه هاي برون مرزي ایران خودرو نقش فعالی دارد و اکنون به

 
جایگاهی رسیده که می تواند براي راه آهن در قامت یک شریک استراتژیک در حوزه هاي فنی و مهندسی نقش ایفا کند. 

وي با اشاره به تفاهم نامه برقی کردن قطار تهران ـ گرمسار گفت: با توجه به تجربه قبلی در خصوص برقی کردن قطار تهران ـ مشهد،

 
امیدواریم تفاهم فعلی هر چه سریع تر به قرارداد منجر شود. 

مقیمی تصریح کرد: در بازدید امروز سعی شد بخشی از ظرفیت هاي عظیم مجموعه تام ایران خودرو که می تواند برخی از نیازهاي
مجموعه راه آهن کشور را رفع کند به مدیر عامل راه آهن معرفی شود تا ظرفیت هایی که ممکن است به سبب عدم شناخت از توان

 
داخلی نیازمند تامین از خارج کشور باشد از طریق این شرکت و سایر مجموعه هاي توانمند زیر مجموعه ایران خودرو تامین شود. 

گفتنی است، در نشست برگزار شده، پس از معرفی عمومی و تخصصی شرکت تام و دستاوردهاي این شرکت در پروژه ها، بازدیدي
ازبخش هاي مختلف این شرکت به عمل آمد و گروه هاي خودرویی و فنی و مهندسی به معرفی توانمندي هاي تخصصی خود

پرداختند.
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اخبار 

 
خودروي تارا می تواند خلا موجود در بازار خودروهاي ایرانی را پر کند 

عضو هیات علمی دانشگاه با اشاره به اینکه خودروي تارا با توجه به قیمت و کلاسی که ارایه می شود، بازتاب خوبی در بازار خواهد
داشت، گفت: در حوزه خودروهاي داخلی همواره خلایی در بازار و پاسخگویی به نیاز مشتریان وجود داشت که تارا می تواند این خلا

 
را پر کند. 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، ابوالفضل خلخالی با اشاره به محدودیت ها و زیان هایی که تحریم ها و خروج شرکاي خارجی از کشور،
براي اقتصاد و صنعت خودروسازي به وجود آورد، افزود: داخلی سازي پلتفرمی اختصاصی مطابق با استاندارهاي جهانی و به روز که به
دست مهندسان ایرانی در ایران خودرو صورت گرفت، این پیام را مخابره می کند که می توان بر روي خودروسازان کشور حساب باز

 
کرد. 

وي با بیان این که ایران خودرو با ارایه خودروي تارا نشان داد که خودروسازان و قطعه سازان داخلی که تا پیش از این عمدتا
محصولات مونتاژي ارایه می کردند، به خوبی می توانند تولید کننده خودرو باشند، تارا را نقطعه عطفی در اثبات دانش و تخصص

 
داخلی بدون تکیه بر توان و کمک خارجی دانست. 

این کارشناس صنعت خودرو، با بیان این که حجم داخلی سازي بالاي تارا به اشتغال و تولید در کشور کمک می کند، اظهار کرد:
خودروسازان باید به دنبال این باشند که میان کیفیت طراحی محصول و محصول نهایی سنخیت وجود داشته باشد. هم چنین در

 
زمینه خدمات پس از فروش نیز، مشتریان خودرو باید بتوانند به قطعات یدکی و مصرفی با کیفیت دسترسی داشته باشند. 

به گفته وي، خودروي تارا نسبت به سایر خودروهاي داخلی، از پلتفرم و کیفیت خوبی از منظر قطعات و تجهیزات برخوردار است،

 
بنابراین در عین رقابت با خودروهاي ایرانی، می تواند با خودروهاي خارجی هم کلاس خود نیز وارد رقابت شود. 

این عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت با اشاره به اقتصادي بودن خودروي تارا با توجه به کیفیت محصول، عنوان کرد: این خودرو
با برخورداري از امکانات خوب و به روز، ایمنی، ابعاد و اندازه اي که دارد، می تواند براي خانواده هاي ایرانی مناسب باشد. ضمن این
که قیمت مناسب این خودرو در مقایسه با خودروهاي هم کلاس خود در بازار، خرید آن را به صرفه و اقتصادي می کند؛ از این رو تارا

 
می تواند بازار خوبی به دست آورد. 

 
قیمت آئودي Q4 e-tron الکتریکی 

 
در انگلیس اعلام شد 

آئودي Q4 e-tron تمام الکتریکی اکنون با دو مدل شاسی بلند و کوپه اسپرتبک با قیمتی از 40 هزار و 750 پوند در دسترس است.
این خودروها با دو اندازه باتري، سه خروجی نیرو و چهار سطح تریم انتخاب می شوند و حداکثر برد 316 مایل را از یک بار شارژ ارائه

 
می دهند. 

در مقابل قیمت اصلی، آئودي به شما یک باتري 55 کیلووات ساعت با ظرفیت 52 کیلووات ساعت قابل استفاده و همچنین پیشرانه
سطح e-tron 35 را می دهد. این پیشرانه قدرت 168 اسب بخار تولید می کند که همه آنها به چرخ هاي عقب ارسال می شوند. در
نتیجه، خودرو 208 مایل بین سفر به پلاگین را مدیریت خواهد کرد، در حالی که سرعت حداکثر سرعت 0-62 مایل در ساعت نه



 
ثانیه طول می کشد. 

پیشرانه قدرتمند e-tron 40 حتی توانایی بیشتري دارد. با باتري 82 کیلووات ساعت (که از آن 77 کیلووات ساعت قابل استفاده
است) و یک موتور الکتریکی 201 اسب بخار، این مدلی است که با شارژ 316 مایل کار می کند و از آنجا که قدرتمندتر است، موتور
در عرض 8.5 ثانیه از صفر تا 62 مایل در ساعت شما را به ارمغان می آورد، اگرچه حداکثر سرعت آن هنوز به 99 مایل در ساعت

 
محدود می شود. 

مشتریان همچنین شانس انتخاب سیستم 50e-tron کواترو را خواهند داشت. برخلاف e-tron 35 و e-tron 40، این پیشرانه

 
داراي دو موتور الکتریکی با قدرت 295 اسب بخار و چهار چرخ محرك است. 

 
کارناوال کیا نسخه چهار نفره لوکس 

 
ارائه می شود 

 
آخرین کارناوال کیا با طول 203 اینچ (5155 میلی متر) به اندازه کافی بزرگ است که می تواند 11 نفر را در خود جاي دهد. 

در بازار داخلی کره جنوبی، مینی ون با مشخصات کمی طولانی تر براي مدل لوکس هاي-لیموزین با ابعاد 204.7 در (5200 میلی
متر) ارائه می شود.از جا لیوان هاي گرم / سرد تا پرده هاي چین دار، این خودروي چهار نفره داراي تمام ویژگی هایی است که می
توانید از مینی ون بخواهید. سقف برجسته داراي نور محیط LED براي ایجاد یک فضاي دنج است، در حالی که بقیه چراغ هاي داخل
کابین داراي دیودهاي ساطع کننده نور نیز هستند.نیرو از یک موتور 3.5 لیتري بنزینی تامین می شود که 290 اسب بخار و 355
نیوتن متر (262 پوند فوت) یا یک موتور دیزل 2.2 لیتري با قدرت 199 اسب بخار و 441 نیوتن متر (325 پوند فوت) تأمین می
کند. کیا کارناوال را به چرخ هاي 19 اینچی مجهز می کند و اشاره می کند که به دلیل برآمدگی سقف، ارتفاع مینی ون 305 میلی

 
متر (12 اینچ) به 2045 میلی متر (80.5 اینچ) افزایش یافته است. 

همانطور که می توانید تصور کنید، این دقیقاً ارزانترین وانت موجود نیست. قیمت این مدل از حدود 53 هزار دلار براي نسخه نه
صندلی و از 56 هزار دلار براي مدل هفت صندلی شروع می شود. با ارتقا به پیکربندي چهار صندلی باید 77 هزار دلار هزینه کنید،

که تفاوت کلی در مقایسه با کارناوال ویژه ایالات متحده از 32 هزار و 100 دلار است.
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بهره برداري از فاز اول واگن هاي باري لبه بلند 

 
گروه مپنا 

فاز نخست واگن هاي باري لبه بلند شرکت حمل و نقل چندوجهی مپنا در قالب یک قطار کامل آغاز شد.مدیرعامل شرکت حمل و
نقل چندوجهی مپنا، گفت: تعداد 10 دستگاه واگن لبه بلند باري، در آخرین روز از فصل بهار 1400 از شرکت واگن پارس مپنا تحویل
و عملیات تست و بهره برداري با لکوموتیو MAP24مپنا در ایستگاه اردکان با موفقیت انجام شد.«سید مرتضی علی احمدي» اظهار
داشت: گروه مپنا در بخش حمل و نقل ریلی، با سرمایه گذاري، هفت شرکت معتبر و متخصص در ارائه خدمات ریلی را فعال نموده
است و با هدف تکمیل زنجیره ارزش خدمات ریلی، در کنار ساخت لوکوموتیو، ساخت واگن، خدمات بازسازي و نگهداري ناوگان و نیز
خدمات مهندسی در امور مترو، با ایجاد شرکت حمل و نقل چندوجهی به عنوان هشتمین شرکت بخش حمل و نقل ریلی، حلقه این
خدمت در بهره برداري از ناوگان و شبکه ریلی کامل شده است.وي افزود: این شرکت در نوع خود نخستین شرکت ریلی است که کلیه
خدمات ناوگان را در درون خود تأمین و در صورت ایجاد شرایط مناسب در شبکه ریلی، قطار کامل ریلی راه اندازي می نماید.احمدي
خاطر نشان کرد: این سري از واگن هاي تحویلی در قرارداد فاز اول ساخت 400 دستگاه واگن لبه بلند باري با شرکت واگن پارس مپنا
است.مدیرعامل شرکت حمل و نقل چندوجهی مپنا در پایان گفت: قرارداد اصلی این شرکت در مرحله اول، هزار دستگاه واگن با واگن

 
پارس مپنا است که به ترتیب در سه فاز 400 ، 300 و 300 برنامه ریزي شده است. 

 
انعقاد تفاهم نامه همکاري آموزشی و کارورزي مابین چادرملو و دانشگاه امیرکبیر 

به منظور گسترش همکاري هاي آموزشی و تربیت نیروهاي جوان تحصیل کرده براي حضورموثر در محیط هاي صنعتی، تفاهم نامه
برگزاري دوره هاي کارورزي دلنشجویان، مابین شرکت معدنی و صنعتی چادرملو و دانشکده مهندسی معدن دانشگاه صنعتی امیر
کبیر منعقد گردید.در این تفاهم نامه که با هدف ارتقاي سطح آموزش و کسب مهارتها و تجربه هاي تخصصی - ایجاد انگیزه براي
دانشجویان در طول تحصیل - آماده سازي دانشجویان براي حضور موثر در واحدهاي معدنی و صنعتی - تعمیق یادگیري و بکار گیري
مفاهیم آموخته شده - ارتقاي توان اشتغالزایی و بهبود موقعیت شغلی پس از فارغ التحصیلی و افزایش قدرت کارآفرینی دانشجویان از
طریق کسب تجربه در دنیاي واقعی منعقد شده است، دوره هاي مستمر کارورزي تحت نظارت متخصصان فنی شرکت معدنی و

 
صنعتی چادرملو برگزار می شود . 

 
هدایت نقدینگی؛ راهبرد موثر توسعه معدن و صنایع معدن 

 
رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: هدایت نقدینگی، دستیابی به اهداف بخش معدن و صنایع معدنی را تسریع خواهد کرد. 

به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، وجیه االله جعفري در نشست پایش اقدامات و برنامه هاي شرکت توسعه معادن و فلزات که با حضور
هیات مدیره این مجموعه برگزار شد، افزود: طی سال هاي گذشته بیشتر از آنکه مشکل نقدینگی داشته باشیم، با چالش "هدایت

 
نقدینگی" مواجه بوده ایم به همین سبب باید این مهم را به عنوان یک راهبرد موثر در توسعه، مورد توجه قرار دهیم. 

وي با بیان اینکه شرکت توسعه و معادن فلزات در شمار شرکت هاي برتر ملی قرار دارد، اظهار داشت: با توجه به ظرفیت هاي شرکت،



 
سرمایه گذاري در بخش اکتشاف می تواند دستاوردهاي قابل توجهی براي این مجموعه و بخش معدن و صنایع معدنی داشته باشد. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه انجام انجام عملیات ژئوفیزیک با سازمان هاي ذیربط در اولویت برنامه هاي ایمیدرو
قرار دارد، اعلام کرد: تهیه نقشه محدوده هاي امیدبخش، به عنوان یک راهبرد مورد توجه است.وي گفت: شرکت توسعه معادن و
فلزات نیز می تواند با حمایت هاي ایمیدرو و شوراي عالی معادن، با در اختیار گرفتن تعدادي از پهنه ها، در حوزه اکتشاف اثرگذار

 
ظاهر شود. 

در ادامه این نشست مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري معادن و فلزات با اشاره به مهم ترین طرح ها و پروژه هاي در حال پیشرفت که
شرکت توسعه معادن و فلزات در آن سرمایه گذاري کرده است، گفت: واحدهاي گندله سازي و فولادسازي و افزایش خطوط کنسانتره
شرکت گل گهر، خط کنسانتره سازي شرکت گهرزمین، گندله سازي چادرملو، طرح توسعه اي این شرکت ها به شمار می رود که در

 
آن ها به عنوان سرمایه گذار حضور داریم. 

نادري میزان سرمایه گذاري در این طرح ها را سه میلیارد یورو (ارزي) و 19 هزار میلیارد تومان(ریالی) عنوان کرد و اظهار داشت:
پروژه انتقال آب خلیج فارس و آب شیرین کن بندرعباس، گندله سازي صبانور، واحدهاي فولادسازي و آهن اسفنجی فولاد کردستان

 
و کنسانتره سازي شرکت مواد معدنی شرق فولاد خراسان از دیگر طرح هایی است که "ومعادن" در آن سرمایه گذاري دارد. 

مدیرعامل شرکت توسعه معادن و فلزات در بخش دیگري از سخنانش، میزان سودآوري شرکت فوق در سال 99 را 9 هزار میلیارد
تومان خواند و عنوان کرد: برنامه کسب سود 14 هزار میلیارد تومانی شرکت طی سال جاري مورد توجه است.
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فصل اقتصاد - تقوامنش گفت: رتبه شاخص کسب و کار ما باید به زیر 25 بیاید که بتوانیم از فضاي مساعدي براي ایجاد
کسب کار در کشور داشته باشیم.

فصل اقتصاد - تقوامنش گفت: رتبه شاخص کسب و کار ما باید به زیر 25 بیاید که بتوانیم از فضاي مساعدي براي ایجاد کسب کار در

 
کشور داشته باشیم. 

فرهاد تقوامنش اقتصاددان و تحلیلگر مدل هاي اقتصادي و کسب و کار ، اظهار کرد: علیرغم اقداماتی که طی چند سال گذشته در این
خصوص صورت گرفته ولی رتبه جهانی ما در حوزه کسب و کار یک رتبه سه رقمی است؛ بهبود محیط کسب و کار یکی از مهم ترین
راهبرد هاي توسعه اقتصادي در هر کشور به شمار می رود و علاوه بر آن هر چه محیط کسب وکار در یک کشور شرایط بهتري داشته
باشد، بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی بیشتر و هرچه بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی در جامعه اي بیشتر باشد، عملکرد

 
اقتصاد آن کشور و خلق ارزش و ثروت در آن جامعه نیز بیشتر می شود. 

او با اشاره به تاثیر فضاي کسب و کار مساعد، بر افزایش جذب سرمایه گذاري داخلی و خارجی، ایجاد اشتغال و رشد تولید ناخالص
داخلی بیان کرد: رتبه ما بر اساس آخرین اعلام صندوق بین المللی پول و بانک جهانی 127 به بالاست در حالی که این رتبه باید به

 
زیر 25 بیاید که بتوانیم از یک فضاي بسیار مطلوب و مساعد براي ایجاد کسب کار در کشور بهره برداري کنیم. 

این کارشناس اقتصادي تاکید کرد: با وجود این، طی سال هاي پس از اعلام آمار هاي جهانی از رتبه بندي فضاي کسب و کار در
کشور هاي مختلف، دیدگاه هاي متفاوتی در زمینه جایگاه کشورمان مطرح می شود. این شرایط موجب شده است تا اکنون بهبود
فضاي کسب و کار با توجه به چالش هاي پیش روي اقتصاد کشور به ضرورتی انکار ناپذیر تبدیل شود. با این وجود به نظر می رسد
هنوز هم بستر هاي مناسب براي ایجاد فضاي امن سرمایه گذاري و کسب و کار در کشورمان چندان فراهم نبوده و براي رسیدن به

 
جایگاه واقعی اقتصاد ایران در زمینه شاخص فضاي کسب و کار، فراهم کردن برخی زیرساخت ها اجتناب ناپذیر است. 

 
بیشتر بخوانید: 

درد تعطیلی کسب و کار براي درمان کرونا/ کسبه، بازار را تعطیل نکردند تقوامنش تصریح کرد: آنچه مسلم است اصلاح فضاي کسب و
کار و بهبود شاخص هاي مزبور در عرصه جهانی است که نه تنها گامی مثبت و اساسی در جهت تقویت جنبه مشارکت بخش
خصوصی در عرصه اقتصاد و ارتقاء سطح اشتغال و تولید در کشور محسوب می شود بلکه به طور قطع از منظر سرمایه گذاران خارجی

 
از جمله ي مهمترین نماگر ها براي ورود به کشور میزبان و شرط لازم براي ارتقا و تسهیل جریان ورود فناوري به کشور است. 

این تحلیلگر مدل هاي اقتصادي و کسب و کار افزود: با این حال بهبود محیط کسب و کار، نیازمند برنامه ریزي و سیاست گذاري
مطلوب است که دستیابی به این مهم نیز نیازمند وجود فرآیندي مستمر براي پایش و سنجش وضعیت محیط کسب و کار در هر

 
کشور است. در همین راستا و در سال 90، نمایندگان مجلس قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار را تصویب کردند. 

تقوامنش با اشاره به چالش هاي پیشروي ایران جهت توسعه فضاي کسب وکار بیان داشت: جهت بهبود رتبه بندي سهولت کسب وکار
ایران چالش هایی پیش روي دولت است که از مهمترین آن ها می توان به عدم شفافیت و رقابتی بودن فضاي کسب وکار، قوانین و
مقررات دست و پا گیر جهت اخذ مجوز ها براي ایجاد یا انحلال کسب وکار، نبود امکان نظارت عمومی بر مسائل مالی و اقتصادي،



 
ناهماهنگی بین نظام آموزشی و نیاز هاي بازار کار وبروکراسی بسیار زیاد اشاره کرد. 

انتهاي پیام/



عدم خود کفایی تولید لاستیک در کشور

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه
است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم.

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است

 
و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم. 

محسن صفدري مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت درباره میزان تولید لاستیک در سال گذشته گفت: ما در کشور 11 واحد
صنعتی تولید کننده تایر و تیوپ با ظرفیت اسمی تولید 450 هزار تن در سال داریم. این واحدها حدود 300 هزار تن تولید واقعی

 
دارند و بر اساس مجوز هاي صادره از وزارت صمت 15 هزار اشتغال در این صنعت داریم. 

او ادامه داد: در کل منطقه اي که ایران در آن قرار گرفته حدود 27 واحد صنعتی تولید کننده تایر وجود دارد و این به معناي سهم
41 درصدي ایران در کارخانجات تولید تایر در منطقه است. در کل دنیا 510 تولید کننده لاستیک وجود دارد و این آمارها نشان می

 
دهد کشور ما نقش زیادي در تولید لاستیک در دنیا دارند اما هنوز راه زیادي براي توسعه صنعت تایر داریم. 

صفدري با تاکید بر این که هنوز نیاز کشور به طور کامل در تولید تایر برطرف نشده است، گفت: در لاستیک هاي سیمی باري و
اتوبوسی نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است که تولید داخل آن به یکی از واحدهاي تولید لاستیک با تولید 300 هزار تن
محدود می شود. واحد دیگري هم با ظرفیت اسمی 300 هزار حلقه در سال احداث شده است. در مجموع امروز حدود 500 تا 600

 
هزار حلقه لاستیک در کشور کمبود داریم. لاستیک و تایر اتوبوسی سیمی یا اصطلاحا رادیال جزو اولویت هاي سرمایه گذاري ماست. 

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان



فراخوان استخدام

فراخوان استخدام "مرد و زن" در نیروي انتظامی استان البرز

منبع: کرج رساشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/04/25

فرماندهی انتظامی استان البرز به منظور تامین نیروي انسانی مورد نیاز خود در مقطع درجه داري به صورت پیمانی 5 ساله
براي سال 1400 بصورت پیمانی استخدام می نماید.

فرماندهی انتظامی استان البرز به منظور تامین نیروي انسانی مورد نیاز خود در مقطع درجه داري به صورت پیمانی 5 ساله براي

 
سال 1400 بصورت پیمانی استخدام می نماید. 

به گزارش کرج رسا، سرهنگ مراد جلالی رئیس اداره گزینش و استخدام فرماندهی انتظامی استان البرز با اعلام این خبر اعلام داشت:
فرماندهی انتظامی استان البرز به منظور تامین نیروي انسانی مورد نیاز خود از بین برادران مومن ، متعهد و علاقه مند در مقطع درجه
داري به صورت پیمانی 5 ساله با مدرك تحصیلی دیپلم و پیش دانشگاهی تمامی رشته هاي نظري و فنی وحرفه اي و کار ودانش

 
براي اشتغال به خدمت در این فرماندهی براي سال 1400 بصورت پیمانی استخدام می نماید. 

 
شرایط استخدام 

 
��متولدین 1374 به بعد 

 
��قد حداقل 170 سانتی متر 

 
��معدل حداقل 12 

 
��بومی استان البرز (سکونت در استان) 

 
��داشتن کارت پایان خدمت یا داشتن معافیت هاي خدمتی غیر از معافیت پزشکی 

وي افزود: همچنین با مدرك کارشناسی و بالاتر نیز براي خدمت در معاونت اجتماعی و مراکز مشاوره کلانتري ها و پاسگاه ها در

 
رشته هاي روانشناسی، مشاوره ، مطالعه خانواده و مددکاري اجتماعی به صورت کارمند خرید خدمت زن استخدام به عمل می آید. 

 
محل مراجعه : کرج میدان توحید بلوار بلال روبروي بانک صادرات هسته گزینش و استخدام فرماندهی انتظامی استان البرز 

 
 02621827410 __02621827409 ☎ 

پایگاه خبري پلیس



خط حزب االله 297 با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/04/25

 به گزارش خبرگزاري فارس، شماره ي دویست و نود و

 
هفتم هفته نامه ي خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد. 

 این شماره ي خط حزب االله به مناسبت فرارسیدن روز عرفه نگاهی به فرصت معنوي این روز و بهره برداري از آن براساس بیانات

 
رهبر انقلاب داشته است. 

 توصیه هاي اقتصادي رهبر انقلاب در فضاي رقابتهاي انتخاباتی 1400 از اهمیت قابل توجه و بسیار بالاي مسئله ي «اقتصاد و
معیشت» در نگاه ایشان حکایت میکند. به دلیل شرایط کشور به نظر میرسد که آحاد افراد جامعه نیز جنس مطالباتشان از دولت
سیزدهم اقتصادي است و از مسئولین توقع دارند در حوزه ي معیشت، اشتغال و تولید ملی اقدامات اساسی اي انجام شود. سخن هفته
ي خط حزب االله با تیتر " به توان ایران اسلامی" به تشریح بیانات رهبر انقلاب در چگونگی هموار شدن مسیر اقتصاد از مسیر نگاه به

 
ظرفیت هاي کشور پرداخته است. 

 
 شماره ي این هفته ي خط حزب االله به روح مطهر شهید مدافع حرم، امید کریمی تقدیم می شود. 

 
متن این شماره خط حزب االله را اینجا مشاهده کنید. 

 
    

انتهاي پیام/



جهش تجارت ایران و ارمنستان با احداث شهرك هاي صنعتی مشترك

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون وزیر صنعت معتقد است: تسهیل همکاري میان بخش هاي خصوصی ایران و ارمنستان و ایجاد صنایع کوچک و شهرك
هاي صنعتی مشترك می تواند به جهش تجارت دوجانبه منجر شود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد: با
تداوم و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی ایران و
ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی

 
مشترك بین طرفین اجرایی شود. 

به گزارش سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی
ایران، علی رسولیان در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري این سازمان و مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان که به
صورت ارتباط تصویري برخط برگزار شد، افزود: صنایع کوچک نقش مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این اساس

 
نیاز است تا بنگاه هاي کوچک و متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط باوجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشورها باید براي

 
رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع
کشورمان را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و

 
تلاش داریم با به کارگیري سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 

رسولیان یادآور شد: تاکنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي خاطرنشان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33

 
مرکز خدمات فناوري و کسب وکار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب وکار است

 
که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) در حال اجراست. 



رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب وکار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون

 
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و ... ایجاد و اجرا شده است. 

 
وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تاکنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشورها امضا شده است. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقا دهند و تداوم این همکاري ها منجر به ایجاد

 
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري

 
ارمنستان امضا شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان، مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکارهاي تجاري مناسب براي همه ذي نفعان، ارتقا و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.

پیش تر رئیس اتاق مشترك بازرگانی ایران و ارمنستان گفته بود: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار

 
در نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان معتقد است: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم

 
مبادلات دو کشور را افزایش داد. 

به عقیده او، این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقا دهد.



رفع مشکل بیکاري و معیشت مردم کرمانشاه باید در اولویت مسئولان باشد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/04/25

کرمانشاه- نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شوراي اسلامی گفت: رفع مشکل بیکاري و معیشت مردم کرمانشاه باید در
اولویت باشد.

کرمانشاه- نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شوراي
اسلامی گفت: رفع مشکل بیکاري و معیشت مردم کرمانشاه

 
باید در اولویت باشد. 

به گزارش خبرنگار مهر، محمد رشیدي بعد از ظهر امروز
در حاشیه بازدید از مرکز ترك اعتیاد ماده 16 و مرکز
مثبت زندگی بهزیستی کرمانشاه، اظهار کرد: باید به
کارکنان بهزیستی استان کرمانشاه خسته نباشید گفت زیرا
بهزیستی مرکز خدمت رسانی بوده که به طیف وسیعی از

 
مردم خدمت رسانی می کند. 

وي افزود: باید براي کمک به بهزیستی استان کرمانشاه که با مشکلات زیادي درگیر است از ظرفیت هاي مردمی و خیرین براي کمک

 
به مددجویان استفاده کرد. 

نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: مشکلات اعتباري بهزیستی زیاد بوده اما اکنون مشکل اصلی استان

 
کرمانشاه بیکاري است که سبب بروز بسیاري از مشکلات و آسیب هاي اجتماعی در استان شده است. 

رشیدي با اشاره به افزایش تعداد معتادین متجاهر و کارتون خواب در استان کرمانشاه بیان کرد: متأسفانه در استان کرمانشاه معتادین

 
خیلی سریع به مرحله کارتون خوابی رسیده که این موضوع به صورت کلی در مجلس شوراي اسلامی در حال بررسی است. 

وي تاکید کرد: بیکاري و کمبود درآمد خانواده ها سبب اعتیاد شده که باید تلاش شود اشتغال افزایش پیدا کند و یکی از راهکارهاي

 
افزایش اشتغال مشاغل خانگی است. 

نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شوراي اسلامی گفت: مشاغل خانگی مانند درست کردن صنایع دستی که استان کرمانشاه داراي

 
ظرفیت هاي زیادي در این حوزه است به اشتغالزایی و کاهش بیگاري بسیار کمک می کند. 

رشیدي خاطر نشان کرد: در سال هاي گذشته اعتباراتی به عنوان شکل گیري بنگاه هاي زود بازده پرداخت شد که به هدف اصلی

 
منجر نشد و نظارت در این حوزه براي پرداخت اعتبار باید افزایش پیدا کند. 



وي تصریح کرد: بهزیستی وظایف زیادي در جامعه برعهده دارد که به تنهایی قادر به حل تمامی مشکلات نیست و باید سایر دستگاه
ها در کنار بهزیستی براي حل مشکلات کمک کنند.



انتظارات ایجاد شده از رییسی

منبع: روزنامه مستقلشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/04/25

 
انتظارات ایجاد شده از رییسی 

 
محمد صادق ربانی-استاد بازنشسته دانشگاه 

برقراري و گسترش عدالت، مبارزه با ظلم و فساد، ترویج و گسترش اخلاق وتدبیر و تعقل از رسالت هاي انبیاي الهی است. شعارهاي
تبلیغاتی نامزدان ریاست جمهوري در انتخابات 1400 به صورت عمده حول همین محورها بوده است. مروري بر شعارها و وعده
کاندیداهاي انتخاباتی نشان داد که هیچ کاندیدایی وارد جزئیات برنامه هاي خود نشد و اصولاً طراحی پرسش ها و زمانی که براي
پاسخگویی به پرسش ها گذاشته بودند، فاقد ظرفیتی بود که بتواند بیننده یا شنونده ناآشنا را براي تصمیم گیري قانع کند. از این
جهت ارائه برنامه ها بیشتر جنبه هاي تبلیغاتی و شعاري به خود گرفتند. پرداخت یارانه 450 هزار تومانی به 40 میلیون نفر و یا
پرداخت وام 500 میلیونی به جوانان، فرصت تشریح و توضیح نیافتند. جاي آن بود که مسئولانی از دولت فعلی هم در جلسات مناظره
ها حضور می داشتند و پاسخ می دادند که چرا دولت حاضر از پرداخت یارانه 450 هزارتومانی یا وام 500 میلیون تومانی به جوانان
دریغ کرده است. تنها در آن صورت بود که کاندیداها ناچار می شدند مسئولانه تر وعده بدهند و انتخاب کنندگان هم آگاهانه تر
تصمیم بگیرند. پرداخت یارانه مستقیم به قریب به 70 میلیون نفر، و یا خانه هاي نیم ساخته مسکن مهر به اضافه چهار قطعنامه
تحریمی سازمان ملل، میراثی بود که احمدي نژاد در سال هاي فراوان ترین درآمد نفتی خود بر دولت بعدي با کمترین درآمد نفتی
تحمیل کرد. پرداخت یارانه یکی از معضلاتی بود که دولت بعدي را تا پایان کار درگیر مصیبت هاي تأمین اعتبار و تورم ناشی از چاپ
اسکناس آن کرده بود. سال ها طول کشید تا دریافت کنندگان یارانه به تجربه در بازار فهمیدند که تورم و گرانی هاي ناشی از آن
یارانه ها بسیار فراتر از 45 هزارتومانی است که به هرنفر تعلق می گرفت. گویا از همین منظر بود که وعده هاي پرداخت ها توسط
کاندیداهاي 1400 با همه جذابیتی که داشت، بر کرسی قبول مردم ننشست. وعده بهبود معیشت از طریق تنش زدایی و رفع تحریم
ها توسط نامزدي دیگر، هرچند با واقع بینی بیشتري همراه بود ولی به دلیل قهر اکثریت مردم با صندوق رأي، کاندیداي مذکور هم
ناکام ماند. وعده هاي کاندیداهاي شکست خورده هرچه بود، عوام فریبانه یا واقع بینانه، به محک تجربه در نیامد و بحث در مورد آن
ها هم دیگر اهمیتی ندارد. مهم اکنون فهرست بالا بلند وعده هاي رئیس جمهور منتخب است که رأي داده ها امیدوارانه و رأي نداده
ها نومیدانه نظاره گر اقدامات وي خواهند بود. وعده پایان دادن به روابط فسادانگیز و جریان رانت خواري، ساخت 4 میلیون مسکن در
4 سال، تحول در نظام اجرایی و شیوه اداره کشور، سامان دادن اقتصاد، معیشت و فرهنگ و مسائل اجتماعی و حقوق مردم در عرصه
سیاست خارجی، اصلاح نظام بانکی کشور، تک رقمی شدن تورم و موارد دیگر بخشی از وعده هایی هستند که از سوي رئیس جمهور
منتخب مطرح شده است. بیم هاي و نگرانی ها، فقط به انجام نشدن برخی وعده ها محدود نیست. اجرایی شدن بعضی از وعده ها به
آن صورت که مطرح شده، از جمله وعده تک رقمی کردن نرخ تورم، آزمون ناموفق تک رقمی کردن نرخ تورم در دولت روحانی را
نادیده گرفته است. آزمونی که در یک عقب نشینی غیرشفاف، مجدداً اجازه داده شد تا نرخ سود بانکی بی سرو صدا افزایش یابد تا
بتواند از فرار سرمایه ها از بانک ها و هجوم آن به بازارهاي ارز و سکه و از ورشکستگی بنگاه ها و بانک هاي متکی به رانت تورم، تا
حدودي جلوگیري کند. رأي داده ها و نداده ها به رئیس جمهور منتخب، وعده هاي انتخاباتی او را قطعاً فراموش نمی کنند. همانگونه
که وعده آب و برق مجانی براي افراد مستمند را پس از 42 سال فراموش نکرده و به آن استناد می کنند. این در حالی است که وعده
اصلی انقلاب براندازي نظام 2500 ساله شاهنشاهی بود که با شجاعت و اعتماد به نفس بی نظیري با پشتیبانی مردم این کار انجام



شد. انصاف باید داد انقلاب ایران براي حل مسائل مادي و رفاهی شکل نگرفته بود و شعارهاي اصلی انقلاب هم استقلال، آزادي و
جمهوري اسلامی بود که نشانی از مسائل اقتصادي و رفاهی در آن نیست. گردش زمانه کشور را اکنون به جایی رسانده است که
اقتصاد حرف اول را می زند و وعده هاي جنبی انقلاب هم از بوته فراموشی درآمده و به آن استناد می شود. نگاهی به نامگذاري سال
ها توسط مقام رهبري و تغییرات آشکار تأکیدات در سال هاي اخیر در همین راستا قابل تفسیر است. تاکید بر معنویات و فضایل
اخلاقی، صرفه جویی و پرهیز از اسراف، قناعت و پایداري بر مواضع اسلامی و انقلابی، امام خمینی (ره)، امیرالمؤمنین، امام علی (ع)،
پیامبر اعظم (ص) از نامگذاري هاي دهه هفتاد است ولی در نیمه دوم دهه 90 تأکیدها بر اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل، اقتصاد
مقاومتی، تولید - اشتغال، حمایت از کالاي ایرانی، رونق تولید، جهش تولید، و در سال 1400 بر تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها
تأکید شده است. به نظر می رسد که شعارهاي تبلیغاتی رئیس جمهور منتخب هم کم و بیش منطبق بر تأکیدات سالانه رهبري شده
است با این تفاوت که رئیس جمهور پایان دادن به روابط فسادانگیز و جریان رانت خواري را در اولویت اقدامات خویش قرار داده است.
حضور ممتد رئیس جمهور منتخب در مناصب مهم قضایی، و اولویت او براي پایان دادن به روابط فسادانگیز و جریان رانت خواري
معنادار و شایسته توجه بسیار است. اکنون که قواي مجریه و قضائیه نزدیک ترین روابط را یافته اند و در نتیجه بیشترین امکانات را
براي تحقق این وعده در اختیار دارند، طبعاً اتنظار است تا رتبه پاکدامنی کشور به نحوي ارتقا یابد که شایسته یک کشور با پسوند
اسلامی بشود و از وضعیت ناهنجار فعلی خارج شود. وعده هاي رئیس جمهور منتخب در ظلّ عمل به شفاف سازي و پایان دادن به
روابط فسادانگیز وفا خواهد شد. چنانچه به هر دلیلی تلاش هاي دولت به ارتقاي رتبه پاکدامنی شایسته یک کشور اسلامی منجر

نشود، نشانه وجود مشکلات ساختاري در حاکمیت و توجیه کننده قهر بخش بزرگی از مردم با صندوق هاي رأي خواهد بود.



قطع برق شهرك هاي صنعتی متوقف شد

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/04/25

شفاآنلاین>سلامت>معاون فنی سازمان صنایع کوچک
گفت: شهرك هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی برق
معاف شده اند و قرار است برق صنایع بزرگ قطع شود تا
تأمین برق صنایع کوچک به مشکل نخورد.به گزارش
شفاآنلاین: معاون فنی سازمان صنایع کوچک گفت: شهرك
هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی برق معاف شده اند و
قرار است برق صنایع بزرگ قطع شود تا تأمین برق صنایع

 
کوچک به مشکل نخورد. 

فتحعلی محمدزاده در مورد معافیت شهرك هاي صنعتی از
قطع برق افزود: طبق تبصره (3) ماده (3) مصوبه شانزدهم تیر امسال هیئت وزیران، شهرك هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی

 
برق معاف شدند. 

وي اضافه کرد: وزیر نیرو به وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که واحدهاي صنعتی باید به اندازه 4 هزار مگاوات به کاهش
مصرف برق کمک کنند؛ از این رو با توجه به این که دیماند مصرف برق در 828 شهرك و ناحیه صنعتی، 9 هزار و 941 مگاوات برق
است، اما نسبت به صنایع بزرگ، اشتغالزایی بالایی دارند و تعداد زیادي واحد صنعتی در این شهرك ها فعال هستند، مقرر شد برق

 
صنایع بزرگ همچون فولاد و سیمان قطع و برق صنایع کوچک تأمین شود. 

معاون فنی سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت: اکنون بیش از 48 هزار واحد بهره بردار در شهرك ها و نواحی
صنعتی سراسر کشور وجود دارد که 960 هزار نفر در آن ها مشغول به کار هستند. شهرك ها و نواحی صنعتی به ازاي هر مگاوات برق

 
زمینه اشتغال 96 نفر را فراهم کرده اند. 

محمدزاده افزود: از 16 تیر جاري این مصوبه قابل اجرا و اعمال است، اما بعضاً شاهد عدم اجرا در برخی از استان ها هستیم که روز

 
گذشته طی نامه اي به استانداران اعلام کردیم که این مصوبه حتماً باید اجرایی شود. 

وي با بیان این که از کل برق تولیدي کشور در سال گذشته، 36.3 درصد در بخش صنعت مصرف شد، خاطرنشان کرد: باید توجه
داشت که هنوز واحدهاي تولیدي مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی در فاز عملیاتی با هشت هزار و 530 مگاوات کسري برق
مواجه هستند؛ بر این اساس ضروري است دستگاه هاي اجرایی مربوطه به وظایف قانونی خود به منظور اجراي ماده (81) قانون تنظیم
بخشی از مقررات مالی دولت و ماده (54) احکام دائمی قانون برنامه براي تأمین زیرساخت هاي لازم تا در شهرك هاي صنعتی عمل

 
کنند. 



گفتنی است دیماند در صنعت برق، مقدار قدرتی است که از اداره برق خریداري شده و تجهیزات نصب شده، حداکثر این مقدار توان
الکتریکی را می توانند به مصرف کننده ارائه دهند.



طب سنتی ایرانی، ظرفیتی بدون جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/04/25

 
طب سنتی ایرانی، ظرفیتی بدون جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم 

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت با تاکید بر ظرفیت هاي غنی طب سنتی ایرانی، این سند را یکی از بهترین اسناد

 
بالادستی کشور براي همگرایی بیشتر سازمان ها و نهاد هاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه دانست. 

 
 

دکتر نفیسه حسینی یکتا در سالروز تصویب سند ملی گیاهان
طب سنتی ایرانی، ظرفیتی بدون جایگزین براي کمک به حفظ

سلامت مردم

دارویی و طب سنتی با بیان اینکه سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی، 8 سال پیش بر اساس پیشنهاد شوراي ستاد راهبري اجراي
نقشه جامع علمی کشور در شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، گفت: با توجه به رویکرد جهانی براي بهره گیري از
ظرفیت هاي طب سنتی و گیاهان دارویی در حوزه سلامت و پیشینه غنی ایران در این زمینه، ضرورت وجود سندي جامع به منظور

 
هدایت سازمان ها و نهاد هاي تصمیم گیر مرتبط کشور براي حرکت در این راستا احساس می شد. 

وي افزود: سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی با شرح چشم انداز ها و سیاست هاي کلان و اهداف و راهبرد ها در دو حوزه گیاهان
دارویی و طب سنتی، اقدامات مورد نیاز براي تحقق اهداف مورد نظر را به تفکیک سازمان هاي مجري بیان کرده و نقشه راه آن ها در
این زمینه محسوب می شود که اجرایی شدن این سند ملی پس از گذشت 8 سال از تاریخ تصویب آن، می تواند کشور را از اثرات

 
مثبت توسعه طب سنتی ایرانی در حوزه هاي مختلف، مانند بهداشت و درمان، اقتصاد و اشتغال، بهره مند سازد. 

حسینی یکتا ادامه داد: گسترش منطقی و روشمند طب سنتی ایرانی به عنوان یک دانش بومی، با القاي خودباوري و ایفاي نقش خود
در ارتقاي بهداشت و درمان به عنوان یک حوزه پیشران و اثرگذاري مثبت بر بسیاري از شاخص هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي،

 
می تواند نقشی مهم در الگوي پیشرفت ایرانی اسلامی بازي کند. 

وي گفت: بحران کرونا که در سال هاي اخیر همه کشور ها را تحت تاثیر خود قرار داده که تا به امروز هم درمانی قطعی براي آن
معرفی نشده است، تلنگري براي دست اندرکاران حوزه سلامت در سطح جهان بود تا از تمام ظرفیت هاي موجود در راستاي خدمت

 
به مردم و کمک به درمان بیماران بهره گیرند. 

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت افزود: طب سنتی ایرانی با تاکیدي که بر اصلاح سبک زندگی دارد، ظرفیتی بدون
جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم و پیشگیري از بروز بیماري هاست و سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی یکی از بهترین

 
اسناد بالادستی کشور براي همگرایی بیشتر سازمان ها و نهاد هاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه محسوب می شود. 

منبع : IRIB NEWS AGENCY | خبرگزاري صدا و سیما



کنترل وزارت علوم روي ظرفیت دانشجویان دانشگاه هاي دولتی/ فردا مهلت

ثبت نام ترم تابستانی در دانشگاه خوارزمی پایان می یابد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیر خدمات آموزشی دانشگاه خوارزمی از کنترل وزارت علوم روي ظرفیت دانشگاه هاي دولتی به منظور تعداد دانشجویان
خبر داد.

محمد دلنواز مدیر خدمات آموزشی دانشگاه خوارزمی در
گفت وگو با خبرنگار حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی
باشگاه خبرنگاران جوان، درباره انتظارات جامعه دانشگاهی
از دولت آتی براي بهبود نظام آموزش عالی اظهار کرد:
دولت آتی باید حمایت از دانشگاه ها را افزایش دهد و
امکانات زیر ساختی دانشگاه ها در جهت اشتغال

 
دانشجویان را بیشتر کند. 

او افزود: در صورت تقویت زیرساخت هاي دانشگاهی بسیاري از مشکلات آموزشی رفع شده یا کاهش خواهد یافت که دولت آتی باید

 
در این زمینه برنامه ریزي هاي لازم را انجام دهد. 

مدیر خدمات آموزشی دانشگاه خوارزمی تصریح کرد: وزارت علوم روي ظرفیت دانشگاه ها به خصوص دانشگاه هاي دولتی به میزان

 
بسیار کافی کنترل دارد و از تعداد بی رویه ورود دانشجویان به دانشگاه ها جلوگیري می کند. 

دلنواز ادامه داد: پدیده «مدرك گرایی» ضربه زیادي به جامعه علمی کشور می زند و این امر بدیهی است، یعنی وقتی تعداد
دانشجویان بدون امکانات موجود در دانشگاه ها زیاد شود، صد در صد برخی از فارغ التحصیلان بدون یادگیري مناسب فارغ التحصیل

 
خواهند شد. 

مدیر خدمات آموزشی دانشگاه خوارزمی گفت: تعداد افرادي که بدون یادگیري مناسب فارغ التحصیل می شوند، گفتنی است که به

 
همان میزان هم از نظر اشتغال مناسب دچار مشکل خواهند شد. 

جزئیات ثبت نام ترم تابستانی در دانشگاه خوارزمی دلنواز تاکید کرد: با توجه به شیوع ویروس کووید 19، این دانشگاه به منظور
جبران بخشی از مشکلات آموزشی به وجود آمده براي دانشجویان به خصوص دانشجویان در شرف فارغ التحصیلی، دانشگاه خوارزمی،

 
اقدام به برگزاري ترم تابستان 1400 به صورت غیرحضوري (مجازي) کرده است. 

او افزود: تمامی فرایند هاي مربوط به دوره تابستان اعم از ثبت نام، شرکت در کلاس هاي آموزشی، امتحانات و ارسال نمرات به صورت
غیر حضوري انجام خواهد شد. 



معاون خدمات آموزشی دانشگاه خوارزمی گفت: تمامی دانشجویان دانشگاه هاي وابسته به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري مجاز به
ثبت نام در این دوره هستند و دانشگاه خوارزمی مشکلی در این خصوص ندارد، یعنی دانشجویان سایر دانشگاه هاي کشور که زیر نظر
وزارت علوم هستند، می توانند با اختیار خود دروس عمومی ترم تابستانی را در دانشگاه خوارزمی بگذرانند و تمامی فرآیند ها براي آن

 
ها به صورت کاملا مجازي انجام خواهد شد. 

اوادامه داد: کلاس هاي ترم تابستانی 1400 دانشگاه خوارزمی از شنبه، 19 تیر 1400 آغاز شده است و تا شنبه 26 مرداد ماه 1400

 
ادامه دارد و فرآیند ثبت نام هم از 9 خرداد تا 7 تیر انجام شد. 

دلنواز اضافه کرد: امتحانات ترم تابستانی دانشگاه خوارزمی از 30 مرداد 1400 آغاز می شود و تا 3 مرداد 1400 ادامه دارد که
دانشجویان بایستی به صورت مجازي در امتحانات شرکت کنند. تنها محدودیت ترم تابستانی در دانشگاه خوارزمی این است که

 
دانشجویان می توانند حداکثر 6 واحد بگذرانند و در این میان مشکلی براي انتخاب واحد دانشجویان مشروطی وجود نخواهد داشت. 

مدیر خدمات آموزشی دانشگاه خوارزمی با اشاره به تعداد دانشجویانی که قصد شرکت در کلاس هاي ترم تابستانی دانشگاه خوارزمی
را دارند، اظهار کرد: در ترم تابستانی دانشگاه خوارزمی 950 نفر ثبت نام کرده اند که در این میان 700 نفر از دانشجویان دانشگاه

 
خوارزمی بوده اند و مابقی آن ها، دانشجویان سایر دانشگاه هاي وزارت علوم را تشکیل داده اند. 

 
بیشتر بخوانید 

- تبعیت دانشگاه از ستاد ملی کرونا براي بازگشایی حضوري/ با مرخصی تحصیلی دانشجویان موافقت نمی شود



پاسخ مدیر عامل فیلیمو به برخی حواشی سریال زخم کاري

منبع: شما نیوزشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/04/25

محمد جواد شکوري مقدم مدیر عامل فیلیمو با انتشار یادداشتی به حواشی این روزهاي سریال زخم کاري پاسخ داد.

 
محمد جواد شکوري مقدم مدیر عامل فیلیمو با انتشار یادداشتی به حواشی این روزهاي سریال زخم کاري پاسخ داد. 

به گزارش شمانیوز به نقل از سینماسینما ، متن این یادداشت به

 
شرح زیر است : 

بنده اصولا اینجا شنونده و از همه می آموزم و تا کنون وارد هیچ
بحثی نشدم ولی احساس کردم زاویه نگاه برخی دوستان فرهنگی

 
کمی نیاز به تغییر دارد و فکر کردم بد نباشد مطلبی بنویسم. 

اول آن که نیت خوانی کارگردان و تیم تولید که هدفشان چه

 
بوده قطعا اخلاقی و منصفانه نیست و اصل بر برائت است. 

دوم آن که اگر به دنبال بزرگ نمایی یک ناهنجاري و نتیجه گیري از آن باشید، در قرآن کریمخداوند بهترین قصه ها رو چنین می
گوید : زلیخا زن شوهر دار بود و به پیامبر خدا یوسف دست درازي کرد و در انتها هم خداوند به دلیل صادق بودن در عشقش، او را

 
جوان کرد و به عقد ایشون درآورد. 

خدا میخواسته عادي سازي کند؟ آیا این داستان بنیان خانواده ها را سست میکند؟ نتیجه گیري اخلاقی این است که اگر زن شوهر

 
داري و در عشق صادق باشی می توانی اینگونه عمل کنی و در انتها هم از نجات یافتگان باشی؟ 

ما خیلی نظراتمان سلیقه اي و به دور از واقعیت جامعه شده ، با این دست فرمان جذابیت همه سریال هاي ایرانی را می گیریم و مردم

 
هم که با سریال هاي خارجی از هر طریق مانوس اند. 

سوم آن که : یک سکانس یا یک اپیزود ممکن است دچار ناهنجاري باشد ، باید سریال را کامل قضاوت کرد ، زخم کاري داستان زوال
یک خانواده و انسان با ریشه طمع است، بسیار پیام اخلاقی متعالی دارد ولی باید به ظرفیت هاي قصه پرداخت و نمی شود خام پیام را

 
منتقل کرد. 

چهارم هم آن که : بضاعت تصویري جامعه و مردم را می دانید؟ حجم محتوي هالیوپدي که مردم در روز می بینند را مطلع هستید؟
اینستاگرام 10 برابر فیلیمو بازدید کننده دارد! ما کجاي بازي هستیم؟ همین مختصر جذابیت محتوي سینماي ایران را هم با کج
سلیقه گی و بی تدبیري بگیریم! بعد چه می شود؟ صدا و سیما موفق بوده که سینماي خانگی را به او داده ایم؟ حتما چشم پسرش را

کور می کند ، شک نکنید. 



پنجم و آخر هم لازم است بگویم ما در فیلیمو کاملا تفکر فرهنگی داریم و قضاوت هاي نابجا و ناجوانمردانه برخی دوستان را به خدا
واگذار میکنیم ، لوازم سینماي ایران را ما نپروریده ایم ، وقتی وارد این حوزه شدیم طبیعتا باید با همین بضاعت هاي متنی و هنري

 
کار بسازیم که نتیجه مدیریت فرهنگی دیگران است. 

مشکل برخی از دوستان که این روزها کلیپ هاي خلاقانه و مغرضانه میسازند تنگ نظري است ،مشکل فیلیمو نیست ، مشکل آن

 
است که چرا فیلیمو دست ایشان نیست و این درد دارد اگر دردمند باشیم. 

450 نفر تیم زحمت کش در فیلیمو براي بیش از 4000 نفر هنرور ، هنرمند و عوامل پشت و جلوي دوربین در ماه اشتغال ایجاد
کرده اند و شبانه روز مشغول کار و تلاش هستند تا سرویسی در خور مردم کشورشان بسازند و از خارجی بی نیاز باشیم ، کمک

 
نمیکنید! حداقل ضربه نزنید. 

 
محمد جواد شکوري مقدم 

 
مدیر عامل فیلیمو 

یا علی



پاسخ مدیر عامل فیلیمو به برخی حواشی سریال زخم کاري

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/04/25

محمد جواد شکوري مقدم مدیر عامل فیلیمو با انتشار یادداشتی به حواشی این روزهاي سریال زخم کاري پاسخ داد.

 
محمد جواد شکوري مقدم مدیر عامل فیلیمو با انتشار یادداشتی به حواشی این روزهاي سریال زخم کاري پاسخ داد. 

متن این یادداشت به شرح زیر است : بنده اصولا اینجا شنونده و از
همه می آموزم و تا کنون وارد هیچ بحثی نشدم ولی احساس کردم
زاویه نگاه برخی دوستان فرهنگی کمی نیاز به تغییر دارد و فکر کردم

 
بد نباشد مطلبی بنویسم. 

اول آن که نیت خوانی کارگردان و تیم تولید که هدفشان چه بوده

 
قطعا اخلاقی و منصفانه نیست و اصل بر برائت است. 

دوم آن که اگر به دنبال بزرگ نمایی یک ناهنجاري و نتیجه گیري از آن باشید، در قرآن کریم خداوند بهترین قصه ها رو چنین می
گوید : زلیخا زن شوهر دار بود و به پیامبر خدا یوسف دست درازي کرد و در انتها هم خداوند به دلیل صادق بودن در عشقش، او را

 
جوان کرد و به عقد ایشون درآورد. 

خدا میخواسته عادي سازي کند؟ آیا این داستان بنیان خانواده ها را سست میکند؟ نتیجه گیري اخلاقی این است که اگر زن شوهر

 
داري و در عشق صادق باشی می توانی اینگونه عمل کنی و در انتها هم از نجات یافتگان باشی؟ 

ما خیلی نظراتمان سلیقه اي و به دور از واقعیت جامعه شده ، با این دست فرمان جذابیت همه سریال هاي ایرانی را می گیریم و مردم

 
هم که با سریال هاي خارجی از هر طریق مانوس اند. 

سوم آن که : یک سکانس یا یک اپیزود ممکن است دچار ناهنجاري باشد ، باید سریال را کامل قضاوت کرد ، زخم کاري داستان زوال
یک خانواده و انسان با ریشه طمع است، بسیار پیام اخلاقی متعالی دارد ولی باید به ظرفیت هاي قصه پرداخت و نمی شود خام پیام را

 
منتقل کرد. 

چهارم هم آن که : بضاعت تصویري جامعه و مردم را می دانید؟ حجم محتوي هالیوپدي که مردم در روز می بینند را مطلع هستید؟
اینستاگرام 10 برابر فیلیمو بازدید کننده دارد! ما کجاي بازي هستیم؟ همین مختصر جذابیت محتوي سینماي ایران را هم با کج
سلیقه گی و بی تدبیري بگیریم! بعد چه می شود؟ صدا و سیما موفق بوده که سینماي خانگی را به او داده ایم؟ حتما چشم پسرش را

 
کور می کند ، شک نکنید. 

پنجم و آخر هم لازم است بگویم ما در فیلیمو کاملا تفکر فرهنگی داریم و قضاوت هاي نابجا و ناجوانمردانه برخی دوستان را به خدا



واگذار میکنیم ، لوازم سینماي ایران را ما نپروریده ایم ، وقتی وارد این حوزه شدیم طبیعتا باید با همین بضاعت هاي متنی و هنري

 
کار بسازیم که نتیجه مدیریت فرهنگی دیگران است. 

مشکل برخی از دوستان که این روزها کلیپ هاي خلاقانه و مغرضانه میسازند تنگ نظري است ،مشکل فیلیمو نیست ، مشکل آن

 
است که چرا فیلیمو دست ایشان نیست و این درد دارد اگر دردمند باشیم. 

450 نفر تیم زحمت کش در فیلیمو براي بیش از 4000 نفر هنرور ، هنرمند و عوامل پشت و جلوي دوربین در ماه اشتغال ایجاد
کرده اند و شبانه روز مشغول کار و تلاش هستند تا سرویسی در خور مردم کشورشان بسازند و از خارجی بی نیاز باشیم ، کمک

 
نمیکنید! حداقل ضربه نزنید. 

 
محمد جواد شکوري مقدم 

 
مدیر عامل فیلیمو 

یا علی



خبر رییس سازمان بورس درباره برنامه هاي جدید بازار سرمایه

منبع: روزنامه امتیازشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/04/25

خبر رییس سازمان بورس درباره برنامه هاي جدید بازار سرمایه

 
خبر رییس سازمان بورس درباره برنامه هاي جدید بازار سرمایه 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، از تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه خبر داد و گفت: تحول فرهنگی آموزشی بازار

 
سرمایه مأموریت جدید بورس است. 

محمدعلی دهقان دهنوي در حاشیه بازدید از شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس گفت: انتظار می رود با نقش هاي جدیدي که
براي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس تعریف شده، این شرکت برترین خدمات را به مخاطبان ارائه دهد. وي با اشاره به تغییر
مأموریت هاي کلیدي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس در دوره جدید مدیریتی افزود: در مأموریت جدید این شرکت بر «فرهنگ
سازي و آموزش» و «ارائه خدمات مدیریت به سازمان و ارکان» تمرکز شده و امور خبر و اطلاع رسانی به روابط عمومی سازمان بورس
و اوراق بهادار واگذار شده است. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: در حال حاضر این شرکت، خدمات با کیفیتی به سازمان
بورس ارائه می دهد و سایر نهادهاي مالی هم می توانند مصرف کننده این خدمات باشند. دهقان دهنوي ضمن پیشنهاد به طرح
تشکیل «کانون ارزیابی مدیران» نیز اشاره کرد و گفت: شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس از این ظرفیت برخوردار است که به

 
مرکزي تبدیل شود تا سازمان ها و نهادهاي مختلف مالی بتوانند ارزیابی عملکرد خود و مدیران خود را به این شرکت بسپارند. 

وي افزود: از آنجا که بسیاري از نهادهاي جدید التاسیس در بازار سرمایه در تأمین نیروي انسانی متخصص دچار مشکل اند، نقشی
شبیه به یک مؤسسه کاریابی در حوزه بازار سرمایه خالی است. اگر بانک اطلاعاتی جامعی از متخصصان آموزش دیده و داراي گواهی
نامه تخصصی تدوین شود نهادهاي مختلف در زمان انتصاب یک مدیر یا استخدام کارشناس با اطمینان خاطر به شما مراجعه و از

 
گزارش ارزیابی شما استفاده می کنند. 

دهقان دهنوي توضیح داد: همچنین نوعی نظام رتبه بندي ایجاد می شود تا نهادهاي مختلف مدیریت خود را ارتقا و خود را با آخرین

 
استانداردهاي مدیریتی هماهنگ کنند. 

وي در ادامه با اشاره به طرح تحول «فرهنگ سازي و آموزش» به عنوان مأموریت کلیدي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس
خاطرنشان کرد: توسعه سواد مالی در کشور مسئولیت اجتماعی سازمان بورس و نهادهاي مالی است؛ البته در این بخش قصد رقابت با
مؤسسات آموزشی خصوصی را نداریم بلکه هدف ما ارتقاي آموزش و سواد مالی است؛ به نحوي که مفاهیم و آموزه هاي بورسی به

 
مدارس و کتاب هاي درسی و محیط خانواده ها راه یابد. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، فرهنگ سازي در بازار سرمایه را همچنان نیازمند تقویت دانست و گفت: در سال هاي اخیر
میلیون ها نفر به بازار سرمایه پیوسته اند که شاید در گام اول الفباي بورس را ندانند اما با رویکرد «آموزش محور» می توان انتظارات

 
و باورهاي غلط در این بازار را اصلاح کرد. 

 
تحول بزرگ فرهنگی بازار سرمایه، در دستور کار بورس 

دکتر دهقان دهنوي با بیان اینکه تمرکز آموزش ها باید مشوق استفاده از خدمات سبدگردان ها، شرکت هاي مشاوره سرمایه گذاري و
صندوق ها باشد افزود: البته در موضوع آموزش قصد رقابت با مؤسسات آموزشی خصوصی را نداریم بلکه هدف ما ارتقاي آموزش و

 
سواد مالی است؛ به نحوي که مفاهیم و آموزه هاي بورسی به مدارس و کتاب هاي درسی و محیط خانواده ها راه یابد. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید کرد: در ارزیابی نهایی براي ما مهم این است که بازار سرمایه تا چه حد به تولید، اشتغال و



سرمایه گذاري در کشور کمک کرده است و شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس، با کمک به فرهنگ سازي و آموزش نقشی بسزایی

 
در نیل به این اهداف ایفا می کند. 

همچنین علیرضا قنادان مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس در این دیدار ضمن ارائه گزارشی کوتاه از فعالیت ها و
مأموریت هاي جدید، پروژه هاي سال 1400 این شرکت را تشریح کرد و گفت: با مشخص شدن مأموریت هاي جدید شرکت اطلاع

 
رسانی هدف گذاري طرح تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه آغاز و چارچوب و مدل جدید بازتعریف شده است. 

قنادان ضمن تشریح برخی اقدامات انجام شده طی دو ماه گذشته گفت: اصلاح حکمرانی شرکتی و فرآیندهاي داخلی، اصلاح ساختار
سازمانی متناسب با مأموریت هاي جدید، اصلاح و طراحی ساختار جدید بودجه شرکت و انتقال مأموریت هاي سنا به روابط عمومی،

 
اهم اقدامات این شرکت از اوایل خرداد تاکنون بوده است. 

وي همچنین تدوین طرح ارتقاي عملکرد و جایگاه بازار سرمایه ایران، توسعه مرکز آزمون، طراحی و راه اندازي پلتفرم جدید آموزشی،

 
تولید منابع آموزشی گواهینامه هاي بازار سرمایه را از جمله مأموریت ها و پروژه هاي کوتاه مدت این شرکت در سال جاري ذکر کرد. 
مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس با اشاره به نیاز سازمان بورس به ایجاد تحولی بزرگ در حوزه هاي فعالیتی خود افزود:
فهرستی از برنامه ها و پروژه هاي داراي اولویت توسعه اي با مشارکت کلیه واحدها در سازمان بورس و برخی صاحب نظران و فعالان

بازار تهیه شده تا با اجراي آن تحولات اساسی در بازار سرمایه را شاهد باشیم.



اخبار

منبع: روزنامه امتیازشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/04/25

اخبار

 
اخبار 

 
آخرین وضعیت ثبت نام آثار در سی و چهارمین جشنواره کودك 

مدیر دبیرخانه سی وچهارمین جشنواره بین المللی فیلم هاي کودك و نوجوان تعداد آثار متقاضی حضور در جشنواره را تا به امروز، به

 
تفکیک هر بخش بیان کرد. 

به گزارش امتیاز، «سیمون سیمونیان» مدیر دبیرخانه جشنواره سی و چهارم، درباره استقبال فیلمسازان از جشنواره و تعداد آثاري که
براي شرکت در این رویداد سینمایی به دبیرخانه رسیده است، گفت: هنوز مدت کمی از اعلام فراخوان ارسال اثر گذشته است. اما تا
امروز، سه شنبه 22 تیرماه، حدود صد فیلمساز با ارسال اثر متقاضی حضور در سی و چهارمین دوره از جشنواره شدند. مدیر دبیرخانه
این جشنواره تعداد آثار رسیده در هر بخش را به تفکیک بیان کرد: 72 عنوان در بخش «فیلم هاي کوتاه»، 16 عنوان در بخش
«پویانمایی کوتاه»، 5 عنوان در بخش «سینمایی» و 5 عنوان فیلم بلند داستانی، تا امروز، سه شنبه 22 تیرماه براي رقابت در این
جشنواره ثبت نام کرده اند.سیمونیان با ارائه آماري در مقایسه با دوره سی و سوم این رویداد سینمایی گفت: در سی و سومین دوره
جشنواره بین المللی فیلم هاي کودکان و نوجوانان که سال گذشته برگزار شد، فیلم هاي متقاضی حضور در این رویداد در بخش
«فیلم کوتاه»، 322 اثر و در بخش «پویانمایی کوتاه»، 87 اثر بود.او ادامه داد: با توجه به این آمار، به نظر می رسد که در موقعیت
مشابه با پارسال، یعنی تا پایان مهلت ارسال آثار، شاهد استقبال بیشتري از سوي فیلمسازان باشیم. این استقبال نشان می دهد که
علیرغم شرایط همه گیري بیماري «کرونا»، تولید و فعالیت در حوزه فیلم هاي کودك، از سال گذشته بیشتر بوده و آمار قابل قبولی
داشته است.گفتنی است؛ آخرین مهلت ثبت نام در جشنواره و ارائه فیلم (اعم از ایرانی یا خارجی)، 31 مرداد ماه سال 1400 خواهد
بود. سی وچهارمین جشنواره بین المللی فیلم هاي کودکان و نوجوانان، این جشنواره از 16 تا 21 مهر 1400 (8 تا 13 اکتبر 2021)
با مشارکت سازمان سینمایی، بنیاد سینمایی فارابی و شهرداري اصفهان، در دو بخش مسابقه ایران و مسابقه بین الملل، برگزار خواهد

 
شد. 

 
آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید 

اوایل دهه 50 وقتی داود رشیدي متوجه شد رضا بابک، مرضیه برومند، بهرام شاه محمدلو، سوسن فرخ نیا و علیرضا هدایی بر اثر
بعضی اختلاف نظرها کانون پرورش فکري را ترك کرده اند، فکر کرد که این بچه هاي جوان نباید بیکار بمانند. بنابراین آنان را زیر بال
و پر خودش گرفت.او در آن زمان مدیریت گروه فیلم و سریال تلویزیون را بر عهده داشت و هیچ خوش نداشت چند جوان مستعد
بیکار بمانند ، بخصوص که در آن مقطع رضا بابک تازه پدر شده بود. این 5 جوان زیر نظر دان لافون، اولین گروه تئاتر کودك در
کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان را تشکیل داده بودند اما با وجود موفقیت هاي بسیار به دلیل بعضی مشکلات، بعد از حدود
دو سال از همکاري با کانون کناره گیري کردند.رشیدي دست این بچه هاي جوان را گرفت و با حضور آنان اولین گروه تئاتر کودك در
تلویزیون را راه اندازي کرد. او که خود سرپرست گروه تئاتر «امروز» بود، با حضور این جوانان، بخش کودك این گروه را راه اندازي کرد
که نمایش هاي گوناگونی را به صورت صحنه اي و نیز در قالب نمایش تلویزیونی کار کردند. داود رشیدي هم هنرمند بزرگی بود و هم
در جایگاه مدیریت، همواره در اندیشه فرصت ایجاد اشتغال براي جوانان بود. و حالا همزمان با سالروز تولد او، احترام برومند، همسرش



آرزو می کند تئاتر کشورمان سر و سامانی پیدا کند و شرایط کار و زندگی براي جوانان فعال در این حوزه مساعدتر شود.پنجمین
سالی است که خانواده داود رشیدي، سالروز تولد او را بدون حضور این هنرمند سپري می کنند. 5 سالی که به گفته احترام برومند،
زندگی مان دستخوش تغییرات بسیاري شده است.25 تیر ماه، هشتاد و هشتمین سالروز تولد داود رشیدي است. هنرمندي که تا
آخرین سال هاي زندگی اش همیشه مشغول خواندن و ترجمه نمایشنامه هاي تازه بود، نمایشنامه هایی که عموما پسرش فرهاد، از
خارج از کشور برایش می فرستاد و رشیدي براي به صحنه بردن اغلب آنها ایده هاي بسیار داشت. هرچند که زمانه و زندگی، اجازه
اجراي بسیاري از آن نمایشنامه ها را به او نداد. اما او ویژگی دیگري هم داشت، نگرانی براي جوانان بویژه براي علاقه مندان جوان
تئاتر در شهرهاي خارج از تهران. فعالان تئاتر خوب به یاد دارند سال 89 در جریان اختلافات میان جهاد دانشگاهی و دانشگاه تهران
بر سر مالکیت تالار مولوي که منجر به پلمب این تالار شد، داود رشیدي تنها هنرمند پیشکسوتی بود که در تحصن هنرمندان معترض
به وضعیت تالار مولوي حضور پیدا کرد و براي حل مشکل تالار مولوي با فرهاد رهبر، رییس وقت دانشگاه تهران به گفتگو نشست. و
این چنین است که دوستداران داود رشیدي امروز و در وضعیتی که بسیاري از جوانان مشتاق تئاتري با سختی و مرارت بسیار نمایش
هایی را روي صحنه می برند، به یاد این هنرمند می افتند و هیچ بعید نیست ته ذهن شان به این فکر کنند «چه خوب شد که رفت تا
این روزهاي تلخ را نبیند!» احترام برومند هم که چون او دل نگران فعالان جوان تئاتر است، در سالروز تولد همسرش می گوید: همه
گفتگوهایش را که زیر و رو می کنم، در تمام مصاحبه هایش، نگرانی و دلشوره براي تئاتر و جوانان و بخصوص براي بچه هاي جوانی
که خارج از تهران کار می کنند، مشهود است که البته این نگرانی تنها ویژه آقاي رشیدي نبود بلکه دیگر هنرمندان پیشکسوت مان
همچون آقاي نصیریان هم این دلمشغولی را داشتند و دارند. همچنانکه هنرمندان نسل هاي بعد هم این دغدغه را داشته اند و
دارند.این هنرمند ابراز تاسف می کند: این روزها تئاتر استان ها که هیچ، تئاتر تهران هم حال و روز خوشی ندارد و گویی کسی به فکر
نیست که این بچه هاي جوان چگونه روزگار می گذرانند. برومند ادامه می دهد: در سالروز تولد آقاي رشیدي آرزو می کنم روزگار
بهتري پیش روي بچه هاي تئاتري باشد. امیدوارم بچه هاي سینمایی هم نسبت به تئاتري ها همدل تر شوند و به فکر اشتغال آنان
باشند چراکه این روزها بسیاري از بچه هاي جوان تئاتر دست شان به جایی بند نیست و بیکاري بدجوري آنان را در تنگنا قرار داده
است. در این میان کسانی که شناخته شده تر بودند، در شبکه نمایش خانگی یا سینما مشغول به کار هستند. هرچند مشخص نیست
این فیلم هاي سینمایی که ساخته می شود، چگونه و چه زمانی نمایش داده خواهد شد. با این همه، شرایط براي تئاتري ها سخت تر
از اقشار دیگر است که امیدوارم سر و سامانی پیدا کند.داوود رشیدي زاده 25 تیر 1312 در تهران و کارگردان تئاتر و بازیگر تئاتر،
سینما و تلویزیون و داراي نشان درجه یک فرهنگ و هنر است. از جمله نمایش هایی که اجرا کرده می توان به «در انتظار گودو»،
«ریچارد سوم»، «پیروزي در شیکاگو»، «منهاي دو»، «آقاي اشمیت کیه؟ » و ... اشاره کرد.او در دوران پیش از انقلاب جزو هنرمندان
آوانگارد تئاتر بود که با اجراي نمایشنامه «در انتظار گودو» نوشته ساموئل بکت، زمینه ساز آشنایی جامعه تئاتر ایران با تئاتر ابزورد
شد. از جمله فیلم هاي سینمایی که در آنها بازي کرده می توان به آثاري چون «کندو»، «فرار از تله»، «کمال الملک»،«ملاقات با
طوطی»،«خانه عنکبوت»، «گل هاي داودي»، «شیلات» و ... نام برد.او در مجموعه هاي تلویزیونی گوناگونی مانند «گرگ ها»، «هزار

دستان»، «ولایت عشق»، «مختارنامه»، «آواي فاخته»، «گل پامچال»، «عطر گل یاس»،«کلاه پهلوي» و ... نیز بازي کرده است.



حمایت شهرداري منطقه 15 از کسب و کارهاي نوپا و محلی

منبع: شهرشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/04/25

شهردار منطقه 15 از روند فعالیت دو مجموعه اشتغال زایی منطقه در محله افسریه بازدید کرد.

شهردار منطقه 15 از روند فعالیت دو مجموعه اشتغال زایی

 
منطقه در محله افسریه بازدید کرد. 

به گزارش شهر به نقل از روابط عمومی شهرداري منطقه
15، شهردار منطقه در حاشیه این بازدید گفت: حمایت از
کسب و کارهاي خرد، نوپا و محلی از ماموریتهاي حوزه
اجتماعی شهرداري است و همواره تلاش ما براین بوده که

 
از افرادي که می توانند ایجاد اشتغال کنند، حمایت کنیم 

او در ادامه افزود: در این راستا فضاهایی را در اختیار این
افراد قرار داده ایم تا براي شهروندان نیازمند به کار، فرصت

 
شغلی فراهم کنند. 

شهردار منطقه خاطر نشان کرد: منطقه داراي سه مرکز اشتغال زایی بزرگ است که به صورت کارگاهی اداره می شوند. دو مرکز در
محله افسریه و یک مرکز در محله رضویه فعالند که این سه مرکز در مجموع براي بیش از 160 نفر از افراد نیازمند به کار، بانوان

 
سرپرست خانوار یا مددجویان مرکز خدمات اجتماعی کارآفرینی کرده است. 

محمدي یادآور شد: چندین مرکز دیگر نیز در ابعاد کوچکتر در محدوده منطقه وجود دارد که براي کسب و کارهاي محلی در اختیار

 
شهروندانی قرار گرفته که هر یک از این واحدها براي سه تا شش نفر کارآفرینی کرده و آنان را جذب کار کرده است. 

براساس این گزارش، در این بازدید شهردار منطقه به همراه معاونین اجرایی از دو مرکز اشتغال زایی افسریه که در مجموع با 9 کارگاه
خیاطی در تولید کت و شلوار مردانه، پیراهن مردانه، انواع لباس کشباف و ... فعال هستند، دیدن کردند.



طب سنتی ایرانی براي کمک به حفظ سلامت مردم جایگزین ندارد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در سالروز تصویب سند ملی گیاهان دارویی و
طب سنتی با تاکید بر ظرفیت هاي غنی طب سنتی ایرانی، این سند را یکی از بهترین اسناد بالادستی کشور براي همگرایی

بیشتر سازمان ها و نهادهاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه دانست.

مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، درمان و
آموزش پزشکی در سالروز تصویب سند ملی گیاهان دارویی
و طب سنتی با تاکید بر ظرفیت هاي غنی طب سنتی
ایرانی، این سند را یکی از بهترین اسناد بالادستی کشور
براي همگرایی بیشتر سازمان ها و نهادهاي مرتبط در

 
راستاي تحقق اهداف این حوزه دانست. 

به گزارش قدس آنلاین به نقل از وبدا، نفیسه حسینی یکتا
با بیان اینکه سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی، هشت

سال پیش بر اساس پیشنهاد شوراي ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمی کشور در شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده
است، افزود: با توجه به رویکرد جهانی براي بهره گیري از ظرفیت هاي طب سنتی و گیاهان دارویی در حوزه سلامت و پیشینه غنی
ایران در این زمینه، ضرورت وجود سندي جامع به منظور هدایت سازمان ها و نهادهاي تصمیم گیر مرتبط کشور براي حرکت در این

 
راستا احساس می شد. 

وي اظهار داشت: سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی با شرح چشم اندازها و سیاست هاي کلان و اهداف و راهبردها در دو حوزه
گیاهان دارویی و طب سنتی، اقدامات مورد نیاز براي تحقق اهداف مورد نظر را به تفکیک سازمان هاي مجري بیان کرده و نقشه راه
آنها در این زمینه محسوب می شود که اجرایی شدن این سند ملی پس از گذشت هشت سال از تاریخ تصویب آن، می تواند کشور را

 
از اثرات مثبت توسعه طب سنتی ایرانی در حوزه هاي مختلف، مانند بهداشت و درمان، اقتصاد و اشتغال، بهره مند سازد. 

حسینی یکتا ادامه داد: گسترش منطقی و روشمند طب سنتی ایرانی به عنوان یک دانش بومی، با القاي خودباوري و ایفاي نقش خود
در ارتقاي بهداشت و درمان به عنوان یک حوزه پیشران و اثرگذاري مثبت بر بسیاري از شاخص هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي،

 
می تواند نقشی مهم در الگوي پیشرفت ایرانی اسلامی بازي کند. 

وي گفت: بحران کرونا که در سال هاي اخیر همه کشورها را تحت تاثیر خود قرار داده که تا به امروز هم درمانی قطعی براي آن
معرفی نشده است، تلنگري براي دست اندرکاران حوزه سلامت در سطح جهان بود تا از تمامی ظرفیت هاي موجود در راستاي خدمت

 
به مردم و کمک به درمان بیماران بهره گیرند. 

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت اضافه کرد: طب سنتی ایرانی با تاکیدي که بر اصلاح سبک زندگی دارد، ظرفیتی



بدون جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم و پیشگیري از بروز بیماري ها است و سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی یکی از
بهترین اسناد بالادستی کشور براي همگرایی بیشتر سازمان ها و نهادهاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه محسوب می شود.



خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/04/25

شماره دویست و نود و هفتم هفته نامه خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد.

شماره دویست و نود و هفتم هفته نامه خط حزب االله با

 
عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد. 

قدس آنلاین: به گزارش دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت
االله خامنه اي، شماره دویست و نود و هفتم هفته نامه خط
حزب االله به مناسبت فرارسیدن روز عرفه نگاهی به فرصت
معنوي این روز و بهره برداري از آن بر اساس بیانات رهبر

 
انقلاب داشته است. 

توصیه هاي اقتصادي رهبر انقلاب در فضاي رقابت هاي
انتخاباتی 1400 از اهمیت قابل توجه و بسیار بالاي مسئله
«اقتصاد و معیشت» در نگاه ایشان حکایت می کند. به
دلیل شرایط کشور به نظر می رسد که آحاد افراد جامعه
نیز جنس مطالباتشان از دولت سیزدهم اقتصادي است و از

 
مسئولین توقع دارند در حوزه معیشت، اشتغال و تولید ملی اقدامات اساسی اي انجام شود. 

سخن هفته خط حزب االله با تیتر «به توان ایران اسلامی» به تشریح بیانات رهبر انقلاب در چگونگی هموار شدن مسیر اقتصاد از مسیر

 
نگاه به ظرفیت هاي کشور پرداخته است. 

شماره این هفته خط حزب االله به روح مطهر شهید مدافع حرم، امید کریمی تقدیم می شود.



سفر یک روزه نمایندگان مجلس به بشاگرد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/04/25

سخنگوي هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی امروز به همراه دو نماینده دیگر مجلس در سفري یک روزه براي بررسی
مشکلات مردم به شهرستان بشاگرد سفر کردند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خلیج فارس؛
سخنگوي هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی گفت: در
بازدید از این شهرستان مسائل و مشکلات مردم جمع
آوري و جمع بندي شده است و در کمیته پیگیري مسائل

 
شرق هرمزگان در مجلس پیگیري می شود. 

سید نظام الدین موسوي، بیشترین مشکلات این شهرستان

 
را در بخش راه، آب و اشتغال دانست و بر جدیت براي رفع آن ها تاکید کرد. 

 
بیشتر بخوانید: بازدید نماینده مجلس شوراي اسلامی از فروچاله هاي میناب 

نماینده مردم شرق هرمزگان در مجلس شوراي اسلامی نیز گفت: امروز از سه روستاي مرنگ، سیت و زرآباد در بخش مرکزي بازدید

 
شد که درخواست آن ها تامین آب بود. 

به گفته حسین رئیسی طرح آبرسانی به این روستا ها با اعتبار 15 میلیارد تومان در دستور کار شرکت آب و فاضلاب استان قرار

 
گرفته است. 

این سه روستا گرچه در فاصله 5 کیلومتري سد قرار دارند، ولی از نعمت آب بهرمنده نیستند.



براساس آمار مرکز آمار ایران اعلام شد / نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/04/25

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر در بهار 1400 نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)،
بیکار بوده اند.

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر در بهار 1400
نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و

 
بیکار)، بیکار بوده اند. 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر در بهار 1400
نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و

 
بیکار)، بیکار بوده اند. 

به گزارش تسنیم، مطابق آخرین آمار ارائه شده از سوي مرکز آمار ایران از آمار نیروي کار در بهار 1400 در مقایسه با فصل مشابه
سال قبل، بیش از 499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله بهار 1398
نسبت به بهار 1399 کاهشی معادل یک و نیم میلیون نفر داشته است. با این وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در

 
بهار امسال، همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 46 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار می باشد. 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند
تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) ، 0.1 درصد کاهش یافته

 
است. 

در بهار 1400 ، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران
قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399)

 
.4 درصد افزایش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400 ، بخش خدمات با 48,8 درصد
بیش  ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33,2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد

 
قرار دارند. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22,1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 2.4 درصد کاهش یافته

 
است. 



بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان می دهد که در بهار 1400 ، 15,6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی
بیکار بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1

 
درصد کاهش یافته است. 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 149,8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل اقتصادي
(فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و…) کم تر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي انجام کار

اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلین 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر در هفته کار کرده اند.



اهمیت برندسازي در صنایع دستی

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/04/25

بازاریابی، برندسازي و حفظ بازار به عنوان سه اصل مهم در تجارت هستند، اعم از اینکه مقصد کالاي تولیدشده بازار داخل
باشد یا براي صادرات به بازارهاي هدف تولید شده باشد و در میان آنها برندسازي به واسطه امتیازاتی که براي محصول و

تولیدکننده آن به ارمغان می آورد که از آن جمله می توان به ایجاد ارزش ...

بازاریابی، برندسازي و حفظ بازار به عنوان سه اصل مهم در
تجارت هستند، اعم از اینکه مقصد کالاي تولیدشده بازار
داخل باشد یا براي صادرات به بازارهاي هدف تولید شده
باشد و در میان آنها برندسازي به واسطه امتیازاتی که براي
محصول و تولیدکننده آن به ارمغان می آورد که از آن
جمله می توان به ایجاد ارزش افزوده اشاره کرد، در

 
جایگاهی متفاوت قابل بحث و بررسی است. 

بازاریابی، برندسازي و حفظ بازار به عنوان سه اصل مهم در
تجارت هستند، اعم از اینکه مقصد کالاي تولیدشده بازار داخل باشد یا براي صادرات به بازارهاي هدف تولید شده باشد و در میان آنها
برندسازي به واسطه امتیازاتی که براي محصول و تولیدکننده آن به ارمغان می آورد که از آن جمله می توان به ایجاد ارزش افزوده

 
اشاره کرد، در جایگاهی متفاوت قابل بحث و بررسی است. 

یکی از تولیدات ایرانی که می تواند سهم اثرگذاري در تولید ناخالص داخلی، ایجاد اشتغال و صادرات و ارزآوري داشته باشد، صنایع
دستی ایرانی است که به واسطه اینکه تولید آن در اختیار هنرمندانی ایرانی است، برندسازي در این حوزه خصوصا در بازارهاي جهانی

 
علاوه بر ایجاد ارزش افزوده به انحصار بازار براي تولیدکنندگان ایرانی و حذف رقبا کمک می کند. 

ایران به واسطه داشتن فرهنگ کهن و توانمندي هنرمندان و صنعتگران، از صنایع دستی متنوع و ارزشمندي بهره می برد که البته به
دلیل اینکه به این حوزه توجه نشده و براي تجاري سازي بخش عمده این محصولات سرمایه گذاري نشده است، همچنان صنایع

 
دستی ایران به صورت سنتی تولید شده و صادرات آن بسیار محدود است. 

بی اعتنایی به برندسازي، ضعف در تبلیغات، بازاریابی و بازارسازي براي صنایع دستی ایران موجب عدم موفقیت یکی از مرغوبترین
صنایع دستی در بازارهاي جهانی شده است و در حالی که از کشورهاي پیشرو در تولید صنایع دستی هستیم اما این هنر – صنعت
ارزشمند از ضعف تخصص هاي مورد نیاز تجارت امروز رنج می برد و همین موضوع باعث شده هیچگاه در حوزه صنایع صنایع دستی

 
به عنوان یک صنعت ارزآور سرمایه گذاري نکنیم. 

ایران در بسیاري از شاخه هاي صنایع دستی در جهان داراي رتبه برتر است، اما محصولات کشورمان بدون نام و نشان در بازارهاي
هدف عرضه می شود و خلا شرکت هاي معتبر تولیدي و صادراتی موجب شده تا این محصولات توسط واسطه هاي خرده پا صادر و

شرکت هایی در بازارهاي حدف با ثبت برند خود، ضمن انتفاع مالی، مالکیت معنوي این محصولات را نیز در اختیار بگیرند. 



این شرایط موجب شده، بسیاري بدون پرداخت هزینه، از طرح و ایده هاي ناب صنایع دستی ایرانی کپی برداري و در تولیدات خود

 
استفاده کنند و جالب توجه است اگر بدانیم که حتی برندهاي بزرگ و صاحب نام نیز چنین رفتاري دارند. 

این در حالی است که کشورهایی چون ترکیه، سوریه، عراق و یمن در عرضه و صادرات صنایع دستی ایرانی به نام خودشان موفق
هستند، که به این معنی است که صنایع دستی ایران ظرفیت عرضه به بازارهاي جهانی را دارد و نقطع ضعف در تولید نیست باید در

 
حوزه تجارت تغییر رفتار بدهیم. 

آنچه مسلم است در شرایطی که کشورهاي مختلف جهان بر سر تولیدات صنعتی و کشاورزي رقابت می کنند، سرمایه گذاري براي
صادرات محصولات منحصر به فردي چون صنایع دستی که متعلق و منحصر به کشوري خاص هست، می تواند فرصتی ارزشمند براي
توسعه صادرات و ارزآوري باشد که به رغم وجود پتانسیل بالاي این بخش در ایران متاسفانه همچنان سهم صادرات صنایع دستی

 
بسیار اندك است. 

احسان محمدي &– کارشناس و طراح صنایع دستی



صداوسیما چشم پسرش را کور می کند، شک نکنید

منبع: برترین هاشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/04/25

محمد جواد شکوري مقدم مدیر عامل فیلیمو با انتشار یادداشتی به حواشی این روزهاي سریال زخم کاري پاسخ داد.

سینما سینما: محمد جواد شکوري مقدم مدیر عامل فیلیمو با انتشار یادداشتی به حواشی این روزهاي سریال زخم کاري پاسخ

 
داد. 

 
متن این یادداشت به شرح زیر است : 

بنده اصولا اینجا شنونده و از همه می آموزم و تا کنون وارد هیچ بحثی نشدم ولی احساس کردم زاویه نگاه برخی دوستان فرهنگی

 
کمی نیاز به تغییر دارد و فکر کردم بد نباشد مطلبی بنویسم. 

 
اول آن که نیت خوانی کارگردان و تیم تولید که هدفشان چه بوده قطعا اخلاقی و منصفانه نیست و اصل بر برائت است. 

دوم آن که اگر به دنبال بزرگ نمایی یک ناهنجاري و نتیجه گیري از آن باشید، در قرآن کریمخداوند بهترین قصه ها رو چنین می
گوید : زلیخا زن شوهر دار بود و به پیامبر خدا یوسف دست درازي کرد و در انتها هم خداوند به دلیل صادق بودن در عشقش، او را

 
جوان کرد و به عقد ایشون درآورد. 

خدا میخواسته عادي سازي کند؟ آیا این داستان بنیان خانواده ها را سست میکند؟ نتیجه گیري اخلاقی این است که اگر زن شوهر

 
داري و در عشق صادق باشی می توانی اینگونه عمل کنی و در انتها هم از نجات یافتگان باشی؟ 

ما خیلی نظراتمان سلیقه اي و به دور از واقعیت جامعه شده ، با این دست فرمان جذابیت همه سریال هاي ایرانی را می گیریم و مردم

 
هم که با سریال هاي خارجی از هر طریق مانوس اند. 

سوم آن که : یک سکانس یا یک اپیزود ممکن است دچار ناهنجاري باشد ، باید سریال را کامل قضاوت کرد ، زخم کاري داستان زوال
یک خانواده و انسان با ریشه طمع است، بسیار پیام اخلاقی متعالی دارد ولی باید به ظرفیت هاي قصه پرداخت و نمی شود خام پیام را

 
منتقل کرد. 

چهارم هم آن که : بضاعت تصویري جامعه و مردم را می دانید؟ حجم محتوي هالیوپدي که مردم در روز می بینند را مطلع هستید؟
اینستاگرام 10 برابر فیلیمو بازدید کننده دارد! ما کجاي بازي هستیم؟ همین مختصر جذابیت محتوي سینماي ایران را هم با کج
سلیقه گی و بی تدبیري بگیریم! بعد چه می شود؟ صدا و سیما موفق بوده که سینماي خانگی را به او داده ایم؟ حتما چشم پسرش را

 
کور می کند ، شک نکنید. 

پنجم و آخر هم لازم است بگویم ما در فیلیمو کاملا تفکر فرهنگی داریم و قضاوت هاي نابجا و ناجوانمردانه برخی دوستان را به خدا



واگذار میکنیم ، لوازم سینماي ایران را ما نپروریده ایم ، وقتی وارد این حوزه شدیم طبیعتا باید با همین بضاعت هاي متنی و هنري

 
کار بسازیم که نتیجه مدیریت فرهنگی دیگران است. 

مشکل برخی از دوستان که این روزها کلیپ هاي خلاقانه و مغرضانه میسازند تنگ نظري است ،مشکل فیلیمو نیست ، مشکل آن

 
است که چرا فیلیمو دست ایشان نیست و این درد دارد اگر دردمند باشیم. 

450 نفر تیم زحمت کش در فیلیمو براي بیش از 4000 نفر هنرور ، هنرمند و عوامل پشت و جلوي دوربین در ماه اشتغال ایجاد
کرده اند و شبانه روز مشغول کار و تلاش هستند تا سرویسی در خور مردم کشورشان بسازند و از خارجی بی نیاز باشیم ، کمک

 
نمیکنید! حداقل ضربه نزنید. 

 
محمد جواد شکوري مقدم 

 
مدیر عامل فیلیمو 

یا علی



سرمایه گذاري اقتصادي، موانع و چالش ها

منبع: عصر بازارشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/04/25

عصر بازار- رشد و رونق اقتصادي بدون سرمایه گذاري امکان پذیر نیست و در این راه، اقتصاد کشور نمی تواند تنها با اتکا به
سرمایه هاي داخلی پیش برود. از این رو سؤال این است که تا چه حد زمینه براي جذب سرمایه گذاران خارجی فراهم بوده و

چطور می توان در این مسیر مانع زدایی کرد؟

عصر بازار- رشد و رونق اقتصادي بدون سرمایه گذاري امکان پذیر نیست و در این راه، اقتصاد کشور نمی تواند تنها با اتکا به
سرمایه هاي داخلی پیش برود. از این رو سؤال این است که تا چه حد زمینه براي جذب سرمایه گذاران خارجی فراهم بوده و چطور

 
می توان در این مسیر مانع زدایی کرد؟ 

به گزارش پایگاه خبري «عصربازار» به نقل از ایرنا، بدون سرمایه گذاري امکان رشد و توسعه اقتصادي تقریباً غیر ممکن است، اما
موضوع مهمتر این است که در دنیاي کنونی و در بستر اقتصاد جهانی، بدون سرمایه گذاري خارجی شاید توسعه اقتصادي متوقف

 
نشود، اما بدون شک بسیار کُند پیش خواهد رفت و از قافله اقتصاد جهانی عقب خواهد ماند. 

بنابراین، شکی وجود ندارد که سرمایه گذاري داخلی و خارجی دو بال اصلی رشد و توسعه اقتصادي است و بدون یکی از آنها دیگري
توان پرواز نخواهد داشت. ایران کشوري پهناور با تنوع فوق العاده جغرافیایی، اقلیمی، قومی و فرهنگی است و در کنار همه اینها از

 
جمعیتی جوان، تحصیل کرده و آماده جذب در انواع پروژه هاي سرمایه گذري است. 

 
امنیت سرمایه گذاري 

علاوه بر مسائل خارجی در داخل نیز باید بستر براي سرمایه گذاري فراهم باشد. یکی از موارد مهم، تأمین امنیت سرمایه گذاري است.
به طور کلی چنانچه بستر اقتصادي که در آن سرمایه گذاري اتفاق می افتد، حاکی از امنیت سرمایه و تثبیت اقتصادي باشد، سرمایه
گذاري طبعاً به سمت سرمایه گذاري هاي فیزیکی و بلندمدت خواهد رفت. در صورت نبود امنیت سرمایه گذاري، فعالیت هاي
اقتصادي چشم انداز بلند مدتی براي خود متصور نمی شوند. اگر هم کاري صورت بگیرد حتماً در فعالیت هاي غیر تولیدي خواهد بود.

بر اساس دوازدهمین گزارش فصلی سنجش «امنیت سرمایه گذاري» در ایران که توسط مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی
منتشر شده است در پاییز 1399 شاخص کل امنیت سرمایه گذاري 6.37 از 10 (10 بدترین حالت) بوده است. مقدار عددي این
شاخص در مطالعه فصل قبل از آن (تابستان 1399)، 6.46 و در پاییز سال قبل (1398)، عدد 6.12 محاسبه شده بود که نشان می
دهد ارزیابی امنیت سرمایه گذاري در پاییز 1399 نسبت به فصل قبل از آن، قدري مناسب تر (بهتر) و نسبت به فصل مشابه سال

 
قبل، بدتر ارزیابی شده است. 

هرچند این داده ها و اعداد و ارقام بیشتر ناظر به سرمایه گذاران داخلی است، اما وقتی یک سرمایه گذار خارجی در ایران سرمایه
گذاري و کار خود ر ا شروع کند تا حدود زیادي با همان موانعی روبه رو خواهد شد که سرمایه گذاران داخلی با آن دست و پنجه نرم

 
می کنند و کمبود امنیت یکی از موانع اصلی و مشترك هر دو است. 

 
سرمایه گذاري اقتصادي، موانع و چالش ها 



 
بهبود فضاي کسب و کار 

یکی دیگر از مهمترین موارد بهبود فضاي کسب و کار است. محیط کسب وکار شامل نهادها، مقررات و رویه هاي اداري مندرج در
محیط فعالیت اقتصادي است و به نوعی بیانگر و حتی تعیین کننده هزینه هاي غیرفنی فعالیت اقتصادي است. کارشناسان معتقدند
هر چه مراحل، هزینه ها و زمان انجام مراحل ثبت شرکت، اخذ مجوز از نهادها و دستگاه هاي مرتبط، استخدام و اخراج کارکنان، ثبت
دارایی در سازمان ثبت املاك، اخذ تسهیلات و اعتبارات، پرداخت مالیات، تجارت خارجی، صدور حکم در نظام قضائی و غیره کمتر

 
باشد، هزینه هاي شروع و تداوم فعالیت اقتصادي کاهش و احتمال شکل گیري کسب و کارها افزایش می یابد. 

در این مورد و در راستاي کمک به بهبود فضاي کسب و کار در سراسر جهان، بانک جهانی هر ساله اقدام به انتشار اطلاعاتی در مورد
وضعیت فضاي کسب و کار در کشورهاي مختلف انتشار می دهد. در این اطلاعات نمره هر کشور در شاخص «سهولت فضاي کسب و

 
کار» و رتبه آن در بین سایر کشورها ارائه می شود. 

نمره این شاخص از حاصل جمع نمره هر کشور در 10 شاخص کوچک تر به دست می آید. این ده شاخص عبارتند از آغاز کسب وکار،
کسب مجوز، ثبت دارایی ها، کسب اعتبارات، حمایت از سرمایه گذاري، مالیات، تجارت، اجراي قراردادها و ورشکستگی و دریافت

 
انرژي برق. 

در گزارش سال 2020 بانک جهانی، امتیاز ایران برابر با 5.58 واحد اعلام و رتبه ایران در میان 190 اقتصاد بررسی شده برابر با
127تعیین شده است. در مقایسه با داده هاي به روزرسانی شده گزارش سال قبل بانک جهانی، موقعیت ایران هم از حیث امتیاز (1.0

 
واحد) و هم از لحاظ رتبه (11پله) تضعیف شده است. 

این رتبه حکایت از وضعیت نامناسب فضاي کسب و کار در کشور دارد. بهبود آن همواره مد نظر مسؤولین بوده است، اما به طور
مشخص از برنامه پنجم توسعه به بعد، بهبود فضاي کسب وکار کشور با تأکید بر ثبات محیط اقتصاد کلان، فراهم آوردن زیرساخت
هاي ارتباطی، اطلاعاتی، حقوقی، علمی و فناوري مورد نیاز، کاهش خطرپذیري هاي کلان اقتصادي، ارائه مستمر آمار و اطلاعات به

 
صورت شفاف و منظم به جامعه مد نظر قرار گرفته است. 

 
اعطاي مجوز و ظرفیت هاي قانون 

در سال هاي اخیر مجلس شوراي اسلامی تلاش کرده است تا با صدور چندین قانون گام هایی در راستاي بهبود فضاي کسب و کار
برداشته شود. در سال 1386 قانون رفع موانع تولید و سرمایه گذاري صنعتی به تصویب رسید. قانون بهبود فضاي کسب و کار که در
سال 1390 تصویب شد نیز از جمله تلاش هاي قوه مقننه به شمار می رود. البته کارشناسان قانون برنامه پنجم توسعه و قانون اجراي

 
سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی را نیز در همین راستا در نظر می گیرند. 

هدف از تمامی این قوانین تسهیل ورود فعالین اقتصادي به کسب و کارها و صدور مجوزهاي سرمایه گذاري در اقتصاد کشور بوده
است. با وجود این، صاحبنظران و فعالین اقتصادي معتقدند که این قوانین به دلایلی همچون وجود نواقص در خود قوانین و یا عدم
اهتمام دولت مردان و مجریان به اجراي آنها آنگونه که باید اثربخشی و بازدهی در بر نداشته است. به طور کلی صرف تصویب قانون

 
نمی تواند به بهبود فضاي کسب و کار به طور کل و تسهیل فرایند مجوز دهی به طور خاص بیانجامد. 



یکی از بزرگ ترین آسیب هاي محیط کسب و کار به هم ریختگی و عدم یکپارچگی نظام مجوزدهی است. سختی این فرایند باعث
شده است تا برخی بدون مجوز فعالیت خود را شروع کنند. بر اساس دیدگاه کارشناسان، یکی از ویژگی هاي مهم در بازارهاي ایران،

 
وجود تعداد قابل توجهی واحدهاي صنفی بدون پروانه کسب است. 

در صورتی که فرایند اعطاي مجوز تسهیل شود هم تعداد کسب و کارهاي بدون مجوز کاهش پیدا می کند و هم با مجوزدار شدن
کسب و کارها امکان مالیات ستانی از آنها نیز فراهم می شود. می دانیم قطع وابستگی بودجه به نفت از آرزوهاي دیرین دولتمردان
بوده و تنها راه آن نیز افزایش درآمدهاي مالیاتی است. بهبود فضاي کسب و کار و تسهیل فرایند مجوزدهی می تواند در تحقق این

 
هدف مهم بسیار مؤثر باشد. 

البته در حال حاضر، با اقداماتی که صورت گرفته بیشتر مجوزهاي کسب و کار در سامانه پیشخوان ملی مجوزهاي کشور (G4B) قرار

 
گرفته است و بخشی از این مجوزها به شکل الکترونیکی انجام می شود. 

اما نباید این را فراموش کرد که مشکل کسب و کار و فعالیت اقتصادي تنها به صدور مجوز ختم نمی شود و دولت و مسؤولین باید
سعی کنند با استفاده از پیشرفت تکنولوژي و فناوري هاي نوین بتوانند گام هاي جدي در سایر زیر مجموعه هاي شاخص بهبود

 
فضاي کسب و کار بردارند. 

 
اعطاي تسهیلات ضرورتی انکار ناپذیر در سرمایه گذاري 

سرمایه گذاري نیاز به تسهیلات دارد. پول لازم را باید بانک هاي داخلی و خارجی تأمین کنند. بانک ها خود نباید به بنگاه داري
بپردازند بلکه باید تسهیلات لازم را براي سرمایه گذاران فراهم کنند. اساساً یکی از دلایل اصلی جذب سرمایه گذار خارجی نیز به

 
خاطر کمبود سرمایه داخلی است. 

تسهیلات پرداختی می تواند براي راه اندازي پروژه هاي جدید به کار برود و یا براي تکمیل و ارتقاي پروژه هاي موجود. براي مثال از
طریق اعطاي تسهیلات می توان انواع کسب و کارهاي موجود، به ویژه از نوع کوچک و متوسط را براي توسعه و افزایش ظرفیت تولید

 
و یا تکمیل ظرفیت هاي خالی کمک کنند. 

براي نمونه در سال 1397 برنامه اي تحت عنوان «برنامه تولید و اشتغال» طراحی و اجراي آن از طریق سامانه «بهین یاب» کلید
خورد. سقف منابع مورد نیاز این برنامه 201 هزار و 299 میلیارد ریال تعیین شده است. صندوق توسعه ملی به همین منظور تاکنون
طی سال هاي 97 و 98 به میزان 55 هزار و 200 میلیون ریال نزد بانک هاي عامل طرف قرارداد سپرده گذاري کرده که در تلفیق با
منابع داخلی بانک ها (50 درصد منابع صندوق و 50 درصد منابع بانک ها)، منابع ایجاد شده براي پرداخت تسهیلات سرمایه در

 
گردش و سرمایه ثابت به مبلغ 110 هزار و 400 میلیارد ریال رسیده است. 

بررسی آمارهاي منتشره شده وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است از ابتداي اجراي برنامه تولید و اشتغال (تبصره 18) تا پایان

 
اردیبهشت ماه سال جاري بیش از 99 هزار و 161 میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي پرداخت شده است. 

نکته قابل توجه اینکه سرمایه گذاري تنها محدود به بخش صنعت و تولید نیست و اعطاي تسهیلات نیز باید در بخش هاي کشاورزي
و خدمات به همان اندازه صنعت جدي گرفته شود. همچنین، باید این امر را در نظر گرفت که اگرچه این میزان تسهیلات نمی تواند
کافی باشد، اما در صورت رفع تحریم ها و فروش نفت و همچنین، آزاد شدن دارایی هاي دولت امکان تأمین تسهیلات بیشتر جهت



 
سرمایه گذاري فراهم خواهد شد. 

امید آن می رود که در دولت آینده هم موانع خارجی و هم موانع داخلی سرمایه گذاري از میان برداشته شود و با جذب سرمایه هاي
داخلی و خارجی هرچه بیشتر شاهد رشد و رونق اقتصادي و کاهش بیکاري باشیم. بدون شک پیامدهاي اجتماعی و فرهنگی این امر

 
نیز قابل توجه خواهد بود و امید و نشاط اجتماعی هرچه بیشتر به جامعه باز خواهد گشت. 

 
موانع خارجی سرمایه گذاري 

برجام و مساله FATF مهمترین مسائل مرتبط با جذب سرمایه گذاري خارجی هستند. حل این دو مساله بخش عظیمی از بستر مورد

 
نیاز براي جذب سرمایه خارجی را فراهم می کند. 

خوشبینی ها در مورد به نتیجه رسیدن برجام زیاد است و در صورت توافق و برداشته شدن تحریم ها یکی از بزرگترین موانع هم

 
سرمایه گذاري خارجی و هم سرمایه گذاري داخلی برداشته خواهد شد. 

اگر جهان نظر و دیدگاه مثبتی در باره اقتصاد هر کشوري وجود داشته باشد می تواند در جهت بهره مندي از مزایاي اقتصاد بین الملل
تلاش کند. در مقابل، چنانچه چنین دیدگاه مثبتی وجود نداشته باشد رسیدن به اهداف توسعه اقتصادي، که در برنامه هاي مختلف

توسعه گنجاده شده است دشوار خواهد بود.



خاطرات پري محمد زاده نخستین زن راننده تریلی

منبع: شعار سالشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/04/25

شعار سال:حضور بانوان ایرانی در اجتماع را می توان در ابعاد مختلف مورد بررسی قرار داد. هرچند زنان ایرانی در بخش ها ي
مختلف توانایی بالایی دارند و هم پاي مردان در عرصه هاي کار و اجتماع مطرحند، ولی در برخی موارد، شکستن سدها و قدم

گذاشتن در زمینه اي خاص می تواند مورد توجه واقع شود. ضمن اینکه برخی از ...

شعار سال:حضور بانوان ایرانی در اجتماع را می توان در ابعاد مختلف مورد بررسی قرار داد. هرچند زنان ایرانی در بخش ها ي
مختلف توانایی بالایی دارند و هم پاي مردان در عرصه هاي کار و اجتماع مطرحند، ولی در برخی موارد، شکستن سدها و قدم
گذاشتن در زمینه اي خاص می تواند مورد توجه واقع شود. ضمن اینکه برخی از مشاغل توانایی هاي خاصی را می طلبد. گذر از سنت
و ورود به مباحث جدید که نشان از توانایی آنها در ابعاد مختلف جامعه است، پس از انقلاب مشروطه به صورت جدي مطرح می شود.
حضور در عرصه ها ي علم و دانش و خدمات اجتماعی موجب شده تا به مرور زمان بخش اعظمی از فعالیت ها ي جامعه توسط بانوان

 
انجام شود 

 
غلامرضا آدري خاکستر: 

سابقه کار با خودرو ها ي سنگین به عنوان یک شغل براي زنان در دنیا به بیش از 80سال می رسد، دربررسی ها ي علمی و مطالبی
که در این زمینه منتشر شده است به تاریخ و مشکلات زنان در ایالات متحده آمریکا پرداخته شده است. حدود 40 سال پیش زنانی
که شیوه رانندگی با کامیون را بلد بودند این کار را از پدر، برادر یا همسرشان یاد گرفته بودند، اما امروزه زنان می توانند در کلاس

 
هاي آموزش رانندگی با خودروهاي سنگین ثبت نام کنند. 

کیتی لین که در جاده ها ي برون شهري تگزاس راننده یک تریلرهجده چرخ بوده است از طرز نگرش مردان نسبت به شغلش می

 
گوید: 

«بسیاري از مردان از دیدن من پشت فرمان تعجب می کنند اما به این موضوع اهمیت چندانی نمی دهم. در مقابل، عده اي هم هر
طور شده به من می فهمانند که جاي من در خانه بوده و رانندگی یک شغل مردانه است. با این وجود بسیاري از زنان امروزه درشرکت
هاي حمل و نقل به عنوان راننده استخدام می شوند.» او می افزاید: «از زمانی که لیل الیزابت، اولین زن راننده کامیون در ایالات
متحده در سال 1929م توانست گواهینامه پایه یک خود را دریافت کند، چند دهه می گذرد و امروزه حتی برخی شرکت ها ي حمل

 
و نقل امتیاز بیشتري براي زنان راننده قائل هستند.» 

بسیاري از مردم در باورشان نمی گنجد که یک زن بتواند از پس مشکلات رانندگی با چنین خودروهایی برآید. مشکلاتی چون
رانندگی در جاده ها ي نه چندان مطلوب چهل سال پیش و حوادث جاده اي و دیگر مسائل موجب شده تا زنان وارد این وادي نشوند.
رانندگی با تریلی و ماشین ها ي سنگین نیاز به شجاعت وروحیه خاص دارد. در باور بسیاري از مردم نمی گنجد که یک زن بتواند از

 
پس مشکلات رانندگی با چنین خودروهایی برآید. 

در واقع حضور زنانی که سنت شکنی نموده و با اشتغال در شغل هاي جدید راه سختی را پشت سرگذرانده و فضاي ورود به عرصه ها



ي اجتماعی هم نوعان شان را فراهم کرده اند از جهات مختلف مورد بررسی است. اینکه چه عواملی موجب می شود تا چنین افرادي
دست به چین کارهایی بزنند قابل تأمل است.بررسی زندگی و افکار اولین بانوي مشهدي که راننده تریلی شده جذاب و خواندنی است.

 
اولین بانوي راننده تریلی در ایران 

در یکی از روزهاي زمستان 1390 پس از تلاش فراوان شماره تلفن همسر اولین راننده زن تریلی ایران را پیدا کردم. پشت خط تلفن
صداي مردي مسن ولی مهربانانه گفت: «بفرمایید عزیزم، ناصرخان هستم...» ناصر خوشدل پیرمردي که هیچ وقت احساس پیري نمی
کند، سرزنده و شاد است. همه چیز را خوب می بیند و با روحیه وصف ناپذیر. آپارتمانش مملو از خاطرات همسفري است که دست
تقدیر موجب شده سال ها تنها بماند. به نظرم او تنها نیست مملو از خاطراتی است که متعلق به گذشته است. عصاره اي از دوستی و

 
عشق در کلماتش نهفته است. ناصر خوشدل مردي که بارها گفته به عشق پري زنده ام... 

خانم پري محمدزاده امید، 15 مرداد ماه 1318در مشهد متولد شد. پدرش حسن، برقکار و مادرش،فاطمه، خانه دار بود. وي دوران
تحصیل ابتدایی را در دبستان پرتوي مشهد در تیر 1333با معدل 12/03 به پایان رساند. البته درمصاحبه اي وي تحصیلات خود را تا

 
سوم متوسطه دانسته است. 

او چند ماه بعد از اینکه ترك تحصیل کرد، در 17 آبان1333 با آقاي ناصر خوشدل نظامیان، متولد 1311محله سناباد مشهد، ازدواج
کرد. پدر ناصر(رضا) مأمور زندان مشهد بود. ناصر تا کلاس چهارم ابتدایی در مدرسه هاي بدر و علمیه مشغول تحصیل بود. او بعد از
آن از مدرسه فرار کرد و به برقکاري و رانندگی مشغول شد. او نحوه آشنایی با همسرش را چنین بیان می کند: «آن ایّام من سرباز
بودم و در باشگاه افسران مشهد مشغول سیم کشی بودم. پري خانم به اتفاق دوستانش به باشگاه افسران آمده بودند.آنجا بود که زمینه

 
آشنایی من با وي فراهم شد.» 

حاصل ازدواج آقاي خوشدل با خانم محمدزاده سه پسر به نام ها ي پرویز، پیروز و پیمان و سه دختر به نام هاي پروین، پروانه و پوران

 
است. 

 
اخذ گواهینامه پایه یک و خرید تریلی 18 چرخ 

پري محمدزاده به عنوان اولین راننده زن تریلی ایران، پیش از انقلاب با اخذ گواهینامه پایه یک و خرید اقساطی یک تریلی هجده
چرخ قدم در راهی گذاشت که تا آن زمان در تاریخ اجتماعی ایران بی سابقه بود. «مادر شش فرزند و یک نوه، راننده تریلی شد»،
«زنی در پشت رل یک غول هجده چرخه!!»، و «زنی در پشت فرمان کامیون، در جاده ها، در جبهه ها»، تیتر مصاحبه هایی است که

 
به زندگینامه و خاطرات خانم پري محمدزاده پرداخته اند. 

 
پري محمدزاده که حدود بیست سال بود در جاده هاي ایران رانندگی می کرد، ماجراي راننده شدنش را چنین بیان کرده است: 

«قبل از اینکه راننده تریلی شوم، خانه دار بودم و همسرم نیز سیم کشی ساختمان می کرد. بعضی مواقع لباس کار می پوشیدم و در
کارهاي برقی کمکش می کردم. هرگز از اینکه یک زن خانه دار باشم احساس رضایت کامل نکردم و همیشه در این فکر بودم که می
توانم در کنار خانه داري و بچه داري شغلی نیز در بیرون خانه داشته باشم و از نیروي انسانی خود به نفع اجتماع و اقتصاد خانواده
بهره گیري کنم. به نظر من خانه نشین شدن زن یک اجبار سنتی است و به درد صد سال پیش می خورد. در جامعه امروز و فردا، زن

 
خانه نشین گویی به همه تعهدات اجتماعی خود عمل نکرده است.» 



شوهرم گفت: «به دلیل کمبود راننده تریلی از کشورهاي کره، ترکیه، فلیپین و سایر کشورها راننده آورده اند. این حرف روي من اثر
گذاشت. فکر کردم چرا من و امثال من از نیروي انسانی خود در راه خدمت به جامعه یاري نگیریم. من از روي علاقه به این کار روي

 
آوردم و هدفم نیز خدمت به جامعه بود، نه تظاهر و جلب توجه.» 

وقتی با شوهرم براي گرفتن گواهینامه پایه یک ثبت نام کردیم، کم کم باورم شد. تمرین ما مرتب بود، شوهرم در حقیقت استاد من
بود و همه فوت و فن ها را یادم می داد. روز امتحان دوتایی رفتیم. اول من امتحان دادم. افسر راهنمایی باورش نمی شد ولی وقتی
امتحان گرفت، من قبول شدم. خوشحالی من بیشتر از این جهت بود که می دیدم یک زن هم می تواند در بیابان ها کامیون براند، فکر
نمی کنم در دنیا کاري باشد که زن ها از پس آن بر نیایند. بعد نوبت امتحان شوهرم شد او که از قبولی من خیلی خوشحال شده بود،
از فرط عجله یک جا ترمزدستی را نخواباند و در نتیجه رفوزه شد و مجبور شد یک ماه دیگر، دوباره امتحان بدهد و گواهینامه بگیرد.

 
در حقیقت من یک ماه از او ارشدترم.» 

«وقتی تصدیق پایه یک گرفتم، تصمیم داشتم به هر شکلی از آن استفاده کنم. چندماه بعد با مختصر پس انداز و قرض از دوستان،
یک تریلی هجده چرخ به مبلغ 550 هزار تومان خریدیم و با ماهی یازده هزارتومان قسط شروع به کار کردیم. من وشوهرم مثل دو

 
همکار، دوست و شریکیم. آخر هم شریک زندگی هستیم، هم شریک کامیون.» 

«آرزو داشتم درس بخوانم و خلبان بشوم اما مرا زود شوهر دادند و نگذاشتند بیشتر درس بخوانم. حالا هم هر وقت طیاره اي در

 
آسمان در حال پرواز می بینم آه می کشم و در دل می گویم کاش من پشت رل آن نشسته بودم.» 

 
تصادف مهیب در سلفچگان قم 

«از قم می آمدیم، بارآهن داشتیم. شب بود. ناصرآقا جلو می
رفت.من جاده را پیچیدم. البته سرعتم زیاد بود. با 90 یا 100
می آمدم. ناگهان دیدم یک سیاهی وسط جاده است. نور بالا
انداختم. کامیونی لاستیک ترکانده و راننده اش بدون هیچ
علامت و نشانه اي آن را رها کرده و رفته بود. فرمان را دادم
دست چپ، از روبه رو یک مینی بوس با سرعت می آمد. چراغ
زدم. توجه نکرد و آمد. دادم سمت راست که از جاده بروم بیرون.

گود بود. مطمئن بودم که تیر آهن می آید و گردنم را می زند، چاره اي نبود، روبه رو با آن مینی بوس شاخ به شاخ می شدم، خداي

 
نکرده ده بیست تا می مردند.چشم ها را بستم و گفتم:«یا علی!» و کوبیدم به کامیون و بیهوش شدم. ماشین داغون شد...» 

 
از زنان مردنما و خشن خوشم نمی آید 

«پري، به بنادر خلیج فارس می رود و هربار 24 تن بار می زند و به مقصد می رساند. وي در ارتباط با کار و محل زندگی اش نوشته
است: «محل زندگی من خرمشهر است ولی به اقتضاي کاري که دارم به چهار گوشه ایران سفر کرده ام و به این ترتیب شناختی کامل
از آب و هوا و نحوه زندگی مردم شهرهاي مختلف وطنم به دست آورده ام. برخلاف تصور عده اي من یک زن هستم با تمام حساسیت
ها ، ظرافت ها و غریزه هاي زنانه و رك و راست بگویم، با زنان مردنما و خشن هم اصلاً میانه خوبی ندارم و رانندگی تریلی هم



نتوانسته خواص زن بودن مرا تغییر بدهد. خیلی زن ها هستند که گلدوزي و خیاطی می کنند، ولی ظرافت ندارند. پس صرفاً یک

 
شغل خاص نمی تواند طبیعت یک انسان را دگرگون کند.» 

«سعی می کنیم همه جا با هم باشیم، این طور راحت تریم، ولی گاهی امکان پذیر نیست. من خودم تا به حال دو بار تنها از تهران بار
زده به مشهد برده ام. ترسی ندارد؛ تا به حال مسئله اي پیش نیامده، همه جا ما را می شناسند؛ همه جا امن و امان است. از طرفی،
سال هاست که ما دیگر شب ها نمی رانیم: صبح بعد از نماز به راه می افتیم، یکسره می تازیم تا ظهر. یک ساعت ناهار خوردن و
استراحت، تا غروب. آن وقت نزدیک پاسگاهی، یا جاي محفوظی نگه می داریم. من غذایی درست می کنم. ناصرآقا ماشین ها را بازدید

 
می کند و می خوابیم.» 

 
خانم محمدزاده پس از گرفتن گواهینامه، همراه همسرش به خرمشهر کوچ کرد. 

روزنامه وطن امروز هم در گزارشی از حضور زنان به عنوان رانندگان خودروهاي سنگین چنین یاد کرده است: «نخستین زن ایرانی که
به طور رسمی رانندگی تریلی را تجربه کرده است. پري محمدزاده، متولد 1318 در مشهد است. همسر او ناصر خوشدل هم از
رانندگان تریلی بود و همپا و همراه پري در سفر زندگی و جاده. به گفته پري خانم، همسرش در اصل معلمش نیز بود و به اذعان
خودش، شاگرد از او جلو زد. او درباره برخورد جامعه با پشت فرمان تریلی نشستنش می گوید: «بارها دیده ام که مردها وقتی پشت
رل تریلی مرا می بینند از تشویق و تحسینم خودداري نمی کنند و این نشان می دهد، جامعه به زنان زحمتکش و فعال به چشم

 
احترام می نگرد.» 

 
خاطره اي از سالهاي ابتدایی کار 

او یکی از خاطراتش از سال هاي ابتدایی کار را براي مجله زن روز چنین تعریف کرده است:«یادم می آید در نخستین روزهایی که به
رانندگی تریلی مشغول شده بودم، در یک پمپ بنزین نزدیک شهر میانه پیاده شدم تا سوخت بزنم. دو مرد که آنهاهم می خواستند
بنزین بزنند نگاهی به من انداختند. یکی از آنها به دیگري گفت: «نه بابا این ایرونی نیست. زن ایرونی جرات تریلی سوار شدن نداره.
معلوم نیست مال کدوم کشوره شاید آلمانی باشد.» از شنیدن این حرف ها ناراحت شدم و گفتم: «من یک زن ایرانی هستم. فکر می

 
کنید زن ایرانی از نظر شعور و شهامت و نیرو از زن اروپایی کمتره؟ خواهرانت را دست کم نگیر برادر!» 

وي خاطراتی نیز از حضورش در جبهه ها در زمان جنگ تحمیلی دارد: «ما ده مرتبه تا به حال با هم در جبهه بوده ایم. چند ماه کار
درمیان بمباران و گلوله و راکت. در هویزه، خرمشهر و جاهاي دیگر جبهه و همه جا با هم بوده ایم. مقدار زیادي بار براي ارتش و سپاه
حمل کرده ایم. مواد منفجره و آتش زا. من در جبهه دوشادوش برادرهاي همکارم بوده ام، نه یک بار، بلکه به دفعات. در حمل ونقل

 
مواد جنگی هم هیچ وقت زن و مرد مطرح نبود.» 

 
مخالفت با او براي ترانزیت بار به خارج 

او براي ترانزیت حمل بار به خارج از کشوراقدام کرد که متأسفانه با مخالفت اداره گذرنامه مواجه شد. این درخواست را شرکت حمل و
نقل بین المللی ایران کانتینر در ششم بهمن 1364براي وي مطرح کرد که نتیجه بخش نبود. وي جریان را چنین بیان کرده است:
«ازپارسال که بعضی همکارانمان، در خط ترانزیت به کار افتادند، رفتند ترکیه بار زدند و آمدند، ما هم به فکر افتادیم. قراردادي بستیم
و رفتیم براي گرفتن گذرنامه. بعد از مدتی گذرنامه همسرم را دادند، ولی گذرنامه من صادر نشد و مسئولان گذرنامه گفتند: «باید از
بالا براي سفر یک راننده زن در جمهوري اسلامی اجازه گرفت. درنهایت گفتند: «این با شئونات جمهوري اسلامی موافق نیست و



 
گذرنامه ندادند.» 

خانم محمدزاده در تاریخ چهارم آذرماه 1375 بر اثر ابتلا به سرطان دار فانی را وداع کرد و درآرامگاه ابدي اش در جوار مقبره خواجه

 
ربیع مشهد دفن شد. 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از سایت خبري کارخانه دار ، تاریخ انتشار: 22 تیر 1400، کدخبر:
www.karkhanedar.com،



27 درصد تولید ناخالص ملی و 18 درصد اشتغال کشور در بخش روستایی

است

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون دهیاري هاي سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي وزارت کشور گفت: 90 درصد عرصه هاي طبیعی، 85 درصد اراضی
کشاورزي، 27 درصد تولید ناخالص ملی و 18 درصد اشتغال در بخش روستایی قرار دارد.

معاون دهیاري هاي سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي
وزارت کشور گفت: 90 درصد عرصه هاي طبیعی، 85
درصد اراضی کشاورزي، 27 درصد تولید ناخالص ملی و

 
18 درصد اشتغال در بخش روستایی قرار دارد. 

علی قربانی روز جمعه در نشست دهیاران استان ایلام
افزود: تا سال 1335 جمعیت ساکن در روستاها 70 درصد
و جمعیت شهري 30 درصد بود اما اکنون این نسبت

 
برعکس شده ست. 

وي با بیان اینکه در دهه هاي اخیر رشد مهاجرت روستاییان به شهرها بیشتر از قبل شده است، یادآور شد: هرچند در سال هاي اخیر

 
مهاجرت معکوس از شهر به روستا با انجام کارهاي اصلاحی، رونق محسوس داشته است. 

معاون دهیاري هاي سازمان شهرداري ها و دهیاري ها گفت: توسعه همه جانبه روستاها و جلوگیري از مهاجرت روستاییان به شهرها

 
در همه کشورهاي جهان یک اولویت اساسی و مهم است. 

قربانی تاکید کرد: توسعه پایدار روستاها در واقع به توسعه کل کشور منجر می شود چرا که روستاییان جامعه مولد هستند و بنابراین

 
توجه به مطالبات روستاییان و همکاري دستگاه هاي اجرایی با دهیاران یک ضرورت است. 

وي اضافه کرد: شوراهاي اسلامی روستا و دهیاران بزرگترین تشکل منسجم و رسمی در کشور است که باید همه دستگاه هاي اجرایی

 
و خدماتی در خدمت این تشکل باشند. 

 
اهمیت کار دهیاران در زمان بحران ها مشخص می شود 

مدیرکل هماهنگی امور عمرانی و خدمات روستایی سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي وزارت کشور هم گفت: اهمیت نقش دهیاران
در زمان بحران هایی چون سیل و زلزله مشخص می شود که مدیریت و جمع آوري اطلاعات و آمار اولیه را باید به مسوولان ارائه

 
دهند و پیگیر مطالبات ساکنان روستا از مسوولان باشند. 

اشکان کریمی افزود: دهیاران، مدیران عمومی و اصلی روستاها و محل رجوع ساکنان هستند بنابراین دستگاه هاي مختلف نیز باید



 
مکلف و موظف به رسیدگی مطالبات و خواسته هاي دهیاران باشند. 

وي اظهار داشت: آب شرب بهداشتی پنج هزار روستاي کشور به عنوان یکی از خواسته هاي مهم روستاییان، در دست اعضاي

 
شوراهاي روستایی است که باید باتوجه به مسائل بهداشتی و نظارتی توسط شرکت آب و فاضلاب تامین شود. 

وي تاکید کرد: اعضاي جدید شوراهاي اسلامی روستاها باید از تجارب اعضا و دهیاران پیشین در زمینه مدیریت روستاي خود بهره
گیري کنند و از محل ماده 58 باید شرایط آموزش کوتاه مدت قبل و حین خدمت براي دهیاران و اعضاي جدید شوراهاي روستایی

 
فراهم شود. 

به گزارش ایرنا، این نشست به ریاست معاون عمرانی استاندار ایلام، جمعی از مدیران دستگاه ها و تعدادي از دهیاران استان برگزار شد

 
و دهیاران در این نشست به برخی مشکلات و خواسته هاي حوزه کاري خود اشاره کردند. 

استان ایلام داراي 593 روستا، 297 دهیار مرد و 38 دهیار زن است./ایرنا



بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شده است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان و برنامه و بودجه با بیان اینکه بسیار خرسندم که درطول خدمتم شاهد شادمانی
مردم درافتتاح پروژه هاي بزرگ بوده ایم گفت: طی...

معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان و برنامه و بودجه با بیان اینکه بسیار خرسندم که درطول خدمتم شاهد شادمانی مردم
درافتتاح پروژه هاي بزرگ بوده ایم گفت: طی خدمت دولت تدبیر و امید بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شد و کلید

 
75 هزار واحد به آنها سپرده شده است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از ایرنا، محمدباقر نوبخت روز جمعه در آئین افتتاح مسجد صفی رشت اظهار داشت:
سدهاي بزرگ و خطوط راه آهن متعدد که از همدان تا تبریز و ارومیه و از آنجا به سنندج در حال اتصال به شبکه سراسري ریلی
هستند . علاوه بر این خط ریلی چابهار به زاهدان و از آنجا به خاش از جمله پروژه هاي عظیمی بود زمینه اشتغال ، توسعه و شادمانی

 
مردم را به دنبال داشت. 

وي گفت: تردید نکنید کارها از محضر خداوند پنهان نمی ماند؛خیلی ها نمی بینند یا اگر می بینند از آن می گذرند یا انتقاد می کنند

 
زیرا به عمق کار التفات ندارند. 

معاون رئیس جمهور بهره برداري از پروژه مرمت مسجد صفی رشئت یا یکی از پروژه هاي هویتی مردم این دیار دانست و ادامه داد:

 
این بنا از لحاظ تاریخی ، دینی و اعتقادي براي مردم رشت از اهمیت بالایی برخودار بوده و همواره تکمیل آن دغدغه آنها بود. 

نوبخت تاکید کرد : شاید مساجد دیگري هم در این شهر به نوعی نیاز به مساعدت دارند که حتما براي این موضوع برنامه ریزي می

 
شود . 

 
وي با بیان اینکه نباید هیچ منتی بر سر مردم باشد افزود: هر اقدامی که صورت گرفت وظیفه مسئولان بوده و اداي حق مردم بود. 

محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه بودجه طی سفر دوروزه خود به استان گیلان در بهرهبرداري از چند پروژه حضور یافت که
زورخانه رشت و مرمت مسجد صفی از جمله این پروژه ها بودند.



خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/04/25

شماره دویست و نود و هفتم هفته نامه خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد.

شماره دویست و نود و هفتم هفته نامه خط حزب االله با

 
عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از دفتر حفظ و نشر آثار
حضرت آیت االله خامنه اي، شماره دویست و نود و هفتم
هفته نامه خط حزب االله به مناسبت فرارسیدن روز عرفه
نگاهی به فرصت معنوي این روز و بهره برداري از آن بر

 
اساس بیانات رهبر انقلاب داشته است. 

توصیه هاي اقتصادي رهبر انقلاب در فضاي رقابت هاي
انتخاباتی 1400 از اهمیت قابل توجه و بسیار بالاي مسئله
«اقتصاد و معیشت» در نگاه ایشان حکایت می کند. به
دلیل شرایط کشور به نظر می رسد که آحاد افراد جامعه
نیز جنس مطالباتشان از دولت سیزدهم اقتصادي است و از

 
مسئولین توقع دارند در حوزه معیشت، اشتغال و تولید ملی اقدامات اساسی اي انجام شود. 

سخن هفته خط حزب االله با تیتر «به توان ایران اسلامی» به تشریح بیانات رهبر انقلاب در چگونگی هموار شدن مسیر اقتصاد از مسیر

 
نگاه به ظرفیت هاي کشور پرداخته است. 

شماره این هفته خط حزب االله به روح مطهر شهید مدافع حرم، امید کریمی تقدیم می شود.



گریز شبانه آمریکا، افغانستان را با چالش بزرگی روبه رو کرد/ایران، خواستار

توافق صلح طالبان و کابل است

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/04/25

امام جمعه شهرقدس می گوید،آشفتگی وضع موجود در افغانستان ناشی از خیانت آمریکا به این کشور است و ایران نیز با
توجه به تغییر گرایش طالبان و عدم تعرض به شیعیان، رویکرد صلح را درپیش گرفته.

به گزارش خبرگزاري بسیج، حجت الاسلام والمسلمین رضا
جوکار، امام جمعه شهرستان قدس در خطبه هاي نماز
عبادي سیاسی جمعه این هفته ضمن توصیه خود و
نمازگزاران به رعایت تقواي الهی و عبودیت خالصانه
پروردگار، اظهار کرد: ولایت کلید پذیرش اعمال عبادي
است و عبادت زمانی ارزشمند است که همراه ولایت مداري

 
باشد. 

وي گفت: اداره بهزیستی باید متولی بهتر زیستن در جامعه باشد و درد ها و مشکلات معلولین را رسیدگی کند، مسئولین عالی رتبه

 
کشور باید به معیشت، درمان، مسکن، اشتغال و مهارت آموزي افراد داراي معلولیت توجه جدي داشته باشند. 

امام جمعه شهرستان قدس با تاکید بر اینکه چارت سازمانی بیمه تامین اجتماعی شهرستان قدس نیاز به تغییر داشته و این اداره
پاسخگوي جمعیت منطقه نیست گفت: بیمارستان تامین اجتماعی پس از 3 سال از وعده مسئولان ارتقا پیدا نکرده و می بایست بر

 
افزایش سرانه هاي بهداشتی شهرقدس رسیدگی شود. 

وي بیان داشت: شوراي نگهبان ضامن اسلامیت قوانین کشور است و علاوه بر نگهداري از قوانین کشور، نظارت بر تفسیر قانون و

 
انتخابات را نیز برعهده دارد. 

حجت الاسلام جوکار با تشکر از سفر اخیر رییس قوه قضاییه و مجمع نمایندگان استان تهران به شهر قدس افزود: بررسی صلاحیت ها
و نظارت در انتخابات شورا هاي اسلامی لازم است به شوراي نگهبان که نهادي فرا جناحی است، سپرده شده تا انتخابات شورا هاي

 
اسلامی نیز سالم و در تراز انقلاب اسلامی مانند انتخابات ریاست جمهوري برگزار شود. 

وي با اشاره به نشست مجازي منافقین با سران اروپایی و امریکایی افزود: آمریکا و اروپا حامیان تروریست و منشا گروهک هاي
تروریستی هستند و مسیولینی که هنوز در تلاش مذاکره با غرب و آمریکا هستند، دشمن شناس باشند و به آن ها اعتماد نداشته

 
باشند و تابع فرمایشات مقام معظم رهبري باشند. 

خطیب نماز جمعه شهرستان قدس در ارتباط با تحولات افغانستان بیان داشت: انتقام خون حاج قاسم خروج آمریکا از منطقه است و



اخراج و فرار شبانه و تحت فشار بودن آن ها در منطقه باعث شده که نظام سیاسی افغانستان را از داخل دچار بحران کنند و دولت
مرکزي کابل، طالبان و داعش درگیر شده اند و با توجه به تغییر گرایش طالبان و عدم تعرض به شیعیان افغانستان، جمهوري اسلامی

 
در حال تلاش در جهت توافق بین دولت مرکزي کابل و طالبان است تا با مدیریت مسائل داخلی این کشور برطرف شود. 

انتهاي پیام//



سرمایه گذاري اقتصادي، موانع و چالش ها

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/04/25

فصل اقتصاد - رشد و رونق اقتصادي بدون سرمایه گذاري امکان پذیر نیست و در این راه، اقتصاد کشور نمی تواند تنها با اتکا
به سرمایه هاي داخلی پیش برود. از این رو سؤال این است که تا چه حد زمینه براي جذب سرمایه گذاران خارجی فراهم

بوده و چطور می توان در این مسیر مانع زدایی کرد؟

 
 

فصل اقتصاد - رشد و رونق اقتصادي بدون سرمایه گذاري امکان پذیر نیست و در این راه، اقتصاد کشور نمی تواند تنها با اتکا به
سرمایه هاي داخلی پیش برود. از این رو سؤال این است که تا چه حد زمینه براي جذب سرمایه گذاران خارجی فراهم بوده و چطور

 
می توان در این مسیر مانع زدایی کرد؟ 

به گزارش روز جمعه گروه اقتصادي ایرنا، بدون سرمایه گذاري امکان رشد و توسعه اقتصادي تقریباً غیر ممکن است، اما موضوع
مهمتر این است که در دنیاي کنونی و در بستر اقتصاد جهانی، بدون سرمایه گذاري خارجی شاید توسعه اقتصادي متوقف نشود، اما

 
بدون شک بسیار کُند پیش خواهد رفت و از قافله اقتصاد جهانی عقب خواهد ماند. 

بنابراین، شکی وجود ندارد که سرمایه گذاري داخلی و خارجی دو بال اصلی رشد و توسعه اقتصادي است و بدون یکی از آنها دیگري
توان پرواز نخواهد داشت. ایران کشوري پهناور با تنوع فوق العاده جغرافیایی، اقلیمی، قومی و فرهنگی است و در کنار همه اینها از

 
جمعیتی جوان، تحصیل کرده و آماده جذب در انواع پروژه هاي سرمایه گذري است. 

 
امنیت سرمایه گذاري 

علاوه بر مسائل خارجی در داخل نیز باید بستر براي سرمایه گذاري فراهم باشد. یکی از موارد مهم، تأمین امنیت سرمایه گذاري است.
به طور کلی چنانچه بستر اقتصادي که در آن سرمایه گذاري اتفاق می افتد، حاکی از امنیت سرمایه و تثبیت اقتصادي باشد، سرمایه
گذاري طبعاً به سمت سرمایه گذاري هاي فیزیکی و بلندمدت خواهد رفت. در صورت نبود امنیت سرمایه گذاري، فعالیت هاي
اقتصادي چشم انداز بلند مدتی براي خود متصور نمی شوند. اگر هم کاري صورت بگیرد حتماً در فعالیت هاي غیر تولیدي خواهد بود.
بر اساس دوازدهمین گزارش فصلی سنجش «امنیت سرمایه گذاري» در ایران که توسط مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی
منتشر شده است در پاییز 1399 شاخص کل امنیت سرمایه گذاري 6.37 از 10 (10 بدترین حالت) بوده است. مقدار عددي این
شاخص در مطالعه فصل قبل از آن (تابستان 1399)، 6.46 و در پاییز سال قبل (1398)، عدد 6.12 محاسبه شده بود که نشان می
دهد ارزیابی امنیت سرمایه گذاري در پاییز 1399 نسبت به فصل قبل از آن، قدري مناسب تر (بهتر) و نسبت به فصل مشابه سال

 
قبل، بدتر ارزیابی شده است. 



هرچند این داده ها و اعداد و ارقام بیشتر ناظر به سرمایه گذاران داخلی است، اما وقتی یک سرمایه گذار خارجی در ایران سرمایه
گذاري و کار خود ر ا شروع کند تا حدود زیادي با همان موانعی روبه رو خواهد شد که سرمایه گذاران داخلی با آن دست و پنجه نرم

 
می کنند و کمبود امنیت یکی از موانع اصلی و مشترك هر دو است.  

 
 

 
بهبود فضاي کسب و کار 

یکی دیگر از مهمترین موارد بهبود فضاي کسب و کار است. محیط کسب وکار شامل نهادها، مقررات و رویه هاي اداري مندرج در
محیط فعالیت اقتصادي است و به نوعی بیانگر و حتی تعیین کننده هزینه هاي غیرفنی فعالیت اقتصادي است. کارشناسان معتقدند
هر چه مراحل، هزینه ها و زمان انجام مراحل ثبت شرکت، اخذ مجوز از نهادها و دستگاه هاي مرتبط، استخدام و اخراج کارکنان، ثبت
دارایی در سازمان ثبت املاك، اخذ تسهیلات و اعتبارات، پرداخت مالیات، تجارت خارجی، صدور حکم در نظام قضائی و غیره کمتر

 
باشد، هزینه هاي شروع و تداوم فعالیت اقتصادي کاهش و احتمال شکل گیري کسب و کارها افزایش می یابد. 

در این مورد و در راستاي کمک به بهبود فضاي کسب و کار در سراسر جهان، بانک جهانی هر ساله اقدام به انتشار اطلاعاتی در مورد
وضعیت فضاي کسب و کار در کشورهاي مختلف انتشار می دهد. در این اطلاعات نمره هر کشور در شاخص «سهولت فضاي کسب و

 
کار» و رتبه آن در بین سایر کشورها ارائه می شود. 

نمره این شاخص از حاصل جمع نمره هر کشور در 10 شاخص کوچک تر به دست می آید. این ده شاخص عبارتند از آغاز کسب وکار،
کسب مجوز، ثبت دارایی ها، کسب اعتبارات، حمایت از سرمایه گذاري، مالیات، تجارت، اجراي قراردادها و ورشکستگی و دریافت

 
انرژي برق. 

در گزارش سال 2020 بانک جهانی، امتیاز ایران برابر با 5.58 واحد اعلام و رتبه ایران در میان 190 اقتصاد بررسی شده برابر با
127تعیین شده است. در مقایسه با داده هاي به روزرسانی شده گزارش سال قبل بانک جهانی، موقعیت ایران هم از حیث امتیاز (1.0

 
واحد) و هم از لحاظ رتبه (11پله) تضعیف شده است. 

این رتبه حکایت از وضعیت نامناسب فضاي کسب و کار در کشور دارد. بهبود آن همواره مد نظر مسؤولین بوده است، اما به طور
مشخص از برنامه پنجم توسعه به بعد، بهبود فضاي کسب وکار کشور با تأکید بر ثبات محیط اقتصاد کلان، فراهم آوردن زیرساخت
هاي ارتباطی، اطلاعاتی، حقوقی، علمی و فناوري مورد نیاز، کاهش خطرپذیري هاي کلان اقتصادي، ارائه مستمر آمار و اطلاعات به

 
صورت شفاف و منظم به جامعه مد نظر قرار گرفته است. 

 
اعطاي مجوز و ظرفیت هاي قانون 

در سال هاي اخیر مجلس شوراي اسلامی تلاش کرده است تا با صدور چندین قانون گام هایی در راستاي بهبود فضاي کسب و کار
برداشته شود. در سال 1386 قانون رفع موانع تولید و سرمایه گذاري صنعتی به تصویب رسید. قانون بهبود فضاي کسب و کار که در
سال 1390 تصویب شد نیز از جمله تلاش هاي قوه مقننه به شمار می رود. البته کارشناسان قانون برنامه پنجم توسعه و قانون اجراي

 
سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی را نیز در همین راستا در نظر می گیرند. 

هدف از تمامی این قوانین تسهیل ورود فعالین اقتصادي به کسب و کارها و صدور مجوزهاي سرمایه گذاري در اقتصاد کشور بوده



است. با وجود این، صاحبنظران و فعالین اقتصادي معتقدند که این قوانین به دلایلی همچون وجود نواقص در خود قوانین و یا عدم
اهتمام دولت مردان و مجریان به اجراي آنها آنگونه که باید اثربخشی و بازدهی در بر نداشته است. به طور کلی صرف تصویب قانون

 
نمی تواند به بهبود فضاي کسب و کار به طور کل و تسهیل فرایند مجوز دهی به طور خاص بیانجامد.  

یکی از بزرگ ترین آسیب هاي محیط کسب و کار به هم ریختگی و عدم یکپارچگی نظام مجوزدهی است. سختی این فرایند باعث
شده است تا برخی بدون مجوز فعالیت خود را شروع کنند. بر اساس دیدگاه کارشناسان، یکی از ویژگی هاي مهم در بازارهاي ایران،

 
وجود تعداد قابل توجهی واحدهاي صنفی بدون پروانه کسب است.  

در صورتی که فرایند اعطاي مجوز تسهیل شود هم تعداد کسب و کارهاي بدون مجوز کاهش پیدا می کند و هم با مجوزدار شدن
کسب و کارها امکان مالیات ستانی از آنها نیز فراهم می شود. می دانیم قطع وابستگی بودجه به نفت از آرزوهاي دیرین دولتمردان
بوده و تنها راه آن نیز افزایش درآمدهاي مالیاتی است. بهبود فضاي کسب و کار و تسهیل فرایند مجوزدهی می تواند در تحقق این

 
هدف مهم بسیار مؤثر باشد. 

البته در حال حاضر، با اقداماتی که صورت گرفته بیشتر مجوزهاي کسب و کار در سامانه پیشخوان ملی مجوزهاي کشور (G4B) قرار

 
گرفته است و بخشی از این مجوزها به شکل الکترونیکی انجام می شود. 

اما نباید این را فراموش کرد که مشکل کسب و کار و فعالیت اقتصادي تنها به صدور مجوز ختم نمی شود و دولت و مسؤولین باید
سعی کنند با استفاده از پیشرفت تکنولوژي و فناوري هاي نوین بتوانند گام هاي جدي در سایر زیر مجموعه هاي شاخص بهبود

 
فضاي کسب و کار بردارند. 

 
اعطاي تسهیلات ضرورتی انکار ناپذیر در سرمایه گذاري 

سرمایه گذاري نیاز به تسهیلات دارد. پول لازم را باید بانک هاي داخلی و خارجی تأمین کنند. بانک ها خود نباید به بنگاه داري
بپردازند بلکه باید تسهیلات لازم را براي سرمایه گذاران فراهم کنند. اساساً یکی از دلایل اصلی جذب سرمایه گذار خارجی نیز به

 
خاطر کمبود سرمایه داخلی است. 

تسهیلات پرداختی می تواند براي راه اندازي پروژه هاي جدید به کار برود و یا براي تکمیل و ارتقاي پروژه هاي موجود. براي مثال از
طریق اعطاي تسهیلات می توان انواع کسب و کارهاي موجود، به ویژه از نوع کوچک و متوسط را براي توسعه و افزایش ظرفیت تولید

 
و یا تکمیل ظرفیت هاي خالی کمک کنند. 

براي نمونه در سال 1397 برنامه اي تحت عنوان «برنامه تولید و اشتغال» طراحی و اجراي آن از طریق سامانه «بهین یاب» کلید
خورد. سقف منابع مورد نیاز این برنامه 201 هزار و 299 میلیارد ریال تعیین شده است. صندوق توسعه ملی به همین منظور تاکنون
طی سال هاي 97 و 98 به میزان 55 هزار و 200 میلیون ریال نزد بانک هاي عامل طرف قرارداد سپرده گذاري کرده که در تلفیق با
منابع داخلی بانک ها (50 درصد منابع صندوق و 50 درصد منابع بانک ها)، منابع ایجاد شده براي پرداخت تسهیلات سرمایه در

 
گردش و سرمایه ثابت به مبلغ 110 هزار و 400 میلیارد ریال رسیده است. 

بررسی آمارهاي منتشره شده وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است از ابتداي اجراي برنامه تولید و اشتغال (تبصره 18) تا پایان

 
اردیبهشت ماه سال جاري بیش از 99 هزار و 161 میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي پرداخت شده است. 

نکته قابل توجه اینکه سرمایه گذاري تنها محدود به بخش صنعت و تولید نیست و اعطاي تسهیلات نیز باید در بخش هاي کشاورزي
و خدمات به همان اندازه صنعت جدي گرفته شود. همچنین، باید این امر را در نظر گرفت که اگرچه این میزان تسهیلات نمی تواند
کافی باشد، اما در صورت رفع تحریم ها و فروش نفت و همچنین، آزاد شدن دارایی هاي دولت امکان تأمین تسهیلات بیشتر جهت

 
سرمایه گذاري فراهم خواهد شد. 

امید آن می رود که در دولت آینده هم موانع خارجی و هم موانع داخلی سرمایه گذاري از میان برداشته شود و با جذب سرمایه هاي
داخلی و خارجی هرچه بیشتر شاهد رشد و رونق اقتصادي و کاهش بیکاري باشیم. بدون شک پیامدهاي اجتماعی و فرهنگی این امر

 
نیز قابل توجه خواهد بود و امید و نشاط اجتماعی هرچه بیشتر به جامعه باز خواهد گشت. 

 
موانع خارجی سرمایه گذاري 

برجام و مساله FATF مهمترین مسائل مرتبط با جذب سرمایه گذاري خارجی هستند. حل این دو مساله بخش عظیمی از بستر مورد



 
نیاز براي جذب سرمایه خارجی را فراهم می کند. 

خوشبینی ها در مورد به نتیجه رسیدن برجام زیاد است و در صورت توافق و برداشته شدن تحریم ها یکی از بزرگترین موانع هم

 
سرمایه گذاري خارجی و هم سرمایه گذاري داخلی برداشته خواهد شد. 

اگر جهان نظر و دیدگاه مثبتی در باره اقتصاد هر کشوري وجود داشته باشد می تواند در جهت بهره مندي از مزایاي اقتصاد بین الملل
تلاش کند. در مقابل، چنانچه چنین دیدگاه مثبتی وجود نداشته باشد رسیدن به اهداف توسعه اقتصادي، که در برنامه هاي مختلف

توسعه گنجاده شده است دشوار خواهد بود.



طرح ممنوعیت خروج مدیران پس از اتمام مسئولیت در کمیسیون قضایی

مجلس بررسی می شود

منبع: بولتن نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/04/25

بررسی طرح ممنوعیت خروج مسئولین و مدیران کشور پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپري شدن مراحل قانونی در
دستورکار کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس قرار دارد.

به گزارش بولتن نیوز، دستورکار کمیسیون هاي تخصصی

 
مجلس شوراي اسلامی اعلام شد. 

این کمیسیون ها روزهاي شنبه، یک شنبه، دوشنبه و سه

 
شنبه هفته آینده تشکیل جلسه خواهند داشت. 

دستورکار کمیسیون هاي تخصصی مجلس به شرح ذیل

 
است: 

 
کمیسیون اصل نود: اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
بررسی "طرح اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور" در اصل نود 

 
نشست عمومی کمیسیون براي بررسی گزارش هاي تهیه شده جهت قرائت از تریبون مجلس 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
نشست با رؤساي سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور و سازمان امور اراضی 

کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري: طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و

 
دانشگاه ها 

 
طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و دانشگاه ها 

طرح الحاق سه تبصره به ماده (4) قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی در دانشگاه ها و مراکز آموزش

 
عالی کشور 



 
نشست هیأت رئیسه کمیسیون 

 
کمیسیون اجتماعی: دعوت از مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 

بررسی طرح استفساریه تبصره (1) ماده 103 قانون مدیریت خدمات کشوري با حضور نمایندگان سازمان اداري و استخدامی کشور،

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه
با حضور نمایندگان قوه قضائیه، سازمان اداري و استخدامی کشور، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه ها و سازمان هاي

 
مرتبط. 

جلسه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی گزارش کمیته تعاون در خصوص «طرح تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمرانی
شهرستانی و استانی» (ثبت 228) و «طرح اصلاح ماده 5 قانون تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی» (ثبت 332)

 
با حضور نمایندگان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

دعوت از مدیرعامل محترم سازمان تأمین اجتماعی و مدیرعامل محترم سازمان بیمه سلامت ایران به منظور ارائه گزارش در خصوص
حذف دفترچه هاي کاغذي درمان و نیز ارائه گزارش سازمان تأمین اجتماعی در خصوص نحوه اجراي وجوه تخصیص داده شده در بند
(و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور در خصوص بیمه هاي اجتماعی قالیبافان، بافندگان فرش، صیادان شمال و جنوب

 
و... 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی در خصوص توانمندسازي زنان سرپرست خانوار و بررسی و ارزیابی اقدامات به عمل آمده در

 
راستاي اجراي تبصره 16 قانون بودجه 1400 کل کشور 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی به منظور بررسی و شناسایی الگوي مداخله و ارتقاي شاخص هاي پیشرفت منطقه اي در حوزه

 
مسائل و آسیب هاي اجتماعی با اولویت زنان و خانواده 

جلسه فوق العاده کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی علل عدم اجراي کامل قوانین حوزه ایثارگران بویژه در خصوص

 
اجراي فوق العاده هاي ایثارگري و تبدیل وضعیت فرزندان استخدامی ایثارگران 

جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار به منظور ادامه بررسی طرح بیمه کارگران ساختمانی با حضور نمایندگان وزارت راه و
شهرسازي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور و سایر دستگاه هاي

 
مرتبط. 

 
کمیسیون اقتصادي: بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم 

دعوت از وزیر نیرو براي بررسی تقاضاي اعمال ماده (234) آئین نامه داخلی در خصوص «آثار گسترده اقتصادي نقض قوانین و

 
مقررات صنعت برق» و اتخاذ تصمیم براي ارسال موضوع به قوه قضائیه 



بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم جهت ارائه به صحن علنی بر اساس ماده (45) آئین نامه داخلی

 
مجلس 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون در خصوص بررسی اخبار روز و نحوه رسیدگی به طرح ها و لوایح 

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی: بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با

 
کشورهاي خارجی 

 
مروري بر آخرین اخبار و تحولات با حضور مسئولین محترم ذي ربط 

 
استماع گزارش نماینده مردم زاهدان در خصوص آخرین وضعیت بهداشت و درمان استان سیستان و بلوچستان 

ارائه خلاصه گزارش نشست فوق العاده کمیسیون به منظور بررسی قطعی مکرر آب و برق و تجمعات اعتراضی مردم در برخی از نقاط

 
کشور 

 
استماع گزارش نشست مشترك کمیسیون با مسئولین ذي ربط در خصوص تعرضات پهپادي به مراکز هسته اي کشور 

 
ادامه بررسی و جمع بندي نهایی طرح اصلاح قانون بسیج سازندگی 

 
مراسم قدردانی، تودیع و معارفه معاون حقوقی و امور مجلس نیروي انتظامی 

 
استماع گزارش رئیس کمیته روابط خارجی در خصوص دستاوردهاي سفر گروه دوستی پارلمانی تهران - دمشق 

بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی در کمیسیون امنیت

 
ملی و سیاست خارجی 

 
بررسی طرح حمایت همه جانبه از مراکز علمی و تحقیقاتی ضد استکباري و اشخاص زیان دیده از اقدامات دولت آمریکا 

 
بررسی طرح استقلال حراست نهادها و دستگاه هاي اجرایی 

 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها: بازدید اعضا کمیسیون از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بازدید اعضا کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بررسی اولویت هاي نظارتی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در اجلاسیه دوم دوره یازدهم 

کارگروه بررسی طرح اصلاح جدول حوزه هاي انتخابیه مجلس شوراي اسلامی با حضور نمایندگان پیشنهاد دهنده، کارشناس مرکز

 
پژوهش ها و دستگاه هاي اجرایی ذي ربط 



بررسی طرح ها و لوایح دستور کار کمیته هاي تخصصی (بررسی آمایش و توسعه استان ها- مدیریت شهري و روستایی- احزاب و

 
سازمان هاي مردم نهاد-شوراهاي اسلامی کشور-امنیت داخلی-مدیریت بحران) 

 
کمیسیون انرژي: بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

 
بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

بررسی درخواست جمعی از نمایندگان محترم مجلس در خصوص عملکرد وزارت نفت در تأسیس مؤسسه غیرتجاري پارك فناوري و

 
نوآوري نفت و گاز 

 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات: رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

جمع بندي و اتخاذ تصمیم پیرامون گزارش کمیته دیوان محاسبات و امور مالی مجلس در خصوص مشکلات ناشی از اجراي اجزا (1)

 
و (7) بند الف تبصره (12) قانون بودجه سال 1400( نحوه اعمال افزایش و تعیین سقف حقوق) 

بحث و بررسی پیرامون تصمیمات اتخاذ شده و اقدامات به عمل آمده در اجراي بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور

 
(موضوع همسان سازي حقوق بازنشستگان وموارد مندرج در جز (2) این بند به ویژه نظام رتبه بندي معلمان) 

 
ارائه گزارش و بحث و تبادل نظر پیرامون سامانه جامع بودجه ریزي، اعمال مصوبات و پایش و نظارت بر قوانین بودجه سنواتی 

 
رسیدگی به طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

 
ادامه رسیدگی به طرح احداث طرح هاي عمرانی دستگاه هاي اجرایی دولتی از طریق واگذاري و یا مشارکت با اشخاص دولتی 

 
ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
ارزیابی بودجه هاي سنواتی در برنامه هاي توسعه 

کمیسیون بهداشت و درمان: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان در خصوص نحوه همکاري وزارت بهداشت با

 
سازمان جهانی بهداشت 

 
استماع گزارش مسئول کمیته دارو و غذا در خصوص آخرین وضعیت تولید و توزیع واکسن کرونا در کشور 

ادامه بررسی درخواست تعدادي از نمایندگان محترم در خصوص اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی (اجراي
ناقص جز «یک» بند (ج) تبصره 17 قانون بودجه 1399 موضوع حذف انواع دفترچه هاي کاغذي بیمه) با حضور مدیر عامل سازمان



 
تأمین اجتماعی و مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران 

 
بررسی استفساریه تبصره (1) ماده (103) قانون مدیریت خدمات کشوري 

 
بازدید از بیمارستان فوق تخصصی ولیعصر (عج) ناجا 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در خصوص نحوه همکاري

 
وزارتخانه مذکور با سازمان جهانی بهداشت ونحوه عملکرد مالی و بودجه اي و هزینه کرد آن وزارت در دوران کرونا 

 
بررسی مشکلات فعالان در حوزه تجهیزات پزشکی کشور و راهکارهاي اجرایی رفع آن در دولت آینده 

 
بررسی آخرین وضعیت واردات و تولید مواد اولیه دارو و نحوه تخصیص ارز به آن 

کمیسیون صنایع و معادن: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي

 
صنعتی 

 
بررسی اخبار و اطلاعات واصله 

 
تبادل نظر و اخذ پیشنهادها، نظرات و راهکاري اعضاي محترم در خصوص اولویت هاي کاري کمیسیون 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی با حضور نمایندگان

 
متقاضی و وزیر صنعت معدن و تجارت و معاونین مربوط 

ادامه بررسی طرح اصلاح موادي از قانون معادن کشور و طرح هاي اصلاح ماده 24 قانون معادن مصوب سال 1377 و طرح استفساریه
تبصره 3 ماده 6 قانون اصلاح معادن مصوب 1390و طرح اصلاح مواد 9 و 15 قانون معادن با حضور مسئولان دستگاه هاي اجرایی

 
ذیربط، دیوان محاسبات کشور و کارشناسان مرکز پژوهش هاي مجلس و اتاق ایران 

 
کمیسیون عمران: بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بررسی اعتبارات قیر در قانون بودجه سال 1400 کل کشور و نحوه توزیع آن 

 
بررسی مواد ارجاعی طرح جهش تولید و تأمین مسکن اعاده شده از شوراي نگهبان 

 
کمیسیون فرهنگی: تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي 



تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي با حضور مسئولین و کارشناسان مرکز پژوهش

 
ها 

 
کمیسیون قضائی و حقوقی: بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی لایحه مبارزه با قاچاق انسان و اعضاي بدن و مجازات عبور دهندگان غیرمجاز افراد از مرزهاي کشور 

 
بررسی لایحه تجارت 

بررسی طرح ممنوعیت خروج مسئولین و مدیران نظام جمهوري اسلامی پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپري شدن مراحل قانونی

 
کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست: بررسی آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها 

رسیدگی و نظارت بر روند برگشت اختیارات وزارت جهاد کشاورزي با توجه به اتمام زمان لغو قانون تمرکز وظایف و اختیارات مربوط
به بخش کشاورزي در وزارت جهاد کشاورزي در تاریخ 22/ 04/ 1400  با دعوت از وزیر محترم جهاد کشاورزي و سایر مدیران دستگاه

 
هاي اجرایی ذیربط 

بررسی تقاضاي تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان محترم از شرکت ملی کشت و صنعت و دامپروري پارس به استناد ماده (212)

 
آئین نامه داخلی مجلس 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت تولید مرغ و نوسانات قیمت مرغ با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

بررسی آخرین وضعیت خروج نهاده هاي دپو شده از انبارهاي بنادر و گمرکات و ارائه گزارش کمیته اعزامی از سوي کمیسیون به بندر

 
امام خمینی در خصوص نهاده ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
نشست مشترك در خصوص اصول حاکم بر حکمرانی آب با دعوت از اساتید و مدیران دستگاه هاي ذیربط 

انتهاي پیام/



خط حزب االله 297 | ساعت هاي بهشتی

منبع: میزانشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/04/25

شماره ي دویست و نود و هفتم هفته نامه ي خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد.

خبرگزاري میزان - شماره ي دویست و نود و هفتم هفته نامه ي خط حزب االله با عنوان «ساعت هاي بهشتی» منتشر شد که
این شماره ي خط حزب االله به مناسبت فرارسیدن روز عرفه نگاهی به فرصت معنوي این روز و بهره برداري از آن براساس بیانات رهبر

 
انقلاب داشته است. 

توصیه هاي اقتصادي رهبر انقلاب در فضاي رقابت هاي انتخاباتی 1400 از اهمیت قابل توجه و بسیار بالاي مسئله ي «اقتصاد و
معیشت» در نگاه ایشان حکایت میکند. به دلیل شرایط کشور به نظر میرسد که آحاد افراد جامعه نیز جنس مطالباتشان از دولت
سیزدهم اقتصادي است و از مسئولین توقع دارند در حوزه ي معیشت، اشتغال و تولید ملی اقدامات اساسی اي انجام شود. سخن هفته
ي خط حزب االله با تیتر " به توان ایران اسلامی" به تشریح بیانات رهبر انقلاب در چگونگی هموار شدن مسیر اقتصاد از مسیر نگاه به

 
ظرفیت هاي کشور پرداخته است. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- خط حزب االله 296 | جمهوریت و اسلامیت؛ راز استمرار انقلاب شماره ي این هفته ي خط حزب االله به روح مطهر شهید مدافع

 
حرم، امید کریمی تقدیم می شود. 

 
براي دانلود این شماره از خط حزب االله کلیک کنید 

انتهاي پیام/



نرخ بیکاري بهار 1400 به 8.8 درصد رسید

منبع: ایمناشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/04/25

بر اساس اعلام مرکز آمار ایران نیمی از کارگران بیکار شده در فصل بهار به کار برگشتند و نرخ بیکاري جمعیت آماده به کار
در بهار امسال به 8.8 درصد رسید.

 
نرخ بیکاري بهار 1400 به 8.8 درصد رسید 

بر اساس اعلام مرکز آمار ایران نیمی از کارگران بیکار شده در
فصل بهار به کار برگشتند و نرخ بیکاري جمعیت آماده به کار در

 
بهار امسال به 8.8 درصد رسید. 

به گزارش ایمنا، مرکز آمار ایران، در جدیدترین گزارش خود از
بیکاري آورده است: در بهار 1400 حدود نیمی از شاغلین خارج

 
شده از بازار کار، به اشتغال بازگشتند. 

در بهار 1400، به میزان 4.41 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر
از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران

قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399)

 
0.4 درصد افزایش یافته است. 

نتایج طرح آمارگیري نیروي کار بهار 1400 منتشر شد. این نتایج حاکی از آن است که در مقایسه با فصل مشابه سال قبل، بیش از
499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله بهار 1398 نسبت به بهار
1399 کاهشی معادل یک و نیم میلیون نفر داشته است. با این وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در بهار امسال،

 
همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار است. 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8, 8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی
روند تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399)، 1.0 درصد کاهش یافته

 
است. 

در بهار 1400، به میزان 41, 4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران
قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399)

 
0.4 درصد افزایش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400، بخش خدمات با 48, 8 درصد



بیش ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33, 2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد

 
قرار دارند. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22, 1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 2.4 درصد کاهش یافته

 
است. 

بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان می دهد که در بهار 1400، 15, 6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی
بیکار بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1

 
درصد کاهش یافته است. 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 1400، 9, 8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل
اقتصادي (فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و…) کم تر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي
انجام کار اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلین 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر در هفته کار کرده

 
اند. 

منبع: فارس



بیکاري در کشور تک رقمی شد!

شماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/04/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

بر اساس اعلام مرکز آمار ایران نیمی از کارگران بیکار شده در فصل بهار به کار برگشتند و نرخ بیکاري جمعیت آماده به کار
در بهار امسال به 8.8 درصد رسید.

بر اساس اعلام مرکز آمار ایران نیمی از کارگران بیکار شده در فصل بهار به کار برگشتند و نرخ بیکاري جمعیت آماده به کار در

 
بهار امسال به 8.8 درصد رسید. 

 
اقتصاد  

مرکز آمار ایران در جدیدترین گزارش خود از بیکاري آورده است: در بهار 1400 حدود نیمی از شاغلین خارج شده از بازار کار، به

 
اشتغال بازگشتند. 

در بهار 1400، به میزان 41.4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399.0. 4

 
درصد افزایش یافته است. 

نتایج طرح آمارگیري نیروي کار بهار 1400 منتشر شد. این نتایج حاکی از آن است که در مقایسه با فصل مشابه سال قبل، بیش از
499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله بهار 1398 نسبت به بهار
1399 کاهشی معادل یک و نیم میلیون نفر داشته است. با این وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در بهار امسال،

 
همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار است. 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15ساله و بیش تر نشان می دهد که 8.8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند
تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399)، 1.0 درصد کاهش یافته

 
است. 



در بهار 1400، به میزان 41.4 درصد جمعیت 15ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399.0. 4

 
درصد افزایش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400، بخش خدمات با 48.8 درصد
بیش ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33.2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد

 
قرار دارند. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24ساله حاکی از آن است که 22.1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399.2. 4 درصد کاهش یافته

 
است. 

بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35ساله نیز نشان می دهد که در بهار 1400.15، 6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی بیکار
بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1 درصد

 
کاهش یافته است. 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 1400.9، 8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل
اقتصادي (فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و...) کم تر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي انجام

 
کار اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلین 15ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر در هفته کار کرده اند. 

www. amar. org. ir خاطر نشان می سازد اطلاعات نتایج طرح مذکور به صورت تفصیلی به زودي در درگاه ملی آمار به نشانی

 
قابل دسترس خواهد بود. 

 
براي مشاهده چکیده گزارش به فایل پیوست+ گزارش نرخ بیکاري بهار گزارش نرخ بیکاري بهار + مراجعه کنید. 



افتتاح پروژه هاي تفریحی و فضاي سبز شهرداري/چرخ وسایل بازي بزرگ

ترین شهربازي قم به حرکت درآمد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/04/25

آئین افتتاح، بهره برداري و آغاز عملیات اجرایی پروژه هاي تفریحی و فضاي سبز شهرداري قم با حضور مسئولانی استانی و
مدیریت شهري برگزار شد.

افتتاح پروژه هاي تفریحی و فضاي سبز شهرداري/چرخ
وسایل بازي بزرگ ترین شهربازي قم به حرکت درآمد آئین
افتتاح، بهره برداري و آغاز عملیات اجرایی پروژه هاي
تفریحی و فضاي سبز شهرداري قم با حضور مسئولانی

 
استانی و مدیریت شهري برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از قم، مراسم افتتاح، بهره برداري
و آغاز عملیات اجرایی پروژه هاي تفریحی و فضاي سبز
شهرداري قم با حضور استاندار قم، شهردار قم، رئیس و

 
اعضاي شوراي اسلامی شهر و سایر مسئولان استانی و شهري در ادامه اجراي طرح "قم در مسیر تحول" برگزار شد. 

افتتاح شهربازي غدیر(سرزمین سرگرمی خانواده) به عنوان بزرگ ترین شهربازي قم و بهره برداري بوستان طراوت،آغاز عملیات
عمرانی بوستان کوهسار و مرحله دوم بوستان جنگلی رضوان از پروژه هاي امروز شهرداري در راستاي اجراي طرح" قم در مسیر

 
تحول" بود. 

با اجراي این طرح ها که براي آن اعتباري بالغ بر 700 میلیارد ریال اختصاص یافته، علاوه بر ایجاد اشتغال زایی براي 85 نفر، 580

 
هزار مترمربع نیز به فضاي سبز جدید موجود اضافه می شود. 

 
افتتاح شهربازي غدیر 

این شهربازي در بوستان غدیر واقع در بلوار غدیر با اعتبار 560 میلیارد ریال و در مدت چهار سال احداث، تجهیز و در حال حاضر نیز
در مساحتی به وسعت 47 هزار مترمربع که 30 هزار مترمربع آن شهربازي و 17 هزار مترمربع نیز پارکینگ بوده آماده بهره برداري

 
شده است. 

از اهداف کلان این پروژه می توان به ایجاد فضاي تفریحی گردشگري براي شهروندان و زائران شهر قم، تقویت نشاط اجتماعی براي

 
کودکان نوجوانان و جوانان و همچنین ایجاد اشتغال زایی براي 60 نفر به صورت مستقیم و توسعه اقتصاد شهري عنوان کرد. 

ویژگی هاي بارز این پروژه می توان به بزرگ ترین شهربازي در استان قم در مقیاس مساحت و تعداد دستگاه ها اشاره کرد. استفاده از



 
دستگاه هاي سبک و سنگین به روز در مجموعه ازجمله دستگاه "ترن یو" به عنوان بزرگ ترین دستگاه ترن یو در مقیاس ملی است. 

 
ایجاد فضاي سبز با گونه هاي آب شیرین در داخل مجموعه به همراه پارکینگ اختصاصی از دیگر ویژگی هاي بارز این پروژه است. 

 
افتتاح بوستان طراوت 

براي این طرح بیش از 50 میلیارد ریال هزینه شده است و ساخت این بوستان که در بلوار بصیرت پردیسان واقع شده از 1397

 
آغازشده و در مدت سه سال در فضایی به وسعت 50 هزار و 340 مترمربع آماده بهره برداري و افتتاح شده است. 

از اهداف کلان این پروژه می توان توسعه فضاي سبز تفرجگاهی، افزایش سرانه فضاي سبز منطقه و همچنین ایجاد شادابی و تفریح

 
شهروندان اشاره کرد. 

نمازخانه، بوفه تنقلات، سرویس بهداشتی، پارکینگ، کمپلکس بازي و ورزشی به همراه سکوهاي نشیمن از امکانات و زیرساخت هاي

 
موجود در بوستان طراوت پردیسان قم است 

 
آغاز عملیات اجرایی بوستان کوهسار 

احداث این بوستان که در انتهاي خیابان ظهور و نزدیک کوه دو برادران واقع شده، از سال 1396 بااعتباري بالغ بر 48 میلیارد ریال

 
آغازشده و قرار است در سال 1400 بهره برداري برسد. 

این بوستان داراي فضاي سبز به مساحت 120 هزار مترمربع بوده که شامل امکاناتی ازجمله نمازخانه، بوفه تنقلات، سرویس بهداشتی،

 
پارکینگ، کمپلکس بازي و ست ورزشی و همچنین سکوهاي نشیمن است. 

ازجمله اهداف کلان احداث این پروژه می توان به توسعه فضاي سبز تفرجگاهی در منطقه، افزایش سرانه فضاي سبز منطقه و ایجاد

 
شادابی و تفریح براي شهروندان اشاره کرد. 

 
آغاز عملیات اجرایی بوستان جنگلی رضوان 

 
این بوستان قرار است بااعتباري بالغ بر 42 میلیارد و 880 میلیون ریال در سال 1400 به بهره برداري برسد. 

بوستان جنگلی رضوان در مساحت 400 هزار مترمربعی در انتهاي بلوار محتشم کاشانی جنب تصفیه خانه آب و فاضلاب شماره یک

 
واقع شده است که عملیات اجرایی آن از سال 1397 آغازشده است و در سال جاري به بهره برداري می رسد. 

توسعه فضاي سبز تفرجگاهی در منطقه، افزایش سرانه فضاي سبز منطقه و ایجاد شادابی و تفریح شهروندان ازجمله اهداف کلان

 
احداث این پروژه است. 

این بوستان شامل امکاناتی ازجمله نمازخانه، بوفه تنقلات، سرویس بهداشتی، کمپلکس بازي و ست ورزشی و همچنین سکوهاي
نشیمن خواهد بود.





سرمایه گذاري اقتصادي، موانع و چالش ها

منبع: ایرناشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/04/25

تهران- ایرنا- رشد و رونق اقتصادي بدون سرمایه گذاري امکان پذیر نیست و در این راه، اقتصاد کشور نمی تواند تنها با اتکا
به سرمایه هاي داخلی پیش برود. از این رو سؤال این است که تا چه حد زمینه براي جذب سرمایه گذاران خارجی فراهم

بوده و چطور می توان در این مسیر مانع زدایی کرد؟

 تهران- ایرنا- رشد و رونق اقتصادي بدون سرمایه گذاري
امکان پذیر نیست و در این راه، اقتصاد کشور نمی تواند تنها با اتکا به سرمایه هاي داخلی پیش برود. از این رو سؤال این است که تا

 
چه حد زمینه براي جذب سرمایه گذاران خارجی فراهم بوده و چطور می توان در این مسیر مانع زدایی کرد؟ 

به گزارش روز جمعه گروه اقتصادي ایرنا، بدون سرمایه گذاري امکان رشد و توسعه اقتصادي تقریباً غیر ممکن است، اما موضوع مهمتر
این است که در دنیاي کنونی و در بستر اقتصاد جهانی، بدون سرمایه گذاري خارجی شاید توسعه اقتصادي متوقف نشود، اما بدون

 
شک بسیار کُند پیش خواهد رفت و از قافله اقتصاد جهانی عقب خواهد ماند. 

بنابراین، شکی وجود ندارد که سرمایه گذاري داخلی و خارجی دو بال اصلی رشد و توسعه اقتصادي است و بدون یکی از آنها دیگري
توان پرواز نخواهد داشت. ایران کشوري پهناور با تنوع فوق العاده جغرافیایی، اقلیمی، قومی و فرهنگی است و در کنار همه اینها از

 
جمعیتی جوان، تحصیل کرده و آماده جذب در انواع پروژه هاي سرمایه گذري است. 

 
امنیت سرمایه گذاري 

علاوه بر مسائل خارجی در داخل نیز باید بستر براي سرمایه گذاري فراهم باشد. یکی از موارد مهم، تأمین امنیت سرمایه گذاري است.
به طور کلی چنانچه بستر اقتصادي که در آن سرمایه گذاري اتفاق می افتد، حاکی از امنیت سرمایه و تثبیت اقتصادي باشد، سرمایه
گذاري طبعاً به سمت سرمایه گذاري هاي فیزیکی و بلندمدت خواهد رفت. در صورت نبود امنیت سرمایه گذاري، فعالیت هاي
اقتصادي چشم انداز بلند مدتی براي خود متصور نمی شوند. اگر هم کاري صورت بگیرد حتماً در فعالیت هاي غیر تولیدي خواهد بود.



بر اساس دوازدهمین گزارش فصلی سنجش «امنیت سرمایه گذاري» در ایران که توسط مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی
منتشر شده است در پاییز 1399 شاخص کل امنیت سرمایه گذاري 6.37 از 10 (10 بدترین حالت) بوده است. مقدار عددي این
شاخص در مطالعه فصل قبل از آن (تابستان 1399)، 6.46 و در پاییز سال قبل (1398)، عدد 6.12 محاسبه شده بود که نشان می
دهد ارزیابی امنیت سرمایه گذاري در پاییز 1399 نسبت به فصل قبل از آن، قدري مناسب تر (بهتر) و نسبت به فصل مشابه سال

 
قبل، بدتر ارزیابی شده است. 

هرچند این داده ها و اعداد و ارقام بیشتر ناظر به سرمایه گذاران داخلی است، اما وقتی یک سرمایه گذار خارجی در ایران سرمایه
گذاري و کار خود ر ا شروع کند تا حدود زیادي با همان موانعی روبه رو خواهد شد که سرمایه گذاران داخلی با آن دست و پنجه نرم

 
می کنند و کمبود امنیت یکی از موانع اصلی و مشترك هر دو است. 

 
 

 
بهبود فضاي کسب و کار 

یکی دیگر از مهمترین موارد بهبود فضاي کسب و کار است. محیط کسب وکار شامل نهادها، مقررات و رویه هاي اداري مندرج در
محیط فعالیت اقتصادي است و به نوعی بیانگر و حتی تعیین کننده هزینه هاي غیرفنی فعالیت اقتصادي است. کارشناسان معتقدند
هر چه مراحل، هزینه ها و زمان انجام مراحل ثبت شرکت، اخذ مجوز از نهادها و دستگاه هاي مرتبط، استخدام و اخراج کارکنان، ثبت
دارایی در سازمان ثبت املاك، اخذ تسهیلات و اعتبارات، پرداخت مالیات، تجارت خارجی، صدور حکم در نظام قضائی و غیره کمتر

 
باشد، هزینه هاي شروع و تداوم فعالیت اقتصادي کاهش و احتمال شکل گیري کسب و کارها افزایش می یابد. 

در این مورد و در راستاي کمک به بهبود فضاي کسب و کار در سراسر جهان، بانک جهانی هر ساله اقدام به انتشار اطلاعاتی در مورد
وضعیت فضاي کسب و کار در کشورهاي مختلف انتشار می دهد. در این اطلاعات نمره هر کشور در شاخص «سهولت فضاي کسب و

 
کار» و رتبه آن در بین سایر کشورها ارائه می شود. 

نمره این شاخص از حاصل جمع نمره هر کشور در 10 شاخص کوچک تر به دست می آید. این ده شاخص عبارتند از آغاز کسب وکار،
کسب مجوز، ثبت دارایی ها، کسب اعتبارات، حمایت از سرمایه گذاري، مالیات، تجارت، اجراي قراردادها و ورشکستگی و دریافت

 
انرژي برق. 

در گزارش سال 2020 بانک جهانی، امتیاز ایران برابر با 5.58 واحد اعلام و رتبه ایران در میان 190 اقتصاد بررسی شده برابر با
127تعیین شده است. در مقایسه با داده هاي به روزرسانی شده گزارش سال قبل بانک جهانی، موقعیت ایران هم از حیث امتیاز (1.0



 
واحد) و هم از لحاظ رتبه (11پله) تضعیف شده است. 

این رتبه حکایت از وضعیت نامناسب فضاي کسب و کار در کشور دارد. بهبود آن همواره مد نظر مسؤولین بوده است، اما به طور
مشخص از برنامه پنجم توسعه به بعد، بهبود فضاي کسب وکار کشور با تأکید بر ثبات محیط اقتصاد کلان، فراهم آوردن زیرساخت
هاي ارتباطی، اطلاعاتی، حقوقی، علمی و فناوري مورد نیاز، کاهش خطرپذیري هاي کلان اقتصادي، ارائه مستمر آمار و اطلاعات به

 
صورت شفاف و منظم به جامعه مد نظر قرار گرفته است. 

 
اعطاي مجوز و ظرفیت هاي قانون 

در سال هاي اخیر مجلس شوراي اسلامی تلاش کرده است تا با صدور چندین قانون گام هایی در راستاي بهبود فضاي کسب و کار
برداشته شود. در سال 1386 قانون رفع موانع تولید و سرمایه گذاري صنعتی به تصویب رسید. قانون بهبود فضاي کسب و کار که در
سال 1390 تصویب شد نیز از جمله تلاش هاي قوه مقننه به شمار می رود. البته کارشناسان قانون برنامه پنجم توسعه و قانون اجراي

 
سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی را نیز در همین راستا در نظر می گیرند. 

هدف از تمامی این قوانین تسهیل ورود فعالین اقتصادي به کسب و کارها و صدور مجوزهاي سرمایه گذاري در اقتصاد کشور بوده
است. با وجود این، صاحبنظران و فعالین اقتصادي معتقدند که این قوانین به دلایلی همچون وجود نواقص در خود قوانین و یا عدم
اهتمام دولت مردان و مجریان به اجراي آنها آنگونه که باید اثربخشی و بازدهی در بر نداشته است. به طور کلی صرف تصویب قانون

 
نمی تواند به بهبود فضاي کسب و کار به طور کل و تسهیل فرایند مجوز دهی به طور خاص بیانجامد. 

یکی از بزرگ ترین آسیب هاي محیط کسب و کار به هم ریختگی و عدم یکپارچگی نظام مجوزدهی است. سختی این فرایند باعث
شده است تا برخی بدون مجوز فعالیت خود را شروع کنند. بر اساس دیدگاه کارشناسان، یکی از ویژگی هاي مهم در بازارهاي ایران،

 
وجود تعداد قابل توجهی واحدهاي صنفی بدون پروانه کسب است. 

در صورتی که فرایند اعطاي مجوز تسهیل شود هم تعداد کسب و کارهاي بدون مجوز کاهش پیدا می کند و هم با مجوزدار شدن
کسب و کارها امکان مالیات ستانی از آنها نیز فراهم می شود. می دانیم قطع وابستگی بودجه به نفت از آرزوهاي دیرین دولتمردان
بوده و تنها راه آن نیز افزایش درآمدهاي مالیاتی است. بهبود فضاي کسب و کار و تسهیل فرایند مجوزدهی می تواند در تحقق این

 
هدف مهم بسیار مؤثر باشد. 

البته در حال حاضر، با اقداماتی که صورت گرفته بیشتر مجوزهاي کسب و کار در سامانه پیشخوان ملی مجوزهاي کشور (G4B) قرار

 
گرفته است و بخشی از این مجوزها به شکل الکترونیکی انجام می شود. 

اما نباید این را فراموش کرد که مشکل کسب و کار و فعالیت اقتصادي تنها به صدور مجوز ختم نمی شود و دولت و مسؤولین باید
سعی کنند با استفاده از پیشرفت تکنولوژي و فناوري هاي نوین بتوانند گام هاي جدي در سایر زیر مجموعه هاي شاخص بهبود

 
فضاي کسب و کار بردارند. 

 
اعطاي تسهیلات ضرورتی انکار ناپذیر در سرمایه گذاري 

سرمایه گذاري نیاز به تسهیلات دارد. پول لازم را باید بانک هاي داخلی و خارجی تأمین کنند. بانک ها خود نباید به بنگاه داري



بپردازند بلکه باید تسهیلات لازم را براي سرمایه گذاران فراهم کنند. اساساً یکی از دلایل اصلی جذب سرمایه گذار خارجی نیز به

 
خاطر کمبود سرمایه داخلی است. 

تسهیلات پرداختی می تواند براي راه اندازي پروژه هاي جدید به کار برود و یا براي تکمیل و ارتقاي پروژه هاي موجود. براي مثال از
طریق اعطاي تسهیلات می توان انواع کسب و کارهاي موجود، به ویژه از نوع کوچک و متوسط را براي توسعه و افزایش ظرفیت تولید

 
و یا تکمیل ظرفیت هاي خالی کمک کنند. 

براي نمونه در سال 1397 برنامه اي تحت عنوان «برنامه تولید و اشتغال» طراحی و اجراي آن از طریق سامانه «بهین یاب» کلید
خورد. سقف منابع مورد نیاز این برنامه 201 هزار و 299 میلیارد ریال تعیین شده است. صندوق توسعه ملی به همین منظور تاکنون
طی سال هاي 97 و 98 به میزان 55 هزار و 200 میلیون ریال نزد بانک هاي عامل طرف قرارداد سپرده گذاري کرده که در تلفیق با
منابع داخلی بانک ها (50 درصد منابع صندوق و 50 درصد منابع بانک ها)، منابع ایجاد شده براي پرداخت تسهیلات سرمایه در

 
گردش و سرمایه ثابت به مبلغ 110 هزار و 400 میلیارد ریال رسیده است. 

بررسی آمارهاي منتشره شده وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است از ابتداي اجراي برنامه تولید و اشتغال (تبصره 18) تا پایان

 
اردیبهشت ماه سال جاري بیش از 99 هزار و 161 میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي پرداخت شده است. 

نکته قابل توجه اینکه سرمایه گذاري تنها محدود به بخش صنعت و تولید نیست و اعطاي تسهیلات نیز باید در بخش هاي کشاورزي
و خدمات به همان اندازه صنعت جدي گرفته شود. همچنین، باید این امر را در نظر گرفت که اگرچه این میزان تسهیلات نمی تواند
کافی باشد، اما در صورت رفع تحریم ها و فروش نفت و همچنین، آزاد شدن دارایی هاي دولت امکان تأمین تسهیلات بیشتر جهت

 
سرمایه گذاري فراهم خواهد شد. 

امید آن می رود که در دولت آینده هم موانع خارجی و هم موانع داخلی سرمایه گذاري از میان برداشته شود و با جذب سرمایه هاي
داخلی و خارجی هرچه بیشتر شاهد رشد و رونق اقتصادي و کاهش بیکاري باشیم. بدون شک پیامدهاي اجتماعی و فرهنگی این امر

 
نیز قابل توجه خواهد بود و امید و نشاط اجتماعی هرچه بیشتر به جامعه باز خواهد گشت. 

 
موانع خارجی سرمایه گذاري 

برجام و مساله FATF مهمترین مسائل مرتبط با جذب سرمایه گذاري خارجی هستند. حل این دو مساله بخش عظیمی از بستر مورد

 
نیاز براي جذب سرمایه خارجی را فراهم می کند. 

خوشبینی ها در مورد به نتیجه رسیدن برجام زیاد است و در صورت توافق و برداشته شدن تحریم ها یکی از بزرگترین موانع هم

 
سرمایه گذاري خارجی و هم سرمایه گذاري داخلی برداشته خواهد شد. 

اگر جهان نظر و دیدگاه مثبتی در باره اقتصاد هر کشوري وجود داشته باشد می تواند در جهت بهره مندي از مزایاي اقتصاد بین الملل
تلاش کند. در مقابل، چنانچه چنین دیدگاه مثبتی وجود نداشته باشد رسیدن به اهداف توسعه اقتصادي، که در برنامه هاي مختلف

 
توسعه گنجاده شده است دشوار خواهد بود. 

 
برچسب ها 



 
- سرمایه گذاري خارجی 

 
- برجام 

 
 FATF -

 
 FATF لیست سیاه -

 
- رشد اقتصادي 

 
- سرمایه گذاري 
- حسن روحانی



پرداخت 290 هزار میلیارد ریال تسهیلات به صنایع استان فارس توسط بانک صنعت و معدن

منبع: مستقل آنلاینشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/04/25

استان فارس از جمله استانهایی است که صنایع مختلفی از قبیل صنایع فولاد ، آلومینیوم ، کربنات سدیم ، تجهیزات نفت و
گاز و پتروشیمی ، مواد غذایی صنایع تبدیلی بخش کشاورزي و صادرات محصولات فوق اقدامی مناسب در استان شکل گرفته

و با توجه به مشکلات کمبود آب و اقبال سرمایه گذاران در حوزه هاي صنعتی ، رشد ...

استان فارس از جمله استانهایی است که صنایع مختلفی از قبیل صنایع فولاد ، آلومینیوم ، کربنات سدیم ، تجهیزات نفت و گاز
و پتروشیمی ، مواد غذایی صنایع تبدیلی بخش کشاورزي و صادرات محصولات فوق اقدامی مناسب در استان شکل گرفته و با توجه به
مشکلات کمبود آب و اقبال سرمایه گذاران در حوزه هاي صنعتی ، رشد بخش صنعت با حمایت هاي بانک صنعت و معدن چشمگیر

 
بوده است. 

بصورتی که صنایع استان به عنوان واحدهاي مطرح در سطح
کشور می باشند. در بخش معدن ،واحدهاي فرآوري معدن با
داشتن معادن سنگ هاي تزئینی ، سرب و روي و آهن، خاك
نسوز واحدهاي تولیدي در زمینه سنگ هاي ساختمان و
کنسانتره سرب و روي و کاشی ایجاد شده است. لازم به ذکر
است قریب به 290 هزار میلیارد ریال توسط بانک در استان
تسهیلات پرداخت شده و زمینه اشتغال مستقیم 14600 نفر

 
مهیا شده است؛ 

بر همین اساس روابط عمومی بانک صنعت و معدن در مصاحبه با نادر کاشانی مدیر استانی و رئیس شعبه شیراز در خصوص
راهکارهاي استفاده از ظرفیت هاي صنعتی و معدنی استان و بهره برداري از فرصت ها و مزیت هاي اقتصادي آن، روند اجراي طرح
هاي تولیدي این استان و همچنین روش هاي بهبود عملکرد و عوامل مؤثر در موفقیت این شعبه به گفتگو نشسته است که مشروح

 
آن در ادامه می آید؛ 

 
1- در راستاي تحقق شعار سال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» چه برنامه هایی دارید؟ 

سال 1400 از سوي مقام معظم رهبري به سال تولید ، پشتیبانی و مانع زدائی ها نام گذاري شده است و با عنایت به اینکه در سال
هاي متوالی از سوي معظم له شعار سال به نام تولید مزین شده است ، می بایستی همه آحاد مردم بالاخص بانک صنعت و معدن در
این خصوص تلاش نمایند تا در کمترین زمان منابع مورد نیاز در اختیار سرمایه گذاران این حوزه قرار گیرد، هر چند که به دلیل تورم
هاي سالهاي اخیر و تحریم هاي ظالمانه، سرمایه بانک با توجه به نیاز صنعتگران رشد ننموده از اینرو بانک نیازمند حمایتهاي همه

 
جانبه دولت و مجلس جهت تامین منابع مورد نیاز واحدهاي تولیدي می باشد. 

2- مهمترین سیاست ها و استراتژیهاي شعبه در سال 1400 چیست؟ 



سیاستهاي استان می بایستی در راستاي سیاستهاي کلان بانک از جمله سیاستهاي اعتباري بوده و در سال 1400 این سیاستها در
چند حوزه متمرکز شود. ابتدا تجهیز منابع و درآمد هاي کارمزدي ( از محل سپرده و وصول مطالبات) در مرحله دوم تخصیص منابع
به واحدهاي تولیدي که توسط بانک تامین منابع شده اند و در حال اجرا می باشند از طرفی در سایه تعامل با مسئولین استانی در

 
راستاي سیاستهاي فوق اقدامات لازم صورت پذیرد. 

3- مهمترین اقدامات انجام شده در سال 99 چه بوده است و چه میزان درتحقق برنامه هاي سال گذشته موفق بوده اید، دلایل

 
موفقیتتان چه بوده است ؟ 

یکی از مهمترین اقدامات، افتتاح چندین واحد صنعتی بزرگ از جمله مجتمع ذوب آهن پاسارگاد که در سال گذشته با افتتاح در خط
آهن اسفنجی به ظرفیت 1.8 میلیون تن و گندله سازي آهن به ظرفیت 2.5 میلیون تن با سرمایه گذاري 130 هزار میلیارد ریال
پنجمین واحد بزرگ کشور قلمداد شد و واحد تولید کربنات سدیم با ظرفیت 600 هزار تن واحدهاي بزرگ این زمینه می باشد.
آلومینیوم جنوب ، سیمان ، فرمالین ، کنسانتره سرب و روي و ساندویچ پانل و کاغذ ملامینه و .... که با بهره برداري رسیدن این
واحدها رشد صنعتی استان قابل توجه بوده است. کسب درآمدهاي کارمزدي و وصول مطالبات و تامین سرمایه در گردش واحدهاي
صنعتی نیز از اقدامات موثر بوده است . برنامه ریزي و تلاش همکاران با حمایت هاي اعضاي محترم هیات مدیره ، اعضاي محترم

 
هیات عامل ، مدیران ستادي از عوامل موفقیت می باشد. 

4- با توجه به مشکلات ناشی از تحریم هاي ظالمانه و شیوع ویروس کرونا چه اقدامات و راهکارهایی براي حمایت از تولیدکنندگان

 
استان خود دارید؟ 

این استان تلاش می نماید تا در جنگ اقتصادي و بیماري کرونا حداکثر مساعدت هاي لازم از جمله اعطاي تسهیلات ، امهال و تامین

 
ارز جهت مواد اولیه ، اعطاي خدمات اعتباري به منظور تامین نیاز واحدهاي تولیدي در حد توان بانک صورت پذیرد. 

5- پس از تدوین سیاستهاي اعتباري و راهبردي بانک در سال 1400، براي اجراي مؤثر سیاست ها و به منظور ایجاد هم افزایی و

 
چابک سازي سازمان، چه اقداماتی را مؤثر می دانید؟ 

ابتدا برنامه تبیین شده در قالب نرم افزاري که توسط همکاران استان طراحی شده است را بصورت ماهانه جهت رسیدن به اهداف
برنامه ریزي نمودیم و روند عملکرد را به منظور اجراي بهینه سیاستهاي اعتباري در جلسات منظم کنترل و با اشتراك گذاشتن

 
اقدامات و نتایج به کلیه همکاران ،کاستی را مرتفع و جهت ارتقاء جایگاه تلاش لازم صورت می پذیرد. 

 
6- براي اجراي حاکمیت شرکتی و بانکداري دیجیتال چه اقداماتی در شعبه تحت مدیریت شما صورت گرفته است؟ 

در اجراي بانکداري دیجیتال تلاش هاي زیادي صورت گرفته و ایده هاي مناسبی جهت بوجود آمدن محصول ارائه شده و با کمک

 
فین تک ها براي محصولات داخلی و مشتریان برنامه ریزي لازم شده است. 

 
7- از چه روشهایی براي جذب منابع بیشتر در استان استفاده می کنید؟ 

با ارائه خدمات مناسب از جمله تعامل مناسب بخش خدمات بانکی با مشتریان و استفاده از خدمات اعتباري از جمله ضمانتنامه و



اعتبار اسنادي براي مشتریان و اعطاي تسهیلات سرمایه در گردش و ثابت و خدمات ارزي مناسب و سرعت در انجام کلیه امور

 
مشتریان و تعامل با مسئولین استانی جهت جذب مشتریان استفاده شده است. 

 
8- طی یکسال گذشته به چند طرح صنعتی و به چه میزان تسهیلات پرداخت کرده اید؟ 

 
طی یکسال گذشته تعداد 227 واحد به مبلغ 9.350.000 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

 
9- در این مدت چند طرح صنعتی با تسهیلات بانک در استان به بهره برداري رسیده و به چه میزان اشتغال ایجاد کرده است؟ 

 
در این مدت 10 طرح صنعتی با تسهیلات 210 هزار میلیارد ریال با اشتغال 11200 نفر به بهره برداري رسیده است. 

10- چه تعداد واحد صنعتی با تسهیلات بانک در استان در حال اجرا است، چه مقدار پیشرفت داشته است و با بهره برداري از آنها چه

 
مقدار شغل ایجاد شده است؟ 

 
14 واحد صنعتی با تسهیلات 12.105 میلیارد ریال در حال اجراست که زمینه اشتغال 2095 نفر را فراهم خواهد ساخت. 

11- وضعیت استان از نظر توسعه صنعتی چگونه است و شما چه پتانسیل هایی را براي توسعه صنعتی و اقتصادي استان می

 
شناسید؟ 

در چند سال گذشته رتبه صنعتی استان از رشد مناسبی برخوردار بوده و عمده واحدهاي بزرگ به بهره برداري رسیده با حمایت بانک

 
صنعت و معدن بوده و با مساعدتهاي بانک رتبه صنعتی استان نیز ارتقاء نموده است. 

 
12-براي وصول مطالبات چه برنامه و راهکاري دارید؟ 

با توجه به وضعیت فعلی کشور و با عنایت به تاکیدات اکید مقامات کشور اقدامات اجرائی براي واحدهاي صنعتی متصور نمی باشد و

 
تنها راه از روشهاي تعاملی بوده که با بهره گیري از امکانات نوین وصول مطالبات را می توان انجام داد. 

 
13- چه برنامه هایی براي ارائه خدمات هر چه بهتر به مشتریان دارید؟براي افزایش کارمزدها چه راهکارهایی دارید؟ 

تعامل با مشتریان و سرعت در ارائه خدمات و تنوع در محصولات و اجراي بانکداري باز و اجراي بانکداري دیجیتال خدمات مطلوبی به
مشتریان داده شود. در خصوص افزایش خدمات کارمزدي با جذب مشتریانی که ضمانتنامه و اعتبار اسنادي و خدمات ارزي می تواند

 
در درآمدهاي کارمزدي موثر باشد که در سالهاي گذشته در این بخش استان توفیقات مناسبی داشته است. 

 
14- با توجه به افزایش سطح اختیارات شعب، تعامل شما با ستاد بانک چگونه است و چه انتظاري از ستاد دارید؟ 

با توجه به افزایش نرخ ارز ، افزایش اختیارات اجتناب ناپذیر بوده و براي اینکه بتوانیم پاسخگوي نیاز مشتریان باشیم می بایستی در

 
تجهیز منابع بهتر عمل کنیم. زیرا افزایش اختیارات با افزایش منابع باید در یک تعادل منطقی باشند. 



 
15-تعامل شما با مقامات ارشد استانی نظیر(استانداري، وزارت اموراقتصادي و دارائی و وزارت صنعت، معدن و تجارت) چگونه است؟ 

 
تعامل بین بانک و مسئولین استانی بسیار مناسب می باشد. 

16- به نظر شما نقش نیروي انسانی کارآمد در موفقیت و برتري شعب چیست؟ برنامه شما براي افزایش سطح مهارت و دانش

 
کارکنان مجموعه خود و فرآیند جانشین پروري چیست؟ 

نقش سرمایه انسانی کارآمد و توانمند و پیگیر و با اخلاق حرفه اي و هدایت این سرمایه در جهت اهداف متعالی سازمان بسیار موثر
می باشد. بخشی از این توانمندي ها ذاتی بوده و بخشی بصورت اکتسابی که با آموزش مناسب و هدفمند می توان موفقیت هاي لازم

 
را بدست آورد. 

 
17- روشهاي شما براي استفاده از ایده ها و پیشنهادات همکارانتان در جهت بهبود فعالیتهاي شعبه چیست؟ 

 
بسیار استقبال می کنیم زیرا این پیشنهادات می تواند در راستاي رسیدن به اهداف کمک نماید.  

در صورتیکه هر یک از همکاران در طول یکسال در بخش خود یک پیشنهاد عملیاتی در جهت پیشبرد اهداف بانک داشته باشند می
تواند بسیار اثربخش باشد ولیکن نظام پیشنهادات و اهمیت دادن به نظر همکاران بایستی مجدداً احیا شود تا در صورتیکه پیشنهادي

نیز قابل اجرا نمی باشد. همکاران دلایل را دریافت نمایند تا بانک از این سرمایه بزرگ بی بهره نماند.



حمایت شهرداري منطقه 15 از کسب و کارهاي نوپا و محلی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/04/25

 
خبرگزاري آریا - شهردار منطقه 15 از روند فعالیت دو مجموعه اشتغال زایی منطقه در محله افسریه بازدید کرد. 

به گزارش شهر به نقل از روابط عمومی شهرداري منطقه 15، شهردار منطقه در حاشیه این بازدید گفت: حمایت از کسب و کارهاي
خرد، نوپا و محلی از ماموریتهاي حوزه اجتماعی شهرداري است و همواره تلاش ما براین بوده که از افرادي که می توانند ایجاد اشتغال

 
کنند، حمایت کنیم   

او در ادامه افزود: در این راستا فضاهایی را در اختیار این افراد قرار داده ایم تا براي شهروندان نیازمند به کار، فرصت شغلی فراهم

 
کنند. 

شهردار منطقه خاطر نشان کرد: منطقه داراي سه مرکز اشتغال زایی بزرگ است که به صورت کارگاهی اداره می شوند. دو مرکز در
محله افسریه و یک مرکز در محله رضویه فعالند که این سه مرکز در مجموع براي بیش از 160 نفر از افراد نیازمند به کار، بانوان

 
سرپرست خانوار یا مددجویان مرکز خدمات اجتماعی کارآفرینی کرده است. 

محمدي یادآور شد: چندین مرکز دیگر نیز در ابعاد کوچکتر در محدوده منطقه وجود دارد که براي کسب و کارهاي محلی در اختیار

 
شهروندانی قرار گرفته که هر یک از این واحدها براي سه تا شش نفر کارآفرینی کرده و آنان را جذب کار کرده است. 

براساس این گزارش، در این بازدید شهردار منطقه به همراه معاونین اجرایی از دو مرکز اشتغال زایی افسریه که در مجموع با 9 کارگاه
خیاطی در تولید کت و شلوار مردانه، پیراهن مردانه، انواع لباس کشباف و ... فعال هستند، دیدن کردند.



نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/04/25

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر در بهار 1400 نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)،
بیکار بوده اند.

نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد بررسی نرخ بیکاري افراد
15 ساله و بیش تر در بهار 1400 نشان می دهد که 8,8

 
درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. 

اعتمادآنلاین| مطابق آخرین آمار ارائه شده از سوي مرکز
آمار ایران از آمار نیروي کار در بهار 1400 در مقایسه با

فصل مشابه سال قبل، بیش از 499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله
بهار 1398 نسبت به بهار 1399 کاهشی معادل یک و نیم میلیون نفر داشته است. با این وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار
نفري در بهار امسال، همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار می

 
باشد. 

به گزارش تسنیم، بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار
بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) ، 1

 
درصد کاهش یافته است. 

در بهار 1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 0.4

 
درصد افزایش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400، بخش خدمات با 48,8 درصد
بیش ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33,2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد

 
قرار دارند. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22,1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 2.4 درصد کاهش یافته

 
است. 



بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان می دهد که در بهار 1400، 15,6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی بیکار
بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1 درصد

 
کاهش یافته است. 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 149,8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل اقتصادي
(فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و...) کم تر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي انجام کار

اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلین 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر در هفته کار کرده اند.



بازگشت نیمی از بیکار شدگان به کار /نر خ بیکاري بهار به 8.8 درصد رسید

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/04/25

 به گزارش خبرگزاري فارس، مرکز آمار ایران در

 
جدیدترین گزارش خود از بیکاري آورده است: در بهار 1400 حدود نیمی از شاغلین خارج شده از بازار کار، به اشتغال بازگشتند. 

در بهار 1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 0.4

 
درصد افزایش یافته است. 

     نتایج طرح آمارگیري نیروي کار بهار 1400 منتشر شد. این نتایج حاکی از آن است که در مقایسه با فصل مشابه سال قبل، بیش
از 499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله بهار 1398 نسبت به بهار
1399 کاهشی معادل یک و نیم میلیون نفر داشته است. با این وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در بهار امسال،

 
همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار است. 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند
تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل ( بهار 1399) ، 1.0 درصد کاهش یافته

 
است. 

در بهار 1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 0.4

 
درصد افزایش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 676  هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400، بخش خدمات با 48,8 درصد
بیش  ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33,2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد

 
قرار دارند. 



نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22,1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 2.4 درصد کاهش یافته

 
است. 

بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان می دهد که در بهار 1400، 15,6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی بیکار
بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1 درصد

 
کاهش یافته است. 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 1400، 9,8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل
اقتصادي (فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و…) کم تر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي
انجام کار اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلین 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر در هفته کار کرده

 
اند. 

خاطر نشان می سازد اطلاعات نتایج طرح مذکور به  صورت تفصیلی به   زودي در درگاه ملی آمار به

 
نشانی  www.amar.org.ir قابل دسترس خواهد بود. 

 
براي مشاهده چکیده گزارش به فایل پیوست+  گزارش نرخ بیکاري بهار  + مراجعه کنید. 

انتهاي پیام/ب



مرکز آمار: نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد

منبع: انتخابشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/04/25

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند.
بررسی روند تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399)، 1

درصد کاهش یافته است.

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر در بهار 1400
نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و

 
بیکار)، بیکار بوده اند. 

مطابق آخرین آمار ارائه شده از سوي مرکز آمار ایران از
آمار نیروي کار در بهار 1400 در مقایسه با فصل مشابه

سال قبل، بیش از 499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله بهار 1398
نسبت به بهار 1399 کاهشی معادل یک و نیم میلیون نفر داشته است. با این وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در

 
بهار امسال، همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار میباشد. 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند

 
تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) ، 1 درصد کاهش یافته است. 

در بهار 1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 0.4

 
درصد افزایش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400، بخش خدمات با 48,8 درصد
بیش ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33,2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد

 
قرار دارند. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22,1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 2.4 درصد کاهش یافته

 
است. 



بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان می دهد که در بهار 1400، 15,6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی بیکار
بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1 درصد

 
کاهش یافته است. 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 149,8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل اقتصادي
(فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و...) کم تر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي انجام کار

اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلین 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر در هفته کار کرده اند.



مشکلات جوانان از اشتغال تا ازدواج مورد توجه مسئولان قرار گیرد

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/04/25

امام جمعه کرمانشاه با اشاره به اهمیت حل مشکلات جوانان، گفت: باید حل مشکلات جوانان اعم از اشتغال، مسکن و ازدواج
مورد توجه مسئولان قرار بگیرد.

امام جمعه کرمانشاه با اشاره به اهمیت حل مشکلات جوانان، گفت: باید حل مشکلات جوانان اعم از اشتغال، مسکن و ازدواج

 
مورد توجه مسئولان قرار بگیرد. 

به گزارش ایکنا از کرمانشاه، آیت االله مصطفی علما، نماینده ولی
فقیه در استان و امام جمعه کرمانشاه در نماز جمعه این هفته
کرمانشاه با اشاره به اهمیت حل مشکلات جوانان، اظهار کرد:
باید حل مشکلات جوانان اعم از اشتغال، مسکن و ازدواج مورد

 
توجه مسئولان قرار بگیرد. 

وي به فرا رسیدن 26 تیرماه سالروز تأسیس شوراي نگهبان نیز
اشاره کرد و این نهاد را دیده بان و حافظ اسلام و انقلاب و
جمهوریت دانست و گفت: شوراي نگهبان مورد تأیید امام

 
خمینی(ره) بود. 

آیت االله علما به سالروز تأسیس بهزیستی نیز اشاره کرد و افزود: این سازمان داراي وظایف متعددي است که خدمات بسیاري به

 
جامعه ارائه می دهد. 

امام جمعه کرمانشاه به 27 تیرماه مصادف با هفتم ذي الحجه سالروز شهادت امام محمد باقر(ع) اشاره و اظهار کرد: پیامبر اکرم(ص)

 
نام محمد و لقب باقرالعلوم به معناي شکافنده علم را براي ایشان انتخاب کردند. 

وي بیان کرد: امام باقر(ع) به مدت 19 سال امامت جامعه را برعهده داشتند و ایشان پایه گذار انقلاب فرهنگی در زمان خود بودند و

 
امام خمینی(ره) با تکیه بر سیره امام باقر(ع) در اوایل انقلاب، انقلاب فرهنگی در دانشگاه ها را مطرح کردند. 

 
آیت االله علما افزود: بر اساس سخنان امام باقر (ع) در روز قیامت با توجه به علم، آگاهی و بصیرت از انسان سؤال به عمل می آید. 

نماینده ولی فقیه در استان کرمانشاه در پایان با اشاره به روز عرفه، گفت: روز عرفه روز نیایش است و امام حسین(ع) آن دعاي پر

 
فیض را قرائت کردند و روز عید قربان نماز عید انجام گرفت. 

انتهاي پیام



30 مسجد البرز میزبان اجراي طرح «طراوت» می شوند

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد البرز از اجراي طرح طراوت در 30 مسجد استان خبر داد و گفت: این طرح از عید
غدیر امسال آغاز می شود و تا عید غدیر سال آینده ادامه دارد.

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد البرز از اجراي طرح طراوت در 30 مسجد استان خبر داد و گفت: این طرح از عید غدیر

 
امسال آغاز می شود و تا عید غدیر سال آینده ادامه دارد. 

حجت الاسلام کاظم شکري، مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي
مساجد البرز، در گفت وگو با ایکنا از البرز، اظهار کرد: بر اساس
آیین نامه کانون مساجد در شوراي عالی انقلاب فرهنگی مبنی بر
تشکیل کانون هاي فرهنگی هنري مساجد، هدف ما احیاي نقش
واقعی مساجد و زمینه سازي براي پیوند شبکه کانون هاي
مساجد با نهاد خانواده، مدارس و مراکز آموزشی اجتماعی و
فرهنگی از طریق اجراي برنامه هاي مختلف و حمایت از

 
استعدادهاي برتر با کارآفرینی است. 

وي به اجراي طرح طروات در مساجد البرز اشاره کرد و افزود: با اجراي این طرح، 30 مسجد به صورت پایلوت براي ارائه خدمات

 
هنري، فرهنگی و اجتماعی در محلات به فرهنگسراهایی جامع الشرایط تبدیل می شوند. 

این مسئول گفت: علی رغم ذهنیت عموم که مسجد فقط محل عبادت است، می توان با دادن کاربري عمومی به مساجد در قالب

 
فرهنگسرا، فرصت مناسبی را براي بهره برداري فرهنگی از فضاي مساجد، فضایی ویژه نوجوانان و جوانان را فراهم کرد. 

شکري تصریح کرد: این طرح که در بخش هاي مختلف فرهنگی، هنري، اجتماعی و ورزشی برگزار می شود، تقریباً 25 هزار نفر از

 
شهروندان را به صورت مستقیم و غیرمستقیم تحت پوشش قرار می دهد. 

وي با اشاره به اینکه طرح طراوت از عید غدیرخم امسال کلید خواهد خورد و تا عید غدیر سال آینده به صورت منسجم به فعالیت
خود ادامه خواهد داد، بیان کرد: این طرح در محورهاي قرآن و عترت، تربیتی، کتابخوانی، مهارتی، اردویی، سرود، نمایش، رسانه و

 
کارآفرینی اجرایی می شود. 

انتهاي پیام



معاون رئیس جمهور: بیش از 140 هزار واحد براي محرومان
ساخته شده است

معاون رئیس جمهور: بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شده است

منبع: جارستانشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/04/25

جارستان/ایرنا؛ معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان و برنامه و بودجه با بیان اینکه بسیار خرسندم که درطول خدمتم
شاهد شادمانی مردم درافتتاح پروژه هاي بزرگ بوده ایم گفت: طی خدمت دولت تدبیر و امید بیش از 140 هزار واحد براي

محرومان ساخته شد و کلید 75 هزار واحد به آنها سپرده شده است. محمدباقر (...)

جارستان/ایرنا؛ معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان و
برنامه و بودجه با بیان اینکه بسیار خرسندم که درطول
خدمتم شاهد شادمانی مردم درافتتاح پروژه هاي بزرگ

بوده ایم گفت: طی خدمت دولت تدبیر و امید بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شد و کلید 75 هزار واحد به آنها سپرده

 
شده است. محمدباقر (...) 

جارستان/ایرنا؛ معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان و برنامه و بودجه با بیان اینکه بسیار خرسندم که درطول خدمتم شاهد
شادمانی مردم درافتتاح پروژه هاي بزرگ بوده ایم گفت: طی خدمت دولت تدبیر و امید بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته

 
شد و کلید 75 هزار واحد به آنها سپرده شده است. 

محمدباقر نوبخت روز جمعه در آئین افتتاح مسجد صفی رشت اظهار داشت: سدهاي بزرگ و خطوط راه آهن متعدد که از همدان تا
تبریز و ارومیه و از آنجا به سنندج در حال اتصال به شبکه سراسري ریلی هستند . علاوه بر این خط ریلی چابهار به زاهدان و از آنجا

 
به خاش از جمله پروژه هاي عظیمی بود زمینه اشتغال ، توسعه و شادمانی مردم را به دنبال داشت. 

وي گفت: تردید نکنید کارها از محضر خداوند پنهان نمی ماند؛خیلی ها نمی بینند یا اگر می بینند از آن می گذرند یا انتقاد می کنند

 
زیرا به عمق کار التفات ندارند. 

معاون رئیس جمهور بهره برداري از پروژه مرمت مسجد صفی رشئت یا یکی از پروژه هاي هویتی مردم این دیار دانست و ادامه داد:

 
این بنا از لحاظ تاریخی ، دینی و اعتقادي براي مردم رشت از اهمیت بالایی برخودار بوده و همواره تکمیل آن دغدغه آنها بود. 

نوبخت تاکید کرد : شاید مساجد دیگري هم در این شهر به نوعی نیاز به مساعدت دارند که حتما براي این موضوع برنامه ریزي می

 
شود . 

 
وي با بیان اینکه نباید هیچ منتی بر سر مردم باشد افزود: هر اقدامی که صورت گرفت وظیفه مسئولان بوده و اداي حق مردم بود. 

محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه بودجه طی سفر دوروزه خود به استان گیلان در بهرهبرداري از چند پروژه حضور یافت که
زورخانه رشت و مرمت مسجد صفی از جمله این پروژه ها بودند.



مدیر عامل بانک رفاه کارگران: توسعه پایدار در گرو بهره برداري مناسب است

منبع: آبادان نیوزشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/04/25

 
اسماعیل الله گانی مدیر عامل بانک رفاه کارگران در پیامی روز ملی صنعت و معدن را به فعالان این حوزه تبریک گفت. 

به گزارش نبض بازار به نقل از روابط عمومی بانک رفاه کارگران،

 
متن پیام به این شرح است: 

 
بسمه تعالی 

فرا رسیدن دهم تیرماه روز ملی صنعت و معدن را خدمت تمامی
صنعتگران، معدن کاران و کارآفرینان ارجمند که توسعه و
پیشرفت کشور عزیزمان مرهون اندیشه، خلاقیت و فعالیت مولد

 
ایشان است صمیمانه تبریک عرض می کنم. 

توسعه پایدار و آبادانی هر کشور و ملتی از طریق توسعه صنعت
به عنوان پیشران و قواي محرکه، بهره برداري درست و فکورانه از منابع زیر زمینی با نگاه به نسل هاي آینده و گام برداشتن بر مدار
کارآفرینی و نوآوري می گذرد. نام گذاري دهم تیر ماه به عنوان روز ملی صنعت و معدن در تقویم جمهوري اسلامی ایران نشان از

 
نقش و جایگاه ویژه این حوزه ها در رونق و رفاه جامعه و تاثیر آن بر فزونی ثروت دارد. 

این روز مجالی فراهم ساخت تا علاوه بر تبریک صمیمانه این روز به صنعتگران، معدن کاران و کارآفرینان کشور پهناور ایران اسلامی،

 
اعلام نمایم به عنوان یکی از خدمتگذاران نظام بانکی کشور خود را همسو و متعهد به همراهی و حمایت از این عزیزان می دانم. 

 
براي میهن عزیزمان اعتلا و بالندگی و براي تمامی کارگزاران عرصه صنعت، معدن و کار آفرینی سلامتی و توفیق آرزو دارم. 

اسماعیل الله گانی



کمبود 600 هزار حلقه تایر رادیال باري و اتوبوسی

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: در مجموع امروز حدود 500 تا 600 هزار حلقه لاستیک
رادیال باري و اتوبوسی در کشور کمبود داریم. به (...)

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: در مجموع امروز حدود 500 تا 600 هزار حلقه لاستیک رادیال

 
باري و اتوبوسی در کشور کمبود داریم. به (...) 

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: در مجموع امروز حدود 500 تا 600 هزار حلقه لاستیک رادیال باري

 
و اتوبوسی در کشور کمبود داریم. 

به گزارش «اخبار خودرو»،محسن صفدري، با اعلام این خبر اظهار داشت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و

 
100 هزار حلقه است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم. 

وي ادامه داد: تولید داخل تایرهاي سیمی سنگین به یکی از واحدهاي تولید لاستیک با تولید 300 هزار تن محدود می شود. واحد
دیگري هم با ظرفیت اسمی 300 هزار حلقه در سال احداث شده است. لاستیک و تایر اتوبوسی سیمی یا اصطلاحا رادیال جزو اولویت

 
هاي سرمایه گذاري ماست. 

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت، درباره میزان تولید لاستیک در سال گذشته گفت: ما در کشور 11 واحد صنعتی تولید
کننده تایر و تیوپ با ظرفیت اسمی تولید 450 هزار تن در سال داریم. این واحدها حدود 300 هزار تن تولید واقعی دارند و بر اساس

 
مجوزهاي صادره از وزارت صمت 15 هزار اشتغال در این صنعت داریم. 

وي ادامه داد: در کل منطقه اي که ایران در آن قرار گرفته حدود 27 واحد صنعتی تولید کننده تایر وجود دارد و این به معناي سهم
41 درصدي ایران در کارخانجات تولید تایر در منطقه است. در کل دنیا 510 تولید کننده لاستیک وجود دارد و این آمارها نشان می

 
دهد کشور ما نقش زیادي در تولید لاستیک در دنیا دارند اما هنوز راه زیادي براي توسعه صنعت تایر داریم. 

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت تصریح کرد: در تولید لاستیک نخی یا به اصلاح بایاس که نسل قدیم لاستیک هاي باري و
اتوبوسی محسوب می شود هیچ کمبودي نداریم . تکنولوزي ساخت این لاستیک ها قدیمی تر است که باعث می شود عمر کوتاه تر و
استهلاك بیشتري داشته باشند. لاستیک بایاس به میزان کافی در کشور تولید می شود و حتی قابلیت صادرات آن در کشور وجود

 
دارد. 

وي گفت: اخیرا مصوبه اي را در ستاد تنطیم بازار گذراندیم که اجازه صادرات برخی اقلام لاستیک را به واحدهاي تولیدي می دهند.
صادرات با 10 تا 15 درصد تولیدات آغاز خواهد شد و در صورت کشش بازار ادامه پیدا خواهد کرد. امروز نیازي به سرمایه گذاري



 
جدید در حوزه تولید لاستیک بایاس نداریم. 

صفدري در پاسان خاطرنشان کرد: مجموع تولید لاستیک بایاس و رادیال ما در سال گذشته حدود 800 هزار حلقه بود. 164 هزار تن
ظرفیت اسمی تولید لاستیک سواري کشور است که معادل 25 میلیون حلقه لاستیک سواري خواهد بود. سال گذشته رکورد جدیدي
در تولید زده شد و در لاستیک سواري با در نظر گرفتن تعداد حلقه ها لاستیک 18 درصد و با در نظر گرفتن وزن تولید 21 درصد
افزایش تولید داشته ایم. از 164 هزار تن ظرفیت اسمی موجود حدود 22 میلیون حلقه، یعنی 160 هزار تن لاستیک سواري تولید

کردیم.



تقدیر از بانک توسعه تعاون به عنوان یاور اشتغال

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش جامعه ایده آل به نقل از روابط عمومی بانک
توسعه تعاون، اسحاق جهانگیري با بیان اینکه همبستگی
اجتماعی از سوي عوامل مادي مانند فقر، تبعیض، فساد و
آسیب هاي اجتماعی که یکی از مهم ترین آن ها حاشیه
نشینی است تهدید می شود، گفت: عوامل غیرمادي نظیر
رشد فردگرایی، مادي گرایی و تضعیف ارزش ها در جامعه
نیز موجب تضعیف همبستگی اجتماعی است، بنابراین هر
اقدامی که در جهت تقویت همبستگی اجتماعی انجام شود
اقدامی پسندیده، دلسوزانه و متناسب با نیازهاي کشور

 
است. 

 
در این مراسم همچنین عملکرد بانک ها در بخش اشتغال زایی مددجویان کمیته امداد براي معاون اول رئیس جمهور تشریح شد. 

بانک توسعه تعاون بر اساس اهداف راهبردي خود توانسته است به چهار هزار و 127 طرح معرفی شده از سوي کمیته امداد امام

 
2800 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کند. 

 
همچنین تسهیلات پرداختی بانک توسعه تعاون براي چهار هزار و 628 نفر از مددجویان اشتغال ایجاد کرده است. 

دکتر جهانگیري با بیان اینکه برگزاري جلسه تجلیل از یاوران اشتغال محرومین از اهمیت بسزایی برخوردار است که هر انسان علاقه
مندي نسبت به کشور از حضور در این جلسه استقبال می کند، گفت: اقدام کمیته امداد امام خمینی (ره) در دستگیري از ضعیف
ترین اقشار جامعه و ساماندهی آبرومندانه زندگی روزمره آنان کاري ارزشمند است، خوشبختانه در سال هاي اخیر تلاش این مجموعه
در جهت توانمندسازي افراد تحت پوشش بوده است تا آن ها بتوانند براي اداره زندگی روي پاي خود بایستند که این بسیار دلگرم

 
کننده است. 

 
وي ادامه داد: اقدامات بانک هاي کشور تحت نظارت بانک مرکزي در کمک به اشتغال محرومین شایسته ستایش است. 

معاون اول رییس جمهور با قدردانی از نظام بانکی کشور به دلیل حضور مؤثر در نظام اقتصادي کشور ادامه داد: بانک ها علاوه بر
اجراي طرح هاي بزرگ در طرح هاي کوچک به ویژه اشتغال زایی روستاییان و مددجویان کمیته امداد کمک بزرگی کردند تا جایی
که در اشتغال روستایی با اختصاص 16 هزار میلیارد تومان تسهیلات، شاهد مهاجرت معکوس در کشور هستیم. در بخش دیگري از
این مراسم کمیجانی رییس کل بانک مرکزي نیز با تأکید بر اینکه نظام بانکی کشور همواره در زمینه اشتغال زایی و محرومیت زدایی
حضور موثري داشته است، گفت: باید از همکاري بانک ها در تأمین مالی بخش هاي مختلف اقتصاد کشور قدردانی کنیم تا جایی که

 
تسهیلات پرداختی در سال 99 نسبت به سال 98، 63 درصد افزایش داشته است. 

بختیاري رییس کمیته امداد امام خمینی نیز با تقدیر از عملکرد بانک هاي عامل کشور در کمک به مددجویان کمیته امداد امام
خمینی (ره) ادامه داد: نظام بانکی مصداق واقعی یاوران اشتغال در کشور هستند و باید همچنین از دولت تدبیر و امید و به ویژه

معاون اول رییس جمهوري براي همکاري با کمیته امداد در زمینه کمک به اقشار ضعیف و محرومان کشور قدردانی کنیم.



27 درصد تولید ناخالص ملی و 18 درصد اشتغال کشور در بخش روستایی

است

منبع: ایرناشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/04/25

ایلام - ایرنا - معاون دهیاري هاي سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي وزارت کشور گفت: 90 درصد عرصه هاي طبیعی، 85
درصد اراضی کشاورزي، 27 درصد تولید ناخالص ملی و 18 درصد اشتغال در بخش روستایی قرار دارد.

ایلام - ایرنا - معاون دهیاري هاي سازمان شهرداري ها و
دهیاري هاي وزارت کشور گفت: 90 درصد عرصه هاي
طبیعی، 85 درصد اراضی کشاورزي، 27 درصد تولید
ناخالص ملی و 18 درصد اشتغال در بخش روستایی قرار

 
دارد. 

به گزارش ایرنا، علی قربانی روز جمعه در نشست دهیاران
استان ایلام افزود: تا سال 1335 جمعیت ساکن در
روستاها 70 درصد و جمعیت شهري 30 درصد بود اما

 
اکنون این نسبت برعکس شده ست. 

وي با بیان اینکه در دهه هاي اخیر رشد مهاجرت روستاییان به شهرها بیشتر از قبل شده است، یادآور شد: هرچند در سال هاي اخیر

 
مهاجرت معکوس از شهر به روستا با انجام کارهاي اصلاحی، رونق محسوس داشته است. 

معاون دهیاري هاي سازمان شهرداري ها و دهیاري ها گفت: توسعه همه جانبه روستاها و جلوگیري از مهاجرت روستاییان به شهرها

 
در همه کشورهاي جهان یک اولویت اساسی و مهم است. 

قربانی تاکید کرد: توسعه پایدار روستاها در واقع به توسعه کل کشور منجر می شود چرا که روستاییان جامعه مولد هستند و بنابراین

 
توجه به مطالبات روستاییان و همکاري دستگاه هاي اجرایی با دهیاران یک ضرورت است. 

وي اضافه کرد: شوراهاي اسلامی روستا و دهیاران بزرگترین تشکل منسجم و رسمی در کشور است که باید همه دستگاه هاي اجرایی

 
و خدماتی در خدمت این تشکل باشند. 

 
اهمیت کار دهیاران در زمان بحران ها مشخص می شود 

مدیرکل هماهنگی امور عمرانی و خدمات روستایی سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي وزارت کشور هم گفت: اهمیت نقش دهیاران
در زمان بحران هایی چون سیل و زلزله مشخص می شود که مدیریت و جمع آوري اطلاعات و آمار اولیه را باید به مسوولان ارائه

 
دهند و پیگیر مطالبات ساکنان روستا از مسوولان باشند. 



اشکان کریمی افزود: دهیاران، مدیران عمومی و اصلی روستاها و محل رجوع ساکنان هستند بنابراین دستگاه هاي مختلف نیز باید

 
مکلف و موظف به رسیدگی مطالبات و خواسته هاي دهیاران باشند. 

وي اظهار داشت: آب شرب بهداشتی پنج هزار روستاي کشور به عنوان یکی از خواسته هاي مهم روستاییان، در دست اعضاي

 
شوراهاي روستایی است که باید باتوجه به مسائل بهداشتی و نظارتی توسط شرکت آب و فاضلاب تامین شود. 

وي تاکید کرد: اعضاي جدید شوراهاي اسلامی روستاها باید از تجارب اعضا و دهیاران پیشین در زمینه مدیریت روستاي خود بهره
گیري کنند و از محل ماده 58 باید شرایط آموزش کوتاه مدت قبل و حین خدمت براي دهیاران و اعضاي جدید شوراهاي روستایی

 
فراهم شود. 

به گزارش ایرنا، این نشست به ریاست معاون عمرانی استاندار ایلام، جمعی از مدیران دستگاه ها و تعدادي از دهیاران استان برگزار شد

 
و دهیاران در این نشست به برخی مشکلات و خواسته هاي حوزه کاري خود اشاره کردند. 

 
استان ایلام داراي 593 روستا، 297 دهیار مرد و 38 دهیار زن است. 

 
برچسب ها 

 
- استانداري ایلام 

 
- ایلام 

 
- علی قربانی 

- سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور



نمایندگان مجلس در خصوص اجراي طرح آزادسازي معادن غیرفعال چه می

گویند: جهش بزرگ معدنی با اجراي طرح آزادسازي معادن غیرفعال

منبع: روزنامه عصر اقتصادشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/04/25

کشور ایران یکی از مهم ترین صاحبان مواد معدنی در دنیاست که با دارا بودن حداقل 68 نوع ماده معدنی، بین 15 کشور
برتر از نظر مواد معدنی قرار دارد و بر اساس گزارشات اعلام شده با داشتن یک درصد جمعیت جهان، بیش از 7 درصد منابع

معدنی دنیا را در اختیار دارد. نگاه اجمالی به ... The post نمایندگان مجلس در ...

 
معادن 

کشور ایران یکی از مهم ترین صاحبان مواد معدنی در دنیاست که با دارا بودن حداقل 68 نوع ماده معدنی، بین 15 کشور برتر از نظر
مواد معدنی قرار دارد و بر اساس گزارشات اعلام شده با داشتن یک درصد جمعیت جهان، بیش از 7 درصد منابع معدنی دنیا را در

 
اختیار دارد. 

نگاه اجمالی به حجم منابع معدنی کشور و نیز تنوع و تعدد خوب معادن مختلف فلزي و غیرفلزي و البته  مسیر حرکت اقتصاد دنیا،
نشان می دهد سرمایه گذاري در این حوزه می تواند پشتوانه خوبی براي استقلال اقتصادي و به دنبال آن اقتدار سیاسی به ارمغان

 
داشته باشد. 

استفاده از این ظرفیت و منابع خدادادي همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري بوده است و ایشان با توجه به محدودیت هایی که در

 
حوزه تجارت نفت وجود دارد، به صراحت از حوزه معدن به عنوان بهترین جایگزین براي نفت نام بردند. 

بررسی ها نشان می دهد سهم معادنی که در دست فعالان این حوزه است تنها 5 درصد از پهنه کشور را شامل می شود که البته صرفا
نیمی از آن فعال است؛ بنابراین منطقی به نظر می رسد که در کنار اهتمام براي افزایش این سهم، تلاش براي استفاده از تمام ظرفیت
موجود نیز مورد توجه قرار گیرد و با فعال کردن و بهره برداري از تمامی معادن و محدوده هاي معدنی ثبت شده که از نظر سایر

 
دستگاه هاي مرتبط بلامعارض اعلام شده اند، گامی موثر براي تشکیل اقتصاد معدنی در کشور برداریم. 

بر همین اساس و با توجه به نیاز اقتصادي کشور به این امر، وزارت صمت به عنوان متولی اصلی این حوزه، اجراي طرح آزادسازي و
واگذاري 6 هزار پهنه معدنی به صورت مزایده و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) را مورد پیگیري و در خرداد ماه در
2 مرحله به اجرا گذاشت؛ اقدامی که جزء برنامه هاي اعلام شده وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد اعلام شده بود و بعد از اجرا به
تکرار از سوي بسیاري از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی مورد تاکید و تایید قرارگرفت و به اثرات مثبت آن در حوزه هاي مختلف

 
تولید، اشتغالزایی، عمران و تجارت بین المللی اشاره شد: 

سید جواد حسینی کیا، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی ضمن تاکید بر لزوم استفاده از ظرفیت هاي معدنی در
کشور، اجراي طرح آزادسازي معادن و پهنه هاي معدنی غیرفعال از طریق مزایده را عامل مهمی در ایجاد اشتغال و توسعه متوازن در
سراسر کشور دانست و با یادآوري محدودیت هاي ناشی از تحریم براي نفت، معدن را جایگزین مناسب نفت در اقتصاد کشور اعلام
کرد و گفت: طی سنوات گذشته بخشی از محدود ه ها و منابع معدنی در اختیار افرادي قرار گرفته بود که توانایی استفاده و بهره



 
برداري از آن ها را نداشتند، دولت و وزارت صمت با اجراي این طرح امکان استفاده از این منابع را فراهم کردند، 

نماینده مردم سنقر نیاز کشورهاي منطقه به محصولات و صنایع معدنی را نشان دهنده بازار خوب این حوزه عنوان کرد و درخصوص
گستردگی اجراي طرح آزادسازي پهنه هاي معدنی در همه استان ها، با تاکید بر اینکه هر استان به تناسب شرایط زمین شناسی که
دارد، از ظرفیت معدنی برخوردار است پراکندگی جغرافیایی در اجراي طرح را عامل مهمی در ایجاد بستر اشتغال زایی خوب و

 
گسترده در سراسر کشور دانست. 

رحیم زارع، سخنگوي کمیسیون جهش و رونق تولید نیز با بیان اینکه آزاد سازي معادن و پهنه هاي معدنی حبس شده یکی از دغدغه
هاي نمایندگان در مجلس بوده است عمل گرایی وزیر صمت در این موضوع را اقدامی خوب و شایسته دانست که در اشتغال زایی و

 
توسعه تاثیر دارد. 

از سویی دیگر اردشیر مطهري، نماینده مردم گرمسار و آرادان در مجلس شوراي اسلامی، با تأکید بر روحیه مسئولیت پذیري و
پاسخگویی وزیر صمت،آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال کشور را از جمله تحولات و اتفاقاتی دانست که با مدیریت و تدبیر وزیر صمت

 
در طول 8 ماه گذشته به نتیجه رسیده است. 

همانطور که پیشتر اشاره شد اجراي طرح آزادسازي و واگذاري معادن حبس شده از طریق مزایده به صورت کاملا الکترونیکی و از
طریق سامانه ستاد برگزار شد، موضوعی که امکان هر گونه رانت از بین برده و موجب  ایجاد فرصت هاي یکسان براي متقاضیان شد؛
در حقیقت مبارزه و مقابله با هرگونه رانت یکی از تاکیدات وزیر صمت در اجراي طرح هاي مختلف وزارت صمت بوده است، نکته تی
که مورد تایید و تقدیر محمدرضا صباغیان، نماینده مردم مهریر و بافق قرار گرفت و در خصوص رضایت مردم و مسولان از مجموعه
اقدامات و عملکرد انجام شده در حوزه هاي کاري وزارت صمت با صراحت به بحث آزاد سازي معادن اشاره و بر حمایت از وزیر صمت

 
براي تحقق خواسته هاي مردم به خصوص در مناطق معدنی تاکید می کند. 

جلال محمودزاده،  نماینده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامی از دیگر نمایندگانی بوده است که اجراي طرح احیاي معادن
غیرفعال را از جمله اقدامات خوب وزارت صمت می داند و معتقد است از زمان وزارت رزم حسینی در وزارت صمت تغییرات مثبتی در

 
پروژه ها به خصوص در حوزه هاي معدنی صورت گرفته است. 

کمال حسین پور، نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در مجلس شوراي اسلامی در این خصوص به آثار مثبت اجراي این طرح در
توسعه و اشتغالزایی مناطق مرزي و نقش آن را در توسعه متوازن و اشتغالزایی مناطق مختلف کشور بویژه مناطق مرزي مهم می

 
خواند. 

محمد صفایی، نماینده مردم گناباد در مجلس شوراي اسلامی نیز معتقد است اجراي طرح آزادسازي و واگذاري معادن حبس شده از
طریق مزایده یک اقدام انقلابی و فرصتی براي بهره مندي آحاد مردم از ظرفیت هاي عظیم معدنی بوده است، و به این نکته اشاره می
کند که واگذاري معادن به افراد داراي صلاحیت (مالی و حرفه اي)، این معادن را به فرصتی براي توسعه، تولید و اشتغال آفرینی

 
تبدیل می کند. 

شهباز حسن پور نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس شوراي اسلامی از دیگر نمایندگانی است که این اقدام را مورد تایید قرار
می دهد و اقدامات و تدابیر وزارت صمت را موجب ایجاد  یک انقلاب در حوزه معدنی کشور دانسته و اجرا و اتمام طرح آزادسازي

 
شش هزار معدن غیرفعال را موجب تبدیل کشوربه یک کارگاه بزرگ کار و تلاش و سازندگی می داند. 



علیرضا زندیان، نماینده مردم بیجار در خانه ملت نیز از طرح حمایت کرده است؛ وي درخصوص اقدامات وزارت صمت در حوزه هاي
مختلف صنعتی، معدنی و تجاري به آزادسازي 6 هزار پهنه اکتشافی در سراسر کشور اشاره کرد و آن را گامی موثر در توسعه بخش
معدنی و صنایع معدنی کشور دانست و گفت: در چشم انداز 1404، تولید حدود 55 میلیون تُن فولاد پیش بینی شده است و این
چشم انداز نیاز به یک حرکت اصولی و اساسی در حوزه معدن دارد که این اقدام وزارت صمت و استفاده از ظرفیت هاي بخش

 
خصوصی یکی از آن هاست. 

علی اصغر عنابستانی، نماینده مردم غرب خراسان در مجلس شوراي اسلامی از دیگر افرادي است که اجراي این طرح را مورد حمایت
قرار داده است و اجراي طرح آزادسازي 6 هزار محدوده و معدن غیرفعال را از جمله طرح هاي کم نظیر و بزرگ در حوزه صنعت،

 
معدن و تجارت طی یک سال گذشته می داند. 

در همین راستا، احمد محرم زاده، نماینده مردم اهر و هریس در مجلس شوراي اسلامی، با اشاره به ظرفیت معدنی کشور، اقدام وزارت
صمت در خصوص آزادسازي و واگذاري معادن حبس شده را کاري ارزشمند و موثر در تولید و اشتغالزایی عنوان کرد و با بیان اینکه
وزیر صمت، مرد تولید است و وزارت صنعت، معدن و تجارت خیز خوبی در این حوزه برداشته است، با تاکید بر ظرفیت هاي معدنی
کشور به اجراي طرح آزاد سازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی از طریق مزایده اشاره و تصریح کرد: من در این خصوص در مجلس
نیز صحبت کرده ام؛ این خواسته ما از مسئولان پیشین بوده است که یا معادن را فعال و یا معادن را در اختیار افرادي قرار دهند که

 
توانایی و عزم این کار را دارند. 

وي ضمن تاکید بر حمایت مجلس و وزارت صمت از فعالیت هاي تولیدي و معدنی در کشور، نسبت به تداوم اجراي این طرح ابراز
امیدواري کرد و اظهار داشت: اگر معادن کشور در اختیار معدن کاران واقعی قرار بگیرد، اشتغال و تولید هم شکل خواهد گرفت و

 
بسیاري از مشکلات کشور در حوزه هاي ارزي، صادرات و واردات حل خواهد شد. 

محرم زاده اجراي این طرح را یک کار ارزشمند توصیف کرد و با یادآوري اینکه معدن بهترین جایگزین براي نفت است بیان داشت:
کشور ما از نظر تنوع و تعدد معادن شرایط مطلوبی دارد و استفاده از این ظرفیت در بودجه 1400 نیز مورد توجه قرار گرفته است؛ و

 
من از اجراي این طرح تشکر می کنم. 

عادل نجف زاده، نماینده مردم خوي و چایپاره در مجلس شوراي اسلامی نیز در حمایت از اجراي این طرح، با بیان اینکه آزادسازي
معادن حبس شده مدت ها پیش در وزارت صمت مطرح شده بود آن را مجزا از مسائل سیاسی کشور عنوان کرد و گفت: آزادسازي

 
معادن حبس شده و بهره برداري از آن ها می تواند افزایش تولید ناخالص داخلی (GDP) را براي کشور به ارمغان آورد. 

وي با یادآوري تخصص خود در حوزه زمین شناسی به اجراي سیاست وزارت صمت در خصوص آزادسازي و واگذاري معادن حبس
شده از طریق مزایده اشاره کرد و افزود: موضوع آزادسازي معادن حبس شده مدت ها پیش در این وزارتخانه مطرح شد و هیچ

 
ارتباطی به مسائل سیاسی کشور ندارد. 

این عضو کمیسیون عمران در مجلس شوراي اسلامی آزادسازي معادن حبس شده از انحصار و سرپرستی چندین ساله برخی افراد را
موجب حرکت و پویایی در حوزه معدنی کشور دانست و تصریح کرد: بسیاري از پهنه هاي معدنی در طول سالیان متمادي در اختیار
GDP عده اي محدود قرار گرفتند که بسیاري از آن ها در خارج از کشور هستند و آزادسازي و بهره برداري از آن ها می تواند افزایش
(تولید ناخالص داخلی) را براي کشور به ارمغان آورد؛ واگذاري این محدوده ها به افراد شایسته و متخصص فرصت بزرگی براي



 
اشتغالزایی و کسب و کار ایجاد می کند و قاعدتا مورد توجه دولت آینده نیز خواهد بود. 

با توجه به منویات مقام معظم رهبري و نیز نظرات و درخواست هاي کارشناسان و نخبگان حوزه معدنی و نمایندگان مردم در مجلس
شوراي اسلامی، برنامه ریزي براي آزادسازي و واگذاري این معادن از سال هاي گذشته در وزارت صمت آغاز شد و طی فرایندهاي
سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده ، غیر فعال و راکد کشور شناسایی و پس از رفع
منازعات و تعارضات حقوقی و زیست محیطی، آزادسازي این معادن و پهنه هاي معدنی طبق قانون و اخذ مجوزات لازم واگذاري آن
ها در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» به عنوان بزرگترین مزایده سراسري و عمومی کشور و
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) براي بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت حرفه اي از این استعداد ملی
و طبیعی به مرحله اجرا گذاشته شد که با استناد به صحبت هاي متخصصان این حوزه و نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، و
توضیحات و شفاف سازي هاي که توسط وزارت صمت در این خصوص انجام شده است، آزاد سازي و واگذاري 6 هزار محدوده و معدن
غیرفعال کشور در مسیر تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه
واحدهاي تولیدي نقش بی بدیلی خواهد داشت و می توان از آن به عنوان یک انقلاب معدنی در کشور نام برد که نتایج آن در صورت

اجراي کامل طرح، موجب جهش حوزه معدن در سال هاي آینده خواهد بود.



رتبه کسب و کار ایران در جهان باید به زیر 25 برسد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/04/25

تقوامنش گفت: رتبه شاخص کسب و کار ما باید به زیر 25 بیاید که بتوانیم از فضاي مساعدي براي ایجاد کسب کار در کشور
داشته باشیم.

فرهاد تقوامنش اقتصاددان و تحلیلگر مدل هاي اقتصادي و
کسب و کار در گفت وگو با خبرنگار صنعت،تجارت و
کشاورزي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار
کرد: علیرغم اقداماتی که طی چند سال گذشته در این
خصوص صورت گرفته ولی رتبه جهانی ما در حوزه کسب و
کار یک رتبه سه رقمی است؛ بهبود محیط کسب و کار

یکی از مهم ترین راهبرد هاي توسعه اقتصادي در هر کشور به شمار می رود و علاوه بر آن هر چه محیط کسب وکار در یک کشور
شرایط بهتري داشته باشد، بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی بیشتر و هرچه بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی در جامعه اي

 
بیشتر باشد، عملکرد اقتصاد آن کشور و خلق ارزش و ثروت در آن جامعه نیز بیشتر می شود. 

او با اشاره به تاثیر فضاي کسب و کار مساعد، بر افزایش جذب سرمایه گذاري داخلی و خارجی، ایجاد اشتغال و رشد تولید ناخالص
داخلی بیان کرد: رتبه ما بر اساس آخرین اعلام صندوق بین المللی پول و بانک جهانی 127 به بالاست در حالی که این رتبه باید به

 
زیر 25 بیاید که بتوانیم از یک فضاي بسیار مطلوب و مساعد براي ایجاد کسب کار در کشور بهره برداري کنیم. 

این کارشناس اقتصادي تاکید کرد: با وجود این، طی سال هاي پس از اعلام آمار هاي جهانی از رتبه بندي فضاي کسب و کار در
کشور هاي مختلف، دیدگاه هاي متفاوتی در زمینه جایگاه کشورمان مطرح می شود. این شرایط موجب شده است تا اکنون بهبود
فضاي کسب و کار با توجه به چالش هاي پیش روي اقتصاد کشور به ضرورتی انکار ناپذیر تبدیل شود. با این وجود به نظر می رسد
هنوز هم بستر هاي مناسب براي ایجاد فضاي امن سرمایه گذاري و کسب و کار در کشورمان چندان فراهم نبوده و براي رسیدن به

 
جایگاه واقعی اقتصاد ایران در زمینه شاخص فضاي کسب و کار، فراهم کردن برخی زیرساخت ها اجتناب ناپذیر است. 

 
بیشتر بخوانید: 

- درد تعطیلی کسب و کار براي درمان کرونا/ کسبه، بازار را تعطیل نکردند تقوامنش تصریح کرد: آنچه مسلم است اصلاح فضاي
کسب و کار و بهبود شاخص هاي مزبور در عرصه جهانی است که نه تنها گامی مثبت و اساسی در جهت تقویت جنبه مشارکت بخش
خصوصی در عرصه اقتصاد و ارتقاء سطح اشتغال و تولید در کشور محسوب می شود بلکه به طور قطع از منظر سرمایه گذاران خارجی

 
از جمله ي مهمترین نماگر ها براي ورود به کشور میزبان و شرط لازم براي ارتقا و تسهیل جریان ورود فناوري به کشور است. 



این تحلیلگر مدل هاي اقتصادي و کسب و کار افزود: با این حال بهبود محیط کسب و کار، نیازمند برنامه ریزي و سیاست گذاري
مطلوب است که دستیابی به این مهم نیز نیازمند وجود فرآیندي مستمر براي پایش و سنجش وضعیت محیط کسب و کار در هر

 
کشور است. در همین راستا و در سال 90، نمایندگان مجلس قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار را تصویب کردند. 

تقوامنش با اشاره به چالش هاي پیشروي ایران جهت توسعه فضاي کسب وکار بیان داشت: جهت بهبود رتبه بندي سهولت کسب وکار
ایران چالش هایی پیش روي دولت است که از مهمترین آن ها می توان به عدم شفافیت و رقابتی بودن فضاي کسب وکار، قوانین و
مقررات دست و پا گیر جهت اخذ مجوز ها براي ایجاد یا انحلال کسب وکار، نبود امکان نظارت عمومی بر مسائل مالی و اقتصادي،

ناهماهنگی بین نظام آموزشی و نیاز هاي بازار کار وبروکراسی بسیار زیاد اشاره کرد.



ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99

منبع: آفتابشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/04/25

وزارت کار جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی جدید در سال 99 را اعلام کرد.

 
وزارت کار جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی جدید در سال 99 را اعلام کرد. 

آفتاب نیوز : بسیاري از کارشناسان اقتصادي اعتقاد دارند که روند
ایجاد اشتغال در دولت یازدهم و ودوازدهم مورد قبول نبوده است
و سیاست هاي اشتغالی به عبارتی تکرار طرح هاي قبلی اشتغال
است. اما علاءالدین ازوجی مدیر کل سیاتهاي اشتغال وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بیان طرح هاي اشتغالی می گوید:
با سیاست هاي ایجاد اشتغال، زمینه ایجاد بیش از 500 هزار

فرصت جدید شغلی در سال 99 فراهم شد.



جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/04/25

فصل اقتصاد - وزارت کار جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی جدید در سال 99 را اعلام کرد.

 
 

 
فصل اقتصاد - وزارت کار جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی جدید در سال 99 را اعلام کرد. 

به گزارش خبرنگاراقتصادي خبرگزاري تسنیم ، بسیاري از کارشناسان اقتصادي اعتقاد دارند که روند ایجاد اشتغال در دولت یازدهم و
ودوازدهم مورد قبول نبوده است و سیاست هاي اشتغالی به عبارتی تکرار طرح هاي قبلی اشتغال است. اما علاءالدین ازوجی مدیر کل
سیاتهاي اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بیان طرح هاي اشتغالی می گوید: با سیاست هاي ایجاد اشتغال، زمینه ایجاد

 
بیش از 500 هزار فرصت جدید شغلی در سال 99 فراهم شد. 

 
جزئیات اشتغالزایی مورد ادعاي وزارت کار در جدول زیر آمده است: 

 
 

انتهاي پیام/



عضو کمیسیون صنایع مجلس: «تارا» خودروي مشتري پسند است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/04/25

فصل اقتصاد - عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است
گفت: ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند.

فصل اقتصاد - عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس
شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري
پسند است گفت: ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات

 
خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند. 

به گزارش فصل اقتصاد ، نماینده مردم سراب در مجلس
شوراي اسلامی، گفت: کمیسیون صنایع و معادن مجلس

در کنار انتظاراتی که از خودروسازان دارد، از شرایط تامین نهاده هاي تولید از جمله ورق هاي فلزي، فولاد، آلومینیوم و مس به قیمت
هاي روز و جهانی توسط قطعه سازان و خودروسازان و عدم قیمت گذاري دستوري در زنجیره تامین خودرو نیز مطلع است؛ به همین

 
جهت قرار است در جلسه اي که برگزار خواهد شد، به این موضوعات و نحوه قیمت گذاري خودرو، رسیدگی شود. 

یوسف داودي، با بیان این که هرگونه تغییر افزایش قیمت خودرو باید در گرو افزایش قابل قبول سطح ایمنی راننده و سرنشینان و
آپشن هاي محصولات تولیدي خودروسازان باشد، گفت: تنها در این صورت است که می توان این افزایش قیمت را توجیه کرد. بر
اساس گزارش هاي دریافتی از خودروسازان، در محصولات جدید ایران خودرو شاهد کاهش مصرف سوخت، افزایش ایمنی و به

 
روزآوري محصولات به ویژه خودروهاي جدید هستیم. 

وي عنوان کرد: در آخرین جلسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که با حضور نمایندگان وزارت صمت، شوراي رقابت
و ایران خودرو برگزار شد، مقرر شد تا خودروسازان قیمت تمام شده محصولات خود را بر اساس ریز قطعات خودرو و هزینه هاي

 
دستمزد، انرژي، نیروي انسانی و... را در جلسه آتی به کمیسیون اعلام کنند تا میزان سود و زیان و قیمت نهایی خودرو، بررسی شود. 

نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر این که نظر کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی این است که
تولید داخل منجر به افزایش اشتغال می شود و از این رو، رویکرد حمایتی از خودروسازان داخلی دارد، بیان کرد: به ویژه تولید داخلی
که قابلیت صادرات و رقابت با خودروسازان خارجی را داشته باشد، همواره مورد حمایت کمیسیون صنایع و معادن و نمایندگان مجلس

 
بوده است. 

وي در ادامه با بیان این که از سوي دیگر مردم باید در قبال پولی که براي خرید خودرو پرداخت می کنند، رفاه و ایمنی بیشتري را
تجربه کنند، خاطرنشان کرد: محصولات جدید ایران خودرو و به خصوص خودروي تارا که داراي استانداردهاي جهانی است و توانسته
انتظارات مشتریان را برآورده کند. سعی کمیسیون نیز بنابر فرمایشات مقام معظم رهبري که تاکید بر تولید، پشتیابی و مانع زدایی ها

 
داشتند، کمک به خودروسازان داخلی است تا بتوانند مشکلاتی که بر سر راه تولید و اشتغال قرار دارد را از میان بردارند. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم
و غیر مستقیم اشتغالزایی کند، اظهار کرد: بخش اعظم اشغالزایی غیر مستقیم، مربوط به شبکه قطعه سازان است؛ به همین جهت،



 
مجلس و نمایندگان آن، همواره از تولیداتی که به این شکل در کشور موجب ایجاد اشتغال می شود، حمایت می کند. 

انتهاي پیام/



شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شوند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/04/25

فصل اقتصاد - رسولیان گفت: با تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی بین بخش هاي خصوصی ایران و ارمنستان، ایجاد
صنایع کوچک بین طرفین عملیاتی می شود.

فصل اقتصاد - رسولیان گفت: با تداوم همکاري هاي
اقتصادي و صنعتی بین بخش هاي خصوصی ایران و
ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک بین طرفین عملیاتی می

 
شود. 

به گزارش فصل اقتصاد، علی رسولیان معاون وزیر صمت در
نشست امضاي تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع

کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان که به صورت ارتباط تصویري برخط برگزار
شد، افزود: صنایع کوچک نقش مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این اساس نیاز است تا بنگاه هاي کوچک و

 
متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط با وجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشور ها باید

 
براي رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

 
بیشتر بخوانید 

قیمت جوجه یکروزه همچنان بالاتر از نرخ مصوب/ گلایه مرغداران از کیفیت پایین نهاده هاي دامی رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع کشورمان را صنایع کوچک و
متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و تلاش داریم با به کارگیري

 
سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 

رسولیان یادآور شد: تا کنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي بیان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33 مرکز

 
خدمات فناوري و کسب و کار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب و کار

 
است که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) درحال اجراست. 

رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب و کار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون

 
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و ... ایجاد و اجرا شده است. 

وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تا کنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشور ها امضاء شده

 
است. 



رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقاء دهند و تداوم این همکاري ها منجر به

 
ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

شایان ذکر است، امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري

 
جمهوري ارمنستان امضاء شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکار هاي تجاري مناسب براي همه ذینفعان، ارتقاء و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.
پیش تر رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان افزود: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم مبادلات دو

 
کشور را افزایش داد. 

وي اضافه کرد: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک

 
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقاء دهد. 

انتهاي پیام/



جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99- اخبار کار آفرینی و اشتغال &– اخبار

اقتصادي تسنیم

منبع: تجهیز نیوزشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش خبرنگاراقتصادي خبرگزاري تسنیم، بسیاري از کارشناسان اقتصادي اعتقاد دارند که روند ایجاد اشتغال در دولت
یازدهم و ودوازدهم مورد قبول نبوده است و سیاست هاي اشتغالی به عبارتی تکرار طرح هاي قبلی اشتغال است. اما

علاءالدین ازوجی مدیر کل سیاتهاي اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بیان طرح ...

جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99- اخبار

 
کار آفرینی و اشتغال &– اخبار اقتصادي تسنیم 

به گزارش خبرنگاراقتصادي خبرگزاري تسنیم، بسیاري از
کارشناسان اقتصادي اعتقاد دارند که روند ایجاد اشتغال در
دولت یازدهم و ودوازدهم مورد قبول نبوده است و سیاست
هاي اشتغالی به عبارتی تکرار طرح هاي قبلی اشتغال
است. اما علاءالدین ازوجی مدیر کل سیاتهاي اشتغال
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بیان طرح هاي
اشتغالی می گوید: با سیاست هاي ایجاد اشتغال، زمینه

 
ایجاد بیش از 500 هزار فرصت جدید شغلی در سال 99 فراهم شد. 

 
جزئیات اشتغالزایی مورد ادعاي وزارت کار در جدول زیر آمده است: 

انتهاي پیام/



جدال موحد با نماینده بهبهان بر سر مراعات حق مردم کهگیلویه و بویراحمد

(+عکس)

منبع: بویر نیوزشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/04/25

این روزها کشور از تنش آبی به وضعیت بحران آبی رسیده است و در شبکه هاي اجتماعی نمایندگان کهگیلویه بزرگ و
بهبهان در مجلس شوراي اسلامی بر روي سد آبریز این چالش مهم را بیان کردند که با پاسخ قاطع موحد به مظلومی همراه

بود. به گزارش بویرنیوز؛ در حالیکه استان کهگیلویه و بویراحمد یکی از (...) نوشته جدال ...

این روزها کشور از تنش آبی به وضعیت بحران آبی رسیده است و در شبکه هاي اجتماعی نمایندگان کهگیلویه بزرگ و بهبهان

 
در مجلس شوراي اسلامی بر روي سد آبریز این چالش مهم را بیان کردند که با پاسخ قاطع موحد به مظلومی همراه بود. 

به گزارش بویرنیوز؛ در حالیکه استان کهگیلویه و بویراحمد یکی از پرآب ترین استان هاي کشور است اما متاسفانه تاکنون از این

 
نعمت ارزشمند به درستی استفاده نشده و دشت هاي دهدشت و چرام همچنان تشنه است و کشاورزي سنتی در آن رواج دارد. 

 
 

رودخانه پرآب مارون از کنار دشت هاي پهناور شهرستان کهگیلویه می گذرد و استفاده چندانی از این ظرفیت بزرگ براي توسعه

 
کشاورزي منطقه نمی شود. 

از 70 هزار هکتار زمین زراعی شهرستان کهگیلویه کمتر از یک دهم آن آبی است و در سایر اراضی کشت دیم همراه با هزینه هاي

 
گزاف و درآمد حداقلی انجام می شود. 

شهرستان هاي کهگیلویه و چرام اکنون با وجود دشت هاي وسیع و اراضی مستعد کشاورزي و ظرفیت هاي بالقوه در بخش هاي

 
مختلف صنعتی و گردشگري ولی به دلیل نبود برخی زیرساخت ها توسعه چندانی نیافته اند. 

 
براي رهایی از این وضعیت اسفناك مطالبه عمومی احداث سد آبریز است. 

اخذ مجوز آغاز عملیات ساخت سد مارون 2 معروف به آبریز با هدف انتقال آب به 30 هزار هکتار از زمین هاي تشنه شهرستان هاي

 
کهگیلویه و چرام یکی از گامهاي مهم دولت تدبیر و امید براي توسعه این شهرستانها محسوب می شود. 

در نبرد توئیتري جدید نمایندگان بهبهان و کهگیلویه بزرگ در خصوص احداث سد آبریز نشان می دهد که خوزستان همچنان چشم

 
طمع به این منبع آبی سودآور دارد و هیچ اعتنایی به بالا دست ندارد. 

 
 

محمد طلا مظلومی نماینده نظامی بهبهان در مجلس شوراي اسلامی در توئیتی نوشت قاطعانه در برابر اجراي سد مارون 2 که زیاده



خواهی و دست اندازي به منابع آبی این مرز و بوم است می ایستیم و به همراه سایر نمایندگان استان اجازه نخواهیم داد چنین

 
طرحی که پشتوانه کارشناسی نداشته و پشت آن لابی هاي سیاسی است کلید بخورد. 

 
اما سید محمد موحد نماینده کهگیلویه بزرگ در پاسخی قاطع به نماینده بهبهان نوشت 

به لطف خدا؛ دقت کارشناسان فنی و با رعایت اصول زیست محیطی سد آبریز وارد فاز اجرایی خواهد شد. اظهار نظر دیگران که براي
مصرف داخلی است خللی در روند احداث سد ایجاد نخواهد کرد. کسانیکه خلاف قانون و اخلاق مانع اشتغال جوانان به بهانه بومی

 
گزینی می شوند نمی توانند درخصوص آب نیز اولتیماتوم بدهند. 

با این پاسخ قاطع موحد در خصوص اجراي سد آبریز 2 وکنایه وي به نماینده بهبهان که باعث کارگران و نیروهاي بهمئی شاغل و
حامی وي در پالایشگاه بیدبلند بود نشان می دهد که سد آبریز چالش جدید نماینده کهگیلویه و بهبهان در روزها و ماه هاي آینده

 
خواهد بود. 

 
اما ذکر چند نکته؛ 

 
نماینده نظامی بهبهان اعلام کرده اجراي سد مارون زیاده خواهی است و قاطعانه در برابر آن می ایستیم. 

 
جناب مظلومی آیا استفاده و برداشت 125 میلیون مترمکعبی از 650 میلیون مترمکعبی حوزه آبریز زیاده خواهی است. 

 
 آیا برداشت 125 میلیون مترمکعبی حقابه برداشت 350 میلیون مترمکعب زیاده خواهی است؟ 

آیا سیراب کردن دشت هاي کهگیلویه و چرام و رونق کشاورزي و تولید زیاده خواهی وجلوگیري شما دقیقاً مخالفت صریح با شعار

 
سؤال رهبري انقلاب است. 

 
نکته دوم در توئیت نماینده بهبهان این است که سایر نمایندگان خوزستان را به کمک طلبیده که با اجراي سد آبریز مخالفت کنند 

 
این جاست که مجمع نمایندگان استان با همدلی و همگرایی بیشتر فارغ از حوزه انتخابیه به اجراي این سد کمک کنند. 

 
قطعاً همه استان از این سد ذینفع خواهند شد. 

همچنین می طلبد همه فعالان اجتماعی و رسانه اي در کهگیلویه بزرگ براي به سرانجام رساندن این پروژه مهم و حیاتی وارد میدان

 
شوند و از حقانیت مردم این دیار حمایت کنند. 

براساس این گزارش فرهادي مدیر آب منطقه اي استان حق برداشت شهرستان کهگیلویه از رودخانه مارون را 350 میلیون متر مکعب
دانست و اظهار کرد: علاوه بر برداشت 125 میلیون متر مکعب مابقی سهم استان با اجراي طرح هاي سقاوه، ایستگاه پمپاژ دهدشت

 
غربی و ایستگاه پمپاژ دشت بن لنده برداشت خواهد شد. 

حاجی زاده معاون عمرانی استانداري کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد: سد آبریز با ارتفاع 144 متر، 173 میلیون متر مکعب گنجایش



مخزن و تولید سالانه 20 مگاوات برق احداث می شود. اولویت در اجراي سد رعایت پیوست هاي محیط زیست و پس از آن به سهم
آب شرب، کشاورزي و صنعت پرداخته خواهد شد.



مسؤولان در تامین نهاده هاي دامی عشایر اهتمام جدي داشته باشند/ در مسیر

سرمایه گذاري مانع تراشی نشود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش خبرگزاري فارس از اردبیل، آیت االله سید حسن
عاملی در خطبه هاي نمازجمعه این هفته اردبیل عشایر را
قطب تولید کشور دانست و اظهار کرد: عشایر در این روزها،
زیر بار مشکلات کمر شکن مانده اند، در ییلاقات علوفه
نیست و در قشلاقات، قیمت نهاده هاي دامی بسیار

 
بالاست. 

وي افزود: آنها نمی توانند دامداري را ترك کنند چون
شغل اصلی و منبع اصلی درآمد آنهاست، دولت مردان آنها را در این ایام عسرت دریابند و الا کشور در تأمین بخشی از کالاهاي

 
اساسی با مشکل مواجه خواهد شد. 

امام جمعه اردبیل تاکید کرد: عشایر ما در طول تاریخ براي عزت و استقلال کشور، جانفشانی هاي بزرگی انجام داده اند که از آن

 
جمله می توان به ایستادگی در مقابل دشمنان در مرزهاي کشور اشاره کرد. 

وي بیان کرد: به دولت مردان توصیه می کنیم در قیمت گندم، تجدید نظر کنند، این روزها به خاطر گران تر بودن قیمت جو نسبت
به گندم، مجموعه هایی که جو مصرف می کنند، به خرید گندم روي آورده اند. این مسأله با قحط سالی، مزید بر علت شده و دولت
مجبور است ارز بیشتر براي واردات گندم صرف کند. از حالا معادل همان ارز را براي کشاورزان صرف کنید تا بخشی از نیاز به گندم

 
برطرف شود. 

 
مسؤولان باید تلاش خود را بسیج کنند تا در مسیر سرمایه گذاري مانع تراشی نشود 

نماینده ولی فقیه در استان اردبیل در بخش دیگري از خطبه ها، تصریح کرد: همه توجه داشته باشند که در سال «مانع زدایی از

 
تولید» تمام مسؤولان باید تلاش خود را بسیج کنند تا در مسیر سرمایه گذاري مانع تراشی نشود. 

وي ادامه داد: سرمایه گذار با اندك اذیتی کار را رها می کند؛ اخیرا یک خیّر محترم وارد موضوع احداث دامداري صنعتی 5 هزار راسی

 
شد اما نزدیک به یک سال ادارات او را به همدیگر حواله دادند. 

عاملی تاکید کرد: اینجانب بارها او را از ترك پروژه منصرف کردم و عجیب این است که شستا با همان نیت وارد استان شد و یک
هفته تمام کارهاي او اعم از زمین و آب و سایر مقدمات فراهم شد و این نشان می داد که اگر مسؤولان اراده کنند، موضوع در اسرع

 
وقت حل می شود. 



امام جمعه اردبیل بیان داشت: در کلنگ زنی، همان سنگ اندازي هاي ادارات مربوطه در ذهن من بود تا اینکه فرماندار محترم منطقه
تبریک خاصی را در حین کلنگ زنی گوشزد کرد، طبعا تبریک در کنار آن همه اذیت ادارات مربوطه، ناراحت کننده بود به همین

 
جهت براي بیان اینکه اهمیت عمل به فرامین صاحب تبریک بالاتر از خود تبریک است انتقادي صورت گرفت. 

وي تاکید کرد: این انتقاد متوجه تمام مسؤولانی بود که باید موانع احداث مجموعه را برطرف می کردند متأسفانه از انتقاد انجام شده

 
سوء استفاده شد و عده اي که در صدد انتقام از فرماندار بودند تمام آوار را سر او ریختند. 

نماینده مردم استان در مجلس خبرگان رهبري اظهار داشت: از سیاسیونی که با هم تسویه حساب دارند می خواهم انتقادهایی که در
مسیر فرهنگ سازي صورت می گیرد به شائبه هاي انتقام مشوب نکنند و از تمام رسانه هاي محترم و از تمام قلم به دستان و فعالان

 
اجتماعی نیز می خواهم که در عین بیان نقائص از حرمت افراد صیانت نمایند. 

 
حجم بالاي سرمایه گذاري در صنعت فولاد 

نماینده ولی فقیه در استان اردبیل در ادامه سخنان خود گفت: این هفته استان ما یک موفقیت بسیار بزرگ داشت و آن کلنگ زنی
تولید آهن اسفنجی بود. که هم حجم سرمایه گذاري بالایی دارد و هم از صنایع بسیار اساسی است و با آن شمش هاي آهن در اینجا

 
به محصولات پایین دستی تبدیل خواهد شد. 

وي ادامه داد: این پروژه عظیم تولیدي حداقل هزار میلیارد سالانه ارزش افزوده دارد و تولید این کارخانه یک میلیون تن آهن اسفنجی
در سال خواهد بود که قابلیت ویژه براي توسعه دارد و در فازهاي بعدي می تواند با تولید شمش و ورق هاي آلیاژي به مرکز توزیع

 
ورق هاي خاص آلیاژي در منطقه براي صادرات تبدیل شود. 

امام جمعه اردبیل تصریح کرد: مواد اولیه این کارخانه بسیار مهم است و در منطقه ما وجود ندارد، خوشبختانه مواد اولیه تماما از
معدن چادرملو یزد تأمین شده و به صورت گندله با قطار به اردبیل حمل خواهد شد. این کارخانه در حال احداث براي هزار نفر

 
اشتغال ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: ایران در سال 1357 سالانه یک میلیون تن فولاد تولید می کرد و در رده هفتادم جهان بود، امروز ایران با تولید 33

 
میلیون تن در سال در مقام دهم قرار دارد و در سال 1404 با تولید 55 میلیون تن به رتبه ششم خواهد رسید. 

 
تولید پنل هاي خورشیدي در استان اردبیل 

عاملی در ادامه به احداث مجتمع تولیدي پنل خورشیدي و تجهیزات نیروگاهی استان اردبیل نیز اشاره کرد و گفت: این مجموعه
تولیدي با ظرفیت 250 مگاوات در فاز اول و ظرفیت نهایی 500 مگاوات و با سرمایه گذاري 40 میلیون یورویی خارجی و با اشتغال

 
200 نفر شروع شد. 

وي ادامه داد: با ساخت این کارخانه و بومی سازي تکنولوژي اروپایی ظرفیت نیروگاه هاي خورشیدي کشور سالانه 500 مگاوات

 
افزایش می یابد که همه این ها آینده روشنی را به ملت ما نوید می دهد. 



 
حمایت تمام قد اروپا از بزرگ ترین سازمان تروریستی دنیا یعنی منافقین 

نماینده رهبر معظم انقلاب در استان اردبیل در بخش دیگري از سخنان خود بیان کرد: روسیاهان تاریخ ایران یعنی منافقین، تبدیل به
ماشین پول شویی آمریکا و اروپا شده اند. آنها به این روسیاهان بودجه اختصاص می دهند اما شرط می کنند که اعیان آنها را براي

 
سخنرانی در اجلاسیه هاي منافقین دعوت کنند و بخش عمده همان بودجه را به خود آنها برگردانند. 

وي تصریح کرد: این هفته یک نشست مشمئز کننده مجازي توسط منافقین برگزار شد و با کمال تأسف، جماعتی از سیاسیون و دولت

 
مردان آمریکا و اروپا در آن شرکت کردند و عملا ثابت کردند که با تروریسم و تروریست ها هیچ مشکلی ندارند. 

امام جمعه اردبیل ادامه داد: خون 17 هزار ایرانی که به دست منافقین ریخته شد، براي آنها هیچ ارزشی ندارد و آنها حاضرند به خاطر

 
پول، حیثیت خود را زیرپاي خود بگذارند. 

وي افزود: افتضاح جلسه آن قدر بالا رفت که نماینده سیاست خارجی اتحادیه اروپا با آقاي ظریف تماس گرفته و منفعلانه اعلام کرد

 
سخنان نخست وزیر اسلوونی در گردهمایی مجازي منافقین، به هیچ وجه موضع اتحادیه اروپا در قبال جمهوري اسلامی ایران نیست. 

نماینده ولی فقیه در استان اردبیل ادامه داد: مفاهیمی مثل دموکراسی، حقوق بشر، تروریسم و... همه عوض شده اند؛ اروپا از بزرگ
ترین سازمان تروریستی دنیا یعنی منافقین حمایت تمام قد می کند و به آنها در آلبانی جا و امکانات می دهد اما از آن طرف پارلمان
اروپا خواستار اعمال تحریم هاي هدفمند علیه برخی مقامات ایران به بهانه حقوق بشر می شود. هم بشر و هم حقوق بشر آنها با

 
متفاهم عقلی و عرفی حقوق بشر فرق دارد. 

 
آل سعود با شهید کردن حجاج در سال 1366 ثابت کرد که اصلا به احکام دین اعتقاد ندارد 

وي در ادامه به سالروز شهادت حجاج ایرانی در مکه مکرمه در سال 1366 اشاره کرد و گفت: در 6 ذي الحجه سال 1407 نهم مرداد

 
1366، 365 ایرانی شهید شدند و در پایان مجموع شهدا به 402 نفر رسید. 

عاملی تاکید کرد: در زمان و مکانی که ریختن خون حرام است و حتی مشرکین حرمت آن را رعایت می کردند، آل سعود هتک

 
حرمت کرد و ثابت کرد که اصلا به احکام دین اعتقاد ندارد. 

 
شب و روز عرفه استثنایی است 

امام جمعه اردبیل در پایان با اشاره به ایام بسیار حساس دهه اول ذیحجه براي مسلمانان، تصریح کرد: توفیق بسیار بزرگی به ما روي
آورده و ما در آستانه ورود به ایام بسیار حساس دهه اول ذي الحجه مخصوصا روز عرفه و عید قربان هستیم؛ در هیچ روز و شب، دعا،
مثل روز عرفه وارد نشده به حدي که بعد از ظهر عرفه، اصلا کفاف آن دعاها را نمی کند و این جدا استثنایی است و نشانگر آن است

 
که در این روز، عنایت، ویژه است. 

رئیس شوراي فرهنگ عمومی استان اردبیل به عظمت روز عید قربان نیز اشاره کرد و گفت: اهتمام نسبت به نماز عید قربان در
مقایسه با نماز عید فطر پایین است. در حالی که عید فطر، مقدمه عید قربان است بعد از این نماز سرنوشت تعیین می گردد. «امِّا الی

 
الجنّه و امّا الی النّار». 



انتهاي پیام/3463/



سقف وام ازدواج به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرد

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/04/25

بهروزي فر با اعلام این خبر که سقف وام ازدواج در سال 1400 به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرده است گفت: در قانون
The post .بودجه امسال مبلغ 360 هزار میلیارد تومان هم براي اعطاي تسهیلات مسکن جوانان در نظر گرفته شده است

سقف وام ازدواج به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرد appeared first on پایگاه ...

بهروزي فر با اعلام این خبر که سقف وام ازدواج در سال 1400 به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرده است گفت: در قانون بودجه

 
امسال مبلغ 360 هزار میلیارد تومان هم براي اعطاي تسهیلات مسکن جوانان در نظر گرفته شده است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا به نقل از شبستان، خلیل بهروزي فر در گفتگوي ویژه خبري اظهار داشت: تا سال 99 در
قانون بودجه حداکثر سقف اعطاي وام به زوج هاي جوان 50 میلیون تومان بوده اما مجلس در بودجه 1400 و در تبصره 16 چیزي

 
حدود یکصد میلیون تومان براي جوانانی که زیر 24 سال سن دارند در نظر گرفت. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه در مجموع زوجین می توانند 200 میلیون تومان تسهیلات ازدواج دریافت
کنند، عنوان کرد: سقف اعطاي تسهیلات وام ازدواج براي جوانانی که بالاي 24 سال سن دارند هم از 50 میلیون تومان به 70 میلیون

 
تومان افزایش پیدا کرده و با این قانون دست متولیان بانک ها باز شده است. 

بهروزي فر تکلیف دولت براي فراهم کردن تسهیلات ازدواج براي همه جوانان را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: متاسفانه گزارشاتی
در بیرون، بین جوانان و مردم داشتیم مبنی بر اینکه بانک ها در اعطاي تسهیلات ازدواج باز هم در حال سخت گیري هستند بنابراین

 
حدودا دو هفته پیش قائم مقام بانک مرکزي را به مجلس فرا خواندیم. 

نماینده مردم شهرستان هاي فومن و شفت در مجلس با تاکید بر اینکه بر اساس پیگیري هاي کمیسیون اجتماعی مجلس، قائم مقام
بانک مرکزي متعهد شد تا به بانک ها دستورالعملی را ابلاغ کند افزود: در ارتباط با ضامن ها هم قانون پیش بینی کرده حداقل

 
تعهدي که ممکن است براي ضامن تسهیلات ازدواج ایجاد شود را بانک بپذیرد و سخت گیري نکند. 

وي مسکن و اشتغال را دو مشکل اساسی جوانان و مانعی که در مسیر ازدواج اخلال ایجاد می کند ذکر کرد و با اشاره به اینکه مجلس
در مورد مسکن تمهیدات خوبی اندیشیده است، یادآور شد: با استفاده از تبصره 16 و براي نخستین بار در طول انقلاب اسلامی مبلغ

 
360 هزار میلیارد تومان براي اعطاي تسهیلات مسکن جوانان پیش بینی شد. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس اهتمام همه قوا در مورد حل معضل بزرگ اشتغال را ضروري دانست و اضافه کرد:
مجلس در قانون بودجه 1400 مبالغ خوبی را براي طرح هاي اشتغالزایی در نظر گرفته است و در کنار افزایش مهارت هاي کسب و

 
کار بخش خصوصی می تواند در این راستا کمک کار جوانان باشد. 



بهروزي فر با بیان اینکه نظام آموزشی کشورمان متناسب با فضاي کسب و کار در کشورمان نیست و به مهارت آموزي افراد توجهی
نمی شود اظهار داشت: جوانان اگر بخواهند در طرح هاي اشتغالزایی که مبالغ خوبی هم براي آن در نظر گرفته شده مشارکت کنند

 
فرصت براي آن ها فراهم است و قطعا بانک ها هم در این مسیر همکاري خواهند کرد. 

نماینده مردم شهرستان هاي فومن و شفت در مجلس در ادامه تقاطع نیمه کاره ورودي فومن را مورد اشاره قرار داد و با تاکید بر
اینکه کارگروهی براي این امر تشکیل شده است افزود: مسئولان وزارت راه و شهرسازي اصرار دارند طرح و نقشه اي که مدنظر

 
خودشان است در مورد تقاطع نیمه کاره فومن به عنوان پیشانی شهرستان اجرایی بشود. 

وي از رایزنی با مراجع قضایی و دستگاه هاي نظارتی براي اجراي هر چه سریع تر این پروژه سخن گفت و خاطرنشان کرد: قرار است
جلسه اي را در گیلان با حضور معاونان وزارت راه و شهرسازي، استاندار گیلان، دادستان استان، نمایندگان مجلس، رئیس دادگستري

شهرستان و اداره کل بازرسی برگزار و مشکلات تقاطع فومن را بررسی کنیم.



اولویت دولت جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم باشد

منبع: شبستانشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/04/25

امام جمعه خیرآباد شهرستان ورامین گفت: اولویت دولت جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم باشد.

امام جمعه خیرآباد شهرستان ورامین گفت: اولویت دولت

 
جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم باشد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از شهرستان هاي
تهران، حجت الاسلام جعفر طزري امام جمعه خیرآباد
ورامین، در خطبه هاي نمازجمعه این هفته خیرآباد ضمن
تسلیت شهادت امام محمد باقر (ع)، اظهار داشت: از
فعالیت هاي ویژه امام باقر علیه السلام جهاد علمی بود اگر

 
نبود مبارزات علمی امام باقر و صادق علیهم السلام امروز از اسلام ناب محمدي خبري نبود. 

وي با اشاره به اینکه در آستانه سالروز تشکیل شوراي نگهبان قرار داریم، گفت: نقش شوراي نگهبان نقش ویژه اي است که کار تطبیق
مصوبات مجلس بر شرع را دارد، تمام مصوبات و احکامی که مجلس تصویب می کند باید شرعی باشد که این از وظایف شوراي نگهبان

 
است، از طرفی صحت انتخابات و داشتن شرایط لازم براي انتخابات مجلس و ریاست جمهوري از وظایف شوراي نگهبان است. 

امام جمعه خیرآباد افزود: عده اي که تاکنون چند مرتبه بوسیله شوراي نگهبان تأیید شده اند و وظایف خطیري بر عهده داشته اند
امروز به علت برخورد قانونی شوراي نگهبان با داوطلبان ریاست جمهوري و بعضاً مجلس به شوراي نگهبان حمله می کنند امروز یکی
از مشکلات ما انتخابات شوراي شهر است که متأسفانه مشکلاتی را ایجاد کرده است از نمایندگان مجلس درخواست می شود و انتظار

 
می رود که براي انتخابات شوراي شهر و روستا قوانین و شرایط لازم و مفید را وضع نمایند. 

طزري گفت: کمتر از بیست روز تا استقرار دولت جدید زمان باقی مانده است آنچه مهم می باشد و باید رعایت شود آنست که عده اي
که تا دیروز چیزي از مشکلات مردم می دانستند و یا مشکلات مردم را در دوچرخه سواري زنان و رفع حصر فتنه گران و یا رفع
فیلترینگ و آزادي فضاي مجازي می دانستند و مشکلات اقتصادي را اولویت چندم می دانستند هیچ گونه مطالبه گري درباره
مشکلات اقتصادي نداشتند امروز سعی دارند با مطالبه گري مشکلات به وجود آمده در گذشته همچون آب، برق و گرانی اشتغال و
مسکن در مدت زمان کوتاه، انتظارات از دولت جدید را بالا برده و چون این مشکلات کوتاه مدت قابل حل نیست دولت جدید را

 
ناکارآمد جلوه دهند. 

وي عنوان کرد: اولویت دولت جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم است اما نباید انتظار داشت این مشکلاتی که 8
سال به وجود آمده چند ماهه و یا یک ساله برطرف شود.



امام جمعه زنجان: مسلمانان هیچ گاه جنایات آمریکا را فراموش نمی کنند

منبع: تسنیمشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه استان ها - امام جمعه زنجان با بیان اینکه مسلمانان هیچ گاه جنایات آمریکا را فراموش نمی کنند، گفت: مردم پروتکل
هاي بهداشتی را رعایت کنند.

گروه استان ها - امام جمعه زنجان با بیان اینکه مسلمانان
هیچ گاه جنایات آمریکا را فراموش نمی کنند، گفت: مردم

 
پروتکل هاي بهداشتی را رعایت کنند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از زنجان ، آیت االله علی
خاتمی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته با تقدیر از
زحمات خالصانه امام باقر(ع) و امام صادق (ع) اظهار داشت:
20 سال از عمر حکومت امام باقر(ع) همزمان با پنج خلیفه
بنی امیه گذشت و فقط یکی از آن ها عناد زیادي با آن
بزرگوار نداشت؛ چهار خلیفه دیگر دشمنی هاي زیادي با

 
اهل بیت (ع) داشتند و بسیار آن حضرت را اذیت کردند. 

وي افزود: زنده بودن تشیع در جهان امروز مدیون زحمات امام صادق (ع) و امام باقر (ع) است؛ 4 هزار دانشمند برجسته و اهل فن

 
توسط امام ششم تربیت شدند و قدرت شیعه مدیون زحمات آن دو امام بزرگوار است. 

امام جمعه زنجان تاکید کرد: هر امام به مقتضاي زمان رویکردهاي متفاومتی داشته است؛ اگر هر کدام از این بزرگواران در زمان امام
علی(ع) بودند دقیقا همان راه را انتخاب می کردند و اگر در زمان امام حسن(ع) بودند قطعا همان راه را انتخاب می کردند. پس نتیجه

 
می گیریم اگر هر کدام از این بزرگواران در زمان امام باقر(ع) و امام صادق(ع) بودند قطعا جهان تشیع را زنده می کردند. 

وي در ادامه به مناسبت هاي این هفته اشاره کرد و گفت: هفته بهزیستی و تامین اجتماعی را تبریک عرض می کنم؛ بهزیستی
خدمات بسیار ارزنده اي را در کشور ارائه کرده که جا دارد به آن ها خدا قوت عرض کنم. همچنین از حمایت هاي خیران بهزیستی

 
هم تقدیر می کنم و از خداوند متعال درخواست می کنم که به جان و مال آن ها برکت بدهد. 

 
امام جمعه موقت شهرکرد: دور شدن از رهبران دینی افراد را مقابل ولایت فقیه و انقلاب قرار می دهد 

 
امام جمعه موقت شهرکرد: دور شدن از رهبران دینی افراد را مقابل ولایت فقیه و انقلاب قرار می دهد 

 
امام جمعه شیراز: برش بومی نقشه مهندسی فرهنگی شهرستان هاي استان فارس تهیه شود 

 
امام جمعه اردبیل: رونق اشتغال و کارآفرینی مورد توجه مسئولان باشد 

آیت االله خاتمی در ادامه به ششم ذي الحجه سال 66 سالروز شهادت زائرین خانه خدا اشاره کرد و گفت: به خاطر همین موضوع
مسلمانان در تبعیت از قرآن هر ساله مراسم برائت از مشرکین را برگزار می کنند. قطعا جنایات آمریکا و مستکبران هیچ گاه در نزد



 
مسلمانان بخشیدنی نیست. 

وي در ادامه به سالروز تاسیس نیروي انتظامی در 27 تیر سال 69 اشاره کرد و گفت: ژاندارمري، شهربانی و کمیته با یکدیگر ادغام

 
شدند و نیروي انتظامی تاسیس شد؛ ناجا به خوبی توانسته امنیت را در داخل کشور برقرار کند و محبوبیت بالایی در نزد مردم دارد. 

امام جمعه زنجان در ادامه به روز عرفه اشاره و عنوان کرد: از مردم تقاضا داریم که در روز عرفه هرکس در خانواده خود و منزل
شخصی دعاي عرفه و مناجات برگزار کند؛ با اینکه در آستانه پیک پنجم کرونا هستیم از مردم درخواست داریم پروتکل هاي بهداشتی

 
را رعایت کنند. 

وي تشریح کرد: دهم ذي الحجه عید سعید قربان است و به حضرت ابراهیم (ع) و حضرت اسماعیل(ع) سلام می کنیم. فعلا هیج کس
نتوانسته به شکل قاطع اعلام کند که در زمینه ذبح سر حضرت اسماعیل کدامیک از آن ها قدرتمند بوده است؛ وقتی به این داستان
ها می نگریم یاد پدران و مادران شهداي این سرزمین می افتیم که چه خون دل هایی خورده اند. والدین شهدا دسته گل هاي

 
خودشان را روانه جبهه کردند و فقط برایشان تبعیت از دستور خدا و قرآن مهم بود. 

 
کاهش 53 درصدي بارندگی ها 

وي در پایان با ابراز خرسندي از بارش هاي چند روز اخیر در کشور و استان زنجان گفت: متاسفانه امسال 53 درصد بارندگی ها
کاهش یافته و از خداوند متعال درخواست داریم که باران رحمتش را به این سرزمین علوي نازل کند.



برخی از مسئولان هنوز به غرب اعتماد دارند

منبع: تسنیمشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه استان ها - ائمه جمعه شهرستان هاي استان تهران امروز در خطبه هاي خود با اشاره به حضور سران اروپایی و
آمریکایی در نشست مجازي منافقین بر حمایت آمریکا و اروپا از تروریست و لزوم آگاهی مسئولان و مردم در عدم اعتماد به

دشمن تأکید کردند.

گروه استان ها - ائمه جمعه شهرستان هاي استان تهران
امروز در خطبه هاي خود با اشاره به حضور سران اروپایی و
آمریکایی در نشست مجازي منافقین بر حمایت آمریکا و
اروپا از تروریست و لزوم آگاهی مسئولان و مردم در عدم

 
اعتماد به دشمن تأکید کردند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شهرستان هاي استان
تهران، حجت الاسلام والمسلمین جوکار در خطبه هاي
نماز عبادي سیاسی جمعه این هفته ضمن توصیه خود و
نمازگزاران به رعایت تقواي الهی و عبودیت خالصانه

 
پروردگار اظهار داشت: ولایت کلید پذیرش اعمال عبادي است و عبادت زمانی ارزشمند است که همراه ولایتمداري باشد. 

وي با اشاره به نشست مجازي منافقین با سران اروپایی و آمریکایی افزود: آمریکا و اروپا حامیان تروریست و منشأ گروهک هاي
تروریستی هستند و مسئولانی که هنوز در تلاش مذاکره با غرب و آمریکا هستند، دشمن شناس باشند و به آن ها اعتماد نداشته و

 
تابع فرمایشات مقام معظم رهبري باشند. 

خطیب نماز جمعه شهرستان قدس در ارتباط با تحولات افغانستان بیان داشت: انتقام خون حاج قاسم خروج آمریکا از منطقه است و
اخراج و فرار شبانه و تحت فشار بودن آن ها در منطقه باعث شده که نظام سیاسی افغانستان را از داخل دچار بحران کنند و دولت
مرکزي کابل، طالبان و داعش درگیر شده اند و با توجه به تغییر گرایش طالبان و عدم تعرض به شیعیان افغانستان، جمهوري اسلامی

 
در حال تلاش در جهت توافق بین دولت مرکزي کابل و طالبان است تا با مدیریت مسائل داخلی این کشور برطرف شود. 

جوکار بیان داشت: شوراي نگهبان ضامن اسلامیت قوانین کشور است و علاوه بر نگهداري از قوانین کشور، نظارت بر تفسیر قانون و

 
انتخابات را نیز برعهده دارد. 

وي با تشکر از سفر رئیس قوه قضاییه و مجمع نمایندگان استان تهران به شهر قدس افزود: بررسی صلاحیت ها و نظارت در انتخابات
شوراهاي اسلامی لازم است به شوراي نگهبان که نهادي فراجناحی است، سپرده شده تا انتخابات شوراهاي اسلامی نیز سالم و در تراز

 
انقلاب اسلامی مانند انتخابات ریاست جمهوري برگزار شود. 



امام جمعه شهرستان قدس در ادامه گفت: اداره بهزیستی باید متولی بهتر زیستن در جامعه باشد و دردها و مشکلات معلولان را
رسیدگی کند، مسئولان عالی رتبه کشور باید به معیشت، درمان، مسکن، اشتغال و مهارت آموزي افراد داراي معلولیت توجه جدي

 
داشته باشند. 

حجت الاسلام جوکار با تأکید بر اینکه چارت سازمانی بیمه تأمین اجتماعی شهرستان قدس نیاز به تغییر داشته و این اداره پاسخگوي
جمعیت منطقه نیست گفت: بیمارستان تأمین اجتماعی پس از 3 سال از وعده مسئولان ارتقا پیدا نکرده و می بایست بر افزایش

 
سرانه هاي بهداشتی شهرقدس رسیدگی شود. 

 
امام جمعه موقت شهرکرد: دور شدن از رهبران دینی افراد را مقابل ولایت فقیه و انقلاب قرار می دهد 

 
امام جمعه اردبیل: رونق اشتغال و کارآفرینی مورد توجه مسئولان باشد 

 
امام جمعه شیراز: برش بومی نقشه مهندسی فرهنگی شهرستان هاي استان فارس تهیه شود 

 
روز عرفه روز تأمل عمیق و ارزشمند دین و نیایش است 

حجت الاسلام والمسلمین عباس مرادي با اشاره به ایام ماه ذي الحجه و اهمیت تدبر به آن اظهار داشت: ماه ذي الحجه آخرین ماه،
سال قمري و جز ماه هاي حرام است و روز عرفه روز شناخت عقل و دین و آفرینش است، روز استثنائی است که درباره این روز روایت

 
شده اگر از عبادت شب هاي پرفیض رمضان جا ماندیم یک روز براي جبران آن هست و آن روز عرفه است. 

وي افزود: روز عرفه روز تأمل عمیق و ارزشمند دین و نیایش است اگر امکان برگزاري جمعی دعاي عرفه در این روزهاي کرونا پیش
آمد که خوب است اما اگر توفیق آن محقق نشد آن را در منازل و با تدبیر و تدبر مطالعه کنیم، این روز مهم یادآور سالروز شهادت

 
حضرت مسلم (ع) است و یادآور حکایت عاشورا و خاك کربلا است. 

خطیب موقت نماز جمعه پاکدشت در پایان نیز به اهمیت قربانی کردن و دستگیري از خانواده هاي نیازمند اشاره کرد و گفت: روز
عید قربان، روز قربانی کردن هواي نفس و گناهانمان است اگر بخواهیم هر روزمان عید باشد، گناه نکنیم و حواسمان بر لسان و

 
نگاهمان باشد این گونه هر روزمان عید است. 

 
قالب مردم در جامعه دچار فقر شده اند 

حجت الاسلام والمسلمین قاسم خداپرست در خطبه هاي این هفته پاکدشت با اشاره به برخی مشکلات جامعه، همدلی را یکی از
ستون هاي مرتفع نمودن این مسائل دانست و اظهار داشت: عید قربان غنیمت زمانی براي رسیدگی به وضعیت فقراست؛ متأسفانه
هرچه به روزهاي پایانی دولت نزدیک می شویم، مشکلات بیش از گذشته نمایان می شود، گرانی افسار گسیخته، قیمت هاي بی

 
سامان باعث شده تا غالب جامعه دچار فقر شوند. 

وي افزود: افرادي که توانایی قربانی کردن را دارند به فقرا و همسایگان حواسشان باشد، فقرا، محرومان و همسایه ها را فراموش نکنید

 
خیلی ها در این شرایط قدرت خرید گوشت و مرغ را ندارند. 

خطیب نماز جمعه شریف آباد با اشاره به فرارسیدن سالروز تأسیس شوراي نگهبان گفت: شوراي نگهبان در سال 59 و به دستور بنیان
گذار جمهوري اسلامی ایران تأسیس شد و این شوراي مهم متشکل از 6 فقیه عادل، ریزبین، سیاسی و با بصیرت هستند که 6
حقوقدان که از سوي قوه قضائیه معرفی می شود را در کنار خود دارد که صیانت از اسلامیت و جمهوریت نظام از جمله کارهاي مهم



 
شوراي نگهبان است. 

حجت الاسلام خداپرست در پایان خاطرنشان کرد: متأسفانه در هر انتخاباتی که در کشور برگزار می شود معاندان و ضربه خوردگان از
نظام بر طبل مخالفت با شوراي نگهبان می زنند، اما این شورا با وجود این مشکلات به کار خود به خوبی پرداخته و می پردازد و بنیان

 
گذار جمهوري اسلامی ایران در خصوص شوراي نگهبان و مخالفت با آن فرمودند، مخالفت با شوراي نگهبان، حرام است. 

 
افغانستان کانون بحرانی در غرب آسیا 

حجت الاسلام والمسلمین کاظم فتاح دماوندي در خطبه هاي سیاسی عبادي نماز جمعه این هفته در دماوند با اشاره سالروز شهادت
امام محمد باقر (ع) اظهار داشت: یکی از برکات وجود امام محمد باقر (ع) آموزش مناسک حج به مسلمانان و در نتیجه وحدت رویه
حاجیان در اعمال حج است؛ امروز یکی از مهم ترین جلوه ها و نشانه هاي وحدت مسلمانان مراسم حج است که مسلمانان در اعمال

 
اساسی و اصلی حج با یکدیگر اتفاق نظر دارند. 

وي با بیان اینکه راهبرد رهبران انقلاب اسلامی در اتحاد جهان اسلام ریشه در روایات امام محمد باقر (ع) دارد افزود: ایجاد گفتمان
اسلام ناب معنوي در مقابل اسلام آمریکایی، ابتکار کنفرانس وحدت اسلامی، ابتکار نام گذاري هفته وحدت، نفی رسمی تشیع

 
انگلیسی و وهابیت آمریکایی و... رویکردهاي جمهوري اسلامی براي حل مشکلات اساسی جهان اسلام است. 

امام جمعه شهرستان دماوند در ادامه به اعمال روز عرفه و عید قربان اشاره کرد و گفت: عید قربان از اعیاد بزرگ اسلامی و عید بندگی
و اطاعت از خداوند و دوري از شیطان است، حضرت ابراهیم به همگان آموخت باید بت هاي شیطانی را شکست و با طاغوت انسانی

 
مبارزه کرد و از سنن مؤکد عید قربان قربانی کردن و دادن گوشت قربانی به نیازمندان است. 

فتاح دماوندي در رابطه با تحولات افغانستان بیان کرد: شرایط افغانستان بحرانی و آینده آن در ابهام است؛ از سویی طالبان در حال
تصرف شهرها و استان هاي مختلف افغانستان و از سویی آمریکا در حال خروج ناخواسته است، صحنه سیاسی و عرصه عملیاتی کشور

 
در دست سه بازیگر داخلی یعنی دولت مرکزي در کابل، طالبان و داعش است. 

وي اضافه کرد: کشورهاي ایران، پاکستان، چین، روسیه، ترکیه، امارات و قطر سعی دارند در افغانستان نفوذ و تأثیر داشته باشند؛ از
بین بازیگران داخلی افغانستان، داعش براي ما خطرناك تر از سایرین است و جمهوري اسلامی سعی کرده است بین طالبان و دولت

 
مرکزي گفت وگو و تعامل برقرار کند تا افغانستان روي ثبات و امنیت را ببیند. 

امام جمعه شهرستان دماوند تأکید کرد: اگر داعش در افغانستان قدرت بگیرد این کشور به کانون بحرانی در غرب آسیا تبدیل خواهد
شد و آمریکایی ها و غربی ها از ایجاد قدرت تکفیري داعش با پشتوانه عربستان و امارات رضایت خواهند داشت؛ تأمین امنیت مرزهاي

 
گسترده شرقی ایران و حفظ جان مردم افغانستان مخصوصاً شیعیان براي ایران حائز اهمیت است. 

 
تشکیل کابینه انقلابی و متعهد علاج مشکلات کشور است 

حجت الاسلام والمسلمین اسماعیلی ضمن دعوت عموم نمازگزاران به تقواي الهی اظهار داشت: بیان حق و حقیقت از حسن هاي
انسان متقی است، انسان با تقوا همیشه در جهت بیان حق و حقیقت قدم می گذارد، شاید انجام این کار به ضرر او نیز باشد ولیکن در

 
نهایت ایمان دارد که این کار به جز سعادت براي او ثمره دیگر نخواهد داشت. 



وي افزود: دولت انقلابی با تمام توان در پی تشکیل کابینه اي انقلابی است و امروز باعث افتخار امت و ملت است که کسی سکان دار
دولت جدید شده که از بیان واقعیت اجتناب نمی کند و عدالت طلبی و عدالت خواهی و رواج این امر را از اولویت هاي کار خود می

 
داند. 

امام جمعه شهرستان قرچک در ادامه گفت: قطعاً دولت آینده راه دشواري را در پیش خواهد داشت و سختی ها و مشقت بسیاري در
این راه گریبان گیر دولت خواهد شد اما می توان با تشکیل یک کابینه توانمند، انقلابی، خستگی ناپذیر، داراي کارنامه اجرایی

 
درخشان، متعهد، مجرب، داراي روحیه جوان از زیر بار مشکلات پیروزمندانه بیرون بیایند. 

حجت الاسلام اسماعیلی تصریح کرد: مدیران فعلی نیز انگار نیتشان سخت کردن کار و طولانی کردن راه دولت بعد است و بر سر راه
دولت بعدي مداوم مانع می گذارند. اغلب سد بر سر راه دولت بعد گذاشته و علی الظاهر کمر همت را براي بدتر کردن اوضاع بسته اند.

وي تأکید کرد: گرانی نان و دیگر اقلام در کمتر از یک ماه قبل از تشکیل کابینه جدید تنها پیامش مانع تراشی براي دولت بعد است،
جدیداً حرف هاي تعجب آوري از آمارهاي ضدونقیض این دولت از انجام فعالیت هاي عمرانی، اقتصادي، سیاسی و دیپلماسی می زنند

 
اما تنها بر روي صندلی نشسته و کم کاري خود را وقیحانه توجیه می کنند. 

امام جمعه قرچک در پایان خاطرنشان کرد: صحت نتیجه انتخابات شوراي شهر قرچک در سطح شهرستان مورد تأیید هیئت نظارت و
مسئولان ذي ربط نیست، تخلفات محرز است و می بایست بر خود کنند و مسئولان شهرستان نیز نظرشان را به هیئت نظارت استان

 
ارجاع دادند که همه چیز بستگی به نظر شوراي نظارت استان است. 

 
راه مقابله با دشمن و استکبار استقامت است 

حجت الاسلام شیخ میثم درگاهی با اشاره به انجام فرایض دینی اظهار داشت: همه ما باید به گونه اي رفتار کنیم که ضمن رعایت
ملزومات بهداشتی و رعایت شرایط کرونایی وظایف دینی خود را نیز به درستی انجام دهیم و البته هیئات مذهبی نیز باید در این

 
موضوع پر قدرت تر از پیش عمل کنند. 

وي با بیان اینکه عید قربان عید فداکاري، ایثار، عشق و ... است افزود: عید قربان یکی از اعیاد بزرگ اسلامی و زیباترین نمونه تعبد
انسان در برابر خداوند است. وقتی انسانی به بالاترین درجه خضوع، خشوع و انقطاع می رسد که حاضر است همه چیز خود را فدا کند

 
تا به درجه بالاي فنا برسد، قربانی می شود و عید سعید قربان نماد چنین سلوکی است. 

امام جمعه فشافویه در ادامه گفت: عید قربان به همه ما آموخت که قربانی درگاه خداوند پیش از آنکه جنبه توحیدي و عبادي داشته
باشد جنبه سیاسی و اجتماعی نیز دارد و به همه ما آموخت که براي اعتلاي راه اسلام باید از خود و فرزندانمان و متعلقات خود

 
گذشت و کسی که به این درجه برسد قطعاً قربانی کرده است ولو اینکه به حسب ظاهر قربانی از او سر نزند. 

درگاهی با اشاره به سال زور تأسیس شوراي نگهبان تصریح کرد: این شورا داراي جایگاه بسیار خطیري است و وظیفه صیانت از دین

 
اسلام را برعهده دارد و در نظام جمهوري اسلامی یکی از ارکان غیرقابل خدشه است. 

وي با اشاره به نشست مجازي سازمان تروریستی منافقین تأکید کرد: این نشست با شرکت سیاستمداران ضد ایرانی برگزار شد و



سیرك بسیار مضحکی را ایجاد کرد به عنوان اینکه می خواهند در مقابل جمهوري اسلامی بایستند که البته این خواب پریشانی است

 
و عملیاتی نخواهد شد. 

امام جمعه فشافویه تصریح کرد: آنچه از این نشست به دست می آیند نشانگر چندین نکته است که به آن اشاره می کنیم. شرکت
مقامات غربی در این نشست نماد عدم بلوغ سیاسی آن هاست و هنوز نمی دانند که انقلاب اسلامی نهاد نوپایی نیست و تبدیل به

 
شجره طیبه تنومند شده که دیگر با این اقدامات تحت تأثیر قرار نمی گرد. 

درگاهی ادامه داد: شرکت اروپاییان و آمریکایی ها در این نشست نشان دهنده همدلی و همدستی طولانی با این گروهک منافقی است
که دستش به خون 17 هزار انسان بی گناه آلوده است و این ها تروریسم حقیقی هستند که با این گروهک سفاك و ددمنش توافق

 
می کنند نشان دهنده همراهی آن ها است. 

امام جمعه فشافویه تصریح کرد: نکته سوم مربوط به نمایش مبارزه با تروریسم از سوي این مدعیان است که با این نشست تضاد و

 
پارادوکس را به همگان نشان دادند. آمریکا و اروپا بنیان گذاران تروریسم در جهان هستند. 

حجت الاسلام درگاهی ابراز داشت: نکته دیگر مربوط به این است که این اقدامات نشانگر این است که آمریکا و اروپا هرگز نمی
خواهند که ما رشد کنیم و دست به اقدامی می زنند که ایران زمین بخورد و باز جاي تعجب است که کسانی هنوز دل به آن ها بسته

 
اند. 

 
وي بیان کرد: مردم بدانند که راه مقابله با دشمن و استکبار استقامت است و راه مقابله مذاکره نیست. 

امام جمعه فشافویه با اشاره به مشاهده گران فروشی در منطقه فشافویه خاطرنشان کرد: از کسبه می خواهیم انصاف را در کار خود
مدنظر قرار دهند و هر نوسانی را در کشو بهانه اي براي گران فروشی نکنند و دستگاه هاي نظارتی نیز نسبت به رصد بازار در اینم

منطقه اهتمام جدي داشته باشند.



جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی در سال 99

منبع: تسنیمشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/04/25

وزارت کار جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی جدید در سال 99 را اعلام کرد.

 
 

 
وزارت کار جزئیات ایجاد 500 هزار فرصت شغلی جدید در سال 99 را اعلام کرد. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرنگاراقتصادي خبرگزاري تسنیم، بسیاري از کارشناسان اقتصادي اعتقاد دارند که روند ایجاد اشتغال در دولت یازدهم و
ودوازدهم مورد قبول نبوده است و سیاست هاي اشتغالی به عبارتی تکرار طرح هاي قبلی اشتغال است. اما علاءالدین ازوجی مدیر کل
سیاتهاي اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بیان طرح هاي اشتغالی می گوید: با سیاست هاي ایجاد اشتغال، زمینه ایجاد

 
بیش از 500 هزار فرصت جدید شغلی در سال 99 فراهم شد. 

 
جزئیات اشتغالزایی مورد ادعاي وزارت کار در جدول زیر آمده است: 





نرخ بیکاري بهار 8.8 درصد شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/04/25

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر در بهار 1400 نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)،
بیکار بوده اند.

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر در بهار 1400
نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و

 
بیکار)، بیکار بوده اند. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم، مطابق
آخرین آمار ارائه شده از سوي مرکز آمار ایران از آمار
نیروي کار در بهار 14 در مقایسه با فصل مشابه سال قبل،
بیش از 499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي
(شاغل و بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله بهار
1398 نسبت به بهار 1399 کاهشی معادل یک و نیم

میلیون نفر داشته است. با این وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در بهار امسال، همچنان نسبت به جمعیت فعال 27

 
میلیون و 46 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار می باشد. 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند
تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) ، 1. درصد کاهش یافته است.

در بهار 14 ، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) .4

 
درصد افزایش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 14 ، بخش خدمات با 48,8 درصد بیش-
ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33,2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد قرار

 
دارند. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22,1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار 14 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 2.4 درصد کاهش یافته

 
است. 



بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان می دهد که در بهار 14 ، 15,6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی بیکار
بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1 درصد

 
کاهش یافته است. 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 149,8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل اقتصادي
(فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و…) کم تر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي انجام کار

اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلین 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر در هفته کار کرده اند.



جزئیات طرح بزرگ پرداخت تسهیلات اشتغال زایی گل گهر براي شهروندان سیرجان و بردسیر

اعلام شد

منبع: مستقل آنلاینشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/04/25

طرح بزرگ پرداخت تسهیلات اشتغا ل زایی به منظور حمایت از راه اندازي کارگاه ها و کسب و کارهاي کوچک و متوسط ،
توسط شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در سیرجان و بردسیر اجرا می شود.

طرح بزرگ پرداخت تسهیلات اشتغا ل زایی به منظور حمایت از راه اندازي کارگاه ها و کسب و کارهاي کوچک و متوسط ،

 
توسط شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در سیرجان و بردسیر اجرا می شود. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت گل گهر، مدیر
طرح هاي اقتصاد مقاومتی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر
گفت: کمبود نقدینگی براي کارگاه ها و راه اندازي کسب و کارها
موجب شده تا بسیاري از افراد جوان، باانگیزه و توانمند نتوانند
کسب و کارشان را راه بیاندازند. از همین رو  با تاکید مدیر عامل
محترم شرکت گل گهر مبنی بر انجام گامی بلند و تاثیر گذار در
این خصوص و ارایه خدمتی ارزشمند به شهروندان ، شرکت
معدنی و صنعتی گل گهر به عنوان معین اقتصادي شهرستان
هاي سیرجان و بردسیر طرح پرداخت تسهیلات اشتغال زایی را
در شهرستان سیرجان اجرا می کند. مهندس محسن آرش درباره
جزییات این طرح افزود: با هدف توسعه و بهبود اشتغالزایی
خصوصا در روستاها و حمایت از راه اندازي کسب و کارها و

کارگاه ها، بر اساس الگوي توسعه اجتماعی رسالت، تفاهم نامه سه جانبه شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، استانداري کرمان و شبکه

 
توسعه اجتماعی رسالت استان کرمان امضا شده است. 

 بر اساس این تفاهم نامه قرار است امسال 2000 فقره تسهیلات اشتغال زایی تا سقف 100 میلیون تومان از محل امتیاز حساب

 
شرکت گل گهر نزد بانک رسالت با کارمزد صفر تا 2 درصد و دوره بازپرداخت 36 ماهه به متقاضیان پرداخت شود. 

مدیر طرح هاي اقتصاد مقاومتی شرکت گل گهر تصریح کرد: این تسهیلات صرفا به افراد بیکار، زنان سرپرست خانوار و افرادي که
فاقد بیمه کارفرمایی باشند تعلق می گیرد و کارمندان، کارکنان شرکت هاي بخش خصوصی و بازنشستگان مشمول دریافت این
تسهیلات نیستند. در اطلاعیه این طرح آمده است که متقاضیان براي کسب اطلاعات بیشتر درباره جزییات این طرح به راهبران کانون

 
هاي اجتماعی در روستاها و در شهر سیرجان به بانک قرض الحسنه رسالت واقع در بلوار دکتر صادقی و یا به لینک زیر 

 
 https://geg.ir/eshteghalzaie



مراجعه فرمایند.



سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع و استانداري گیلان تفاهم نامه امضا کردند

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/04/25

گیلان امروز- سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح با هدف گسترش همکاریهاي علمی، آموزشی،

 
پژوهشی و فناوري با استانداري و دانشگاه گیلان تفاهم نامه همکاري امضا کرد. 

به گزارش روابط عمومی وزارت دفاع؛ امیر خواجه فرد، مدیر عامل سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع هدف از امضاي این تفاهم نامه را
همکاري در زمینه اکتساب فناوري مورد نیاز کشور، توسعه فضاي کسب و کارهاي هوایی؛ اعلام اولویت هاي پژوهشی و فناورانه
سازمان به دانشگاه و همکاري در اجراي طرح هاي آموزشی، پژوهشی و فناورانه سازمان صنایع هوایی در قالب تیم هاي استارتاپ و

 
شرکت هاي دانش بنیان ممتاز منتخب برشمرد. 

وي افزود: سازمان صنایع هوایی نیروهاي مسلح در راستاي تدابیر فرماندهی معظم کل قوا (مد ظله العالی) خود را ملزم به استفاده از
سرریز توانمندي هاي بخش دفاعی در حوزه هاي غیرنظامی می داند که بهره گیري از ظرفیت هاي این سازمان در فراهم سازي
زیرساخت هاي پژوهشی، آموزشی و فرهنگ سازي در حوزه صنعت هوایی به ویژه در بخش هواپیماهاي سبک، بخشی از این رویکرد

 
است. 

ارسلان زارع استاندار گیلان هم در این مراسم، اقدامات سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع در راستاي توسعه کشور را مایه مباهات
دانست و با اشاره به ظرفیت هاي استان گیلان در عرصه هاي منابع انسانی، علم و فناوري و موقعیت هاي جغرافیایی و اقتصادي آن،
منطقه آزاد انزلی و دانشگاه گیلان، این تفاهم نامه را فرصت مناسبی براي اساتید و فارغ التحصیلان رشته هاي مختلف مکانیک، برق،

 
الکترونیک و سایر رشته هاي تخصصی دانست. 

وي اضافه کرد: با امضاي این تفاهم نامه می توان از ظرفیت هاي موجود متناسب با ماموریت هاي سازمان صنایع هوایی استفاده کرد و

 
استان گیلان نیز به عنوان یکی از قطب هاي صنعت هوایی کشور مطرح گردد. 

زارع ابراز امیدواري کرد: با عزم همگانی و اراده مسئولان استان و با برگزاري مستمر و ماهانه کارگروه هاي تعیین شده شاهد اجرایی

 
شدن هر چه سریعتر مفاد این تفاهم نامه باشیم. 

احمد رضی رئیس دانشگاه گیلان هم در این مراسم با ابراز خرسندي از امضاي این تفاهم نامه آنرا فرصت مناسبی براي استفاده از

 
ظرفیت هاي بالقوه دانشگاه ها، اساتید و دانشجویان شمال کشور در کارآفرینی و توسعه ارتباطات صنعت و دانشگاه دانست . 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه گیلان به عنوان بزرگترین دانشگاه منطقه شمال کشور نقش هماهنگ کننده دانشگاه هاي استان هاي
شمالی کشور را برعهده دارد، افزود: این تفاهم نامه علاوه بر فرصت هایی که براي توسعه استان گیلان دارد با توجه به تنوع رشته اي

 
موجود و ظرفیت هاي علمی دانشگاهی، دستاوردهاي خوبی هم براي دانشگاه گیلان خواهد داشت. 



در این مراسم ، استاندار گیلان و هیئت مدعو ضمن بازدید از شرکت هاي تابعه سازمان صنایع هوایی، از نزدیک با دستاوردها و

 
توانمندي هاي سازمان صنایع هوایی در حوزه ، طراحی، ساخت، تولید و بازآماد (اورهال) انواع هواپیما ، بالگرد و پهپاد آشنا شدند. 

صبح چهارشنبه نیز با حضور امیر خواجه فرد مدیرعامل سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع، ارسلان زارع استاندار گیلان، علی اوسط
اکبري مقدم رئیس سازمان منطقه آزاد تجاري و احمد رضی رئیس دانشگاه گیلان، تفاهم نامه همکاري مشترك به امضاء طرفین

رسید.



تزریق 3 هزار دوز واکسن به مددجویان و پرسنل بهزیستی استان کرمانشاه /

براي ساماندهی 350 کودك کار نیاز به حمایت خیرین داریم

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیر کل بهزیستی استان کرمانشاه در سخنرانی پیش از
خطبه هاي نماز جمعه امروز کرمانشاه از تزریق 3 هزار دوز
واکسن کرونا به مددجویان و پرسنل مرتبط در بهزیستی

 
استان خبر داد. 

به گزارش فرتاك نیوز، فرحناز محمدي مدیر کل بهزیستی
استان کرمانشاه امروز (25 تیر ماه )درخطبه هاي پیش از
نماز جمعه با تبریک هفته بهزیستی (22 لغایت 28 تیرماه)
اظهار کرد: امروز بهزیستی دیگر یک نهاد حمایتی نیست و

با 200 فعالیت متعدد در زمینه هاي مختلف، سلامتی جسمی و روانی فرد، خانواده و اجتماع خدمات سطح یک پیشگیري از معلولیت

 
ها، ارائه خدمات توانبخشی،اشتغال، توانمند سازي و تامین مسکن مددجویان تحت حمایت را بر عهده دارد. 

 
بیش از 35 هزار خانوار مستمري بگیر تحت پوشش بهزیستی استان 

وي افزود: بیش از 35 هزار خانوار مستمري بگیر در سطح استان کرمانشاه با بیش از 43 هزار پرونده توانبخشی و 10 هزار پرونده

 
اجتماعی درجامعه آماري 172 هزار نفري بهزیستی تعریف شده اند. 

 
استقرار 17 مرکز شبانه روزي توانبخشی و یازده مرکز شبانه روزي حوزه اجتماعی در استان 

مدیر کل بهزیستی استان کرمانشاه گفت: طی سال 99 مراکز دولتی و مراکز غیر دولتی تحت نظارت سازمان بهزیستی با فعالیت
مستمر و شبانه روزي توانستند نتایج موثري در زمینه هاي مختلف براي استان به ارمغان بیاورند که از آن جمله می توان به مراکز
نگهداري مددجویان مرتبط در 17 مرکز شبانه روزي توانبخشی؛(شامل مراکز سالمندان، معلولین جسمی،حرکتی و ذهنی)، 12 مرکز

 
شبانه ریزي حوزه اجتماعی (خانه کودك و نوجوان،مرکز امن زنان و خانه سلامت دختران) نام برد. 

 
نگهداري بیش از 350 معتاد متجاهر در مراکز ماده 16 بهزیستی استان 

وي تعداد مراکز شبانه روزي در حوزه کاهش آسیب بیماران روانی را 31 مرکز با 300 بیمار عنوان کرد و گفت: در مراکز ماده 16

 
درمان اعتیاد نیز بیش از 350 معتاد متجاهر به صورت روزانه و مستمر نگهداري می شوند. 

 
تزریق 3 هزار دوز واکسن به مددجویان و پرسنل مرتبط بهزیستی 



محمدي تصریح کرد: طی 16 ماه گذشته در بخش دولتی خوشبختانه کمترین میزان مرگ و میر ناشی از کرونا را در مراکز سطح
کشور شاهد بودیم و در زمینه واکسیناسیون نیز با همکاري معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان با انجام مرحله اول
واکسیناسیون و بخش عظیمی از مرحله دوم تا کنون حدود 3 هزار دوز واکسن براي مددجویان و پرسنل مرتبط در مراکز تزریق شده

 
ودر این زمینه جز استانهاي پیشرو و موفق هستیم. 

 
راه اندازي 80 مرکز مثبت زندگی در استان 

وي بیان داشت: در سال گذشته جهت تسهیل دسترسی مددجویان و الکترونیکی شدن بسیاري از خدمات انجام فعالیت هاي

 
بهزیستی به صورت خانواده محور و محله محور راه اندازي 80 مرکز مثبت زندگی در استان انجام گرفت. 

 
بهره مندي 2 هزارو 362 مددجو از تسهیلات اشتغال، بیمه کارفرمایی وخویش فرمایی و ارتقا کارآفرینی 

مدیر کل بهزیستی استان در ادامه با اشاره به اشتغال مددجویان تحت پوشش بهزیستی گفت:در سال گذشته 2 هزارو 362 مددجو از

 
تسهیلات اشتغال، بیمه کارفرمایی وخویش فرمایی و ارتقا کارآفرینی در پایگاه هاي استان بهره مند شدند. 

 
واگذاري 693 واحد مسکونی به خانواده هاي داراي معلولیت 

این مقام مسئول همچنین تعداد واحدهاي مسکونی واگذار شده به خانواده مددجویان داراي معلولیت با توجه به شدت معلولیت و

 
تعداد افراد تحت پوشش را 693 واحد مسکونی با اعتبار بیش4 میلیارد و 300 میلیون تومان عنوان کرد. 

 
ساماندهی 360 کودك کار طی سال گذشته 

وي در ادامه فعالیت اورژانس اجتماعی و اعزام تیم هاي سیار را یکی دیگر از فعالیت هاي سازمان بهزیستی برشمرد و افزود: طی سال

 
گذشته بیش از 32 هزار مورد مداخله انجام گرفته و حمایت و ساماندهی 360 کودك کار را نیز در برنامه سال گذشته داشتیم. 

 
پرداخت 1876 مورد بیمه زنان سرپرست خانوار روستایی و شهري 

محمدي در ادامه از بازتوانی 220 زن سرپرست خانوار در سال گذشته خبر داد و خاطر نشان کرد: این بازتوانی ها در قالب طرح هاي

 
خود اشتغالی بوده و 1876 مورد بیمه زنان سرپرست خانوار روستایی و شهري نیز پرداخت شده است. 

 
سپردن 25 کودك به خانواده هاي متقاضی فرزند خواندگی طی سال گذشته 

مدیر کل بهزیستی استان تعداد کودکانی که سال گذشته جهت فرزند خواندگی به خانواده هاي متقاضی سپرده شده اند را 25 مورد
اعلام کرد و گفت: در راستاي کنترل و کاهش طلاق نیز در سامانه تصمیم در استان ارتقا یافت و از یک شهرستان به یازده شهرستان

 
رسید همچنین به 5200 زوج متقاضی طلاق نیز خدمات مشاوره اي ارائه شد. 

 
ارائه آموزش پیش از ازدواج و آموزش زندگی به بیش از 12 هزار زوج 



ایشان همچنین تعداد آموزش هاي زندگی خانواده و پیش از ازدواج در استان طی سال گذشته را 12 هزار نفر اعلام کرد و بیان

 
داشت:به دلیل شرایط کرونا اکثر این آموزش ها در بستر فضاي مجازي انجام گرفت. 

 
تماس 31 هزار نفر با خط مشاوره اي 1480 مرکز بهزیستی 

محمدي اضافه کرد: طی سال گذشته 33 هزار جلسه عمومی و تخصصی در 90 مرکز مشاوره اي برگزار شده و بیش از 31 هزار تماس

 
تلفنی موفق با خط مشاوره اي 1480 برقرار شده است. 

 
شناسایی567 کودك مبتلا به بیماري چشمی در طرح غربالگري 

او گفت: در راستاي پیشگیري از معلولیت ها با انجام طرحهاي غربالگري 567 کودك مبتلا به بیماري چشمی شناسایی و اقدامات
درمانی در مورد آنها انجام شد و 103 نوزاد پس از انجام غربالگري شنوایی شناسایی و اقدامات درمانی و مداخله اي نیز در مورد این

 
نوزدان انجام گرفت. 

 
بهره مندي 6500 نفر از 28 مراکز ماده 15 و 16 بهزیستی 

با راه اندازي مراکز جدید و استفاده از ظرفیت 28 مرکز ماده 15 و ماده 16 استان 6500 متقاضی ترك اعتیاد در این مراکز از خدمات

 
بهره مند شدند. 

 
حفظ کرامت و احترام به والدین را جهت الگوبرداري کودکان در سرلوحه کار خود قرار دهیم 

وي در ادامه تعدادي از انتظارات و درخواست هاي بهزیستی از مردم فهیم و آگاه کرمانشاه را که مسئولانه نسبت به مشکلات
مددجویان و نیازمندان استان عنایت دارند اینچنین اعلام کرد و گفت:با توجه به اینکه در سالهاي آتی رشد جمعیت سالمندي در
استان را خواهیم داشت به عنوان وظیفه انسانی و اسلامی رفتار با حفظ کرامت و حرمت با والدین را جهت الگو برداري فرزندانمان

 
سرلوحه قرار دهیم زیرا که بهترین مکان براي نگهداري سالمندان محیط گرم خانواده است. 

 
مشاوره ژنتیکی در مراحل قبل از ازدواج و پیش از بارداري ضروري است 

محمدي تاکید کرد: در راستاي جلوگیري از معلولیت هاي مادرزادي مشاوره ژنتیکی در مراحل قبل از ازدواج و پیش از بارداري

 
ضروري است خانواده هایی که سابقه بیماري ژنتیک دارند، حتما این مشاوره ها را انجام دهند. 

 
خانواده ها در تشخیص به موقع معلولیت هایی که امکان غربالگري دارند ما را یاري کنند. 

وي همچنین گفت: انتظار داریم خانواده ها در تشخیص به موقع معلولیت هایی مثل غربالگري بینایی کودکان و شنوایی نوزدان که

 
امکان غربالگري دارند همکاري کنند. 

 
با رعایت قوانین و توجه به نکات ایمنی در جهت جلوگیري از این معلولیت هاي اکتسابی بهزیستی را یاري نمایید 



پیشگیري از معلولیت هاي اکتسابی که اکثر آنها ناشی از حوادث ترافیکی است انتظار داریم افراد با رعایت قوانین و توجه به نکات

 
ایمنی در جهت جلوگیري از این معلولیت ها مارا یاري نمایند نمایند.680 معلول ضایعه نخاعی در استان داریم. 

 
سیر سقوط فرد معتاد در استان سریع اتفاق می افتد 

سیر سقوط فرد معتاد در استان ما خیلی سریع اتفاق می افتد و این گونه افراد نیاز به حمایت روانی خانواده و اجتماع دارند به ویژه

 
خیرین در امر جلوگیري از تجاهر معتاد می تواند داشته باشد. 

 
والدین با کنترل فرزندان نقش مهمی در جلوگیري از آسیب هاي اجتماعی دارند 

مدیر کل بهزیستی خاطر نشان کرد: براي شناسایی به موقع و در راستاي پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی که این روزها دغدغه
خانواده ها و از مطالبات الویت دار مقام رهبري است همکاري مستمر خانواده ها در راستاي آموزش مهارت هاي زندگی، آموزش فرزند
پروي، تقویت نهاد خانواده،مدیریت حضور فرزندان در فضاي مجازي، نظارت مستمر بر روابط فرزندان با گروه همسالان، ارزیابی و
انتخاب تفریحات سالم براي اوقات فراغت جوانان و دورهمی هاي دوستانه،و ممانعت از عادي انگاري استفاده از مواد دخانی همچون

 
قلیان نیاز است. 

 
اولین راه حل رفع مشکل زوجین طلاق نیست 

ایشان بیان کرد: با توجه به اینکه اغلب موارد طلاق در چند سال اول زندگی اتفاق می افتد تعداد قابل توجهی از این موارد مربوط به
عدم برخورداري از مهارت هاي لازم و ضروري براي زندگی است که دراین زمینه استقبال از طرح هاي آموزش پیش از ازدواج، آموزش
زوجین در چند سال اول زندگی، مشاوره در صورت بروز اولین اختلافات خانوادگی و حمایت خانواده در راستاي پیشگیري از طلاق و

 
عدم معرفی طلاق به عنوان اولین راه حل، مورد انتظار ماست. 

 
براي ساماندهی 350 کودك کار نیاز به حمایت خیرین داریم 

مدیر کل بهزیستی استان یکی از نگرانی هاي بهزیستی را ارائه خدمات مستمر به کودکان کار دانست و افزود: با توجه به انجام
مقدمات اجراي طرح دوستار کودك از سال گذشته براي ساماندهی و توانمندسازي 350 کودك کار و خانواده کارهاي انجام شده اما
انتظار ما تعامل و همکاري دستگاه هاي مرتبط و ایفاي نقش پررنگ خیرین به ویژه اصناف جهت حمایت و اختصاص سهمی از سبد
اشتغال به این خانواده ها جهت جلوگیري از حضور مجدد کودك در خیابان است که ممکن است به شکل شغل کاذب ، تکدي گري و

 
فعالیت هاي مجرمانه مانند جابجایی مواد مخدر منجر شود. 

 
انتظار داریم کارفرمایان مددجویان را جذب کنند 

وي در ادامه اشتغال مددجویان و جذب آنان توسط کارفرمایان را دغدغه دیگر بهزیستی دانست و تاکید کرد: انتظار ما از کارفرمایان

 
جذب مددجویان وکمک در راستاي توانمند سازي این خانوارها است. 

محمدي همچنین حمایت از حقوق معلولین در راستاي جذب در آزمون ها استخدامی، مناسب سازي فضاي هاي شهري جهت تردد



آسان، مدد و یاري خیرین براي تامین مسکن مددجویی و کمک به افزایش سهم آورده مددجویان، کمک از گروهاي جهادي در
خصوص اشتغال، تامین مسکن، کمک به مراکز ترك اعتیاد و ساماندهی کودکان کار، پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی و حضور
مستمر آنان، همچنین مشارکت هاي مردمی و احیا سنت وقف با ترکیب بهره مندي جامعه هدف بهزیستی را از خواسته هاي این اداره

 
کل دانست و گفت: امیدوارم با همراهی مسئولین استانی و خیرین نیک اندیش این خواسته جامه عمل پوشانده شود. 

خبرنگار:طیبه دولت آبادي



بازدید مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از گروه صنعتی ایران خودرو

منبع: آناشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/04/25

نوراله زاده با حضور در گروه صنعتی ایران خودرو ضمن دیدار با مقیمی مدیرعامل از واحد تحقیقات این گروه صنعتی بازدید
کرد.

نوراله زاده با حضور در گروه صنعتی ایران خودرو ضمن دیدار با مقیمی مدیرعامل از واحد تحقیقات این گروه صنعتی بازدید

 
کرد. 

 
 

به گزارش گروه اقتصاد خبرگزاري آنا، نوراله زاده با حضور در گروه صنعتی ایران خودرو ضمن دیدار با مقیمی مدیرعامل از واحد

 
تحقیقات این گروه صنعتی بازدید کرد. 

 
دراین دیدار مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از نزدیک با برنامه هاي آینده و به روزرسانی محصولات ایران خودرو آشناشد. 

نوراله زاده در این دیدار گفت: بسیار خوشحالم که جوانان و مهندسان کشورمان علیرغم این جنگ اقتصادي و تحریم هاي ظالمانه

 
توانسته اند به چنین پیشرفت هاي دست یابند. 



 
 

 
 

انتهاي پیام/ر



قصه هایی دربارهٔ گناه و توسعه

منبع: دیپلماسی ایرانیشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/04/25

محسن رنانی می نویسد: این قصه ها را مهر ماه پارسال نوشتم. در همان دوره اي که زنان ایرانی به جنبش «#من-هم»
پیوستند و دست به افشاي تجربه هاي خود از آزار جنسی زدند. در واقع دو قصه اول مقدمه بخش سوم است که در آن به

بهانه افشاگري آزارهاي جنسی، بحثی را مطرح کرده ام درباره شیوه مدیریت اجتماعی در جمهوري ...

 
نویسنده خبر: محسن رنانی 

محسن رنانی می نویسد: این قصه ها را مهر ماه پارسال نوشتم. در همان دوره اي که زنان ایرانی به جنبش «#من-هم» پیوستند و
دست به افشاي تجربه هاي خود از آزار جنسی زدند. در واقع دو قصه اول مقدمه بخش سوم است که در آن به بهانه افشاگري آزارهاي
جنسی، بحثی را مطرح کرده ام درباره شیوه مدیریت اجتماعی در جمهوري اسلامی که حاصل آن چیزي نبوده است جز گسترش بی
اخلاقی و فساد. خودم هم نمی دانم چرا این نوشته ها را همان زمان منتشر نکردم، شاید طولانی بودن، ناپخته بودن متن یا حتی
ترس از واکنش تند مقامات. اما این که الان منتشر می کنم، به این امید است که نخبگان و روشنفکران در مورد خطاهاي مدیریتی
نظام تدبیر در این چهل سال، وارد گفت وگوي جدي شوند، شاید دولت جدید هم بخواهد رویه گذشته را متوقف کند. می گویند دفتر
آقاي رئیسی دارد با روشنفکران و منتقدان تماس می گیرد که نظراتشان را براي رئیس دولت سیزدهم بفرستند. به نظرم رسید من
هم با انتشار این سه نوشته، مهم ترین خطاي چهل ساله نظام تدبیر را به ایشان گوشزد کنم. شاید طرح عمومی آنها توجه ها را جلب
کند و کمکی باشد براي تغییر نگاه و افق گشایی اجتماعی در دولت جدید. لطفاً قضاوتم نکنید، خودم می دانم که چقدر بیمارگونه

 
امیدوارم!! 

 
دیپلماسی ایرانی: 

 
قصه اول: قبیله زباله خوار 

در عصري که ماشین و برق و تلفن همه جا را گرفته بود، و
بیشتر جمعیت در شهرها اسکان یافته بود، طایفه اي بسیار بزرگ
بود که هزاران گوسفند و بز داشت و همچنان به صورت سنتی،

همچون یک قبیله متحرك، براي تغذیه دام هاي خود کوچ می کرد؛ از این صحرا به آن صحرا، از این دشت به آن دشت و از این
سرزمین به آن سرزمین. همه چیز به خوبی پیش می رفت. هر چند وقت یک بار اسبان خود را زین می کردند و لوازم زندگی شان را
بر قاطران می بستند و زنان و کودکان و پیران را سوار بر قاطران می کردند، رؤساي قبیله سوار بر اسب و مردان و جوانان با پاي پیاده
همراه گله هاي عظیم دشت به دشت می رفتند تا به سرزمین پُرآب و علف تري برسند. گوسفندان در دشت هاي سرسبز چِرا می
کردند و شیر می دادند و برّه می زاییدند. کم کم گله بزرگ شده بود و حجم شیر و گوشتی که تولید می کرد خیلی بیشتر از نیاز
قبیله بود. روستاهاي در مسیر کوچ هم خودشان گله داشتند، پس این قبیله مجبور بود شیر و گوشت اضافی خود را به شهر ببرد و
بفروشد. براي سال هاي طولانی این روند بود و بود تا اینکه بزرگان قبیله پیر شدند و چون در این رفت و آمدها زندگی شهري را دیده
بودند تصمیم گرفتند قبیله را در شهر اسکان بدهند یعنی خودشان همراه با خانواده ها در شهر ساکن شوند و مردان و جوانان را به
صورت نوبتی و دوره اي، به دنبال چراي گله و انتقال شیر و گوشت به صحرا بفرستند. یعنی می خواستند در بیابان و صحرا تولید



 
کنند و در شهر مصرف کنند و زندگی بهتري را براي خانواده هاي خود رقم بزنند. 

اما مشکل این بود که به علت بزرگی قبیله، امکان اسکان آنها در هیچ شهري نبود و مقامات هیچ شهري اجازه نمی دادند که آنها در
داخل و یا حاشیه آن شهر ساکن شوند. پس بزرگان قبیله تصمیم گرفتند در یکی از دشت هایی که مدعی نداشت و از قدیم، نسل
اندرنسل اجازه داشتند قبیله را در آن اسکان دهند و گله ها را به چرا ببرند، براي قبیله خودشان شهري بسازند. از آنجا که به هر
شهري که براي اسکان قبیله مراجعه کرده بودند مقامات آن شهر اظهار نگرانی کرده بودند که با اسکان این قبیله، نظم شهر به هم
بخورد، امنیت از بین برود و نظافت و تمیزي شهر از دست برود، رؤساي قبیله تصمیم گرفتند شهري که می سازند از نظر نظم و
امنیت و تمیزي و زیبایی سرآمد همه شهرهاي منطقه باشد تا اعتباري براي قبیله خود کسب کرده باشند و جواب یاوه گویان
شهرهاي دیگر را داده باشند. به همین سبب در دوره اي که شهر در حال ساخت بود، شروع کردند به نوشتن قواعد و قوانین سفت و

 
سخت براي شهر جدید خودشان. 

براي تأمین هزینه ساخت شهر نیز از جواهرات و فلزات قیمتی که نسل درنسل در قبیله جمع شده بود استفاده کردند و البته بخشی
از گله را هم فروختند. پس بهترین معماران را به کار گرفتند و به سرعت دست به کار شدند. مردان و جوانان قبیله نیز با جدیت زیر
دست معماران به کار مشغول شدند و دیري نگذشت که ساخت شهر تمام شد؛ شهري با تمام امکانات مدرن همان زمان، از برق و
تلفن، آب لوله کشی و فاضلاب، آسفالت، جدول بندي و روشنایی خیابان ها، پارك و استادیوم و نظایر آنها. آنگاه قبیله به سرعت

 
اسکان یافت و بزرگان قبیله مدیریت امور شهر را به دست گرفتند و شروع به اجراي قوانینی کردند که براي شهر تصویب کرده بودند. 

 
یکی از آن قوانین سفت و سخت که در نظام نامه شهر آورده بودند، این بود: 

«از براي حفظ پاکیزگی و زیبایی شهر، و در راستاي حفاظت از اعتبار قبیله، هیچ خانواده اي حق ندارد زباله تولید کند. خانواده ها
باید جوري زندگی کنند که زباله اي تولید نکنند و اگر هم در موارد نادري زباله تولید شد لازم است آن را در داخل خانه، نابود یا دفن
کنند. بنابراین هیچ خانواده اي حق ندارد هیچ زباله اي را به خارج محل سکونت خود حمل کند یا آن را در کوچه و خیابان رها کند».

براي تضمین این قانون نیز جریمه هاي خیلی سنگینی براي خانواده هایی تعیین کردند که زباله هاي شان را بیرون از خانه می
گذارند. پلیس شهر هم اگر فردي را می دید که کیسه پُر از زباله در دست دارد، فوراً او را دستگیر می کرد و به مقامات قضایی تحویل
می داد. مقامات شهر تصمیم گرفته بودند شهر را چنان با جدیت مدیریت کنند که تمیزترین و زیباترین شهر منطقه باشد. آنها
تصمیم گرفته بودند مشت محکمی به دهان مقامات یاوه گوي شهرهایی بکوبند که قبلاً اجازه نداده بودند قبیله آنها در شهرشان

 
اسکان یابد. 

در واقع رؤساي قبیله که اکنون به مقامات شهر تبدیل شده بودند، تصوري از تولید انبوه زباله در شهر نداشتند. آنها در گذشته فقط
تجربه زندگی در بیابان و کوچ را داشتند و زباله هایی که در مسیر کوچ و محل اسکان آنها تولید می شد یا توسط خود گوسفندان
خورده می شد یا زیر بوته ها و علف هاي دشت مخفی می شد و بعد از مدتی هم جذب طبیعت می شد. بنابراین آنها هیچ گاه در

 
زندگی متحرك خود با مسئله اي به نام تولید و انباشت زباله مواجه نبودند. 

در ماه هاي اول اسکان در شهر، همه چیز به خوبی می گذشت. مردم سعی می کردند خیلی کم زباله تولید کنند و آن اندك زباله را
نیز در باغچه حیاط خود دفن می کردند. اما بعد از چند ماه باغچه ها دیگر جایی براي کندن چاله و دفن زباله نداشت. چون بخشی از
زباله ها قابل پوسیدن و تجزیه نبود و در زیر خاك باقی می ماند. پس از پُر شدن باغچه ها، براي مدتی مردم زباله ها را در گوشه
حیاط جمع کردند. اما کم کم بوي تعفن و تجمع حشرات موجب کلافگی خانواده ها شد. سعی کردند روي زباله ها را با خاك و پارچه



بپوشانند تا مانع تجمع حشرات شوند؛ اما شیرابه هاي زباله ها از زیر جاري می شد و زندگی را غیرقابل تحمل تر می کرد. اینجا بود
که برخی خانواده ها شروع کردند شب ها یواشکی زباله هاي شان را در کوچه و خیابان رها کنند. این رفتار در مدت کوتاهی فراگیر
شد به گونه اي که صبح ها در همه کوچه ها و خیابان ها کیسه هاي رها شدهٔ زباله دیده می شد. مقامات شهر مجبور شدند شب ها
نگهبان بگمارند که کسی زباله بیرون نگذارد. نگهبان ها نام افرادي که شبانه زباله از خانه شان بیرون آورده بودند را می نوشتند و فردا

 
پلیس آنها را احضار می کرد و تعهد می گرفت که تکرار نشود و در صورت تکرار پروندهٔ آنها را براي مقامات قضایی می فرستاد. 

وقتی قضیه بگیر و ببند جدي شد، مردم ترجیح دادند راه دیگري پیدا کنند. بنابراین به سراغ پشت بام ها رفتند و زباله هاي شان را
در پشت بام ها پهن کردند تا زیر آفتاب خشک شود و بوي تعفن نگیرد. بعد از چندماه پشت بام هاي شهر به انبار زباله هاي خشک
شده تبدیل شد. گاه در روزهایی که باد می وزید مقداري از زباله هاي خشکیده از روي پشت بام ها در آسمان شهر پراکنده می شد و
باران زباله بر سر شهر باریدن می گرفت. یک روز که توفان آمد، آسمان شهر از انبوه زباله سیاه شد و وقتی توفان فرو نشست، شهر به
یک شهر جنگ زده تبدیل شده بود. دو هفته طول کشید تا مقامات بتوانند با هزینه سنگین و با استخدام چندین کامیون از شهرهاي

 
اطراف و تعداد زیادي کارگر، چهره شهر را به حالت عادي برگردانند. 

چنین شد که مقامات مجبور شدند اجازه دهند مردم زباله هاي شان را به بیرون از خانه منتقل کنند اما مشروط بر آنکه آنها را در
شهر رها نکنند و به بیرون شهر منتقل کنند. اما چند ماهی نگذشت که تمام زمین ها و دشت هاي اطراف شهر مملو از زباله و
حشرات و حیوانات زباله گرد شد. منظره بسیار زشتی که زبانزد مردم شهرهاي اطراف شده بود و کارآمدي و اعتبار مقامات این شهر را
زیر سؤال برده بود. بنابراین مقامات، دفع زباله تا شعاع خیلی دوري از شهر را ممنوع کردند. هر کس می خواست زباله خود را به
بیرون از شهر ببرد مجبور بود کیلومتر ها از شهر دور شود و در بیابان هاي خیلی دور، زباله هاي خود را رها کند. بخشی از مردم که

 
خودرو نداشتند براي شان امکان چنین کاري نبود، آنها که خودرو داشتند نیز این کار براي شان وقت گیر و پرهزینه بود. 

این بار مردم یک راه حل خوب پیدا کردند آنها زباله هاي خود را ریز ریز می کردند و در توالت می ریختند و براي آنکه در مسیر
فاضلاب نماند آب زیادي پشت آن تخلیه می کردند. بعداز مدتی مصرف آب در شهر چنان افزایش یافت که مقامات مجبور شدند آب
را جیره بندي کنند. به علت کمبود آب ناشی از جیره بندي، کم کم زباله ها در مسیر فاضلاب هاي شهر رسوب کرد و مسیر هاي
فاضلاب نیمه مسدود شد، اما چون حجم آبی که وارد فاضلاب می شد زیاد نبود، آب ها از میان زباله هاي رسوب کرده عبور می کرد و
مشکلی پیش نمی آمد. اما یک روز پاییزي ابر سیاهی هواي شهر را فراگرفت و بارانی سیل آسا بر سر شهر باریدن گرفت. به سرعت
سیلابی در شهر راه افتاد. مردم نیز دریچه هاي فاضلاب کوچه ها و خیابان ها را گشودند و سیلاب به درون فاضلاب شهر سرازیر شد.
چون مسیر هاي فاضلاب تنگ شده بود، فشار سیلاب زباله هاي رسوب کرده در فاضلاب را جلو می برد و فشرده تر می ساخت. کم
کم همه مسیرهاي انتهایی فاضلاب با تراکم زباله ها مسدود شد. مسیرها و چاه هاي فاضلاب ها به سرعت پر از آب شد و سپس آب ها
که اکنون با زباله هاي متعفن مخلوط شده بود از برخی دریچه هاي فاضلاب بیرون زد. کم کم تمام سطح کوچه ها و خیابان هاي
شهر را فاضلاب فراگرفت. بوي تعفن شهر را دربرگرفته و منظره رقت باري به شهر داده بود. مقامات از پیش هیچ امکاناتی براي دفع
آب هاي اضافی پیش بینی نکرده بودند و بنابراین پس از پایان باران، هفته ها طول کشید تا آب هاي سطح شهر به طور کامل در
زمین فرو رود. آب ها که فرو رفت سطح شهر انباشته بود از انبوه گل و لاي و لجن هاي متعفن و زباله هاي گندیده. براي چند هفته،
ظاهر رقت بار شهر و هجوم لشگر حشرات، خواب را از چشم مقامات و مردم عادي ربوده بود. تقریباً یک ماه طول کشید تا مقامات
شهر با کمک خود مردم توانستند گل ولاي را از کوچه ها و خیابان ها جمع آوري کنند. خلاصه شهري که قرار بود از تمیزي و

 
پاکیزگی الگوي همه شهرهاي منطقه باشد و هیچ زباله اي در آن تولید نشود به متعفن ترین شهر منطقه تبدیل شده بود. 

در تمام مدتی که قبیله در شهر ساکن شده بود، مقامات شهر حاضر نبودند هیچ سخنی را در نقد «قانون منع زباله» بشنوند و تمام
تبلیغات خود را بر اهمیت این قانون براي پاکیزگی و زیبایی و اعتبار شهرشان متمرکز کرده بودند. درواقع چون مقامات از اول «قانون



منع تولید زباله» را به عنوان یکی از افتخارات مدیریتی خودشان و یکی از وجوه تمایز اصلی این شهر با شهرهاي دیگر، مطرح کرده
بودند، نقد این قانون به یک پرهیزه (تابو) تبدیل شده بود. اما اکنون آنها همه راه ها را رفته بودند و هزینه هاي مالی و روانی سنگینی
بر خود و جامعه تحمیل کرده بودند. کم کم داشتند متوجه می شدند که این قانون یک اشِکالی دارد اما هنوز نمی فهمیدند که اشِکال
کار دقیقاً کجاست. آنها از اینکه همه مردم را یک جا جمع کنند و نظرات آنها را بشنوند و دربارهٔ اشِکالات این قانون با آنها صحبت
کنند وحشت داشتند. آنها همیشه شهر را هم مانند قبیله اداره کرده بودند و تصمیمات را فقط بزرگان و پیران قبیله با مشورت
یکدیگر و پشت درهاي بسته می گرفتند. اما اکنون دیگر عقل شان به جایی نمی رسید و مستأصل شده بودند. چنین بود که تصمیم
گرفتند مصطفی، معلم قدیمی و فرهیخته قبیله را صدا بزنند و با او مشورت کنند. آنها مصطفی را دوست نداشتند چون در برابرش
احساس کم هوشی می کردند اما فعلاً مجبور بودند از او مشورت بگیرند. آخر مصطفی مدتی براي تحصیل در شهرهاي دیگر زندگی

 
کرده بود و دانشگاه رفته بود، اهل مطالعه بود و مغزش بیش از آنها کار می کرد. 

خبر به مردم شهر رسید که قرار است مصطفی درباره مسئله زباله براي مقامات شهر سخن بگوید. پس به سوي محل نشست بزرگان با
مصطفی هجوم بردند. جمعیت انبوهی جمع شد و مقامات شهر نتوانستند مانع حضور آنها در محل شوند. حتی به درخواست مردم
مجبور شدند بلندگوهایی نصب کنند تا همه سخنان مصطفی را بشنوند. همهمه اي در جمعیت بود؛ اما همین که مصطفی سخن آغاز
کرد همه ساکت شدند. مردم با اشتیاق و بزرگان قبیله، در حالی که به ریش خود دست می کشیدند، با حالتی مردد گوش می دادند.

 
بقیه مقامات هم با حالت نگرانی منتظر سخنان مصطفی بودند. مصطفی گفت: 

«بزرگان قبیله و مقامات شهر! در آثار حکماي قدیم خوانده ام که زباله بر سه قِسم است. قِسم اول، زباله هایی است که همهٔ مردم
تولید می کنند و بدون تولید آنها زندگی ممکن نیست، پس لاجرم چاره اي جز پذیرش آنها نیست، مثل زباله هاي روزمره زندگی
همچون پوست میوه ها و ضایعات مواد غذایی. قِسم دوم، زباله هایی است که فقط برخی از مردم به علت شرایط متفاوت زندگی یا
شغل خاص شان تولید می کنند و تنها خود آنها از تولید آن زباله ها منفعت می برند، اما در مقابل، ممانعت از تولید آنها منافع همهٔ
جامعه را کاهش می دهد؛ مثل ضایعات چرمی که یک کفّاش تولید می کند، یا محتویات شکمبه گوسفندي که قصاب می کشد یا
نخاله هاي یک کوره آجرپزي. و قِسم سوم زباله هایی است که نه براي زندگی فردي ضروري است و نه حذف آنها از جامعه، زیانی به
جامعه می رساند، اما عملاً به دلیل راحت طلبی یا منفعت طلبی یا بدجنسی یا خباثت برخی از مردم، آن زباله ها هم تولید می شود؛
و تا زمانی که راحت طلبی یا بدجنسی در مردم هست این زباله ها هم هست و ندیده ام که تاکنون هیچ شهري توانسته باشد مانع
تولید این زباله ها شود. شیشه هاي پنجره اي که به علت عصبانیت یک پدر خُرد می شود و سنگ و چوب ّ هایی که بعد از درگیري

 
در یک مسابقه ورزشی بر روي زمین می ماند، از این دست زباله ها هستند.» 

آنگاه مصطفی ادامه داد: «با تولید و دفع هیچ کدام از سه دسته زباله یاد شده نباید مبارزه کنیم؛ چون، چه بخواهیم چه نخواهیم تا
زمانی که انسان واجد صفت منفعت طلبی یا راحت طلبی یا خباثت هست، در زندگی اجتماعی عملاً هر سه نوع این زباله ها تولید
خواهد شد. مبارزه با تولید هر کدام از این زباله ها، موجب توقف تولید آنها نمی شود فقط باعث می شود که آنها مخفی شوند و سر از
جاهاي دیگري درآورند و تازه موجب دردسرهاي تازه اي شوند. پس ما بهتر است اصل وجود زباله را بپذیریم و آن را انکار نکنیم ولی
دفع آن را مدیریت کنیم، یعنی براي جمع آوري و دفع بهداشتی و کم ّهزینه آن اقدام کنیم. تنها تفاوت در این است که در مدیریت
دفع زباله هاي نوع اول و دوم، هدف ما، کاهش یا به صفر رساندن آن زباله ها نیست بلکه هدف فقط دفع بهداشتی و کم هزینه زباله
هاست، چون تجمع آنها باعث آلودگی و زشتی زندگی اجتماعی می شود. اما در مدیریت براي دفع زباله هاي نوع سوم، هدف این است
که آرام آرام میزان آن زباله ها کم شود تا به سوي صفر برود، گرچه در عمل هیچ گاه به صفر نمی رسد. اما نکته مهم این است که
کاهش تدریجی مقدار این زباله ها را نه از طریق مبارزه با آن بلکه از طریق مدیریت عقلانی آن می توان محقق کرد. در واقع براي به
صفر رساندن این نوع زباله ها هم، اول وجود آن را می پذیریم و به مردم اجازه تولید آنها را می دهیم، اما در شیوهٔ جمع آوري و دفع

 
آن و در سایر اقدامات و سیاست هاي شهري به گونه آي عمل کنیم که میزان آنها کم تر و کم تر شود.» 



آنگاه مصطفی براي اطمینان از اینکه سخنش را همه پیران فهمیده اند، مثال ساده اي براي آنها زد. گفت «اگر روزي فهمیدیم که
گوشت براي سلامت مردم خوب نیست، راهش این نیست که قصابی ها را ببندیم که اگر چنین کنیم قصابی ها به زیرزمین خانه ها
منتقل می شوند و مردم هم چون به مصرف گوشت عادت دارند یا واقعاً به آن احساس نیاز می کنند، به صورت مخفیانه به خانه قصاب
می روند و از او گوشت می خرند و قصاب ها هم چون فروش گوشت ممنوع است و نظارتی نیست، آن را گران تر می فروشند. بعد
شما مجبور می شوید کنار دَرِ خانه هر قصاب یک مأمور پلیس بگذارید و عملاً شهر را به پادگان تبدیل کنید. پس اگر می خواهید
مصرف گوشت را در شهر ممنوع کنید خوب است اول بروید موادي که جایگزین گوشت باشد را در جامعه تولید و توزیع و معرفی
کنید و قیمت آن را هم ارزان نگه دارید و مردم را هم با تبلیغات از مضرات گوشت و منافع مواد غذایی جایگزین آگاه کنید، و البته
حتی در این مرحله هم فروش گوشت را ممنوع نکنید بلکه شروع کنید بر گوشت مالیات ببندید و این مالیات را هر سال اندکی
افزایش دهید تا آرام آرام مصرف گوشت از سبد غذایی مردم حذف شود. با مبارزه با قصاب ها، عادت به گوشت خوردن مردم پایان
نمی پذیرد بلکه قصابی ها مخفی می شوند و گوشت پرهزینه تر و گران تر و احتمالا ناسالم تر به دست مردم می رسد و براي مقامات

 
شهر هم کنترل آن پرهزینه تر می شود؛ و تازه، مقامات، مالیات قصابی را هم از دست می دهند». 

اکنون مصطفی گرم سخن شده بود و داشت آماده می شد تا با یک میان پردهٔ غراي فلسفی و جامعه شناختی وارد توضیح شیوه هاي
مختلف مدیریت و دفع زباله براي هر یک از انواع سه گانه زباله شود. اما ناگهان چشمش به چشم بزرگان قبیله یعنی مقامات شهر
افتاد و متوجه شد که آنان جوري به او نگاه می کنند که انگار گیج شده اند. پس مکثی کرد و سخنش را درز گرفت و گفت ان شاءااللهّ

 
اگر عمري باشد در نشست هاي بعدي در باب انواع شیوه هاي مدیریت زباله هاي سه گانه سخن خواهیم گفت. 

وقتی سخن مصطفی تمام شد ولوله اي در جمع در افتاد. پیران شهر که گویی تازه روزنی به تاریک خانهٔ ذهن شان گشوده شده باشد
داشتند حرف هاي مصطفی را سبک و سنگین می کردند. اما فضاي جلسه جوري نبود که ختم جلسه را اعلام کنند. مردم منتظر
واکنشی و اتخاذ تصمیمی از سوي مقامات شهر بودند. به پیشنهاد برخی مقامات میانی شهر و با تشویق و حمایت مردم، مقامات ارشد
شهر پذیرفتند که بحران زباله از طریق گفت وگو و مشاوره با افراد باسواد قبیله به صورت عقلانی حل وفصل شود و براي آن راهکاري
پیدا شود. پس دستور دادند که از میان باسوادان شهر از هر محله یک نفر به نمایندگی از اهالی محله انتخاب شود و روزي را تعیین

 
کردند که همهٔ این نمایندگان به ساختمان مرکزي شهر بیایند تا در این زمینه تصمیم گیري شود. 

هفته بعد نمایندگان محلات آمدند و چندین ساعت درباره چگونگی حل مسئله زباله، گفت وگو کردند. نتیجه اینکه قرار شد از میان
همین نمایندگان، یک نفر به عنوان شهردار شهر انتخاب شود و هر خانواده ماهیانه مبلغ ناچیزي به عنوان عوارض دفع زباله به شهردار

 
بدهد تا شهردار براي جمع آوري و دفع زباله از شهر یک برنامه ریزي کلی بکند. 

از آن پس بود که هر روز کارگران شهرداري به دَرِ منازل مراجعه می کردند و زباله ها را تحویل می گرفتند و با کامیون هاي بزرگ به
مکانی بسیار دور از شهر منتقل و آنها را به صورت متمرکز و متراکم در زیر خاك دفن می کردند. هنوز چند ماه نگذشته بود که با یک

 
باران بهاري شهر چهره تازه اي گرفت و زیبایی هاي خود را که در دوران ممنوعیت زباله فراموش شده بود،به نمایش گذاشت. 

و چنین شد که از وقتی مقامات شهر فهمیدند تولید زباله بخش طبیعی زندگی اجتماعی در یک شهر است و به آن رسمیت دادند و به
جاي مبارزه با آن و تلاش براي مخفی کردن آن، کوشیدند تا مسئله زباله را مدیریت کنند و دیگر از این نترسیدند که بگویند در شهر

 
ما هر روز چند صد تن زباله تولید می شود، امکان مدیریت زباله ها به وجود آمد. 

پس از چندي، به علت حجم بالاي زباله ها، شوراي نخبگان محلات تصمیم گرفت با سرمایه گذاري مشترك شهروندان، یک شرکت



براي بازیافت زباله هاي جمع آوري شده تشکیل و سود حاصل از بازیافت صرف توسعه فضاي سبز شهري شود. اکنون نه تنها زباله ها
به صورت بهداشتی دفع می شد و شهر تمیز شده بود و خانواده ها آسوده شده بودند، بلکه تعداد زیادي از مردان بیکار شهر نیز در
بخش جمع آوري و دفع زباله و نیز در شرکت بازیافت زباله ها مشغول به کار شدند. همچنین به علت منافع بالاي بازیافت، پارك هاي

 
شهر به سرعت گسترش می یافت و شهر کم کم داشت به یکی از زیباترین شهرهاي منطقه تبدیل می شد. 

و این گونه بود که مردمان شهرهاي اطراف که مدتی بود نام این شهر را «شهر زباله خواران» گذاشته بودند، کم کم این عنوان را

 
فراموش کردند، و عنوان شهر زباله خواران، براي عبرت آیندگان، به تاریخ پیوست. 

 
قصه دوم: مقامات گرگ خوار 

در یکی از قدیمی ترین و بزرگترین پارك هاي حفاظت شدهٔ آمریکا، پارك ملی سنگ زرد (یلوستون = Yellowstone)  با
مساحتی حدود 9 هزار کیلومتر مربع، پرشمارترین حیوان درنده اي که زندگی می کرد گرگ بود. مقامات پارك و گردشگران هر روز با
لاشه نیم خوردهٔ یک بز کوهی یا یک آهو یا تعدادي بچه گوزن روبرو می شدند که توسط گرگ ها شکار شده بود. این وضعیت براي
مأموران پارك موجب سرشکستگی و براي گردشگران آزاردهنده بود. همه آنها به گرگ ها به عنوان حیوانات نامطلوبی می نگریستند
که موجب کاهش جمعیت بزها و آهوها و گوزن ها می شوند. به همین سبب مقامات، شکار گرگ را براي گردشگران، شکارچیان و
کارکنان پارك آزاد گذاشتند. حتی وقتی وزیر کشور آمریکا در 1883 مقررات منع شکار در این پارك را ابلاغ کرد، این ممنوعیت
شامل شکار گرگ ها نشد. پس، اول شکارچی ها و بعد کم کم مأموران پارك به جان گرگ ها افتادند. بیشتر گرگ ها را با گلوله زدند
و تعدادي را نیز با تله گرفتند و به مناطقی خارج از پارك منتقل کردند. آخرین گرگ این پارك، در سال 1926 کشته شد. پس از
پاك شدن پارك از گرگ ها، همه نفس راحتی کشیدند، چرا که دیگر هیچ خبري از لاشه هاي نیم خوردهٔ آهوها و بزها و بچه گوزن
ها نبود. درواقع هم گردشگران خوشحال بودند که دیگر با صحنه هاي دلخراش بچه گوزن هاي نیم خورده روبه رو نمی شوند و هم
مأموران پارك با افتخار در پارك به تردد می پرداختند. همه چیز به خوبی پیش رفته بود و ماه به ماه اوضاع پارك بهتر و دلپذیرتر می

 
شد. 

 اما لازم بود چند سال بگذرد تا تحولاتی که پس از تصفیه پارك از گرگ ها، آرام و بی سروصدا در زیر پوست محیط زیست پارك در
حال رخ دادن بود آشکار شود. تازه وقتی علایم شروع به آشکار شدن کرد مأموران تا چند سال به آنها توجهی نمی کردند و تنها وقتی

 
متوجه شدند که بخش هاي مختلفی از پارك به طور جدي آسیب دیده بود.  

 وقتی پارك از وجود گرگ ها پاك شد، جمعیت گوزن ها و سایر چرندگان و پستانداران علف خوار نظیر آهوها، بزهاي کوهی و حتی
گاومیش ها به سرعت رشد کرد. طی چند سال مناطق روي تپه ها و بخش هاي بیشه اي و پُر گیاه و داراي درختچه هاي انبوه در
پارك که تا آن زمان، به خاطر حضور گرگ ها، براي گوزن ها و سایر دوستان علف خوارشان ناامن بود، با غیبت گرگ ها امن شد.
بنابراین گله هاي گوزن همچنان که به سرعت تکثیر می شدند به تدریج از دشت هاي باز و علفزارهاي تُنُکِ اطراف به سمت مناطق
سرسبز تپه ها و بلندي هاي کوه ها آمدند و گیاهان و درختچه ها را خوردند و جوانه ها و بوته ها را زیر دست وپاي خود لگدمال
کردند. هنوز چند سالی نگذشته بود که مناطق سرسبز روي برخی از تپه ها و بخشی از بلندي کوه ها و برخی بیشه ها از گیاه خالی
شد. به علت خورده شدن پوشش گیاهی تپه ها و دامنه ها توسط گوزن ها، آب باران با سرعت به پایین سرازیر می شد که هم باعث
فرسایش خاك هاي غنی سطحی می شد و هم باعث می شد رطوبت کمتري در خاك سطحی ذخیره شود و بنابراین  درختانی که
ریشه هاي سطحی داشتند و متکی که رطوبت خاك هاي سطحی بودند به تدریج خشک شدند. این وضعیت سال به سال در حال
گسترش بود و سال به سال مناطق بیشتري از پارك، خالی از علوفه و درختچه می شد و تپه ها و ارتفاعات بیشتري بدون گیاه می
شد. اما از آن جا که مساحت پارك بسیار زیاد بود و حجم سبزینه ها و تنوع ارتفاعات پارك خیلی بالا بود، فقط چشم تیز بین برخی



 
از افرادي که سالهاي پی درپی به پارك تردد می کردند متوجه این تغییرات می شد. 

 با گسترش این روند، تمامی حشراتی که در آن بیشه ها و زیر درختچه ها و بوته ها زندگی می کردند یا مردند یا به مناطق دیگر
پارك رفتند و یا حتی منطقه را ترك کردند. با نابودي حشرات در هر منطقه از پارك، پرندگانی که از این حشرات و از گل ها و میوه
هاي درختچه ها تغذیه می کردند با کمبود غذا روبرو شدند و از این مناطق به بخش هاي دیگر پارك مهاجرت کردند یا حتی به کلی
از پارك رفتند. با مهاجرت پرندگان، انتشار دانه هاي گیاهان و انتقال آنها به ارتفاعات که توسط فضله پرندگان صورت می گرفت نیز
متوقف شد و دیگر حتی در جاهایی که شرایط رشد گیاه وجود داشت هم، گیاه فراوان نرویید. کم کم در بخش هایی از پارك، با
تخریب پوشش گیاهی، برِکه ّهاي آبی که در زیر سایهٔ قسمت هاي جنگلی و بیشه اي شکل گرفته بود تبخیر شد و آبزیان آنها مردند

 
و بنابراین اندك پرندگانی که از این آبزیان تغذیه می کردند نیز مجبور به ترك منطقه شدند.  

 اکنون که گرگ ها نبودند، روباه ها و شغال ها و سایر شکارچیان کوچک تر، امنیت یافته بودند و تعدادشان زیاد شده بود. این
شکارچیان کوچک نیز با شکار گسترده جوندگانی مثل خرگوش و خزندگانی مثل مارها و دوزیستانی مثل قورباغه ها، موجب نابودي
آنها شدند. پس براي عقاب ها هم دیگر غذایی کافی نبود و آنها نیز یا به مناطق دیگر پارك رفتند یا منطقه را ترك کردند. به علت
آنکه پوشش گیاهی برخی از ارتفاعات از بین رفته بود، باران هاي سیل آسایی که می آمد به سرعت خاك ها را می شست و تپه ها را
فرسایش می داد. پس در پایین دست ارتفاعات، با هر بارش، گل ولاي بلندي ها به همراه سیلاب وارد برکه ّها می شد؛ در نتیجه هم
عمق برکه ها کاسته می شد و هم گل ولاي، موجودات زنده آنها را نابود می کرد. بنابراین خسارت کم کم از تپه ها و ارتفاعات کوهها
به دشت هاي اطراف نیز سرایت کرد. ظرف چند دهه بخش هایی از پارك حالت بیابانی به خود گرفت و به دنبال آن اقلیم بخش هایی
از پارك نیز آرام آرام تغییر کرد. روزها خیلی گرم و شب ها خیلی سرد می شد و همین تغییر اقلیم نیز بخشی از حیوانات که مقاومت

 
شان کم بود را یا نابود می کرد یا از منطقه فراري می داد.  

 کم کم مقامات پارك متوجه شدند که همهٔ این مشکلات به سبب رشد عجیب جمعیت گوزن ها ایجاد شده است. بنابراین براي
کنترل وضعیت، تصمیم گرفتند که جمعیت گوز ن ها را محدود کنند. پس شروع کردند گوزن ها را به دام بیندازند، عقیم کنند و
خیلی از آنها را بکشند. اما هم گرفتن و عقیم کردن گوزن ها و هم کشتن آنها کار سختی بود. مساحت پارك بسیار زیاد بود و گوزن
ها نیز در شکاف کوه ها و یا در پوشش هاي جنگلی باقی مانده پراکنده بودند. با شلیک یک گلوله به سمت گله گوزن ها، همه فرار
می کردند و کشتن گوزن هاي بعدي نیاز به تعقیب آنها در ارتفاعات داشت. کار دشوار و پرهزینه اي بود. با این حال مقامات پارك
براي مدت سی سال به کشتن گوزن ها و کاهش جمعیت آنها ادامه دادند، اما پارك همچنان روبه تخریب می رفت. آري مقاماتی که
هدف شان محافظت از گوزن ها در برابر گرگ ها بود اکنون سی سال بود که به «مقامات گوزن کُش» تبدیل شده بودند. با این حال،

 
نتیجه مطلوب حاصل نشد و جمعیت گوزن ها همچنان رشد می کرد. 

 البته از دهه 1940 زیست شناسان و متخصصان محیط زیست درباره خسارت هاي حذف گرگ ها هشدارهاي خود را شروع کرده
بودند، اما چند دهه طول کشید تا مقامات این هشدارها را باور کنند. وقتی بخش هاي زیادي از پارك آسیب دید یا نابود شد، و مبارزه
با تکثیر بی رویه گوزن ها بی نتیجه ماند، کم کم مسئولان پارك به هوش آمدند و آماده شنیدن توصیه هاي متخصصان شدند.
سرانجام وقتی در سال 1970 کتاب «گرگ» نوشته دیوید مچ (David Mech) گرگ شناس آمریکایی، که یک مطالعهٔ روشنگرانه
دربارهٔ گرگ و تأثیر آن بر محیط بود، توسط انتشارات دانشگاه مینه سوتا منتشر شد، تازه چشم ها باز شد. سپس وقتی در سال
1978، جان ویور (John Weaver)، زیست شناس حیات وحش، مطالعه خود را با نام «گرگ هاي یلوستون» منتشر کرد و گزارش
خود را با این توصیه به پایان رساند که «گرگ ها، این شکارچی بومی را به یلوستون باز گردانید» کم کم همه پذیرفتند که حذف
گرگ ها از پارك، خطاي بزرگی بوده است که موجب زنجیره اي از تغییرات منفی در پارك شده است. اما همچنان 17 سال طول
کشید تا مقامات این باور عمومی درباره خطا بودن حذف گرگ ها از پارك را بپذیرند و دست به یک اقدام عملی براي جبران آن بزنند.



گویی سختشان بود که تجربه مقدس 43 سال گرگ کشی (از 1883 تا 1926) را زیر سوال ببرند و خودشان دوباره گرگ ها را به
پارك برگردانند. اما واقعیت هولناك تر از آن بود که بیش از این بتوانند مقاومت کنند. سرانجام در سال 1995 بود که مقامات،
نخستین گله از گرگ هاي خاکستري را در پارك یلوستون رها کردند. و اکنون، پس از ربع قرن از رها شدن گرگ ّها، گزارش ها

 
حکایت از آن دارد که پارك یلوستون دارد شکوه گذشته خود را باز می یابد. 

 
قصه سوم: حکومت گناه خوار 

... آري چنین است خواهرم، تو که هدف آزار جنسی مردان ظاهراً جنتلمن شَهرت قرار گرفته اي، و آنقدر این آزار هاي جنسی،
گسترده و فراگیر شده است که اکنون شهرداري تهران تصمیم گرفته است شمشادهاي پارك هاي شهر را کوتاه کند تا مثلاً شهر را
براي تو امن کند؛ لطفاً به پویش اعتراضی خود (#من ـ هم) ادامه بده و اجازه نده مقامات بر روي این ناامنی سرپوش بگذارند. تو هیچ
راهی نداري جز اینکه خودت از خودت دفاع کنی، از طریق توانمندسازي خودت، از طریق رهاشدن از بند آبرو و تداوم افشاگري هایت،
و نترسیدن از شکایت از آزارگران و اطلاع رسانی عمومی دربارهٔ این گونه رفتارها. مقامات ما از شنیدن ناتوانند، نه اشتباه می کنم، آنها
عمداً گوش هاي خود را گرفته اند تا نشنوند؛ راهی ندارید جز آنکه آنها را مجبور به شنیدن و تغییر کنید. آنان اگر قصد شنیدن
داشتند در این چهل سال زنهارهاي اندیشمندان را می شنیدند. آنان حتی وقتی در سال 1396 مدیر گروه مطالعات زنان انجمن
جامعه شناسی ایران اعلام کرد که 75 درصد زنان در ایران مورد آزار خیابانی قرار گرفته اند، گوش هاي خود را گرفتند تا نشنوند.
لطفاً داستان «قبیله زباله خوار» را براي مقامات شهرتان بفرستید تا ببینند مقاماتی که از مبارزه با تولید زباله شروع کردند نهایتاً
شهرشان را به کثیف ترین شهر منطقه تبدیل کردند. و داستان «مقامات گر گ خوار» را براي شان بفرستید تا ببینند مقاماتی که

 
براي حفاظت از گوزن ها، گرگ ها را می کشتند، چگونه کارشان به گوزن کشی کشید. 

وقتی من در شهریور 1377 مقاله «مرثیه اي براي آخرین آرمان شهر» را در توصیف حکومت طالبان می نوشتم، گمان می کردم که
حکومت طالبان آخرین آرمان شهر شکست خورده بشریت خواهد بود که آیینه عبرت جامعه جهانی خواهد شد (و خدا کند دوباره

 
حاکم نشوند). 

آن زمان هرگز گمان نمی کردم که دو دهه پس از آن نیز شاهد برآمدن و برافتادن آرمان شهر شکست خوردهٔ داعش باشیم. و نمی
دانم چرا همیشه گمان می کرده ام، یا امیدوار بوده ام، که جمهوري اسلامی بالاخره خودش را با دنیاي مدرن و شیوه هاي حکومت
عقلانی سازگار خواهد کرد. اما کم کم دارم به این باور خودم شک می کنم. هرگز دلم نمی خواهد تصور کنم که جمهوري اسلامی
آخرین آرمان شهر شکست خوردهٔ تاریخ بشریت خواهد بود. من نگران فروپاشی حکومت ایدئولوژیکمان نیستم بلکه نگران آنم که با
فروپاشی آن، یا یکپارچگی ایران آسیب ببیند، یا نسل نوخاسته امروز گرفتار پریشانی ها و سرگردانی هاي تازه شود؛ چون این نسل،
بسیار قدرتمند، خلاق و با اعتماد به نفس است و اگر به او امنیت و فرصت داده شود می تواند بسیاري از بحران هایی که پیران

 
سالخورده بر ما تحمیل کردند را سامان بدهد و جبران کند. 

جمهوري اسلامی که قرار بود حکومتی گناه خوار باشد و تخم گناه را از کشور براندازد، اکنون جامعه اي به شدت گناهکار را تحویل
داده است. چرا چنین شده است؟ انقلاب اسلامی که پیروز شد رهبران آن می خواستند جامعه اي عاري از گناه بنا کنند. ساده انگارانه
گمان می کردند که بر روي زمین و در جامعه انسانی که خدا شیطان را به عنوان یک قدرت برجسته در آن به رسمیت شناخته و
نفَْس را به عنوان جزء لاینفک وجود آدمی در آن تعبیه کرده است، می توان بهشت بنا کرد. نمی دانستند که این خیال خامی است
که همه انقلابی هاي آرمان گراي تاریخ داشته اند و البته در عمل به جاي بهشت، زمین را به جهنم تبدیل کرده اند. هر روش انقلابی
و سریع و قاطعی که بخواهد فقر را، گناه را، ستم را، ناکارآمدي را، سرمایه داري را، فساد را، بی ایمانی را، جنگ را و هزاران چیز
ناخواستنی دیگر را به یک باره از روي زمین براندازد، به فسادها و تباهی هاي عظیم تري منجر می شود و اگر شدنی بود یک بار در



کل تاریخ بشر به دست یکی از این انقلابی ها حتی از سوي یکی از پیامبران خدا، این کار محقق شده بود. از پیامبران خدا که پاك
طینت تر و برخوردارتر از حمایت مقتدرانه الهی وجود ندارد، اما تقریباً هیچ کدام از آنها دنبال برانداختن کامل رذالت از جهان یا
جامعه نبوده اند و تلاش نکرده اند که حکومت را به دست گیرند تا رذالت را از هستی حذف کنند. آنها مأمور بوده اند که آگاهی هاي
زلال قلبی و ایمانی، امنیت بخش و اخلاقی انسانی را در محیط زمانه خود ترویج کنند و اگر امروز همچنان چیزي از ایمان و اخلاق

 
دینی مانده است به واسطه همین روش انبیا بوده است. 

البته که در قرآن، ما با آرمان گرایی هاي مکرر روبرو هستیم. آن محبوب کریم، مکرر در مکرر انسان را مورد خطاب قرار داده است تا
خود را منزه کند، گِرد گناه (انتخاب هاي پرهزینه براي خودش و دیگران) نچرخد، ربا نخورد، ظلم نکند، در روابط اقتصادي اش قسط
را برپا کند، ببخشد، صبوري کند، از آلودگی هاي جنسی پرهیز کند، امر به معروف و نهی از منکر کند، از فقیران دستگیري کند، نماز
بخواند، روزه بگیرد، مالش را با دادن زکات بپیراید و وجودش را با رعایت این نکات به تزکیه، حیات طیبه و رهایی برساند تا بتواند
پرواز کند. اما همه اینها را خطاب به من و شما به عنوان فرد مؤمن گفته است نه به عنوان مأموریت حکومت یا حتی پیامبرش. همو
در همان قرآن بارها و بارها (بیش از 20 بار) به پیامبر اکرم تذکر داده است که، تو نمی توانی کسی را اجباراً هدایت کنی؛ تو بر آنها
تسلطی نداري؛ تو مأموریتی نداري جز ابلاغ؛ تو نمی توانی کسی را به زور به بهشت ببري؛ تو چرا این همه نگران هدایت خلق هستی؟؛
ما قرآن را نازل نکردیم که تو خودت را به مشقت بیندازي؛ تو داري از اینکه ایمان نمی آورند خودت را هلاك می کنی؛ و نظایر اینها.
قرآن در آیه 35 سوره انعام خیلی صریح می گوید که اگر نپذیرفتن دعوت تو توسط آنها براي تو گران است حفره اي در زمین بکن یا
نردبانی بگذار و به آسمان برو و براي شان معجزه ا ي بیاور (یعنی این کار شدنی نیست). بعد می گوید «اگر خدا می خواست قطعاً
آنها را هدایت می کرد، پس زنهار از جاهلان مباش». یا در آیه 99 سوره یونس می فرماید «اگر پروردگارت می خواست همه کسانی
که روي زمین اند ایمان می آوردند؛ پس آیا تو مردم را وادار می کنی تا به اجبار مؤمن شوند؟». و البته پیامبر که آکنده از شفقت بود،
دلش نمی آمد که گریبان خلق را رها کند؛ او دوست داشت همه را با خود پرواز دهد. اما این یک شفقت فردي بود، نه یک مأموریت

 
سولِ الاِّ البَلاغ).  الهی. او مأمور به ابلاغ بود و بس (مَا عَلَی الرَّ

دربارهٔ معنی آیه «لااکراه فی الدین» دو گونه تفسیر کرده اند. برخی این آیه را اخِباري (خبري) تفسیر کرده اند یعنی این آیه از یک
واقعیت اجتماعی «خبر می دهد» یا در واقع تببین می کند که در عالم واقع، دین را نمی شود اجباري و زوري تحمیل کرد. پس قرآن
دارد درباره یک قانون اجتماعی سخن می گوید که خدشه بردار نیست. برخی نیز این آیه را انشایی (دستوري) تفسیر کرده اند یعنی
این آیه می گوید که مردم را «نباید» به اجبار و اکراه به سوي دین کشاند. پس از هر دو نگاه، یا این آیه دارد می گوید که شدنی
نیست که مردم را اجباراً دین دار کنید؛ یا دارد یک «دستور شرعی» می دهد، که می گوید حق ندارید مردم را به اجبار به سوي دین
بکشانید. من معتقدم در قرآن شواهد بسیاري وجود دارد که نشان می دهد شارع مراقب بوده است که مرتکب «خطاي ترکیب»

 
نشود.  

 
آري به قول حضرت نظامی: 

 
در عالمَِ عالمْ آفریدن / به زین نتوان رقم کشیدن 

این جهان پرآشوب و پر ستم و پر گناه به مثابه همان مزرعه پر از کود و حشرات و گل ولاي است که از دل آن گُل و ریحان و
درختان میوه جوانه می زند و اگر شما بخواهید کودها و حشرات و آفات را با انواع روش ها و سم پاشی ها به کلی از مزرعه حذف
کنید، مزرعه شما یا جوانه نمی زند و میوه نمی زند یا اگر بزند با یک آفت جدید به سرعت نابود می شود یا از بی قوتی خاك، میوه

 
نخواهد داد. 

آرمان شهرطلبی خیال خامی است که هر جا سربرآورده است آنجا را به ویران شهر تبدیل کرده است. عالم بشري را فقط می توان ذره



ذره و گام به گام اصلاح کرد. از تحول خواهیِ یک باره و انقلابی، یا استالین بیرون می آید یا هیتلر یا مائو یا کیم ایل سونگ. حکومت
هاي آرمان شهري حکومت هایی هستند که دچار «توهم مرغداري» هستند. آنان دل شان می خواهد جامعه شان مثل یک مرغداري
باشد؛ استانداردِ استانداردِ استاندارد. در مرغداري همه چیز استاندارد است؛ لباس هاي مرغ ها استاندارد و مثل هم است؛ کلاه آنها
استاندارد و مثل هم است؛ غذاي شان استاندارد و مثل هم است؛ آبخوري ها استاندارد و مثل هم است؛ ساعت خواب و بیداري مرغ ها
استاندارد و مثل هم است؛ افکارشان استاندارد و مثل هم است؛ تولیدات شان هم استاندارد و مثل هم است. دنبال آرمان شهر بودن
یعنی جامعه را به مرغداري تبدیل کردن. جامعه اي که همه لباس ها، همه رفتارها، همه حرف ها، همه فکرها، همه زندگی ها، همه

 
عقاید و همه گفتارها همانند هم و در چارچوب استانداردهاي تعریف شده هستند، مرغداري است نه جامعه انسانی. 

اجازه بدهید از کلی گویی دور شوم و کمی مصداقی سخن بگویم که ببینیم آرمان گرایی و انقلابی گري چقدر ما را از تصمیمات
عقلانیِ خیلی ساده دور می کند و قدرت تصمیم درست را از ما می گیرد. حدود بیست سال پیش بود که به جلسه اي با حضور برخی
از مسئولان ستاد مبارزه با موارد مخدر دعوت شدم تا دربارهٔ اقتصاد قاچاق صحبت کنم. وقتی مطرح کردم که مصرف مواد مخدر بهتر
است قانونی شود چشم هاي مدیران آنجا گرد شد و به غضب و تمسخر در من نگریستند و گفتند آخر مگر می شود مصرف مواد مخدر

 
را آزاد کنیم؟ و بعد هم دیگر مرا دعوت نکردند. 

چهل سال است که ما خسارت هاي مالی و جانی سنگینی بابت مبارزه با مواد مخدر بر این کشور تحمیل کرده ایم و هنوز دست بردار
نیستیم. یادمان باشد که بعد از انقلاب براي سال هاي زیادي حتی از ترس اینکه اگر سُرنگ را خیلی راحت در اختیار معتادان قرار
دهیم ممکن است اعتیاد گسترش یابد، به داروخانه ها دستور دادند که سرنگ را فقط با نسخه بفروشند. و چنین شد که استفاده
چندباره از سرنگ هاي مصرف شده در میان معتادان رواج یافت و سپس انواع بیماري هاي عفونی به ویژه ایدز در میان معتادان شیوع
یافت. یعنی با این سیاست، ما معتاد خودمان را به ایدز نیز گرفتار می کردیم. به مقامات ستاد مبارزه با مواد مخدر گفتم الان مواد
مخدر ناسالم و مصنوعی همه جا در دسترس است، شما با بگیر و ببند، فقط قیمت آن را بالا می برید و جیب قاچاق چیان را پُر و
معتادان را فقیرتر می کنید؛ و با جرم انگاري اعتیاد، موجب می شوید که اعتیاد مخفی شود و نشود با یک سازماندهی اجتماعی،
معتادان را شناسایی و در فرآیند درمان قرار داد. گفتم اعتیاد را نه یک جرم که بیماري ببینید که داروي آن مواد مخدر است. شما
مواد مخدر سالم را با قیمت مناسب به داروخانه بدهید و اجازه بدهید که پزشکان معتمد شما بر اساس معاینه معتادان مقدار لازم را

 
تجویز کنند و داروخانه ها هم با نسخه پزشک مواد مخدر را به صورت بسته بندي دارویی تحویل بدهند. 

گفتم حتی می توانید براي هر معتاد دفترچه هاي خاص صادر کنید و در این فرآیند بانک اطلاعات معتادان کشور را تکمیل کنید. هر
معتاد موظف است نزد یکی از پزشکان معتمد شما پرونده تشکیل بدهد و زیر نظر او سهمیه مواد مخدر بگیرد. آنگاه پزشکان می
توانند به صورت ادواري معتادان را معاینه و به تدریج براي هر معتاد، بسته به وضعیت بالینی او، داروهاي حاوي مواد مخدر با دوز
کمتري را تجویز کنند یا داروهاي مکمل به آنها بدهند. سپس می توانید تمدید دفترچه هاي سهمیه معتادان را مشروط به شرکت
آنها در برخی دوره هاي آموزشی کنید و به آنها اطلاعات و آموزش هاي لازم را بدهید و در این فرآیند می توانید معتادان را به تدریج
در مسیر کنترل و اصلاح قرار دهید. وقتی معتادان را بشناسید و اطلاعات سکونتی آنها را داشته باشید می توانید براي خانواده هاي
آنها مرکز مشاوره راه بیندازید و حتی تا زمان سلامت آنها، از خانواده هاي شان حمایت کنید. و به تدریج هم می توانید یک نظام
شغل یابی براي معتادان درمان شده تدارك ببینید و آنها را به جامعه بازگردانید. چنین روشی قطعاً هزینه هایش براي کشور بسیار
کمتر از مبارزه است. دیگر ده ها هزار معتاد زندانی نخواهید داشت، دیگر هزاران نفر قاچاقچی، زندانی یا اعدام نخواهند شد، دیگر
خانواده هاي معتادان، گرفتار فروپاشی و طلاق و فقر و فساد نخواهند شد، دیگر بخش بزرگی از نقدینگی کشور در قاچاق مواد مخدر
گردش نخواهد کرد، دیگر بخش بزرگی از بودجه نیروي انتظامی صرف مبارزه با مواد مخدر نخواهد شد، و دیگر صدها نفر شهید از
نیروي انتظامی نخواهید داشت. تازه با اجازه به کاشت کنترل شده خشخاش براي تامین موارد مخدر لازم، می توانید کلی اشتغال

 
ایجاد کنید. 



حتی از این هم جلوتر رفتم و یک پیشنهاد فانتزي دادم که کم مانده بود بلند شوند و مرا از جلسه بیرون کنند. گفتم حتی به قاچاق
چیان هم مجوز بدهید. بخش بزرگی از مواد مخدري که در کشور کشف می شود و ما براي کشف آنها هزینه و کشته می دهیم، توسط
قاچاق چیان از مرز غربی ایران خارج می شود و به سوي اروپا می رود. گفتم یا فشار بیاورید تا اروپا هزینه کنترل و امن کردن
مرزهاي شرقی ما را بدهد یا اینکه بهتر است شما مبارزه با قاچاق مواد به سمت اروپا را رها کنید. پیشنهادم این بود که هر ایرانی یا
خارجی داراي پاسپورت رسمی که می خواهد از یکی از نقاط مرزي شرق ایران بسته اي (که ما نمی دانیم در آن چیست و کاري هم
نداریم که چیست) به سمت مرزهاي غربی ما ببرد، بسته اش را در نقاط معینی در مرز شرقی تحویل بگیریم و پلمپ کنیم و در هر
کجا که او تمایل دارد در مرزهاي غربی کشور تحویل او بدهیم و براي این کار هم، از او هزینه هاي سنگینی بابت حمل و بیمه و
عوارض ورود و خروج کالا بگیریم. ما کاري نداریم که این بسته چیست و از کجا می آید و به کجا می رود فقط مراقبت می کنیم که
صاحب بسته همراه با پاسپورتی که مهر ورود و خروج روي آن می زنیم دارد از یک نقطه از مرز غربی خارج شود و این بسته وارد
کشور نشود. در این صورت شما به قاچاق چیان هم امنیت می دهید و با این کار زمینه را فراهم می کنید که آنها را شناسایی کنید و
در مرحله بعد به صورت موثرتري آنها را مدیریت کنید. در عین حال به جاي دادن هزینه و کشته براي قاچاق، درآمد هم براي کشور
کسب می کنید. گفتم نگویید این کار با موازین بین المللی سازگار نیست، ما خیلی کارهاي دیگري را می کنیم که با موازین بین
المللی سازگار نیست. آخر دیگر این کار مهم تر از اعدام هایی نیست که ما را به مقام دومین کشور جهان از نظر اعدام تبدیل کرده
است. اگر بابت این حجم از اعدام خم به ابرو نمی آوریم در مورد ساماندهی قاچاق هم می توانیم کار خودمان را بکنیم و خم به ابرو

 
نیاوریم. 

راستش، اصل انگیزهٔ من از نوشتن این قصه ها وقتی شکل گرفت که با اخبار افشاگري هاي زنان و دختران ایرانی در مورد تجربه آزار
جنسی روبرو شدم (پویش #من ـ هم). آخر وقتی مقامات ما بحث تربیت جنسی را از سرفصل دروس مدارس حذف می کنند و
برگزاري کارگاه هاي تربیت جنسی را ممنوع می کنند؛ دختران ما از کجا به اخلاق و رفتار و ویژگی هاي پسران و مردان پی ببرند؟
کجا یاد بگیرند که در برابر آزار جنسی چگونه برخورد کنند؟ کجا یاد بگیرند که اگر کسی به بدن آنها دست زد چه واکنشی نشان
بدهند؟ کجا یاد بگیرند که صحبت کردن درباره کدام یک از بخش هاي بدن شان مجاز است و اگر کسی دربارهٔ بخش هاي ممنوع
سخن گفت یا به آنها دست زد چه واکنشی باید نشان بدهند؟ باور کنید دختران ما در مورد نحوهٔ برخورد با آزار جنسی بسیار علیل و
ناتوان هستند؟ و مقصر این وضعیت آن نابخردانی هستند که وقتی صحبت از تربیت جنسی کودکان شد آن را به معنی آموزش

 
جنسی ترجمه کردند و گفتند می خواهند دختران ما را فاسد کنند. 

روزي در دفتر کارم در دانشگاه اصفهان نشسته بودم که یکی از دختران دانشجوي دورهٔ دکتري که براي موضوع پایان نامه اش با من
قرار دیدار داشت سراسیمه و نفس زنان وارد شد. گفتم چه شده است؟ اول اکراه داشت بگوید، بعد زد زیر گریه و با حالتی شرمگینانه
گفت در مسیر که می آمدم مردي به من متلک گفت و با دستش بدن مرا لمس کرد. گفتم خُب تو چه کردي؟ گفت دست به فرار
زدم و به سرعت از آن محل دور شدم. گفتم تو داري دکتري می گیري پس فرق تو با مادربزرگت چیست؟ تو که همان رفتار
مادربزرگ بی سوادت را کرده اي. آیا هیچ اقدام مؤثرتر دیگري نبود که انجام بدهی؟ آري ما دختران مان را به دانشگاه فرستادیم و
دانشمند کردیم اما آنها را توانمند نکردیم. ما به آنها مهارت یک برخورد ساده اجتماعی در دفاع از حقوق شان را نیاموختیم. در عوض،
به صورت بیمارگونه بر نوع خاصی از حجاب حکومتی پافشاري و آن را به دختران مان تحمیل کردیم. اگر امروز «خوش حجابی» یعنی
همین حجاب عرفی که در کوچه و بازار می بینیم، یک ارزش شده است براي این است که ما بیش از حد بر حجاب حکومتی تأکید
کرده ایم و اگر امروز درصد کمی از جوانان نماز می خواند براي این است که در مدارس مان به زور آنها را به نمازخانه بردیم و فرصت

 
ایمان آزادانه و مختارانه را از آنان گرفتیم. 

من وقتی فیلم افشاگري برخی از زنان و دخترانی که آزار جنسی دیده بودند را دیدم، اشک شوق در چشمانم نشست. دانستم که وقت



آن شده است که ما مردان، رهبري تحولات اجتماعی را به زنان بسپاریم. فهمیدم که زنان تصمیم گرفته اند خط شکنی نهضت اصلاح
گري فرهنگی را برعهده بگیرند. آري زنان ما تصمیم گرفته اند به میدان بیایند و بی عُرضگی هاي خانواده و نظام آموزش و نظام

 
سیاسی ما را جبران کنند. 

هر جامعه اي درصد اندکی از مردمانش، از نظر جسمی یا روانی یا فکري یا اخلاقی، غیرعادي هستند. همان گونه که ناتوانی هاي
جسمی را یک امر طبیعی و عادي می دانیم و با آن مبارزه نمی کنیم بلکه مدیریت می کنیم، و حتی امکاناتی براي کم توانان جامعه
ایجاد می کنیم (مثل دستشویی ویژه براي هم میهنان ویلچرنشین یا سنگفرش ویژه براي نابینایان و ...)، ویژگی هاي غیرعادي روانی
یا فکري یا اخلاقی را هم غیرطبیعی ندانیم و به آنها به عنوان یک امر طبیعی که می تواند مدیریت شود (نه حذف و نه مبارزه)
بنگریم. درصد ناچیزي از مردم جنون قدرت دارند، درصد ناچیزي جنون ثروت دارند، درصد ناچیزي جنون شهرت دارند، درصد
ناچیزي هم جنون جنسی دارند. آن که در قدرت طلبی افراط می کند و گردن همه رقبا را به هر روش غیراخلاقی می شکند، فرقی با
آن که گرفتار جنون جنسی است، ندارد. هر دو، جزء پنج درصد موارد غیرنرمالی هستند که وجودشان طبیعی است. یعنی وجود پنج
درصد خطا در هر کاري (دو و نیم درصد انحراف مثبت و دو و نیم درصد انحراف منفی) و وجود پنج درصد آدم هاي غیرمعمولی در

 
هر گروهی از انسان ها، طبیعی و نرمال است؛ و ما نمی توانیم و نباید بکوشیم این پنج درصد را به صفر برسانیم. 

آري اگر آرمانگرایانه بنگریم، تصمیم می گیریم این درصدهاي ناچیز را نابود کنیم که با این کار آسیب هاي بزرگ روانی و اخلاقی به
جامعه می زنیم. این همان کاري است که آلمان نازي در مورد نوزادان داراي نقص عضو انجام می داد، یعنی در یک دوره اي
بیمارستان هاي آلمان نازي کودکان داراي نقص عضو را به والدین نمی دادند و آنها را سربه نیست می کردند. اما اگر نگاه انسانی و
عقل سلیم داشته باشیم وجود این درصد اندك که در زمینه هاي مختلف نوعی جنون یا انحراف یا بیماري دارند را می پذیریم و براي
ارضاي کم هزینه جنون، یا درمان انحراف یا بیماري آنها راهکاري پیدا می کنیم؛ وگرنه مبارزه با آنها به ناهنجاري ها و خسارت هاي
گسترده تري می انجامد. اگر مردي جنون جنسی داشته باشد و تنوع طلب باشد و جامعه یا نظام تدبیر براي او راهکاري نداشته باشد،
او اگر پول داشته باشد هر هفته یکی از دختران نیازمند شهر را با پول فریب می دهد و به خانه می برد و اگر پول نداشته باشد آنان را
شب هنگام یا در مکان هاي خلوت می رباید. بنابراین شما براي هربار ارضاي جنسی یک بیمار جنسی، یکی از زنان شهرتان را قربانی
می دهید. و اگر نخواهید چنین شود چاره اي ندارید جز اینکه به درصد بسیار ناچیزي از زنانی که، به هر علتی، خودشان تمایل دارند،
کارگر جنسی باشند اجازه دهید در چارچوب ضوابط نهادهاي مربوطه فعالیت داشته باشند؛ و اجازه بدهید خانه هاي محبت به طور
قانونی فعالیت کنند تا بتوانید براي ناموس شهر امنیت ایجاد کنید وگرنه زنان شهرتان از هجوم این مجنونان جنسی چنان در ناامنی
قرار می گیرد که مجبور می شوید صدها راهکار پرهزینه دیگر براي امنیت بخشی به جامعه را به کار بگیرید؛ و کم ترینش همان کاري

 
است که شهرداري تهران گفته است انجام می دهد که شمشادهاي پارك ها را کوتاه نگه می دارد تا پارك ها براي زنان ناامن نباشد. 

در واقع «توسعه» یعنی رفتن به سوي جامعه اي که براي همه خطاها و ناهنجاري هایی که بخشی از ذات انسان است پذیرش دارد و
راهکار دارد و هر صفتی که بخشی از ذات اکثریت انسان ها است را، هر چند مذموم و ضد ارزش هاي پذیرفته شده باشد، می پذیرد و
برایش یک نظام مدیریت می گذارد. بنابراین توسعه یعنی فرآیند علنی کردن خطاها و تعبیه راهکار عقلانی براي مدیریت آنها. دقیقاً
جامعه اي که خطاها و رذایل و ناهنجاري ها را سرپوش می گذارد و از آنها تابو می سازد و سخن گفتن درباره آنها را ممنوع می

 
شمارد و آشکار شدن آنها را بی آبرویی می داند، یک جامعه توسعه نیافته است. 

توسعه یعنی شهري که به طور رسمی ده ها و صدها مکان و امکان براي دفع زباله ها و ناهنجاري ها و رذایل مربوط به زندگی
اجتماعی تعبیه می کند تا زباله ها و رذایل و ناهنجاري ها همه شهر را نگیرد و از هر کوي و برزن بوي تعفن شنیده نشود. توسعه

 
یعنی علنی کردن و مدیریت کردن و کم هزینه کردن خطاهاي اجتماعی به جاي مخفی کردن و مبارزه کردن و پرهزینه کردن آنها. 



توسعه یعنی پذیرش و افزایش مهارت مدیریت زباله در همهٔ حوزه ها. در دنیاي سنتی گذشته، زباله ها و ناهنجاري ها و رذایل یا
مخفی می شد یا براي آنکه زباله و ناهنجاري تولید نشود انسان ها آن اندازه محدود می شدند که راه شکوفایی بر آنها بسته می شد.
توسعه می گوید راه رشد و شکوفایی بشر را باز بگذارید در عین حال زباله ها و ناهنجاري ها را مخفی نکنید بلکه مدیریت کنید؛ یعنی

 
آنها را نه نادیده بگیرید و نه با آن مبارزه کنید. 

بنابراین توسعه کارش خلق زباله نیست کارش کارسازي زباله ها و پیدا کردن راهکارها و تمهیداتی براي مدیریت زباله هاست. یعنی
زباله هایی که جامعه قبلاً مخفی می کرد یا تظاهر می کرد که وجود ندارد را اجازه می دهد که علنی شود و رسمیت پیدا کند تا بتوان

 
آنها را مدیریت کرد. 

توسعه فحشا نمی آفریند، بلکه نشان می دهد که چگونه فحشاهاي مخفی را مدیریت کنیم که کمتر به جامعه آسیب بزند. توسعه
مشروب خواري را رواج نمی دهد بلکه مشروب خواري را علنی می کند و به ما می آموزد که حالا که مشروب خواري قابل نابودي
نیست، چگونه با آن برخورد کنیم که کمترین آسیب را به جامعه بزند و با هر بار مشروب خواري در یک عروسی، ده ها نفر به سبب

 
مصرف مشروب تقلبی کور نشوند. 

توسعه یعنی خلافکاران و بی اخلاق ها و آن اندك غیرنرمال ها هم بدون نگرانی یا با هزینه و نگرانی اندك بتوانند نیازهاي خودشان را
برآورده کنند؛ بدون آنکه به دیگران آسیب بزنند. نیازهاي جنسی متعارف یا حتی نامتعارف و جنون گرایانه بخشی از طبیعت انسان
است و هیچ جامعه اي تاکنون نتوانسته است آنها را سرکوب کند. اگر همه چیز را غیرقانونی کنیم و همه راه ها را ببندیم، جوان
نرمالی که امکان ازدواجش نیست اگر راهی امن و کم هزینه براي دفع شهوت خود نیابد به دختر همسایه تعرض می کند و جوان

 
غیرنرمالی که گرفتار جنون جنسی است با دوستانش یک باند تشکیل می دهد و دست به آدم ربایی می زنند. 

پس بر خلاف باوري که مقامات مذهبی و سیاسی ما نسبت به مسئله توسعه دارند، توسعه به معنی خلق زباله یا تولید فحشا یا
گسترش مشروب خواري نیست؛ توسعه به معنی آشکارسازي و از خفا به علن آوردن این ناهنجاري هایی است که عملاً در زیر پوست
جامعه وجود دارد؛ تا بتوان آنها را مدیریت کرد. هر ناهنجاري که مخفی باشد زیانش بسیار بیشتر از وقتی است که آشکار باشد. دقیقاً
مانند یک بیماري، که اگر به صورت تب یا علایم بالینی دیگر بروز نکند ما متوجه آن نمی شویم و براي درمان آن اقدام نمی کنیم. در
واقع توسعه، فشار و زحمت و هزینه دفع فردي مشکلات و ناهنجاري ها و خطاها را حذف و آنها را با یک روش اجتماعی کم هزینه

 
مدیریت می کند. 

مشکل حکومت ما و همه حکومت هاي آرمان شهري این است که وقتی پس از آزمون و خطاهاي فراوان متوجه شدند که نمی توانند
زندگی واقعی روي زمین را از وجود آنچه از نظر آنها رذیلت است پاك کنند، می کوشند با ظاهرسازي نشان دهند که اصولاً در ذیل
حکومت آنها رذیلتی وجود ندارد و همه چیز گل و بلبل است. سال 1386 که یکی از مقامات ارشد نظام، در سفرش به آمریکا اعلام
کرد که ما در ایران همجنس گرا نداریم یادم آمد که سال ها می خواستند به دنیا بفهمانند ما در ایران بیمار HIV (ایدز) نداریم و
بنابراین بیماري ایدز را که یک بیماري طبیعی بود، به یک بیماري غیر اخلاقی و حتی شبه غیرقانونی تبدیل کردند و باعث شدند که
بیماري ایدز در زیر پوست شهرها آرام آرام گسترش یابد و چقدر خسارت دادیم و چقدر جوانان مان گرفتار شدند تا وقتی ایدز را به
عنوان یک بیماري مانند سایر بیماري ها پذیرفتیم و آمارش را - البته با دستکاري بسیار - اعلام کردیم و مراکزي براي پذیرش این
بیماران تأسیس کردیم. آخر مگر می شود در جامعه اي که انواع رذالت ها و ناهنجاري ها بالاتر از استانداردهاي جهانی رواج دارد، یک
مرتبه یکی از آن پدیده هایی که از نظر جامعه ناهنجاري است (همجنس گرایی) صفر باشد؟ کافی است به کتاب «شاهدبازي در
ادبیات فارسی» نگاهی بیندازید تا ببینید از عصر غزنوي تا عصر پهلوي تا چه حد همجنس گرایی در جامعه ایران به ویژه در میان

 
حاکمان رواج داشته است. و براي درك گستردگی همجنس گرایی در ایران امروز، مصاحبه دکتر اوحدي را با «انصاف نیوز» بخوانید. 



همانند سی سال مبارزه تان با ثبت نام کودکان مهاجران افغانستانی در دبستان ها که به جاي آن که سه میلیون جوان مسلمان با
سواد و داراي وابستگی و علاقه فرهنگی به ایران تربیت کنید که اکنون شهروندان پرتلاش و انگیزه مند براي ایران باشند، سه میلیون
انسان متنفر و خسته و فرسوده برجاي گذاشتید که اگر نبود درد ناامنی و دربه دري، عطاي شما را به لقاي شما می بخشیدند و از

 
ایران می رفتند. 

براي سی وپنج سال اجازه ندادید فرزندان زنان ایرانی که با مهاجران افغانستانی ازدواج می کنند شناسنامه ایرانی بگیرند تا وقتی

 
تعدادشان به چند صد هزار نفر رسید و مجبور شدید تن بدهید. 

تجربه هاي جهانی نیز تا دلتان بخواهد هست که نشان می دهد این گونه تمهیدات مبارزاتی شکست می خورد. لاس وگاس در آمریکا
اکنون با 140 میلیارد دلار درآمد سالیانه جزء ثروتمندترین شهرهاي جهان است. این شهر از وقتی در قرن بیستم لاس وگاسِ غنی و
مرفه و با شهرت جهانی شد که مقامات دست از مبارزه و سرکوب مافیا و گانگسترها کشیدند و آنها را به مشورت فراخواندند در
مدیریت و سرمایه گذاري و توسعه شهر مشارکت دادند و فرصت هاي سرمایه گذاري و افق هاي سودآور در برابر آنها قرار دادند. آنگاه
آن همه استعداد که صرف گانگستري و مافیابازي و ناامنی می شد به سمت ایجاد امنیت و افزایش جاذبه هاي تفریحی این شهر رفت

 
و موجب فوران درآمد و ثروت در این شهر شد. 

و اکنون مکزیک نیز پس از دهها سال مبارزه خشن با کارتل هاي مواد مخدر و دادن صدها هزار کشته در این راه، همین ماه گذشته
تصمیم گرفت کشت و مصرف غیرتجاري ماري جوانا را آزاد کند. حکومت هایی نظیر مکزیک خیلی خسارت زدند تا فهمیدند اگر

 
بخواهند انسان را آنگونه که آنها تمایل دارند تربیت کنند، از او حیوانی بی رحم و خشن خواهند ساخت. 

سوئیس نیز چند سالی است براي مدیریت بهتر مصرف مواد مخدر آن را از حالت غیرقانونی خارج کرده است. تجارب بی شمار دیگري
از این دست در جهان وجود دارد که مجال طرح شان در این جا نیست. خود ما هم در این چهار دهه خیلی تجربه هاي شکست
خورده از این دست داریم. آیا همه این ها کافی نیست تا در روش هاي خود در برخورد با آنچه جامعه به طور خودانگیخته به سراغ

 
آنها می رود اما از نظر ما نامطلوب یا نابهنجار است، تجدید نظر کنیم؟ 

 از این گذشته، وقتی چاره اي نداریم که براي جذامی ها بیمارستان جذامی بسازیم تا از پراکنده بودن در جامعه و انتشار بیماري شان
پرهیز شود، به همین ترتیب ما چاره اي نداریم براي آنانی که در حوزه هاي جنسی طبیعی نیستند راه پیدا کنیم وگرنه آنها به
درندگانی تبدیل خواهند شد که با انواع روش ها و حیله ها دختران ما را فریب می دهند و آنگاه به جاي اینکه با یک نفر رابطه
اخلاقی یا غیر اخلاقی، شرعی یا غیر شرعی داشته باشند، همانند جوانی که در افشاگري هاي سال گذشته زنان، دستگیر شد، به دهها

 
دختر تجاوز خواهند کرد. 

 آري این ها دستاوردِ زمانی است که ما می خواهیم گناه را از جامعه پاك کنیم. در واقع وضعیت امروز جامعه که گرفتار انفجار بی
قاعدگی جنسی شده است ناشی از نگاه مقامات ماست که شبیه نگاه رهبران «قبیله ي زباله خوار» و شبیه نگاه «مقامات گرگ خوار»

 
پارك یلوستون آمریکا است.  

درمورد عقاید هم چنین است. وقتی راه بیان همه عقاید بسته شود، راه همه نقدها بسته شود و امکان بیان حرف هاي غیرخودي در
رسانه هاي رسمی بسته شود، وقتی از همه رسانه هاي رسمی یک صدا و یک عقیده بیرون بیاید، آن وقت گرایش به انواع عقیده هاي
راست و دروغ گسترش پیدا می کند. امروز اگر بخش بزرگی جوانان ما به انواع عرفان هاي شرقی و غربی گرایش پیدا کرده اند چون



ما راه تنفس فکري را و راه نقد افکار خودمان را بر روي جوانان این نسل بستیم و اکنون آنها به انواع باورهاي نوظهور غربی و شرقی

 
گرایش پیدا کرده اند. 

و مگر نخوانده ایم که آن رسول کریم فرمود «اختلاف امتی رحمه»؟ و مگر در فرقان عظیم نفرمود «و اگر پروردگار تو خواسته بود،
همه مردم را یک امت کرده بود، ولى همواره گونه گون خواهند بود» (آیه 118 سوره هود - ترجمه آیتی)؛ و مگر نظریه سیستم
نفرمود که سیستم هاي زنده نیاز به جزء اخلال دارند تا بتوانند پویایی خود را حفظ کنند و تکامل یابند؟ و نفرمود سیستم زنده اي که
در آن هیچ بیماري وجود ندارد، بیمار است؟ و مگر نظریه روان شناسی نفرمود اندکی نابهنجاري بهنجار است و اندکی آنرمالی، نرمال
است؟ و مگر علم پزشکی نفرمود مقدار اندکی از انواع میکروب ها و ویروس ها را به صورت واکسن در خون کودکان تان تزریق کنید تا
سیستم ایمنی بدن شان به تکاپو بیفتد و تقویت شود؟ و مگر علم اقتصاد نفرمود که تورم بالا خطرناك است اما تورم صفر هم آسیب زا

 
است و یک اقتصاد سالم به اندکی تورم نیاز دارد؟ 

 آي انقلابیان آرمان شهري، آي حاکمان اسلامی، جامعه مانند بدن است که اگر همه میکروب هاي آن را کُشتید، کل جامعه را
خواهید کشت. یک جامعه زنده و پویاي انسانی به همهٔ انواع بیماري ها و ناهنجاري ها و گناهان و بی اخلاقی ها و زباله ها نیاز دارد،
اما به میزان اندك. وجود کمی دزد، کمی دروغ، کمی رشوه، کمی فساد، کمی فرار مالیاتی، کمی معتاد، کمی قاچاق، کمی کم
حجابی، کمی تخلف رانندگی و کمی از هزار ناهنجاري دیگر در جامعه طبیعی است و براي پویایی جامعه لازم است و موجب ارتقاء
نظام اجتماعی می شود. و شما چون می خواهید جامعه همان کم را هم نداشته باشد و می خواهید همه آن ناهنجاري ها را به صفر
برسانید و با همهٔ آنها مبارزه می کنید و همه آنها را ممنوع و غیر قانونی اعلام کرده اید، اکنون همه این فسادها تا خرخره جامعه ما را

 
فرا گرفته است. 

مگر خالق هستی ناتوان بود که براي اینکه انسان هاي سالمی داشته باشد هواهاي نفسانی را از درون انسان حذف کند؟ و مگر خداوند
کریم ناتوان بود که وقتی شیطان سرکشی کرد، نابودش کند و نگذارد به جان انسان بیفتد؟ آنگاه که شیطان از خدا درخواست کرد که
اجازه دهد تا روز قیامت در کنار انسان زندگی کند و قسم خورد که سر راه همه شان خواهد نشست و آنها را گمراه خواهد کرد، چرا به
او مهلت داد و او را همان زمان نابود نکرد. خالق حکیم عالم می دانست که بشر بدون گناه رشد نخواهد کرد، بشر بدون وسوسه و
هواهاي نفسانی رشد نخواهد کرد. چگونه است که ما می خواهیم آنچه خدا نخواست و می دانست شدنی نیست را با امکانات بشري در

 
روي زمین برقرار کنیم! 

روزي از یکی از معلمان اخلاق شنیدم که بالاترین درجه شرك آن است که ما خودمان را در قدرت الهی شریک بدانیم و براي خودمان
قدرت و رسالتی خداي گون قائل باشیم. گفتم یعنی چه؟ گفت یعنی بخواهیم کارهایی را که فقط در محدودهٔ قدرت خداست و حق
خداست و در اختیار خداست انجام دهیم. گفتم یعنی چه؟ گفت اگر گفتی فلان فرد بهشتی است و فلان فرد جهنمی، تو دچار شرك
جلی شده اي، چون داوري در مورد اینکه چه کسی بهشتی است و چه کسی جهنمی، فقط کار خداست. اگر به مسلمانی که در
خانواده اي مسلمان به دنیا آمده یا شهادتین را گفته است بگویی او بی ایمان است یا بگویی او دروغ می گوید که ایمان دارد، شرك
است چون این داوري فقط حق خدا و در توان اوست. اگر گفتی این برداشت من از دین حق است و بقیه برداشت ها باطل است این
شرك است، چون چنین ادعایی تنها در علم و در اختیار خداست. اگر گفتی فقط باور من یا اعتقاد من حقیقت است و بقیه باورها غلط
است، شرك است. اگر گفتی من می توانم جامعه اي درست کنم، که در آن فقر و تبعیض به صفر برسد، شرك است، چون این یک
کار خدایی است؛ انسان فقط می تواند تبعیض و اختلاف را کم کند نه اینکه فقر را از جهان براندازد. اگر گفتی می خواهم جامعه اي
بسازم که در آن گناه وجود نداشته باشد شرك است، چون فقط در ید قدرت الهی است که بهشت بنا کند و تو می خواهی خودت را
در آن قدرت شریک کنی. و روزي از بزرگ دیگري شنیدم که هرگاه انسانی یا سازمانی یا نظامی به زبان بی زبانی ندا در دهد که «انَاَ

ربکُُمُ الاعلی» باید منتظر همان برخوردي باشد که خدا با فرعونیان کرد. لا حول ولا قوة الا باالله.





پشت میزنشینی موجب بی خبري از نیازهاي مردم می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/04/25

تهران- ایرنا- نایب رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها، پشت میز نشستن مسوولان را عامل فاصله گرفتن و بی خبر
ماندن از مسائل و نیازهاي مردم ارزیابی کرد و گفت: نباید به گزارش هاي کارشناسان اکتفا کرد و لازم است فاصله با مردم را

کم کنیم، اگر مسوولان کنار مردم زندگی کنند خیلی از مشکلات حل می شود.

تهران- ایرنا- نایب رییس کمیسیون امور داخلی کشور و
شوراها، پشت میز نشستن مسوولان را عامل فاصله گرفتن
و بی خبر ماندن از مسائل و نیازهاي مردم ارزیابی کرد و
گفت: نباید به گزارش هاي کارشناسان اکتفا کرد و لازم
است فاصله با مردم را کم کنیم، اگر مسوولان کنار مردم

 
زندگی کنند خیلی از مشکلات حل می شود. 

محمدحسن آصفري روز جمعه در گفت وگو با خبرنگار
سیاسی ایرنا، اولویت دولت سیزدهم را رفع مشکلات
اقتصادي، تورم و گرانی ارزیابی و تحریم ها را عامل بخشی

از مشکلات اقتصادي کشور ارزیابی کرد و گفت: دولت جدید باید براي کمک به بخش تولید عزم خود را جزم کند و نقدینگی و
سرمایه در گردش مورد نیاز آنها را فراهم کند، زیرا اگر تولید رشد کند کنار آن صادرات و اشتغال آن نیز افزایش می یابد. یافتن
بازارهاي صادراتی براي فروش کالاهاي مازاد با کمک دیپلماسی اقتصادي از مواردي است که باید در اولویت دولت سیزدهم قرار گیرد.

نماینده مردم اراك در مجلس شوراي اسلامی، خواستار توجه ویژه به فرهنگ در کشور شد و خاطرنشان کرد: از مشکلات و مسائل
فرهنگی کشور نباید غافل شویم زیرا در معرض تهاجم و ناتوي فرهنگی دشمنان قرار داریم. دشمنان قصد دارند مردم ما را از فرهنگ

 
اصیل ایرانی و اسلامی دور کنند تا بتوانند برنامه هاي سیاسی و اقتصادي خود را به راحتی در کشور پیاده کنند. 

وي یادآور شد: کابینه سیزدهم باید کارآمد، جهادي و انقلابی باشد و به جاي نشستن پشت میز وارد میدان عمل شود و مسائل و

 
مشکلات مردم را از نزدیک پیگیري کند. 

نایب رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها، پشت میز نشستن مسوولان کشور را عامل فاصله گرفتن و بی خبر ماندن آنها از
مسائل و نیازهاي مردم ارزیابی کرد و افزود: نباید به گزارش هاي کارشناسان اکتفا کنیم و لازم است فاصله با مردم را کم کنیم و
شخصا مسائل را از خود مردم بشنویم و از این طریق می توانیم آنها را بهتر درك کنیم. اگر مسوولان کنار مردم زندگی کنند خیلی از

 
مسائل و مشکلات خودبه خود حل می شود. 

آصفري خواستار انتخاب کابینه منسجم و خادم از سوي حجت الاسلام ابراهیم رییسی براي اداره امور کشور شد و گفت: افرادي
انتخاب شوند که داراي روحیه جهادي باشند و در کنار داشتن برنامه براي آینده، دنبال اجراي برنامه ها باشند و به سخنرانی و حرف



 
اکتفا نکنند. 

وي بر همکاري و تعامل مجلس یازدهم با دولت سیزدهم تاکید کرد و گفت: نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی آماده هستند
تا مشکلات حوزه هاي انتخابیه و مشکلات کشور را با نمایندگان دولت جدید در میان بگذارند و به دولت در جهت حل مشکلات

 
اقتصادي مردم کمک کنند. 

فرماندار پیشین اراك و تفرش خواستار آماده کردن لوایحی از سوي دولت جدید براي حل فوري برخی مشکلات اورژانسی اقتصاد

 
کشور شد و گفت: نیازمند اقدامات جدي و فوري براي حل مشکل تورم و بیکاري هستیم. 

آصفري، پرهیز از نگاه جناحی و حزبی در انتخاب افراد شایسته براي کابینه دولت جدید را ضرورت دانست و افزود: مجلس یازدهم به
کابینه کارآمد، جهادي، انقلابی و اهل کار و تلاش و برنامه راي می دهد و در طول زمان هم به مطالبه گري از دولت جدید براي

 
احقاق حقوق مردم ادامه خواهد داد. 

نایب رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها درباره شایعاتی مبنی بر حضور برخی نمایندگان مجلس یازدهم در دولت جدید نیز
گفت: نمایندگان مجلس را رها نکنند و لازم است محکم در مجلس به عنوان نماینده مردم مسائل کشور را دنبال کنند و به قولی که
به مردم داده اند وفادار باشند. هنوز سه سال از مجلس یازدهم مانده است و نمایندگان نباید اجازه دهند حوزه انتخابیه بدون نماینده

 
بماند و اگر واقعا علاقه مند به کمک به دولت جدید هستند در مجلس هم می توانند این هدف را تحقق بخشند. 

 
برچسب ها 

 
- برجام 

 
- محمدحسن آصفري 

 
- انتخابات 1400 

 
- سید ابراهیم رییسی 

 
- تحریم 

 
- مجلس یازدهم 

 
- ایالات متحده آمریکا 

 
- رژیم صهیونیستی 

 
- دولت سیزدهم 

 
پروندهٔ خبري 

 
- انتخابات 1400؛ حضور مردم در روز تعیین سرنوشت 

- انتخابات 1400



هشدار امام جمعه کرج در مورد برخی حرکات مشکوك و بده بستانها در

روزهاي پایانی دولت

منبع: تسنیمشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه استانها- امام جمعه کرج با بیان اینکه برخی بده بستانها و تحرکات در روزهاي پایانی از سوي برخی دستگاه ها مشاهده
می شود، گفت: لازم است در این روزها دستگاه هاي نظارتی هوشیار باشند.

گروه استانها- امام جمعه کرج با بیان اینکه برخی بده
بستانها و تحرکات در روزهاي پایانی از سوي برخی دستگاه
ها مشاهده می شود، گفت: لازم است در این روزها دستگاه

 
هاي نظارتی هوشیار باشند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از کرج،آیت االله سید
محمدمهدي حسینی همدانی در خطبه دوم نمازجمعه این
هفته کرج اظهار داشت: فشارهاي آمریکا به محور مقاومت
زیاد شده و آمریکا و هم پیمانان از هیچ تلاشی براي

 
تضعیف محور مقاومت کوتاهی نمی کنند. 

 
امام جمعه موقت شهرکرد: دور شدن از رهبران دینی افراد را مقابل ولایت فقیه و انقلاب قرار می دهد 

 
امام جمعه اردبیل: رونق اشتغال و کارآفرینی مورد توجه مسئولان باشد 

 
امام جمعه شیراز: برش بومی نقشه مهندسی فرهنگی شهرستان هاي استان فارس تهیه شود 

 
وي افزود: تحرکات طالبان در منطقه باید به دقت رصد شود و باید مراقب بود که بازي جدیدي در منطقه آغاز نشود. 

امام جمعه کرج با بیان اینکه خروج آمریکا از منطقه به دلیل تلاشهاي محور مقاومت بوده است، بیان کرد: نباید اجازه داد تحرکاتی

 
شبیه داعش و دیگر تکفیري ها با اسامی جدید در منطقه پا بگیرد. 

نماینده ولی فقیه در استان البرز با اشاره به اتفاقات لبنان تصریح کرد: لبنان خط نخست مبارزه با رژیم صهیونسیتی است و آمریکا و

 
گاوهاي شیرده منطقه براي لبنان برنامه دارند. 

حسینی همدانی با بیان اینکه خواب آمریکا و رژیم صهیونسیتی در لبنان تعبیر نمی شود، گفت: مردم لبنان باید در مورد تحصیلات

 
این کشور هوشیار باشند. 

امام جمعه کرج با اشاره به سالروز تاسیس شوراي نگهبان گفت: عوامل دست نشانده و دشمنان خارجی به دنبال تضعیف شوراي

 
نگهبان هستند. 

 
وي افزود: شوراي نگهبان به دنبال این است که مانع از ورود افراد نفوذي و سرسپرده به جایگاه هاي حساس نظام شوند. 



وي با بیان اینکه افرادي که دم از کاهش نظارت شوراي نگهبان می کنند واداده غرب هستند، متذکر شد: تضعیف شوراي نگهبان یکی

 
از برنامه هاي اصلی جنگ روانی علیه ملت ایران است. 

امام جمعه کرج با اشاره به سالروز پذیرش قطعنامه اي 598 اظهار داشت: پذیرش قطعنامه دلایل زیادي داشت و برخی اظهار نظرها

 
در مورد فشارهاي آمریکا و نداشتن نیرو دروغ است. 

حسینی همدانی با بیان اینکه برخی تحرکات در روزهاي پایانی دولت از سوي برخی دستگاه هاي در حال انجام است، عنوان کرد: لازم

 
است که در این روزها دستگاه هاي نظارتی هوشیارتر عمل کنند. 

امام جمعه کرج با بیان اینکه امروز ایران اسلامی با صلابت تر و قدرتمندتر از گذشته است، گفت: کوچکترین خطایی از سوي دشمن با

 
پاسخ قاطع جوانان ایران اسلامی مواجه می شود. 

امام جمعه کرج با بیان اینکه بداخلاقی ها در جامعه زیاد شده است، گفت: ترویج بد اخلاقی و ضربه زدن به این بنیان از اهداف
دشمنان است و دشمنان به صورت ناجوانمردانه به دنبال تضعیف بنیان هاي اخلاقی هستند.



آیت االله دري نجف آبادي: ''اسلام اهل بیت(ع)'' اسلام ضد خشونت و تحجر

آل سعود و داعش است

منبع: تسنیمشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه استان ها- نماینده ولی فقیه در استان مرکزي و امام جمعه اراك گفت: "اسلام اهل بیت(ع)" اسلام ضد خشونت و
تحجر آل سعود، داعش و طالبان است.

گروه استان ها- نماینده ولی فقیه در استان مرکزي و امام
جمعه اراك گفت: ""اسلام اهل بیت(ع)"" اسلام ضد
خشونت و تحجر آل سعود، داعش و طالبان است. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك، آیت االله قربانعلی
دري نجف آبادي ظهر امروز در خطبه هاي نماز جمعه
اراك در مصلی بیت المقدس در این شهرستان با اشاره به
اقدامات طالبان در افغانستان اظهار داشت: مسائل مربوط به
طالبان عامل تاثر و ناراحتی است و اساس این تاثر کج

 
فهمی از اسلام بوده زیرا اسلام دین محبت و کرامت است و باید نسبت به همه بامحبت و انصاف برخورد کرد. 

وي افزود: مطابق فرمایش امام نخست شیعیان حضرت علی(ع) مردم دودسته هستند یعنی یا انسان اند که حقوق انسانی و یا مسلمان
که حقوق اسلامی دارند بنابراین کسی حق ندارد در حق دیگري حتی به اندازه ذره اي ظلم کرده و باعث وحشت، ترور و خشونت

 
شود. 

دري نجف آبادي تصریح کرد: اسلام ناب محمدي همان اسلام اهل بیت عصمت و طهارت(ع) و اسلام ضد خشونت و تحجر آل سعود،
داعش و طالبان است، شما چطور می توانید به نام پیامبر مهربانی و رافت و پیام آور خوبی ها و اسلام، مردم بی گناه و بی دفاع و حتی

 
کسانی که تسلیم شدند را به رگبار ببندید، این ها به دور از عدالت و انصاف است. 

امام جمعه اراك عنوان کرد: قطعا خشونت و اقداماتی که به شدت از اسلام و آموزه هاي دینی و قرآن به دور هستند از نظر مسلمانان
و اسلام ناب محمدي و قوانین بین المللی و حقوق بشر اسلامی محکوم بوده و چنین رفتاري جز سبب آبروبري دین اسلام نبوده و

 
براي ما و مسلمانان هم قابل قبول و تحمل نیست. 

وي افزود: ما مفتخر به تفکر و اندیشه نبوي و علوي هستیم که اساس و بن دین را به ما نشان داده و تبیین می کند و همانطور که
نبی مکرم اسلام به مجاهدان صدر اسلام فرمودند که بر روي قبضه شمشیرتان بنویسید آقاي همه ي اعمال این است که با مردم با

 
انصاف رفتار کنید و این اساس کار و اقتخار ماست. 

 
امام جمعه ساري: فرهنگ غدیر باید در میان خانواده ها نهادینه شود 



 
امام جمعه موقت شهرکرد: دور شدن از رهبران دینی افراد را مقابل ولایت فقیه و انقلاب قرار می دهد 

 
امام جمعه اردبیل: رونق اشتغال و کارآفرینی مورد توجه مسئولان باشد 

عضو خبرگان رهبري با ابراز تاسف از وقوع حادثه آتش سوزي در بیمارستان ناصریه عراق گفت: این حادثه بسیار ضایعه بار بود و

 
امیدواریم علت حادثه مشخص شود که آیا غفلت بوده یا خیانت، منطقه ناصریه شیعه نشین است. 

وي بیان کرد: بی شک وقوع این حادثه بسیار مایه تأسف و تاثر براي ما و مسلمانان است که جا دارد این ضایعه را به مردم و علماي

 
عراق و خانواده هاي داغ دیده تسلیت عرض می کنیم و شریک غم آن ها باشیم. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به حوادث اخیر دلیجان و استان مرکزي و همین طور حوادث اصفهان گفت: باید فرهنگ
عفاف و حجاب در جامعه نشر داده شود چراکه انقلاب ما براي اخلاق و اسلام بود اما متأسفانه برخی هنجارشکنان تحت تأثیر تبلیغات
غربی ها جشن آب می گذارند و زن و مرد به صورت مختلط به هم آب پاشیده و خلاف دستورات اسلام عمل می کنند در حالی که ما

 
در همین استان مرکزي 67 میلیون مترمکعب کمبود آب داریم. 

دري نجف آبادي ادامه داد: مسائلی را می بینیم که دخترها درگیر می شوند و قمه می کشند یا برخی دنبال سگ و سگ بازي

 
هستند، در این شرایط که کشور این همه گرفتاري دارد این کارها چه معنی دارد، موازین باید رعایت شود. 

امام جمعه اراك با اشاره به مشکل کشور در تامین برق گفت: قبض برق فردي چند میلیون بوده و اعتراض کرده اما معلوم شد که این
فرد هفت هزار کیلووات ساعت برق مصرف کرده و طبق محاسباتی که کرده اند اگر بخواهیم نرخ گاز تولید این مقدار مصرف را به نرخ

 
بین المللی حساب کنیم حدود پانزده میلیون تومان است. 

وي بیان کرد: بحث رمز ارزها نیز مسئله دیگري است آیا اگر کسی امکانات دارد باید در این شرایط این کارها را بکند، در شرایط فعلی
این با دزدي چه فرقی می کند این درحالیست که صرفه جویی در مصرف آب و برق اظیک امر مهم و ضروري در جامعه است، این

 
درحالیست که در همین استان مرکزي حدود یکصد روستا آب آشامیدنی ندارند حالا برخی استان ها که مشکلات بیشتر است. 

دري نجف آبادي خاطرنشان کرد: باید صرفه جویی کرد تا از این شرایط عبور کنیم و دولت آینده هم باید در زمینه برق سرمایه
گذاري کند و آن را در اولویت داشته باشد، در هرسال دو هزار مگاوات به مصرف برق کشور اضافه می شود و حداقل سالی سه تا چهار

 
هزار مگاوات برق باید وارد مدار شود که این مشکلات برطرف شود. 

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي با اشاره به ماسبت هاي پیش رو گفت: اعیاد قربان و غدیر و گرامیداشت دهه امامت و ولایت را در
پیش داریم و همانطور که گفتیم مکتب حضرت علی(ع) مکتب انصاف، عدالت، اخلاق و معنویت است و باید تلاش داشت از این

 
معنویت بهره مند شد. 

وي افزود: عید بزرگ عرفه عید عبادت و معاشقه باخداست، هرچند که چند سالی است از حج محروم هستیم اما امیدواریم خدا توفیق
دهد و این روز را درك کنیم و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی مراسم دعاي عرفه را در امکان مختلف و حتی منازل برگزار کنیم.



امام جمعه گیلان: در این 43 سال، شیعه تکیه گاه دنیا شده/ هشدار آل هاشم

به هیئت هاي عزاداري

منبع: خبر فوريشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/04/25

ائمه جمعه شهرهاي مختلف کشور در این هفته در خطبه هاي عبادي و سیاسی خود، به مسائل مختلفی از جمله عید غدیر،
عید سعید قربان، عزاداري محرم، کادر درمان، تحلیف رئیس جمهور منتخب اشاره کردند.

 ائمه جمعه شهرهاي مختلف کشور در این هفته در خطبه
هاي عبادي و سیاسی خود، به مسائل مختلفی از جمله عید غدیر، عید سعید قربان، عزاداري محرم، کادر درمان، تحلیف رئیس جمهور

 
منتخب اشاره کردند. 

ائمه جمعه سراسر کشور در خطبه هاي عبادي و سیاسی این هفته خود به مسائلی از جمله تنش میان امارات و عربستان،طالبان در
افغانستان، گله مندي مردم از جمله روستاییان از برخی سازمان ها، عید غدیر، عید سعید قربان، عزاداري محرم،کادر درمان، تحلیف

 
رئیس جمهور منتخب اشاره کردند. 

 
مردم روستایی قربانی عدم همگرایی مسؤولین 

آیت االله رسول فلاحتی در آیین عبادي سیاسی نماز جمعه این هفته شهر رشت در مصلاي این شهر با اشاره به سالروز شهادت جمعی
از زائران خانه خدا که آل سعود با همکاري آمریکایی ها آن ها را به شهادت رساندند، اظهار کرد: مکه و مدینه حرم امن خدا بوده و
کسی در این دو شهر حق کشتن هیچ موجودي را ندارند اما آل سعود زائران خانه خدا را به شهادت رساند که باید تاوان بدهند، البته

 
پادشاه آل سعود در همان سال با به درك واصل شدن تاوان داده و باقی هم تاوان خواهند داد. 

وي با بیان اینکه تنش میان امارات و عربستان و باتلاق خونی که در یمن ایجاد کرده و درحال خفه شدن است آل سعود را در شرایط
تنهایی قرار داده، گفت: آمریکایی ها ذلیلانه در حال خالی کردن منطقه هستند و آل سعود تنها شده، خود می دانند که در چه

 
شرایطی سختی قرار گرفته چرا که کسی به کمک او نخواهد آمد. 

خطیب جمعه رشت با بیان اینکه امروز شیعه در سایه رهبري امام و هدایت رهبري تکیه گاهی براي همه فرق اسلامی شده است،
افزود: شیعه عاقل است و این چهل وسه سال انقلاب در سایه تلاش هاي مردم و رهبري امام (ره) وآیت االله خامنه اي تکیه گاه دنیا



 
شده است. 

 
 

امام جمعه رشت با اشاره به شهادت حضرت مسلم سفیر امام حسین علیه السلام بیان کرد: این روزها روزهاي ذلت آمریکایی ها در
عرصه بین الملل است و بایدن هم همواره در حال چرت زدن است و به اعتراف سیاستمداران غربی، ریاست جمهوري براي بایدن دیر

 
بوده است. 

فلاحتی با اشاره به ساخت محل استراحت دویست هزار سرباز در قطر توسط آمریکا افزود: حدود سه هزار میلیارد دلار براي این
منطقه خرج کرده تا تسلط بر منطقه داشته باشند اما امروز مفتضحانه در حال خارج شدن است اما کارهاي خاموش و تلخی از جمله

 
در افغانستان انجام می دهند. 

خطیب جمعه رشت با اشاره به وضعیت دولت مرکزي و طالبان در افغانستان تصریح کرد: افعانستان امروز میدان تاخت وتاز شده و
دولت مرکزي آن ها هم دلداده آمریکا است خیلی از شهرهاي آنان به دست طالبان افتاده و ایران اگر بتواند در عرصه بین الملل یک

 
وفاق بین دولت مرکزي و طالبان ایجاد کند می تواند در آسیب ندیدن مردم تاثیرگذار باشد. 

امام جمعه رشت با بیان اینکه امروز شاهد ذلت خوي استعمار در منطقه هستیم، گفت: این سیاست جمهوري اسلامی است تا غرب

 
آسیا میدان تاخت وتاز استکبار جهانی نباشد و این مهم در سایه تلاش حاج قاسم سلیمانی و شهداي مدافع حرم رقم خورده است. 

وي با بیان اینکه شناخت امام یکی از موضوعات مهم از نگاه اسلام است، افزود: هرچه ما انسان ها در دنیا آسیب می بینم در عدم

 
شناخت درست حجت خداست. 

خطیب جمعه رشت با اشاره به گله مندي مردم از جمله روستاییان از برخی سازمان ها بیان کرد: یک فرد روستایی در زمین خود
براي فرزندش خانه می سازد و همه مجوزها را گرفته و با درآمد کم خود خانه را به نتیجه می رساند که به یکباره سازمان دیگر، آن را

 
تخلف تلقی کرده و حکم تخریب خانه را می گیرد. 

فلاحتی با ابراز تعجب از عدم اطلاع دستگاه ها از قوانین واحد و اذیت کردن مردم گفت: عدم هماهنگی یعنی ادارات هنوز از قوانین

 
هم مطلع نبوده و به مردم آزار می رسانند. 

امام جمعه رشت با تاکید بر اینکه به این سازمان ها هشدار می دهم تا به مردم و روستایی ها آزار نرسانند، گفت: به سازمان محیط



زیست و منابع طبیعی تاکید می کنم که به روستایی آزار نرسانید و افُ مردم را شامل حال خود نکنید اما این عزیزان روستایی علی

 
غم داشتن همه مجوزها، قربانی عدم همگرایی مسؤولان می شوند. 

 
قبل از عید غدیر به استقبال عزاداري امام حسین(ع) نرویم / لزوم برگزاري باشکوه جشن عید غدیرخم 

حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمدعلی آل هاشم امروز 25 تیرماه 1400 در خطبه هاي نماز جمعه این هفته تبریز با رعایت پروتکل
هاي بهداشتی در مصلاي امام خمینی (ره) این شهر با بیان اینکه پیشوند غدیر رسالت و پسوند آن ولایت و امامت است، اظهار داشت:
رخداد غدیر در 18 ذالحجه سال10 قمري، تنها یک حادثه تاریخی نیست؛ غدیر تنها یک سرزمین نیست بلکه غدیر یک تفکر است،

 
نشانه اي براي تدوام خط نبوت است. 

امام جمعه تبریز اضافه کرد: غدیر یک چشمه است که تا پایان هستی جوشان خواهد بود، روز اکمال دین و اتمام نعمت است و موجب

 
خوشنودي خداوند متعال است، غدیر نه تنها تاریخ نه جغرافیا و نه روایت بلکه ولایت است. 

وي با بیان اینکه عید غدیر عید ولایت است، گفت: این عید، عید سیاست و دخالت مردم در امر حکومت و عید مظلومان، مستضعفان

 
و الگوي حکومت اسلامی براي سایر کشورهاي اسلامی است. 

آل هاشم هدف غدیر را برپایی حکومت عدل الهی دانست و یادآور شد: ولایتمداري درس جاودانه غدیر است، از این جهت این عید را

 
هر چقدر زنده نگه داریم در واقع اسلام را زنده نگه داشته ایم. 

نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی با تبریک عید سعید غدیر برگزاري جشن هاي بزرگ و باشکوه در این عید را مورد تاکید قرار
داد و تصریح کرد: رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی از جمله رعایت فاصله اجتماعی، استفاده از ماسک و انجام سایر نکات بهداشتی

 
که از سوي ستاد ملی مبارزه با کرونا ابلاغ شده است. 

امام جمعه تبریز با بیان اینکه محلات، مساجد و دیگر اماکن عمومی باید رنگ و بوي عید به خود بگیرد و در شأن عید غدیر آذین
بندي شود، متذکر شد: فضاي مجازي هم فرصت بسیار مغتنمی است که می توان با استفاده از این ظرفیت آموزه هاي غدیر را تبیین

 
و تشریح کرد. 

 
 

نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی با تاکید بر شناخت بیشتر مؤمنان در موضوع واقعه غدیر گفت: واقعه غدیر نقش بسیار سرنوشت



ساز در تعیین مسیر آینده اسلام داشت و این واقعه مهم ترین ماموریت دوران رسالت پیامبر اکرم (ص) بود که به جا آورد، ماموریتی

 
که انجام آن به منزله پیام رسالت بود. 

امام جمعه تبریز با تاکید بر اینکه باید طرح مسئله غدیر عامل وحدت بین مسلمانان باشد، گفت: باید در این ایام به احسان و انفاق
توجه ویژه از سوي مؤمنان و پیروان حضرت علی(ع) وجود داشته باشد و با نیت هاي خیر از نیازمندان و آسیب دیدگان کرونا دست

 
گیري داشته باشیم. 

 
وي بار دیگر تاکید کرد: هیئات عزاداري توجه کنند تا روز مباهله به هیچ وجه عزاداري محرم برگزار نشود. 

آل هاشم با بیان اینکه عرفه روز دعا، نیایش، خودشناسی و روز اعتراف به گناهان است، اظهار داشت: عید قربان روز بزرگی است،

 
روزي که حضرت ابراهیم(ع) جد بزرگوارش پیامبر اسلام(ص) سربلند از امتحان بیرون آمدند. 

خطیب جمعه تبریز در خطبه اول نماز جمعه این هفته تبریز با بیان اینکه دم تربیت صحیح فرزند، خسارات جبران ناپذیري به بار می
آورد، گفت: فرزندان صالح، باقیات اصلاحات و صدقات جاریه براي والدین هستند که برکات این فرزندان براي پدر و مادرشان جاري

 
خواهد بود. 

 
وي افزود: پدر و مادرها مبادا در دوره حیاتی فرزند خود یعنی کودکی و نوجوانی، از تربیت او غافل شوند. 

آل هاشم گفت: یکی از اصول اساسی و طلایی در تربیت فرزند، برخورد کریمانه و محبت با او است و بدترین نوع رفتار والدین با فرزند،

 
تحقیر کردن اوست، اگر فرزند در کودکی تحقیر شود موقع بزرگسالی و استقلال، انتقام می گیرد. 

 
شوراي نگهبان دیده بان اسلام، انقلاب و جمهوریت است 

آیت االله مصطفی علما در خطبه هاي نماز جمعه این هفته کرمانشاه با اشاره به اهمیت حل مشکلات جوانان اظهار کرد: باید حل
مشکلات جوانان اعم از اشتغال، مسکن و ازدواج مورد توجه مسئولان قرار گیرد و رهبر معظم انقلاب به استفاده از ظرفیت جوانان

 
براي پیشرفت کشور نگاه ویژه دارند و در بیانیه گام دوم انقلاب و سخنرانی ها بارها این موضوعات تذکر داده اند. 

وي با اشاره به فرا رسیدن 26 تیرماه سالروز تأسیس شواري نگهبان افزود: شوراي نگهبان مورد تأیید امام خمینی (ره) بود و همچنین

 
این نهاد دیده بان و حافظ اسلام و انقلاب و جمهوریت است. 

امام جمعه کرمانشاه با اشاره به سالروز تأسیس بهزیستی تصریح کرد: بهزیستی داراي وظایف متعددي است که خدمات بسیاري به
جامعه ارائه می دهد و باید سایر دستگاه ها به بهزیستی در مورد حل مشکلات سالمندان، بچه هاي بی سرپرست و کودکان کار کمک

 
کنند. 

علما بیان کرد: 27 تیر ماه مصادف با هفتم ذي الحجه سالروز شهادت امام محمد باقر (ع) است که پیامبر اکرم (ص) نام محمد و لقب

 
باقرالعلوم به معناي شکافنده علم را براي ایشان انتخاب کردند. 

وي خاطر نشان کرد: امام محمد باقر (ع) به مدت 19 سال امامت جامعه را برعهده دارند و ایشان پایه گذار انقلاب فرهنگی در زمان



 
خود بودند که امام خمینی (ره) با تکیه بر سیره امام باقر (ع) در اوایل انقلاب، انقلاب فرهنگی در دانشگاه ها را مطرح کردند. 

امام جمعه کرمانشاه با اشاره به سخنان امام باقر (ع) گفت: بر اساس سخن امام باقر (ع) هیچ علم و ثروتی براي انسان همانند سلامتی

 
نفس نبوده و ایشان می فرمایند انسان در تمام امور زندگی باید همراه با سلامت باشد. 

 
علما ادامه داد: بر اساس سخنان امام باقر (ع) فرمایند در روز قیامت با توجه به علم، آگاهی و بصیرت از انسان سوال به عمل می آید. 

وي با اشاره به روز عرفه و عید قربان افزود: روز عرفه روز نیایش است که امام حسین (ع) آن دعا پرفیض را قرائت کردند و روز عید

 
قربان نماز عید انجام خواهد گرفت. 

 
دولت سیزدهم کار سختی براي جبران عقب ماندگی ها دارد 

حجت الاسلام محمد جواد باقري در خطبه هاي این هفته نماز جمعه بخش اسالم ضمن گرامیداشت فرارسیدن ماه ذیحجه و توصیه
به استفاده از فرصت هاي معنوي مثل روز عرفه و عید قربان با تسلیت شهادت امام محمد باقر (ع) به بیان نقش آن امام بزرگوار در
ایجاد اتحاد و وحدت در جامعه اسلامی پرداخت و افزود: به لطف خدا امروز جمهوري اسلامی توانسته است مصداق عملی توصیه هاي

 
ایشان در ایجاد وحدت مسلمین باشد. 

امام جمعه اسالم با اشاره به تحولات منطقه به ویژه در دو کشور افغانستان و عراق، گفت: خروج نیروهاي آمریکایی پس از سال ها

 
اشغالگري نشان از شکست حضور پرهزینه آنها در منطقه دارد. 

وي ادامه داد: آمریکا با وجود همه تلاش ها براي ناامن کردن کشورهاي همسایه ایران و در نهایت ضربه زدن به نظام جمهوري

 
اسلامی از این منطقه خارج می شود. 

امام جمعه اسالم با بیان اینکه یقیناً ایران از تحولات منطقه غافل نیست و به بهترین وجه تحرکات کشورهاي مختلف براي اعمال نفوذ
بر کشورهاي همسایه را در نظر دارد، اضافه کرد: حفظ استقلال و حاکمیت کشورها و تأمین منافع مردم سیاست اصلی ایران در قبال

 
کشورها و ملت هاي مختلف است که با لحاظ کردن کرامت و حفظ جایگاه جمهوري اسلامی دنبال خواهد شد. 

وي با اشاره به نزدیک شدن به زمان تحلیف رئیس جمهور منتخب، افزود: دولت جدید کار بسیار سختی در پیش دارد چرا که باید

 
علاوه بر انجام وظایف خود عقب ماندگی هاي سال هاي اخیر را نیز جبران کند. 

حجت الاسلام باقري ضمن تبریک 26 تیر ماه سالروز تأسیس شوراي نگهبان به دستور حضرت امام خمینی (ره) از اقدام قاطع و
انقلابی شوراي نگهبان در انتخابات اخیر ریاست جمهوري تقدیر و تشکر کرد و افزود: شوراي نگهبان در حقیقت به وظیفه شرعی و

 
قانونی خود عمل کرد و بدون تعارف و مماشات افرادي را که شایستگی اداره کشور را نداشتند از گردونه انتخابات خارج کرد. 

وي با اشاره به اینکه شوراي نگهبان حافظ و پاسدار قانون اساسی و حقوق مردم ایران است و نمی تواند بخاطر مصالح و منافع شخصی
با سرنوشت مردم بازي کند، اظهار کرد: در جایی که احتمال دارد مردم در تصمیم گیري و انتخاب تحت تأثیر تبلیغات منفی دیگران
قرار بگیرند شوراي نگهبان وظیفه دارد واقعیت و حقیقت را براي مردم آشکار کند و با حفظ حرمت و آبروي افراد اجازه ورود افراد فاقد

 
صلاحیت را به عرصه انتخابات هاي گوناگون ندهد. 



امام جمعه اسالم با تبریک هفته تأمین اجتماعی و تقدیر از تلاش هاي دست اندرکاران و کادر درمانی مجموعه بزرگ تأمین اجتماعی،
از مسئولین کشوري و استانی خواست با توجه به درخواست هاي مکرر مردمی و وجود ظرفیت و امکانات با فعالیت درمانگاه اسالم به

 
صورت دو شیفت و ایجاد زمینه اشتغال براي افراد جدید موافقت کنند. 

 
حضور پرقدرت در عرصه هاي بین المللی تضمین کننده اقتدار ایران است 

آیت االله لطف االله دژکام در خطبه هاي نماز جمعه این هفته شیراز بیان کرد: با توجه به شرایطی که در کشور و در جهان ایجاد شده

 
است باید در اجراي برخی از فعالیت هاي اجتماعی احتیاط را مدنظر قرار داد اما نباید در انجام فرایض دینی کوتاهی کرد. 

امام جمعه شیراز در ادامه خاطرنشان کرد: بیان چند هزارباره مشکلات هیچ مشکلی را برطرف نمی کند و باید به جاي بیان مشکلات
به دنبال برطرف کردن آن و پیدا کردن راه حل مشکلات باشیم این در حالی است که بسیاري از مشکلاتی که در کشور با آن مواجه
هستیم بر اساس برنامه ریزي هایی است که دشمنان براي ما طراحی کرده اند. در نقطه مقابل همه افرادي که می خواهند مشکلات

 
جامعه برطرف شود باید در جست وجوي راه حل مشکلات باشند. 

 
 

تولیت آستان احمدي و محمدي (ع) در ادامه خطبه هاي نماز جمعه شیراز عنوان کرد: یکی از اساسی ترین موضوعاتی که باید در
زندگی به آن توجه ویژه اي شود برنامه ریز مالی است که می تواند مشکلات افراد را تا حد قابل توجه اي کاهش دهد از این رو باید

 
براي تمامی فراز و نشیب هاي زندگی برنامه ریزي کرد. 

آیت االله دژکام بیان کرد: دیدگاه افراد در جامعه شاید متفاوت باید که این تفاوت دیدگاه در جامعه به رأي تفسیر شده و با مسئله
حکم بسیار متفاوت است. اکنون حکم مقام معظم رهبري در خصوص مسائلی که مربوط به شوراي نگهبان است آن بوده که شوراي

 
نگهبان عادل و صادق است و حکم آن در جامعه عادلانه است. 

امام جمعه شیراز اضافه کرد: اگر نگاهی به تحولات منطقه داشته باشیم طی 20 سال گذشته آمریکا به افغانستان حمله کرد و اکنون
به دنبال فرار از این کشور است زیرا تمامی منابع داخلی این کشور را به تاراج برده اند و باید گفت اگر به دنبال توسعه هستیم نباید

 
چشم ما به کشورهاي بیگانه باشند. 

او ادامه داد: با تکیه بر منابع داخلی می توان در عرصه هاي بین المللی افتخار آفرینی و اقتدار خود را تثبیت کرد و اگر حرکتی در



 
کشور در راستاي افزایش اقتدار صورت بگیرد تمامی آحاد مردم حامی رئیس جمهور خواهند بود. 

 
دولت آینده برنامه ریزي لازم براي تامین آب و برق انجام دهد 

حجت الاسلام سیدمهدي قریشی ظهر جمعه در جمع نمازگزاران ارومیه با اشاره به مشکلات مربوط به کمبود آب و برق در استان طی
روزها و هفته هاي اخیر گفت: صرفه جویی مردم و مسئولان براي گذر از این شرایط بحرانی ضروري است و همه باید در این خصوص

 
همکاري لازم را داشته باشیم. 

وي در ادامه با اشاره به خروج خفت بار نیروهاي آمریکایی از منطقه گفت: این امر نشان دهنده اهمیت مقاومت در مقابل استکبار

 
جهانی به عنوان مهمترین عامل پیروزي است. 

حجت الاسلام قریشی افزود: نیروهاي آمریکایی طی هفته هاي اخیر به صورت شبانه و با خواري از منطقه خارج می شوند و این امر

 
مهمترین نشانه شکست آنان در منطقه است. 

نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی با اشاره به آغاز دهه ولایت از چهارشنبه هفته آینده، همزمان با عید قربان اظهار کرد: این دهه

 
بهترین فرصت براي تبیین آموزه هاي مربوط به اهمیت ولایت در جامعه اسلامی است. 

حجت الاسلام قریشی ادامه داد: بر همه ما وظیفه است که از اعمال مربوط به این هفته از جمله نماز عید سعید قربان غفلت نکنیم و

 
در صفوف فشرده، اتحاد خود را به دنیا نشان دهیم. 

وي همچنین با تبریک عید سعید قربان که در اواخر هفته آینده است، بیان کرد: در این روز بسیاري از مردم اقدام به ذبح قربانی می
کنند که با توجه به وضعیت معیشتی نامناسب بسیاري از خانواده ها، بهتر است این گوشت قربانی بین نیازمندان تقسیم شده و از آنان

 
غفلت نکنیم. 

حجت الاسلام قریشی با اشاره به فرارسیدن ایام تابستان و اوقات فراغت دانش آموزان، نوجوانان و جوانان بیان کرد: والدین از این

 
فرصت استفاده کرده و در راستاي تربیت بیش از پیش کودکان و نوجوانان اهتمام لازم را داشته باشند. 

 
نمایندگان استان یزد در پیگیري مسئله آب جدیت به خرج دهند 

آیت االله محمدرضا ناصري در خطبه هاي این هفته نمازجمعه یزد با اشاره به اینکه خداوند متعال همه جهان آفرینش را بر محور
انسان خلق کرده و براي انسان جایگاهی والا در نظر گرفته است، اظهار داشت: انسان نیز باید در مسیر کمال قدم بردارد و بتواند

 
شکرگزار این همه نعمت الهی باشد. 

وي با اشاره به نعماتی که خدا به انسان داده که مهمترین آن حیات و زندگی است، افزود: انسان عاجز از شکرگزاري این همه نعمت
است اما حداقل کاري که می تواند انجام دهد این است که معصیت نکند و در خلاف مسیري که خدا دستور داده، قدمی برندارد و در

 
مسیر حفظ قرآن، خوبی ها، دین، ارزش هاي دینی، انقلاب و نظام اسلامی حرکت کند. 

امام جمعه یزد با تاکید بر اینکه پیشه کردن تقوا و کمک و مرحمت به یکدیگر از دستورات الهی است، عنوان کرد: خداوند متعال
زمینه هاي بسیاري فراهم کرده که به عنوان یک بنده واقعی حق خود را ادا کنیم که یکی از این زمینه ها روز عرفه است که در این



 
روز باید از خدا درخواست کنیم تا همه ما را در مسیر انسانیت قرار دهد. 

وي، عید قربان را نیز یکی دیگر از جلوه هاي انسانیت و بندگی دانست و بیان کرد: بنده با تقوا، همواره تسلیم در برابر امر و اراده
خداست و حضرت ابراهیم (ع) به واسطه همین ویژگی، حاضر شد فرزند خود را در راه خدا ذبح کند و خدا او را از این آزمایش الهی

 
سربلند بیرون آورد زیرا او همواره تسلیم امر و اراده خدا بود. 

 
عرفه روز نیایش و قرب الهی است 

ناصري تصریح کرد: بسیاري از ما حتی ذره اي از خودخواهی و هواي نفس خود براي رضاي خدا دست نمی کشیم در حالی که اگر

 
تقوا داشته باشیم، تسلیم در برابر اراده خدا هستیم تا به قرب الهی دست پیدا کنیم. 

وي تاکید کرد: در روز عرفه با اندیشه و دقت و توجه به مفهوم عرفه در این مراسم شرکت کنید زیرا عرفه، روز نیایش و روز قرب الهی

 
است و باید با خدا راز و نیاز کرد و از خدا خواست که انسان را در مسیر انسانیت قرار دهد. 

 
 

خطیب جمعه یزد با تاکید بر اینکه فلسفه عید قربان، قربانی کردن هواي نفس و علاقه مندي ها در راه رضاي خداست، یادآور شد:

 
نباید از این فرصت ها براي اطاعت حق، قرب خداوند متعال و بندگی خالصانه غافل شویم. 

ناصري در خطبه دوم نمازجمعه نیز با اشاره به شهادت امام باقر (ع) در هفتم ذي الحجه و فرا رسیدن ایام شهادت حضرت مسلم بن
عقیل، اظهار داشت: یکی از حرکت هاي علمی که امام باقر (ع) در تدوین مسائل و تبیین موارد و چارچوب مسائل اسلام داشته، اتفاق

 
نظر مسلمین و ایجاد وحدت بین آنهاست به ویژه در فریضه حج است. 

 
تدبیر امام باقر (ع) براي حفظ وحدت شیعه و سنی در مناسک حج 

وي عنوان کرد: امام باقر (ع) کل مسائل حج را در روایتی گردآوري کردند و این سبب شده که وحدت و یکپارچگی در حج بین شیعه
و سنی به خوبی قابل مشاهده باشد و هر کجا تعصبات دینی کنار گذاشته شده و به دستوراتی نظیر این دستور امام باقر (ع) عمل

 
شده، اتحاد و وحدت مسلمین حفظ شده است. 



ناصري در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به سربلندي و موفقیت ملت ها و ملزومات این ترفیع اظهار داشت: برخی موارد باعث

 
سرشکستگی و عقب افتادگی و ویرانی امت هاست که یکی از آنها، سوء تدبیر است. 

وي با اشاره به روایتی از رسول خدا (ص) که فرمودند: «من از فقر امتم نمی ترسم بلکه از بی تدبیري در آنها می ترسم»، افزود: پیامبر
معتقد بودند که مردم ممکن است فقیر شوند اما دوباره زندگی آنها رونق بگیرد اما آنچه از آن می ترسم، امتی است که در بین آنها

 
سوء تدبیر وجود داشته باشد. 

ناصري ادامه داد: در استفاده کردن از نعمت هاي خدا اگر تدبیر نباشد، همه چیز به هم می ریزد به عنوان نمونه اگر یک کشاورز از
نعمت خدا درست استفاده نکند، محصولش از بین می رود یا اگر یک مدیر اندیشه نکند و همه چیز را به جاي خودش استفاده نکند،

 
در مدیریت او آفت ایجاد می شود. 

امام جمعه یزد عنوان کرد: چند سالی است که در برخی مسائل اقتصادي در کشور ما از جمله خوراك دام، به رغم تذکرهاي جدي در

 
زمینه خودکفایی، اقدام جدي صورت نگرفته در حالی که در کشور ما ظرفیت تولید ذرت، جو و سویا وجود دارد. 

وي تاکید کرد: خداوند به ما زمین و آب داده و اگر نتوانیم با تدبیر از آن بهره برداري کنیم، هر روز با مشکلاتی مواجه هستیم و در

 
پیش پا افتاده ترین امور، وابسته به دیگران خواهیم بود بنابراین مسئولان باید این موضوع را جدي بگیرند. 

ناصري همچنین تصریح کرد: اگر در استفاده از آب و برق و دیگر نعمات خدا تدبیري نشود و دولت ها دقت نکنند، مشکلات ما به
شکل زنجیره وار ادامه خواهد داشت بنابراین مسئولان به فکر تدبیر و مردم نیز به فکر صرفه جویی و مدیریت مصرف باشند تا از این

 
بحران گرما عبور کنیم. 

نماینده ولی فقیه در استان یزد ادامه داد: اگر دولت ها تدبیر نداشته باشند، هرگز نمی توانند مردم را سر و سامان دهند و امیدواریم

 
دولت آینده در همه اقدامات و برنامه ریزي ها خود مدبرانه عمل کند. 

وي بر لزوم تدبیر در انتخاب وزیران و مدیران و استانداران نیز تاکید کرد و گفت: دولت منتخب، شایسته سالاري را به شکل شایسته

 
اي در کشور پیاده سازي کند و انسان هاي اهل تدبیر و فکر و اندیشه را در رأس کارها قرار دهد. 

ناصري در بخش دیگري از سخنان خود در مورد مسئله آب استان یزد اظهار داشت: کم آبی مشکل همیشگی استان یزد است که

 
امیدواریم با دعاي مومنان شاهد بارش نعمت الهی باشیم زیرا دعا رحمت الهی را به دنبال دارد. 

امام جمعه یزد تاکید کرد: مسئولان نیز باید در پیگیري هاي خود جدي باشند ضمن ایکه حق و حقوق مردم اصفهان نیز باید مدنظر
باشد اما هم مردم و هم مسئولان استان اصفهان نیز مدنظر داشته باشند که مردم یزد نیز به عنوان بندگان خدا حق استفاده از انفال را

 
دارند و مردم شرق استان اصفهان بدانند که مردم یزد در زمینه تامین آب شرب در تنگنا هستند. 

وي تصریح کرد: لازمه حل این مشکلات، تدبیر و برنامه ریزي و تفاهم است و نمایندگان استان باید با جدیت بیشتري در این زمینه

 
اقدام کنند. 

ناصري با تذکر جدي در مورد گرانی ها نیز بیان کرد: لازم است در این زمینه نیز تدابیر جدي اندیشیده شود زیرا مردم به شدت تحت
فشار هستند.





صدور 558 پروانه بهره برداري صنایع در اصفهان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/04/25

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان گفت: 558 پروانه بهره برداري در یک سال گذشته در بخش صنعت
استان اصفهان صادر شده است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اصفهان، ایرج موفق رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت
استان اصفهان گفت: بیش از 184 هزار میلیون ریال براي
بهره برداري از 558 طرح سرمایه گذاري شده و 12 هزار و
860 فرصت شغلی با بهره برداري از این طرح ها بوجود

 
آمده است. 

او با بیان اینکه این استان رتبه اول کشور را در صدور
پروانه هاي صنعتی به خود اختصاص داده، ادامه داد: یک هزار و 583 فقره جواز تاسیس با پیش بینی سرمایه گذاري 389 هزار

 
میلیون ریال و اشتغال 43 هزار و 795 نفر نیز در این مدت در استان صادر شده است. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان اظهار کرد: در یکسال گذشته 117 جواز طرح توسعه با 33 هزار و 412 میلیون

 
ریال سرمایه گذاري و اشتغالزایی براي چهار هزار و 213 نفر در این استان صادر شده است. 

او گفت: در یک سال گذشته با صدور 353 فقره مجوز براي ورود ماشین آلات صنعتی خارجی به استان، کارآفرینان از معافیت 104

 
میلیون دلاري برخوردار شدند. 

 
موفق افزود: صاحبان صنایع استان اصفهان یکسال گذشته از 844 هزار و 908 دلار معافیت حقوق واردات مواد اولیه برخوردار شدند. 

او با بیان اینکه سایر صنوف و واحد ها هم داراي اهمیت هستند خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب از سال هاي گذشته تاکنون توجه

 
ویژه اي به مقوله تولید دارند و امسال توسط ایشان با عنوان سال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نامگذاري شده است. 

 
موفق بیان کرد: توجه به امر تولید موجب ایجاد اشتغال، ارزش افزوده و ثروت می شود و مزایاي بسیار دیگر را نیز به دنبال دارد. 

سرمایه گذاري در صنعت اصفهان از سابقه دیرینه برخوردار است مشاور رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان به
جایگاه صنعت این منطقه در کشور اشاره کرد و گفت: صنعت اصفهان از جایگاه خاصی برخوردار و سرمایه گذاري در آن از سابقه

 
دیرینه برخوردار است و بسیاري از صنایع مادر از جمله فولاد و ذوب آهن در این استان استقرار دارند. 

قباد نوري وجود دانشگاه هاي صنعتی معتبر را عامل ارتقاي توان فنی بالاي اصفهان در بخش صنعت دانست و افزود: این مسائل دست



به دست هم داده تا اصفهان به عنوان استان پیشرو در زمینه صنعت و تولید مطرح باشد و با پیشنهاد هایی که از این استان براي حل

 
مشکلات صنعت و تولید به تصمیم گیران ارائه می شود. 

او با بیان اینکه تلاش این سازمان حل مشکلات فراروي واحد هاي تولیدي استان اصفهان، بیان کرد: مشکلات بخش صنعت و تولید

 
استان اصفهان قابل حل است. 

نوري افزود: نهایت تلاش خود را انجام می دهیم تا مشکلات واحد هاي تولیدي در داخل استان حل شود و اکنون واحد هاي تولیدي و
صنعتی براي حل مشکلات خود کمتر با مرکز ارتباط دارند و شرح وظایفی که به استان واگذار شده موجب شده است تا مشکلات آن

 
ها در استان حل شود. 

مشاور رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان اظهارکرد: رشد سرمایه گذاري استان در سال هاي گذشته در بخش
تولید این موضوع را اثبات می کند و نشان می دهد که سرمایه گذاري استان اصفهان در بخش تولید همچنان از رشد خوبی برخوردار

 
است. 

نوري با اشاره به اینکه سازمان ها و نهاد ها براي فعالیت واحد هاي تولیدي باید حداکثر ظرف یک ماه جواب استعلام سازمان صمت را

 
بدهند، تصریح کرد: در صورت نیامدن پاسخ استعلام، جواب مثبت تلقی و مجوز فعالیت آن واحد تولیدي صادر خواهد شد. 

مشاور رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان با اشاره به اقدام هاي انجام شده براي کاهش زمان صدور مجوز فعالیت
واحد هاي تولیدي در این استان، بیان کرد: پیش از این، تعداد استعلام ها زیاد بود و سرمایه گذار باید استعلام هاي زیادي را انجام

 
می داد که تعدیل شده است. 

او به فعالیت هاي انجام شده براي توسعه واحد هاي صنعتی و افزایش تولید در استان اصفهان اشاره کرد و گفت: وضعیت استان
اصفهان به گونه اي است که حدود 70 درصد جمعیت استان در شعاع 60 کیلومتري مستقر شده اند و این جمعیت تراکم خاصی را

 
در استان ایجاد کرده است. 

نوري ادامه داد: ما توانسته ایم در شهرستان هایی که در خارج از شعاع 60 کیلومتري قرار دارند شهرك هاي صنعتی ایجاد کنیم و در
10 سال گذشته، واحد هاي صنعتی در حدود 9 شهرستان استان از جمله کاشان، اردستان، نایین، مبارکه، شهرضا و شاهین شهر با
ایجاد شهرك هاي صنعتی توسعه یافته اند تا تولید افزایش یابد و اکنون این شهرستان ها که زمانی براي شهرستان اصفهان صادر

 
کننده مهاجر بودند اکنون مهاجر پذیر شده اند. 

او با اشاره به اینکه با الکترونیکی شدن سامانه هاي استعلام، مدت زمان دریافت جواب از ارگان هاي زیربط کاهش یافته است، گفت:
اقدام هاي خوبی براي هدایت سرمایه گذاران براي سرمایه گذاري در شهرك هاي صنعتی و بخش تولید انجام شده تا سرمایه گذاران

 
با آگاهی و اطلاع کافی در این بخش سرمایه گذاري کنند. 

مشاور رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان با بیان اینکه برخی شهرك هاي صنعتی اصفهان براي سرمایه گذاري
اشباع شده و با توسعه شهر ها برخی از آن ها در محدوده شهري قرار گرفته اند تصریح کرد: این موضوع مشکلاتی را براي واحد هاي
مستقر در این شهرك ها به وجود آورده است، زیرا شهرداري ها براي اینکه بتوانند از منابع مالی و عوارض هایی که به واحد هاي
تولیدي تعلق می گیرد بهره مند شوند، شهرك هاي صنعتی را جز محدوده شهري تلقی می کنند در حالی که شهرك هاي صنعتی



 
مستثنی از این موضوع هستند و ما توانستیم این واحد هاي تولیدي را از پرداخت عوارض شهرداري مستثنی و معاف کنیم. 

او درباره اقدام هاي انجام شده براي از بین بردن کاغذبازي (بروکراسی) براي ارائه خدمات به واحد هاي تولیدي گفت: کارشناسان
سازمان صمت نهایت تلاش خود را انجام داده اند تا بروکراسی اداري را به حداقل برسانند و مشکلات واحد هاي تولیدي را در کارگروه
هاي زیربط مطرح کنند تا درباره حل مشکلات آن ها تصمیم گیري شود و دادستانی هم اجراي مصوبات این کارگروه ها را رصد می

 
کند و با بانک ها و ارگان هایی که این مصوبات را اجرا نکرده اند برخورد می کند. 

نوري اظهارکرد: افزون بر این در سال هاي اخیر سازمان صمت استان اصفهان براي برطرف شدن مشکلات واحد هاي تولیدي مرتبط

 
با محیط زیست، بیمه و منابع طبیعی اقدام هاي موثري انجام داده است. 

او افزود: سهم سازمان صمت استان اصفهان در استعلام ها کاهش چشمگیري یافته است و با اتخاذ راهبرد هاي مناسب توانسته ایم
صدور مجوز فعالیت واحد هاي صنعتی را به کمتر از یک روز کاهش دهیم تا واحد هاي تولیدي بتوانند هرچه سریع تر فعالیت خود را

 
شروع کنند. 

اصفهان با بیش از پنج میلیون نفر جمعیت، بیش از 9 هزار واحد تولیدي کوچک و بزرگ با سرمایه 221 هزار میلیارد ریال و اشتغال
263 هزار نفر، حدود 840 معدن در حال بهره برداري با سرمایه گذاري بیش از 10 هزار میلیارد ریال و حدود 180 هزار واحد صنفی

 
صنعتی ترین استان کشور به شمار می آید. 

سهم اصفهان در صنعت کشور را 11 درصد، سرمایه گذاري 10 درصد و اشتغال صنعتی هشت درصد و رتبه اصفهان در طرح هاي

 
نیمه تمام صنعتی و تعداد معادن اول و از نظر ذخایر معدنی دوم است. 

 
اصفهان با پنج میلیون نفر جمعیت و بیش از 9 هزار واحد تولیدي، صنعتی ترین استان کشور است. 

منبع:ایرنا



تدابیر گسترده اي براي ارتقاي خدمات شعب بانک توسعه تعاون اتخاذ شده

است

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش جامعه ایده آل ؛حجت اله مهدیان مدیرعامل
بانک توسعه تعاون در گفتگوي تلفنی با روساي شعب و
باجه هاي بانک اظهار داشت: شعب به عنوان مرکز ارائه
خدمات به مشتریان تحت حمایت و پشتیبانی واحدهاي
ستادي قرار دارند و کلیه فرآیندهاي ستاد با هدف تسهیل

 
و تسریع خدمات در شعب صورت می پذیرد. 

وي افزود: تقویت شعب به لحاظ امکانات خدمت رسانی،
ابلاغ آیین نامه ها و طراحی محصولات جدید در راستاي

 
گسترش دامنه خدمات بانکی انجام می شود. 

مهدیان در گفتگو با هادي ناصر رییس شعبه طارم زنجان، حسن سعادتی رییس شعبه سربیشه استان خراسان جنوبی، زهرا قاسم پور
رییس شعبه لنگرود استان گیلان، مهدي منصوري رییس شعبه کردکوي استان گلستان، احمد سبحانی رییس شعبه ملاصدرا استان
خراسان رضوي، گفت: با تلاش همکاران شبکه شعب طی سه سال اخیر 26 هزار میلیارد ریال تسهیلات در طرح اشتغال پایدار
روستایی و عشایري، 11 هزار میلیارد ریال قرض الحسنه ازدواج جوانان، حدود 25 هزار میلیارد ریال تسهیلات موضوع بند الف تبصره

 
18 پرداخت شده است. 

مهدیان اهتمام همکاران در اجراي طرح هاي توسعه اي را ستودنی دانست و گفت: همچنین طی سال گذشته 10 هزار میلیارد ریال

 
به بنگاه هاي متوسط و کوچک معرفی شده تسهیلات پرداخت شده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون در تماس هاي تلفنی با حمید مصباح زالی رییس شعبه مرکزي تبریز، رضا زحمت کش رییس باجه
کوهبنان استان کرمان، محمدعلی آسیایی رییس شعبه استان گیلان و علی اصغر شفیعی رییس باجه دالاهو کرمانشاه بر اهمیت حفظ
سلامت همکاران و مشتریان در مقابل بیماري کرونا تأکید ورزید و افزود: با شرایط به وجود آمده رعایت چارچوب ها براي ایمنی

 
کارکنان و مشتریان و نیز صرفه جویی مصرف برق ضروري به نظر می رسد. 

در این گفتگوها مهدیان از سلامت همکاران و وضعیت منابع و مصارف شعب مطلع گردید و همکاران نیز پیشنهادها و راهکارهاي
تخصصی را در راستاي بهبود عملکرد و ارتقاي سطح خدمات به سمع مدیرعامل بانک رساندند.



اسامی نهایی پذیرفته شدگان آزمون استخدامی بانک توسعه تعاون اعلام

گردید

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش جامعه ایده آل ؛رسول ارجمند مدیر امور سرمایه
انسانی بانک توسعه تعاون اظهار داشت: بر اساس اعلام
نهایی سازمان سنجش کشور، اسامی 120 نفر پذیرفته
شدگان این بانک در هشتمین آزمون استخدامی دستگاه
هاي دولتی در 17 استان اعلام و به زودي پذیرفته شدگان

 
در مجموعه بانک توسعه تعاون مشغول بکار می شوند. 

وي افزود: افرادي که در آزمون مرحله اول پذیرفته شده و
به مصاحبه راه یافته و مورد مصاحبه قرارگرفته اند می
توانند با نام کاربري و رمز عبور اختصاصی خود به سایت

سازمان سنجش مراجعه نموده و از وضعیت قبولی خود مطلع شوند، ضمن این که بر اساس اعلام برگزارکنندگان آزمون، تا حد امکان

 
به معرفی شدگان از طریق پیامک نیز اطلاع رسانی شده است. 

ارجمند گفت: در هشتمین آزمون برگزارشده، سازمان اداري و استخدامی کشور به عنوان سازمان متولی جذب و استخدام دستگاه
هاي اجرایی نقش اساسی را ایفا نموده است و بانک توسعه تعاون با همکاري و تعامل حداکثري در پی آن بوده است تا جذب نیرو بر

 
اساس نیاز واقعی بانک و مطابق مهارت هاي موردنیاز مشاغل بانکی باشد. 

وي توضیح داد: سازمان سنجش و آموزش کشور نیز برگزارکننده مراحل گوناگون آزمون علمی بوده است و برگزیدگان آزمون علمی
در سه برابر ظرفیت به بانک معرفی شده و افراد با حضور کادر مجرب علمی و اجرایی بر اساس مصاحبه حضوري و تخصصی در زمینه

 
هاي شغلی، رشته تحصیلی، مهارت هاي شغلی، ارتباطی و از جنبه هاي مختلف روانشناسی مورد ارزیابی دقیق قرار گرفته-اند. 

ارجمند خاطرنشان کرد: انتخاب برگزیدگان بر اساس مجموع موزون نمرات آزمون علمی، مصاحبه تخصصی، روانشناسی و سوابق

 
پژوهشی صورت پذیرفته است و این فرآیند سیستمی و بر اساس توانمندي افراد و به دوراز اعمال سلیقه فردي صورت پذیرفته است. 

وي اعلام داشت: فرآیند جذب و استخدام نیروي انسانی در دستگاه هاي دولتی طی چارچوب هاي قانونی و بر اساس معیارهاي

 
شایسته گزینی قابل انجام است. 

مدیر امور سرمایه انسانی بانک توسعه تعاون گفت: حجم فعالیت بانک توسعه تعاون به عنوان بانک توسعه اي و تخصصی بخش تعاون
طی سالیان اخیر چندین برابر شده است و با افزایش بهره وري نیروي انسانی، شاهد حجم گسترده اي از عملیات بانکداري توسعه اي

 
در سراسر کشور بوده ایم. 

ارجمند تصریح نمود: ارتقاي کمیت و کیفیت سرمایه هاي انسانی در دستور کار امور سرمایه انسانی بوده است و بانک از فرصت هاي

 
قانونی، نهایت استفاده را براي جذب افراد متخصص و متعهد برده است. 

ارجمند گفت: بر اساس راهبردهاي مدیریت و راهبري سرمایه انسانی بانک توسعه تعاون، استان هاي مناطق جنوب کشور نیاز مبرم به
جذب نیروي انسانی توانمند و باانگیزه داشته است که اولویت مدیریت امور سرمایه انسانی بانک نیز تأمین نیرو براي این استان ها در
راستاي حفظ کیفیت خدمات در شعب و اجراي بهینه مأموریت ها و رسالت بانک در پیشبرد طرح هاي ملی و اشتغال زایی بوده است.



تقوامنش:بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی در جامعه به خلق ارزش و

ثروت کمک می کند

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش جامعه ایده آل ؛فرهاد تقوامنش اقتصاددان و
تحلیلگر مدل هاي اقتصادي و کسب و کار گفت: بهبود
محیط کسب و کار یکی از مهم ترین راهبردهاي توسعه
اقتصادي در هر کشور به شمار می رود و علاوه بر آن هر
چه محیط کسب وکار در یک کشور شرایط بهتري داشته
باشد، بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی بیشتر و هرچه
بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی در جامعه اي بیشتر
باشد، عملکرد اقتصاد آن کشور و خلق ارزش و ثروت در آن

 
جامعه نیز بیشتر می شود. 

وي با اشاره به تاثیر فضاي کسب و کار مساعد، بر افزایش
جذب سرمایه گذاري داخلی و خارجی، ایجاد اشتغال و
رشد تولید ناخالص داخلی خاطرنشان کرد: با وجود این،

طی سال هاي پس از اعلام آمارهاي جهانی از رتبه بندي فضاي کسب و کار در کشورهاي مختلف، دیدگاه هاي متفاوتی در زمینه
جایگاه کشورمان مطرح می شود. این شرایط موجب شده است تا اکنون بهبود فضاي کسب و کار با توجه به چالش هاي پیش روي
اقتصاد کشور به ضرورتی انکار ناپذیر تبدیل شود. با این وجود به نظر می رسد هنوز هم بسترهاي مناسب براي ایجاد فضاي امن
سرمایه گذاري و کسب و کار در کشورمان چندان فراهم نبوده و براي رسیدن به جایگاه واقعی اقتصاد ایران در زمینه شاخص فضاي

 
کسب و کار، فراهم کردن برخی زیرساخت ها اجتناب ناپذیر است. 

تقوامنش تصریح کرد: آنچه مسلم است اصلاح فضاي کسب و کار و بهبود شاخص هاي مزبور در عرصه جهانی نه تنها گامی مثبت و
اساسی در جهت تقویت جنبه مشارکت بخش خصوصی در عرصه اقتصاد و ارتقاء سطح اشتغال و تولید در کشور محسوب می شود
بلکه به طور قطع از منظر سرمایه گذاران خارجی از جمله ي مهمترین نماگرها براي ورود به کشور میزبان و شرط لازم براي ارتقا و

 
تسهیل جریان ورود فناوري به کشور می باشد. 

این تحلیلگر مدل هاي اقتصادي و کسب و کارافزود: با این حال بهبود محیط کسب و کار، نیازمند برنامه ریزي و سیاست گذاري
مطلوب است که دستیابی به این مهم نیز نیازمند وجود فرآیندي مستمر براي پایش و سنجش وضعیت محیط کسب و کار در هر

 
کشور است. 

 
وي اضافه کرد: در همین راستا و در سال 90، نمایندگان مجلس قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار را تصویب کردند. 

تقوامنش با اشاره به چالش هاي پیشروي ایران جهت توسعه فضاي کسب وکار بیان داشت: جهت بهبود رتبه بندي سهولت کسب وکار
ایران چالش هایی پیش روي دولت است که از مهمترین آنها می توان به عدم شفافیت و رقابتی بودن فضاي کسب وکار، قوانین و
مقررات دست و پا گیر جهت اخذ مجوزها براي ایجاد یا انحلال کسب وکار،نبود امکان نظارت عمومی بر مسائل مالی و اقتصادي،

ناهماهنگی بین نظام آموزشی و نیازهاي بازار کار وبروکراسی بسیار زیاد اشاره کرد.





عضو کمیسیون صنایع مجلس: «تارا» خودروي مشتري پسند است

منبع: عصر بازارشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/04/25

عصر بازار- عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت:
ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند.

عصر بازار- عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت:

 
ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند. 

به گزارش پایگاه خبري «عصربازار» به نقل از تسنیم، نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، گفت: کمیسیون صنایع و معادن
مجلس در کنار انتظاراتی که از خودروسازان دارد، از شرایط تامین نهاده هاي تولید از جمله ورق هاي فلزي، فولاد، آلومینیوم و مس
به قیمت هاي روز و جهانی توسط قطعه سازان و خودروسازان و عدم قیمت گذاري دستوري در زنجیره تامین خودرو نیز مطلع است؛

 
به همین جهت قرار است در جلسه اي که برگزار خواهد شد، به این موضوعات و نحوه قیمت گذاري خودرو، رسیدگی شود. 

یوسف داودي، با بیان این که هرگونه تغییر افزایش قیمت خودرو باید در گرو افزایش قابل قبول سطح ایمنی راننده و سرنشینان و
آپشن هاي محصولات تولیدي خودروسازان باشد، گفت: تنها در این صورت است که می توان این افزایش قیمت را توجیه کرد. بر
اساس گزارش هاي دریافتی از خودروسازان، در محصولات جدید ایران خودرو شاهد کاهش مصرف سوخت، افزایش ایمنی و به

 
روزآوري محصولات به ویژه خودروهاي جدید هستیم. 

وي عنوان کرد: در آخرین جلسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که با حضور نمایندگان وزارت صمت، شوراي رقابت
و ایران خودرو برگزار شد، مقرر شد تا خودروسازان قیمت تمام شده محصولات خود را بر اساس ریز قطعات خودرو و هزینه هاي

 
دستمزد، انرژي، نیروي انسانی و... را در جلسه آتی به کمیسیون اعلام کنند تا میزان سود و زیان و قیمت نهایی خودرو، بررسی شود. 

نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر این که نظر کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی این است که
تولید داخل منجر به افزایش اشتغال می شود و از این رو، رویکرد حمایتی از خودروسازان داخلی دارد، بیان کرد: به ویژه تولید داخلی
که قابلیت صادرات و رقابت با خودروسازان خارجی را داشته باشد، همواره مورد حمایت کمیسیون صنایع و معادن و نمایندگان مجلس

 
بوده است. 

وي در ادامه با بیان این که از سوي دیگر مردم باید در قبال پولی که براي خرید خودرو پرداخت می کنند، رفاه و ایمنی بیشتري را
تجربه کنند، خاطرنشان کرد: محصولات جدید ایران خودرو و به خصوص خودروي تارا که داراي استانداردهاي جهانی است و توانسته
انتظارات مشتریان را برآورده کند. سعی کمیسیون نیز بنابر فرمایشات مقام معظم رهبري که تاکید بر تولید، پشتیابی و مانع زدایی ها

 
داشتند، کمک به خودروسازان داخلی است تا بتوانند مشکلاتی که بر سر راه تولید و اشتغال قرار دارد را از میان بردارند. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم
و غیر مستقیم اشتغالزایی کند، اظهار کرد: بخش اعظم اشغالزایی غیر مستقیم، مربوط به شبکه قطعه سازان است؛ به همین جهت،

مجلس و نمایندگان آن، همواره از تولیداتی که به این شکل در کشور موجب ایجاد اشتغال می شود، حمایت می کند.



اتخاذ تدابیر گسترده براي ارتقاي خدمات شعب بانک توسعه تعاون

منبع: آناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تدابیر گسترده براي ارتقاي خدمات شعب بانک را تبیین نمود.

 
مدیرعامل بانک توسعه تعاون تدابیر گسترده براي ارتقاي خدمات شعب بانک را تبیین نمود. 

به گزارش گروه بازار خبرگزاري آنا، حجت اله مهدیان مدیرعامل
بانک توسعه تعاون در گفتگوي تلفنی با روساي شعب و باجه
هاي بانک اظهار داشت: شعب به عنوان مرکز ارائه خدمات به
مشتریان تحت حمایت و پشتیبانی واحدهاي ستادي قرار دارند و
کلیه فرآیندهاي ستاد با هدف تسهیل و تسریع خدمات در شعب

 
صورت می پذیرد. 

وي افزود: تقویت شعب به لحاظ امکانات خدمت رسانی، ابلاغ
آیین نامه ها و طراحی محصولات جدید در راستاي گسترش

 
دامنه خدمات بانکی انجام می شود. 

مهدیان در گفتگو با هادي ناصر رئیس شعبه طارم زنجان، حسن سعادتی رییس شعبه سربیشه استان خراسان جنوبی، زهرا قاسم پور
رییس شعبه لنگرود استان گیلان، مهدي منصوري رییس شعبه کردکوي استان گلستان، احمد سبحانی رییس شعبه ملاصدرا استان
خراسان رضوي، گفت: با تلاش همکاران شبکه شعب طی سه سال اخیر 26 هزار میلیارد ریال تسهیلات در طرح اشتغال پایدار
روستایی و عشایري، 11 هزار میلیارد ریال قرض الحسنه ازدواج جوانان، حدود 25 هزار میلیارد ریال تسهیلات موضوع بند الف تبصره

 
18 پرداخت شده است. 

مهدیان اهتمام همکاران در اجراي طرح هاي توسعه اي را ستودنی دانست و گفت: همچنین طی سال گذشته 10 هزار میلیارد ریال

 
به بنگاه هاي متوسط و کوچک معرفی شده تسهیلات پرداخت شده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون در تماس هاي تلفنی با حمید مصباح زالی رئیس شعبه مرکزي تبریز، رضا زحمت کش رییس باجه
کوهبنان استان کرمان، محمدعلی آسیایی رییس شعبه استان گیلان و علی اصغر شفیعی رییس باجه دالاهو کرمانشاه بر اهمیت حفظ
سلامت همکاران و مشتریان در مقابل بیماري کرونا تأکید ورزید و افزود: با شرایط به وجود آمده رعایت چارچوب ها براي ایمنی

 
کارکنان و مشتریان و نیز صرفه جویی مصرف برق ضروري به نظر می رسد. 

در این گفتگوها مهدیان از سلامت همکاران و وضعیت منابع و مصارف شعب مطلع گردید و همکاران نیز پیشنهادها و راهکارهاي

 
تخصصی را در راستاي بهبود عملکرد و ارتقاي سطح خدمات به سمع مدیرعامل بانک رساندند. 



انتهاي پیام/ر



پرداخت 10 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه هاي کوچک و متوسط

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/04/25

 
 

عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون از پرداخت 10 هزار میلیارد ریال تسهیلات این بانک به بنگاه هاي کوچک و متوسط طی سال
گذشته خبر داد. عباس نجفی عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون اظهار داشت: عملکرد و راهبري عملیات بانکی در بانک توسعه

 
تعاون به گونه اي بوده است تا با حمایت از تعاونی (...) 

عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون از پرداخت 10 هزار میلیارد ریال

 
تسهیلات این بانک به بنگاه هاي کوچک و متوسط طی سال گذشته خبر داد. 

عباس نجفی عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون اظهار داشت: عملکرد و راهبري عملیات بانکی در بانک توسعه تعاون به گونه اي
بوده است تا با حمایت از تعاونی ها و بنگاه هاي کوچک و متوسط به حفظ و ایجاد اشتغال در بخش هاي مهمی از اقتصاد کمک

 
نماید. 

وي افزود: با توجه به نقش مهم بنگاه هاي اقتصادي کوچک و متوسط در ایجاد رونق اقتصادي در مناطق مختلف کشور همه ساله

 
دستورالعملی مبنی بر تأمین مالی این بنگاه ها از سوي بانک مرکزي به شبکه بانکی ابلاغ می گردد. 

نجفی تصریح نمود: وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان محوریت پیشبرد این موضوع مهم اقتصادي، نسبت به معرفی متقاضیان به
شبکه بانکی اقدام می نماید، که بانک توسعه تعاون نیز بخش مهمی از سبد اعتباري بانک را در همین مسیر هدایت و سازماندهی می

 
نماید. 



عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون افزود : طی سال گذشته حدود 10 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه هاي کوچک و متوسط

 
معرفی شده از سوي صنعت، معدن و تجارت پرداخته شده است، که این میزان تسهیلات به 267 بنگاه اعطا شده است. 

وي در تشریح فرآیند اعطاي تسهیلات اعلام کرد : استان هایی با نسبت مصارف به منابع پایین تر در اولویت پرداخت این گونه
تسهیلات هستند و مناسبات به گونه اي تنظیم می شود که استان هاي داراي ظرفیت بیشتر پرداخت تسهیلات، با سرعتی بیشتر در

 
مسیر اجراي فرآیند این پرونده ها قرار گیرند. 

نجفی توضیح داد: بانک توسعه تعاون به عنوان بانک عامل دولت در اجراي طرحهاي ملی و مواد قانونی مربوط به قوانین اقتصادي
کشور به ویژه قوانین بودجه هاي سالیانه و برنامه هاي پنج ساله ایفاي نقش نموده و شبکه شعب گسترده در سطح کشور و رویکرد

 
بانکداري توسعه اي از جمله مزیت هاي بانک در پیشبرد و اجراي صحیح تکالیف بوده است. 

 
 

 
تخصیص 500 میلیارد ریال به پست بانک ایران از سوي صندوق توسعه ملی 

با امضاي قرار داد همکاري پست بانک ایران با صندوق توسعه ملی ، 500 میلیارد ریال اعتبار براي اعطاي تسهیلات به طرح هاي

 
بخش آ ب ، کشاورزي ، منابع طبیعی و محیط زیست واقع در مناطق برخوردار به این بانک تخصیص پیدا کرد. 

مطابق قرار داد امضا شده تسهیلات مذکور به فعالیتهاي داراي توجیه فنی و اقتصادي در بخش هاي خصوصی ، تعاونی و بنگاههاي
اقتصادي متعلق به موسسات عمومی غیر دولتی بخش صنعت و معدن (به استثناي بخش ساخت مسکن) واقع در مناطق برخوردار

 
اعطا از سوي پست بانک ایران پرداخت خواهد شد. 

این گزارش می افزاید:نرخ سود تسهیلات پرداختی به متقاضیان 14 درصد بوده و دوره مشارکت حداکثر 12 ماه و دوره بازپرداخت و

 
تنفس حداکثر 60 ماه می باشد. 

گزارش فوق حاکی است:فعالیتهاي واجد الویت و قابل قبول براي اعطا تسهیلات شامل: احداث گلخانه و تولید محصولات گلخانه اي ،
طرح ها و فعالیتهاي زیر بخش شیلات :پرورش ماهیان دریایی در قفس ، گرم آبی ، سرد آبی ، خاویاري ، میگو و تجهیزات صیادي ،
خدمات مکانیزه کشاورزي ، طرح هاي نوسازي واحدهاي دام و طیور و آبزیان که در زنجیره تولید قرار دارند، کشت گیاهان دارویی و

 
طرح ها و فعالیتهاي اصلاح ، نوسازي ، جایگزینی و احداث باغات به ویژه نخلیات و مرکبات می شود. 

بنابر این گزارش : سهم آورده متقاضی در طرح هاي بخش آب و کشاورزي ، منابع طبیعی و محیط زیست و طرح هاي بخش تعاونی
حداقل معادل حداقل معادل 20 درصد کل هزینه و براي بنگاههاي اقتصادي متعلق به موسسات عمومی غیر دولتی حداقل معادل 35

 
درصد کل هزینه طرح بوده و در مناطق مشمول اعمال نرخ ترجیحی ، 5 واحد درصد کمتر از از نرخ هاي مورد اشاره خواهد بود. 

شایان ذکر است :کلیه متقاضیان می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر و بهره گیري از تسهیلات مذکور به شعب پست بانک ایران در

 
سراسر کشور مراجعه نمایند. 

 
خدمات رسانی شعب بانک شهر به مشتریان در کوتاه ترین زمان ممکن 

معاون برنامه ریزي و فناوري اطلاعات بانک شهر با اشاره به تغییر ساعت شعب این بانک در پایتخت و برخی از کلان شهرها، بر

 
خدمات رسانی به مشتریان در کوتاه ترین زمان ممکن تاکید کرد. 

جواد عطاران در همین خصوص افزود: اعتقاد راسخ داریم، تغییر ساعت کاري بانک در طول هفته و تعطیلی شعب در روز پنج شنبه



 
که در راستاي کاهش مصرف انرژي انجام شده است، نباید خللی در خدمات رسانی به شهروندان و مشتریان شبکه بانکی ایجاد کند. 

عطاران عنوان کرد: از ابتداي شیوع ویروس کرونا نیز همواره تلاش کرده ایم با رعایت تمامی اصول مشتري مداري ، ضمن برقراري

 
ارتباط مناسب با مشتریان، بهترین خدمات را در کوتاه ترین زمان ممکن، ارائه کنیم. 

وي در ادامه با تاکید بر اینکه پیشنهاد می کنیم شهروندان در سراسر کشور از طریق سامانه هاي مختلف بانکی خدمات خود را به
صورت غیرحضوري دریافت کنند، تصریح کرد: سامانه هاي غیر حضوري بانک شهر طی 2 سال اخیر در بهترین شرایط خدمات دهی

 
خود به سر می برند. 

معاون برنامه ریزي و فناوري اطلاعات بانک شهر عنوان کرد؛ خدماتی مانند: مدیریت چک، انتقال وجه بین بانکی، انتقال پول در قالب
کارت به کارت، دریافت شماره شبا، پرداخت قبوض، استعلام و پرداخت تسهیلات و ... به واسطه نرم افزار «همراه شهر» و «اینترنت

 
بانک شهر» در دسترس است و شهروندان نیاز به حضور و مراجعه به شعب این بانک را ندارند. 

عطاران در پایان با اشاره به اینکه پیشخوان هاي شهرنت بانک شهر در تمامی ساعات روز آماده پاسخگویی به نیازهاي شهروندان و
مشتریان شبکه بانکی هستند، عنوان کرد: حدود 300 پیشخوان شهرنت در کلان شهرها و شهرهاي کوچک کاربردي ترین خدمات را

 
ارائه می دهند. 

 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به زوج هاي دانشجو 

سلیمان توکلی، سرپرست قائم مقام مدیرعامل بانک مهر ایران، با حضور در مراسم ازدواج دانشجویی که در حرم مطهر رضوي و با
سخنرانی آیت االله مروي، تولیت آستان قدس رضوي و حجت الاسلام و المسلمین رستمی رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در

 
دانشگاه ها برگزار شد، از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه خرید کالاي ایرانی به زوج هاي دانشجو خبر داد. 

در این مراسم توکلی با ارائه گزارشی از فعالیت هاي بانک در بخش هاي مختلف بیان داشت: این بانک به عنوان نخستین بانک
تخصصی قرض الحسنه در طول 14 سال فعالیت خود تا به امروز قریب به 340هزار فقره وام ازدواج پرداخت کرده است. از ابتداي سال

 
جاري تا کنون نیز بیش از 7000 فقره وام ازدواج پرداخت شده که نشان از توجه ویژه این بانک به مقوله ازدواج دارد. 

وي افزود: بانک مهر ایران در راستاي حمایت از کالاي ایرانی اقدام به انعقاد قراردادهاي بسیاري با تولیدکنندگان داخلی کرده که از

 
آن جمله می توان شرکت هاي اسنوا، امرسان و پاکشوما را در حوزه لوازم خانگی نام برد. 

توکلی ادامه داد: امید داریم در راستاي تفاهم نامه منعقد شده با ستاد ازدواج دانشجویی کشور، با پرداخت تسهیلات قرض الحسنه
خرید کالاي ایرانی به زوج هاي جوان دانشجو که با کارمزد 2 تا 4 درصد است، بتوانیم گوشه اي از دغدغه هاي ذهنی آنها را برطرف

 
کنیم. 

وي با اشاره به افزایش هزینه هاي زندگی در چند سال اخیر بیان داشت: ان شاءاالله با آغاز به کار دولت جدید و برنامه هاي مدونی که

 
براي رفع مشکلات جوانان پیش بینی شده، شاهد حضور پرانرژي جوانان در اجتماع و سربلندي میهن عزیزمان باشیم. 

توکلی با اشاره به فعالیت هاي گسترده بانک در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اظهار کرد: کمک هاي بسیار زیادي از سوي این بانک
در حوزه هاي مختلف از جمله درمان، اشتغال زایی، آزادسازي زندانیان نیازمند، بیمه خانه هاي روستایی و... صورت پذیرفته که همه
این کارهاي بزرگ به برکت قرض الحسنه اتفاق افتاده است. این بانک در طول دوران شیوع کرونا 15هزار قلم تجهیزات پزشکی از

 
محل منابع حاصل از دریافت وجه التزام خریداري کرده و در اختیار مراکز بهداشتی و درمانی قرار داده است. 

وي گفت: امیدواریم با گسترش همکاري هاي بین آستان قدس رضوي و بانک مهر ایران بتوانیم کارهاي بسیار بزرگی را در بخش هاي

 
مختلف و در جهت کمک به اقشار کم برخوردار جامعه به ثمر برسانیم. 

در پایان این مراسم تفاهم نامه همکاري بین بانک مهر ایران و ستاد ازدواج دانشجویی در طرح پرداخت تسهیلات کالاکارت به زوج
هاي دانشجو، به امضاي صبوري مدیر شعب بانک مهر ایران در استان خراسان رضوي و حجت الاسلام و المسلمین خادمی دبیر ستاد
ازدواج دانشجویی کشور رسید.سلیمان توکلی، سرپرست قائم مقام مدیرعامل بانک مهر ایران، با حضور در مراسم ازدواج دانشجویی که
در حرم مطهر رضوي و با سخنرانی آیت االله مروي، تولیت آستان قدس رضوي و حجت الاسلام و المسلمین رستمی رئیس نهاد



نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه ها برگزار شد، از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه خرید کالاي ایرانی به زوج هاي دانشجو

 
خبر داد. 

در این مراسم توکلی با ارائه گزارشی از فعالیت هاي بانک در بخش هاي مختلف بیان داشت: این بانک به عنوان نخستین بانک
تخصصی قرض الحسنه در طول 14 سال فعالیت خود تا به امروز قریب به 340هزار فقره وام ازدواج پرداخت کرده است. از ابتداي سال

 
جاري تا کنون نیز بیش از 7000 فقره وام ازدواج پرداخت شده که نشان از توجه ویژه این بانک به مقوله ازدواج دارد. 

وي افزود: بانک مهر ایران در راستاي حمایت از کالاي ایرانی اقدام به انعقاد قراردادهاي بسیاري با تولیدکنندگان داخلی کرده که از

 
آن جمله می توان شرکت هاي اسنوا، امرسان و پاکشوما را در حوزه لوازم خانگی نام برد. 

توکلی ادامه داد: امید داریم در راستاي تفاهم نامه منعقد شده با ستاد ازدواج دانشجویی کشور، با پرداخت تسهیلات قرض الحسنه
خرید کالاي ایرانی به زوج هاي جوان دانشجو که با کارمزد 2 تا 4 درصد است، بتوانیم گوشه اي از دغدغه هاي ذهنی آنها را برطرف

 
کنیم. 

وي با اشاره به افزایش هزینه هاي زندگی در چند سال اخیر بیان داشت: ان شاءاالله با آغاز به کار دولت جدید و برنامه هاي مدونی که

 
براي رفع مشکلات جوانان پیش بینی شده، شاهد حضور پرانرژي جوانان در اجتماع و سربلندي میهن عزیزمان باشیم. 

توکلی با اشاره به فعالیت هاي گسترده بانک در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اظهار کرد: کمک هاي بسیار زیادي از سوي این بانک
در حوزه هاي مختلف از جمله درمان، اشتغال زایی، آزادسازي زندانیان نیازمند، بیمه خانه هاي روستایی و... صورت پذیرفته که همه
این کارهاي بزرگ به برکت قرض الحسنه اتفاق افتاده است. این بانک در طول دوران شیوع کرونا 15هزار قلم تجهیزات پزشکی از

 
محل منابع حاصل از دریافت وجه التزام خریداري کرده و در اختیار مراکز بهداشتی و درمانی قرار داده است. 

وي گفت: امیدواریم با گسترش همکاري هاي بین آستان قدس رضوي و بانک مهر ایران بتوانیم کارهاي بسیار بزرگی را در بخش هاي

 
مختلف و در جهت کمک به اقشار کم برخوردار جامعه به ثمر برسانیم. 

در پایان این مراسم تفاهم نامه همکاري بین بانک مهر ایران و ستاد ازدواج دانشجویی در طرح پرداخت تسهیلات کالاکارت به زوج
هاي دانشجو، به امضاي صبوري مدیر شعب بانک مهر ایران در استان خراسان رضوي و حجت الاسلام و المسلمین خادمی دبیر ستاد

ازدواج دانشجویی کشور رسید.



شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین ضروي است

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/04/25

 
 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان
کارآفرین تاکید کرد. علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه

 
هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات دفتر (...) 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و

 
توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید،
و نیز اقدامات دفتر امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه گیري کرونا اشاره کرد و گفت:
در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم تلاش کردیم تا با استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه
هاي موثري را براي تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که وجود داشت انتظار و

 
هدف مورد نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم

 
همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان



نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی

 
دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش

 
تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي
صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات
مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در

 
حوزه صادرات به این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي
تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و

 
در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس

 
جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و

 
دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد. 

 
مشاور عالی و اقتصادي فرمانده کل سپاه: 

 
همکاري خودروسازان با صنایع دفاع وابستگی به خارج را کاهش می دهد 

مشاور فرمانده کل سپاه گفت: سایپا با توقف تولید پراید، طراحی و عرضه خودروي ملی شاهین و برنامه ریزي براي تولید خودروهاي
جدید، درصدد است تا اعتماد از دست رفته در صنعت خودرو را برگرداند. رستم قاسمی پس از بازدید از مرکز تحقیقات سایپا و خط
تولید خودرو شاهین و نیز جلسه با مدیران ارشد گروه خودروسازي سایپا، روندي که این مجموعه در سخت ترین دوران تحریم و
شیوع ویروس کرونا طی کرده است را قابل قبول توصیف کرد و افزود: اعتماد عمومی نسبت به صنعت خودرو کاهش یافته و نمی توان

 
آن را نفی کرد؛ بدین جهت ضرورت دارد همه بخش هاي صنعت خودرو براي جلب نظر و اعتماد مردم همکاري کنند. 

وي با بیان اینکه تحول و تغییر در گروه خودروسازي سایپا اتفاق افتاده است، تصریح کرد: وضعیت گروه خودروسازي سایپا امیدوار
کننده است، چرا که با برنامه هاي توسعه اي و تولید محصولات جدید، این مجموعه در مسیر جدیدي قرار گرفته است. قاسمی اظهار
داشت: گروه خودروسازي سایپا آینده خوبی دارد چرا که به زودي محصولات جدیدي وارد بازار خواهد کرد. مشاور عالی و اقتصادي
فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: سردار شهید سلیمانی همیشه می گفتند ما باید تهدیدها را به فرصت تبدیل کنیم، امروز شاهد
هستیم که مجموعه سایپا هم با بهره گیري از توان و علم مهندسان جوان ایرانی، تحریم ها را به فرصت تبدیل کرده است. وي تصریح
کرد: تحریم کنندگان منتظر بودند که بعد از تحریم همه جانبه صنعت خودرو، خطوط تولید شرکت هاي خودروسازي متوقف و
تعطیل شوند، ولی دقیقاً عکس این موضوع اتفاق افتاد و طی این مدت ما شاهد ارتقا کیفیت، افزایش تولید، طراحی محصولات جدید
در صنعت خودرو و به ویژه گروه خودروسازي سایپا باشیم. قاسمی تاکید کرد: با توجه به دستاوردهایی که گروه خودروسازي سایپا
داشته است، ضمن قدردانی از کارگران، مهندسان و مدیران این شرکت، این امید را به مردم عزیز می دهم که با عرضه محصولات
جدید سایپا به بازار، صنعت خودرو ریل گذاري خود را تغییر خواهد داد. وي با بیان اینکه گروه خودروسازي سایپا دیگر پراید ساز
نیست، اظهار داشت: صنعت خودرو سال ها به خاطر خودروي پراید مورد انتقاد قرار گرفت و حالا که تولید این خودرو متوقف و

 
خودروي ملی شاهین به بازار عرضه شده است، می توان آینده بسیار بهتري را براي صنعت خودرو متصور بود. 

مشاور عالی و اقتصادي فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: همکاري صنعت خودرو با نیروهاي مسلح و صنایع دفاع به ارتقا این صنعت
کمک قابل توجهی خواهد کرد و می تواند میزان وابستگی شرکت هاي خودروسازي به خودروسازان و قطعه سازان خارجی را کاهش



دهد. قاسمی اظهار داشت: 15 چالش اصلی در کشور شناسایی شده که یکی از آنها صنعت خودرو است، بر این اساس و با توجه به

 
اثرگذار بودن خودرو در بین خانواده ها ضرورت دارد با هوشمندي، مشکلات رفع شود. 

 
افزایش تولید برق متناسب با میزان مصرف نیست 

عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی گفت: یکی از دلایل قطعی هاي اخیر برق در سطح

 
کشور عدم تناسب افزایش تولید برق با میزان مصرف است که این روند مشکلات متعددي ایجاد خواهد کرد. 

علی علیزاده درباره جلسه فوق العاده کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی به خبرنگاران گفت: جلسه امروز
با حضور مسوولان وزارت نیرو و دستگاه هاي امنیتی برگزار شد و معاون امنیتی وزیر کشور در خصوص تبعات احتمالی قطع برق و
آب شرب در آینده هشدارهایی دادند و گزارشاتی نیز از وضعیت تولید برق و شرایط فعلی کشور در حوزه انرژي توسط نماینده وزارت

 
نیرو ارائه شد. 

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس افزود: نظر نمایندگان در خصوص عملکرد وزارت نیرو این بود که افزایش تولید برق متناسب با
شیب افزایش مصرف نبوده و پیش بینی هاي مناسبی براي این موضوع صورت نگرفته است. همچنین از ساخت نیروگاه هسته اي که
مصوبه مجلس را نیز داشته غفلت شده و دولت به جاي افزایش ظرفیت تولید برق تمرکز خود را به بهینه سازي مصرف قرار داده است.
نماینده مردم مراغه و عجب شیر در مجلس ادامه داد: عموم نمایندگان نسبت به تبعات جبران کمبود برق خانگی از طریق قطعی برق

 
صنایع ابراز نگرانی کرده است و تاکید کردند که این موضوع در آینده می تواند مشکلات مختلف و متعددي براي کشور ایجاد کند. 

 
وي خاطرنشان کرد: لازم است در اطلاع رسانی ها در مورد قطعی برق به شکل مطلوب تري عمل شود. 

 
تولید تایر 10 درصد افزایش یافت 

سخنگوي انجمن تایر گفت: در بهار امسال در مجموع 11 میلیون و 137 هزار و 665 حلقه انواع تایر و تیوب با وزن 70 هزار و 447

 
تن تولید شد که رشد 10 درصدي در تیراژ و 5 درصدي در وزن را نشان می دهد. 

مصطفی تنها در مورد وضعیت تولید تایر در سه ماهه اول سال 1400، اظهار داشت: طی 3 ماه نخست سال جاري 5 میلیون و 895
هزار و 890 حلقه تایر انواع خودروي سبک و سنگین با وزن 63 هزار و 848 تن در کشور تولید شد که نسبت به مدت مشابه سال
قبل از نظر تعداد حلقه افزایش 2 درصدي و از نظر وزن افزایش 3 درصدي داشته است. از این میزان سهم تایرهاي سواري 5 میلیون و
107 هزار و 272 حلقه با وزن 36 هزار و 892 تن بود که از نظر وزنی رشد یک درصدي داشته، اما از نظر تعداد حلقه ها بدون تغییر

 
مانده است. 

سخنگوي انجمن صنعت تایر افزود: همچنین در این مدت 2 میلیون و 62 هزار و 941 حلقه تایر با وزن 4 هزار و 241 تن انواع
دوچرخه و موتور سیکلت تولید شد که نسبت به بهار سال گذشته بیانگر رشد 58 درصدي در تعداد حلقه و 41 درصدي در وزن است.
وي ادامه داد: 3 میلیون و 178 هزار و 834 حلقه انواع تیوب با وزن 2 هزار و 358 تن نیز در بهار سال جاري تولید شد که نسبت به

 
مدت مشابه سال قبل رشد 6 درصدي در تعداد حلقه و رشد 12 درصدي در وزن داشته است. 

تنها اظهار داشت: در مجموع طی 3 ماه نخست سال جاري 11 میلیون و 137 هزار و 665 حلقه انواع تایر و تیوب با وزن 70 هزار و

 
447 تن تولید شد که رشد 10 درصدي در تعداد حلقه ها و 5 درصدي در وزن را نشان می دهد. 

به گفته سخنگوي انجمن صنعت تایر، این حجم از تولید در حالی است که در سال هاي گذشته در 12 ماه سال 250 هزار تن تایر در
کشور تولید می شد.



سهم 41 درصدي ایران در تولید تایر خاورمیانه

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه
است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم.

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است

 
و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم. 

محسن صفدري مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت درباره میزان تولید لاستیک در سال گذشته گفت: ما در کشور 11 واحد
صنعتی تولید کننده تایر و تیوپ با ظرفیت اسمی تولید 450 هزار تن در سال داریم. این واحدها حدود 300 هزار تن تولید واقعی

 
دارند و بر اساس مجوز هاي صادره از وزارت صمت 15 هزار اشتغال در این صنعت داریم. 

او ادامه داد: در کل منطقه اي که ایران در آن قرار گرفته حدود 27 واحد صنعتی تولید کننده تایر وجود دارد و این به معناي سهم
41 درصدي ایران در کارخانجات تولید تایر در منطقه است. در کل دنیا 510 تولید کننده لاستیک وجود دارد و این آمارها نشان می

 
دهد کشور ما نقش زیادي در تولید لاستیک در دنیا دارند اما هنوز راه زیادي براي توسعه صنعت تایر داریم. 

صفدري با تاکید بر این که هنوز نیاز کشور به طور کامل در تولید تایر برطرف نشده است، گفت: در لاستیک هاي سیمی باري و
اتوبوسی نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است که تولید داخل آن به یکی از واحدهاي تولید لاستیک با تولید 300 هزار تن
محدود می شود. واحد دیگري هم با ظرفیت اسمی 300 هزار حلقه در سال احداث شده است. در مجموع امروز حدود 500 تا 600

 
هزار حلقه لاستیک در کشور کمبود داریم. لاستیک و تایر اتوبوسی سیمی یا اصطلاحا رادیال جزو اولویت هاي سرمایه گذاري ماست. 

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت تصریح کرد: در تولید لاستیک نخی یا به اصلاح بایاس که نسل قدیم لاستیک هاي باري و
اتوبوسی محسوب می شود هیچ کمبودي نداریم . تکنولوزي ساخت این لاستیک ها قدیمی تر است که باعث می شود عمر کوتاه تر و
استهلاك بیشتري داشته باشند. لاستیک بایاس به میزان کافی در کشور تولید می شود و حتی قابلیت صادرات آن در کشور وجود

 
دارد. 

او گفت: اخیرا مصوبه اي را در ستاد تنطیم بازار گذراندیم که اجازه صادرات برخی اقلام لاستیک را به واحدهاي تولیدي می دهند.
صادرات با 10 تا 15 درصد تولیدات آغاز خواهد شد و در صورت کشش بازار ادامه پیدا خواهد کرد. امروز نیازي به سرمایه گذاري

 
جدید در حوزه تولید لاستیک بایاس نداریم. 

صفدري بیان کرد: مجموع تولید لاستیک بایاس و رادیال ما در سال گذشته حدود 800 هزار حلقه بود. 164 هزار تن ظرفیت اسمی
تولید لاستیک سواري کشور است که معادل 25 میلیون حلقه لاستیک سواري خواهد بود. سال گذشته رکورد جدیدي در تولید زده
شد و در لاستیک سواري با در نظر گرفتن تعداد حلقه ها لاستیک 18 درصد و با در نظر گرفتن وزن تولید 21 درصد افزایش تولید

 
داشته ایم. از 164 هزار تن ظرفیت اسمی موجود حدود 22 میلیون حلقه، یعنی 160 هزار تن لاستیک سواري تولید کردیم. 



 
  

 منبع: باشگاه خبرنگاران جوان



واکنش بسیار شدید همتی به جهانگیري + جزئیات

شماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/04/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

عبدالناصر همتی رئیس کل سابق بانک مرکزي در پاسخ به اظهارات اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور اعلام کرد:
متاسفانه برکناري ام از ریاست بانک مرکزي بدون طی فرآیند قانونی آن در دولت، صورت گرفت.

عبدالناصر همتی رئیس کل سابق بانک مرکزي در پاسخ به اظهارات اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور اعلام کرد:

 
متاسفانه برکناري ام از ریاست بانک مرکزي بدون طی فرآیند قانونی آن در دولت، صورت گرفت. 

 
بانک و بیمه  

عبدالناصر همتی در یادداشتی خطاب به اسحاق جهانگیري نوشت: معاون اول رئیس جمهور روز گذشته در سخنانی درباره بانک
مرکزي علت کنار گذاشتن اینجانب از ریاست بانک مرکزي را به خاطر آنچه که «اشتغال بنده به کار دیگر» بود، اعلام و نیز گفتند:
«امروز حجم ذخایر ارزي اسکناس و طلا بانک مرکزي در تاریخ بیسابقه است». هر چندبناي پاسخگویی را نداشتم، ولی براي ثبت

 
درحافظه تاریخی مردم و اصلاح امور در آینده، مجبور به توضیحاتی در خصوص این بخش از اظهارات جناب آقاي جهانگیري هستم: 

اینجانب در ایام انتخابات به کار دیگري مشغول نشدم، بلکه همانند رئیس محترم قوه قضائیه در رقابت انتخاباتی شرکت کردم و براي
مدتی کمتر از یک ماه و براساس ماده 19 قانون پولی وبانکی کشور تمام اختیارات رئیس کل را طی حکمی به قائم مقام تفویض کردم
ولذا هیچ مشکلی در اداره بانک نبود به مانند سال96که جنابعالی معاون اول بودید و در انتخابات ریاست جمهوري شرکت کردید، مگر

 
آنکه به نظرشما مسئولیت بانک مرکزي مهمتر از معاونت اولی باشد که امري جداست. 

بنده قصد ورود به دلایل برکناري رئیس کل بانک مرکزي ندارم اما بایستی منوط به تحقق شرایط مقرر درمصوبه سال 1393 مجمع
تشخیص مصلحت نظام صورت می گرفت که متاسفانه این اقدام بدون طی فرآیند قانونی آن در دولت، صورت گرفت. سنگ بناي
استقلال بانک مرکزي، بسته شدن دست دولت در برکناري رییس کل است که این مصوبه معطوف به آن است. ولی در مورد اخیر

 
مغفول ماند. 



البته بجا بود ایشان، در این روزهاي آخر، توضیح می دادندکه افتخار به داشتن بی سابقه ترین ذخایر ارزي اسکناس در حال حاضر به

 
خاطر مقاومت چه کسی و در مقابله با دستورات چه کسانی تحقق یافت؟ 



آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید

منبع: همشهريشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/04/25

اوایل دهه 50 وقتی داود رشیدي متوجه شد رضا بابک، مرضیه برومند، بهرام شاه محمدلو، سوسن فرخ نیا و علیرضا هدایی بر
اثر بعضی اختلاف نظرها کانون پرورش فکري را ترك کرده اند، فکر کرد این بچه هاي جوان نباید بیکار بمانند. بنابراین آنان

را زیر بال و پر خودش گرفت.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایسنا، داود رشیدي
در آن زمان مدیریت گروه فیلم و سریال تلویزیون را بر
عهده داشت و هیچ خوش نداشت چند جوان مستعد بیکار
بمانند، بخصوص که در آن مقطع رضا بابک تازه پدر شده
بود. این 5 جوان زیر نظر دان لافون، اولین گروه تئاتر
کودك در کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان را
تشکیل داده بودند اما با وجود موفقیت هاي بسیار به دلیل
بعضی مشکلات، بعد از حدود دو سال از همکاري با کانون

 
کناره گیري کردند. 

رشیدي دست این بچه هاي جوان را گرفت و با حضور آنان اولین گروه تئاتر کودك در تلویزیون را راه اندازي کرد. او که خود
سرپرست گروه تئاتر «امروز» بود، با حضور این جوانان، بخش کودك این گروه را راه اندازي کرد که نمایش هاي گوناگونی را به صورت

 
صحنه اي و نیز در قالب نمایش تلویزیونی کار کردند. 

 
داود رشیدي هم هنرمند بزرگی بود و هم در جایگاه مدیریت، همواره در اندیشه فرصت ایجاد اشتغال براي جوانان بود. 

و حالا همزمان با سالروز تولد او، احترام برومند، همسرش آرزو می کند تئاتر کشورمان سر و سامانی پیدا کند و شرایط کار و زندگی

 
براي جوانان فعال در این حوزه مساعدتر شود. 

به گزارش ایسنا، پنجمین سالی است که خانواده داود رشیدي، سالروز تولد او را بدون حضور این هنرمند سپري می کنند. 5 سالی که

 
به گفته احترام برومند، زندگی مان دستخوش تغییرات بسیاري شده است. 

25 تیر ماه، هشتاد و هشتمین سالروز تولد داود رشیدي است. هنرمندي که تا آخرین سال هاي زندگی اش همیشه مشغول خواندن و
ترجمه نمایشنامه هاي تازه بود، نمایشنامه هایی که عموما پسرش فرهاد، از خارج از کشور برایش می فرستاد و رشیدي براي به

 
صحنه بردن اغلب آنها ایده هاي بسیار داشت. هرچند که زمانه و زندگی، اجازه اجراي بسیاري از آن نمایشنامه ها را به او نداد. 

 
اما او ویژگی دیگري هم داشت، نگرانی براي جوانان بویژه براي علاقه مندان جوان تئاتر در شهرهاي خارج از تهران. 

فعالان تئاتر خوب به یاد دارند سال 89 در جریان اختلافات میان جهاد دانشگاهی و دانشگاه تهران بر سر مالکیت تالار مولوي که
منجر به پلمب این تالار شد، داود رشیدي تنها هنرمند پیشکسوتی بود که در تحصن هنرمندان معترض به وضعیت تالار مولوي حضور



 
پیدا کرد و براي حل مشکل تالار مولوي با فرهاد رهبر، رییس وقت دانشگاه تهران به گفتگو نشست. 

و این چنین است که دوستداران داود رشیدي امروز و در وضعیتی که بسیاري از جوانان مشتاق تئاتري با سختی و مرارت بسیار
نمایش هایی را روي صحنه می برند، به یاد این هنرمند می افتند و هیچ بعید نیست ته ذهن شان به این فکر کنند «چه خوب شد که

 
رفت تا این روزهاي تلخ را نبیند!» 

احترام برومند هم که چون او دل نگران فعالان جوان تئاتر است، در سالروز تولد همسرش می گوید: همه گفتگوهایش را که زیر و رو
می کنم، در تمام مصاحبه هایش، نگرانی و دلشوره براي تئاتر و جوانان و بخصوص براي بچه هاي جوانی که خارج از تهران کار می
کنند، مشهود است که البته این نگرانی تنها ویژه آقاي رشیدي نبود بلکه دیگر هنرمندان پیشکسوت مان همچون آقاي نصیریان هم

 
این دلمشغولی را داشتند و دارند. همچنانکه هنرمندان نسل هاي بعد هم این دغدغه را داشته اند و دارند. 

این هنرمند ابراز تاسف می کند: این روزها تئاتر استان ها که هیچ، تئاتر تهران هم حال و روز خوشی ندارد و گویی کسی به فکر

 
نیست که این بچه هاي جوان چگونه روزگار می گذرانند. 

او با یادآوري عشق وصف ناپذیر داود رشیدي به تئاتر اضافه می کند: باور داشت تئاتر ما به جاي خیلی خوبی رسیده و هنرمندان
توانمند و جوانان مستعد بسیاري در آن فعال هستند. البته که کمبودها را می دانست و آرزو داشت شرایط براي اجراي تئاتر هموارتر و

 
زمینه براي فعالیت جوانان مشتاق تئاتر فراهم تر شود. 

برومند ادامه می دهد: در سالروز تولد آقاي رشیدي آرزو می کنم روزگار بهتري پیش روي بچه هاي تئاتري باشد. امیدوارم بچه هاي
سینمایی هم نسبت به تئاتري ها همدل تر شوند و به فکر اشتغال آنان باشند چراکه این روزها بسیاري از بچه هاي جوان تئاتر دست
شان به جایی بند نیست و بیکاري بدجوري آنان را در تنگنا قرار داده است. در این میان کسانی که شناخته شده تر بودند، در شبکه
نمایش خانگی یا سینما مشغول به کار هستند. هرچند مشخص نیست این فیلم هاي سینمایی که ساخته می شود، چگونه و چه

 
زمانی نمایش داده خواهد شد. با این همه، شرایط براي تئاتري ها سخت تر از اقشار دیگر است که امیدوارم سر و سامانی پیدا کند. 

داوود رشیدي زاده 25 تیر 1312 در تهران و کارگردان تئاتر و بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون و داراي نشان درجه یک فرهنگ و هنر

 
است. 

از جمله نمایش هایی که اجرا کرده می توان به «در انتظار گودو»، «ریچارد سوم»، «پیروزي در شیکاگو»، «منهاي دو»، «آقاي

 
اشمیت کیه؟ » و ... اشاره کرد. 

او در دوران پیش از انقلاب جزو هنرمندان آوانگارد تئاتر بود که با اجراي نمایشنامه «در انتظار گودو» نوشته ساموئل بکت، زمینه ساز
آشنایی جامعه تئاتر ایران با تئاتر ابزورد شد. از جمله فیلم هاي سینمایی که در آنها بازي کرده می توان به آثاري چون «کندو»، «فرار

 
از تله»، «کمال الملک»، «ملاقات با طوطی»، «خانه عنکبوت»، «گل هاي داودي»، «شیلات» و ... نام برد. 

او در مجموعه هاي تلویزیونی گوناگونی مانند «گرگ ها»، «هزار دستان»، «ولایت عشق»، «مختارنامه»، «آواي فاخته»، «گل

 
پامچال»، «عطر گل یاس»، «کلاه پهلوي» و ... نیز بازي کرده است. 

داود رشیدي 5 شهریور ماه سال 1395 درگذشت.





اشتغال، مسکن و ازدواج؛ 3 دغدغه اصلی جوانان / مسؤولان جوانان را

دریابند

منبع: رساشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/04/25

کرمانشاه ـ آیت االله علما گفت: زمانی که جوان ما از نظر شغل، مسکن و ازدواج دغدغه اي نداشته باشد، دیگر شاهد این همه
ناهنجاري فردي و اجتماعی در کشور نخواهیم بود.

کرمانشاه ـ آیت االله علما گفت: زمانی که جوان ما از نظر شغل، مسکن و ازدواج
دغدغه اي نداشته باشد، دیگر شاهد این همه ناهنجاري فردي و اجتماعی در

 
کشور نخواهیم بود. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري رسا در کرمانشاه، آیت االله مصطفی علما در
خطبه هاي این هفته نماز جمعه کرمانشاه که با رعایت کامل پروتکل هاي
بهداشتی برگزار شد، در سخنانی اظهار داشت: باید تمام دغدغه و تلاش ما این

 
باشد که براي جوانان شغل و مسکن ایجاد کنیم تا این قشر عظیم و تاثیرگذار نظام دغدغه اي براي آینده خود نداشته باشند. 

امام جمعه کرمانشاه تصریح کرد: زمانی که جوان ما هم از نظر شغل، مسکن و ازدواج دغدغه اي نداشته باشد، دیگر شاهد این همه
ناهنجاري فردي و اجتماعی در کشور نخواهیم بود، لذا درخواست ما از دولتمردان این است که توجهات بیشتر به این نسل تاثیرگذار

 
داشته باشند. 

وي افزود: در مقابل زمانی که نه شغلی و نه مسکنی براي جوان وجود نداشته باشد، نباید از وجود بزهکاري در جامعه تعجب کرد، زیرا

 
بیکاري خود دیو بزرگی است که اجتماع را به سمت تباهی می کشاند. 

نماینده ولی فقیه در کرمانشاه گفت: مسأله دیگري که همواره از دغدغه هاي رهبر معظم انقلاب اسلامی می باشد، موضوع ازدواج
جوانان است، ایشان بر بسترسازي براي ازدواج آسان در جامعه سفارشات بسیاري دارند و از مسؤولان می خواهند که در این زمینه

 
نگاهی جهادي داشته باشند. 

امام جمعه کرمانشاه تاکید کرد: در آستانه سالروز تشکیل شوراي نگهبان قرار داریم، شورایی که ابتدا تاکنون همواره به عنوان حافظ

 
نظام اسلامی و انقلاب بوده است. 

آیت االله علما در بخش دیگري از سخنان خود ضمن تسلیت سالروز رحلت آیت االله کاشانی، بیان کرد: آیت االله کاشانی در بحث ملی
شدن صنعت نفت دِین بزرگی بر ملت ایران دارند ولی این عالم جلیل القدر با مبارزات خود توانست این انحصار نفت را از دست دولت

استعمارگر انگلیس بیرون بیاورد./1400/



نظرات برگزیده مخاطبین الف: تعهدات آمریکا تضمین اجرایی هم دارد؟/

رئیسی باید ایده جدیدي در سیاست خارجی مطرح کند/ مسئولین ستاد

اجرایی درباره واکسن برکت با مردم صادقانه رفتار کنند

منبع: الفشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/04/25

بینندگان «الف» هر روز با ارائه نظرات خود در تکمیل و تعمیق محتواي ارائه شده مشارکت می کنند. بسیاري از این نظرات
گویاي دقت و توجه مخاطبان و داوري عمومی آن ها نسبت به وقایع روز است. گزیده اي از نظرات مخاطبین «الف» را ذیل سه مطلب

 
پر بحث هفته به انتخاب تحریریه «الف» بخوانید. 

مخاطبین الف درباره «فهرست تحریم هایی که آمریکا حاضر به
لغو آن ها شده است» نظرات متعددي ارسال کردند که تعدادي

 
از آنها را می خوانید: 

 
آمریکا یه چن سال دیگه هم میخواد ما رو سرکار بذاره.. 

 
حالا در عوض اینکارها ایران چی باید بکنه 

 
انسان عاقل از یک سوراخ دو بار گزیده نمیشود 

 
اگرقراره این همه تحریم لغو بشه چراهرروز قیمت اجناس بالاتروبالاترمیره 

 
اول باید راست ازمایی بشه بعد ایران قبول کنه ك امریکا نزنه زیر همه چی اصل نمیشه ب دشمن اعتماد کرد 

 
درد آمریکا وارد شدن دوباره به 1+5 است و لغو تحریم هاي آبکی که سود چندانی ندارد براي ایران ندارد طعمه سر قلاب است 

 
با امریکا باید مثل خودشان طرف شد کوتاه نیامده باقدرت صحبت کرد والسلام 

 
لحظه اي درنگ براي کشور ما جایز نیست خدا قوت تیم مذاکره کننده 

 
یک گزینه هم ازتحریمهابردارند بازم سودکردیم.پدرمان درامد 

 
این هم یک سراب هست به امید رسیدن به آب به چندین سراب رسیدیم 

 
مازنده شماهم زنده آمریکا به هیچ عهدي وفادار نخواهدبود. عملکرد گذشته این کشور این و ثابت میکنه 



 
آیا ضمانت اجرایی هم دارد. یا فقط ي تیکه کاغذ است. 

 
و اما التزام عملی آمریکا به برجام چی شد. 

چه ضمانتی گرفتید بعد 5یا 6 ماه دیگه بعد از ریختن بتن و نابود کردن تجهیزات خودموم زیر وعده و قراردادو عهدنامه نزنن .مگه

 
اروپا تونست امریکارو قانع کنه که این بشه دومی.بایستی ضمانت گرفته شه. 

مردم خیلی خسته شده و از مسئولان می خواهیم، با برداشتن هر تحریمی موافقت کرده تا حداقل یک سال مردم زندگی راحتی

 
داشته باشند 

 
فردا از تحریم درمیاد یا طرفهاي معاملاتو تحریم یا تهدید میکنه که فایده اي نداشته باشه یا بعدي کلا زیر بازي بزنه 

 
18 سال است قرار است آمریکا تحریمها را لغو کند . 

 
امریکا همش دروغه هیچ تحریمی لغو نمیشه الان 6ماه گذشت 3سال دیگه هم همینه منتظر نباشید. 

 
حالا تعهدات آمریکا چه تضمین ي داره،که مثل ترامپ بازي از خودشون در نیاورند 

ضمانت اجرایی اش لغو مکانیسم ماشه باشه بجاي اون جهت تایید به عنوان مثال تخلف یکی از طرفین حتما باید 5عضو دائمی شوراي

 
امنیت رائیشون هم عرض باشه و نیاز به تایید هر 5 عضو باشه 

باید بهشان بفهمانید که ایندفعه دیگه اگر خراب بشه درست شدنی نیست و ایران دیگر به هیچکس و هیچ چیز اعتماد نخواهد کرد و

 
تا اخر پیش خواهد رفت 

 
امیدواریم به تعهدات خود پایبند باشند. نه اینکه با رفتن بایدن رئیس جمهور بعدي آن را لغو کند . 

 
بعید میدانم امریکا اهرم فشار(تحریم) را کنار بگذارد با منطق سازگار نیست. 

 
این تحریمها را بر میدارد ولی با یک بهانه همه تحریمها را دوباره بر میگرداند 

 
عده اي میگفتند برجام فاجعه بود 

(پاسخ به کامنت بالا)واقعاً نبود؟ بعد از هشت سال توقف برگشتیم نقطه سر خط . اگر آمریکا و اروپا به تعهدات خودشان عمل می

 
کردند الان نیاز به خواهش و تمنا داشتیم . فرجام ضمانت اجرایی ند 

یادداشتی با عنوان «حافظه تاریخی و سیاست خارجی رئیسی» با نظرات متعدد کاربران الف همراه شد. تعدادي از این نظرات را می

 
خوانید: 



 
سیاست خارجی در دولت تعیین نمی شود که بحث اثر گذاري میکنید دولت فقط مجري سیاست هاست 

کاشکی لیستی از نخبگان اقتصادي و سیاسی و فرهنگی که مد نظرتان بود را هم می آوردید، و بیان می فرمودید این نخبگان همان
هایی هستند که در دهه هاي گذشته مسئولیت داشته اند یا اینکه آکبند ،نو و بی تجربه اند که سعی و خطایی خواهند بود. کاشکی
می فرمودید که روش هاي برون رفت از مشکلات قبلا در کشورهاي دیگر تجربه شده اند و اگر ما بخواهیم غیر از راههاي تجربه شده

 
و موفق راه دیگري برویم ( دوباره چرخ را اختراع کنیم) اتلاف وقت و هزینه خواهد بود که نه زمان اولی است و به دومی است. 

 
باید با خارج رابطه خوبی داشت ولی هیچوقت نباید کشور به خارج متکی بشه 

خود رئیسی گفته که اولویت دولت سیزدهم در عرصه سیاست خارجی توجه به همسایگان است! حالا یک سؤال مهم پیش می آید که
این همسایگان چه کشورهایی هستند؟ آیا منظور از همسایگان مثلاً بهبود روابط با عربستان است یا منظور از همسایگان کشورهایی

 
مثل عراق، سوریه، لبنان و یمن و اینجور کشورهاست؟ 

مشکل اصلی در این است که تعریف مشخص جامع و مانعی از منافع ملی ارائه نشده است .و آنچه که تحت عنوان عمق استراتژیک
انقلاب و جبهه مقاومت به عنوان پایه تصمیم گیري ها در سیاست خارجی است .. پس ما الان در یک بی هویتی از تعریف منافع ملی

 
قرار داریم . که در چنین فضایی حتما به مشکل بر می خوریم . سیاست خارجی قوي قبل از هر چیز احتیاج به اتکاي عمومی دارد 

اگر سیاست خارجی که در گذشته تجربه شده است کارایی داشت که الان کشور در این حال و روز نبود بهتر است اقاي رئیسی بی

 
خیال تجربه شود گذشتگان شود 

بنظر حقیر با توجه به همایندي بحرانهاي بزرگ در کشور از اقتصاد و فرهنگ تا محیط زیست و سلامت روان اجتماعی، نیاز به اولویت
بندي و حل مرحله به مرحله مشکلات ضرورت دارد. دولت منتخب میتواند براي هر دو سال دو یا سه اولویت اصلی تعریف و بر حل
آنان تمرکز کند. شکی نیست که اقتصاد مبرمترین چالش کشور است و البته اینکه چگونه باید مشکل اقتصاد که خود مشتمل بر
مباحث گسترده اي نظیر تورم، اشتغال، تولید، مسکن، ثبات ارزش پول ملی، فسادزدایی، تحریم و غیره است حل شود خود قصه
مفصلی است. اولویت بعدي از نظر حقیر محیط زیست است که اگر مشکلات کم آبی و تمرکززدایی از تهران و برخی کلان شهرها در
اولویت قرار نگیرد و فکري عاجل براي مشکل کم آبی نشود هر لحظه باید منتظر فاجعه بود. فرهنگ مسئله اولویت دار و بسیار
پیچیده دیگري است که به وضوح از سقف توان رسانه ملی بسیار فراتر و گسترده تر است و نیاز به بهره گیري از متخصصین اصیل

 
فرهنگی از تمام طیفهاي نظري احساس میشود. 

روحانی و ظریف 8 سال اقتصاد کشور را معطل مذاکره و برجام کردند و از تولید و صنعت و اشتغال آفرینی غافل شدند به همین دلیل

 
دولت شون شکست خورد. 

تا موقعی که با قدرت هاي جهانی تعامل صورت نگرفته و خصومت ها کنار گذاشته نشوند، هیچ یک از مشکلات کشور حل نخواهند

 
شد. 

(پاسخ به کامنت بالا)در 8 سال گذشته که با امریکا و غرب تعامل کردیم چرا تحریم ها و تهدیدات و ترورها افزایش یافت و مشکلات

 
کشور و مردم بیشتر شدند ؟! 



مخاطبین الف درباره مطلبی با عنوان «به اعتماد عمومی حساس باشیم...» نظرات متعددي ارسال کردند که تعدادي از آنها را می

 
خوانید: 

آقاي مخبر رئیس ستاد اجرایی خودش مصاحبه کرد و بارها اعلام کرد تا پایان خرداد یک میلیون و تا پایان تیرماه 5 میلیون و از اول

 
مرداد حداقل هر ماه 10 میلیون واکسن تولید خواهند کرد پس چی شد؟ 

هر وقت شفافیت درست شد مطمئنا مردم اعتماد میکنن. براي یک بار هم شده اعتماد مردم و جلب کنید ببینیم اصلا این ستاد

 
اجرایی فرمان امام کارش توي کشورمون چیه؟ 

خوب است مسئولین برکت بابت این همه مصاحبه هاي متناقض و کاستن از اعتماد عمومی پاسخگو باشند باور کنید با صداقت و
روراست بودن با مردم بسیاري سوء تفاهمات برطرف می شود و سرمایه اجتماعی تا حدودي جبران می شود. مسئولین برکت لطفا

 
شتاب کنید. 

واقعا مدیریت کرونا ول است ایران 8 نوع واکسن ساخته واز خارج هم 4نوع واکسن وارد کرده ومردم در ارمنستان واکسن می زنند
وزیر بهداشت به مدیریت کرونا افتخار می کند.سخن گوي بهداشت به مردم فحش می دهد معاون بهداشت مقصر را مردم می داند که

 
ماسک نمی زنند و مردمی که هر روز می میرند .واین نامعادله چند وجهی کی حل می شود؟ 

 
مسولان برکت به نظرم باید بابت اشتباه محاسباتی در تولید انبوه واکسن از مردم عذرخواهی کنند 

جلب اعتماد عمومی مردم از طرف حاکمیت، تنها کلیدي است که می تواند درهاي بسته توسعه وشکوفایی کشور را باز کند. راه دومی

 
نیست . 

واقعا فاجعه است امیدواریم دولت آقاي رئیسی سریعا اعتماد عمومی را جلب کرده و مشکلات را به سرعت رفع فرماید خیلی باعث

 
تاسف است واقعا در شان ملت ما نیست این شرایط که مسلمان برود در ارمنستان براي واکسن تاسف براي عملکرد دولت روحانی 

 
انشاالله این دولت هم تموم بشه ببینیم بی کفایتی ها تمام میشه یا نه 

با گرامیداشت تلاش هاي فراوان دانشمندان ایرانی ، ولی پرسش در اینجاست که آیا ما براي ساخت این شمار دهها میلیونی براي هر

 
نوبت واکسیناسیون، نیازي به وارد کردن مواد اولیه براي تولید و یا حتی تهیه شیشه ویال واکسن نداریم ؟!؟!؟!؟!؟!؟ 

مجموعه برکت تلاش زیادي براي واکسن انجام داده است. از طرفی راه اندازي و پایداري خطوط تولید کار بسیار طاقت فرسایی است.
اما مسئولان ستاد و وزارت بهداشت باید با تدبیر بیشتر و حرفه اي تر اطلاع رسانی کنند تا باعث نشود وعده هایشان غیر واقعی به نظر

 
برسد. 

 
از اول نباید ورود واکسن به ایران ممنوع می شد. 

(پاسخ به کامنت بالا)فروش واکسن به ایران تحریم بود بایدن اخیرا بعد از ساخت واکسن هاي ایرانی تحریم واکسن را برداشت.



حضور سران برخی دولت ها در نشست منافقین نشان دهنده حمایت از جنایت

است

منبع: ایرناشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/04/25

کاشان - ایرنا - امام جمعه موقت اردستان گفت: حضور شماري از سران برخی کشورها در نشست نکبت بار منافقین، نشان از
حمایت دولت هایشان از این گروهک جنایتکار است.

کاشان - ایرنا - امام جمعه موقت اردستان گفت: حضور
شماري از سران برخی کشورها در نشست نکبت بار
منافقین، نشان از حمایت دولت هایشان از این گروهک

 
جنایتکار است. 

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام منصور صابري در خطبه
هاي نماز جمعه اردستان در مسجد جامع این شهر افزود:
گروهک آدم   کش منافقین افزون بر 17 هزار نفر از مردم

 
بی گناه و مسلمان ایران را به خاك و خون کشیدند. 

وي با بیان اینکه دولت هاي غربی قابل اعتماد نیستند، تصربح کرد: به افزادي که هنوز دل در گرو غرب دارند توصیه می کنیم هرگز

 
نباید به غرب دل بست، چرا که آنان به ظاهر طرفدار حقوق بشرند اما در باطن این مهم را قبول ندارند و به دنبال منافع خود هستند. 

به گفته وي، منافقین اوایل انقلاب از روي افراط از اجراي احکام دین سخن می گفتند اما در طول راه دست به جنایت زدند و از مسیر

 
اسلام محمدي منحرف شدند. 

امام جمعه موقت اردستان در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به سخنرانی نخست وزیر اسبق کانادا در نشست منافقین اظهار
داشت: این شخص در سخنان خود حضور مردم در انتخابات 28 خرداد را زیر سووال برده از اینکه مردم به سیدابراهیم رییسی راي
دادند و براي رییس جمهوري انتخاب کردند ناراحت است، به طوري که دولتی که هنوز سرکار نیامده را مورد انتقاد قرار داد که نشان

 
از کینه و ضدیت با نظام اسلامی ایران دارد. 

وي به حمایت سران دولت هاي مستکبر و طرفداران آنان از گروهک هاي تروریستی و جنایتکار در سراسر دنیا اشاره و اضافه کرد:
دولت آمریکا و انگلیس از یک سو ادامه مذاکرات وین را خواستار هستند، از سویی تحریم هاي ظالمانه علیه مردم ایران را ادامه می
دهند و از سوي دیگر رژیم اشغالگر قدس و رژیم سعودي از منافقین و مخالفان ایران حمایت می کنند و فشار بیشتر بر ایران را

 
خواستارند، حال سووال اینجاست که آیا با اینچنین دولت هایی می توان مذاکره کرد؟ 

حجت الاسلام صابري افزود: از مسوولان کشور می خواهیم چشم به غرب نداشته باشند و دست از این دلبستگی ها بردارند و قانون

 
انقلابی مصوب مجلس را به موضوع تحریم ها گره نزنند و به آنان توصیه می کنیم در فرصت باقیمانده از این راه برگردند. 



امام جمعه موقت اردستان در بخش دیگري از سخنان خود به موضوع بحران تشکیل خانواده در کشور اشاره و تاکید کرد: مشکلات

 
اقتصادي و فرهنگی موجب شده ازدواج سخت شود که انتظار داریم مردم و مسوولان به دنبال رفع این مانع ها باشند. 

وي اضافه کرد: مشکلات اشتغال و مسکن نیز یکی دیگر از مانع ها هست که در این خصوص در شهرستان با همت نماینده مجلس

 
موضوع اشتغال در حال حل شدن است ومسکن هم دولت آینده قول رفع آن را داده است. 

حجت الاسلام صابري به سالروز تاسیس نهاد شوراي نگهبان اشاره و اظهار امیدواري کرد: این شورا همچنان انقلابی باقی بماند و طبق

 
قانون عمل کند. 

 
شهرستان اردستان با افزون بر 42 هزار نفر جمعیت در 118 کیلومتري شمال شرقی اصفهان واقع شده است. 

 
برچسب ها 

 
- منافقین 

 
- اردستان 

 
- شوراي سیاست گذاري ائمه جمعه 

- کاشان



امام جمعه اردبیل بر رفع موانع تولید تاکید کرد
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اردبیل - ایرنا- نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اردبیل گفت: همه توجه داشته باشند که در سال «مانع زدایی از
تولید» تمام مسئولان باید تلاش خود را بسیج کنند تا در مسیر سرمایه گذاري مانع تراشی نشود.

اردبیل - ایرنا- نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه
اردبیل گفت: همه توجه داشته باشند که در سال «مانع
زدایی از تولید» تمام مسئولان باید تلاش خود را بسیج

 
کنند تا در مسیر سرمایه گذاري مانع تراشی نشود. 

به گزارش ایرنا، آیت االله سید حسن عاملی در خطبه هاي
نماز جمعه اردبیل افزود: برخی سنگ اندازي ها در مسیر
سرمایه گذاران ممکن است آنها را در نیت و قصد خود
دچار تردید کرده و مایوس کند و دستگاههاي ذیربط باید
در این زمینه حساس بوده و در مسیر سرمایه گذاري مانع

 
تراشی نکنند. 

وي با اشاره به کلنگ زنی کارخانه تولید آهن اسفنجی در اردبیل بیان کرد: این واحد از صنایع بسیار اساسی است و با آن شمش هاي
آهن در اینجا به محصولات پایین دستی تبدیل خواهد شد، حجم سرمایه گذاري در این پروژه بسیار بالاست و یکصد میلیون یورو یا

 
سه هزار میلیارد تومان در آن مصرف خواهد شد. 

وي با اشاره به اینکه تولید این کارخانه یک میلیون تن آهن اسفنجی در سال خواهد بود، اضافه کرد: این کارخانه قابلیت ویژه براي
توسعه دارد و در فازهاي بعدي می تواند با تولید شمش و ورق هاي آلیاژي به مرکز توزیع ورق هاي خاص آلیاژي در منطقه براي

 
صادرات تبدیل شود، این کارخانه در حال ساخته شدن هزار نفر اشتغال و بعد از آن حداقل دویست نفر اشتغال مستقیم نیز دارد. 

عاملی گفت: همچنین در روزهاي اخیر مجتمع تولیدي پنل خورشیدي و تجهیزات نیروگاهی استان اردبیل با ظرفیت 250 مگاوات در
فاز اول و ظرفیت نهایی 500 مگاوات و با سرمایه گذاري 40 میلیون یورویی و با اشتغال 200 نفر شروع شده و با ساخت این کارخانه

 
و بومی سازي تکنولوژي اروپایی ظرفیت نیروگاه هاي خورشیدي کشور سالانه 500 مگاوات افزایش می یابد. 

 
وي تاکید کرد که همه این ها آینده روشنی را به ملت ما نوید می دهد 

خطیب جمعه اردبیل همچنین در بخش دیگري از خطبه ها با اشاره به مشکلات عشایر و دامداران اظهار کرد: عشایر، قطب تولید
کشور هستند و نباید هیچ وقت معطل بمانند، آنها در این روزها زیر بار مشکلات کمرشکن مانده اند، در ییلاقات علوفه نیست و در

قشلاقات قیمت علوفه بسیار بالاست و آنها نمی توانند دامداري را ترك کنند چون شغل اصلی و منبع اصلی درآمد آنهاست. 



آیت االله عاملی گفت: دولت مردان آنها را در این ایام عسرت دریابند و الا کشور در تأمین بخشی از کالاهاي اساسی با مشکل مواجه

 
خواهد شد. 

وي همچنین بیان کرد: به دولت مردان توصیه می کنیم در قیمت گندم، تجدید نظر کنند، این روزها به خاطر گران تر بودن قیمت
جو نسبت به گندم، مجموعه هایی که جو مصرف می کنند، به خرید گندم روي آورده اند، این مسئله با قحط سالی، مزید بر علت
شده و دولت مجبور است ارز بیشتر براي واردات گندم صرف کند، از حالا معادل همان ارز را براي کشاورزان صرف کنید تا بخشی از

 
نیاز به گندم برطرف گردد. 

نماینده ولی فقیه در استان اردبیل همچنین به نشست اخیر منافقان با سخنرانی برخی از سیاسیون و مقام هاي آمریکایی و اروپایی
اشاره کرد و افزود: روسیاهان تاریخ ایران یعنی منافقین، تبدیل به ماشین پول شویی آمریکا و اروپا شده اند، آنها به این روسیاهان
بودجه اختصاص می دهند اما شرط می کنند که اعیان آنها را براي سخنرانی در اجلاسیه هاي منافقین دعوت کنند و بخش عمده

 
همان بودجه را به خود آنها برگردانند. 

به گفته وي، این هفته یک نشست مشمئز کننده مجازي توسط منافقین برگزار شد و با کمال تأسف، جماعتی از سیاسیون و دولت
مردان آمریکا و اروپا در آن شرکت کرده و عملا ثابت شد که با تروریسم و تروریست ها هیچ مشکلی ندارند، خون 17 هزار ایرانی که

 
به دست منافقین شهید شدند براي آنها هیچ ارزشی ندارد و آنها حاضرند به خاطر پول، حیثیت خود را زیرپا بگذارند. 

امام جمعه اردبیل همچنین ضمن اشاره به فیوضات ماه ذي الحجه مخصوصا روز عرفه و عید قربان در سالروز شهادت حجاج ایرانی در

 
مکه مکرمه در سال 1366 یاد 402 شهید این حادثه را گرامی داشت. 

 
 .

 
روابط عمومی دفتر نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اردبیل 

 
برچسب ها 

 
- استان اردبیل 

 
- ستاد اقامه نماز کشور 

 
- شوراي سیاست گذاري ائمه جمعه 

- سید حسن عاملی



اسماعیل فصیح؛ خاطره رُمان هاي پرفروش دهه هاي 60 و 70

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/04/25

داستان هاي او قابلیت تبدیل به فیلم و سریال را دارد اما ساخته نشده. فرمان آرا گفته فیلم نامه ها را هم نوشته اما به تولید
فیلم نینجامیده

داستان هاي او قابلیت تبدیل به فیلم و سریال را دارد اما ساخته نشده. فرمان آرا گفته فیلم نامه ها را هم نوشته اما به تولید

 
فیلم نینجامیده 

عصر ایران؛ مهرداد خدیر- 12 سال پیش در 25 تیر 1388 و در التهاب حوادث پس از انتخابات پرماجرا خبرهاي غیر سیاسی همه
تحت الشعاع سیاست قرار می گرفتند ولو خبر به مهابت مرگ نویسنده رُمان هاي پر فروش دهه هاي 60 و 70 خورشیدي باشد و از

 
این رو حق او به درستی ادا نشد. 

هر چند که جفاي بزرگ تر این است که از روي آثار او می شد فیلم ها و سریال هاي متعدد ساخت اما این مجال هم فراهم نیامد

 
حال آن که دست کم بهمن فرمان آرا بسیار کوشیده و به فیلم نامه هم بدل کرده بود. 

از اسماعیل فصیح سخن می گوییم که محال است در دهه هاي 60 و 70 خورشیدي اهل خواندن بوده ولی نام او و آثار او و شخصیت

 
«جلال آریان» را نشنیده باشید. 

«ثریا در اغما»، «زمستان 62»، « داستان جاوید»...؛ خبري از اینترنت و تلگرام نبود و اگر اهل خواندن رُمان هاي فارسی بوده باشید،
بی تردید نه تنها این عنوان ها را شنیده اید که یکی یا برخی یا حتی همه این داستان ها را خوانده و به احتمال فراوان، لذت برده اید

 
و هنوز کام تان شیرین است. 



 
 

وقتی براي نویسنده این سطور که آثار تاریخی و سیاسی و فکري و البته شعر را بر رُمان هاي غیر فارسی را ترجیح می داده، این نام ها
پُر باشد از خاطرات شیرین، روشن است که براي رُمان خوان هاي حرفه اي که در دهه 60 در سن خواندن بوده اند بیش از این باید

 
چنین باشد و امروز دوازدهمین سالمرگ اوست. 

 
 

شمار کارهاي او البته محدود به عنوان هاي گفته شده نیست و «شراب خام» و «درد سیاوش» و آثار شیرین دیگر را هم باید افزود.
فصیح روزنامه نگار هم بود و به گواه مصاحبه علی دهباشی با شماره تازه ماهنامه «اندیشه پویا» همکار ثابت «کِلک» بوده و البته

 
دستی هم در ترجمه داشت و نام او موجب استقبال از آثار ترجمه اي او هم می شد همچون «وضعیت آخر.» 

خوش بختانه نه در غربت که در همین ایران می زیست و همین جا هم چشم از جهان بست و آثار او بارها و بارها خوانده و دیده و
پسندیده شد و چون زیست روشنفکري به مفهوم مصطلح کلمه نداشت و زندگی او با کارمندي شرکت نفت و تدریس در دانشکده
صنعت نفت و در مقاطعی روزنامه نگاري می گذشت و به رغم تسلط فراوان بر نثر پارسی مخاطب عام را از نظر دور نمی داشت،

 
حساسیت ها بر روي او مانند دیگران نبود یا اصلاً نبود و کمتر به تیغ سانسور گرفتار می شد. 

با این همه چنان که اشاره شد مهم ترین قابلیت داستان هاي او که همانا تصویري و نمایشی شدن و ارایه در قالب فیلم و سریال بود،



 
نشکوفید تا جایی که بهمن فرمان آرا گفته بر اساس داستان هاي او فیلم نامه نوشته اما به تولید فیلم نینجامیده است. 

در سال 90 ماهنامه «تجربه» یک پرونده خواندنی به موضوع «اقتباس ادبی در سینماي ایران» اختصاص داد و یکی از بهترین گفت و
گوهاي آن با بهمن فرمان آرا کارگردان نام آشناست که فیلم «شازده احتجاب» را بر پایه رُمانی به همین نام اثر هوشنگ گلشیري
ساخته است. او در این مصاحبه می گوید: «بر اساس سه تا از رُمان هاي اسماعیل فصیح، فیلم نامه نوشته ام: داستان جاوید، زمستان

 
62 و باده کهن و فیلم نامه اش را به نام «دل دیوانه» نوشتم.» 

با این که از توافق در برخی تغییرها با نویسنده خبر می دهد اما به تصویر بدل نمی شوند و در این گفت و گو نمی گوید در نهایت چه
اتفاقی افتاد که نشد ولی جداي سخت گیري هاي نویسندگان در اقتباس هاي سینمایی می توان حدس زد یه خاطر این بوده که
مجوز فیلم با مجوز کتاب تفاوت دارد یا برخی دوست نداشته اند نویسنده بیش از مخاطب کتاب خوان، مخاطب عام در حد سینما

 
روها و فیلم بین ها داشته باشد. 

سراغ کتابخانه ام می روم تا براي این نوشته با «داستان جاوید» یا «ثریا در اغما» تجدید دیدار و خاطره کنم و دیدم از هر یک سه

 
نسخه دارم و به یاد آوردم که این دو و خصوصاً داستان جاوید را بارها خریدم و هدیه دادم. 

 
«ثریا در اغما» یی که سال 1363 خریده ام و نشرنو در 330 صفحه منتشر کرده 51 تومان قیمت دارد.51 تا تک تومانی. 

چاپ سوم «داستان جاوید» در سال 69 قیمت ندارد اما تیراژ آن 3300 نسخه است و چاپ چهارم در سال 71 با 5500 نسخه 380

 
تومان است. 

 
این جزییات را می آورم تا مخاطبانی که در زمره خریداران بوده اند هم خاطرات خود را تازه کنند. 

نوشتم که اسماعیل فصیح از این حیث که براي نوشتن و انتشار آثار و استقبال مخاطب و تجدید چاپ رُمان هاي پرفروش خود بخت
یار و خوش اقبال بود و به گرفتاري هاي دیگران دچار نشد یا من خبر ندارم اما یکی از شخصیت هاي بسیار تکرار شونده داستان هاي

 
او (جلال آریان) واقعیت زمانه را بازتاب می داد و گفته می شود فصیح نویسنده و نه فصیح شرکت نفتی همان جلال آریان بوده است. 

جفاي اصلی در حق او اما این بود و هنوز هم هست که با آن همه تصویر سازي فیلم وسریال نشد. قهر ادبیات با سینماي ایران البته

 
محدود به این داستان نیست و در همان گفت و گو آقاي فرمان آرا می گوید تهیه کننده ها، اقتباس را دوست ندارند. 

اسماعیل فصیح مثل گلشیري و دولت آبادي نمی نوشت و به معنی فنی کلمه به تکنیک بها نمی داد و به عبارت درست تر در قید و
بند تکنیک نبود اما مخاطب را سیراب می کرد و در کام او شهدي از واژه ها را بی هیچ تصنعی می ریخت و چنان تصویر سازي می
کرد که انگار داري فیلم تماشا می کنی و چنان شخصیت پردازي که باز انگار نه رمان که سینماست. بعید است داستانی از او را

 
خوانده باشید و بخش هایی از آن را تا سال ها و بلکه دهه ها بعد فراموش کرده باشید. 

فراموش نمی کنم که دوستی که نه اهل مطالعه آثار خشک و جدي بود و نه چندان عامی، کتابی و ترجیحاً رُمانی در میانه این دو از
من خواست تا در تعطیلاتی که ناگزیر بود در شهري دیگر به سر کند بخواند و با یکی از آثار اسماعیل فصیح سه روز پیاپی را سر کرد

 
و همیشه به نیکی یاد می کرد. 



هنوز بعد این همه سال فحواي آن تکه از آغاز «ثریا در اغما» را به یاد دارم که بعد از شروع جنگ عراق علیه ایران که به تعطیل
فرودگاه مهرآباد انجامید، براي خروج از کشور و به مقصد ترکیه یگانه وسیله اتوبوس بود و تصویري از آغاز جنگ را به سادگی و با

 
مهارت، ترسیم می کند. اتوبوسی که مسافران را به ترکیه می برد. پس بعد این همه سال دوباره کتاب را می گشایم و نقل می کنم: 

«ساعت سه صبح، به تبریز می رسیم. خیابان ها خالی، همه جا سرد و هوا باد و بورانی بود. عباس آقا جلوي گاراژ "تی بی تی" نگه
می دارد. دو سه مسافر جدید سوار می شوند. بیشتر مسافران تهرانی هنوز خواب اند. فقط خانم کیومرث پور بچه اش را می برد پایین،
لبِ جو سرپا می گیرد. امشب دکتراي بیولوژي اش به مفت هم نمی ارزد. زیر روشنایی تیر چراغ برق، النگوهاي طلاش و فوران ادرار

 
پسرش یک جور طیف نور دارد.» 

 
و چند صفحه بعد در توصیف مسافري دیگر می نویسد: 

«عباس آقا مرندي از آن روحیه هاي شاد و آزاد است و من از او خیلی خوشم می آید. دلم می خواست می فهمیدم پشت سر در
تهران چه دارد و چه جور زندگی کرده است... گاهی هم اقتباس تصنیف را با آهنگ آن ترانه هایده را با دو دانگ صدایش می خواند:

 
اول اینگلابمون حرفا چه شاعرانه بود....» 

او همچنین بی گمان در زمره نخستین نویسندگان ایرانی است که درباره جنگ اما بدون شعارهایی که بعدتر رایج شد نوشته و چون

 
خود در آبادان و در شرکت نفت شاغل بوده بسیار ملموس است: 

«صبح روز جمعه 7 آذر 1359 هجري شمسی مطابق با 28 نوامبر 1980 میلادي در شهر استانبول. در هتل درجه سه ابرولار. شاید
هم درجه چهار. در بولوار مصطفی کمال. از انفجار و خون و شهادت در آبادان خبري نیست. از زاغ و زوغ و صداي موتور و مسافرین

 
بنز "تی بی تی" و عباس آقا مرندي هم خبري نیست...» 

اسماعیل فصیح را می توان در زمره نویسندگانی قرار داد که در شرکت نفت اشتغال داشتند و اسامی کوچکی هم نیستند و سرشناس
ترین شان ابراهیم گلستان است.. هر چند که ارتباط او بیشتر با دانشکده نفت آبادان بود و در آن زبان انگلیسی درس می داد و به

 
خاطر تعطیلی دانشکده در 47 سالگی ناگزیر از بازنشستگی شد. 

باري، بچه محله درخونگاه تهران که در خانواده «ناصر» صدایش می کردند سر از آبادان درآورد و حوادث روزگار دوباره به تهران

 
بازگرداندش. 

نویسندگانی از این دست را باید بیش از این قدر دانست چون بی آن که به ورطه عامه پسندي بیفتند مخاطبان گسترده تري را جذب
می کنند. هوشنگ گلشیري و محمود دولت آبادي نیستند اما ذبیح االله منصوري هم نمی شوند هر چند مرحوم منصوري هم بسیاري

 
را با خواندن و کتاب آشتی داد که البته در او متوقف نماندند. 

اسماعیل فصیح چندان اهل گفت و گو نبود ولی در روزهایی که در بیمارستان شرکت نفت در تهران بستري بود، روزنامه نگاري که با
او دوستی داشت از او مراقبت می کرد فرصت را مغتنم شمرد و ساعات متمادي را به گفت و گو با او گذراند و اجازه انتشار هم گرفت

 
و آقاي نویسنده که می دانست چندان در این جهان نمی پاید فارغ از ملاحظات پیشین سخن گفت. 

آن روزنامه نگار (سعید کمالی دهقان) این مصاحبه را در کنار 12 گفت و گو با نویسندگان مطرح خارجی شامل چهره هایی در اندازه



و آوازه ماریو بارگاس یوسا، ایزابل آلنده و دیوید لینچ و در قالب کتابی با عنوان «دوازده به علاوه یک» و در هنگامی که از ایران
کوچیده و خبرنگار گاردین شده بود منتشر کرد. کتابی بسیار خواندنی که هم ما را با نویسنده ایرانی بیشتر آشنا می کند هم با

 
نویسندگان خارجی. 

برخی بر فصیح خرده گرفته اند که هر رمان باید دریچه هاي زندگی جدیدي را بگشاید حال آن که حضور مستمر جلال آریان که
انگار خود نویسنده است گاه این فرصت را سلب می کند. اما نویسندگان دیگر نیز در واقع خود حضور دارند و جلال آریان بیشتر منبع

 
انرژي و الهام او بود و نویسندگی وسیله اي تا یاد همسر نروژي خود را که در جوانی از دست داده بود زنده و تازه نگاه دارد. 

اسماعیل فصیح یا ناصر خان داستان نویس، یک ایرانیِ تمام عیار بود. ایرانی می اندیشید و پارسی می نوشت و نیکو و زیبا هم و دیده

 
و خوانده می شد و مهم ارتباط با مخاطبان در سطوح مختلف است و این توفیق کوچکی نیست. 
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700 هزار ماسک، هدیه خیران به سیستان وبلوچستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/04/25

700 هزار ماسک با کمک خیران در شهرستان هاي مختلف سیستان و بلوچستان توزیع شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز سیستان و بلوچستان ، مسئول
بنیاد امید ایرانیان در سیستان و بلوچستان در مراسم توزیع بخشی از
این ماسک ها در زاهدان گفت: این بسته ها، اهدایی موسسه خیریه نذر
اشتغال امام حسین(ع) است که با تلاش هاي انجمن اسلامی معلمان

 
سیستان و بلوچستان و بنیاد امید ایرانیان وارد استان شده است. 

اسلامی افزود: ماسکهاي اهدایی در تمامی شهرهاي استان بین
نیازمندان توزیع می شود.



سیگنال هاي مثبتی که سهامداران بورسی را امیدوار می کند

منبع: ارانیکوشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/04/25

رئیس سازمان بورس، از تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه خبر داد و گفت: تحول فرهنگی آموزشی بازار سرمایه
مأموریت جدید بورس است.

رئیس سازمان بورس، از تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار
سرمایه خبر داد و گفت: تحول فرهنگی آموزشی بازار

 
سرمایه مأموریت جدید بورس است. 

در هفته گذشته روند نسبتا مثبت بورس باز هم ادامه
داشت که به گقته کارشناسان از تعدادي سیگنال از جمله
لغو برخی تحري هاي آمریکا علیه ایران نشات می گیرد.
همچنین در روزهاي گذشته به جز نتیجه مذاکرات برجام
کاهش نرخ سود بین بانکی و احتمال تزریق نقدینگی به

بازار سهام جو مثبتی را ایجاد کرد و به نظر می رسد افزایش تقاضا و کاهش قفل صف هاي فروش نتیجه افزایش اعتماد سهامداران به

 
بازار سرمایه شده است. 

در واقع بازار سرمایه در آغاز کار خود در روز چهارشنبه 23تیرماه، با روندي منفی کار خود را شروع کرد اما در نهایت تحت تاثیر لغو
برخی از تحریم هاي تجاري آمریکا علیه ایران شاخص کل مثبت شد و با 1653 واحد مثبت در کانال یک میلیون و 305 هزار واحد

 
قرار گرفت و 0٫13 درصد رشد را ثبت کرد. 

در حالی که در این هفته بازار سهام عملکردي تقریبا متعادل داشت، برخی کارشناسان بازار سرمایه معتقدند که هفته آینده بازار سهام
روند مثبتی را خواهد داشت و شاخص کل احتمالا در کانال یک میلیون و 320 هزار واحد قرار بگیرد و نسبت معاملات هم به نظر می

 
رسد با افزایش روبرو باشد. 

این در حالی است که اولین روز هفته، در ارتفاع یک میلیون و 270 هزار واحد قرار گرفت و شاخص کل هم وزن نیز با 96 واحد منفی

 
و 0٫02 درصد افت در محدوده 392 هزار واحد ایستاد. 

در ابتداي هفته گذشته، محمدعلی دهقان دهنوي، رییس سازمان بورس اوراق بهادار، با ارسال نامه فوري به وزارت نفت، از بیژن زنگنه
خواست تا اطلاعات مربوط به خوراك و فراورده هاي شرکت هاي پالایشی براي سه ماهه آخر سال 99 را اعلام کند تا مطابق

 
اساسنامه، 10 روز پس از انتشار آگهی مجمع عمومی سالانه این شرکت ها برگزار شود. 

دهنوي در آخرین روز معاملات هفته گذشته نیز با اشاره به طرح حمایتی سازمان براي سهامداران خرد، از به اجرا رساندن طرح
حمایتی اسفند سال گذشته براي آرامش خاطر سهامداران خبر داد و گفت: اینکه افرادي سهامی را بالاتر از ارزش واقعی آن خریداري
کردند یک ناراحتی ایجاد می کند و اینکه مجبور شوند همان سهام را کمتر از قیمت واقعی آن به فروش برسانند ناراحتی مضاعفی را



به ویژه براي سهامداران خرد موجب می شود. بنابراین طرحی را به اجرا رساندیم مبنی بر اینکه کسانی که تا اردیبهشت 1401

 
پرتفوي خود را حفظ کنند، می توانند از تضمین سود 25 درصدي استفاده کنند. 

همین امروز نیز رئیس سازمان بورس، از تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه خبر داد و گفت: تحول فرهنگی آموزشی بازار
سرمایه مأموریت جدید بورس است. در ارزیابی نهایی براي ما مهم این است که بازار سرمایه تا چه حد به تولید، اشتغال و سرمایه
گذاري در کشور کمک کرده است و شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس، با کمک به فرهنگ سازي و آموزش نقشی بسزایی در نیل

 
به این اهداف ایفا می کند. 

هرچند با وجود همه سیگنال ها، روند پیش روي بورس مثبت و ارزنده ارزیابی می شود، اما پس از رشد مناسب بازار در یک ماه اخیر
و رسیدن شاخص به مقاومت روانی یک میلیون و 300 هزار واحدي، توصیه کارشناسان این است که احتیاط و پرهیز از رفتارهاي

هیجانی لازم مد نظر قرار گیرد.



سامانه جامع سازمان نظام مهندسی ایلام عملیاتی شد

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/04/25

سازمان نظام مهندسی ساختمان ایران

سازمان نظام مهندسی ساختمان استان ایلام از عملیاتی شدن سامانه جامع این

 
سازمان خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی سازمان، این سامانه شامل ارجاع کار ماده 33 ، ارسال
گزارشات مرحله اي از طریق کارتابل اختصاصی ، سامانه ماده 27 ، کمیسیون
کنترل نقشه به صورت الکترونیکی ، صدور پروانه اشتغال به کار و صدور

شناسنامه فنی و ملکی می شود.



امام جمعه کرمانشاه: شوراي نگهبان، حافظ انقلاب و دیده بان نظام است/

مسئولان جوان ها را فراموش نکنند

منبع: تسنیمشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه استان ها- امام جمعه کرمانشاه گفت: شوراي نگهبان، حافظ انقلاب و دیده بان نظام است که از نظام، اسلامیت و
جمهوریت مراقبت می کند.

گروه استان ها- امام جمعه کرمانشاه گفت: شوراي نگهبان،
حافظ انقلاب و دیده بان نظام است که از نظام، اسلامیت و

 
جمهوریت مراقبت می کند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از کرمانشاه، آیت االله مصطفی
علما در خطبه هاي نماز جمعه با توصیه همگان به تقوا
اظهار داشت: مقام معظم رهبري پیرامون وظیفه و تکلیف
مسئولان نسبت به جوانان توصیه هاي فراوانی دارند که این

 
توصیه ها باید آویزه گوش مسئولان باشد. 

خطیب جمعه کرمانشاه با تأکید بر اینکه مسئولان جوان ها را فراموش نکنند، بیان کرد: تحصیل، اشتغال، ازدواج و سرپناه جوانان از

 
جمله تکالیف مسئولان است که باید نسبت به تأمین آنها متعهد باشند زیرا آینده این نظام اسلامی در اختیار جوانان است. 

علما با بیان اینکه مقام معظم رهبري در بیانیه گام انقلاب به جوانان اشارات فراوانی دارند، خاطرنشان کرد: مدیریت آینده این جوانان
در اختیار مسئولان فعلی است و چنانچه مسئولان نسبت به تکمیل نیازهاي جوانان اقدام کنند آنها نیز براي ساختن آینده این کشور

 
فرصت خواهند داشت. 

 
امام جمعه موقت شهرکرد: دور شدن از رهبران دینی افراد را مقابل ولایت فقیه و انقلاب قرار می دهد 

 
امام جمعه یاسوج: بازار مسکن در کهگیلویه و بویراحمد رها شده است 

 
امام جمعه بوشهر: مسئولان بهداشت و درمان در واکسیناسیون عمومی علیه کرونا تلاش جهادي کنند 

امام جمعه کرمانشاه با اشاره به هفته بهزیستی از عموم مردم خواست که به بهزیستی براي حمایت از ضعیفان جامعه کمک کنند، زیرا
کودکان کار، شیرخوارگان، سالمندان، معلولان و بسیاري از گروه هاي دیگر همگی تحت حمایت بهزیستی هستند و این سازمان

 
وظیفه حمایت از گروه هاي ضعیف جامعه را برعهده دارد. 

خطیب جمعه کرمانشاه با اشاره به سالروز تأسیس شوراي نگهبان گفت: شوراي نگهبان، حافظ انقلاب و دیده بان نظام است که از
نظام، اسلامیت و جمهوریت مراقبت می کند و امام راحل(ره) درباره این شورا فرموده اند که شوراي نگهبان صددرصد مورد تایید بنده

 
است. 

علما به مناسبت هاي تأسیس نیروي انتظامی، روز عرفه، شهادت مسلم بن عقیل، عید قربان و شهادت آیت االله کاشانی اشاره کرد.





طرح ممنوعیت خروج مدیران پس از اتمام مسئولیت در کمیسیون قضایی

مجلس بررسی می شود

منبع: صنایع نیوزشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/04/25

بررسی طرح ممنوعیت خروج مسئولین و مدیران نظام جمهوري اسلامی پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپري شدن
مراحل قانونی در دستورکار هفته آینده کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس قرار دارد.

دستورکار کمیسیون هاي تخصصی مجلس شوراي اسلامی

 
اعلام شد. 

این کمیسیون ها روزهاي شنبه، یک شنبه، دوشنبه و سه

 
شنبه هفته آینده تشکیل جلسه خواهند داشت. 

دستورکار کمیسیون هاي تخصصی مجلس به شرح ذیل

 
است: 

 
کمیسیون اصل نود: اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
بررسی "طرح اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور" در اصل نود 

 
نشست عمومی کمیسیون براي بررسی گزارش هاي تهیه شده جهت قرائت از تریبون مجلس 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
نشست با رؤساي سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور و سازمان امور اراضی 

کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري: طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و

 
دانشگاه ها 

 
طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و دانشگاه ها 

طرح الحاق سه تبصره به ماده (4) قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی در دانشگاه ها و مراکز آموزش

 
عالی کشور 



 
نشست هیأت رئیسه کمیسیون 

 
کمیسیون اجتماعی: دعوت از مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 

بررسی طرح استفساریه تبصره (1) ماده 103 قانون مدیریت خدمات کشوري با حضور نمایندگان سازمان اداري و استخدامی کشور،

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه
با حضور نمایندگان قوه قضائیه، سازمان اداري و استخدامی کشور، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه ها و سازمان هاي

 
مرتبط. 

جلسه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی گزارش کمیته تعاون در خصوص «طرح تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمرانی
شهرستانی و استانی» (ثبت 228) و «طرح اصلاح ماده 5 قانون تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی» (ثبت 332)

 
با حضور نمایندگان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

دعوت از مدیرعامل محترم سازمان تأمین اجتماعی و مدیرعامل محترم سازمان بیمه سلامت ایران به منظور ارائه گزارش در خصوص
حذف دفترچه هاي کاغذي درمان و نیز ارائه گزارش سازمان تأمین اجتماعی در خصوص نحوه اجراي وجوه تخصیص داده شده در بند
(و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور در خصوص بیمه هاي اجتماعی قالیبافان، بافندگان فرش، صیادان شمال و جنوب

 
و… 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی در خصوص توانمندسازي زنان سرپرست خانوار و بررسی و ارزیابی اقدامات به عمل آمده در

 
راستاي اجراي تبصره 16 قانون بودجه 1400 کل کشور 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی به منظور بررسی و شناسایی الگوي مداخله و ارتقاي شاخص هاي پیشرفت منطقه اي در حوزه

 
مسائل و آسیب هاي اجتماعی با اولویت زنان و خانواده 

جلسه فوق العاده کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی علل عدم اجراي کامل قوانین حوزه ایثارگران بویژه در خصوص

 
اجراي فوق العاده هاي ایثارگري و تبدیل وضعیت فرزندان استخدامی ایثارگران 

جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار به منظور ادامه بررسی طرح بیمه کارگران ساختمانی با حضور نمایندگان وزارت راه و
شهرسازي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور و سایر دستگاه هاي

 
مرتبط. 

 
کمیسیون اقتصادي: بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم 

دعوت از وزیر نیرو براي بررسی تقاضاي اعمال ماده (234) آئین نامه داخلی در خصوص «آثار گسترده اقتصادي نقض قوانین و

 
مقررات صنعت برق» و اتخاذ تصمیم براي ارسال موضوع به قوه قضائیه 



بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم جهت ارائه به صحن علنی بر اساس ماده (45) آئین نامه داخلی

 
مجلس 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون در خصوص بررسی اخبار روز و نحوه رسیدگی به طرح ها و لوایح 

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی: بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با

 
کشورهاي خارجی 

 
مروري بر آخرین اخبار و تحولات با حضور مسئولین محترم ذي ربط 

 
استماع گزارش نماینده مردم زاهدان در خصوص آخرین وضعیت بهداشت و درمان استان سیستان و بلوچستان 

ارائه خلاصه گزارش نشست فوق العاده کمیسیون به منظور بررسی قطعی مکرر آب و برق و تجمعات اعتراضی مردم در برخی از نقاط

 
کشور 

 
استماع گزارش نشست مشترك کمیسیون با مسئولین ذي ربط در خصوص تعرضات پهپادي به مراکز هسته اي کشور 

 
ادامه بررسی و جمع بندي نهایی طرح اصلاح قانون بسیج سازندگی 

 
مراسم قدردانی، تودیع و معارفه معاون حقوقی و امور مجلس نیروي انتظامی 

 
استماع گزارش رئیس کمیته روابط خارجی در خصوص دستاوردهاي سفر گروه دوستی پارلمانی تهران – دمشق 

بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی در کمیسیون امنیت

 
ملی و سیاست خارجی 

 
بررسی طرح حمایت همه جانبه از مراکز علمی و تحقیقاتی ضد استکباري و اشخاص زیان دیده از اقدامات دولت آمریکا 

 
بررسی طرح استقلال حراست نهادها و دستگاه هاي اجرایی 

 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها: بازدید اعضا کمیسیون از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بازدید اعضا کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بررسی اولویت هاي نظارتی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در اجلاسیه دوم دوره یازدهم 

کارگروه بررسی طرح اصلاح جدول حوزه هاي انتخابیه مجلس شوراي اسلامی با حضور نمایندگان پیشنهاد دهنده، کارشناس مرکز

 
پژوهش ها و دستگاه هاي اجرایی ذي ربط 



بررسی طرح ها و لوایح دستور کار کمیته هاي تخصصی (بررسی آمایش و توسعه استان ها- مدیریت شهري و روستایی- احزاب و

 
سازمان هاي مردم نهاد-شوراهاي اسلامی کشور-امنیت داخلی-مدیریت بحران) 

 
کمیسیون انرژي: بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

 
بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

بررسی درخواست جمعی از نمایندگان محترم مجلس در خصوص عملکرد وزارت نفت در تأسیس مؤسسه غیرتجاري پارك فناوري و

 
نوآوري نفت و گاز 

 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات: رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

جمع بندي و اتخاذ تصمیم پیرامون گزارش کمیته دیوان محاسبات و امور مالی مجلس در خصوص مشکلات ناشی از اجراي اجزا (1)

 
و (7) بند الف تبصره (12) قانون بودجه سال 1400( نحوه اعمال افزایش و تعیین سقف حقوق) 

بحث و بررسی پیرامون تصمیمات اتخاذ شده و اقدامات به عمل آمده در اجراي بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور

 
(موضوع همسان سازي حقوق بازنشستگان وموارد مندرج در جز (2) این بند به ویژه نظام رتبه بندي معلمان) 

 
ارائه گزارش و بحث و تبادل نظر پیرامون سامانه جامع بودجه ریزي، اعمال مصوبات و پایش و نظارت بر قوانین بودجه سنواتی 

 
رسیدگی به طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

 
ادامه رسیدگی به طرح احداث طرح هاي عمرانی دستگاه هاي اجرایی دولتی از طریق واگذاري و یا مشارکت با اشخاص دولتی 

 
ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
ارزیابی بودجه هاي سنواتی در برنامه هاي توسعه 

کمیسیون بهداشت و درمان: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان در خصوص نحوه همکاري وزارت بهداشت با

 
سازمان جهانی بهداشت 

 
استماع گزارش مسئول کمیته دارو و غذا در خصوص آخرین وضعیت تولید و توزیع واکسن کرونا در کشور 

ادامه بررسی درخواست تعدادي از نمایندگان محترم در خصوص اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی (اجراي
ناقص جز «یک» بند (ج) تبصره 17 قانون بودجه 1399 موضوع حذف انواع دفترچه هاي کاغذي بیمه) با حضور مدیر عامل سازمان



 
تأمین اجتماعی و مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران 

 
بررسی استفساریه تبصره (1) ماده (103) قانون مدیریت خدمات کشوري 

 
بازدید از بیمارستان فوق تخصصی ولیعصر (عج) ناجا 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در خصوص نحوه همکاري

 
وزارتخانه مذکور با سازمان جهانی بهداشت ونحوه عملکرد مالی و بودجه اي و هزینه کرد آن وزارت در دوران کرونا 

 
بررسی مشکلات فعالان در حوزه تجهیزات پزشکی کشور و راهکارهاي اجرایی رفع آن در دولت آینده 

 
بررسی آخرین وضعیت واردات و تولید مواد اولیه دارو و نحوه تخصیص ارز به آن 

کمیسیون صنایع و معادن: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي

 
صنعتی 

 
بررسی اخبار و اطلاعات واصله 

 
تبادل نظر و اخذ پیشنهادها، نظرات و راهکاري اعضاي محترم در خصوص اولویت هاي کاري کمیسیون 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی با حضور نمایندگان

 
متقاضی و وزیر صنعت معدن و تجارت و معاونین مربوط 

ادامه بررسی طرح اصلاح موادي از قانون معادن کشور و طرح هاي اصلاح ماده 24 قانون معادن مصوب سال 1377 و طرح استفساریه
تبصره 3 ماده 6 قانون اصلاح معادن مصوب 1390و طرح اصلاح مواد 9 و 15 قانون معادن با حضور مسئولان دستگاه هاي اجرایی

 
ذیربط، دیوان محاسبات کشور و کارشناسان مرکز پژوهش هاي مجلس و اتاق ایران 

 
کمیسیون عمران: بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بررسی اعتبارات قیر در قانون بودجه سال 1400 کل کشور و نحوه توزیع آن 

 
بررسی مواد ارجاعی طرح جهش تولید و تأمین مسکن اعاده شده از شوراي نگهبان 

 
کمیسیون فرهنگی: تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي 



تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي با حضور مسئولین و کارشناسان مرکز پژوهش

 
ها 

 
کمیسیون قضائی و حقوقی: بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی لایحه مبارزه با قاچاق انسان و اعضاي بدن و مجازات عبور دهندگان غیرمجاز افراد از مرزهاي کشور 

 
بررسی لایحه تجارت 

بررسی طرح ممنوعیت خروج مسئولین و مدیران نظام جمهوري اسلامی پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپري شدن مراحل قانونی

 
کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست: بررسی آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها 

رسیدگی و نظارت بر روند برگشت اختیارات وزارت جهاد کشاورزي با توجه به اتمام زمان لغو قانون تمرکز وظایف و اختیارات مربوط
به بخش کشاورزي در وزارت جهاد کشاورزي در تاریخ 22/ 04/ 1400  با دعوت از وزیر محترم جهاد کشاورزي و سایر مدیران دستگاه

 
هاي اجرایی ذیربط 

بررسی تقاضاي تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان محترم از شرکت ملی کشت و صنعت و دامپروري پارس به استناد ماده (212)

 
آئین نامه داخلی مجلس 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت تولید مرغ و نوسانات قیمت مرغ با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

بررسی آخرین وضعیت خروج نهاده هاي دپو شده از انبارهاي بنادر و گمرکات و ارائه گزارش کمیته اعزامی از سوي کمیسیون به بندر

 
امام خمینی در خصوص نهاده ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

نشست مشترك در خصوص اصول حاکم بر حکمرانی آب با دعوت از اساتید و مدیران دستگاه هاي ذیربط



ایجاد گروه مهندسی نساجی در دانشگاه فردوسی مشهد

منبع: ایسناشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/04/25

مراسم کلنگ زنی و آغاز پروژه احداث ساختمان گروه مهندسی نساجی دانشگاه فردوسی مشهد با همکاري خیرین و بنیاد
دانشگاهی فردوسی برگزار شد.

به گزارش ایسنا، در این مراسم، دکتر محمد کافی رئیس
دانشگاه فردوسی مشهد با اشاره به افتخارات و جایگاه
دانشگاه فردوسی مشهد در سطح ملی و بین المللی و به
خصوص جایگاه دانشکده مهندسی در افزایش این تراز،
فقدان رشته تحصیلی مهندسی نساجی در این دانشگاه را
امري نا خوشایند دانست و افزود: با توجه به تاریخ دیرینه
ایران و به خصوص خراسان در زمینه منسوجات، لازم است
تا این رشته در اکثر دانشگاه ها ایجاد شود و دانشگاه ها
ضمن پرورش دانشجویان در راستاي مسئولیت پذیري
اجتماعی و افزایش توان اشتغال پذیري آنان نیز تلاش

 
نمایند. 

رئیس دانشگاه فردوسی مشهد ایجاد رشته مهندسی نساجی در دانشگاه فردوسی مشهد را به فال نیک گرفت و گفت: امید است با
تأسیس این رشته در دانشگاه، شاهد این باشیم که کشور ایران با پتانسیل هاي فراوانی که در این زمینه دارد بتواند در جهان پر آوازه
گردد، که البته لازمه آن تلاش و پشتکار دانشجویان، اساتید و صنعتگران است تا بتوانیم در زمینه منسوجات در جهان نام آور و افتخار

 
آفرین باشیم. 

پروژه احداث ساختمان گروه مهندسی نساجی دانشگاه فردوسی مشهد با همکاري بنیاد دانشگاهی فردوسی، مجموعه خیرین رعد و

 
خانواده میرآقا نیک نژاد و یاران در دانشکده مهندسی دانشگاه فردوسی مشهد ایجاد خواهد شد. 

انتهاي پیام



آشنایی با انواع اختلال شخصیت و درمان آن

منبع: فرادیدشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/04/25

اختلال شخصیت، الگوي پایداري از رفتار و تجربه درونی است که با انتظارات فرهنگی به میزان قابل ملاحظه اي مغایرت
دارد. فراگیر و انعطاف ناپذیر است، در دوران نوجوانی یا اوایل بزرگسالی آغاز می شود، در طی زمان پایدار است و به پریشانی

یا اختلال منجر می شود.

 
اختلال شخصیت چیست؟ 

 
اختلال پارانوئید 

 
اختلال اسکیزوئید 

 
اختلال اسکیزوتایپی 

 
اختلال ضد اجتماع 

 
اختلال شخصیتی مرزي 

 
اختلال نمایشی 

 
اختلال شخصیتی خودشیفتگی 

 
اختلال شخصیتی دوري گزین 

 
اختلال شخصیت وابسته 

 
اختلال وسواسی و جبري 



 
 

 
اختلال شخصیت چیست؟ 

اختلال شخصیت عبارت است از: «یک الگوي با دوام و پایدار از رفتار و تجربه درونی که به طور قابل ملاحظه اي با انتظاراتی که از
شرایط فرهنگی فرد وجود دارد، متفاوت و فراگیر و غیرقابل انعطاف باشد، شروعش به دوران نوجوانی یا اوایل بلوغ برگردد، در طول
زمان پایدار باشد و به ناراحتی یا آسیب دیدگی روانی منجر شود.» به بیان دیگر، فرد مبتلا به اختلال شخصیت نمی تواند آنگونه که
معمول و در جامعه پسندیده است، با دیگر افراد ارتباط برقرار کند. انواع مختلفی از اختلال هاي شخصیت وجود دارد که تعداد آن به

 
10 تا می رسد. 

آنچه در این 10 اختلال شخصیت مشترك است الگوهاي رفتار بلندمدت و تجربه هاي درونیِ متفاوت از انتظار است. این الگوي تجربه

 
و رفتار در نوجوانی یا اوایل بزرگ سالی شروع می شود. این الگوها حداقل در دو حیطه ي زیر مشاهده می شود: 

 
- نحوه فکر کردن درباره خود و دیگران 

 
- نحوه واکنش هیجانی 

 
- نحوه ارتباط برقرار کردن با دیگران 

- نحوه کنترل کردن رفتار خود در واقع اختلال شخصیت، الگوي پایداري از رفتار و تجربه درونی است که با انتظارات فرهنگی به
میزان قابل ملاحظه اي مغایرت دارد. فراگیر و انعطاف ناپذیر است، در دوران نوجوانی یا اوایل بزرگسالی آغاز می شود، در طی زمان

 
پایدار است و به پریشانی یا اختلال منجر می شود. 

 
دسته بندي اختلالات شخصیتی 

 
دسته A (عجیب وغریب، غیرعادي): اختلال اسکیزوئید، پارانوئید، اسکیزوتایپال؛ 

 
دسته B (نمایشی، دمدمی مزاج): اختلال ضداجتماعی، اختلال شخصیت نمایشی، مرزي، خودشیفته؛ 

 
دسته C (مضطرب، ترسان): وابسته، دچار وسواس فکري، شخصیت دوري گزین. 

 
اختلال پارانوئید 

ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، عدم اعتماد و سوء ظن فراگیر نسبت به دیگران است. افراد مبتلا به این
اختلال شک زیاد و غیرمنطقی به دیگران و حساسیت زیادي نسبت به رفتار دیگران دارند. از دید دیگران، این افراد بدبین هستند و به



سختی به دیگران اعتماد می کنند. افرادي که مبتلا به اختلال شخصیت پارانوئید هستند شدیداً بر این باورند که دیگران قصد آسیب
زدن و یا فریب آن ها را دارند و به همین خاطر معمولاً تمایلی به اعتماد کردن و نزدیک شدن به دیگران را ندارند. می گویند فیلسوف

 
معروف آلمانی، نیچه، برخی خصوصیات این نوع اختلال شخصیت را داشت. 

افراد مبتلا به اختلال شخصیت پارانوئید مایل نیستند اسرار خود را با دیگران در میان بگذارند یا با آن ها صمیمی شوند، زیرا می
ترسند از اطلاعاتی که در میان می گذارند علیه خودشان استفاده شود. امکان دارد آن ها از پاسخ دادن به سؤال هاي شخصی
خودداري کنند و بگویند که این اطلاعات «به کسی مربوط نیست». این افراد از اظهارات محبت آمیز یا وقایع خوشایند معانی پنهان

 
تحقیرآمیز یا تهدیدکننده برداشت می کنند. 

 
 

افراد مبتلا به اختلال پارانودید به دیگران کینه می ورزند و مایل نیستند توهین ها، بی حرمتی ها، یا تحقیرهایی را که فکر می کنند
دیگران به آن ها کرده اند، ببخشند. بی حرمتی هاي جزئی، خصومت زیاد را برانگیخته می کنند و احساسات خصمانه به مدت طولانی
ادامه می یابند. آن ها همواره نسبت به مقاصد زیان بار دیگران هوشیارند، اغلب احساس می کنند شخصیت یا اعتبار آن ها مورد حمله
قرار گرفته یا به شیوهٔ دیگري به آن ها توهین شده است. آن ها فوراً حملهٔ متقابل می کنند و به توهین ها با عصبانیت واکنش نشان
می دهند. افراد مبتلا به این اختلال ممکن است به صورت بیمارگون حسود باشند، اغلب بدون دلیل کافی، مشکوك می شوند که

 
همسر آن ها بی وفاست. 

از آنجایی که افراد مبتلا به پارانوئید به دیگران اعتماد ندارند، نیاز مفرط دارند که به خودشان متکی باشند و به طور افراطی احساس
استقلال داشتن کنند. آن ها همچنین نیاز دارند کنترل زیادي بر افراد پیرامون خود داشته باشند. آن ها اغلب انعطاف ناپذیرند، از

 
دیگران عیب جویی می کنند و قادر به مشارکت نیستند، هرچند که در پذیرفتن انتقاد از خودشان مشکل زیادي دارند. 

 
علائم 

در این اختلال بی اعتمادي و بدگمانی فراگیر نسبت به دیگران باعث می شود انگیزه هاي آنان بدخواهانه تعبیر شود و حداقل چهار

 
مورد از موارد ذیل در فرد مبتلا مشاهده می شود: 

بدگمانی بی پایه و اساس در باره این که دیگران استثمارگر، آسیب زننده یا فریب کار هستند اشتغال هاي ذهنی با تردیدهاي ناموجه
درباره وفاداري یا قابل اعتماد بودن دوستان و آشنایان عدم تمایل براي اعتماد به سایرین به علت ترس بی دلیل از این که اطلاعات
مغرضانه بر ضد وي به کار خواهد رفت یافتن معانی تحقیر آمیز یا تهدید کننده پنهانی در اظهارات بی غرضانه یا رویدادهاي معمولی



کینه جویی پایدار، نبخشیدن اهانت ها، بی حرمتی ها، یا بی اعتنایی ها احساس این که منش و شهرت آن ها مورد حمله قرار گرفته و
تحقیر شده اند و نشان دادن سریع خشم در واکنش به این احساس بروز بد گمانی مکرر و بی دلیل درباره وفاداري همسر شکل گیري

 
و روند اختلال شخصیت پارانوئید 

ممکن است اولین بار در کودکی و نوجوانی همراه با گوشه گیري، روابط نامناسب با همسالان، اضطراب اجتماعی، پیشرفت کم در
مدرسه، حساسیت مفرط، افکار و زیان عجیب وغریب و خیال پردازي هاي نامتعارف آشکار شود. این کودکان ممکن است «عجیب
وغریب» یا «غیرعادي» به نظر برسند و مایهٔ سربه سر گذاشتن دیگران شوند. در نمونه هاي بالینی، به نظر می رسد این اختلال

 
بیشتر در مردان شایع باشد. 

ژنتیک ممکن است نقش مهمی در این اختلال داشته باشد. تجربه هاي بدرفتاري داشتن در دوران کودکی عامل مهم دیگري است که

 
مبتلا شدن به این اختلال را ممکن است رقم بزنند. 

 
درمان 

روان درمانی بهترین روش براي درمان اختلال شخصیت پارانوئید است. افراد مبتلا، مشکلات ریشه داري در روابط بین فردي دارند که
انجام رواندرمانی را ضروري می سازند. درمانگر باید بتواند رابطه خوبی با بیمار مبتلا با اختلال شخصیت پارانوئید برقرار کند. رابطه
باید طوري باشد که بیمار بتواند اعتماد کند و احساس مورد مراقبت قرار گرفتن داشته باشد. اما چون اعتماد کردن براي این بیماران

 
خارج از حد تصور آنهاست بنابراین درمان آنها بسیار دشوار است. 

 
رایج ترین درمان هایی که براي اختلال هاي شخصیت وجود دارد عبارت اند از: 

روانکاوي و درمان هاي پویشی رفتاردمانی دیالکتیک درمان شناختی رفتاري گروه درمانی آموزش روانی طرح واره درمانی درمان

 
دارویی 

براي افراد مبتلا به پارانوئید استفاده از دارو معمولاً توصیه نمی شود چون بیمار تجویز دارو را دلیلی بر آسیب زدن در نظر می گیرد.
اما می توان براي نشانه هاي همراه با پارانویا مانند اضطراب شدید داروهایی مانند دیازپام استفاده کرد. داروهاي آنتی سایکوتیک نیز

 
داروهاي مؤثري هستند مانند هالوپریدول. 

 
اختلال اسکیزوئید 

ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، کناره گیري از روابط اجتماعی و دامنه محدود بیان هیجان ها در
موقعیت هاي بین فردي است. افراد مبتلا به این اختلال گوشه گیر، خرافاتی و از نظر اجتماعی منزوي هستند و تمایلی براي برقراري
ارتباط با دیگران ندارند. ارتباط با دیگران براي آنها خوشایند نیست و دوست دارند ارتباط را در کمترین حد ممکن نگه دارند.
اسکیزوئیدها هیچ تمایلی به ارتباطات جنسی و اجتماعی ندارند. آنها به دنبال پیروي از سنت ها و هنجارها نیستند و واکنش هاي

 
احساسی مشخصی نسبت به وقایع اطراف و انسان ها ندارند. 

افراد مبتلا به اختلال شخصیت اسکیزوئید به صمیمیت، علاقه ندارند و نسبت به فرصت ها براي برقرار کردن روابط صمیمی با دیگران

 
بی تفاوت به نظر می رسند و غالباً از اینکه عضوي از خانواده یا گروه اجتماعی باشند لذت نمی یرند و احساس خوشایندي ندارند. 



 
 

این افراد ترجیح می دهند به جاي اینکه با دیگران باشند، وقت خود را در تنهایی سپري کنند. اغلب به نظر می رسد که آن ها از

 
لحاظ اجتماعی منزوي و «تنها» هستند و تقریباً همیشه فعالیت ها یا سرگرمی هاي منفرد را ترجیح می دهند. 

افراد مبتلا به اختلال شخصیت اسکیزوئید اغلب نسبت به تأیید یا انتقاد دیگران بی تفاوت به نظر می رسند و غالباً از آنچه دیگران
ممکن است در مورد آن ها فکر کنند ناراحت نمی شوند و نسبت به آن بی تفاوت هستند. افراد مبتلا به اختلال شخصیت اسکیزوئید
مشکل زیادي در ابراز کردن خشم، حتی در پاسخ به تحریک مستقیم دارند که به این برداشت کمک می کند که آن ها هیجان ندارند.

این افراد اغلب به موقعیت هاي ناخوشایند به صورت منفعل واکنش نشان می دهند و مشکل پاسخ دادن مناسب به وقایع زندگی مهم
دارند. افراد مبتلا به این اختلال به علت نداشتن مهارت هاي اجتماعی و بی میلی به تجربیات جنسی، دوستان معدودي دارند، به

 
ندرت قرار ملاقات می گذارند و اغلب ازدواج نمی کنند. 

 
شکل گیري و روند اختلال شخصیت اسکیزوئید 

ممکن است اولین بار در کودکی و نوجوانی همراه با گوشه گیري، روابط نامناسب با همسالان و پیشرفت کم در مدرسه آشکار شود که
این کودکان یا نوجوانان را به صورت متفاوت مشخص می کند و آن ها را در معرض سربه سر گذاشتن قرار می دهد. اختلال شخصیت

 
اسکیزوئید در مردان قدري بیشتر تشخیص داده می شود و ممکن است اختلال بیشتري را در آن ها ایجاد کند. 

برخی رواشناسان کمرویی دوران کودکی را از پیش درآمدهاي ابتلا به اختلال شخصیت اسکیزویید در بزرگ سالی می دانند و بر این

 
باورند که شاید این صفت شخصیتی، به ارث می رسد و مولفه هاي وراثتی تعیین کننده ي مهمی در شکل گیري این اختلال است. 

 
علایم 

این اختلال الگوي نافذ از بی علاقگی نسبت به روابط اجتماعی و نیز دامنه محدود ابراز هیجانات در برخوردهاي بین فردي است، که

 
در زمینه هاي مختلف به چشم می خورد و حداقل با چهار مورد از ملاك هاي زیر مشخص می شود: 

 
- لذت نبردن و عدم تمایل از روابط نزدیک از جمله عضوي از یک خانواده بودن 

 
- انتخاب فعالیت هاي انفرادي 

 
- عدم تمایل چندانی به تجربه جنسی با شخص دیگري 



 
- لذت بردن از فعالیت هاي بسیار معدود یا لذت نبردن از هیج فعالیتی 

 
- نداشتن هیچ دوست صمیمی یا مورد اعتماد به جز بستگان درجه اول 

 
- بی تفاوتی نسبت به تحسین یا انتقاد سایرین 

 
- سردي عاطفی، بی علاقگی، یا فقدان عاطفه درمان 

معمولاً از دارودرمانی براي درمان اختلال شخصیت اسکیزوئید استفاده نمی شود مگر اینکه درمانگر بخواهد اضطراب یا افسردگی او را
درمان کند. اما تحقیقات نشان داده اند که رواندرمانی هاي انفرادي بلندمدت می توانند نتایج بهتري داشته باشند. برقراري رابطه
درمانی مهمترین کاري است که درمانگر باید انجام دهد. برخی از درمانهاي انفرادي عبارت اند از درمانهاي روانکاوي، طرحواره درمانی،

 
درمان شناختی رفتاري. گروه درمانی نیز می تواند درمان مناسبی باشد. 

 
اختلال اسکیزوتایپی (شخصیت گسیخته) 

ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، نمایشی از کاستی هاي اجتماعی و بین فردي است. افراد مبتلا به این
اختلال، افکار و عقاید عجیبی دارند. ختلال اسکیزوتایپال باعث می شود تا فرد علاقه اي به تعامل با دیگران نداشته باشد و احساس
کند که دیگران برایش خطرناك هستند. این افراد به طرز عجیب وغریبی مایل هستند تا اتفاقات و رخدادها را به خود ارتباط بدهند و

 
به نوعی شهود غریزي در خود اعتقاد دارند. 

فردي که مبتلا اختلال شخصیت اسکیزوتایپی است ممکن است عقاید و باروهاي عجیب وغریب یا حتی افکار جادویی داشته باشد و

 
ممکن است صحبت کردن این افراد نیز عجیب وغریب باشد یا معناي غلطی را به رویدادها نسبت دهد. 

افراد مبتلا به اسکیزوتایپی امکان دارد احساس کنند که قدرت خاصی براي درك کردن رویدادها قبل از اینکه اتفاق بیافتند دارند یا
افکار دیگران را می خوانند. ممکن است آن ها معتقد باشند که بر دیگران کنترل سحرآمیز دارند که می تواند به طور مستقیم یا به

 
طور غیرمستقیم از طریق پیروي کردن از تشریفات سحرآمیز به اجرا گذاشته می شود. 

 
 

این افراد اغلب عجیب و غریب یا نامتعارف برداشت می شوند که علت آن اطوارهاي قالبی غیرعادي، شیوهٔ ژولیدهٔ پوشاك که کاملاً
«با هم جور نیستند» و بی توجهی به آداب ورسوم اجتماعی که معمول است. این افراد زمانی با افراد دیگر تعامل می کنند که مجبور
باشند، اما ترجیح می دهند در عالم خودشان باشند، زیرا احساس می کنند متفاوت هستند و «جور» نیستند. اضطراب اجتماعی آن ها
به راحتی فروکش نمی کند، حتی زمانی که وقت بیشتري را در یک موقعیت بگذرانند یا با دیگران آشناتر شوند، زیرا اضطراب آن ها با



 
سوءظن در مورد انگیزه هاي دیگران ارتباط دارد. 

 
شکل گیري و روند اختلال شخصیت اسکیزوتایپی 

اختلال شخصیت اسکیزوتایپی روند نسبتاً پایدار دارد، به طوري که فقط بخش کوچکی از افراد دچار اسکیزوفرنی یا اختلال روان
پریشی دیگر می شوند. اختلال شخصیت اسکیزوتایپی ممکن است اولین بار در کودکی و نوجوانی همراه با کناره گیري، روابط
نامناسب با همسالان، اضطراب اجتماعی، پیشرفت کم در مدرسه، حساسیت زیاد، افکار و زبان عجیب و غریب و خیال پردازي هاي

 
غیرعادي آشکار شود ن کودکان ممکن است «عجیب و غریب» یا «نامتعارف» به نظر برسند و دیگران سربه سر آن ها بگذارند. 

 
علائم 

این اختلال الگوي نافذي از نقایص اجتماعی و بین فردي است که با ناراحتی حاد و کاهش توانایی براي روابط نزدیک و نیز تحریفات

 
شناختی یا ادراکی و رفتار غیر متعارف مشخص می شود. 

 
حداقل پنج مورد ار علایم ذیل در این اختلال مشاهده می شود: 

 
- تفسیرهاي نادرست و غیر عادي از حوادث و رویدادهاي بیرون 

 
- عقاید عجیب و غریب یا تفکر جادویی، خرافاتی بودن، عقیده به غیب گویی، تله پاتی، تخیلات یا اشتغالات ذهنی غریب 

 
- تجارب ادراکی نامعمول و غیر عادي، خطا هاي حسی جسمی 

 
- تفکر و تکلم عجیب و غریب، صحبت کردن مبهم همراه با حاشیه پردازي، استعاره اي، بیش از حد مفصل و پیچیده 

 
- بدگمانی، افکار پارانویید 

 
- عاطفه نامتناسب یا محدود 

 
- رفتار یا ظاهر عجیب و غریب، نامتعارف، یا غیر عادي 

 
- فاقد دوستان نزدیک یا مورد اعتماد به جز وابستگان درجه اول 

 
- اضطراب اجتماعی مفرط که با آشنایی تقلیل پیدا نمی کند اختلال ضد اجتماع 

ویژگی اصلی این اختلال که ممکن است از نوجوانی آغاز شود، بی اعتنایی و تجاوز به حقوق دیگران است. در واقع اختلال شخصیت
ضد اجتماعی، نوعی اختلال شخصیت که در آن فرد نمی تواند با موازین اجتماعی سازگار شود و در قبال رفتارهایش احساس گناه و
اضطراب ندارد. اصطلاح شخصیت ضد اجتماعی همواره به صورت مترادف جامعه ستیز به کار رفته است. این برچسب یا اصطلاح این
رفتار را خارج از معیارهاي اخلاقی متداول جامعه توصیف می کند و آن را به عنوان یکی از جدي ترین اختلال هاي روانی در نظر می

 
گیرد. 

اختلال شخصیت ضد اجتماعی (Antisocial personality disorder) داراي چهار نشانه است که عبارتند از: خودمحوري،
فقدان وجدان،رفتار تکانشی و جاذبهٔ سطحی. خود محوري به اشتغال ذهنی فرد به مسایل خود و عدم حساسیت به نیازهاي دیگران
مربوط می شود. سنگدل بودن، انتقادگري شدید و رفتار تحقیرآمیز نسبت به احساسات، حقوق و رنجهاي دیگران از ویژگی هاي بارز

 
افرادي است که مبتلا به اختلال شخصیت ضداجتماعی است. 

فرد مبتلا به اختلال شخصیت ضد اجتماعی به زندگی خود در دنیا یی که با تنهایی او آمیخته شده است ادامه می دهد، گویی که در



ً مکان جدا و عایقی قرار دارد و هرگز دوست و آشنایی ندارد. این افراد اغلب فکر می کنند که با دیگران تفاوت دارند. آن ها ظاهرا
احساس توجه و نگرانی نسبت به دیگران را درك نمی کنند. افراد مبتلا به اختلال شخصیت ضد اجتماعی، اضطراب، گناه و یا احساس
هاي پشیمانی را حتی در صورتی که آسیب زیادي را به دیگران وارد کرده باشند، تجربه نمی کنند. آن ها اغلب، هنگامی که با رفتار

 
تخریبی خود روبه رو می شوند، آرام و موقر باقی می مانند و نسبت به کسی که بتواند آن ها را فریب دهند، احساس تنفر می کنند. 

 
 

افراد مبتلا به شخصیت هاي ضد اجتماعی می توانند کاملاً فریبنده و متقاعد کننده به نظر آیند و به طور قابل توجهی نسبت به نیازها
و ضعف هاي دیگران آگاهند. آن ها حتی در حالی که فردي را استثمار می کنند، احساس هاي اعتماد را در وي بر می انگیزانند. کن
بایانچیدر فریب دادن دیگران به اندازه اي مهارت داشت که توانست زنی را متقاعد کند که دربارهٔ بعضی از قتل ها، براي حمایت از وي
شهادت دروغ بگوید. بایانچی می دانست که این زن تنها به طور اتفاقی قبل از دستگیري وي حضور داشت و هنگامی که در جایگاه

 
دادگاه بود، او را متقاعد کرد که به وي کمک کند. 

 
عللی که در بوجود آمدن رفتار ضد اجتماعی دخیل اند: 

 
- زمینهٔ خانوادگی و اجتماعی 

 
- نارسایی هاي یادگیري 

- دلایل موروثی و وراثتی اگرچه علت هاي اختلال شخصیت ضد اجتماعی کاملاً شناخته نشده اند، ولی پژوهش ها از تبیین هاي
مربوط به وراثت و هم از تبیین هاي مربوط به پرورش و ترکیبی از هر دو حمایت می کنند. همبستگی بالایی بین شیوه هاي فرزند
پروري و سرمشق دهی نامناسب به دست آمده است. افراد مبتلا به شخصیت ضد اجتماعی اغلب به خانواده هایی تعلق دارند که با

 
محرومیت هیجانی، روش هاي انضباطی خشن و بی ثبات مشخص می شوند و علاوه بر این، رفتارهاي والدین نیز ضد اجتماعی است. 

 
علایم 

این اختلال که تحت عنوان جامعه ستیزي، اجتماع ستیزي یا اختلال شخصیت غیر اجتماعی نیز نامیده می شود، الگوي نافذي از بی

 
اعتنایی و نقض حوق دیگران بوده و حداقل سه مورد از ملاك هاي ذیل در این افراد مشاهده می شود: 

 
- عدم رعایت هنجارهاي اجتماعی در زمینه رفتارهاي قانونی، تکرار اعمالی که زمینه بازداشت فراهم می آورد 

 
- فریبکاري، دروغگویی مکرر، کاربرد اسامی مستعار، کلاهبرداري جهت دستیابی به منفعت یا لذت شخصی 

 
- ناتوانی در برنامه ریزي 

 
- تحریک پذیري، پرخاشگري، درگیري و جدال هاي جسمی 



 
- بی احتیاطی نسبت به سلامت خود یا دیگران 

 
- بی مسئولیتی مستمر، ناتوانی مکرر در حفظ یک شغل ثابت یا پرداخت تعهدات مالی 

- فقدان پشیمانی، بی تفاوتی یا دلیل تراشی براي بد رفتاري و صدمه زدن به دیگران یا ارتکاب دزدي درمان اختلال شخصیت

 
ضداجتماعی 

معمولاً درمان اختلال شخصیت ضداجتماعی نیازمند یک رواندرمانی بلندمدت است، این درمان را باید یک متخصصی که در زمینه
اختلال هاي شخصیت آموزش دیده است اجرا کند. از دارو درمانی نیز ممکن است استفاده شود تا برخی از مشکلات و نشانه هاي

 
خاص این بیماري را مورد درمان قرار دهد. 

 
رایج ترین درمان هایی که براي اختلال هاي شخصیت وجود دارد عبارت اند از: 

 
روانکاوي و درمان هاي پویشی 

 
رفتاردمانی دیالکتیک 

 
درمان شناختی رفتاري 

 
گروه درمانی 

 
آموزش روانی 

 
طرح واره درمانی 

 
اختلال شخصیتی مرزي 

ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، عدم ثبات در روابط فردي، خویشتن شناسی و عواطف می باشد. در
اختلال شخصیت مرزي، افراد احساس نوعی خلأ می کنند به گونه اي که انگار ترك و طرد شده اند و روابط عاطفی و احساسات شان

 
از ثبات برخوردار نیست. 

این اختلال شامل الگویی از بی ثباتی در روابط بین فردي، واکنش هیجانی، خودانگاره و تکانشی بودن است. فردي که شخصیت مرزي
دارد ممکن است به خاطر اجتناب از ترك شدن (واقعی یا خیالی) از دیگران فاصله بگیرد، رفتارهاي خودکشی مکرري دارد، خشم

 
شدید و نامناسب نشان می دهد و احساس عمیق و مزمن پوچی می کند. 

 
 

مبتلایان به این اختلال شکننده اند، حساسیت مفرط به طرد شدن دارند و ممکن است واکنش هاي هیجانی شان بسیار نامتناسب با



 
محیط باشد. 

افراد مبتلا به اختلال شخصیت مرزي حداقل در دو زمینه که به صورت بالقوه به خود صدمه می زنند، تکانشگري نشان می دهند.
امکان دارد آن ها قماربازي کنند، غیرمسئولانه خرج کنند، پرخوري کنند، سوءمصرف مواد داشته باشند، به آمیزش جنسی ناامن
بپردازند، یا بی پروا رانندگی کنند. افراد مبتلا به این اختلال، رفتار، ژست ها، یا تهدیدهاي خودکشی گراي مکرر، یا رفتار جرح

 
خویشتن نشان می دهند. 

خودکشی به انجام رسیده در 8 تا 10 درصد این افراد روي می دهد و اعمال جرح خویشتن (مثل بریدن یا سوزاندن) و تهدیدها و

 
اقدامات خودکشی بسیار شایع هستند. 

 
علایم: 

این اختلال الگوي نافذي از بی ثباتی در روابط بین فردي، خود انگاره، عواطف وتکانش گري بارز در زمینه هاي مختلف بوده، حداقل

 
پنج مورد از موارد ذیل در افراد مبتلا مشاهده می شود: 

 
- کوشش هاي بی وقفه براي اجتناب از طرد و رها شدگی واقعی یا خیالی 

 
- روابط بین فردي بی ثبات و پر شور و هیجان بین دو قطب آرمانی سازي و بی ارزش نمایی 

 
- اختلال هویتی، بی ثبات بودن دایم و بارز خودانگاره یا احساس فرد در مورد خویش 

 
- تکانش گري حداقل در دو حوزه آسیب زا، ولخرجی، رابطه جنسی، سوء مصرف مواد، بی احتیاطی در رانندگی، پر خوري 

 
- اقدام، ژست، یا تهدید به خودکشی و یا خودزنی مکرر 

 
- بی ثباتی عاطفی، احساس ملال و دلتنگی شدید دوره اي، تحریک پذیري، اضطراب چند ساعته یا چندین روزه 

 
- احساس پوچی مزمن 

 
- خشم شدید و نامتناسب یا دشواري در کنترل خشم، بروز مکرر تند خویی، خشم پیاپی و مستمر، نزاع هاي متعدد 

 
- افکار پارانویید یا علایم تجزیه اي گذرا در مواقع استرس شکل گیري و روند اختلال مرزي 

تغییرپذیري زیادي در روند اختلال شخصیت مرزي وجود دارد. رایج ترین الگو، الگوي بی ثباتی مزمن در اوایل بزرگ سالی، همراه با

 
دوره هاي عدم کنترل عاطفی و تکانشی جدي و سطوح بالاي استفاده از منابع سلامتی و بهداشت روانی است. 

ابتلا به این اختلال در جوانی از همه بیشتر است و به تدریج با افزایش سن، کاهش می یابد. گرچه گرایش به هیجانات شدید،
تکانشگري و شدت در روابط اغلب دائمی است، اما افرادي که در مداخلهٔ درمانی شرکت می کنند اغلب گاهی در طول سال اول،

 
بهبود نشان می دهد. 

اکثر افراد مبتلا به این اختلال در 30 تا 40 سالگی و 40 تا 50 سالگی، ثبات بیشتري در روابط و عملکرد شغلی خود کسب می کنند.

 
تحقیقات پیگیري افرادي که از طریق کلینیک هاي بهداشت روانی سرپایی شناسایی شده اند، نشان می دهد. 

 
درمان اختلال شخصیت مرزي 

 
رواندرمانی مهم ترین درمان براي اختلال شخصیت مرزي است. 

درمان شناختی رفتاري: این درمان به افراد مبتلا به BPD کمک می کنند باورهاي هسته اي یا رفتارهایی را که در زیربناي برداشت



نادرست از خویشتن، دیگران و روابط وجود دارند را شناسایی و تغییر دهند. درمان شناختی رفتاري می تواند به کاهش نشانه هاي

 
اضطرابی و خلق و رفتارهاي خودزنی و خودکشی کمک کند. 

رفتار درمانی دیالکتیک: این درمان با بهره گیري از بهوشیاري (ذهن آگاهی) به بیمار کمک می کند تا از هیجانات خود و موقعیتی که
در آن قرار دارد آگاه شود. این روش همچنین مهارت هاي کنترل هیجان هاي شدید را بیمار آموزش می دهد، رفتاري خودتخریب گر

 
را کاهش می دهد و روابط این بیماران را بهبود می بخشد. 

طرحواره درمانی: این درمان با بهره گیري از بهوشیاري (ذهن آگاهی) به بیمار کمک می کند تا از هیجانات خود و موقعیتی که در آن
قرار دارد آگاه شود. این روش همچنین مهارت هاي کنترل هیجان هاي شدید را بیمار آموزش می دهد، رفتاري خودتخریب گر را

 
کاهش می دهد و روابط این بیماران را بهبود می بخشد. 

 
اختلال نمایشی (هیستریک) 

ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، رفتار توجه طلبانه و هیجان پذیري مفرط و فراگیر است. افراد دچار این
اختلال با ظواهر یا رفتار خود توجه دیگران را جلب می کنند. شاید شخصیت «اسکارلت اوهارا» در داستان «بر باد رفته» را بتوان به

 
عنوان مثالی در این حوزه ذکر کرد. 

این افراد از درون احساس باارزش بودن نمی کنند و براي اثبات خود نیاز به تصدیق و تأیید دیگران دارند. این اختلال باعث می شود
تا فرد براي جلب توجه دیگران دست به حرکات نمایشی و مبتنی بر خودنمایی بزند. کسی که به این اختلال دچار است، به ظاهر خود
اهمیت زیادي می دهد و ترجیح می دهد به گونه اي اغواگر و جذاب جلوه کند. این ویژگی ها باعث می شود تا این افراد در معرض

 
خطر سوءاستفاده سایرین قرار بگیرند. 

 
 

مشخصه هاي اختلال شخصیت نمایشی شامل توجه طلبی مداوم، واکنش هیجانی افراطی و تلقین پذیري است. این افراد اغلب بیش
ازاندازه نمایشی هستند، و ترجیح می دهند در کانون توجه دیگر باشند. افراد مبتلا به اختلال شخصیت نمایشی، عقایدشان را به کرات
و به طور چشمگیري مطرح می کنند. اما عقایدي سطحی دارند که به آسانی تغییرپذیرند. آنان ممکن است هیجانات شدیدي در
حضور دیگران نشان دهند که گاهی موجب شرمندگی دوستان و خانواده می شود. ممکن است از ناکامی هاي جزئی قشقرق به راه
بیندازند یا براي یک رویداد عاطفی به شدت گریه کنند. از نگاه دیگران هیجان هاي آنان تصنعی، مبالغه آمیز، و نمایشی به نظر می

رسد. 



 
علایم 

این اختلال الگوي نافذي از هیجان پذیري مفرط و فراگیر، همراه رفتارهاي توجه طلبانه در زمینه هاي مختلف است، که حداقل با پنج

 
مورد از ملاك هاي ذیل مشخص می شود: 

 
- احساس ناراحتی در موقعیت هاي که مرکز توجه نباشند 

 
- رفتار نامناسب برانگیزنده و اغواگرانه جنسی در تعامل با دیگران 

 
- احساسات سطحی، تغییر سریع ابراز احساسات 

 
- استفاده از وضعیت ظاهري خود براي جلب توجه دیگران 

 
- سبک گفتاري به شدت تاثیر گذار و فاقد جزئیات 

- ابراز هیجانات به صورت اغراق آمیز، تاتر گونه و توام با خود نمایشی، در آغوش گرفتن آشنایان دور با شور و شوق، گریه غیر قابل

 
کنترل در موقعیت هاي احساسی جزیی، قشقرق یازي 

 
- تلقین پذیري، به سادگی تحت تاثیر افراد یا شرایط قرار گرفتن، شک کردن و مجاب شدن سریع 

- در نظر گرفتن روابط صمیمانه تر از آن چه واقعا هست، خطاب کردن عزیزم یا دوست عزیزم تقریبا به هر آشنایی درمان و تشخیص

 
اختلال شخصیت نمایشی 

اگر نشانه هاي اختلال شخصیت نمایشی وجود داشته باشد، متخصص بالینی ارزیابی کاملی را به عمل می آورد. اگر نشانه هاي
جسمانی وجود داشته باشد، ممکن است آزمایش هایی مانند تصویربرداري از مغز و تست هاي مختلف خون از فرد مورد نظر گرفته

 
شود. 

این آزمایش ها به این خاطر انجام می شود که احتمال وجود بیماري جسمی اي که ممکن است نشانه ها را ایجاد کرده باشد

 
تشخیص داده شوند. 

اگر هیچ دلیل پزشکی و جسمی براي نشانه هاي بیمار وجود نداشته باشد، بیمار به روان پزشک و روانشناس ارجاع داده می شود.

 
روان پزشک و روانشناسان ابزارها و مصاحبه هاي تشخیصی خاصی را براي تشخیص اختلال شخصیت نمایشی به کار می برند. 

روان درمانی به طورکلی، درمان انتخابی براي اختلال شخصیت نمایشی است که در ادامه به تعدادي از این روش هاي درمانی اشاره

 
می شود: 

 
- روانکاوي و درمان هاي پویشی 

 
- رفتاردمانی دیالکتیک 

 
- درمان شناختی رفتاري 

 
- گروه درمانی 

 
- آموزش روانی 

 
- طرح واره درمانی 

 
- رواندرمانی روانپویشی فشرده و کوتاه مدت اختلال شخصیتی خودشیفتگی 



ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، بزرگ منشی، نیاز به تحسین و فقدان همدلی می باشد. در واقع مشخصه
اختلال شخصیت خودشیفته نیاز به تحسین شدن زیاد، احساس خودستایی شدید و درك نکردن احساسات دیگران است. افراد
خودشیفته خود را بسیار مهم می دانند، دستاوردهاي خود را بزرگ جلوه می دهند و کارهاي دیگران را کم ارزش می کنند. افراد

 
خودشیفته درباره موفقیت، پیروزي، اعتبار و قدرت خود و مورد ستایش دیگران قرار گرفتن خیال پردازي می کنند. 

در روان شناسی خودشیفتگی یا نارسیسیسم بیانگر عشق افراطی به خود و تکیه بر خودانگاشت هاي درونی است. نارسیسیسم از ریشه
لغت یونانی شدهٔ نارسیس(نرگس، اسطوره نارسیسیوس) گرفته شده است. نارسیس یا نرگس، مرد جوان خوب چهره اي بود که از

 
عشق اکو دوري کرد و براي همین محکوم به عشق ورزیدن به تصویر چهره خود در یک استخر آب گردید. 

نام گل نرگس برگرفته از این افسانه است. نارسیس وقتی به عشق خود (چهره انعکاس یافته خود) نمی رسد، آنقدر غمگین بر لب

 
چشمه می نشیند تا تبدیل به گل می شود. 

 
 

در روانپزشکی نیز نارسیسیسم افراطی براساس خصیصه هاي روانی و شخصیتی در عشق بیش از اندازه به خود و خودشیفتگی بی حد
و حصر شناسایی می شود و آن را نوعی اختلال روانی می دانند. فروید عقیده داشت که بسیاري از خصیصه هاي خودشیفتگی با بشر

 
به دنیا می آیند و او نخستین کسی بود که خودشیفتگی را با روانکاوي توضیح داد. 

آندرو موریسون نیز ادعا کرد، در دوران بزرگسالی، میزان مفیدي از خودشیفتگی در افراد وجود دارد و یا به وجود می آید که آنها را

 
قادر می سازد تا در رابطه برقرار کردن با دیگران فردیت خود را نیز در نظر بگیرند. 

واژهٔ نارسیسیسم را در روانشناسی فردي (در زبان انگلیسی) گاه به جاي اصطلاحاتی مانند تحقیرکننده، پوچی، خودپرستی و یا
خودپسندي استفاده می کنند و گاهی نیز در جامعه شناسی آنرا به جاي نخبه گرایی و یا بی تفاوتی نسبت به سرنوشت دیگران می

 
نامند. 

 
افراد مبتلا به اختلال خودشیفتگی خود را به شدت مهم و معتبر می پندارند و دوست دارند که مورد تحسین واقع شوند. 

این افراد از نگاه دیگران خودخواه، کنترل گر و بی صبر و تحمل هستند و چنانچه مورد تمسخر قرار بگیرند واکنش هایی شدید از نوع
خشم و انتقام بروز می دهند. این خشم به «خشم خودشیفتگی» معروف است و عواقب منفی آن تمام افراد درگیر در آن را دربرمی



 
گیرد. 

 
درمان 

درمان این افراد غالباً بر خودبزرگ بینی، حساسیت شدید آن ها به ارزیابی و همدلی نکردن آنان با دیگران متمرکز است. در شناخت
درمانی تخیلات جاي خود را به تمرکز بر تجارب لذت بخش روزانه می دهند که واقعاً دست یافتنی هستند. راهبردهاي کنار آمدن، از
قبیل آرمیدگی، هم به آنان کمک می کنند با انتقاد روبرو شوند و آن را بپذیرند. کمک به افراد خودشیفته براي تمرکز بر احساس
دیگران هم مفید است. از آنچه مبتلایان به اختلال شخصیت خودشیفته، به خصوص در میان سالی، مستعد دوره هاي افسردگی شدید

 
هستند، درمان آن ها غالباً با پرداختن به افسردگی شروع می شود. 

یکی از مؤثرترین درمان هاي موجود براي اختلال شخصیت خودشیفته، طرحواره درمانی است. در این درمان با استفاده از مدل
ذهنیت طرحواره اي سعی می شود ذهنیت هاي کودك آسیب پذیر، خودبزرگ منش و خودآرامبخش بی تفاوت آن ها مورد درمان

 
قرار بگیرد. 

 
علایم 

این اختلال، الگوي نافذي از خود بزرگ بینی در عالم خیال یا رفتار، نیاز به تحسین، همراه با فقدان همدلی در زمینه هاي مختلف می

 
باشد، که حداقل پنج مورد از موارد ذیل را شامل می شود: 

 
- احساس خود بزرگ بینی به صورت مهم پنداشتن خود، اغراق در مورد دستاورد ها و استعدادهاي خود 

 
- خیال پردازي در زمینه موفقیت نامحدود، قدرت، هوش، استعداد برجسته، زیبایی یا عشق آرمانی 

- اعتقاد به خاص و بی همتا بودن خود، فقط افراد یا موسسات خاص و عالی رتبه قادر به درك وي هستند و باید با آنها رابطه داشته

 
باشد 

 
- نیاز مفرط به تحسین، عزت نفس بسیار شکننده 

- وجود احساس محق بودن، انتظار نامعقول از این که برخورد بسیار مطلوبی با وي صورت گیرد یا افراد بی چون و چرا تسلیم خواسته

 
هایش شوند 

 
- استثمار گر در روابط بین فردي، سوء استفاده از دیگران براي رسیدن به اهداف شخصی 

 
- فقدان همدلی، عدم تمایل براي درك یا شناخت احساسات و نیاز هاي دیگران 

 
- حسادت ورزیدن به دیگران، و معتقد به این که دیگران به وي حسادت می ورزند 

 
- رفتار یا نگرش هاي پر نخوت و متکبرانه اختلال شخصیتی دوري گزین (اجتنابی) 

ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، بازداري اجتماعی، احساس بی کفایتی و حساسیت زیاد به ارزیابی منفی
می باشد. این اختلال باعث می شود تا افراد مبتلا به آن مدام احساس کمبود و جذاب نبودن داشته باشند. آنها به شدت از
تحقیرشدن، پذیرفته نشدن، نقد و طردشدن می هراسند. آنها تنها به روابطی تن می دهند که مطمئن هستند در آنها دوست داشته

 
می شوند و حتی در روابط بسیار صمیمی نیز براي خود محدودیت هاي زیادي قائل هستند. 

این افراد معمولا نشانه هایی از اختلال اضطراب اجتماعی دارند و در کودکی، طردشدن از سوي خانواده و هم سن وسالان را احساس
کرده اند و در درون خود معمولا نسبت به رفتارهاي شخصی و رفتارهاي دیگران مدام با کشمکش روبه رو هستند. همین کشمکش



هاي درونی مانع از برقراري ارتباطات مؤثر و روان با دیگران می شود. آنها نیز با چرخه اي نامطلوب دست وپنجه نرم می کنند: هرچه

 
منزوي تر بشوند، بیشتر احساس انفعال و بی عرضگی دارند و هرچه این احساس انفعال بیشتر بشود، منزوي تر می شوند. 

افراد مبتلابه این اختلال از ناتوانی نسبی شان در برقراري رابطه بی دردسر با دیگران ناراحت هستند که این خود به عزت نفس کم
آنها می افزاید و به نوبه خود آنها را نسبت به انتقاد و سرافکندگی حساس تر می کند. این احتمال هم وجود داردکه افراد مبتلابه
اختلال شخصیت دوري گزین در موقعیت هاي اجتماعی مضطرب ترند و براي کنار آمدن با این موقعیت ها از مهارت هاي اجتماعی

 
ضعیف تري برخوردارند. 

 
علایم 

این اختلال الگوي نافذي از حس بی کفایتی و حساسیت به برداشت منفی می باشد که در زمینه هاي مختلف خود را نشان می دهد،

 
حداقل چهار مورد از موارد نامبرده ذیل در این افراد مشاهده می شود: 

- پرهیز از فعالیت هاي شغلی، تحصیلی جدید و یا مواردي که مستلزم تماس بین فردي زیاد است به علت ترس از انتقاد، عدم تایید،

 
طرد 

 
- عدم تمایل به معاشرت با دیگران مگر این که مطمئن باشند بدون انتقاد مورد پذیرش و محبت قرار می گیرند. 

 
- خودداري از روابط نزدیک به دلیل ترس از شرمندگی و مسخره شدن 

 
- اشتغال ذهنی در مورد انتقاد قرار گرفتن یا طرد شدن در موقعیت هاي اجتماعی 

 
- بازداري از موقعیت هاي جدید بین فردي به دلیل احساس بی کفایتی و عزت نفس پایین 

 
- تردید درباره کفایت اجتماعی و جذابیت شخصی به خصوص در هنگام تعامل با افراد غریبه 

- اکراه از خطر کردن شخصی یا درگیر شدن در هر گونه فعالیت جدید با احتمال این که موقعیتی پیش آید که باعث خجالت زدگی

 
شود. درمان 

علی رغم محدود بودن پژوهش هاي انجام شده درباره ي سایر اختلالات شخصیت، تعداد قابل قبولی از مطالعات کنترل شده در
ارتباط با رویکردهاي درمانی براي افراد مبتلا با اختلال شخصیت اجتنابی وجود دارد. تکنیک هاي رفتاري براي کنترل اضطراب و
مشکلات مربوط به مهارت هاي اجتماعی موفقیت هایی را نشان داده اند. از آنجا که مشکلات تجربه شده توسط افراد مبتلا به این

 
اختلال مشابه مشکلات افراد مبتلا به فوبیاي اجتماعی است، بسیاري از درمان هاي مشابه نیز براي هر دو گروه کاربرد دارد. 

در درمان شناختی رفتاري، هدف درمان شکستن چرخه ي منفی اجتناب در فرد است. بیمار یاد می گیرد در مورد افکار خودکار و
دیدگاه هاي ناکارآمدش که مخل ارتباط وي با دیگران می شوند به روشنی صحبت کند و غیر منطقی بودن باورهاي خود را به عینه

 
مشاهده می کند البته در فضایی حمایتگرانه. 

 
اختلال شخصیت وابسته 

ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، نیاز مفرط به مورد حمایت قرار گرفتن است. افراد مبتلا به این اختلال،
اعتماد به نفس بسیار کمی دارند و مدام احساس نیاز به مراقبت در آنها وجود دارد. درنتیجه در تصمیم گیري هاي روزانه نیز نیاز به
همراهی دیگران دارند. براي برقراري ارتباطات به مدت زمان زیادي نیاز دارند و از ترك شدن به شدت می ترسند. کسی که به این

 
اختلال دچار است، کفایت لازم براي کارهاي مختلف را در خود نمی بیند و به دیگران وابسته است. 



مشخصه این افراد، رفتاري حاکی از وابستگی و سلطه پذیري به صورت الگویی نافذ و فراگیر در کلیه ابعاد زندگی آنهاست. افراد مبتلا،

 
از تصمیم گیري عاجزند مگر آن که با دیگران به مقدار بسیار زیادي مشورت کرده و کاملاً مطمئن شده باشند. 

 
 

 
درمان 

خوشبختانه درمان اختلال شخصیتی وابسته با نتایج خوبی همراه است و اغلب نتیجه بخش می باشد. پایه اصلی درمان بر روش هاي
غیردارویی بنا شده. یکی از آنها درمان هاي مبتنی بر بینش است که بیمار بتواند صورت هاي اولیه رفتار خود را بشناسد و با حمایت
درمانگر به فردي مستقل تر، با جرأت تر و با اتکا به نفس بیشتر تبدیل شود. طبیعی است که ایجاد این تغییرات نیاز به زمان دارد.
بنابراین صبر و حوصله و بردباري کمک زیادي به پیشرفت می کند. رفتاردرمانی، جرأت آموزي، خانواده درمانی و گروه درمانی نیز از

 
جمله سایر روش هاي غیردارویی هستند که به کار می روند و در بسیاري از بیماران نتایج موفقیت آمیزي هم داشته اند. 

اگرچه از روش هاي دارویی هم براي درمان این مشکل استفاده می شود اما روش هاي غیردارویی، آثاري دیرپا و ماندگار بر جا می
گذارند و به این ترتیب بیماري که تحت این دسته از درمان ها قرار گیرد، تا سال هاي سال قادر به بهره مندي از یک زندگی طبیعی

 
خواهد بود. 

 
علایم 

در این اختلال نیاز مفرط براي تحت مراقبت قرار گرفتن، به رفتاري مطیعانه، سلطه پذیر، وابسته و ترس هاي جدایی منجر شده که

 
در زمینه هاي مختلف به چشم می خورد و با حداقل پنج نشان از موارد ذیل مشخص می شود: 

 
- مشکل در تصمیم گیري هاي روزانه خود بدون نظر خواهی و اطمینان بخشی افراطی از جانب دیگران 

 
- نیازمندي به پذیرش مسئولیت بیشتر موارد عمده زندگی آن ها توسط دیگران 

 
- مشکل در ابراز مخالفت با دیگران به دلیل ترس از دست دادن حمایت یا تایید دیگران 

 
- دشواري در شروع طرح ها و برنامه ها یا انجام مستقل کارها به دلیل فقدان اعتماد به قضاوت یا توانایی هاي خود 

 
- زیاده روي در جهت دستیابی به محبت و حمایت دیگران تا جایی که داوطلب انجام کارهاي ناخوشایند می شوند 

 
- احساس ناراحتی یا درماندگی به هنگام تنها ماندن به دلیل ترس اغراق آمیز از ناتوانی در مراقبت از خویشتن 

 
- اشتغال ذهنی غیر واقع بینانه با این موضوع که مبادا براي مراقبت از خودش، تنهایش بگذارند اختلال وسواسی و جبري 



ویژگی اصلی این اختلال که از اوایل بزرگسالی آغاز می شود، اشتغال ذهنی به نظم، کمال گرایی و کنترل ذهنی و بین فردي است. در
واقع اختلال وسواسی- اجباري شامل حضور یک سلسله افکار، تصاویر تکراري و ناراحت کننده و مزاحم می باشد که در هر موقعیت و

 
به صورت مکرر ظاهر می شوند. 

حضور مکرر این افکار و یا تصاویر موجب ناراحتی شدید شخص می شوند. همچینن اختلال وسواس- اجباري شامل یک سلسله اعمال
تکراري و آئین وار است که به دنبال حضور افکار وسواسی انجام می گیرند و انجام این اعمال همراه با کاهش میزان ناراحتی است که

 
در اثر حضور افکار وسواسی تجربه می شود. 

معمولا شخصی که مبتلا به اختلال وسواسی-اجباري است هم افکار وسواسی و هم اعمال وسواسی را نشان می دهد اما در 10 درصد

 
از مبتلایان به این اختلال تنها یکی از دو حالت فوق مشاهده می گردد. 

اختلال وسواسی- اجباري موجب به هم خوردن تنظیم سیستم عصبی مرکزي می گردد و در مناطق مختلفی از مغز به هنگام ابتلا به

 
اختلال وسواسی - اجباري تغییراتی پیدا می گردد. 

مهمترین این تغییرات در منطقه اي از مغز که هسته هاي قاعده اي نامیده می شود رخ می دهد. این منطقه خارج از قشر مغر قرار
دارد. هسته هاي قاعده اي بیشتر با فعالیتهاي حرکتی در ارتباط می باشند. نتایج بررسی ها نشان داده است در بیماران مبتلا به

 
اختلال وسواسی - اجباري میزان اندازه ي ناحیه ي هسته هاي قاعده اي کاهش می یابد. 

 
 

 
علایم 

این اختلال الگوي نافذي از اشتغال ذهنی به نظم و ترتیب، کمال طلبی و کنترل ذهنی و بین فردي به بهاي از دست دادن انعطاف

 
پذیري، گشاده رویی و کار آمدي در زمینه هاي مختلف است و با حداقل چهار مورد از ملاك هاي ذیل مشخص می شود: 

 
- اشتغال ذهنی با جزئیات، قوانین، فهرست ها، نظم و ترتیب، سازماندهی یا برنامه ها تا حدي که هدف اصلی فعایت گم می شود 

 
- وجود کمال طلبی که مانع انجام کارها می گردد، ناتوانی در اتمام پروژه به دلیل عدم تحقق ملاك هاي سفت و سخت وي 

 
- بدون نیاز مالی، خود را به صورت افراطی وقف کار و تولید کردن تا حد رها کردن فعالیت ها ي تفریحی و روابط با دوستان 

درباره موضوعات اخلاقی، اصول و یا ارزش ها، فردي دقیق و سختگیر بوده و بیش از حد با وجدان و انعطاف ناپذیر می باشند، این
ویژگی نباید جزیی از هویت فرهنگی و یا مذهبی فرد باشد. 



 
- ناتوانی در دور ریختن اشیاي مستعمل و به درد نخور، حتی وقتی فاقد ارزش عاطفی هستند. 

 
- اکراه از تفویض امور به دیگران، مگر این که آن ها تسلیم شده و کاملا بپذیرند که کارها را دقیقا به روش وي انجام دهند 

 
خساست براي خود و دیگران، پول باید براي روز مبادا پس انداز شود. 

 
- لجبازي و سرسختی درمان 

اختلال وسواسی- اجباري اختلالی مقاوم به درمان می باشد و امکان دارد در تمام طول عمر علایم آن ادامه داشته باشد. عامل ژنتیک
یکی از عواملی است که میزان خطر ابتلا به این اختلال را بالا می برد. یکی از عوامل دیگري که در افزایش احتمال ابتلا به اختلال

 
وسواسی- اجباري نقش دارد تجربه ي رویدادهایی است که میزان استرس زایی آنها بالا است می باشد. 

افراد مبتلا به اختلال شخصیت وسواسی اجباري، همیشه می ترسند کارهایی که انجام می دهند کافی نباشد و به همین دلیل همیشه

 
کارهاي خود را به تعویق می اندازند و درمورد مسائل مهم و همچنین جزئیات بی اهمیت به نشخوار فکري می پردازند. 

بنابراین، در درمان این اختلال تلاش می شود به ترس هاي پشت پرده ي نیاز فرد به نظم و ترتیب حمله شود، بدین منظور، از

 
تکنیک هاي حواس پرتی براي معطوف کردن افکار کامپالسیو فرد به سمت موضوعات دیگر استفاده می شود. 

در بسیاري از متون گفته شده که از درمان شناختی رفتاري نیز می توان براي اختلال شخصیت وسواسی اجباري استفاده نمود اما
نکته مهم این است که فرد مبتلا به این اختلال تمایل زیادي به عقلانی سازي دارد و درمان شناختی رفتاري نیز به این دلیل که بر

بررسی فرآیندهاي فکري بیماران تمرکز دارد، می تواند گرایش افراد مبتلا به این اختلال را براي نشخوار فکري تقویت کند.



آیت االله فلاحتی: هشدار می دهم دستگاه هاي متولی در ساخت و سازها

روستائیان را آزار ندهند
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نماینده ولی فقیه در گیلان با بیان اینکه مردم به ویژه روستائیان در دریافت صدور مجوز ساخت و ساز با مشکل مواجه
هستند، گفت: هشدار می دهم سازمان هاي حفاظت محیط زیست، منابع طبیعی و دستگاه قضا به روستائیان آزار نرسانند.
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آیت االله فلاحتی: هشدار می دهم دستگاه هاي متولی در ساخت و سازها روستائیان را آزار ندهند نماینده ولی فقیه در گیلان با بیان
اینکه مردم به ویژه روستائیان در دریافت صدور مجوز ساخت و ساز با مشکل مواجه هستند، گفت: هشدار می دهم سازمان هاي

حفاظت محیط زیست، منابع طبیعی و دستگاه قضا به روستائیان آزار نرسانند. به گزارش 8دي، آیت االله رسول فلاحتی امروز در
خطبه هاي نمازجمعه رشت با توصیه همگان به رعایت تقواي الهی و پرهیز از گناهان اظهار کرد: تقوا وظیفه شخصی و اجتماعی تمام

 
افراد است و این فریضه الهی انسان را به کمال می رساند. 

وي به سالروز شهادت جمعی از زائران خدا در 26 تیرماه سال 1366 اشاره کرد و افزود: مکه و مدینه حرم امن خداست اما آل سعود با

 
همکاري آمریکاي جنایتکار زائران را به شهادت رساندند. 

امام جمعه رشت با اشاره به خروج نیروهاي آمریکایی از غرب آسیا، تصریح کرد: آمریکایی ها ذلیلانه در حال خالی کردن منطقه غرب

 
آسیا هستند و آل سعود نیز در باتلاق خونین یمن گرفتار شده است. 

آیت االله فلاحتی به سالروز شهادت امام محمد باقرعلیه السلام در یکشنبه هفته آینده اشاره کرد و گفت: امام باقر علیه السلام فرمودند
شیعیان باید تکیه گاه باشند و امروز انقلاب اسلامی و شیعه در سایه درایت ها و تلاش هاي امام راحل و مقام معظم رهبري و

 
همچنین مردم ایران تکیه گاه و محور براي تمام امت اسلامی شده است. 

وي با تبریک فرا رسیدن هفته بهزیستی، بیان کرد: قدردان تلاش هاي مسئولان بهزیستی در توجه به آسیب هاي اجتماعی و کاهش

 
این آسیب ها در جامعه هستیم. 

نماینده ولی فقیه در گیلان با بیان اینکه افغانستان میدان تاخت و تاز داعش، طالبان و دولت مرکزي شده است، اظهار کرد: اگر ایران

 
بتواند در عرصه بین المللی بین دولت مرکزي و طالبان هماهنگی ایجاد کند، آرامش در افغانستان ایجاد می شود. 

آیت االله فلاحتی به پذیرش قطعنامه 598 توسط امام(ره) اشاره کرد و یادآور شد: پذیرش قطعنامه توسط امام(ره) تدبیري مدیرانه بود.



وي با گلایه از بعضی سازمان ها و نهادها در نارضایتی مردم، تصریح کرد: مردم به ویژه روستائیان در دریافت صدور مجوز ساخت و
ساز با مشکل مواجه هستند و هشدار می دهم سازمان هاي حفاظت محیط زیست، منابع طبیعی و دستگاه قضا به روستائیان آزار

 
نرسانند. 

امام جمعه رشت با تاکید بر همگرایی و هم آوایی مسئولان در راستاي صدور مجوزهاي لازم به مردم، بیان کرد: انتظار داریم همه

 
دستگاه هاي زیر مجموعه دادگستري سراسر استان گوش شنوا از رئیس کل دادگستري داشته باشند. 

آیت االله فلاحتی، پیرامون حق و حقوق اهل بیت و امامان معصوم علیه السلام در راستاي سبک زندگی اسلامی اظهار کرد: یکی از

 
انحراف هاي جامعه اسلامی پس از رحلت پیامبر اسلام صلی االله وآله و سلم این بود که مردم آن روزگار جایگاه امامت را نشناختند. 

وي به اهمیت تبعیت از ولایت مطلقه فقیه اشاره کرد و گفت: توده هاي مردم می دانند ولایت فقیه جانشین امام زمان(عج) است و در

 
طول انقلاب از ولایت پشتیبانی و تبعیت کردند. 

 
- آیت االله فلاحتی 

 
- امام جمعه رشت 

 
- نمازجمعه رشت 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط ضرورت توجه رئیس جمهور منتخب به نیروهاي گیلانی در انتصاب مدیران مسکن، اشتغال، مبارزه با فساد و کنترل
قیمت ها از اولویت هاي رئیس جمهور منتخب باشد ضرورت حضور متولیان آب کشاورزي در کنار شالیکاران گیلانی/ دولت جدید در

 
اتمام سدهاي نیمه تمام استان تسریع داشته باشد برپایی نماز جمعه در همه شهر هاي گیلان فرهنگ زیربناي تمدن سازي اسلامی 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



شوراي نگهبان ضامن اسلامیت قوانین کشور است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش خبرگزاري فارس از شهرقدس، حجت الاسلام
رضا جوکار امام جمعه شهرقدس در خطبه هاي نماز
عبادي سیاسی جمعه این هفته ضمن توصیه خود و
نمازگزاران به رعایت تقواي الهی و عبودیت خالصانه
پروردگار، اظهار کرد: ولایت کلید پذیرش اعمال عبادي
است و عبادت زمانی ارزشمند است که همراه ولایت مداري

 
باشد. 

وي با اشاره به نشست مجازي منافقین با سران اروپایی و امریکایی افزود: آمریکا و اروپا حامیان تروریست و منشا گروهک هاي
تروریستی هستند و مسؤولانی که هنوز در تلاش مذاکره با غرب و آمریکا هستند، دشمن شناس باشند و به آنها اعتماد نداشته و تابع

 
فرمایشات مقام معظم رهبري باشند. 

خطیب نماز جمعه شهرستان قدس بیان داشت: شوراي نگهبان ضامن اسلامیت قوانین کشور است و علاوه بر نگهداري از قوانین

 
کشور، نظارت بر تفسیر قانون و انتخابات را نیز برعهده دارد. 

حجت الاسلام جوکار با تشکر از سفر رییس قوه قضاییه و مجمع نمایندگان استان تهران به شهر قدس افزود: بررسی صلاحیت ها و
نظارت در انتخابات شوراهاي اسلامی لازم است به شوراي نگهبان که نهادي فرا جناحی است، سپرده شده تا انتخابات شوراهاي

 
اسلامی نیز سالم و در تراز انقلاب اسلامی مانند انتخابات ریاست جمهوري برگزار شود. 

وي گفت: اداره بهزیستی باید متولی بهتر زیستن در جامعه باشد و دردها و مشکلات معلولین را رسیدگی کند، مسؤولان عالی رتبه

 
کشور باید به معیشت، درمان، مسکن، اشتغال و مهارت آموزي افراد داراي معلولیت توجه جدي داشته باشند. 

امام جمعه شهرقدس با تاکید بر اینکه چارت سازمانی بیمه تامین اجتماعی شهرستان قدس نیاز به تغییر داشته و این اداره پاسخگوي
جمعیت منطقه نیست تصریح کرد: بیمارستان تامین اجتماعی پس از 3 سال از وعده مسئولان ارتقا پیدا نکرده و می بایست بر

 
افزایش سرانه هاي بهداشتی شهرقدس رسیدگی شود. 

انتهاي پیام/ 67075



کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/04/25

با تصویب سیاست هاي تشویق و حمایت از کارافرینان پیشرو در هیئت وزیران، زمینه اعطاي تسهیلات صندوق توسعه ملی و
حمایت هاي گمرکی، ضمانت نامه بین المللی و تکریم کارآفرینان نوآور به عنوان استاد مدعو در دانشگاه هاي کشور فراهم

شد.

کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟ با
تصویب سیاست هاي تشویق و حمایت از کارافرینان پیشرو
در هیئت وزیران، زمینه اعطاي تسهیلات صندوق توسعه
ملی و حمایت هاي گمرکی، ضمانت نامه بین المللی و
تکریم کارآفرینان نوآور به عنوان استاد مدعو در دانشگاه

 
هاي کشور فراهم شد. 

اعتمادآنلاین| سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشست

 
هیأت وزیران تصویب شد. 

به گزارش ایسنا،مهمترین و برجسته ترین شاخصه این مصوبه توجه به فرد کارآفرین است. این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت
و حمایت هاي مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل می شود که حوزه منزلت کارآفرینان برتر تحت عنوان سیاست هاي مرتبط با
ارتقاي منزلت کارآفرینان برتر شامل صدور کارت شناسایی مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که داراي کد مشخص و سازوکار

 
رهیابی مشخص است. 

به موجب این مصوبه، سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کند؛ علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک رقمی که سالانه

 
تعیین می شود می توانند بدون ارائه وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت کنند. 

عیسی منصوري- معاون اشتغال و توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این باره می گوید:بنگاه هایی که توسط

 
شخص کارآفرین ایجاد می شوند، مشمول حمایت هاي این مصوبه هستند. 

وي می افزاید: بر اساس این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت می گیرد.
یکی از حمایتها این است که وقتی کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره به راحتی ویزاي

 
خود را دریافت کند و با اعتباري که این کارت دارد، فرد کارآفرین در خارج از کشور نیز می تواند فعالیت هاي خود را توسعه دهد. 

منصوري از راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو و معرفی آنها توسط این سامانه خبر داده و می گوید: کارآفرینان پیشرو با کارت



 
شناسایی معتبري که برایشان صادر می شود، در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR قابل شناسایی هستند. 

آنطور که معاون اشتغال وزیر کار می گوید با این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري بدهند و
وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن

 
مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. 

معاون اشتغال وزیر کار می گوید: با توجه به اینکه تبصره 18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست
هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. 

در راستاي حمایت از کارآفرینان پیشرو و نوآور همچنین صدور ضمانت نامه تا سقف 50 میلیارد تومان و اعطاي مشوق هاي بیمه اي

 
و یارانه دستمزد پیش بینی شده است. 

گمرك نیز موظف شده امکان استفاده از خط سبز گمرکی را پس از احراز هویت و اعلام اسامی کارآفرینان پیشرو در اختیار آنها قرار

 
دهد. 

کارآفرینان پیشرو می توانند در راستاي اجراي مسئولیتهاي اجتماعی، به راه اندازي مراکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز
رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، اقدام کنند.



عضو کمیسیون صنایع مجلس: «تارا» خودروي مشتري پسند است

منبع: شما نیوزشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/04/25

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت: ایران خودرو
توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت: ایران خودرو

 
توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند. 

به گزارش شمانیوز و به نقل از خبرگزاري تسنیم، نماینده مردم
سراب در مجلس شوراي اسلامی، گفت: کمیسیون صنایع و
معادن مجلس در کنار انتظاراتی که از خودروسازان دارد، از
شرایط تامین نهاده هاي تولید از جمله ورق هاي فلزي، فولاد،
آلومینیوم و مس به قیمت هاي روز و جهانی توسط قطعه سازان
و خودروسازان و عدم قیمت گذاري دستوري در زنجیره تامین
خودرو نیز مطلع است؛ به همین جهت قرار است در جلسه اي که
برگزار خواهد شد، به این موضوعات و نحوه قیمت گذاري خودرو،

 
رسیدگی شود. 

یوسف داودي، با بیان این که هرگونه تغییر افزایش قیمت خودرو باید در گرو افزایش قابل قبول سطح ایمنی راننده و سرنشینان و
آپشن هاي محصولات تولیدي خودروسازان باشد، گفت: تنها در این صورت است که می توان این افزایش قیمت را توجیه کرد. بر
اساس گزارش هاي دریافتی از خودروسازان، در محصولات جدید ایران خودرو شاهد کاهش مصرف سوخت، افزایش ایمنی و به

 
روزآوري محصولات به ویژه خودروهاي جدید هستیم. 

وي عنوان کرد: در آخرین جلسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که با حضور نمایندگان وزارت صمت، شوراي رقابت
و ایران خودرو برگزار شد، مقرر شد تا خودروسازان قیمت تمام شده محصولات خود را بر اساس ریز قطعات خودرو و هزینه هاي

 
دستمزد، انرژي، نیروي انسانی و... را در جلسه آتی به کمیسیون اعلام کنند تا میزان سود و زیان و قیمت نهایی خودرو، بررسی شود. 

نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر این که نظر کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی این است که
تولید داخل منجر به افزایش اشتغال می شود و از این رو، رویکرد حمایتی از خودروسازان داخلی دارد، بیان کرد: به ویژه تولید داخلی
که قابلیت صادرات و رقابت با خودروسازان خارجی را داشته باشد، همواره مورد حمایت کمیسیون صنایع و معادن و نمایندگان مجلس

 
بوده است. 

وي در ادامه با بیان این که از سوي دیگر مردم باید در قبال پولی که براي خرید خودرو پرداخت می کنند، رفاه و ایمنی بیشتري را
تجربه کنند، خاطرنشان کرد: محصولات جدید ایران خودرو و به خصوص خودروي تارا که داراي استانداردهاي جهانی است و توانسته
انتظارات مشتریان را برآورده کند. سعی کمیسیون نیز بنابر فرمایشات مقام معظم رهبري که تاکید بر تولید، پشتیابی و مانع زدایی ها

 
داشتند، کمک به خودروسازان داخلی است تا بتوانند مشکلاتی که بر سر راه تولید و اشتغال قرار دارد را از میان بردارند. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم



و غیر مستقیم اشتغالزایی کند، اظهار کرد: بخش اعظم اشغالزایی غیر مستقیم، مربوط به شبکه قطعه سازان است؛ به همین جهت،
مجلس و نمایندگان آن، همواره از تولیداتی که به این شکل در کشور موجب ایجاد اشتغال می شود، حمایت می کند.



قطع برق شهرك هاي صنعتی متوقف شد

منبع: خوزناشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1400/04/25

مهر: معاون فنی سازمان صنایع کوچک گفت: شهرك هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی برق معاف شده اند و قرار است برق

 
صنایع بزرگ قطع شود تا تأمین برق صنایع کوچک به مشکل نخورد. 

فتحعلی محمدزاده در مورد معافیت شهرك هاي صنعتی از قطع برق افزود: طبق تبصره (3) ماده (3) مصوبه شانزدهم تیر امسال

 
هیئت وزیران، شهرك هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی برق معاف شدند. 

وي اضافه کرد: وزیر نیرو به وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که واحدهاي صنعتی باید به اندازه 4 هزار مگاوات به کاهش
مصرف برق کمک کنند؛ از این رو با توجه به این که دیماند مصرف برق در 828 شهرك و ناحیه صنعتی، 9 هزار و 941 مگاوات برق
است، اما نسبت به صنایع بزرگ، اشتغالزایی بالایی دارند و تعداد زیادي واحد صنعتی در این شهرك ها فعال هستند، مقرر شد برق

 
صنایع بزرگ همچون فولاد و سیمان قطع و برق صنایع کوچک تأمین شود. 

معاون فنی سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت: اکنون بیش از 48 هزار واحد بهره بردار در شهرك ها و نواحی
صنعتی سراسر کشور وجود دارد که 960 هزار نفر در آن ها مشغول به کار هستند. شهرك ها و نواحی صنعتی به ازاي هر مگاوات برق

 
زمینه اشتغال 96 نفر را فراهم کرده اند. 

محمدزاده افزود: از 16 تیر جاري این مصوبه قابل اجرا و اعمال است، اما بعضاً شاهد عدم اجرا در برخی از استان ها هستیم که روز

 
گذشته طی نامه اي به استانداران اعلام کردیم که این مصوبه حتماً باید اجرایی شود. 

وي با بیان این که از کل برق تولیدي کشور در سال گذشته، 36.3 درصد در بخش صنعت مصرف شد، خاطرنشان کرد: باید توجه
داشت که هنوز واحدهاي تولیدي مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی در فاز عملیاتی با هشت هزار و 530 مگاوات کسري برق
مواجه هستند؛ بر این اساس ضروري است دستگاه هاي اجرایی مربوطه به وظایف قانونی خود به منظور اجراي ماده (81) قانون تنظیم
بخشی از مقررات مالی دولت و ماده (54) احکام دائمی قانون برنامه براي تأمین زیرساخت هاي لازم تا در شهرك هاي صنعتی عمل

 
کنند. 

گفتنی است دیماند در صنعت برق، مقدار قدرتی است که از اداره برق خریداري شده و تجهیزات نصب شده، حداکثر این مقدار توان
الکتریکی را می توانند به مصرف کننده ارائه دهند.



دوران باروري از 30 سال به 15 سال کاهش یافته است/ با وضع قوانین نمی

توان جمعیت را زیاد کرد

منبع: آناشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/04/25

پدر مددکاري اجتماعی ایران می گوید، «زمانی که مادران شاغل بوده و فرصت کمتري براي تربیت فرزندشان دارند، پدران
دیر به خانه می آیند و بدو بدو براي درآوردن هزینه اجاره خانه و زندگی روزمره به عادت روزانه زندگی تبدیل شده است،

چگونه باید اشتیاق به فرزندآوري را در جامعه گسترش داد؟»

پدر مددکاري اجتماعی ایران می گوید، «زمانی که مادران شاغل بوده و فرصت کمتري براي تربیت فرزندشان دارند، پدران دیر
به خانه می آیند و بدو بدو براي درآوردن هزینه اجاره خانه و زندگی روزمره به عادت روزانه زندگی تبدیل شده است، چگونه باید

 
اشتیاق به فرزندآوري را در جامعه گسترش داد؟» 

گروه جامعه خبرگزاري آنا-یاسمین بخشی؛ «جمعیت» به عنوان
یک موضوع و مسئله مهم در کشور، تاثیر بسزایی در برنامه ریزي
و هدف گذاري هاي سیاست هاي کلان ملی دارد تا بدانجا که
بارها از این کلیدواژه در زمینه رفع و حل بسیاري از مشکلات

 
کشور استفاده شده است. 

اگر کاهش نرخ ازدواج، کاهش تمایل زوجین به فرزندآوري و
مشکلات ناباروري را از عمده ترین دلایل کاهش جمعیت در نظر
بگیریم در حال حاضر با بحرانی مواجه هستیم که بر همه
مناسبات اقتصادي و اجتماعی و سیاسی و فرهنگی نقش مستقیم

 
دارد. 

بحران جمعیت که سال هاست با هشدار پیري جمعیت از سوي کارشناسان مطرح می شود روز به روز عمق بیشتري پیدا می کند؛ این
موضوع از عدم تمایل به ازدواج و فرزندآوري در خانواده ها آغاز شد و حاصل آن شکل گیري هرم جمعیتی است که عنصر جوانی و

 
تولد در آن رو به زوال است. 

 
در همین زمینه با مصطفی اقلیما پدر مددکاري اجتماعی ایران در خصوص این دلایل و ریشه ها گفتگو کردیم. 

این استاد حوزه اجتماعی در گفت وگویی که با خبرگزاري آنا داشت با بیان این که تمامی مخلوقات به تولید مثل و فرزندآوري علاقه
دارند، معتقد است، «هیچ دختر و پسري وجود ندارد که به سن بلوغ و ازدواج برسد و تمایلی به ازدواج و فرزندآوري نداشته باشد و اگر

 
امروز افراد به داشتن فرزند رغبت و تمایل ندارند دلیلش مسائل و مشکلات مرتبط با شرایط اجتماعی است.» 

 
بیشتر بخوانید؛ 



تضمین امنیت شغل، راه حل رونق ازدواج جوانان است/ آمارهاي دولت درباره افزایش شغل صحیح نیست سیاست هاي غلط دولت،
عامل پایین آمدن سن خیابان خوابی است/ اگر برخی مسئولان در کشورهاي دیگر بودند، صد بار اعدام می شدند دولت در قبال

 
کودکان کار و خیابان مسئولیت پذیر نیست زوجین چگونه زندگی پایدار و همراه با آرامش داشته باشند؟ 

وي با مقایسه شرایط گذشته در سهل بودن شرایط ازدواج می گوید، «در سال هاي نه چندان دور، افراد بعد از فارغ الحتصیلی امکان
اشتغال داشتند و با درآمد حاصل از آن کار و تهیه وام خانه می خریدند وحتی بعد از پرداخت اقساط بانکی چون تورم و گرانی نبود به

 
راحتی با مابقی درآمد زندگی را می گذراندند.» 

پدر مددکاري اجتماعی ایران با بیان اینکه مسکن و شغل ثابت از زیرساخت هاي اصلی ازدواج و به دنبال آن فرزندآوري است به
اهمیت اشتغال در سایر روندهاي زندگی می پردازد و اظهار می کند، «کار به انسان شخصیت و اجازه ابراز وجود می دهد و او را در
جامعه ارزشمند می کند؛ ترس از دست دادن شغل که این روزها با تبدیل از استخدام رسمی به انواع دیگر آن همچون قراردادي در

 
جامعه افزایش یافته است امید به آینده را از افراد می گیرد.» 

 
رشد تورم با درآمدها همگام نیست 

این جامعه شناس با اشاره به رشد تورم سالانه نسبت به درآمد مردم جامعه ادامه می دهد، «جوانان امروز توانایی خرید مسکن ندارند
و مجبور هستند بخش قابل توجهی از حقوق خود را به اجاره خانه اختصاص دهند. این امر در شرایطی که فرد حدود 3 میلیون تومان

 
حقوق می گیرد و علاوه بر اجاره مسکن هزینه ایاب و ذهاب هم دارد فارغ از هزینه هاي دیگر نمی تواند به ازدواج فکر کند.» 

اقلیما با تاکید بر این که جوانان در صورتی به ازدواج روي می آورند که شغل مناسب با درآمدي ثابت براي حداقل هزینه هاي زندگی
داشته باشند می گوید، «هیچ کس براي زندگی کردن کاخ نمی خواهد؛ اگر به نسبت افزیش تورم درآمد هم افزایش داشته باشد دیگر

 
مشکلات اقتصادي دلیل عمده عدم ازدواج و فرزندآوري نیست.» 

 
تاثیر سبک زندگی بانوان جامعه بر فرزندآوري 

وي تغییر در سبک زندگی بانوان و مادران را از دیگر دلایل اصلی عدم تمایل به فرزندآوري می داند و اظهار می کند، «در گذشته
مادران در خانه بودند و وظیفه تربیت کودك و برقراري آرامش در محیط خانواده را به عهده داشتند اما امروزه با تغییردیدگاه ها و
سبک زندگی زنان هم تمایل دارند همپاي مردان در بیرون از منزل کار کنند و همین امر که موجب می شود سطح توقع او براي
تامین کودك بیشتر شود و در مواردي هم به افراط می رسد. البته این موضوع در شرایطی مطرح می شود که زن شاغل امکانات

 
نگهداري کودك را هنگامی که در خانه نیست داشته باشد.» 

این جامعه شناس با بیان این که امروز مادران بهترین مادیات را براي فرزندشان می خواهند عنوان کرد: «مادران سال هاي دور زمانی
که فرزندشان را به مدرسه می فرستادند دغدغه تامین خوراك او در مدرسه را نداشتند زیرا در آن زمان به دانش آموزان تغذیه رایگان
می دادند و وقتی هم به منزل می آمدند به خوردن یک لقمه نان قانع بودند، اما الان در شرایط فعلی، حتی صاحب خانه ها هم به

 
خانواده اي خانه اجاره می دهند که بدون فرزند یا حداقل کم فرزند باشند.» 

 
تک فرزندي بحرانی براي بقاي خانواده 



وي نداشتن فرزند و تک فرزندي را بحرانی براي بقاي نظام خانواده می داند و تاکید می کند، «خانواده اي که به سن میانسالی رسیده
و یک فرزند دارد با یکسري بحران ها مواجه است که احساس تنهایی و عدم داشتن پشتونه عاطفی از مهمترین آسیب هاي تک

 
فرزندي است.» 

این جامعه شناس در خصوص شخصیت افرادي که تک فرزند خانواده هستند، اظهار می کند، «این کودکان به دلیل تنهایی خودخواه
و منفعت طلب می شوند و در برخی موارد بی مسئولیت بار می آیند، زیرا همیشه مورد حمایت خانوده بوده اند و بر این باورند که
چون تنها فرزند خانواده هستند، پدر و مادر موظف به تامین تمام نیازهاي حتی در بزرگسالی هستند. این تفکر منجر به ایجاد توقع در
فرزند می شود و زمانی که خلاف میل او رفتار شود پرخاش می کند و در مقابل خانواده حالت تهاجمی می گیرد و این رویکرد ارزش

 
و جایگاه پدر و مادر از بین می برد.» 

اقلیما با تأکید بر حفظ جایگاه خانواده، به دیگر آسیب هاي تک فرزندي اشاره می کند و ادامه می دهد، «این ما هستیم که ارزش و
اعتبار را به خانواده می دهیم وقتی که خانواده را بی ارزش می کنیم، وقتی خانواده نمی تواند به بچه برسد، بچه هم کاري با آنها

 
ندارد، رها می کند و می رود.» 

 
سن باروري بسیار کاهش یافته است 

پدر مددکاري اجتماعی ایران با اشاره به کاهش چشمگیر دوران باروري نسبت به گذشته می گوید، «در سال هاي نه چندان دور
دوران باروري براي یک دختر 30 سال بود، یعنی از 15، 16 ساله ازدواج می کرد تا 45 سالگی که بخواهد یائسه شود، 30 سال زمان
داشت. در گذشته هر کسی هم که می خواست بچه دار نشود حداقل سه، چهارتا بچه می آورد و بعد چنین تصمیمی می گرفت. اما در
حال حاضر دختران جامعه در سن 30 تا 35 سالگی ازدواج می کنند. دو، سه سال هم براي شناخت از یکدیگر صبر می کنند نهایتا
یک فرزند می آورند و بعد از 15 سال دوران باروري شان تمام می شود. چون ازدواج ها به دلیل نداشتن آمادگی براي زندگی به سن

 
هاي بالاي 30 سال موکول شده است.» 

وي با بیان اینکه سطح توقع پدران و مادران جامعه براي مهیا کردن زندگی فرزندانشان بالا رفته است می افزاید، «آرزوي پدر و مادر
این است که در سطح خودشان براي فرزندشان چیزي بهتر از آن چیزي که خودشان داشتند تهیه کنند. این چیز بدي نیست اما چند

 
سال طول می کشد تا شرایط را مهیا کنند، بنابراین بعد از آوردن یک بچه دیگر زمانی برایشان نمی ماند.» 

اقلیما به مشکلات پزشکی و فیزیولوژي بدن بعد از 40 سالگی اشاره کرد و می گوید، «متاسفانه بعضی از پزشکان نیز در هنگام

 
معاینات دوره اي توصیه به عدم فرزندآوري می کنند.» 

وي با اظهار تأسف به دلیل طولانی شدن ساعت کاري براي اقشار مختلف جامعه حتی مدیران می افزاید، «افرادي که شرایط مالی و
کاري خوبی هم دارند اینقدر گرفتار کار اداري هستند که از صبح تا پاسی از شب مشغول کار بوده و ساعت دو نیمه شب که به خانه

 
برمی گردد آنقدر خسته است که حتی حوصله خودش را هم ندارد.» 

 
با قانون نمی توانیم کاري انجام دهیم 

این جامعه شناس با تاکید بر گسترش فضاي مجازي و هوشیاري خانواده ها در نقاط مختلف کشور ادامه می دهد، «قانون گذاري و



اعمال آن نمی تواند مردم را اجبار به فرزندآوري کند. زمانی شهروندان به سیاستی ترغیب می شوند که شرایط اجتماعی را مهیا

 
ببینند و میان حرف و عمل مدیران جامعه تفاوتی احساس نکنند.» 

وي به شرایط تربیتی فرزند اشاره کرده و می گوید، «فرزند بعد از خانواده به مدرسه می رود و تربیت آن به دست معلم است. حالا

 
وقتی شرایط زندگی معلمان جامعه ما خوب نیست تاثیر مستقیم بر تربیت و اموزش فرزندان دارد.» 

اقلیما می افزاید، «بچه ها که به دنیا می آیند نه دزدند، نه آدمکش هستند، نه روسپی هستند و نه خلافکار. این بچه را چه کسی بار
می آورد؟ خانواده. خانواده خودش معلولی از جامعه است و اثرات جامعه روي خانواده اثرگذار است، پس اگر بچه خلافی می کند ما به

 
او یاد داده ایم؛ والدین و رفتار معلمان در مدرسه و شرایط جامعه سیاست هاي فرهنگی و اجتماعی و رسانه ها به او یاد داده است.» 

این جامعه شناس با تاکید بر این که تا زیرساخت ها را درست نکنیم، تا سیستم ها و برنامه ها درست نباشد، تا قوانین کشور به
درستی اجرا نشود، بحران جمعیت را نمی توان کنترل کرد، تأکید می کند که «کار دولت ها در همه جاي دنیا این است که اشتغال
ایجاد کرده و سبب رونق و فعالیت بخش خصوصی شوند. در دنیا براي تسهیل در امر ازدواج و فرزندآوري امکانات رفاهی، تخفیف هاي
مختلف و یارانه هاي زیادي تخصیص می یابد. میزان درآمد مردم با مخارج شان می خواند و چیزي اضافه براي پس انداز هم می

 
آورند. اگر در جامعه این طور برنامه ریزي و اجرا کنیم خاطرجمع باشید مثل گذشته همه ازدواج می کنند و بچه دار می شوند.» 

 
نقش پررنگ فرهنگ و رسانه 

با توجه به صحبت ها و نکته هاي مهمی که اقلیما مطرح کرد، به نظر می رسد فراهم کردن زیرساخت هاي اقتصادي جامعه براي
تسهیل در امر ازدواج نکته اي ضروري است اما براي اجراي این ضرورت نیاز به زمان کافی و بعضاً طولانی داریم. در این شرایط توجه

 
به سایر آسیب هاي فرهنگی و اجتماعی و اقدامات اساسی براي رفع آنان می تواند تمایل به فرزندآوري در خانواده ها را افزایش دهد. 

البته نباید نقش رسانه ها به ویژه صداوسیما و شبکه نمایشی خانگی را کمرنگ بدانیم، بلکه به نظر می رسد رسانه ها نقش حیاتی در
این زمینه دارند زیرا نمایش دادن زندگی هاي بدون فرزند یا تک فرزندي در آثار سینمایی، تلویزیون و شبکه نمایش خانگی اقدامی

 
ضدفرهنگی و در جهت کاهش میل و رغبت به فرزندآوري است. 

انتهاي پیام/4161



مسوولان در رسیدگی و حل مشکلات جوانان تلاش کنند
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کرمانشاه - ایرنا - امام جمعه کرمانشاه مسوولان براي رسیدگی به مشکلات و موانع پیش روي جوانان تلاش کنند، گفت: همه
ما باید بدانیم که نسبت به اشتغال، مسکن و ازدواج جوانان وظیفه داریم و باید به این تکلیف دینی و قانونی خود عمل کنیم.

کرمانشاه - ایرنا - امام جمعه کرمانشاه مسوولان براي
رسیدگی به مشکلات و موانع پیش روي جوانان تلاش
کنند، گفت: همه ما باید بدانیم که نسبت به اشتغال،
مسکن و ازدواج جوانان وظیفه داریم و باید به این تکلیف

 
دینی و قانونی خود عمل کنیم. 

به گزارش خبرنگار ایرنا، آیت االله «مصطفی علما» در خطبه
هاي نماز جمعه این هفته افزود: باید تا جایی که می توانیم
براي جوانان کار و شغل فراهم کنیم و سرپناه بسازیم حتی
خانه هاي 40 یا 50 متري، تا دغدغه هاي آنها در بخش

 
برطرف شود 

او همچنین با تاکید بر تسهیل مسیر ازدواج جوانان اظهار کرد: فرمایشات و تأکیدات رهبر معظم انقلاب درباره جوانان همواره باید در

 
خاطر مسوولان باشد و براي عمل به آن اقدام جهادي کنند. 

آیت االله علما همچنین آغاز هفته بهزیستی و روز تأمین اجتماعی را تبریک گفت و یادآور شد: سازمان بهزیستی پیرمردها، پیرزن ها و
کودکان کار، بی سرپرست و معلول را مورد حمایت قرار داده و لازم است در این زمینه هر کار و کمکی که از ما در پشتیبانی از این

 
نهاد ساخته است، دریغ نکنیم. 

امام جمعه کرمانشاه همچنین با گرامی داشت سالروز تاسیس شوراي نگهبان گفت: این شورا حافظ انقلاب، نظام، اسلامیت، جمهوریت

 
و ولایت فقیه است و از خون شهدایی که در این مسیر هدیه شده، حفاظت می کند. 

نماینده ولی فقیه در استان کرمانشاه سالروز رحلت آیت االله کاشانی را هم بزرگ داشت و افزود: این عالم بزرگ حق زیادي به گردن
ملی شدن صنعت نفت ایران دارد زیرا در زمان طاغوت انگلیس قراردادي با ایران منعقد کرده بود که طی آن صد سال نفت کشورمان
باید در اختیار انگلیسی ها قرار می گرفت اما آیت االله کاشانی کفن پوشید و قیام کرد و با ملی کردن صنعت نفت جلوي این قرارداد

 
ننگین را گرفت. 

 
برچسب ها 

- بیکاري 



 
- مصطفی علماء 

 
- وزارت ورزش و جوانان 

 
- کرمانشاه 

 
- مسکن 

- قانون تسهیل ازدواج جوانان



طب سنتی ایرانی، ظرفیتی بدون جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت با تاکید بر ظرفیت هاي غنی طب سنتی ایرانی، این سند را یکی از بهترین
اسناد بالادستی کشور براي همگرایی بیشتر سازمان ها و نهاد هاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه دانست.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا وسیما، دکتر نفیسه
حسینی یکتا در سالروز تصویب سند ملی گیاهان دارویی و
طب سنتی با بیان اینکه سند ملی گیاهان دارویی و طب
سنتی، 8 سال پیش بر اساس پیشنهاد شوراي ستاد
راهبري اجراي نقشه جامع علمی کشور در شوراي عالی
انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، گفت: با توجه به
رویکرد جهانی براي بهره گیري از ظرفیت هاي طب سنتی
و گیاهان دارویی در حوزه سلامت و پیشینه غنی ایران در
این زمینه، ضرورت وجود سندي جامع به منظور هدایت
سازمان ها و نهاد هاي تصمیم گیر مرتبط کشور براي

 
حرکت در این راستا احساس می شد. 

وي افزود: سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی با شرح چشم انداز ها و سیاست هاي کلان و اهداف و راهبرد ها در دو حوزه گیاهان
دارویی و طب سنتی، اقدامات مورد نیاز براي تحقق اهداف مورد نظر را به تفکیک سازمان هاي مجري بیان کرده و نقشه راه آن ها در
این زمینه محسوب می شود که اجرایی شدن این سند ملی پس از گذشت 8 سال از تاریخ تصویب آن، می تواند کشور را از اثرات

 
مثبت توسعه طب سنتی ایرانی در حوزه هاي مختلف، مانند بهداشت و درمان، اقتصاد و اشتغال، بهره مند سازد. 

حسینی یکتا ادامه داد: گسترش منطقی و روشمند طب سنتی ایرانی به عنوان یک دانش بومی، با القاي خودباوري و ایفاي نقش خود
در ارتقاي بهداشت و درمان به عنوان یک حوزه پیشران و اثرگذاري مثبت بر بسیاري از شاخص هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي،

 
می تواند نقشی مهم در الگوي پیشرفت ایرانی اسلامی بازي کند. 

وي گفت: بحران کرونا که در سال هاي اخیر همه کشور ها را تحت تاثیر خود قرار داده که تا به امروز هم درمانی قطعی براي آن
معرفی نشده است، تلنگري براي دست اندرکاران حوزه سلامت در سطح جهان بود تا از تمام ظرفیت هاي موجود در راستاي خدمت

 
به مردم و کمک به درمان بیماران بهره گیرند. 

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت افزود: طب سنتی ایرانی با تاکیدي که بر اصلاح سبک زندگی دارد، ظرفیتی بدون
جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم و پیشگیري از بروز بیماري هاست و سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی یکی از بهترین

اسناد بالادستی کشور براي همگرایی بیشتر سازمان ها و نهاد هاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه محسوب می شود.



دفاع نمایندگان مجلس از کیفیت خودرو تارا

شماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/04/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت: ایران خودرو
توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت: ایران خودرو

 
توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند. 

 
خودرو  

نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، گفت: کمیسیون صنایع و معادن مجلس در کنار انتظاراتی که از خودروسازان دارد، از
شرایط تامین نهاده هاي تولید از جمله ورق هاي فلزي، فولاد، آلومینیوم و مس به قیمت هاي روز و جهانی توسط قطعه سازان و
خودروسازان و عدم قیمت گذاري دستوري در زنجیره تامین خودرو نیز مطلع است؛ به همین جهت قرار است در جلسه اي که برگزار

 
خواهد شد، به این موضوعات و نحوه قیمت گذاري خودرو، رسیدگی شود. 

یوسف داودي، با بیان این که هرگونه تغییر افزایش قیمت خودرو باید در گرو افزایش قابل قبول سطح ایمنی راننده و سرنشینان و
آپشن هاي محصولات تولیدي خودروسازان باشد، گفت: تنها در این صورت است که می توان این افزایش قیمت را توجیه کرد. بر
اساس گزارش هاي دریافتی از خودروسازان، در محصولات جدید ایران خودرو شاهد کاهش مصرف سوخت، افزایش ایمنی و به

 
روزآوري محصولات به ویژه خودروهاي جدید هستیم. 

وي عنوان کرد: در آخرین جلسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که با حضور نمایندگان وزارت صمت، شوراي رقابت
و ایران خودرو برگزار شد، مقرر شد تا خودروسازان قیمت تمام شده محصولات خود را بر اساس ریز قطعات خودرو و هزینه هاي

 
دستمزد، انرژي، نیروي انسانی و... را در جلسه آتی به کمیسیون اعلام کنند تا میزان سود و زیان و قیمت نهایی خودرو، بررسی شود. 

نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر این که نظر کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی این است که



تولید داخل منجر به افزایش اشتغال می شود و از این رو، رویکرد حمایتی از خودروسازان داخلی دارد، بیان کرد: به ویژه تولید داخلی
که قابلیت صادرات و رقابت با خودروسازان خارجی را داشته باشد، همواره مورد حمایت کمیسیون صنایع و معادن و نمایندگان مجلس

 
بوده است. 

وي در ادامه با بیان این که از سوي دیگر مردم باید در قبال پولی که براي خرید خودرو پرداخت می کنند، رفاه و ایمنی بیشتري را
تجربه کنند، خاطرنشان کرد: محصولات جدید ایران خودرو و به خصوص خودروي تارا که داراي استانداردهاي جهانی است و توانسته
انتظارات مشتریان را برآورده کند. سعی کمیسیون نیز بنابر فرمایشات مقام معظم رهبري که تاکید بر تولید، پشتیابی و مانع زدایی ها

 
داشتند، کمک به خودروسازان داخلی است تا بتوانند مشکلاتی که بر سر راه تولید و اشتغال قرار دارد را از میان بردارند. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم
و غیر مستقیم اشتغالزایی کند، اظهار کرد: بخش اعظم اشغالزایی غیر مستقیم، مربوط به شبکه قطعه سازان است؛ به همین جهت،

 
مجلس و نمایندگان آن، همواره از تولیداتی که به این شکل در کشور موجب ایجاد اشتغال می شود، حمایت می کند. 



نابسامانی ها در بازار مرغ اوج گرفت

منبع: خبر فوريشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1400/04/25

در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این محصول هشدار می دادند،
بی توجهی متولیان به این هشدارها، منجر به اوج گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است.

در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره
شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این محصول هشدار می
دادند، بی توجهی متولیان به این هشدارها، منجر به اوج

 
گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است. 

در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره
شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این محصول هشدار می
دادند، بی توجهی مسئولان به این هشدارها، منجر به اوج

 
گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است. 

گزارشات میدانی نشان می دهد که قیمت مرغ که از مدت ها قبل در بازار دو نرخی شده بود، مجدداً روند صعودي در پیش گرفته و
قیمت آن در مراکز خرده فروشی به 36 هزار و 500 تومان و بعضاً بیشتر، رسیده در حالی که نرخ مصوب این کالا 24 هزار و 900
تومان است ضمن اینکه عرضه آن نیز نسبت به هفته هاي قبل محدودتر شده و آن طور که مردم اظهار می کنند براي خرید این کالا
مجبور هستند به چندین مرکز خرید مراجعه کنند. در میادین میوه وتره بار هم که عرضه مرغ به قیمت مصوب بصورت روزانه در حال
انجام است، از یک سو میزان عرضه کاهش یافته و از سوي دیگر افزایش رجوع مردم به میادین براي خرید به نرخ مصوب، موجب

 
شکل گیري صف هاي طولانی در میادین شده است. 

 
فروردین 1400؛ هشدار مرغداران درباره وضعیت جوجه یک روزه 

هشدار فعالان صنعت طیور درباره وضعیت تولید مرغ از اواخر فروردین سال جاري شروع شد و در تاریخ 28 فروردین ماه 1400 بود
که کانون سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزارت خانه هاي جهاد کشاورزي و صمت با اشاره به شکل گیري بازار سیاه جوجه
گوشتی، اعلام کرد: اگر قیمت جوجه یک روزه تا هفته آینده به قیمت مصوب نرسد، این تشکل صنفی مسئولیتی درباره کاهش تولید

 
مرغ ندارد. 

 
اردیبهشت 1400؛ انتقاد مرغداران از عدم کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید و سرکوب نرخ مرغ 

 
13 اردیبهشت 1400 نیز مرغداران در نامه اي به کاظم خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي خواستار کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید شدند. 

کانون سراسري مرغداران گوشتی کشور در این نامه ضمن انتقاد از دخالت دولت در بازار مرغ و سرکوب قیمتی این کالا، خواستار
کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید مرغ شد و تاکید کرد که اعلام آمار ساختگی و ادعاهاي غیر واقعی در خوب نشان دادن شرایط و



 
عملکرد دولت، واقعیت را تغییر نمی دهد. 

همچنین در تاریخ 16 اردیبهشت 1400، حبیب اسداله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی با بیان اینکه افزایش قیمت
مؤلفه هاي تولید، بازار مرغ را بی ثبات می کند، گفت: بعد از اینکه دولت با تأخیر چندماهه، یازدهم فروردین ماه با اصلاح قیمت، نرخ
هر کیلوگرم مرغ زنده را 17 هزار و 100 تومان و مرغ گرم را 24 هزار و 900 تومان اعلام کرد انتظار این بود که قیمت مؤلفه هاي

 
تولید افزایش نیابد، اما این انتظار برآورده نشد. 

 
خرداد 1400؛ هشدار تولیدکنندگان درباره بازار نابسامان جوجه یک روزه و لزوم اتخاذ تدابیر لازم از سوي دولت 

اواخر خرداد ماه سالجاري نیز، حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی گفت: نرخ مصوب جوجه یک روزه

 
گوشتی 4,200 تومان است اما جوجه با این قیمت یافت نمی شود. 

وي با بیان اینکه مسئولان باید در کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید، تدابیر بیشتري اتخاذ و این مساله را مدیریت کنند، گفت: افزایش
قیمت مؤلفه هاي تولید، افزایش قیمت تمام شده را به دنبال دارد و به دلیل سرکوب قیمتی که از سوي دولت براي محصول نهایی
اتفاق می افتد، گاهاً تولیدکنندگان زیان می کنند به طور مثال بعد از تصویب و اعلام قیمت 24900 تومانی تاکنون ما شاهد افزایش
15 تا 20 درصدي قیمت مؤلفه هاي تولید مانند جوجه، ذرت، سویا، حمل و ریز مغذي ها بوده ایم اما این اثرات را در قیمت فعلی
مرغ نمی بینیم و اصلاح قیمت صورت نگرفته است. البته برخی از این افزایش قیمت مؤلفه ها مانند جوجه مربوط به عدم نظارت و

 
سودجویی در بازار است که متأسفانه دولت نسبت به آن بی تفاوت است. 

 
تیر 1400؛ مرغداران با کمبود نهاده هاي دامی مواجه هستند 

اوایل تیر ماه جاري، محمد یوسفی، رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی با اشاره به اینکه در حال حاضر مشکل اصلی تولید
کمبود نهاده هاي دامی است، گفت: در حال حاضر بحث اصلی که مطرح است، مسئله بودن و نبودن است. زمانی که دان در اختیار
مرغداران قرار نگیرد، جوجه ریزي نیست و براساس برنامه ریزي و پیش بینی هاي انجام شده، صورت نخواهد گرفت و واحدهاي مرغ

 
مادر نیز تولید خود را کاهش می دهند. بنابراین این احتمال وجود دارد که با کاهش شدید تولید مواجه شویم. 

همچنین در تاریخ 13 تیر 1400، کانون سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزیر جهاد کشاورزي خواستار بازنگري در قیمت

 
مصوب مرغ با توجه به افزایش نرخ مؤلفه هاي تولید شدند و اعلام کردند که قیمت مرغ اصلاح نشود، تولید آن کاهش می یابد. 

بعد از اینکه دولت با تأخیر چندماهه، یازدهم فروردین ماه با اصلاح قیمت، نرخ هر کیلوگرم مرغ زنده را 17 هزار و 100 تومان و مرغ

 
گرم را 24 هزار و 900 تومان اعلام کرد انتظار این بود که قیمت مؤلفه هاي تولید افزایش نیابد، اما این انتظار برآورده نشد 

 
گرماي هوا، مشکلات تولید را تشدید کرد 

در کنار مشکلات مذکور، گرماي شدید هوا نیز مزید بر علت شده تا تولید مرغ در هفته هاي اخیر دچار چالش جدي شود و قیمت آن
روند صعودي را پیش بگیرد، در همین زمینه حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی با بیان اینکه طی هفته

 
هاي اخیر، تولید مرغ دچار چالش هاي جدي شده است، 



کاهش تولید، تلفات و عدم وزن گیري مناسب مرغ ها را بخاطر استرس گرمایی از جمله این چالش ها عنوان و اضافه کرد: گرماي

 
شدید علاوه بر اینکه باعث شده مرغ ها به وزن مناسب نرسند، باعث ایجاد تلفات در جمعیت آنها نیز شده است. 

این فعال بخش خصوصی همچنین با اشاره به تداوم کمبود جوجه یک روزه از بی توجهی مسئولین به این مسأله انتقاد کرد و گفت:

 
ماه هاست که با کمبود و گرانی جوجه یک روزه مواجه هستیم و این مشکل کماکان پابرجاست. 

اسداالله نژاد با بیان اینکه قیمت جوجه یک روزه هم اکنون بالاي 7500 تومان است، افزود: این در حالی است که نرخ مصوب جوجه

 
یک روزه گوشتی 4200 تومان است. 

 
سرکوب قیمت تولید را کاهش داد 

وي همچنین از سیاست دولت در سرکوب قیمت مرغ علیرغم افزایش قیمت نهاده ها انتقاد کرد و افزود: بعد از اینکه قیمت مرغ 24
هزار و 900 تومان تعیین شد، هم شاهد افزایش نرخ مصوب نهاده ها بودیم و هم قیمت جوجه یک روزه افزایش شدید داشته اما نرخ

 
مصوب مرغ تغییري نکرده و دولت به بهانه حمایت از مصرف کنندگان، زیر بار اصلاح قیمت نمی رود که منطقی نیست. 

این فعال بخش خصوصی تأخیر بیش از یک ماه در بارگیري نهاده هاي دامی را پس از خرید این محصولات، از دیگر مشکلات

 
مرغداران عنوان کرد. 

با توجه به اتفاقاتی که سال گذشته در حوزه تولید و تأمین مرغ رخ داد، انتظار می رفت که دولتمردان با اصلاح مجموع سیاست
گذاري ها در این حوزه، زمینه رونق تولید در این صنعت را فراهم کنند اما تداوم سیاست هاي غلط سه سال گذشته اکنون بار دیگر
بحران تازه اي را در این صنعت رقم زده است که هم منجر به بحران تولید شده، هم مصرف کنندگان را متضرر کرده است چرا که
کاهش تولید و کاهش عرضه مرغ به بازار، منجر به افزایش شدید قیمت شده است. در حالی که اگر دولت از سرکوب قیمت دست
برمی داشت و بر قیمت دستوري خود پافشاري نمی کرد، قیمت مرغ اندکی افزایش می یافت اما تولید در وضعیت رونق و حفظ
اشتغال ادامه می یافت و با وفور عرضه مرغ به بازار، مردم به این ماده پروتئینی به راحتی دسترسی پیدا می کردند. اما اکنون با تداوم

 
سیاست هاي غلط دولت، احتمال اینکه دولت ناچار شود با صرف منابع ارزي کشور، به واردات روي بیاورد بالاست. 

نکته قابل توجه و عجیب در این میان، بی توجهی مسئولان به وضعیت تولید داخل، بحث اشتغال زایی و حفظ منابع ارزي کشور است
و به نظر می رسد هشدارها و مباحث کارشناسی که مطرح می شود براي مسئولان اهمیت ندارد و همواره تنها اقدام محکمی که از
مسئولان در زمینه تنظیم بازار شاهد هستیم ممنوعیت ناگهانی صادرات یا واردات کالا به کشور است که این اقدامات نیز معمولاً راه به
جایی نمی برد و علاوه بر اینکه تولیدکننده نابود می شود، مصرف کننده نیز زیان بزرگی می کند. بدیهی است اصرار به تداوم سیاست
هاي غلط سه سال گذشته اکنون دیگر نمی تواند ناشی از ناآگاهی یا بی اطلاعی باشد و جاي سوال دارد که چرا عده اي کمر به

نابودي صنعت دام و طیور کشور بسته اند.



زنان آسیب دیده اجتماعی وام 100 میلیونی دریافت می کنند

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1400/04/25

 
زنان آسیب دیده اجتماعی وام 100 میلیونی دریافت می کنند 

باشگاه خبرنگاران جوان نوشت: قبادي دانا گفت:مبلغ 100 میلیون تومان وام اشتغال براي مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی
از محل بند ب تبصره 16 اختصاص پیدا می کند. وحید قبادي دانا معاون وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور در بازدید از مرکز
خدمات روزانه زنان و دختران آسیب دیده اجتماعی راه نوین اظهار کرد: براي زنان آسیب دیده اجتماعی که راه نوین را انتخاب کردند
و تغییر مسیر داده اند این راه، راهی براي بازگشت به جامعه و خانواده است . وي افزود: مبلغ100میلیون تومان وام اشتغال براي
مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی از محل بند ب تبصره16 اختصاص پیدا می کند. این تسهیلات به صورت قرض الحسنه

 
براي ایجاد اشتغال هاي پایدار می تواند در نظر گرفته شود. 

قبادي دانا بیان کرد: امیدواریم این امر وسیله اي باشد براي کمک به زنان آسیب دیده اجتماعی تا بتوانند راه جدیدي را براي زندگی
در درون خانواده و در بستر جامعه تجربه کنند.



«تارا» خودروي مشتري پسند است

منبع: حزب االله نیوزشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1400/04/25

حزب االله:عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت:
ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند.

به گزارش شبکه خبري تحلیلی حزب االله به نقل از تسنیم، نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، گفت: کمیسیون
صنایع و معادن مجلس در کنار انتظاراتی که از خودروسازان دارد، از شرایط تامین نهاده هاي تولید از جمله ورق هاي فلزي، فولاد،
آلومینیوم و مس به قیمت هاي روز و جهانی توسط قطعه سازان و خودروسازان و عدم قیمت گذاري دستوري در زنجیره تامین خودرو
نیز مطلع است؛ به همین جهت قرار است در جلسه اي که برگزار خواهد شد، به این موضوعات و نحوه قیمت گذاري خودرو، رسیدگی
شود. یوسف داودي، با بیان این که هرگونه تغییر افزایش قیمت خودرو باید در گرو افزایش قابل قبول سطح ایمنی راننده و سرنشینان
و آپشن هاي محصولات تولیدي خودروسازان باشد، گفت: تنها در این صورت است که می توان این افزایش قیمت را توجیه کرد. بر
اساس گزارش هاي دریافتی از خودروسازان، در محصولات جدید ایران خودرو شاهد کاهش مصرف سوخت، افزایش ایمنی و به

 
روزآوري محصولات به ویژه خودروهاي جدید هستیم. 

وي عنوان کرد: در آخرین جلسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که با حضور نمایندگان وزارت صمت، شوراي رقابت
و ایران خودرو برگزار شد، مقرر شد تا خودروسازان قیمت تمام شده محصولات خود را بر اساس ریز قطعات خودرو و هزینه هاي

 
دستمزد، انرژي، نیروي انسانی و... را در جلسه آتی به کمیسیون اعلام کنند تا میزان سود و زیان و قیمت نهایی خودرو، بررسی شود. 

نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر این که نظر کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی این است که
تولید داخل منجر به افزایش اشتغال می شود و از این رو، رویکرد حمایتی از خودروسازان داخلی دارد، بیان کرد: به ویژه تولید داخلی
که قابلیت صادرات و رقابت با خودروسازان خارجی را داشته باشد، همواره مورد حمایت کمیسیون صنایع و معادن و نمایندگان مجلس

 
بوده است. 

وي در ادامه با بیان این که از سوي دیگر مردم باید در قبال پولی که براي خرید خودرو پرداخت می کنند، رفاه و ایمنی بیشتري را
تجربه کنند، خاطرنشان کرد: محصولات جدید ایران خودرو و به خصوص خودروي تارا که داراي استانداردهاي جهانی است و توانسته
انتظارات مشتریان را برآورده کند. سعی کمیسیون نیز بنابر فرمایشات مقام معظم رهبري که تاکید بر تولید، پشتیابی و مانع زدایی ها

 
داشتند، کمک به خودروسازان داخلی است تا بتوانند مشکلاتی که بر سر راه تولید و اشتغال قرار دارد را از میان بردارند. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم
و غیر مستقیم اشتغالزایی کند، اظهار کرد: بخش اعظم اشغالزایی غیر مستقیم، مربوط به شبکه قطعه سازان است؛ به همین جهت،

مجلس و نمایندگان آن، همواره از تولیداتی که به این شکل در کشور موجب ایجاد اشتغال می شود، حمایت می کند.



کرمانیان امسال به جشنواره کارآفرینان برتر ، رغبت نشان ندادند

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1400/04/25

 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کرمان: 

 
کرمانیان امسال به جشنواره کارآفرینان برتر ، رغبت نشان ندادند 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کرمان از کاهش استقبال از جشنواره کارآفرینان برتر به دلیل نبود حمایت هاي مالی و معنوي

 
مناسب خبر داد. 

وي گفت: به علت اینکه از شرکت کنندگان جشنواره کارآفرینان برتر حمایت هاي مالی و معنوي مناسبی نداشته ایم با سیر نزولی

 
ثبت نام کنندگان در جشنواره هاي اخیر مواجه ایم. 

به گزارش خبرنگارمهر، رضا اسماعیلی در جلسه کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري استان کرمان گفت: با برگزاري جشنواره
کارآفرینان برتر، شناسایی و انتخاب کارآفرینان برتر باعث توسعه و ترویج فرهنگ کارآفرینی، ایجاد فضاي تعامل و همکاري میان

 
فعالان اقتصادي و مشارکت کارآفرینان در توسعه اقتصادي کشور می شویم. 

اسماعیلی با اشاره به زمان ثبت نام در چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر گفت: ثبت نام براي شرکت در این جشنواره از اول تیرماه
آغاز شده است و تا دهم مرداد ماه ادامه دارد. امسال فعالان صنایع دستی نیز می توانند بدون داشتن مجوز ثبت نام کنند و البته

 
افرادي که در سال هاي گذشته به عنوان کارآفرین برتر انتخاب شده اند اجازه ثبت نام ندارند. 

وي افزود: تفاوت مهم این دوره از جشنواره با سایر دوره ها بخش گردشگري و صنایع دستی است که به عنوان یکی از بخش هاي
تخصصی جشنواره در کنار بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات اضافه و از همکاري وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع

 
دستی در این دوره استفاده شده است. 

اسماعیلی همچنین با اشاره به جزئیات این جشنواره تشریح کرد: شرکت کنندگان ابتدا باید از فیلترهاي اولیه عبور کنند و بعد به
مرحله بعدي که همان مرحله میدانی است، برسند که با حضور دو داور غیر بومی نیز ارزیابی می شوند که تاکنون 43 کارآفرین برتر

 
استانی و 10 کارآفرین برتر کشوري داریم. 

وي عنوان کرد: متأسفانه به علت اینکه از شرکت کنندگان حمایت هاي مالی و حتی معنوي مناسبی نداشته ایم با سیر نزولی ثبت نام
کنندگان در جشنواره هاي اخیر مواجه هستیم. امیدوارم هر چه سریع تر بتوانیم این مشکل را حل کنیم و افراد را براي معرفی شدن

 
تشویق کنیم تا بتوانیم از تجارب آنها در عرصه هاي مختلف اقتصادي بهره ببریم. 

متقاضیان می توانند براي نام نویسی به سامانه جشنواره کارآفرینان برتر به نشانیkarafarinanebartar.ir یا
karafarinanebartar.mcls.gov.ir مراجعه کنند.



کرمانیان امسال به جشنواره کارآفرینان برتر ، رغبت نشان ندادند

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1400/04/25

 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کرمان: 

 
کرمانیان امسال به جشنواره کارآفرینان برتر ، رغبت نشان ندادند 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کرمان از کاهش استقبال از جشنواره کارآفرینان برتر به دلیل نبود حمایت هاي مالی و معنوي

 
مناسب خبر داد. 

وي گفت: به علت اینکه از شرکت کنندگان جشنواره کارآفرینان برتر حمایت هاي مالی و معنوي مناسبی نداشته ایم با سیر نزولی

 
ثبت نام کنندگان در جشنواره هاي اخیر مواجه ایم. 

به گزارش خبرنگارمهر، رضا اسماعیلی در جلسه کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري استان کرمان گفت: با برگزاري جشنواره
کارآفرینان برتر، شناسایی و انتخاب کارآفرینان برتر باعث توسعه و ترویج فرهنگ کارآفرینی، ایجاد فضاي تعامل و همکاري میان

 
فعالان اقتصادي و مشارکت کارآفرینان در توسعه اقتصادي کشور می شویم. 

اسماعیلی با اشاره به زمان ثبت نام در چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر گفت: ثبت نام براي شرکت در این جشنواره از اول تیرماه
آغاز شده است و تا دهم مرداد ماه ادامه دارد. امسال فعالان صنایع دستی نیز می توانند بدون داشتن مجوز ثبت نام کنند و البته

 
افرادي که در سال هاي گذشته به عنوان کارآفرین برتر انتخاب شده اند اجازه ثبت نام ندارند. 

وي افزود: تفاوت مهم این دوره از جشنواره با سایر دوره ها بخش گردشگري و صنایع دستی است که به عنوان یکی از بخش هاي
تخصصی جشنواره در کنار بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات اضافه و از همکاري وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع

 
دستی در این دوره استفاده شده است. 

اسماعیلی همچنین با اشاره به جزئیات این جشنواره تشریح کرد: شرکت کنندگان ابتدا باید از فیلترهاي اولیه عبور کنند و بعد به
مرحله بعدي که همان مرحله میدانی است، برسند که با حضور دو داور غیر بومی نیز ارزیابی می شوند که تاکنون 43 کارآفرین برتر

 
استانی و 10 کارآفرین برتر کشوري داریم. 

وي عنوان کرد: متأسفانه به علت اینکه از شرکت کنندگان حمایت هاي مالی و حتی معنوي مناسبی نداشته ایم با سیر نزولی ثبت نام
کنندگان در جشنواره هاي اخیر مواجه هستیم. امیدوارم هر چه سریع تر بتوانیم این مشکل را حل کنیم و افراد را براي معرفی شدن

 
تشویق کنیم تا بتوانیم از تجارب آنها در عرصه هاي مختلف اقتصادي بهره ببریم. 

متقاضیان می توانند براي نام نویسی به سامانه جشنواره کارآفرینان برتر به نشانیkarafarinanebartar.ir یا
karafarinanebartar.mcls.gov.ir مراجعه کنند.



گزارش بازتاب خبري برگزاري سمپوزیوم

منبع: ماهنامه اقتصاد و بیمهشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1400/04/25

خبرگزاري ایسنا https://www.isna.ir/news/1400041812741/   خبرگزاري تسنیم ...
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طرح ممنوعیت خروج مدیران پس از اتمام مسئولیت در کمیسیون قضایی

مجلس بررسی می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش خبرگزاري فارس، دستورکار کمیسیون هاي

 
تخصصی مجلس شوراي اسلامی اعلام شد. 

این کمیسیون ها روزهاي شنبه، یک شنبه، دوشنبه و سه

 
شنبه هفته آینده تشکیل جلسه خواهند داشت. 

دستورکار کمیسیون هاي تخصصی مجلس به شرح ذیل

 
است: 

 
کمیسیون اصل نود: اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
بررسی "طرح اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور" در اصل نود 

 
نشست عمومی کمیسیون براي بررسی گزارش هاي تهیه شده جهت قرائت از تریبون مجلس 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
نشست با رؤساي سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور و سازمان امور اراضی 

کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري: طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و

 
دانشگاه ها 

 
طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و دانشگاه ها 

طرح الحاق سه تبصره به ماده (4) قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی در دانشگاه ها و مراکز آموزش

 
عالی کشور 

 
نشست هیأت رئیسه کمیسیون 



 
کمیسیون اجتماعی: دعوت از مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 

بررسی طرح استفساریه تبصره (1) ماده 103 قانون مدیریت خدمات کشوري با حضور نمایندگان سازمان اداري و استخدامی کشور،

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه
با حضور نمایندگان قوه قضائیه، سازمان اداري و استخدامی کشور، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه ها و سازمان هاي

 
مرتبط. 

جلسه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی گزارش کمیته تعاون در خصوص «طرح تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمرانی
شهرستانی و استانی» (ثبت 228) و «طرح اصلاح ماده 5 قانون تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی» (ثبت 332)

 
با حضور نمایندگان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

دعوت از مدیرعامل محترم سازمان تأمین اجتماعی و مدیرعامل محترم سازمان بیمه سلامت ایران به منظور ارائه گزارش در خصوص
حذف دفترچه هاي کاغذي درمان و نیز ارائه گزارش سازمان تأمین اجتماعی در خصوص نحوه اجراي وجوه تخصیص داده شده در بند
(و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور در خصوص بیمه هاي اجتماعی قالیبافان، بافندگان فرش، صیادان شمال و جنوب

 
و… 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی در خصوص توانمندسازي زنان سرپرست خانوار و بررسی و ارزیابی اقدامات به عمل آمده در

 
راستاي اجراي تبصره 16 قانون بودجه 1400 کل کشور 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی به منظور بررسی و شناسایی الگوي مداخله و ارتقاي شاخص هاي پیشرفت منطقه اي در حوزه

 
مسائل و آسیب هاي اجتماعی با اولویت زنان و خانواده 

جلسه فوق العاده کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی علل عدم اجراي کامل قوانین حوزه ایثارگران بویژه در خصوص

 
اجراي فوق العاده هاي ایثارگري و تبدیل وضعیت فرزندان استخدامی ایثارگران 

جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار به منظور ادامه بررسی طرح بیمه کارگران ساختمانی با حضور نمایندگان وزارت راه و
شهرسازي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور و سایر دستگاه هاي

 
مرتبط. 

 
کمیسیون اقتصادي: بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم 

دعوت از وزیر نیرو براي بررسی تقاضاي اعمال ماده (234) آئین نامه داخلی در خصوص «آثار گسترده اقتصادي نقض قوانین و

 
مقررات صنعت برق» و اتخاذ تصمیم براي ارسال موضوع به قوه قضائیه 

بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم جهت ارائه به صحن علنی بر اساس ماده (45) آئین نامه داخلی



 
مجلس 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون در خصوص بررسی اخبار روز و نحوه رسیدگی به طرح ها و لوایح 

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی: بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با

 
کشورهاي خارجی 

 
مروري بر آخرین اخبار و تحولات با حضور مسئولین محترم ذي ربط 

 
استماع گزارش نماینده مردم زاهدان در خصوص آخرین وضعیت بهداشت و درمان استان سیستان و بلوچستان 

ارائه خلاصه گزارش نشست فوق العاده کمیسیون به منظور بررسی قطعی مکرر آب و برق و تجمعات اعتراضی مردم در برخی از نقاط

 
کشور 

 
استماع گزارش نشست مشترك کمیسیون با مسئولین ذي ربط در خصوص تعرضات پهپادي به مراکز هسته اي کشور 

 
ادامه بررسی و جمع بندي نهایی طرح اصلاح قانون بسیج سازندگی 

 
مراسم قدردانی، تودیع و معارفه معاون حقوقی و امور مجلس نیروي انتظامی 

 
استماع گزارش رئیس کمیته روابط خارجی در خصوص دستاوردهاي سفر گروه دوستی پارلمانی تهران – دمشق 

بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی در کمیسیون امنیت

 
ملی و سیاست خارجی 

 
بررسی طرح حمایت همه جانبه از مراکز علمی و تحقیقاتی ضد استکباري و اشخاص زیان دیده از اقدامات دولت آمریکا 

 
بررسی طرح استقلال حراست نهادها و دستگاه هاي اجرایی 

 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها: بازدید اعضا کمیسیون از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بازدید اعضا کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بررسی اولویت هاي نظارتی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در اجلاسیه دوم دوره یازدهم 

کارگروه بررسی طرح اصلاح جدول حوزه هاي انتخابیه مجلس شوراي اسلامی با حضور نمایندگان پیشنهاد دهنده، کارشناس مرکز

 
پژوهش ها و دستگاه هاي اجرایی ذي ربط 



بررسی طرح ها و لوایح دستور کار کمیته هاي تخصصی (بررسی آمایش و توسعه استان ها- مدیریت شهري و روستایی- احزاب و

 
سازمان هاي مردم نهاد-شوراهاي اسلامی کشور-امنیت داخلی-مدیریت بحران) 

 
کمیسیون انرژي: بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

 
بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

بررسی درخواست جمعی از نمایندگان محترم مجلس در خصوص عملکرد وزارت نفت در تأسیس مؤسسه غیرتجاري پارك فناوري و

 
نوآوري نفت و گاز 

 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات: رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

جمع بندي و اتخاذ تصمیم پیرامون گزارش کمیته دیوان محاسبات و امور مالی مجلس در خصوص مشکلات ناشی از اجراي اجزا (1)

 
و (7) بند الف تبصره (12) قانون بودجه سال 1400( نحوه اعمال افزایش و تعیین سقف حقوق) 

بحث و بررسی پیرامون تصمیمات اتخاذ شده و اقدامات به عمل آمده در اجراي بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور

 
(موضوع همسان سازي حقوق بازنشستگان وموارد مندرج در جز (2) این بند به ویژه نظام رتبه بندي معلمان) 

 
ارائه گزارش و بحث و تبادل نظر پیرامون سامانه جامع بودجه ریزي، اعمال مصوبات و پایش و نظارت بر قوانین بودجه سنواتی 

 
رسیدگی به طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

 
ادامه رسیدگی به طرح احداث طرح هاي عمرانی دستگاه هاي اجرایی دولتی از طریق واگذاري و یا مشارکت با اشخاص دولتی 

 
ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
ارزیابی بودجه هاي سنواتی در برنامه هاي توسعه 

کمیسیون بهداشت و درمان: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان در خصوص نحوه همکاري وزارت بهداشت با

 
سازمان جهانی بهداشت 

 
استماع گزارش مسئول کمیته دارو و غذا در خصوص آخرین وضعیت تولید و توزیع واکسن کرونا در کشور 

ادامه بررسی درخواست تعدادي از نمایندگان محترم در خصوص اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی (اجراي
ناقص جز «یک» بند (ج) تبصره 17 قانون بودجه 1399 موضوع حذف انواع دفترچه هاي کاغذي بیمه) با حضور مدیر عامل سازمان

 
تأمین اجتماعی و مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران 



 
بررسی استفساریه تبصره (1) ماده (103) قانون مدیریت خدمات کشوري 

 
بازدید از بیمارستان فوق تخصصی ولیعصر (عج) ناجا 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در خصوص نحوه همکاري

 
وزارتخانه مذکور با سازمان جهانی بهداشت ونحوه عملکرد مالی و بودجه اي و هزینه کرد آن وزارت در دوران کرونا 

 
بررسی مشکلات فعالان در حوزه تجهیزات پزشکی کشور و راهکارهاي اجرایی رفع آن در دولت آینده 

 
بررسی آخرین وضعیت واردات و تولید مواد اولیه دارو و نحوه تخصیص ارز به آن 

کمیسیون صنایع و معادن: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي

 
صنعتی 

 
بررسی اخبار و اطلاعات واصله 

 
تبادل نظر و اخذ پیشنهادها، نظرات و راهکاري اعضاي محترم در خصوص اولویت هاي کاري کمیسیون 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی با حضور نمایندگان

 
متقاضی و وزیر صنعت معدن و تجارت و معاونین مربوط 

ادامه بررسی طرح اصلاح موادي از قانون معادن کشور و طرح هاي اصلاح ماده 24 قانون معادن مصوب سال 1377 و طرح استفساریه
تبصره 3 ماده 6 قانون اصلاح معادن مصوب 1390و طرح اصلاح مواد 9 و 15 قانون معادن با حضور مسئولان دستگاه هاي اجرایی

 
ذیربط، دیوان محاسبات کشور و کارشناسان مرکز پژوهش هاي مجلس و اتاق ایران 

 
کمیسیون عمران: بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بررسی اعتبارات قیر در قانون بودجه سال 1400 کل کشور و نحوه توزیع آن 

 
بررسی مواد ارجاعی طرح جهش تولید و تأمین مسکن اعاده شده از شوراي نگهبان 

 
کمیسیون فرهنگی: تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي 



تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي با حضور مسئولین و کارشناسان مرکز پژوهش

 
ها 

 
کمیسیون قضائی و حقوقی: بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی لایحه مبارزه با قاچاق انسان و اعضاي بدن و مجازات عبور دهندگان غیرمجاز افراد از مرزهاي کشور 

 
بررسی لایحه تجارت 

بررسی طرح ممنوعیت خروج مسئولین و مدیران نظام جمهوري اسلامی پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپري شدن مراحل قانونی

 
کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست: بررسی آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها 

رسیدگی و نظارت بر روند برگشت اختیارات وزارت جهاد کشاورزي با توجه به اتمام زمان لغو قانون تمرکز وظایف و اختیارات مربوط
به بخش کشاورزي در وزارت جهاد کشاورزي در تاریخ 22/ 04/ 1400  با دعوت از وزیر محترم جهاد کشاورزي و سایر مدیران دستگاه

 
هاي اجرایی ذیربط 

بررسی تقاضاي تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان محترم از شرکت ملی کشت و صنعت و دامپروري پارس به استناد ماده (212)

 
آئین نامه داخلی مجلس 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت تولید مرغ و نوسانات قیمت مرغ با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

بررسی آخرین وضعیت خروج نهاده هاي دپو شده از انبارهاي بنادر و گمرکات و ارائه گزارش کمیته اعزامی از سوي کمیسیون به بندر

 
امام خمینی در خصوص نهاده ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
نشست مشترك در خصوص اصول حاکم بر حکمرانی آب با دعوت از اساتید و مدیران دستگاه هاي ذیربط 

انتهاي پیام/



عضو کمیسیون صنایع مجلس: «تارا» خودروي مشتري پسند است

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1400/04/25

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت: ایران خودرو
توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند. نوشته عضو کمیسیون صنایع مجلس:

«تارا» خودروي مشتري پسند است اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با
بیان این که «تارا» خودروي مشتري پسند است گفت:
ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت

 
مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی کند. 

به گزارش درآمد نیوز و به نقل از خبرگزاري تسنیم،
نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، گفت: کمیسیون صنایع و معادن مجلس در کنار انتظاراتی که از خودروسازان دارد، از
شرایط تامین نهاده هاي تولید از جمله ورق هاي فلزي، فولاد، آلومینیوم و مس به قیمت هاي روز و جهانی توسط قطعه سازان و
خودروسازان و عدم قیمت گذاري دستوري در زنجیره تامین خودرو نیز مطلع است؛ به همین جهت قرار است در جلسه اي که برگزار

 
خواهد شد، به این موضوعات و نحوه قیمت گذاري خودرو، رسیدگی شود. 

یوسف داودي، با بیان این که هرگونه تغییر افزایش قیمت خودرو باید در گرو افزایش قابل قبول سطح ایمنی راننده و سرنشینان و
آپشن هاي محصولات تولیدي خودروسازان باشد، گفت: تنها در این صورت است که می توان این افزایش قیمت را توجیه کرد. بر
اساس گزارش هاي دریافتی از خودروسازان، در محصولات جدید ایران خودرو شاهد کاهش مصرف سوخت، افزایش ایمنی و به

 
روزآوري محصولات به ویژه خودروهاي جدید هستیم. 

وي عنوان کرد: در آخرین جلسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی که با حضور نمایندگان وزارت صمت، شوراي رقابت
و ایران خودرو برگزار شد، مقرر شد تا خودروسازان قیمت تمام شده محصولات خود را بر اساس ریز قطعات خودرو و هزینه هاي

 
دستمزد، انرژي، نیروي انسانی و... را در جلسه آتی به کمیسیون اعلام کنند تا میزان سود و زیان و قیمت نهایی خودرو، بررسی شود. 

نماینده مردم سراب در مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر این که نظر کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی این است که
تولید داخل منجر به افزایش اشتغال می شود و از این رو، رویکرد حمایتی از خودروسازان داخلی دارد، بیان کرد: به ویژه تولید داخلی
که قابلیت صادرات و رقابت با خودروسازان خارجی را داشته باشد، همواره مورد حمایت کمیسیون صنایع و معادن و نمایندگان مجلس

 
بوده است. 

وي در ادامه با بیان این که از سوي دیگر مردم باید در قبال پولی که براي خرید خودرو پرداخت می کنند، رفاه و ایمنی بیشتري را
تجربه کنند، خاطرنشان کرد: محصولات جدید ایران خودرو و به خصوص خودروي تارا که داراي استانداردهاي جهانی است و توانسته
انتظارات مشتریان را برآورده کند. سعی کمیسیون نیز بنابر فرمایشات مقام معظم رهبري که تاکید بر تولید، پشتیابی و مانع زدایی ها 

 
داشتند، کمک به خودروسازان داخلی است تا بتوانند مشکلاتی که بر سر راه تولید و اشتغال قرار دارد را از میان بردارند. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با بیان این که ایران خودرو توانسته با افزایش تولیدات خود، به صورت مستقیم
و غیر مستقیم اشتغالزایی کند، اظهار کرد: بخش اعظم اشغالزایی غیر مستقیم، مربوط به شبکه قطعه سازان است؛ به همین جهت،

مجلس و نمایندگان آن، همواره از تولیداتی که به این شکل در کشور موجب ایجاد اشتغال می شود، حمایت می کند.





پیشرانی بخش معدن با واگذاري معادن حبس شده به اهل فن

منبع: تفاهم آنلاینشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1400/04/25

با توجه به قول وزیر صمت در روز اخذ راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت
قرار گرفت و با تلاش کارگزاران این بخش و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام

مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور ... نوشته پیشرانی بخش معدن با ...

 پیشرانی بخش معدن با واگذاري معادن حبس شده به

 
اهل فن 

با توجه به قول وزیر صمت در روز اخذ راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت
و با تلاش کارگزاران این بخش و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و
نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن همراه بود، در جهت
عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله، نسبت به واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در

 
اوایل سال جاري اقدام شد. 

وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن در خصوص احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود و در گام
نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500 محدوده معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش
این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت
دستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و بدون مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي

 
این طرح آماده گردید. 

 
در این خصوص نظر برخی از فعالان اقتصادي بخش خصوصی، صاحبنظران و کارشناسان حوزه معدن را جویا شدیم: 

 
فعال شدن زنجیره هاي تولید با آزادسازي معادن حبس شده 

رییس سازمان نظام مهندسی معدن برگزاري مزایده بزرگ واگذاري 6 هزار محدوده و معدن غیر فعال را عاملی براي فعال شدن بقیه

 
زنجیره هاي تولید در بخش معدن اعلام کرده و می گوید:  اشتغال و اقتصاد کشور با اجراي این طرح تحت تاثیر قرار خواهد گرفت. 



وي همچنین فعال شدن محدوده هاي حذف شده از چرخه تولید بخش معدن را جزء خواسته هاي چندین ساله این بخش می داند و
می افزاید: در سازمان نظام مهندسی معدن هم تمهیدات لازم اندیشیده شده بود تا بتوانیم در جامه عمل پوشاندن به این طرح بزرگ

 
و تسهیل در امر سرمایه گذاري متقاضیان، اقدامات مناسب را انجام دهیم. 

رییس نظام مهندسی معدن اقدامات اخیر وزارت صمت را فصل نوینی در فعالیت هاي معدن کاري کشور اعلام می کند و می افزاید:
 اگر حتی یک پنجم از پنج هزار و 800 معدن و محدوده معدنی یاد شده فعال شود، 20 درصد به وسعت محدوده هاي فعلی معدنی
کشور اضافه می شود و بسته به حجم سرمایه گذاري در چشم انداز معدن کاري، فضاي بسیار خوبی را از نظر سرمایه گذاري، تولید و

 
اشتغال ایجاد خواهد کرد. 

 
ایجاد جهش بزرگ در بخش معدن 

رییس خانه معدن ایران نیز در همین خصوص می گوید: رونمایی از 6 هزار محدوده و معدن غیر فعال، فضاي جدیدي را در این بخش

 
ایجاد کرده است. 

به اعتقاد بهرامن، با رونمایی از طرح وزارت صمت، حداقل 60 هزار میلیارد تومان سرمایه در بخش معدن جذب خواهد شد و با اراده

 
این وزارتخانه، جهشی بزرگ در این بخش از نظر اشتغال و سرمایه گذاري ایجاد می شود. 

او می گوید: بر اساس اصل 44 و 45 قانون اساسی، وظایف بخش معدن به وزارت صمت سپرده شده است و این وزارتخانه با اقداماتی

 
که اخیرا انجام داد، به وظایف خود بر اساس قانون اساسی به خوبی عمل کرد. 

رییس خانه معدن معتقد است : با آزاد سازي 6 هزار محدوده و معدن غیر فعال در محیط هاي معدنی با در نظر گرفتن 20 شغل براي
هر محدوده، به طور مستقیم شاهد حداقل 120 هزار شغل هستیم و با احتساب میانگین نسبتا پایین در اشتغال مستقیم و غیر

 
مستقیم، شاهد ایجاد 800 هزار شغل در سطح کشور خواهیم بود. 

 
معارض نداشتن محدوده هاي آزاد شده معدنی، نقطه قوت این طرح است 

از سوي دیگر دبیر انجمن سنگ آهن ایران، معارض نداشتن محدوده ها و معادن آزادسازي شده را مهمترین نکته و نقطه قوت این
طرح بر می شمرد و توسعه کمی و کیفی، افزایش سرمایه گذاري و ارتقاي بهره وري در معادن را از پیامدها و آثار مثبت این طرح

 
عنوان می کند. 

سعید عسگرزاده درباره اقدام وزارت صمت در آزادسازي معاون و محدوده هاي حبس شده، می افزاید: هیچ کس با کلیت این موضوع

 
مشکلی ندارد و قطعا هر اقدامی در راستاي تسهیل در بهره برداري از معادن مفید خواهد بود. 

 
به گفته این مقام صنفی، باید پذیرفت اثرگذاري این اقدام به شدت متاثر از نوع اجراي آن است. 

 
رونق سرمایه گذاري معادن با واگذاري به اهل فن 



رئیس کمیته بورس و تامین مالی خانه معدن هم در خصوص اجراي طرح آزادسازي 6000 محدوده و معدن غیر فعال کشور بیان می
کند: معادن پتانسیل بسیاري در بخش سرمایه گذاري دارند اگر سرمایه گذاري در بخش معدن به شکل صحیحی انجام شود بازدهی

 
قابل توجهی خواهد داشت. 

محمدرضا عربی مزرعه شاهی با اشاره به اینکه معادن را می توان از لحاظ کیفیت مواد کانی به معادن غنی، متوسط وضعیف از نظر
بازدهی سرمایه گذاري تقسیم کرد، می گوید: در میان محدوده ها و معادنی که در حال واگذاري هستند مطمئنا از هر سه طیف

 
معدن وجود خواهد داشت. 

وي با تاکید بر تقویت سرمایه گذاري در بخش معدن اظهار  می دارد: در مجموع حوزه معدن حوزه پر پتانسیل و با قابلیت مطلوب
است اگر سرمایه گذاري در آن به روش صحیح و با رعایت مسائل کارشناسی باشد حتماً نیازهاي کشور را تامین خواهد کرد و کمک

 
قابل توجه به ایجادشغل بویژه در مناطق محروم و دور افتاده خواهد کرد. 

وي در ادامه با اشاره به موضوع واگذاري معادن از طریق مزایده، بیان می کند: در سال هاي گذشته تعداد زیادي محدوده هاي معدنی
راکد و بلااستفاده بودند که وزارت صمت با حمایت ریاست جمهوري تصمیم گرفت که این محدوده ها به افراد متخصص و داراي

 
اهلیت واگذار شود، اکنون با همت دولت این محدوده ها آماده واگذاري شده است. 

عربی مزرعه شاهی با اشاره به اینکه اصل طرح واگذاري معادن به افراد متخصص و داراي فن بسیار اقدام ارزشمندي است، تصریح می
کند: نباید اجازه دهیم که محدوده هاي معدنی در کشور بدون استفاده باشند، این اقدام صحیحی نیست که محدوده اي داراي
پتانسیل سال ها رها شده و در آن سرمایه گذاري انجام نشود و  اکنون که بهره برداران می توانند در یک شرایط رقابتی به سرمایه

 
گذاري در این حوزه بپردازند قابل تقدیر است. 

 
بالفعل شدن ظرفیتهاي بالقوه با ورود سرمایه هاي جدید 

از سوي دیگر رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد مطرح می کند: با طرح آزادسازي پهنه ها می توان سرمایه گذاري بر بخش معدن را

 
تقویت و این ظرفیت بالقوه را بالفعل کرد. 

 
بهرام سبحانی می گوید: نکته مهم در طرح واگذاري پهنه ها آن است که صلاحیت افراد باید تایید شود. 

وي می افزاید: معادن و پهنه ها طی این سال ها در دست افرادي بوده که هیچ بهره برداري از این مواد معدنی نکرده اند، بنابراین با

 
طرح آزادسازي پهنه ها می توان سرمایه گذاري بر بخش معدن را تقویت و این ظرفیت بالقوه را بالفعل کرد. 

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد با بیان اینکه صلاحیت افراد یکی از عوامل مهم در آزادسازي پهنه ها است، تصریح می کند: صنایع

 
پایین دستی بخش معدن از جمله گروه هایی هستند که صلاحیت دراین واگذاري را دارند. 

سبحانی با اشاره به اینکه این طرح در شرایط فعلی به نفع بخش معدن است، بیان می کند: طرح آزادسازي پهنه ها رونق در بخش
معدن و صنایع پایین دستی را به همراه خواهد داشت اما نکته اي که نباید فراموش شود آن است که فرایند قانونی در این واگذاري به

 
دقت انجام شود. 



پیشرانی بخش معدن با واگذاري معادن حبس شده به اهل فنواگذاري

 
معادن غیرفعال مفید و به نفع بخش معدن است 

بنیانگذار ایمیدرو نیز معتقد است طرح آزادسازي پهنه ها و واگذاري معادن غیرفعال که در دستور کار وزارتخانه قرار گرفته مفید و به

 
نفع بخش معدن کشور است. 

مصطفی موذن زاده  اظهار می کند: یکی از رویکردهاي این طرح باید این باشد که پهنه ها و محدوده ها در کشور به افراد متخصص و

 
داراي اهلیت واگذار شود که مطمئنا وزارت صمت طی اواخر دهه 90 متقاضیان این معادن را غربالگري کرده است. 

 
وي می افزاید: محدوده ها و پهنه هایی که قبلا بدون استفاده مانده بود در خلال این طرح تعیین تکلیف شده است. 

موذن زاده با اشاره به اینکه طبق قانون معادن پهنه ها و محدوده هایی که بدون استفاده هستند، باید پس از مدتی واگذار شوند، بیان
می کند: در هر استان شماري از محدوده ها و پهنه ها واگذار شده است که ورود سرمایه به این معادن می تواند در آینده تاثیر بسزایی

 
در اکتشاف، استخراج و فرآوري داشته باشند. 

 
به گفته وي معدنکاران با ارزیابی و مطالعه می توانند در انتخاب محدوده هاي معدنی مناسب بهترین عملکرد را داشته باشند. 

 
آزادسازي پهنه ها فرصتی براي توسعه سرمایه گذاري در معادن 

در همین راستا، مشاور مدیرعامل هلدینگ میدکو عنوان می کند: طرح آزادسازي پهنه ها طرحی موفق از سوي دولت است که با

 
واگذاري پهنه ها به سرمایه گذاران داراي صلاحیت نقدینگی در معادن کشور افزایش می یابد. 

رضا اشرف سمنانی مطرح می کند: در هر صورت نباید پهنه ها در دست عده اي بدون استفاده قرار بگیرد و باید پس از بررسی در

 
اختیار اهل فن باشد. 

وي می افزاید: در کشور پهنه ها و محدوده هایی با پتانسیل قابل قبول داریم که قابل سرمایه گذاري است، بنابراین باید با برنامه ریزي

 
از ظرفیت این پهنه ها استفاده کنیم. 

مشاور مدیرعامل میدکو در ادامه با تاکید بر اینکه طرح آزادسازي پهنه ها اقدامی قابل قبول است، می گوید: این طرح می توانست
سال ها قبل اجرایی شود چرا که بخش معدن به چنین طرح هایی نیاز دارد. در مجموع آزادسازي پهنه ها در طولانی مدت به نفع

 
بخش معدن است و می توان بر روي آن سرمایه گذاري قابل توجهی داشت. 



مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف
همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که در طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان
هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و
تنها تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده
و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن

 
و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است . 

شایان ذکرست که طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و

 
جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده است. 

شیوه واگذاري معادن به صورت مزایده که الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده از هیچ گونه
رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا وزارت صمت هیچ

گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است.



استارت آپ ها ظرفیت سنجی و نیازسنجی دقیقی از جامعه توان یابان ندارند

منبع: آناشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1400/04/25

مشاور کسب و کارهاي نوپا گفت: به دلیل مشکلات اقتصادي استارت آپ ها ظرفیت سنجی و نیازسنجی دقیقی از جامعه
توان یابان نداشته اند و باید دولت از برنامه هاي فناوري اطلاعات که با این قشر از جامعه در ارتباط است حمایت کند.

مشاور کسب و کارهاي نوپا گفت: به دلیل مشکلات اقتصادي استارت آپ ها ظرفیت سنجی و نیازسنجی دقیقی از جامعه توان

 
یابان نداشته اند و باید دولت از برنامه هاي فناوري اطلاعات که با این قشر از جامعه در ارتباط است حمایت کند. 

 
 

به گزارش خبرنگار گروه علم و فناوري خبرگزاري آنا- علیرضا باجلان، فناوري با سرعت بالا در حال عبور از تمامی مرزهاي ذهنی
انسان است و تغییرات این حوزه به حدي بوده که قطعاً تا کمتر از دو دهه پیش بسیاري از مردم تصور استفاده از ابزارهاي کنونی را
نمی کردند. یکی از مزیت هاي بزرگ و قابل ارزش توسعه شگفت انگیز فناوري فراهم شدن امکان استفاده عادلانه از تمامی دستگاه
هاي هوشمند براي همه اقشار جامعه است. اکنون توان یابان به عنوان یکی از پرجمعیت ترین ساکنان کره زمین به لطف پیشرفت

 
علم و فناوري به ابزارهاي مختلفی دسترسی دارند و بسیار راحت تر از گذشته می توانند نیازهاي روزمره خود را برطرف کنند. 

در ایران نیز اقدامات ارزشمندي در زمینه دسترس پذیر ساختن ابزارهاي مختلف فناوري براي توان یابان صورت گرفته است ولی
اعضاي این جامعه هنوز با چالش هاي زیادي روبه رو هستند و باید حمایت بیشتري از فعالان این حوزه صورت گیرد. به منظور آگاهی
از وضعیت دسترس پذیري فناوري هاي مختلف براي توان یابان و فرصت هاي ایجاد شده به واسطه توسعه ابزارهاي دیجیتال با شکوه

 
علیزاده مقدم مشاور کسب وکارهاي نوپا گفت وگو کردیم. در ادامه مشروح این گفت وگو را مشاهده می کنید: 



 
 

آنا: فعالیت شما در ارتباط با توان یابان دقیقاً چیست و از لحاظ دسترس پذیري ابزارهاي فناوري اطلاعات وضعیت کشور را چگونه

 
ارزیابی می کنید؟ 

علیزاده مقدم: قسمتی از فعالیت هاي بنده در اتباط با سازمان فناوري اطلاعات است و در پروژه هاي مشترك با این سازمان به عنوان
مدرس مهارت هاي نرم براي استارت آپ ها فعالیت می کنم. به طور جزئی تر بنده مشاور چند سازمان هستم که به طور مستقیم با
توان یابان کار می کنند. در تعدادي از این موسسه ها توانایی توان یابان مورد ارزیابی قرار می گیرد و به آن ها اعلام می شود که می

 
توانند وارد مشاغل دیجیتال شوند یا خیر؟ پس از این مرحله شغل مناسب براي این افراد نیز انتخاب می شود. 

آماده سازي توان یابان براي کارآفرینی در حال حاضر در یکی از این مؤسسه ها طراحی صنایع دستی را به توان یابان یاد می دهند و
هدف مؤسسه این است که شرایط لازم براي فعالیت توان یابان در دنیاي دیجیتال را فراهم کرده و آن ها را آماده نقش آفرینی در
آینده کند. آن ها آموزش هاي لازم را در این مؤسسه می بینند و در شرایطی قرار می گیرند که روزي کارگاه خودشان را تأسیس
کنند. براي آماده سازي توان یابان تنها روي ضعف هاي جسمانی آن ها تمرکز نمی شود بلکه تلاش می کنیم مشکلات خانوادگی را

 
نیز برطرف کنیم. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
نابینان دسترسی یکسانی به اینترنت ندارند/ نقش رسانه در فرهنگ سازي رفتار با معلولان 

 
ناآشنایی بسیاري از مسئولان با نیازهاي معلولان/ ایجاد دسترس پذیري در تمامی امکانات موجود اهمیت ویژه اي دارد 

براي مثال برخی از توان یابان دچار عارضه نخایی هستند و قادر به انجام هیچ فعالیت فیزیکی نیستند ولی می توان از آن ها براي
نظارت در کارخانه هاي بزرگ استفاده کرد. به عنوان مثال فردي توان یاب براي حصول اطمینان از اینکه تمامی فعالیت ها به درستی
انجام می شود و همه سرکار خود هستند فیلم دوربین هاي مدار بسته کارخانه را مشاهده و نتیجه مشاهده خود را گزارش می دهد به

 
این ترتیب دیگر نیاز نیست هر روز رئیس یا مدیرعامل وقت خود را صرف دیدن فیلم ها کنند. 

 
آنا: اکوسیستم استارت آپی چه رویکردي در قبال جامعه توان یابان دارد؟ 

علیزاده مقدم: متأسفانه در اکوسیستم استارت آپی کشور ظرفیت سنجی و نیازسنجی دقیقی براي توان یابان صورت نمی گیرد. به



عنوان مثال تاکنون گروهی براي طراحی اپلیکیشنی خاص براي مبتلایان به اوتیسم اعلام آمادگی نکرده است. اپلیکیشن هاي تلفن
همراه می تواند به این افراد کمک کند تا به راحتی فیلم ببینند و کتاب صوتی گوش بدهند و حتی خودشان تولید محتواي دیجیتال

 
داشته باشند. بسیاري از مبتلایان به این بیماري صداي خوبی دارند و می توانند به جاي گویندگان کتاب هاي صوتی صحبت کنند. 

دیگر مسئله براي دسترس پذیر ساختن ابزارهاي فناوري اطلاعات مشکلات اقتصادي است. ان جی اوهایی که در این زمینه فعال

 
هستند معمولاً منابع مالی گسترده اي ندارند و از همین رو نمی توانند ابزارهاي زیادي را براي توان یابان فراهم کنند. 

آنا: فعالیت هایی که به آن ها اشاره کردید چقدر در ایجاد انگیزه در توان یابان نأثیر داشته و آیا فرصت هاي شغلی بیشتري را براي آن

 
ها فراهم کرده است؟ 

علیزاده مقدم: در عصر تکنولوژي وقتی پیشرفت فناوري را در نظر می گیرید یک طرف آدم هاي متخصص هستند و فناوري هایی
جدید را به جامعه ارائه می دهند اما اینکه استقبال جامعه از این فناوري ها چطور است موضوع دیگریست. برخی از مردم زودتر با
ابزارهاي جدید ارتباط برقرار می کنند و عده اي نیز صبر می کنند تا ببینند دستگاه هاي پیشرفته چقدر روي زندگی عموم مردم

 
تأثیر می گذارد و در نهایت نیز افرادي که نسبت به پیشرفت فناوري بدبین هستند شروع به استفاده از ابزارهاي جدید می کنند. 

البته شرایطی که گفته شد براي افرادي است که از نظر جسمی و روانی در وضعیت عادي قرار دارند. تجربه نشان داده است توان یابان
به خوبی با فناوري هاي پیشرفته کنار آمده در مورد مدت کوتاهی خود را با آن ها هماهنگ می سازند. قطعاً معلولیت براي این توان
یابان محرومیت نیست و آن ها می توانند قابلیت هاي زیادي را از خود نشان دهند. همه مردم باید به این موضوع توجه کنند که که
جامعه توان یابان کسانی هستند که در کنار مشکلاتی که بقیه دارند با مسئله اي به نام معلولیت هم مواجه هستند. این افراد آنقدر از

 
نظر روانی، فکري و عصبی تحت فشار هستند و مشکلات خاص خود را دارند که باید بیش از حداقل هایی براي آنها فراهم شود. 

 
 

 
آنا: براي تسریع در روند دسترس پذیري شما چه پیشنهادي دارد؟ 

علیزاده مقدم: اگر برنامه اي براي جامعه در نظر گرفته می شود آن برنامه ریزي باید بلند مدت باشد. امروز فناوري اطلاعات شرایطی
را فراهم ساخته که براي انجام بسیاري از کارها نیازي به حرکت کردن و تکان خوردن نیست و توان یابان به راحتی می توانند در
مشاغل دنیاي دیجیتال جایگاه خود را پیدا کنند و ضمن بهره گیري از ابزارهاي پیشرفته تقریباً همه فعالیت هایی را که افراد سالم
انجام می دهند آن ها نیز انجام دهند. بسیاري از افرادي که توانایی تولید نرم افزار و سخت افزار را دارند باید دو نقش براي خود در
نظر بگیرند یکی کاربر و دیگري تولید کننده. برنامه ریزي صحیح در جامعه به فرد معلول، خانواده و کسانی که از او حمایت مالی می



 
کنند این آمادگی ذهنی را می دهد که توان یابان نیز توانایی لازم براي انجام هرکاري را دارند. 

لزوم حمایت دولت از اپلیکیشن هاي مخصوص توان یابان اکنون 90 درصد توان یابان در جامعه آسیب دیده هستند. نباید این واقعیت
را فراموش کنیم که جامعه اي که حداقل حمایت را از نظر اعصابی و رفتاري از توان یابان دارد زمینه لازم را براي عقب افتادگی این
قشر فراهم می کند. پس تصور اینکه معلولان تنها به حمایت مالی نیاز دارند اشتباه است و اکنون دسترس پذیر ساختن ابزارهاي
فناوري اطلاعات کمک شایانی به زندگی این افراد می کند. از طرف دیگر بلوغ استفاده از اپلیکیشن هاي سازگار با توانایی هاي

 
معلولان باید در سایر اعضاي جامعه به وجود آید. 

اکنون براي بیماري مبتلا به اوتیسم نرم افزارهایی مخصوصی طراحی شده است ولی هنوز آنطور که باید کارایی لازم را ندارد. طی 5
ساله گذشته دسترسی عموم مردم به اینترنت و فناوري اطلاعات تا حد زیادي افزایش یافته ولی میزان دسترس پذیري معلولان نغییر
چندانی نکرده است. اصل موضوع این است که تمامی پیشرفت هایی که در استارت آپ ها رخ می دهد در صورتی به موفقیت تبدیل
می شود که سودآور باشد و نظر سرمایه گذاران را جلب کند. باتوجه به اینکه معمولاً اپلیکیشن هاي مخصوص توان یابان کاربران
کمتري نسبت به سایر اپلیکیشن ها دارد سرمایه گذاران نیز تمایل چمدانی به صرف هزینه براي آن ها ندارند و در این گونه موارد باید
دولت حمایت هاي لازم را انجام دهد. در نهایت هم نتیجه این خواهد شد که با کارآفرینی و افزایش دسترس پذیري براي توان یابان

 
سود آن هم براي دولت و هم براي همه مردم خواهد بود. 

انتهاي پیام/4144/



558 پروانه بهره برداري صنایع در اصفهان صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1400/04/25

اصفهان- ایرنا- رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان گفت: 558 پروانه بهره برداري در یک سال گذشته در بخش
صنعت این استان صادر شده است.

اصفهان- ایرنا- رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت
اصفهان گفت: 558 پروانه بهره برداري در یک سال گذشته

 
در بخش صنعت این استان صادر شده است. 

ایرج موفق روز جمعه در گفت و گو با ایرنا افزود: بیش از
184 هزار میلیون ریال براي بهره برداري از این طرح ها
سرمایه گذاري شده و 12 هزار و 860 فرصت شغلی با بهره

 
برداري از این طرح ها بوجود آمده است. 

وي با بیان اینکه این استان رتبه اول کشور را در صدور
پروانه هاي صنعتی به خود اختصاص داده ، ادامه داد: یک

هزار و 583 فقره جواز تاسیس با پیش بینی سرمایه گذاري 389 هزار میلیون ریال و اشتغال 43 هزار و 795 نفر نیز در این مدت در

 
استان صادر شده است. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان اظهار داشت: در یکسال گذشته 117 جواز طرح توسعه با 33 هزار و 412 میلیون ریال

 
سرمایه گذاري و اشتغالزایی براي چهار هزار و 213 نفر در این استان صادر شده است. 

وي گفت: در یک سال گذشته با صدور 353 فقره مجوز براي ورود ماشین آلات صنعتی خارجی به استان، کارآفرینان از معافیت 104

 
میلیون دلاري برخوردار شدند. 

 
موفق افزود: صاحبان صنایع استان اصفهان یکسال گذشته از 844 هزار و 908 دلار معافیت حقوق واردات مواد اولیه برخوردار شدند. 

وي با بیان اینکه سایر صنوف و واحدها هم داراي اهمیت هستند خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب از سال هاي گذشته تاکنون

 
توجه ویژه اي به مقوله تولید دارند و امسال توسط ایشان با عنوان سال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نامگذاري شده است. 

 
موفق بیان کرد: توجه به امر تولید موجب ایجاد اشتغال، ارزش افزوده و ثروت می شود و مزایاي بسیار دیگر را نیز به دنبال دارد. 

 
سرمایه گذاري در صنعت اصفهان از سابقه دیرینه برخوردار است 



مشاور رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان به جایگاه صنعت این منطقه در کشور اشاره کرد و گفت: صنعت اصفهان
از جایگاه خاصی برخوردار و سرمایه گذاري در آن از سابقه دیرینه برخوردار است و بسیاري از صنایع مادر از جمله فولاد و ذوب آهن

 
در این استان استقرار دارند. 

قباد نوري در گفت و گو با ایرنا وجود دانشگاه هاي صنعتی معتبر را عامل ارتقاي توان فنی بالاي اصفهان در بخش صنعت دانست و
افزود: این مسائل دست به دست هم داده تا اصفهان به عنوان استان پیشرو در زمینه صنعت و تولید مطرح باشد و با پیشنهادهایی که

 
از این استان براي حل مشکلات صنعت و تولید به تصمیم گیران ارائه می شود. 

وي با بیان اینکه تلاش این سازمان حل مشکلات فراروي واحدهاي تولیدي استان اصفهان، بیان کرد: مشکلات بخش صنعت و تولید

 
استان اصفهان قابل حل است. 

نوري افزود: نهایت تلاش خود را انجام می دهیم تا مشکلات واحدهاي تولیدي در داخل استان حل شود و اکنون واحدهاي تولیدي و
صنعتی براي حل مشکلات خود کمتر با مرکز ارتباط دارند و شرح وظایفی که به استان واگذار شده موجب شده است تا مشکلات آنها

 
در استان حل شود. 

مشاور رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان اظهارداشت: رشد سرمایه گذاري استان در سال هاي گذشته در بخش
تولید این موضوع را اثبات می کند و نشان می دهد که سرمایه گذاري استان اصفهان در بخش تولید همچنان از رشد خوبی برخوردار

 
است. 

نوري با اشاره به اینکه سازمان ها و نهادها براي فعالیت واحدهاي تولیدي باید حداکثر ظرف یک ماه جواب استعلام سازمان صمت را

 
بدهند، تصریح کرد: در صورت نیامدن پاسخ استعلام، جواب مثبت تلقی و مجوز فعالیت آن واحد تولیدي صادر خواهد شد. 

مشاور رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان با اشاره به اقدام هاي انجام شده براي کاهش زمان صدور مجوز فعالیت
واحدهاي تولیدي در این استان، بیان کرد: پیش از این، تعداد استعلام ها زیاد بود و سرمایه گذار باید استعلام هاي زیادي را انجام می

 
داد که تعدیل شده است. 

وي به فعالیت هاي انجام شده براي توسعه واحدهاي صنعتی و افزایش تولید در استان اصفهان اشاره کرد و گفت: وضعیت استان
اصفهان به گونه اي است که حدود 70 درصد جمعیت استان در شعاع 60 کیلومتري مستقر شده اند و این جمعیت تراکم خاصی را

 
در استان ایجاد کرده است. 

نوري ادامه داد: ما توانسته ایم در شهرستان هایی که در خارج از شعاع 60 کیلومتري قرار دارند شهرك هاي صنعتی ایجاد کنیم و در
10 سال گذشته، واحدهاي صنعتی در حدود 9 شهرستان استان از جمله کاشان، اردستان، نایین، مبارکه، شهرضا و شاهین شهر با
ایجاد شهرك هاي صنعتی توسعه یافته اند تا تولید افزایش یابد و اکنون این شهرستان ها که زمانی براي شهرستان اصفهان صادر

 
کننده مهاجر بودند اکنون مهاجر پذیر شده اند. 

وي با اشاره به اینکه با الکترونیکی شدن سامانه هاي استعلام، مدت زمان دریافت جواب از ارگان هاي زیربط کاهش یافته است، گفت:
اقدام هاي خوبی براي هدایت سرمایه گذاران براي سرمایه گذاري در شهرك هاي صنعتی و بخش تولید انجام شده تا سرمایه گذاران

 
با آگاهی و اطلاع کافی در این بخش سرمایه گذاري کنند. 



مشاور رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان با بیان اینکه برخی شهرك هاي صنعتی اصفهان براي سرمایه گذاري
اشباع شده و با توسعه شهرها برخی از آنها در محدوده شهري قرار گرفته اند تصریح کرد: این موضوع مشکلاتی را براي واحدهاي
مستقر در این شهرك ها به وجود آورده است زیرا شهرداري ها براي اینکه بتوانند از منابع مالی و عوارض هایی که به واحدهاي
تولیدي تعلق می گیرد بهره مند شوند، شهرك هاي صنعتی را جز محدوده شهري تلقی می کنند در حالی که شهرك هاي صنعتی

 
مستثنی از این موضوع هستند و ما توانستیم این واحدهاي تولیدي را از پرداخت عوارض شهرداري مستثنی و معاف کنیم. 

وي درباره اقدام هاي انجام شده براي از بین بردن کاغذبازي (بروکراسی) براي ارائه خدمات به واحدهاي تولیدي گفت: کارشناسان
سازمان صمت نهایت تلاش خود را انجام داده اند تا بروکراسی اداري را به حداقل برسانند و مشکلات واحدهاي تولیدي را در کارگروه
هاي زیربط مطرح کنند تا درباره حل مشکلات آنها تصمیم گیري شود و دادستانی هم اجراي مصوبات این کارگروه ها را رصد می کند

 
و با بانک ها و ارگان هایی که این مصوبات را اجرا نکرده اند برخورد می کند. 

نوري اظهارداشت: افزون بر این در سال هاي اخیر سازمان صمت استان اصفهان براي برطرف شدن مشکلات واحدهاي تولیدي مرتبط

 
با محیط زیست، بیمه و منابع طبیعی اقدام هاي موثري انجام داده است. 

وي افزود: سهم سازمان صمت استان اصفهان در استعلام ها کاهش چشمگیري یافته است و با اتخاذ راهبردهاي مناسب توانسته ایم
صدور مجوز فعالیت واحدهاي صنعتی را به کمتر از یک روز کاهش دهیم تا واحدهاي تولیدي بتوانند هرچه سریع تر فعالیت خود را

 
شروع کنند. 

به گزارش ایرنا، اصفهان با بیش از پنج میلیون نفر جمعیت، بیش از 9 هزار واحد تولیدي کوچک و بزرگ با سرمایه 221 هزار میلیارد
ریال و اشتغال 263 هزار نفر، حدود 840 معدن در حال بهره برداري با سرمایه گذاري بیش از 10 هزار میلیارد ریال و حدود 180

 
هزار واحد صنفی صنعتی ترین استان کشور به شمار می آید. 

سهم اصفهان در صنعت کشور را 11 درصد، سرمایه گذاري 10 درصد و اشتغال صنعتی هشت درصد و رتبه اصفهان در طرح هاي

 
نیمه تمام صنعتی و تعداد معادن اول و از نظر ذخایر معدنی دوم است. 

 
اصفهان با پنج میلیون نفر جمعیت و بیش از 9 هزار واحد تولیدي، صنعتی ترین استان کشور است. 

 
برچسب ها 

 
- سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- جهش تولید 

 
- اصفهان 

 
- صمت 

- استانداري اصفهان



سیگنال هاي مثبتی که سهامداران بورسی را امیدوار می کند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1400/04/25

خبرگزاري آریا - رئیس سازمان بورس، از تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه خبر داد و گفت: تحول فرهنگی آموزشی بازار

 
سرمایه مأموریت جدید بورس است. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، در هفته گذشته روند نسبتا مثبت بورس باز هم ادامه داشت که به گقته کارشناسان از تعدادي سیگنال از
جمله لغو برخی تحري هاي آمریکا علیه ایران نشات می گیرد. همچنین در روزهاي گذشته به جز نتیجه مذاکرات برجام کاهش نرخ
سود بین بانکی و احتمال تزریق نقدینگی به بازار سهام جو مثبتی را ایجاد کرد و به نظر می رسد افزایش تقاضا و کاهش قفل صف

 
هاي فروش نتیجه افزایش اعتماد سهامداران به بازار سرمایه شده است. 

در واقع بازار سرمایه در آغاز کار خود در روز چهارشنبه 23تیرماه، با روندي منفی کار خود را شروع کرد اما در نهایت تحت تاثیر لغو
برخی از تحریم هاي تجاري آمریکا علیه ایران شاخص کل مثبت شد و با 1653 واحد مثبت در کانال یک میلیون و 305 هزار واحد

 
قرار گرفت و 0٫13 درصد رشد را ثبت کرد. 

در حالی که در این هفته بازار سهام عملکردي تقریبا متعادل داشت، برخی کارشناسان بازار سرمایه معتقدند که هفته آینده بازار سهام
روند مثبتی را خواهد داشت و شاخص کل احتمالا در کانال یک میلیون و 320 هزار واحد قرار بگیرد و نسبت معاملات هم به نظر می

 
رسد با افزایش روبرو باشد. 

این در حالی است که اولین روز هفته، در ارتفاع یک میلیون و 270 هزار واحد قرار گرفت و شاخص کل هم وزن نیز با 96 واحد منفی

 
و 0٫02 درصد افت در محدوده 392 هزار واحد ایستاد. 

در ابتداي هفته گذشته، محمدعلی دهقان دهنوي، رییس سازمان بورس اوراق بهادار، با ارسال نامه فوري به وزارت نفت، از بیژن زنگنه
خواست تا اطلاعات مربوط به خوراك و فراورده هاي شرکت هاي پالایشی براي سه ماهه آخر سال 99 را اعلام کند تا مطابق

 
اساسنامه، 10 روز پس از انتشار آگهی مجمع عمومی سالانه این شرکت ها برگزار شود. 

دهنوي در آخرین روز معاملات هفته گذشته نیز با اشاره به طرح حمایتی سازمان براي سهامداران خرد، از به اجرا رساندن طرح
حمایتی اسفند سال گذشته براي آرامش خاطر سهامداران خبر داد و گفت: اینکه افرادي سهامی را بالاتر از ارزش واقعی آن خریداري
کردند یک ناراحتی ایجاد می کند و اینکه مجبور شوند همان سهام را کمتر از قیمت واقعی آن به فروش برسانند ناراحتی مضاعفی را
به ویژه براي سهامداران خرد موجب می شود. بنابراین طرحی را به اجرا رساندیم مبنی بر اینکه کسانی که تا اردیبهشت 1401

 
پرتفوي خود را حفظ کنند، می توانند از تضمین سود 25 درصدي استفاده کنند. 

همین امروز نیز رئیس سازمان بورس، از تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه خبر داد و گفت: تحول فرهنگی آموزشی بازار
سرمایه مأموریت جدید بورس است. در ارزیابی نهایی براي ما مهم این است که بازار سرمایه تا چه حد به تولید، اشتغال و سرمایه
گذاري در کشور کمک کرده است و شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس، با کمک به فرهنگ سازي و آموزش نقشی بسزایی در نیل

 
به این اهداف ایفا می کند. 

هرچند با وجود همه سیگنال ها، روند پیش روي بورس مثبت و ارزنده ارزیابی می شود، اما پس از رشد مناسب بازار در یک ماه اخیر
و رسیدن شاخص به مقاومت روانی یک میلیون و 300 هزار واحدي، توصیه کارشناسان این است که احتیاط و پرهیز از رفتارهاي

 
هیجانی لازم مد نظر قرار گیرد. 

<--





نابسامانی ها در بازار مرغ اوج گرفت

منبع: ملیتشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1400/04/25

در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این محصول هشدار می دادند،
بی توجهی متولیان به این هشدارها، منجر به اوج گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است.

به گزارش ملیت به نقل از مهر، در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید مرغ در کشور و بازار
این محصول هشدار می دادند، بی توجهی مسئولان به این هشدارها، منجر به اوج گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است.گزارشات
میدانی نشان می دهد که قیمت مرغ که از مدت ها قبل در بازار دو نرخی شده بود، مجدداً روند صعودي در پیش گرفته و قیمت آن
در مراکز خرده فروشی به 36 هزار و 500 تومان و بعضاً بیشتر، رسیده در حالی که نرخ مصوب این کالا 24 هزار و 900 تومان است
ضمن اینکه عرضه آن نیز نسبت به هفته هاي قبل محدودتر شده و آن طور که مردم اظهار می کنند براي خرید این کالا مجبور
هستند به چندین مرکز خرید مراجعه کنند. در میادین میوه وتره بار هم که عرضه مرغ به قیمت مصوب بصورت روزانه در حال انجام
است، از یک سو میزان عرضه کاهش یافته و از سوي دیگر افزایش رجوع مردم به میادین براي خرید به نرخ مصوب، موجب شکل

 
گیري صف هاي طولانی در میادین شده است. 

 
فروردین 1400؛ هشدار مرغداران درباره وضعیت جوجه یک روزه 

هشدار فعالان صنعت طیور درباره وضعیت تولید مرغ از اواخر فروردین سال جاري شروع شد و در تاریخ 28 فروردین ماه 1400 بود
که کانون سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزارت خانه هاي جهاد کشاورزي و صمت با اشاره به شکل گیري بازار سیاه جوجه
گوشتی، اعلام کرد: اگر قیمت جوجه یک روزه تا هفته آینده به قیمت مصوب نرسد، این تشکل صنفی مسئولیتی درباره کاهش تولید

 
مرغ ندارد. 

 
اردیبهشت 1400؛ انتقاد مرغداران از عدم کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید و سرکوب نرخ مرغ 

 
13 اردیبهشت 1400 نیز مرغداران در نامه اي به کاظم خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي خواستار کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید شدند. 

کانون سراسري مرغداران گوشتی کشور در این نامه ضمن انتقاد از دخالت دولت در بازار مرغ و سرکوب قیمتی این کالا، خواستار
کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید مرغ شد و تاکید کرد که اعلام آمار ساختگی و ادعاهاي غیر واقعی در خوب نشان دادن شرایط و

 
عملکرد دولت، واقعیت را تغییر نمی دهد. 

همچنین در تاریخ 16 اردیبهشت 1400، حبیب اسداله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی با بیان اینکه افزایش قیمت
مؤلفه هاي تولید، بازار مرغ را بی ثبات می کند، گفت: بعد از اینکه دولت با تأخیر چندماهه، یازدهم فروردین ماه با اصلاح قیمت، نرخ
هر کیلوگرم مرغ زنده را 17 هزار و 100 تومان و مرغ گرم را 24 هزار و 900 تومان اعلام کرد انتظار این بود که قیمت مؤلفه هاي

 
تولید افزایش نیابد، اما این انتظار برآورده نشد. 

خرداد 1400؛ هشدار تولیدکنندگان درباره بازار نابسامان جوجه یک روزه و لزوم اتخاذ تدابیر لازم از سوي دولت 



اواخر خرداد ماه سالجاري نیز، حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی گفت: نرخ مصوب جوجه یک روزه

 
گوشتی 4,200 تومان است اما جوجه با این قیمت یافت نمی شود. 

وي با بیان اینکه مسئولان باید در کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید، تدابیر بیشتري اتخاذ و این مساله را مدیریت کنند، گفت: افزایش
قیمت مؤلفه هاي تولید، افزایش قیمت تمام شده را به دنبال دارد و به دلیل سرکوب قیمتی که از سوي دولت براي محصول نهایی
اتفاق می افتد، گاهاً تولیدکنندگان زیان می کنند به طور مثال بعد از تصویب و اعلام قیمت 24900 تومانی تاکنون ما شاهد افزایش
15 تا 20 درصدي قیمت مؤلفه هاي تولید مانند جوجه، ذرت، سویا، حمل و ریز مغذي ها بوده ایم اما این اثرات را در قیمت فعلی
مرغ نمی بینیم و اصلاح قیمت صورت نگرفته است. البته برخی از این افزایش قیمت مؤلفه ها مانند جوجه مربوط به عدم نظارت و

 
سودجویی در بازار است که متأسفانه دولت نسبت به آن بی تفاوت است. 

 
تیر 1400؛ مرغداران با کمبود نهاده هاي دامی مواجه هستند 

اوایل تیر ماه جاري، محمد یوسفی، رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی با اشاره به اینکه در حال حاضر مشکل اصلی تولید
کمبود نهاده هاي دامی است، گفت: در حال حاضر بحث اصلی که مطرح است، مسئله بودن و نبودن است. زمانی که دان در اختیار
مرغداران قرار نگیرد، جوجه ریزي نیست و براساس برنامه ریزي و پیش بینی هاي انجام شده، صورت نخواهد گرفت و واحدهاي مرغ

 
مادر نیز تولید خود را کاهش می دهند. بنابراین این احتمال وجود دارد که با کاهش شدید تولید مواجه شویم. 

همچنین در تاریخ 13 تیر 1400، کانون سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزیر جهاد کشاورزي خواستار بازنگري در قیمت

 
مصوب مرغ با توجه به افزایش نرخ مؤلفه هاي تولید شدند و اعلام کردند که قیمت مرغ اصلاح نشود، تولید آن کاهش می یابد. 

 
گرماي هوا، مشکلات تولید را تشدید کرد 

در کنار مشکلات مذکور، گرماي شدید هوا نیز مزید بر علت شده تا تولید مرغ در هفته هاي اخیر دچار چالش جدي شود و قیمت آن
روند صعودي را پیش بگیرد، در همین زمینه حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی با بیان اینکه طی هفته

 
هاي اخیر، تولید مرغ دچار چالش هاي جدي شده است، 

کاهش تولید، تلفات و عدم وزن گیري مناسب مرغ ها را بخاطر استرس گرمایی از جمله این چالش ها عنوان و اضافه کرد: گرماي

 
شدید علاوه بر اینکه باعث شده مرغ ها به وزن مناسب نرسند، باعث ایجاد تلفات در جمعیت آنها نیز شده است. 

این فعال بخش خصوصی همچنین با اشاره به تداوم کمبود جوجه یک روزه از بی توجهی مسئولین به این مسأله انتقاد کرد و گفت:

 
ماه هاست که با کمبود و گرانی جوجه یک روزه مواجه هستیم و این مشکل کماکان پابرجاست. 

اسداالله نژاد با بیان اینکه قیمت جوجه یک روزه هم اکنون بالاي 7500 تومان است، افزود: این در حالی است که نرخ مصوب جوجه

 
یک روزه گوشتی 4200 تومان است. 

 
سرکوب قیمت تولید را کاهش داد 



وي همچنین از سیاست دولت در سرکوب قیمت مرغ علیرغم افزایش قیمت نهاده ها انتقاد کرد و افزود: بعد از اینکه قیمت مرغ 24
هزار و 900 تومان تعیین شد، هم شاهد افزایش نرخ مصوب نهاده ها بودیم و هم قیمت جوجه یک روزه افزایش شدید داشته اما نرخ

 
مصوب مرغ تغییري نکرده و دولت به بهانه حمایت از مصرف کنندگان، زیر بار اصلاح قیمت نمی رود که منطقی نیست. 

این فعال بخش خصوصی تأخیر بیش از یک ماه در بارگیري نهاده هاي دامی را پس از خرید این محصولات، از دیگر مشکلات

 
مرغداران عنوان کرد. 

با توجه به اتفاقاتی که سال گذشته در حوزه تولید و تأمین مرغ رخ داد، انتظار می رفت که دولتمردان با اصلاح مجموع سیاست
گذاري ها در این حوزه، زمینه رونق تولید در این صنعت را فراهم کنند اما تداوم سیاست هاي غلط سه سال گذشته اکنون بار دیگر
بحران تازه اي را در این صنعت رقم زده است که هم منجر به بحران تولید شده، هم مصرف کنندگان را متضرر کرده است چرا که
کاهش تولید و کاهش عرضه مرغ به بازار، منجر به افزایش شدید قیمت شده است. در حالی که اگر دولت از سرکوب قیمت دست
برمی داشت و بر قیمت دستوري خود پافشاري نمی کرد، قیمت مرغ اندکی افزایش می یافت اما تولید در وضعیت رونق و حفظ
اشتغال ادامه می یافت و با وفور عرضه مرغ به بازار، مردم به این ماده پروتئینی به راحتی دسترسی پیدا می کردند. اما اکنون با تداوم

 
سیاست هاي غلط دولت، احتمال اینکه دولت ناچار شود با صرف منابع ارزي کشور، به واردات روي بیاورد بالاست. 

نکته قابل توجه و عجیب در این میان، بی توجهی مسئولان به وضعیت تولید داخل، بحث اشتغال زایی و حفظ منابع ارزي کشور است
و به نظر می رسد هشدارها و مباحث کارشناسی که مطرح می شود براي مسئولان اهمیت ندارد و همواره تنها اقدام محکمی که از
مسئولان در زمینه تنظیم بازار شاهد هستیم ممنوعیت ناگهانی صادرات یا واردات کالا به کشور است که این اقدامات نیز معمولاً راه به
جایی نمی برد و علاوه بر اینکه تولیدکننده نابود می شود، مصرف کننده نیز زیان بزرگی می کند. بدیهی است اصرار به تداوم سیاست
هاي غلط سه سال گذشته اکنون دیگر نمی تواند ناشی از ناآگاهی یا بی اطلاعی باشد و جاي سوال دارد که چرا عده اي کمر به

نابودي صنعت دام و طیور کشور بسته اند.



شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود
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معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل همکاري بین
بخش هاي خصوصی دو کشور ایران و ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك بین طرفین عملیاتی و

اجرایی شود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با
تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل همکاري
بین بخش هاي خصوصی دو کشور ایران و ارمنستان، ایجاد
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك بین طرفین

 
عملیاتی و اجرایی شود. 

علی رسولیان در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري بین
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز
حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان که به صورت

ارتباط تصویري برخط برگزار شد، افزود: صنایع کوچک نقش مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این اساس نیاز

 
است تا بنگاه هاي کوچک و متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط با وجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشورها باید براي

 
رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع
کشورمان را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و

 
تلاش داریم با به کارگیري سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 

رسولیان یادآور شد: تا کنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي خاطرنشان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33

 
مرکز خدمات فناوري و کسب و کار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب و کار

 
است که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) درحال اجراست. 



رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب و کار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون

 
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و ... ایجاد و اجرا شده است. 

وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تا کنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشورها امضاء شده است.

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقاء دهند و تداوم این همکاري ها منجر به

 
ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

شایان ذکر است، امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري

 
جمهوري ارمنستان امضاء شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکارهاي تجاري مناسب براي همه ذینفعان، ارتقاء و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.

پیش تر رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان افزود: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم مبادلات دو

 
کشور را افزایش داد. 

وي اضافه کرد: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقاء دهد.



پاسخ قاطع موحد به نماینده بهبهان /سد آبریز وارد فاز اجرایی خواهد شد

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1400/04/25

پاسخ قاطع نماینده کهگیلویه بزرگ به مظلومی نماینده بهبهان در خصوص سد آب ریز و تاکید بر اجراي این سد براي نجات
دشت هاي کهگیلویه و چرام

کبنا ؛این روزها کشور از تنش آبی به وضعیت بحران آبی
رسیده است و در شبکه هاي اجتماعی نمایندگان کهگیلویه
بزرگ و بهبهان در مجلس شوراي اسلامی بر روي سد آبریز
این چالش مهم را بیان کردند که با پاسخ قاطع موحد به
مظلومی همراه بود. به گزارش کبنا ؛در حالیکه استان
کهگیلویه و بویراحمد یکی از پرآب ترین استان هاي کشور
است اما متاسفانه تاکنون از این نعمت ارزشمند به درستی
استفاده نشده و دشت هاي دهدشت و چرام همچنان تشنه

 
است و کشاورزي سنتی در آن رواج دارد. 

رودخانه پرآب مارون از کنار دشت هاي پهناور شهرستان کهگیلویه می گذرد و استفاده چندانی از این ظرفیت بزرگ براي توسعه

 
کشاورزي منطقه نمی شود. 

از 70 هزار هکتار زمین زراعی شهرستان کهگیلویه کمتر از یک دهم آن آبی است و در سایر اراضی کشت دیم همراه با هزینه هاي

 
گزاف و درآمد حداقلی انجام می شود. 

شهرستان هاي کهگیلویه و چرام اکنون با وجود دشت هاي وسیع و اراضی مستعد کشاورزي و ظرفیت هاي بالقوه در بخش هاي

 
مختلف صنعتی و گردشگري ولی به دلیل نبود برخی زیرساخت ها توسعه چندانی نیافته اند. 

 
براي رهایی از این وضعیت اسفناك مطالبه عمومی احداث سد آبریز است . 

اخذ مجوز آغاز عملیات ساخت سد مارون 2 معروف به آبریز با هدف انتقال آب به 30هزار هکتار از زمین هاي تشنه شهرستان هاي

 
کهگیلویه و چرام یکی از گامهاي مهم دولت تدبیر و امید براي توسعه این شهرستانها محسوب می شود. 

در نبرد توئیتري جدید نمایندگان بهبهان و کهگیلویه بزرگ در خصوص احداث سد آبریز نشان می دهد که خوزستان همچنان چشم

 
طمع به این منبع آبی سودآور دارد و هیچ اعتنایی به بالا دست ندارد. 

محمد طلا مظلومی نماینده نظامی بهبهان در مجلس شوراي اسلامی در توئیتی نوشت قاطعانه در برابر اجراي سد مارون 2که زیاده
خواهی و دست اندازي به منابع آبی این مرز و بوم است می ایستیم و به همراه سایر نمایندگان استان اجازه نخواهیم داد چنین

 
طرحی که پشتوانه کارشناسی نداشته و پشت آن لابی هاي سیاسی است کلید بخورد. 

اما سید محمد موحد نماینده کهگیلویه بزرگ در پاسخی قاطع به نماینده بهبهان نوشت 



به لطف خدا ؛دقت کارشناسان فنی و با رعایت اصول زیست محیطی سد آبریز وارد فاز اجرایی خواهد شد.اظهار نظر دیگران که براي
مصرف داخلی است خللی در روند احداث سد ایجاد نخواهد کرد.کسانیکه خلاف قانون و اخلاق مانع اشتغال جوانان به بهانه بومی

 
گزینی می شوند نمی توانند درخصوص آب نیز اولتیماتوم بدهند. 

با این پاسخ قاطع موحد در خصوص اجراي سد آبریز 2و کنایه وي به نماینده بهبهان که باعث کارگران و نیروهاي بهمئی شاغل و
حامی وي در پالایشگاه بیدبلند بود نشان می دهد که سد آبریز چالش جدید نماینده کهگیلویه و بهبهان در روزها و ماه هاي آینده

 
خواهد بود. 

 
اما ذکر چند نکته 

 
نماینده نظامی بهبهان اعلام کرده اجراي سد مارون زیاده خواهی است و قاطعانه در برابر آن می ایستیم. 

 
جناب مظلومی آیا استفاده و برداشت 125میلیون مترمکعبی از 650میلیون مترمکعبی حوزه آبریز زیاده خواهی است. 

 
آیا برداشت 125میلیون مترمکعبی حقابه برداشت 350میلیون مترمکعب زیاده خواهی است؟ 

آیا سیراب کردن دشت هاي کهگیلویه و چرام و رونق کشاورزي و تولید زیاده خواهی و جلوگیري شما دقیقا مخالفت صریح با شعار

 
سوال رهبري انقلاب است. 

 
نکته دوم در توئیت نماینده بهبهان این است که سایر نمایندگان خوزستان را به کمک طلبیده که با اجراي سد آبریز مخالفت کنند 

 
این جاست که مجمع نمایندگان استان با همدلی و همگرایی بیشتر فارغ از حوزه انتخابیه به اجراي این سد کمک کنند. 

 
قطعا همه استان از این سد ذینفع خواهند شد. 

همچنین می طلبد همه فعالان اجتماعی و رسانه اي در کهگیلویه بزرگ براي به سرانجام رساندن این پروژه مهم و حیاتی وارد میدان

 
شوند و از حقانیت مردم این دیار حمایت کنند. 

براساس این گزارش فرهادي مدیر آب منطقه اي استان حق برداشت شهرستان کهگیلویه از رودخانه مارون را 350 میلیون متر مکعب
دانست و اظهار کرد: علاوه بر برداشت 125 میلیون متر مکعب مابقی سهم استان با اجراي طرح هاي سقاوه ، ایستگاه پمپاژ دهدشت

 
غربی و ایستگاه پمپاژ دشت بن لنده برداشت خواهد شد. 

حاجی زاده معاون عمرانی استانداري کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد :سد آبریز با ارتفاع 144 متر، 173 میلیون متر مکعب گنجایش
مخزن و تولید سالانه 20 مگاوات برق احداث می شود. اولویت در اجراي سد رعایت پیوست هاي محیط زیست و پس از آن به سهم

آب شرب، کشاورزي و صنعت پرداخته خواهد شد.



پیش به سوي آشفتگی شدید در بازار مرغ

شماره خبر:  166  |  تاریخ: 1400/04/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این محصول هشدار می دادند،
بی توجهی متولیان به این هشدارها، منجر به اوج گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است.

در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این محصول هشدار می دادند، بی

 
توجهی متولیان به این هشدارها، منجر به اوج گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است. 

 
تجارت  

در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این محصول هشدار می دادند، بی

 
توجهی مسئولان به این هشدارها، منجر به اوج گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است. 

گزارشات میدانی نشان می دهد که قیمت مرغ که از مدت ها قبل در بازار دو نرخی شده بود، مجدداً روند صعودي در پیش گرفته و
قیمت آن در مراکز خرده فروشی به 36 هزار و 500 تومان و بعضاً بیشتر، رسیده در حالی که نرخ مصوب این کالا 24 هزار و 900
تومان است ضمن اینکه عرضه آن نیز نسبت به هفته هاي قبل محدودتر شده و آن طور که مردم اظهار می کنند براي خرید این کالا
مجبور هستند به چندین مرکز خرید مراجعه کنند. در میادین میوه وتره بار هم که عرضه مرغ به قیمت مصوب بصورت روزانه در حال
انجام است، از یک سو میزان عرضه کاهش یافته و از سوي دیگر افزایش رجوع مردم به میادین براي خرید به نرخ مصوب، موجب

 
شکل گیري صف هاي طولانی در میادین شده است. 

فروردین 1400؛ هشدار مرغداران درباره وضعیت جوجه یک روزه هشدار فعالان صنعت طیور درباره وضعیت تولید مرغ از اواخر
فروردین سال جاري شروع شد و در تاریخ 28 فروردین ماه 1400 بود که کانون سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزارت خانه
هاي جهاد کشاورزي و صمت با اشاره به شکل گیري بازار سیاه جوجه گوشتی، اعلام کرد: اگر قیمت جوجه یک روزه تا هفته آینده به

 
قیمت مصوب نرسد، این تشکل صنفی مسئولیتی درباره کاهش تولید مرغ ندارد. 



اردیبهشت 1400؛ انتقاد مرغداران ازعدم کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید و سرکوب نرخ مرغ 13 اردیبهشت 1400 نیز مرغداران در

 
نامه اي به کاظم خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي خواستار کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید شدند. 

کانون سراسري مرغداران گوشتی کشور در این نامه ضمن انتقاد از دخالت دولت در بازار مرغ و سرکوب قیمتی این کالا، خواستار
کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید مرغ شد و تاکید کرد که اعلام آمار ساختگی و ادعاهاي غیر واقعی در خوب نشان دادن شرایط و

 
عملکرد دولت، واقعیت را تغییر نمی دهد. 

همچنین در تاریخ 16 اردیبهشت 1400، حبیب اسداله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی با بیان اینکه افزایش قیمت
مؤلفه هاي تولید، بازار مرغ را بی ثبات می کند، گفت: بعد از اینکه دولت با تأخیر چندماهه، یازدهم فروردین ماه با اصلاح قیمت، نرخ
هر کیلوگرم مرغ زنده را 17 هزار و 100 تومان و مرغ گرم را 24 هزار و 900 تومان اعلام کرد انتظار این بود که قیمت مؤلفه هاي

 
تولید افزایش نیابد، اما این انتظار برآورده نشد. (جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید) 

 
خرداد 1400؛ هشدار تولیدکنندگان درباره بازار نابسامان جوجه یک روزه و لزوم اتخاذ تدابیر لازم از سوي دولت 

اواخر خرداد ماه سالجاري نیز، حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: نرخ

 
مصوب جوجه یک روزه گوشتی 4.200 تومان است اما جوجه با این قیمت یافت نمی شود. 

وي با بیان اینکه مسئولان باید در کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید، تدابیر بیشتري اتخاذ و این مساله را مدیریت کنند، گفت: افزایش
قیمت مؤلفه هاي تولید، افزایش قیمت تمام شده را به دنبال دارد و به دلیل سرکوب قیمتی که از سوي دولت براي محصول نهایی
اتفاق می افتد، گاهاً تولیدکنندگان زیان می کنند به طور مثال بعد از تصویب و اعلام قیمت 24900 تومانی تاکنون ما شاهد افزایش
15 تا 20 درصدي قیمت مؤلفه هاي تولید مانند جوجه، ذرت، سویا، حمل و ریز مغذي ها بوده ایم اما این اثرات را در قیمت فعلی
مرغ نمی بینیم و اصلاح قیمت صورت نگرفته است. البته برخی از این افزایش قیمت مؤلفه ها مانند جوجه مربوط به عدم نظارت و

 
سودجویی در بازار است که متأسفانه دولت نسبت به آن بی تفاوت است. 

تیر 1400؛ مرغداران با کمبود نهاده هاي دامی مواجه هستند اوایل تیر ماه جاري، محمد یوسفی، رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ
گوشتی با اشاره به اینکه در حال حاضر مشکل اصلی تولید کمبود نهاده هاي دامی است، گفت: در حال حاضر بحث اصلی که مطرح
است، مسئله بودن و نبودن است. زمانی که دان در اختیار مرغداران قرار نگیرد، جوجه ریزي نیست و براساس برنامه ریزي و پیش
بینی هاي انجام شده، صورت نخواهد گرفت و واحدهاي مرغ مادر نیز تولید خود را کاهش می دهند. بنابراین این احتمال وجود دارد

 
که با کاهش شدید تولید مواجه شویم. 

همچنین در تاریخ 13 تیر 1400، کانون سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزیر جهاد کشاورزي خواستار بازنگري در قیمت

 
مصوب مرغ با توجه به افزایش نرخ مؤلفه هاي تولید شدند و اعلام کردند که قیمت مرغ اصلاح نشود، تولید آن کاهش می یابد. 

گرماي هوا، مشکلات تولید را تشدید کرد در کنار مشکلات مذکور، گرماي شدید هوا نیز مزید بر علت شده تا تولید مرغ در هفته هاي
اخیر دچار چالش جدي شود و قیمت آن روند صعودي را پیش بگیرد، در همین زمینه حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري

 
مرغداران گوشتی با بیان اینکه طی هفته هاي اخیر، تولید مرغ دچار چالش هاي جدي شده است، 

کاهش تولید، تلفات وعدم وزن گیري مناسب مرغ ها را بخاطر استرس گرمایی از جمله این چالش ها عنوان و اضافه کرد: گرماي



 
شدید علاوه بر اینکه باعث شده مرغ ها به وزن مناسب نرسند، باعث ایجاد تلفات در جمعیت آن ها نیز شده است. 

این فعال بخش خصوصی همچنین با اشاره به تداوم کمبود جوجه یک روزه از بی توجهی مسئولین به این مسأله انتقاد کرد و گفت:

 
ماه هاست که با کمبود و گرانی جوجه یک روزه مواجه هستیم و این مشکل کماکان پابرجاست. 

اسداالله نژاد با بیان اینکه قیمت جوجه یک روزه هم اکنون بالاي 7500 تومان است، افزود: این در حالی است که نرخ مصوب جوجه

 
یک روزه گوشتی 4200 تومان است. 

سرکوب قیمت تولید را کاهش داد وي همچنین از سیاست دولت در سرکوب قیمت مرغ علیرغم افزایش قیمت نهاده ها انتقاد کرد و
افزود: بعد از اینکه قیمت مرغ 24 هزار و 900 تومان تعیین شد، هم شاهد افزایش نرخ مصوب نهاده ها بودیم و هم قیمت جوجه یک
روزه افزایش شدید داشته اما نرخ مصوب مرغ تغییري نکرده و دولت به بهانه حمایت از مصرف کنندگان، زیر بار اصلاح قیمت نمی

 
رود که منطقی نیست. 

این فعال بخش خصوصی تأخیر بیش از یک ماه در بارگیري نهاده هاي دامی را پس از خرید این محصولات، از دیگر مشکلات

 
مرغداران عنوان کرد. 

با توجه به اتفاقاتی که سال گذشته در حوزه تولید و تأمین مرغ رخ داد، انتظار می رفت که دولتمردان با اصلاح مجموع سیاست
گذاري ها در این حوزه، زمینه رونق تولید در این صنعت را فراهم کنند اما تداوم سیاست هاي غلط سه سال گذشته اکنون بار دیگر
بحران تازه اي را در این صنعت رقم زده است که هم منجر به بحران تولید شده، هم مصرف کنندگان را متضرر کرده است چرا که
کاهش تولید و کاهش عرضه مرغ به بازار، منجر به افزایش شدید قیمت شده است. در حالی که اگر دولت از سرکوب قیمت دست
برمی داشت و بر قیمت دستوري خود پافشاري نمی کرد، قیمت مرغ اندکی افزایش می یافت اما تولید در وضعیت رونق و حفظ
اشتغال ادامه می یافت و با وفور عرضه مرغ به بازار، مردم به این ماده پروتئینی به راحتی دسترسی پیدا می کردند. اما اکنون با تداوم

 
سیاست هاي غلط دولت، احتمال اینکه دولت ناچار شود با صرف منابع ارزي کشور، به واردات روي بیاورد بالاست. 

نکته قابل توجه و عجیب در این میان، بی توجهی مسئولان به وضعیت تولید داخل، بحث اشتغال زایی و حفظ منابع ارزي کشور است
و به نظر می رسد هشدارها و مباحث کارشناسی که مطرح می شود براي مسئولان اهمیت ندارد و همواره تنها اقدام محکمی که از
مسئولان در زمینه تنظیم بازار شاهد هستیم ممنوعیت ناگهانی صادرات یا واردات کالا به کشور است که این اقدامات نیز معمولاً راه به
جایی نمی برد و علاوه بر اینکه تولیدکننده نابود می شود، مصرف کننده نیز زیان بزرگی می کند. بدیهی است اصرار به تداوم سیاست
هاي غلط سه سال گذشته اکنون دیگر نمی تواند ناشی از ناآگاهی یا بی اطلاعی باشد و جاي سوال دارد که چرا عده اي کمر به

 
نابودي صنعت دام و طیور کشور بسته اند. 



اولویت دولت جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم است

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1400/04/25

امام جمعه منطقه خیرآباد گفت: اولویت دولت جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم است اما نباید انتظار
داشت این مشکلاتی که هشت سال بوجود آمده چند ماهه و یا یکساله برطرف شود.

امام جمعه منطقه خیرآباد گفت: اولویت دولت جدید رونق
بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم است اما نباید
انتظار داشت این مشکلاتی که هشت سال بوجود آمده

 
چند ماهه و یا یکساله برطرف شود. 

به رگزارش شبکه خبري تهران نیوز، حجت الاسلام جعفر
طزري امام جمعه منطقه خیرآباد ظهر امروز در خطبه هاي
نمازجمعه این هفته ضمت تسلیت شهادت امام محمد باقر
علیه السلام، بیان کرد: از فعالیت هاي ویژه امام باقر علیه
السلام جهاد علمی بود اگر نبود مبارزات علمی امام باقر و

 
صادق علیهم السلام امروز از اسلام ناب محمدي خبري نبود. 

وي با اشاره به اینکه در آستانه سالروز تشکیل شوراي نگهبان قرار داریم، گفت: نقش شوراي نگهبان نقش ویژه اي است که کار تطبیق
مصوبات مجلس بر شرع را دارد، تمام مصوبات و احکامی که مجلس تصویب می کند باید شرعی باشد که این از وظایف شوراي نگهبان

 
است، از طرفی صحت انتخابات و داشتن شرایط لازم براي انتخابات مجلس و ریاست جمهوري از وظایف شوراي نگهبان است. 

امام جمعه خیرآباد افزود: عده اي که تاکنون چند مرتبه بوسیله شوراي نگهبان تأیید شده اند و وظایف خطیري بر عهده داشته اند
امروز بعلت برخورد قانونی شوراي نگهبان با داوطلبان ریاست جمهوري و بعضا مجلس به شوراي نگهبان حمله می کنند امروز یکی از
مشکلات ما انتخابات شوراي شهر است که متاسفانه مشکلاتی را ایجاد کرده است از نمایندگان مجلس درخواست می شود و انتظار

 
می رود که براي انتخابات شوراي شهر و روستا قوانین و شرایط لازم و مفید را وضع نمایند. 

حجت الاسلام طزري گفت: کمتر از بیست روز تا استقرار دولت جدید زمان باقی مانده است آنچه مهم می باشد و باید رعایت شود
آنست که عده اي که تا دیروز چیزي از مشکلات مردم می دانستند و یا مشکلات مردم را در دوچرخه سواري زنان و رفع حصر فتنه
گران و یا رفع فیلترینگ و آزادي فضاي مجازي می دانستند و مشکلات اقتصادي را اولویت چندم می دانستند هیچگونه مطالبه گري
درباره مشکلات اقتصادي نداشتند امروز سعی دارند با مطالبه گري مشکلات بوجود آمده در گذشته همچون آب، برق و گرانی اشتغال
و مسکن در مدت زمان کوتاه، انتظارات از دولت جدید را بالا برده و چون این مشکلات کوتاه مدت قابل حل نیست دولت جدید را

 
ناکارآمد جلوه دهند. 

وي عنوان کرد: اولویت دولت جدید رونق بخشیدن به کسب و کار و معیشت مردم است اما نباید انتظار داشت این مشکلاتی که هشت

 
سال بوجود آمده چند ماهه و یا یکساله برطرف شود. 

انتهاي پیام/



تشدید تنش بین نمایندگان بهبهان و کهگیلویه بر سد آبریز

منبع: خورناشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1400/04/25

سد آبریز یا مارون 2 که قرار بر احداث آن در محدوده روستاي آبریز در شمال شرقی کهگیلویه در همسایگی بهبهان می باشد
و تا به امروز ضمن دریافت کد ملی بیش از 80 درصد از فاز اول مطالعاتی آن نیز انجام شده است در روز هاي اخیر و چند

هفته مانده به شروع (...)

سد آبریز یا مارون 2 که قرار بر احداث آن در محدوده روستاي آبریز در شمال شرقی کهگیلویه در همسایگی بهبهان می باشد و
تا به امروز ضمن دریافت کد ملی بیش از 80 درصد از فاز اول مطالعاتی آن نیز انجام شده است در روز هاي اخیر و چند هفته مانده
به شروع فاز اجرایی آن طبق زمان بندي وزارت نیرو ، به محل بحث و تنش بین دو نماینده شهرستان هاي کهگیلویه و بهبهان تبدیل

 
شده است. 

 
محمد طلا مظلومی نماینده شهرستان هاي بهبهان و آغاجاري ابتدا در اعتراض به این طرح در تویئتی اعلام کرد: 

<قاطعانه در برابر اجراي سد مارون 2 که زیاده خواهی و دست اندازي به منابع آبی این مرز و بوم است می ایستیم و به همراه سایر

 
نمایندگان استان اجازه نخواهیم داد چنین طرحی که پشتوانه کارشناسی نداشته و پشت آن لابی هاي سیاسی کلید بخورد.> 

 
اما این توئیت مظلومی واکنش و پاسخ تند توییتري موحد نماینده شهرستان کهگیلویه در مجلس را به دنبال داشت. 

 
موحد در توییتر نوشت: 

<به لطف خدا دقت کارشناسان فنی و با رعایت اصول زیست محیطی #سد_آبریز وارد فاز اجرایی خواهد شد. اظهار نظر دیگران که
براي مصرف محلی است خللی در روند احداث سد ایجاد نخواهد کرد .کسانی که خلاف قانون و اخلاق مانع اشتغال جوانان به بهانه

 
بومی گزینی می شوند نمی توانند در خصوص آب نیز اولتیماتوم دهند.> 

حال باید منتظر ماند و دید آیا محمد طلا مظلومی نماینده مردم بهبهان که قانون ، کارشناسان و نمایندگان خوزستان را در کنار خود
می بیند می تواند مقابل موحد در برابر تضییع حقوق مردم بهبهان بایستد یا خیر؟!



کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟

منبع: حبیب خبرشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1400/04/25

 
  

با تصویب سیاست هاي تشویق و حمایت از کارافرینان
پیشرو در هیئت وزیران، زمینه اعطاي تسهیلات صندوق
توسعه ملی و حمایت هاي گمرکی، ضمانت نامه بین المللی
و تکریم کارآفرینان نوآور به عنوان استاد مدعو در دانشگاه

 
هاي کشور فراهم شد. 

 
  

سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشست هیأت وزیران

 
تصویب شد. 

 
  

مهمترین و برجسته ترین شاخصه این مصوبه توجه به فرد کارآفرین است. این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت و حمایت هاي
مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل می شود که حوزه منزلت کارآفرینان برتر  تحت عنوان سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت
کارآفرینان برتر شامل صدور کارت شناسایی مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که داراي کد مشخص و سازوکار رهیابی مشخص

 
است. 

به موجب این مصوبه، سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کند؛ علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک رقمی که سالانه

 
تعیین می شود می توانند بدون ارائه وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت کنند. 

 
  

 معاون اشتغال و توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این باره می گوید:بنگاه هایی که توسط شخص کارآفرین

 
ایجاد می شوند، مشمول حمایت هاي این مصوبه هستند. 

عیسی منصوري می افزاید: بر اساس این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت
می گیرد. یکی از حمایتها این است که وقتی کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره به



راحتی ویزاي خود را دریافت کند و با اعتباري که این کارت دارد، فرد کارآفرین در خارج از کشور نیز می تواند فعالیت هاي خود را

 
توسعه دهد. 

 
  

منصوري از راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو و معرفی آنها توسط این سامانه خبر داده و می گوید: کارآفرینان پیشرو با کارت

 
شناسایی معتبري که برایشان صادر می شود، در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR  قابل شناسایی هستند. 

 
  

آن طور که معاون اشتغال وزیر کار می گوید با این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري بدهند
و وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن

 
مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. 

 
  

معاون اشتغال وزیر کار می گوید: با توجه به اینکه تبصره 18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست
هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. 

 
  

به گزارش ایسنا، در راستاي حمایت از کارآفرینان پیشرو و نوآور همچنین صدور ضمانت نامه تا سقف 50 میلیارد تومان و اعطاي

 
مشوق هاي بیمه اي و یارانه دستمزد پیش بینی شده است. 

گمرك نیز موظف شده امکان استفاده از خط سبز گمرکی را پس از احراز هویت و اعلام اسامی کارآفرینان پیشرو در اختیار آنها قرار

 
دهد. 

کارآفرینان پیشرو می توانند در راستاي اجراي مسئولیت هاي اجتماعی، به راه اندازي مراکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز
رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، اقدام کنند.



گردشگري اولین چیزي است که از سبد مصرفی خانوار کنار می رود

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1400/04/25

 
 

یک استاد دانشگاه گفت: گردشگري اولین چیزي است که از سبد خانوار کنار می رود تا خانواده ها بتوانند هزینه هایشان را مدیریت
کنند. نشست تحول در حوزه گردشگري و دولت سیزدهم با حضور کارشناسان و اساتید گردشگري برگزار شد. در این نشست، مسعود

 
نصرتی رئیس مجمع جهانی شهرهاي جاده ابریشم گفت: میزان گردشگري (...) 

یک استاد دانشگاه گفت: گردشگري اولین چیزي است که از سبد

 
خانوار کنار می رود تا خانواده ها بتوانند هزینه هایشان را مدیریت کنند. 

نشست تحول در حوزه گردشگري و دولت سیزدهم با حضور کارشناسان و اساتید گردشگري برگزار شد. در این نشست، مسعود
نصرتی رئیس مجمع جهانی شهرهاي جاده ابریشم گفت: میزان گردشگري که وارد استان هاي شمالی کشور می شوند هر کدام این
قابلیت را داشته که کل کشور را در زمینه اشتغال و تولید ناخالص منابع ملی پوشش دهد و اداره کند. یعنی اگر بخواهیم آمار
گردشگران دو شهر را با کشورهاي اروپایی و آمریکایی مقایسه کنیم عدد قابل توجهی هست اما می بینیم بالاترین آمار مهاجر فرستی

 
به دلیل نبود شغل در همین استانهاست. 

وي گفت: باید بدانیم از ظرفیت هاي موجود چه استفاده اي کرده ایم. از صندوق جاده ابریشمی که چین ایجاد کرده چه استفاده اي



کردیم؟ نگاه به گردشگر خارجی در دولت بعد چه خواهد بود. این صحبت هایی که مدام تکرار می شود و می گویند درها به روي
گردشگران خارجی باز می شود، کی به صورت علمی مشخص می شود و توضیح داده می شود که ما باید با مرزهاي باز روي

 
گردشگران خارجی تأثیرگذار باشیم. 

نصرتی گفت: باید با فرهنگ سازي همه جانبه و کوتاه مدت انجام شود که از گردشگري چه چیزي می خواهیم و این شرایط کجا می
خواهد براي ایران اشتغال و درآمد تولید کند. به عنوان مثال راهیان نور وارد خوزستان می شد و تا یک مقطع زمانی مورد توجه استان
ها نبوده اند چون چیزي براي استان نداشت. از سرویس بهداشتی استان ها استفاده می شد و آب و غذایشان را هم با خودشان می
بردند. تا اینکه در چند سال اخیر رویکرد تغییر کرد و گفته شد که با خودتان آب و غذا نبرید و اجازه دهید افراد ساکن هم از
حضورتان استفاده ببرند. گردشگري وقتی موفق می شود که در شهرها و روستاهایی که قابلیت جذب گردشگر دارند این احساس

 
بوجود آید که در کوتاه مدت قابلیت بهره برداري اقتصادي از گردشگري را دارند. 

در ادامه این نشست، شهاب طلایی مدیر گروه گردشگري مرکز پژوهش هاي مجلس گفت: درباره صنعتی صحبت می کنیم که در یک
سال و نیم اخیر در گیر بحران کرونا شده و تمامی زنجیره فعالیت هاي کسب و کار در کشور را تحت الشعاع قرار داده است ولی اینکه
آیا دولت عملکرد خوبی در مدیریت داشته یا نه بحث دیگري است. قبل از کرونا در حوزه گردشگران ورودي حدود 8 میلیون و 800
هزار گردشگر ورودي داشته ایم. نکته مهم این است که از این تعداد بیش از 90 درصد از کشورهاي همسایه بوده اند و کشورهاي
عراق و آذربایجان به تنهایی حدود 40 تا 50 درصد ورودي ما را تشکیل می دهند. 75 درصد ورودي به کشور از مرزهاي زمینی وارد
ایران شده اند. در حوزه گردشگري داخلی واقعیت این است که وضعیت مناسبی نداریم و حدود 40 درصد مردم ایران سفر را با

 
رویکرد گردشگري انجام نمی دهند چون پدیده لوکس محسوب می شود. 

وي افزود: پدیده سفر در خانواده ایرانی اولین چیزي است که از سبد مصرفی خانوار کنار می رود تا هزینه ها مدیریت شود. برآورد
دیگري نشان می دهد که 30 درصد کارکنان دولت نیز به سفر نمی روند. اما کشوري مانند امارات، هر خانواده 7 بار در طول سال به
سفر می رود. ما در این زمینه الگوي خاصی نداشته ایم. هر چند که در حوزه قانون گذاري قوانینی براي بهبود این روند تسریع شده
ولی در حوزه اجرا نتوانسته ایم کار کنیم. قبل از کرونا حدود ده میلیون نفر از کشور خارج می شدند و 5 میلیون نفر از آنها با هدف
زیارت به عتبات عالیات می رفتند اما 5 میلیون دیگر رویکرد سیاحتی داشتند. روند ورودي و خروجی در چهار سال گذشته مثبت
بوده است. صنعت گردشگري کشور با وجود اینکه اولویت حاکمیت نبوده است اما باز مسیر رو به رشدي داشته است و از 50 یا 60
هزار نفر ورودي رسیده ایم به 8 میلیون ورودي. در حوزه اقامتگاه ها 6 هزار گونه اقامتگاه وجود دارد ولی این ظرفیت ها با ظرفیت

 
هاي کشورمان همخوان نیست. به خصوص زمانی که آن را با کشورهاي دیگر مقایسه می کنیم. 

وي ادامه داد: 1272 هتل در کشور وجود دارد که این هتل ها شاید مطابق با کل هتل هاي شهر استانبول باشد. 35 درصد از ناوگان
حمل و نقل مسافربري ما بیش از 15 سال عمر دارند. در حمل و نقل هوایی اوضاع بدتر است. مجموع اینها نشان می دهد که وضعیت

 
گردشگري ما به رغم افزایش، چالش هاي عمده اي نیز داشته است. 

طلایی به قوانین حوزه گردشگري اشاره کرد و گفت: آخرین قوانین در حوزه توسعه ایرانگردي و جهانگردي مربوط به دهه 70 بوده
است. الان رویکردهاي این حوزه تغییرات زیادي داشته اما هنوز قانون توسعه ایرانگردي را اجرا می کنیم که براي وقتی است که

گردشگري ذیل وزارت ارشاد بود.



محدودیت هایی که فقط در حد حرف است!

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1400/04/25

 
 

به نظر می رسد اعمال محدودیت در فعالیت مشاغل در موج هاي پی در پی ویروس کرونا بدون حمایت هاي دولت حالا کار را به
جایی رسانده که دیگر مشاغل تن به محدودیت ها ندهند و یک کارشناس امور اصناف نیز ضمن تشریح شرایطی که دولت باید براي

 
رعایت شدن محدودیت ها اجرا کند، می گوید در شرایط فعلی اصناف (...) 

به نظر می رسد اعمال محدودیت در فعالیت مشاغل در موج هاي پی در پی
ویروس کرونا بدون حمایت هاي دولت حالا کار را به جایی رسانده که دیگر مشاغل تن به محدودیت ها ندهند و یک کارشناس امور
اصناف نیز ضمن تشریح شرایطی که دولت باید براي رعایت شدن محدودیت ها اجرا کند، می گوید در شرایط فعلی اصناف چاره اي

 
جز تخلف ندارند! 

کشور از روز شنبه وارد پنجمین موج کرونا شده؛ به طوري که در حال حاضر 143 شهرستان قرمز، 186 شهرستان نارنجی و 119
شهرستان نیز در وضعیت زرد قرار دارند. همچنین در هفته گذشته نسبت به هفته قبل، در کشور شاهد افزایش 40 درصدي در موارد
سرپایی مثبت، افزایش 17 درصدي در موارد مثبت بستري و افزایش 10 درصدي در تعداد بیماران فوتی هستیم. در این میان اما

 
میزان رعایت پروتکل ها حدود 66 درصد است که این رقم باید به 85 درصد برسد. 

بر اساس دستورالعمل هاي ستاد ملی کرونا در شرایط قرمز فقط مشاغل گروه 1 و در شرایط نارنجی مشاغل گروه 1 و 2 مجاز به
فعالیت هستند، اما در حال حاضر مشاهدات میدانی نشان می دهد که در تهران با وجود شرایط قرمز بیشتر مغازه هاي گروه 2 از



 
جمله رستوران ها، کافی شاپ ها و فروشگاه هاي غیرضروري مانند پوشاك تعطیل نیستند. 

البته این وضعیت دور از انتظار نبود؛ چراکه یک روز پس از شروع محدودیت ها رئیس اتاق اصناف تهران طی نامه اي به استانداري
تاکید کرد که نارضایتی از ادامه تعطیلی صنوف بسیار بالاست و صاحبان صنوف و بازاریان تاکید دارند که باید همراه اصناف، سازمان

 
ها و ارگان هایی از جمله بانک ها، سازمان هاي امور مالیاتی و... نیز همگام با اصناف تعطیل شوند. 

او همچنین هشدار داده بود که اگر قرار باشد تعطیلی طبق روال گذشته صرفا براي حوزه اصناف اعمال شود، امکان نافرمانی صنوف از

 
رعایت و پذیرش دستورهاي صادرشده بسیار بالاست و ممکن است با چالش هاي خیابانی و اعتراضات صنفی همراه شود. 

اعمال محدودیت ها در موج قبلی که سهمگین ترین موج کرونایی بود و مشاغل گروه 2، 3 و 4 را چهار هفته تعطیل کرد نیز انتقادات
زیادي از سوي مسئولان صنفی به همراه داشت و در نهایت اتاق اصناف به ستاد ملی کرونا پیشنهاد داد که مشاغل گروه 2 که

 
بیشترین واحدهاي صنفی را شامل می شود، در شرایط قرمز نیز با تشدید پروتکل ها مجاز به فعالیت باشند که این پیشنهاد اجرا شد. 
طبق اعلام مسئولان صنفی، حدود 35 تا 40 درصد واحدهاي صنفی اجاره اي هستند و نقش صنوف از شیوع ویروس کرونا کمتر از

 
15 درصد بوده و سهم حمل و نقل عمومی در گسترش بیماري خیلی بیشتر است. 

 
حمایت هایی که متناسب با آسیبهاي وارده به مشاغل نبود 

بر اساس جزئیات حمایت از مشاغل به شدت آسیب دیده از کرونا که اخیرا براي سال جاري تمدید و مواردي براي امسال به آن اضافه
شد، علاوه بر برخی تسهیلات در حوزه بانکی و تعویق مهلت چک ها، مهلت ثبت نام مشاغل و کسب وکارهاي به شدت آسیب دیده از
کروناي متقاضی اخذ تسهیلات کرونایی نیز تا پایان شهریورماه 1400 تمدید شده است. البته بر اساس اعلام قبلی دبیر اتاق اصناف،
سال گذشته تنها 7 درصد مشمولان وام کرونا از آن استقبال کردند که دلیل آن دریافت سخت این وام ها از بانک، بروکراسی اداري و
نبود تفاوت بین وام هاي عادي و وام کرونایی و مبلغ پایین وام بود که به ازاي هر کارگر 12 تا 16 میلیون تومان و تا سقف سه کارگر
به واحد صنفی اختصاص پیدا می کرد و نرخ این وام 12 درصد بود. در مجموع از نظر صنوف و مشاغل آسیب دیده از کرونا، این
حمایت ها متناسب با میزان خسارات وارد شده به آن ها نبوده است. یکی از انتقاداتی که بارها در زمان محدودیت ها از سوي مشاغل
عنوان شده نیز در رابطه با مالیات است. مقامات صنفی خواستار بسته شدن حساب پرونده مالیاتی در روزهاي تعطیلی صنوف هستند

 
و می گویند امهال چند ماهه پرداخت مالیات ها به آن ها کمکی نمی کند. 

 
اصناف چاره اي جز تخلف ندارند! 

محمد علی صدیقی، عضو پیشین هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران نیز در ین رابطه در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه عدم رعایت
پروتکل هاي بهداشتی از جامعه صنفی را نمی توان به کل اصناف تعمیم داد، تصریح کرد: می توان گفت رعایت پروتکل ها و اعمال
محدودیت هاي کرونایی نسبت به سال گذشته کم رنگ تر شده است، اما اینکه گفته شود کل اصناف از مصوبات ستاد ملی کرونا

 
تبعیت نمی کنند درست نیست. 

وي با بیان اینکه اصناف در کنار شیوع ویروس کرونا با مشکلات عدیده اي درگیر هستند، تصریح کرد: مصوبات ستاد ملی کرونا زمانی
100 درصد اجرا می شود که دولت به مشکلات اصناف بپردازد، در جهت حل آن ها اقدام و از اصناف حمایت کند. به عبارت دیگر

 
اصناف در شرایطی قرار گرفتند که چاره اي جز تخلف ندارند. 

صدیقی با بیان اینکه بر اساس آخرین آمار و اطلاعات حدود 67 درصد اصناف استیجاري هستند، تصریح کرد: البته آمارهاي مختلفی
در این رابطه وجود دارد، اما می توان گفت که حداقل 50 درصد اصناف حتما استیجاري هستند که باید همه هزینه هاي ثابت و
جاري واحدهاي صنفی از جمله اجاره، حامل هاي انرژي، بیمه، مالیات و نظایر آن را پرداخت کنند، اما هیچ درآمدي نداشته باشند.
حتی با اعمال تخفیف در مالیات روزهاي تعطیل موافقت نشده و به طور کلی مالیات نسبت به سال گذشته به صورت پلکانی افزایش

 
داشته است. 

این کارشناس حوزه اصناف با بیان اینکه 90 درصد انرژي جامعه صنفی و متولیان اصناف صرف دفاع شر دولتی ها می شود، تصریح
کرد: در شرایطی که بانکها باز هستند و صنوف مجبور به پرداخت بدهی معوقه، مالیات، عوارض شهرداري و امثال آن هستند نمی توان



انتظار داشت که واحدهاي صنفی تعطیل شوند و آنهایی که تعطیل می کنند در اصل ایثار کردند. از طرف دیگر در شرایطی که از

 
اصناف مجبور به تعطیلی هستند، کارمندان حقوق خود را دریافت می کنند. 

 
در چه شرایطی محدودیت ها اجرا می شود؟ 

به گفته وي اتاق اصناف بر اجراي مصوبات ستاد ملی کرونا اصرار دارد، اما براي اجراي آنها باید در همه استان ها، بانکها تعطیل و براي
آن ها تسهیلات در نظر گرفته شود، سهم بیمه اصناف بخشیده و از سوي دولت پرداخت شود و براي سایر هزینه ها نیز تخفیف اعمال
شود و بعد اصناف مکلف شوند واحدهاي صنفی خود را تعطیل کنند. در این شرایط فقط درگیر هزینه هاي ثابت خانوادگی خود
هستند، اما در حال حاضر کارد به استخوان اصناف رسیده که اینگونه رفتار می کنند. صدیقی در پایان با بیان اینکه اصناف بزرگترین
سمن موجود است که با چهار میلیون واحد صنفی با در نظر گرفتن خانواده هایشان مجموعا یک سوم جمعیت را پوشش می دهند و
در تولید ناخالص داخلی 18 درصد و در ایجاد اشتغال 10 میلیون نفر سهم دارند، تصریح کرد: در این شرایط بحرانی با توجه به گذار

دولت هیچکس به مشکلات اصناف رسیدگی نمی کند.



نرخ بیکاري 13.4 درصدي تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400

منبع: با اقتصادشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1400/04/25

مرکز آمار ایران در گزارشی پیرامون وضعیت بازار کار در بهار 1400 اعلام کرد نرخ بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی در
بهار 1400 معادل 13/4 درصد گزارش شده که در مقایسه با بهار 1399 تقریباً بدون تغییر است.

به گزارش پایگاه خبري بااقتصاد، روز گذشته نتایج طرح
آمارگیري نیروي کار مرکز آمار ایران در بهار 1400 منتشر
شد. بررسی تحولات بازار کار کشور در اولین فصل سال

 
جاري حائز اهمیت است. 

در مجموع مقایسه شاخص هاي عمده بازار کار در بهار
1400 نسبت به فصل مشابه سال قبل و فصل قبل حاکی

 
از بهبود نسبی نرخ مشارکت، جمعیت فعال، نسبت اشتغال و تعداد کل شاغلان کشور می باشد. 

با این همه یک نگرانی جدي پیرامون بازار کار کشور در سالیان اخیر عمیق تر شده است. در واقع شاخص هاي بازار کار پیرامون گروه

 
تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 نه تنها بهبود پیدا نکرده، بلکه بدتر شده است. 

اول اینکه در بهار 1400 نسبت به فصل مشابه سال قبل، بیش از 499 هزار نفر به کل جمعیت فعال کشور از نظر اقتصادي افزوده

 
شده است. با این همه در این بازه زمانی، جمعیت فعال تحصیلکرده هاي دانشگاهی بالغ بر 430 هزار نفر کاهش یافته است. 

دوم اینکه نرخ بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 معادل 13/4 درصد گزارش شده که در مقایسه با بهار 1399 تقریباً

 
بدون تغییر است. با این همه تعداد بیکاران تحصیلکرده دانشگاهی در این بازه زمانی بالغ بر 22 هزار نفر افزایش یافته است. 

این در حالی است نرخ بیکاري کل کشور در بهار 1400 معادل 8/8 درصد گزارش شده که نسبت به بهار 1399 معادل 1 درصد
کاهش یافته است. علاوه بر این، بر خلاف تحصیلکرده هاي دانشگاهی، تعداد کل بیکاران کشور در این بازه زمانی بالغ بر 213 هزار نفر

 
کاهش یافته است. 

سوم اینکه سهم بیکاران تحصیلکرده دانشگاهی از کل بیکاران کشور به شکل نگران کننده اي از 36 درصد در بهار 1399 به 40/3
درصد در بهار 1400 افزایش یافته است. چنانچه ملاحظه می گردد تحولات بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی همسو با بیکاري کل

 
کشور نیست. 

عباس علوي راد اقتصاددان در این خصوص معتقد است، بررسی ها نشان می دهد طرح هاي هیچ کدام از دولت هاي پس از جنگ
تحمیلی براي حل مشکل بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی راهگشا نبوده است. به نظر می رسد زمان آن رسیده تا با عبور از نسخه

 
پول پاشی صرف براي ایجاد اشتغال، رفع مشکلات ساختاري بازار کار کشور در دستور کار قرار گیرد. 



منبع: تسنیم



شبکه ملی آب، طرحی براي رفع مشکل آب استان ها

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1400/04/25

قاضی زاده هاشمی در یزد: باید شبکه ملی آب در کشور مانند شبکه گاز و برق ایجاد شود تا بتوان مدیریت بهتري روي این
موضوع صورت گیرد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز یزد، نائب رئیس مجلس شوراي اسلامی دیشب در جمع فعالان سیاسی، فرهنگی و
اجتماعی یزد، مسئله آب را مسئله امروز کل فلات ایران دانست و گفت : متاسفانه جمعیت ما از مناطقی که تنش آبی ندارند به دلیل

 
عدم توجه به زیرساخت هاي اشتغال و امکانات به مناطقی که تنش آبی دارند مهاجرت کردند. 

قاضی زاده با اشاره به همزیستی سه هزار ساله یزدي ها با کم
آبی گفت: باید شبکه ملی آب در کشور مانند شبکه گاز و برق
ایجاد شود تا بتوان مدیریت بهتري روي این موضوع صورت گیرد
البته در موضوع اب یزد باید پروژه هابی تعریف شود که منافع هر
دواستان تامین شود نه اینکه بین مردم یزد و اصفهان دعوا ایجاد

 
کنیم. 

وي گفت : در یزد که دچار کمبود آب هستید منابع آب شور
وجود دارد که آب شیرین را هم از بین می برد البته شرکت هاي

 
دانش بنیان می توانند با هزینه اي کمتر از هزینه خط لوله آب، آب را لب شور کرده و در اختیار صنایع قرار دهند. 

 
نیازمند تغییر نگاه مدل حکمرانی در کشور هستیم 

نائب رئیس مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه متاسفانه وزارت خانه هاي مختلف جزیره اي عمل می کنند گفت : لازمه حل این

 
مشکل تغییر نگاه مدل حکمرانی است. 

سید امیر حسین قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه ملت ایران سختکوشی را از یزدي ها یادگرفته و حتی در کشور هایی مثل پاکستان

 
و هند حضور یزدي ها احساس می شود گفت: شما یزدي ها پیشتاز مقاومت در برابر سختی ها هستید 

نائب رئیس سابق مجلس شوراي اسلامی افزود: در حال حاضر کمتر از 40درصد ظرفیت صنعتی در حال فعالیت است که امیدواریم با

 
دولت جدید در کنار مجلس و جریان جوان انقلابی که در کشور به راه افتاده شاهد تحولات خوبی در حوزه هاي مختلف باشیم 

وي گفت : البته زمانی کشور پویا می شود که هدف مشترك و مشخص وجود داشته باشد و کسانی که مسئولیت هماهنگ سازي

 
بخش هاي مختلف را برعهده دارند باید آن را در یک جهت هدایت کنند. 

 
آموزش و پرورش؛ خط مقدم پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی 

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس، آموزش و پرورش را خط مقدم پیشگیري از آسیب هاي مختلف در کشور عنوان کرد و گفت :
این وزارتخانه بزرگترین کارخانه تولید کننده کشور بوده و در حقیقت اصلاح این دستگاه باید از فلسفه تعلیم و تربیت شروع کند و

 
طرح تحول از این زاویه ناقص بوده چرا که مبانی و راهکار ها با هم همخوانی ندارد و نیازمند اصلاح است. 

عضو سابق کمیسیون بهداشت و درمان، حوزه سلامت را یک حوزه زیرساختی برشمرد و افزود : متاسفانه دو حوزه بهداشت و درمان و



آموزش و پرورش در چشم دولت ها دو وزارتخانه مصرفی نگاه می شود در حالی که چنین چیزي نیست و کرونا به خوبی نشان داد که

 
اگر از حوزه سلامت غفلت شود همه کار ها تعطیل می شود و این حوزه شوخی بردار نیست. 

قاضی زاده در بخش پایانی سخنانش با اشاره به اینکه تولید ثروت باید در خلق دانش باشد نه نیروي کار گفت : البته تولید ثروت با

 
خلق دانش در حال حاضر مزیت نسبی ماست، اما همه اقتصاد کشور باید دانش بنیان باشد و در مرز فناوري حرکت کند. 

وي افزود : باید از وارد کننده فناوري به تولیدکننده تبدیل شویم و کشور هاي همسایه از تولیدات ما مصرف کنند که البته طرحی در

 
این زمینه تهیه شده با عنوان «ایران بزرگ اقتصادي» که به دولت جدید ارائه دادیم. 

گفتنی است در این جلسه دوساعته یازده تن از فعالان حوزه هاي مختلف در مسائل و مشکلات استان یزد را بیان کردند.



طب سنتی ایرانی براي کمک به حفظ سلامت مردم جایگزین ندارد

منبع: ایمناشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در سالروز تصویب سند ملی گیاهان دارویی و
طب سنتی با تاکید بر ظرفیت هاي غنی طب سنتی ایرانی، این سند را یکی از بهترین اسناد بالادستی کشور براي همگرایی

بیشتر سازمان ها و نهادهاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه دانست.

 
مدیرکل طب ایرانی وزارت بهداشت: طب سنتی ایرانی براي کمک به حفظ سلامت مردم جایگزین ندارد 

مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، درمان و
آموزش پزشکی در سالروز تصویب سند ملی گیاهان دارویی و
طب سنتی با تاکید بر ظرفیت هاي غنی طب سنتی ایرانی، این
سند را یکی از بهترین اسناد بالادستی کشور براي همگرایی
بیشتر سازمان ها و نهادهاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این

 
حوزه دانست. 

به گزارش ایمنا به نقل از وبدا، نفیسه حسینی یکتا با بیان اینکه
سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی، هشت سال پیش بر اساس پیشنهاد شوراي ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمی کشور در
شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، اظهار کرد: با توجه به رویکرد جهانی براي بهره گیري از ظرفیت هاي طب سنتی
و گیاهان دارویی در حوزه سلامت و پیشینه غنی ایران در این زمینه، ضرورت وجود سندي جامع به منظور هدایت سازمان ها و

 
نهادهاي تصمیم گیر مرتبط کشور براي حرکت در این راستا احساس می شد. 

وي افزود: سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی با شرح چشم اندازها و سیاست هاي کلان و اهداف و راهبردها در دو حوزه گیاهان
دارویی و طب سنتی، اقدامات مورد نیاز براي تحقق اهداف مورد نظر را به تفکیک سازمان هاي مجري بیان کرده و نقشه راه آنها در
این زمینه محسوب می شود که اجرایی شدن این سند ملی پس از گذشت هشت سال از تاریخ تصویب آن، می تواند کشور را از اثرات

 
مثبت توسعه طب سنتی ایرانی در حوزه هاي مختلف، مانند بهداشت و درمان، اقتصاد و اشتغال، بهره مند سازد. 

حسینی یکتا ادامه داد: گسترش منطقی و روشمند طب سنتی ایرانی به عنوان یک دانش بومی، با القاي خودباوري و ایفاي نقش خود
در ارتقاي بهداشت و درمان به عنوان یک حوزه پیشران و اثرگذاري مثبت بر بسیاري از شاخص هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي،

 
می تواند نقشی مهم در الگوي پیشرفت ایرانی اسلامی بازي کند. 

وي گفت: بحران کرونا که در سال هاي اخیر همه کشورها را تحت تاثیر خود قرار داده که تا به امروز هم درمانی قطعی براي آن
معرفی نشده است، تلنگري براي دست اندرکاران حوزه سلامت در سطح جهان بود تا از تمامی ظرفیت هاي موجود در راستاي خدمت

 
به مردم و کمک به درمان بیماران بهره گیرند. 

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت تصریح کرد: طب سنتی ایرانی با تاکیدي که بر اصلاح سبک زندگی دارد، ظرفیتی



بدون جایگزین براي کمک به حفظ سلامت مردم و پیشگیري از بروز بیماري ها است و سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی یکی از
بهترین اسناد بالادستی کشور براي همگرایی بیشتر سازمان ها و نهادهاي مرتبط در راستاي تحقق اهداف این حوزه محسوب می شود.



حضور بانوان کردستان در پست هاي مهم مدیریتی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1400/04/25

بر اساس آمار ها 20 درصد از پست هاي مدیریتی مهم یا میانی استان در اختیار بانوان کردستانی است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیمامرکز کردستان، مدیر کل بانوان استانداري
کردستان با اشاره به وضعیت اشتغال بانوان استان در مسند هاي مختلف
مدیریتی، افزود: براساس آخرین آمار ها در استان کردستان بیش از هزار و 400

 
زن در پست هاي مدیریتی این استان خدمت می کنند. 

لیلا آژیر گفت: از مجموع 457 پست مدیریت میانی در استان 66 نفر معادل

 
14.4 درصد را بانوان تشکیل می دهند. 

آژیر افزود: همچنین در مدیران پایه نیز از مجموع یک هزار و 378 پست، 221

 
نفر معادل 16 درصد بانوان هستند. 

مدیر کل بانوان استانداري کردستان گفت: در میان مدیران عملیاتی نیز از مجموع چهار هزار و 814 پست، یک هزار و 152 نفر معادل

 
23.9 درصد بانوان بوده است. 

وي افزود: در انتخابات شوراي شهر هاي کردستان نیز که در سال جاري برگزار شد، 7 زن منتخب مردم این استان براي کرسی هاي

 
شوراي شهر بوده اند. 

آژیر گفت: در حال حاضر 4 مدیر کل زن، سه بخشدار و 3 معاون فرماندار، 7 مدیر پایه یا میانی و 165 مدیر در ادارات استان مشغول

 
به کار هستند. 

سهم استان کردستان در بهره گیري از توان بانوان در تاکنون 20 درصد است و تا رسیدن به 30 درصد هنوز فاصله وحود دارد.
براساس قانون برنامه ششم توسعه مصوب شده است که 30 درصد از پست هاي مدیریتی استان به زنان واگذار شود.



54 هزار تن چغندرقند به کارخانه قند شیروان تحویل داده شد

منبع: بورس 24شماره خبر:  176  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیرعامل شرکت تولیدي قند شیروان گفت: امسال براي نخستین بار 54 هزار تن چغندرقند پاییزه از استان گلستان به
کارخانه ...

بورس24 : مدیرعامل شرکت تولیدي قند شیروان گفت: امسال براي نخستین بار 54 هزار تن چغندرقند پاییزه از استان گلستان

 
به کارخانه قند شیروان تحویل داده شد. 

محسن طیبی با افزود : تاکنون 42 هزار از این چغندر قند در کارخانه براي تولید شکر به مصرف رسید و مابقی نیز به مرور در فرایند

 
تولید قرار می گیرد. 

وي اضافه کرد : در مجموع در سال زراعی جاري دو هزار و 100 هکتار از اراضی کشاورزي زیر کشت چغندر پاییزه قرار دارد که پیش

 
بینی می شود حدود 100 هزار تن چغندر قند از این اراضی برداشت و تحویل کارخانه شود. 

طیبی خاطرنشان کرد: امسال براي نخستین بارکارخانه قند شیروان سه بهره برداري چغندر پاییزه ، تصفیه شکر خام و چغندر بهاره

 
داشت و با این شرایط این واحد صنعتی حدود 240 روز کاري را براي خود ثبت کرد . 

 
به گفته وي پیش از این مدت میانگین فعالیت این واحد صنعتی در سال حدود 90 روز بود. 

مدیرعامل شرکت تولیدي قندشیروان اظهارداشت : درحال حاضر در این واحد صنعتی روزانه دو هزار و 500 تن چغندر به مصرف می

 
رسد و حدود 700 کارگر نیز در این کارخانه اشتغال دارند. 

طیبی اظهارداشت : در سال جاري تاکنون 35 هزار تن شکر در کارخانه قند شیروان تولید شد و حدود 15 هزار تن دیگر نیز در دست

 
فراوري قرار دارد. 

شرکت تولیدي قند شیروان، قوچان و بجنورد، فروردین 1337 به صورت شرکت سهامی خاص تاسیس و در اسفند 1377 در سازمان

 
بورس و اوراق بهادار تهران پذیرفته شد. 

این کارخانه واقع در 10 کیلومتري جاده شیروان - بجنورد، سالانه 400 هزار تن چغندرقند مصرف می کند که کمتر از 20 درصد آن

 
از داخل استان تامین می شود. 

منبع: ایرنا



قطع برق صنایع چه عواقبی دارد؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1400/04/25

صنعتگران این روزها در کنار محدودیت هاي مالی، کسادي بازار و مشکل تأمین مواد اولیه با معضل دیگري به نام قطعی برق
نیز دست و پنجه نرم می کنند که به گفته فعالان صنعت اگر این مشکل ادامه دار باشد، عاملی براي کمبود برخی کالاها و

گرانی خواهد شد.

 
 

صنعتگران این روزها در کنار محدودیت هاي مالی، کسادي بازار و مشکل تأمین مواد اولیه با معضل دیگري به نام قطعی برق نیز
دست و پنجه نرم می کنند که به گفته فعالان صنعت اگر این مشکل ادامه دار باشد، عاملی براي کمبود برخی کالاها و گرانی خواهد

 
شد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، هرچند به گفته رامین فرج سرپرست شرکت توزیع برق البرز، بر اساس مصوبات ابلاغ شده از
سوي وزارت نیرو، شاهد خاموشی روزانه در برخی از واحدهاي صنعتی بزرگ کشور مثل فولاد و سیمان هستیم و اگر خاموشی
واحدهاي صنعتی بزرگ به خصوص در روزهاي اوج مصرف جوابگوي نیاز موجود نباشد، برنامه خاموشی براي صنایع کوچکتر هم
اعمال می شود، اما فتحعلی محمدزاده معاون سازمان صنایع کوچک می گوید: شهرك هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی برق

 
معاف شده اند، از این رو قرار شد برق صنایع بزرگ قطع شود تا تامین برق صنایع کوچک به مشکل نخورد. 

محمدزاده در مورد معافیت شهرك هاي صنعتی از قطع برق، اظهار داشت: طبق تبصره 3 ماده 3 مصوبه شانزدهم تیرماه امسال هیات

 
وزیران، شهرك هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی برق معاف شدند. 

وي افزود: وزیر نیرو به وزیر صمت اعلام کرد که واحدهاي صنعتی باید به اندازه 4 هزار مگاوات به کاهش مصرف برق کمک کنند. از
این رو با توجه به اینکه دیماند مصرف برق در 828 شهرك صنعتی 9 هزار و 941 مگاوات برق است، اما نسبت به صنایع بزرگ،
اشتغال زایی بالایی دارند و تعداد زیادي واحد صنعتی در این شهرك ها فعال هستند، مقرر شد برق صنایع بزرگ همچون فولاد و

 
سیمان قطع و برق صنایع کوچک تأمین شود. 

به گفته وي، بیش از 48 هزار واحد بهره بردار در شهرك هاي صنعتی سراسر کشور وجود دارند که 960 هزار نفر در آنها مشغول به
کار هستند. شهرك ها و نواحی صنعتی به ازاي هر مگاوات برق زمینه اشتغال 96 نفر را فراهم کرده اند. 



محمدزاده ادامه داد: از 16 تیر ماه جاري این مصوبه قابل اجرا و اعمال است، اما بعضاً شاهد عدم اجرا در برخی از استان ها هستیم، اما

 
طی نامه اي به استانداران اعلام کردیم که این مصوبه باید حتماً اجرایی شود. 

در این شرایط قطع برق صنایع مختلف همچنان ادامه دارد و این موضوع باعث کاهش تولید برخی واحدهاي صنعتی شده که به گفته

 
کارشناسان ممکن است کمبود برخی محصولات را در بازار به همراه داشته باشد. 

عبدالرضا مصري، نایب رییس مجلس در این مورد، قطعی برق صنایع را عاملی براي گرانی سیمان، فولاد و سایر کالاهاي مهم در آینده
نزدیک دانست و گفت: تولید کشور امروز می توانست وضع بهتري داشته باشد، اما علاوه بر مشکلات سابق، اکنون مشکل تامین برق

 
به مشکل مادر تبدیل شده است. 

وي با اشاره به تعطیلی کارخانه هاي تولید سیمان و فولاد به دلیل قطعی برق ، افزود: با تعطیلی این کارخانه ها سایر صنایع و کسب و

 
کارهاي وابسته هم به تعطیلی کشیده می شوند.مثلاً واحدهاي تولید بتن آماده هم اکنون سیمانی براي تهیه و تولید بتن ندارند. 

وي گفت: با توجه به این که واحدهاي تولیدي برق خود را از طریق بورس و به صورت یکجا خریداري کرده اند، حتی در صورت عدم
مصرف آن، مجبورند پول برق را پرداخت کنند، یعنی واحدهایی که به صورت اختیاري اقدام به قطع برق خود کرده اند نیز باید پول

 
برق مصرف نشده را پرداخت کنند. 

مصري اضافه کرد: البته این موضوع را پیگیري کردیم که وزارت نیرو پول آن بخش از برق مصرف نشده را از واحدهاي تولیدي دریافت

 
نکند. 

عبدالوهاب سهل آبادي، رییس خانه صنعت معدن و تجارت نیز در این مورد گفت: آقاي جهانگیري معاون اول رییس جمهور معتقد
است در شرایط فعلی صنایع باید میزان فعالیت خود را کاهش دهند تا مشکل برق برطرف شود، اما سوال اینجاست که می دانید با

 
کاهش حجم تولید صنایع، چه اتفاقی در سطح جامعه خواهد افتاد؟ 

گرانی سیمان و فولاد در پی کاهش تولید فرهاد طهماسبی، عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز در این مورد
گفت: کاهش تولید و بار روانی ناشی از احتمال تعطیلی واحدهاي تولیدي موجب افزایش قیمت سیمان، فولاد و میلگرد شده که در

 
صورت تداوم این وضعیت، آسیب هاي بسیاري به وجود می آید. 

وي افزود: با فرارسیدن پیک گرما از اواسط خرداد، مصرف برق به صورت تصاعدي افزایش یافت و از آنجا که دولت برنامه ریزي
مناسبی براي رشد تولید برق متناسب با نیاز کشور نداشت و سیاست گذاري ها اشتباه بود، با خاموشی وسیعی در سطح کشور اعم از

 
قطعی برق خانه ها و واحدهاي تولیدي روبه رو شدیم. 

عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: هرچند واحدهاي تولیدي هر ساله، زمانی را براي تعمیرات اساسی
اختصاص داده و از حجم تولیدات خود کم می کنند، اما باید به این نکته دقت کرد که این واحدها نمی توانند پیش از موعد تعمیرات

 
خود را آغاز کنند. بنابراین نمی توانند در زمان قطعی برق، فعالیت خود را کاهش دهند. 

وي تصریح کرد: وزارت نیرو با توجیه کمبود برق فعالیت واحدهاي تولیدي را محدود کرده، در حالی که فعالیت بسیاري از این واحدها



 
با حجم کمتر، توجیهی ندارد زیرا ماشین آلات آنان دچار آسیب می شود. 

نامه نگاري برقی فولادسازان با وزیر صمت در این زمینه تولیدکنندگان فولاد در نامه اي به رزم حسینی وزیر صمت، تفکیک حلقه

 
هاي زنجیره فولاد در محدودیت هاي اعمال شده براي مصرف برق کارخانه هاي فولادي را خواستار شدند. 

در این نامه به منظور مدیریت تولید و بازار داخلی و صادراتی زنجیره فولاد در شرایط بحرانی فعلی ناشی از کمبود برق پیشنهاد شده

 
است: 

1- حلقه هاي مختلف زنجیره فولاد ( به جز ذوب و فولاد سازي ) مشابه سایر صنایع از جمله کاشی و سرامیک، آلومینیوم ،...) امکان

 
فعالیت و تولید داشته باشند. 

2- کارخانجات فعال در حلقه ذوب و فولاد سازي به منظور مشارکت در تنظیم بازار داخلی و جلوگیري از توقف صادرات و ارزآوري

 
بتوانند حداقل در زمان غیر از اوج بار مثل ساعات شب فعالیت و تولید کنند. 

ضمناً این انجمن فولاد اعلام آمادگی کرد که در راستاي تامین منافع ملی و کمک به پایداري شبکه برق کشور و با همکاري واحدهاي
تولیدي، به جاي دستور تعطیلی به همه کارخانجات زنجیره فولاد، کاهش برق مصرفی مورد انتظار از صنعت فولاد در هفته هاي آتی

 
را برنامه ریزي و مدیریت کنند. 

 
 



 
 

اعلام آمادگی صنایع براي احداث 10 هزار و 500 مگاوات ظرفیت نیروگاهی در راستاي تأمین برق مورد نیاز کشور، سعید زرندي
معاون طرح و برنامه وزارت صمت با اشاره به آمادگی بخش صنعت براي احداث نیروگاه هاي جدید در مناطق مختلف کشور، گفت: در

 
صورت صدور مجوز از سوي وزارت نیرو، ساخت این نیروگاه ها با ظرفیت 10 هزار و 536 مگاوات انجام خواهد شد. 

وي ادامه داد: با توجه به ظرفیتی که در بخش صنایع براي اجراي این کار وجود دارد و به دنبال مذاکرات انجام شده با مسئولان
وزارت نیرو در خصوص کمک بخش صنعت کشور به ارتقاي تولید برق پایدار و همچنین آمادگی وزارت صمت براي سرمایه گذاري در
حوزه نیروگاهی در قالب طرح اقتصاد مقاومتی با شرکت هاي برتر، این موضوع در نامه اي به معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژي

 
اعلام شد. 

وي گفت: تأمین برق مطمئن، مستمر و پایدار صنایع انرژي بر و شهرك هاي صنعتی و افزایش بهره وري و کاهش شدت انرژي در

 
بخش صنعت و معدن، با توجه به آمادگی بنگاه ها براي سرمایه گذاري در احداث نیروگاه از اهداف این طرح است. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت با اشاره به اهمیت تعریف یک مدل اقتصادي مطلوب، بر سرمایه گذاري بخش صنعت در زمینه
ساخت نیروگاه ها تاکید کرد و گفت: 13 پروژه در نقاط مختلف کشور با مشارکت و همکاري 12 سرمایه گذار از بخش هاي صنایع
معدنی به علاوه سازمان تعریف شده که با صدور مجوز از سوي وزارت نیرو، در مجموع حدود 10 هزار و 536 مگاوات ظرفیت تولید به

 
شبکه برق کشور اضافه خواهد شد. 

پربیننده ترین قبض برق 4میلیونی علی کریمی؛ مقصر کیست؟ قطعی هاي برق چرا حل نمی شود؟ حضور نیروهاي ارتش در سیستان



و بلوچستان با اذن رهبر معظم انقلاب دیگر بحران آب نداریم، ورشکستگی آبی داریم قانون قیر رایگان چیست و چه مشکلاتی ایجاد
می کند؟



آشنایی با مهارت هاي ارتباطی موثر در تسهیل و نهادینه سازي حجاب و عفاف

کارساز است

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1400/04/25

شاه سیاه گفت: آشنایی با مهارت هاي ارتباطی موثر و روابط بین فردي، پذیرش فرزندان بدون قید و شرط، آشنایی با شیوه
هاي صحیح امر به معروف و نهی از منکر، الگو بودن خود والدین در این امر می تواند در تسهیل و نهادینه سازي حجاب و

عفاف کارساز باشد.

به گزارش دیار آفتاب؛ شاه سیاه، مشاور خانواده در گفتگو
با فراهان خبر با بیان اینکه خانواده به عنوان اولین نهاد در
جامعه مطرح است، گفت: مهمترین اعضا در خانواده، پدر و

 
مادر هستند که اولین مراقبان و الگو براي کودك شمرده می شوند. 

وي با اشاره به نقش خانواده ها در نهادینه سازي حجاب و عفاف افزود: با توجه به تغییرات ایجاد شده در ساختار اجتماعی، شکل

 
خانواده ها هم تغییر کرده است. 

 
شاه سیاه اظهارکرد: یکی از وظایف مهم خانواده، آماده کردن فرزندان براي ورود به جامعه یا همان جامعه پذیري است. 

مشاور خانواده گفت: متاسفانه خانواده با توجه به روایت با فرزندان و جوانان خودتان به روز و زمانه ي خودشان رفتار کنید، عمل نمی

 
کنند. 

وي افزود: خانواده وظایف خودش را نمی داند، عدم مهارت هاي لازم فرزندپروري، عدم آشنایی با رسانه، عدم آشنایی با روانشناسی

 
رشد در مراحل مختلف رشدي و ... همه باعث شده است که فاصله هاي نسلی و مشکلات براي خانواده ایجاد شود. 

 
شاه سیاه اظهارکرد: البته شایان ذکر است که فشارهاي اقتصادي و ساختارهاي غلط آموزشی و عوامل دیگر هم دخیل هستند. 

مشاور خانواده با بیان اینکه تربیت کردن در حوزه هاي حجاب و عفاف بایستی از خود والدین شروع شود، گفت:  آشنایی با مهارت
هاي ارتباطی موثر و روابط بین فردي، پذیرش فرزندان بدون قید و شرط، آشنایی با شیوه هاي صحیح امر به معروف و نهی از منکر،

 
الگو بودن خود والدین در این امر می تواند در تسهیل کردن این موضوع کارساز باشد. 

وي افزود: فضاي استعداد یابی فرزندان، مهارت نه گفتن، بالا بردن عزت نفس و دادن هویت به نوجوان در بحث خودآگاهی، توجه به

 
فطرت زیبا دوستی و داشتن فضاهاي سالم و آزاد براي کودکان و نوجوانان، همگی این مسیر را هموار می سازد.  

شاه سیاه اظهارکرد: از زبان دختر آیت االله طباطبایی شنیدم که ایشان جلوي پاي دخترشان بلند می شدند و می ایستادند که این

 
خود الگوي رفتار پیامبر (ص) می باشد. 



 
مشاور خانواده گفت: همین الگوهاي رفتاري کاملا فراموش شده، عدم احترام ها، قضاوت هاي زیاد می تواند بسیار مشکل ساز باشد.  

وي با اشاره به هجمه هاي دشمن علیه موضوع حجاب و عفاف در رسانه هاي نوین و شبکه هاي اجتماعی افزود: در طول تاریخ
مشاهده می کنیم که در جوامع گروه هاي بودند که تلاش هایی بر ضد پیامبران و ائمه اطهار داشتند، با توجه به رشد عقلی در جوامع

 
و نزدیک شدن به ظهور، می توان کاملا امید داشت که می توان کارهایی انجام داد. 

شاه سیاه اظهارکرد: جامعه به صورت یک پازل است، می توان نگاه سیستمی داشت که همه ي نهادها و سازمان ها وظایف خاص خود

 
را دارند ولی در کل به یک هدف می رسند. 

مشاور خانواده گفت: متاسفانه نگاه تربیتی و اخلاقی در اکثر سازمان ها و نهادهاي ما کم رنگ شده است، موازي کاري ها و شعار

 
زدگی بسیار زیاد شده است. 

وي با بیان راهکارهاي مقابله با استدلال هاي غلط در موضوع حجاب و عفاف افزود: از ازدواج کردن صحیح و درست و آموزش خانواده
ها براي فرزندآوري و تربیت و پرورش مناسب و درست، تغییر ساختار در مهد کودك ها و مدارس، دانشگاه ها و حوزه ها به سمت

 
آموزش و پرورش و نه صرف آموزش باید مورد توجه قرار گیرد. 

شاه سیاه اظهارکرد: جلوگیري از حرکت هاي بدون تفکر و عجولانه در این مبحث، آموزش شیوه هاي امر به معروف و نهی از منکر
درست، آشنا سازي و دادن اطلاعات به روز در حوزه ي رسانه و فضاهاي مجازي، برنامه ریزي هاي درست براي اوقات فراغت و برنامه
هاي لذت جویانه ي سالم، فراهم کردن کار و اشتغال و کسب مهارت هاي شغلی و استعداد یابی و عدم نگاه هاي دسته بندي کردن

 
جامعه در این مسیر موثر است. 

انتهاي پیام/



دولت آینده موانع ازدواج جوانان را رفع کند

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1400/04/25

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه اجراي قوانین مجلس براي تسهیل ازدواج، یک
دولت مصمم می خواهد، گفت: دولت آینده موانع ازدواج جوانان را که بیشتر به حوزه هاي اقتصادي مربوط است، باید رفع

کند.

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه اجراي قوانین مجلس براي تسهیل ازدواج، یک

 
دولت مصمم می خواهد، گفت: دولت آینده موانع ازدواج جوانان را که بیشتر به حوزه هاي اقتصادي مربوط است، باید رفع کند. 

به گزارش ایکنا از آذربایجان شرقی، به نقل از روابط عمومی دفتر
نماینده تبریز، روح االله متفکرآزاد، عضو هیات رئیسه مجلس
شوراي اسلامی، امروز، 25 تیرماه، در جمع خبرنگاران اظهار کرد:
انتظار می رود دولت آینده بتواند در راستاي افزایش تولید و
خروج از رکود تورمی حرکت کند تا بتوان در حوزه اشتغال
ثمرات آن را دید به طوري که نتیجه آن باعث انگیزه ازدواج و

 
تشکیل خانواده براي جوانان شود. 

وي اظهار کرد: البته نباید از مباحث فرهنگی براي رفع این مشکل هم غافل شد، کما اینکه تهاجم فرهنگی و حرکت به سمت زندگی
مجردي باعث شده است مشکلات دیگري در این حوزه ایجاد شود و از سوي دیگر اگر نتوانیم به سمت تشکیل خانواده برویم و نرخ زاد
و ولد در کشور را افزایش دهیم نه تنها با بحران هاي اخلاقی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی مواجه می شویم، بلکه به تشدید بحران

 
هاي اقتصادي نیز منجر خواهد شد، چرا که ما در آینده نیروي کار لازم و بدنه فعال اجتماعی را هم از دست خواهیم داد. 

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس، با بیان اینکه موضوع ازدواج جوانان را نمی توان جدا از مشکلات پیرامونی این قشر
بررسی کرد، یادآور شد: مجلس شوراي اسلامی قوانین خوبی در این زمینه تصویب کرده است که اجراي آنها به یک دولت مصمم نیاز

 
دارد. 

متفکرآزاد ادامه داد: هر چند در قانون مشوق هاي خوبی براي امر ازدواج اختصاص داده شده است، اما تا وقتی وضعیت اقتصادي و

 
اشتغال در کشور بهبود پیدا نکند نمی توان انتظار داشت که جهشی در این زمینه ایجاد شود. 

وي اضافه کرد: آنچه مسلم است ازدواج جوانان به سایر حوزه ها گره خورده است به همین دلیل در عمل این امکان وجود ندارد که
بتوان این حوزه را فارغ از توجه به سایر حوزه ها ارتقا داد و باید بهبود شرایط اقتصادي کشور و خروج از رکود تورمی، حرکت به سمت
اشتغال پایدار، توسعه فرآیندهاي منجر به تولید، تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار، مدیریت منابع مالی و مهار آن در حوزه تورم
مورد توجه قرار گیرد و هرچند این موارد در ظاهر راهکارهاي اقتصادي بوده، اما براي عبور از یک مشکل فرهنگی نیز راهگشا هستند. 



متفکر آزاد، گفت: مجلس یازدهم هم در حوزه هاي اقتصادي و معیشتی، هم در حوزه هاي زیربنایی و هم در حوزه خانواده مصوبات

 
خوبی داشته است و فقط یک دولت قوي و بااراده می خواهد که آنها را اجرایی کند. 

این نماینده مجلس یازدهم، ادامه داد: مجلس بررسی موضوع جمعیت و تعالی خانواده را که سال ها بدون نتیجه باقی مانده بود را در
مدت چند ماه به اتمام رساند و به جاي اینکه صحن علنی را درگیر این موضوع کند براي بررسی این موضوع کمیسیون ویژه تشکیل

 
داد؛ هرچند ممکن است به برخی بندهاي آن انتقاداتی وارد باشد اما چون این قانون موقت پنج ساله است می توان آن را اصلاح کرد. 

انتهاي پیام



ارائه بیش از چهار هزار مقاله و طرح پژوهشی از سوي اعضاي هیئت علمی

دانشگاه شیراز

منبع: دانشجوشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1400/04/25

فرزاد مهاجري، رئیس دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر دانشگاه شیراز در گفتگو با خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو
گفت: دانشکده ي مهندسی برق و کامپیوتر در حال حاضر 1333 دانشجو دارد که در سه بخش مخابرات و الکترونیک (394

دانشجو)، قدرت و کنترل (362 دانشجو) و مهندسی و علوم کامپیوتر و فن آوري اطلاعات (577 ...

فرزاد مهاجري، رئیس دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر
دانشگاه شیراز در گفتگو با خبرنگار دانشگاه خبرگزاري
دانشجو گفت: دانشکده ي مهندسی برق و کامپیوتر در
حال حاضر 1333 دانشجو دارد که در سه بخش مخابرات و
الکترونیک (394 دانشجو)، قدرت و کنترل (362 دانشجو)

و مهندسی و علوم کامپیوتر و فن آوري اطلاعات (577 دانشجو) مشغول به تحصیل هستند. در این دانشکده دانشجویان در 6 گرایش

 
کارشناسی، 12 گرایش کارشناسی ارشد و 8 گرایش دکتري تحصیل می کنند. 

مهاجري مطرح کرد: تعداد اعضاي هیئت علمی دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر 47 نفر است که 17 نفر از ایشان در رتبه استادي،
21 نفر دانشیاري و 9 نفر استادیاري مشغول به خدمتند. از این تعداد 19 نفر شاغل در بخش مخابرات و الکترونیک، 13 نفر قدرت و

 
کنترل و 15 نفر کامپیوتر هستند و این دانشکده داراي 20 آزمایشگاه آموزشی است. 

رئیس دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر در ادامه به عملکرد این دانشکده در حوزه پژوهش و فناوري و ارتباط با صنعت اشاره کرد و
گفت: اساتید و دانشجویان دانشکده فعالیت بسیار خوبی در این زمینه دارند؛ به طوري که تاکنون بیش از 1800 مقاله ي ژورنال،

 
2100 مقاله ي کنفرانس و 200 طرح پژوهشی ازسوي اعضاي هیئت علمی این دانشکده ارائه شده است. 

وي افزود: این دانشکده 25 آزمایشگاه تحقیقاتی دارد که 5 مورد از آن جمله به خارج از دانشکده و دانشگاه هم خدمت رسانی می
کنند و بیشترین ارتباط همکاران در این دانشکده با صنایع نظامی و دفاعی، اداره ي برق، شرکت توزیع برق، شهرداري شیراز و... است.

مهاجري اظهار داشت: در این دانشکده 5 انجمن علمی و 4 گروه دانشجویی فعال وجود دارد که اغلب در جشنواره هایی مانند
جشنواره ي حرکت، رتبه هاي بسیار خوبی کسب کرده اند. در دوران شیوه بیماري کرونا نیز، طرح همیار دانشجو، ازسوي معاونت
فرهنگی دانشجویی دانشکده، با همکاري کارشناسان و اساتید هر بخش به نحواحسن انجام گرفت. همچنین به همت انجمن هاي

 
علمی دانشکده ي مهندسی برق و کامپیوتر، دوره هاي مخصوصی به منظور درآمدزایی اختصاصی آن ها نیز برگزار می شود. 

رئیس دانشکده ي مهندسی برق و کامپیوتر با پرداختن به حوزه کارآفرینی و نوآوري و اقدامات انجام شده در راستاي حرکت به سوي
دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم، بیان کرد: در این زمینه همکاري بسیار نزدیکی با مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه انجام گرفته



 
است. همچنین ایجاد و تجهیز بسیار از آزمایشگاه هاي تحقیقاتی حاصل همکاري با صنایع مختلف بوده و هست. 

وي تصریح کرد: وجود برخی گروه ها و انجمن هاي علمی و دانشجویی مثل گروه رادیوآماتوري و مرکز حمایت از ایده هاي برتر نیز،

 
باهدف کمک به کشف استعداد هاي جدید دانشجویی و هدایت آن ها به سمت کارآفرینی است. 

مهاجري در ادامه گریزي به همکاري هاي علمی-بین المللی دانشکده ي مهندسی برق و کامپیوتر نیز زد و بیان کرد: تعداد زیادي از
اساتید دانشکده ضمن انجام تحقیقات مشترك با اساتید خارجی اقدام به چاپ مقاله هاي مشترك کرده اند و این دانشکده ضمن
همکاري مشترك با دانشگاه در سدن آلمان اقدام به اعطاي مدرك مشترك کرده است. همچنین گروهی تشکیل شده است که در آن
گروه اساتید قدیمی تر دانشگاه شیراز که در حال حاضر در دانشگاه هاي معتبر خارجی فعالیت می کنند حضور داشته و از نقطه

 
نظرات ایشان بهره مند می شویم. 

مهاجري به اقدامات صورت گرفته درزمینه تقویت جذب درآمد اختصاصی دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر نیز اشاره کرد و توضیح
داد: وجود آزمایشگاه هاي تحقیقاتی متعدد در دانشکده، منجر به جذب پروژه هاي مختلف از صنعت می شود، ضمن آنکه بسیاري از
این مراکز با سرویس دهی به خارج از دانشگاه درآمدزایی دارند. همچنین بسیاري از همکاران دانشکده با صنایع و سازمان هاي
مختلف همکاري دارند. همچنین برگزاري کنفرانس ها، ارائه ي طرح هاي بدیع و نوظهور و برگزاري آزمایشگاه هاي مربوط به دانشکده

ي آموزش هاي الکترونیکی نیز موجب کسب درآمد اختصاصی دانشکده می شود.



بررسی طرح ممنوعیت انتصاب مدیران چند تابعیتی در کمیسیون امنیت ملی

منبع: دانشجوشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش خبرگزاري دانشجو، کمیسیون هاي تخصصی مجلس شوراي اسلامی، شنبه، یک شنبه، دوشنبه و سه شنبه هفته
آینده تشکیل جلسه خواهند داد. کمیسیون اصل نود: اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور نشست هیأت رئیسه و

رؤساي کمیته هاي کمیسیون بررسی 'طرح اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور' در اصل نود نشست ...

به گزارش خبرگزاري دانشجو، کمیسیون هاي تخصصی
مجلس شوراي اسلامی، شنبه، یک شنبه، دوشنبه و سه

 
شنبه هفته آینده تشکیل جلسه خواهند داد. 

کمیسیون اصل نود: اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات

 
کشور 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

بررسی "طرح اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات

 
کشور" در اصل نود 

 
نشست عمومی کمیسیون براي بررسی گزارش هاي تهیه شده جهت قرائت از تریبون مجلس 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
نشست با رؤساي سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور و سازمان امور اراضی 

کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري: طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و

 
دانشگاه ها 

 
طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و دانشگاه ها 

طرح الحاق سه تبصره به ماده (4) قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی در دانشگاه ها و مراکز آموزش

 
عالی کشور 

 
نشست هیأت رئیسه کمیسیون 

 
کمیسیون اجتماعی: دعوت از مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 



بررسی طرح استفساریه تبصره (1) ماده 103 قانون مدیریت خدمات کشوري با حضور نمایندگان سازمان اداري و استخدامی کشور،

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه
با حضور نمایندگان قوه قضائیه، سازمان اداري و استخدامی کشور، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه ها و سازمان هاي

 
مرتبط. 

جلسه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی گزارش کمیته تعاون در خصوص «طرح تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمرانی
شهرستانی و استانی» (ثبت 228) و «طرح اصلاح ماده 5 قانون تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی» (ثبت 332)

 
با حضور نمایندگان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

دعوت از مدیرعامل محترم سازمان تأمین اجتماعی و مدیرعامل محترم سازمان بیمه سلامت ایران به منظور ارائه گزارش در خصوص
حذف دفترچه هاي کاغذي درمان و نیز ارائه گزارش سازمان تأمین اجتماعی در خصوص نحوه اجراي وجوه تخصیص داده شده در بند
(و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور در خصوص بیمه هاي اجتماعی قالیبافان، بافندگان فرش، صیادان شمال و جنوب

 
و... 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی در خصوص توانمندسازي زنان سرپرست خانوار و بررسی و ارزیابی اقدامات به عمل آمده در

 
راستاي اجراي تبصره 16 قانون بودجه 1400 کل کشور 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی به منظور بررسی و شناسایی الگوي مداخله و ارتقاي شاخص هاي پیشرفت منطقه اي در حوزه

 
مسائل و آسیب هاي اجتماعی با اولویت زنان و خانواده 

جلسه فوق العاده کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی علل عدم اجراي کامل قوانین حوزه ایثارگران بویژه در خصوص

 
اجراي فوق العاده هاي ایثارگري و تبدیل وضعیت فرزندان استخدامی ایثارگران 

جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار به منظور ادامه بررسی طرح بیمه کارگران ساختمانی با حضور نمایندگان وزارت راه و
شهرسازي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور و سایر دستگاه هاي

 
مرتبط. 

 
کمیسیون اقتصادي: بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم 

دعوت از وزیر نیرو براي بررسی تقاضاي اعمال ماده (234) آئین نامه داخلی در خصوص «آثار گسترده اقتصادي نقض قوانین و

 
مقررات صنعت برق» و اتخاذ تصمیم براي ارسال موضوع به قوه قضائیه 

بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم جهت ارائه به صحن علنی بر اساس ماده (45) آئین نامه داخلی

 
مجلس 



 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون در خصوص بررسی اخبار روز و نحوه رسیدگی به طرح ها و لوایح 

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی: بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با

 
کشورهاي خارجی 

 
مروري بر آخرین اخبار و تحولات با حضور مسئولین محترم ذي ربط 

استماع گزارش جناب آقاي دکتر مالکی نماینده مردم زاهدان در خصوص آخرین وضعیت بهداشت و درمان استان سیستان و

 
بلوچستان 

ارائه خلاصه گزارش نشست فوق العاده کمیسیون به منظور بررسی قطعی مکرر آب و برق و تجمعات اعتراضی مردم در برخی از نقاط

 
کشور 

 
استماع گزارش نشست مشترك کمیسیون با مسئولین ذي ربط در خصوص تعرضات پهپادي به مراکز هسته اي کشور 

 
ادامه بررسی و جمع بندي نهایی طرح اصلاح قانون بسیج سازندگی 

 
مراسم قدردانی، تودیع و معارفه معاون حقوقی و امور مجلس نیروي انتظامی 

 
استماع گزارش رئیس کمیته روابط خارجی در خصوص دستاوردهاي سفر گروه دوستی پارلمانی تهران - دمشق 

بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی در کمیسیون امنیت

 
ملی و سیاست خارجی 

 
بررسی طرح حمایت همه جانبه از مراکز علمی و تحقیقاتی ضد استکباري و اشخاص زیان دیده از اقدامات دولت آمریکا 

 
بررسی طرح استقلال حراست نهادها و دستگاه هاي اجرایی 

 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها: بازدید اعضا کمیسیون از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بازدید اعضا کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بررسی اولویت هاي نظارتی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در اجلاسیه دوم دوره یازدهم 

کارگروه بررسی طرح اصلاح جدول حوزه هاي انتخابیه مجلس شوراي اسلامی با حضور نمایندگان پیشنهاد دهنده، کارشناس مرکز

 
پژوهش ها و دستگاه هاي اجرایی ذي ربط 

بررسی طرح ها و لوایح دستور کار کمیته هاي تخصصی (بررسی آمایش و توسعه استان ها- مدیریت شهري و روستایی- احزاب و



 
سازمان هاي مردم نهاد-شوراهاي اسلامی کشور-امنیت داخلی-مدیریت بحران) 

 
کمیسیون انرژي: بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

 
بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

بررسی درخواست جمعی از نمایندگان محترم مجلس در خصوص عملکرد وزارت نفت در تأسیس مؤسسه غیرتجاري پارك فناوري و

 
نوآوري نفت و گاز 

 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات: رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

جمع بندي و اتخاذ تصمیم پیرامون گزارش کمیته دیوان محاسبات و امور مالی مجلس در خصوص مشکلات ناشی از اجراي اجزا (1)

 
و (7) بند الف تبصره (12) قانون بودجه سال 1400( نحوه اعمال افزایش و تعیین سقف حقوق) 

بحث و بررسی پیرامون تصمیمات اتخاذ شده و اقدامات به عمل آمده در اجراي بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور

 
(موضوع همسان سازي حقوق بازنشستگان وموارد مندرج در جز (2) این بند به ویژه نظام رتبه بندي معلمان) 

 
ارائه گزارش و بحث و تبادل نظر پیرامون سامانه جامع بودجه ریزي، اعمال مصوبات و پایش و نظارت بر قوانین بودجه سنواتی 

 
رسیدگی به طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

 
ادامه رسیدگی به طرح احداث طرح هاي عمرانی دستگاه هاي اجرایی دولتی از طریق واگذاري و یا مشارکت با اشخاص دولتی 

 
ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
ارزیابی بودجه هاي سنواتی در برنامه هاي توسعه 

کمیسیون بهداشت و درمان: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان در خصوص نحوه همکاري وزارت بهداشت با

 
سازمان جهانی بهداشت 

 
استماع گزارش مسئول کمیته دارو و غذا در خصوص آخرین وضعیت تولید و توزیع واکسن کرونا در کشور 

ادامه بررسی درخواست تعدادي از نمایندگان محترم در خصوص اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی (اجراي
ناقص جز «یک» بند (ج) تبصره 17 قانون بودجه 1399 موضوع حذف انواع دفترچه هاي کاغذي بیمه) با حضور مدیر عامل سازمان

 
تأمین اجتماعی و مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران 



 
بررسی استفساریه تبصره (1) ماده (103) قانون مدیریت خدمات کشوري 

 
بازدید از بیمارستان فوق تخصصی ولیعصر (عج) ناجا 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در خصوص نحوه همکاري

 
وزارتخانه مذکور با سازمان جهانی بهداشت ونحوه عملکرد مالی و بودجه اي و هزینه کرد آن وزارت در دوران کرونا 

 
بررسی مشکلات فعالان در حوزه تجهیزات پزشکی کشور و راهکارهاي اجرایی رفع آن در دولت آینده 

 
بررسی آخرین وضعیت واردات و تولید مواد اولیه دارو و نحوه تخصیص ارز به آن 

کمیسیون صنایع و معادن: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي

 
صنعتی 

 
بررسی اخبار و اطلاعات واصله 

 
تبادل نظر و اخذ پیشنهادها، نظرات و راهکاري اعضاي محترم در خصوص اولویت هاي کاري کمیسیون 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی با حضور نمایندگان

 
متقاضی و وزیر صنعت معدن و تجارت و معاونین مربوط 

ادامه بررسی طرح اصلاح موادي از قانون معادن کشور و طرح هاي اصلاح ماده 24 قانون معادن مصوب سال 1377 و طرح استفساریه
تبصره 3 ماده 6 قانون اصلاح معادن مصوب 1390و طرح اصلاح مواد 9 و 15 قانون معادن با حضور مسئولان دستگاه هاي اجرایی

 
ذیربط، دیوان محاسبات کشور و کارشناسان مرکز پژوهش هاي مجلس و اتاق ایران 

 
کمیسیون عمران: بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بررسی اعتبارات قیر در قانون بودجه سال 1400 کل کشور و نحوه توزیع آن 

 
بررسی مواد ارجاعی طرح جهش تولید و تأمین مسکن اعاده شده از شوراي نگهبان 

 
کمیسیون فرهنگی: تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي 

تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي با حضور مسئولین و کارشناسان مرکز پژوهش



 
ها 

 
کمیسیون قضائی و حقوقی: بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی لایحه مبارزه با قاچاق انسان و اعضاي بدن و مجازات عبور دهندگان غیرمجاز افراد از مرزهاي کشور 

 
بررسی لایحه تجارت 

بررسی طرح ممنوعیت خروج مسئولین و مدیران نظام جمهوري اسلامی پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپري شدن مراحل قانونی

 
کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست: بررسی آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها 

رسیدگی و نظارت بر روند برگشت اختیارات وزارت جهاد کشاورزي با توجه به اتمام زمان لغو قانون تمرکز وظایف و اختیارات مربوط
به بخش کشاورزي در وزارت جهاد کشاورزي در تاریخ 22/ 04/ 1400  با دعوت از وزیر محترم جهاد کشاورزي و سایر مدیران دستگاه

 
هاي اجرایی ذیربط 

بررسی تقاضاي تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان محترم از شرکت ملی کشت و صنعت و دامپروري پارس به استناد ماده (212)

 
آئین نامه داخلی مجلس 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت تولید مرغ و نوسانات قیمت مرغ با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

بررسی آخرین وضعیت خروج نهاده هاي دپو شده از انبارهاي بنادر و گمرکات و ارائه گزارش کمیته اعزامی از سوي کمیسیون به بندر

 
امام خمینی در خصوص نهاده ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

نشست مشترك در خصوص اصول حاکم بر حکمرانی آب با دعوت از اساتید و مدیران دستگاه هاي ذیربط



طرح «طراوت» در یزد کلید خورد

منبع: یزدي نیوزشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1400/04/25

طرح طراوت توسط ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان یزد با حضور نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد کلید
خورد.

 
با حضور امام جمعه یزد؛ 

 
طرح «طراوت» در یزد کلید خورد 

طرح طراوت توسط ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان
یزد با حضور نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد کلید

 
خورد. 

به گزارش یزدي نیوز، مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد
استان یزد در مراسم رونمایی از طرح طراوت در دفتر امام جمعه
یزد با تاکید بر اینکه مهمترین رسالت ما، احیاي نقش واقعی
مساجد است، اظهار داشت: همچنین در تلاشیم بین کانون هاي

 
مساجد در سراسر کشور شبکه سازي و ارتباط مؤثر انجام دهیم. 

حجت الاسلام مظفر سالاري در مورد طرح طراوت نیز بیان کرد: این طرح از عید غدیر امسال آغاز می شود و تا عید غدیر سال آینده

 
ادامه دارد و در قالب این طرح، 30 مسجد در شش منطقه از شهر یزد، 30 هزار نفر را زیر پوشش این طرح قرار می دهند. 

وي یادآور شد: مساجد یاد شده در مدت زمان یک سال، با بهترین مربیان و برنامه هاي جذاب آمورشی، مهارتی، تفریحی، هنري،

 
اردویی و زیارتی به مخاطبان خود خدمت رسانی می کنند. 

سالاري ادامه داد: مسجد محوري، خانواده بنیانی و مسجد پایه اي، سه گام اصلی و اساسی در اجراي این طرح است و محورهاي قرآن

 
و عترت، تربیتی، کتابخوانی، مهارتی، اردویی، سرود، نمایش، رسانه و کارآفرینی به شکل ویژه در طرح طراوت تعریف شده است. 

منبع:خبرگزاري مهر



بررسی نرخ رشد جمعیت و کاهش غیر منطقی آن

منبع: رساشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1400/04/25

استاد حوزه علمیه گفت: در تنظیم خانواده بحران نداریم ولی یک موقع کاهش غیر منطقی جمعیت است و این زمانی است
که نرخ رشد جمعیت به حدي پایین بیاید که جایگزین پذیري اتفاق نیوفتد

استاد حوزه علمیه گفت: در تنظیم خانواده بحران نداریم ولی یک موقع کاهش
غیر منطقی جمعیت است و این زمانی است که نرخ رشد جمعیت به حدي

 
پایین بیاید که جایگزین پذیري اتفاق نیوفتد 

مقدمه: این روزها نگرانی از پیر شدن جمعیت کشور بسیار بالاست به همین
دلیل سیاست هاي تشویق به فرزندآوري در پیش گرفته شده و مسئولان در
تلاش هستند با ارائه خدمات و تسهیلات ویژه به زوجین آنها را ترغیب به

فرزندآوري کنند. یکی از طرح هایی که در مجلس یازدهم پیرو همین موضوع به تصویب رسید طرح «جوانی جمعیت» است که 10
فصل دارد و محور اصلی آن فرزندآوري و افزایش جمعیت می باشد. در این طرح پیش بینی شده مشوق هاي بلندمدت و کوتاه به

 
مدت به خانواده ها براي فرزندآوري ارائه شود. 

به همین جهت خبرنگار سرویس فرهنگی و اجتماعی خبرگزاري رسا درگفتگو با حجت الاسلام حسن غفاري فر عضو هیئت علمی

 
دانشکاه باقرالعلوم به اهمیت موضوع بحران جمعیت در کشور پرداخت. 

 
رسا- چرا می گوییم کاهش جمعیت یک بحران است؟ 

یک موقع تنظیم خانواده به کارمی رود که در آن بحران نداریم و یک موقع کاهش غیر منطقی جمعیت و به عبارت تقطیع نسل و به
زبان دیگر بحران درست می شود و این زمانی صورت می گیرد که نرخ رشد جمعیت به حدي پایین بیاید که جایگزین پذیري اتفاق
نیوفتد مثلا اگر یک پدر و مادر سه فرزند نداشته باشند جایگزین پذیري ازبین میرود چراکه پدر و مادر دو نفر هستند و به دو نفر
جایگزین نیار است و در مسیر زمان ممکن است برخی ها از دنیا بروند و برخی ها صاحب فرزند نشود و برخی ها ازدواج نکنن که همه
این ها دست به دست هم می دهد و اون یک نفر باقیمانده از سه نفر را از بین می برد و درنتیجه آن سه نفر دو نفر می شوند و
جایگزینی اتفاق نمی افتد و طبق نرخ متوسط بعد از بیست و پنج سال ازدواج پدر و مادر که آرام آرام دوران بازنشستگی اینها از
خدمات و تولید کار براي جامعه است جایگزین ندارند و کسی براي پدر و مادر از کار افتاده وجود ندارد تا نان بیاورد و نگهداري و
خدمات رسانی کند که در این صورت نرخ مصرف کننده کشور بیشتر از نرخ تولید کننده می شود و تامین اجتماعی یا بازنشستگی یا

 
بیت المال براي پاسخگویی نیاز هاي جامعه به حد کفاف نخواهد بود. 

 
رسا- کاهش جمعیت چه خطري را در بعد امنیتی و اشتغال براي کشور ایجاد میکند؟ 

در بحث امنیت هم همینطور است چراکه وقتی در سن بیست سالگی حتی یک نفر هم به جاي پدر نتواند امنیت را برقرار سازد امینت
ازبین می رود و همچنین در بحث هاي دیگر و عده اي می گویند براي همین میزان از جمعیت شغل نداریم که اتفاقا باید گفت



چونکه کاهش جمعیت پیدا کردیم شغل نداریم زیرا در دهه شصت جمعیت بالا رفت که در سالهاي هشتاد تا نود نیاز به شغل داشتند
و در دهه هفتاد تولد رو به صفر رساندیم و در نتیجه در هشتاد و نود مدارس و دانشگاه هاي ما تعطیل شد و این یعنی فارغ
التحصیلان دهه هشتاد و نود ما دانش آموز و دانشجو ندارند و این یعنی یک چرخه خشن و باطلی در کم شدن جمعیت در حال به

 
وجود آمدن است پس اگر جمعیت به حد معقولی نباشد ما با بحران اشتغال، امنیت و تولید مواجه خواهیم شد. 

 
رسا- آیا حضرت آقا و همه روحانیت موافق طرح کاهش جمعیت بودند؟ 

در دهه هفتاد این افکار غلط که توسط دولت سازندگی شروع شد متاسفانه به دلیل جایگاه و منزلتی که داشت توانست براي قشر قابل
توجهی از روحانیت باورپذیر شود و امام ازدنیا رفته بود و حضرت آقا تازه رهبر شده بود و فی الجمله کنترل جمعیت را حضرت آقا
قبول داشت ولی این میزان را قبول نداشت که همین اخیرا یک صوتی از آقاي دکتر مرندي منتشر شد که همان اوائل یک بار خدمت
آقا رسیدم و از بیت ایشان تا مصلی نماز جمعه محضرشون بودم و توضیح و استدلال می آوردم که در کنترل جمعیت مارا همراهی
کنند که بعد از کلی صحبت حضرت آقا فرمودند جناب آقاي مرندي پشت طرح کنترل جمعیت توطئه است. پس تصور برخیها که
حضرت آقا به این شکل موافق بود اینگونه نیست و سخنرانی رهبري در بجنورد که ما عذخواهی میکنیم درواقع عذرخواهی از ناحیه
مسئولین وقت بود که آنها متاسفانه از اول نپذیرفتند و بعد هم حاضر نشدند دست از کار غلطشان بردارند و اینجا براي اینکه آقا مردم
را بفهماند که این کار خطرناك است گفتند من از مردم عذرخواهی میکنم پس عذرخواهی حضرت آقا به این معنا نیست که آقا کاملا

 
همراه بود. 

 
رسا- نمونه اي از مخالف علما با طرح کاهش جمعیت را بیان فرمایید؟ 

درست است که حوزه در این قضیه فریب دولت سازندگی را خورد ولی نه همه حوزه و عده اي هم همان موقع مخالف بودند مثل
حضرت آیت االله علامه حسینی تهران در همان زمان یک کتابی در نقد بی رویه کاهش تولید تحت عنوان الرساله النکاحیه با محتواي
فارسی نوشته بود که دولت سازندگی با این عالم بزرگوار انقلابی که چند جلد در باب ولایت فقیه، امامت، معاد نوشته بود را فقط به
دلیل اینکه مخالف تقطیع نسل بود کاري کرد که ایشان در مشهد غریبانه تشییع شد هرچند حضرت آقا اورا تکریم کرد ولی با این
وجود بخش قابل توجه اي از حوزه تحت تاثیر وسوسه هاي غیرعلمی قرار گرفت و همراهی کردند و الان باید حوزه به عنوان بدهکار
پاي کار بیاید و ضرر کنترل بی رویه را توضیح دهد و در هر فرصت و زمینه و مکانی این فاجعه را براي مردم و خصوصا نخبگان

 
توضیح دهند چون نخبگان به خاطر تنبلی و شهرنشینی به این سمت کشیده شدند. 

 
رسا- معنی کنترل جمعیت چیست؟ 

کنترل جمعیت یک برنامه است نه تقطیع، نه نسل کشی، یعنی مثلا اگر در گذشته ما عمده ازدواج هاي دختران ما در سن حدود
پانزده سال بود خود به خود میزان زایش او تا سن چهل و چهل و پنج سالگی نزدیک سی سال می شود و طبیعتا میزان زایش بالا می
رفت و خب با تشویق کردن سن ازدواج را تا به سی سال برسانیم نه تا چهل سال که در این صورت زمان تولد چند سال به تاخیر می
افتد که تا صاحب فرزند اول بشوند و به اینها آموزش داده شود اگر بتوانیم بین تولد هرفرزند سه سال فاصله بیوفتد از این طریق عملا
سرعت تولد در اثر رعایت زمان میانه و هم در اثر سرعت سن ازدواج کاهش می یابد و کاهش بی رویه جمعیت نیز کنترل می شد که
از این طریق به جاي اینکه به این سبک وحشتناك مردم را وادار به تقطیع نسل بی رحمانه کنیم میتوانستیم با هدایت و برنامه ریزي
مردم را وادار به کنترل کنیم یعنی سه فرزند تشویق می کردیم که حال عده اي صاحب دوتا و عده اي نیز صاحب چهار فرزند می
شدند که یک رویه عاقلانه اي اتفاق می افتاد، پس کنترل جمعیت یعنی منظم کردن زمان ازدواج و زمان تولد فرزند اول و فاصله بین
تولدها که به اینگونه تقریبا حدود 60درصد کنترل انجام می گرفت و اگر هم نرخ رشدمان بین 2 تا 2/3 باشد هیچ فاجعه اي نداریم



که این میزان همان جایگزینی دو نفره است و ما در نرخ رشد جمعیت به سه و خورده اي درصد رسیده بودیم که آن نیز یک فاجعه
بود که اگر میتوانستیم نرخ تولد در خانواده ها را به طور میانگین سه نفر اعلام می کردیم که کمترین آن یک و یشترین آن پنج تا می

 
شد میانگین فرزندان در خانواده ها 2/5 نفر می شد و خود به خود نه بحران کاهش جمعیت و نه بحران افزایش جمعیت داشتیم. 

 
رسا- شروع کاهش جمعیت در ایران به چه تاریخی برمیگردد؟ 

با توجه به بحث قرآنی عام که وقتی شیطان خواست آدم را فریب بدهد از یک یه موضوع کاملا باطل شروع نکرد و از علاقه انسان به
خلود و جاودانگی که خود خدا به انسان داده است استفاده کرد اما خلود و جاودانگی که انسان می خواست از طریق شیطان بدست
بیاورد با خلود و جاودانگی که خدا براي انسان در بهشت تعریف کرده بود متفاوت بود و در بحث کنترل جمعیت نیز اینگونه است که
یک واقعیتی بود که در آغاز انقلاب با خطر جنگ روبرو بودیم و جنگ ما معلوم نبود چه قدر طول می کشد و به همین خاطر تشویق
به تولد می کردیم زیرا اکر قرار بود جنگ ما بیست سال طول بکشد یعنی در بیست سال آینده نیاز به رزمنده خواهیم داشت و همین
باعث شد در دهه شصت دهه تولد فراوان باشد و این تبدیل به یک رویه شده بود و چون اقصاد کشور کمی خوب شده بود و تبلیغ
رسانه ملی و مردم و روحانیت و امام و مقابله با شاه که همان مسیر غلط دولت سازندگی در تقطیع نسل را قبلا شاه رفته بود، به
سمت افزایش جمعیت رفتیم و این در دهه هفتاد داشت تبدیل به بحران می شد. پس این یک واقعیتی بود که باید جلوي افزایش بی
رویه جمعیت را بگیریم و دشمن از این نیاز واقعی ما حسابی سوء استفاده کرد و بر موج آن سوار شد و متاسفانه دولت سازندگی

 
دانسته یا ندانسته خودش آلت دست صهیونست و وهابیت شد. 

 
رسا- به نظر شما ضرورت تشکیل یک درس خاص در موضوع خانواده در دروس طلاب احساس می شود؟ 

منظور از تولید محتوایی که عرض کردم همین بود که حوزه باید بیاید درجهت تولید محتواد اقدام کند نه صرفا بیاید بگوید به مردم
بگوید بچه دار شوید، حکمت فرزند داري در عرصه هاي متفاوت با اتکا به آیات و روایات و سیره عملی اهل بیت و پیامبر اکرم و انبیا
که براي مردم و خصوصا قشر مذهبی باور پذیر شود و وقتی عرصه هاي تهدید و فرصت توضیح داده شود مردم متوجه می شوند که ما
دنبال یک حرکت بی رویه نیستیم، معقول این است که اگر به هر دلیلی در گذشته اشتباهی کردیم الان دیگر نباید وارد موج سوم
خطا شویم ، موج اول خطا که یک زمینه تاریخی داشت که جنگ بود و موج دوم خطا که کثرت جمعیت و کمبود اقتصاد بود و موج

 
سوم خطا این است که کمبود جمعیت را تبدیل به یک بحران دیگر کنیم. 

 
رسا- دولت باید چه سیاسیت هایی را براي مبارزه با کاهش جمعیت پیاده کند؟ 

نمیشود همه را تشویق به فرزند آوري کنیم ولی در عوض هزینه آب و برق و تلفن را بی رویه گران کنیم اگر قرار است این برنامه
اجرایی شود طبیعتا دولت باید کاهش هزینه تولید فرزند را انجام دهد مثل همین طرحی که مجلس دارد پیگیري میکند که عبارت
است از الزامی کردن غربالگري غیر از قتل نفس که یک هزینه وحشتناکی بر والدین بار می شود یعنی اگر نظام غربالگري را یک
ضرورت می داند و از آن طرف هم می خواهد جمعیت ما معقول شود باید هزینه غربالگري را نظام بپردازد یعنی علم پزشکی می گوید
اگر غربالگري را انجام ندهیم 30 درصد نوزادها معلول می شود و این یک ضرورت است اما این هزینه را باید دولت بپردازد یا در بحث
مسکن که اگر قرار باشد مسکن ها اجاره به شرط تملیک را براي مردم نسازیم و مردمی که داراي سه فرزند می شوند کجا باید بروند و
در صورتی که باید براي فرزندانشان نیز تدبیري کرد و در بحث تولد و زمان زایمان نیز همینطور است و تمام بحث با این فرض است
که اگر علم یک الزاماتی را براي تولد به وجود می آورد هزینه اش را نباید جامعه بدهد و باید حکومت بپردازد زیرا درآمد در جامعه به
حد کفاف رواج ندارد که به مردم واگذار کنیم پس هر نوع هزینه اي که تولد و نگهداري، تحصیل و تربیت فرزند را غیر متعارف میکند

 
بایستی نظام براي او یارانه تعریف کند و هزینه را تامین کند. 



رسا- ممنون از اینکه وقتتان را دراختیار ما قرار داده اید.



همدم" در کجاي پازل مشکلات جوانان قرار دارد؟
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مشکل عمده کشور در مسیر تحقق خانوده سالم و مطلوب در بسترسازي دولت و حاکمیت خلاصه می شود و مردم در درجه
بعدي نسبت به این مساله قرار دارند.

 مشکل عمده کشور در مسیر تحقق خانوده سالم و مطلوب در بسترسازي دولت

 
و حاکمیت خلاصه می شود و مردم در درجه بعدي نسبت به این مساله قرار دارند. 

به گزارش خبرنگار سرویس فرهنگی و اجتماعی خبرگزاري رسا،21دوشنبه تیر ماه همزمان با سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و
حضرت فاطمه (س) بود که رییس مجلس از اپلیکیشنی با نام «همدم» رونمایی کرد. این اپلیکیشن به عنوان اولین نرم افزار رسمی و

 
داراي مجوز از سازمات تبلیغات اسلامی براي همسریابی و مشاوره ازدواج در موسسه فرهنگی رسانه اي تبیان معرفی شد. 

در حال حاضر «همدم» به عنوان اولین اپلیکیشن همسریابی در این زمینه فعالیت می کند. پیش از این صدها سایت به صورت
غیرقانونی در زمینه همسریابی فعالیت داشتند. فعالیت این سایت ها با سواستفاده هایی همراه بود. که به گفته مسئولان این سایت ها

 
فیلتر شده اند. 

اما گذشته از این مسائل باید دید که مدیران و تصمیم گیران در این عرصه تا کجا توانسته اند نیازهاي جامعه را از بررسی و مورد
توجه قرار دهند و در پی اصلاح و اجابت آن ورود کنند. مساله اي که نه تنها در این مورد بلکه در مواردي چون شوراي عالی انقلاب

 
فرهنگی و شوراي عالی فضاي مجازي نیز نسبت به آن مطالبی نقل شده بود. 



 
 

جوان امروز نیازهاي متفاوتی نسبت به جوان دهه شصتی دارد، ادبیات و مطالبات او رنگ و بوي دیگري گرفته حتی مزاج هنري و
غذایی او تغییر کرده و تمام این ها در بستر اجتماع و فرهنگ روي داده است. حالا با بالارفتن فشار اجتماعی از یک سو و تغییرات و
هجمه هاي فرهنگی از سویی دیگر و از همه مهمتر با رشد فزاینده مشکلات مالی و تورم که دامن گیر بیش از 80 درصد خانوار هاي

 
ایرانی است مواجه شده است. 

تغییرات فرهنگی و مناسبات اجتماعی و اقتصادي کشتی خانواده هاي ایرانی را در دریاي متلاطم و طوفانی فرهنگی به جایی برد که
دیگر خبري از ازدواج در بین جوانان کمتر به گوش می رسد،وجود مشکلات متعدد اقتصادي اعم از اشتغال، نداشتن امنیت شغلی،
اختلافات شدید طبقاتی، رها بودن فضاي فرهنگی کشور، سبب شده است که بنیان خانواده سست شود و با کمترین لرزش و طوفان

 
در هم فرو ریزد. 

اما در این میان سازمان تبلیغات اسلامی دست به ابتکاري زده است که می بایست از ابعاد مختلف این مساله را مورد بررسی قرار داد.
در همین مقدار هم که این مسؤولان عزیز در این زمینه ورود و جدیت داشته اند قابل تقدیر است اما حقیقت آن است که مساله

 
همسر یابی در کجاي پازل مشکلات جوان امروز قرار دارد. 

بدون شک بسترسازي براي رفع مشکلات ایجاد خانوده در جامعه بسیار مطلوب است اما مساله همسریابی آن هم با استفاده از فضاي

 
مجازي در کدام قسمت این فرهنگ مظلوم قرار دارد؟ 

 
 

همگان با مشکلات سایت هاي مشابه اجمالا آشنایی دارند اما باید دید این سایت تا چه میزان از جامعه را با خود همراه می کند و تا



 
چه مقدار از مشکلات جوانان در زمینه ازدواج را هموار می سازد. 

بدون هیچ معطلی پاسخ آن "تقریبا هیچ" است. می توان حدس زد که این سایت"همدم" از ان دست پروژه هایی بوده که سالیان
پیش کلید خورده و بنا به مشکلات متعدد خاك خورده و اصلا جنس این مساله امروزي نیست و حالا در قرن جدید با مسائل جدید
که اصلا ازتباطی با همدم یاب ندارد، رونمایی شده. نیازي به استقراي دقیق و آمارگیري نیست. اینبار برعکس حتی از داخل خودرو

 
هم می توان جامعه را دید و مشکل را دید و به درمان آن نسخه داد. 

مسؤل عزیز، مشکل جوان امروز "همدم و همدم یاب" نیست؛ مشکل جوان امروز نبود رصد مشکلات جوانان از سوي مسؤولان است.
جوان امروز همدم هایی زیادي را براي ازدواج زیر نظر دارد و نیازمند رادار ازدواج نیست، مشکل جوان امروز هویت فرهنگی و

زیرساخت هاي مالی براي ازدواج است.



حجاب را با زبان منطق تبلیغ کنیم
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بنیانیان گفت: نهادها و افرادي که در این زمینه فعالیت می کنند، عمدتاً بر روي خانواده هاي مذهبی کار می کنند، اما براي
حل مسئله حجاب باید این هنرمندي را داشته باشیم که دختران خانواده هاي بدحجاب را تحت تأثیر قرار داده و منطق

حجاب را براي ایشان بازگو کنیم.

 بنیانیان گفت: نهادها و افرادي که در این زمینه فعالیت می کنند، عمدتاً بر
روي خانواده هاي مذهبی کار می کنند، اما براي حل مسئله حجاب باید این هنرمندي را داشته باشیم که دختران خانواده هاي

 
بدحجاب را تحت تأثیر قرار داده و منطق حجاب را براي ایشان بازگو کنیم. 

به گزارش خبرگزاري رسا، حجاب، جزئی از فرهنگ الهی و تمدن اسلامی است. توصیه به حجاب و عفاف در اسلام و رعایت هنجارهاي
الهی به منظور پاکسازي جان و روان انسان ها و تطهیر ایشان از آلودگی، نابسامانی هاي اخلاقی، خانوادگی و اجتماعی، متجلی شدن
ارزش هاي عالی انسانی و اخلاقی، شکوفایی استعدادهاي طبیعی انسان، افزایش کارآیی اجتماعی، مبرا شدن جامعه از تحریکات

 
جنسی و ارزنده ترین نمود فرهنگی، اجتماعی در تمدن ایرانی ـ اسلامی است. 

حجاب در فرهنگ اسلامی به اوج تعالی خود رسیده است. بنابر دیدگاه رایج، زنان مسلمان در عصر پیامبر اسلام(ص) نوعاً حد پوشش
مو و گردن و دست و پا را رعایت می کردند. این گونه پوشش در ادیان ابراهیمی قبلی نیز پوشش پسندیده بوده و اسلام در همان

 
مسیر حرکت کرده است. شهید آیت االله مطهري حجاب را امري می داند که در زمان پیامبر اسلام(ص) واجب و فراگیر شد. 

یکی از مسائل مهم امروز جامعه اسلامی ما موضوع تبلیغ و ترویج امر عفاف و حجاب در جامعه است. بایسته هاي مقوله تبلیغ و ترویج
حجاب در جامعه، ارزیابی روند کنونی عفاف و حجاب در کشور، بررسی عملکرد فعالیت نهادها و دستگاه هاي متولی عفاف و حجاب و
نیز تبیین موارد ضد تبلیغ در این حوزه از جمله مواردي است که ضرورت پرداختن و واکاوي آن در جامعه امروز بسیار مهم و

 
تأثیرگذار است. 

حجاب یکی از بایسته هاي جمهوري اسلامی ایران بوده و رعایت حدود آن از ارزش هاي اجتماعی محسوب می شود، اما در شرایطی
که تهاجم فرهنگی مرزهاي کشور را درنوردیده و جنگی فراتر از جنگ هاي زمینی به راه انداخته است، باید براي حراست از این ارزش
و تبلیغ و ترویج صحیح آن فکري اندیشید. در جایی که مهاجم فرهنگی از جذاب ترین روش ها و تریبون ها براي کم ارزش دادن و
نفی حجاب که سابقه دیرینه در ادیان مختلف دارد، سخن می گوید شایسته است آنان که ادعاي خدمت فرهنگی و صیانت از مبانی

اسلامی را دارند به شکل جدي و چشمگیرتري در زمینه تبلیغ دینی گام بردارند. 



 
 

در این راستا به سراغ حسن بنیانیان، رئیس سابق کمیسیون پیوست نگاري فرهنگی شوراي عالی انقلاب فرهنگی، رفتیم تا در رابطه با

 
بایسته هاي تبلیغ حجاب در جامعه، و ارزیابی روند کنونی صحبت کنیم. 

بنیانیان با بیان اینکه در تمامی رویدادهاي اجتماعی دو موضوع اصلی، بسیار مهم و تأثیرگذار است، گفت: اولین موضوع، بستر تحقق

 
یک رویداد و دیگري تبلیغ براي تحقق آن است. زمانی که هر دو مورد با یکدیگر همراهی کنند، رویداد مورد نظر محقق می شود. 

وي افزود: بنابراین باید بدانیم که آیا مجموعه شرایطی که در کشور ایجاد شده و اتفاق می افتد، بستر رشد مقوله حجاب را فراهم می
کند یا دچار مشکلات مربوط به خود است؟ چنانچه به این سؤال پاسخ دهیم، سپس، می توانیم در رابطه با شیوه تبلیغ و نقد و

 
اثربخشی تبلیغات نیز بحث کرد. 

بنیانیان با بیان اینکه بستر تحقق رویدادها و تبلیغات براي آن باید به موازات یکدیگر پیش روند، ادامه داد: امروزه و بنا به ساز و کاري
که در کشور وجود دارد، بستر تحصیل براي بانوان و آقایان فراهم است اما متناسب با این تحصیلات، از رشد اشتغال در کشور خبري

 
نیست و بخش خصوصی نیز به ناچار و به دلیل پرداخت حقوق کمتر و کار بیشتر بانوان، متمایل به استخدام ایشان است. 

رئیس سابق کمیسیون پیوست نگاري فرهنگی شوراي عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به اینکه در این شرایط رقابت بین بانوان براي
استخدام و پیدا کردن شغل بیشتر می شود، تصریح کرد: همچنین به دلیل اینکه به طور معمول کار تربیتی قوي و تأثیرگذاري بر روي
بانوان انجام نمی دهیم، بخشی از ایشان براي استخدام و جلب توجه صاحبان مشاغل در بخش خصوصی از زیبایی ها و جذابیت خود

 
استفاده می کنند. 

وي با اشاره به برخی از مقررات مشاغل بخش خصوصی همچون فروشگاه ها، بیمارستان هاي خصوصی و ... براي زیباسازي و آرایش
بانوان شاغل در این مشاغل، این مسئله را زمینه ساز بستر بدحجابی در جامعه برشمرد و گفت: متأسفانه نمونه هایی از این دست روز
به روز در بستر فضاي اجتماعی کشور بیشتر و بیشتر شده و مشکلات و پیچیدگی هاي فراوانی براي تبلیغ امر حجاب در جامه ایجاد

 
می کند. 

بنیانیان با بیان اینکه در این شرایط، تبلیغات سنتی گذشته جواب نداده و تأثیرگذاري چندانی نخواهد داشت، افزود: البته در مورد
مقوله تبلیغاتی که امروز انجام می شود نیز آسیب هایی همانند شکل و زمان انجام تبلیغات وجود دارد که این مسئله ، موضوعی

مجزاست که باید بدان پرداخته شود. 



رئیس سابق کمیسیون پیوست نگاري فرهنگی شوراي عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به کارکرد فضاي مجازي در مورد مقوله بانوان و
حجاب، اظهار کرد: مسئله سوء استفاده از جنسیت زن در ذات رسانه هاي مجازي نهفته است. یکی از مسائلی که افراد متدین جامعه
در فضاي مجازي بدان می پردازند(البته به صورت محدود) تبیین و بررسی موضوع سوء استفاده جنسی از زنان در این فضاست. در
حال حاضر رسانه هاي مجازي ساعات زیادي به بمباران ذهنی دختران جوان جامعه می پردازند. بنابراین، امروزه هم ضد تبلیغ براي

 
حجاب در جامعه وجود دارد و هم بستر اجتماعی جامعه از بدحجاب استقبال می کند. 

 
نابرابري فعالان عرصه تبلیغ حجاب و ضد حجاب 

وي بیان کرد: از سوي دیگر نهادهایی مانند آموزش و پرورش و دانشگاه ها نیز موضوع حجاب را رها کرده اند و هیچ گونه موفقیتی در
این امر ندارند به ویژه در آموزش و پرورش، مقوله تبلیغ و ترویج هنرمندانه امر عفاف و حجاب کاملاً رها شده است. همچنین، توازن
مسئله نیز به نوعی به هم ریخته یعنی نسبت تعداد نیروهایی که براي حفظ و تقویت حجاب زحمت می کشند، به نسبت نیروهایی که

 
براي تخریب حجاب در داخل و خارج از کشور فعالیت می کنند، بسیار اندك است. 

بنیانیان ادامه داد: عوامل دیگري نیز مانند تأخیر در امر ازدواج و فقدان امکانات براي جوانان با هدف تشکیل خانواده باعث ایجاد
رقابت دختران براي جلب نظر پسران می شود و در این رقابت نیز با برداشت هاي غلطی که دارند، به خودآرایی روي می آورند و
برخی از پسران نیز از این فرصت نهایت سوءاستفاده را می کنند. امروز نمی توانیم توقع داشته باشیم که المان ها، نمادها و سبک
زندگی غربی به لحاظ رواج کالاهاي غربی، ایجاد سیماي شهري مدرن و ناهمگون و ... در کشور رواج پیدا کند اما زمینه متلاشی شدن

 
خانواده ها و رواج بدحجابی در جامعه فراهم نشود. 

رئیس سابق کمیسیون پیوست نگاري فرهنگی شوراي عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: در این زمینه چاره اي جز حرکت به سمت
تأکیدات مقام معظم رهبري در رابطه با نهادینه سازي موضوع سبک زندگی ایرانی ـ اسلامی در همه ابعاد اجتماعی کشور نداریم؛
چراکه حل این مسئله و شکل گیري سبک زندگی ایرانی ـ اسلامی خود به خود باعث تقویت بسترهایی همچون حجاب و عفاف در

 
جامعه می شود. 

وي اظهار کرد: حجاب امري فطري براي دختران است اما وقتی ابزارهاي اجتماعی بدحجابی را تشویق می کنند، فطرت نیز پوشیده
شده و غرایز انسان رفتارها را شکل می دهد که متأسفانه جامعه ما امروز در چنین شرایطی قرار گرفته است. البته هستند خانواده
هاي اصیل، مذهبی و فرهیخته اي که با گفت وگوهاي عالمانه در فضاي خانواده ریشه هاي اعتقادي و شخصیتی دختران خود را

 
مستحکم می کنند که متأسفانه تعداد این خانواده ها در جامعه اندك است. 

 
ملزومات تبلیغ حجاب 

بنیانیان با اشاره به فعالیت برخی نهادهاي داراي بودجه در زمینه تبلیغ امر عفاف و حجاب در جامعه نیز بیان کرد: پیش از پرداختن
به این موضوع باید توجه داشته باشیم که پرداختن صرف به یکی از موضوعات دینی و عرفی جامعه همچون عفاف و حجاب در
شرایطی که دیگر مقوله هاي دینی و مذهبی را رها کرده باشیم، هیچ موفقیتی در بر نخواهد داشت. خداوند متعال گرایشاتی را در

 
فطرت ما نهادینه کرده است که براي تکمیل آن، دین و احکام مربوط به آن را نیز ارسال کرده است. 

رئیس سابق کمیسیون پیوست نگاري فرهنگی شوراي عالی انقلاب فرهنگی گفت: در شرایطی که دیگر موازین و احکام شرعی



همچون اقامه نماز جماعت در مساجد و ... در جامعه محدود شود، تجمع مؤمنان با یکدیگر نیز کاهش پیدا کرده و خود را فقط در
مقاطع محدودي همچون تاسوعا و عاشورا نشان می دهد. این موضوع و نیز زندگی افراد جامعه در فضاي مدرن و غربی بستري را

 
فراهم می کند که در آن احکام الهی از جمله عفاف و حجاب تضعیف می شوند. 

وي افزود: در چنین شرایطی مشخص است که اختصاص و هزینه بودجه و برگزاري همایش ها و مراسم مختلف هیچ گونه تجلی در
رفتار دختران ندارد؛ چراکه نکته مهم این است که باید فرآیند باحجابی در جامعه نهادینه شود، یعنی از یک طرف بر روي اعتقادات

 
دختران کار کرد و از طرف دیگر نیز به دختران باحجاب پاداشی همچون برخورد بااحترام با ایشان در تمامی شئون زندگی اعطا شود. 

 
حجاب را فقط براي باحجاب ها تبلیغ می کنیم 

بنیانیان در مورد ارزیابی خود از روند کنونی فعالیت هاي تبلیغی در رابطه با امر حجاب نیز بیان کرد: نهادها و افرادي که در این زمینه
فعالیت می کنند، عمدتاً بر روي خانواده هاي مذهبی کار می کنند که البته این فعالیت در جاي خود ارزشمند است. براي حل مسئله
حجاب باید این هنرمندي را داشته باشیم که دخترانی را که مربوط به خانواده هاي بدحجاب هستند را تحت تأثیر قرار داده و منطق

 
حجاب را براي ایشان بازگو کنیم. 

وي تصریح کرد: امروزه در دنیاي غرب بانوانی هستند که به این منطق رسیده اند که حجاب موجب ایجاد آرامش درونی در ایشان می
شود و با اینکه داشتن حجاب براي آن ها در غرب هزینه زیادي دارد، دست از حجاب خود برنمی دارند. اگر مربیان آموزش و پروش
ظرفیت علمی کافی را داشته باشند و پیش از آنکه دختران به خودنمایی برسند، از عقل، علم، فطرت و دین در قالب هنري استفاده
کرده و همزمان نیز خانواده ها را مورد مشاوره قرار دهند، بسیاري از مسائل و مشکلات موجود در رابطه با مقوله حجاب حل خواهد

 
شد. 

بنیانیان در پایان سخنان خود اظهار کرد: البته براي پیشبرد بهتر اهداف در این زمینه، مربیان آموزش و پرورش می توانند در فضایی
خارج از محیط مدارس نیز نسبت به ارائه فواید حجاب و نهادینه سازي این موضوع اقدام کنند؛ چراکه با درس و نمره نمی توان در
این رابطه به موفقیت دست پیدا کرد و این حرکت نتیجه معکوس نیز خواهد داشت و احیانا موجب انزجار و تنفر دختران نیز خواهد
شد. مسائلی همچون تبلیغ و ترویج عفاف و حجاب در جامعه، فعالیت هاي هنرمندانه تربیتی را طلب می کند که متأسفانه در کشور

 
ما به این پدیده ها کمتر توجه می شود. 

به گزارش ایکنا؛ تا زمانی که تبلیغ حجاب و عفاف در جامعه به یک هفته خاص محدود شود و مبلغان این فرهنگ به ظرافت هاي
تبلیغ و ترویج و استفاده از ابزار روز مسلح نباشند، نمی توان امیدي به آشنایی نسل جوان با کارکردهاي حجاب در جامعه و خانواده
داشت. جایی که سخن علمی و منطقی براي نسلی که خواهان پاسخ هستند ارائه نشود باید شاهد آسیب هایی بود که از خلأ یک
ارزش همچون صیانت از خود در برابر دیگران نشئت می گیرد. راهی که دستگاه هاي فرهنگی براي تبلیغ حجاب و عفاف در پیش

گرفته اند، بعضاً ضد تبلیغ است؛ برخی دیگر نیز از ابتدا راهی را آغاز نکرده اند و عزمی در این زمینه ندارند.



مسؤولان براي حل مشکلات مردم باید به صورت جهادي کار کنند

منبع: رساشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1400/04/25

اصفهان ـ آیت االله طباطبایی با اشاره به هراس دشمنان از روي کار آمدن جریان انقلاب در کشور، گفت: امروز مسؤولان براي
حل مشکلات مردم باید به صورت جهادي کار کنند.

اصفهان ـ آیت االله طباطبایی با اشاره به هراس دشمنان از روي کار آمدن
جریان انقلاب در کشور، گفت: امروز مسؤولان براي حل مشکلات مردم باید به

 
صورت جهادي کار کنند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري رسا در اصفهان، آیت االله سید یوسف طباطبایی
نژاد نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان، در دیدار اعضاي منتخب
شوراي اسلامی شهر اصفهان، با اشاره به نزدیک بودن عید غدیر خم و تبریک

دهه ولایت و امامت، گفت: در طول انقلاب اسلامی چنین فرصتی که اکنون با یکدست شدن قواي سه گانه کشور و شوراهاي اسلامی

 
شهر فراهم شده براي جریان انقلابی فراهم نبوده است. 

 
وي ادامه داد: ما باید از این فرصت نهایت استفاده را برده و براي جهادي کار کردن تصمیم قاطعانه بگیریم. 

نماینده ولی فقیه در استان اصفهان شوراي شهر را عقل منفصل شهردار دانست و افزود: شوراي اسلامی شهر اصفهان باید تصمیم
بگیرد هر مشکلی وجود دارد حل بشود، این که اعضاي شورا پس از انتخاب شهردار، خود را فاقد وظیفه بدانند اشتباه است، البته قرار

 
نیست که هر چه شورا گفت شهردار نیز بپذیرد بلکه شورا باید تصمیم جمعی بگیرد و در کنار شهردار کارها را پیش ببرد. 

آیت االله طباطبایی نژاد با تأکید بر ضرورت هماهنگی و همراهی اعضاي شوراي شهر با یکدیگر و شوراي شهر با شهردار، اظهار کرد:
اعضاي شورا باید به خوبی با چالش ها و مشکلات شهر آشنا باشند و استعدادهاي شهر را هم بشناسند و از همه فرصت ها به خوبی

 
استفاده کنند. 

نماینده ولی فقیه در استان اصفهان با اشاره به اینکه باید تصمیمات و اقدامات شوراي شهر و همه مسؤولان جهادي باشد، تصریح کرد:
دشمنان به خوبی فعالیت ها و اقدامات ما را رصد می کنند، چرا که می دانند جریان انقلابی نباید در رأس امور باشند و به دنبال این

 
هستند که افراد غیرانقلابی قدرت را در دست بگیرند. 

وي ادامه داد: آنهایی که شعار می دادند می خواهیم زندگی کنیم کسانی هستند که دشمن می خواهد به قدرت برسند، چرا که آنها
معتقد هستند باید زندگی کرد، به هرقیمتی و فرقی ندارد یزید در قدرت باشد یا امام حسین(ع) اما ما به دنبال زندگی با عزت زیر

 
پرچم خداوند و اسلام هستیم حتی اگر براي بدست آوردن این مهم گرسنگی را تحمل کنیم. 

آیت االله طباطبایی نژاد با بیان اینکه ما می خواهیم تحت فلسفه اسلام زندگی کنیم، خاطرنشان کرد: شعار ما همان شعار امام
حسین(ع) است که مرگ ما بهتر از زندگی با ذلت است، قطعا در چند ماه آینده دشمنان شروع به انتقاد از جریان انقلابی خواهند کرد



 
و باید با کار جهادي مانع این بهانه تراشی ها بشویم. 

امام جمعه اصفهان ادعاي یکی از کاندیداهاي ریاست جمهوري براي پرداخت یک میلیون تومان یارانه ماهانه به دو دهک اول را ادعاي
غیرعملی ارزیابی کرد و گفت: چنین پرداخت یارانه اي 20 هزار میلیارد تومان در ماه بودجه می خواهد درحالی که کل یارانه نقدي

 
کشور در سال 27 هزار میلیارد تومان است و این کار بدون خلق پول عظیم ممکن نیست. 

وي خلق پول و چاپ پول بی پشتوانه را علت اصلی بی ارزش شدن پول ملی کشور برشمرد و افزود: اشتغالزایی و رفع معضل بیکاري
یکی از مهمترین کارهایی است که در کشور باید انجام بشود و شوراي شهر هم در این زمینه باید تلاش کند، معضل بیکاري یکی از

 
مهمترین مشکلات کشور ما است. 

نماینده ولی فقیه در استان اصفهان با تأکید بر ضرورت استفاده از ظرفیت هاي مردم در عرصه هاي مدیریتی، اظهار کرد: بخشی از
مشکل گرانی در کشور به دلیل چاپ پول بی پشتوانه است، دولت باید پاسخ بدهد وقتی پول ندارد چرا اینهمه مخارج و هزینه به

 
کشور تحمیل می کند تا مجبور بشود چاپ پول کند و ارزش پول را از بین ببرد. 

آیت االله طباطبایی نژاد با بیان اینکه کارها را باید به مردم واگذار کرد، گفت: متأسفانه تولید کنندگان ما با مشکلات متعددي مواجه
می شوند، باید همه مسؤولان با همکاري و هم افزایی با یکدیگر در راستاي رونق تولید و افزایش اشتغال گام هاي مؤثر و عملی

 
بردارند، رفع مشکل مسکن نیز از دیگر مسائلی است که باید نسبت به آن اهتمام و توجه ویژه داشت. 

وي جهادي کار کردن شوراي شهر را عاملی براي بستن دهان دشمنان و الگو شدن نیروهاي انقلابی براي کشور و جهان دانست و
تصریح کرد: اعضاي شوراي شهر باید به خوبی بدانند که چه شهرداري براي اصفهان مناسب است و با تصمیمات و نظارت ضمینه

 
فعالیت هاي جهادي براي شهرداري را فراهم کنند. 

در این نشست نورصالحی عضو منتخب ششمین شوراي اسلامی شهر اصفهان با بیان اینکه شوراي ششم به دنبال اولویت بندي و
استخراج مسائل و مشکلات شهر اصفهان بدون نگاه سیاسی و جناحی به مسائل است، گفت: با اعضاي کنونی شوراي شهر و شهردار

 
فعلی اصفهان جلساتی داشته ایم و به دنبال حل مشکلات شهر اصفهان هستیم. 

وي در ادامه افزود: قصد نداریم مشکلات را متوجه به گذشته کنیم اما در مجموع کسري ها و مشکلاتی در کشور هست که متوجه

 
دولت است و مسائلی هم در شهر اصفهان هست که حاصل ضعف هاي شهرداري و دستگاه هاي شهر اصفهان است. 

نورصالحی با اشاره به ضرورت محرومیت زدایی و رسیدگی به مناطق محروم، اظهار کرد: باید تلاش کنیم تا محرومیت در شهر برطرف
شود و کمتر شاهد اختلاف سطح محلات در شهر اصفهان باشیم، همچنین فضاي نشاط و سبک زندگی درست براي همه مردم به ویژه

 
نسل جوان ایجاد کنیم. 

منتخب شوراي اسلامی شهر اصفهان، خاطرنشان کرد: در خصوص انتخاب شهردار نیز اتاق فکري تشکیل شده است و قرار شده تا
فرآیند انتخاب شهردار انجام شود و فراخوان عمومی نیز براي انتخاب شهردار اعلام شده است که مردم شاخصه ها و ملاکها و دیدگاه

 
هاي خود پیرامون انتخاب شهردار را اعلام کنند و اینگونه مردم در مدیریت شهري مشارکت کنند. 



وي ادامه داد: در انتخاب شهردار شاخصه هاي تخصصی و عمومی در خصوص شهردار در نظر گرفته ایم و همچنین مسائلی که نباید
در اشخاص به عنوان شهردار وجود داشته باشد نیز در این فرآیند در نظر داریم./1304/



طلبه اي که 27 هزار سري جهیزیه ارزان به سراسر کشور ارسال کرده است

منبع: رساشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1400/04/25

در میدان کارهاي جهادي، 7سال پیش تصمیم گرفتند براي محرومیت زدایی در مقوله جهیزیه وارد عمل شوند. اینطور بود
که ایده «جهیزیه ارزان» متولد شد.

در میدان کارهاي جهادي، 7سال پیش تصمیم گرفتند براي محرومیت زدایی
در مقوله جهیزیه وارد عمل شوند. اینطور بود که ایده «جهیزیه ارزان» متولد

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري رسا در کهگیلویه و بویر احمد، با اینکه قرار مصاحبه از
قبل هماهنگ شده، تماس هایم بی پاسخ می ماند. مشترك موردنظر هر بار با
رد تماس، یک پیامک با این مضمون ارسال می کند: «با سلام. براي دریافت

کالا، یا واتساپ پیام دهید یا پیامک. با تشکر. اسلام پی» تا مصاحبه انجام و تکمیل شود، 5 بار ارسال این پیامک تکرار می شود. کم
کم معلوم می شود این، شیوه حاج آقا در مواجهه با هر تماسی است؛ تماس هایی که روزانه شاید به صدها مورد هم برسد. تماس هایی

 
که حرف مشترك تمام آنها یک دغدغه است؛ تهیه جهیزیه... 

حالا درست 7 سال است زندگی حجت الاسلام «سید عبدالوهاب اسلام پِی»، کارشناس ارشد مشاوره خانواده، به موضوع «جهیزیه»
گره خورده و او و دوستانش در سر گرفتن آسان تر ازدواج زوج هاي فراوانی در سراسر کشور نقش آفرینی کرده اند. ایده تهیه
«جهیزیه ارزان» که به ابتکار یک گروه جهادي جوان و خوش فکر اهل استان کهگیلویه و بویر احمد مطرح شد، تا امروز توانسته گره
از ازدواج 27 هزار زوج کم بضاعت و بی بضاعت در سراسر کشور باز کند و زندگی هاي نوپایی را از فروپاشی نجات دهد. در روزهاي
مبارکی که بساط ازدواج از هر زمان دیگري پررونق تر است، به سراغ این طلبه 31 ساله رفتیم تا برایمان از طرح جذابی بگوید که در
زمانه قیمت هاي سربه فلک کشیده و هزینه هاي چند صد میلیونی براي تهیه جهیزیه و وسایل زندگی، به زوج هاي جوان کمک می

 
کند با حداقل موجودي و فقط با 16 میلیون تومان، 30 قلم از کالاهاي ضروري براي شروع زندگی مشترکشان را تهیه کنند. 

 
همه چیز از ماجراهاي «کَل قیصر» شروع شد... 

سن و سالی ندارد اما کوله بارش پر است از تجربه هاي ارزشمند. خوب که نگاه کنی، نیمی از عمر 31 ساله اش، رنگ جهاد و خدمت
داشته. روستاي «کَل قیصر» از توابع شهر دهدشت، همان جایی است که او در کوي و برزنش مشق نوعدوستی کرده و از بزرگترهاي
باصفایش درس مردمداري گرفته. حاج آقا برمی گردد به حدود 20 سال قبل و می گوید: «دغدغه کارهاي فرهنگی، تبلیغی و جهادي
از دوره کودکی و نوجوانی با من بود. با همین روحیه هم، مدام دور و بر بزرگترهاي مسجد روستا می گشتم و وقتی آنها براي کمک به
خانه سازي براي محرومان داوطلب می شدند، من هم خودم را در جمعشان جا می دادم و متناسب با توان جسمی ام، هر کاري از
دستم برمی آمد، انجام می دادم. به لطف خدا، این نگاه و دغدغه با من ماند و همیشه دلم می خواست قدمی براي بهبود زندگی
همنوعانم بردارم. گذشت تا اینکه در سال 82 به ذهنم رسید براي کمک به اشتغال جوانان روستا، حرکتی انجام دهیم. کار اصلی اهالی
روستاي ما، روستاي «کَل قیصر»، کشاورزي و دامداري است اما کم نبودند افرادي که براي کار از روستا به شهر مهاجرت کرده بودند.

آن روزها عمویم یک تراکتور و یک کمباین داشت و همین دستگاه ها باعث شده بود کشت و زرع او، سهل تر و پررونق تر باشد. 



یک روز به عمو گفتم: بیایید این سیستم کشاورزي امروزي را در روستا گسترش بدهیم. پیشنهاد کردم نوجوانان و جوانانی که
استعداد کارهاي فنی دارند، پیش خودش بیاورد و آموزش شان دهد. با اینکه آن روزها من یک نوجوان 13، 14 ساله بودم، عمو حرفم
را جدي گرفت. 2 نفر از بچه هاي روستا را پیش خودش آورد و هم رانندگی کمباین و هم فوت و فن مکانیکی اش را یادشان داد.
خودش هم مشوقشان شد تا حسابی پیشرفت کردند. خیلی طول نکشید که آن دو نفر توانستند خودشان کمباین بخرند و مشغول کار
شوند. حالا نوبت آنها بود که هرکدام به 2، 3 نفر این مهارت را یاد بدهند. کم کم تعداد زیادي از جوانان روستا، فنی و صاحب مهارت
شدند. یکی از آنها، برادر بزرگتر خودم بود که حالا بزرگترین مغازه لوازم یدکی کمباین در دهدشت متعلق به اوست. خودم هم قبل از

 
اینکه دیپلم بگیرم و راهی حوزه شوم، مدتی شاگرد مکانیک بودم و این فن را یاد گرفتم.» 

 
به اینجا می گویند اراك کوچک 

«بعد از چند سال، کار با کمباین در روستاي ما رونق گرفت و مرتب به تعداد این دستگاه ها اضافه شد. حالا 18 کمباین داریم و به
همین دلیل، روستاي ما به اراك کوچک معروف شده. وجود این دستگاه ها، اشتغالزایی را در روستاي ما رونق داده. همین قدر بگویم
که روي هر کمباین، 4 نفر کار می کنند و این یعنی با چرخیدن چرخ هر کمباین، به لطف خدا روزي 4 خانواده تأمین می شود. به
این ترتیب، اشتغال در روستاي ما متحول شد. جالب است بدانید اغلب افرادي که با این کمباین ها صاحب شغل و درآمد شدند،
تحصیلات عالیه دارند. ما حتی دکتر و فوق لیسانس داریم که الان شغلش کمباین داري است! و حسابی هم از شغل و درآمدش راضی

 
است. او اگر کارمند می شد، نهایتاً می توانست زندگی خودش را بچرخاند اما حالا براي 3، 4 نفر دیگر هم ایجاد اشتغال کرده.» 

حجت الاسلام «سید عبدالوهاب اسلام پِی» لبخندبرلب در ادامه می گوید: «سفارش گرفتن از روستاهاي دور و نزدیک در استان
خودمان که به جاي خود، کمباین هاي ما در فصل درو گندم و برنج، به استان هاي فارس، خوزستان، چهار محال و بختیاري و بعضاً

 
حتی تا استان هاي شمالی (مازندران و گیلان) هم می روند و الحمدالله کارشان پررونق است.» 

 
براي مرمت سقف ها و مرهم دل ها 

هرچه زمان گذشت و عدد سن و تجربه سید عبدالوهاب و همراهانش بالاتر رفت، افق نگاهشان براي خدمت رسانی هم گسترش پیدا
کرد. کم کم دایره فعالیت هایشان به خارج از روستایشان کشیده شد و چتر محبتشان بر سر عده بیشتري گسترانده شد: «در بحث
اشتغالزایی، دامنه فعالیت مان را گسترش دادیم و در چند سال گذشته موفق شدیم در زمینه هاي مختلف براي حدود 140 نفر ایجاد
اشتغال کنیم. برکت فعالیت هاي جهادي، پاي ما را به استان هرمزگان و مناطق محروم بشاگرد، میناب و سندرك باز کرد. محرومیت،
گسترده و جاي کار، فراوان بود اما ما مشکل اساسی آن خطه را نامناسب بودن سرپناه خانواده ها تشخیص دادیم. اینطور بود که

 
آستین ها را بالا زدیم و به قدر وسع خودمان، شروع به مرمت خانه هاي کپري مردمان شریف آن مناطق کردیم. 

کرونا که آمد و کسب وکار محدود بسیاري از خانواده هاي محروم مختل شد، با کمک دوستان و خیّران شروع به تهیه بسته هاي
معیشتی کردیم و الحمدالله توانستیم به 2 هزار خانواده، کمک هاي معیشتی ارائه دهیم. تعطیلی مدارس و مجازي شدن آموزش هم،
دغدغه دیگري بود که به دغدغه خانواده هاي کم بضاعت و بی بضاعتی که فاقد گوشی هوشمند بودند، اضافه شد. این بار هم لطف

 
خدا شامل حال ما شد و توانستیم هزار و صد دستگاه تبلت به دانش آموزان نیازمند اهدا کنیم.» 

 
تولد یک ایده جذاب از دل یک غصه بزرگ! 



حالا نوبتی هم که باشد، نوبت قصه جهیزیه هاي ارزانی است که اسم حاج آقا و دوستانش را سر زبان ها انداخته. منتظرم از دل روایت
یک ماجراي جذاب، به تولد ایده جهیزیه ارزان برسیم اما حاج آقا اسلام پی می بردمان به یک روز پر از غم و درد و می گوید:
«زمستان سال 93 توفیق شد با دوستان جهادي به مناطق محروم استان خودمان برویم براي خدمت رسانی؛ مناطقی که تا دلتان
بخواهد، مشکل داشتند. مناطقی که مردمش در خانه هاي کاهگلی زندگی می کردند و گازکشی که هیچ، از لوله کشی آب هم در آنها
خبري نبود. یک روز بعدازظهر، با خانم حدود 40 ساله اي مواجه شدیم که داشت با یک پشته هیزم از بالاي تپه ها می آمد. دست
هایش از شدت سرما و سختی کار، پیته بسته بود و از ترك هایش خون می آمد. از دیدن شرایط آن خانم، خیلی ناراحت شدیم و
غصه مان وقتی بیشتر شد که فهمیدیم سرپرست خانوار است، 2 دختر محصل دارد و به لحاظ مالی و امکانات زندگی، به شدت در

 
مضیقه است. 

فکر زندگی سخت آن خانم و فرزندانش یک لحظه از ذهنمان بیرون نمی رفت. بچه ها تصمیم گرفتند هرطور شده به آنها کمک کنند
اما... تکلیف باقی خانواده هاي نیازمند آن منطقه چه می شد؟ دلمان می خواست براي کمک به اهالی مناطق محروم قدمی برداریم اما
دستمان بسته بود. ما که نمی توانستیم مشکلات مالی تمام خانواده هاي بی بضاعت را حل کنیم، برایشان سرپناه بسازیم و... ما که
وزیر و نماینده و سرمایه دار نبودیم. ما از جنس خود مردم بودیم. بنابراین تصمیم گرفتیم به اندازه وسع خودمان، یک گوشه از کار
خانواده هاي کم بضاعت و بی بضاعت را بگیریم و یک فعالیت اساسی را شروع کنیم و به صورت متمرکز به آن بپردازیم. نتیجه
مشورت ها و هم فکري هایمان این شد که قدمی براي نسل جوان در این خانواده ها برداریم. اینطور بود که ایده تهیه جهیزیه ارزان

 
براي زوج هاي کم بضاعت در ذهنمان جرقه زد.» 

 
جهیزیه ارزان با چاشنی حمایت از تولید داخلی 

«از همان موقع کارمان را با رایزنی با کارخانه هاي تولید لوازم خانگی شروع کردیم. برایشان گفتیم هدف مان محرومیت زدایی در
بحث جهیزیه است و می خواهیم از زوج هاي کم بضاعتی حمایت کنیم که به تنهایی نمی توانند از پس هزینه هاي سنگین تهیه
جهیزیه بربیایند. گفتیم می توانند نمایندگان شان را بفرستند تا شرایط زندگی خانواده هاي مدنظرمان را از نزدیک ببینند... به لطف
خدا قدم اول با موفقیت برداشته شد و مدیران این کارخانه ها از ایده ما استقبال کردند.» انگار نکته مهمی در ذهن حاج آقا جرقه زده
باشد، مکث می کند و در ادامه می گوید: «لازم است بگویم از ابتداي کار، بنا را بر تهیه تمام اقلام جهیزیه از تولیدات داخلی
گذاشتیم. برایمان مهم بود حالا که داریم کار بزرگ و درازمدتی را در زمینه تهیه جهیزیه براي زوج هاي جوان شروع می کنیم،
حرکتمان در جهت حمایت و تقویت تولید ملی باشد. حالا با 8 کارخانه تولید لوازم خانگی قرارداد داریم و تمام اقلامی که در فهرست
جهیزیه پیشنهادي مان قرار داده ایم، تولید داخل است. اگر هم در مواردي، اقلام با مارك خارجی داریم، کالاهایی است که در

 
کارخانه هاي داخل ایران مونتاژ می شود. 

خوشبختانه وقتی این کارخانه ها نمایندگان شان را از تبریز، کردستان، همدان، تهران و... فرستادند و با کار ما آشنا شدند،
اعتمادسازي خوبی صورت گرفت. آن ها دیدند کار ما، کاسبی نیست. دیدند نه مغازه و فروشگاهی داریم و نه در فکر کسب درآمد از
این طریق هستیم. دیدند ما فقط نقش واسطه را ایفا می کنیم؛ کالاها را از کارخانه ها می گیریم و با قیمتی بسیار پایین تر از بازار به
دست زوج هاي کم بضاعت می رسانیم. بنابراین وقتی با چنین شرایطی روبه رو شدند، این طرح را پسندیدند و نه تنها از آن استقبال

 
کردند، بلکه خودشان مشوق ما در این مسیر شدند.» 

 
تهیه جهیزیه 30 قلمی با پرداخت 16 میلیون تومان 

«فروش 30 قلم کالاي جهیزیه فقط با 16 میلیون تومان از طرف گروه جهادي و خیریه. تلفن تماس... بفرستید در گروه ها، شاید گره



از کار زوج کم بضاعتی باز کند.» آنقدر هر روز پیام هاي بی اساس و فیک در فضاي مجازي دست به دست می شود که بسیاري از
کاربران وقتی با پیامی با این مضمون مواجه می شوند، با بی تفاوتی و ناباوري از کنارش می گذرند. این بار اما ماجرا واقعیت دارد. در
روزگار گرانی هاي افسارگسیخته، به همت حاج آقا اسلام پی و دوستان جهادي اش، همکاري کارخانه هاي تولید لوازم خانگی و

 
حمایت خیّران، واقعاً با پرداخت 16 میلیون تومان یک جهیزیه 30 قلمی به زوج هاي کم بضاعت تحویل داده می شود. 

حاج آقا در این باره می گوید: «تلاشمان این بوده فهرستی که تهیه کرده ایم، یک جهیزیه تقریباً کامل را براي شروع زندگی یک زوج
جوان شامل شود. 30 قلم کالایی که در هر سري جهیزیه تدارك می بینیم، عبارت است از: یخچال فریزر 15 یا 24 فوت، اجاق گاز 5
شعله طرح فر، لباسشویی دوقلو 12 یا 15 کیلوگرم، یک تخته فرش 12 متري، جارو برقی سطلی، اتوبخار، آون توستر، زودپز، چاي
ساز استیل، فلاسک چاي، پلوپز سه کاره، سبزي خردکن، سرویس تفلون درب پیرکس 7 پارچه، سرویس اوپال 12 نفره، سرویس
قابلمه رویی، کتري و قوري لعابی، بلورجات، سرویس کفگیر، ملاقه و آویز تفلون، سرویس قاشق و چنگال استیل 6 نفره، کارد و

 
چنگال میوه خوري 6 نفره، سرویس کارد آشپزخانه، سرویس سینی چاي خوري استیل 3 تایی و...» 

 
هرچه انتخاب عروس خانم باشد... 

اگر تصور کرده اید ارزان بودن جهیزیه در این طرح به این معناست که زوج ها باید ندیده و نپسندیده، هر کالایی برایشان ارسال می
شود را بپذیرند، هنوز این گروه خوش فکر جوان را خوب نشناخته اید. ازآنجاکه هدف حاج آقا اسلام پی و دوستانش، شاد کردن دل
زوج هاي جوان کم بضاعت است، در زمینه انتخاب اقلام جهیزیه هم کاملاً دست آنها را باز گذاشته اند: «عروس خانم ها و به طور کلی
زوج ها می توانند به صورت حضوري و غیرحضوري، اقلام جهیزیه را انتخاب کرده یا سفارش دهند. ما یک مجموعه اقلام براي جهیزیه

 
در نظر داریم اما زوج ها می توانند اقلام ما را با اقلام موردنظر خودشان جابه جا کنند. 

مثلاً اگر عروس خانم یخچالی که ما از کارخانه الف تهیه کرده ایم را نمی پسندد، می تواند آن را با یک یخچال از کارخانه ب تعویض
کند. تنها شرط ما در این زمینه این است که اقلام باید تولید داخل باشند. حتی زوج ها می توانند در شهر خودشان به بازار بروند و
مثلاً یخچال ایرانی موردنظرشان را انتخاب کنند، بعد به ما اطلاع دهند تا آن را با مبلغی بسیار پایین تر از قیمت بازار، از کارخانه

 
تولیدي اش خریداري کنیم و در جهیزیه شان قرار دهیم.» 

 
همین حالا 5300 نفر در نوبت هستند... 

حالا مشتاقم از روال ارائه درخواست زوج ها و مراحلی که باید براي بهره مندي از جهیزیه ارزان طی کنند، بدانم. می پرسم و حاج آقا
در جواب می گوید: «تنها راه براي ثبت نام در طرح جهیزیه ارزان و ارائه درخواست، ارسال پیامک یا پیام واتس اپی به شماره
09177446904 است. در مراحل بعد، اطلاعات و مدارك موردنیاز از زوج ها گرفته می شود. بسیار مهم است که یادآوري کنم این
طرح، مختص زوج هاي محروم و کم بضاعت است و کمک هاي خیّران براي تهیه جهیزیه ارزان، فقط شامل حال این گروه از زوج ها
می شود. بنابراین لازم است این موضوع براي ما مسجل و اثبات شود. گاه، ما خودمان از نزدیک به محل سکونت زوج هاي متقاضی

 
می رویم و شرایط زندگی شان را از نزدیک بررسی می کنیم. اما درباره زوج هاي دیگر، به تأییدیه افراد معتبر اعتماد می کنیم. 

معمولاً نیمی از افرادي که با شماره اعلام شده تماس می گیرند، معرّف ها هستند؛ یعنی افرادي که زوج هاي کم بضاعت را می
شناسند یا شناسایی کرده اند. اما اگر زوج ها به طور مستقل ثبت نام کنند، از آنها تاییدیه اي از طرف افراد معتبر مانند امام جمعه،
امام جماعت مسجد یا معتمد محله درخواست می کنیم. این تأییدیه، به ما اطمینان می دهد که زوج موردنظر، واجد شرایط لازم براي
بهره مندي از جهیزیه ارزان است و به این ترتیب نام آنها در نوبت قرار می گیرد. خوب است بدانید همین حالا که با شما صحبت می



 
کنم، 5300 زوج در نوبت دریافت جهیزیه ارزان هستند...» 

اما بزرگی عدد زوج هاي در صف انتظار، نباید باعث ناامیدي علاقه مندان ثبت نام در این طرح شود. وعده حاج آقا اسلام پی، بهترین
دلیل براي این موضوع است: «حداقل 2 ماه و حداکثر 4 ماه بعد از ثبت نام، جهیزیه را درب منزل تحویل زوج ها می دهیم؛ هرکجاي

 
ایران که باشند.» 

 
تمام زوج هاي کم بضاعت ایران، مشمول طرح جهیزیه ارزان هستند 

حالا و بعد از 5 سال از شروع این حرکت پربرکت، حاج آقا اسلام پی و دوستانش در مرکز تخصصی جهیزیه ریحانه النبی (ص)، بی
وقفه مشغول پاسخگویی به درخواست هاي متقاضیان جهیزیه ارزان از سراسر کشور هستند. حاج آقا روي قید «سراسر کشور» تاکید
کرده و می گوید: «اولویت ما، تهیه جهیزیه ارزان براي زوج هاي مناطق محروم کشور است اما هیچ محدودیتی در این زمینه نداریم.
به لطف خدا تا امروز 27 هزار سري جهیزیه ارزان به سراسر کشور و استان هایی مانند کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، هرمزگان،
کرمان، آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، اصفهان و حتی تهران ارسال کرده ایم. شاید براي بعضی افراد عجیب باشد اما در پایتخت
هم، مناطق و خانواده هاي محروم وجود دارد. ما با بسیاري از خیریه هاي فعال در تهران قرارداد داریم و هر چند وقت یک بار برایشان

 
جهیزیه می فرستیم و آنها هم این جهیزیه ها را به مددجویان شان اهدا می کنند.» 

 
سهم زوج هاي بی بضاعت، محفوظ است 

وقتی صحبت از رد و بدل شدن پول، آن هم در حد 16 میلیون تومان به میان می آید، کورسوي امیدي که در دل برخی زوج ها با
شنیدن عنوان طرح جهیزیه ارزان روشن شده بود، خاموش می شود. آن ها شاید در دلشان بگویند ما اگر 16 میلیون تومان داشتیم،
دیگر نیازي به کمک و حمایت کسی نداشتیم... اما خوب است بدانید تعداد زیادي از 27 هزار سري جهیزیه اي که تا امروز به نقاط
مختلف کشور ارسال شده، به همین زوج هاي عزیز تعلق گرفته است. مدیر مرکز تخصصی جهیزیه ریحانه النبی (ص) در این باره می
گوید: «همان طور که اشاره شد، جهیزیه ارزان اساساً مختص زوج هاي کم بضاعت است؛ یعنی زوج هایی که خودشان با استفاده از
پس انداز یا وام، آورده اي براي تهیه جهیزیه دارند اما باز هم قادر به تهیه جهیزیه با قیمت هاي سنگین امروز نیستند. اما این نکته

 
اصلاً به این معنی نیست که زوج هایی که دستشان خالی است و اصلاً آورده اي ندارند، مشمول جهیزیه هاي ما نمی شوند. 

بسیاري از جهیزیه هایی که توسط بهزیستی، کمیته امداد، پایگاه هاي بسیج، هیئت هاي مذهبی و خیریه ها از ما خریداري می شود،
به همین زوج هاي عزیز تعلق می گیرد چون این نهادهاي خیریه هم این جهیزیه ها را براي مددجویان تحت پوشش خود و زوج هاي
بی بضاعت شناسایی شده سفارش می دهند. خود ما هم اگر با چنین زوج هایی برخورد کنیم، آن ها را به خیّرانی که می شناسیم یا

 
خیریه هایی که طرف قراردادمان هستند، معرفی می کنیم تا آنها متولی تهیه جهیزیه براي این زوج ها شوند.» 

 
وقتی جهیزیه ارزان به نامزدي 11 ساله خاتمه داد! 

7 سال زندگی با طرح جهیزیه ارزان حتماً براي اهالی موسسه ریحانه النبی (ص) با خاطرات شیرین فراوانی همراه بوده. سراغ این
خاطرات را که می گیرم، حاج آقا می گوید: «یک بار زوجی از استان لرستان به ما معرفی شد که 11 سال از نامزدي شان می گذشت!
شاید باور نکنید اما آنها فقط به این دلیل که نتوانسته بودند وسایل موردنیاز را تهیه کنند، اینهمه سال سر خانه و زندگی شان نرفته
بودند. وقتی با 16 میلیون تومان، جهیزیه 30 قلمی را برایشان فرستادیم و توانستند زندگی مشترکشان را شروع کنند، با اشک شوق و

 
دعاي خیر از ما قدردانی کردند. 



اما یکی از بهترین اتفاقاتی که در این طرح شاهد بوده ایم، نجات زندگی هاي نوپا از خطر فروپاشی بوده. تعداد زیادي از زوج هایی که
به ما معرفی می شوند، افرادي هستند که به دلیل ناتوانی در تهیه جهیزیه و طولانی شدن زمان نامزدي، در شرف جدایی هستند. به
لطف خدا در این موارد با تلاش دوستان ما، جهیزیه در اسرع وقت آماده شده و براي این زوج ها ارسال شده و به این ترتیب، ماجراي

 
تلخ طلاق براي آنها اتفاق نیفتاده است.» 

 
حاج آقا! خودتان هم با جهیزیه ارزان به خانه بخت رفتید؟ 

«حاج آقا! شما و همسرتان هم با همین جهیزیه ارزان به خانه بخت رفتید؟» این گفت وگو بدون این سئوال انگار چیزي کم دارد. می
پرسم و حاج آقا اسلام پی که 2 سال بعد از شروع طرح جهیزیه ارزان ازدواج کرده و حالا صاحب یک دختر است، لبخندبرلب در
جواب می گوید: «نه! با کمتر از این.» و در ادامه، جمله اش را اینطور توضیح می دهد: «جهیزیه اي که ما زندگی مان را با آن شروع
کردیم، کمتر از این جهیزیه 30 قلمی طرح جهیزیه ارزان بود. من روستازاده ام و هنوز هم روستا را رها نکرده ام. ما بعد از 5 سال

 
زندگی مشترك، هنوز هم وسایل زیادي در خانه نداریم.» 

حالا حاج آقا یک حرف پایانی با مخاطبان این گفت وگو دارد: «از همه عزیزان تقاضا می کنم چنانچه افرادي را می شناسند که
دغدغه انجام کارهاي خیر و به ویژه مشارکت در تهیه جهیزیه دارند، آن ها را به ما معرفی کنند. حضور خیّران جدید، این امکان را به

 
ما می دهد که به تعداد بیشتري از زوج هاي جوانی که در تهیه جهیزیه به بن بست خورده اند، کمک کنیم.» 

براي آشنایی بیشتر با فعالیت هاي حاج آقا اسلام پی و گروهش می توانید به پایگاه اینترنتی مرکز تخصصی جهیزیه ریحانه النبی

 
(ص) به نشانی /https://inoti.com/icv مراجعه کنید. 

براي درخواست جهیزیه ارزان هم می توانید به نشانی https://wa.me/+989177446904 در پیام رسان واتس اپ پیام یا به
شماره 09177446904 پیامک دهید.



مهمترین اخبار اقتصادي پنجشنبه 24 تیرماه 1400

منبع: رساشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1400/04/25

قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادي، امروز پنج شنبه 24 تیر 1400 در معاملات بازار آزاد تهران به 10 میلیون و 610 هزار
تومان رسید.

قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادي، امروز پنج شنبه 24 تیر 1400 در

 
معاملات بازار آزاد تهران به 10 میلیون و 610 هزار تومان رسید. 

به گزارش خبرگزاري رسا، مهمترین اخبار اقتصادي پنجشنبه 24 تیرماه 1400

 
به شرح ذیل است: 

 
قیمت سکه 24 تیر 1400 به 10 میلیون و 610 هزار تومان رسید 

قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادي، امروز پنج شنبه 24 تیر 1400 در معاملات بازار آزاد تهران به 10 میلیون و 600 هزار تومان

 
رسید. 

همچنین قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادي طرح قدیم 10 میلیون و 450 هزار تومان، نیم سکه 5 میلیون و 550 هزار تومان، ربع

 
سکه 3 میلیون و 450 هزار تومان و سکه یک گرمی 2 میلیون و 200 هزار تومان است. 

 
هر اونس طلا در بازارهاي جهانی 1825 دلار و 36 سنت و هر گرم طلاي 18 عیار نیز 1 میلیون و 58 هزار و 908 تومان است. 

 
قیمت دلار 24 تیر 1400 به 24 هزار و 260 تومان رسید 

قیمت هر دلار آمریکا (اسکناس)، امروز پنج شنبه 24 تیر 1400 براي خرید در صرافی هاي بانکی به 23 هزار و 779 تومان و براي

 
فروش به 24 هزار و 260 تومان رسید. 

 
همچنین قیمت هر اسکناس یورو براي خرید 28 هزار و 462 تومان و براي فروش به 29 هزار و 37 تومان است. 

 
تحول بزرگ فرهنگی بازار سرمایه، در دستور کار بورس 

محمدعلی دهقان دهنوي در حاشیه بازدید از شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس گفت: انتظار می رود با نقش هاي جدیدي که

 
براي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس تعریف شده، این شرکت برترین خدمات را به مخاطبان ارائه دهد. 

وي با اشاره به تغییر مأموریت هاي کلیدي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس در دوره جدید مدیریتی افزود: در مأموریت جدید
این شرکت بر "فرهنگ سازي و آموزش" و "ارائه خدمات مدیریت به سازمان و ارکان" تمرکز شده و امور خبر و اطلاع رسانی به



 
روابط عمومی سازمان بورس و اوراق بهادار واگذار شده است. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: در حال حاضر این شرکت، خدمات با کیفیتی به سازمان بورس ارائه می دهد و سایر

 
نهادهاي مالی هم می توانند مصرف کننده این خدمات باشند. 

دهقان دهنوي ضمن پیشنهاد به طرح تشکیل "کانون ارزیابی مدیران" نیز اشاره کرد و گفت: شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس از
این ظرفیت برخوردار است که به مرکزي تبدیل شود تا سازمان ها و نهادهاي مختلف مالی بتوانند ارزیابی عملکرد خود و مدیران خود

 
را به این شرکت بسپارند. 

وي افزود: از آنجا که بسیاري از نهادهاي جدید التاسیس در بازار سرمایه در تأمین نیروي انسانی متخصص دچار مشکل اند، نقشی
شبیه به یک مؤسسه کاریابی در حوزه بازار سرمایه خالی است. اگر بانک اطلاعاتی جامعی از متخصصان آموزش دیده و داراي گواهی
نامه تخصصی تدوین شود نهادهاي مختلف در زمان انتصاب یک مدیر یا استخدام کارشناس با اطمینان خاطر به شما مراجعه و از

 
گزارش ارزیابی شما استفاده می کنند. 

دهقان دهنوي توضیح داد: همچنین نوعی نظام رتبه بندي ایجاد می شود تا نهادهاي مختلف مدیریت خود را ارتقا و خود را با آخرین

 
استانداردهاي مدیریتی هماهنگ کنند. 

وي در ادامه با اشاره به طرح تحول "فرهنگ سازي و آموزش" به عنوان مأموریت کلیدي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس
خاطرنشان کرد: توسعه سواد مالی در کشور مسئولیت اجتماعی سازمان بورس و نهادهاي مالی است؛ البته در این بخش قصد رقابت با
مؤسسات آموزشی خصوصی را نداریم بلکه هدف ما ارتقاي آموزش و سواد مالی است؛ به نحوي که مفاهیم و آموزه هاي بورسی به

 
مدارس و کتاب هاي درسی و محیط خانواده ها راه یابد. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، فرهنگ سازي در بازار سرمایه را همچنان نیازمند تقویت دانست و گفت: در سال هاي اخیر
میلیون ها نفر به بازار سرمایه پیوسته اند که شاید در گام اول الفباي بورس را ندانند اما با رویکرد "آموزش محور" می توان انتظارات

 
و باورهاي غلط در این بازار را اصلاح کرد. 

دکتر دهقان دهنوي با بیان اینکه تمرکز آموزش ها باید مشوق استفاده از خدمات سبدگردان ها، شرکت هاي مشاوره سرمایه گذاري و
صندوق ها باشد افزود: البته در موضوع آموزش قصد رقابت با مؤسسات آموزشی خصوصی را نداریم بلکه هدف ما ارتقاي آموزش و

 
سواد مالی است؛ به نحوي که مفاهیم و آموزه هاي بورسی به مدارس و کتاب هاي درسی و محیط خانواده ها راه یابد. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید کرد: در ارزیابی نهایی براي ما مهم این است که بازار سرمایه تا چه حد به تولید، اشتغال و
سرمایه گذاري در کشور کمک کرده است و شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس، با کمک به فرهنگ سازي و آموزش نقشی بسزایی

 
در نیل به این اهداف ایفا می کند. 

همچنین علیرضا قنادان مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس در این دیدار ضمن ارائه گزارشی کوتاه از فعالیت ها و
مأموریت هاي جدید، پروژه هاي سال 1400 این شرکت را تشریح کرد و گفت: با مشخص شدن مأموریت هاي جدید شرکت اطلاع

 
رسانی هدف گذاري طرح تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه آغاز و چارچوب و مدل جدید بازتعریف شده است. 



قنادان ضمن تشریح برخی اقدامات انجام شده طی دو ماه گذشته گفت: اصلاح حکمرانی شرکتی و فرآیندهاي داخلی، اصلاح ساختار
سازمانی متناسب با مأموریت هاي جدید، اصلاح و طراحی ساختار جدید بودجه شرکت و انتقال مأموریت هاي سنا به روابط عمومی،

 
اهم اقدامات این شرکت از اوایل خرداد تاکنون بوده است. 

وي همچنین تدوین طرح ارتقاي عملکرد و جایگاه بازار سرمایه ایران، توسعه مرکز آزمون، طراحی و راه اندازي پلتفرم جدید آموزشی،

 
تولید منابع آموزشی گواهینامه هاي بازار سرمایه را از جمله مأموریت ها و پروژه هاي کوتاه مدت این شرکت در سال جاري ذکر کرد. 

مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس با اشاره به نیاز سازمان بورس به ایجاد تحولی بزرگ در حوزه هاي فعالیتی خود افزود:
فهرستی از برنامه ها و پروژه هاي داراي اولویت توسعه اي با مشارکت کلیه واحدها در سازمان بورس و برخی صاحب نظران و فعالان

 
بازار تهیه شده تا با اجراي آن تحولات اساسی در بازار سرمایه را شاهد باشیم. 

قنادان همچنین از تبدیل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس به " هاب بازارسازي" در حوزه آموزش و فرهنگ سازي و حمایت از
فعالان بازار خبر داد و گفت: ارتقاي سیستم هاي نرم افزاري، سخت افزاري و تجهیز مراکز آزمون و تکمیل زیر ساخت ها به صورت

 
منطقی از اصلی ترین اولویت هاي شرکت در دوره جدید خواهد بود. 

 
160 میلیارد تومان یارانه به حساب مطبوعات واریز شد 

بررسی وضعیت حمایت از مطبوعات در دوران شیوع ویروس کرونا، موضوعی است که اخیراً در جلسه بین سازمان هدفمندسازي یارانه
ها و تعاونی مطبوعات کشور مورد بررسی قرار گرفت و حاجتی مدیرعامل سازمان هدفمندسازي یارانه ها در مورد آن توضیحاتی ارائه

 
کرد. 

وي با بیان اینکه با شیوع ویروس کرونا، وضعیت اقتصادي کسب و کارهاي فرهنگی کشور بیش از پیش آسیب دید که یکی از این
حوزه ها که بیشترین آسیب را تجربه کرد و تحت تأثیر قرار گرفت مطبوعات بود گفت: بر همین اساس سازمان هدفمندسازي یارانه ها
با توجه به وظیفه ذاتی خود، پرداخت 160 میلیارد تومان به بخش مطبوعات را جهت حمایت و رفع مشکلات ایجاد شده ناشی از همه

 
گیري بیماري کرونا در دستور کار قرار داد. 

 
به گفته حاجتی، این پرداخت یارانه طبق مجوز تبصره 14 قانون بودجه (هدفمندي یارانه ها) صورت گرفته است. 

مدیر عامل سازمان هدفمندسازي یارانه ها با اشاره به اینکه در حال حاضر و در دوران کرونا رسانه ها و مطبوعات نقش مهمی در
اطلاع رسانی و تحلیل اخبار و رویدادها دارند افزود: امیدواریم با این حمایت ها، نقش مطبوعات پررنگ تر شده و مانع از توقف فعالیت

 
بسیاري از فعالان این حوزه در شرایط فعلی که قطعاً هم به نفع مردم، مخاطبان و نیز مجموعه نظام خواهد بود، شود. 

وي تشریح، تجزیه و تحلیل و تفسیر وقایع، مسائل اجتماعی و ارائه افکار و عقاید عمومی و انعکاس مشکلات و معضلات جمعی توسط
مطبوعات را عنصر اساسی رشد و توسعه فکري در دنیاي امروز دانست و یادآور شد: در حقیقت هیچ جامعه اي بدون آگاهی به رشد و
تعالی نمی رسد و بخشی از این آگاهی که زمینه ساز رشد و توسعه می شود، مرهون کار رسانه است بنابراین توجه به این حوزه داراي

 
اهمیت بوده و امیدواریم این مهم ادامه یابد. 

 
آخرین وضعیت سهام عدالت وراث 



حسین قشمی درباره سهام عدالت فوت شدگان افزود: با توجه به تعداد سه میلیون نفر از فوت شدگان سهام عدالت، امکان اینکه

 
عملیات قهري آنان به صورت دستی انجام و سهام را به وارثان انتقال داد، وجود ندارد. 

وي بر ایجاد سامانه اي به منظور انجام عملیات فوق اشاره کرد و گفت: براي ایجاد این سامانه، جلسات متعددي با همکاران واحد
حقوقی قوه قضائیه و همکاران واحد فناوري اطلاعات شرکت سپرده گذاري مرکزي برگزار شد تا اطلاعات موجود متوفیان چه از جهت
میزان سهام عدالت چه از جهت تعداد وراث در این سامانه ثبت و ضبط شود تا درصدي که وارثان از سهام ارث می برند مشخص شود

 
که امیدوارم این موضوع در سال جاري عملیاتی شود. 

قشمی با اشاره به ادعاي برخی افراد مبنی بر اینکه در سامانه سجام ثبت نام کرده، اما موفق به دریافت سود سهام عدالت نشده اند،
افزود: با توجه به درج شماره شبا در سامانه سجام، سامانه فوق، شماره شبا را راستی آزمایی کرده و استعلام هاي معتبري از بانک

 
مرکزي دریافت می کند. 

وي اضافه کرد: با توجه به اینکه تعدادي از سهامداران در سامانه سجام ثبت نام نکرده بودند، قرار بر این شد تا ابتدا از طریق سامانه،
شبا آن ها را استخراج کنیم و چنانچه شماره شبا در آن موجود نباشد از طریق سایت سهام عدالت و شباهایی که از طریق سازمان

 
خصوصی سازي در اختیار ما قرار داده شده، بتوانیم سود را به حساب این افراد واریز کنیم. 

مدیر سیستم تسویه و پرداخت سپرده گذاري مرکزي در ادامه با بیان اینکه براي تعدادي از حساب ها سود واریز شده و به دلایل
مختلف برگشت خورده است، گفت: علت اصلی این امر، داشتن حساب بلند مدت و یا حساب مسدود، راکد، انفرادي و یا حساب

 
مشترك بوده است که در این صورت امکان واریز سود وجود نخواهد داشت. 

قشمی در ادامه با اشاره به تماس برخی افراد با مرکز ارتباطات سپرده گذاري مر کزي مبنی بر اینکه سودي به حساب آن ها واریز
نشده است، افزود: رهگیري هاي ما حاکی از این است که شماره حسابی توسط آنان کنترل و ملاحظه می شود که اصلاً سودي به آن

 
واریز نشده و سود به حساب دیگري واریز شده است. 

وي در پاسخ به این سوال که چرا برخی افراد 60 درصد سهام خود را فروخته اند، اما پولی براي آن ها واریز نشده است، گفت: وجه
معامله در اختیار شرکت سپرده گذاري نیست بلکه در اختیار کارگزاران ناظري است که از طریق آن ها فروش انجام می شود و افراد

می توانند با حضور در کارگزاري، پیگیري دریافت وجوه معاملات را داشته باشند.



درخواست امام جمعه اهواز از ستاد اجرایی فرمان امام براي حل مشکل آب

خوزستان

منبع: رساشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1400/04/25

نماینده ولی فقیه در خوزستان گفت: انتظار می رود ستاد اجرایی فرمان امام(ره) به سهم خودش براي رسیدگی به مشکل کم
آبی برنامه ویژه داشته باشد.

نماینده ولی فقیه در خوزستان گفت: انتظار می رود ستاد اجرایی فرمان
امام(ره) به سهم خودش براي رسیدگی به مشکل کم آبی برنامه ویژه داشته

 
باشد. 

به گزارش خبرگزاري رسا در خوزستان، حجت الاسلام والمسلمین سید
محمدنبی موسوي فرد، نماینده ولی فقیه خوزستان با محمد مخبر رئیس ستاد

 
اجرایی فرمان حضرت امام(ره) دیدار کرد. 

در این دیدار نماینده ولی فقیه در خوزستان اظهارداشت: از شما و همکاران تان بابت پیگیري موضوع تولید واکسن تا وصول نتیجه،

 
تشکر می کنم و از اینکه باز هم روي پاي خودمان ایستادیم خرسندم. 

وي افزود: با توجه به خدمات، سوابق و توان ستاد اجرایی فرمان امام، تقاضا داریم این نهاد بیش ازپیش در بحث معیشت مردم و بویژه

 
مسئله اشتغال ورود کند. 

حجت الاسلام والمسلمین موسوي فرد گفت: در مسئله کم آبی و بی آبی هاي اخیر نیز مشکلات اساسی براي مردم در برخی شهرهاي
خوزستان رخ داد که انتظار می رود ستاد اجرایی به سهم خودش براي رسیدگی به این مشکل برنامه ویژه داشته باشد.



کمبود 600 هزار حلقه لاستیک سنگین / سهم 41 درصدي ایران در تولید

لاستیک در منطقه

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه
است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم.

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک
هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار
حلقه است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید

 
داریم. 

محسن صفدري مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت
درباره میزان تولید لاستیک در سال گذشته گفت: ما در
کشور 11 واحد صنعتی تولید کننده تایر و تیوپ با ظرفیت

اسمی تولید 450 هزار تن در سال داریم. این واحدها حدود 300 هزار تن تولید واقعی دارند و بر اساس مجوز هاي صادره از وزارت

 
صمت 15 هزار اشتغال در این صنعت داریم. 

او ادامه داد: در کل منطقه اي که ایران در آن قرار گرفته حدود 27 واحد صنعتی تولید کننده تایر وجود دارد و این به معناي سهم
41 درصدي ایران در کارخانجات تولید تایر در منطقه است. در کل دنیا 510 تولید کننده لاستیک وجود دارد و این آمارها نشان می

 
دهد کشور ما نقش زیادي در تولید لاستیک در دنیا دارند اما هنوز راه زیادي براي توسعه صنعت تایر داریم. 

صفدري با تاکید بر این که هنوز نیاز کشور به طور کامل در تولید تایر برطرف نشده است، گفت: در لاستیک هاي سیمی باري و
اتوبوسی نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است که تولید داخل آن به یکی از واحدهاي تولید لاستیک با تولید 300 هزار تن
محدود می شود. واحد دیگري هم با ظرفیت اسمی 300 هزار حلقه در سال احداث شده است. در مجموع امروز حدود 500 تا 600

 
هزار حلقه لاستیک در کشور کمبود داریم. لاستیک و تایر اتوبوسی سیمی یا اصطلاحا رادیال جزو اولویت هاي سرمایه گذاري ماست. 

قیمت لاستیک خودرو باید تک نرخی باشد مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت تصریح کرد: در تولید لاستیک نخی یا به اصلاح
بایاس که نسل قدیم لاستیک هاي باري و اتوبوسی محسوب می شود هیچ کمبودي نداریم . تکنولوزي ساخت این لاستیک ها قدیمی
تر است که باعث می شود عمر کوتاه تر و استهلاك بیشتري داشته باشند. لاستیک بایاس به میزان کافی در کشور تولید می شود و

 
حتی قابلیت صادرات آن در کشور وجود دارد. 

او گفت: اخیرا مصوبه اي را در ستاد تنطیم بازار گذراندیم که اجازه صادرات برخی اقلام لاستیک را به واحدهاي تولیدي می دهند.
صادرات با 10 تا 15 درصد تولیدات آغاز خواهد شد و در صورت کشش بازار ادامه پیدا خواهد کرد. امروز نیازي به سرمایه گذاري

 
جدید در حوزه تولید لاستیک بایاس نداریم. 



صفدري بیان کرد: مجموع تولید لاستیک بایاس و رادیال ما در سال گذشته حدود 800 هزار حلقه بود. 164 هزار تن ظرفیت اسمی

 
تولید لاستیک سواري کشور است که معادل 25 میلیون حلقه لاستیک سواري خواهد بود. 

سال گذشته رکورد جدیدي در تولید زده شد و در لاستیک سواري با در نظر گرفتن تعداد حلقه ها لاستیک 18 درصد و با در نظر
گرفتن وزن تولید 21 درصد افزایش تولید داشته ایم. از 164 هزار تن ظرفیت اسمی موجود حدود 22 میلیون حلقه، یعنی 160 هزار

تن لاستیک سواري تولید کردیم./ باشگاه خبرنگاران جوان



معاینات پزشکی قبل از استخدام چقدر اهمیت دارد؟ / توجه به طب کار

ضروري است

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1400/04/25

 
معاینات پزشکی قبل از استخدام چقدر اهمیت دارد؟ / توجه به طب کار ضروري است 

معاینات پزشکی کارگران یکی از مواد مهم و از اساسی ترین برنامه هاي بهداشت حرفه اي بوده و در موارد گوناگون با اهداف و انگیزه
هاي متفاوت انجام می گیرد. منظور از معاینات پزشکی، تعیین میزان سلامت کارگران تشخیص و درمان به هنگام بیماري ها، انتخاب
کارگران مناسب براي مشاغل گوناگون، تطبیق وضع کارگر با کاري که انجام می دهد و سرانجام جلوگیري از بروز حوادث و پیشگیري

 
از بیماري هاي شغلی و غیر شغلی است. 

یکی از مهمترین و اساسی ترین برنامه هاي پیشگیري از بروز
بیماري ها و حوادث ناشی از کار در هر کشوري که به عضویت
سازمان بین المللی کار و بهداشت جهانی درآمده انجام معاینات
پزشکی نیروي کار است. سازمان تامین اجتماعی به عنوان
مهمترین و بزرگ ترین سازمان حمایتی از نیروي کار و تولید در
برابر آسیب هاي گوناگون مثل عوارض ناشی از ابتلا به بیماري ها
و حوادث ناشی از کار موظف است تا تسهیلاتی را جهت ارائه
خدمات مربوط به معاینات پزشکی شاغلین بیمه شده در

 
مجموعه کلینیک هاي طب کار ایجاد نماید. 

بر اساس ماده90 قانون تامین اجتماعی، افراد شاغل در کارگاه ها باید قابلیت و استعداد جسمانی متناسب با کارهاي مرجوع را داشته
باشند. به این منظور کارفرمایان موظف هستند پیش از به کار گرفتن نیروي انسانی، معاینه پزشکی در بدو استخدام کارگران را انجام
دهند. در صورتی که پس از استخدام مشمولان قانون، معلوم شود که مزدبگیران در حین استخدام، قابلیت و استعداد کار مرجوع را
نداشته اند و کارفرما در معاینه پزشکی آن ها تعلل کرده و در نتیجه بیمه شده دچار حادثه شده یا بیماري اش شدت یافته، سازمان
تامین اجتماعی تعهدات قانونی را درباره بیمه شده اجرا کرده و هزینه هاي مربوط به آن را از کارفرما طبق ماده50 قانون تامین
اجتماعی مطالبه و وصول خواهد کرد. چنانچه معاینات اولیه به درستی و به طور کامل انجام شود، ممکن است در بعضی از موارد
منجر به آشکارشدن برخی بیماري هاي نهفته فرد شود و شخص بتواند با مشخص شدن نتایج معاینات، اقدام به درمان به موقع

 
بیماري خود کند. 

هدف از الزام کارفرمایان به اجراي ماده 90 قانون تامین اجتماعی، صیانت از نیروي کار، پیشگیري از حوادث ناشی از کار، ضرورت
توجه به الزامات قانونی از سوي کارفرما و ارجاع شغل متناسب با توانایی جسمی و روحی افراد است. بر این اساس، افراد شاغل در
کارگاه ها باید قابلیت و استعداد جسمانی متناسب با کارهاي مرجوع را داشته باشند و کارفرمایان مکلفند قبل از به کارگیري کارگران،

 
ترتیب معاینه پزشکی آن ها را بدهند. 



بر اساس دستور اداري 5010/93/2834 مورخ 93/8/19 معاون فنی و درآمد سازمان تامین اجتماعی، اخذ معاینات موضوع ماده 90
قانون تامین اجتماعی از کارفرمایان حوزه عمل توسط واحدهاي اجرائی سازمان بمنظور انجام وظیفه قانونی کارفرما در جهت حفظ و
صیانت از نیروي کار و بکارگماري افراد با توجه به استعداد و توانائی انجام کار است. اگر شغل افراد ثابت بماند و تنها محل کارگاه

 
تغییر کند، دیگر نیازي به انجام آزمایش نیست. 

هرچند معاینات ماده 90 قانون باید قبل از استخدام و به کارگیري افراد انجام شود، ولی پذیرش نتیجه معاینات آن دسته از
مستخدمانی که کارفرماي آنان در طول یک سال اول اشتغال و بیمه پردازي آن ها مبادرت به معرفی شان به مراکز معاینه کننده
موردتایید سازمان تامین اجتماعی براي انجام معاینات نیز کرده اند بلامانع خواهد بود. ضمناً چنانچه معاینات قبل از استخدام در
موعد مقرر (حداکثر یک سال اول اشتغال) توسط کارفرما انجام شده، ولی تحویل شعبه بیمه پردازي نشده باشد، پذیرش آن با کنترل

 
رعایت ضوابط بلامانع است. 

 
توجه به طب کار ضروري است 

علی اصلانی (عضو هیئت مدیره کانون هاي شوراهاي اسلامی کار سراسر کشور) در این باره توضیح داد: تمامی کارفرمایان موظف
هستند تا نکات ایمنی را در کارگاه خود رعایت کنند. اگر یک کارفرما از انجام وظایف خود سرباز زند، بازرسان اداره کار و وزارت

 
بهداشت با استناد به ماده 90 قانون تامین اجتماعی موضوع را پیگیري و او را به مراجع قانونی معرفی می کنند. 

به گفته وي، اگرچه مشکلاتی طب کار هنوز وجود دارد اما این شرایط موجود نسبت به گذشته تغییر و اوضاع بهتر شده است. این
روزها، سازمان تامین اجتماعی نسبت به معاینات پزشکی بدو استخدام حساس است و به موضوع ورود می کند. پیش از این، اگر یک
کارگر، کارگاه محل اشتغال خود را تغییر می داد، دیگر نیازي به آزمایش مجدد نبود اما به دلیل مشکلات متعددي که براي
مزدبگیران ایجاد می شد؛ تامین اجتماعی تصمیم گرفت تا دستورالعمل هاي خود را تغییر دهد. دستورالعمل ها در طول دو سال
گذشته تغییر کردند؛ بنابراین اگر کارگاه محل اشتغال یک کارگر تغییر کند، مزدبگیر باید تمامی آزمایشات پزشکی را پشت سربگذارد.

 
تغییر دستورالعمل هاي سازمان نه تنها به سود کارگران است بلکه تامین اجتماعی از مزایاي آن بهره مند خواهد شد. 

عضو هیئت مدیره کانون هاي شوراهاي اسلامی کار سراسر کشور تصریح کرد: وقتی کد محل اشتغال تغییر کند یا کارگرانی که در بدو
استخدام هستند، اگر تحت آزمایش پزشکی قرار نگیرند، سازمان کد بیمه اي به آن ها نخواهد داد. اگر چنین مراحلی انجام نشود،
کارفرما نمی تواند لیست بیمه کارگر را رد کند و حق کار اجحاف می شود. بنابراین لازم است کارگر آزمایشات بدو استخدام را

 
بگذراند. 

 
کارفرمایان موظف به رعایت الزامات قانونی هستند 

به گفته اصلانی، ماده 90 قانون تامین اجتماعی یک الزام قانونی است و تمامی کارفرمایان موظف به تبعیت از آن هستند. برخی
کارگاه ها که مسئول فنی دارند که رسیدگی به مباحث فنی، ایمنی و بهداشت را بر عهده دارند. رسیدگی و توجه به معاینات پزشکی
نیز بر عهده این افراد است. همچنین مامور و کارشناس فنی حرفه اي وظیفه دارد که به مسائل بهداشت حرفه اي مثل حوادث کار،
تجهیزات ایمنی، لباس، ماسک به کارگر ندهد باید به موضوع ورود کنند. کارگاه هاي کوچک تر که نیروي تحت عنوان مسئول فنی

 
ندارند، کارگران می توانند تخلفات کارفرما را درباره طب کار از طریق وزارت بهداشت پیگیري کنند. 

این کارشناس روابط کار اظهار داشت: شعب سازمان تامین اجتماعی و اداره کل تعاون کار بر اساس موقعیت جغرافیاي تقسیم شده



اند، یعنی با توجه به وسعت شهرها شعب مختلفی را ایجاد کرده اند. هرکدام از شعب تامین اجتماعی چندین کارگزاري را تحت
پوشش خود دارد و کارگر باید با توجه به منطقه محل اشتغال خود به شعب بیمه یا کارگزاري مراجعه کند. این امکان وجود دارد که
کارگر ساکن شرق تهران باشد اما محل اشتغال او در غرب باشد بنابراین باید به شعبه غرب مراجعه کند. همچنین کارفرمایان نمی
توانندکارگران را به هر آزمایشگاهی معرفی کنند زیرا سازمان تامین اجتماعی برخی آزمایشگاه هایی را امین خود می داند تا از تضییع

 
حقوق کارگران جلوگیري کند. 

 
سخن پایانی 

در واقع مذاکره با کارشناس بهداشت حرفه اي و معاینات بالینی باید با فواصل منظم در طول دوره استخدام انجام شود.شناسایی زود
هنگام بیماري هاي شغلی از این جهت اهمیت دارد که اغلب بیماري هاي ناشی از کار هر چه سریع تر و زودتر شناسایی شوند می
توان با انجام اقدامات درمانی و پیشگیرانه مناسب از پیشرفت آن ها به مراحل شدید و غیر قابل درمان ممانعت کرده و از ایجاد ناتوانی

 
دائمی کارگر جلوگیري کرد که این مسأله در نهایت هم به نفع کارگر، هم به نفع کارفرما و هم به نفع سلامت جامعه خواهد بود. 

منبع : ایلنا



دستور کار کمیسیون هاي تخصصی مجلس/بررسی طرح ممنوعیت انتخاب و

انتصاب مدیران چند تابعیتی در کمیسیون امنیت ملی مجلس

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1400/04/25

بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی در دستور کار
جلسات کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در هفته آینده قرار دارد.

به گزارش آرانیوز، کمیسیون هاي تخصصی مجلس شوراي اسلامی، شنبه، یک شنبه، دوشنبه و سه شنبه هفته آینده تشکیل

 
جلسه خواهند داد. 

 
کمیسیون اصل نود: اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
بررسی "طرح اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور" در اصل نود 

 
نشست عمومی کمیسیون براي بررسی گزارش هاي تهیه شده جهت قرائت از تریبون مجلس 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
نشست با رؤساي سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور و سازمان امور اراضی 

کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري: طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و

 
دانشگاه ها 

 
طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و دانشگاه ها 

طرح الحاق سه تبصره به ماده (4) قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی در دانشگاه ها و مراکز آموزش

 
عالی کشور 

 
نشست هیأت رئیسه کمیسیون 

 
کمیسیون اجتماعی: دعوت از مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 

بررسی طرح استفساریه تبصره (1) ماده 103 قانون مدیریت خدمات کشوري با حضور نمایندگان سازمان اداري و استخدامی کشور،

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 



ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه
با حضور نمایندگان قوه قضائیه، سازمان اداري و استخدامی کشور، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه ها و سازمان هاي

 
مرتبط. 

جلسه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی گزارش کمیته تعاون در خصوص «طرح تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمرانی
شهرستانی و استانی» (ثبت 228) و «طرح اصلاح ماده 5 قانون تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی» (ثبت 332)

 
با حضور نمایندگان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

دعوت از مدیرعامل محترم سازمان تأمین اجتماعی و مدیرعامل محترم سازمان بیمه سلامت ایران به منظور ارائه گزارش در خصوص
حذف دفترچه هاي کاغذي درمان و نیز ارائه گزارش سازمان تأمین اجتماعی در خصوص نحوه اجراي وجوه تخصیص داده شده در بند
(و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور در خصوص بیمه هاي اجتماعی قالیبافان، بافندگان فرش، صیادان شمال و جنوب

 
و... 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی در خصوص توانمندسازي زنان سرپرست خانوار و بررسی و ارزیابی اقدامات به عمل آمده در

 
راستاي اجراي تبصره 16 قانون بودجه 1400 کل کشور 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی به منظور بررسی و شناسایی الگوي مداخله و ارتقاي شاخص هاي پیشرفت منطقه اي در حوزه

 
مسائل و آسیب هاي اجتماعی با اولویت زنان و خانواده 

جلسه فوق العاده کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی علل عدم اجراي کامل قوانین حوزه ایثارگران بویژه در خصوص

 
اجراي فوق العاده هاي ایثارگري و تبدیل وضعیت فرزندان استخدامی ایثارگران 

جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار به منظور ادامه بررسی طرح بیمه کارگران ساختمانی با حضور نمایندگان وزارت راه و
شهرسازي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور و سایر دستگاه هاي

 
مرتبط. 

 
کمیسیون اقتصادي: بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم 

دعوت از وزیر نیرو براي بررسی تقاضاي اعمال ماده (234) آئین نامه داخلی در خصوص «آثار گسترده اقتصادي نقض قوانین و

 
مقررات صنعت برق» و اتخاذ تصمیم براي ارسال موضوع به قوه قضائیه 

بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم جهت ارائه به صحن علنی بر اساس ماده (45) آئین نامه داخلی

 
مجلس 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون در خصوص بررسی اخبار روز و نحوه رسیدگی به طرح ها و لوایح 

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی: بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با



 
کشورهاي خارجی 

 
مروري بر آخرین اخبار و تحولات با حضور مسئولین محترم ذي ربط 

استماع گزارش جناب آقاي دکتر مالکی نماینده مردم زاهدان در خصوص آخرین وضعیت بهداشت و درمان استان سیستان و

 
بلوچستان 

ارائه خلاصه گزارش نشست فوق العاده کمیسیون به منظور بررسی قطعی مکرر آب و برق و تجمعات اعتراضی مردم در برخی از نقاط

 
کشور 

 
استماع گزارش نشست مشترك کمیسیون با مسئولین ذي ربط در خصوص تعرضات پهپادي به مراکز هسته اي کشور 

 
ادامه بررسی و جمع بندي نهایی طرح اصلاح قانون بسیج سازندگی 

 
مراسم قدردانی، تودیع و معارفه معاون حقوقی و امور مجلس نیروي انتظامی 

 
استماع گزارش رئیس کمیته روابط خارجی در خصوص دستاوردهاي سفر گروه دوستی پارلمانی تهران - دمشق 

بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی در کمیسیون امنیت

 
ملی و سیاست خارجی 

 
بررسی طرح حمایت همه جانبه از مراکز علمی و تحقیقاتی ضد استکباري و اشخاص زیان دیده از اقدامات دولت آمریکا 

 
بررسی طرح استقلال حراست نهادها و دستگاه هاي اجرایی 

 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها: بازدید اعضا کمیسیون از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بازدید اعضا کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بررسی اولویت هاي نظارتی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در اجلاسیه دوم دوره یازدهم 

کارگروه بررسی طرح اصلاح جدول حوزه هاي انتخابیه مجلس شوراي اسلامی با حضور نمایندگان پیشنهاد دهنده، کارشناس مرکز

 
پژوهش ها و دستگاه هاي اجرایی ذي ربط 

بررسی طرح ها و لوایح دستور کار کمیته هاي تخصصی (بررسی آمایش و توسعه استان ها- مدیریت شهري و روستایی- احزاب و

 
سازمان هاي مردم نهاد-شوراهاي اسلامی کشور-امنیت داخلی-مدیریت بحران) 

 
کمیسیون انرژي: بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 



 
بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

بررسی درخواست جمعی از نمایندگان محترم مجلس در خصوص عملکرد وزارت نفت در تأسیس مؤسسه غیرتجاري پارك فناوري و

 
نوآوري نفت و گاز 

 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات: رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

جمع بندي و اتخاذ تصمیم پیرامون گزارش کمیته دیوان محاسبات و امور مالی مجلس در خصوص مشکلات ناشی از اجراي اجزا (1)

 
و (7) بند الف تبصره (12) قانون بودجه سال 1400( نحوه اعمال افزایش و تعیین سقف حقوق) 

بحث و بررسی پیرامون تصمیمات اتخاذ شده و اقدامات به عمل آمده در اجراي بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور

 
(موضوع همسان سازي حقوق بازنشستگان وموارد مندرج در جز (2) این بند به ویژه نظام رتبه بندي معلمان) 

 
ارائه گزارش و بحث و تبادل نظر پیرامون سامانه جامع بودجه ریزي، اعمال مصوبات و پایش و نظارت بر قوانین بودجه سنواتی 

 
رسیدگی به طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

 
ادامه رسیدگی به طرح احداث طرح هاي عمرانی دستگاه هاي اجرایی دولتی از طریق واگذاري و یا مشارکت با اشخاص دولتی 

 
ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
ارزیابی بودجه هاي سنواتی در برنامه هاي توسعه 

کمیسیون بهداشت و درمان: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان در خصوص نحوه همکاري وزارت بهداشت با

 
سازمان جهانی بهداشت 

 
استماع گزارش مسئول کمیته دارو و غذا در خصوص آخرین وضعیت تولید و توزیع واکسن کرونا در کشور 

ادامه بررسی درخواست تعدادي از نمایندگان محترم در خصوص اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی (اجراي
ناقص جز «یک» بند (ج) تبصره 17 قانون بودجه 1399 موضوع حذف انواع دفترچه هاي کاغذي بیمه) با حضور مدیر عامل سازمان

 
تأمین اجتماعی و مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران 

 
بررسی استفساریه تبصره (1) ماده (103) قانون مدیریت خدمات کشوري 

 
بازدید از بیمارستان فوق تخصصی ولیعصر (عج) ناجا 



بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در خصوص نحوه همکاري

 
وزارتخانه مذکور با سازمان جهانی بهداشت ونحوه عملکرد مالی و بودجه اي و هزینه کرد آن وزارت در دوران کرونا 

 
بررسی مشکلات فعالان در حوزه تجهیزات پزشکی کشور و راهکارهاي اجرایی رفع آن در دولت آینده 

 
بررسی آخرین وضعیت واردات و تولید مواد اولیه دارو و نحوه تخصیص ارز به آن 

کمیسیون صنایع و معادن: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي

 
صنعتی 

 
بررسی اخبار و اطلاعات واصله 

 
تبادل نظر و اخذ پیشنهادها، نظرات و راهکاري اعضاي محترم در خصوص اولویت هاي کاري کمیسیون 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی با حضور نمایندگان

 
متقاضی و وزیر صنعت معدن و تجارت و معاونین مربوط 

ادامه بررسی طرح اصلاح موادي از قانون معادن کشور و طرح هاي اصلاح ماده 24 قانون معادن مصوب سال 1377 و طرح استفساریه
تبصره 3 ماده 6 قانون اصلاح معادن مصوب 1390و طرح اصلاح مواد 9 و 15 قانون معادن با حضور مسئولان دستگاه هاي اجرایی

 
ذیربط، دیوان محاسبات کشور و کارشناسان مرکز پژوهش هاي مجلس و اتاق ایران 

 
کمیسیون عمران: بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بررسی اعتبارات قیر در قانون بودجه سال 1400 کل کشور و نحوه توزیع آن 

 
بررسی مواد ارجاعی طرح جهش تولید و تأمین مسکن اعاده شده از شوراي نگهبان 

 
کمیسیون فرهنگی: تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي 

تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي با حضور مسئولین و کارشناسان مرکز پژوهش

 
ها 

 
کمیسیون قضائی و حقوقی: بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 



 
بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی لایحه مبارزه با قاچاق انسان و اعضاي بدن و مجازات عبور دهندگان غیرمجاز افراد از مرزهاي کشور 

 
بررسی لایحه تجارت 

بررسی طرح ممنوعیت خروج مسئولین و مدیران نظام جمهوري اسلامی پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپري شدن مراحل قانونی

 
کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست: بررسی آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها 

رسیدگی و نظارت بر روند برگشت اختیارات وزارت جهاد کشاورزي با توجه به اتمام زمان لغو قانون تمرکز وظایف و اختیارات مربوط
به بخش کشاورزي در وزارت جهاد کشاورزي در تاریخ 22/ 04/ 1400  با دعوت از وزیر محترم جهاد کشاورزي و سایر مدیران دستگاه

 
هاي اجرایی ذیربط 

بررسی تقاضاي تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان محترم از شرکت ملی کشت و صنعت و دامپروري پارس به استناد ماده (212)

 
آئین نامه داخلی مجلس 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت تولید مرغ و نوسانات قیمت مرغ با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

بررسی آخرین وضعیت خروج نهاده هاي دپو شده از انبارهاي بنادر و گمرکات و ارائه گزارش کمیته اعزامی از سوي کمیسیون به بندر

 
امام خمینی در خصوص نهاده ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

نشست مشترك در خصوص اصول حاکم بر حکمرانی آب با دعوت از اساتید و مدیران دستگاه هاي ذیربط



کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1400/04/25

با تصویب سیاست هاي تشویق و حمایت از کارافرینان پیشرو در هیئت وزیران، زمینه اعطاي تسهیلات صندوق توسعه ملی و
حمایت هاي گمرکی، ضمانت نامه بین المللی و تکریم کارآفرینان نوآور به عنوان استاد مدعو در دانشگاه هاي کشور فراهم

شد.

اقتصادگردان- سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در

 
نشست هیأت وزیران تصویب شد. 

مهمترین و برجسته ترین شاخصه این مصوبه توجه به فرد کارآفرین است. این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت و حمایت هاي
مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل می شود که حوزه منزلت کارآفرینان برتر تحت عنوان سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت
کارآفرینان برتر شامل صدور کارت شناسایی مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که داراي کد مشخص و سازوکار رهیابی مشخص

 
است. 

به موجب این مصوبه، سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کند؛ علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک رقمی که سالانه

 
تعیین می شود می توانند بدون ارائه وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت کنند. 

عیسی منصوري- معاون اشتغال و توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این باره می گوید:بنگاه هایی که توسط

 
شخص کارآفرین ایجاد می شوند، مشمول حمایت هاي این مصوبه هستند. 

وي می افزاید: بر اساس این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت می گیرد.
یکی از حمایتها این است که وقتی کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره به راحتی ویزاي

 
خود را دریافت کند و با اعتباري که این کارت دارد، فرد کارآفرین در خارج از کشور نیز می تواند فعالیت هاي خود را توسعه دهد. 

منصوري از راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو و معرفی آنها توسط این سامانه خبر داده و می گوید: کارآفرینان پیشرو با کارت

 
شناسایی معتبري که برایشان صادر می شود، در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR قابل شناسایی هستند. 

آنطور که معاون اشتغال وزیر کار می گوید با این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري بدهند و
وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن

 
مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. 

معاون اشتغال وزیر کار می گوید: با توجه به اینکه تبصره 18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست
هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. 

در راستاي حمایت از کارآفرینان پیشرو و نوآور همچنین صدور ضمانت نامه تا سقف 50 میلیارد تومان و اعطاي مشوق هاي بیمه اي



 
و یارانه دستمزد پیش بینی شده است. 

گمرك نیز موظف شده امکان استفاده از خط سبز گمرکی را پس از احراز هویت و اعلام اسامی کارآفرینان پیشرو در اختیار آنها قرار

 
دهد. 

کارآفرینان پیشرو می توانند در راستاي اجراي مسئولیتهاي اجتماعی، به راه اندازي مراکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز
رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، اقدام کنند.



کارآفرینان پیشرو از چه امتیازاتی برخوردار می شوند؟

منبع: ایسناشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1400/04/25

با تصویب سیاست هاي تشویق و حمایت از کارافرینان پیشرو در هیئت وزیران، زمینه اعطاي تسهیلات صندوق توسعه ملی و
حمایت هاي گمرکی، ضمانت نامه بین المللی و تکریم کارآفرینان نوآور به عنوان استاد مدعو در دانشگاه هاي کشور فراهم

شد.

به گزارش ایسنا، سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از
کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی در نشست هیأت وزیران تصویب شد. 

مهمترین و برجسته ترین شاخصه این مصوبه توجه به فرد
کارآفرین است. این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت
و حمایت هاي مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل می
شود که حوزه منزلت کارآفرینان برتر تحت عنوان سیاست
هاي مرتبط با ارتقاي منزلت کارآفرینان برتر شامل صدور
کارت شناسایی مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که

 
داراي کد مشخص و سازوکار رهیابی مشخص است. 

به موجب این مصوبه، سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کند؛ علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک رقمی که سالانه

 
تعیین می شود می توانند بدون ارائه وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت کنند. 

عیسی منصوري- معاون اشتغال و توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این باره می گوید:بنگاه هایی که توسط

 
شخص کارآفرین ایجاد می شوند، مشمول حمایت هاي این مصوبه هستند. 

وي می افزاید: بر اساس این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت می گیرد.
یکی از حمایتها این است که وقتی کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره به راحتی ویزاي

 
خود را دریافت کند و با اعتباري که این کارت دارد، فرد کارآفرین در خارج از کشور نیز می تواند فعالیت هاي خود را توسعه دهد. 

منصوري از راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو و معرفی آنها توسط این سامانه خبر داده و می گوید: کارآفرینان پیشرو با کارت

 
شناسایی معتبري که برایشان صادر می شود، در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR قابل شناسایی هستند. 

آنطور که معاون اشتغال وزیر کار می گوید با این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري بدهند و
وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن

 
مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. 



معاون اشتغال وزیر کار می گوید: با توجه به اینکه تبصره 18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست
هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. 

به گزارش ایسنا، در راستاي حمایت از کارآفرینان پیشرو و نوآور همچنین صدور ضمانت نامه تا سقف 50 میلیارد تومان و اعطاي

 
مشوق هاي بیمه اي و یارانه دستمزد پیش بینی شده است. 

گمرك نیز موظف شده امکان استفاده از خط سبز گمرکی را پس از احراز هویت و اعلام اسامی کارآفرینان پیشرو در اختیار آنها قرار

 
دهد. 

کارآفرینان پیشرو می توانند در راستاي اجراي مسئولیتهاي اجتماعی، به راه اندازي مراکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز

 
رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، اقدام کنند. 

انتهاي پیام



شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود/ تداوم

همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو

کشور

منبع: شاتاشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل همکاري بین
بخش هاي خصوصی دو کشور ایران و ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك بین طرفین عملیاتی و

اجرایی شود.

 
 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود/ تداوم همکاري
هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو کشور معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد
با تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو کشور ایران و ارمنستان، ایجاد صنایع

 
کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك بین طرفین عملیاتی و اجرایی شود. 

به گزارش شاتا به نقل از سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران، علی رسولیان در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري بین
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان که به صورت ارتباط تصویري
برخط برگزار شد، افزود: صنایع کوچک نقش مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این اساس نیاز است تا بنگاه هاي

 
کوچک و متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط با وجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشورها باید براي

 
رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع
کشورمان را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و

 
تلاش داریم با به کارگیري سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 



رسولیان یادآور شد: تا کنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي خاطرنشان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33

 
مرکز خدمات فناوري و کسب و کار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب و کار

 
است که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) درحال اجراست. 

رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب و کار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون

 
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و ... ایجاد و اجرا شده است. 

وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تا کنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشورها امضاء شده است.

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقاء دهند و تداوم این همکاري ها منجر به

 
ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

شایان ذکر است، امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري

 
جمهوري ارمنستان امضاء شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکارهاي تجاري مناسب براي همه ذینفعان، ارتقاء و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.

پیش تر رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان افزود: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم مبادلات دو

 
کشور را افزایش داد. 

وي اضافه کرد: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک

 
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقاء دهد. 
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نتایج طرح آمارگیري نیروي کار بهار 1400 منتشر شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1400/04/25

در بهار 1400 حدود نیمی از شاغلین خارج شده از بازار کار، به اشتغال بازگشتندبه گزارش بازارکار به نقل از درگاه ملی آمار
ایران وابسته به مرکز آمار ایران، در بهار 1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده

اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی ...

 
در بهار 1400 حدود نیمی از شاغلین خارج شده از بازار کار، به اشتغال بازگشتند 

به گزارش بازارکار به نقل از درگاه ملی آمار ایران وابسته به مرکز آمار ایران، در بهار 1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و
بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی

 
از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 0.4 درصد افزایش یافته است. 

نتایج طرح آمارگیري نیروي کار بهار 1400 منتشر شد. این نتایج حاکی از آن است که در مقایسه با فصل مشابه سال قبل، بیش از
499 هزار نفر به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. این میزان در فاصله بهار 1398 نسبت به بهار
1399 کاهشی معادل یک و نیم میلیون نفر داشته است. با این وجود، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در بهار امسال،

 
همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار می باشد. 

بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند
تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل ( بهار 1399) ، 1.0 درصد کاهش یافته

 
است. 

در بهار 1400، به میزان 41,4 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 0.4

 
درصد افزایش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 713 هزار نفر
افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در بهار 1400، بخش خدمات با 48,8 درصد
بیش  ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33,2 درصد و کشاورزي با 17.9 درصد

 
قرار دارند. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22,1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (بهار 1399) 2.4 درصد کاهش یافته

 
است. 

بررسی نرخ بیکاري گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان می دهد که در بهار 1400، 15,6 درصد از جمعیت فعال این گروه سنی بیکار
بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به بهار 1399، به میزان 1.1 درصد

 
کاهش یافته است. 

بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که در بهار 1400، 9,8 درصد جمعیت شاغل، به دلایل
اقتصادي (فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و…) کم تر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي
انجام کار اضافی بوده اند. این در حالی است که 36.4 درصد از شاغلین 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر در هفته کار کرده

 
اند. 



خاطر نشان می سازد اطلاعات نتایج طرح مذکور به صورت تفصیلی به  زودي در درگاه ملی آمار به نشانی www.amar.org.ir قابل
دسترس خواهد بود.



استخدام نیروي انتظامی استان البرز در مقطع درجه داري

منبع: بازار کارشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1400/04/25

سرهنگ دوم «جلالی» گفت: فرماندهی انتظامی این استان به منظور تأمین نیروي انسانی موردنیاز خود از بین برادران مؤمن،
متعهد و علاقه مند در مقطع درجه داري به صورت پیمانی پنج ساله استخدام می کند.

سرهنگ دوم "جلالی" گفت: فرماندهی انتظامی این استان به منظور تأمین نیروي انسانی موردنیاز خود از بین برادران مؤمن،

 
متعهد و علاقه مند در مقطع درجه داري به صورت پیمانی پنج ساله استخدام می کند. 

به گزارش بازارکار به نقل از دفاع پرس از البرز، سرهنگ دوم "مراد جلالی" رئیس اداره گزینش و استخدام فرماندهی انتظامی استان
البرز اظهار داشت: فرماندهی انتظامی این استان به منظور تأمین نیروي انسانی موردنیاز خود از بین برادران مؤمن، متعهد و علاقه مند
در مقطع درجه داري به صورت پیمانی پنج ساله با مدرك تحصیلی دیپلم و پیش دانشگاهی تمامی رشته هاي نظري و فنی و حرفه

 
اي و کار و دانش براي اشتغال به خدمت در این فرماندهی براي سال 1400 استخدام می کند. 

وي با بیان اینکه متولدین سال 1374 به بعد مشمول این امر می شوند، سکونت در استان البرز را یکی از شرایط استخدام دانست و
عنوان کرد: قد حداقل 170 سانتی متر، معدل حداقل 12 و داشتن کارت پایان خدمت یا معافیت هاي خدمتی غیر از معافیت پزشکی

 
از دیگر شرایط استخدام در فرماندهی انتظامی البرز است. 

رئیس اداره گزینش و استخدام فرماندهی انتظامی استان البرز بیان داشت: همچنین با مدرك کارشناسی و بالاتر نیز براي خدمت در
معاونت اجتماعی و مراکز مشاوره کلانتري ها و پاسگاه ها در رشته هاي روانشناسی، مشاوره، مطالعه خانواده و مددکاري اجتماعی به

 
صورت کارمند خرید خدمت زن استخدام به عمل می آید. 

سرهنگ دوم جلالی در پایان اعلام کرد: واجدین شرایط می توانند به هسته گزینش و استخدام فرماندهی البرز به نشانی کرج –
میدان توحید – بلوار بلال – روبروي بانک صادرات مراجعه کنند و یا با شماره تلفن هاي 02621827410 – 02621827409 تماس

بگیرند.



رنج گنج سلطانیه از کمبود زیرساخت هاي گردشگري

منبع: ایسناشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1400/04/25

در 37 کیلومتري زنجان، شهري تاریخی و زیبا واقع شده که گنبد تاریخی نیلگون و بی بدیل را در دل خود جاي داده است.
گنبدي سر به فلک کشیده که در فهرست مرتفع ترین گنبدهاي آجري جهان واقع شده و از نظر ارتفاع، بعد از کلیساي

سانتاماریا و مسجد ایاصوفیه، سومین گنبد مرتفع جهان است.

 گنبد سلطانیه بلندترین گنبد آجري کشور و از جمله آثار
ثبت شده در فهرست یونسکو است که در سال هاي 1302 تا 1312 میلادي توسط مغولان در شهر سلطانیه (پایتخت ایلخانیان)
ساخته شد تا به عنوان آرامگاه ابدي هشتمین ایلخان مغول، سلطان محمد خدابنده (الجایتو) مورد استفاده قرار گیرد؛ اثري که در

 
کنار آثار بزرگی مثل تخت جمشید، ارگ بم و میدان نقش جهان اصفهان در فهرست گنجینه هاي جهانی قرار دارد. 

شهر سلطانیه در قرن هشتم پیش از میلاد، محل زندگی قوم ساکاراتی بوده و شاهان ماد آن را اریباد و ارساس می نامیدند اما از آن
تاریخ تا دوره مغول هیچ خبري از سلطانیه در تاریخ ایران نیست تا پیش از آن که سلطان محمد خدابنده، شهر را تبدیل به مرکزي
پررونق و تجاري کند. این محل شهریاز یا شهریار خوانده می شد. گنبد سلطانیه از هر نظر بنایی منحصر به فرد و شگفتی ساز است
اما ظاهراً آن را با الهام از مقبره سلطان سنجر در مرو طراحی کرده اند، با این تفاوت که مقبره سلطان سنجر مربع است؛ در حالی که
سلطانیه 8 ضلع دارد. این گنبد به حدي در دوره خود معروف بود که 100 سال پس از ساختن آن، گنبد کلیساي سانتاماریا، دل

 
فیوره فلورانس را با الهام از آن ساختند. 

رنگ اصلی در تزئین بنا، آبی است که از آبی کم رنگ و آسمانی تا فیروزه اي و حتی سبز آبی سیر در کل آن دیده می شود. بنا داراي
سه درب ورودي است که اکنون درب اصلی آن مسدود است. همچنین هشت پلکان مارپیچ، طبقات را به هم وصل می کند، بالاي

 
چهار ایوان اصلی بنا نیز چهار پنجره بزرگ وجود دارد. 

 
گنبد سلطانیه، نقطه تحول معماري اسلامی 

گنبد سلطانیه از نظر حجم، سبک معماري، رابطه فضاها، تناسبات موجود در اجزاي مختلف، ایستایی و مقاومت بنا و نیز زیبایی



شناسی و تزئینات، نمونه اي منحصر به فرد و نقطه تحولی در معماري اسلامی به شمار می آید. در بسیاري از متون تاریخی و سفرنامه
ها، به عظمت این بناي باشکوه اشاره شده و بسیاري از شرق شناسان و باستان شناسان غربی نیز اهمیت فوق العاده آن را مورد تاکید
قرار داده اند. بدنه اصلی گنبد و همه ساختمان آن با آجر ساخته شده و گنبد با روکش کاشی هاي فیروزه اي و لاجوردي و به شیوه

 
معرق کاري تزئین شده است. 

 
 

 
سلطانیه، بزرگ ترین ظرفیت گردشگري زنجان 

گنبد سلطانیه یا مقبره اولجایتو معروف ترین بناي شهر سلطانیه و حتی کل استان زنجان است. این بنا که در فاصله سال هاي 702 تا
712 ه.ق به دستور سلطان محمد خدابنده و نظارت خواجه رشیدالدین فاضل همدانی ساخته شده، در واقع از ابتدا به قصد استفاده
آرامگاهی ساخته شد، بنایی است هشت ضلعی با هشت مناره که سقف دو پوشه باشکوه و معروف فیروزه اي رنگی بر آن قرار گرفته
است. در همه بنا آیات قرآن و نوشته هاي مذهبی به خط ثلث و کوفی بر دیوارها و کتیبه ها دیده می شود، این گنبد عالی ترین

 
نمونه معماري ایلخانی است. 

گفته می شود در ابتدا بنا بوده پس از اتمام بناي آرامگاه، پیکرهاي مطهر حضرت علی (ع) و امام حسین (ع) به این محل منتقل شوند
که بعدها با مخالفت علماي شیعه در نجف و کربلا و حرام بودن نبش قبر در اسلام، سلطان محمد خدابنده از انجام این کار منصرف
می شود. برخلاف باوري که وجود دارد، این مکان مقبره اولجایتو، سلطان محمد خدابنده نیز نیست. مدفن وي در کوه هاي اطراف
سلطانیه است. گنبدخانه داراي هشت دیوار ضخیم است که وزن 1600 تنی گنبد را تحمل می کنند، هشت مناره نیز در زاویه هر
دیوار وجود دارد. ارتفاع گنبد اولجایتو، 5/5 و قطر آن 30/6 متر است. این گنبد بزرگ ترین گنبد تاریخی ایران و بزرگ ترین گنبد

 
آجري دنیا است. 

از لحاظ قدمت، گنبد سلطانیه قدیمی ترین گنبد دوپوشه جهان به شمار می رود. گنبد ضخامتی حدود 160 سانت دارد و فضاي
کاذب بین دو گنبد 60 سانتی متر است. دولایه بودن گنبد یکی از دلایل ماندگاري آن است، تا جایی که گنبد حتی در برابر زلزله نیز
تا به حال پایدار مانده است. تنها تغییري که در طول 700 سالی که از ساخت این گنبد می گذرد بر آن اتفاق افتاده، نشست 2 تا 8

 
سانتی متري آن است. 

گنبد سلطانیه فارغ از جنبه آرامگاهی، به عنوان ساعت آفتابی نیز مورد استفاده قرار می گرفته و هنگام ظهر از نوري که از دریچه
اصلی سقف می تابیده، قابل تشخیص بوده است، نوري که از پنجره هاي بزرگ عبور می کردند حدود ساعت و نوري که از پنجره هاي

 
کوچک می گذرد حدود دقیقه را معین می کند. 



 
 

 
بنایی که جهانی شد 

این بنا چندین بار در دوران مختلف مورد مرمت قرار گرفته، در دوره صفوي و قاجار ترمیم هایی روي آن انجام شد اما مرمت اساسی
گنبد چندین سال است که در دست اقدام است. در داخل فضاي گنبد و در زیر آن 35 سال است که داربست هایی دیده می شود که

 
توسط هیئت ایتالیایی، مرمت گر گنبد، کار گذاشته شده و هنوز بدون آنکه تغییر بنیادي در مرمت صورت گیرد، در آنجا وجود دارد. 

 
رنج هایی که سلطانیه می برد 

در کنار این همه زیبایی و جذابیت هایی که گنبد سلطانیه دارد، در برهه هایی ناملایمات بر سر آن سایه افکنده است. گاهی گله از
محوطه بی سر و سامان آن وجود دارد، گاهی گله از چمنی که در حال از بین رفتن است و گاهی نیز شایعاتی از ساخت و سازهاي

 
غیرمجاز در اطرف گنبد به گوش می رسد که هیچ وقت تایید نمی شود. 

نبود غرفه هایی براي عرضه صنایع دستی که می تواند علاوه بر ایجاد اشتغال، در ایجاد درآمد پایدار براي گنبد نیز موثر باشد، از گلایه
هاي همیشگی گردشگران است اما از همه این ها که بگذریم شهرستان سلطانیه علی رغم داشتن پتانسیل هاي بسیار قوي و بالا در
حوزه گردشگري از نبود زیرساخت ها در این حوزه رنج می برد تا جایی که به جرات می توان گفت حتی یک هتل مناسب نیز براي

 
اسکان مسافران خارجی در این شهرستان وجود ندارد. 

همه این کمبودها در حالی است که گردشگري بهترین جایگزین براي درآمدهاي نفتی است و توسعه روزافزون صنعت توریسم در این
شهرستان می تواند علاوه بر درآمدهاي ارزي که نصیب کشور می کند، نسخه شفابخش جوانان سلطانیه اي براي رهایی از بیکاري

 
باشد. 

 
منابع: 

 
محمدعلی مخلصی (جغرافیاي تاریخی سلطانیه) 

 
محمد ملکی (سلطانیه در گذر تاریخ) 



انتهاي پیام



مزیت گردشگري نسبت به ساختمان سازي و خودروسازي

منبع: صبج زاگرسشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1400/04/25

این خبر پیرامون مزیت گردشگري نسبت به ساختمان سازي و خودروسازي براي شما نگارش شده است.

به گزارش پایگاه تحلیل و اطلاع رسانی صبح زاگرس علی
اصغر شالبافیان، عضو هیأت علمی دانشکده گردشگري
دانشگاه سمنان در نشست «تحول در حوزه گردشگري و
دولت سیزدهم» این سوال را طرح کرد که آیا گردشگري
مزیت است؟ و در پاسخ به آن گفت: گردشگري در قبال
سایر صنایع مثل خودروسازي و مسکن مزیت است. اما
سوال این است چه مزیت هایی در این صنعت مستتر است
که در سایر صنایع نیست. سوال دیگر این است که آیا
گردشگري براي ایران مزیت است؟ ممکن است تصویر

 
فعلی گردشگري ایران مطلوب نباشد، اما مزیت هایی دارد که باید از آن استفاده کرد و دولت جدید براي آن برنامه ریزي کند. 

او افزود: بدیهی است قدرت پیشرانی که صنعت گردشگري در ایجاد اشتغال دارد، قابل مقایسه با هیچ صنعت دیگري نیست، بدلیل

 
حجم سرمایه گذاري و مزیت منطقه اي و جغرافیایی که دارد. 

این استاد دانشگاه اضافه کرد: رشد مستمر در گردشگري داخلی، خروجی و ورودي نشان دهنده این است که گردشگري براي

 
حاکمیت غیرقابل چشم پوشی است و به اجبار تبدیل شده و حتی به سبد خانوار راه پیدا کرده است. 

شالبافیان به نتیجه تحقیقات گروه اقتصاددانان آکسفورد به نمایندگی از شوراي جهانی سفر و گردشگري اشاره کرد که تخمین زد
گردشگري داخلی 79 درصد اثرات اقتصادي در ایران دارد و ادامه داد: درست است که گردشگري ایران برنامه ریزي نشده، غیرمسنجم
و فصلی است و مشکلات متعدد دیگري هم دارد، ولی در مزیت و اثربخشی اقتصادي آن همین کفایت می کند که وقتی کرونا شایع

 
شد، مشکل اشتغال در بسیاري از شهرها پدید آمد. 

وي با اعتقاد بر اینکه گردشگري در ایران مزیت است، به مزایاي آن پرداخت و افزود: مزیت جغرافیایی و اقلیمی که سایر صنایع از آن
کم و بی بهره اند، مزیت فرهنگی با توجه به جاذب بودن آن به عنوان قطب زیارتی براي کشورهاي همسایه به ویژه عراق و جمهوري
آذربایجان، مزیت تاریخی و مزیت پزشکی که با وجود کرونا، تعداد تقاضا براي سفر به ایران به قدري زیاد است که وزارت خارجه

 
صدور ویزاي درمان را سهمیه بندي کرده است. 

عضو هیأت علمی دانشکده گردشگري همچنین بر لزوم داشتن بسته سیاسی براي صنعت گردشگري تاکید کرد و گفت: نمی توانیم
فی البداهه، سلیقه اي و غیرکارشناسی تصمیم هایی بگیریم که درباره آن اجماع نیست. مهمترین نیاز گردشگري در هر جاي دنیا،



 
مفاهمه و اجماع است. 

شالبافیان همچنین تبیین نگاه حاکمیت در گردشگري را یکی از فرصتهایی که دولت سیزدهم در اختیار دارد، دانست و تاکید کرد:
این دولت همگام با دیگر تحولات و نگاهی که مقام معظم رهبري به گردشگري دارد، باید نگاه دیگر دستگاه هاي حاکمیتی را همراه

 
کند. 

وي بیان کرد: تبیین مزیت هاي درون زا، یعنی گردشگري از تکان هاي بیرونی حداقل ضربه را ببیند، براي همین از گردشگري داخلی
صحبت می شود، چون قابل مدیریت است. تجربه دنیا هم این را نشان داده است، مثلا بحران اقتصادي که در اروپا اتفاق افتاد، به جاي
آنکه از گردشگران بیرونی دعوت کنند به اروپا سفر کنند، مردم داخل این اتحادیه را به سفر درون منطقه اي تشویق کردند. ولی ما

 
برنامه منسجم گردشگري داخلی نداشتیم و از جمعیت مایل به سفر نتوانستیم بهره ببریم. 

این استاد دانشگاه گفت: در حوزه سیاستی نیاز داریم گردشگري متناسب با سیاست هاي آمایشی پیش برود. ایلام یکی از محروم
ترین استان هاي کشور است، اما چقدر توانسته از آن حجم زائري که بین ایران و عراق تردد می کنند، بهره ببرد؟ اگر برنامه ریزي ها

 
مبتنی بر آمایش بود، می دانستیم در مسیري که بیش از هفت میلیون رفت و آمد دارد به چه زیرساخت هایی نیاز خواهیم داشت. 

منبع: ایرنا



تحول فرهنگی آموزشی بازار سرمایه، مأموریت جدید بورس است

منبع: آسا خبرشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1400/04/25

آسا خبر : رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، از تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه خبر داد و گفت: تحول فرهنگی
آموزشی بازار سرمایه، مأموریت جدید بورس است. نوشته تحول فرهنگی آموزشی بازار سرمایه، مأموریت جدید بورس است

اولین بار در آساخبر. پدیدار شد.

 آسا خبر : رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، از تحول

 
بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه خبر داد و گفت: تحول فرهنگی آموزشی بازار سرمایه، مأموریت جدید بورس است. 

 
پرینت خبر 

محمدعلی دهقان دهنوي در حاشیه بازدید از شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس گفت: انتظار می رود با نقش هاي جدیدي که

 
براي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس تعریف شده، این شرکت برترین خدمات را به مخاطبان ارائه دهد. 

وي با اشاره به تغییر مأموریت هاي کلیدي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس در دوره جدید مدیریتی افزود: در مأموریت جدید
این شرکت بر "فرهنگ سازي و آموزش" و "ارائه خدمات مدیریت به سازمان و ارکان" تمرکز شده و امور خبر و اطلاع رسانی به

 
روابط عمومی سازمان بورس و اوراق بهادار واگذار شده است. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: در حال حاضر این شرکت، خدمات با کیفیتی به سازمان بورس ارائه می دهد و سایر

 
نهادهاي مالی هم می توانند مصرف کننده این خدمات باشند. 

دهقان دهنوي ضمن پیشنهاد به طرح تشکیل "کانون ارزیابی مدیران" نیز اشاره کرد و گفت: شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس از
این ظرفیت برخوردار است که به مرکزي تبدیل شود تا سازمان ها و نهادهاي مختلف مالی بتوانند ارزیابی عملکرد خود و مدیران خود

 
را به این شرکت بسپارند. 

وي افزود: از آنجا که بسیاري از نهادهاي جدید التاسیس در بازار سرمایه در تأمین نیروي انسانی متخصص دچار مشکل اند، نقشی



شبیه به یک مؤسسه کاریابی در حوزه بازار سرمایه خالی است. اگر بانک اطلاعاتی جامعی از متخصصان آموزش دیده و داراي گواهی
نامه تخصصی تدوین شود نهادهاي مختلف در زمان انتصاب یک مدیر یا استخدام کارشناس با اطمینان خاطر به شما مراجعه و از

 
گزارش ارزیابی شما استفاده می کنند. 

دهقان دهنوي توضیح داد: همچنین نوعی نظام رتبه بندي ایجاد می شود تا نهادهاي مختلف مدیریت خود را ارتقا و خود را با آخرین

 
استانداردهاي مدیریتی هماهنگ کنند. 

وي در ادامه با اشاره به طرح تحول "فرهنگ سازي و آموزش" به عنوان مأموریت کلیدي شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس
خاطرنشان کرد: توسعه سواد مالی در کشور مسئولیت اجتماعی سازمان بورس و نهادهاي مالی است؛ البته در این بخش قصد رقابت با
مؤسسات آموزشی خصوصی را نداریم بلکه هدف ما ارتقاي آموزش و سواد مالی است؛ به نحوي که مفاهیم و آموزه هاي بورسی به

 
مدارس و کتاب هاي درسی و محیط خانواده ها راه یابد. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، فرهنگ سازي در بازار سرمایه را همچنان نیازمند تقویت دانست و گفت: در سال هاي اخیر
میلیون ها نفر به بازار سرمایه پیوسته اند که شاید در گام اول الفباي بورس را ندانند اما با رویکرد "آموزش محور" می توان انتظارات

 
و باورهاي غلط در این بازار را اصلاح کرد. 

 
 

دکتر دهقان دهنوي با بیان اینکه تمرکز آموزش ها باید مشوق استفاده از خدمات سبدگردان ها، شرکت هاي مشاوره سرمایه گذاري و
صندوق ها باشد افزود: البته در موضوع آموزش قصد رقابت با مؤسسات آموزشی خصوصی را نداریم بلکه هدف ما ارتقاي آموزش و

 
سواد مالی است؛ به نحوي که مفاهیم و آموزه هاي بورسی به مدارس و کتاب هاي درسی و محیط خانواده ها راه یابد. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید کرد: در ارزیابی نهایی براي ما مهم این است که بازار سرمایه تا چه حد به تولید، اشتغال و
سرمایه گذاري در کشور کمک کرده است و شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس، با کمک به فرهنگ سازي و آموزش نقشی بسزایی

 
در نیل به این اهداف ایفا می کند. 

همچنین علیرضا قنادان مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس در این دیدار ضمن ارائه گزارشی کوتاه از فعالیت ها و
مأموریت هاي جدید، پروژه هاي سال 1400 این شرکت را تشریح کرد و گفت: با مشخص شدن مأموریت هاي جدید شرکت اطلاع

 
رسانی هدف گذاري طرح تحول بزرگ فرهنگی آموزشی بازار سرمایه آغاز و چارچوب و مدل جدید بازتعریف شده است. 



قنادان ضمن تشریح برخی اقدامات انجام شده طی دو ماه گذشته گفت: اصلاح حکمرانی شرکتی و فرآیندهاي داخلی، اصلاح ساختار
سازمانی متناسب با مأموریت هاي جدید، اصلاح و طراحی ساختار جدید بودجه شرکت و انتقال مأموریت هاي سنا به روابط عمومی،

 
اهم اقدامات این شرکت از اوایل خرداد تاکنون بوده است. 

وي همچنین تدوین طرح ارتقاي عملکرد و جایگاه بازار سرمایه ایران، توسعه مرکز آزمون، طراحی و راه اندازي پلتفرم جدید آموزشی،

 
تولید منابع آموزشی گواهینامه هاي بازار سرمایه را از جمله مأموریت ها و پروژه هاي کوتاه مدت این شرکت در سال جاري ذکر کرد. 

مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس با اشاره به نیاز سازمان بورس به ایجاد تحولی بزرگ در حوزه هاي فعالیتی خود افزود:
فهرستی از برنامه ها و پروژه هاي داراي اولویت توسعه اي با مشارکت کلیه واحدها در سازمان بورس و برخی صاحب نظران و فعالان

 
بازار تهیه شده تا با اجراي آن تحولات اساسی در بازار سرمایه را شاهد باشیم. 

قنادان همچنین از تبدیل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس به " هاب بازارسازي" در حوزه آموزش و فرهنگ سازي و حمایت از
فعالان بازار خبر داد و گفت: ارتقاي سیستم هاي نرم افزاري، سخت افزاري و تجهیز مراکز آزمون و تکمیل زیر ساخت ها به صورت

 
منطقی از اصلی ترین اولویت هاي شرکت در دوره جدید خواهد بود. 

منبع: مهر



لشکر 1300 نفره دانشجویان قزوینی در میدان محرومیت زدایی/ گروه

جوانان خیر 700 خانواده نیازمند را تحت پوشش دارند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1400/04/25

 به گزارش خبرگزاري فارس از قزوین، از 5 سال پیش 25
نفر از دانشجویان قزوینی در شب هاي قدر گرد هم آمدند و به تأسی از مولاي خود که همواره یار و یاور محرومان و یتیمان بود، با
اندك کمک هایی که در میان خود و خانواده هاي خود جمع آوري می کردند، اقدام به انجام فعالیت هاي خیرخواهانه کردند. کم کم
فعالیت هاي این گروه گسترده شد و در حوزه هاي مختلفی ورود کرد؛ از حوزه هاي اقتصادي تا حوزه هاي اشتغالزایی و عمرانی و
تحصیلی و درمانی و دیگر حوزه هاي محرومیت زدایی. اکنون 1300 نفر از دانشجویان دانشگاه هاي آزاد باراجین، دانشگاه علوم
پزشکی قزوین، دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه بین المللی امام خمینی(ره) در گروه خیریهٔ جوانان خیر استان قزوین عضو هستند و در
کنار یک دیگر با توجه به تخصص خود در کارگروه هاي مختلف به هم استانی هاي نیازمند خود خدمت رسانی می کنند. ایمان
جواهران، مسؤول خیریهٔ جوانان خیر استان قزوین که از جوانان دهه هفتادي است، در گفت وگو با خبرگزاري فارس در قزوین می
گوید: دانشجویان و جوانان گروه ما در کارگروه هاي مختلفی فعالیت می کنند و هر کارگروه  حدود 100 نفر زیرمجموعه دارد که در

 
فعالیت ها دوشادوش یک دیگر حرکت می کنند. 

 
700 خانواده تحت پوشش گروه دانشجویی جوانان خیر 

جواهران در رابطه با خانواده هاي تحت پوشش گروه جوانان خیر اظهار می کند: پیش از شیوع کرونا 700 خانواده تحت پوشش گروه
جوانان خیر بودند که هر کدام مشکلات گوناگونی داشتند. براي مثال یک خانواده از نظر معیشتی مشکل داشت، یک خانواده در
مباحث درمانی مشکل داشت، یک خانواده فرزندانش از نظر تحصیلی مشکل داشتند، یک خانواده در موارد حقوقی مشکل داشت و
توانایی گرفتن وکیل براي حل مشکلش را نداشت و دیگر موارد. همهٔ این خانواده ها تقسیم بندي شده و در کارگروه هاي مختلفی که
داشتیم تلاش شد مشکلات آن ها حل شود. وي ادامه می دهد: پس از شیوع کرونا و فرمان مقام معظم رهبري مبنی بر مواسات و
کمک هاي مؤمنانه، در کنار حمایت از 700 خانوادهٔ تحت پوشش، تلاش کردیم فعالیت هاي خود را به صورت منطقه محور پیش
ببریم و و نیازمندان مناطق مختلف را از طریق معتمدین محل و امامان جماعت محله ها شناسایی کردیم و اقدام به حمایت آنان

 
نمودیم. در ایام کرونا تاکنون حداقل 1 هزار بستهٔ معیشتی در مناسبت هاي مختلف میان نیازمندان توزیع کرده ایم. 



 
 

 
  

 
ماهی نمی دهیم، ماهی گیري یاد می دهیم 

یکی از کارهاي جالب توجهی که گروه دانشجویی جوانان خیر انجام می دهند، این است که مصداق ضرب المثل معروفی هستند که
اگر می خواهی یک نفر را یک شب سیر کنی به او ماهی بده، اما اگر می خواهی او را یک عمر سیر کنی به او ماهی گیري یاد بده.
جوانان خیر بسته هاي معیشتی خود را تنها در بین خانواده هایی توزیع می کنند که از کار افتاده هستند، براي مثال خانواده هایی که
مسن بوده و تحت پوشش هیچ ارگانی از قبیل کمیته امداد یا بهزیستی نیستند، در کنار آن جوانان خیر تلاش می کنند براي خانواده

 
هاي جوانی که شرایط کار کردن را دارند اشتغالزایی کند. 

مسؤول این گروه خیریه عنوان می کند: یکی از مباحثی که ما در کارگروه اقتصادي پیگیري می کنیم، پیدا کردن شغل براي خانواده
هایی است امکان کار کردن را دارند اما به هر دلیلی موفق به یافتن شغل نشده اند. ما با توجه به فعالیت 5 ساله اي که داریم بسیاري
از شرکت ها و صاحبان مشاغل آزاد با ما ارتباط دارند و اگر به دنبال جذب نیرو باشند با ما مطرح می کنند تا از میان خانواده هاي
تحت پوششی که داریم، افراد بیکاري را که به دنبال شغل هستند، به آنان معرفی کنیم. از سوي دیگر اگر فردي شرایط کار کردن را

 
داشته باشد و کار نیز براي او پیدا شود و از رفتن به سر کار طفره برود، از لیست خانواده هاي تحت پوشش ما حذف خواهد شد. 

افرادي هم که به شغل هاي معرفی شده می روند، پس از 3 ماه که به درآمد پایدار برسند از لیست افراد نیازمند گروه حذف می شوند
تا نیازمندان دیگري جایگزین آنان شوند. به همین شیوه تاکنون براي 50 نفر ایجاد اشتغال پایدار شده است. وي ادامه می دهد: براي
مثال یکی از فعالیت هاي ما در راستاي محرومیت زدایی، توزیع کارت هاي نان مهربانی در مناطق جنوب شهر است تا نیازمندان عزیز



در بحث حداقل معیشت خود که نان است، مشکلی نداشته باشند. ما 9 منطقهٔ جنوب شهر و برخی از مناطق حاشیهٔ شهر را تحت

 
پوشش داریم که در بازه هاي 30 الی 40 روزه در هر منطقه حدود 2 میلیون تومان کارت نان مهربانی توزیع می شود. 

 
 

 
  

 
براي انجام کار خیر «داشتن» مهم نیست، «بودن» مهم است 

شعار گروه دانشجویی قزوینی که از ابتدا کار خود را بر مبناي آن آغاز کرده است، این است که براي انجام کار خیر «داشتن» مهم
نیست، «بودن» مهم است. مسؤول این گروه خیریه در توضیح مفهوم این شعار اظهار می کند: ما در گروه دانشجویی خود خیر بزرگ
نداریم، بلکه با همین پول هاي اندك تلاش می کنیم کارهاي بزرگی کنیم. به عبارت دیگر، وجه تمایز ما با خیریه هاي بزرگ سطح
کشور این است که ما سعی کرده ایم یک پایگاه اجتماعی دانشجویی و جوان داشته باشیم. متأسفانه بسیاري از افراد تصور می کنند
براي کمک به افراد کم توان الزاماً باید وضع مالی خیلی خوبی داشته باشیم، ما در گروه خود با این تصورات مقابله کردیم و نشان

 
دادیم می توان با همدلی، با مبالغ کم نیز کارهاي بزرگی انجام داد. 

 
 

 
  

 
راه اندازي سامانهٔ قسیم جهت جلوگیري از موازي کاري در امور خیر 



به دلیل این که در استان قزوین گروه هاي خیریهٔ بسیاري در راستاي محرومیت زدایی فعالیت می کنند، ممکن است در کمک به
خانواده هاي نیازمند موازي کاري رخ دهد. کما این که شاهد بودیم در ایام کرونا موازي کاري هایی در کمک هاي مؤمنانه رخ داد و
برخی از خانواده ها بیش از نیاز خود کمک دریافت کردند و برخی دیگر نیز از این کمک ها جا ماندند. در همین راستا مجمعی در
استان قزوین توسط دفتر امام جمعهٔ قزوین جهت ساماندهی و تجمیع گروه هاي  خیریه شکل گرفته که این مجمع به سامانهٔ
آنلاینی تحت عنوان قسیم(قاسم سلیمانی یاور مواسات) تجهیز شده است. جواهران در این خصوص می گوید: همهٔ خیریه هاي استان
لیست خانواده هاي شناسایی شده و تحت پوشش خود را بر اساس کد ملی در سامانهٔ قسیم ثبت کرده اند. خانواده ها در مناطق
مختلف بر اساس کمک هایی که دریافت کرده اند و نیازمندي هایی که دارند در این سامانه ثبت می شوند. خیرین می توانند لیست
نیازمندان را بر اساس نیازهایی که دارند در این سامانه به صورت گمنام مشاهده کنند و کمک هاي خود را به افراد داشته باشند. البته

 
جا افتادن این سامانه زمان بر است، زیرا به تازگی راه اندازي شده است، اما کار بزرگ و قابل توجهی است. 

 
کارگروه هاي مختلف گروه جوانان خیر 

فعالیت اغلب گروه هاي خیریه به این صورت است که در توزیع بسته هاي معیشتی یا بسته هاي لوازم التحریر یا فعالیت هاي عمرانی
و درمانی فعال هستند. یکی از وجوه تمایز گروه جوانان خیر در استان قزوین این است که کارگروه هاي مختلفی اعم از کارگروه
حقوقی، کارگروه مشاوره و کمک تحصیلی، کارگروه درمانی، کارگروه اقتصادي، کارگروه فرهنگی و دیگر کارگروه ها را دارند که اعضاي
هر کدام از این کارگروه ها دانشجویانی هستند که با توجه به رشتهٔ تحصیلی و تخصصی که دارند می توانند به نیازمندان ارائهٔ خدمت
کنند. مسؤول این گروه خیریه بیان می کند: دانشجویان عضو گروه بر اساس تخصص خود در کارگروه هاي مشخص شده عضو بوده و
فعالیت می کنند. براي مثال در کارگروه کمک تحصیلی دانشجویان دانشگاه فرهنگیان عضو هستند که به دانش آموزانی که از نظر
درسی ضعیف هستند، از پایهٔ ابتدایی تا کنکور مشاوره تحصیلی داده و براي آنان رفع اشکال می کنند. یا کارگروه حقوقی ما متشکل
از حقوق دانان و متخصصین این رشته است که براي خانواده هاي نیازمندي که مشکلات حقوقی دارند مشاوره داده و حتی وکلاي

 
خیر استان به صورت رایگان پرونده هاي این عزیزان را پیگیري می کنند. 

 
 

 
  

 
در کنار دانش آموزان نیازمند 

دانشجویان گروه جوانان خیر تلاش می کنند از ابتداي راه تحصیل تا مقطع کنکور همراه و همدل دانش آموزان باشند و علاوه بر
کمک هایی که در قالب اهداي لوازم التحریر به دانش آموزان نیازمند می کنند، در زمینهٔ  تحصیلی نیز به آنان در مقاطع انتخاب
رشته و کنکور مشاوره داده و در تمامی مقاطع دوران دانش آموزي به آنان در یادگیري دروس کمک کنند. جواهران اظهار می کند: در



کنار دیگر فعالیت هاي تحصیلی گروه جوانان خیر، ما هر ساله با تهیهٔ کتب کمک درسی تلاش می کنیم دانش آموزان را در این
زمینه نیز یاري کنیم. براي مثال در صفحات مجازي فراخوان می زنیم افرادي که کتب کمک درسی و کتب کنکوري خود را نیاز
ندارند آن ها را به ما تحویل دهند تا بتوانیم این کتب را به دست دانش آموزان نیازمند برسانیم. هر ساله به همین طریق به صورت
میانگین 400 جلد کتاب کتب درسی را جمع آوري می کنیم که ارزش حدودي این کتب شاید بیش از 40 میلیون تومان باشد. وي
ادامه می دهد: هم چنین در سال جاري با توجه به مجازي بودن تحصیل دانش آموزان، براي 10 نفر از دانش آموزان نیازمند موبایل
هوشمند تهیه شده که مجموع ارزش ریالی آن ها 25 میلیون تومان بوده است. حتی پس از کسب موفقیت و پیشرفت تحصیلی این
دانش آموزان در امور تحصیلی، دانشجویان گروه ما بر اساس نیاز دانش آموزان براي آنان هدیه تهیه می کنند تا به ادامهٔ تحصیل

 
دلگرم شوند. 

 
اعطاي وام هاي بلاعوض و وام هاي بدون بهره با بازپرداخت طولانی مدت 

مسؤول گروه جوانان خیر در ادامه به مبحث اعطاي وام هاي بلاعوض یا وام هاي بی بهره اي که به صورت فوري به نیازمندان می
دهند اشاره کرده و عنوان می کند: یکی دیگر از فعالیت هایی که ما به تازگی کارگروه آن را راه اندازي کرده ایم، اعطاي وام هاي بدون
بهره است. این کارگروه 2 ماه است که توسط دانشجویان ما راه اندازي شده است. در این مدت به 3 نفر در مجموع به مبلغ 8 میلیون
تومان وام اعطا شده است. این وام ها به خانواده هایی تعلق می گیرد که مشکل فوري براي آنان به وجود آمده است و قادر به تأمین
هزینهٔ رفع مشکل نیستند. اگر خانواده هایی باشند که سرپرست خانواده توان بازپرداخت این وام ها در اقساط طولانی مدت را داشته
باشد، براي آنان قسط بندي می شود و اگر خانواده اي باشد که توان برگرداندن وام در اقساط را نداشته باشد، این مبلغ به آن ها هبه

 
می شود. 

 
زندانیانی که به همت دانشجویان قزوینی آزاد شدند و نوعروسانی که به خانهٔ بخت رفتند 

یکی دیگر از کارهاي جالبی که دانشجویان قزوینی انجام داده اند این است که با ستاد آزادسازي زندانیان جرائم غیرعمد هماهنگ
شده و تلاش می کنند از شاکیان این زندانیان تخفیف بگیرند و سپس در صدد آزادسازي این زندانیان بر می آیند. هم چنین تلاش
می کنند خانواده هاي زندانیان نیازمند را تحت پوشش قرار دهند تا این عزیزان از نظر معیشتی در تنگنا نباشند. این جوانان خیر
تاکنون 8 زندانی جرائم غیرعمد را از بند رها کرده اند که ارزش ریالی مبلغی که براي این منظور هزینه کرده اند 40 میلیون تومان
بوده است. جواهران در رابطه با اهداي کسري جهیزیه به نوعروسان نیازمند می گوید: تاکنون به بیش از 30 نوعروس قزوینی کسري
هاي جهیزیه نظیر یخچال، اجاق گاز، تلویزیون و دیگر وسایل موردنیاز اهدا شده است و هم چنین به خانواده هایی که نیازمند لوازم

 
اولیهٔ منزل هستند نیز حتی الامکان این وسایل را اهدا می کنیم. 

 
ارمغان شادي براي کودکان و نوجوانان 

از جمله فعالیت هایی که گروه جوانان خیر انجام می دهند، گرفتن جشن تولد براي کودکان کم برخوردار و گرفتن جشن تکلیف براي
دختران و پسرانی است که به سن تکلیف رسیده اند. جواهران اظهار می کند: تاکنون براي 55 کودك محروم جشن تولد گرفته ایم.
در جشن تولدها علاوه بر خرید کیک و میوه و لوازم شادي کودکان، هدایایی از قبیل لباس براي این کودکان تهیه می کنیم که به آن
ها نیاز دارند. در کنار این گونه هدایا، هدایایی از قبیل اسباب بازي نیز براي این عزیزان تهیه می کنیم تا با آن ها خوشحال شوند. هم
چنین با فراخوان هایی که در فضاي مجازي می زنیم از هم وطنان عزیز درخواست می کنیم اسباب بازي هاي کودکان خود را در
صورت عدم نیاز و در صورتی که در حد نو باشند به کودکان نیازمند مناطق محروم اهدا کنند که از همین طریق نیز تاکنون اسباب
بازي هاي زیادي به کودکان نیازمند اهدا شده است. وي ادامه می دهد: هم چنین تاکنون براي 20 دخترخانم و آقاپسري که مکلف



شده بودند، جشن تکلیف گرفته ایم. در این مراسم نیز به دخترخانم ها چادر، جانماز و مهر و تسبیح و یک جلد قرآن کریم و به

 
آقاپسرها نیز جانماز و مهر و تسبیح و قرآن کریم اهدا می شود. 

 
 

 
  

 
پویش دهم هاي 10 هزار تومانی 

یکی از پویش هاي جالبی که گروه جوانان خیر راه اندازي کرده است، پویش دهم هاي 10 هزار تومانی است. به این صورت که این
دانشجویان در دهمین روز از هر ماه، 10 هزار تومان از دارایی خود را به کار خیر اختصاص می دهند. شاید در نگاه نخست 10 هزار
تومان مبلغ اندکی باشد اما زمانی که این 10 هزار تومان ها جمع آوري می شود گره هاي بزرگی را از مشکلات نیازمندان باز می کند.
براي مثال یک ماه ممکن است 100 نفر در این پویش شرکت کنند و مبلغ یک میلیون تومان جمع آوري شود که به تسویهٔ حساب
هاي دفتري چند نیازمند اختصاص پیدا کند. یک ماه دیگر 200 نفر در طرح شرکت کنند و با مبلغ جمع آوري شده هزینهٔ درمان
یک بیمار نیازمند آبرودار تأمین شود و به همین ترتیب اگر همهٔ 1300 نفر عضو گروه به همراه خانواده هاي آنان و دیگر افرادي که از
طریق فضاي مجازي و تبلیغات چهره به چهره به این پویش می پیوندند امکان انجام کارهاي بسیار بزرگی وجود دارد. این پویش

 
مصداق ضرب المثل «قطره قطره جمع گردد وانگهی دریا شود» است. 

 
با جوانان کارها دشوار نیست 

سپردن کار به جوانان یکی از اصولی است که معمولاً در هر کجا به آن اهمیت داده شده، موفقیت هاي زیادي کسب شده است. براي
مثال در رزمایش مواسات و همدلی مؤمنانه در استان قزوین، شهر محمودآباد در قزوین که بیش از 30 هزار نفر جمعیت دارد و یکی از
مناطق محروم استان است که نیازمندان زیادي در آن ساکن هستند، به دانشجویان استان سپرده شد. این رزمایش در این شهر به
قدري خوب اجرا شد که شاید به جرأت بتوان گفت مشابه فعالیت هاي این منطقه در هیچ یک از مناطق دیگر استان اتفاق نیفتاد.
امام جمعهٔ قزوین نیز طی مراسمی از این دانشجویان فعال و باانگیزه قدردانی کرد. دانشجویان گروه جوانان خیر علاوه بر فعالیت در
امور خیر در زمینه هاي مختلف، در امور عمرانی نیز دستی بر آتش دارند و تاکنون 5 منزل مسکونی که نیازمند تعمیرات اساسی بوده
اند را تعمیر و تجهیز کرده اند. جواهران با اشاره به دیگر فعالیت هاي گروه جوانان خیر، اظهار می کند: با توجه به شرایط اقتصادي
مناسب که یکی از دلایل آن شیوع کرونا بوده است، بسیاري از خانواده ها علاوه بر ناتوانی در پرداخت اجاره بهاي منازل خود، در
تأمین مایحتاج اولیهٔ نیز درمانده اند و ناچار به ایجاد حساب هاي دفتري در سوپرمارکت ها شده اند که قادر به تسویهٔ آن ها نیستند.



ما از ابتداي شیوع کرونا تاکنون پرداخت 60 مورد اجاره بها به ارزش مجموعاً 40 میلیون تومان و تسویه حساب دفتري 80 خانوار
مجموعاً به ارزش 15 میلیون تومان را داشته ایم. وي در پایان می گوید: همهٔ ما باید احساس مسؤولیت کنیم و در این شرایط سخت
اقتصادي متحد باشیم و در حد توان و با همدلی به نیازمندان کمک کنیم تا این عزیزان احساس تنهایی نکنند، زیرا همهٔ ما در مقابل

 
نیازمندان و محرومان جامعه مسؤولیم. 

به گزارش خبرگزاري فارس از قزوین، دانشجویان گروه خیریهٔ جوانان خیر مصداق همان هایی هستند که امام راحل(ره) سال ها پیش
فرمود یاران من اکنون در گهواره ها هستند. جوانانی با روحیهٔ جهادي و انقلابی که قلبشان براي مردم سرزمین خود می تپد و با

 
نشاط و انگیزه و به دور از همهٔ نگاه هاي سیاسی تلاش می کنند به نیازمندان جامعه خدمت کنند. 

 
گزارش از معصومه امینی 

انتهاي پیام/



کمبود 600 هزار حلقه لاستیک سنگین

منبع: قلمناشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه اقتصادي: مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100
هزار حلقه است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم.محسن صفدري مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت

صمت درباره میزان تولید لاستیک در سال گذشته گفت: ما در کشور 11 واحد صنعتی تولید (...) ...

کمبود 600 هزار حلقه لاستیک سنگین گروه اقتصادي: مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي
سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم.محسن

صفدري مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت درباره میزان تولید لاستیک در سال گذشته گفت: ما در کشور 11 واحد صنعتی

 
تولید (...) 

گروه اقتصادي: مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار
حلقه است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم.محسن صفدري مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت درباره
میزان تولید لاستیک در سال گذشته گفت: ما در کشور 11 واحد صنعتی تولید کننده تایر و تیوپ با ظرفیت اسمی تولید 450 هزار
تن در سال داریم. این واحدها حدود 300 هزار تن تولید واقعی دارند و بر اساس مجوز هاي صادره از وزارت صمت 15 هزار اشتغال در

 
این صنعت داریم. 

 
  

او ادامه داد: در کل منطقه اي که ایران در آن قرار گرفته حدود 27 واحد صنعتی تولید کننده تایر وجود دارد و این به معناي سهم
41 درصدي ایران در کارخانجات تولید تایر در منطقه است. در کل دنیا 510 تولید کننده لاستیک وجود دارد و این آمارها نشان می

 
دهد کشور ما نقش زیادي در تولید لاستیک در دنیا دارند اما هنوز راه زیادي براي توسعه صنعت تایر داریم. 

صفدري با تاکید بر این که هنوز نیاز کشور به طور کامل در تولید تایر برطرف نشده است، گفت: در لاستیک هاي سیمی باري و
اتوبوسی نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است که تولید داخل آن به یکی از واحدهاي تولید لاستیک با تولید 300 هزار تن
محدود می شود. واحد دیگري هم با ظرفیت اسمی 300 هزار حلقه در سال احداث شده است. در مجموع امروز حدود 500 تا 600

 
هزار حلقه لاستیک در کشور کمبود داریم. لاستیک و تایر اتوبوسی سیمی یا اصطلاحا رادیال جزو اولویت هاي سرمایه گذاري ماست. 

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت تصریح کرد: در تولید لاستیک نخی یا به اصلاح بایاس که نسل قدیم لاستیک هاي باري و
اتوبوسی محسوب می شود هیچ کمبودي نداریم . تکنولوزي ساخت این لاستیک ها قدیمی تر است که باعث می شود عمر کوتاه تر و
استهلاك بیشتري داشته باشند. لاستیک بایاس به میزان کافی در کشور تولید می شود و حتی قابلیت صادرات آن در کشور وجود

 
دارد. 

او گفت: اخیرا مصوبه اي را در ستاد تنطیم بازار گذراندیم که اجازه صادرات برخی اقلام لاستیک را به واحدهاي تولیدي می دهند.
صادرات با 10 تا 15 درصد تولیدات آغاز خواهد شد و در صورت کشش بازار ادامه پیدا خواهد کرد. امروز نیازي به سرمایه گذاري



 
جدید در حوزه تولید لاستیک بایاس نداریم. 

صفدري بیان کرد: مجموع تولید لاستیک بایاس و رادیال ما در سال گذشته حدود 800 هزار حلقه بود. 164 هزار تن ظرفیت اسمی
تولید لاستیک سواري کشور است که معادل 25 میلیون حلقه لاستیک سواري خواهد بود. سال گذشته رکورد جدیدي در تولید زده
شد و در لاستیک سواري با در نظر گرفتن تعداد حلقه ها لاستیک 18 درصد و با در نظر گرفتن وزن تولید 21 درصد افزایش تولید

داشته ایم. از 164 هزار تن ظرفیت اسمی موجود حدود 22 میلیون حلقه، یعنی 160 هزار تن لاستیک سواري تولید کردیم.



طلاي سبز ایران در آستانه ورود به بازارهاي جهانی

منبع: قلمناشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه اقتصادي:گیاهان دارویی جزو منابع گران بها و ارزشمند طبیعی هستند که در پیشبرد اهداف ملی، منطقه اي و جهانی
در زمینه هاي بهداشتی و اقتصادي نقش بسزایی دارند. گیاهان دارویی جزو منابع گرانبها و ارزشمند طبیعی است که در

پیشبرد اهداف ملی، منطقه اي و جهانی در زمینه هاي بهداشتی و اقتصادي نقش بسزایی ...

طلاي سبز ایران در آستانه ورود به بازارهاي جهانی گروه اقتصادي:گیاهان دارویی جزو منابع گران بها و ارزشمند طبیعی
هستند که در پیشبرد اهداف ملی، منطقه اي و جهانی در زمینه هاي بهداشتی و اقتصادي نقش بسزایی دارند. گیاهان

دارویی جزو منابع گرانبها و ارزشمند طبیعی است که در پیشبرد اهداف ملی، منطقه اي و جهانی در زمینه هاي بهداشتی و اقتصادي

 
نقش بسزایی دارد، تحقق سلامت افراد (...) 

گروه اقتصادي:گیاهان دارویی جزو منابع گران بها و ارزشمند طبیعی هستند که در پیشبرد اهداف ملی، منطقه اي و جهانی در زمینه
هاي بهداشتی و اقتصادي نقش بسزایی دارند. گیاهان دارویی جزو منابع گرانبها و ارزشمند طبیعی است که در پیشبرد اهداف ملی،
منطقه اي و جهانی در زمینه هاي بهداشتی و اقتصادي نقش بسزایی دارد، تحقق سلامت افراد جامعه، خودکفایی دارویی، ایجاد

 
اشتغال، توسعه اقتصادي و کاهش بیکاري از جمله مزایا و کاربردهاي اجتماعی، بهداشتی و اقتصادي گیاهان دارویی است. 

 
  

خراسان رضوي در میان استان هاي کشور در عرصه تولید زعفران به عنوان طلاي سرخ در سبد گیاهان دارویی به طوري که بیش از
85 درصد زعفران کشور را تولید می کند، اما در زمینه کشت و تولید سایر انواع گیاهان دارویی بدون احتساب طلاي سرخ نیز جایگاه
برتري در کشور دارد.سرزمین طلاي سرخ و طلاي سبز یا همان زیره هم اکنون میزبان 350 گونه از مجموع حدود سه هزار گیاه

 
دارویی شناخته شده در کشور به صورت خودرو یا دست کاشت است. 

 
مزیت هاي بی شمار کشت گیاهان دارویی! 

یوسف گازران کارشناس مسئول گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي می گوید: مهمترین مزیت هاي توسعه و
کشت گیاهان دارویی کم آب طلب بودن آن ها و کوتاهی طول دوره رشد در بعضی گونه ها است و طول دوره رشد آن ها با بیکاري
کشاورزان همزمان است.او می افزاید: اشتغال زایی، اقتصادي بودن و ارز آوري، تنوع گونه اي و امکان معرفی گیاه براي اقلیم هاي

 
متفاوت ایران و کشت در اراضی درجه 2 از دیگر مزیت هاي کشت گیاهان دارویی است. 

کارشناس مسئول گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي ادامه می دهد: این استان با سطح زیر کشت حدود 34هزار
هکتار رتبه اول کشور را داراست و با تولید حدود 29هزار تن ماده خشک رتبه پنجم کشور را به خود اختصاص داده است.گازران بیان
می کند: زیره سبز با حدود 23هزارهکتار بیشترین سطح را به خود اختصاص داده است و با توجه به شرایط آب، زمین، نوع خاك،
اقلیم منطقه، ارتفاع از سطح دریا، نیروي کار موجود در منطقه و ... گیاهان مختلفی را می توان توصیه کرد که همه آن ها اقتصادي و

 
سود آور است. 



او تصریح می کند: کشت هایی مانند سیاهدانه. پنیرك. زیره سبز. زیره کوهی. خارشتر. چاي ترش. موسیر. رازیانه. انیسون. انغوزه.
باریجه. زنیان. نعناع فلفلی. بادرنجبویه. کاکوتی. چاي کوهی. اسفرزه. قدومه. بارهنگ گیاهانی است که میشود در استان آن ها را
کاشت.کارشناس مسئول گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي در ارتباط با کشت هاي توجیه پذیر تأکید می کند:
متوسط میزان مصرفی آب مورد نیاز گیاهان دارویی 3هزار و 500 مترمکعب در هکتار است؛ که در مقایسه با سایر گیاهان زراعی

 
بسیار کمتر است. 

 
خشکسالی علت تغییر اقلیم در ایران است 

یکی از کارشناسان حوزه جهاد کشاورزي می گوید: با توجه به تغییر اقلیم و روند افزایش خشکسالی از نظر کمیت و کیفیت با تغییر
اقلیم مواجه هستیم.او می افزاید: در حال حاضر ما با تابستان هاي خیلی گرم روبرو هستیم به طور مثال اگر ما در سال هاي قبل چند
روز دماي بالاي 40 درجه و بالاتر داشتیم اکنون داریم چندین هفته دماي بالاي 40درحه را تجربه می کنیم و این یعنی افزایش
تبخیر و تعریق و از رویی کاهش بارندگی دو عاملی هستند که در مراتع و کشاورزي حذف می شوند.کارشناس کشاورزي ادامه می
دهد: باید جهادکشاورزي به سمت کشت گونه هاي برود که جایگزین کشت هاي پر آب شود و این کشت گیاهان نه همه آنان، مانند

 
گیاهان دارویی که کم آب طلب هستند. 

این کارشناس بیان می کند: در درجه اول مزرعه یک بنگاه اقتصادي است که باید اقتصاد کشاورز را بچرخاند و تنها بحث کشت
جایگزین نیست کشت جایگزین را زمانی می شود قبول کرد که اقتصاد کشور نیز تامین شود.او تصریح می کند: بعنوان مثال یک
هکتار کشت زیره سبز در سال پر آب حدود 55 میلیون تومان درآمد دارد و براي کشاورزي که قبلاً زعفران کشت می کرده و درآمد

 
کمتري داشته کشت جایگزین مناسبی است و با برنامه ریزي و تشویق کشاورزان می توان آینده کشاورز را تامین کرد. 

 
صادرات گیاهان دارویی خراسان رضوي به بیش از 40 کشور 

غلامحسین ساربان معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي خراسان رضوي با بیان این که گیاهان دارویی خراسان رضوي به
بیش از 40 کشور صادر می شود می گوید: پنج کارخانه در زمینه فرآوري گیاهان دارویی در این استان فعالیت دارد که سه کارخانه از
این تعداد جزء پیشرفته ترین کارخانه هاي کشور است.او می افزاید: مهمترین اقلام گیاهان دارویی کشت شده در این استان خاکشیر،
ختمی خبازي، رازیانه، زیره سبز و تخم شربتی است که زیر کشت زیره سبز با 23 هزار هکتار بیشترین سطح زیرکشت این محصول

 
در کشور را دارد. 

معاون بهود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي خراسان رضوي ادامه می دهد: براساس برنامه پنج ساله، توسعه سالانه هزار تا هزار و 500
هکتار سطح زیرکشت گیاهان دارویی در استان از 2 سال پیش در دستور کار قرار گرفته است.ساربان بیان می کند: بیشتر زیره سبز

 
تولیدي به بسیاري از کشور هاي اروپایی و آسیایی صادر می شود و قیمت بسیار مطلوبی دارد. 

او تصریح می کند: همه تولید گیاهان دارویی استان به غیر از زعفران در سال 99 معادل 28 هزار و 400 تن بوده که 2 هزار و 435
تن معادل 8.5 درصد نسبت به سال 98 افزایش داشته است.خوري یکی از کشاورزان تربت حیدریه که به کشت گیاهان دارویی
مشغول است می گوید: تا چند سال قبل تنها محصول کشت ما زعفران بود که با توجه به کاهش قیمت آن و افزایش هزینه کاشت و
نیروي انسانی دیگر به صرفه نبود و با مشورتی که با کارشناسان جهادکشاورزي انجام دادیم به این نتیجه رسیدیم که محصول خود را

 
تغییر دهیم و به همین دلیل به سوي کشت گیاهان دارویی رفتیم. 

او می افزاید: در ابتدا به کشت زیره کوهی پرداختیم و با راهنمایی کارشناسان جهاد کشاورزي توانستیم به محصولی دست پیدا کنیم
که با شرایط آبی کمتر و هزینه کاشت و نیروي انسانی بمراتب کمتر شود مناسبی کسب کنیم.کشاورز کشت گیاهان دارویی ادامه می



دهد: با این وجود امسال بجز کشت زیره کوهی آویشن را هم در برنامه داریم و تونستیم مقداري از زمین هاي کشاورزي که در سال

 
هاي قبل چغندر قند و پنبه کشت می کردیم را زیر کشت آویشن ببریم. 

خوري بیان می کند: از مزیت هاي این کشت گیاهان دارویی، بودن چند کارخانه فرآوري در شهرستان، وجود خریدار با قیمت مناسب
در زمان برداشت و حتی پیش از برداشت، نداشتن آفت، و مقاوم در برابر خسارت هاي احتمالی از مزیت هاي کشت هاي گیاهان
دارویی است.محمد میري مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي خراسان رضوي می گوید:گیاهان دارویی جزء منابع گران بها و ارزشمند

 
طبیعی هستند که در پیشبرد اهداف ملی، منطقه اي و جهانی در زمینه هاي بهداشتی و اقتصادي نقش به سزایی دارند. 

او می افزاید: تحقق سلامت افراد جامعه، خودکفایی دارویی، ایجاد اشتغال، توسعه اقتصادي و کاهش بیکاري از جمله مزایا و کاربرد
هاي اجتماعی، بهداشتی و اقتصادي گیاهان دارویی است و حمایت از گیاهان دارویی و تبدیل این ظرفیت به صنعت تولید دارو هاي

 
ساخت ملی، می تواند تأثیر بسیاري در بهبود شرایط اقتصاد و اقتصاد مقاومتی داشته و به جهش تولید منجر شود. 

مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي خراسان رضوي با اشاره به این که گیاهان دارویی برتري هایی نسبت به برخی محصولات زراعی و
باغی دارند که مورد توجه باغداران و تولیدکنندگان قرار گرفته است ادامه می دهد: نیاز کم به آب، زودبازده بودن نسبت به محصولات
باغی و زراعی دیگر، امکان کشت در اراضی کوهپایه اي از دیگر ویژگی هاست.میري بیان می کند: همچنین امکان انبارداري مناسب و
طولانی مدت، تنوع مصرف به شیوه هاي تازه خوري و ادویه جات، عرقیات، اسانس و استفاده در تولید دارو هاي گیاهی، آرایشی و
بهداشتی و همین طور امکان تولید محصول ارگانیک و سالم به دلیل استفاده نکردن از سموم و نهاده هاي شیمیایی از دیگر برتري

 
هاي این گیاهان است. 

 
خراسان رضوي میزبان 37 درصد کشت گیاهان دارویی کشور 

او تصریح می کند:  خراسان رضوي  بدون احتساب زعفران در حوزه سطح زیر کشت گیاهان دارویی رتبه اول کشور را به خود
اختصاص داده است و 37 درصد سطح زیر کشت گیاهان دارویی کشور در خراسان رضوي متمرکز شده است.مدیر امور باغبانی جهاد
کشاورزي خراسان رضوي تأکید می کند: سطح زیر کشت گیاهان آبی و دیم در پایان سال 99 در استان 33 هزار و 723 هکتار بود

 
که با چهار هزار و 864 هکتار افزایش معادل 14.5 درصد نسبت به سال 98 رشد داشته است. 

میري اظهار می کند: از این میزان 14 هزار و 130 هکتار کشت آبی و 19 هزار و 590 هکتار کشت دیم گیاهان دارویی استان است.
همچنین از 33 هزار و 723 هکتار کل محصولات، 10 هزار هکتار آن زیره سبز آبی و 13 هزار هکتار شامل زیره سبز دیم است. 
کشور ایران با داشتن شرایط اقلیمی و تنوع گیاهی به مراتب بهتر از اروپا، در حال حاضر تنها 60 تا 90 میلیون دلار از تجارت جهانی

 
گیاهان دارویی را به خود اختصاص داده است. 

خوشبختانه با روي آوردن دنیا، به خصوص کشور هاي پیشرفته به استفاده از فرآورده هاي گیاهی و مصرف روز افزون آن در جهان،
چه در صنعت داروسازي و چه در صنایع غذایی و آرایشی &– بهداشتی و با توجه به تنوع آب و هوایی کشور و امکان رویش اکثر
گیاهان در آن، فرصتی طلایی نصیب کشورمان گشته است تا از آن به بهترین نحو ممکن استفاده نموده و حضورخود را در بازار هاي

 
جهانی بیش از بیش افزایش دهیم. 

گیاهان دارویی ثروت مظلوم و ارزشمند کشور ماست که در برخی جوامع علمی از آن بعنوان طلاي سبز ایران نام برده می شود و
قابلیت هاي بسیار بالایی در ایجاد اقتصادي پویا و درآمد حاصل از تولید ناخالص ملی دارد، بطوریکه بکارگیري آن در صنایع دارویی،
غذایی و آرایشی -بهداشتی و سایر فرآورده هاي مرتبط با آنها، علاوه بر اثرات مفیدي که در توسعه فرهنگ مصرف گیاهان دارویی و



دارو هاي گیاهی و ترویج آن ها دارد، می تواند بعنوان پتانسیل بالقوه در ایجاد درآمد هاي ارزي و کاهش واردات مواد اولیه دارو هاي
شیمیایی  بکار گرفته شود.



بحران اشتغال دانش آموختگان تشدید شد

شماره خبر:  204  |  تاریخ: 1400/04/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

شاخص هاي بازار کار پیرامون وضعیت شغلی گروه تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 نه تنها بهبود پیدا نکرده، بلکه
بدتر شده است.

شاخص هاي بازار کار پیرامون وضعیت شغلی گروه تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 نه تنها بهبود پیدا نکرده، بلکه

 
بدتر شده است. 

 
کسب و کار  

روز گذشته نتایج طرح آمارگیري نیروي کار مرکز آمار ایران در بهار 1400 منتشر شد. بررسی تحولات بازار کار کشور در اولین فصل

 
سال جاري حائز اهمیت است. 

در مجموع مقایسه شاخص هاي عمده بازار کار در بهار 1400 نسبت به فصل مشابه سال قبل و فصل قبل حاکی از بهبود نسبی نرخ

 
مشارکت، جمعیت فعال، نسبت اشتغال و تعداد کل شاغلان کشور می باشد. 

با این همه یک نگرانی جدي پیرامون بازار کار کشور در سالیان اخیر عمیق تر شده است. در واقع شاخص هاي بازار کار پیرامون گروه

 
تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 نه تنها بهبود پیدا نکرده، بلکه بدتر شده است. 

اول اینکه در بهار 1400 نسبت به فصل مشابه سال قبل، بیش از 499 هزار نفر به کل جمعیت فعال کشور از نظر اقتصادي افزوده

 
شده است. با این همه در این بازه زمانی، جمعیت فعال تحصیلکرده هاي دانشگاهی بالغ بر 430 هزار نفر کاهش یافته است. 

دوم اینکه نرخ بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 معادل 13/4 درصد گزارش شده که در مقایسه با بهار 1399 تقریباً

 
بدون تغییر است. با این همه تعداد بیکاران تحصیلکرده دانشگاهی در این بازه زمانی بالغ بر 22 هزار نفر افزایش یافته است. 

این در حالی است نرخ بیکاري کل کشور در بهار 1400 معادل 8/8 درصد گزارش شده که نسبت به بهار 1399 معادل 1 درصد



کاهش یافته است. علاوه بر این، بر خلاف تحصیلکرده هاي دانشگاهی، تعداد کل بیکاران کشور در این بازه زمانی بالغ بر 213 هزار نفر

 
کاهش یافته است. 

سوم اینکه سهم بیکاران تحصیلکرده دانشگاهی از کل بیکاران کشور به شکل نگران کننده اي از 36 درصد در بهار 1399 به 40/3
درصد در بهار 1400 افزایش یافته است. چنانچه ملاحظه می گردد تحولات بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی همسو با بیکاري کل

 
کشور نیست. 

عباس علوي راد اقتصاددان در این خصوص معتقد است، بررسی ها نشان می دهد طرح هاي هیچ کدام از دولت هاي پس از جنگ
تحمیلی براي حل مشکل بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی راهگشا نبوده است. به نظر می رسد زمان آن رسیده تا با عبور از نسخه

 
پول پاشی صرف براي ایجاد اشتغال، رفع مشکلات ساختاري بازار کار کشور در دستور کار قرار گیرد. 



معاون رئیس جمهور: بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شده است

منبع: آفتابشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان و برنامه و بودجه با بیان اینکه بسیار خرسندم که درطول خدمتم شاهد شادمانی
مردم درافتتاح پروژه هاي بزرگ بوده ایم گفت: طی خدمت دولت تدبیر و امید بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته

شد و کلید 75 هزار واحد به آنها سپرده شده است.

معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان و برنامه و بودجه با بیان اینکه بسیار خرسندم که درطول خدمتم شاهد شادمانی مردم
درافتتاح پروژه هاي بزرگ بوده ایم گفت: طی خدمت دولت تدبیر و امید بیش از 140 هزار واحد براي محرومان ساخته شد و کلید

 
75 هزار واحد به آنها سپرده شده است. 

آفتاب نیوز : محمدباقر نوبخت روز جمعه در آئین افتتاح مسجد
صفی رشت اظهار داشت: سدهاي بزرگ و خطوط راه آهن متعدد
که از همدان تا تبریز و ارومیه و از آنجا به سنندج در حال اتصال
به شبکه سراسري ریلی هستند . علاوه بر این خط ریلی چابهار
به زاهدان و از آنجا به خاش از جمله پروژه هاي عظیمی بود

 
زمینه اشتغال ، توسعه و شادمانی مردم را به دنبال داشت. 

وي گفت: تردید نکنید کارها از محضر خداوند پنهان نمی ماند؛خیلی ها نمی بینند یا اگر می بینند از آن می گذرند یا انتقاد می کنند

 
زیرا به عمق کار التفات ندارند. 

معاون رئیس جمهور بهره برداري از پروژه مرمت مسجد صفی رشد یا یکی از پروژه هاي هویتی مردم این دیار دانست و ادامه داد: این

 
بنا از لحاظ تاریخی ، دینی و اعتقادي براي مردم رشت از اهمیت بالایی برخودار بوده و همواره تکمیل آن دغدغه آنها بود. 

نوبخت تاکید کرد : شاید مساجد دیگري هم در این شهر به نوعی نیاز به مساعدت دارند که حتما براي این موضوع برنامه ریزي می

 
شود . 

 
وي با بیان اینکه نباید هیچ منتی بر سر مردم باشد افزود: هر اقدامی که صورت گرفت وظیفه مسئولان بوده و اداي حق مردم بود. 

محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه بودجه طی سفر دوروزه خود به استان گیلان در بهرهبرداري از چند پروژه حضور یافت که
زورخانه رشد و مرمت مسجد صفی از جمله این پروژه ها بودند.



پرداخت تسهیلات به 1367 طرح روستایی در لرستان

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان از پرداخت تسهیلات به 1367 طرح روستایی در استان خبر داد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان از پرداخت تسهیلات به 1367 طرح

 
روستایی در استان خبر داد. 

علی آشتاب در آیین افتتاح گروه تولیدي پوشاك ادریس با اشاره به موفقیت اجراي
طرح اشتغال روستایی در لرستان اظهار کرد: گروه تولیدي پوشاك ادریس در
شهرستان دورود با سرمایه گذاري پنج میلیارد و 300 میلیون تومان راه اندازي شده

که 2 میلیارد و 700 میلیون تومان آن به صورت تسهیلات و از محل اعتبارات اشتغال روستایی صندوق کارآفرینی امید تامین شده

 
است. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی لرستان به اشتغال ایجاد شده در این طرح بزرگ اشاره کرد و افزود:در مرحله شروع بکار این طرح
40 فرصت شغلی  بصورت مستقیم و در مرحله کامل این طرح در کل 80 نفر از جوانان شهرستان دورود در این واحد مشغول بکار

 
خواهند شد. 

آشتاب با بیان اینکه تاکنون به1367 طرح تسهیلات از محل اعتبارات اشتغال روستایی تسهیلات ارزان قیمت در استان پرداخت شده
است، تصریح کرد :با همکاري و هماهنگی دستگاه هاي اجرایی و استانداري لرستان و بانک هاي عامل 317 میلیارد تومان تسهیلات با

 
پیش بینی اشتغال 5705 نفر پرداخت شده است. 

وي در پایان ضمن تقدیر از همه ارگانها و نهادهاي دولتی و مردمی به خصوص صندوق کارآفرینی استان که مساعدت هاي زیادي را
براي اجراي این طرح ها انجام دادند، گفت: امروز این مجموعه مصداق بارزي از طرح هاي موفق اشتغال روستایی است که باید در
ادامه فعالیت این واحدها با حمایت و پشتیبانی با تامین نیازهاي شهرستان و استان از آنها و دیگر واحدهاي استان، زمینه توسعه و

پایداري این بنگاه ها را فراهم کنیم.



مرکز ارتقاء شایستگی در دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر راه اندازي شد

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1400/04/25

رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر گفت: در راستاي ارتقاي مهارت هاي عملی دانشجویان ، با همکاري سازمان فنی
و حرفه اي استان "مرکز ارتقاء شایستگی ها و مشاوره شغلی" در دانشگاه راه اندازي شد.

منصور زرانژاد در گفت وگو با خبرنگار بسیج در خرمشهر، اظهار داشت: دانشگاه ها نقش مهمی در ایجاد فرهنگی دینی و

 
اسلامی در کشور دارند و یکی از کارکردهاي مهم آموزش عالی حمایت و پاسداري از شاخص هاي فرهنگی است. 

وي افزود: دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر در حوزه فرهنگی و اجتماعی دانشگاه تعداد 12 کانون فرهنگی، هنري و مذهبی،
12انجمن علمی و 3 تشکل اسلامی از جمله انجمن اسلامی دانشجویان، انجمن اسلامی دانشجویی و همچنین بسیج دانشجویی در

 
راهبرد فرهنگی-اجتماعی دانشگاه فعال هستند. 

رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر بیان داشت: فعالیت هاي فرهنگی با وجود دشواري هاي کرونا ولی نظر به اهمیت والاي
فرهنگ، 25 درصد نسبت به سالهاي گذشته رشد داشته است. در زمینه فعالیت نشریات دانشجویی این مسئله رشد 30درصدي را

 
نسبت به سال آموزشی قبل نشان می دهد. 

وي تصریح کرد: دانشگاه خرمشهر داراي ظرفیت فرهنگی بالایی است که براي همین منظور در یکسال گذشته بالغ بر 400 برنامه
فرهنگی متنوع، متناسب با شرایط کرونا و ذائقه فرهنگی دانشجویان در دانشگاه خرمشهر عملیاتی شد که نسبت به تراز وزارتی قابل

 
قبول و تحسین برانگیز است. 

زرانژاد تصریح کرد: دانشگاه خرمشهر در دوران کرونا نیز بیش از 60 برنامه فرهنگی متناسب با شرایط کرونا براي دانشجویان فراهم
کرد. علاوه براین دانشگاه خرمشهر اجازه نداد کرونا نظر منفی بر فعالیتهاي جنبی داشته باشد و دانشگاه در راستاي فعالیت اجتماعی

 
در کنار مدافعان سلامت بوده است. 

وي به ماموریت هاي فرهنگی فرادانشگاهی دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر اشاره و گفت: دانشگاه دیگر با درهاي بسته قابلیت
مدیریت نیست و باید بتواند براي دردهاي جامعه نیز حل مسئله داشته باشد و براي همین منظور و بویژه با توجه به اهمیت فرهنگی
شهرهاي خرمشهر و آبادان که کربلاي ایران هستند، در زمینه فرهنگی بویژه شهدا دانشگاه براي خود ماموریت فرادانشگاهی تعریف

 
کرده است. 

این استاد دانشگاه به بیان فعالیت هاي دانشگاه در حوزه پژوهش اشاره و بیان داشت: معاونت پژوهش و فناوري دانشگاه علوم و فنون
دریایی خرمشهر به منظور ساماندهی به فعالیت هاي پژوهشی و علمی اعضاي هیات علمی و دانشجویان، تمامی تلاش خود را معطوف

 
به محوري نمودن پژوهش در همه امور با هدف تولید علم و فناوري کرده است. 

وي افزود: یکی از اهداف این معاونت می توان به برنامه ریزي و سیاست گذاري براي ارتقاي کیفیت پژوهش و انتشار نتایج پژوهش
هاي اعضاي هیات علمی و دانشجویان این دانشگاه اشاره کرد که سیر صعودي انتشارات اعضاي هیات علمی در مجلات نمایه شده در



مهمترین و معتبرترین پایگاه هاي استنادي بین المللی یعنی WOS و Scopus گواه بر موفقیت این معاونت در رسیدن به اهداف

 
برنامه ریزي شده است. 

این استاد تمام اقتصاد افزود: انتشار الکترونیکی مجله علوم و فنون دریایی در وب سایت http://jmst.sinaweb.net دریافت
شناسه دیجیتال اسناد (DOI) براي مجله مذکور از دیگر اقدامات پژوهشی دانشگاه است. عقد قراردادهاي پژوهشی اساتید،نمایه
سازي مقالات مجله علمی دانشگاه در پایگاه هاي اطلاعات علمی بین المللی- Ocean Docs, ASFA و اقدام جهت دریافت مجوز

 
نشریه علمی پژوهشی زیست فناوري به زبان انگلیسی از جمله فعالیت ها در حوزه پژوهش می باشد. 

زرانژاد درباره توسعه فعالیت آزمایشگاهی این دانشگاه تاکید کرد: دانشگاه خرمشهر براي بهره مندي از مراکز آزمایشگاهی به عضویت
در شبکه آزمایشگاه هاي علمی کشور (شاعا) در آمده است و همچنین دنبال بهره مندي از آزمایشگاه هاي اتحادیه دانشگاه هاي

 
ساحلی و دریایی کشور است. 

این رئیس دانشگاه ادامه داد: تجهیز آزمایشگاه هاي تحقیقاتی دانشگاه و راه اندازي آزمایشگاهاي تخصصی نظیر آزمایشگاه هاي
«فیزولوژي آبزیان»، «فرآوري محصولات شیلاتی»، «الکترونیک»، «مایکروویو»، «مدار مخابرات» ، «ماشین الکتریکی» و پیگیري
تجهیز آزمایشگاه مرکزي و انعقاد خرید تجهیزات آزمایشگاهی با فناوري بالا مانند خرید GC - MS و MP-AES از دیگر اقدامات

 
این دانشگاه است. 

رئیس دانشگاه علوم و فنون خرمشهر ادامه داد: نشست هاي تخصصی با مسئولین سازمان ها و صنایع منطقه توسط دفتر کارآفرینی و
ارتباط با صنعت دانشگاه طی مناسبت هاي مختلف بویژه در هفته پژوهش و فناوري در دانشگاه در طی یکسال گذشته برگزار شده

 
است که به تحرك پژوهشی در دانشگاه کمک می کند. 

وي با اشاره به برگزاري بیش از 30 کارگاه آموزشی علمی پژوهشی و 10 سمینار علمی توسط اعضاي هیات علمی و دانشجویان
دانشگاه افزود: برگزاري همایش هاي تخصصی ملی و بین المللی بصورت دوره اي که برنامه ریزي جهت برگزاري دو رویداد دوره اي
«همایش بین المللی و سومین همایش ملی توسعه پایدار دریا محور» و «دومین کنفرانس صنعت، تجارت و علوم دریایی» از اقدامات

 
پژوهشی دانشگاه است. 

زرانژاد ادامه داد: در راستاي ارتقاي مهارت هاي عملی دانشجویان به طور مستمر کارگاه هاي مهارت افزایی در طول ترم و بر اساس
تفاهم نامه منعقد شده با سازمان فنی و حرفه اي استان خوزستان "مرکز ارتقاء شایستگی ها و مشاوره شغلی" در محل دانشگاه علوم

 
و فنون دریایی خرمشهر تاسیس شده است. 

انتهاي پیام/



قطب هاي علمی مرجعیت لازم را براي توسعه کشور ندارند

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1400/04/25

شفاآنلاین>سلامت>بیجندي گفت: امروزه قطب هاي
علمی در کشور مرجعیت لازم در تصمیم سازي ها، تصمیم
گیري ها و جهت دهی به برنامه هاي توسعه اي کشور را
ندارند.به گزارش شفاآنلاین:محمد صادق بیجندي معاون
آموزش و کارآفرینی جهاد دانشگاهی در پاسخ به سوال
"وضعیت قطب هاي علمی کشور را چگونه ارزیابی می
Centre of) کنید؟ " اظهار کرد: قطب علمی یا همان
Excellence) ساختاري است فرا دانشگاهی که می تواند
در تحقق اهداف مورد نظر در تمامی حوزه هاي علوم نقش

 
ایفا کند. 

او افزود: این ساختار ها غالبا در دانشگاه ها و یا مراکز علمی و پژوهشی برجسته مستقر هستند و بر اساس اهداف و برنامه هاي کشور
ها به عنوان پیشران، اتاق فکر و بازوي مشورتی مرجع عمل می کنند. به عبارت ساده تر قطب هاي علمی از مهمترین ظرفیت هایی

 
است که می توانند در تحقق برنامه هاي آینده، رفع چالش ها و مشکلات کشور ها ایفاي نقش مهمی داشته باشند. 

بیجندي ادامه داد: تا جایی که اطلاع دارم این کار ارزشمند و بسیار زیر بنایی در ایران از سال 76 در وزارت علوم، تحقیقات و فناوري
به صورت نظام مند و جدي و مبتنی بر وظایف و ماهیت دانشگاه ها و پژوهشگاه ها در دستور کار قرار گرفت و از سال 79 وارد فاز

 
اجرایی و عملیاتی در مجموعه هاي منتخب شد. 

او با بیان اینکه فعالیت قطب هاي علمی در کشور را می شود در ادوار گذشته به چند دوره تقسیم کرد، افزود: ابتدا قطب هاي ایجاد
شده بیشتر تلاششان معطوف به فرهنگ سازي، شکل گیري و رسمیت بخشی شد. در ادامه قطب هاي علمی ایجاد شده تلاش کردند

 
به سمت تخصصی و حرفه اي تر شدن حرکت کرده و فعالیت هاي خود را ارتقا بخشند. 

بیندي گفت: در ادامه قطب ها تمام تلاششان را به رشد کیفی و هدفمند شدن معطوف داشتند و سعی کردند از کمیت ها فاصله
بگیرند و معطوف به اثر گذاري و نتیجه بخشی حرکت کنند. اما چقدر توانسته اند به این اهداف دست پیدا کنند، جاي بحث و نقد

 
جدي دارد. 

 
قطب هاي علمی وظیفه ایجاد محیطی پویا را براي پژوهشگران دارند 

معاون آموزش و کارآفرینی جهاد دانشگاهی در خصوص وضعیت قطب هاي علمی در کشور اظهار کرد: بر اساس اهداف و برنامه هاي
تعریف شده براي این مراکز، قطب ها موظفند محیطی پویا، پر نشاط، خلاق و مسئله محور براي پژوهشگران و اساتید به ویژه اساتید و
پژوهشگران جوان و با انگیزه ایجاد کنند؛ بنابراین قطب ها لازم است تقویت کار گروهی، هم افزایی درون و برون سیستمی، برنامه

 
محوري و هدف محوري را براي رفع چالش ها و مشکلات کشور ترویج کنند. 



او اضافه کرد: بر اساس ضوابط و مقررات، قطب ها فرا دانشگاهی و فرا پژوهشگاهی و گرفتار چارچوب هاي سخت اداري دستگاه
نیستند و فقط با یک هماهنگی ساده و بدون اینکه درگیر تشکیلات اضافی باشند اختیار دارند و می توانند تفاهم نامه و قرار داد هاي

 
پژوهشی امضا کنند. 

بیجندي یکی دیگر از ویژگی هاي منحصر به فرد قطب هاي علمی را عدم وابستگی صرف به هسته علمی قطب هاي علمی دانست و
اظهار کرد: قطب ها همکاران وابسته دارند یعنی فعالیت قطب محدود به هسته علمی خود قطب نیست، که بار علمی صرفا بر دوش

 
هسته باشد بلکه این امکان وجود دارد که از توانمند هاي علمی و پژوهشی سایر دستگاه ها و سازمان ها بهره مند شوند. 

 
چالش هاي قطب علمی در کشور 

معاون آموزش و کارآفرینی جهاد دانشگاهی در خصوص چالش هاي قطب هاي علمی در کشور اظهار کرد: اصولا براي تبیین دقیق
موضوع لازم است از دو منظر به این مهم نگاه کرد یک نگاه حاکمیتی و حمایتی و دو نگاه اجرایی و نظارتی است. شواهد حاکی از ان
است که از هر دو منظر با شاخص هاي مربوط خوب عمل نشده است و فاصله جدي با آنچه می خواست باشد با آنچه هست، هستیم..
یعنی نه سیستم به وظایف حاکمیتی و حمایتی خود عمل کرده است و نه مجریان و ناظران به درستی به وظایف خود عمل کرده اند.

 
هر کدام عدم موفقیت و کارایی را متوجه طرف مقابل می دانند. 

او اضافه کرد: به نظر اینجانب اگر قطب هاي علمی درست حمایت، هدایت و نظارت می شدند عملکرد بسیار مطلوبی می داشتند و
کشور با بسیاري از چالش ها و مشکلات امروز مواجه نبود. متاسفانه باید این حقیقت تلخ را بپذیریم که در حال حاضر قطب هاي
علمی در کشور مرجعیت لازم در تصمیم سازي ها، تصمیم گیري ها و جهت دهی به برنامه هاي توسعه اي کشور را ندارند. مثال

 
خیلی مشخص و بارز آن در بحث تدوین سند برنامه هفتم توسعه کشور است. 

بیجندي تاکید کرد: کدام قطب علمی کشور می تواند ادعا کند مورد مشورت یا مرجعیت سازمان هاي تصمیم گیرنده و تصمیم ساز

 
کشور است و محوریت تنظیم یک بخش از برنامه بر عهده آنان گذاشته شده است ویا حتی مورد مشورت واقع شده است. 

معاون آموزش و کارآفرین جهاد دانشگاهی در انتها به اهم چالش ها و مشکلات قطب هاي علمی پرداخت و اظهار کرد: عدم نظارت
جدي بر کار قطب هاي علمی کشور، عدم تحقق نگاه حمایتی از سوي حاکمیت، انجام کار هاي موازي در برخی حوزه ها و تداخل
کاري، عدم توجه به ظرفیت ها و فرصت ها، عدم توجه لازم به هم افزایی، بحران کیفیت در عملکرد ها و خروجی ها، عدم اعتماد لازم
از سوي جامعه و صنعت، غیر هدفمند حرکت کردن، توجه بیش از پیش به کمیت بجاي کیفیت و اثر بخشی اقدامات و طرح ها و
موضوعاتی از این دست، مسائل و چالش هاي مهمی هستند که قطب هاي علمی بشدت درگیر آن هستند و عملکرد، نقش و جایگاه

 
آن ها را تحت الشعاع قرارداده است. 

او گفت: با توجه به این که قرار است در دانشگاه ها، پژوهشگاه ها، پژوهشکده ها و سایر موسسات آموزش عالی تمامی فعالیت ها
ماموریت گرا شوند، به نظر می رسد فرصت خوبی است تا از این ظرفیت براي هدفمند، برنامه محور و اثر بخش شدن قطب ها علمی

در کشور استفاده شود.



دانشگاه شهید بهشتی در توسعه فناوري،محصول و تامین بازار بصورت نظام مند

حرکت کرده و به صنعت و بهره برداري موثر وصل شده است

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1400/04/25

مشاور فرمانده کل قوا در حوزه صنایع دفاعی و پشتیبانی از نیروهاي مسلح از دستاوردها و توانمندي هاي مرکز نوآوري
مکران بازدید کرد.

به گزارش جام جم آنلاین از دانشگاه شهید بهشتی، مرکز
نوآوري مکران واقع در پردیس عباسپور دانشگاه شهید
بهشتی یک شتابدهنده نوآوري و کارآفرینی تخصصی در
حوزه صنایع دریایی است که به صاحبان ایده کمک می
کند تا ایده و فکر خود را به کسب وکار بدل کنند.این مرکز
راه رسیدن محصولات به بازار، دریافت مشاوره هاي فنی،
اتصال به شبکه اي از سرمایه گذاران و رشد و توسعه آن را
فراهم می کند. در این شتابدهنده، سرمایه گذاري هاي

 
خطرپذیر روي استارتاپ ها و نخبگان فعال حوزه هاي شناوري، فراساحل، زیرسطحی، رباتیک دریایی و غیره انجام می شود. 

سردار حسین دهقان مشاور فرمانده کل قوا در حوزه صنایع دفاعی و پشتیبانی از نیروهاي مسلح و وزیر سابق دفاع و پشتیبانی در این
بازدید که با همراهی دکتر نصیري قیداري، رئیس دانشگاه شهید بهشتی، دکتر کورش پرند رییس پارك علم وفناوري دانشگاه شهید
بهشتی و سیدجلال الدین سجادي رییس مرکز نوآوري مکران انجام شد تاکید کرد: باورم این است که از نظر نیروي انسانی با انگیزه
ظرفیت بسیار خوب و مناسبی در صنایع بزرگ داریم و خوشبختانه مراکز اموزش عالی ما هم در فرایند توسعه و رشد در حال تبدیل

 
شدن به نسل چهارم هستند. 

سردار دهقان ضمن تقدیر از دستاوردهاي به نمایش درآمده در مرکز نوآوري مکران از جمله موتور بومی 3600 اسب بخاري دریایی،
ناو و ربات دریایی گفت: در چندین سال گذشته با تدبیري که مقام معظم رهبري داشتند توجه جدي به کنارهم قرارگرفتن دانشگاه و
صنعت شده است . به عبارتی تلاش کردیم از ظرفیت دانشی کشور در حوزه توسعه فناوري ،توسعه محصول و تامین بازار بصورت نظام
مند استفاده کنیم .خوشبختانه دانشگاه شهید بهشتی توانسته است به خوبی در این فضا حرکت کرده و به صنعت و بهره برداري موثر

 
وصل شود. این فرایندي است که می تواند براي کل نظام اموزش عالی ما به عنوان مدل در نظر گرفته شود. 

وي افزود: یقینا اگر بتوانیم در جامعه زیر ساخت هاي نرم و ساختاري نظامی را توسعه بدیم قادر خواهیم بود در بازه زمانی کوتاه علاوه

 
بر تامین نیاز محصولی و فناوري هیچ وابستگی به بیرون از کشور نداشته باشیم. 

در ادامه این مراسم دکتر کورش پرند رییس پارك علم وفناوري دانشگاه شهید بهشتی گفت: یکی از بحث هاي جدي دانشگاه هاي
نسل چهارم تبدیل ایده به محصول و سپس محصول به ثروت می باشد .در این راستا یکی از ماموریت هاي دانشگاه شهید بهشتی



ایجاد مراکز نواوري است که توسط پارك علم و فناوري تاکنون 18 مرکز نواوري در پژوهشگاه و دانشکده هاي دانشگاه ایجاد شده و به
این ترتیب یک شبکه مویرگی ایجاد شده است که به کمک آن ایده ها از اعضاي هیت علمی و دانشجوها چه در داخل دانشگاه چه در

 
خارج از دانشگاه جمع اوري میشود. 

 
 

پرند ادامه داد: یکی از مراکز نواوري ما صنایع دریایی مکران است . اورهال و بهبود وبهینه کردن موتورهاي دیزل دریایی که با
مهندسی معکوس و بهبود بخشیدن فرایند ها وساخت قطعات انجام شده از کارهاي بزرگی است که توسط شتابدهنده مکران به نتیجه
رسیده و طی چند روز گذشته امیر خانزادي فرمانده کل نیروي دریایی ارتش ،دکتر ستاري معاون علمی وفناوري رییس جمهوري و

 
جمعی از مدیران و سیاستگذاران تراز اول کشور از آن بازدید کرده اند. 

رییس پارك علم وفناوري دانشگاه شهید بهشتی افزود: هر استارتاپ در بازه زمانی ساخت تا توسعه محصول، نیازمند به برنامه ریزي
دقیق، دانش کافی، مدیریت هزینه و همچنین مشاوره می باشد. مکران در جهت حل این موضوع، در فضایی مناسب و ایده آل و با
حضور افراد متخصص و شبکه هاي گسترده از مشاوران و سرمایه گذاران، این فرصت را در اختیار صاحبان محصول در کلیه حوزه ها و
استارتاپ ها قرار می دهد و طی برنامه ریزي دقیق و منظم به حمایت تجربی و مالی این افراد می پردازد. در این راستا سرمایه گذاران
مکران و کارشناسان این مجموعه در فعالیت هاي مختلف استارتاپی به ویژه صنایع دریایی، به طور دقیق ارزیابی هاي لازم بر روي
کسب و کار، عملکرد بهتر تیم، تجهیزات مورد نیاز و مباحث فنی مهم در جهت توسعه بازاري محصول مورد نظر را انجام داده و بدین
ترتیب بهترین پیشنهادها (استارتاپ ها) را به متقاضیان سرمایه ارائه می دهند. همچنین این مجموعه از نگرانی سرمایه گذاران کاسته
و به آن ها کمک می کند تا با کمترین ریسک در استارتاپ ها مشارکت داشته باشند. بعد از سرمایه گذاري نیز مجموعه مکران به

 
صورت دقیق بر روي استارتاپ ها نظارت داشته و به رشد و توسعه استارتاپ کمک خواهد کرد. 

دکتر نصیري قیداري، رئیس دانشگاه شهید بهشتی نیز در این مراسم ضمن اشاره به آنکه در چند روز گذشته پروژه هاي متعددي در
پردیس عباسپور افتتاح شده است گفت: استقبال جوانان از مراکز نوآوري و کارآفرینی و حضور و فعالیت نخبگان در استارتاپ ها، مایه

 
امیدواري است. 

رئیس دانشگاه شهید بهشتی از برنامه هاي بلندمدت دانشگاه شهید بهشتی براي توسعه پردیس فنی و مهندسی شهیدعباسپور خبر
داد و تاکید کرد: پردیس فنی و مهندسی شهید عباسپور دانشگاه شهید بهشتی با برخورداري از اعضاي هیات علمی متخصص، جوانان
مستعد و نخبه و زیرساخت ها و فضاهاي فیزیکی منحصربه فرد، شرایط مطلوبی براي حضور و فعالیت مراکز نوآوري و کارآفرینی دارد؛
به مدد وجود این بسترهاي مناسب، توسعه پارك علم فناوري دانشگاه شهید بهشتی در پردیس فنی و مهندسی شهید عباسپور در



 
دستور کار مدیریت کلان دانشگاه شهید بهشتی قرار گرفت. 

 
 

وي ادامه داد: با تصویب هیات امناء دانشگاه شهید بهشتی، 10هکتار از مجموع 50 هکتار مساحت پردیس فنی و مهندسی عباسپور به
طرح توسعه و گسترش پارك علم و فناوري، اختصاص یافته است و با فراهم آمدن بسترهاي لازم، فرایند استقرار مراکز و شرکت هاي
نوآور و استارتاپ ها آغاز شده است. براساس چشم اندازهاي ترسیم شده امیدواریم در آینده نزدیک این پردیس به قطب مهندسی و
نوآوري و پارك علم و فناوري فعال در آن، به برترین پارك علم و فناوري شرق تهران تبدیل شود. حضور اعضاي هیات علمی
متخصص و دانشجویان با انگیزه و حمایت هاي مدیران کشور از جمله معاونت محترم علمی و فناوري ریاست جمهوري، بازوهاي

پرتوان ما در رسیدن به این افق هستند.



صعود دلار در معاملات خارجی

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1400/04/25

ارزش دلار مقابل سایر ارزها افزایش پیدا کرد. نوشته صعود دلار در معاملات خارجی اولین بار در جهان صنعت نیوز. پدیدار
شد.

 
ارزش دلار مقابل سایر ارزها افزایش پیدا کرد. 

به گزارش جهان صنعت نیوز:   روابط بین چین و آمریکا بار دیگر
متشنج شده است. پس از آنکه وزارت بازرگانی آمریکا از تحریم
شماري از شرکت هاي چینی به اتهام ارتباط آن ها با ارتش چین
و نقض حقوق بشر خبر داد، حالا قانون گذاران آمریکایی به دنبال
ممنوع اعلام شدن هرگونه تجارت شرکت هاي این کشور با

 
استان سین کیانگ هستند. 

در طرف دیگر اما وزارت خارجه چین با تمجید از اقدام روسیه در به صفر رساندن سهم دلار از ذخایر ارزي صندوق ثروت ملی گفته

 
است همکاري هاي خود با روسیه را در حوزه ارزي و کاهش وابستگی به دلار افزایش خواهد داد.  

باقی ماندن جریان ورودي سرمایه خارجی به چین در سطحی خوب باعث خواهد شد تا یوان موقعیت خوب خود مقابل دلار را کماکان
حفظ کند. داده هاي منتشر شده از سوي وزارت بازرگانی چین نشان می دهد سرمایه گذاري خارجی مستقیم در چین در 6 ماه
نخست امسال به 607.84 میلیارد یوان رسیده که این رقم در مقایسه با مدت مشابه منتهی به سال قبل 33.9 درصد افزایش نشان
می دهد. بیشترین افزایش سرمایه گذاري خارجی طی این مدت مربوط به کشورهاي آ. سه. آن با 50.7 درصد و اتحادیه اروپا با 10.3

 
درصد بوده است.   

اما با تشدید شکاف بین روند واکسیناسیون در کشورهاي توسعه یافته و در حال توسعه، تقاضا براي دارایی هاي امن بار دیگر افزایش
پیدا کرده است. مقامات سازمان بهداشت جهانی از رهبران کشورهاي توسعه یافته خواسته اند مازاد واکسن در کشورهاي خود را به
کشورهاي نیازمند اختصاص دهند. این درخواست پس از آن مطرح می شود که در برخی از کشورها، احتمال تزریق دوز سوم به افراد

 
مطرح شده اما بسیاري از نهادهاي معتبر اعلام کرده اند افرادي که دو دوز واکسن تزریق کرده اند نیازي به دوز سوم ندارند.   

تزریق نقدینگی و اعتبارات به بازارهاي مالی به ویژه بازار ارز توسط سیاست گذاران پولی در جهان ادامه دارد تا از خروج قدرتمند از
رکود کرونایی اطمینان حاصل شود. بانک هاي مرکزي ژاپن، آمریکا و اروپا کماکان برنامه خرید اوراق قرضه خود را ادامه می دهند و
در چین نیز بانک مرکزي این کشور از تزریق مجدد 150 میلیارد دلار به بازار خبر داد که به اعتقاد برخی از کارشناسان براي رفع

 
نگرانی فعالان بازارهاي مالی و سرمایه گذاران بین المللی از کاهش سرعت رشد اقتصادي این کشور بوده است.   



بانک مرکزي چین در تازه ترین اقدامات خود براي ثبات بخشی به بازار ارز تصمیم گرفت تا نرخ ذخیره قانونی بانک ها را کاهش دهد.
این تصمیم پس از آن صورت می گیرد که نرخ تورم چین در 12 ماه منتهی به ژوین به مثبت 1.1 درصد رسید. این نرخ تورم که
0.2 درصد کمتر از  تورم ماه قبل بوده، بیش از همه تحت تأثیر افزایش تورم بخش حمل و نقل قرار گرفته که تورم آن به مثبت 5.8

 
درصد افزایش پیدا کرده است. این کمترین تورم ثبت شده سه ماه اخیر در چین بوده است.   

بانک مرکزي آمریکا با اقرار به فشار تورمی اعلام کرده در کوتاه مدت ریسک هاي قیمتی افزایش یافته است و تا زمانی که زنجیره
تامین به شرایط عادي بازنگردد، روند صعودي نرخ تورم ادامه خواهد داشت. بانک مرکزي آمریکا در گزارش خود که براي کمیته
خدمات مالی کنگره ارسال کرده است، با بیان اینکه نرخ تورم در کوتاه مدت بالاي دو درصد باقی خواهد ماند، بار دیگر بر توانایی خود

 
در مهار و در دست داشتن ابزارهاي کافی براي بازگرداندن آن به محدوده هدف گذاري شده دو درصدي تاکید کرده است. 

 در خبري بد براي اقتصاد آمریکا به ویژه در زمانی که نرخ تورم وضعیت نگران کننده اي دارد، شمار متقاضیان دریافت مزایاي
بیکاري تا هفته نخست ماه ژوییه با 2000 نفر افزایش نسبت به هفته قبل به 373 هزار نفر رسید که این رقم، بالا ترین رقم ثبت شده
سه هفته اخیر محسوب می شود. طبق اعلام وزارت کار آمریکا، بیشترین میزان افزایش تقاضاي دریافت مزایا مربوط به لوییزیانا بوده

 
است. تاکنون 155 میلیون آمریکایی واکسن کرونا دریافت کرده اند اما بازار کار تا بازگشت به نقطه اوج خود فاصله دارد.   

همزمان با بیشتر شدن شمار مبتلایان به کرونا و پیدایش انواع جهش یافته جدید، سازمان بهداشت جهانی در بیانیه اي به کشورهاي
مختلف هشدار داده است که در برداشتن محدودیت هاي کسب و کارها و مقررات قرنطینه اي احتیاط بیشتري از خود به خرج دهند.
تنها در یک هفته نخست ماه ژوییه میزان ابتلا به کرونا در اروپا به نسبت هفته قبل آن 33 درصد بیشتر شده است. واریانت دلتاي

 
ویروس کرونا که در هند منجر به مرگ و میر بسیاري از افراد شده اکنون به نوع غالب در اروپا و آمریکا تبدیل شده است. 

رشد نسبتا خفیف بخش خدمات آمریکا در ماه ژوئن انتظار فعالان بازار را براي پایان سریع تر به سیاست هاي محرك بانک مرکزي
این کشور افزایش داده است. بخش خدمات به ویژه در زیرمجموعه توزیع کالا دچار وقفه رشد قابل توجهی شده که بخشی از این
مساله به کمبود اقلام مورد نیاز وارداتی بر می گردد. از طرف دیگر در اروپا نیز شاخص اطمینان فعالان تجاري به وضعیت اقتصادي
آلمان به عنوان بزرگ ترین اقتصاد اروپا در هفته نخست ماه ژوییه پس از سه رشد مثبت متوالی بار دیگر به محدوده منفی بازگشته

 
است.   

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه
گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به
صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي

 
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم بیاید. این افزایش می تواند به بیشتر شدن اشتغال زایی کمک کند.   

تاکنون بیش از 189 میلیون و 470 هزار و 522 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین چهار میلیون و 78 هزار و 411
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 623 هزار و 867 نفر، برزیل با 537

 
هزار و 498 نفر، هند با 412 هزار و 558 نفر، مکزیک با 235 هزار و 507 نفر و پرو با 194 هزار و 752 نفر بوده است. 

جین فولی &– استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک &– گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون
روي بازار ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین
معامله گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک



 
کرونا است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است.   

 
شاخص دلار 

شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.25 درصد افزایش نسبت

 
به روز گذشته در سطح 92.638 واحد بسته شد. 

نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.088 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي

 
نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.22 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.382 دلار مبادله شد. یورو 0.23 درصد

 
پایین رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.180 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.06 درصد افزایش به 110.044 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا

 
به ازاي 1.346 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.460 یوان چین اعلام شد. 

 
 -
-



ریل گذاري قشم در مسیر توسعه پایدار

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1400/04/25

بازدید مدیر حوزه مدیرعامل و جمعی از معاونان و مدیران سازمان منطقه آزاد قشم از پروژه هاي دوره هفتم افتتاحیه ریاست

 
جمهوري: ریل گذاري قشم در مسیر توسعه پایدار  

به گزارش شما و اقتصاد: در پی تاکیدات علی درویش پور رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم درخصوص بررسی
آخرین وضعیت پروژه هاي دوره هفتم افتتاحیه ریاست جمهوري درجزیره قشم، مدیر حوزه مدیرعامل به اتفاق معاونین اقتصادي و
سرمایه گذاري و فرهنگی، اجتماعی و گردشگري و جمعی از مدیران این سازمان ضمن بازدید از تعدادي از این پروژه ها، آخرین

 
وضعیت و نحوه پیشرفت آنها را بررسی و با مجریان و دست اندرکاران این پروژه ها گفت و گو کردند. 

 
آنچه دیگران میخوانند : 

 
- همسر جوان امیر جدیدي کیست ؟ + تصاویر 

 
- کتک کاري فیروز کریمی در برنامه حامد آهنگی | فیلم 

 
- سلفی جذاب هومن سیدي و دختر زیبا + عکس 

 
- نوید محمدزاده تصویر بدون آرایش همسرش را منتشر کرد + عکس 

به گزارش شما و اقتصاد:  امیرآبادي مدیر حوزه مدیرعامل، فریدون فدایی دولت معاون اقتصادي و سرمایه گذاري، مهدي زارعی معاون
فرهنگی، اجتماعی و گردشگري، فرج طهماسبی مدیر فنی و زیربنایی، علیرضا امري کاظمی مدیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی و حسین مرادي مدیر روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم در ایستگاه اول این بازدیدها از مراکزغواصی و

 
تفریحات دریایی « یاس قشم » و « حامیان خلیج فارس قشم » بازدید کردند. 



 
 

براساس این گزارش مرکز غواصی و تفریحات دریایی یاس قشم که با مدیریت یک بانوي کارآفرین با سرمایه گذاري 30 میلیارد ریالی
بخش خصوصی شامل شاتل، جت اسکی، پاراسل و غواصی فان و آموزشی راه اندازي می شود، 10 نفر به صورت مستقیم و 20 نفر به

 
صورت غیرمستقیم اشتغالزایی می کند. 

مرکز غواصی و تفریحات دریایی حامیان خلیج فارس قشم نیز که با سرمایه گذاري 50میلیارد ریالی بخش خصوصی با تمرکز بر
آموزش تخصصی غواصی در رشته هاي مختلف و ارائه انواع تفریحات دریایی راه اندازي می شود، زمینه اشتغال 15 نفر به صورت

 
مستقیم و 10 نفر به صورت غیرمستقیم را فراهم می سازد. 

 
 

محل استحصال سایت گردشگري در کناره اسکله بهمن قشم دومین ایستگاه این بازدیدها بود که قرار است در زمینی به مساحت

 
13هکتار این سایت با انتقال مواد حاصل از لایروبی حوضچه اسکله بهمن آماده سازي شود. 

این گزارش حاکیست که مجموعه تفریحی ورزشی دفاري واقع در روستاي دفاري ایستگاه بعدي این بازدیدها بود که در زمینی به

 
وسعت 20هزار متر مربع ساخته می شود. 

این مجموعه که توسط شوراي اسلامی روستاي دفاري با مشارکت سازمان منطقه آزاد قشم احداث می شود شامل پارك خانواده،



 
زمین هاي فوتبال، فوتسال، والیبال و بسکتبال و افزون بر 22 عدد آلاچیق گردشگري می شود. 

 
 

شرکت تولیدي نگین عطرآرا قشم واقع در شهرك صنعتی طولا ایستگاه بعدي بازدیدهاي مدیر حوزه مدیرعامل سازمان منطقه ازاد
قشم، معاون اقتصادي و سرمایه گذاري، مدیر صنعت، معدن و تسهیل تولید و مدیر روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد
قشم بود که در دو سالن مجموعا با 500مترمربع زیربنا و سرمایه گذاري 70میلیارد ریالی بخش خصوصی با 14 نفر اشتغالزایی به

 
تولید عطر، ادوکلن، تروم مو، دئودرانت و اسپري می پردازد. 

براساس این گزارش دو واحد آب شیرین کن با ظرفیت تولید روزانه هرکدام چهار هزار و در مجموع  هشت هزار مترمکعب آب شیرین
و یک واحد تولید بخار با ظرفیت تولید 230تن بخار در روز واقع در محل شرکت قشم مولد ایستگاه بعدي این بازدیدها بود که با
سرمایه گذاري 16 میلیون دلاري بخش خصوصی و اشتغالزایی 25 نفر به صورت مستقیم و 80 نفر به صورت غیر مستقیم ساخته می

 
شود. 

شناور ناکو با 350 تن ظرفیت در شرکت لنج سازي کامران سازه قشم با سرمایه گذاري 15میلیارد ریالی بخش خصوصی آخرین
ایستگاه بازدیدهاي مدیر حوزه مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم و همراهان وي بود که با اشتغالزایی 200نفردر دست ساخت است.

 
  

گفتنی است این پروژه ها همراه با تعدادي دیگر از پروژه ها در دور هفتم افتتاحیه هاي ریاست جمهوري به صورت ویدیوکنفرانسی

 
توسط رییس جمهوري اسلامی ایران در منطقه آزاد قشم افتتاح می شود. 

روابط عمومی سازمان منطقه آزاد قشم



صعود دلار در معاملات جهانی

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1400/04/25

ایران اکونومیست- ارزش دلار مقابل سایر ارزها افزایش پیدا کرد.

به نقل از رویترز، روابط بین چین و آمریکا بار دیگر متشنج
شده است. پس از آنکه وزارت بازرگانی آمریکا از تحریم
شماري از شرکت هاي چینی به اتهام ارتباط آن ها با ارتش
چین و نقض حقوق بشر خبر داد، حالا قانون گذاران
آمریکایی به دنبال ممنوع اعلام شدن هرگونه تجارت

 
شرکت هاي این کشور با استان سین کیانگ هستند. 

در طرف دیگر اما وزارت خارجه چین با تمجید از اقدام
روسیه در به صفر رساندن سهم دلار از ذخایر ارزي صندوق
ثروت ملی گفته است همکاري هاي خود با روسیه را در

 
حوزه ارزي و کاهش وابستگی به دلار افزایش خواهد داد. 

باقی ماندن جریان ورودي سرمایه خارجی به چین در سطحی خوب باعث خواهد شد تا یوان موقعیت خوب خود مقابل دلار را کماکان
حفظ کند. داده هاي منتشر شده از سوي وزارت بازرگانی چین نشان می دهد سرمایه گذاري خارجی مستقیم در چین در 6 ماه
نخست امسال به 607.84 میلیارد یوان رسیده که این رقم در مقایسه با مدت مشابه منتهی به سال قبل 33.9 درصد افزایش نشان
می دهد. بیشترین افزایش سرمایه گذاري خارجی طی این مدت مربوط به کشورهاي آ. سه. آن با 50.7 درصد و اتحادیه اروپا با 10.3

 
درصد بوده است. 

اما با تشدید شکاف بین روند واکسیناسیون در کشورهاي توسعه یافته و در حال توسعه، تقاضا براي دارایی هاي امن بار دیگر افزایش
پیدا کرده است. مقامات سازمان بهداشت جهانی از رهبران کشورهاي توسعه یافته خواسته اند مازاد واکسن در کشورهاي خود را به
کشورهاي نیازمند اختصاص دهند. این درخواست پس از آن مطرح می شود که در برخی از کشورها، احتمال تزریق دوز سوم به افراد

 
مطرح شده اما بسیاري از نهادهاي معتبر اعلام کرده اند افرادي که دو دوز واکسن تزریق کرده اند نیازي به دوز سوم ندارند. 

تزریق نقدینگی و اعتبارات به بازارهاي مالی به ویژه بازار ارز توسط سیاست گذاران پولی در جهان ادامه دارد تا از خروج قدرتمند از
رکود کرونایی اطمینان حاصل شود. بانک هاي مرکزي ژاپن، آمریکا و اروپا کماکان برنامه خرید اوراق قرضه خود را ادامه می دهند و
در چین نیز بانک مرکزي این کشور از تزریق مجدد 150 میلیارد دلار به بازار خبر داد که به اعتقاد برخی از کارشناسان براي رفع

 
نگرانی فعالان بازارهاي مالی و سرمایه گذاران بین المللی از کاهش سرعت رشد اقتصادي این کشور بوده است. 

بانک مرکزي چین در تازه ترین اقدامات خود براي ثبات بخشی به بازار ارز تصمیم گرفت تا نرخ ذخیره قانونی بانک ها را کاهش دهد.
این تصمیم پس از آن صورت می گیرد که نرخ تورم چین در 12 ماه منتهی به ژوین به مثبت 1.1 درصد رسید. این نرخ تورم که 0.2



درصد کمتر از تورم ماه قبل بوده، بیش از همه تحت تأثیر افزایش تورم بخش حمل و نقل قرار گرفته که تورم آن به مثبت 5.8 درصد

 
افزایش پیدا کرده است. این کمترین تورم ثبت شده سه ماه اخیر در چین بوده است. 

بانک مرکزي آمریکا با اقرار به فشار تورمی اعلام کرده در کوتاه مدت ریسک هاي قیمتی افزایش یافته است و تا زمانی که زنجیره
تامین به شرایط عادي بازنگردد، روند صعودي نرخ تورم ادامه خواهد داشت. بانک مرکزي آمریکا در گزارش خود که براي کمیته
خدمات مالی کنگره ارسال کرده است، با بیان اینکه نرخ تورم در کوتاه مدت بالاي دو درصد باقی خواهد ماند، بار دیگر بر توانایی خود

 
در مهار و در دست داشتن ابزارهاي کافی براي بازگرداندن آن به محدوده هدف گذاري شده دو درصدي تاکید کرده است. 

در خبري بد براي اقتصاد آمریکا به ویژه در زمانی که نرخ تورم وضعیت نگران کننده اي دارد، شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري
تا هفته نخست ماه ژوییه با 2000 نفر افزایش نسبت به هفته قبل به 373 هزار نفر رسید که این رقم، بالا ترین رقم ثبت شده سه
هفته اخیر محسوب می شود. طبق اعلام وزارت کار آمریکا، بیشترین میزان افزایش تقاضاي دریافت مزایا مربوط به لوییزیانا بوده است.

 
تاکنون 155 میلیون آمریکایی واکسن کرونا دریافت کرده اند اما بازار کار تا بازگشت به نقطه اوج خود فاصله دارد. 

همزمان با بیشتر شدن شمار مبتلایان به کرونا و پیدایش انواع جهش یافته جدید، سازمان بهداشت جهانی در بیانیه اي به کشورهاي
مختلف هشدار داده است که در برداشتن محدودیت هاي کسب و کارها و مقررات قرنطینه اي احتیاط بیشتري از خود به خرج دهند.
تنها در یک هفته نخست ماه ژوییه میزان ابتلا به کرونا در اروپا به نسبت هفته قبل آن 33 درصد بیشتر شده است. واریانت دلتاي

 
ویروس کرونا که در هند منجر به مرگ و میر بسیاري از افراد شده اکنون به نوع غالب در اروپا و آمریکا تبدیل شده است. 

رشد نسبتا خفیف بخش خدمات آمریکا در ماه ژوئن انتظار فعالان بازار را براي پایان سریع تر به سیاست هاي محرك بانک مرکزي
این کشور افزایش داده است. بخش خدمات به ویژه در زیرمجموعه توزیع کالا دچار وقفه رشد قابل توجهی شده که بخشی از این
مساله به کمبود اقلام مورد نیاز وارداتی بر می گردد. از طرف دیگر در اروپا نیز شاخص اطمینان فعالان تجاري به وضعیت اقتصادي
آلمان به عنوان بزرگ ترین اقتصاد اروپا در هفته نخست ماه ژوییه پس از سه رشد مثبت متوالی بار دیگر به محدوده منفی بازگشته

 
است. 

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه
گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به
صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي

 
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم بیاید. این افزایش می تواند به بیشتر شدن اشتغال زایی کمک کند. 

تاکنون بیش از 189 میلیون و 470 هزار و 522 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین چهار میلیون و 78 هزار و 411
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 623 هزار و 867 نفر، برزیل با 537

 
هزار و 498 نفر، هند با 412 هزار و 558 نفر، مکزیک با 235 هزار و 507 نفر و پرو با 194 هزار و 752 نفر بوده است. 

جین فولی - استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک - گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون روي بازار
ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین معامله
گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک کرونا

 
است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است. 



 
شاخص دلار 

شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.25 درصد افزایش نسبت

 
به روز گذشته در سطح 92.638 واحد بسته شد. 

نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.088 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي

 
نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.22 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.382 دلار مبادله شد. یورو 0.23 درصد

 
پایین رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.180 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.06 درصد افزایش به 110.044 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا

 
به ازاي 1.346 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.460 یوان چین اعلام شد. 

ایسنا



اقدامات نظام بانکی در حمایت از محرومان

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1400/04/25

در مراسم تجلیل از «یاران اشتغال»، معاون اول رییس جمهوري از زحمات نظام بانکی کشور در حمایت از محرومان قدردانی
کرد و با اشاره به تجربیات دکتر کمیجانی، پذیرش سمت رییس کلی بانک مرکزي از سوي وي را فداکارانه برشمرد.

به گزارش ایران اکونومیست به نقل از روابط عمومی بانک
مرکزي، در آیین تجلیل از «یاران اشتغال» که به منظور تقدیر از حمایت هاي نظام بانکی کشور از اشتغال مددجویان کمیته امداد
امام خمینی(ره) و سازمان بهزیستی کشور با حضور معاون اول رییس جمهوري، رییس کل بانک مرکزي، رییس کمیته امداد و مدیران
عامل شبکه بانکی در بانک مرکزي برگزار شد، دکتر جهانگیري با بیان اینکه نقش بانک مرکزي در سیاستگذاري اقتصادي کشور و نیز
امور اجرایی مربوطه مهم و حیاتی است، گفت: این نهاد حتی یک روز نمی تواند بدون مسئول باشد و تصمیم هاي بانک مرکزي در

 
تمام شئونات اقتصادي کشور تاثیرگذار است. 

وي با اشاره به تجربیات، اطلاعات و دانش رییس کل جدید بانک مرکزي گفت: پذیرش این مسئولیت توسط دکتر کمیجانی در شرایط

 
کنونی فداکارانه و در راستاي منافع ملی بود. 

دکتر جهانگیري ضمن تقدیر از تلاش هاي دکتر همتی، رییس کل سابق بانک مرکزي افزود: با درنظر گرفتن جمیع موارد در شرایط

 
فعلی شخصی توانمندتر از دکتر کمیجانی براي اداره امور بانک مرکزي نداشتیم. 

معاون اول رییس جمهوري همچنین با سپاسگزاري از زحمات بانک مرکزي بابت تامین ارز واردات کالاهاي اساسی گفت: در سه سال
گذشته دشمنان با تمام توان به دنبال فروپاشی اقتصادي ایران بودند اما به فضل الهی و با مجموعه سیاستهاي اتخاذ شده به هدف

 
خود نرسیدند. 

 
نظام بانکی کشور پیشرو در حمایت از محرومان و اقشار ضعیف 

رییس کل بانک مرکزي در این مراسم با بیان اینکه مجموعه تلاش هاي دکتر همتی در راستاي تقویت سیاستگذاري پولی با توجه به

 
شرایط سخت سالهاي گذشته بسیار موثر بود، از زحمات ایشان قدردانی کرد. 



دکتر کمیجانی با اشاره به اینکه تسهیلات تکلیفی شبکه بانکی از 156 هزار میلیارد تومان سال گذشته به حدود 750 هزار میلیارد
تومان در سال جاري رسیده است، تصریح کرد: هر چند این تکالیف کار را براي بانک ها سخت می کند اما نظام بانکی کشور حمایت

 
از تولید و اشتغال را وظیفه اصلی خود می داند و در این راه از هیچ تلاشی دریغ نخواهد کرد. 

کمیجانی افزود: همچنین تسهیلات پرداختی بانک ها به بخش هاي اقتصادي در سال 99 نسبت به سال پیش از آن 63 درصد افزایش

 
یافته است و این میزان در سه ماهه اول امسال نیز نسبت به سه ماهه اول 99 افزایشی در حدود 71 درصد داشته است. 

رییس کل بانک مرکزي با تقدیر از بانکهایی که در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به افشار ضعیف جامعه فعال بوده اند، گفت:

 
پرداخت این تسهیلات هر چند سخت اما شیرین و ثمربخش است. 

 
 

وي ادامه داد: نظام بانکی کشور همواره در حمایت از مددجویان کمیته امداد و سازمان بهزیستی پیش قدم بوده است و بانک مرکزي

 
نیز دستورالعمل ها و اقدامات لازم در این خصوص را به سرعت ابلاغ و عملیاتی کرده است. 

کمیجانی با بیان این که سقف اعتبار ابلاغ شده براي کمیته امداد امام خمینی(ره) و سازمان بهزیستی در سال جاري 130 هزار
میلیارد ریال است گفت: این میزان در سال 97، 20 هزار میلیارد ریال بود که بیش از 91 درصد آن محقق شد. همچنین در سال هاي
98 و 99 به ترتیب 50 هزار میلیارد ریال و 80 هزار میلیارد ریال براي این منظور ابلاغ شده بود که به ترتیب 77 درصد و 93درصد

 
آن توسط بانکها پرداخت شد. 

 
تحریم، کرونا و کسري بودجه سه عامل عدم تعادل در اقتصاد ایران 

رییس کل بانک مرکزي گفت: در سه سال گذشته میانگین رشد نقدینگی ناشی از فشار تحریم ها و کسري بودجه دولت و شیوع کرونا

 
از میانگین بلند مدت آن فاصله گرفت که همین امر منجر به افزایش میانگین نرخ تورم در سه سال گذشته شده است. 

عالی ترین مقام بانک مرکزي با بیان اینکه آثار و تبعات این تحولات در شاخص ها و نماگرهاي کلان اقتصادي کشور اعم از نرخ تورم،
رشد اقتصادي و میزان اشتغال قابل رصد و ارزیابی است، تأکید کرد: نرخ تورم طی سال هاي اخیر متاثر از شکل گیري انتظارات منفی
در میان فعالان اقتصادي و جهش هاي متناوب نرخ ارز با روند افزایشی مواجه شد و سطوح به مراتب بالاتري را نسبت به متوسط نرخ
تورم ساختاري اقتصاد در دهه هاي اخیر تجربه کرد. از منظر تحولات رشد اقتصادي ما در سال هاي 1397 و 1398 شاهد کاهش



 
عملکرد حقیقی تولید ناخالص داخلی (به قیمت هاي ثابت 1390) به ترتیب معادل 5.4 و 6.5 درصد نسبت به سال قبل از آن بودیم. 

کمیجانی با بیان این که میانگین رشد تولید ناخالص داخلی کشور در دهه 90 بدون نفت یک درصد و با نفت صفر بوده است، گفت:
رشد اقتصادي کشور در سال 99 علی رغم تمام مشکلات و نیز فشار مضاعف کرونا 3.6 درصد مثبت بوده است و سیاست هاي اتخاذ

 
شده توانست بخشی از معضلات را کنترل و تلطیف کند. 

رییس کل بانک مرکزي ابراز امیدواري کرد: با به ثمر نشستن مذاکرات سیاسی و کاهش فشار تحریم ها، اقتصاد ایران به روال عادي

 
بازگردد و شاهد وضعیت بهتري باشیم. 

 
رئوس سیاست ها و برنامه هاي در دستور کار بانک مرکزي در افق پیش رو 

رئیس کل بانک مرکزي در ادامه به تشریح بسته سیاستی بانک مرکزي در سال 1400 پرداخت و افزود: تسلط سیاست مالی به

 
سیاست پولی ناشی از کسري بودجه دولت یکی از عیوب اقتصاد ایران است. 

کمیجانی با بیان اینکه مهار تورم و دستیابی به نرخ هاي پایین و باثبات از اهداف اصلی و داراي اولویت براي بسیاري از بانک هاي
مرکزي است، عنوان کرد: بر این اساس بانک مرکزي نیز عمدتاً با به کارگیري ابزارهاي نوین سیاست پولی و با کنترل رشد نقدینگی به
دنبال دستیابی به هدف یاد شده در چارچوب اقداماتی همچون تداوم سیاست هاي کنترل انتظارات تورمی و مهار تورم در چارچوب
توسعه عملیات بازار باز، تقویت ثبات مالی از طریق اعمال سیاست هاي احتیاطی کلان در نظام بانکی، تامین مالی کسري بودجه از
طریق غیر پولی و با استفاده از انتشار اوراق بدهی و افزایش سهم اوراق بدهی در ترازنامه بانک ها در راستاي اجراي موثر عملیات بازار

 
باز است. 

رئیس شوراي پول و اعتبار درخصوص اقدامات بانک در راستاي تحقق شعار سال تأکید کرد: این بانک در راستاي تحقق شعار سال و
به منظور حمایت هرچه بیشتر از واحدهاي تولیدي با اولویت تأمین سرمایه در گردش آن ها و به ویژه در صنایع پیشران و هدایت
هرچه موثرتر منابع شبکه بانکی کشور به سمت بخش هاي مولد اقتصادي را از مسیر اقداماتی همچون تداوم حمایت از تامین مالی
بنگاه هاي کوچک و متوسط (SMEs)، استمرار تامین مالی هدفمند زنجیره هاي تولید وتقویت تأمین مالی بخش مسکن در چارچوب

 
تبصره 18 قانون بودجه سال 1400 پیگیري خواهد کرد. 

دکتر کمیجانی همچنین با اشاره به نقش مهم سامانه نیما و بازار متشکل ارزي در مدیریت عرضه و تقاضاي واقعی حواله و اسکناس
ارز بر اساس ساز و کار بازار، گفت: مهم ترین گام در راستاي سیاست گذاري مطلوب ارزي و متوقف ساختن روند تنظیم نامناسب نرخ

 
واقعی ارز، حذف عوامل ایجاد کننده عدم تعادل هاي اقتصاد کلان، یعنی ناسازگاري میان سیاست هاي کلان اقتصادي است. 

کمیجانی تصریح کرد: پیگیري هدف کلیدي کنترل تورم و استقرار ثبات در نظام مالی مستلزم آن است که سیاست ارزي در ارتباط
تنگاتنگ با سیاست پولی قرار گیرد و ابزارهاي خاصی براي خارج ساختن مازاد درآمدهاي ارزي از جریان مصارف عمومی اقتصاد و

 
عقیم سازي آثار تغییر در درآمدهاي ارزي مهیا شود. 

وي ادامه داد: تحت این ملاحظات و با توجه به تداوم تحریم هاي اقتصادي اقدامات و برنامه هایی به منظور کمک برقراري تعادل در
جریان منابع و مصارف ارزي کشور، بازگشت نرخ ارز به مسیر تعادلی مبتنی بر مولفه هاي بنیادین اقتصاد و تامین پایدار نیاز کشور به

 
کالاهاي اساسی، مواد اولیه و واسطه اي وارداتی در دستور کار است. 



کمیجانی درباره برنامه و اقدامات بانک مرکزي در راستاي تحقق موارد فوق الذکر در حوزه ارزي، گفت: مساعدت به دولت در تامین ارز
مورد نیاز براي واردات کالاهاي اساسی، تقویت هماهنگی با وزارتخانه هاي ذي ربط در امر واردات (صمت، بهداشت و درمان و جهاد
کشاورزي) در راستاي مدیریت واردات متناسب با مقدورات ارزي کشور و فراهم کردن امکان تنوع و تسهیل در روش هاي برگشت ارز

حاصل از صادرات به منظور افزایش میزان برگشت ارز و ایفاي تعهدات ارزي صادرکنندگان از جمله این موارد است.



تدابیر گسترده اي براي ارتقاي خدمات شعب بانک توسعه تعاون اتخاذ شده

است

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1400/04/25

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تدابیر گسترده براي ارتقاي خدمات شعب بانک را تبیین نمود

به گزارش ایران اکونومیست، حجت اله مهدیان مدیرعامل
بانک توسعه تعاون در گفتگوي تلفنی با روساي شعب و
باجه هاي بانک اظهار داشت: شعب به عنوان مرکز ارائه
خدمات به مشتریان تحت حمایت و پشتیبانی واحدهاي
ستادي قرار دارند و کلیه فرآیندهاي ستاد با هدف تسهیل

 
و تسریع خدمات در شعب صورت می پذیرد. 

وي افزود: تقویت شعب به لحاظ امکانات خدمت رسانی،
ابلاغ آیین نامه ها و طراحی محصولات جدید در راستاي

 
گسترش دامنه خدمات بانکی انجام می شود. 

مهدیان در گفتگو با هادي ناصر رییس شعبه طارم زنجان،
حسن سعادتی رییس شعبه سربیشه استان خراسان جنوبی، زهرا قاسم پور رییس شعبه لنگرود استان گیلان، مهدي منصوري رییس
شعبه کردکوي استان گلستان، احمد سبحانی رییس شعبه ملاصدرا استان خراسان رضوي، گفت: با تلاش همکاران شبکه شعب طی
سه سال اخیر 26 هزار میلیارد ریال تسهیلات در طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري، 11 هزار میلیارد ریال قرض الحسنه ازدواج

 
جوانان، حدود 25 هزار میلیارد ریال تسهیلات موضوع بند الف تبصره 18 پرداخت شده است. 

مهدیان اهتمام همکاران در اجراي طرح هاي توسعه اي را ستودنی دانست و گفت: همچنین طی سال گذشته 10 هزار میلیارد ریال

 
به بنگاه هاي متوسط و کوچک معرفی شده تسهیلات پرداخت شده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون در تماس هاي تلفنی با حمید مصباح زالی رییس شعبه مرکزي تبریز، رضا زحمت کش رییس باجه
کوهبنان استان کرمان، محمدعلی آسیایی رییس شعبه استان گیلان و علی اصغر شفیعی رییس باجه دالاهو کرمانشاه بر اهمیت حفظ
سلامت همکاران و مشتریان در مقابل بیماري کرونا تأکید ورزید و افزود: با شرایط به وجود آمده رعایت چارچوب ها براي ایمنی

 
کارکنان و مشتریان و نیز صرفه جویی مصرف برق ضروري به نظر می رسد. 

در این گفتگوها مهدیان از سلامت همکاران و وضعیت منابع و مصارف شعب مطلع گردید و همکاران نیز پیشنهادها و راهکارهاي
تخصصی را در راستاي بهبود عملکرد و ارتقاي سطح خدمات به سمع مدیرعامل بانک رساندند.



فوري/ لاستیک سنگین کمیاب شد

شماره خبر:  215  |  تاریخ: 1400/04/25
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه
است و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم.

مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت گفت: در لاستیک هاي سیمی سنگین نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است

 
و براي خودکفایی 600 هزار حلقه کمبود تولید داریم. 

 
صنعت  

محسن صفدري مدیر دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت درباره میزان تولید لاستیک در سال گذشته گفت: ما در کشور 11 واحد
صنعتی تولید کننده تایر و تیوپ با ظرفیت اسمی تولید 450 هزار تن در سال داریم. این واحدها حدود 300 هزار تن تولید واقعی

 
دارند و بر اساس مجوز هاي صادره از وزارت صمت 15 هزار اشتغال در این صنعت داریم. 

او ادامه داد: در کل منطقه اي که ایران در آن قرار گرفته حدود 27 واحد صنعتی تولید کننده تایر وجود دارد و این به معناي سهم
41 درصدي ایران در کارخانجات تولید تایر در منطقه است. در کل دنیا 510 تولید کننده لاستیک وجود دارد و این آمارها نشان می

 
دهد کشور ما نقش زیادي در تولید لاستیک در دنیا دارند اما هنوز راه زیادي براي توسعه صنعت تایر داریم. 

صفدري با تاکید بر این که هنوز نیاز کشور به طور کامل در تولید تایر برطرف نشده است، گفت: در لاستیک هاي سیمی باري و
اتوبوسی نیاز کشور یک میلیون و 100 هزار حلقه است که تولید داخل آن به یکی از واحدهاي تولید لاستیک با تولید 300 هزار تن
محدود می شود. واحد دیگري هم با ظرفیت اسمی 300 هزار حلقه در سال احداث شده است. در مجموع امروز حدود 500 تا 600

 
هزار حلقه لاستیک در کشور کمبود داریم. لاستیک و تایر اتوبوسی سیمی یا اصطلاحا رادیال جزو اولویت هاي سرمایه گذاري ماست. 





اشتغالزایی در لنده با کشت 150هکتار گیاهان داروئی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1400/04/25

با توسعه کشت گیاهان داروئی در شهرستان لنده براي 210 نفر اشتغال مستقیم ایجاد شده است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
یاسوج، مراد مرادي پور مدیر نهاد آبادانی و پیشرفت لنده از
کشت بیش از 150 هکتار انواع گیاهان داروئی و اشتغالزایی

 
مستقیم براي بیش از 210 نفر در این شهرستان خبر داد. 

مراد مرادي پور گفت: در مطالعات تحلیلی منطقه توسط
تیم اشتغال بنیاد مستعفان در لنده و شرایط مناسب آب و هوایی کشت گیاهان دارویی در اسفند ماه 99 براي اولین بار این منطقه

 
آغاز شده است. 

 
او بیان کرد: عملکرد گیاهان داروئی در هر هکتار بین 500 تا 700 کیلو پیش بینی شده است. 

مدیر نهاد آبادانی و پیشرفت لنده گفت: پیش بینی شده در سال جاري بیش از 150 هکتار از مراتع این شهرستان زیر کشت گیاهان
دارویی برود.



ایجاد اشتغال براي فارغ التحصیلان دانشگاهی مستلزم تغییر جهت گیري هاي

ایجاد اشتغال در استان است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1400/04/25

محمدعلی طالبی گفت: راهکار حل مشکلات اقتصادي و اشتغال استان، پرداختن به مشاغلی است که مشکل اشتغال فارغ
التحصیلان بیکار دانشگاهی را رفع کند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از یزد، محمدعلی طالبی، استاندار یزد در جلسه ستاد
راهبري و مدیریت اقتصاد مقاومتی استان یزد با اشاره به
اهمیت بهره گیري استان از ظرفیت هاي بنیاد برکت،
گفت: در طول دو سه سال اخیر اقدامات و فعالیت هاي
خوبی با همکاري و حمایت بنیاد برکت در اکثر شهرستان

هاي استان یزد و به ویژه در شهرستان هاي محروم استان رقم خورد و حمایت هاي خوبی از کارآفرینان و متقاضیان اشتغال استان

 
سامان داده شد. 

او بر ایجاد اشتغال با اولویت اشتغالزایی براي جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی تاکید و خاطرنشان کرد: راهکار حل مشکلات
اقتصادي و اشتغال استان، پرداختن به مشاغلی است که مشکلات و دغدغه هاي مربوط به اشتغال فارغ التحصیلان بیکار دانشگاهی را
رفع کند لذا درصورتیکه چنین حمایت هاي ملی به سمت ایجاد اشتغال براي فارغ التحصیلان دانشگاهی هدایت شود بسیار مناسب و

 
ماندگار خواهد بود. 

استاندار یزد ادامه داد: ایجاد اشتغال در بخش دامپروري و کشاورزي اگرچه مزیت هایی از جمله ارزش افزوده را براي استان به همراه
دارد، اما هیچ مشکلی از اشتغال جوانان را حل نمی کند و بعضا سبب ورود نیرو هاي کارغیربومی و عمدتا اتباع بیگانه به استان شده

 
است که این موضوع می تواند تبعات خاصی را در ابعاد اجتماعی و امنیتی داشته باشد. 

طالبی با بیان اینکه ایجاد اشتغال براي جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی مستلزم تغییر جهت گیري هاي ایجاد اشتغال در استان
است، افزود: در این راستا باید ایجاد مشاغل مرتبط با حوزه دانش بنیان، علم و فناوري و نوآوري و پوشاك، که می تواند به ایجاد

 
اشتغال پایدار در استان کمک کند، پیگیري و دنبال شود. 

او با اشاره به عدم استفاده استان از ظرفیت هاي ستاد اجرایی فرمان امام (ره) و بنیاد برکت در سال هاي گذشته، بیان کرد: در
گذشته اثري از حضور ستاد اجرایی فرمان امام (ره) و بنیاد برکت در هیچ یک از فعالیت هاي استان مشاهده نمی شد، اما در دو سه
سال اخیر، جلسات متعددي با مدیران ستاد اجرایی، بنیاد برکت و سایر نهاد هاي مالی بزرگ کشور در تهران برگزار شد و زمینه

 
حضور و فعالیت آن ها در استان فراهم شد. 



استانداریزد در بخش دیگري از سخنانش به لزوم توسعه صنایع زیر دستی فولاد آلیاژِي و تکمیل حلقه هاي فولاد در استان اشاره و
خاطرنشان کرد: با وجود اینکه استان یزد تامین کننده عمده محصولات فولادي کشور در بخش هاي سنگ آهن، کنسانتره، گندله و
دیگر موارد است، اما بعضی از واحد هاي صنعتی استان به دلیل نیاز جدي به ورق در آستانه تعطیلی و ورشکستگی قرار گرفته اند و

 
براي تامین ورق مورد نیاز این واحد ها باید ورق را از دیگر استان ها تهیه کنیم. 

طالبی با بیان اینکه یکی از پیگیري هاي انجام شده در این راستا بحث ایجاد کارخانه تولید ورق در استان است، گفت: در حال حاضر
تقریبا مجوز ایجاد یک کارخانه تولید ورق صادر شده و آغاز عملیات اجرایی آن در حال پیگیري است همچنین براي توافقات اولیه

 
سرمایه گذاري در حوزه ورق براي راه اندازي یک کارخانه دیگر انجام شده است. 

او به درخواست انجمن ماشین سازي خانه صنعت، معدن و تجارت استان مبنی بر تخصیص زمین جهت استقرار متمرکز و منسجم
واحد هاي ماشین سازي اشاره و تصریح کرد: در بحث تامین زمین یا فضاي مورد نیاز براي واحد هاي ماشین سازي، مشکلی در استان
نداریم و اگر پیش از این نیز جهت تامین زمین براي ایجاد شهرك مستقل دولتی یا شهرك تخصصی غیردولتی پیگیري شده بود،

 
زمین و محل مشخصی براي واحد هاي قطعه سازي و ماشین سازي تعیین می شد. 

استاندار یزد خاطرنشان کرد: ضروري است حمایت هاي مورد نیاز این رسته اعلام شود تا حمایت هاي لازم براي توسعه آن ها صورت

 
بگیرد. 

طالبی در پایان بر تعیین تکلیف زمین مورد نیاز واحد هاي قطعه سازي و ماشین سازي ظرف یکی دو هفته آینده تاکید کرد.



شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شوند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1400/04/25

رسولیان گفت: با تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی بین بخش هاي خصوصی ایران و ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک
بین طرفین عملیاتی می شود.

به گزارش خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزي گروه
اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان،علی رسولیان معاون وزیر
صمت در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري بین سازمان
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت
از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان که به صورت ارتباط
تصویري برخط برگزار شد، افزود: صنایع کوچک نقش

 
مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این اساس نیاز است تا بنگاه هاي کوچک و متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط با وجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشور ها باید

 
براي رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

 
بیشتر بخوانید 

- قیمت جوجه یکروزه همچنان بالاتر از نرخ مصوب/ گلایه مرغداران از کیفیت پایین نهاده هاي دامی رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع کشورمان را صنایع کوچک و
متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و تلاش داریم با به کارگیري

 
سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 

رسولیان یادآور شد: تا کنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي بیان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33 مرکز

 
خدمات فناوري و کسب و کار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب و کار

است که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) درحال اجراست. 



رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب و کار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون

 
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و ... ایجاد و اجرا شده است. 

وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تا کنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشور ها امضاء شده

 
است. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقاء دهند و تداوم این همکاري ها منجر به

 
ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

شایان ذکر است، امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري

 
جمهوري ارمنستان امضاء شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکار هاي تجاري مناسب براي همه ذینفعان، ارتقاء و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.

پیش تر رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان افزود: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم مبادلات دو

 
کشور را افزایش داد. 

وي اضافه کرد: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقاء دهد.



نابسامانی ها در بازار مرغ اوج گرفت &– خبرگزاري مهر | اخبار ایران و جهان

منبع: تجهیز نیوزشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1400/04/25

به گزارش خبرنگار مهر، در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این
محصول هشدار می دادند، بی توجهی مسئولان به این هشدارها، منجر به اوج گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است.

گزارشات میدانی خبرنگار مهر نشان می دهد که قیمت مرغ که از مدت ها قبل در بازار (...)

نابسامانی ها در بازار مرغ اوج گرفت &– خبرگزاري مهر |
اخبار ایران و جهان به گزارش خبرنگار مهر، در حالی که از
مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید
مرغ در کشور و بازار این محصول هشدار می دادند، بی
توجهی مسئولان به این هشدارها، منجر به اوج گرفتن

 
نابسامانی ها در بازار شده است. 

گزارشات میدانی خبرنگار مهر نشان می دهد که قیمت
مرغ که از مدت ها قبل در بازار دو نرخی شده بود، مجدداً

روند صعودي در پیش گرفته و قیمت آن در مراکز خرده فروشی به 36 هزار و 500 تومان و بعضاً بیشتر، رسیده در حالی که نرخ
مصوب این کالا 24 هزار و 900 تومان است ضمن اینکه عرضه آن نیز نسبت به هفته هاي قبل محدودتر شده و آن طور که مردم
اظهار می کنند براي خرید این کالا مجبور هستند به چندین مرکز خرید مراجعه کنند. در میادین میوه وتره بار هم که عرضه مرغ به
قیمت مصوب بصورت روزانه در حال انجام است، از یک سو میزان عرضه کاهش یافته و از سوي دیگر افزایش رجوع مردم به میادین

 
براي خرید به نرخ مصوب، موجب شکل گیري صف هاي طولانی در میادین شده است. 

 
فروردین 1400؛ هشدار مرغداران درباره وضعیت جوجه یک روزه 

هشدار فعالان صنعت طیور درباره وضعیت تولید مرغ از اواخر فروردین سال جاري شروع شد و در تاریخ 28 فروردین ماه 1400 بود
که کانون سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزارت خانه هاي جهاد کشاورزي و صمت با اشاره به شکل گیري بازار سیاه جوجه
گوشتی، اعلام کرد: اگر قیمت جوجه یک روزه تا هفته آینده به قیمت مصوب نرسد، این تشکل صنفی مسئولیتی درباره کاهش تولید

 
مرغ ندارد. (جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید) 

 
اردیبهشت 1400؛ انتقاد مرغداران از عدم کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید و سرکوب نرخ مرغ 

 
13 اردیبهشت 1400 نیز مرغداران در نامه اي به کاظم خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي خواستار کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید شدند. 

کانون سراسري مرغداران گوشتی کشور در این نامه ضمن انتقاد از دخالت دولت در بازار مرغ و سرکوب قیمتی این کالا، خواستار
کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید مرغ شد و تاکید کرد که اعلام آمار ساختگی و ادعاهاي غیر واقعی در خوب نشان دادن شرایط و

عملکرد دولت، واقعیت را تغییر نمی دهد. (جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید) 



همچنین در تاریخ 16 اردیبهشت 1400، حبیب اسداله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی با بیان اینکه افزایش قیمت
مؤلفه هاي تولید، بازار مرغ را بی ثبات می کند، گفت: بعد از اینکه دولت با تأخیر چندماهه، یازدهم فروردین ماه با اصلاح قیمت، نرخ
هر کیلوگرم مرغ زنده را 17 هزار و 100 تومان و مرغ گرم را 24 هزار و 900 تومان اعلام کرد انتظار این بود که قیمت مؤلفه هاي

 
تولید افزایش نیابد، اما این انتظار برآورده نشد. (جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید) 

 
خرداد 1400؛ هشدار تولیدکنندگان درباره بازار نابسامان جوجه یک روزه و لزوم اتخاذ تدابیر لازم از سوي دولت 

اواخر خرداد ماه سالجاري نیز، حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: نرخ

 
مصوب جوجه یک روزه گوشتی 4,200 تومان است اما جوجه با این قیمت یافت نمی شود. 

وي با بیان اینکه مسئولان باید در کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید، تدابیر بیشتري اتخاذ و این مساله را مدیریت کنند، گفت: افزایش
قیمت مؤلفه هاي تولید، افزایش قیمت تمام شده را به دنبال دارد و به دلیل سرکوب قیمتی که از سوي دولت براي محصول نهایی
اتفاق می افتد، گاهاً تولیدکنندگان زیان می کنند به طور مثال بعد از تصویب و اعلام قیمت 24900 تومانی تاکنون ما شاهد افزایش
15 تا 20 درصدي قیمت مؤلفه هاي تولید مانند جوجه، ذرت، سویا، حمل و ریز مغذي ها بوده ایم اما این اثرات را در قیمت فعلی
مرغ نمی بینیم و اصلاح قیمت صورت نگرفته است. البته برخی از این افزایش قیمت مؤلفه ها مانند جوجه مربوط به عدم نظارت و

 
سودجویی در بازار است که متأسفانه دولت نسبت به آن بی تفاوت است. (جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید) 

 
تیر 1400؛ مرغداران با کمبود نهاده هاي دامی مواجه هستند 

اوایل تیر ماه جاري، محمد یوسفی، رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه در حال
حاضر مشکل اصلی تولید کمبود نهاده هاي دامی است، گفت: در حال حاضر بحث اصلی که مطرح است، مسئله بودن و نبودن است.
زمانی که دان در اختیار مرغداران قرار نگیرد، جوجه ریزي نیست و براساس برنامه ریزي و پیش بینی هاي انجام شده، صورت نخواهد
گرفت و واحدهاي مرغ مادر نیز تولید خود را کاهش می دهند. بنابراین این احتمال وجود دارد که با کاهش شدید تولید مواجه شویم.

 
(جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید) 

همچنین در تاریخ 13 تیر 1400، کانون سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزیر جهاد کشاورزي خواستار بازنگري در قیمت
مصوب مرغ با توجه به افزایش نرخ مؤلفه هاي تولید شدند و اعلام کردند که قیمت مرغ اصلاح نشود، تولید آن کاهش می یابد.

 
(جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید) 

 
گرماي هوا، مشکلات تولید را تشدید کرد 

در کنار مشکلات مذکور، گرماي شدید هوا نیز مزید بر علت شده تا تولید مرغ در هفته هاي اخیر دچار چالش جدي شود و قیمت آن
روند صعودي را پیش بگیرد، در همین زمینه حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی در گفتگو با خبرنگار

 
مهر با بیان اینکه طی هفته هاي اخیر، تولید مرغ دچار چالش هاي جدي شده است، 

کاهش تولید، تلفات و عدم وزن گیري مناسب مرغ ها را بخاطر استرس گرمایی از جمله این چالش ها عنوان و اضافه کرد: گرماي

 
شدید علاوه بر اینکه باعث شده مرغ ها به وزن مناسب نرسند، باعث ایجاد تلفات در جمعیت آنها نیز شده است. 



این فعال بخش خصوصی همچنین با اشاره به تداوم کمبود جوجه یک روزه از بی توجهی مسئولین به این مسأله انتقاد کرد و گفت:

 
ماه هاست که با کمبود و گرانی جوجه یک روزه مواجه هستیم و این مشکل کماکان پابرجاست. 

اسداالله نژاد با بیان اینکه قیمت جوجه یک روزه هم اکنون بالاي 7500 تومان است، افزود: این در حالی است که نرخ مصوب جوجه

 
یک روزه گوشتی 4200 تومان است. 

 
سرکوب قیمت تولید را کاهش داد 

وي همچنین از سیاست دولت در سرکوب قیمت مرغ علیرغم افزایش قیمت نهاده ها انتقاد کرد و افزود: بعد از اینکه قیمت مرغ 24
هزار و 900 تومان تعیین شد، هم شاهد افزایش نرخ مصوب نهاده ها بودیم و هم قیمت جوجه یک روزه افزایش شدید داشته اما نرخ

 
مصوب مرغ تغییري نکرده و دولت به بهانه حمایت از مصرف کنندگان، زیر بار اصلاح قیمت نمی رود که منطقی نیست. 

این فعال بخش خصوصی تأخیر بیش از یک ماه در بارگیري نهاده هاي دامی را پس از خرید این محصولات، از دیگر مشکلات

 
مرغداران عنوان کرد. 

با توجه به اتفاقاتی که سال گذشته در حوزه تولید و تأمین مرغ رخ داد، انتظار می رفت که دولتمردان با اصلاح مجموع سیاست
گذاري ها در این حوزه، زمینه رونق تولید در این صنعت را فراهم کنند اما تداوم سیاست هاي غلط سه سال گذشته اکنون بار دیگر
بحران تازه اي را در این صنعت رقم زده است که هم منجر به بحران تولید شده، هم مصرف کنندگان را متضرر کرده است چرا که
کاهش تولید و کاهش عرضه مرغ به بازار، منجر به افزایش شدید قیمت شده است. در حالی که اگر دولت از سرکوب قیمت دست
برمی داشت و بر قیمت دستوري خود پافشاري نمی کرد، قیمت مرغ اندکی افزایش می یافت اما تولید در وضعیت رونق و حفظ
اشتغال ادامه می یافت و با وفور عرضه مرغ به بازار، مردم به این ماده پروتئینی به راحتی دسترسی پیدا می کردند. اما اکنون با تداوم

 
سیاست هاي غلط دولت، احتمال اینکه دولت ناچار شود با صرف منابع ارزي کشور، به واردات روي بیاورد بالاست. 

نکته قابل توجه و عجیب در این میان، بی توجهی مسئولان به وضعیت تولید داخل، بحث اشتغال زایی و حفظ منابع ارزي کشور است
و به نظر می رسد هشدارها و مباحث کارشناسی که مطرح می شود براي مسئولان اهمیت ندارد و همواره تنها اقدام محکمی که از
مسئولان در زمینه تنظیم بازار شاهد هستیم ممنوعیت ناگهانی صادرات یا واردات کالا به کشور است که این اقدامات نیز معمولاً راه به
جایی نمی برد و علاوه بر اینکه تولیدکننده نابود می شود، مصرف کننده نیز زیان بزرگی می کند. بدیهی است اصرار به تداوم سیاست
هاي غلط سه سال گذشته اکنون دیگر نمی تواند ناشی از ناآگاهی یا بی اطلاعی باشد و جاي سوال دارد که چرا عده اي کمر به

نابودي صنعت دام و طیور کشور بسته اند.



صعود دلار در معاملات خارجی

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1400/04/25

ارزش دلار مقابل سایر ارز ها افزایش پیدا کرد.

روابط بین چین و آمریکا بار دیگر متشنج شده است. پس از آنکه وزارت بازرگانی آمریکا از تحریم شماري از شرکت هاي چینی
به اتهام ارتباط آن ها با ارتش چین و نقض حقوق بشر خبر داد، حالا قانون گذاران آمریکایی به دنبال ممنوع اعلام شدن هرگونه

 
تجارت شرکت هاي این کشور با استان سین کیانگ هستند. 

در طرف دیگر، اما وزارت خارجه چین با تمجید از اقدام روسیه در به صفر رساندن سهم دلار از ذخایر ارزي صندوق ثروت ملی گفته

 
است همکاري هاي خود با روسیه را در حوزه ارزي و کاهش وابستگی به دلار افزایش خواهد داد. 

باقی ماندن جریان ورودي سرمایه خارجی به چین در سطحی خوب باعث خواهد شد تا یوان موقعیت خوب خود مقابل دلار را کماکان
حفظ کند. داده هاي منتشر شده از سوي وزارت بازرگانی چین نشان می دهد سرمایه گذاري خارجی مستقیم در چین در 6 ماه
نخست امسال به 607.84 میلیارد یوان رسیده که این رقم در مقایسه با مدت مشابه منتهی به سال قبل 33.9 درصد افزایش نشان
می دهد. بیشترین افزایش سرمایه گذاري خارجی طی این مدت مربوط به کشور هاي آ. سه. آن با 50.7 درصد و اتحادیه اروپا با 10.3

 
درصد بوده است. 

اما با تشدید شکاف بین روند واکسیناسیون در کشور هاي توسعه یافته و در حال توسعه، تقاضا براي دارایی هاي امن بار دیگر افزایش
پیدا کرده است. مقامات سازمان بهداشت جهانی از رهبران کشور هاي توسعه یافته خواسته اند مازاد واکسن در کشور هاي خود را به
کشور هاي نیازمند اختصاص دهند. این درخواست پس از آن مطرح می شود که در برخی از کشورها، احتمال تزریق دوز سوم به افراد

 
مطرح شده، اما بسیاري از نهاد هاي معتبر اعلام کرده اند افرادي که دو دوز واکسن تزریق کرده اند نیازي به دوز سوم ندارند. 

تزریق نقدینگی و اعتبارات به بازار هاي مالی به ویژه بازار ارز توسط سیاست گذاران پولی در جهان ادامه دارد تا از خروج قدرتمند از
رکود کرونایی اطمینان حاصل شود. بانک هاي مرکزي ژاپن، آمریکا و اروپا کماکان برنامه خرید اوراق قرضه خود را ادامه می دهند و
در چین نیز بانک مرکزي این کشور از تزریق مجدد 150 میلیارد دلار به بازار خبر داد که به اعتقاد برخی از کارشناسان براي رفع

 
نگرانی فعالان بازار هاي مالی و سرمایه گذاران بین المللی از کاهش سرعت رشد اقتصادي این کشور بوده است. 

بانک مرکزي چین در تازه ترین اقدامات خود براي ثبات بخشی به بازار ارز تصمیم گرفت تا نرخ ذخیره قانونی بانک ها را کاهش دهد.
این تصمیم پس از آن صورت می گیرد که نرخ تورم چین در 12 ماه منتهی به ژوین به مثبت 1.1 درصد رسید. این نرخ تورم که 0.2
درصد کمتر از تورم ماه قبل بوده، بیش از همه تحت تأثیر افزایش تورم بخش حمل و نقل قرار گرفته که تورم آن به مثبت 5.8 درصد

 
افزایش پیدا کرده است. این کمترین تورم ثبت شده سه ماه اخیر در چین بوده است. 

بانک مرکزي آمریکا با اقرار به فشار تورمی اعلام کرده در کوتاه مدت ریسک هاي قیمتی افزایش یافته است و تا زمانی که زنجیره
تامین به شرایط عادي بازنگردد، روند صعودي نرخ تورم ادامه خواهد داشت. بانک مرکزي آمریکا در گزارش خود که براي کمیته



خدمات مالی کنگره ارسال کرده است، با بیان اینکه نرخ تورم در کوتاه مدت بالاي دو درصد باقی خواهد ماند، بار دیگر بر توانایی خود

 
در مهار و در دست داشتن ابزار هاي کافی براي بازگرداندن آن به محدوده هدف گذاري شده دو درصدي تاکید کرده است. 

در خبري بد براي اقتصاد آمریکا به ویژه در زمانی که نرخ تورم وضعیت نگران کننده اي دارد، شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري
تا هفته نخست ماه ژوییه با 2000 نفر افزایش نسبت به هفته قبل به 373 هزار نفر رسید که این رقم، بالا ترین رقم ثبت شده سه
هفته اخیر محسوب می شود. طبق اعلام وزارت کار آمریکا، بیشترین میزان افزایش تقاضاي دریافت مزایا مربوط به لوییزیانا بوده است.

 
تاکنون 155 میلیون آمریکایی واکسن کرونا دریافت کرده اند، اما بازار کار تا بازگشت به نقطه اوج خود فاصله دارد. 

همزمان با بیشتر شدن شمار مبتلایان به کرونا و پیدایش انواع جهش یافته جدید، سازمان بهداشت جهانی در بیانیه اي به کشور هاي
مختلف هشدار داده است که در برداشتن محدودیت هاي کسب و کار ها و مقررات قرنطینه اي احتیاط بیشتري از خود به خرج دهند.
تنها در یک هفته نخست ماه ژوییه میزان ابتلا به کرونا در اروپا به نسبت هفته قبل آن 33 درصد بیشتر شده است. واریانت دلتاي

 
ویروس کرونا که در هند منجر به مرگ و میر بسیاري از افراد شده اکنون به نوع غالب در اروپا و آمریکا تبدیل شده است. 

رشد نسبتا خفیف بخش خدمات آمریکا در ماه ژوئن انتظار فعالان بازار را براي پایان سریع تر به سیاست هاي محرك بانک مرکزي
این کشور افزایش داده است. بخش خدمات به ویژه در زیرمجموعه توزیع کالا دچار وقفه رشد قابل توجهی شده که بخشی از این
مساله به کمبود اقلام مورد نیاز وارداتی بر می گردد. از طرف دیگر در اروپا نیز شاخص اطمینان فعالان تجاري به وضعیت اقتصادي
آلمان به عنوان بزرگ ترین اقتصاد اروپا در هفته نخست ماه ژوییه پس از سه رشد مثبت متوالی بار دیگر به محدوده منفی بازگشته

 
است. 

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه
گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به
صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي

 
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم بیاید. این افزایش می تواند به بیشتر شدن اشتغال زایی کمک کند. 

تاکنون بیش از 189 میلیون و 470 هزار و 522 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین چهار میلیون و 78 هزار و 411
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشور هاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 623 هزار و 867 نفر، برزیل با 537

 
هزار و 498 نفر، هند با 412 هزار و 558 نفر، مکزیک با 235 هزار و 507 نفر و پرو با 194 هزار و 752 نفر بوده است. 

جین فولی - استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک - گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون روي بازار
ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین معامله
گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک کرونا

 
است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است. 

 
شاخص دلار 

شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارز هاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.25 درصد افزایش نسبت

 
به روز گذشته در سطح 92.638 واحد بسته شد. 



نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.088 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازار هاي ارزي

 
نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارز هاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.22 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.382 دلار مبادله شد. یورو 0.23 درصد

 
پایین رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.180 دلار رسید. 

 
ارز هاي آسیایی 

در معاملات بازار هاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.06 درصد افزایش به 110.044 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا
به ازاي 1.346 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.460 یوان چین اعلام شد.



سهم 130میلیارد تومانی مازندران از تسهیلات صندوق کارآفرینی امید

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1400/04/25

عضو هیات مدیره صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: سهم استان مازندران از تسهیلات صندوق کارآفرینی امید تاکنون
130میلیارد تومان بوده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز مازندران، اصحابی
عضو هیات مدیره صندوق کارآفرینی امید کشور در مراسم
معارفه سرپست جدید صندوق کارآفرینی امید مازندران، با
اشاره به اینکه براي قدرت مانور بیشتر خدمتگذاري به
مردم؛ تعطیلی در برنامه هاي صندوق معنی ندارد
پاکدستی را یکی از اولویت هاي شاخص انتخاب مدیران در

 
صندوق کارآفرینی دانست. 

او افزود: در جهت تسهیل در فرایند پرداخت تسهیلات، اختیارات استاندار افزایش پیدا کرده است و به همین خاطر مدیران منطقه اي

 
را در 9 منقطه کشور تعیین کردیم که تصویب طرحها در سطح استان تصمیم گیري شود. 

عضو هیات مدیره صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: در طول اجراي قانون توسعه ملی نزدیک به 3هزار میلیارد تومان تسهیلات در

 
سطح کشور توسط صندوق کارآفرینی امید پرداخت و قریب به 73هزار فرصت شغلی فراهم شده است. 

اصحابی در خصوص سهم استانی این تسهیلات افزود: در مازندران نیز در این مدت 130میلیارد تومان تسهیلات از سوي صندوق

 
کارآفرینی پرداخت شده و نزدیک به 2هزار و 100نفر اشتغالزایی فراهم شده است. 

او با اشاره به جذب یک و نیم میلیارد دلاري اعتبار صندوق بعداز سال96 از صندوق توسعه ملی به نگاه مثبت و حمایتی مقام معظم
رهبري اشاره کرد و گفت: 47درصد دریافت کنندگان تسهیلات صندوق کارآفرینی را زنان تشکیل می دهند که نشان از اعتماد به

 
نفس بالاي آنان دارد. 

عضو هیات مدیره صندوق کشوري با اشاره به اجراي خوب طرح هر روستا یک محصول یا روستاي بدون بیکار در مازندران گفت:

 
400روستا در کشور را در این خصوص هدفگذاري کرده ایم و بنا داریم این رقم را به دوبرابر برسانیم. 

اصحابی از حمایت صندوق کارآفرینی کشور به 2500واحد بومگردي خبرداد و افزود: حمایت از مراکز رشد با انعقاد تفاهم نامه هاي

 
همکاري با تمامی دانشگاه هاي سراسر کشور در دستور ویژه صندوق قرار دارد که اولویت با جوانان تحصیلکرده بیکار است. 

در این مراسم محمدرضا حاتمی به عنوان سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید مازندران معرفی شد. 
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بررسی طرح ممنوعیت انتصاب مدیران چند تابعیتی در کمیسیون امنیت

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1400/04/25

بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی در دستور کار
جلسات کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در هفته آینده قرار دارد.

بررسی طرح ممنوعیت انتصاب مدیران چند تابعیتی در
کمیسیون امنیت بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب
مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با
کشورهاي خارجی در دستور کار جلسات کمیسیون امنیت

 
ملی و سیاست خارجی مجلس در هفته آینده قرار دارد. 

اعتمادآنلاین| بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی در

 
دستور کار جلسات کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در هفته آینده قرار دارد. 

به گزارش مهر، کمیسیون هاي تخصصی مجلس شوراي اسلامی، شنبه، یک شنبه، دوشنبه و سه شنبه هفته آینده تشکیل جلسه

 
خواهند داد. 

 
کمیسیون اصل نود: اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
بررسی "طرح اصلاح موادي از قانون دیوان محاسبات کشور" در اصل نود 

 
نشست عمومی کمیسیون براي بررسی گزارش هاي تهیه شده جهت قرائت از تریبون مجلس 

 
نشست هیأت رئیسه و رؤساي کمیته هاي کمیسیون 

 
نشست با رؤساي سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور و سازمان امور اراضی 

کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري: طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و

 
دانشگاه ها 

 
طرح الزام دولت به تعیین سرفصل «جنایات استکبار جهانی» در کتب درسی مدارس و دانشگاه ها 



طرح الحاق سه تبصره به ماده (4) قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی در دانشگاه ها و مراکز آموزش

 
عالی کشور 

 
نشست هیأت رئیسه کمیسیون 

 
کمیسیون اجتماعی: دعوت از مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 

بررسی طرح استفساریه تبصره (1) ماده 103 قانون مدیریت خدمات کشوري با حضور نمایندگان سازمان اداري و استخدامی کشور،

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه
با حضور نمایندگان قوه قضائیه، سازمان اداري و استخدامی کشور، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه ها و سازمان هاي

 
مرتبط. 

جلسه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی گزارش کمیته تعاون در خصوص «طرح تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمرانی
شهرستانی و استانی» (ثبت 228) و «طرح اصلاح ماده 5 قانون تأسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی» (ثبت 332)

 
با حضور نمایندگان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان برنامه و بودجه کشور و سایر دستگاه هاي مرتبط 

دعوت از مدیرعامل محترم سازمان تأمین اجتماعی و مدیرعامل محترم سازمان بیمه سلامت ایران به منظور ارائه گزارش در خصوص
حذف دفترچه هاي کاغذي درمان و نیز ارائه گزارش سازمان تأمین اجتماعی در خصوص نحوه اجراي وجوه تخصیص داده شده در بند
(و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور در خصوص بیمه هاي اجتماعی قالیبافان، بافندگان فرش، صیادان شمال و جنوب

 
و... 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی در خصوص توانمندسازي زنان سرپرست خانوار و بررسی و ارزیابی اقدامات به عمل آمده در

 
راستاي اجراي تبصره 16 قانون بودجه 1400 کل کشور 

جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی به منظور بررسی و شناسایی الگوي مداخله و ارتقاي شاخص هاي پیشرفت منطقه اي در حوزه

 
مسائل و آسیب هاي اجتماعی با اولویت زنان و خانواده 

جلسه فوق العاده کارگروه ویژه کمیسیون اجتماعی به منظور بررسی علل عدم اجراي کامل قوانین حوزه ایثارگران بویژه در خصوص

 
اجراي فوق العاده هاي ایثارگري و تبدیل وضعیت فرزندان استخدامی ایثارگران 

جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار به منظور ادامه بررسی طرح بیمه کارگران ساختمانی با حضور نمایندگان وزارت راه و
شهرسازي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور و سایر دستگاه هاي

 
مرتبط. 

 
کمیسیون اقتصادي: بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم 



دعوت از وزیر نیرو براي بررسی تقاضاي اعمال ماده (234) آئین نامه داخلی در خصوص «آثار گسترده اقتصادي نقض قوانین و

 
مقررات صنعت برق» و اتخاذ تصمیم براي ارسال موضوع به قوه قضائیه 

بررسی گزارش وضعیت شاخص هاي اقتصادي در پایان دولت دوازدهم جهت ارائه به صحن علنی بر اساس ماده (45) آئین نامه داخلی

 
مجلس 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون در خصوص بررسی اخبار روز و نحوه رسیدگی به طرح ها و لوایح 

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی: بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با

 
کشورهاي خارجی 

 
مروري بر آخرین اخبار و تحولات با حضور مسئولین محترم ذي ربط 

استماع گزارش جناب آقاي دکتر مالکی نماینده مردم زاهدان در خصوص آخرین وضعیت بهداشت و درمان استان سیستان و

 
بلوچستان 

ارائه خلاصه گزارش نشست فوق العاده کمیسیون به منظور بررسی قطعی مکرر آب و برق و تجمعات اعتراضی مردم در برخی از نقاط

 
کشور 

 
استماع گزارش نشست مشترك کمیسیون با مسئولین ذي ربط در خصوص تعرضات پهپادي به مراکز هسته اي کشور 

 
ادامه بررسی و جمع بندي نهایی طرح اصلاح قانون بسیج سازندگی 

 
مراسم قدردانی، تودیع و معارفه معاون حقوقی و امور مجلس نیروي انتظامی 

 
استماع گزارش رئیس کمیته روابط خارجی در خصوص دستاورهاي سفر گروه دوستی پارلمانی تهران - دمشق 

بررسی طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی" در امنیت ملی و

 
سیاست خارجی 

 
بررسی طرح حمایت همه جانبه از مراکز علمی و تحقیقاتی ضد استکباري و اشخاص زیان دیده از اقدامات دولت آمریکا 

 
بررسی طرح استقلال حراست نهادها و دستگاه هاي اجرایی 

 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها: بازدید اعضا کمیسیون از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 

 
بازدید اعضا کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها از نیروي انتظامی جمهوري اسلامی ایران 



 
بررسی اولویت هاي نظارتی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در اجلاسیه دوم دوره یازدهم 

کارگروه بررسی طرح اصلاح جدول حوزه هاي انتخابیه مجلس شوراي اسلامی با حضور نمایندگان پیشنهاد دهنده، کارشناس مرکز

 
پژوهش ها و دستگاه هاي اجرایی ذي ربط 

بررسی طرح ها و لوایح دستور کار کمیته هاي تخصصی (بررسی آمایش و توسعه استان ها- مدیریت شهري و روستایی- احزاب و

 
سازمان هاي مردم نهاد-شوراهاي اسلامی کشور-امنیت داخلی-مدیریت بحران) 

 
کمیسیون انرژي: بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

 
بازدید از مرکز دیسپاچینگ ملی 

بررسی درخواست جمعی از نمایندگان محترم مجلس در خصوص عملکرد وزارت نفت در تأسیس مؤسسه غیرتجاري پارك فناوري و

 
نوآوري نفت و گاز 

 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات: رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

جمع بندي و اتخاذ تصمیم پیرامون گزارش کمیته دیوان محاسبات و امور مالی مجلس در خصوص مشکلات ناشی از اجراي اجزا (1)

 
و (7) بند الف تبصره (12) قانون بودجه سال 1400( نحوه اعمال افزایش و تعیین سقف حقوق) 

بحث و بررسی پیرامون تصمیمات اتخاذ شده و اقدامات به عمل آمده در اجراي بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور

 
(موضوع همسان سازي حقوق بازنشستگان وموارد مندرج در جز (2) این بند به ویژه نظام رتبه بندي معلمان) 

 
ارائه گزارش و بحث و تبادل نظر پیرامون سامانه جامع بودجه ریزي، اعمال مصوبات و پایش و نظارت بر قوانین بودجه سنواتی 

 
رسیدگی به طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
رسیدگی به طرح انتقال آب از دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان 

 
ادامه رسیدگی به طرح احداث طرح هاي عمرانی دستگاه هاي اجرایی دولتی از طریق واگذاري و یا مشارکت با اشخاص دولتی 

 
ادامه بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضائیه 

 
ارزیابی بودجه هاي سنواتی در برنامه هاي توسعه 

کمیسیون بهداشت و درمان: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان در خصوص نحوه همکاري وزارت بهداشت با

 
سازمان جهانی بهداشت 



 
استماع گزارش مسئول کمیته دارو و غذا در خصوص آخرین وضعیت تولید و توزیع واکسن کرونا در کشور 

ادامه بررسی درخواست تعدادي از نمایندگان محترم در خصوص اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی (اجراي
ناقص جز «یک» بند (ج) تبصره 17 قانون بودجه 1399 موضوع حذف انواع دفترچه هاي کاغذي بیمه) با حضور مدیر عامل سازمان

 
تأمین اجتماعی و مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران 

 
بررسی استفساریه تبصره (1) ماده (103) قانون مدیریت خدمات کشوري 

 
بازدید از بیمارستان فوق تخصصی ولیعصر (عج) ناجا 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در خصوص نحوه همکاري

 
وزارتخانه مذکور با سازمان جهانی بهداشت ونحوه عملکرد مالی و بودجه اي و هزینه کرد آن وزارت در دوران کرونا 

 
بررسی مشکلات فعالان در حوزه تجهیزات پزشکی کشور و راهکارهاي اجرایی رفع آن در دولت آینده 

 
بررسی آخرین وضعیت واردات و تولید مواد اولیه دارو و نحوه تخصیص ارز به آن 

کمیسیون صنایع و معادن: بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي

 
صنعتی 

 
بررسی اخبار و اطلاعات واصله 

 
تبادل نظر و اخذ پیشنهادها، نظرات و راهکاري اعضاي محترم در خصوص اولویت هاي کاري کمیسیون 

 
جلسه هیأت رئیسه کمیسیون 

بررسی درخواست تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان از عملکرد سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی با حضور نمایندگان

 
متقاضی و وزیر صنعت معدن و تجارت و معاونین مربوط 

ادامه بررسی طرح اصلاح موادي از قانون معادن کشور و طرح هاي اصلاح ماده 24 قانون معادن مصوب سال 1377 و طرح استفساریه
تبصره 3 ماده 6 قانون اصلاح معادن مصوب 1390و طرح اصلاح مواد 9 و 15 قانون معادن با حضور مسئولان دستگاه هاي اجرایی

 
ذیربط، دیوان محاسبات کشور و کارشناسان مرکز پژوهش هاي مجلس و اتاق ایران 

 
کمیسیون عمران: بازدید از مرکز پدافند هوایی 

 
بازدید از مرکز پدافند هوایی 



 
بررسی اعتبارات قیر در قانون بودجه سال 1400 کل کشور و نحوه توزیع آن 

 
بررسی مواد ارجاعی طرح جهش تولید و تأمین مسکن اعاده شده از شوراي نگهبان 

 
کمیسیون فرهنگی: تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي 

تبیین پیش نویس طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي با حضور مسئولین و کارشناسان مرکز پژوهش

 
ها 

 
کمیسیون قضائی و حقوقی: بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی طرح اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي کشور 

 
بررسی لایحه مبارزه با قاچاق انسان و اعضاي بدن و مجازات عبور دهندگان غیرمجاز افراد از مرزهاي کشور 

 
بررسی لایحه تجارت 

بررسی طرح ممنوعیت خروج مسئولین و مدیران نظام جمهوري اسلامی پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپري شدن مراحل قانونی

 
کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست: بررسی آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها 

رسیدگی و نظارت بر روند برگشت اختیارات وزارت جهاد کشاورزي با توجه به اتمام زمان لغو قانون تمرکز وظایف و اختیارات مربوط
به بخش کشاورزي در وزارت جهاد کشاورزي در تاریخ 22/ 04/ 1400  با دعوت از وزیر محترم جهاد کشاورزي و سایر مدیران دستگاه

 
هاي اجرایی ذیربط 

بررسی تقاضاي تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان محترم از شرکت ملی کشت و صنعت و دامپروري پارس به استناد ماده (212)

 
آئین نامه داخلی مجلس 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت تولید مرغ و نوسانات قیمت مرغ با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

 
بررسی آخرین وضعیت خروج نهاده هاي دپو شده از انبارهاي بنادر و گمرکات و ارائه گزارش کمیته اعزامی از سوي 

 
کمیسیون به بندر امام خمینی در خصوص نهاده ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

بررسی تقاضاي تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان محترم از شرکت ملی کشت و صنعت و دامپروري پارس به استناد ماده (212)

 
آئین نامه داخلی مجلس 



 
نشست مشترك در خصوص اصول حاکم بر حکمرانی آب با دعوت از اساتید و مدیران دستگاه هاي ذیربط 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت قیمت خرید شیر خام از دامداري ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

رسیدگی و نظارت بر روند برگشت اختیارات وزارت جهاد کشاورزي با توجه به اتمام زمان لغو قانون تمرکز وظایف و اختیارات مربوط
به بخش کشاورزي در وزارت جهاد کشاورزي در تاریخ 22/ 04/ 1400  با دعوت از وزیر محترم جهاد کشاورزي و سایر مدیران دستگاه

 
هاي اجرایی ذیربط (دستور اضافه شده) 

 
بررسی و رسیدگی به آخرین وضعیت تولید مرغ و نوسانات قیمت مرغ با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط 

بررسی تقاضاي تحقیق و تفحص تعدادي از نمایندگان محترم از شرکت ملی کشت و صنعت و دامپروري پارس به استناد ماده 212

 
آئین نامه داخلی مجلس 

بررسی آخرین وضعیت خروج نهاده هاي دپو شده از انبارهاي بنادر و گمرکات و ارائه گزارش کمیته اعزامی از سوي کمیسیون به بندر
امام خمینی در خصوص نهاده ها با دعوت از مسئولین اجرایی ذیربط.



شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1400/04/25

فصل اقتصاد - معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل
همکاري بین بخش هاي خصوصی دو کشور ایران و ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك بین

طرفین عملیاتی و اجرایی شود.

فصل اقتصاد - معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز
امیدواري کرد با تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و
تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو کشور ایران و
ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی

 
مشترك بین طرفین عملیاتی و اجرایی شود. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از سازمان صنایع کوچک و
شهرك هاي صنعتی ایران، علی رسولیان در نشست امضاي

تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان که
به صورت ارتباط تصویري برخط برگزار شد، افزود: صنایع کوچک نقش مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این

 
اساس نیاز است تا بنگاه هاي کوچک و متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط با وجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشورها باید براي

 
رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع
کشورمان را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و

 
تلاش داریم با به کارگیري سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 

رسولیان یادآور شد: تا کنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي خاطرنشان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33

 
مرکز خدمات فناوري و کسب و کار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب و کار

 
است که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) درحال اجراست. 

رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب و کار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون

 
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و ... ایجاد و اجرا شده است. 

وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تا کنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشورها امضاء شده است.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقاء دهند و تداوم این همکاري ها منجر به



 
ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

شایان ذکر است، امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري

 
جمهوري ارمنستان امضاء شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکارهاي تجاري مناسب براي همه ذینفعان، ارتقاء و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.
پیش تر رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان افزود: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم مبادلات دو

 
کشور را افزایش داد. 

وي اضافه کرد: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقاء دهد.



وضعیت اشتغال در روستاها و مناطق عشایري استان بوشهر چگونه است؟

منبع: تسنیمشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه استان ها- در اجرا طرح هاي اشتغال روستایی و عشایري بیش از 5 هزار شغل پایدار در روستاها و مناطق عشایري
استان بوشهر ایجاد شد و متوسط درآمد روستائیان حاصل از فعالیت اشتغال زایی افزایش یافت.

گروه استان ها- در اجرا طرح هاي اشتغال روستایی و
عشایري بیش از 5 هزار شغل پایدار در روستاها و مناطق
عشایري استان بوشهر ایجاد شد و متوسط درآمد
روستائیان حاصل از فعالیت اشتغال زایی افزایش یافت. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بوشهر ، اشتغال، اجرا و
حمایت از طرح هاي اشتغال زایی و کارآفرینی یکی از
اولویت ها در راستاي رفع مشکلات جامعه است که طرح
هاي مهم بر اساس ظرفیت هاي مناطق شهري و روستایی

 
تدوین و عملیاتی شده است. 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر اساس قابلیت هاي روستاها و مناطق عشایري از طرح هاي اشتغال زایی حمایت می کند و

 
تسهیلات ویژه اي پرداخت می کند. 

 
روستاییان و عشایر از عوامل مهم و اثرگذار در روند توسعه اقتصادي هستند 

استان بوشهر در بخش هاي مختلف براي کارآفرینی و اشتغال زایی از ظرفیت هاي بالایی برخورد است که اجرا طرح اشتغال پایدار

 
روستایی و عشایري در دستور کار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر قرار گرفته است. 

در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها در کنار تقویت و حمایت از تولید و تداوم برنامه هاي جهش تولید، اداره کل تعاون، کار و
رفاه اجتماعی استان بوشهر ضمن فراهم کردن بازگشت واحدهاي راکد به چرخه تولید، زمینه اشتغال جوانان بیکار را فراهم کرده

 
است. 

 
تسهیلات بانک توسعه تعاون در طرح اشتغال روستایی به 26 هزار میلیارد ریال رسید 

 
جزئیات وضعیت اشتغال روستاییان/ بخش کشاورزي بیشترین آمار اشتغال را در روستاها دارد 

 
دولت 18 هزار میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال روستایی در نظر گرفته است/ بیکاري 1 میلیون روستایی 

یکی از دریافت کنندگان تسهیلات اشتغال زایی روستایی و عشایري استان بوشهر با بیان اینکه این وام ها نقش تاثیرگذار در حل
مشکلات اقتصادي و درآمدزایی روستاییان دارد اظهار داشت: قبلاً در روستا رونق اقتصادي حاکم نبود اکنون با پرداخت وام هاي کم



بهره ویژه اشتغال و اجرا طرح هاي تولیدي و خدماتی در روستاها ضمن استفاده از ظرفیت هاي مناطق در ماندگاري روستاییان

 
اثربخش است. 

 
بخش صنایع دستی و بوم گردي در روستاها و مناطق عشایري استان توسعه یافته است 

وي که از این وام براي رونق بخش صنایع دستی استفاده کرده بود گفت: پرداخت تسهیلات اشتغال زایی در این روستا سبب شد،
تولیدات صنایع دستی که به فراموشی سپرده شده بود رونق بگیرد و اکنون از شاخه هاي درخت خرما انواع حصیر و محصولات دیگر

 
تولید و به بازار عرضه می شود. 

یکی دیگر از فعالان حوزه گردشگري که از وام حوزه روستاییان و عشایري در بخش بوم گردي استفاده کرده بود گفت: پرداخت این

 
وام کم بهره سبب شد بخش گردشگري روستا فعال شود و اشتغال پایداري در حوزه بوم گردي فراهم شود. 

فعال دیگر در بخش کشاورزي که از این وام براي ایجاد گلخانه استفاده کرده بود خاطرنشان کرد: کشاورزي سنتی در این روستا به
سبب نبود آب کافی از بین رفته بود که با استفاده از وام بخش روستایی و عشایري، گلخانه براي تولید محصولات صیفی جات راه

 
اندازي شد که رونق خاصی در اشتغال و تولید محصولات ایجاد کرده است. 

طرح هاي فرآوري محصولات شیلات در یکی از روستاهاي ساحلی استان بوشهر از دیگر طرح ها است که اجرا آن سبب ایجاد اشتغال

 
پایدار و ماندگاري روستاییان در منطقه روستایی شده است. 

 
ایجاد سردخانه در اراضی کشاورزي، تکمیل زنجیره گوشت مرغ، احداث کارخانه جوجه کشی 

در این راستا توسعه سردخانه تکمیل زنجیره گوشت مرغ، احداث کارخانه جوجه کشی و طرح هاي مشاغل خانگی اجرا شده که

 
تسهیلات اشتغال روستایی در مناطق مرزي با سود بانکی 4 درصد و غیرمرزي 6 درصد پرداخت می شود. 

اجرا موفق طرح هاي پایدار اشتغال روستایی و عشایر، سبب کاهش مهاجرت به شهرها، ماندگاري در روستا و درآمدزایی، کمک به
اقتصاد و معیشت خانوارهاي روستایی، اشتغال زایی براي جوانان و کارجویان و حل معضل بیکاري در مناطق روستایی و عشایري شده

 
است. 

سرپرست اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر با اشاره به تخصیص تسهیلات براي اجرا طرح هاي اشتغال زایی در
روستاها و مناطق عشایري اظهار داشت: تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري علاوه بر اشتغال پایدار تسهیلات آن نیز پایدار

 
خواهد بود. 

 
تسهیلات براي اشتغال زایی افزون بر 5 هزار و 100 نفر پرداخت شد 

دبیر کارگروه اشتغال استان بوشهر با بیان اینکه از محل تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري بر اساس سامانه ناظر مبلغ 359
میلیارد تومان تسهیلات براي اشتغال زایی افزون بر 5 هزار و 100 نفر پرداخت شده است افزود: 75 درصد این تسهیلات در بخش
کشاورزي و زنجیره تولید، 15 درصد در بخش خدمات و 13 درصد بخش صنعت در روستاهاي استان بوشهر با سود بانکی 4 درصد در

 
مناطق مرزي و 6 درصد در مناطق غیر مرزي پرداخت شده است. 



مصدق کشاورزي، از وجود 108 میلیارد تومان منابع براي پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري براساس رسته فعالیت هاي
تعیین شده ملی خبر داد و گفت: از دستگاه هاي اجرایی استان بوشهر در خواست می شود طرح هاي اشتغال زایی و تولیدي

 
متقاضیان براي بررسی و تصویب به دبیرخانه اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر ارسال شود. 

وي بیان کرد: شوراي عالی اشتغال کشور براي طرح هایی که تا پایان اسفند سال گذشته در بانک ها و مؤسسات عامل مصوب شده اند
ولی تاکنون به سبب شرایط خاص اقتصادي نتوانستند به بهره برداري برسند با بررسی دقیق کارشناسی دستگاه اجرایی و ارسال به
دبیرخانه اشتغال این اداره کل براي بررسی در کمیته فنی طرح ها می توانند مشمول 40 درصد افزایش تسهیلات شوند مشروط بر

 
اینکه طرح به بهره برداري کامل برسد . 

سرپرست اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر از مدیران دستگاه هاي اجرایی خواست از فرصت هاي حمایتی صورت

 
گرفته براي اشتغال متقاضیان واجد شرایط اقدام کنند. 

 
با فراهم شدن اشتغال فارغ التحصیلان، دولت حق بیمه سهم کارفرما به مدت 2 سال پرداخت می کند 

کشاورزي با بیان اینکه در این سیاست حمایتی دولت حق بیمه سهم کارفرما به مدت 2 سال پرداخت می کند خاطر نشان کرد: دولت
براي واحدهایی که فارغ التحصیلان دانشگاهی که حداکثر 38 سال سن داشته باشند و کمتر از 36 ماه بیمه پرداخت کرده باشند در

 
صورت فراهم شدن اشتغال این فارغ التحصیلان دولت حق بیمه سهم کارفرما به مدت 2 سال پرداخت می کند. 

دبیر کارگروه اشتغال استان بوشهر تأکید کرد: این واحدها می تواند با فراهم کردن اشتغال متقاضیان واجد شرایط، از یارانه دستمزد به

 
میزان 30 درصد حقوق پایه قانون کار براي اشتغال جویندگان کار استفاده کنند. 

 
2 هزار و 800 طرح اشتغال زایی در روستاها و مناطق عشایري اجرا شد 

وي با بیان اینکه 2 هزار و 800 طرح اشتغال زایی در روستاها و مناطق عشایري با پرداخت تسهیلات کم بهره در این استان در 4

 
سال گذشته اجرا شده است خاطر نشان کرد: در این مدت 304 میلیارد تومان تسهیلات براي اشتغال 5 هزار نفر پرداخت شده است. 

تسهیلات مشاغل روستایی و عشایري ضمن اینکه سبب پایداري مشاغل در روستاها و جوامع عشایري می شود انجام کارهاي بزرگی

 
در بخش فعالیت هاي بوم گردي، تکمیل زنجیره مرغ و توسعه گلخانه ها در استان بوشهر به همراه داشته است. 

تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري فرصت ایجاد اشتغال پایدار و کارآفرینی در روستاها محسوب می شود که با شناسایی ظرفیت ها
و استعدادها زمینه رونق و پویایی روستاها فراهم می شود.



شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود

منبع: ایلناشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با تداوم همکاري هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل همکاري بین
بخش هاي خصوصی دو کشور ایران و ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك بین طرفین عملیاتی و

اجرایی شود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با تداوم همکاري
هاي اقتصادي و صنعتی و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو
کشور ایران و ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی

 
مشترك بین طرفین عملیاتی و اجرایی شود. 

به گزارش ایلنا به نقل از سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی
ایران، علی رسولیان در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري بین سازمان

صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان که به صورت ارتباط تصویري برخط
برگزار شد، افزود: صنایع کوچک نقش مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این اساس نیاز است تا بنگاه هاي کوچک

 
و متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط با وجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشورها باید براي

 
رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع
کشورمان را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و

 
تلاش داریم با به کارگیري سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 

رسولیان یادآور شد: تا کنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي خاطرنشان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33

 
مرکز خدمات فناوري و کسب و کار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب و کار

 
است که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) درحال اجراست. 

رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب و کار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون



 
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و ... ایجاد و اجرا شده است. 

وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تا کنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشورها امضاء شده است.

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقاء دهند و تداوم این همکاري ها منجر به

 
ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

شایان ذکر است، امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري

 
جمهوري ارمنستان امضاء شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکارهاي تجاري مناسب براي همه ذینفعان، ارتقاء و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.

پیش تر رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان افزود: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم مبادلات دو

 
کشور را افزایش داد. 

وي اضافه کرد: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقاء دهد.



احداث شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با تداوم و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی ایران و ارمنستان،
ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك بین طرفین اجرایی شود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با
تداوم و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی ایران و
ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی

 
مشترك بین طرفین اجرایی شود. 

به گزارش قدس آنلاین به نقل از سازمان صنایع کوچک و
شهرك هاي صنعتی ایران، علی رسولیان در نشست امضاي
تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك

هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان که به صورت ارتباط تصویري برخط برگزار شد، افزود: صنایع

 
کوچک نقش مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این اساس نیاز است تا بنگاه هاي کوچک و متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط با وجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشورها باید براي

 
رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع
کشورمان را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و

 
تلاش داریم با به کارگیري سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 

رسولیان یادآور شد: تا کنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي خاطرنشان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33

 
مرکز خدمات فناوري و کسب و کار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب و کار

 
است که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) در حال اجراست. 

رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب و کار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و … ایجاد و اجرا شده است. 



 
وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تا کنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشورها امضا شده است. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقا دهند و تداوم این همکاري ها منجر به ایجاد

 
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

شایان ذکر است، امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري

 
جمهوري ارمنستان امضا شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان، مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکارهاي تجاري مناسب براي همه ذي نفعان، ارتقا و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.

پیش تر رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان افزود: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم مبادلات دو

 
کشور را افزایش داد. 

وي اضافه کرد: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک

 
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقا دهد. 

انتهاي پیام/



دانشگاه در کنار آموزش به مهارت آموزي نیاز دارد

منبع: آناشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر گفت: وظیفه دانشگاه دیگر آموزش صرف نیست، بلکه
دانشگاه در کنار آموزش به مهارت آموزي هم می پردازد.

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر گفت: وظیفه دانشگاه دیگر آموزش صرف نیست، بلکه

 
دانشگاه در کنار آموزش به مهارت آموزي هم می پردازد. 

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي خبرگزاري آنا از شبستر،
آمینه صحرانورد در نشست شوراي راهبردي با رئیس شوراي
راهبري مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی نماینده
سازمان فنی وحرفه اي شبستر ضمن طرح شعار «هر دانشجو
یک مهارت» با بیان اینکه نگرش مسئولان ارشد دانشگاه آزاد
اسلامی به وظایف دانشگاه تغییر کرده است، اظهار کرد: اکنون
وظیفه دانشگاه دیگر آموزش صرف نیست، بلکه دانشگاه در کنار

 
آموزش به مهارت آموزي هم می پردازد. 

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر اضافه کرد: با این روند دانشجویان پس از فراغت از تحصیل
علاوه بر اخذ مدرك دانشگاهی موفق به کسب مهارت و اخذ گواهینامه هاي مهارتی با مدرك دانشگاهی خواهند شد و دانش

 
آموختگان علاوه بر اینکه صاحب شغل می شوند در جامعه هم اشتغال آفرینی خواهند کرد. 

دبیر شوراي راهبري مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر هم با استناد به مطالبه گري فارغ
التحصیلان به مهارت آموزي پس از فراغت از تحصیل، تشکیل این مرکز و وجود دانشکده مهارت و کارآفرینی دانشگاه آزاد اسلامی را

 
فرصتی ویژه براي توأم کردن مهارت در کنار تحصیل براي دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی و دانشگاه هاي دولتی و پیام نور دانست. 

صحرانورد به وجود طرح پویش که طرح کار در کنار تحصیل دانشجویان است، اشاره کرد و یادآور شد: این شورا می تواند براي آماده

 
سازي دانشجویان براي حضور در محیط واقعی کسب و کار نقش آفرینی داشته باشد. 

آمنه ملکی نژاد رئیس شوراي راهبري مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی نماینده سازمان فنی وحرفه اي هم به مراجعه
متعدد فارغ التحصیلان دانشگاهی به سازمان فنی وحرفه اي براي مهارت آموزي اشاره کرد و توضیح داد: جامعه و بازار کار علاوه بر
نیاز به تخصص و مدرك دانشگاهی به مهارت در آن رشته هم نیاز دارد تا فرد بتواند در رشته مورد علاقه کاربلد شده و جذب بازار کار

 
شود. 

به گزارش آنا، در پایان این جلسه مجوز رسمی مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی (TMC) دانشگاه آزاد اسلامی واحد



شبستر که با موافقت سازمان فنی و حرفه اي استان آذربایجان شرقی صادر شده بود توسط ملکی نژاد نماینده سازمان فنی وحرفه اي

 
تقدیم معاونت آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاداسلامی شبستر شد که در روزهاي آینده این مرکز افتتاح خواهد گرفت. 

انتهاي پیام/4078/



دوره هاي آموزش کسب و کار و دیجیتال مارکتینگ

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1400/04/25

آیا میدانید براي اینکه بتوانید در کسب و کار خودتان به
موفقیت برسید باید با عوامل مختلفی آشنا باشید. در
رسیدن به اهداف کسب و کار و موفقیت باید اطلاعات
جامعی داشته باشید که قطعاً بدون داشتن اطلاعات جامع
و کامل شما نمی توانید موفق شوید. عوامل مختلفی وجود
دارند که به عنوان عوامل موفقیت آمیز در کسب و کار
معرفی می شود که می توان به صورت خلاصه به هدفمند
بودن کسب و کار، داشتن خلاقیت و هوش کارآفرینی،

 
داشتن اعتماد به نفس و عزت نفس، استفاده از تکنولوژي و فناوري هاي جدید در کسب و کار و غیره اشاره نمود. 

اگر شما نتوانید در کسب و کار خودتان اعتماد به نفس و عزت نفس داشته باشید قطعاً به داشتن یک کسب و کار موفق نخواهید
رسید .در واقع هیچ شخصی بدون داشتن اعتماد به نفس و عزت نفس نمی تواند به یک کارآفرین تبدیل شود و شما حتماً باید قبل از
هر چیزي بر روي هدف هاي خودتان تاکید داشته باشید و ایده هایتان را باور کنید. اگر که میدانید که داراي عزت نفس و اعتماد به
نفس کافی نیستید و دوست دارید به شیوه هاي مختلف بتوانید آنها را به دست بیاورید کافیست از دوره هاي متفاوتی استفاده کنید
که براي رسیدن به آنها به شما کمک می کند. شما در دوره آموزشی عزت نفس و اعتماد به نفس که توسط مدرس بهزاد حسین

 
عباسی تدریس می شود شرکت کنید و به راحتی با اعتماد به نفس کافی براي کسب و کارتان اقدام کنید. 

در رسیدن به کسب و کار چه فاکتورهاي مهمی وجود دارد؟ عوامل متعدد دیگري نیز وجود دارند که به ما کمک می کنند تا بتوانیم
در کسب و کار خودمان موفق شویم مثلاً یکی دیگر از عوامل دیگر به اصول مذاکره وابسته است. داشتن هنر مذاکره در کسب و کار
یک مهارت محسوب می شود. صرفاً شما باید بتوانید به نوعی با مشتریان خودتان مذاکره کنید که علاوه بر این که مشتري جدیدي به
دست می آورید بلکه مشتریان قدیمی خود را نیز حفظ کنید و آنها را به یک مشتري وفادار تبدیل کنید. دوره بسته آموزش اصول
مذاکره مدرس بهزاد حسین عباسی به شما کمک می کند تا بتوانید به بهترین شکل ممکن مذاکره هاي کسب و کارتان را انجام

 
بدهید. 

در خصوص رسیدن به موفقیت در کسب و کار شرکت در دوره هاي متعددي همچون دوره آموزش اینستاگرام، مشاور بازاریابی ،
مشاور دیجیتال مارکتینگ ، مشاور فروش و.... میتواند براي شما موثر باشد. مثلا یکی دیگر از مواردي که نقش بسیار مهمی در

 
موفقیت کسب و کار شما داشته است استفاده از شبکه هاي اجتماعی براي معرفی کسب و کار است. 

اینستاگرام به عنوان یکی از بهترین اپلیکیشن هاي معرفی می شود که افراد می توانند در این اپلیکیشن کسب و کار خودشان را
معرفی کنند و محصولات متنوع شان را به نمایش بگذارند و حتی از نظرات و پیشنهادات مشتریانشان نیز مطلع باشند و یک راه



ارتباطی نیز محسوب می شود تا مدیران و فروشندگان با مشتریان ارتباط مستقیمی را برقرار کند. در این صورت استفاده از
اینستاگرام تنها به معنی نصب و راه اندازي یک پیج در خصوص کسب و کار نیست بلکه شما باید به صورت حرفه اي با انواع تکنیکها

 
و روشهاي آشنا باشید که موجب می شود که شما یک صفحه موفق در اینستاگرام داشته باشید. 

بسیاري از کاربران می گویند ما صفحه اولیه را ایجاد کرده اید اما پس از مدت زمان زیادي نتوانسته ایم مخاطبان هدف مان را جذب
کنیم به همین جهت استفاده از دوره آموزشی اینستاگرام به شما کمک می کند تا بتوانید در خصوص این اپلیکیشن اطلاعات
تخصصی و آموزش هاي جامع را کسب کنید که قطعاً در رسیدن شما به موفقیت نقش بسیار مهمی را ایفا خواهد کرد. یک کسب و

 
کار زمانی موفق می شود که بتواند علاوه بر بازاریابی عالی و مشاوره فروش بلکه تبلیغ خوبی را نیز براي خود در نظر بگیرد. 

پربیننده ترین از فشار تا قندخون تحت تاثیر یک قرص پیش فروش ایران خودرو ، فروش فوري هایما S7 پلاس با قیمت قطعی +
جدول تیرماه 1400 ثبت نام ایران خودرو (هایما S7 پلاس + شرایط) پیش فروش 11 محصول سایپا / فروش محصولات زامیاد بدون

قرعه کشی و محدودیت جزییات پرداخت حقوق و مزایاي فرهنگیان



شهرك هاي صنعتی مشترك بین ایران و ارمنستان احداث می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1400/04/25

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با تداوم و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی ایران و ارمنستان،
ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك بین طرفین اجرایی شود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد با
تداوم و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی ایران و
ارمنستان، ایجاد صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی

 
مشترك بین طرفین اجرایی شود. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از سازمان صنایع کوچک
و شهرك هاي صنعتی ایران، علی رسولیان در نشست
امضاي تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و
شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري
جمهوري ارمنستان که به صورت ارتباط تصویري برخط

برگزار شد، افزود: صنایع کوچک نقش مهمی در تولید ثروت و توزیع آن در اقتصاد دارند و بر این اساس نیاز است تا بنگاه هاي کوچک

 
و متوسط تقویت شوند. 

وي اضافه کرد: بنگاه هاي کوچک و متوسط با وجود مزایاي متنوع، اما با موانع و چالش هایی نیز مواجه اند که همه کشورها باید براي

 
رفع آن ها گام هاي اساسی بردارند. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: با توجه به این که 92 درصد صنایع
کشورمان را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می دهد، از تجربیات موفقی در سطوح دولتی و خصوصی در این زمینه برخورداریم و

 
تلاش داریم با به کارگیري سیاست هاي حمایتی، زیرساخت هاي لازم و فضاي رقابت پذیري را براي این بنگاه ها فراهم کنیم. 

رسولیان یادآور شد: تا کنون بیش از 820 شهرك و ناحیه صنعتی در ایران به بهره برداري رسیده و نزدیک به یک میلیون نفر در قالب

 
48 هزار واحد صنعتی مشغول به فعالیت هستند. 

وي خاطرنشان کرد: افزون بر 10 درصد این واحدها، صنایع با فناوري پیشرفته هستند که در کنار آن ها، 6 شهرك فناوري و 33

 
مرکز خدمات فناوري و کسب و کار ایجاد شده و افزون بر 500 مشاور در این مراکز مشغول به کارند. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: برنامه هاي حمایت از توسعه صنایع کوچک در چهار محور توسعه بازار، توسعه
کارآفرینی، تأمین مالی و توسعه صنعتی اجرایی می شود و یکی از مدل هاي حمایتی این سازمان، توسعه خوشه هاي کسب و کار

 
است که بر مبناي مدل یونیدو (سازمان توسعه صنعتی ملل متحد) در حال اجراست. 



رسولیان افزود: در 14 سال گذشته بیش از 450 خوشه کسب و کار و 140 پروژه توسعه خوشه صنعتی در زمینه هایی همچون

 
سرامیک، پوشاك، نفت و گاز، بسته بندي، قطعه سازي خودرو، کفش و … ایجاد و اجرا شده است. 

 
وي اضافه کرد: به منظور توسعه تجارب به دست آمده نیز تا کنون 32 تفاهم نامه همکاري بین ایران و دیگر کشورها امضا شده است. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ابراز امیدواري کرد طرفین با هدف اجرایی کردن
توافق ها و تسهیل همکاري بین بخش هاي خصوصی دو طرف، سطح همکاري ها را ارتقا دهند و تداوم این همکاري ها منجر به ایجاد

 
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی مشترك شود. 

شایان ذکر است، امروز تفاهم نامه همکاري بین سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و مرکز حمایت از سرمایه گذاري

 
جمهوري ارمنستان امضا شد. 

این تفاهم نامه همکاري به صورت ارتباط تصویري برخط به امضاي علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و لوان اوهانسیان، مدیرعامل مرکز حمایت از سرمایه گذاري جمهوري ارمنستان

 
رسید. 

توسعه همکاري هاي دوجانبه، ارائه راهکارهاي تجاري مناسب براي همه ذي نفعان، ارتقا و بهبود فضاي سرمایه گذاري و ایجاد یک
چارچوب عملیاتی به منظور تقویت و توسعه روابط تجاري قوي تر بین طرفین، از جمله اهداف یادداشت تفاهم همکاري یاد شده است.

پیش تر رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و ارمنستان گفت: تجارت ایران و ارمنستان در سال هاي گذشته تا 500 میلیون دلار در

 
نوسان بوده است. 

هرویک یاریجانیان افزود: با راه اندازي منطقه آزاد مقري در ارمنستان در جوار منطقه آزاد ارس در ایران، می توان حجم مبادلات دو

 
کشور را افزایش داد. 

وي اضافه کرد: این همجواري شرایط آزادانه تري را براي هر دو کشور براي تسهیل مبادلات فراهم می کند و می تواند در کمتر از یک
سال تجارت دو کشور را به یک میلیارد و 200 میلیون دلار ارتقا دهد.



تلاش یک هفته اي مسئولان براي افزایش آمار ازدواج و حجاب

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1400/04/25

هفته اي که گذشت مزین به بزرگداشت عفاف و حجاب، ازدواج و بهزیستی بود، اما تا زمانی که فعالیت دستگاه هاي مسئول
فرهنگی به هفته اي محدود و در حد نام گذاري ها باشد، نمی توان شاهد افزایش میزان ازدواج یا کیفیت زندگی افراد بود.

هفته اي که گذشت مزین به بزرگداشت عفاف و حجاب، ازدواج و بهزیستی بود، اما تا زمانی که فعالیت دستگاه هاي مسئول

 
فرهنگی به هفته اي محدود و در حد نام گذاري ها باشد، نمی توان شاهد افزایش میزان ازدواج یا کیفیت زندگی افراد بود. 

به گزارش ایکنا، سرویس اجتماعی خبرگزاري ایکنا طی هفته اي
که گذشت، اخبار مهمی همچون افزایش 5 درصدي آمار ازدواج
پس از 17 سال، نقش دولت سیزدهم در اجرایی سازي سند
تحول بنیادین، کدام اعمال جراحی در کرونا باید انجام شود،
توضیحات غلط و سخیفی که درباره ضرورت پوشش دادیم، ثبت
350 ازدواج به روش سنتی در سامانه «آدم و حوا»، شور دختران
انقلاب در حمایت از حجاب، حجاب را با زبان منطق بازگو و
تبلیغ کنیم، اجازه سفر کاروانی به عراق صادر شد، کودك کار
معلول باند قاچاق است، صداوسیما گلدان دارد اما بوق ندارد،
برگزاري 60 هزار زائر آماده مناسک حج تمتع شدند، 2075

خانواده تحت پوشش بهزیستی خانه دار شدند، انتشار گزیده اي از دستاوردهاي پژوهشی جهاددانشگاهی، نشانی پایگاه هاي تزریق

 
واکسن کرونا در کشور، برگزاري مراسم روز ملی ازدواج و ... را منتشر کرد که در ادامه به برخی از این اخبار اشاره می کنیم. 

 
افزایش 5 درصدي آمار ازدواج پس از 17 سال 

 
نشست خبري رئیس و دبیر ستاد ملی هفته ازدواج روز شنبه، 19 تیرماه در وزارت ورزش و جوانان برگزار شد. 

محمدمهدي تندگویان، معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان در این نشست، دو مسئله اقتصاد و فرهنگ را دو بخش پررنگ در
مسئله ازدواج دانست و گفت: از مجموع عملکرد سه سال اخیر دولت و بانک مرکزي باید تقدیر کرد. قبل از این، هم مدل پرداخت و
هم میزان پرداخت وام ازدواج به روز نبود ولی در چند سال اخیر این وام 10 برابر شده و پرداخت ها نیز به روز صورت می گیرد و

 
دیگر صف هاي انتظار طولانی مدت وام ازدواج نداریم. 

وي اعلام کرد: سال گذشته بعد از 17 سال که شیب ازدواج نزولی بود در مجموع کشوري پنج درصد رشد آمار ازدواج داشتیم که

 
نشان می دهد همفکري نهادهاي مسئول در این خصوص به نتیجه رسیده است. 



 
 

 
نقش دولت سیزدهم در اجرایی سازي سند تحول بنیادین 

حجت الاسلام والمسلمین حسین درودي، معاون امور استان هاي ستاد همکاري حوزه هاي علمیه و آموزش و پرورش، در یادداشتی
که در اختیار ایکنا قرار داده، به بررسی فرازهایی از سبک زندگی و نیز وصیت نامه شهید انصاري، اولین استاندار شهید انقلاب اسلامی

 
پرداخته و خواستار تطبیق وصیت نامه شهدا و نیز سیره آنان در ساحت هاي شش گانه تربیتی شده است. 

یکی از دلایل کاربردي و عملیاتی بودن سند تحول می تواند حضور ساحت هاي شش گانه تربیتی آن، در زندگی شهیدان انقلاب
اسلامی باشد، زیرا در سلوك و درس نامه هاي به جا مانده از وصایاي حکیمانه شهدا، ساحت ها و صحنه هاي حماسه ورزي و فعالیت
هاي جهادي به صورت اعتقادي، عبادي، اخلاقی و علمی و فناوري، سیاسی و اجتماعی، و هم چنین ساحت هاي اقتصادي و حرفه

 
ایی، زیستی و بدنی، هنري و زیبا شناختی ملموس و محسوس است. 

براي نمونه می توانیم به سبک زندگی اولین استاندار شهید خطه شهید پرور گیلان مراجعه کنیم، شهیدان راه حق و حقیقت با تربیتی
از جنس آموزه هاي قرآنی و دستورات اسلام ناب محمدي، میراث گران بهایی جهت نجات از سیم خاردارهاي نفس اماره براي نسل

 
هاي بعد از خود از به یادگار گذاشته اند. 

 
کدام اعمال جراحی در کرونا باید انجام شود 

یک متخصص جراحی ضمن تأکید بر نسبت واکسیناسیون با زمان جراحی، به تشریح شرایط متفاوت براي جراحی در زمان ابتلا، قبل

 
و بعد از تزریق واکسن کرونا پرداخت. 

نور فتاح، متخصص جراحی، که تحقیقات گسترده اي درباره کرونا طبق آخرین مطالب علمی دنیا انجام داده است، به تغییرات ایجاد
شده در حوزه جراحی متعاقب پاندمی کرونا در ایران اشاره و شرایط متفاوت براي جراحی در زمان ابتلا، قبل و بعد از تزریق واکسن را

 
تشریح کرد. 

وي بیان کرد: روزهاي کرونایی گاه با مشکلات حادتري نیز همراه می شود، همچون ضرورت انجام یک جراحی و رفتن به اتاق عمل،
اما اینکه کدام عمل هاي جراحی را می توان در این دوران به تعویق انداخت، تناسب زمانی و واکسیناسیون را چگونه باید رعایت کرد

 
و ... از موضوعات بسیار مهمی است که باید بردان پرداخت. 



فتاح با اشاره به این مطلب که افرادي که کاندید جراحی ضروري هستند و پزشک به آنان توصیه براي جراحی داشته است، نباید به
علت ترس از ابتلا به کرونا زمان جراحی را به تعویق بیندازند، تصریح کرد: تمامی کارکنان مشغول به کار در بیمارستان و کلینیک ها
واکسینه شده اند و به این واسطه احتمال انتقال ویروس از آن ها به سایرین کمتر شده است. علیرغم این مسئله، همگی اصول
محافظت شخصی را رعایت می کنند. همچنین، کارکنانی که در درمان بیماران مبتلا به کرونا کمک می کنند، در سایر قسمت ها

 
فعالیتی انجام نمی دهند و از بخش هاي جراحی ایزوله هستند. 

 
 

 
توضیحات غلط و سخیفی که درباره ضرورت پوشش دادیم 

نشست هم اندیشی درباره طراحی هاي نوین فرهنگی در حوزه عفاف و حجاب روز دوشنبه، 21 تیرماه با حضور نمایندگان نهادهاي

 
فرهنگی به میزبانی سازمان تبلیغات اسلامی برگزار شد. 

در این نشست پس از اینکه عاطفه سعیدي نژاد، مدیرکل امور فرهنگی و تبلیغی بانوان سازمان تبلیغات اسلامی به تشریح تشکیل
کارگروه عفاف و حجاب و برنامه هاي این کارگروه پرداخت، حجت الاسلام والمسلمین روح االله حریزاوي، معاون ارتباطات سازمان
تبلیغات اسلامی طی سخنانی با اشاره به اینکه کار در حوزه عفاف و حجاب زیاد انجام شده است ولی باز هم محتاج نوآوري و به تعبیر

 
رهبر معظم انقلاب، فناوري نرم فرهنگی هستیم، نظریه پشتیبانی در حوزه عفاف و حجاب را مطرح کرد. 

وي تصریح کرد: هر تحول فرهنگی مبتنی بر یک نظریه پشتیبان است، براي مثال راهبري هوشمند در زیست بوم فرهنگی ـ تبلیغی
در سازمان تبلیغات اسلامی اسلامی پیگیري شده است. از روزي که مقام معظم رهبري مسئله تهاجم فرهنگی، شبیه خون فرهنگی،
جنگ نرم و ... را مطرح کردند، نظریه توازن فرهنگی، باغبانی فرهنگی و نظریه معماري و مهندسی فرهنگی در شوراي انقلاب فرهنگی

 
مطرح شد. 

 
ثبت 350 ازدواج به روش سنتی در سامانه «آدم و حوا» 

نشست خبري مدیران مجموعه توانمندسازي ازدواج آدم و حوا با اصحاب رسانه، روز دوشنبه، 21 تیرماه، با حضور حسین اصغري،
مدیر مجموعه آدم و حوا؛ روح االله حمیدي مطلق، مربی حوزه کسب وکارهاي دانش بنیان و محمد رسولی، مدیر مجموعه شتاب دهی

 
طرحی نو، برگزار شد. 

در ابتداي این نشست روح االله حمیدي مطلق، به بیان مطالبی در زمینه نوآوري در حوزه هاي اجتماعی پرداخت و گفت: همانطور که



در حوزه اقتصاد و تجارت سامانه ها، سیستم ها و پلتفرم هاي جدید قاعده بازي تغییر کرده و اقتصاد را به دست گرفته اند، در حوزه

 
اجتماعی هم این اتفاق رخ می دهد. 

مربی حوزه کسب و کارهاي دانش بنیان با اشاره به اینکه زمانی نمی توانستیم تصور کنیم که سامانه هاي فروش آنلاین به
ثروتمندترین شرکت هاي جهان تبدیل شوند، گفت: در حال حاضر از 10 شرکت اول دنیا از حیث ثروت، تنها دو یا سه شرکت مربوط
به تولید انرژي هستند و بقیه شرکت ها در حوزه هاي آنلاین فعالیت می کنند. بنابراین ما در حال گذار از اقتصاد سنتی به اقتصاد
مدرن هستیم. همین مسئله را در حوزه کشور خودمان هم شاهدیم و امروزه سامانه هاي سفر درون شهري و فروش فعالیت
چشمگیري دارند. مهم ترین تحولاتی که زندگی ما را تحت تأثیر قرار می دهد تحول در ارتباطات، اطلاعات، شفافیت و مسائلی از این

 
دست است که سبک جدیدي از زندگی را براي ما رقم زده است. 

 
 

 
شور دختران انقلاب در حمایت از حجاب 

اجتماع دختران انقلاب براي حمایت از حجاب روز دوشنبه، 21 تیرماه، مصادف با روز عفاف و حجاب و با حضور جمعیت پرشوري از

 
زنان و دختران محجبه در محل میدان امام حسین(ع) تهران برگزار شد. 

این حضور گرم و پرخروش دختران و بانوان محجبه به دشمنان این مرز و بوم نشان داد که با وجود تمامی هجمه ها و تبلیغات سوء،
ایشان در رابطه با مقوله حجاب و رواج بدحجابی در جامعه، زنان ایرانی همچنان به باورها و اعتقادات دینی و مذهبی خود پایبند

 
هستند و اسیر تبلیغات و تفرقه افکنی دشمنان نخواهند شد. 

این مراسم پرشور به همت مجموعه دختران انقلاب برگزار شد و جمع فراوانی از خانواده هاي شهدا و دختران و بانوان متدین تهرانی

 
نیز در آن حضور داشتند. برپایی این مراسم سابقه دو ساله داشته و پیش از این در ورزشگاه شهید شیرودي تهران برگزار می شد. 

 
حجاب را با زبان منطق بازگو و تبلیغ کنیم 

رئیس سابق کمیسیون پیوست نگاري فرهنگی شوراي عالی انقلاب فرهنگی در ارزیابی از روند فعالیت هاي تبلیغی در رابطه با حجاب
اظهار کرد: نهادها و افرادي که در این زمینه فعالیت می کنند، عمدتاً بر روي خانواده هاي مذهبی کار می کنند، اما براي حل مسئله
حجاب باید این هنرمندي را داشته باشیم که دختران خانواده هاي بدحجاب را تحت تأثیر قرار داده و منطق حجاب را براي ایشان

بازگو کنیم. 



حسن بنیانیان با بیان اینکه در تمامی رویدادهاي اجتماعی دو موضوع اصلی، بسیار مهم و تأثیرگذار است، گفت: اولین موضوع، بستر
تحقق یک رویداد و دیگري تبلیغ براي تحقق آن است. زمانی که هر دو مورد با یکدیگر همراهی کنند، رویداد مورد نظر محقق می

 
شود. 

وي افزود: بنابراین باید بدانیم که آیا مجموعه شرایطی که در کشور ایجاد شده و اتفاق می افتد، بستر رشد مقوله حجاب را فراهم می
کند یا دچار مشکلات مربوط به خود است؟ چنانچه به این سؤال پاسخ دهیم، سپس، می توانیم در رابطه با شیوه تبلیغ و نقد و

 
اثربخشی تبلیغات نیز بحث کرد. 

 
اجازه سفر کاروانی به عراق صادر شد 

حجت الاسلام صحبت االله رحمانی، معاون عتبات سازمان حج و زیارت، در واکنش به اخبار منتشر شده در خصوص صدور مجوز از
سوي ستاد ملی مقابله با کرونا براي اعزام زائران به صورت کاروان هاي هوایی به عتبات عالیات، گفت: ستاد ملی مقابله با کرونا طی
نامه اي اجازه داده که مسافران به صورت هوایی از شهرهایی که وضعیت قرمز کرونایی ندارند، با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و به
شرط اینکه افراد اعزامی واکسن کرونا تزریق کرده باشند و تست منفی pcr داشته باشند، فاصله اجتماعی در هتل ها و حمل و نقل

 
رعایت شود و افراد هنگام بازگشت نیز تست کروناي منفی داشته باشند، به عراق سفر کنند. 

حجت الاسلام رحمانی با اشاره به اینکه در حال حاضر سفر انفرادي به عراق از راه هوایی انجام می شود، گفت: در حال رایزنی با عراق

 
براي گرفتن ویزا براي اعزام کاروان هاي هوایی هستیم. 

 
کودك کار معلول باند قاچاق است 

نشست خبري وحید قبادي دانا، رئیس سازمان بهزیستی کشور به مناسبت هفته بهزیستی روز سه شنبه، 22 تیرماه در چهل و یکمین

 
سالروز تأسیس این سازمان برگزار شد. 

در این نشست، قبادي دانا ضمن تبریک این روز به مددجویان، کارکنان و شرکاي اجتماعی این سازمان، بهزیستی را کلمه طیبه عنوان
و اظهار کرد: بودجه این سازمان طی سال هاي اخیر افزایش داشته که یکی از علل افزایش آن اقداماتی بوده که در راستاي شفافیت و
مبارزه با فساد صورت گرفته است. در بهزیستی بیش از 40 سامانه الکترونیکی فعال شده و اکثر فعالیت هاي ما در قالب فعالیت

 
الکترونیکی و از طریق سامانه ها صورت می گیرد و تمام قراردادها و املاك بهزیستی روي سامانه قرار گرفته است. 

وي با اشاره به اینکه 22 هزار دانشجوي تحت حمایت بهزیستی اطلاعات خود را وارد سامانه کرده و به صورت ترمی شهریه خود را
دریافت می کنند، گفت: فرزندان خانواده هایی که سرپرست خانوار معلول شدید و خیلی شدید است نیز تحت حمایت تحصیلی قرار

 
گرفته اند. 



 
 

 
صداوسیما گلدان دارد اما بوق ندارد 

سرویس اجتماعی ایکنا در رابطه با درگیري کلامی سعید نمکی، وزیر بهداشت و فداحسین مالکی، نماینده زاهدان در مجلس شوراي
اسلامی در یک جلسه استانی نسبت به انتشار یادداشتی اقدام کرد که در بخش هایی از آن آمده است: «این اتفاق اصلاً عجیب نیست.
نه در ایران بلکه در سراسر جهان بارها و بارها شاهد چنین درگیري هاي کلامی و حتی بسیار شدیدتر شاهد دست به یقه شدن

 
مسئولان با یکدیگر نیز بوده ایم. 

همین صدا و سیماي خودمان بارها و بارها تصاویر دعواي نمایندگان مجالس سایر کشورها را پخش کرده است که چگونه صندلی هاي

 
مجلس را می کنند و به سوي هم پرتاب می کنند. 

اگر از مسئله ادب و نزاکت بگذریم و اینکه زیبنده یک مسلمان است که خشم خود را فرو ببرد، اگر حتی این مسئله را نیز نادیده
بگیریم که نمایندگان مجلس راهکار بسیار قوي به عنوان فراخواندن وزیر به مجلس، پرسش از وزیر، دادن کارت زرد و در نهایت
استیضاح وزار را دارند و این موضوع را هم نادیده بگیریم که وقتی یک وزیر در مسند وزارت می نشیند باید پاسخگو باشد آن هم
براساس آمار و منطق و حتی فراموش کنیم که مردم واقعاً دلشان می خواهد باور کنند که صاحب منصبان دارند به خاطر حقوق آنها
دعوا می کنند(همانطور که دلمان می خواست از اول هفته تزریق 400 هزار دز واکسن را باور کنیم)، رفتار صدا و سیما را به راستی

 
نمی توان درك کرد». 

 
60 هزار زائر آماده مناسک حج تمتع شدند 

در آستانه برگزاري مناسک حج تمتع 1442، زائران خانه خدا از شهرهاي مختلف عربستان پس از بررسی سلامت وارد مدینه منوره

 
شده و بعد از سپري کردن دوران قرنطینه، وارد مسجدالحرام شدند. 

بر همین اساس، اکنون همه زائران خانه خدا براي انجام مناسک حج تمتع در آمادگی کامل هستند و متولیان مسجدالحرام نیز از

 
درمانگاه و بیمارستان هاي اطراف مسجدالحرام که به منظور پیشگیري از بیماري زوار راه اندازي شده است، بازدید کردند. 

همچنین روز گذشته با توجه به حضور حدود 60 هزار زائر حج تمتع سال جاري در مکه مکرمه، غذاهاي گرم بین زوار توزیع شد.
امسال به دلیل جلوگیري از شیوع کرونا، غذاي زوار در بسته بندي بهداشتی توزیع می شود و نباید تجمعی هنگام توزیع غذا صورت

گیرد. 



 
2075 خانواده تحت پوشش بهزیستی خانه دار شدند 

مراسم واگذاري همزمان دو هزار و 75 واحد مسکونی به افراد داراي معلولیت و مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی امروز

 
چهارشنبه 23 تیرماه با حضور وحید قبادي دانا، رئیس سازمان بهزیستی کشور به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد. 

در این مراسم قبادي دانا با اشاره به اینکه مقام معظم رهبري فرمود ه اند مسئول حقیقی کمک به معلولان فقط بهزیستی نیست بلکه
همه مردم، بخش هاي دولتی و غیردولتی و سازمان هاي انقلابی هستند، گفت: هرچه ممکن است در سطح کشور خدمات مربوط به

 
بهزیستی را باید گسترش داد و از نیروي مردم براي گسترش این خدمات حداکثر استفاده را کرد. 

وي با تأکید بر لزوم توانمندي گروه هاي هدف بهزیستی گفت: اشتغال و مسکن از مهمترین اصول توانمندسازي است و نهضت ایجاد و

 
احداث مسکن براي جامعه هدف یکی از مبارك ترین فعالیت هایی است که با کمک دستگاه هاي مختلف در حال انجام است. 

 
 

 
انتشار گزیده اي از دستاوردهاي پژوهشی جهاددانشگاهی 

نشریه علوم انسانی، اجتماعی و هنر به تازگی، گزیده اي از دستاورد ها و زمینه هاي فعالیت پژوهشگران علوم انسانی و اجتماعی جهاد

 
دانشگاهی را در قالب دو سرفصل اصلی ساختار ها و زمینه هاي فعالیت معرفی و منتشر کرده است. 

در مقدمه این نشریه آمده است: گستره موضوعات در علوم انسانی و اجتماعی بسیار وسیع است، اما رویکرد جهاد دانشگاهی در
انتخاب موضوعات پژوهشی، پرداختن به مسائل و معضلات جامعه است. به عبارتی در فهرست پرشمار موضوعات پژوهشی، موضوعاتی
عمدتاً در دستور کار قرار می گیرند که مسئله یا معضل باشد. براي پرداختن به این مسائل و موضوعات انسانی و اجتماعی، ساختار
هاي پژوهشی متناسب در جهاددانشگاهی(یک پژوهشگاه، 4 پژوهشکده، 40 گروه پژوهشی و 30 مرکز خدمات تخصصی و فعالیت

 
200 عضو هیئت علمی و 250 پژوهشگر در این ساختارها) ایجاد شده است. 

 
نشانی پایگاه هاي تزریق واکسن کرونا در کشور 

 
فهرست مراکز تزریق واکسن کرونا در کشور شامل نشانی دقیق به تفکیک شهر محل تزریق اعلام شده است. 



افرادي که براساس اعلام وزارت بهداشت نوبت تزریق واکسن کرونا (با توجه به سنشان) فرا رسیده است ابتدا باید با ورود به سایت

 
salamat.gov.ir ثبت نام کرده و منتظر دریافت پیامک باشند. 

افراد پس از دریافت پیامک می توانند به همان محلی که خود براي تزریق واکسن تعیین کرده بودند رفته و واکسن خود را تزریق

 
کنند. 

 
برگزاري مراسم روز ملی ازدواج 

مراسم روز ملی ازدواج روز دوشنبه 21 تیرماه با رونمایی از طرح ارتقاي سلامت روان خانواده هاي شاهد و ایثارگر و محصولات

 
فرهنگی و رسانه اي در موضوع ازدواج و خانواده و تقدیر از زوجین و فعالین حوزه ازدواج برگزار شد. 

مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان در این مراسم، گفت: موارد مربوط به تسهیلات ازدواج حکایت از این دارد که نظام و دولت در
جهت حمایت مالی از جوانان تلاش خوبی کرده اند. خوشبختانه با حمایت دولت و مجلس، وام ازدواج امسال به 70 و 100 میلیون
تومان رسید و تلاش دولت، کمک به جوانان با توجه به وضعیت اقتصادي است. از سوي دیگر تلاش کردیم شرایط ارائه خدمات

 
مشاوره اي قبل و بعد از ازدواج را فراهم کنیم تا زوجین در سال هاي ابتداي زندگی دچار مشکل نشوند. 

وزیر ورزش و جوانان افزود: آمارهاي سال 99 نشان می دهد که ازدواج ها 4.6 درصد افزایش یافته، اما در مقابل، آمار طلاق ها نیز
افزایش داشته است. مسائلی مانند تغییر ارزش ها، سبک زندگی و تفکرات در افزایش طلاق مطرح است و ما در معرض تهاجم

 
فرهنگی دشمن قرار داریم، اما به طورکلی افزایش تمایل جوانان به ازدواج به چالش عمده مسئولین کشور تبدیل شده است. 

انتهاي پیام



سقف وام ازدواج به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرد

منبع: شبستانشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1400/04/25

بهروزي فر با اعلام این خبر که سقف وام ازدواج در سال 1400 به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرده است گفت: در قانون
بودجه امسال مبلغ 360 هزار میلیارد تومان هم براي اعطاي تسهیلات مسکن جوانان در نظر گرفته شده است.

بهروزي فر با اعلام این خبر که سقف وام ازدواج در سال 1400
به 200 میلیون تومان افزایش پیدا کرده است گفت: در قانون
بودجه امسال مبلغ 360 هزار میلیارد تومان هم براي اعطاي

 
تسهیلات مسکن جوانان در نظر گرفته شده است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از رشت، «خلیل بهروزي
فر» شامگاه پنج شنبه (24 تیر) در گفت وگوي ویژه خبري
اظهار داشت: تا سال 99 در قانون بودجه حداکثر سقف اعطاي

وام به زوج هاي جوان 50 میلیون تومان بوده اما مجلس در بودجه 1400 و در تبصره 16 چیزي حدود یکصد میلیون تومان براي

 
جوانانی که زیر 24 سال سن دارند در نظر گرفت. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه در مجموع زوجین می توانند 200 میلیون تومان تسهیلات ازدواج دریافت
کنند عنوان کرد: سقف اعطاي تسهیلات وام ازدواج براي جوانانی که بالاي 24 سال سن دارند هم از 50 میلیون تومان به 70 میلیون

 
تومان افزایش پیدا کرده و با این قانون دست متولیان بانک ها باز شده است. 

بهروزي فر تکلیف دولت براي فراهم کردن تسهیلات ازدواج براي همه جوانان را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: متاسفانه گزارشاتی
در بیرون، بین جوانان و مردم داشتیم مبنی بر اینکه بانک ها در اعطاي تسهیلات ازدواج باز هم در حال سخت گیري هستند بنابراین

 
حدودا دو هفته پیش قائم مقام بانک مرکزي را به مجلس فرا خواندیم. 

نماینده مردم شهرستان هاي فومن و شفت در مجلس با تاکید بر اینکه بر اساس پیگیري هاي کمیسیون اجتماعی مجلس، قائم مقام
بانک مرکزي متعهد شد تا به بانک ها دستورالعملی را ابلاغ کند افزود: در ارتباط با ضامن ها هم قانون پیش بینی کرده حداقل

 
تعهدي که ممکن است براي ضامن تسهیلات ازدواج ایجاد شود را بانک بپذیرد و سخت گیري نکند. 

وي مسکن و اشتغال را دو مشکل اساسی جوانان و مانعی که در مسیر ازدواج اخلال ایجاد می کند ذکر کرد و با اشاره به اینکه مجلس
در مورد مسکن تمهیدات خوبی اندیشیده است یادآور شد: با استفاده از تبصره 16 و براي نخستین بار در طول انقلاب اسلامی مبلغ

 
360 هزار میلیارد تومان براي اعطاي تسهیلات مسکن جوانان پیش بینی شد. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس اهتمام همه قوا در مورد حل معضل بزرگ اشتغال را ضروري دانست و اضافه کرد:



مجلس در قانون بودجه 1400 مبالغ خوبی را براي طرح هاي اشتغالزایی در نظر گرفته است و در کنار افزایش مهارت هاي کسب و

 
کار بخش خصوصی می تواند در این راستا کمک کار جوانان باشد. 

بهروزي فر با بیان اینکه نظام آموزشی کشورمان متناسب با فضاي کسب و کار در کشورمان نیست و به مهارت آموزي افراد توجهی
نمی شود اظهار داشت: جوانان اگر بخواهند در طرح هاي اشتغالزایی که مبالغ خوبی هم براي آن در نظر گرفته شده مشارکت کنند

 
فرصت براي آن ها فراهم است و قطعا بانک ها هم در این مسیر همکاري خواهند کرد. 

نماینده مردم شهرستان هاي فومن و شفت در مجلس در ادامه تقاطع نیمه کاره ورودي فومن را مورد اشاره قرار داد و با تاکید بر
اینکه کارگروهی براي این امر تشکیل شده است افزود: مسئولان وزارت راه و شهرسازي اصرار دارند طرح و نقشه اي که مدنظر

 
خودشان است در مورد تقاطع نیمه کاره فومن به عنوان پیشانی شهرستان اجرایی بشود. 

وي از رایزنی با مراجع قضایی و دستگاه هاي نظارتی براي اجراي هر چه سریع تر این پروژه سخن گفت و خاطرنشان کرد: قرار است
جلسه اي را در گیلان با حضور معاونان وزارت راه و شهرسازي، استاندار گیلان، دادستان استان، نمایندگان مجلس، رئیس دادگستري

شهرستان و اداره کل بازرسی برگزار و مشکلات تقاطع فومن را بررسی کنیم.



30 مسجد یزد میزبان طرح «طراوت» می شوند

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1400/04/25

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري یزد با اشاره به اجراي طرح «طراوت» گفت: در این طرح 30 مسجد
براي ارائه خدمات مختلف در محلات به فرهنگسرا هایی جامع الشرایط تبدیل می شوند.

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري یزد با اشاره به اجراي طرح «طراوت» گفت: در این طرح 30 مسجد براي

 
ارائه خدمات مختلف در محلات به فرهنگسرا هایی جامع الشرایط تبدیل می شوند. 

عباس ملازینلی، معاون فرهنگی شهرداري و رئیس سازمان
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري یزد در گفت وگو با ایکنا
از یزد، با اشاره به اجراي طرح «طراوت» اظهار کرد: در قالب
اجراي این طرح 30 مسجد به صورت پایلوت براي ارائه خدمات
هنري، فرهنگی و اجتماعی در محلات به فرهنگسراهایی جامع

 
الشرایط تبدیل می شوند. 

معاون فرهنگی شهرداري یزد افزود: علی رغم ذهنیت عموم که
مسجد فقط محل عبادت است، می توان با دادن کاربري عمومی
به مساجد در قالب فرهنگسرا، فرصت مناسبی را براي بهره

 
برداري فرهنگی از فضاي مساجد، فضایی ویژه نوجوانان و جوانان را فراهم کرد. 

ملازینلی ادامه داد: این طرح که در بخش هاي مختلف فرهنگی، هنري، اجتماعی و ورزشی برگزار می شود، تقریباً 30 تا 40 هزار نفر

 
از شهروندان را به صورت مستقیم و غیرمستقیم تحت پوشش قرار می دهد. 

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري یزد با اشاره به اینکه طرح طراوت از عید غدیرخم امسال کلید خواهد خورد و تا
عید غدیر سال آینده بصورت منسجم به فعالیت خود ادامه خواهد داد بیان کرد: این طرح در محورهاي قرآن و عترت، تربیتی،

 
کتابخوانی، مهارتی، اردویی، سرود، نمایش، رسانه و کارآفرینی اجرایی می شود. 

انتهاي پیام



آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1400/04/25

ایسنا نوشت: اوایل دهه 50 وقتی داود رشیدي متوجه شد رضا بابک، مرضیه برومند، بهرام شاه محمدلو، سوسن فرخ نیا و
علیرضا هدایی بر اثر بعضی اختلاف نظرها کانون پرورش فکري را ترك کرده اند، فکر کرد که این بچه هاي جوان نباید بیکار

بمانند. بنابراین آنان را زیر بال و پر خودش گرفت.

ایسنا نوشت: اوایل دهه 50 وقتی داود رشیدي متوجه شد
رضا بابک، مرضیه برومند، بهرام شاه محمدلو، سوسن فرخ
نیا و علیرضا هدایی بر اثر بعضی اختلاف نظرها کانون
پرورش فکري را ترك کرده اند، فکر کرد که این بچه هاي
جوان نباید بیکار بمانند. بنابراین آنان را زیر بال و پر

 
خودش گرفت. 

او در آن زمان مدیریت گروه فیلم و سریال تلویزیون را بر
عهده داشت و هیچ خوش نداشت چند جوان مستعد بیکار
بمانند ، بخصوص که در آن مقطع رضا بابک تازه پدر شده

بود. این 5 جوان زیر نظر دان لافون، اولین گروه تئاتر کودك در کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان را تشکیل داده بودند اما با

 
وجود موفقیت هاي بسیار به دلیل بعضی مشکلات، بعد از حدود دو سال از همکاري با کانون کناره گیري کردند. 

رشیدي دست این بچه هاي جوان را گرفت و با حضور آنان اولین گروه تئاتر کودك در تلویزیون را راه اندازي کرد. او که خود
سرپرست گروه تئاتر «امروز» بود، با حضور این جوانان، بخش کودك این گروه را راه اندازي کرد که نمایش هاي گوناگونی را به صورت

 
صحنه اي و نیز در قالب نمایش تلویزیونی کار کردند. 

 
داود رشیدي هم هنرمند بزرگی بود و هم در جایگاه مدیریت، همواره در اندیشه فرصت ایجاد اشتغال براي جوانان بود. 

و حالا همزمان با سالروز تولد او، احترام برومند، همسرش آرزو می کند تئاتر کشورمان سر و سامانی پیدا کند و شرایط کار و زندگی

 
براي جوانان فعال در این حوزه مساعدتر شود. 

احترام برومند هم که چون او دل نگران فعالان جوان تئاتر است، در سالروز تولد همسرش می گوید: همه گفتگوهایش را که زیر و رو
می کنم، در تمام مصاحبه هایش، نگرانی و دلشوره براي تئاتر و جوانان و بخصوص براي بچه هاي جوانی که خارج از تهران کار می
کنند، مشهود است که البته این نگرانی تنها ویژه آقاي رشیدي نبود بلکه دیگر هنرمندان پیشکسوت مان همچون آقاي نصیریان هم

 
این دلمشغولی را داشتند و دارند. همچنانکه هنرمندان نسل هاي بعد هم این دغدغه را داشته اند و دارند. 

این هنرمند ابراز تاسف می کند: این روزها تئاتر استان ها که هیچ، تئاتر تهران هم حال و روز خوشی ندارد و گویی کسی به فکر

 
نیست که این بچه هاي جوان چگونه روزگار می گذرانند. 



او با یادآوري عشق وصف ناپذیر داود رشیدي به تئاتر اضافه می کند: باور داشت تئاتر ما به جاي خیلی خوبی رسیده و هنرمندان
توانمند و جوانان مستعد بسیاري در آن فعال هستند. البته که کمبودها را می دانست و آرزو داشت شرایط براي اجراي تئاتر هموارتر و

 
زمینه براي فعالیت جوانان مشتاق تئاتر فراهم تر شود. 

برومند ادامه می دهد: در سالروز تولد آقاي رشیدي آرزو می کنم روزگار بهتري پیش روي بچه هاي تئاتري باشد. امیدوارم بچه هاي
سینمایی هم نسبت به تئاتري ها همدل تر شوند و به فکر اشتغال آنان باشند چراکه این روزها بسیاري از بچه هاي جوان تئاتر دست
شان به جایی بند نیست و بیکاري بدجوري آنان را در تنگنا قرار داده است. در این میان کسانی که شناخته شده تر بودند، در شبکه
نمایش خانگی یا سینما مشغول به کار هستند. هرچند مشخص نیست این فیلم هاي سینمایی که ساخته می شود، چگونه و چه

 
زمانی نمایش داده خواهد شد. با این همه، شرایط براي تئاتري ها سخت تر از اقشار دیگر است که امیدوارم سر و سامانی پیدا کند. 

5858



آنچه درباره داود رشیدي کمتر شنیده اید

منبع: الفشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1400/04/25

اوایل دهه 50 وقتی داود رشیدي متوجه شد رضا بابک،
مرضیه برومند، بهرام شاه محمدلو، سوسن فرخ نیا و
علیرضا هدایی بر اثر بعضی اختلاف نظرها کانون پرورش
فکري را ترك کرده اند، فکر کرد که این بچه هاي جوان
نباید بیکار بمانند. بنابراین آنان را زیر بال و پر خودش

 
گرفت. 

او در آن زمان مدیریت گروه فیلم و سریال تلویزیون را بر
عهده داشت و هیچ خوش نداشت چند جوان مستعد بیکار بمانند ، بخصوص که در آن مقطع رضا بابک تازه پدر شده بود. این 5 جوان
زیر نظر دان لافون، اولین گروه تئاتر کودك در کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان را تشکیل داده بودند اما با وجود موفقیت هاي

 
بسیار به دلیل بعضی مشکلات، بعد از حدود دو سال از همکاري با کانون کناره گیري کردند. 

رشیدي دست این بچه هاي جوان را گرفت و با حضور آنان اولین گروه تئاتر کودك در تلویزیون را راه اندازي کرد. او که خود
سرپرست گروه تئاتر «امروز» بود، با حضور این جوانان، بخش کودك این گروه را راه اندازي کرد که نمایش هاي گوناگونی را به صورت

 
صحنه اي و نیز در قالب نمایش تلویزیونی کار کردند. 

 
داود رشیدي هم هنرمند بزرگی بود و هم در جایگاه مدیریت، همواره در اندیشه فرصت ایجاد اشتغال براي جوانان بود. 

و حالا همزمان با سالروز تولد او، احترام برومند، همسرش آرزو می کند تئاتر کشورمان سر و سامانی پیدا کند و شرایط کار و زندگی

 
براي جوانان فعال در این حوزه مساعدتر شود. 

به گزارش ایسنا، پنجمین سالی است که خانواده داود رشیدي، سالروز تولد او را بدون حضور این هنرمند سپري می کنند. 5 سالی که

 
به گفته احترام برومند، زندگی مان دستخوش تغییرات بسیاري شده است. 

25 تیر ماه، هشتاد و هشتمین سالروز تولد داود رشیدي است. هنرمندي که تا آخرین سال هاي زندگی اش همیشه مشغول خواندن و
ترجمه نمایشنامه هاي تازه بود، نمایشنامه هایی که عموما پسرش فرهاد، از خارج از کشور برایش می فرستاد و رشیدي براي به

 
صحنه بردن اغلب آنها ایده هاي بسیار داشت. هرچند که زمانه و زندگی، اجازه اجراي بسیاري از آن نمایشنامه ها را به او نداد. 

 
اما او ویژگی دیگري هم داشت، نگرانی براي جوانان بویژه براي علاقه مندان جوان تئاتر در شهرهاي خارج از تهران. 

فعالان تئاتر خوب به یاد دارند سال 89 در جریان اختلافات میان جهاد دانشگاهی و دانشگاه تهران بر سر مالکیت تالار مولوي که



منجر به پلمب این تالار شد، داود رشیدي تنها هنرمند پیشکسوتی بود که در تحصن هنرمندان معترض به وضعیت تالار مولوي حضور

 
پیدا کرد و براي حل مشکل تالار مولوي با فرهاد رهبر، رییس وقت دانشگاه تهران به گفتگو نشست. 

و این چنین است که دوستداران داود رشیدي امروز و در وضعیتی که بسیاري از جوانان مشتاق تئاتري با سختی و مرارت بسیار
نمایش هایی را روي صحنه می برند، به یاد این هنرمند می افتند و هیچ بعید نیست ته ذهن شان به این فکر کنند «چه خوب شد که

 
رفت تا این روزهاي تلخ را نبیند!» 

احترام برومند هم که چون او دل نگران فعالان جوان تئاتر است، در سالروز تولد همسرش به ایسنا می گوید: همه گفتگوهایش را که
زیر و رو می کنم، در تمام مصاحبه هایش، نگرانی و دلشوره براي تئاتر و جوانان و بخصوص براي بچه هاي جوانی که خارج از تهران
کار می کنند، مشهود است که البته این نگرانی تنها ویژه آقاي رشیدي نبود بلکه دیگر هنرمندان پیشکسوت مان همچون آقاي

 
نصیریان هم این دلمشغولی را داشتند و دارند. همچنانکه هنرمندان نسل هاي بعد هم این دغدغه را داشته اند و دارند. 

این هنرمند ابراز تاسف می کند: این روزها تئاتر استان ها که هیچ، تئاتر تهران هم حال و روز خوشی ندارد و گویی کسی به فکر

 
نیست که این بچه هاي جوان چگونه روزگار می گذرانند. 

او با یادآوري عشق وصف ناپذیر داود رشیدي به تئاتر اضافه می کند: باور داشت تئاتر ما به جاي خیلی خوبی رسیده و هنرمندان
توانمند و جوانان مستعد بسیاري در آن فعال هستند. البته که کمبودها را می دانست و آرزو داشت شرایط براي اجراي تئاتر هموارتر و

 
زمینه براي فعالیت جوانان مشتاق تئاتر فراهم تر شود. 

برومند ادامه می دهد: در سالروز تولد آقاي رشیدي آرزو می کنم روزگار بهتري پیش روي بچه هاي تئاتري باشد. امیدوارم بچه هاي
سینمایی هم نسبت به تئاتري ها همدل تر شوند و به فکر اشتغال آنان باشند چراکه این روزها بسیاري از بچه هاي جوان تئاتر دست
شان به جایی بند نیست و بیکاري بدجوري آنان را در تنگنا قرار داده است. در این میان کسانی که شناخته شده تر بودند، در شبکه
نمایش خانگی یا سینما مشغول به کار هستند. هرچند مشخص نیست این فیلم هاي سینمایی که ساخته می شود، چگونه و چه

 
زمانی نمایش داده خواهد شد. با این همه، شرایط براي تئاتري ها سخت تر از اقشار دیگر است که امیدوارم سر و سامانی پیدا کند. 

داوود رشیدي زاده 25 تیر 1312 در تهران و کارگردان تئاتر و بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون و داراي نشان درجه یک فرهنگ و هنر

 
است. 

از جمله نمایش هایی که اجرا کرده می توان به «در انتظار گودو»، «ریچارد سوم»، «پیروزي در شیکاگو»، «منهاي دو»، «آقاي

 
اشمیت کیه؟ » و ... اشاره کرد. 

او در دوران پیش از انقلاب جزو هنرمندان آوانگارد تئاتر بود که با اجراي نمایشنامه «در انتظار گودو» نوشته ساموئل بکت، زمینه ساز
آشنایی جامعه تئاتر ایران با تئاتر ابزورد شد. از جمله فیلم هاي سینمایی که در آنها بازي کرده می توان به آثاري چون «کندو»، «فرار

 
از تله»، «کمال الملک»،«ملاقات با طوطی»،«خانه عنکبوت»، «گل هاي داودي»، «شیلات» و ... نام برد. 

او در مجموعه هاي تلویزیونی گوناگونی مانند «گرگ ها»، «هزار دستان»، «ولایت عشق»، «مختارنامه»، «آواي فاخته»، «گل

 
پامچال»، «عطر گل یاس»،«کلاه پهلوي» و ... نیز بازي کرده است. 



داود رشیدي 5 شهریور ماه سال 1395 درگذشت.



روایت شیرین مدارس همدل/ کمیته امداد از توزیع 14 هزار جهیزیه تا کمک

195 میلیارد تومانی خیرین

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1400/04/25

 گروه جامعه خبرگزاري فارس: کمیته امداد به عنوان یکی
از نهادهاي مهم حمایتی از نیازمندان جامعه در هفته گذشته فعالیت ها و اقداماتی را در راستاي خدمت رسانی به نیازمندان و

 
مددجویان کمیته امداد در اقصی نقاط مختلف کشور داشته است. در ادامه این گزارش با بخشی از این خدمات آشنا می شویم. 

 
اهداي 150 سري جهیزیه به نوعروسان مددجو 

مصطفی خاکسار، قائم مقام کمیته امداد در مراسم اهداي 150 سري جهیزیه به نوعروسان تحت حمایت در استان مازندران با تأکید
بر ضرورت تقویت بنیان خانواده افزود: هر اقدامی براي پایداري کانون خانواده، از جمله تأمین جهیزیه جوانان، باید همانند یک

 
رزمایش ملی مورد توجه قرار گیرد. 

 
  

وي بر همکاري کمیته امداد با مؤسسات خیریه براي تأمین جهیزیه نوعروسان نیازمند تأکید کرد و ادامه داد: این اقدام خیر اگر مورد
توجه اساسی خیران و خیریه ها قرار گیرد، کمیته امداد هم بخشی از منابع مالی را به صورت هم افزایی در این سمت و سو می دهد،

 
زیرا خانواده مستحکم پایه و مبناي برخورداري از اجتماع سالم است. 

 
اهداي 14 هزار سري جهیزیه به نوعروسان نیازمند   

قائم مقام کمیته امداد با اشاره به اهداي 14 هزار سري جهیزیه به نوعروسان نیازمند در ایام دهه کرامت، اضافه کرد: آنچه که در قالب
این حرکت در سراسر ایران و در مازندران انجام می شود، نشان از مهم و موثر بودن این امر است و باید از طریق کمک براي تشکیل

 
خانواده و تحکیم و پایداري امر ازدواج، به طور جدي مورد توجه قرار گیرد. 

 
  



 
 

خاکسار تأکید کرد: درکنار این دو حرکت یعنی اقدامات سازمانی کمیته امداد و کمک خیران و خیریه ها، مشارکت نهادها و مسؤولان

 
کشوري در کمک به ازدواج جوانان امري ضروري است که نیاز به همدلی و هماهنگی بیشتر دارد. 

 
  

وي با تقدیر از همکاري و مشارکت همه کسانی که زمینه آغاز زندگی مشترك مددجویان را فراهم می کنند، اظهار کرد: کمیته امداد
به عنوان یک وظیفه ملی، می تواند در میدان تشکیل خانواده هرچه بیشتر و سریعتر عمل کند تا به فضاي اجتماعی سالم نزدیک تر

 
شویم. 

 
  

 
14 هزار جهیزیه  به نوعروسان کمیته امداد در سال جاري 

حسین خدرویسی، معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد گفت: کمیته امداد در سال گذشته با هدف تقویت نهاد خانواده و
تشویق جوانان به امر مقدس ازدواج، حدود 39 هزار سري جهیزیه و کمک هزینه ازدواج به نوعروسان نیازمند و مددجویان تحت

 
حمایت این نهاد اهدا کرد. 

 
  

 
وي افزود: براي تامین این میزان جهیزیه 259 میلیارد تومان اعتبار از سوي کمیته امداد با کمک خیران اختصاص یافت. 

 
  

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد افزود: در این مدت همچنین 4440 مورد جهیزیه براي ازدواج مجدد بانوان سرپرست

 
خانوار تحت حمایت این نهاد ارائه شد که به همین منظور بیش از 25 میلیارد تومان اعتبار هزینه شد. 

 
  

خدرویسی از پرداخت کمک هزینه ازدواج پسران براي جامعه هدف این نهاد خبر داد و تاکید کرد: طی سال گذشته 6340 مورد هدیه

 
ازدواج به پسران خانواده هاي تحت حمایت با حدود 15 میلیارد تومان اعتبار، اهدا شد. 

 
  

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد خاطرنشان کرد: در سال جاري نیز به مناسبت ایام دهه کرامت تعداد 14 هزار مورد

 
جهیزیه براي نوعروسان تحت حمایت کمیته امداد و دختران نیازمند در راستاي ترویج ازدواج و تحکیم خانواده ارائه شد. 

 
  

 
اهداي جهیزیه 30 میلیون تومانی به مددجویان 

جعفر صباغیان، معاون حقوقی و امور مجلس کمیته امداد در آیین اهداي 320 سري جهیزیه به نوعروسان تحت حمایت کمیته امداد



استان کرمانشاه به راه اندازي پویش تامین جهیزیه براي نوعروسان تحت حمایت این نهاد  اشاره کرد و گفت: از ابتداي سال جاري

 
تاکنون با راه اندازي این پویش حدود 14 هزار سري جهیزیه براي نوعروسان تحت حمایت در کشور تامین شده است. 

 
  

وي با بیان اینکه این جهیزیه ها شامل پنج قلم کالاي اساسی تلویزیون، یخچال، اجاق گاز، ماشین لباسشویی و جاروبرقی است، عنوان

 
کرد: ارزش ریالی هر یک از این جهیزیه ها در بازار بیش از 30 میلیون تومان است. 

 
 

 معاون حقوقی و امور مجلس کمیته امداد با یادآوري اینکه سهم استان کرمانشاه از این اقلام یک هزار سري جهیزیه است، تاکید کرد:
از ابتداي سال جاري تاکنون حدود460 سري جهیزیه در میان نوعروسان استان توزیع شده و به زودي باقی جهیزیه ها نیز به

 
مددجویان اهدا می شود. 

 
  

صباغیان با تاکید براینکه یکی از دغدغه هاي کمیته امداد بنا به توصیه مقام معظم رهبري ایجاد بستر ازدواج جوانان است، بیان کرد:

 
پایداري ازدواج و آموزش زوجین از رسالت هاي این نهاد در تحقق برنامه تحکیم بنیان خانواده است. 

 
  

وي با بیان اینکه اشتغال پایدار و مسکن از اصلی ترین نیازهاي زندگی براي تشکیل خانواده و دوام ازدواج به شمار می رود، تاکید کرد:
اختصاص سه هزار میلیارد تومان بودجه به مسکن مددجویی در سال جاري، انعقاد تفاهم نامه همکاري براي ساخت مسکن نیازمندان
با ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره)، سپاه پاسداران، بنیاد مسکن و بنیاد مستضعفان و همچنین افزایش بودجه اشتغال کمیته
امداد در کشور به 10 هزار میلیارد تومان در سال جاري از اقدامات اصلی این نهاد در مسیر توانمندي و پایدارسازي زندگی خانواده

 
هاي مددجو است. 

 
همراهی 3507 مدرسه در طرح مدارس همدل 

مرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد، در مراسم تجلیل از مدیران نیکوکار مشارکت کننده در طرح مدارس همدل تربیت نسل آینده
ساز کشور را با ارزش ترین اقدام آموزش و پرورش و متولین تعلیم و تربیت کشور دانست و گفت: طرح ملی مدارس همدل به عنوان
راهبرد کمیته امداد در راستاي توسعه تعاملات انساندوستانه و خیرخواهانه با همکاري کمیته امداد و وزارت آموزش و پرورش اجرا

 
شد. 

وي فراهم سازي زمینه تقویت بنیه علمی دانش آموزان تحت حمایت کمیته امداد را از اهداف اصلی این طرح عنوان کرد و افزود:

 
آینده کشور ما در گروي انجام چنین اقداماتی است که ریشه در آموزه هاي دینی و اعتقادي ما دارد. 



 
 

بختیاري با بیان اینکه ترویج فرهنگ خیر و احسان از دیگر اهداف طرح مدارس همدل است، اظهار کرد: باور ما این است در جامعه اي

 
که به خیر و احسان مسلح شود و این فرهنگ در آن جاري و ساري شود، فقر ریشه کن خواهد شد. 

رئیس کمیته امداد از همراهی 3507 مدرسه در طرح مدارس همدل خبر داد و خاطرنشان کرد: 1747 مدرسه مشارکت کننده در این

 
طرح از مدارس غیرانتفایی، 1628 مدرسه هیات امنایی و 132 مدرسه نیز نمونه دولتی هستند. 

وي خواستار رعایت کامل تکریم دانش آموزان حاضر در این طرح شد و گفت: تکریم و حفظ عزت نفس دانش آموزان نیازمند باید به
گونه اي باشد که آنان در دریافت خدمات مختلف آموزشی، رفاهی و ... احساس تبعیض و تفاوت با دیگر دانش آموزان نکنند و منتی بر

 
آنان احساس نشود. 

 
کمک 20 میلیارد تومانی خیرین به دانش آموزان کمیته امداد 

حجت الاسلام علی جعفري، معاون امور فرهنگی کمیته امداد با اشاره به حضور 7231 دانش آموز مورد حمایت کمیته امداد در طرح
مدارس همدل گفت: هزینه ثبت نام این دانش آموزان در مدارس مختلف رقمی بالغ بر 20 میلیارد تومان است که با مشارکت مدیران

 
نیکوکار، از این دانش آموزان دریافت نشد. 

وي افزود: در قالب این طرح 2662 دانش آموز در مدارس غیرانتفایی، حدود 4346 در هیات امنایی و 223 دانش آموز در مدارس

 
نمونه دولتی ثبت نام کرده اند. 

شهریار فولادوند، معاون وزیر و رئیس سازمان مدارس ومراکز غیردولتی و توسعه مشارکت هاي مردمی آموزش و پرورش نیز در این
مراسم به ضرورت شناسایی دانش آموزان نیازمند و تحت حمایت کمیته امداد در مدارس تاکید کرد و گفت: در این طرح علاوه بر
برگزاري کلاس هاي خصوصی و تقویتی براي دانش آموزان تحت حمایت، دوره هاي ورزشی و فرهنگی نیز براي جامعه هدف در سطح

 
مدارس مشمول طرح اجرا شد. 

وي با اشاره به نقش آموزش و پرورش در تحولات و عزیمت کشور به سمت توسعه خاطرنشان کرد: نیروي انسانی مهمترین قدرت و

 
سرمایه یک کشور است و هر کدام از دانش آموزان حاضر در این طرح، آینده ساز ایران اسلامی هستند. 



 
 

در این مراسم علاوه بر تجلیل از مدیران نیکوکار مشارکت کننده و دست اندرکاران اجراي طرح مدارس همدل در وزارت آموزش و

 
پرورش، از نشان این طرح ملی نیز رونمایی شد. 

طرح مدارس همدل با هدف گسترش و تامین همه جانبه عدالت آموزشی و تربیتی و با همکاري کمیته امداد و وزارت آموزش و
پرورش طراحی و اجرا شده است که به واسطه آن دانش آموزان مستعد مورد حمایت این نهاد از خدمات آموزشی در مدارس هیات

 
امنایی و غیردولتی بهره مند می شوند. 

 
 فعالیت 865 مرکز نیکوکاري در استان تهران 

حجت الاسلام ضیایی، سرپرست اداره امور اجرایی زکات استان تهران به اهمیت و جایگاه عید سعید قربان و فضیلت نذورات قربانی
پرداخت و گفت: مراکز نیکوکاري می توانند نسبت به تهیه و توزیع نذورات قربانی میان نیازمندان شناسایی شده در منطقه فعالیت
خود اقدام نمایند و بخشی از این نذورات با مشارکت کمیته امداد ادارات سطح استان میان جامعه هدف تحت حمایت کمیته امداد

 
توزیع شود. 

محمد مهدي اسماعیلی، قائم مقام کمیته امداد استان تهران با بیان اینکه مراکز نیکوکاري از ابتداي سال 1390 فعالیت خود را آغاز

 
کرده اند، گفت: هدف از ایجاد مراکز نیکوکاري سپردن کار مردم به خود مردم است. 

 
وي افزود:هم اکنون 865 مرکز نیکوکاري در سطح استان تهران فعالیت می کند و  همچنان تعداد این مراکز رو به افزایش است. 

اسماعیلی بیان کرد:در حال حاضر رویکرد کمیته امداد در حوزه مراکز نیکوکاري تعاملی است و در همین جهت مراکز نیکوکاري در
سطح استان تهران می توانند با همیاري کمیته امداد  به صورت تخصصی در حوزه هاي مسکن، اشتغال زایی، تأمین جهیزیه و سایر

 
طرح هاي مبتنی بر نیاز فعالیت نمایند. 

 
 



 
کمک 351 میلیارد تومانی مراکز نیکوکاري  به نیازمندان 

محمد دهرویه،معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد نیز با اشاره به اهداف ایجاد مراکز نیکوکاري گفت:مراکز نیکوکاري با
هدف ارتقاي کارکردهاي اجتماعی، توسعه و ترویج فرهنگ انفاق، نیکوکاري، تعاون و همیاري در محله، شناسایی نیازمندان واقعی ،

 
ارائه خدمات به آنان ، شناسایی خیران و جذب کمک هاي آنان ایجاد می شوند. 

وي افزود :در سال گذشته مراکز نیکوکاري بالغ بر 351 میلیارد تومان به نیازمندان کمک کردند که از این میزان 12 میلیارد و 265

 
میلیون تومان در قالب نذر قربانی است . 

 
 

دهرویه بیان کرد: در چهار ماهه نخست سال جاري مراکز نیکوکاري بالغ بر 195 میلیارد تومان به نیازمندان به صورت نقدي و

 
غیرنقدي کمک  کرده اند و از این میزان 5 میلیارد و 289 میلیون تومان در قالب نذورات قربانی است. 

سید ابوالفضل پرپنچی، مدیرکل کمیته امداد استان تهران به نحوه توزیع نذورات قربانی در سال جاري اشاره کرد و گفت: با مشارکت
شرکت بسته بندي مهیا پروتئین هماهنگی هاي لازم براي بسته بندي نذورات عید قربان انجام شده است و نذورات پس از بسته بندي

 
میان خانواده هاي تحت حمایت توزیع خواهد شد. 

وي افزود: در صورت تمایل مراکز نیکوکاري، آمادگی داریم نسبت به همکاري این شرکت با مراکز نیکوکاري براي بسته بندي نذورات

 
قربانی در جهت توزیع میان نیازمندان شناسایی شده با این شرکت هماهنگی هاي لازم را انجام دهیم. 

پرپنچی ابراز امیدواري کرد: با مشارکت مراکز نیکوکاري خدمات مطلوبی به جامعه هدف تحت حمایت کمیته امداد در سطح استان

 
تهران ارائه شود. 

مراسم گلریزان با همکاري رؤساي 20 مرکز نیکوکاري برگزار و آنان متعهد شدند با هزینه اي بالغ بر 260 میلیون تومان نذورات

 
قربانی تهیه و میان نیازمندان توزیع کنند. 

 
مشارکت بیش از 200 مدرسه با کمیته امداد استان تهران 

 با حضور قائم مقام و معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان تهران و جمعی از مدیران و مسئولان اداره کل آموزش و پرورش شهر و



 
شهرستان هاي استان برگزار شد. 

محمدمهدي اسماعیلی،قائم مقام کمیته امداد استان تهران، در مراسم تجلیل از مدیران نیکوکار مشارکت کننده در طرح مدارس
همدل  با بیان اینکه طرح « مدارس همدل » به برخورداري رایگان دانش آموزان مستعد از خدمات تحصیلی مدارس غیردولتی و
هیأت امنایی اجرا می شود،گفت: افزایش اعتماد به نفس و حفظ عزت نفس و کرامت مددجویان، فراهم سازي زمینه دستیابی به
توانمندسازي واقعی دانش آموزان مورد حمایت، ارتقاي دسترسی دانش آموزان به آموزش باکیفیت، برقراري ارتباط صحیح میان
آموزگاران، دانش آموزان، والدین، رابطان فرهنگی مدارس و کارشناسان فرهنگی کمیته امداد و آمادگی براي امتحانات ورودي به

 
مدارس تیزهوشان و راهیابی به دانشگاه هاي برتر از اهداف اجراي این طرح است. 

 
 

وي ضمن تقدیر از مدیران مدارسی که در این طرح با کمیته امداد همکاري داشتند، افزود: به واسطه این طرح  دانش آموزان مستعد

 
به صورت رایگان از خدمات کیفی مدارس غیردولتی و هیأت امنایی بهره مند می شوند. 

 
مشارکت 200 مدرسه استان تهران در طرح مدارس همدل 

حسین زمانیان، معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان تهران نیز با بیان اینکه سال 1399 بیش از 200 مدرسه در قالب طرح
مدارس همدل با کمیته امداد استان تهران همکاري داشته اند،گفت: در همین جهت بیش از  500 دانش آموز تحت حمایت داراي

 
معدل بالاي 18 با ثبت نام رایگان از خدمات مدارس غیردولتی و هیأت امنایی در قالب این طرح بهره مند شدند. 

زمانیان با بیان اینکه در سال گذشته این طرح از مهر ماه آغاز شده بود و تعداد زیادي از دانش آموزان ثبت نام خود را انجام داده

 
بودند، ابراز امیدواري کرد: در سال تحصیلی جدید این تعداد نسبت به سال گذشته افزایش یابد. 

انتهاي پیام/



قطع برق صنایع چه عواقبی دارد؟/صنعتگرانی که با خاموشی دست و پنجه نرم

می کنند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1400/04/25

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، هرچند به گفته رامین فرج
سرپرست شرکت توزیع برق البرز، بر اساس مصوبات ابلاغ شده از سوي وزارت نیرو، شاهد خاموشی روزانه در برخی از واحدهاي
صنعتی بزرگ کشور مثل فولاد و سیمان هستیم و اگر خاموشی واحدهاي صنعتی بزرگ به خصوص در روزهاي اوج مصرف جوابگوي
نیاز موجود نباشد، برنامه خاموشی براي صنایع کوچکتر هم اعمال می شود، اما فتحعلی محمدزاده معاون سازمان صنایع کوچک می
گوید: شهرك هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی برق معاف شده اند، از این رو قرار شد برق صنایع بزرگ قطع شود تا تامین برق

 
صنایع کوچک به مشکل نخورد. 

محمدزاده در مورد معافیت شهرك هاي صنعتی از قطع برق، اظهار داشت: طبق تبصره 3 ماده 3 مصوبه شانزدهم تیرماه امسال هیأت

 
وزیران، شهرك هاي صنعتی از شمول اعمال خاموشی برق معاف شدند. 

وي افزود: وزیر نیرو به وزیر صمت اعلام کرد که واحدهاي صنعتی باید به اندازه 4 هزار مگاوات به کاهش مصرف برق کمک کنند. از
این رو با توجه به اینکه دیماند مصرف برق در 828 شهرك صنعتی 9 هزار و 941 مگاوات برق است، اما نسبت به صنایع بزرگ،
اشتغال زایی بالایی دارند و تعداد زیادي واحد صنعتی در این شهرك ها فعال هستند، مقرر شد برق صنایع بزرگ همچون فولاد و

 
سیمان قطع و برق صنایع کوچک تأمین شود. 

به گفته وي، بیش از 48 هزار واحد بهره بردار در شهرك هاي صنعتی سراسر کشور وجود دارند که 960 هزار نفر در آنها مشغول به

 
کار هستند. شهرك ها و نواحی صنعتی به ازاي هر مگاوات برق زمینه اشتغال 96 نفر را فراهم کرده اند. 

محمدزاده ادامه داد: از 16 تیر ماه جاري این مصوبه قابل اجرا و اعمال است، اما بعضاً شاهد عدم اجرا در برخی از استان ها هستیم، اما

 
طی نامه اي به استانداران اعلام کردیم که این مصوبه باید حتماً اجرایی شود. 

در این شرایط قطع برق صنایع مختلف همچنان ادامه دارد و این موضوع باعث کاهش تولید برخی واحدهاي صنعتی شده که به گفته

 
کارشناسان ممکن است کمبود برخی محصولات را در بازار به همراه داشته باشد. 

عبدالرضا مصري، نایب رییس مجلس در این مورد، قطعی برق صنایع را عاملی براي گرانی سیمان، فولاد و سایر کالاهاي مهم در آینده



نزدیک دانست و گفت: تولید کشور امروز می توانست وضع بهتري داشته باشد، اما علاوه بر مشکلات سابق، اکنون مشکل تامین برق

 
به مشکل مادر تبدیل شده است. 

وي با اشاره به تعطیلی کارخانه هاي تولید سیمان و فولاد به دلیل قطعی برق ، افزود: با تعطیلی این کارخانه ها سایر صنایع و کسب و

 
کارهاي وابسته هم به تعطیلی کشیده می شوند.مثلاً واحدهاي تولید بتن آماده هم اکنون سیمانی براي تهیه و تولید بتن ندارند. 

 
 

وي گفت: با توجه به این که واحدهاي تولیدي برق خود را از طریق بورس و به صورت یکجا خریداري کرده اند، حتی در صورت عدم
مصرف آن، مجبورند پول برق را پرداخت کنند، یعنی واحدهایی که به صورت اختیاري اقدام به قطع برق خود کرده اند نیز باید پول

 
برق مصرف نشده را پرداخت کنند. 

مصري اضافه کرد: البته این موضوع را پیگیري کردیم که وزارت نیرو پول آن بخش از برق مصرف نشده را از واحدهاي تولیدي دریافت

 
نکند. 

عبدالوهاب سهل آبادي، رئیس خانه صنعت معدن و تجارت نیز در این مورد گفت: آقاي جهانگیري معاون اول رئیس جمهور معتقد
است در شرایط فعلی صنایع باید میزان فعالیت خود را کاهش دهند تا مشکل برق برطرف شود، اما سوال اینجاست که می دانید با

 
کاهش حجم تولید صنایع، چه اتفاقی در سطح جامعه خواهد افتاد؟ 

 
گرانی سیمان و فولاد در پی کاهش تولید 

فرهاد طهماسبی، عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز در این مورد گفت: کاهش تولید و بار روانی ناشی از احتمال
تعطیلی واحدهاي تولیدي موجب افزایش قیمت سیمان، فولاد و میلگرد شده که در صورت تداوم این وضعیت، آسیب هاي بسیاري به

 
وجود می آید. 

وي افزود: با فرارسیدن پیک گرما از اواسط خرداد، مصرف برق به صورت تصاعدي افزایش یافت و از آنجا که دولت برنامه ریزي
مناسبی براي رشد تولید برق متناسب با نیاز کشور نداشت و سیاست گذاري ها اشتباه بود، با خاموشی وسیعی در سطح کشور اعم از

 
قطعی برق خانه ها و واحدهاي تولیدي روبه رو شدیم. 

عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: هرچند واحدهاي تولیدي هر ساله، زمانی را براي تعمیرات اساسی
اختصاص داده و از حجم تولیدات خود کم می کنند، اما باید به این نکته دقت کرد که این واحدها نمی توانند پیش از موعد تعمیرات



 
خود را آغاز کنند. بنابراین نمی توانند در زمان قطعی برق، فعالیت خود را کاهش دهند. 

وي تصریح کرد: وزارت نیرو با توجیه کمبود برق فعالیت واحدهاي تولیدي را محدود کرده، در حالی که فعالیت بسیاري از این واحدها

 
با حجم کمتر، توجیهی ندارد زیرا ماشین آلات آنان دچار آسیب می شود. 

 
نامه نگاري برقی فولادسازان با وزیر صمت 

در این زمینه تولیدکنندگان فولاد در نامه اي به رزم حسینی وزیر صمت، تفکیک حلقه هاي زنجیره فولاد در محدودیت هاي اعمال

 
شده براي مصرف برق کارخانه هاي فولادي را خواستار شدند. 

در این نامه به منظور مدیریت تولید و بازار داخلی و صادراتی زنجیره فولاد در شرایط بحرانی فعلی ناشی از کمبود برق پیشنهاد شده

 
است: 

1- حلقه هاي مختلف زنجیره فولاد ( به جز ذوب و فولاد سازي ) مشابه سایر صنایع از جمله کاشی و سرامیک، آلومینیوم ،...) امکان

 
فعالیت و تولید داشته باشند. 

2- کارخانجات فعال در حلقه ذوب و فولاد سازي به منظور مشارکت در تنظیم بازار داخلی و جلوگیري از توقف صادرات و ارزآوري

 
بتوانند حداقل در زمان غیر از اوج بار مثل ساعات شب فعالیت و تولید کنند. 

ضمناً این انجمن فولاد اعلام آمادگی کرد که در راستاي تامین منافع ملی و کمک به پایداري شبکه برق کشور و با همکاري واحدهاي
تولیدي، به جاي دستور تعطیلی به همه کارخانجات زنجیره فولاد، کاهش برق مصرفی مورد انتظار از صنعت فولاد در هفته هاي آتی

 
را برنامه ریزي و مدیریت کنند. 



 
 



 
 

 
اعلام آمادگی صنایع براي احداث 10 هزار و 500 مگاوات ظرفیت نیروگاهی 

در راستاي تأمین برق مورد نیاز کشور، سعید زرندي معاون طرح و برنامه وزارت صمت با اشاره به آمادگی بخش صنعت براي احداث
نیروگاه هاي جدید در مناطق مختلف کشور، گفت: در صورت صدور مجوز از سوي وزارت نیرو، ساخت این نیروگاه ها با ظرفیت 10

 
هزار و 536 مگاوات انجام خواهد شد. 

وي ادامه داد: با توجه به ظرفیتی که در بخش صنایع براي اجراي این کار وجود دارد و به دنبال مذاکرات انجام شده با
مسئولان وزارت نیرو در خصوص کمک بخش صنعت کشور به ارتقاي تولید برق پایدار و همچنین آمادگی وزارت صمت براي سرمایه
گذاري در حوزه نیروگاهی در قالب طرح اقتصاد مقاومتی با شرکت هاي برتر، این موضوع در نامه اي به معاون وزیر نیرو در امور برق و

 
انرژي اعلام شد. 

وي گفت: تأمین برق مطمئن، مستمر و پایدار صنایع انرژي بر و شهرك هاي صنعتی و افزایش بهره وري و کاهش شدت انرژي در

 
بخش صنعت و معدن، با توجه به آمادگی بنگاه ها براي سرمایه گذاري در احداث نیروگاه از اهداف این طرح است. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت با اشاره به اهمیت تعریف یک مدل اقتصادي مطلوب، بر سرمایه گذاري بخش صنعت در زمینه
ساخت نیروگاه ها تاکید کرد و گفت: 13 پروژه در نقاط مختلف کشور با مشارکت و همکاري 12 سرمایه گذار از بخش هاي صنایع
معدنی به علاوه سازمان تعریف شده که با صدور مجوز از سوي وزارت نیرو، در مجموع حدود 10 هزار و 536 مگاوات ظرفیت تولید به

 
شبکه برق کشور اضافه خواهد شد. 



به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، برخی مخاطبان سامانه «فارس من» با ثبت سوژه اي با عنوان «خسارت 400 میلیون

 
تومانی با هر بار قطع برق» خواستار جلوگیري از قطع برق صنایع و خسارت کارخانه ها شدند. 

انتهاي پیام/ب



پیش بینی بودجه 360 هزار میلیارد تومانی براي تسهیلات مسکن جوانان

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1400/04/25

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به پیش بینی 360 هزار میلیاد تومان بودجه براي تسهیلات مسکن جوانان، گفت:
در حوزه اشتغال زایی نیز مبالغ خوبی در بودجه پیش بینی شده است. The post پیش بینی بودجه 360 هزار میلیارد

تومانی براي تسهیلات مسکن جوانان appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اقتصادي 1400/04/25 - 09:25 

 
- کد خبر:603093 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح کرد؛ پیش بینی بودجه 360 هزار میلیارد تومانی براي تسهیلات مسکن جوانان عضو
کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به پیش بینی 360 هزار میلیاد تومان بودجه براي تسهیلات مسکن جوانان، گفت: در حوزه

اشتغال زایی نیز مبالغ خوبی در بودجه پیش بینی شده است. به گزارش 8دي،خلیل بهروزي فر شامگاه پنج شنبه در گفتگوي ویژه
خبري با بیان اینکه 360 هزار میلیارد تومان براي ارائه تسهیلات مسکن به جوانان پیش بینی شده است، اظهار کرد: براي طرح هاي

 
اشتغالزایی نیز مبالغ خوبی در بودجه 1400 در نظر گرفته شده و بخش خصوصی در این راستا می تواند بسیار کمک کننده باشد. 

عضو هیأت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر ضرورت آموزش مهارت به جوانان، خاطرنشان کرد: در حال

 
حاضر نظام آموزشی کشور تناسبی با فضاي کسب و کار ندارد. 

وي افزود: طرح هاي اشتغالزایی توسط مجلس و با مبالغ قابل توجهی دیده شده و مسئولین استانی باید در رابطه با بخش هاي

 
مختلف مانند کشاورزي و گردشگري از این ظرفیت ها استفاده کنند. 

نماینده مردم فومن و شفت در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: طرح استفساریه اصناف هنوز در صحن علنی مجلس بررسی نشده

 
و به زمان دیگري موکول شده است. 

وي در خصوص آخرین وضعیت تکمیل تقاطع شهرستان فومن، گفت: بین نگاه و نظر مردم فومن و وزارت راه و شهرسازي در خصوص

 
این تقاطع اختلاف وجود دارد و وزیر راه اصرار دارد که نقشه خود را براي این تقاطع اجرایی کند. 

بهروزي فر اضافه کرد: معاونان وزیر راه در جلساتی که در خصوص تقاطع شهرستان فومن برگزار می شود قول هایی می دهند اما پس

 
از جلسه، به این وعده ها عمل نمی کنند. 

 
- بودجه 

 
- خلیل بهروزي فر 

 
- عضو هیأت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس 

 
- مسکن جوانان 



 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط فرامرزیان خبر داد: درخواست بودجه 300 میلیاردي از نوبخت و عدم بازنشستگی علی مرادي 1300 ناظر بر انتخابات
گیلان نظارت می کنند استعفاي دسته جمعی هیئت نظارت بر انتخابات شوراهاي گیلان بررسی بودجه 1400 گیلان 400 میلیارد

 
تومان پروژه در صومعه سرا اجرا می شود 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



وام 100 میلیونی اشتغال براي زنان آسیب دیده اجتماعی

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1400/04/25

رئیس سازمان بهزیستی گفت: مبلغ 100 میلیون تومان وام اشتغال براي مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی به صورت
قرض الحسنه براي ایجاد اشتغال پایدار در نظر گرفته می شود. The post وام 100 میلیونی اشتغال براي زنان آسیب دیده

اجتماعی appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 1400/04/25 - 08:58 

 
- کد خبر:603084 

رئیس سازمان بهزیستی اعلام کرد؛ وام 100 میلیونی اشتغال براي زنان آسیب دیده اجتماعی رئیس سازمان بهزیستی گفت: مبلغ
100 میلیون تومان وام اشتغال براي مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی به صورت قرض الحسنه براي ایجاد اشتغال پایدار در

نظر گرفته می شود. به گزارش 8دي،وحید قبادي دانا رئیس سازمان بهزیستی کشور و معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده

 
ریاست جمهوري از مرکز خدمات روزانه زنان و دختران آسیب دیده اجتماعی راه نوین بازدید کردند. 

در این بازدید رئیس سازمان بهزیستی با بیان اینکه براي زنان آسیب دیده اجتماعی که راه نوین را انتخاب کنند و تغییر مسیر دهند،
می توانند از مشوق هاي ایجاد اشتغال، بعد از حرفه آموزي، استفاده کنند، گفت: مبلغ 100 میلیون تومان وام اشتغال که براي
مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی از محل بند ب تبصره 16 اختصاص پیدا می کند، به صورت قرض الحسنه براي ایجاد

 
اشتغال پایدار زنان آسیب دیده می تواند در نظر گرفته شود. 

وي ادامه داد: براي زنان آسیب دیده اجتماعی که راه نوین را انتخاب کنند و تغییر مسیر دهند (راه نوین، راه بازگشت به جامعه و

 
خانواده است)، می توانند از مشوق هاي ایجاد اشتغال، بعد از حرفه آموزي که در چنین مراکزي دارند، استفاده کنند. 

در این بازدید، معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوري با بیان اینکه بخش مهم و بسیار ارزشمند کار سازمان
بهزیستی و سازمان اورژانس اجتماعی، موضوع زنان، کودکان و آسیب هایی که در این زمینه وجود دارد، است، گفت: خوشبختانه در
این زمینه سازمان بهزیستی و اورژانس اجتماعی با هم پیمانی و اعتماد خوبی که با سازمان هاي مردم نهاد وجود دارد، کارهاي

 
ارزشمندي را انجام دادند. 

ابتکار افزود: اینجا نمونه کار سازمان هاي مردم نهاد است که در زمینه زنان در معرض آسیب فعالیت می کنند. محور بحث ها همیشه
توان افزایی، آگاهی بخشی و ایجاد جریان خوب و امید و اعتمادسازي با مردم محلی است و این مهم است که خوشبختانه می بینیم
این کار انجام می شود. از این دست مراکز با همکاري سازمان هاي مردم نهاد بیش از 90 مرکز با سازمان بهزیستی و اورژانس

 
اجتماعی در سطح کشور کار می کنند و اینها با هم پیوند دارند. 

وي گفت: قطعاً یک بخشی باید حاکمیتی باشد؛ بخشی است که باید از حمایت قوه قضائیه و در صورت لازم از مداخله نیروي انتظامی
برخوردار باشد اما بخشی از کار هم به مردم واسپاري شده و آن بخش بخشی است که بیشتر جنبه توان افزایی، آموزش و کاهش



 
آسیب ها و افزایش مهارت هاي زندگی را دارد. 

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوري گفت: امید است زمینه براي توسعه این مراکز فراهم باشد و دولت آینده نیز با همین نگاه
توسعه دهد و از بخش غیردولتی و سازمان هاي مردم حمایت کند و این فرصتی باشد تا بتوانند به شکل اساسی با آسیب ها در

 
موضوعات مختلف از جمله آسیب هاي زنان و کودکان مقابله کنند. 

 
منبع: مهر 

 
- زنان سرپرست خانوار 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

 
- وام اشتغال 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط افزایش بیش از 31 درصدي آمار ثبت رسمی ازدواج در گیلان طی سه ماه نخست سال جاري / حمایت از
تولیدکنندگان پوشاك منطبق با الگوهاي اسلامی – ایرانی افزایش 5 درصدي مبلغ جریمه هاي رانندگی براي کمک به سازمان
بهزیستی کشور افزایش 5 درصدي مبلغ جریمه هاي رانندگی جزییات طرح پرداخت 60 درصد حداقل حقوق به 800 هزار زن

 
سرپرست خانوار کمک جهادي کانون الزهرا(س) به زنان سرپرست خانوار 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



359 میلیارد تومان اعتبار تملک دارایی به پارس آباد اختصاص یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1400/04/25

اردبیل-ایرنا-فرماندار پارس آباد گفت: مبلغ 359 میلیارد ریال اعتبار تملک داري سهم این شهرستان در سال جاري است که
نسبت به سال گذشته افزایش یافته است.

اردبیل-ایرنا-فرماندار پارس آباد گفت: مبلغ 359 میلیارد
ریال اعتبار تملک داري سهم این شهرستان در سال جاري

 
است که نسبت به سال گذشته افزایش یافته است. 

ابراهیم امامی روز جمعه در گفتگو با خبرنگار ایرنا افزود:
اعتبارات سفر ریاست جمهوري نیز طی روزهاي اخیر به
استان ابلاغ شده و انتظار داریم سهم شهرستان از محل
این اعتبارات که به صورت تخصیص کامل می باشد در حد
و اندازه و شایسته ظرفیت شهرستان تعیین و در جهت

 
توسعه و رونق و تامین زیر ساخت هاي تولید ابلاغ شود. 

فرماندار پارس آباد همچنین با اشاره به فصول اعتباري گفت: اولویت توسعه شهرستان از تک محور کشاورزي به سه محور کشاورزي ،
صنعت و گردشگري تغییر یافته و با رویکرد اشتغال و سرمایه گذاري و تامین زیر ساخت هاي گردشگري و صنایع تبدیلی تعریف شده

 
است. 

وي همچنین از پیش بینی اعتبارات خوب در حوزه آب شرب روستایی و عشایري ، راه روستایی و چهار بانده دراین شهرستان خبر داد

 
و گفت: اعتبارات هزینه اي طی سال گذشته و امسال بی نظیر خواهد بود. 

 
شهرستان پارس آباد در شمال اردبیل قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- پارس آباد مغان 

 
- طرح هاي عمرانی 

 
- استان اردبیل 

- اعتبارات



همتی جواب جهانگیري را داد: برکناري ام از ریاست بانک مرکزي بدون طی

فرایند قانونی بود

منبع: تسنیمشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1400/04/25

عبدالناصر همتی رئیس کل سابق بانک مرکزي در پاسخ به اظهارات اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور اعلام کرد:
متاسفانه برکناري ام از ریاست بانک مرکزي بدون طی فرآیند قانونی آن در دولت، صورت گرفت.

عبدالناصر همتی رئیس کل سابق بانک مرکزي در پاسخ به
اظهارات اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور اعلام
کرد: متاسفانه برکناري ام از ریاست بانک مرکزي بدون طی
فرآیند قانونی آن در دولت، صورت گرفت. - اخبار اقتصادي

 
 -

به گزارش خبرگزاري تسنیم؛ عبدالناصر همتی در
یادداشتی خطاب به اسحاق جهانگیري نوشت: معاون اول
رئیس جمهور روز گذشته درسخنانی دربانک مرکزي علت
کنار گذاشتن اینجانب از ریاست بانک مرکزي را به خاطر

آنچه که « اشتغال بنده به کار دیگر » بود ، اعلام و نیز گفتند : « امروز حجم ذخایر ارزي اسکناس و طلاي بانک مرکزي در تاریخ
بیسابقه است ». هر چندبناي پاسخگویی را نداشتم، ولی براي ثبت درحافظه تاریخی مردم و اصلاح امور در آینده، مجبور به

 
توضیحاتی در خصوص این بخش از اظهارات جناب آقاي جهانگیري هستم: 

✓  اینجانب در ایام انتخابات به کار دیگري مشغول نشدم، بلکه همانند رئیس محترم قوه قضائیه در رقابت انتخاباتی شرکت کردم و
براي مدتی کمتر از یک ماه و براساس ماده 19 قانون پولی وبانکی کشور تمام اختیارات رئیس کل را طی حکمی به قائم مقام تفویض
کردم ولذا هیچ مشکلی در اداره بانک نبود به مانند سال96که جنابعالی معاون اول بودید و در انتخابات ریاست جمهوري شرکت

 
کردید،مگرآنکه به نظرشما مسئولیت بانک مرکزي مهمتر از معاونت اولی باشد که امري جداست. 

✓  بنده قصد ورودبه دلایل برکناري رئیس کل بانک مرکزي ندارم اما بایستی منوط به تحقق شرایط مقرر درمصوبه سال 1393 مجمع
تشخیص مصلحت نظام صورت میگرفت که متاسفانه این اقدام بدون طی فرآیند قانونی آن در دولت،صورت گرفت. سنگ بناي
استقلال بانک مرکزي، بسته شدن دست دولت در برکناري رییس کل است که این مصوبه معطوف به آن است. ولی در مورد اخیر

 
مغفول ماند. 

✓  البته بجا بود ایشان، در این روزهاي آخر، توضیح می دادندکه افتخار به داشتن بی سابقه ترین ذخایر ارزي اسکناس در حال حاضر
به خاطرمقاومت چه کسی و درمقابله با دستورات چه کسانی تحقق یافت؟



آژیر فرونشست زمین، مدیریت منابع آب و خاك را زیر سوال برد/ چراغ

خاموش مطالعات در پیشنگري به موقع مخاطرات

منبع: داناشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1400/04/25

مسئله فرونشست زمین در برخی استان ها از جمله تهران علاوه بر اینکه حیات محیط زیست را به مخاطره انداخته همچنین
دغدغه پیامدهاي آن بر زیرساخت ها را نیز جدي کرده است، حال شاید این اتفاق بتواند تمامی استان ها را به انجام مطالعات

زمین شناسی و اقدامات پیشگیرانه هدایت کند.

 مسئله فرونشست زمین در برخی استان ها از جمله تهران
علاوه بر اینکه حیات محیط زیست را به مخاطره انداخته همچنین دغدغه پیامدهاي آن بر زیرساخت ها را نیز جدي کرده است، حال

 
شاید این اتفاق بتواند تمامی استان ها را به انجام مطالعات زمین شناسی و اقدامات پیشگیرانه هدایت کند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از عصر اترك، با به صدا درآمدن آژیر قرمز پدیده فرونشست زمین در برخی از مناطق
کشور از جمله در استان تهران در چند وقت اخیر، بروز یکی دیگر از مخاطرات زیست محیطی را به رسانه ها و مسئولان اجرایی کشور
به ویژه به مسئولان اجرایی استان هایی از جمله خراسان شمالی که نشانه هاي پدیده فرونشست در استان آنها نمایان شده است را
گوشزد کرد که خطري جبران ناپذیر به بیخ گوش حیات کشاورزي، منابع طبیعی، سکونتگاه هاي شهري و روستایی، تاسیسات،

 
زیرساخت هاي نزدیک شده است. 

هر چند که این مخاطره زیست محیطی، یک شبه بوجود نمی آید و در یک دوره زمانی طولانی مدت، وجود علل مختلف اتفاق چنین
پدیده اي را رقم می زنند اما این باعث نمی شود که تصمیم گیران اجرایی از انجام مطالعات و پیش بینی مخاطرات زیست محیطی

 
غفلت کنند. 

 
درحالیکه رسانه اي شدن اتفاق فرونشست زمین در برخی از استان ها حکایت از آن دارد که دوباره دیر جنبیدیم. 

زمانیکه می بایست اختصاص اعتبارات لازم و به موقع همچنین اتخاذ راهکارهاي علمی براي مدیریت منابع آب هاي سطحی و
زیرزمینی در سرزمینی که در اقلیم خشک و نیمه خشک قرار دارد همچنین براي اجراي پروژه هایی از جمله عملیات آب و خاك در
حوزه هاي کشاورزي و منابع طبیعی، مدرن سازي بخش کشاورزي و ... صرف می شد اما نشد و توجه به موضوع مورد بی مهري



مسئولان اجرایی قرار گرفت، حال باید دوباره به صورت اورژانسی آستین انجام تحقیقات و صرف اعتبارات را بالا بزنیم تا روند پیشرفت
این مخاطره زیست محیطی را کند و یا حذف کنیم هر چند که البته مقابله با این پدیده در گام نخست به انجام مطالعات دقیق در

 
پهنه سرزمینی ایران و در گام دوم نیز به اتخاذ راهکارهاي میان و بلند مدت نیاز دارد. 

با این وجود، نکته قابل تامل آن است که رسانه ها در آینده پیشرو نباید از گوشزد کردن و تحلیل این موضوع در گفت و گو با
کارشناسان غفلت کنند و مسئولان اجرایی به ویژه در خراسان شمالی که هنوز جایگاه تحقیقات پیشنگرانه را به رسمیت نشناخته اند
از خواب غفلت بیدار شوند و حیات محیط زیست را حیات خود بدانند و با اختصاص دادن دو صندلی به مرکز تحقیقات کشاورزي و
منابع طبیعی همچنین سازمان زمین شناسی کشور در ستاد مدیریت بحران استان ها دست پیش را بگیرند و اقدامات کوتاه، میان و

 
بلند مدت را سر لوحه برنامه ریزي هاي مالی و اجرایی خود قرار دهند. 

در همین باره، یک کارشناس آبخیزداري در گفت و گو با عصراترك اظهار کرد: به طور معمول، فرونشست زمین در مناطقی رخ می

 
دهد که بهره برداري از منابع آبی زیرزمینی بی رویه باشد. 

وي گفت: وقتی ورودي آب به آبخوان کمتر از خروجی آب از آبخوان بوده باشد، تراز آب زیرزمینی آبخوان پایین می آید و بروز این

 
پدیده را رقم می زند. 

این کارشناس در ادامه با بیان اینکه تقاضا براي مصرف آب همواره وجود دارد همچنین خشکسالی ها نیز میزان آب موجود در آبخوان

 
ها را تحت تاثیر قرار می دهد، تصریح کرد: برنامه هاي مدیریت مصرف آب از منابع آبی موجود باید دراز مدت باشد. 

وي با اشاره به خراسان شمالی اظهار کرد: هنوز در این استان نمونه اي از فرونشست در زمین هاي تحت مدیریت سازمان جهاد

 
کشاورزي و منابع طبیعی گزارش نشده است. 

این کارشناس افزود: با این وجود، باید مطالعات در دشت هاي خراسان شمالی براي بررسی مسئله فرونشست در دستور کار قرار گیرد.

وي خاطر نشان کرد: انجام مطالعات امکان سنجی وقوع فرونشست در دشت ها به تدوین برنامه ریزي ها براي پیشگیري و یا مقابله با

 
این پدیده کمک می کند. 

 
 



 
افت سالانه40 سانتی متري آب از منابع آبی زیرزمینی خراسان شمالی 

وحید واسطه، معاون حفاظت و بهره برداري شرکت آب منطقه اي خراسان شمالی در گفت و گو با عصراترك اظهار کرد: در خراسان
شمالی سالانه میزان مصرف آب از منابع آبی سطحی و زیرزمینی براي امور شرب، کشاورزي و صنعت حدود 988 میلیون متر مکعب

 
است. 

واسطه گفت: 89 درصد از این میزان مصرف ( معادل 873 میلیون متر مکعب) براي بخش کشاورزي، 9 درصد از این میزان مصرف (
معادل 94 میلیون متر مکعب) براي بخش شرب و دو درصد از این میزان مصرف ( معادل 20 میلیون متر مکعب) براي بخش صنعت

 
بهره برداري می شود. 

وي در ادامه با بیان اینکه در استان، سالانه 434 میلیون متر مکعب آب از سه هزار و 370 حلقه چاه مجاز، 356 میلیون متر مکعب
آب از سه هزار و 66 دهنه چشمه همچنین 86 میلیون متر مکعب آب از 653 رشته قنات برداشت می شود که جزو منابع آبی

 
زیرزمینی هستند، اعلام کرد: بهره برداري آب از آبخوان هاي استان بیش از میزان تغذیه آبی این آبخوان ها است. 

معاون حفاظت و بهره برداري شرکت آب منطقه اي خراسان شمالی تصریح کرد: در استان سالانه به طور متوسط 70 میلیون متر
مکعب آب بیش از میزان تغدیه آبخوان هاي زیرزمینی برداشت می شود که این امر دشت هاي استان را با افت منابع آبی مواجه کرده

 
است. 

وي افزود: در حال حاضر چهار آبخوان شامل دشت هاي شیروان، صفی آباد، جاجرم و اسفراین آبخوان هاي ممنوعه بحرانی استان

 
هستند. 

واسطه بیان کرد: با توجه به وضعیت برداشت آبی که از آبخوان هاي زیرزمینی استان در جریان است، استان سالانه به طور میانگین
40 سانتی متر از سطح آب هاي زیرزمینی خود را از دست می دهد که البته در برخی از سال ها میزان سطح افت آب در منابع آبی

 
زیرزمینی استان نیز بیشتر می شود. 

وي خشک شدن چاه ها، قنات ها و چشمه ها همچنین شور شدن منابع آبی زیرزمینی و حتی هجوم جبهه آب شور به منابع آبی

 
زیرزمینی شیرین را از جمله پیامدهاي منفی افت سطح آب هاي زیرزمینی استان برشمرد. 

معاون حفاظت و بهره برداري شرکت آب منطقه اي خراسان شمالی همچنین افزود: افت سطح آب هاي زیرزمینی حتی موجب می
شود که فضاي میان دانه هاي خاك که از آب پر شده اند، این فضاها از وجود آب خالی شوند و فضاي میان خاك معلق و به هم

 
فشرده شود و در نهایت زمین دچار فرونشست بشود که فرونشست به صورت ترك، شکاف و فروچاله نمایان می شود. 

وي عنوان کرد: تا به کنون در استان فرونشست زمین به صورت ترك و شکاف در زمین هاي کشاورزي منطقه قاضی واقع در

 
شهرستان مانه و سملقان و در زمینه هاي منابع طبیعی منطقه سنخواست در شهرستان جاجرم مشاهده شده اند. 

واسطه در ادامه با تصریح بر این مطلب که تا به کنون در استان هیچگونه تحقیقاتی در زمینه فرونشست زمین انجام نشده، یادآور شد:

 
مسئولیت انجام مطالعات فرونشست زمین در استان ها بر عهده سازمان زمین شناسی کشور است. 



با این وجود، وي خاطرنشان کرد: شرکت آب منطقه اي استان درصدد است به زودي درخواست انجام مطالعات فرونشست زمین در

 
خراسان شمالی را در شوراي حفاظت منابع آب استان مطرح کند تا براي این مطالبه، مصوبه اخذ شود. 

در عین حال، این مسئول، بر لزوم مدیریت مصرف آب از منابع آبی سطحی و زیرزمینی استان همچنین اجراي تغذیه مصنوعی به
آبخوان هاي استان به عنوان دو راهکار بسیار مهم در پیشگیري و جلوگیري از تهدید فرونشست زمین تاکید کرد و گفت: در همین
راستا، تا به کنون به منظور مدیریت منابع آبی استان، سند سازگاري با کم آبی مصوب و اجراي برنامه هاي این سند در دستور کار

 
دستگاه هاي اجرایی ذي ربط قرار گرفته است که البته براي دست یابی به اهداف بلند مدت آن راه طولانی را در پیش داریم. 

وي اظهار کرد: انسداد چاه هاي غیر مجاز از جمله مفاد اجرایی این سند راهبردي است که از سال 85 تا به کنون در استان هزار و

 
851 حلقه چاه غیر مجاز مسدود و پر شده اند. 

 
واسطه افزود: با انسداد این تعداد چاه غیر مجاز 26 میلیون متر مکعب آب صرفه جویی شده است. 

وي خاطر نشان کرد: از هزار و 851 حلقه چاه غیر مجاز مسدود شده، انسداد 73 حلقه چاه از آنها در سال 99 انجام شد که انسداد

 
این تعداد چاه غیر مجاز موجب شد تا 623 هزار متر مکعب آب از منابع آبی زیرزمینی استان صرفه جویی شود. 

با این وجود، معاون حفاظت و بهره برداري شرکت آب منطقه اي خراسان شمالی اعلام کرد: هنوز باید چهار هزار حلقه چاه غیر مجاز
دیگر در استان مسدود و پر شوند که عمق 80 درصد از آنها کمتر از 20 متر است و عمده بهره برداري از این چاه ها براي حفظ باغات

 
بوده است. 

 
واسطه خاطر نشان کرد: در سند سازگاري با کم آبی استان می بایست سالانه 300 حلقه چاه غیر مجاز مسدود و پر شوند. 

 
 

 
تورم و کمبود اعتبارات، تجهیز سطوح کشاورزي به سیستم نوین آبیاري را کند کرده است 

سید اسماعیل سیدي، مدیر امور آب و خاك سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی در گفت و گو با عصراترك نیز اظهار کرد: با توجه
به اینکه خراسان شمالی در شرایط اقلیمی خشک و نیمه خشک قرار دارد، با این وجود، چند سالی است که استان به طور جدي با

 
مسئله کم بارشی و خشکسالی مواجه شده است. 



سیدي گفت: این وضعیت، اهمیت به اجراي طرح هاي مدیریت مصرف آب، افزایش بهره وري آب و افزایش راندمان آبیاري در بخش

 
کشاورزي را مهم و ضروري کرده است. 

وي با بیان اینکه اجراي طرح هاي آبیاري نوین در سطح باغات و مزارع، احیا و مرمت قنات ها، اجراي کانال هاي آبیاري و انتقال آب
با لوله به سطوح کشاورزي همچنین اجراي شبکه فرعی آبیاري و زهکشی در پایاب سدها از مهمترین برنامه هایی هستند که براي
مدیریت مصرف آب در بخش کشاورزي کشور باید اجرایی شوند، عنوان کرد: در خراسان شمالی در زمینه اجراي طرح سیستم هاي
آبیاري نوین مقرر شده است که تا پایان برنامه ششم توسعه سطح 50 هزار هکتار از سطوح کشاورزي مستعد شناخته شده استان به

 
این سیستم تجهیز شوند. 

مدیر امور آب و خاك سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: تا به کنون در استان فقط 38 هزار هکتار از سطوح کشاورزي

 
مستعد شناخته شده به سیستم هاي آبیاري نوین تجهیز شده که 20 هزار هکتار آن طی سال هاي 92 تا 99 اجرایی شده اند. 

وي افزود: پیش بینی می شود که تکمیل اجراي این طرح در سطوح کشاورزي مستعد شناخته شده استان تا پنج سال آینده به طول

 
انجامد. 

افزون بر این، سیدي یادآور شد: اجراي سیستم آبیاري کم فشار نیز باید براي سایر سطوح کشاورزي که خرده مالکی هستند و در

 
نقاط کوهستانی استان قرار دارند، اجرایی شود. 

وي در ادامه به لایروبی، احیا و مرمت قنات ها در استان نیز اشاره و بیان کرد: تا به کنون 990 رشته قنات دراستان احیا و مرمت شده

 
اند که 560 رشته آن طی سال هاي 92 تا 99 اجرایی شدند. 

مدیر امور آب و خاك سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: در حال حاضر احیا و مرمت 70 رشته قنات دیگر نیز باید انجام

 
شوند که با اختصاص اعتبارات، انجام آن در اولویت اجرا قرار می گیرند. 

وي همچنین عنوان کرد: در استان، تا به کنون چهار هزار و 491 کیلومتر احداث کانال انتقال آب و لوله گذاري به سوي سطوح

 
کشاورزي استان انجام شده که 357 کیلومتر آن طی سال هاي 92 تا 98 انجام شده است. 

 
سیدي گفت: هنوز می بایست 11 هزار و 500 کیلومتر دیگر از اجراي این طرح در بخش کشاورزي استان انجام شود. 

وي به اجراي شبکه فرعی آبیاري و زهکشی زمین هاي کشاورزي در پایاب سدهاي استان در سطح هزار و 967 هکتار طی سال هاي
92 تا 99 نیز اشاره و عنوان کرد: اجراي این طرح هنوز باید در سطح هزار و 500 هکتار دیگر از بخش کشاورزي استان که داراي

 
مطالعه است، اجرایی شود. 

مدیر امور آب و خاك سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی در ادامه با تاکید بر این نکته که در حال حاضر میزان بهره برداري
بخش کشاورزي استان از وجود آب هاي سطحی و زیرزمینی استان 75 درصد است درحالیکه این بخش هنوز به طور میانگین با 40
درصد کمبود تامین آب مواجه است، تصریح کرد: با تمام اقدامات اشاره شده که در بخش کشاورزي استان براي مدیریت بهره وري در

 
مصرف آب انجام شده است، راندمان آبیاري در بخش کشاورزي استان طی یک دهه گذشته از 37 درصد به 46.5 درصد رسیده است. 



وي افزود: در حال حاضر 46.5 درصد از یک واحد آب، صرف آبیاري گیاه می شود و مابقی به علت اینکه هنوز بخش عمده اي از روش

 
آبیاري کشاورزي در استان به صورت سنتی است، هدر می رود. 

سیدي تصریح کرد: مدیریت مصرف آب در بخش کشاورزي و افزایش بهره وري از منابع آبی در این بخش به تامین اعتبارات لازم و به

 
موقع براي اجراي پروژه هاي تعریف شده و اشاره شده، نیاز دارد که در این زمینه مکاتبات بسیاري نیز انجام شده است. 

وي در بخش دیگري از سخن خود درباره بهره برداري منابع آبی در بخش کشاورزي و پیش بینی اتفاق فرونشست نیز اظهار کرد: کم
بارشی ها، بروز خشکسالی، استفاده بی رویه از منابع آبی به خصوص از چاه هاي غیر مجاز و اضافه برداشت آب از چاه هاي مجاز

 
تهدید بروز فرونشست زمین را به همراه دارد. 

مدیر امور آب و خاك سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: اجراي طرح سیستم هاي آبیاري نوین، احیا و مرمت قنات ها و

 
دیگر طرح هاي مدیریت منابع آبی در بخش کشاورزي بروز فرونشست در زمین هاي کشاورزي را می کاهد. 

وي درباره جایگزینی تامین منابع آبی براي بخش کشاورزي نیز بیان کرد: درصورتیکه استفاده از پساب هاي تصفیه شده و حتی بهره
گیري از آب خلیج فارس براي بخش صنعت در دستور کار قرار گیرد، می توان اتکاي صنعت به منابع آبی چاه ها و رودخانه ها را پس

 
گرفت و منابع آبی چاه ها و رودخانه ها را در اختیار کشاورزي قرار دارد. 

سیدي خاطر نشان کرد: در عین حال، درصورتیکه استفاده از پساب تصفیه شده براي بخش کشاورزي نیز مد نظر قرار گیرد، این

 
پساب باید کاملا استانداردسازي شود. 

 
 

 
مدیریت منابع آبی براي پیشگیري از فرونشست باید در دستور کار قرار گیرد 

سید جواد میري سلیمان، کارشناس بخش جنگل و مرتع مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان شمالی نیز در
گفت و گو با عصراترك اظهار کرد: پدیده فرونشست زمین بر اثر بر هم خوردن تعادل لایه هاي زمین میان خاك با منابع آب یا نفت و

 
یا گاز موجود در آن و جایگزین نشدن منبع جدید بجاي منبع خارج شده، بوجود می آید. 

میري سلیمان گفت: اتفاق فرونشست زمین مسئله اي است که به صورت تدریجی در طول زمان پدید می آید و نشانه هاي این اتفاق
با گذشت زمان نمایان می شود. 



وي با تاکید بر این نکته که خطر فرونشست زمین در کشور بسیار جدي شده، بیان کرد: نشانه هاي این اتفاق در خراسان شمالی نیز

 
اتفاق افتاده است. 

این کارشناس گفت: بر اساس نقشه فرونشست تهیه شده براي خراسان شمالی که توسط سازمان نقشه برداري کشور انجام شده، این
مطالعه بیانگر آن بوده است که فرونشست زمین در شهرستان اسفراین در منطقه سنخواست با نرخ 6.6 سانتی متر در سال همچنین
در شهرستان فاروج با نرخ 7.5 سانتی متر در سال، در شهرستان جاجرم با نرخ 8.5 سانتی متر در سال و در منطقه قاضی در

 
شهرستان مانه و سملقان نیز با نرخ 9.5 سانتی متر در سال رخ داده است. 

وي برداشت بی رویه آب از منابع آبی زیرزمینی، برداشت غیرمجاز آب با حفر چاه هاي غیر مجاز متعدد، جایگزین نشدن منابع آبی
جدید از محل بارش برف و باران بجاي منابع آبی خارج شده، گسترش سطوح کشاورزي، تخریب پوشش گیاهی در عرصه منابع
طبیعی، کاهش توان نفوذ آب در خاك، جاري شدن سیلاب ها و روان آب ها، رهاسازي زمین هاي کشاورزي، شخم شیارهاي
نامتعارف در زمین هاي کشاورزي و تغییر مسیر رودخانه ها در دشت ها، گسترش سدسازي بجاي آبخوان داري و آبخیزداري همچنین

 
نپرداختن حق آبه زیست محیطی بالا دست سدها را از علل بروز فرونشست در استان برشمرد. 

 
میري سلیمان همچنین خاطر نشان کرد: هنوز در واگذاري زمین به طرح ها و پروژه هاي مصوب، بر مطالعات قدیمی تکیه می شود. 

وي افزود: این در حالی است که سند واگذاري زمین ها به طرح ها و پروژه ها داراي ایراد است چون مطالعات به روز و جامع در زمینه

 
هاي منابع آبی موجود، پوشش گیاهی منطقه، ساختار زمین شناسی و ساختار خاك انجام نشده است. 

این کارشناس به آخرین مطالعه سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در زمینه بررسی سطح افت آب هاي زیرزمینی استان
نیز اشاره و عنوان کرد: در این گزارش پیش بینی شده است که در سال 1400 متوسط افت سطح آب هاي زیرزمینی در دشت هاي

 
قاضی و سنخواست در خراسان شمالی به بیش از 60 سانتی متر برسد. 

وي گفت: بر اساس اندازه گیري از حجم آب دهی قنات ها در استان که توسط شرکت آب منطقه اي استان انجام شده است، حجم

 
آب دهی قنات ها در مناطق قاضی و سنخواست بین 15 تا 20 درصد کاهش یافته است. 

میري سلیمان همچنین یادآور شد: مرکز تحقیقات کشاورزي و منابع طبیعی استان در سال 98 موضوع گستره خشکسالی در استان را
مورد ارزیابی قرار داد که این مطالعات حکایت از آن داشت در دوره 10 ساله اخیر 13.1 درصد از گستره استان درگیر خشکسالی
خیلی شدید، 13.9 درصد از گستره استان درگیر خشکسالی شدید، 16.1 درصد از گستره استان درگیر خشکسالی متوسط، 15.6
درصد از گستره استان درگیر خشکسالی خفیف بوده اند که بیشترین پهنه خشکسالی به ترتیب در شهرستان هاي مانه و سملقان،

 
اسفراین و راز و جرگلان بوده اند. 

وي در بخش دیگري از سخن خود مهمترین راهکارهاي پیشگیري از بروز فرونشست زمین را مدیریت مصرف منابع آبی از جمله بهره
گیري از سیستم آبیاري نوین همچنین اجراي طرح هاي آبخوان داري، آبخیزداري، پخش سیلاب، پرداخت حق آبه زیست محیطی،
اجراي عملیات بازچرخانی آب با ایجاد تصفیه خانه هاي محلی و تزریق آب به منابع آبی زیرزمینی و یا بهره گیري در بخش صنعت و

 
کشاورزي عنوان کرد. 



کارشناس بخش جنگل و مرتع مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان شمالی همچنین افزود: در یک آینده میان

 
و بلند مدت رویکرد تکیه بر اشتغال کشاورزي باید به سوي اشتغال هاي جدید و جایگزین هدایت شود. 

وي تاکید کرد: ستاد مدیریت بحران به مدیریت ریسک تبدیل شود تا تغییر وضعیت منابع آب و خاك و بروز مخاطرات در عرصه هاي

 
طبیعی به موقع پیش بینی و راهکارها به موقع اتخاذ شوند. 

 
میري سلیمان همچنین بر لزوم توجه بخشی به انجام مطالعات توسط مرکز تحقیقات کشاورزي و منابع طبیعی نیز تصریح کرد. 

 
 

 
مطالعات فرونشست زمین بدون مایه مالی 

حسنعلی حسین زاده، نماینده اداره کل زمین شناسی و اکتشافات معدنی منطقه شمال شرق کشور در گفت و گو با عصراترك اظهار
کرد: سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور متولی تولید داده هاي زمین شناسی (حوزه هاي مختلف) و اکتشافی در کشور

 
است. 

حسین زاده گفت: بدنبال گزارش سازمان نقشه برداري در رابطه با کاهش تراز آب سطح زمین در سال 1383 کارشناسان سازمان
زمین شناسی کشور با همکاري دانشگاه امپریال کالج مطالعات اولیه فرونشست دشت تهران شهریار را انجام داده و نخستین گزارش
در مورد فرونشست جنوب تهران به صورت گزارش و اولین نقشه InSAR تداخل سنجی راداري منتشر شد که این گزارش ماکزیمم

 
فرونشست در حدود 16 سانتی متر و متوسط فرونشستی در حدود 6- 7 سانتی متر را نشان می داد. 

وي افزود: در همین سال مطالعات فرونشست کشور جزو کارهاي سازمان زمین شناسی تعریف شد که در سال هاي بعد با شدت

 
گرفتن مسئله فرونشست در دشت هاي کشور، مسئولیت مطالعات بخش فرونشست بر عهده این سازمان قرار گرفت. 

این مسئول تصریح کرد: هرچند مسئولیت مطالعات فرونشست به این سازمان واگذار شده با این وجود اعتبارات کافی به این سازمان

 
اختصاص نیافته است. 

وي در ادامه عنوان کرد: سازمان زمین شناسی براساس میزان اعتباراتی که هرساله دریافت می کند انجام مطالعات زمین شناسی و

 
اکتشافی را مبتنی بر اولویت بندي انجام می دهد. 



حسین زاده افزود: بطور مثال انجام مطالعات فرونشت در کشور در دشت هاي بحرانی استان هاي تهران، خراسان رضوي، کرمان،

 
اصفهان و ... که با پدیده فرونشست مواجهه بودند را در اولویت مطالعات خود قرار داده است. 

وي در ادامه با اشاره به استان خراسان شمالی اظهار کرد : دفتر نمایندگی اداره کل زمین شناسی و اکتشافات معدنی منطقه شمال
شرق در سال 93 در استان خراسان شمالی فعالیت خود را با اولویت مطالعات زمین شناسی و اکتشافی آغاز کرد که اکتشاف پهنه ي

 
جنوب استان به وسعت هفت هزار کیلومتر مربع از شهرستان جاجرم تا فاروج مورد پی جوئی و ژئوفیزیک هوایی با بالگرد قرار گرفت. 

نماینده اداره کل زمین شناسی و اکتشافات معدنی منطقه شمال شرق کشور تصریح کرد: هرچند که هنوز در خراسان شمالی (استانی
که کشاورزي فعالیت اصلی اشتغال در آن محسوب می شود) وقوع فرونشست و عوارض سطحی ناشی از آن به مسئله حاد و بحرانی
تبدیل نشده است، با این وجود، این اتفاق به صورت خزنده در حال پیشروي است و نباید از احتمال وجود آن غافل بود که در صورت

 
بروز آن خسارت هاي جبران ناپذیري را به استان تحمیل می کند. 

وي در ادامه به برداشت عمده آب از منابع زیرزمینی خراسان شمالی ( چاه هاي عمیق) براي امور کشاورزي به منظور آبیاري مزارع و
باغات به صورت سنتی و غرق آبی همچنین مصارف صنعتی با وجود نصب کنتور هاي هوشمند در مناطقی از استان، مدیریت وبرنامه
ریزي براي اصلاح استفاده از روش هاي نوین آبیاري براي کشاورزي و جایگزینی آب هاي بازیابی شده براي مصارف صنعتی را

 
پیشنهاد کرد، با این وجود نباید در استان از شناسایی منابع آبی جدید(کارستی) و پایش فرونشست دشت ها در این حوزه غافل بود. 

حسین زاده اعلام کرد: طی این مدت به استانداري و سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان پیشنهاداتی در حوزه زمین شناسی و

 
اکتشاف ارایه شده است که تاکنون استقبال قابل قبولی صورت نگرفته است. 

وي یاد آور شد: طی فعالیت هاي این دفتر در استان در حوزه هاي مرتبط با توجه به پیگیري هاي صورت گرفته و بخش نامه هاي

 
موجود در جلسات ستاد مدیریت بحران استان و سایر بخش ها جایگاه این سازمان همچنان خالی است. 

نماینده اداره کل زمین شناسی و اکتشافات معدنی شمال شرق تصریح کرد: این دفتر براي مسئولان اجرایی استان ناشناخته است
بطوري که با توجه به پیگیري هاي بسیار در این سال ها هنوز فضاي اداري مناسبی در اختیار ندارد ودر املاك خصوصی به صورت

 
استیجاري به فعالیت خود ادامه می دهد. 

انتهاي پیام/



قاضی زاده هاشمی : توسعه ایران در گرو تغییر نگاه مدل حکمرانی است

منبع: آفتابشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1400/04/25

نماینده مردم خراسان رضوي در مجلس یازدهم در جریان دیدار با فعالان سیاسی، فرهنگی و اجتماعی استان یزد با اشاره به
این که متاسفانه وزارت خانه هاي مختلف جزیره اي عمل می کنند، گفت: لازمه حل این مشکل تغییر نگاه مدل حکمرانی

است.

نماینده مردم خراسان رضوي در مجلس یازدهم در جریان دیدار با فعالان سیاسی، فرهنگی و اجتماعی استان یزد با اشاره به

 
این که متاسفانه وزارت خانه هاي مختلف جزیره اي عمل می کنند، گفت: لازمه حل این مشکل تغییر نگاه مدل حکمرانی است. 

آفتاب نیوز : سید امیر حسین قاضی زاده هاشمی عصر دیروز در
نشست با فعالان سیاسی، فرهنگی و اجتماعی یزد ، با بیان این
که ملت ایران سخت کوشی را از یزدي ها یادگرفته و حتی در
کشورهایی مثل پاکستان و هند حضور یزدي ها احساس می
شود، اظهار کرد: شما یزدي ها پیشتاز مقاومت در برابر سختی ها

 
هستید 

وي افزود: متاسفانه امروز چرخ کشور به گل نشسته و در حال حاضر کمتر از 40درصد ظرفیت صنعتی در حال فعالیت است که
امیدواریم با دولت جدید در کنار مجلس و جریان جوان انقلابی که در کشور به راه افتاده شاهد تحولات خوبی در حوزه هاي مختلف

 
باشیم 

قاضی زاده هاشمی تصریح کرد: البته زمانی کشور پویا می شود که هدف مشترك و مشخص وجود داشته باشد و کسانی که مسئولیت

 
هماهنگ سازي بخش هاي مختلف را برعهده دارند باید آن را در یک جهت هدایت کنند. 

نماینده مردم خراسان رضوي در مجلس یازدهم با اشاره به این که متاسفانه وزارت خانه هاي مختلف جزیره اي عمل می کنند بیان
کرد: لازمه حل این مشکل تغییر نگاه مدل حکمرانی است براي مثال وقتی ما در حوزه تولید ارزان ترینیم در حوزه گردشگري هم
ارزان ترین هستیم، هند و ترکیه در حوزه صنعت گردشگري سلامت سالانه به ترتیب بیش از 5و 2میلیارد دلار درآمد دارند درحالی

 
که در بحث پزشکی با توانمندي هاي ما در این حوزه قابل مقایسه نیست. 

وي ادامه داد: امروز امکانات زیادي در کشور داریم به گونه اي که 10درصد منابع جهان به نسبت جمعیت در اختیار ماست که

 
ضروري است در همه ابعاد از این ظرفیت استفاده کنیم 

قاضی زاه هاشی در ادامه با بیان این که علت مشکلات متعدد کشور ناشی از توسعه زیرساخت ها نبوده بلکه ناشی از این بوده که
هدف مناسبی را دنبال نکرده و خود را تجهیز ننمودیم در حالیکه تجربه نشان می دهد کشورهاي پیشرفته که چهش مناسبی داشتند

به دلیل اصلاح ساختاري با هدف گذاري درست و عزم ملی به این مهم دست یافتند. 



نامزد سیزدهمین دوره ریاست جمهوري ایران با اشاره به سخنانش در مناظره هاي انتخاباتی ابراز داشت: برنامه هایی که در دوران
انتخابات به آن اشاره کردم حاصل سه سال تحقیق و بررسی بود متاسفانه امروز دولت ها پروژه پایه عمل می کنند یعنی دولت هابی
هستند که پروژه ها را بر اساس بحران تعریف می کنند و این مدل حکمرانی ما که همه چیز دست دولت باشد و مردم هم پیمانکاران

 
او باشند باید اصلاح گردد. 

نائب رئیس سابق مجلس شوراي اسلامی وجود بازار سیاه گسترده در کشور را ناشی از فرار از چنگال دولت دانست و ابراز داشت:
متاسفانه علی رغم شعارهایی که در خصوص اقتصاد مردمی داده میشود اما بازهم براي مردم فکر میکنیم و تصمیم میگیرم بنابراین

 
باید نظام اداري کشور و مدل حکمرانی اصلاح شود و نیازمند تغییر نگاه در این عرصه هستی 

عضو کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس با اشاره به حضور با شکوه مردم در انتخابات اخیر اظهار داشت: مردم در برخی
کشورها کاري به سیاست ندارند اما در کشور ما اگر تعدادي در انتخابات شرکت نمی کنند به معناي بی تفاوتی نیست بلکه قهر مردم

 
به معناي رساندن پیام به دولتمردان براي رفع مشکلات است. 

 
ضرورت ایجاد شبکه ملی آب در کشور 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري در دوره سیزدهم در بخش دیگري از سخنانش مسئله آب را مسئله امروز کل فلات ایران دانست ابراز
داشت: متاسفانه جمعیت ما از مناطقی که تنش آبی ندارند به دلیل عدم توجه به زیرساخت هاي اشتغال و امکانات به مناطقی که

 
تنش آبی دارند مهاجرت کردند. 

قاضی زاده با اشاره به همزیستی سه هزار ساله یزدي ها با کم آبی گفت: باید شبکه ملی آب در کشور مانند شبکه گاز و برق ایجاد
شود تا بتوان مدیریت بهتري روي این موضوع صورت گیرد البته در موضوع اب یزد باید پروژه هابی تعریف شود که منافع هر دواستان

 
تامین شود نه اینکه بین مردم یزد و اصفهان دعوا ایجاد کنیم . 

وي اضافه کرد: در یزد که دچار کمبود آب هستید منابع آب شور وجود دارد که آب شیرین را هم ازبین می برد البته شرکت هاي

 
دانش بنیان می توانند با هزینه اي کمتر از هزینه خط لوله آب، آب را لب شور کرده و در اختیار صنایع قرار دهند. 

 
آموزش و پرورش؛ خط مقدم پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی 

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس، آموزش و پرورش را خط مقدم پیشگیري از آسیب هاي مختلف در کشور عنوان کرد و ابراز
داشت: این وزارتخانه بزرگترین کارخانه تولید کننده کشور بوده و در حقیقت اصلاح این دستگاه باید از فلسفه تعلیم و تربیت شروع

 
کند و طرح تحول از این زاویه ناقص بوده چرا که مبانی و راهکارها با هم همخوانی ندارد و نیازمند اصلاح است. 

عضو سابق کمیسیون بهداشت و درمان حوزه سلامت را یک حوزه زیرساختی برشمرد و ابراز داشت: متاسفانه دو حوزه بهداشت و
درمان و آموزش و پرورش در چشم دولت ها دو وزارتخانه مصرفی نگاه می شود در حالی که چنین چیزي نیست و کرونا به خوبی
نشان داد که اگر از حوزه سلامت غفلت شود همه کارها تعطیل می شود و این حوزه شوخی بردار نیست.البته موضوع عارض منافع آن

 
هم به دلیل پول زدگی در این حوزه وجود دارد که باید براي آن فکر اساسی برداشت. 



قاضی زاده در بخش پایانی سخنانش با اشاره به اینکه تولید ثروت باید در خلق دانش باشد نه نیروي کار اظهار داشت: البته تولید

 
ثروت با خلق دانش در حال حاضر مزیت نسبی ماست اما همه اقتصاد کشور باید دانش بنیان باشد و در مرز فناوري حرکت کند. 

وي تصریح کرد: باید از وارد کننده فناوري به تولیدکننده تبدیل شویم و کشورهاي همسایه از تولیدات ما مصرف کنند که البته

 
طرحی در این زمینه تهیه شده با عنوان «ایران بزرگ اقتصادي» که به دولت جدید ارائه دادیم. 

گفتنی است در این جلسه دوساعته یازده تن از فعالان حوزه هاي مختلف در مسائل و مشکلات استان را بیان داشتند.



پیش بینی بودجه 360 هزار میلیارد تومانی براي تسهیلات مسکن جوانان

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1400/04/25

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به پیش بینی 360 هزار میلیاد تومان بودجه براي تسهیلات مسکن جوانان، گفت:
در حوزه اشتغال زایی نیز مبالغ خوبی در بودجه پیش بینی شده است.

به گزارش شهرآرانیوز، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به پیش بینی 360 هزار میلیاد تومان بودجه براي تسهیلات

 
مسکن جوانان، گفت: در حوزه اشتغال زایی نیز مبالغ خوبی در بودجه پیش بینی شده است. 

خلیل بهروزي فر شامگاه پنج شنبه در گفتگوي ویژه خبري با بیان اینکه 360 هزار میلیارد تومان براي ارائه تسهیلات مسکن به
جوانان پیش بینی شده است، اظهار کرد: براي طرح هاي اشتغالزایی نیز مبالغ خوبی در بودجه 1400 در نظر گرفته شده و بخش

 
خصوصی در این راستا می تواند بسیار کمک کننده باشد. 

عضو هیأت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر ضرورت آموزش مهارت به جوانان، خاطرنشان کرد: در حال

 
حاضر نظام آموزشی کشور تناسبی با فضاي کسب و کار ندارد. 

وي افزود: طرح هاي اشتغالزایی توسط مجلس و با مبالغ قابل توجهی دیده شده و مسئولین استانی باید در رابطه با بخش هاي

 
مختلف مانند کشاورزي و گردشگري از این ظرفیت ها استفاده کنند. 

نماینده مردم فومن و شفت در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: طرح استفساریه اصناف هنوز در صحن علنی مجلس بررسی نشده

 
و به زمان دیگري موکول شده است. 

 
منبع: مهر 

بهروزي فر اضافه کرد: معاونان وزیر راه در جلساتی که در خصوص تقاطع شهرستان فومن برگزار می شود قول هایی می دهند اما پس
از جلسه، به این وعده ها عمل نمی کنند.



صعود دلار در معاملات خارجی

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1400/04/25

ارزش دلار مقابل سایر ارزها افزایش پیدا کرد.

صعود دلار در معاملات خارجی ارزش دلار مقابل سایر

 
ارزها افزایش پیدا کرد. 

اعتمادآنلاین|روابط بین چین و آمریکا بار دیگر متشنج
شده است. پس از آنکه وزارت بازرگانی آمریکا از تحریم
شماري از شرکت هاي چینی به اتهام ارتباط آن ها با ارتش

چین و نقض حقوق بشر خبر داد، حالا قانون گذاران آمریکایی به دنبال ممنوع اعلام شدن هرگونه تجارت شرکت هاي این کشور با

 
استان سین کیانگ هستند. 

به گزارش ایسنا، در طرف دیگر اما وزارت خارجه چین با تمجید از اقدام روسیه در به صفر رساندن سهم دلار از ذخایر ارزي صندوق

 
ثروت ملی گفته است همکاري هاي خود با روسیه را در حوزه ارزي و کاهش وابستگی به دلار افزایش خواهد داد. 

باقی ماندن جریان ورودي سرمایه خارجی به چین در سطحی خوب باعث خواهد شد تا یوان موقعیت خوب خود مقابل دلار را کماکان
حفظ کند. داده هاي منتشر شده از سوي وزارت بازرگانی چین نشان می دهد سرمایه گذاري خارجی مستقیم در چین در 6 ماه
نخست امسال به 607.84 میلیارد یوان رسیده که این رقم در مقایسه با مدت مشابه منتهی به سال قبل 33.9 درصد افزایش نشان
می دهد. بیشترین افزایش سرمایه گذاري خارجی طی این مدت مربوط به کشورهاي آ. سه. آن با 50.7 درصد و اتحادیه اروپا با 10.3

 
درصد بوده است. 

اما با تشدید شکاف بین روند واکسیناسیون در کشورهاي توسعه یافته و در حال توسعه، تقاضا براي دارایی هاي امن بار دیگر افزایش
پیدا کرده است. مقامات سازمان بهداشت جهانی از رهبران کشورهاي توسعه یافته خواسته اند مازاد واکسن در کشورهاي خود را به
کشورهاي نیازمند اختصاص دهند. این درخواست پس از آن مطرح می شود که در برخی از کشورها، احتمال تزریق دوز سوم به افراد

 
مطرح شده اما بسیاري از نهادهاي معتبر اعلام کرده اند افرادي که دو دوز واکسن تزریق کرده اند نیازي به دوز سوم ندارند. 

تزریق نقدینگی و اعتبارات به بازارهاي مالی به ویژه بازار ارز توسط سیاست گذاران پولی در جهان ادامه دارد تا از خروج قدرتمند از
رکود کرونایی اطمینان حاصل شود. بانک هاي مرکزي ژاپن، آمریکا و اروپا کماکان برنامه خرید اوراق قرضه خود را ادامه می دهند و
در چین نیز بانک مرکزي این کشور از تزریق مجدد 150 میلیارد دلار به بازار خبر داد که به اعتقاد برخی از کارشناسان براي رفع

 
نگرانی فعالان بازارهاي مالی و سرمایه گذاران بین المللی از کاهش سرعت رشد اقتصادي این کشور بوده است. 

بانک مرکزي چین در تازه ترین اقدامات خود براي ثبات بخشی به بازار ارز تصمیم گرفت تا نرخ ذخیره قانونی بانک ها را کاهش دهد.



این تصمیم پس از آن صورت می گیرد که نرخ تورم چین در 12 ماه منتهی به ژوین به مثبت 1.1 درصد رسید. این نرخ تورم که 0.2
درصد کمتر از تورم ماه قبل بوده، بیش از همه تحت تأثیر افزایش تورم بخش حمل و نقل قرار گرفته که تورم آن به مثبت 5.8 درصد

 
افزایش پیدا کرده است. این کمترین تورم ثبت شده سه ماه اخیر در چین بوده است. 

بانک مرکزي آمریکا با اقرار به فشار تورمی اعلام کرده در کوتاه مدت ریسک هاي قیمتی افزایش یافته است و تا زمانی که زنجیره
تامین به شرایط عادي بازنگردد، روند صعودي نرخ تورم ادامه خواهد داشت. بانک مرکزي آمریکا در گزارش خود که براي کمیته
خدمات مالی کنگره ارسال کرده است، با بیان اینکه نرخ تورم در کوتاه مدت بالاي دو درصد باقی خواهد ماند، بار دیگر بر توانایی خود

 
در مهار و در دست داشتن ابزارهاي کافی براي بازگرداندن آن به محدوده هدف گذاري شده دو درصدي تاکید کرده است. 

در خبري بد براي اقتصاد آمریکا به ویژه در زمانی که نرخ تورم وضعیت نگران کننده اي دارد، شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري
تا هفته نخست ماه ژوییه با 2000 نفر افزایش نسبت به هفته قبل به 373 هزار نفر رسید که این رقم، بالا ترین رقم ثبت شده سه
هفته اخیر محسوب می شود. طبق اعلام وزارت کار آمریکا، بیشترین میزان افزایش تقاضاي دریافت مزایا مربوط به لوییزیانا بوده است.

 
تاکنون 155 میلیون آمریکایی واکسن کرونا دریافت کرده اند اما بازار کار تا بازگشت به نقطه اوج خود فاصله دارد. 

همزمان با بیشتر شدن شمار مبتلایان به کرونا و پیدایش انواع جهش یافته جدید، سازمان بهداشت جهانی در بیانیه اي به کشورهاي
مختلف هشدار داده است که در برداشتن محدودیت هاي کسب و کارها و مقررات قرنطینه اي احتیاط بیشتري از خود به خرج دهند.
تنها در یک هفته نخست ماه ژوییه میزان ابتلا به کرونا در اروپا به نسبت هفته قبل آن 33 درصد بیشتر شده است. واریانت دلتاي

 
ویروس کرونا که در هند منجر به مرگ و میر بسیاري از افراد شده اکنون به نوع غالب در اروپا و آمریکا تبدیل شده است. 

رشد نسبتا خفیف بخش خدمات آمریکا در ماه ژوئن انتظار فعالان بازار را براي پایان سریع تر به سیاست هاي محرك بانک مرکزي
این کشور افزایش داده است. بخش خدمات به ویژه در زیرمجموعه توزیع کالا دچار وقفه رشد قابل توجهی شده که بخشی از این
مساله به کمبود اقلام مورد نیاز وارداتی بر می گردد. از طرف دیگر در اروپا نیز شاخص اطمینان فعالان تجاري به وضعیت اقتصادي
آلمان به عنوان بزرگ ترین اقتصاد اروپا در هفته نخست ماه ژوییه پس از سه رشد مثبت متوالی بار دیگر به محدوده منفی بازگشته

 
است. 

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه
گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به
صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي

 
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم بیاید. این افزایش می تواند به بیشتر شدن اشتغال زایی کمک کند. 

تاکنون بیش از 189 میلیون و 470 هزار و 522 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین چهار میلیون و 78 هزار و 411
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 623 هزار و 867 نفر، برزیل با 537

 
هزار و 498 نفر، هند با 412 هزار و 558 نفر، مکزیک با 235 هزار و 507 نفر و پرو با 194 هزار و 752 نفر بوده است. 

جین فولی - استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک - گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون روي بازار
ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین معامله
گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک کرونا

 
است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است. 



 
شاخص دلار 

شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.25 درصد افزایش نسبت

 
به روز گذشته در سطح 92.638 واحد بسته شد. 

نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.088 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي

 
نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.22 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.382 دلار مبادله شد. یورو 0.23 درصد

 
پایین رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.180 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.06 درصد افزایش به 110.044 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا
به ازاي 1.346 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.460 یوان چین اعلام شد.



کلیدي که هیچ قفلی را باز نکرد/ همه عالم مقصرند، غیر از روحانی!

منبع: آناشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1400/04/25

از دیدگاه رئیس جمهور و اعضاي دولت دوازدهم، تصویب قانون «اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت
ایران» در مجلس عامل اصلی عدم برقراري توافق میان ایران و آمریکا است.

از دیدگاه رئیس جمهور و اعضاي دولت دوازدهم، تصویب قانون «اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت

 
ایران» در مجلس عامل اصلی عدم برقراري توافق میان ایران و آمریکا است. 

 
 

به گزارش گروه سیاست خبرگزاري آنا، مسئولیت پذیري یکی از مهم ترین ویژگی هاي شخصیتی هر فردي است و انسان هاي
مسئولیت پذیر در عوض مقصر جلوه دادن دیگران در مشکلات و توجیه شکست ها، آن را می پذیرند و براي جبران شکست در جهت

 
موفقیت تلاش می کنند. 

گاهی این ویژگی مهم در برخی از مسئولان دیده نمی شود و افرادي که سال ها در مسند قدرت حضور داشتند، به جمع منتقدان

 
وضعیت موجود می پیوندند و براي فرار از پاسخگویی زمین و زمان را مقصر جلوه می دهند. 

وعده هاي برجامی دولت روحانی «یادتان هست»؟، او تنها نامزدي بود که وعده می داد با حل مسئله هسته اي از طریق مذاکره،

 
وضعیت اقتصادي را بهبود می بخشد و می گفت: «خوب است که سانتریفیوژها بچرخند، اما چرخ زندگی مردم هم باید بچرخد». 



 
 

کار تا جایی پیشرفت که برخی دولتمردان حتی آب خوردن مردم را از برجام می خواستند؛ روحانی در مراسم دهمین دوره جایزه ملی
محیط زیست- 17 خردادماه 94 می گوید: «تحریم هاي ظالمانه باید از بین برود تا سرمایه بیاید و مشکل محیط زیست، اشتغال،

 
صنعت و آب خوردن مردم حل شود، منابع آبی زیاد شده و بانک ها احیا شوند». 

سرانجام در راستاي سیاست هاي دولت روحانی، توافق جامع بر سر برنامه هسته اي ایران و به دنبال تفاهم هسته اي لوزان، در سه
شنبه 23 تیر 1394 (14 ژوئیه 2015) در وین اتریش بین ایران، اتحادیه اروپا و گروه 1+5 (چین، فرانسه، روسیه، بریتانیا و ایالات
متحده آمریکا به علاوه آلمان) بسته می شود و ایران تعهدات خود را اجرا می کند؛ حتی ایران براي نظارت و تأیید اجراي توافق نامه،

 
به آژانس بین المللی انرژي اتمی (IAEA) اجازه می دهد که به تمام تأسیسات اتمی ایران دسترسی منظم داشته باشد. 

اما دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا 18 اردیبهشت 1397 خروج آمریکا از برجام را اعلام کرد و غربی ها نیز به تبعیت از آمریکا، در

 
اجراي وعده هاي خود بدعهدي کردند. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
پایان سیاسی ترین کابینه ایران/وقتی که سیاسی کاري جاي امور اجرایی را گرفت 

چند ماه بعد از خروج آمریکا در برجام و در تاریخ 4 شهریورماه 97، محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه در برنامه تلویزیونی «حالا
خورشید» در خصوص توقع هایی که از برجام می رفت و امیدي که به جامعه داده بود، گفت: «ما امروز هم به مردم امید می دهیم که
کشور امکانات بسیار زیادي براي پیشرفت دارد. اینکه برخی پس از تصویب برجام یک دلار در دستشان و یک هزارتومانی در دست
دیگرشان می گرفتند، اقدام دولت نبود و هیچ گاه این اغراق را نکردند و به اعتقاد اقتصاددانان اگر آن اتفاق رخ می داد براي اقتصاد ما

 
مهلک بود و زمینه صادرات را از بین می برد و شرایط نابسامان و نابهنجاري را براي کشور ایجاد می کرد». 



 
 

حال نفس هاي پایانی دولت دوازدهم به شمارش افتاده است و روحانی دستاوردهاي 8 ساله مدیریت خود را به دولت سیزدهم تحویل
خواهد داد؛ در این روزهاي پایانی، روحانی به جاي پاسخگویی درباره اینکه چرا در هشت سال اخیر در جهت کاهش وابستگی کالاهاي
اساسی به واردات یک قدم هم برنداشته، مدعی است شرایط براي رفع تحریم ها آماده است اما موانع داخلی براي تحقق آن وجود

 
دارد. 

روحانی روز چهارشنبه در نشست هیئت دولت با اشاره به مذاکرات وین براي احیاي برجام مدعی شد: «امروز یک سفره آماده اي
هست این سفره آماده است، باید در باز شود و بیایند مردم کنار سفره قرار بگیرند. سفره آماده است کار آماده شده، قاعدتاً فرصت
دولت دوازدهم را از دستش گرفتند ولی ان شاءاالله امیدواریم دولت سیزدهم بتواند این کار را تکمیل کند ما هم خوشحالیم از اینکه
فرق نمی کند از اینکه دولت دوازدهم موفق باشد یا دولت سیزدهم موفق باشد ولی در اینکه 4، 5، 6 ماه فرصت از دست رفت بسیار

 
متأسفیم». 

روحانی در بخش دیگري از صحبت هایش بیان می کند: «اگر در اوایل آذر اصل 60 قانون اساسی لطمه نمی خورد تحریم مردم ایران

 
در اسفند برداشته می شد». 

بنابر اصل 60 قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران «اعمال قوه مجریه جز در اموري که در این قانون مستقیماً بر عهده مقام معظم

 
رهبري گذارده شده، از طریق رئیس جمهور و وزرا است». 

حسینعلی امیري، معاون امور مجلس ریاست جمهوري در مورد اشاره رئیس جمهور به اصل شصتم قانون اساسی در هیئت دولت
اظهار می کند: «رئیس جمهور مذاکرات را عموماً از جنس کار اجرایی می دانند که روزانه و مستمراً توسط دولت و وزارتخانه انجام می
گیرد و مذاکرات برجامی هم مثل بقیه مذاکرات است که با وضع قانون مذکور، مجلس شوراي اسلامی به یک امر اجرایی ورود کرد و
آقاي رئیس جمهور بارها بر از دست رفتن فرصت ها براي رفع تحریم ها با اشاره به موانع اعمال قوه مجریه تأکید داشته اند و امروز

 
هم به این امر تأکید داشتند». 

از دیدگاه رئیس جمهور و اعضاي دولت دوازدهم، قانون «اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران» مجلس
عامل اصلی عدم برقراري توافق میان ایران و آمریکا است؛ این اظهارات با واکنش منفی نمایندگان مجلس و کارشناسان سیاسی مواجه
شده است و وحید جلال زاده، رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در این باره می گوید: «رئیس دولت امروز طوري
حرف زد که انگار قانون مجلس باعث به نتیجه نرسیدن مذاکرات وین شده و اگر این قانون نبود در اسفندماه کار تمام می شد. آقاي
روحانی می تواند به آقایان عراقچی و صالحی مراجعه کند و واقعیت مصوبه مجلس را از آن ها بپرسد و این آقایان بهترین گواه هستند



 
که تأثیر این مصوبه مجلس چه بوده است». 

همچنین، حجت الاسلام علیرضا سلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس در گفت وگویی با اشاره به اظهارات اخیر رئیس جمهور مبنی بر
اینکه اقدام قانون اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها مانع بر سر راه مذاکرات ایجاد کرد، بیان می کند: «اگر آقاي روحانی فکر می کند
که این مصوبه مجلس بر سر راه مذاکرات هسته اي مانع ایجاد کرده و اگر به فرض هم چنین باشد، مجالس نهم و دهم که با دولت

 
آقاي روحانی همسو بودند، چرا در آن هفت سال آقاي رئیس جمهور نتوانست کاري از پیش ببرد؟» 

 
 

مجلس 11 آذر پارسال با تصویب یک طرح دولت را ملزم کرد اگر تا اسفند همان سال تحریم هاي ظالمانه مالی، بانکی و نفت حذف
نشود، ایران اجراي داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف کند و غنی سازي 20 درصدي را در دستور کار قرار دهد؛ پس از آن رئیس

 
مجلس شوراي اسلامی طی نامه اي به رئیس جمهور این قانون را ابلاغ کرد. 

 
متن کامل این قانون به شرح زیر است: 

 
«حضرت حجت الاسلام والمسلمین جناب آقاي دکتر حسن روحانی 

 
رئیس محترم جمهوري اسلامی ایران 

در اجراي اصل یک صد و بیست و سوم (123) قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از
منافع ملت ایران که با عنوان طرح دوفوریتی به مجلس شوراي اسلامی تقدیم شده بود با تصویب در جلسه علنی روز چهارشنبه مورخ

 
1399.9.12 و تأیید شوراي محترم نگهبان، به پیوست ابلاغ می شود. 

 
قانون اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران 

ماده 1- در راستاي تأمین شروط نه گانه مقام معظم رهبري در خصوص توافق هسته اي، سازمان انرژي اتمی ایران موظف است
بلافاصله پس از تصویب این قانون، جهت مصارف صلح آمیز نسبت به تولید اورانیوم با غناي بیست درصد (20%) اقدام و سالانه به
میزان حداقل یک صد و بیست کیلوگرم آن را در داخل کشور ذخیره کند. همچنین سازمان مذکور موظف است نیاز کشور براي

 
مصارف صلح آمیز اورانیوم با غناي بالاي بیست درصد (20%) را به طور کامل و بدون تأخیر تأمین کند. 

ماده 2- در اجراي بند (3) قانون اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوري اسلامی ایران در اجراي برجام مصوب 1394.7.21 و در



جهت تحقق ظرفیت یک صد و نود هزار سو غنی سازي، سازمان انرژي اتمی ایران، مکلف است بلافاصله پس از تصویب این قانون،
ظرفیت غنی سازي و تولید اورانیوم غنی سازي شده با سطح غناي متناسب هر یک از مصارف صلح آمیز کشور را، به میزان ماهانه

 
حداقل پانصد کیلوگرم افزایش دهد و نسبت به نگهداري و انباشت مواد غنی شده در کشور اقدام کند. 

ماده 3- براي تحقق هدف مندرج در ماده 29، سازمان انرژي اتمی ایران مکلف است حداکثر ظرف مدت سه ماه پس از تصویب این
قانون عملیات نصب، تزریق گاز، غنی سازي و ذخیره سازي مواد را تا درجه غناي مورد نیاز، با حداقل یک هزار دستگاه ماشین هاي
نسل دوم پیشرفته (آي آر – تو ام) آغاز کند و همچنین در همین بازه زمانی، عملیات غنی سازي و تحقیق و توسعه با ماشین هاي
نسل ششم (آي ار- سیکس) را با حداقل یک صد و شصت وچهار ماشین از این نوع آغاز نموده و آن را ظرف مدت یک سال پس از

 
تصویب این قانون به یک هزار دستگاه ماشین توسعه بدهد. 

تبصره – سازمان انرژي اتمی ایران مکلف است براي انتخاب و تعیین مکان نصب و استقرار ماشین هاي ذکر شده، استانداردهاي

 
سازمان پدافند غیرعامل را اخذ و اجرا کند. 

ماده 4- سازمان انرژي اتمی ایران مکلف است نسبت به بهره برداري از کارخانه تولید اورانیوم فلزي در اصفهان ظرف مدت پنج ماه

 
پس از تصویب این قانون اقدام کند. 

ماده 5- سازمان انرژي اتمی ایران مکلف است در راستاي بند (4) قانون متناسب و متقابل دولت جمهوري اسلامی ایران در اجراي
برجام، هم زمان با عملیات بهینه سازي و راه اندازي عامل واکنش (راکتور) 40 مگاواتی آب سنگین خنداب اراك، نسبت به طراحی
یک عامل واکنش (راکتور) آب سنگین 40 مگاواتی جدید با هدف تولید همسان هاي پایدار (رادیو ایزوتوپ) بیمارستانی با جدول زمان
بندي اقدام کند و جدول زمان بندي این موضوع را ظرف مدت یک ماه پس از تصویب این قانون به اطلاع مجلس شوراي اسلامی

 
برساند. 

ماده 6- دولت جمهوري اسلامی ایران موظف است در صورت عدم اجراي کامل تعهدات کشورهاي متعاهد از جمله کشورهاي 1+4
(آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و روسیه) در قبال ایران و عادي نشدن روابط کامل بانکی و عدم رفع کامل موانع صادرات و فروش
کامل نفت و فرآورده هاي نفتی ایران و برگشت کامل و سریع ارز منابع حاصل از فروش، دو ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون در

 
مجلس شوراي اسلامی، نظارت هاي فراتر از پادمان از جمله اجراي داوطلبانه سند (پروتکل) الحاقی را متوقف کند. 

 
تبصره – منظور از دولت در این قانون حسب مورد قوه مجریه، هیئت وزیران و کلیه دستگاه هاي اجرایی ذي ربط است. 

ماده 7- چنانچه کشورهاي متعاهد از جمله کشورهاي 1+4 (آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و روسیه) نسبت به اجراي تعهدات خود و
رفع کامل تحریم ها از جمله هسته اي، نظامی، حقوق بشري و امثال آن علیه جمهوري اسلامی ایران اقدام کنند، دولت موظف است
گزارش دقیق اقدامات انجام شده را به مجلس ارائه کند. کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی و نیز کمیسیون انرژي مجلس
ارزیابی خود را نسبت به این گزارش به منظور تعیین تکلیف در مجلس، به مجلس شوراي اسلامی به استناد بند (7) ماده (45) قانون

 
آیین نامه داخلی مجلس ارائه می کنند. 

 
ماده 8- مسئول اجراي صحیح و کامل این قانون، رئیس جمهور، مقامات و مدیران مربوط و دستگاه هاي اجرایی ذي ربط می باشند. 

ماده 9- مستنکفین از اجراي این قانون به تناسب امتناع یا ممانعت از اجرا به مجازات تعزیري درجه دو تا پنج قانون مجازات اسلامی



 
مصوب 1392.2.1 محکوم می شوند. 

قانون فوق مشتمل بر نه ماده و دو تبصره در جلسه علنی روز چهارشنبه مورخ دوازدهم آذرماه یک هزار و سیصد و نود و نه مجلس

 
شوراي اسلامی تصویب شد و در تاریخ 1399.9.12 به تأیید شوراي نگهبان رسید». 

انتهاي پیام/4163/پ



معاینات پزشکی قبل از استخدام چقدر اهمیت دارد؟ / توجه به طب کار

ضروري است

منبع: ایلناشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1400/04/25

معاینات پزشکی کارگران یکی از مواد مهم و از اساسی ترین برنامه هاي بهداشت حرفه اي بوده و در موارد گوناگون با اهداف
و انگیزه هاي متفاوت انجام می گیرد. منظور از معاینات پزشکی، تعیین میزان سلامت کارگران تشخیص و درمان به هنگام

بیماري ها، انتخاب کارگران مناسب براي مشاغل گوناگون، تطبیق وضع کارگر با ...

معاینات پزشکی کارگران یکی از مواد مهم و از اساسی
ترین برنامه هاي بهداشت حرفه اي بوده و در موارد
گوناگون با اهداف و انگیزه هاي متفاوت انجام می گیرد.
منظور از معاینات پزشکی، تعیین میزان سلامت کارگران
تشخیص و درمان به هنگام بیماري ها، انتخاب کارگران
مناسب براي مشاغل گوناگون، تطبیق وضع کارگر با کاري
که انجام می دهد و سرانجام جلوگیري از بروز حوادث و

 
پیشگیري از بیماري هاي شغلی و غیر شغلی است. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، یکی از مهمترین و اساسی ترین
برنامه هاي پیشگیري از بروز بیماري ها و حوادث ناشی از کار در هر کشوري که به عضویت سازمان بین المللی کار و بهداشت جهانی
درآمده انجام معاینات پزشکی نیروي کار است. سازمان تامین اجتماعی به عنوان مهمترین و بزرگ ترین سازمان حمایتی از نیروي کار
و تولید در برابر آسیب هاي گوناگون مثل عوارض ناشی از ابتلا به بیماري ها و حوادث ناشی از کار موظف است تا تسهیلاتی را جهت

 
ارائه خدمات مربوط به معاینات پزشکی شاغلین بیمه شده در مجموعه کلینیک هاي طب کار ایجاد نماید. 

بر اساس ماده90 قانون تامین اجتماعی، افراد شاغل در کارگاه ها باید قابلیت و استعداد جسمانی متناسب با کارهاي مرجوع را داشته
باشند. به این منظور کارفرمایان موظف هستند پیش از به کار گرفتن نیروي انسانی، معاینه پزشکی در بدو استخدام کارگران را انجام
دهند. در صورتی که پس از استخدام مشمولان قانون، معلوم شود که مزدبگیران در حین استخدام، قابلیت و استعداد کار مرجوع را
نداشته اند و کارفرما در معاینه پزشکی آن ها تعلل کرده و در نتیجه بیمه شده دچار حادثه شده یا بیماري اش شدت یافته، سازمان
تامین اجتماعی تعهدات قانونی را درباره بیمه شده اجرا کرده و هزینه هاي مربوط به آن را از کارفرما طبق ماده50 قانون تامین
اجتماعی مطالبه و وصول خواهد کرد. چنانچه معاینات اولیه به درستی و به طور کامل انجام شود، ممکن است در بعضی از موارد
منجر به آشکارشدن برخی بیماري هاي نهفته فرد شود و شخص بتواند با مشخص شدن نتایج معاینات، اقدام به درمان به موقع

 
بیماري خود کند. 

هدف از الزام کارفرمایان به اجراي ماده 90 قانون تامین اجتماعی، صیانت از نیروي کار، پیشگیري از حوادث ناشی از کار، ضرورت
توجه به الزامات قانونی از سوي کارفرما و ارجاع شغل متناسب با توانایی جسمی و روحی افراد است. بر این اساس، افراد شاغل در
کارگاه ها باید قابلیت و استعداد جسمانی متناسب با کارهاي مرجوع را داشته باشند و کارفرمایان مکلفند قبل از به کارگیري کارگران،



 
ترتیب معاینه پزشکی آن ها را بدهند. 

بر اساس دستور اداري 5010/93/2834 مورخ 93/8/19 معاون فنی و درآمد سازمان تامین اجتماعی، اخذ معاینات موضوع ماده 90
قانون تامین اجتماعی از کارفرمایان حوزه عمل توسط واحدهاي اجرائی سازمان بمنظور انجام وظیفه قانونی کارفرما در جهت حفظ و
صیانت از نیروي کار و بکارگماري افراد با توجه به استعداد و توانائی انجام کار است. اگر شغل افراد ثابت بماند و تنها محل کارگاه

 
تغییر کند، دیگر نیازي به انجام آزمایش نیست. 

هرچند معاینات ماده 90 قانون باید قبل از استخدام و به کارگیري افراد انجام شود، ولی پذیرش نتیجه معاینات آن دسته از
مستخدمانی که کارفرماي آنان در طول یک سال اول اشتغال و بیمه پردازي آن ها مبادرت به معرفی شان به مراکز معاینه کننده
موردتایید سازمان تامین اجتماعی براي انجام معاینات نیز کرده اند بلامانع خواهد بود. ضمناً چنانچه معاینات قبل از استخدام در
موعد مقرر (حداکثر یک سال اول اشتغال) توسط کارفرما انجام شده، ولی تحویل شعبه بیمه پردازي نشده باشد، پذیرش آن با کنترل

 
رعایت ضوابط بلامانع است. 

 
توجه به طب کار ضروري است 

علی اصلانی (عضو هیئت مدیره کانون هاي شوراهاي اسلامی کار سراسر کشور) در این باره توضیح داد: تمامی کارفرمایان موظف
هستند تا نکات ایمنی را در کارگاه خود رعایت کنند. اگر یک کارفرما از انجام وظایف خود سرباز زند، بازرسان اداره کار و وزارت

 
بهداشت با استناد به ماده 90 قانون تامین اجتماعی موضوع را پیگیري و او را به مراجع قانونی معرفی می کنند. 

به گفته وي، اگرچه مشکلاتی طب کار هنوز وجود دارد اما این شرایط موجود نسبت به گذشته تغییر و اوضاع بهتر شده است. این
روزها، سازمان تامین اجتماعی نسبت به معاینات پزشکی بدو استخدام حساس است و به موضوع ورود می کند. پیش از این، اگر یک
کارگر، کارگاه محل اشتغال خود را تغییر می داد، دیگر نیازي به آزمایش مجدد نبود اما به دلیل مشکلات متعددي که براي
مزدبگیران ایجاد می شد؛ تامین اجتماعی تصمیم گرفت تا دستورالعمل هاي خود را تغییر دهد. دستورالعمل ها در طول دو سال
گذشته تغییر کردند؛ بنابراین اگر کارگاه محل اشتغال یک کارگر تغییر کند، مزدبگیر باید تمامی آزمایشات پزشکی را پشت سربگذارد.

 
تغییر دستورالعمل هاي سازمان نه تنها به سود کارگران است بلکه تامین اجتماعی از مزایاي آن بهره مند خواهد شد. 

عضو هیئت مدیره کانون هاي شوراهاي اسلامی کار سراسر کشور تصریح کرد: وقتی کد محل اشتغال تغییر کند یا کارگرانی که در بدو
استخدام هستند، اگر تحت آزمایش پزشکی قرار نگیرند، سازمان کد بیمه اي به آن ها نخواهد داد. اگر چنین مراحلی انجام نشود،
کارفرما نمی تواند لیست بیمه کارگر را رد کند و حق کار اجحاف می شود. بنابراین لازم است کارگر آزمایشات بدو استخدام را

 
بگذراند. 

 
کارفرمایان موظف به رعایت الزامات قانونی هستند 

به گفته اصلانی، ماده 90 قانون تامین اجتماعی یک الزام قانونی است و تمامی کارفرمایان موظف به تبعیت از آن هستند. برخی
کارگاه ها که مسئول فنی دارند که رسیدگی به مباحث فنی، ایمنی و بهداشت را بر عهده دارند. رسیدگی و توجه به معاینات پزشکی
نیز بر عهده این افراد است. همچنین مامور و کارشناس فنی حرفه اي وظیفه دارد که به مسائل بهداشت حرفه اي مثل حوادث کار،
تجهیزات ایمنی، لباس، ماسک به کارگر ندهد باید به موضوع ورود کنند. کارگاه هاي کوچک تر که نیروي تحت عنوان مسئول فنی

 
ندارند، کارگران می توانند تخلفات کارفرما را درباره طب کار از طریق وزارت بهداشت پیگیري کنند. 



این کارشناس روابط کار اظهار داشت: شعب سازمان تامین اجتماعی و اداره کل تعاون کار بر اساس موقعیت جغرافیاي تقسیم شده
اند، یعنی با توجه به وسعت شهرها شعب مختلفی را ایجاد کرده اند. هرکدام از شعب تامین اجتماعی چندین کارگزاري را تحت
پوشش خود دارد و کارگر باید با توجه به منطقه محل اشتغال خود به شعب بیمه یا کارگزاري مراجعه کند. این امکان وجود دارد که
کارگر ساکن شرق تهران باشد اما محل اشتغال او در غرب باشد بنابراین باید به شعبه غرب مراجعه کند. همچنین کارفرمایان نمی
توانندکارگران را به هر آزمایشگاهی معرفی کنند زیرا سازمان تامین اجتماعی برخی آزمایشگاه هایی را امین خود می داند تا از تضییع

 
حقوق کارگران جلوگیري کند. 

 
سخن پایانی 

در واقع مذاکره با کارشناس بهداشت حرفه اي و معاینات بالینی باید با فواصل منظم در طول دوره استخدام انجام شود.شناسایی زود
هنگام بیماري هاي شغلی از این جهت اهمیت دارد که اغلب بیماري هاي ناشی از کار هر چه سریع تر و زودتر شناسایی شوند می
توان با انجام اقدامات درمانی و پیشگیرانه مناسب از پیشرفت آن ها به مراحل شدید و غیر قابل درمان ممانعت کرده و از ایجاد ناتوانی

دائمی کارگر جلوگیري کرد که این مسأله در نهایت هم به نفع کارگر، هم به نفع کارفرما و هم به نفع سلامت جامعه خواهد بود.



مرکز ارتقاء شایستگی در دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر راه اندازي شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1400/04/25

گروه استان ها- رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر گفت: در راستاي ارتقاي مهارت هاي عملی دانشجویان ، با
همکاري سازمان فنی و حرفه اي استان "مرکز ارتقاء شایستگی ها و مشاوره شغلی" در دانشگاه راه اندازي شد.

گروه استان ها- رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی
خرمشهر گفت: در راستاي ارتقاي مهارت هاي عملی
دانشجویان ، با همکاري سازمان فنی و حرفه اي استان
""مرکز ارتقاء شایستگی ها و مشاوره شغلی"" در دانشگاه

 
راه اندازي شد. - اخبار استانها - 

منصور زرانژاد در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در خرمشهر،
اظهار داشت: دانشگاه ها نقش مهمی در ایجاد فرهنگی
دینی و اسلامی در کشور دارند و یکی از کارکردهاي مهم
آموزش عالی حمایت و پاسداري از شاخص هاي فرهنگی

 
است. 

وي افزود: دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر در حوزه فرهنگی و اجتماعی دانشگاه تعداد 12 کانون فرهنگی، هنري و مذهبی،
12انجمن  علمی و 3 تشکل  اسلامی از جمله انجمن اسلامی دانشجویان، انجمن اسلامی دانشجویی و همچنین بسیج دانشجویی در

 
راهبرد فرهنگی-اجتماعی دانشگاه فعال هستند. 

 
نائب رئیس کمیسیون آموزش مجلس: تلاش می کنیم دانشگاه مکران در میناب احداث شود 

 
معاون دانشگاه آزاد خبر داد: راه اندازي کمیته هاي تحول محور با مأموریت هاي مختلف در دانشگاه 

رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر بیان داشت: فعالیت هاي فرهنگی با وجود دشواري هاي کرونا ولی نظر به اهمیت والاي
فرهنگ، 25 درصد نسبت به سالهاي گذشته رشد داشته است. در زمینه فعالیت نشریات دانشجویی این مسئله رشد 30درصدي را

 
نسبت به سال آموزشی قبل نشان می دهد. 

وي تصریح کرد: دانشگاه خرمشهر داراي ظرفیت فرهنگی بالایی است که براي همین منظور در یکسال گذشته بالغ بر 400 برنامه
فرهنگی متنوع، متناسب با شرایط کرونا و ذائقه فرهنگی دانشجویان در دانشگاه خرمشهر عملیاتی شد که نسبت به تراز وزارتی قابل

 
قبول و تحسین برانگیز است. 

زرانژاد تصریح کرد: دانشگاه خرمشهر در دوران کرونا نیز بیش از 60 برنامه فرهنگی متناسب با شرایط کرونا براي دانشجویان فراهم
کرد. علاوه براین دانشگاه خرمشهر اجازه نداد کرونا نظر منفی بر فعالیتهاي جنبی داشته باشد و دانشگاه در راستاي فعالیت اجتماعی

 
در کنار مدافعان سلامت بوده است. 



وي به ماموریت هاي فرهنگی فرادانشگاهی دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر اشاره و گفت: دانشگاه دیگر با درهاي بسته قابلیت
مدیریت نیست و باید بتواند براي دردهاي جامعه نیز حل مسئله داشته باشد و براي همین منظور و بویژه با توجه به اهمیت فرهنگی
شهرهاي خرمشهر و آبادان که کربلاي ایران هستند، در زمینه فرهنگی بویژه شهدا دانشگاه براي خود ماموریت فرادانشگاهی تعریف

 
کرده است. 

این استاد دانشگاه به بیان فعالیت هاي دانشگاه در حوزه پژوهش اشاره و بیان داشت: معاونت پژوهش و فناوري دانشگاه علوم و فنون
دریایی خرمشهر به منظور ساماندهی به فعالیت هاي پژوهشی و علمی اعضاي هیات علمی و دانشجویان، تمامی تلاش خود را معطوف

 
به محوري نمودن پژوهش در همه امور با هدف تولید علم و فناوري کرده است. 

وي افزود: یکی از اهداف این معاونت می توان به برنامه ریزي و سیاست گذاري براي ارتقاي کیفیت پژوهش و انتشار نتایج پژوهش
هاي اعضاي هیات علمی و دانشجویان این دانشگاه اشاره کرد که سیر صعودي انتشارات اعضاي هیات علمی در مجلات نمایه شده در
مهمترین و معتبرترین پایگاه هاي استنادي بین المللی یعنی WOS و Scopus گواه بر موفقیت این معاونت در رسیدن به اهداف

 
برنامه ریزي شده است. 

این استاد تمام اقتصاد افزود: انتشار الکترونیکی مجله علوم و فنون دریایی در وب سایت http://jmst.sinaweb.net دریافت
شناسه دیجیتال اسناد (DOI) براي مجله مذکور از دیگر اقدامات پژوهشی دانشگاه است. عقد قراردادهاي پژوهشی اساتید،نمایه
سازي مقالات مجله علمی دانشگاه در پایگاه هاي اطلاعات علمی بین المللی- Ocean Docs, ASFA و اقدام جهت دریافت مجوز

 
نشریه علمی پژوهشی زیست فناوري به زبان انگلیسی از جمله فعالیت ها در حوزه پژوهش می باشد. 

زرانژاد درباره توسعه فعالیت آزمایشگاهی این دانشگاه تاکید کرد: دانشگاه خرمشهر براي بهره مندي از مراکز آزمایشگاهی به عضویت
در شبکه آزمایشگاه هاي علمی کشور (شاعا) در آمده است و همچنین دنبال بهره مندي از آزمایشگاه هاي اتحادیه دانشگاه هاي

 
ساحلی و دریایی کشور است. 

این رئیس دانشگاه ادامه داد: تجهیز آزمایشگاه هاي تحقیقاتی دانشگاه و راه اندازي آزمایشگاهاي تخصصی نظیر آزمایشگاه هاي
«فیزولوژي آبزیان»، «فرآوري محصولات شیلاتی»، «الکترونیک»، «مایکروویو»، «مدار مخابرات» ، «ماشین الکتریکی» و پیگیري
تجهیز آزمایشگاه مرکزي و انعقاد خرید تجهیزات آزمایشگاهی با فناوري بالا مانند خرید GC – MS و MP-AES از دیگر اقدامات

 
این دانشگاه است. 

رئیس دانشگاه علوم و فنون خرمشهر ادامه داد: نشست هاي تخصصی با مسئولین سازمان ها و صنایع منطقه توسط دفتر کارآفرینی و
ارتباط با صنعت دانشگاه طی مناسبت هاي مختلف بویژه در هفته پژوهش و فناوري در دانشگاه در طی یکسال گذشته برگزار شده

 
است که به تحرك پژوهشی در دانشگاه کمک می کند. 

وي با اشاره به برگزاري بیش از 30 کارگاه آموزشی علمی پژوهشی و 10 سمینار علمی توسط اعضاي هیات علمی و دانشجویان
دانشگاه افزود: برگزاري همایش هاي تخصصی ملی و بین المللی بصورت دوره اي که برنامه ریزي جهت برگزاري دو رویداد دوره اي
«همایش بین المللی و سومین همایش ملی توسعه پایدار دریا محور» و «دومین کنفرانس صنعت، تجارت و علوم دریایی» از اقدامات

 
پژوهشی دانشگاه است. 



زرانژاد ادامه داد: در راستاي ارتقاي مهارت هاي عملی دانشجویان به طور مستمر کارگاه هاي مهارت افزایی در طول ترم و بر اساس
تفاهم نامه منعقد شده با سازمان فنی و حرفه اي استان خوزستان "مرکز ارتقاء شایستگی ها و مشاوره شغلی" در محل دانشگاه علوم

و فنون دریایی خرمشهر تاسیس شده است.



افزون بر 6 هزار فرصت شغلی در سبزوار هدف گذاري شد

منبع: ایرناشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1400/04/25

سبزوار- ایرنا- رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی سبزوار گفت: ایجاد 6 هزار و 222 فرصت شغلی از سوي دستگاههاي
دولتی براي این شهرستان طی سال جاري هدف گذاري شده است.

سبزوار- ایرنا- رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی
سبزوار گفت: ایجاد 6 هزار و 222 فرصت شغلی از سوي
دستگاههاي دولتی براي این شهرستان طی سال جاري

 
هدف گذاري شده است. 

محمود یزدي روز جمعه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: در همین راستا طی سه ماه نخست امسال 269

 
فرصت شغلی در این شهرستان ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: با وجود تعهد اشتغال براي سه هزار و 927

 
نفر در این شهرستان طی سال گذشته، هفت هزار و 252 فرصت شغلی در شهرستان سبزوار ایجاد شده بود. 

رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی سبزوار گفت: عمده مشاغل ایجاد شده سبزوار در بخش هاي مشاغل خانگی و برخی نهادها
شامل راه و شهرسازي، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، اصناف و حوزه تعاون، کشاورزي، صنعت، میراث فرهنگی و اداره فرهنگ و ارشاد

 
اسلامی فراهم شده بود. 

یزدي افزود: طی سال گذشته 6 میلیارد و 370 میلیون ریال تسهیلات مشاغل خانگی و 520 میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی در

 
روستاهاي این شهرستان پرداخت شد. 

 
مرکز شهرستان 285 هزار نفري سبزوار در 230 کیلومتري غرب مشهد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- رونق تولید 

 
- سبزوار 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

- اشتغال زایی



کاهش نرخ سود بانکی زمینه ساز تورم جدید در اقتصاد / ادامه رشد نقدینگی

در اقتصاد سمی

منبع: موجشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1400/04/25

در حالی که در ماه هاي اخیر شاهد رشد نقدینگی در
کشور بوده ایم، نرخ سود بین بانکی روندي کاهش داشته
است و این کاهش نرخ سود بانکی زمینه ساز تورم جدید
در اقتصاد کشور خواهد شد؛ زیرا پول هاي سرگردان وارد
بازار املاك، خودرو و ... می شود و دلالی دوباره افزایش می

 
یابد. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري موج، در حال
حاضر پیش بینی شده میزان کسري بودجه امسال بیش از

500 هزار میلیارد تومان باشد و به معناي این است که اگر منابع ارزي ایران در خارج از کشور آزاد نشود و رشد نقدینگی هم ادامه
داشته باشد تورم بیش از 40 درصد خواهد بود. از طرف دیگر بانک مرکزي با وجود افزایش نقدینگی میزان نرخ سود بین بانکی را
کاهش داده است و این مساله انحراف نقدینگی به سمت بازارهاي سوداگري را بیشتر خواهد کرد، مگر اینکه دولت به دنبال ایجاد

 
رونق در بخش هاي مولد اقتصادي باشد. 

یک اقتصاددان در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري موج با اشاره به اینکه رشد نقدینگی در چند سال اخیر به دلیل کسري بودجه رشد
فزاینده اي داشته است، گفت: این رشد نقدینگی نشان می دهد که دولت براي تامین اعتبار مورد نیاز بودجه از بانک مرکزي استقراض

 
کرده و این حجم از نقدینگی وارد بازارهاي مختلف شده و باعث شده تورم در کشور همچنان سیري صعودي داشته باشد. 

جواد صلاحی با انتقاد به سیاست دولت در کاهش نرخ سود بین بانکی ، افزود: در شرایطی که رشد نقدینگی در کشور ادامه دارد و
تورم در فصل بهار امسال بیش از 40 درصد بوده و نکته مثبت دیگري در اقتصاد رخ نداده که چشم انداز مثبتی براي مهار تورم ایجاد
کند نقدینگی در ایرن روندي صعودي گرفته و از طرف دیگر در جهت مخالف نرخ سود بین بانکی کاهش یافته و همین مساله

 
تهدیدي براي اقتصاد کشور خواهد بود. 

او با تاکید بر اینکه تنها آزادسازي منابع بلوکه شده نیاز دولت به چاپ اسکناس را از بین می برد، تصریح کرد: در حال حاضر قطعی
برق براي تولید، چالش هایی را به وجود آورده و اگر این روند ادامه داشته باشد با کاهش تولید کارخانجات و صنایع به دلیل قطعی
برق، گرانی کالاها هم بروز خواهد کرد و از آنجایی که در زمستان هم احتمال قطعی گاز وجود دارد اگر دولت به دنبال اصلاح
مشکلات نباشد احتمال بروز گرانی در نیمه دوم سال بسیار بالا خواهد بود و این مساله با گرانی ناشی از افزایش نقدینگی در کشور

 
همراه خواهدشد. 

جواد صلاح با تاکید بر اینکه بورس نمی تواند نقدینگی موجود در بازار را جذب کند، گفت: وقتی که یک فروشنده سهام دارایی خود را



 
به سهامدار دیگري می فروشد نقدینگی در جریان خواهد بود و این به معناي توقف نقدینگی در بورس نیست. 

سیگنال کسري بودجه، قیمت دلار را بالا برده است همچنین یک استاد اقتصاد دانشگاه تهران در گفتگو با خبرنگار اقتصادي
خبرگزاري موج با اشاره به اینکه بعد از اجراي تزریق واکسن کرونا اقتصاد جهانی روند رو به رشدي را آغاز کرده است گفت: در حالی
که وضعیت تولید در دنیا رو به بهبود است، تحریم ها علیه ایران همچنان پابرجاست و کشورهاي دیگر با ایران به خوبی کار نمی کنند

 
و ایران براي نقل و انتقالات پولی عملا امکان بهره برداري از فضاي مثبت اقتصاد جهانی را ندارد. 

علی اکبر نیکواقبال با بیان اینکه سیگنال کسري بودجه قیمت دلار را بالا برده است، افزود: با توجه به اینکه دولت از مابه التفاوت نرخ
فروش ارزي براي تامین کسري بودجه استفاده می کند از فروش ارز با نرخ بالاتر براي تامین کسري بودجه استفاده می کند و همین
مساله منجر به افزایش تورم می شود و از طرف دیگر در شرایط کنونی رقم نقدینگی بالا مانع کاهش قیمت ارز شده و تا زمانی که

 
نقدینگی در کشور کنترل نشود امکان کاهش قیمت ارز وجود نخواهد داشت. 

او با تاکید بر اینکه توافق برجام به دلیل افزایش فروش بیشتر نفت بخشی از مشکلات کسري بودجه را حل خواهد کرد، گفت: تولید
افزایش یابد و اشتغالزایی و درآمدزایی هم بالا برود و البته این افزایش حقوق کارکنان که در نتیجه رشد تولید و اقتصاد رخ می دهد

 
می تواند نگرانی تورمی را خنثی کند. 

به گزارش خبرگزاري موج، در شرایط کنونی رشد نقدینگی در ایران به معناي کسري بودجه و تورم ناشی از افزایش قیمت دلار است و
دولت براي تامین اعتبارات بودجه و هزینه هاي شیوع ویروس کرونا به سیاست هاي انبساطی دست زده است و این به معناي افزایش
تورم است، برخی از ایده پردازن در دولت معتقدند که از این طریق می توانند در کنار تورم رشد اقتصادي به وجود بیاورند، اما مساله
اینجاست که این رشد نقدینگی به اشتغال و تولید ختم نشده است و همچنان مشکلات ناشی از فقر و بیکاري در کشور بیداد می کند

و از آنجایی که این تغییرات خارج از اراده دولت است تبعات زیادي براي کشور دارد.



سرخط مهمترین خبر هاي لرستان در شبانه روز گذشته

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1400/04/25

مرور رخداد هاي خبري روز گذشته در خبرگزاري صداوسیماي لرستان فراهم است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز لرستان، مهمترین رخداد

 
هاي روز گذشته لرستان به این شرح است: 

زلزله 3.4 ریشتري کوهدشت را لرزاند کشف چاه مشروبات الکلی در
خرم آباد + فیلم افتتاح 30 طرح راهسازي و راهداري در لرستان 3
لرستانی دیگر قربانی کرونا جوي آرام و پایدار در لرستان تجهیز و
افزایش ماشین آلات کشاورزي در لرستان دستگیري سارقان مسلح

 
در لرستان کارآفرینی بانوي کوهدشتی از ماشته بافی تا مرغداري 

مهار آتش سوزي منطقه حفاظت شده سفید کوه خرم آباد




